
 

Volda kommune 

 
 

Innkalling 
 
 
Utval: Kommunestyret 
Møtestad: Volda samfunnshus 1. etg. 
Dato: 24.09.2020 
Tid: Kl. 14:00 

 
Gyldig forfall skal snarast meldast til servicekontoret på telefon 70 05 87 00 eller  
postmottak@volda.kommune.no, som kallar inn vara. Forfallet skal grunngjevast. 
Varamedlemer møter berre etter eiga innkalling. 
 
Medlemmer som er inhabile i ei sak vert bedne om å gi melding, slik at varamedlemmer kan 
kallast inn.  
 
Møtet er ope for publikum, bortsett frå når det eventuelt skal behandlast saker som er 
unnatekne offentleg innsyn.  
 
Saksdokumenta er publiserte på www.volda.kommune.no. 
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Sakliste 
 
Sak nr. Sakstittel Arkivsaksnr. 
85/20 
 

Godkjenning av innkalling og sakliste 
 
 

20/5350 

86/20 
 

Godkjenning av protokoll 
 
 

20/5350 

87/20 
 

Orienteringar 
 
 

20/5350 

39/20 
 

Evaluering av PPT - orientering 
 
 

20/59 

40/20 
 

Sektor for samfunnsutvikling- plan og prosjektrapport for mai 
2020 
 
 

19/10189 

41/20 
 

Interkommunalt samarbeid 
 
 

20/747 

42/20 
 

Sunnmøre Regionråd - Årsmelding og rekneskap 2019 
 
 

19/10189 

43/20 
 

Verdiar for Volda kommune 
 
 

20/1276 

44/20 
 

Utviklinga i kommuneøkonomien for 2019 Møre og Romsdal 
 
 

19/11898 

45/20 
 

Trivsel i sentrum - orientering til kommunedirektøren 
 
 

20/3996 

46/20 
 

Helseplattformen for kommunene i Møre og Romsdal - 
Nyhetsbrev august 2020 
 
 

19/10058 

47/20 
 

KOMØK-webinar: 10 konkrete råd for å bedre balansen i 
budsjettet 
 
 

20/3399 

48/20 
 

Symjehall i Volda sentrum - Vidare arbeid etter 
kommunestyret sitt vedtak 18.06.2020 
 
 

19/14492 

88/20 
 

Slutthandsaming: Reguleringsendring for Håmyra, plan ID 
2011003 
 
 

19/10009 

89/20 
 

Vedtak Planprogram - Kommunedelplan for kryssing av 
Dalsfjorden 
 

19/10614 
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Klagehandsaming: Klage på vedtak av detaljreguleringsplan 
for Fjellvegen 2 
 
 

19/10016 

91/20 
 

Omdisponering av asfalt midlar 
 
 

20/4894 

92/20 
 

Kommunal forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel - 
Volda kommune - 1577 Volda 
 
 

20/4454 

93/20 
 

Avhending av gamle skulebygg 
 
 

19/10920 

94/20 
 

Kommunal overtaking av Bratteberg barnehage 
 
 

19/16375 

95/20 
 

Nedlegging av Austefjord barnehage- og skule. Endring av 
skulekrinsgrense 
 
 

20/2654 

96/20 
 

Reglement for byggenemnd - vurdering av forslag til endring 
av gjeldande reglement 
 
 

19/17397 

97/20 
 

Regulering av parkering ved høgskulen i Volda 
 
 

19/12134 

98/20 
 

Søknad om kommunal garanti, Volda kyrkjelege fellesråd 
 
 

20/4889 

99/20 
 

Søknad om utvida forskotering, Volda TI Fotball 
 
 

19/10317 

100/20 
 

Søknad om støtte i forbindelse med Covid-19 - Volda 
skisenter AS 
 
 

20/2992 

101/20 
 

Søknad om refusjon av kostnadar til opprusting av 
parkeringsplass 
 
 

20/2992 

102/20 
 

Samarbeidsavtale med Ørsta kommune om legeteneste 
under koronapandemien 
 
 

20/4428 

103/20 
 

Smittevernplan for Volda kommune 
 
 

20/4595 

104/20 
 

Amfi og oppgradering Volda samfunnshus 
 
 

20/4035 
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Parkering mediebygget - avtale mellom Statsbygg AS og 
Volda komune. 
 
 

20/3799 

106/20 
 

Alkoholpolitisk handlingsplan for Volda kommune 2020-2024 
 
 

20/483 

107/20 
 

Lønspolitikk Volda kommune 2020 - 2024 
 
 

19/18140 

108/20 
 

Temaplan for breiband og ekom-nett 
 
 

20/3773 

109/20 
 

Strategisk samarbeid Ørsta og Volda 
 
 

20/4856 

110/20 
 

Stortingsvalet og sametingsvalet 2021 - fastsetjing av valdag 
 
 

20/5065 

111/20 
 

Val av kvinnelege meddommarar til jordskifterett 
 
 

19/18646 

112/20 
 

Val av ny meddommar til Søre Sunnmøre tingrett 
 
 

19/18646 

113/20 
 

Fritak frå politiske verv til 31.12.2021 - Stig Olav Lødemel 
 
 

20/5347 

 
 
Volda, <velg dato> 
 
 
Sølvi Dimmen 
ordførar 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/5350 20/16046 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 16.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
85/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Godkjenning av innkalling og sakliste 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/5350 20/15390 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 09.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
86/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Godkjenning av protokoll 
 
 

 
 

 
 
 
  



Side 8 av 208 
 

Vedlegg: 
Protokoll - Kommunestyret i Volda - 18.06.2020 

 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/5350 20/16047 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 16.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
87/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Orienteringar 
 
 

 
 

 
Underliggande sak: 
 
Saksnr. Tittel 
39/20 Evaluering av PPT - orientering 
40/20 Sektor for samfunnsutvikling- plan og prosjektrapport for mai 2020 
41/20 Interkommunalt samarbeid 
42/20 Sunnmøre Regionråd - Årsmelding og rekneskap 2019 
43/20 Verdiar for Volda kommune 
44/20 Utviklinga i kommuneøkonomien for 2019 Møre og Romsdal 
45/20 Trivsel i sentrum - orientering til kommunedirektøren 
46/20 Helseplattformen for kommunene i Møre og Romsdal - Nyhetsbrev 

august 2020 
47/20 KOMØK-webinar: 10 konkrete råd for å bedre balansen i budsjettet 
48/20 Symjehall i Volda sentrum - Vidare arbeid etter kommunestyret sitt 

vedtak 18.06.2020 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/59 20/10284 
Saksbehandlar: Per Ivar Kongsvik 
Dato: 12.06.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
38/20 Kommunestyret 18.06.2020 
39/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Evaluering av PPT - orientering 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/10189 20/8776 
Saksbehandlar: Jarl Martin Møller 
Dato: 20.05.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
76/20 Formannskapet 09.06.2020 
34/20 Kommunestyret 18.06.2020 
09/20 Eldreråd 07.09.2020 
06/20 Råd for likestilling av menneske med nedsett 

funksjonsevne 
08.06.2020 

19/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 02.06.2020 
25/20 Tenesteutval for helse og omsorg 04.06.2020 
26/20 Tenesteutval for oppvekst og kultur 03.06.2020 
09/20 Råd for likestilling av menneske med nedsett 

funksjonsevne 
22.06.2020 

40/20 Kommunestyret 24.09.2020 
 
 
Sektor for samfunnsutvikling- plan og prosjektrapport for mai 2020 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/747 20/9816 
Saksbehandlar: Jarl Martin Møller 
Dato: 08.06.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
25/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 01.09.2020 
92/20 Formannskapet 18.06.2020 
35/20 Kommunestyret 18.06.2020 
41/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Interkommunalt samarbeid 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/10189 20/9463 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 03.06.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
87/20 Formannskapet 09.06.2020 
33/20 Kommunestyret 18.06.2020 
42/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Sunnmøre Regionråd - Årsmelding og rekneskap 2019 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/1276 20/10568 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 17.06.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
101/20 Formannskapet 25.08.2020 
43/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Verdiar for Volda kommune 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/11898 20/13888 
Saksbehandlar: Kari Mette Sundgot 
Dato: 03.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
44/20 Kommunestyret 24.09.2020 
100/20 Formannskapet 25.08.2020 

 
 
Utviklinga i kommuneøkonomien for 2019 Møre og Romsdal 
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Vedlegg: 
Utviklinga i kommuneøkonomien 2019 

 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/3996 20/9911 
Saksbehandlar: Ann Kristin Langeland 
Dato: 07.06.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
91/20 Formannskapet 18.06.2020 
32/20 Kommunestyret 18.06.2020 
45/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Trivsel i sentrum - orientering til kommunedirektøren 
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Vedlegg: 
Prosjektskisse 
Rekneskap 2019 
Til kommunedirektøren 
Årsmelding Trivsel i sentrum 2019 

 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/10058 20/15113 
Saksbehandlar: Ingunn Gjengedal 
Dato: 03.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
114/20 Formannskapet 15.09.2020 
46/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Helseplattformen for kommunene i Møre og Romsdal - Nyhetsbrev august 2020 
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Vedlegg: 
VS Helseplattformen nyhetsbrev - Møre og Romsdal - august 2020 

 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/3399 20/15204 
Saksbehandlar: Rune Sjurgard 
Dato: 07.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
47/20 Kommunestyret 24.09.2020 
 Tenesteutval for forvaltning og utvikling  
 Tenesteutval for helse og omsorg  
 Tenesteutval for oppvekst og kultur  

 
 
KOMØK-webinar: 10 konkrete råd for å bedre balansen i budsjettet 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 
  



Side 29 av 208 
 

 

Volda kommune   
Vår referanse: 19/14492 20/16025 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 16.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
48/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Symjehall i Volda sentrum - Vidare arbeid etter kommunestyret sitt vedtak 18.06.2020 
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Vedlegg: 
Symjehall i Volda sentrum - Vidare arbeid etter kommunestyret sitt vedtak 18.06.2020 
Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
Stiftinga Voldabadet ynskjer å stille som positiv drøftingspartnar for byggenemnda 
Symjegruppa - Innspel til byggjenemnda sak 30/20 Symjehall i Volda sentrum - Vidare 
arbeid etter kommunestyret sitt vedtak 18.06.2020 
Brev til byggjenemnda vedr. møtet den 31 

 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/10009 20/12113 
Saksbehandlar: Erlend S. Vikestrand 
Dato: 21.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
152/20 Formannskapet 15.09.2020 
88/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Slutthandsaming: Reguleringsendring for Håmyra, plan ID 2011003 
 
Samandrag: 
Saka gjeld ei mindre reguleringsendring av detaljreguleringsplan for Håmyra (plan 
ID 2011003). Denne planen vart vedteken 18.06.2015 med juridisk bindande 
situasjonsplan. Vegen f_V5, samt gang- og sykkelvegen f_G/S2 er ikkje bygd i 
samsvar med planen og tiltakshavar «Din Bolig AS» har difor fått krav frå Volda 
kommune om å søkje reguleringsendring i samsvar med utbygd anlegg.  
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
FSK- 152/20 Vedtak: 
 
Kommunestyret  vedtek mindre reguleringsendring for Håmyra med plankart og 
føresegner datert 16.04.2020, jf. plan- og bygningslova § 12-14. 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Kommunedirektøren rår kommunestyret til å vedta mindre reguleringsendring for 
Håmyra med plankart og føresegner datert 16.04.2020, jf. plan- og bygningslova § 
12-14. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 152/20 
 
Kommunestyret  vedtek mindre reguleringsendring for Håmyra med plankart og 
føresegner datert 16.04.2020, jf. plan- og bygningslova § 12-14. 
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Vedlegg: 
1357 Føresegner rev2020_04_16 
Plankart rev 160420 
Situasjonsplan A1 
Sjekkliste ROS_2020_04_16 
1357 ROS-analyse_2020_04_16 
Merknader samla 
Fylkesmannen i Møre og Romsdal - Revidert planforslag: Ber om ny vurdering og trekking 
av motsegn 
Geoteknisk prosjektering med vedlegg 
Flaumsonekart 200 års flaum med klimatillegg 

 
Saksopplysningar: 
Tiltakshavar fekk varsel om mogleg pålegg om tilbakeføring 01.07.2019 med frist til 
å søke endring innan 15.09.2019. Søknad om reguleringsendring vart sendt Volda 
kommune 11.09.2019. Det er søkt om ny plassering av privat fellesveg f_V5. 
Vegen er bygd med ei parallell forskyving mot sør grunna breiare grøft mellom veg 
og mur mot bustader nord for vegen. I plankartet er det også gjort ei mindre 
justering av formålsgrensa mellom leikeplassen f_L3 og BK 5. Gang- og 
sykkelvegen f_G/S2 er bygd om lag som gjeldande plan tilseier med det ein 
vurderer å vere små avvik i høgde. Nytt plankart, føresegner og situasjonsplan er 
lagt ved saka. 
 
Køyreveg: Endringar i f_V5 
Felles privat veg f_V5 er omsøkt flytta parralellt sørover med avstandar frå om lag 
0.9-1,8 meter. Dette fører til at bueiningane langs sørsida av vegen får noko 
mindre uteareal og ei innkøyring med andre kurvaturar i forhold til gjeldande plan.  
 
 
 

 
Figur 1: Utsnitt frå plankartet. Endringar i plassering av veg F_V5 og leikeplass f_L3 er synt med 
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raude strekar. 
 
 
Leikeplass: Endringar på f_L3: 
Som ein ser av figur 1 (over) er eit mindre areal av f_L3 teken ut og gjort om til 
bustadområde. Dette for å gi samsvar mellom utbygd areal og plankart. Storleiken 
på leikearealet er framleis innanfor krava for nærleikeplass. 
 
Gang- og sykkelveg: Endringar på f_G/S2: 
Denne gangvegen beheld plasseringa i terrenget, men har små avvik i høgde i 
forhold til føringane i gjeldande plan. I snitt er høgda på gang- og sykkelvegen 
bygd 23 cm høgare i terrenget. På det meste er skilnaden 51cm, medan på det 
minste er skilnaden 0 cm. 
 
ROS-analyse og omsynssoner: 
Etter motsegn frå Fylkesmannen i Møre og Romsdal er det lagt inn ein revidert 
ROS-analyse og tilhøyrande nye omsynssoner i plankartet. Føresegnene er også 
oppdaterte jf. desse omsynssonene. Omsynssonene er knytte til 
skredfarevurderingane som er gjort i NVE rapport nr 53/2019. Dei nye 
omsynssonene (H310) set krav til tryggleiksgrad jf. TEK 17 § 7.3. Dette medfører 
at to oppførte byggningar ligg delvis innanfor større årleg sannsyn enn 1/1000, og 
tilfredsstill dermed ikkje krava i TEK 17.  
 

 
Figru 2: Frå skredfarekarte til NVE. Raud sone syner skredfare med større årleg 
sannsyn enn 1/1000. Bustadar (nye tiltak) tilhøyrande tryggleiksklasse S2 skal 
ligge utanfor denne sona.  
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Offentleg ettersyn og høyring: 
Søknad om reguleringsendring var på høyring og offentleg ettersyn i perioden 01.-
22. november 2019. Det kom inn fire brev med merknader til høyringa, derav ei 
motsegn frå Fylkesmannen i Møre og Romsdal. Merknadane er (vedlagt) er 
oppsummert og kommentert nedanfor: 
 
Fylkesmannen i Møre og Romsdal: 
Påpeikar at det ved utarbeiding av ny plan, herunder endring av plan jf. PBL § 12-
14, skal gjennomførast ein ny/revidert ROS-analyse. Fylkesmannen syner til at 
NVE kartla reell skredfare med årleg sansyn i 2019 (NVE rapport 53/2019). Det 
vart stilt motsegn fram til avdekka skredfare vart avdekt i plankartet som 
omsynssone med tilhøyrande føresegn som sikrar tilstrekkeleg tryggleik mot skred 
jf. TEK 17 § 7-3. 
 
Kommentar:  
ROS-analysen er revidert og det er sett inn omsynssoner i plankartet som er 
plassert med bakgrunn i NVE sin rapport nr 53/2019. Dei reviderte plandokumenta 
vart i tillegg sende på ei ny avgrensa høyring til dei partane som er busett innanfor 
omsynssonene. Det har ikkje kome nye merknader til denne avgrensa høyringa. 
Motsegna frå Fylkesmannen vart trekt i brev av 07.05.2020. I brevet vert 
kommunen råda til å undersøkje mogleg flaumfare jf. tryggleikskrava i TEK 17 § 7-
2. Kommentaren til dette er at dette er utført i samband med prosjektering av 
flaumsikringsprosjektet som skal gjerast for Håmyrelva (Gjølelva).  
 
Møre og Romsdal Fylkeskommune: 
Har ingen merknadar tilendringane. 
 
Sivert Håmyr (eigar av gbnr 18/193): 
Syner til tidlegare brev i samband med utarbeiding av reguleringsplan for Håmyra. 
Håmyr bad då om mur med tilhøyrande gjerde langs gangvegen f_G/S2 som går 
langs nordleg side av eigedomen gbnr 18/193. Meiner at gangvegen er bygd 
lågare i terrenget enn den skal vere og at den etter kartet skal vere 57 cm høgare. 
Syner til at det er lagt kantstein og ikkje mur mot hagen på 18/193. Krev at 
vegkanten vert høgare, evt med støypekant på 40-50 cm med gjerde på toppen. 
Syner til slutt til at grus, snø og vatn frå gangvegen kjem inn i hagen. 
 
Kommentar:  
Gang- og sykkelvegen (f_G/S2) er bygd høgare i terrenget enn det gjeldande 
situasjonsplan tilseier. I snitt er gang- og sykkelvegen bygd 23 cm høgare i 
terrenget enn det den skulle vere i høve denne situasjonsplanen. Dette går fram av 
ny situasjonsplan tilhøyrande søknad om reguleringsendring. I saka til 
kommunestyret der det vart fatta vedtak 26.02.2015 er tidlegare innspel frå Håmyr 
kommentert i høve gang- og sykkelvegen. Her står det følgjande: «Langs sørsida 
av planlagt gangveg vil det bli etablert mur og gjerde etter som vegen er lagt heilt 
inn mot eigedomsgrensa til 18/193». Føresegnene i gjeldande plan sett ikkje krav 
om gjerde eller kant lang gang- og sykkelvegen og samsvarar dermed ikkje med 
det som er kommentert. Situasjonsplanen sett krav til plassering og høgde i 
terreng. Føresegnene og plankartet med tilhøyrande situasjonsplan er den juridiske 
delen av planen. Det er ikkje gjort vedtak om å endre føresegnene i handsaminga i 
kommunestyret. Høgdeskilnadane mellom G/S2 og eigedomen er ikkje høg nok til 
at det er stilt krav om gjerde. Med bakgrunn i dette vert innspelet ikkje teke til 
følgje. 
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Felles innspel frå naboar (Peter Gabriel Godø og Janina Halseth – Håmyra 23A, 
Manuela Erlbeck og Karl Ullrich – Håmyra 25A, Alette Dale og Synne Ryan – 
Håmyra 27A og Ingeborg Karlsbakk Hoggen – Håmyra 29A:  
Naboane har tilkomst til felles privat veg f_V5 på sørleg side av vegen. Ein syner 
her til dei ulempene flyttinga av vegen får for eigedomane. Avviket frå gjeldande 
plan gjer inn- og utkøyring frå eigedomane vanskeleg, grunna endra kurvatur og 
stigningsforhold. Dette er også ei utfordring vinterstid med glatt vegbane. Ved inn- 
og utkøyring må ein mellom anna køyre svært nærme inngangsparti. Det vert synt 
til at dette er eit vesentleg avvik frå kontrakten mellom utbyggjar og huseigarar, og 
ein meiner dette ikkje kan handsamast som ei mindre reguleringsendring. Statens 
Vegvesen si handbok N100 er nytta for å syne sporingskurve for personbil i 
vedlagde modelleringar. Ein meiner at utearealet er betydeleg redusert og at 
verdien og kvaliteten på bustadane er nedsett.  
 
 
Kommentar: 
Det er ikkje uvanleg at det vert avvik mellom reguleringsplan og faktisk utbygging. I 
dette tilfellet har det medført noko tap av uteareal og eit noko endra køyremønster. 
Modelleringane som det vert synt til syner at innkøyrslene kan nyttast, men at 
desse har fått ei annan utforming enn det som var planlagt frå byrjinga. Når det 
gjeld endringar i høve kontrakt med utbyggjar vurderer kommunen dette til å vere 
ei privatrettsleg sak. Bakgrunnen for reguleringsendringa er eit pålegg frå Volda 
kommune om å korrigere plan etter faktisk utbygging, dette med grunnlag i at 
planen har ein juridisk bindande situasjonsplan. Utnyttingsgrada på BK6 er rekna 
ut å vere på 25,52% BYA, noko som er innanfor maks BYA på 30%.  
 
 
 
 
Vurdering: 
Etter krav frå Volda kommune om å søkje mindre reguleringsendring for 
detaljreguleringsplan for Håmyra vurderer ein no forslaget til å vere i samsvar med 
det som er bygd ut i Håmyra. Kravet har bakgrunn i at situasjonsplanen er juridisk 
bindande. Plandokumenta er oppdaterte i høve merknadane frå Fylkesmannen i 
Møre og Romdsdal, med nye omsynssoner for skredfare og tilhøyrande 
føresegner. Flyttinga av vegen f_V5 har ført til redusert areal til eigedomane på 
området BK6 og eit noko anna køyremønster enn det gjeldande plan har lagt opp 
til. Vegbreidda er ivareteke, men vegen har fått ei noko anna stigning og kurvatur 
inn mot eigedomane. Med bakgrunn i sporingskurvene henta frå vegnormalen 
N100 vurderer ein det som mogleg å nytte innkøyrslene til bueiningane i området. 
Ein vurderer elles ikkje avviket å vere vesentleg i høve gjeldande plan. Det er heller 
ikkje kome merknader frå regionale mynde i forhold til trafikktryggleiken på vegen. 
Merknadane vedrørande flytting av vegen f_V5 vert ikkje teke til følgje. Gang- og 
sykkelvegen f_G/S2 er ikkje flytta i terrenget, men er plassert noko høgare i 
terrenget enn det gjeldande plan legg opp til. Ein vurderer endringa av gang- og 
sykkelvegen til å vere av lite vesentleg karakter. Føresegnene i gjeldande plan legg 
ikkje føringar for at f_G/S2 skal ha gjerde eller mur mot naboeigedom i sør. 
Dersom dette er avtalt mellom utbyggjar og nabo er dette å vurdere som eit 
privatrettsleg forhold mellom partane. Merknadane knytt til f_G/S2 vert ikkje teke til 
følgje. 
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Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen konsekvens. 
Konsekvensar for folkehelsa:  Ingen konsekvens. 
Miljøkonsekvensar: Ingen konsekvens. 
Økonomiske konsekvensar: Ingen konsekvens. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen konsekvens. 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen konsekvens. 
 
 
Konklusjon: 
Kommunedirektøren rår kommunestyret til å vedta mindre reguleringsendring for 
Håmyra, jf. plan- og bygningslova § 12-14. 
 
 
 
Rune Sjurgard Erlend S. Vikestrand 
kommunedirektør Planleggjar 

 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/10614 20/11502 
Saksbehandlar: Erlend S. Vikestrand 
Dato: 30.06.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
154/20 Formannskapet 15.09.2020 
89/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Vedtak Planprogram - Kommunedelplan for kryssing av Dalsfjorden 
 
Samandrag: 
Saka omhandlar vedtak av planprogram for kommunedelplan for kryssing av 
Dalsfjorden. Det vart varsla oppstart med høyring av planprogram 24.02.2020. 
Planprogrammet er utarbeidd av Asplan Viak AS, og sett føringane for vidare 
utgreiingsarbeid i samband med kommunedelplanen. Merknadane som kom inn til 
høyringa ligg vedlagt saka, og er oppsummert med kommentarar i eige vedlegg. 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Odd A. Folkestad reiste spørsmål om habilitet. Han er dagleg leiar i 
Voldsfjordkryssing AS, jf. fvl. § 6, 1.l, e. Han tok ikkje del i handsaminga og røystinga 
over spørsmål om habilitet.  
 
Arild Iversen (Krf) reiste spørsmål om hablilitet. Han var styremedlem i 
Voldsfjordkryssing fram til 26.06.2020, jf. fvl. § 6, 2. l.  Han tok ikkje del i 
handsaminga og røystinga over spørsmål om habilitet. 
 
Røysting habilitet (7 røysteføre): 
Odd A. Folkestad vart samrøystes kjend inhabil. 
Arild Iversen vart samrøystes kjent habil, og han tok sete.  
 
Røysting (8 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren fekk 6 røyster og vart vedteken, Øyvind Festø og 
Cecilie Rørstad røysta mot.  
 
Odd A. Folkestad tok sete.  
 
 
FSK- 154/20 Vedtak: 
 
Med heimel i PBL § 11-13 vedtek kommunestyret planprogram for kryssing av 
Dalsfjorden datert 30.06.2020. 
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Kommunedirektøren si tilråding: 
Med heimel i PBL § 11-13 rår kommunedirektøren kommunestyret til å vedta 
planprogram for kryssing av Dalsfjorden datert 30.06.2020. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 154/20 
 
Med heimel i PBL § 11-13 vedtek kommunestyret planprogram for kryssing av 
Dalsfjorden datert 30.06.2020. 
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Vedlegg: 
Planprogram kryssing av Dalsfjorden v3 30.06.2020 
Merknader samla 
Oppsummering av merknader til planprogrammet 

 
Saksopplysningar: 
Volda kommunestyre vedtok 06.02.2019 (PS 15/19) at Voldsfjordkryssing AS snarast 
skulle få utarbeidd planprogram for kryssing av Dalsfjorden i samarbeid med 
planavdelinga i Volda kommune. Voldsfjordkryssing AS har finansiert og organisert 
arbeidet med innhenting av konsulenttjenester for utarbeiding av planprogrammet. I 
samsvar med Volda kommune vart arbeidet tildelt Asplan Viak AS si avdeling i Molde. 
Det vart halde oppstartsmøte 3. oktober 2019 og første utkastet vart motteke 28. 
oktober. Deretter følgde eit nytt utkast 9. desember og siste gjennomgang og mindre 
justeringar av utkastet vart gjort i arbeidsmøte med representantar frå 
Voldsfjordkryssing AS 16. januar 2020.  
 
Varsel om oppstart og høyring av forslag til planprogram vart sendt ut 24.02.2020. 
Fristen for å kome med merknader vart sett til 23.03.2020, men grunna 
virussituasjonen fekk grendalaga og Mattilsynet utsett høyringsfrist til 17.04.2020. Det 
kom inn totalt 11 brev med merknader. Desse er oppsummert og kommentert med 
vurderingar i eige vedlegg til saka. Breva med merknadane ligg også vedlagt.   
 
Forslag til planprogram:  
Planprogrammet gjer greie for formålet med planarbeidet, planprosessen med fristar 
og deltakarar, opplegget for medverknad, kva alternativ som vil bli vurdert og behovet 
for utgreiingar. Forslag til planprogram skal sendast på høyring og leggast ut til 
offentlig ettersyn normalt samtidig med varsling av oppstart av planarbeidet. 
Planprogrammet skal fastsettast gjennom vedtak i kommunestyret.  
 
I forslag til planprogram for kommunedelplan og konsekvensutgreiing for bru over 
Dalsfjorden er det vist to alternativ som skal utgreiast som del av planarbeidet. 
Alternativ 1 går frå Nautvikneset til Skrubbeneset, medan alternativ 2 går frå 
Nautvikneset til Kvangardsneset. 0- alternative (dagens situasjon) skal også utgreiast. 
Det vidare planarbeidet skal ta stilling til val av utbyggingsalternativ på bakgrunn av 
konsekvensutgreiinga og må ta høgde for bruløysing, vegstandard og kopling til 
eksisterande vegnett på begge sider av fjorden.  
 
Planprogrammet skal stadfeste kva tema og metodikk som skal nyttast i 
konsekvensutgreiinga. Metodikken baserer seg på Statens Vegvesen si handbok V712 
Konsekvensanalyser. Det skal gjerast ei samfunnsøkonomisk analyse av prissette og 
ikkje-prissette konsekvensar som del av denne utgreiinga. Av andre konsekvensar er 
et nemnt trafikkanalyse, støy- og luftforureining, grunntilhøve, anleggsperiode, fylling i 
sjø og lokal og regional utvikling for å nemne nokre tema. Det skal også utførast ei 
ROS-analyse i samband med planarbeidet. Planprogrammet legg føringar for korleis 
denne skal utarbeidast. 
 
Vurdering og konklusjon: 
Ferjefri kryssing av Dalsfjorden vil gi betra kommunikasjon internt i kommunen, 
spesifikt for bygdene på vestsida av Voldsfjorden. Kommunikasjonen mellom 
Volda/Ørsta, Vanylven og ytre Nordfjord vert også betra, særskild om ein ser denne 
fjordkryssinga i samband med Voldsfjordkryssing. Kommuneplanen sin samfunnsdel 
2016-2028 har som mål å styrkje Volda saman med Ørsta som regionsenter. Ein av 
strategiane for å nå målet er å vidareutvikle kommunikasjonen i regionen med mål om 
ferjefrie fjordkryssingar. Gjennomføring av prosjektet vil medverke til at kommunen får 
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betre kommunikasjon både internt og mot nabokommunar, noko som vil kunne vere 
positivt i forhold til bu- og arbeidsmarknad. Ei bru over Dalsfjorden vil kunne betre 
beredskap, gjere det enklare å dagpendle, nå skule- og kulturtilbod, samt å betre 
ressursutnyttinga i organiseringa av dei kommunale tenestene.  
 
Økonomiske konsekvensar:  
Arbeidet med planprogrammet er dekt av Voldsfjordkryssing AS. Det vidare 
planarbeidet vil medføre kostnader for kommnuen. Finansiering av dette vil ein måtte 
kome tilbake til når planprogrammet er vedteke. 
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende. 
Konsekvensar for folkehelsa: Ingen kjende. 
Miljøkonsekvensar: Skal utgreiast i KU. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Skal utgreiast i KU. 
Konsekvensar for barn og unge: Skal utgreiast i KU. 
 
 
Runen Sjurgard 
kommunedirektør 

 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/10016 20/14524 
Saksbehandlar: Erlend S. Vikestrand 
Dato: 27.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
155/20 Formannskapet 15.09.2020 
90/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Klagehandsaming: Klage på vedtak av detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 155/20 Vedtak: 
 
Kommunestyret finn ikkje at klaga inneheld nye moment som ikkje var vurdert 
tidlegare, og gjer ikkje om vedtaket av 18.06.2020. 
 
Saka vert oversendt fylkesmannen for endeleg avgjerd. 
 
 

 
Forslag til vedtak: 
Kommunestyret finn ikkje at klaga inneheld nye moment som ikkje var vurdert 
tidlegare, og gjer ikkje om vedtaket av 18.06.2020. 
 
Saka vert oversendt fylkesmannen for endeleg avgjerd. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 155/20 
 
Kommunestyret finn ikkje at klaga inneheld nye moment som ikkje var vurdert 
tidlegare, og gjer ikkje om vedtaket av 18.06.2020. 
 
Saka vert oversendt fylkesmannen for endeleg avgjerd. 
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Vedlegg: 
Klage frå naboar på BBB1 - detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2, gnr 19 bnr 182 mfl. 
Vedlegg fjellvegen 
Sluttbehandling: Detaljregulering for Fjellvegen 2 
Oppstartsmelding med vedlegg 
Skredfarevurdering 
STØYRAPPORT 190719 
STØYRAPPORT 280518 
Sjekkliste ROS 
Plankart sist revidert 14.05.20 
FØLGESKRIV 250620 
FØRESEGNER 240620 
PLANBESKRIVELSE 240620 
ILLUSTRASJONSPLAN 240620 
TERRENGPROFIL 240620 
SOLSKJEMA 240620 

 
Lovgrunnlaget: Klage på vedteken plan etter plan- og bygningslova § 12-12 
 
Saksutgreiing: 
 
Detaljreguleringsplan for Fjellegen 2, gnr 19, bnr 182 m.fl vart vedteken i 
kommunestyret 18.06.2020 (PS 68/20). Følgjande vedtak vart fatta: 
 

«Volda kommunestyre godkjenner detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 
(gnr 19, bnr 182 m. fl.) med plandokument datert 14.05.2020. Dette i 
medhald av plan- og bygningslova § 12-12. 

 
Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning: Kotehøgde vert sett til 84.» 
 
Planvedtaket (vedlagt) vart kunngjort i samsvar med reglane i PBL § 12-12, ved 
kunngjering i avisa Møre, på kommunen sine heimesider og med brev til partar 
kring planområdet tilsendt 29.06.2020. Klagefristen var sett til 07.08.2020. 
 
Innan klagefristen er det framsett eitt brev med klage på vedtaket. Klagen er 
framsett frå oppsittjarar i Fjellvegen (Ruth og Bjørn Holsvik, Sissel Thorvik og Ståle 
Mork, Grete og Roger Stalsberg, Oddrun og Roar Berg): 
 
Oppsittjarane syner til tidlegare protestar på byggjehøgde på blokka BBB1. Ein 
fryktar her direkte innsyn til eksisterande busetnad, tap av utsikt og forringa 
solforhold. Ein har tidlegare bede om at høgda vert seinka til kote 82,0. Det vert 
synt til vedtaket i kommunestyret der kotehøgda vart sett til kote 84,0. Ein meiner 
det er fullt teknisk mogleg å seinke høgda til kote 83,0. Høgdeforholda og bygget si 
breidde gjer at ein særskild i vinterhalvåret mister mykje sollys. Det vert også synt 
til kommuneplanen (kommunedelplan for Volda) som er under rullering, og at 
denne ikkje definerer området som ein del av sentrumskjernen. Bygget (BBB1) skil 
seg frå etablert småhusbebyggelse. Ein skal ikkje pårekne slikt utsiktstap og innsyn 
som slike tiltak medfører.  
 
Kommentar: 
Reguleringsområdet ligg i skiljet mellom det som utkast til ny arealdel for Volda definerer 
som midtre- og ytre sentrumssone. Gjeldande kommunedelplan for Volda sentrum legg 
opp til fortetting i sentrumsnære områder, noko som også er vidareført i utkast til ny 
arealdel for Volda (no kommunedelplan for Volda). Sol- og skuggeanalysen som er 
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utarbeidd syner at solforholda på desse eigedomane er innanfor det som er kravet om 
50% dekning på utearealet kl 15 på vårjamndøgn. Det høyrer vidare med til saka at det 
ved varsel om oppstart vart varsla om inn til tre etasjer per blokk, dette kom det ikkje 
merknader på ved varsel om oppstart. Ein legg også til grunn at det ikkje har kome 
merknader frå Fylkeskommunen eller Fylkesmannen på forholda som her er nemnt. 
Administrasjonen meiner at det ut i frå eit politisk ønskje om fortetting i sentrumsnære 
områder, vil vere tilrådeleg å nytte området slik som vedtaket tilseier. Avstanden frå BBB1 
til nabohusa er på over 25 meter, noko som er ein relativt god avstand. Endra forhold i 
høve innsyn er ein konsekvens av fortetting. Slik planen no ligg føre vurderer ein dette 
forholdet til å måtte vere akseptabelt i sentrumsnære områder.  
 
 
Vurdering: 
Momenta det vert klaga på er likelydande dei protestane som har kome frå 
oppsitjarane ved høyring av planforslaget og er tidlegare vurdert. Formannskapet 
gjennomførte synfaring i saka før endeleg avgjerd i kommunestyret. Her var både 
tiltakshavar og oppsitjarar representert. Formannskapet vedtok å redusere 
byggjehøgda på BBB1 frå kote 85,0 til 84,0. Ein vurderer det til at klagen på vedtak 
PS 68/20 frå oppsitjarane i Fjellvegen ikkje inneheld nye moment som ikkje var 
kjende og vurdert av kommunestyret ved handsaming av saka. Som nemnt over er 
det eit ønskje om fortetting i sentrumsnære områder, noko som er stadfesta 
gjennom tidlegare politiske vedtak (kommunedelplan for Volda sentrum og utkast til 
kommunedelplan for Volda). Sol- og skuggeanalysen syner at solforholda er 
innanfor krava om 50% dekning på uteareal kl 15 på vårjamndøgn.  
 
Økonomiske konsekvensar: 
 
Vurdert gjennom planprosess. 
 
Samla vurdering: 
 
Med bakgrunn i vurderinga over er kommunedirektøren si tilråding å halde fast på 
vedtaket i sak PS 68/20. Ein finn ikkje at klagen inneheld nye moment som ikkje 
var kjende og vurdert av kommunestyret ved handsaming av sak PS 68/20.  
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/4894 20/13743 
Saksbehandlar: Eva Janikke Øen 
Dato: 17.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
80/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 01.09.2020 
91/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Omdisponering av asfalt midlar 
 
Samandrag: 
Kvart år blir det sett av midlar på investeringsbudsjettet til asfaltering av 
kommunale vegar.  
I år vart grusvegane på Bjørke asfaltert, det syner seg at kostnaden vart mindre 
enn budsjettert.  
Samfunnssektoren ber om å få omdisponere unytta investeringsmidlar til 
oppgradering av Eidsheimvegen (på Lid) og mindre punkt på ulike stadar som må 
utbetrast. 
 

 
Tenesteutval for forvaltning og utvikling 01.09.2020: 
 
Behandling: 
Kommunedirektøren si tilråding vart samrøystes vedteke. 
 
TFU- 80/20 Vedtak: 
Midlar som står att på investeringsprosjekt 030035 Asfaltering vert omdisponert til 
oppgradering av Eidsheimvegen (på Lid), samt reparasjonsarbeid på mindre 
stader. 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Midlar som står att på investeringsprosjekt 030035 Asfaltering vert omdisponert til 
oppgradering av Eidsheimvegen (på Lid), samt reparasjonsarbeid på mindre 
stader. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Tenesteutval for forvaltning og utvikling - 01.09.2020 - 80/20 
Midlar som står att på investeringsprosjekt 030035 Asfaltering vert omdisponert til 
oppgradering av Eidsheimvegen (på Lid), samt reparasjonsarbeid på mindre 
stader. 
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Saksopplysningar: 
Det er i investeringsbudsjettet for 2020 sett av kr 3 000 000 eks mva til asfaltering 
av kommunale vegar. Administrasjonen prioriterte i år asfaltering av grusvegar på 
Bjørke.  
Arbeidet på Bjørke er avslutta, og prosjektrekneskapet viser at vi har att om lag kr 
814 000 eks mva. Årsaka til at arbeidet vart rimlegare enn budsjettert er svært 
mykje og effektiv eigeninnsats, godt forarbeid og gunstig avtale på frakt. 
 
Vi har svært mykje klager på nokre av dei kommunale vegane i kommunen. 
Spesielt gjeld dette for Eidsheimsvegen (på Lid). I tillegg har vi klager/ seinskader 
etter tidlegare asfaltarbeid. Spesielt gjeld dette avkøyrsler til private, der det har 
blitt «knapp kul» ved avkøyring og bilar tek ned på asfalt ved avkøyring frå den 
kommunale vegen. Dette er mindre postar som vi ikkje har midlar til å utbetre. 
 

 

 
Kostnadsberekning: 

· Oppgradering på ca 960 m av Eidsheimsvegen er kostnadsrekna til om lag  

kr 710 000,-. 
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· Dei mindre stadane er kostnadsrekna til om lag kr 95 000.-. 

Alle summar er eks mva. 
 
 
 
Samfunnssektoren ber om å kunne omdisponere det som står att på asfaltering til 
ovanfornemnde prosjekt/ vegar. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Arbeidet med asfaltering av grusvegar på Bjørke vart rimlegare enn kostnadsrekna. 
Det står att ca kr 814 000 på prosjektet.  
 
Kommunen har motteke svært mange og alvorlege klager på Eidsheimsvegen (på 
Lid). Deler av vegen er i svært dårleg stand, og administrasjonen ønskjer å 
omdisponere midlar til oppgradering for å få ein akseptabel standard på vegen. 
Arbeidet er kostnadsrekna til  
kr 710 000 eks mva. 
 
Det er også midlar igjen til å føreta mindre reparasjonsarbeid etter tidlegare 
asfaltarbeid ulike stadar. Dette er arbeid ein ellers ikkje har midlar til å 
gjennomføre. Kostnadsrekna til  
kr 95 000 eks mva 
 
Etter at desse tiltaka er gjennomført vil det ikkje stå att unytta lånemidlar på 
prosjektet.  
 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/4454 20/14031 
Saksbehandlar: Børild Skåra 
Dato: 20.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
66/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 01.09.2020 
162/20 Formannskapet 15.09.2020 
92/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Kommunal forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel - Volda kommune - 1577 
Volda 
 
Samandrag: 
I samband med at kommunane Hornindal og Volda er slått saman er det behov for 
å samordne kommunale forskrifter.  
I landbruket er bruk av husdyrgjødsel regulert av Forskrift om gjødselvarer mv av 
organisk opphav, der siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng er 1. 
september. Kommunane kan med heimel i § 23 fastsetje lokal frist som går ut over 
1. september. Ein utarbeidar no ny forskrift som er felles for nye Volda kommune.   
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Formannskapet, foreslått av Sonja Håvik,  
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23 , 
tilrår kommunestyret at Volda kommune innfører den kommunale forskrifta: 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og Romsdal 
 
§ 1. Føremål 
 
Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 
 
§ 2. Spreietidspunkt 
 
I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 
 
§ 3. Iverksetjing 
 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 
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Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 162/20 Vedtak: 
 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23 , 
tilrår kommunestyret at Volda kommune innfører den kommunale forskrifta: 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og Romsdal 
 
§ 1. Føremål 
 
Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 
 
§ 2. Spreietidspunkt 
 
I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 
 
§ 3. Iverksetjing 
 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 
 

 
Tenesteutval for forvaltning og utvikling 01.09.2020: 
 
Behandling: 
Henriette Hafsaas møtte 13:13. Det var åtte røysteføre. 
Kommunalsjefen si tilråding vart samrøystes vedteke. 
 
TFU- 66/20 Vedtak: 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23, 
tilrår Tenesteutval for forvaltning utvikling at Volda kommune innfører den 
kommunale forskrifta: 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og 
Romsdal 

§ 1. Føremål 

Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 

§ 2. Spreietidspunkt 

I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 

§ 3. Iverksetjing 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 

https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951
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Kommunalsjefen si tilråding: 
 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23, 
tilrår Tenesteutval for forvaltning utvikling at Volda kommune innfører den 
kommunale forskrifta: 
 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og 
Romsdal 

§ 1. Føremål 

Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 

§ 2. Spreietidspunkt 

I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 

§ 3. Iverksetjing 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 
 

 
Vedtak som innstilling frå Tenesteutval for forvaltning og utvikling - 01.09.2020 - 66/20 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23, 
tilrår Tenesteutval for forvaltning utvikling at Volda kommune innfører den 
kommunale forskrifta: 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og 
Romsdal 

§ 1. Føremål 

Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 

§ 2. Spreietidspunkt 

I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 

§ 3. Iverksetjing 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 162/20 
 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23 , 
tilrår kommunestyret at Volda kommune innfører den kommunale forskrifta: 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og Romsdal 

https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951
https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951
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§ 1. Føremål 
 
Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 
 
§ 2. Spreietidspunkt 
 
I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 
 
§ 3. Iverksetjing 
 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 
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Vedlegg: 
Høyring Kommunal forskrift om frist for haustspreiing av husdyrgjødsel på eng - Volda 
kommune - 1577 Volda 
Svar på høyring Kommunal forskrift om frist for haustspreiing av husdyrgjødsel på eng - 
Volda kommune - 1577 Volda 

 
Saksopplysningar: 
I samband med at kommunane Hornindal og Volda er slått saman er det behov for 
å samordne kommunale forskrifter. 
I landbruket er bruken av husdyrgjødsel regulert av Forskrift om gjødselvarer mv av 
organisk opphav, der siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng er 1. 
september.  
 
Sitat av forskrifta § 23 tredje avsnitt: 
Kommunen kan på vilkår av at kommunens klimatiske forhold og vannkvaliteten i 
kommunens vassdrag tillater det, ved forskrift eller enkeltvedtak, tillate en senere 
frist for spredning uten nedmolding/nedfelling enn 1. september, men ikke senere 
enn 1. oktober. Muligheten for endring ved forskrift gjelder likevel ikke kommunene 
som ligger innenfor nedbørsfeltet som drenerer til kyststrekningen svenskegrensa 
– Lindesnes.  
 
Kommunane kan dermed med heimel i § 23 fastsetje lokal frist som går ut over 1. 
september. Dei to kommunane har hatt desse vedtaka/forskriftene: 
 
Hornindal (forskrift frå 2007): 
Fastsett av Hornindal kommunestyre 21. juni 2007 med heimel i forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer 
m.v. av organisk opphav § 23 fjerde ledd. 

Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Hornindal kommune, Sogn og Fjordane 

§ 1.Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på grasmark utan 
nedmolding om hausten, og gjeld heile Hornindal kommune. 

§ 2.I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav 
m.v. § 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i 
Hornindal kommune sett til 15. september. 

§ 3.Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 

 
Volda (vedtak 20.06.2006). Kan ikkje sjå at vedtaket vart godkjent og meldt inn 
som forskrift: 

§ 1.Føremål  
Føremålet med denne forskrifta er å fastsetje ein eigen frist for spreiing tilpassa 
dei lokale tilhøva i kommunen innafor vilkåra av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om 
gjødselvarer mv. av organisk opphav § 23. 
§ 2.Virkeområde 
Forskrifta gjeld heile kommunen. 
§ 3.Spreietidspunkt 
Spreiing utan nedmolding/nedfelling på eng og anna grøde bør gjerast så tidleg i 
vekstsesongen at det gjev næring til gjenvekst som kan haustast, og seinast 
innan 1. oktober. 
§ 4.Iverksetjing 
Forskrifta vert iverksett straks 

https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951
https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951
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Kommunane hadde dermed ulik frist; Hornindal 15. september og Volda 1. oktober.  
 
Gjennom kommunal forskrift kan ein setje generell frist, og gjennom enkeltvedtak 
kan ein gi søkjarar individuell behandling. Formuleringa ”gjødselvarer av organisk 
opphav” vil konkret bety husdyrgjødsel og silopressaft. 
 
Fristar elles i Møre og Romsdal som ein finn på lovdata.no: 

Kommune: Lokal frist: 

Averøy 1.oktober 

Fjord 20.september 

Giske 15.september 

Gjemnes 1.oktober 

Herøy 1.oktober 

Hustadvika 15.september 

Molde 20.september 

Smøla 20.september 

Stranda 20.september (fast småfegjødsel 1. okt) 

Sula 20.september 

Sunndal 30.september (4 områder har 10.sept) 
1110.september) 

Surnadal 20.september 

Tingvoll 1.oktober 

Ørsta 15.september 

Ålesund 20.september 

Ein finn ikkje at resten av kommunane har kunngjort lokal forskrift på lovdata.no 
 
Innan alle fag og næringar er det er stort fokus på klima og miljø, og det er ei 
forventing om at landbruket også gjer sitt få ned utslepp, og drive bærekraftig.  
Innan jordbruket har ein fleire viktige verkemiddel for for å få eit godt miljø utan 
ureining, men det er brei semje om at nettopp tidspunkt og metode for spreiing av 
husdyrgjødsel er av dei viktigste faktorane vi har i Møre og Romsdal. Jordbruket er 
i stor grad husdyrbasert og dermed er bruken av den næringsrike husdyrgjødsla 
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ein vesentleg faktor. 
  
Det optimale er å spreie gjødsla når plantane står framfor og er i størst vekst. Om 
hausten går behovet for næring ned og plantane/enga tek i mykje mindre grad opp 
næring.  
Det er viktig at næringa får trekkje ned i jordsmonnet. Haustane på vestlandet ofte 
nedbørsrike, med vassmetta jordsmonn som ikkje er i stand til å ta imot næring. 
Faren for overflateavrenning med utvasking til vassdrag er stor. 
 
Differensiering av fristen kan vere eit tema. Det er vassdraga som er mest sårbare 
resepientar, medan fjordane er mindre sårbare. Kan det vere aktuelt å gi lengre 
frist for spreiing på areal med direkte avrenning til sjø? Dei fleste som er aktive 
produsentar har mykje leigejord og dertil mange eigedomar og teigar som dei driv. 
Dermed kan eit føretak drive jordbruksareal som både har avrenning til vassdrag 
og til sjø. Vil det vere praktisk og ønskeleg å ha ulik fristar? 
  
I framlegget til ny forskrift føreslår vi lik frist for heile kommunen. Situasjonen er 
heldigvis slik at bruken av og behovet for haustspreiing har gått kraftig ned siste 
åra. Gjødsellagera er utvida, ein har fått tak over mange opne kummar, lager vert 
leigd hjå andre som kanskje ikkje driv sjølv, ein har endra gjødslingspraksis, mv. 
Summen av desse tiltaka har bidrege til at behovet for å køyre ut gjødsel etter 2. 
slåtten har gått merkbart ned. 
  
Det at ein får tilskot gjennom regionalt miljøprogram (RMP) dersom ein spreier all 
gjødsla før 10. august har og vore ei effektiv stimulering til å finne løysingar.   
 
Med bakgrunn i dei gamle forskriftene og drøftinga ovanfor har vi laga framlegget 
nedafor som vart sendt ut på høyring: 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og 
Romsdal 

§ 1. Føremål 

Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding 
om hausten, og omfattar heile Volda kommune. 

§ 2. Spreietidspunkt 

I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 

§ 3. Iverksetjing 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 

 
Høyringa gjekk ut til bondelaga, bonde- og småbrukarlaga og miljøvernrådgjevaren 
i Volda kommune. Høyringsfristen vart sett til 17. august.  
 
Det har no 20. august berre kome inn fråsegn frå miljørådgjevaren i Volda 
kommune. Miljøvernrådgjevaren hadde i si fråsegn dagsett 10.07.2020 ingen 
merknader til framlegget til ny forskrift. 
 

https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951
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Det kom ikkje inn fråsegner frå faglaga. 
 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Det kom ikkje inn fråsegner som gjev grunnlag for å endre framlegg til ny forskrift.  
 
Forskrifta vert lagt fram for politisk handsaming i Tenesteutval forvaltning og 
utvikling og deretter for formannskap eller kommunestyret som er mynde for å 
vedta lokale forskrifter.  
 
Etter vedtak vert forskrifta å kunngjere på lovdata.no.  
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen merknad 
Konsekvensar for folkehelsa: Betre miljø 
Miljøkonsekvensar: Mindre næring på avvege 
Økonomiske konsekvensar: Betre utnytting gjev mindre innkjøpt gjødsel 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen merknad 
Konsekvensar for barn og unge: Positiv tiltak for betre miljø og framtid 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/10920 20/12341 
Saksbehandlar: Siri Birkeland Solheim 
Dato: 10.07.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
140/20 Formannskapet 25.08.2020 
93/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Avhending av gamle skulebygg 
 
Samandrag: 
Kommunen har, totalt sett, ei stor bygningsmasse som ein har ansvar for å drifte 
og vedlikehalde, samstundes som det er avgrensa med midlar og ressursar til dette 
arbeidet. Administrasjonen ynskjer å prioritere midlar og ressursar på ei god drift 
og eit godt vedlikehald på dei bygga som er i kommunal bruk.  
 
Kommunestyret har i fleire omgangar gjort vedtak om at kommunen skal avhende 
bygg kommunen ikkje har trong om, og det har vore opp fleire saker tidlegare som 
gjeld gamle skulebygg som er rundt om i kommunen. Likevel er fleire av skulane 
framleis i kommunal eige, og kommunen har ansvar for bygga og har ulike utgifter 
med dei. For at kommunen skal ha ei strategisk eigedomsforvaltning er det ynskje 
om å redusere total bygningsmasse kommunen har ansvar for slik at ein kan 
prioritere midlar og ressursar på dei bygga som er i drift. Administrasjonen har difor 
sett på tidlegare prosessar og gjort vidare vurdering av dei skulebygga som ikkje er 
i bruk av kommunen, men som framleis er i kommunal eige, med bakgrunn i å sjå 
om ein kan avhende bygga. Primært vert det planlagt med ei avhending til dei 
grendalaga som ynskjer det, sekundært på den opne marknaden eller liknande.   
 
Bygga som er vurdert i denne saka er: 

· Yksnøya skule 
· Folkestad gamle skule 
· Kalvatn skule 
· Høydal skule 
· Hjartå skule 
· Lid skule 

 
 
Formannskapet 25.08.2020: 
 
Behandling: 
Nytt punkt 3, foreslått av Sverre Leivdal, Arbeidarpartiet 
Kalvatn skule, administrasjonen får mynde til å starte prosessen med å avhende 
bygga. I første omgang får grendalaget tilbod om å ta over bygget vederlagsfritt. 
Dersom grendalaget ikkje ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til 
å avhende bygget på den opne marknaden. 



Side 58 av 208 
 

 
Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule, formannskapet ber kommunedirektør og 
ordførar gå i dialog med grendalaga om framtida til desse bygga. 
 

 
 
Sverre Leivdal (AP) kom med alternativt punkt 3: 
Kalvatn skule, administrasjonen får mynde til å starte prosessen med å avhende 
bygga. I første omgang får grendalaget tilbod om å ta over bygget vederlagsfritt. 
Dersom grendalaget ikkje ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til å 
avhende bygget på den opne marknaden. 
 
Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule, formannskapet ber kommunedirektør og 
ordførar gå i dialog med grendalaga om framtida til desse bygga. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Punkt 1 i tilrådinga frå kommunedirektøren vedk. Yksnøya skule, vart samrøystes 
vedteken.  
Punkt 2 i tilrådinga frå kommunedirektøren vedk. Folkestad skule, vart samrøystes 
vedteken.  
Punkt 3 Det vart røysta alternativt mellom framlegget frå kommunedirektøren og 
framlegget frå Sverre Leivdal. Framlegget frå Sverre Leivdal vart samrøystes 
vedteke.  
 
 
 
 
 
FSK- 140/20 Vedtak: 
 
1. Yksnøya skule – Administrasjonen får mynde til å gå i vidare dialog med eigar av 
tomta med gbr 1/2 om å overdra bygget frå kommunen til grunneigar. Tomteeigar 
dekker tinglysningskostnadar 
2. Folkestad gamle skule – Administrasjonen sørgjer for riving av bygget. 
Kostnadar med riving finansierast gjennom budsjettprosessen 2021. 
3. Kalvatn skule, administrasjonen får mynde til å starte prosessen med å avhende 
bygga. I første omgang får grendalaget tilbod om å ta over bygget vederlagsfritt. 
Dersom grendalaget ikkje ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til 
å avhende bygget på den opne marknaden. 
 
Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule, formannskapet ber kommunedirektør og 
ordførar gå i dialog med grendalaga om framtida til desse bygga. 
 
 
  
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Kommunedirektøren tilrår følgjande handling for dei ulike bygga: 
 

· Yksnøya skule – Administrasjonen får mynde til å gå i vidare dialog med eigar av 
tomta med gbr 1/2 om å overdra bygget frå kommunen til grunneigar. Tomteeigar 
dekker tinglysningskostnadar 
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· Folkestad gamle skule – Administrasjonen sørgjer for riving av bygget. Kostnadar 
med riving finansierast gjennom budsjettprosessen 2021. 

· Kalvatn skule, Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule – Administrasjonen får 
mynde til å starte prosessen med å avhende bygga. I første omgang får 
grendalaga tilbod om å ta over bygga vederlagsfritt. Dersom grendalaga ikkje 
ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til å avhende bygga på 
den opne marknaden. 

  
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 25.08.2020 - 140/20 
 
1. Yksnøya skule – Administrasjonen får mynde til å gå i vidare dialog med eigar av 
tomta med gbr 1/2 om å overdra bygget frå kommunen til grunneigar. Tomteeigar 
dekker tinglysningskostnadar 
2. Folkestad gamle skule – Administrasjonen sørgjer for riving av bygget. 
Kostnadar med riving finansierast gjennom budsjettprosessen 2021. 
3. Kalvatn skule, administrasjonen får mynde til å starte prosessen med å avhende 
bygga. I første omgang får grendalaget tilbod om å ta over bygget vederlagsfritt. 
Dersom grendalaget ikkje ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til 
å avhende bygget på den opne marknaden. 
 
Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule, formannskapet ber kommunedirektør og 
ordførar gå i dialog med grendalaga om framtida til desse bygga. 
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Vedlegg: 
Møtereferat dialogmøte mellom Volda kommune og Høydal velferdslag 28.mai 
Møtereferat med Kalvatn grendautval 
Møtereferat møte med Grendahuset Heimhug 
Møtereferat møte med Lid grendahus 
Svar til Volda kommune vedrørande grendahuset Heimhug 
Brev frå advokat - Grendahuset Heimhug 
E-post 

 
Saksopplysningar: 
Kommunestyret har i fleire omgangar gjort vedtak om at kommunen skal avhende 
bygg kommunen ikkje har trong om, og det har vore oppe fleire saker tidlegare som 
gjeld gamle skulebygg som er rundt om i kommunen. Administrasjonen har no sett 
på tidlegare prosessar og gjort vidare vurdering av dei skulebygga som i dag ikkje 
er i bruk av kommunen, men som framleis er i kommunal eige. Kommunen har i 
dag diverse utgifter med å halde bygga vedlike, bidra med driftsutgifter til bruk for 
grendalaga og halde forsikring på bygga. 
 
Kommunen har ei stor bygningsmasse som ein har ansvar for å drifte og 
vedlikehalde, samstundes som det er avgrensa med midlar og ressursar til dette 
arbeidet. Dette har ført til at det er etterslep av vedlikehald både på dei bygga som 
er i kommunal bruk og dei som ikkje er det. Mange av bygga ber preg av dårleg 
vedlikehald og har falle i verdi dei siste åra. På grunn av ein stram økonomi i 
kommunen, ynskjer administrasjonen å frigjere både midlar og ressursar for å sikre 
eit betre vedlikehald på dei bygga som er i kommunal bruk. For dei bygga som 
ikkje er i kommunal bruk, vil manglande vedlikehald over tid gjere det vanskelegar 
å selje/avhende bygga, og det vil krevje meir midlar for å få bygga opp på eit 
akseptabelt nivå. Det er administrasjonen si vurdering at ein no må ta eit val på om 
ein ynskjer å halde på bygga eller avhende dei. 
 
Dei aktuelle bygga er: 

· Høydal skule 
· Yksnøya skule 
· Bjørkedal skule 
· Kalvatn skule 
· Hjartåbygda skule 
· Folkestad gamle skule 
· Lid skule 

 
Det har tidlegare vore utarbeida ei politisk sak ang. Bjørkedal skule (PS 75/18) 
med vedtak og denne skulen er difor ikkje inkludert i denne saka. 
 
Det har berre vore funne formelle avtalar med grendalaga for bruk av Lid 
skule/grendahus og Hjartå skule/grendahus. For dei øvrige bygga er det ikkje 
funne avtalar, men det er i politisk sak SK 0092/97 nemnt at også Høydal og 
Kalvatn fekk tilbod om ein avtale om bruk når skulekrinsane vart nedlagde. I dei to 
tilfella der det er funne avtale om bruk av bygget, ligg det inne eit punkt i kontrakten 
som seier at kontrakten ikkje kan seiast opp utan at det er semje mellom partane 
og at det vert godkjent av Kyrkje og Undervisningsdepartementet.  
 
I arbeidet med å kartlegge bruk, avtalar, spelemidlar og utgifter på bygga har det 
kome fram at det er store variasjonar mellom bygga, og det har vore behov for å 
nytte juridisk bistand til å vurdere eigarforhold, tolke avtalar mm. Det har også vore 
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korrespondanse med tomteeigarar og grendalaga som nyttar bygga for å hente inn 
tilbakemelding på korleis dei stiller seg med tanke på vidare drift og bruk av bygga. 
Referat etter møter med grendalaga ligg vedlagt saka. På grunn av variasjonane i 
eigarforhold, bruk og avtalar, er nærare informasjon og vurdering på dei ulike 
bygga oppsummert per bygg vidare i saka.  
 
Nokre av dei gamle skulebygga har i seinare tid fått spelemiddeltilskot til anlegg på 
området, og det er difor sendt spørsmål til fylkeskommunen om ev. konsekvensar 
av desse tilskota. Etter vurdering frå fylkeskommunen er det berre eitt av anlegga 
som det framleis er knytta forpliktelser til i samband med spelemiddel, og det er 
fotballbana på Hjartå skule.  
 
Status ulike bygg 
 
Høydal skule 
Høydal skule er eit bygg som står på kommunal tomt og som blir brukt av 
velferdslaget i bygda. Bygget er i bruk både til arrangement som velferdslaget har, 
samt til diverse møter og til utleige til mellom anna bryllaup og bursdagar. Det har 
ikkje vore skuledrift i bygget sidan 1997 og bygget vert halde vedlike av 
velferdslaget. Kommunen står for forsikringa av bygget, samt delar av 
straumutgiftene. 
 
Etter gjennomført dialogmøte, samt skriftleg korrespondanse med velferdslaget, 
har kommunen fått tilbakemelding om at velferdslaget ynskjer å halde på den 
ordninga som er på bygget i dag. Velferdslaget vurderer at dei har lita moglegheit 
til å ta over bygget. Velferdslaget har også gitt ei tilbakemelding om at dei ikkje 
ynskjer å gå i dialog med kommunen om alternative forslag for eige/drift av bygget 
før det ev. blir vedtatt at dagens ordning ikkje skal vidareførast.   
 
Yksnøya skule 
Yksnøya skule er eit bygg som ikkje er i bruk korkje kommunalt eller av grendalag, 
og bygget har difor stort sett stått ubrukt dei siste åra. Bygget står på privateigd 
eigedom, noko som vil seie at kommunen vil ha vanskar med å kunne avhende 
bygget på den opne marknaden. Bygget er også SEFRAK-registrert, noko som gjer 
at det har eit visst vern, og fylkeskommunen har også ytra at dei ynskjer å verne 
bygget meir formelt enn det er per i dag. Administrasjonen har vore i dialog med 
grunneigaren med spørsmål om ho kunne tenkje seg å ta over bygget, noko ho i 
møter og øvrig korrespondanse har vore positiv til. Grunneigar har også ytra eit 
ynskje om å ta vare på bygget og halde uttrykket vedlike.  
 
Kalvatn skule 
Tomta Kalvatn skule står på har i lengre tid vore umatrikulert, noko som har skapt 
uvisse om eigarforhold. Etter ein gjennomgang av dokumentasjonen på 
bygget/tomta vart det gjennomført ein rekvisisjon av matrikulering av tomta, og 
kommunen sitt krav om tinglysing med Volda kommune som eigar av tomta, er no 
under behandling hjå kartverket.  
 
Det er ikkje funne nokon skriftleg avtale mellom grendautvalet og kommunen 
vedrøyrande bruken av bygget. I kommunestyret sitt vedtak av 19. juni 1997 
framgår det likevel at grendautvalet har bruksrett til bygget mot å overta 
driftsansvar for anlegget, tilsynet og administrasjonen av bygget, samt påta seg 
praktisk og økonomisk ansvar for at skulen haldast i forsvarleg stand. Det rettslege 
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grunnlaget for forholdet mellom partane er difor etter ei juridisk vurdering, at 
grendalaget formelt er leigetakar i bygget.  
 
Bygget er i dag ikkje i kommunal bruk, men grendautvalet brukar huset til diverse 
feiringar og andre aktivitetar for bebuarane i bygda. Kommunen bidreg med å 
betale delar av straumen på bygget, samt å halde forsikring på bygget. 
Grendautvalet står for vedlikehaldet, og har gjort ein del vedlikehald på bygget i 
seinare tid.  
 
I møte mellom grendautvalet og kommunen, er grendautvalet klare på at dei i 
utgangspunktet ynskjer å halde på den ordninga som er for bygget i dag. 
Samstundes vurderer dei det slik at dei kan ta på seg alt vedlikehald og drift av 
bygget dersom kommunen framleis står som eigar. Dei vurderer det som lite 
ynskjeleg at grendautvalet tek over eigarskapet, då dei har få personar å støtte seg 
på for å kunne opprette ein stiftelse for å ha eigaransvar.  
 
Kalvatn skule er SEFRAK-registrert, men er ikkje registrert i kommunen sin lokale 
kulturminneplan. Administrasjonen har vore i kontakt med fylkeskommunen med 
spørsmål om korleis dei vurderer bygget, og har fått tilbakemelding om at skulen 
ikkje er med i regional delplan for kulturminne, og at dei ikkje kjem til å klage på 
vedtak imot bevaring frå Volda kommunen i byggesaker og reguleringssaker som 
vedkjem skulen. Administrasjonen har difor ingen grunn til å tru at SEFRAK-
registreringa legg avgrensingar på moglegheitene for å gjere tiltak på bygget.  
 
Hjartå skule 
Hjartå skule ligg på kommunal tomt og har ikkje vore i bruk som skule sidan 2001. 
Grendalaget er formelt leigetakar i bygget og det føreligg ein signert avtale mellom 
partane, datert 14. desember 1982.  
 
Hjartå skule er ikkje i kommunal bruk, men vert brukt av grendalaget til diverse 
arrangement og som møteplass. Kommunen har kostnadar med straum på bygget, 
vedlikehald, forsikring og avgifter på eigedomen, medan grendalaget bidreg med 
ein del av kostnadane/arbeidet med vedlikehald på bygget.  
 
Etter gjennomført dialogmøte med grendalaget er tilbakemeldinga frå grendalaget 
at dei ikkje har kapasitet eller pengar til å ta over bygget. Grendalaget vart i 
dialogmøtet oppfordra til å skissere ei alternativ løysing som kan vere mogleg å 
bere for velferdslaget, men tilbakemeldinga har vore at dei ikkje ynskjer andre 
løysingar enn å oppretthalde dagens.  
 
Folkestad gamle skule 
Folkestad gamle skule er i dag ikkje i bruk av korkje kommunen eller grendalaget 
og grendalaget har tidlegare tømt huset for sine eigendelar. Bygget står på ei tomt 
som ikkje er eigd av kommunen og eigar av tomta har gitt melding om at han ikkje 
er interessert i bygget og han krevjar det fjerna så raskt som råd. 
 
Lid skule 
Lid skule står på kommunal tomt og bygget har ikkje hatt skuledrift sidan 2010. 
Bygget blir i dag brukt av grenda til diverse aktivitetar og samlingar for bygda. Det 
føreligg ein udatert og usignert avtale mellom partane på bruken av bygget. Det 
antas at denne er frå 1980, eller der omkring. Kommunen står i dag for kostnadar 
med straum, forsikring, vedlikehald og avgifter på eigedomen, medan 
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grendahuslaget bidreg med ein del av kostnadane/arbeidet med vedlikehald på 
bygget. Dei seinare åra har kommunen fått inn nokre inntekter på utleige av 
bygget, men desse inntektene er usikre og tidsavgrensa då det er skogsarbeidarar 
på plassen som har vore leigetakar.  
 
Det har vore gjennomført dialogmøte med grendahuslaget der dei har kome med 
sine synspunkt. Som utgangspunkt er grendahuslaget ueining i den juridiske 
vurderinga som er lagt fram med tanke på kommunen si moglegheit til å seie opp 
kontrakta. Vidare er grendahuslaget tydeleg på at dei ynskjer at dagens avtale 
vidareførast og at dei vurderer at tilstanden på bygget pt. er for dårleg til at dei kan 
ta over bygget. Grendahuslaget kan ikkje sjå at dei har tid eller kapasitet til å drifte 
bygget på dugnad, og at dei ikkje vil kunne bere kostnadane med drifta og 
vedlikehaldet.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Folkestad gamle skule 
 
Ut i frå at korkje kommunen eller grendalaget har noko nytte av bygget, samt at det 
står på privat grunn der eigar ynskjer å få bygget revet, er det administrasjonen si 
tilråding at det settast av midlar til å rive bygget. Som ei grov estimering er 
rivekostnadane estimert til ca. kr. 500 000 eks mva. Rivekostnadane må 
finansierast gjennom budsjettprosessen.   
 
Yksnøya skule 
 
Administrasjonen ser ingen fordelar med å oppretthalde eigarskap i huset då dette 
ikkje er i bruk i dag. Kommunen har ingen kostnadar med bygget i dag (ev. 
forsikring), men dersom ein ikkje avhender bygget må ein ta stilling til vernet og ev. 
løyve midlar til å sikre at bygget ikkje forfell. På grunn av tomtesituasjonen og 
vernet av bygget, vil ei avhending på det opne markedet vere vanskeleg, og 
administrasjonen ser difor avhending til tomteeigar som det mest hensiktsmessige 
alternativet. Administrasjonen tilrår difor at tomteeigar får tilbod om å ta over huset 
vederlagsfritt, mot at eigar dekker tingslysningskostnadane.   
 
Høydal skule, Kalvatn skule, Lid skule og Hjartå skule 
 
Kommunen har i dag ulike kostnadar med dei ulike bygga, og det er variasjon i 
tilstanden til bygga. Likevel har ein ut i frå likebehandlingsprinsippet og omsynet til 
ei strategisk eigedomsforvaltning og utvikling i kommunen, valt å vurdere desse 
bygga samla. Etter samtale med dei ulike grendalaga, ser adminsitrasjonen tre 
alternativ for bygga. Det eine alternativet er å halde på dagens løysing, det andre 
er avhending av bygga til grendalaga og det tredje er avhending av bygga på den 
opne marknaden. Konsekvensane av dei ulike alternativa er skissert under. 
 
Halde på dagens avtalar 
Det er variasjon i vedlikehaldskostnadar på dei ulike bygga over dei siste åra, men 
generelt sett har kostnadane vore relativt låge då det for fleire av bygga berre vore 
prioritert tiltak som har vore heilt naudsynte. Dette har ført til at tilstanden på fleire 
av bygga har blitt dårlegare, og verdien på bygga har gått ned. Dersom ein skal 
halde fram med dagens avtalar er det administrasjonen si tilråding at det vert 
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gjennomført tilstandsanalyser på alle bygga der det vert sett opp prioriterte tiltak. 
Deretter må det løyvast midlar og ressursar til å gjennomføre tiltaka og dette vil 
krevje eit auka budsjett for vedlikehald. Kommunen vil også då framleis sitte med 
risikoen og ansvaret for bygget samstundes som ein vil vere ansvarleg for 
framtidige løpande kostnadar på bygget. Ei slik løysing vil føre til at kommunen har 
kostnadar med eit bygg som ein ikkje har eiga interesse i eller bruk for, og 
kommunen vil yte ei teneste som ikkje er pålagt kommunen til ei lita gruppe av 
kommunen si befolkning.   
 
Avhende bygga  
Ved ei avhending av bygga må ein bli samde med grendalaga om tolkinga av 
oppseiingsklausulen i avtalane som gjeld Lid og Hjartå skule. Dette vil mest truleg 
krevje juridisk bistand. Avhending av bygga vil frigjer midlar og ressursar og fjerne 
risikoen kommunen har med bygga i dag. Ved ei eventuell avhending til 
grendalaga vil grendene framleis kunne nytte bygga som dei gjer i dag, men det vil 
krevje ein større innsats og meir midlar frå grendalaga.  
 
Dersom ein skal avhende bygga på den opne marknaden, må ein avklare om 
grendalaga ev. har rett på kompensasjon for investeringar/arbeid dei har gjort på 
bygga i seinare tid. Det vil vere ei avskriving av desse verdiane over tida, og ein 
må difor gjere ei individuell vurdering av dette på dei enkelete bygga med bakgrunn 
i kva arbeid som er gjort og kor lenge sidan det er arbeidet vart utført. Ved ei ev. 
avhending av bygga på den opne marknaden kan ein også vurdere om ein skal 
skilje ut skuleplassane slik at desse er tilgjengeleg for bygda også etter eit ev. sal 
av bygget.  
 
Konsekvensane for grendalaga og dei øvrige bebuarane i bygdene vil vere at dei 
mistar eit samlingshus i bygda, noko som vil vere eit tap for bygda og 
innbyggarane her. Med tanke på tilstaden på bygga, utforming og plasseringa, er 
det lite truleg at ei avhending på den opne marknaden vil gi ei betydeleg inntekt for 
kommunen.  
 
Ved ei ev. avhending av Hjartå skule vil det, etter vurdering frå fylkeskommunen, 
kunne bli satt krav om at kommunen tilbakebetalar delar av spelemiddeltilskotet 
som vart gitt til etablering av fotballbana i 1997. Dette er fordi det ved utbetaling av 
spelemidlar stillast krav om å halde anlegget opent for allmenn idrettslig verksemd i 
30 år frå ferdigstilling av anlegget. Dersom kommunen ynskjer å avhende på den 
opne marknaden må det sendast søknad til Kulturdepartementet for godkjenning, 
og ein må truleg tilbakebetale rundt kr. 16 500,- av spelemidlane ved avhending i 
2020. Eit tiltak for å sikre framtidig bruk av bana, kan vere å skilje ut skuleplassen 
ved eit ev. sal på den private marknaden. På denne måten kan skuleplassen 
framleis vere eit aktivitetsområde for bygda. Problemstillinga med ei ev. 
tilbakebetaling vil ikkje bli gjeldande ved avhending til grendalaget dersom dei 
stiller bana opent for allmenn idrettslig verksemd etter overtaking.  
 
Det er ei viss usikkerheit knytta til kommunen si moglegheit til å kunne seie opp 
avtalane med grendalaga ut i frå oppsigelsesklausulen som er definert i avtalen 
med grendahuslaga på Lid og i Hjartåbygda. Administrasjonen har henta inn ei 
juridisk vurdering av avtalane, samt tatt kontakt med departementet for å hente 
samtykke for oppseiing. I den juridiske vurderinga kommunen har fått, er det 
vurdert at opphøyr av skuledrift i bygga representerer ei vesentleg endring i 
kommunen sine premissar for den opphavelege avtalen, og at avtalen no er 
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uforholdsmessig kostnadstyngande for kommunen. På denne bakgrunn er det 
vurdert at avtalen sin oppsigelsesklausul kan settast til side i medhald av 
avtalelova § 36. Både Lid Grendahus P/L og Grendahuset Heimhug P/L har gitt 
tilbakemelding om at dei ikkje er samde i kommunen si vurdering, og at dei meiner 
at kommunen ikkje har moglegheit til å kunne seie opp avtalane utan samtykke frå 
leigetakar. Kommunen har pt. Ikkje fått tilbakemelding frå departementet på 
henvendelsen om samtykke.  
 
Gjennom dialogar med grendalaga som brukar dei aktuelle bygga, har det kome 
tydeleg fram at bygga er viktige for bebuarane i grendene, og at desse bygga ofte 
er einaste samlingshus. Dersom bygga blir avhenda og blir utilgjengelege for 
bebuarane, vil dette kunne føre til mindre trivsel og bulyst i bygdene. Det kan også 
føre til at bebuarane pendlar meir inn til sentrum enn tidlegare. Ut i frå kommunen 
sin økonomiske situasjon og tilstanden på bygga ser likevel ikkje administrasjonen 
det som ei moglegheit å tilrå at ein går vidare med same ordning som ein har i dag. 
Dette grunngjevast med at fleire av bygga i dag fell i verdi og at det vil vere behov 
for større oppgraderingar på bygga i snarleg framtid dersom desse framleis skal 
vere brukbare. I KOSTRA-analysen som er gjennomført for Volda kommune, 
peikar KS Konsulent på at Volda kommune må gjere ei vurdering av kva 
kommunen skal drive med av oppgåver framover. Det å halde oppe drifta av 
nedlagde skular fell utanfor kommunen sine primær oppgåver, og med å gå vidare 
med dagens løysing vil kommunen ha kostnadar med drift og vedlikehald på bygg 
som ikkje kjem formålsbygga innanfor skule, barnehage og helse/omsorg til gode. 
Med bakgrunn i at kommunen må spare pengar på drifta, vil administrasjonen tilrå 
at ein ikkje går vidare med ei slik løysing.  
 
Administrasjonen vurderer avhending av bygga til grendalaga som den mest 
gunstige løysinga med tanke på at det legg til rette for at grendene framleis kan 
nytte bygga, men dette er ei løysing dei fleste grendalaga ser på som krevjande og 
lite ynskjeleg med tanke på økonomi og kapasitet. 
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ikkje aktuelt 
Konsekvensar for folkehelsa: ikkje aktuelt 
Miljøkonsekvensar: Er kommentert under vurderinga  
Økonomiske konsekvensar: Er kommentert under vurderinga 
Beredskapsmessige konsekvensar: ikkje aktuelt 
Konsekvensar for barn og unge: Dersom ein avhender bygga på den opne 
marknaden vil dei aktuelle bygdene miste eit samlingshus som vert brukt til 
arrangement for born og unge. Dersom grendalaga overtek bygga vil det ikkje gi 
konsekvensar. 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/16375 20/12466 
Saksbehandlar: Per Ivar Kongsvik 
Dato: 14.07.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
39/20 Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020 
165/20 Formannskapet 15.09.2020 
94/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Kommunal overtaking av Bratteberg barnehage 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Vedtak TOK, foreslått av Sonja Håvik,  
 
1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod dagsett 
25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. Overtakinga vert gjort 
gjeldande 01.01.2021. 
 
2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til kommunale 
system. 
 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande kr 18 
100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert å innarbeide i 
budsjettet for 2021. 
 
4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 
arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. Overdraginga vert 
gjort gjeldande frå 01.01.2021. 
 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. Barnehageplassane vert 
overført til Bratteberg barnehage. 
 
6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 
barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får ny 
tenestestad der. 
 

 
165/20, foreslått av Dan Helge Bjørneset, Høgre 
1. 
Kommunedirektøren kjem med ei vurdering av drifta av Engeset og Oppigarden 
barnehagar innan 01.08.2021. 
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2. 
Drifta av Sollia barnehage vert vurdert avvikla frå 31.07.2021. 

 
165/20, foreslått av Dan Helge Bjørneset, Høgre 
3 
Kommunen kjøper ikkje Bratteberg barnehage på noverande tidspunkt. 

 
 
Kommunalsjef for oppvekst og kultur orienterte.  
 
Dan Helge Bjørneset kom med slikt framlegg: 
 
1. Kommunedirektøren kjem med ei vurdering av drifta av Engeset og Oppigarden 
barnehagar innan 01.08.2021. 
 
2. Drifta av Sollia barnehage vert vurdert avvikla frå 31.07.2021. 
3. Kommunen kjøper ikkje Bratteberg barnehage på noverande tidspunkt. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom innstillinga frå tenesteutval for oppvekst og kultur 
og framlegget frå Dan Helge Bjørneset. Innstillinga frå tenesteutvalet fekk 6 røyster 
og vart vedteken, 3 røysta mot (Dan Helge Bjøneset, Jan Heltne og Odd A. 
Folkestad). 
 
 
 
 
FSK- 165/20 Vedtak: 
 

1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod 
dagsett 25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. 
Overtakinga vert gjort gjeldande 01.01.2021. 

 
2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til 

kommunale system. 

 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande 

kr 18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert å 
innarbeide i budsjettet for 2021. 

 
4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 

arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. Overdraginga 
vert gjort gjeldande frå 01.01.2021. 

 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. Barnehageplassane 

vert overført til Bratteberg barnehage. 
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6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 
barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får ny 
tenestestad der.  

 
 

 
Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020: 
 
Behandling: 
Strykingsframlegg, foreslått av Rebecca Riise Bjerknes, Senterpartiet 
Stryk punkt 7 i framlegg til vedtak 

 
Framlegg frå Bjerknes: Stryk punkt 7 i framlegg til vedtak. Framlegget vart seinare 
trekt. 
Punktvis røysting: 
1. Seks (6) røysta for. Tre (3) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, 
KRF) 
2. Seks (6) røysta for. Tre (3) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, 
KRF) 
 
3. Seks (6) røysta for. Tre (3) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, 
KRF) 
 
4. Seks (6) røysta for. Tre (3) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, 
KRF) 
 
5. Samrøystes vedteke 
 
6. Sju (7) røysta for. To (2) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, KRF) 
 
7. Tre (3) røysta for og pkt 7 fall. Seks (6) røysta mot (Bjerknes, SP. Hasle, SV. 
Trovåg, AP. Halkjelsvik, FRP. Sande, MDG. Nedrelid, SP. 
 
 
TOK- 39/20 Vedtak: 

Kommunedirektøren si tilråding: 
 

1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod 
dagsett 25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. 
Overtakinga vert gjort gjeldande 01.01.2021. 

 
2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til 

kommunale system. 

 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande 

kr 18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert 
å innarbeide i budsjettet for 2021. 

 



Side 70 av 208 
 

4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 
arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. 
Overdraginga vert gjort gjeldande frå 01.01.2021. 

 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. 

Barnehageplassane vert overført til Bratteberg barnehage. 

 
6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 

barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får 
ny tenestestad der.  

 
 

 
 
Samandrag: 
Etter ein tilstandsrapport av dei tre kommunale barnehagebygga i sentrum, gjorde 
Kommunestyret i PS 108/17 vedtak om at ein ser behovet for å greie ut ei evt 
strukturell endring av barnehagedrifta i sentrum. Det er særleg Sollia barnehage 
sin bygningsmessige tilstand som er dårleg, og det er tilrådd å vurdere sanering av 
bygningsmassen. 
 
Saka vart greia ut og sendt på høyring i oktober 2018. 
 
Før saka vart gjort klar for politisk handsaming, kom det fram at eigar av Bratteberg 
barnehage er positive til kommunal overtaking av drifta og bygningsmassen. 
 
Nordplan utførte ei verdivurdering av Bratteberg barnehage før det vart fremja sak 
med tilråding om å gå i forhandlingar med Læringsverkstedet om kommunal 
overtaking av drifta og bygget til Bratteberg barnehage. 
 
I møte 12.12.2019 fatta kommunestyret følgjande vedtak: 
 

1. Kommunestyret ber kommunedirektøren undersøke om det er økonomisk og 
barnehagefagleg grunn til å kjøpe Bratteberg barnehage, eller om det er meir gunstig 
å utbetre eller byggje nytt ved Sollia/Oppigarden barnehagar 

2. Saka skal leggast fram for kommunestyret til endeleg avgjerd 

 
 
I tilbod, dagsett 05.02.20, la Læringsverkstedet fram eit tilbod på kr 45 000 000,- 
 
Etter forhandlingar mellom administrasjonen og Læringsverkstedet har det kome 
eit nytt tilbod på kr 37 000 000,- for overtaking av Bratteberg barnehage. 
 
Barnehageområdet må til liks med andre tenesteområde gjere vurderingar kring 
tiltak som kan redusere kostnadene både på kort og lengre sikt. Viss kommunen 
held fast på organiseringa og strukturen slik den er i dag, vil ein ikkje gjennom 
større einingar oppnå økonomisk effektivisering. Ein står då i fare for å måtte gjere 
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nedskjeringar som får følgjer for kvaliteten i tenesta. 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 

1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod dagsett 
25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. Overtakinga vert gjort 
gjeldande 01.01.2021. 

 
2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til kommunale 

system. 

 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande kr 

18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert å 
innarbeide i budsjettet for 2021. 

 
4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 

arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. Overdraginga vert 
gjort gjeldande frå 01.01.2021. 

 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. Barnehageplassane vert 

overført til Bratteberg barnehage. 

 
6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 

barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får ny 
tenestestad der.  

 
7. Kommunedirektøren kjem attende med ei vurdering av drifta av Engeset og 

Oppigarden barnehagar innan 01.08.2023 

 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 165/20 
 

1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod 
dagsett 25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. 
Overtakinga vert gjort gjeldande 01.01.2021. 
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2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til 
kommunale system. 

 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande 

kr 18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert å 
innarbeide i budsjettet for 2021. 

 
4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 

arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. Overdraginga 
vert gjort gjeldande frå 01.01.2021. 

 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. Barnehageplassane 

vert overført til Bratteberg barnehage. 

 
6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 

barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får ny 
tenestestad der.  
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Vedlegg: 
1 Høyring - kommunal overtaking av Bratteberg barnehage og nedlegging av Sollia 
barnehage 
2 Teknisk vurdering av Sollia, Oppigarden og Engeset barnehagar 
3 Høyringssvar  frå Hjellebakkane barnehage 
4 Høyringssvar frå FAU i Sollia barnehage 
5 Høyringssvar frå FAU og SU i Austefjord barnehage 
6 Høyringssvar frå foreldreutvalet i Engeset barnehage 
7 Høyringssvar frå SU i Sollia barnehage 
8 Høyringssvar Volda kommunale foreldreutval 
9 Høyringssvar Øyra barnehage 
10 Sak til kommunestyret 12.12.19 
11 Utvida verdivurdering av Bratteberg barnehage 
12 Første tilbud om kjøp frå Læringsverkstedet 
13 Andre tilbod om kjøp frå Læringsverkstedet 
Tilsette i Sollia barnehage står i samla tropp 
Uttale frå tilsette i Sollia barnehage 
VS Formannskapsmøtet 15 september 2020 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Saksopplysningar: 
Eitt av måla i kommuneplanen sin samfunnsdel er: 
          Vidareutvikle dei gode oppvekst-og utdanningsmogelegheitene i Volda 
 
Strategiar for å nå desse måla er mellom anna å 

· Sikre fortsatt full barnehagedekning og godt pedagogisk innhald i alle 
barnehagar og skular 

· Prioritere god kvalitet på barnehage- og skulebygg 

 
Ein av strategiane i planen for å ha positiv befolkningsvekst lik gjennomsnittet for 
landet er  

· Å kunne tilby barnehageplass til alle barn og sunne og inkluderande oppvekst- 
og opplæringsmiljø 

 
Det samla talet på barnehageplassar, kommunal og private, sikrar full 
barnehagedekning i Volda kommune. Det lovpålagde ansvaret for full 
barnehagedekning ligg på Volda kommune. Private barnehagar står fritt til å vedta 
eigne vedtekter, der ein t.d kan definere ein opptakskrins til å gjelde mellom anna 
barn i nabokommunar, medlemer i ei foreining, sysken, barn til tilsette eller 
studentar, og prioritere opptak av desse uavhengig av kvar familien bur og kva 
behov kommunen har.  
 
Administrasjonen vurderer at Volda kommune bør sikre at kommunen har ein 
restkapasitet i sine barnehagar, som gjer at kommunen i framtida framleis har reell 
full barnehagedekning. 
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Kommunestyret har bede administrasjonen undersøke  
 

1. om det er økonomisk og barnehagefagleg grunn til å kjøpe Bratteberg barnehage 

 
eller 

 
2. om det er meir gunstig å utbetre eller bygge nytt ved Sollia/Oppigarden barnehagar. 

 
Økonomiske vurderingar 
Viss Volda kommune som barnehageeigar ynskjer å oppretthalde talet på 
kommunale barnehageplassar, må delar av drifta få ny bygningsmasse. Sollia 
barnehage har nær nådd si levetid, og det blir ikkje rådd til å setje i gong 
rehabilitering av bygget. Sollia barnehage er den første kommunale barnehagen i 
Volda kommune, bygd i 1972. Den manglar i dag mykje på å vere funksjonell og 
stette krav til mellom anna arbeidsplassar, møterom og sanitære fasilitetar. 
 
Ei renovering av bygget vil utløyse krav om å stette TEK17 med alle krav som fyl 
med. Sollia er i praksis sett saman av tre bygg, den har fleire høgdeulikskapar og 
er i liten grad universelt utforma. I dag er det ikkje areal til arbeidsplassar for dei 
tilsette, og garderobane til barna er små og lite tenlege.  
 
Indeksregulerte kalkylar frå Xpro tilseier at kostnaden med renovering av bygget 
slik det står i dag vil kome på kring kr 20 mill. Ein vil då ha same areal til 
disposisjon og ein vil ha eit nytt «gamalt» bygg. Ein vil framleis stå utan 
arbeidsplassar til dei tilsette, eigna møterom, vognskur og betre 
garderobefasilitetar både til barn og tilsette. Eigedomsavdeling kan ikkje tilrå ei 
ombygging/utvikling av bygningsmassen til Sollia. 
 
Før ein har prosjektert nytt bygg og fått pris frå entreprenør, er det vanskeleg med 
sikkerheit å fastslå kostnaden med å rive Sollia og bygge nytt bygg med same 
kapasitet og alle fasilitetar ein forventar av eit barnehagebygg i dag. 
Administrasjonen meiner det for eit nybygg er rimeleg å kunne legge til grunn ein 
pris pr kvadratmeter på kr 35 000,- 
 
For eit slikt nytt barnehagebygg på om lag 950 m2 vil kostnaden då kunne 
estimerast til om lag kr 33 mill.  
 
Alternativet er å bygge eit nytt bygg som erstattar både Oppigarden og Sollia 
barnehagar. Det vil måtte vere eit bygg som arealmessig tilsvarar Bratteberg 
barnehage. Legg ein til grunn same kvadratmeterpris kan kostnaden med eit slikt 
bygg estimerast til i underkant av kr 60 mill. 
 
Administrasjonen ser fleire føremuner for den kommunale barnehagedrifta ved å 
overta Bratteberg barnehage, som er eit etter måten nytt og formålstenleg bygg 
som legg til rette for ei utvida drift. 
 

· Ein får ein meir fleksibel bruk av personalet til dømes ved sjukefråvær, og ikkje 
minst når det gjeld dei spesialpedagogiske støttetiltaka som er etablert i 
barnehagane. Det er vanleg at nokre av desse nyttar arbeidstid til reising mellom 
barnehagane, tid som i ei slik framtidig organisering heller kan nyttast til 
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pedagogisk arbeid med barna.  

  
· Ein forventar også redusert sjukefråver ved å drifte i nytt bygg. Dette gjeld m.a 

betre inneklima, men og at barnehagen vert gjennomgåande utforma universelt, 
noko som legg til rette for mindre belastning og slitasje for dei tilsette. Redusert 
sjukefråver, og dermed redusert behov for vikarinnleige, er og positivt med tanke 
på det rekneskapsmessige grunnlaget for å betale ut tilskot til private barnehagar. 
Redusert sjukefråver vil i tillegg auke kvaliteten på tenesta. 

  
· Ein ny barnehage vil gje grunnlag for redusert administrasjonsressurs. 

 
· Administrasjonen forventar at drift av eit nytt, moderne bygg vil gi reduserte 

driftskostnader. Dette gjeld både energikostnader og kostnader til reinhald og 
vedlikehald. Dette vil kome i møte målsetjingane i kommuneplanen om 
energiøkonomisering i kommunale bygg. 

 
Utbetaling av tilskot til private barnehagar byggjer på den kommunale drifta av 
eigne barnehagar. Det er delar av rekneskapen to år tilbake i tid som dannar 
grunnlaget for tilskot til private barnehagar.  
  
Tilskotsordninga er knytt opp til kor mykje kommunen brukar på si totale 
barnehagedrift. I tillegg til drifta i slitne og tungdrivne bygg i sentrum, har Volda 
kommune ein utfordrande og desentralisert barnehagestruktur som er 
kostnadskrevjande. Det er gjennom ei strukturendring kommunedirektøren ser føre 
seg at det er mogleg å hente effekt over tid. Dersom ein etablerer ein 
tenestestruktur som gir meir effektiv økonomisk drift, vil dette bety lågare 
kostnadsgrunnlag knytt til utbetaling av barnehagetilskot til private. 
 
Nasjonale retningslinjer og normer gir rammer for kor mykje personell barnehagen 
skal ha. Ei større eining kan likevel nytte personalressursane meir fleiksibelt, og ein 
kan organisere seg meir effektivt enn i dag.  
 
I ei utgreiing på oppdrag av Nord-Odal kommune i 2017, har Norconsult gjort ei 
berekning på kva tal i småbarnsgruppene og storbarnsgruppene som gir lågast 
driftskostnader samstundes som bemanningsnormen er oppfylt for dei ulike 
barnehagestorleikane. 
 
Norconsult har sett dette opp i ein tabell som viser ulikskapen i lønskostnader pr 
barn i barnehagar med ulik barnehagestorleik og gruppestorleik. 

 
 
Legg ein desse opplysningane til grunn, vil Volda kommune i eit nytt bygg med 100 
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barn og eit gjennomsnitt når det gjeld delingstal, redusere kostnadene pr plass 
med om lag kr 7 500,- Dette samanlikna med drifta i Sollia barnehage som i dag 
har kring 50 plassar. I tillegg til reduserte driftskostnader i eiga drift, vil dette også 
gje seg utslag i grunnlaget for utrekning av tilskot til private barnehagar gjennom 
lågare tilskotssatsar. 
 
Sidan det er rekneskapstal to år attende i tid som er grunnlaget for utrekning at 
tilskot til private barnehager, vil denne effektiviseringa ikkje slå inn før etter to år. 
 
KS Konsulent har gjennomført ein økonomianalyse av kommunen i 2019, og skriv 
mellom anna i oppsummeringa etter gjennomgangen av tala for 
barnehageområdet: 
 

Det er gjort lite forskning på hva som er en «optimal» barnehagestørrelse ut 
ifra et kostnadsperspektiv, men flere undersøkelser viser at større barnehager 
er mer kostnadseffektive enn små barnehager (Econ Poyry og Furst og 
Høverstad, 2008 og Telemarksforsking, 2008). Kostnader til drift av 
barnehager er i stor grad (ca. 80%) knyttet til personalkostnader. Lønnsnivå 
inklusive pensjon og bemanningstetthet vil derfor være avgjørende faktorer. I 
større barnehager vil en kunne regne med å bruke personalet på en annen og 
mer kostnadseffektiv måte. Grunnbemanningen er lovregulert etter antall 
barn, men en større barnehage vil ha større grad av robusthet ved fravær i 
personalgruppa i en barnehage som er bygningsmessig planlagt for 
samarbeid mellom avdelingene. Det blir større mulighet for å redusere 
vikarbruk. 

 
KS Konsulent mener det er et mulig handlingsrom for å redusere 
ressursbruken innenfor barnehageområdet gjennom å foreta en grundig 
analyse av dagens og fremtidens behov for plasser, kalkulere effekter av 
samlokalisering, vurdere sanering av eldre mindre enheter og oppbygging av 
nye større, fleksible og arealeffektive enheter. Større og moderne 
barnehagebygg kan i større grad:  

· Ivareta vekslende barnetallsutvikling og ulik alderssammensetning  
· Gi effektiv utnyttelse av bemanning  
· Gi effektiv utnyttelse av areal  
· Gi mulighet for mer fleksibel gruppeorganisering av de eldste, samtidig som 

trygge rammer for de minste barna gjennom mindre rom/avdelinger 

 
Økonomisk vurdering av overtaking av Bratteberg barnehage 
I gjeldande økonomiplan ligg overtaking av Bratteberg barnehage inne som eitt 
tiltak for å redusere driftskostnader. Utan dette tiltaket vil ein måtte sjå andre stader 
for å redusere kostnader. 
 
Estimerte innparingar er sett opp på følgjande måte:  
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Ved overtaking av Bratteberg barnehage vil Volda kommune også frigjere ei tomt 
som representerer ein monaleg verdi ved sal eller til kommunen sin eigen bruk. 
 
Samla sett er det administrasjonen si vurdering at det er gode økonomiske grunna 
som talar for å overta Bratteberg barnehage og flytte drifta av Sollia barnehage.  
 
Ved å overta Bratteberg barnehage vil kommunen få betre styring på utviklinga av 
barnehagetilbodet i sentrum. Kommunen vil sjølv mest truleg rå over ein 
restkapasitet som vil sikre framleis reell full barnehagedekning i sentrum. Med 
tanke på tilflytting og rekruttering av arbeidskraft i kommunen er det viktig at 
kommunen rår over slik restkapasitet for på den måten til ei kvar tid ha ledige 
barnehageplassar ved behov.  
 
I dag er det dei private barnehagane som etter arealet har slik restkapasitet. Dei 
har likevel ikkje plikt til å ta inn eit barn midt i barnehageåret.  
 
I Hornindal var det fram til 2012 berre ein ordinær barnehage som var kommunalt 
drive. I 2012 fekk Hornindal også ein privat barnehage. Fram til 2012 var dette ein 
familiebarnehage. I lys av dette kan det vere interessant å sjå på kostnadsbiletet i 
Hornindal frå 2011 og påfølgjande år: 
 
Tabellen under viser utviklinga av netto driftsutgifter barnehagar pr barn 1-5 år. Frå 
2011 til 2018 har Hornindal gått frå 82 % barn i kommunal barnehage til 53, 8 % i 
2018. I Volda har det i same perioden gått frå 47,4 % i 2011 til 53, 8 % i 2018. 
 
 

 
 
Utan at det treng vere heile forklaringa, viser KOSTRA-tala at kostnadene pr plass i 
Hornindal kommune auka i takt med auken i talet private barnehageplassar. 
Høgare driftskostnader i den kommunale barnehagen grunna færre barn er truleg 
også ein del av forklaringa til utviklinga i Hornindal. 
 
I Volda kommune, der talet kommunale barnehageplassar har auka i same 
periode, ser vi ein lågare kostnadsvekst. 
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 Barnetalsutvikling 
 
Fødselstala for Volda i perioden 2007 – 2019. 
 
 

 
 
Det mest interessante i denne saka er utviklinga i Stor-Øyra krins som omfattar 
sentrum, Bratteberg og Vikebygda. 
 

 
 
Årskulla frå 2015 til 2019 vil krevje 530 barnehageplassar i Stor-Øyra krins. Den 
samla kapasiteten etter at Sollia og Bratteberg barnehagar er samlokalisert er 551.  
 
Overgang barnehage - skule 
Kommunalsjef oppvekst har tidlegare omtala Bratteberg barnehage i eit 
prosessnotat om økonomi i 2016. Oppvekstsjefen skreiv den gong mellom anna: 

Skal barnehagedrifta kunne bidra til meir økonomisk drift i Volda kommune, er 
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det naudsynt å planlegge for ein annan struktur enn det ein har i dag. 
 
 
Som ein del av ein langsiktig strategi heiter det vidare i notatet: 

Vidare lanserer oppvekstsjefen følgjande strategi: Det kommunale 
barnehagetilbodet vert planlagt i tråd med ”nærskuleprinsippet”. Dvs at barn 
ikkje har lovfesta rett til plass på den næraste barnehagen, men kommunen 
legg prinsippet til grunn i planlegginga av nye barnehagar. 

          (………) 
Bratteberg barnehage vil kunne vere barnehage hovudsakleg for barn som 
har Vikebygda og Bratteberg skular som sine nærskular. Frå oppvekstsjefen 
sin synsstad er det eit ønske for framtida å kunne overta og inkludere 
Bratteberg barnehage i den kommunale drifta.  

 
Dette er ein strategi administrasjonen rår til vert følgt vidare. I Lid/Mork skulekrins 
har ein ved kapasitetsutvidinga i 2018 lagt til rette for at elevar som soknar til Mork 
skule vil kunne få barnehageplass i Mork barnehage. På same måte er det 
samanheng mellom barnehage og skule i Dalsfjorden og Folkestad. I Hornindal er 
det ein kommunal og ein privat barnehage. 
 
I rammeplan for barnehagen er det lagt vekt på overgangen mellom barnehagen 
og skulen. I planen heiter det at barnehagen og skulen bør utveksle kunnskap og 
informasjon som utgangspunkt for samarbeid om tilbodet til dei eldste barna i 
barnehagen.  
 
Administrasjonen si vurdering er at det vil bli lagt til rette for eit betre samarbeid 
mellom barnehagen og skulen viss det er tydelegare kva barnehagar som 
«soknar» til kva for skule. Det kan verte førande for eit enno meir formalisert 
samarbeid mellom den skulen og den/dei barnehagane ein ser i samanheng med 
mål om å legge til rette for eit heilskapleg opplæringsløp. 
 
I kartet under er plasseringa av dei to barneskulane i sentrum merka raudt. 
Plasseringa av barnehagane er merka grønt (Sollia bhg ikkje med) 
 
Det er ikkje faste skulekrinsgrenser i sentrum, så i området skravert grønt vil ein 
ikkje kunne vere rimeleg sikker på kva skule komande elevar vil få tildelt 
skuleplass. Alt etter storleiken på årskulla og bustadadresse vil det kunne variere 
frå eitt år til eit anna. 
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Administrasjonen vurderer det som formålstenlege at det er minst ein kommunal 
barnehage knytt til kvar av skulane. 
 
I åra som kjem vil det bli tildelt mellom 20 og 25 skuleplassar årleg ved Bratteberg 
skule. Det tyder at det til ei kvar tid vil vere mellom 100 og 120 barnehagebarn som 
bur i Bratteberg skule sitt opptaksområde. Det tyder at det er godt samsvar mellom 
talet på barn som har Bratteberg skule som sin nærskule og talet på tilgjengelege 
barnehageplassar i ein kommunalt drive Bratteberg barnehage og private 
Hjellbakkane barnehage.  
 
Dei to yngste årskulla vert rekna som to plassar i barnehagesamanheng. Med 
andre ord er det behov 140 – 175 barnehageplassar i dei to barnehagane som 
«soknar» til Bratteberg skule. 
 

 
 
I snitt vil det bli tildelt skuleplass til om lag 50 barn ved Øyra skule årleg. Det tyder 
at det til ei kva tid vil vere om lag 250 barnehagebarn som soknar til Øyra skule. 
Dei to yngste årskulla vert rekna som to plassar i barnehagesamanheng, og det 
gjer at ein bør ha tilgjengeleg 350 barnehageplassar mellom dei barnehagane som 
ligg innanfor Øyra skule sitt nedslagsfelt.  
I denne oversikta er Sollia teke ut av rekneskapen.   
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Det vil ikkje noko år vere behov for full utnytting i begge skulane sine nedslagfelt. 
Med andre ord vil det samla sett vere god dekning i sentrum, Bratteberg og 
Vikebygda. 
 
Ein kan ikkje styre kvar føresette søker barnehageplass, og foreldre legg nok ulike 
moment til grunn når dei søker plass. Av dei barna som gjekk i Sollia barnehage 
barnehageåret 19/20, var det berre litt over halvparten som kan seiast å bu slik til 
at Sollia openbert  er det næraste valet. Sollia hadde barn busette på Rotset, 
Brattebergfeltet, Engset/Klepp, Heltnevollen, Mork og i sentrum.  
 
Også Bratteberg barnehage har barn som bur utanfor sitt nærområde. 
 
Lokalisering 
Sist saka var til handsaming i kommunestyret, var det ordskifte kring den 
geografiske plasseringa av Bratteberg barnehage. Frå fleire vart det framheva 
viktigheita av å sikre god barnehagedekning kring viktige institusjonar som 
høgskulen og sjukehuset. 
 
Ved å flytte Sollia barnehage vil det framleis vere tre barnehagar i ein radius på 
500 m kring både høgskulen og sjukehuset. Når det i tillegg er full 
barnehagedekning, må det vere rett å seie at Volda framleis kan tilby eit godt 
barnehagetilbod i indre sentrum og kring dei nemnde institusjonane, jfr ein av 
strategiane i kommuneplanen sin samfunnsdel. 
 
Barnehagefaglege vurderingar 
Sollia barnehage vart bygd i 1972. Ei av endringane sidan 1972 er at mest alle 
barn mellom 1 og 5 år går i barnehage. Det tyder at dei er snart 10 000 timar av si 
vakne tid i barnehagen. Barnehagen er ei pedagogisk verksemd og ein viktig 
opplæringsarena for sosial kompetanse, danning og utviklingar av dugleikar i tillegg 
til gje næring til ei god fysisk og psykisk helse. 
 
Dette har gitt grunnlag for nasjonal satsing på fleire område: 
 

· Etablering av sunne kostvaner hjå barn frå dei er heilt små, er eit satsingsområde for 
å betre folkehelsa. Dette inneber mellom anna pedagogikk der matlaging med barna 
er ein av bærebjelkane for betre mat og måltidsvanar. 

 
Rapportar om at barn og unge har dårlegare kosthald, tannhelse og mangel 
på viktige vitaminer, har dei seinare åra vist at det er svært viktig å jobbe godt 
med dette i dei aller første leveåra om det skal ha effekt. Også for å utjamne 
sosiale ulikskapar. Godt kjøken der barn deltek aktivt i matlaging, og at 
retningslinjene frå Mattilsynet og HMS er ivareteke, er eit viktig pedagogisk 
argument for å  overta Bratteberg barnehage og flytte drifta av Sollia. 
 

· Fysisk aktivitet er eit anna folkehelsetema som har aktualisert seg fordi forsking viser 
tydeleg at barn og ungdom er mykje mindre aktive enn før, og at dette har 
helsemessige negative konsekvensar. Dette har resultert i at det for små barn er tilrådd 
60 min høgaktivitet kvar dag. Dette er uråd vinterstid der uteområdet ikkje er utforma 
med tanke på aktivitet som gir høg puls, eller for dei yngste barna. Spesielt for dei 
yngste barna er det behov for rom inne der dei kan ha høg fysisk aktivitet sidan dei 
ikkje klarer det i snø, på glatt underlag og med mykje kle. I Bratteberg barnehage er 

https://www.helsedirektoratet.no/rapporter/maltider-fysisk-aktivitet-og-miljorettet-helsevern-i-barnehagen-en-undersokelse-blant-styrere-og-pedagogiske-ledere/M%C3%A5ltider%20fysisk%20aktivitet%20og%20milj%C3%B8rettet%20helsevern%20i%20barnehagen%20%E2%80%93%20en%20unders%C3%B8kelse%20blant%20styrere%20og%20pedagogiske%20ledere.pdf/_/attachment/inline/aad12d4b-6a90-4a80-9cf5-940b30ab100b:26b67a8d8c1d29101ddfb826b2dfeab096a26573/M%C3%A5ltider%20fysisk%20aktivitet%20og%20milj%C3%B8rettet%20helsevern%20i%20barnehagen%20%E2%80%93%20en%20unders%C3%B8kelse%20blant%20styrere%20og%20pedagogiske%20ledere.pdf
https://www.helsedirektoratet.no/rapporter/maltider-fysisk-aktivitet-og-miljorettet-helsevern-i-barnehagen-en-undersokelse-blant-styrere-og-pedagogiske-ledere/M%C3%A5ltider%20fysisk%20aktivitet%20og%20milj%C3%B8rettet%20helsevern%20i%20barnehagen%20%E2%80%93%20en%20unders%C3%B8kelse%20blant%20styrere%20og%20pedagogiske%20ledere.pdf/_/attachment/inline/aad12d4b-6a90-4a80-9cf5-940b30ab100b:26b67a8d8c1d29101ddfb826b2dfeab096a26573/M%C3%A5ltider%20fysisk%20aktivitet%20og%20milj%C3%B8rettet%20helsevern%20i%20barnehagen%20%E2%80%93%20en%20unders%C3%B8kelse%20blant%20styrere%20og%20pedagogiske%20ledere.pdf
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det sanserom og god gymsal der krava til høg allsidig aktivitet kan oppnåast gjennom 
leik og tilpassa lystprega eigenaktivitet. 

 
· Forsking har påvist høgt stressnivå hjå barn i barnehagar, og høve til ro og kvile er 

svært viktig. For å motverke slike negative helsepåkjenningar, er det teke inn eit punkt 
i rammeplan for barnehage at barn skal kvile i løpet av ein lang barnehagedag, også 
dei store.  For dei minste, eller dei barna som er særleg påverkeleg av lyd og mange 
barn rundt seg, viser forsking at det kan vere skadeleg ikkje å ha høve til å roe ned ei 
viss tid på dagen.  

 
I Sollia barnehage er det ingen rom til å trekke seg tilbake eller sove/kvile 
inne. Barn som skal sove, må sove i vogner ute. Sidan det ikkje er vognstall i 
Sollia, må vognene vere inne i gangen og trillast ut når barna skal sove. Dette 
er også problematisk i høve til brannføresegnene.  Vognene må deretter 
trillast innatt før stengetid, noko som om vinteren er tyngane. 
 
I Bratteberg barnehage er det god sovestall for mange barn og der er 
sanserom og andre rom der barn kan kvile eller vere saman i mindre grupper. 
 

· Sollia barnehage er den kommunale barnehagen som er meint å vere eigna for barn 
med særskilte behov. Sidan barnehagen ikkje er universelt utforma, vil det føre til at 
nokre barn ikkje kan delta i alle aktivitetar. Det i seg sjølv strir mot barnehagelova som 
slår fast at alle barn skal ha like vilkår.  

 
Bratteberg barnehage er universelt utforma med heis mellom etasjane. I 
tillegg er der sanserom som barn med ulike funksjonsvanskar ville ha stor 
glede og nytte av. 
 
Godt tilrettelagt tilbod for barn med særskilde behov er først og fremst 
kommunen sitt ansvar. I Bratteberg barnehage ville Volda kommune ha godt 
eigna lokale for barn med særskilte behov, og i ei større personalgruppe ligg 
tilhøva betre til rette for å kunne bygge opp eit kompetansemiljø kring barn 
med nedsett funksjonsevne 

 
Trass fleire driftsmessig negative faktorar, svarar foreldra til barn i Sollia barnehage 
positivt på spørsmål om barnet sin trivsel. På spørsmål om ute- og innemiljøet kjem 
Sollia saman med Engeset derimot dårlegast ut av alle barnehagane i kommunen 
som tok del i foreldreundersøkinga 2019 
 
Utdrag frå Foreldreundersøkinga 2019 

 
 

https://forskning.no/partner-stress-norges-forskningsrad/stress-i-barnehagen-er-verst-for-de-minste/1230337
https://www.udir.no/tall-og-forskning/statistikk/statistikk-barnehage/foreldreundersokelsen-i-barnehager-resultater/
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Tilhøva for tilsette 
Personalet er barnehagen sin viktigaste ressurs. Det er dei som skal sikre det 
pedagogiske innhaldet og gje barna det samfunnsmandatet forventar og lova 
pålegg barnehagane.  
 
Sollia barnehage er ikkje formålstenleg utforma, og den manglar viktige fasilitetar 
og rom til å drive god pedagogikk. Tidlegare styrar i Sollia barnehage skildrar det 
slik: 
 
          Personalet slit seg ut for å klare å tilby barna det dei har rett på og behov for.  
 

Mangelen på møterom og arbeidsplassar gjer det vanskeleg eller uråd å få 
gjennomført planarbeid, dokumentasjon og evaluering av det pedagogiske 
arbeidet, slik rammeplanen set som krav. 
 
Rettleiing av personale er mest uråd for styrar sidan styrar sitt kontor er så lytt 
at det er fare for brot på personvernet. Også foreldresamtalar er svært 
vanskeleg å få gjennomført av same grunn. 

 
Styrar finn det svært krevjande å kome i møte behov for tilrettelegging for 
tilsette som i periodar har behov for det, noko som aukar risikoen for 
sjukefråvær. Sollia barnehage har over tid hatt eit høgt sjukefråvær. 
 
Mange tilsette opplever at innelufta i barnehagen ikkje er bra, og mange har 
gitt uttrykk for at dei slit med hovudverk, tørrhoste, kløe og tørre auge. 

 
Styrar i Sollia har tidlegare vore styrar i Bratteberg barnehage, og kan av eiga 
erfaring seie at dei fysiske arbeidstilhøva i Bratteberg barnehage på ein heilt 
anna og betre måte vil legge til rette for eit betre arbeids- og læringsmiljø. 

 
 
Klimaomsyn 
Sidan ei kommunal overtaking av Bratteberg barnehage vil gje rom for å overføre 
Sollia sine barnehageplassar bør kommunen ta opp til vurdering om det er i tråd 
med kommunen sin eigen kommuneplan å greie ut evt nybygg. Det vil setje eit 
kraftig miljømessig fotavtrykk som pr i dag ikkje er naudsynt. 
 
Kommunane har fått auka ansvar for å sikre nasjonale og regionale interesser, 
mellom anna på klima- og miljøområdet. I desse forventningane legg regjeringa FN 
sine berekraftsmål til grunn om mellom anna å stoppe klimaendringane innan 
2030. 
 
I eit lengre perspektiv legg ein i tilrådinga opp til å nå målet om tenester nærast 
mogeleg heimen, i tråd med måla i kommuneplanen: 

Til kortare avstandar ein skal reise, til større sjanse er det for at ein syklar eller 
går. Difor er det viktig at ein legg til rette for korte avstandar mellom 
bustadområda og handels-, service og tenestetilbod. I tillegg er det viktig med 
gode, trygge og attraktive gang- og sykkelnettverk, som inviterer til bruk. 

 
 
Bratteberg barnehage er for framtida meint å gje tilbod til dei barna som bur i 
barnehagen sitt nærområde. Med andre ord legg ein til grunn at det ikkje skal føre 
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til vesentleg meir transport og bruk av fossilt brennsoff. 
 
Barnets beste  
Barnehagen skal vere til barn sitt beste, og barna skal oppleve glede og meistring i 
barnehagen. Barn skal få leike, lære og utvikle seg og delta aktivt i eit sosialt og 
kulturelt fellesskap. Gode barnehagar formidlar verdiar og haldingar, gir barn 
grunnleggande ferdigheiter, kunnskapar og trening i å delta aktivt i ein fellesskap 
med andre barn og vaksne. Barnehagen skal også vere ein støttespelar for 
føresette.   
 
Rammeplanen ser barnet som aktiv aktør i eige liv. I møte med omgjevnadane og 
andre barn og vaksne utviklar barnet kunnskap om seg sjølv og eigen identitet. Det 
krev høg kvalitet i  
relasjonen og ein trygg tilknyting mellom barnet og dei tilsette i barnehagen. Det er 
særskilt viktig at dei yngste barna får høve til å knytte seg til få og stabile vaksne. 
For å oppfylle dette kravet må det mellom anna vere mogleg å dele barna inn i 
mindre grupper, og at barnehagebygget gir gode rammevilkår for det læringsmiljøet 
som ein treng for å oppfylle samfunnsmandatet, jf. barnehagelova og rammeplan 
for barnehagen.   
 
Barnehagelova § 2 og rammeplanen er tydeleg på at barnehagen skal ha areal og 
utstyr nok til leik og varierte aktivitetar som fremmer rørsleglede, gir allsidig 
rørsleerfaring, sanseerfaring og høve til læring og meistring. Barnehagen sitt 
fysiske miljø dannar ramma rundt barnehagedrifta, og har påverknad på det 
pedagogiske arbeidet i barnehagen. Utforming av leikeareal og organisering av 
barnehagen har også stor innverknad for å ivareta barn sin rett til medverknad.   
 
Det står mellom anna under livsmeistring og helse i rammeplanen: 
 

Barnehagen skal ha ein helsefremjande og førebyggande funksjon og bidra til 
å jamne ut sosiale forskjellar. Barnas fysiske og psykiske helse skal fremjast i 
barnehagen. Barnehagen skal bidra til at barna trivst og opplever livsglede, 
meistring og ei kjensle av eigenverdi, og han skal førebyggje krenkingar og 
mobbing. Om eit barn opplever å bli krenkt eller mobba, må barnehagen 
handtere det, stoppe det og følgje det opp. 

 
Barna skal få ro, kvile og avslapping i løpet av barnehagekvardagen.  
Barnehagen skal vere ein arena for dagleg fysisk aktivitet, og skal stimulere til 
rørsleglede, og den motoriske utviklinga til barna. Måltid og matlaging i 
barnehagen skal gi barna eit grunnlag for å utvikle matglede og sunne 
helsevanar.” 

 
Det fysiske og psykiske miljøet må vere slik at det er godt å vere i barnehagen. 
 
 
Administrasjonen er trygg på at Bratteberg barnehage sine fysiske omgjevnader på 
ein betre måte enn Sollia barnehage vil legge til rette for eit godt lærings- og 
arbeidsmiljø. 
 
Administrasjonen finn difor at tilrådinga i saka er til barnet sitt beste. 
 
Risikoanalyse 
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Då saka var til handsaming i kommunestyret 12.12.2019 vart det i ein av 
høyringsuttalane etterlyst ei risikoanalyse av dei ulike alternativa i saka. I same 
uttale vart det påpeika det paradoksale i at administrasjonen gjer framlegg om å 
spare pengar ved å overta eit underskotsforetak. 
 
Det er lågt barnetal som gjer at Læringsverkstedet ikkje har lønsemd i drifta i dag. 
Ei kommunal overtaking og flytting av Sollia barnehage vil fylle opp mykje av den 
ledige kapasiteten i Bratteberg barnehage og endre det økonomiske biletet av 
drifta. 
 
Tilrådinga i saka inneber at det samla talet på barnehageplassar vert redusert i 
Stor-Øyra krins. Saksutgreiinga viser likevel at det er tilstrekkeleg med 
barnehageplassar i høve til det som er sannsynleg barnetalsutvikling i same 
område. Ingen kan med sikkerheit seie noko om framtida, og ein har ingen 
garantiar utover det ein med sannsyn kan berekne ut i frå tilgjengelege relevante 
opplysningar. I dette ligg det med andre ord eit risikoelement, men det vert ikkje 
vurdert å vere større enn at ein finn tilrådinga i saka forsvarleg. 
 
Tilrådinga i saka inneber vidare at Sollia barnehage vert flytta og behovet for å 
utnytte kapasiteten i ein kommunalt drive Bratteberg barnehage vert større. At 
Bratteberg vil ha ein restkapasitet også etter ei evt kommunal overtaking, vert sett 
på som eit argument for overtaking. Kommunen vil då rå over restkapasiteten, og 
ein vil på den måten kunne tilby reell full barnehagedekning i Stor-Øyra krins. 
 
Administrasjonen ser behov for å følgje utviklinga av barnetalet i sentrum, og 
vurdere det opp mot barnehagestrukturen. Det vert difor rådd til at 
administrasjonen kjem attende med ei vurdering av drifta av Engeset og 
Oppigarden barnehagar innan 01.08.2023 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Kommunestyret har bede administrasjonen undersøke. 
 
 

1. Om det er økonomisk og barnehagefagleg grunn til å kjøpe Bratteberg barnehage 

 
Låneopptak til kjøp av barnehagen samt tilpassing til kommunal drift,  
vil gje årlege kapitalutgifter på kr 1 650 000,- 
Administrasjonen estimerer samstundes ei årleg effektivisering på  
kr 2 400 000,- 
Administasjonen finn, og har gjort greie for, gode barnehagefaglege grunnar  
til kommunal overtaking av Bratteberg barnehage. 
 
 

 
2. Om det er meir gunstig å utbetre eller bygge nytt ved Sollia/Oppigarden barnehagar. 

 
Låneopptak på kr 60 000 000,- vil gje årlege kapitalutgifter på kr 
2 700 000,- 
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          Sidan kommunen ikkje utvidar talet på kommunale plassar,  
vil reduserte kostnader til private bli noko lågare enn i alternativ 1. 
          Eit relativt stort nybygg vil setje eit kraftig miljømessig fortavtrykk som pr 
i dag  
ikkje er naudsynt 

 
Då saka var til handsaming i kommunestyret 12.12.2019, heitte det i uttalen frå 
foreldra i Sollia barnehage: 
 

Vi som foreldre opplever glade, trygge og nøgde barn i vårt møte med 
barnehagen. Og det takka vere ei fantastiske personalgruppe som står på for 
barna i denne situasjonen. Men når ein tek av seg brillene, og ser på den 
faktiske tilstanden til bygningsmassen i Sollia, i kombinasjon med usikkerheit 
kring arbeidsplassen sin og sjukefråvær hjå dei tilsette, så ser vi at no er det 
knapt held. 
 
Foreldregruppa i Sollia er opptekne av den fantastisk kompetente 
personalgruppa som Sollia barnehage har bygt opp over tid. Personalgruppa 
må få bestå. Dersom eit kjøp vert gjennomført er det heilt essensielt at barna 
våre vert i størst mogeleg grad flytta som avdelingar med tilhøyrande 
personale. Dette handlar om tilknytning og «hamnene» til barna våre, jf. den 
velkjente og gode tryggleikssirkelen. Vi er derfor negative til ei nedlegging av 
Sollia utan kommunal overtaking av Bratteberg.  

 
           
Sollia er i ein slik bygningsmessig standard at den ikkje kan drivast vidare på sikt. 
Volda kommune har no mogelegheit til å samle barn i ei større kommunal eining. 
Dette vil legge grunnlag for reduserte kostnader i eiga drift, som også vil gje seg 
utslag i reduserte kostnader til tilskot til private barnehagar. 
 
Ein vil vidare på den måten halde på ei personalgruppe og ein kompetansen som 
er bygd opp i Sollia barnehage, og som foreldra er særs nøgde med.  
 
Volda kommune vil bygge opp sitt eigarskap i barnehagedrifta, og talet på 
kommunale barnehageplassar. Det er restkapasitet i den kommunale drifta som på 
best måte sikrar at det er reell full barnehagedekning. Dvs at alle får 
barnehageplass ved behov, også dei utan lovfesta rett. 
 
Viss Volda kommune ynskjer å vere ein stor aktør innan barnehagedrift, er det 
tilrådeleg at kommunen nyttar høvet til å tileigne seg eit bygg som legg til rette for 
ei større barnehageeining som kan effektivisere drifta.  
 
Administrasjonen har gjort greie for både økonomiske og barnehagefaglege 
grunngjevingar som gir grunnlag for å tilrå overtaking av Bratteberg barnehage og 
overføring av drifta i Sollia barnehage. Det vert mellom anna lagt vekt på at 
kommunen for framtida på den måten vil rigge seg godt ved å knyte kommunale 
barnehagar til skulane, og legge til rette for god overgang frå barnehage til skule. 
 
Gjennom kjøp av Bratteberg barnehage vil Volda kommune framleis vere ein 
leiande aktør innan barnehagedrift I kommunen. 
 
Tilrådinga er også I tråd med det KS Konsulent rår til i sin økonomiske analyse av 
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kommunen: 
 
 

KS Konsulent mener det er et mulig handlingsrom for å redusere 
ressursbruken innenfor barnehageområdet gjennom å foreta en grundig 
analyse av dagens og fremtidens behov for plasser, kalkulere effekter av 
samlokalisering, vurdere sanering av eldre mindre enheter og oppbygging av 
nye større, fleksible og arealeffektive enheter. Større og moderne 
barnehagebygg kan i større grad:  

· Ivareta vekslende barnetallsutvikling og ulik alderssammensetning  
· Gi effektiv utnyttelse av bemanning  
· Gi effektiv utnyttelse av areal  
· Gi mulighet for mer fleksibel gruppeorganisering av de eldste, samtidig som 

trygge rammer for de minste barna gjennom mindre rom/avdelinger 

 
Oppigarden og Engeset barnehagar har framleis restlevetid, og det er ikkje hast 
med å ta ei avgjerd for framtida til desse barnehagane. Det kan vere klokt å sjå 
korleis barnetal og busettingsmønsteret i Volda utviklar seg, før det blir teke eit 
framtidsretta val for kommunal barnehagedrift i det indre sentrumsområdet. 
 
 
 
 
Etter ei samla vurdering rår kommunedirektøren til at Volda kommune kjøper 
Bratteberg barnehage for kr 37 000 000,- og tek ansvar for drifta gjennom ei 
verksemdsoverdraging. Vidare rår kommunedirektøren til at drifta ved Sollia 
barnehage vert flytta til Bratteberg barnehage.  
 
Kommunedirektøren rår til at det vert sett av inntil kr 1 100 000 til for 
systemtilpassing av barnehagen til kommunale system. Det gjeld tilpassing til 
kommunale EOS (energioppfølgingssystem), integrere barnehagen til kommunen 
sitt felles toppsystem (SD) for sentral drift og overvaking, tilgangskontroll/tryggleik 
med tanke på personsensitiv informasjon og tilpassing av brannalarmanlegg mot 
kommunen sitt varslingsanlegg. 
 
Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande 
18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak og kapitalkostnader vert å 
innarbeide i budsjettet for 2021. 
 
 
Konsekvensar for folkehelsa  
For barn og tilsette som får eit betre innemiljø, vurderer ein det som positivt for 
folkehelsa. 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Oppvekst 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/2654 20/11222 
Saksbehandlar: Per Ivar Kongsvik 
Dato: 23.06.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
38/20 Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020 
164/20 Formannskapet 15.09.2020 
95/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Nedlegging av Austefjord barnehage- og skule. Endring av skulekrinsgrense 
 
 
 
 
Samandrag: 
Kommunestyret har vedteke eit investeringsprogram i økonomiplanen på om lag 
360 mill. For å frigjere dekning av kapitalkostnadene med investeringane, samt 
dekke utgiftene i tenester med auka tenestebehov, har kommunestyret vedteke eit 
innsparings- og effektiviseringsprogram på kr 46 mill. I 2020 er det vedteke at 
oppvekstsektoren skal ta ned drifta med 875 000, og i 2021 er det lagt til grunn at 
oppvekstsektoren skal ta ned drifta ytterlegare med kr 4,8 mill.  
 
I innleiinga til budsjettet for 2020 skriv kommunedirektøren mellom anna: 

Vi opplever at også inntektsveksten i 2020 vert svært låg. Dette skaper svært 
store utfordringar, og det går tungt inn på meg at vi må foreslå så dramatiske 
tiltak for å ha balanse i økonomien. 

Eitt av tiltaka kommunedirektøren viser til er nedlegging av barnehage- og 
skuledrifta i Austefjorden. Dette tiltaket låg inne med ei innsparing på 2,7 mill i 
framlegg til budsjett- og økonomiplan. Gjennom bruk av oppsparte fondsmidlar 
valte kommunestyret å finansiere vidare drift i 2020. 

I økonomiplanen er det ikkje lagt inn finansiering for drift av Austefjord barnehage- 
og skule etter 2020.  

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Arild Iversen, foreslått av Sonja Håvik,  
Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert avvikla, vert forskrift om 
skulekrinsgrenser endra frå 01.08.2021. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde vert ein 
del av Stor-Øyra skulekrins. 
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Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal vil etter dette utgjere Indre Volda skulekrins, 
med Hornindal skule som nærskule. 
 
Elevane frå grunnkrinsane Høydal, Fyrde og Hjartåbygda får Øyra skule og Volda 
ungdomsskule som nærskule. 
 
Jfr opplæringslova §8-1 er det høve til å søke om å gå på annan skule enn 
nærskulen. Viss det ikkje gir kommunen ekstra kostnader, vert slike søknader til 
vanleg kome i møte. 
 
Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule får avslutte barneskulen 
der. 
 
For elevane frå Høydal og Fyrde vert den fylkeskommunale skyssen forbetra ved 
at Volda kommune går inn med ekstra midlar for å korte ned reisetida, jfr 
skyssalternativ 2 i høyringsdokumentet. Det inneber også at starttidspunktet for 
skulestart ved Øyra skule vert endra til kl. 08.20. 

 
Tok sitt forslag med presisering, foreslått av Sølvi Dimmen, Senterpartiet 
1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med to alternativ: 
* Kalvatn mot Hornindal og Høydal/Fyrde mot Øyra etter skyssalternativ 2 
* alle mot Hornindal. 
 

 
 
Kommunalsjef for oppvekst og kultur orienterte.  
 
Arild Iversen (Krf) kom med slikt vedtak: 
 
Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert avvikla, vert forskrift om 
skulekrinsgrenser endra frå 01.08.2021. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde vert ein del 
av Stor-Øyra skulekrins. 
 
Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal vil etter dette utgjere Indre Volda skulekrins, 
med Hornindal skule som nærskule. 
 
Elevane frå grunnkrinsane Høydal, Fyrde og Hjartåbygda får Øyra skule og Volda 
ungdomsskule som nærskule. 
 
Jfr opplæringslova §8-1 er det høve til å søke om å gå på annan skule enn 
nærskulen. Viss det ikkje gir kommunen ekstra kostnader, vert slike søknader til 
vanleg kome i møte. 
 
Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule får avslutte barneskulen 
der. 
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For elevane frå Høydal og Fyrde vert den fylkeskommunale skyssen forbetra ved at 
Volda kommune går inn med ekstra midlar for å korte ned reisetida, jfr 
skyssalternativ 2 i høyringsdokumentet. Det inneber også at starttidspunktet for 
skulestart ved Øyra skule vert endra til kl. 08.20. 
 
Ordføraren kom med slikt framlegg: 
 
1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med to alternativ: 
* Kalvatn mot Hornindal og Høydal/Fyrde mot Øyra etter skyssalternativ 2 
* alle mot Hornindal. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom framlegget frå Arild Iversen og innstillinga frå 
teneteutval for oppvekst og kultur.  Innstillinga frå tenesteutval for oppvekst og kultur 
fekk 6 røyster og framlegget frå Arild Iversen fekk 3 røyster ( Arild Iversen, Dan Helge 
Bjørneset og Jan Heltne). 
 
Det vart røysta alternativt mellom tilrådinga frå tenesteutvalet for oppvekst og kultur 
og framlegget frå ordføraren. Framlegget frå ordføraren vart samrøystes vedteke.  
 
FSK- 164/20 Vedtak: 
 
1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med to alternativ: 
* Kalvatn mot Hornindal og Høydal/Fyrde mot Øyra etter skyssalternativ 2 
* alle mot Hornindal. 
 
 

 
Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020: 
 
Behandling: 
nytt punkt 2, foreslått av Rebecca Riise Bjerknes, Senterpartiet 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. MEd dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med skyssalternativ 2 og 
skyssalternativ for alle mot hornindal. 

 
Rebecca Bjerknes, SP, kom med slikt framlegg til pkt. 2:  
 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
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samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med skyssalternativ 2 og 
skyssalternativ for alle mot Hornindal. 
Røysting: 
Pkt. 1 vart vedteke med åtte (8) røyster. Ein røysta mot (Halkjelsvik, FRP) 
Bjerknes sitt framlegg til pkt. 2 fekk seks (6) røyster og vart vedteke. 
Administrasjonen sine forslag pkt 2-4 fall då tre (3) røysta mot (Grevstad, H. 
Straume, KRF. Trovåg, AP.) 
 
 
 
TOK- 38/20 Vedtak: 
Vedteke i tenesteutval for oppvekst og kultur: 
 

1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 
31.07.2021. 

2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei 
nye forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer 
kommunestyret at gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling 
til om elevane skal haldast samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny 
høyring med skyssalternativ 2 og skyssalternativ for alle mot Hornindal. 
 

 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 
 

1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 

 
2. Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert avvikla, vert forskrift 

om skulekrinsgrenser endra frå 01.08.2021. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde 
vert ein del av Stor-Øyra skulekrins. 

 
Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal vil etter dette utgjere Indre Volda 
skulekrins, med Hornindal skule som nærskule. 

 
Elevane frå grunnkrinsane Høydal, Fyrde og Hjartåbygda får Øyra 
skule og Volda ungdomsskule som nærskule. 
 
Jfr opplæringslova §8-1 er det høve til å søke om å gå på annan skule 
enn nærskulen. Viss det ikkje gir kommunen ekstra kostnader, vert 
slike søknader til vanleg kome i møte. 

 
3. Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule får avslutte 
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barneskulen der.  

 
4. For elevane frå Høydal og Fyrde vert den fylkeskommunale skyssen forbetra 

ved at Volda kommune går inn med ekstra midlar for å korte ned reisetida, jfr 
skyssalternativ 2 i høyringsdokumentet. Det inneber også at starttidspunktet 
for skulestart ved Øyra skule vert endra til kl. 08.20. 

 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 164/20 
 
1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med to alternativ: 
* Kalvatn mot Hornindal og Høydal/Fyrde mot Øyra etter skyssalternativ 2 
* alle mot Hornindal. 
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Vedlegg: 
Høyringsdokument- Austefjord barnehage og skule ver 15.04.20.02 
Nedlegging av Austefjord barnehage og Austefjord skule - høyring (55946) 
Referat dialogmøte 27022020 
Uttale frå Ungdomsrådet - Nedlegging av Austefjord skule (L)(62662) 
Verneombod Øyra skule Høyring Saksnr 20_2654 Nedlegging Austfjord 250520 
(L)(63960) 
Høyringsuttale frå elevrådet ved Austefjord skule til nedlegging av Austefjord skule 
(L)(64196) 
Høyringsuttale frå Samarbeidsutvalet (SU) ved Austefjord skule til nedlegging av 
Austefjord skule og barnehage (L)(64197) 
Høyringsuttale frå FAU og foreldre ved Austefjord skule til nedlegging av Austefjord skule 
og barnehage (L)(65206) 
Utdanningsforbundet Volda sitt høyringssvar - Nedlegging av Austefjord barnehage og 
Austefjord skule (L)(65226) 
Høyringssvar frå samarbeidsutvalet i Austefjord barnehage - Nedlegging av Austefjord 
barnehage og Austefjord skule (L)(65488) 
Høyringsuttale frå foreldra i Austefjord barnehage - Nedlegging av Austefjord barnehage 
og Austefjord skule (L)(65491) 
Høyringssvar frå Kalvatn grendautval vedrørande sak om nedlegging av Austefjord skule - 
Nedlegging av Austefjord barnehage og Austefjord skule (L)(65540) 
Høyringsuttale frå Austefjord grendalag - nedlegging av Austefjord skule og Austefjord 
barnehage (L)(65590) 
Innspel frå Høydal Velgrendalag til høyringsnotatet vedrørande nedlegging av Austefjord 
skole og barnehage (L)(65592) 
Høyringsuttale frå samarbeidsutvalet ved Øyra skule - Nedlegging av Austefjord 
barnehage og skule (L)(65998) 
Nedlegging av Austefjord skule - uttale frå elevrådet på Øyra skule (L)(65992) 

 
Høyring: 
Før kommunestyret kan gjere evt vedtak om nedlegging av drifta, skal saka vere 
forsvarleg opplyst, og sakshandsaminga skal følgje gjeldande reglar. Det inneber 
at saka skal ha vore på høyring før administrasjonen legg fram saka til politisk 
handsaming. 

Saka er utgreidd og vart sendt på høyring 15.04.20. Høyringsfristen vart sett til 
01.06.20. 

I høyringsdokumentet ba administrasjonen om høyringsuttalar til følgjande tilråding: 
 

1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert lagt ned frå 01.08.2021. 

 

2. Som alternativ til barnehagen i Austefjorden er det tilbod både i Grodås og i Volda 
sentrum. 

 

3. Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert nedlagt, vert forskrift om 
skulekrinsgrenser endra. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde vert teke inn i Stor-Øyra 
skulekrins. Elevar frå Høydal og Fyrde og Hjartåbygda får Øyra skule som sin 
nærskule. 
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Kalvatn, Bjørke og Hornindal vil etter dette høyre til Indre Volda skulekrins. 

 

4. Det vert bede om innspel til to alternativ til skuleskyss: 

 

Alternativ 1:  

Skyss der det blir sett inn følgjeperson frå/til Fyrde i perioden 01.08 – 31.12 
kvart skuleår så lenge det er 1. og 2. klassingar som nyttar skyssen. 

          Alternativ2: 
Forbetra skyss der reisetida vert korta ned for elevar frå Høydal og Fyrde. 
Denne skyssen har ein ekstrakostnad på kr 250 000,- + mva pr år. Det vert 
ikkje tilrådd følgjeperson i dette alternativet. 

5. For å få i stand ein rasjonell skyss som tek omsyn til reisetid for elevane, vert dagleg 
skulestart ved Øyra skule endra til kl. 08.15 ved skyssalternativ 1 eller kl. 08.20 ved 
skyssalternativ 2. 

 

6. Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule, får avslutte barneskulen 
der. Ein må pårekne ein ekstra skysskostnad på kring kr 60 000 pr år, sidan Bratteberg 
formelt ikkje vil vere nærskulen til elevane. 

 
 
 
Høyringsuttalar 
Det kom inn 13 høyringsuttalar som administrasjonen har oppsummert og nokre 
kommentert. Uttalane ligg ved saka i si heilheit. 
 
Uttale frå ungdomsrådet 
Ungdomsrådet meiner eit større læringsmiljø kan gje eit betre pedagogisk 
forsvarleg tilbod trass i lang skuleskyss. Ungdomsrådet ynskjer at skuleskyssen blir 
mest mogeleg lagt til rette for elevane ved skulen. 

Verneombodet ved Øyra skule 
Verneombodet skriv at det ikkje er nytt at elevar kjem frå andre skular til Øyra. 20 
elevar frå Austefjorden vil ikkje utgjere den store forskjellen på klassene på Øyra 
viss dei blir jamt fordelte. 

I alle år har Øyra skule starta kl 08.30, og frå dei tilsette si side er det ynskjeleg at 
evt endra starttidspunkt ikkje vert større enn naudsynt. I så måte vil skyssalternativ 
2 vere det beste for dei tilsette og truleg også for skysselevane, som får ein litt 
mjukare start på dagen. 

Elevrådet ved Austefjord skule 
Elevrådet ynskjer kortast mogeleg reisetid, og ser på alternativ 2 med start i 
Høydalen kl 07.35 som det beste alternativet. Vidare ynskjer elevrådet at 
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skulekrinsgrensa vert endra tilbake til slik den var før kommunesamanslåinga. 

Samarbeidsutvalet ved Austefjord skule 
Samarbeidsutvalet (SU) er kjent med at det er ulike meiningar i foreldregruppa om 
nedlegging av skulen. Ei god skyssordning er avgjerande for at saka ikkje skal 
verte konfliktfylt. 

SU meiner skulekrinsgrensa bør opphevast, slik at Austefjord, Bjørke, Viddal og 
Hornindal blir ein del av Stor-Øyra skulekrins. Vidare meiner SU at elevar bør få 
velje annan skule enn nærskulen utan at det gir skysskostnader for dei føresette. 
Alternativt meiner SU at fellesnemndsvedtaket om ny skulekrins bør opphevast. 

SU støttar skyssalternativ 2, men etterlyser svar på kven som skal få dei trygt på 
bussen. 

Skyssen til Hornindal gir venting på Kalvatn, og SU meiner det er vanskeleg å sjå 
føre seg at dette vil fungere godt. 

Administrasjonen sin kommentar: 

Ei ordning der krinsgrenser vert oppheva, og elevar fritt får velje skule og 
kommunen betalar skyssen fullt ut, er frå administrasjonen sin ståstad ikkje 
tilrådeleg. Elevar som ikkje går på nærskulen sin har ikkje rett på fylkeskommunal 
skyss, og det vil gje kommunen ekstra utgifter. Det kan skje at det då må setjast 
inn særskilt skyss med store ekstrakostnader. 

FAU og foreldre ved Austefjord skule 
FAU og foreldre ved Austefjord skule legg stor vekt på organisering av 
skuleskyssen i sin uttale og at fokus må vere å gi dei aller minste ein trygg og 
kortast mogeleg skuleveg. Dei meiner kommunen og fylket må gå i ein betre dialog 
for å kunne gi ein betre skyss. 

FAU og foreldra ser at skyssalternativ 2 er betre tidsmessig, men er kritiske til at 
følgjeperson ikkje er tilrådd i dette skyssalternativet. Er også kritisk til at begge 
skyssalternativa føreset at elevane går av ved høgskulen om morgonen. 

FAU og foreldra meiner også at skyssalternativet mot Hornindal må vere meir 
effektivt. 

Når det gjeld skulekrinsgrense er det noko FAU og foreldra synest er vanskeleg å 
ta stilling til. Fleire heller mot Volda som alternativ og nokre mot Hornindal. FAU og 
foreldra meiner det ikkje er akseptabelt at nokre vil måtte koste skyssen sjølve viss 
dei vel ein anna skule enn nærskulen. 

Administrasjonen sin kommentar 

I høyringsnotatet heiter det a «nokre vil kunne få lengre reiseveg til/frå barnehage». 

Administrasjonen ser likevel at det truleg er få, om nokon, som ikkje får lenger 
reiseveg. 

Når det gjeld skyss er det lagt opp til at elevane går av bussen ved høgskulen. Dei 
treng ikkje krysse E39, og dei vil på den måten vere inne på høgskuleområdet med 
kort veg til Øyra skule. Elevane kan her få følgje til og frå skulen til dei kjenner seg 



Side 97 av 208 
 

trygge. Administrasjonen har fått stadfesta frå fylkeskommunen at returskyssen 
kan gå frå høgskulen kl 13.55. Elevane treng heller ikkje då å krysse E39, sidan 
bussen då er på veg til haldeplassen for å ta på eldre elevar som skal i retning 
Austefjord. 

Følgjeperson var lagt inn som forslag i skyssalternativ 1, som har den lengste 
reisetida om morgonen. Skyssalternativ 2, som administrasjonen vil tilrå, har 
kortare reisetid. Skysstilbodet i kommunen må vere likeverdig, og det er andre 
elevar i kommunen som har lang reiseveg til skulen utan at det er sett inn 
følgjeperson. 

Utdanningsforbundet Volda 
I Utdanningsforbundet sin uttale er det lagt ved uttalar frå fleire klubbar. 
Administrasjonen referere her berre til det som er uttalen frå Utdanningsforbundet 
Volda. 

Utdanningsforbundet (UDF) støttar forslaget om å legge ned drifta ved Austefjord 
barnehage og Austefjord skule. 

Når det gjeld krinsgrense meiner UDF det beste alternativet er å reversere 
vedtaket i fellesnemnda. 

UDF meiner skyssalternativ 2 er det beste, men meiner det i tillegg bør setjast inn 
følgjeperson. Sidan bussen er ved høgskulen kl 08.10, meiner UDF at det ikkje er 
naudsynt å endre starttidspunktet på skuledagen til 08.20. Ei evt endring meiner 
UDF vil få store konsekvensar for elevar, foreldre og ikkje minst tilsette. 

Til sist støttar UDF tilrådinga om å la elevar frå Hjartåbygda som har start på 
Bratteberg skule få avslutte barneskuletida der. 

Administrasjonen sin kommentar: 

Skyssalternativ 2 har ein ekstrakostnad på kr 250 000,- pr år. Det er ein kostnad 
administrasjonen kan tilrå sidan det kortar ned reisetida og utset 
avreisetidspunktet. Følgjeperson i tillegg vil gje ein ytterlegare kostnad 
administrasjonen ikkje kan tilrå både ut i frå dei økonomiske vurderingar samt at 
skyssen i kommunen må vere likeverdig. Det er andre elevar i kommunen som 
også har lang reiseveg til skulen utan at det der er sett inn følgjeperson. 

Administrasjonen kan ikkje sjå at det kan gje store konsekvensar korkje for elevar, 
foreldre eller tilsette å framskunde skulestart frå kl 08.30 til kl 08.20. Denne 
endringa vert tilrådd for å korte ned tida frå elevane i Austefjorden forlet heimen til 
skulen startar. 

Samarbeidsutvalet ved Austefjord barnehage 
Samarbeidsutvalet (SU) har i sin uttale hatt fokus på barnehagen, men er klare på 
at det må vere ei heilskapleg vurdering som må ligge til grunn og at både 
barnehagen og skulen er avhengige av kvarandre. 

Foreldregruppa er tydelege på at dei ynskjer å behalde barnehagen i Austefjorden. 
Dei ser verdien av å ha ein barnehage, og føler at barna deira trivest og har det 
godt. Reiseveg er også eit argument, sidan eit stort fleirtal vil få lenger reiseveg 
viss ein skal til barnehage i Volda eller Hornindal. 
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Personalgruppa løftar fram moment som talar både for og i mot drift av ein liten 
barnehage. Små grupper gjer at ein som tilsett kjenner at ein rekk over alle barna, 
og det er ein kvardag med mindre stress både for vaksne og barn. 

Samstundes peikar dei tilsette på at ein liten barnehage er sårbar på fleire måtar. 
Ein ser at dei eldste saknar fleire å leike og vere saman med. Vidare gir eit lågt 
barnetal ei lita personalgruppe som er svært sårbar ved fråvære. Fagleg sett kan 
ein kjenne seg einsam i ei lita tilsettgruppe. 

Både foreldre og tilsette ser fordelar og ulemper, og det er vanskeleg å ta stilling til 
kva som veg tyngst av desse. 

Foreldra i Austefjord barnehage 
I eigen uttale er foreldre i Austefjord barnehage klare på at dei ynskjer vidare drift 
av Austefjord barnehage. Foreldra si oppleving er at barnehagen er ein trygg plass 
der borna vert sett og at barnehagen er inspirerande, utviklande og positiv for 
borna. 

Foreldra peikar på at barna får ein trygg overgang til skulen. 

Vidare viser foreldra til at det vert vanskeleg å få kvardagen til å gå opp utan ein 
lokal barnehage. Foreldra meiner at ein treng barnehage lokalt for å nå målet om å 
redusere negativ folketalsutvikling. 

Kalvatn Grendalag 
Kalvatn grendalag er opptatt av kva tilbod som evt skal erstatte det ein hadde før, 
og der er skyssen heilt sentral. Grendalaget forheld seg berre til skyssalternativ 1 i 
sin uttale sidan det er alternativet som er fullfinansiert av fylkeskommunen, og 
dermed er det einaste som er garantert på lang sikt. Dette alternativet meiner 
grendalaget er for dårleg, og at drift av skulen må halde fram av den grunn. 
Grendalaget saknar busstider frå Osdal til Volda i alternativ 1. 

Når det gjeld skulekrinsgrenser peikar grendalaget på fleire moment, utan å ha ei 
klar meining om kvar ei slik grense bør gå. 

Administrasjonen sin kommentar: 
Når det gjeld organisering av skyss og skysstider, skriv administrasjonen i sitt 
høyringsdokument at det vert tilrådd å endre krinsgrensa slik at elevar frå Høydal 
og Fyrde får Øyra skule som sin nærskule. Når skyssordningar blir presentert er 
det difor med det som utgangspunkt. Det er difor ikkje vist noko skyssordning frå 
Osdal til Volda, sidan elevar frå Kalvatn og Osdal etter administrasjonen si tilråding 
vil få Hornindal skule som sin nærskule. 

Austefjord grendalag 
Grendalaget i Austefjorden observerer at eit stort fleirtal av foreldre ynskjer at 
elevane skal gå på skule i Volda, og det er positivt at dei blir høyrt av 
administrasjonen på dette. Samstundes meiner grendalaget at skuleskyss bør 
dekkast av kommunen same kva skule elevane måtte ynskje å gå på. Austefjord 
grendalag ynskjer ikkje å ta stilling til skulekrinsgrenser. 

Administrasjonen sin kommentar: 
Det er tidlegare kommentert at administrasjonen ikkje tilrår at ein endra praksis når 
det gjeld søknader om å gå på anna skule enn nærskulen. I handsaminga av slike 
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søknader er det ein føresetnad at dei føresette betalar skuleskyssen. 

Høydal Vel/grendalag 
Grendalaget skriv at skulen er eit viktig knutepunkt som er samlande og positivt. Å 
legge ned skulen vil etter grendalaget si meining vere i strid med kommunen sin 
målsetnad om å stimulere til busetnad på bygdene. Samstundes ser grendalaget at 
det kan vere positivt for barn og unge å ha fleire å spele på i same aldersgruppe 
når det kjem til skulekvardagen. Det å vere i eit større miljø kan for mange vere 
bra. 

Grendalaget er opptatt av skuleskyssen, og er særleg uroleg for dei yngste 
elevane. Ei ordning der ein 1. klassing må ut døra kl 07.00 og vere til skulestart 
08.30 er uakseptabelt. Grendalaget meiner det må vere ein følgjeperson som tek i 
vare dei yngste elevane. 

Når det gjeld barnehage meiner grendalaget at bygda og fjorden må få behalde eit 
slikt tilbod. 

Administrasjonen sin kommentar 
Skyssordninga administrasjonen tilrår gjer at ein elev i Høydalen går på bussen kl 
07.35, og det er tilrådd at skulen startar 08.20. Reisetida på bussen vil vere 35 min. 
Med tanke på geografi og avstand, vurderer administrasjonen dette som ei god 
skyssordning. 

Elevrådet ved Øyra skule 
Elevrådet ved Øyra skule ynskjer elevar frå Austefjorden velkomne til skulen. Det 
er alltid spanande med nye klassekameratar. Elevrådet meiner alternativ 2 er den 
beste skyssordninga. 

Samarbeidsutvalet ved Øyra skule 
Samarbeidsutvalet (SU) støttar skyssalternativ 2, men med følgjeperson. 
Samstundes ynskjer SU at det blir rekna på kva ei slik ordning vil koste, og evt 
kven som skal ha ei slik oppgåve. 

Ei endring av skulestart frå 08.30 til 08.20 meiner Su vil gje store konsekvensar 
både for elevar, føresette og tilsette. Starttidspunktet bør difor ikkje endrast. 

Administrasjonen sin kommentar 
Endra starttidspunkt frå 08.30 til 08.20 vil krevje justering av rutinane til både 
elevar, foreldre og tilsette, men administrasjonen kan ikkje sjå at dette vil gje store 
konsekvensar. 

 

Saksopplysningar 
Volda kommune er minsteinntektskommune, har vesentleg høgare gjeld og høgare 
driftsutgifter enn dei kommunane vi samanliknar oss med. Kommunen har store 
investeringsbehov der ny ungdomsskule er det største enkeltprosjektet som 
kommunestyret har prioritert i økonomiplanen. Kommunen brukte oppsparte midlar 
(disposisjonsfond) for å balansere drifta i 2019, og det er lagt inn bruk av 
disposisjonsfond for å balansere kvart av åra i 2020 – 2023. I tillegg er det lagt inn 
større kutt i drifta kvart av desse åra for å ha balanse mellom inntekter og utgifter. 
Strategien til kommunestyret i gjeldande økonomiplan er å gjennomføre eit 
innsparings- og effektivitetsprogram på ca 46 millionar kroner for å skape balanse i 
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drifta og finne dekning for auka renter og avdrag til låneopptak til investeringar på 
ca 360 millionar kroner. Fylkesmannen har i si uttale til budsjettet for 2020 peikt på 
at driftsnivået er for høgt. Samtidig har Fylkesmannen oppmoda om at kommunen 
vurderer investeringsnivået pga av høg lånegjeld. Med bakgrunn i situasjonen og 
kommunestyret sin strategi i gjeldande økonomiplan, vert energien i 
organisasjonen brukt på å redusere drifta og utgreie tiltak for ta ned drifta dei 
komande åra. KS Konsulent si KOSTRA-analyse peikar på det same som 
Fylkesmannen og er spesifikk på potensialet for å redusere drifta. Rapporten frå 
dei stiller opp nokre problemstillingar som kommunen vert oppmoda å jobbe ut frå: 
 

· Kva for oppgåver skal kommunen drive med og ikkje drive med? 
· Kva er kommunen sine kjerneoppgåver og kva er utfyllande oppgåver som ein 

kan prioritere viss ein har handlingsrom for det? 
· Kva standard (kvalitet) og nivå (volum) skal det vere på tenestene? 
· Kvar skal tenestene driftast frå/kva for lokasjonar? 

Alle tenesteområde vert utfordra på å tenkje heilskap og medverke til å 
effektivisere og frigjere midlar til å prioritere tenester med veksande behov og til 
dekning av auka renter og avdrag. Den demografiske og sosiale utviklinga, samt 
oppgåveoverføring i samband med samhandlingsreforma, viser at det er i helse- og 
omsorgstenestene kommunen får dei største utfordringane i åra framover. Her må 
det også effektiviserast, og i tillegg er det behov for å omprioritere ressursar frå dei 
andre sektorane for å styrke helse- og omsorgssektoren. 

I innleiinga til budsjettet for 2020 skriv kommunedirektøren mellom anna: 

Vi opplever at også inntektsveksten i 2020 vert svært låg. Dette skaper svært 
store utfordringar, og det går tungt inn på meg at vi må foreslå så dramatiske 
tiltak for å ha balanse i økonomien. 

Eitt av tiltaka kommunedirektøren viser til er nedlegging av barnehage- og 
skuledrifta i Austefjorden. Dette tiltaket låg inne med ei innsparing på 2,7 mill i 
framlegg til budsjett og økonomiplan. Gjennom bruk av oppsparte fondsmidlar valte 
kommunestyret å finansiere vidare drift i 2020. 

I økonomiplanen er det ikkje lagt inn finansiering for drift av Austefjord skule og 
barnehage utover 2020.  

Før kommunestyret kan gjere evt vedtak om nedlegging av drifta, skal saka vere 
forsvarleg opplyst, og sakshandsaminga skal følgje gjeldande reglar. Det inneber 
at saka skal ha vore på høyring før administrasjonen legg fram saka til politisk 
handsaming. 

Administrasjonen viser til høyringsdokumentet Nedlegging av Austefjord 
barnehage og Austefjord skule, Endring av skulekrinsgrense, og legg det til grunn i 
saka.  
 

Kommentarane i høyringsuttalane rettar seg hovudsakleg mot 

· Skulekrinsgrense 
· Skuleskyss 
· Skulestart Øyra 
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· Barnehagen og skulen som verkemiddel for auka busetnad 

 

Saman med vurderinga av barnets beste, vil administrasjonen difor fokusere på 
desse punkta i saksframlegget. 

 
Skulekrinsgrense 
Gjeldande skulekrinsgrense er i tråd med det Volda kommune og Hornindal 
kommune vedtok i intensjonsavtalen mellom kommunane før samanslåing: 

          Austefjord skal inngå i opptaksområdet til Hornindal skule 

I det som heiter Indre Volda skulekrins inngår Høydal, Fyrde, Kalvatn, Bjørke, 
Viddal og Hornindal. 

I tråd med fellesnemnda sitt vedtak, vert det no også gjort vurderingar kring endring 
i krinsgrensa, sidan Austefjord skule vert tilrådd nedlagt. 

Administrasjonen oppfattar at det var eit politisk ynskje om å bygge ein ny og større 
skulekrins i den indre delen av kommunen i samband med kommunesamanslåinga 
for på denne måten styrke elevgrunnlaget til Hornindal skule.  

Det var til dels sterk motstand frå grendalag og foreldre i Austefjorden mot denne 
krinsinndelinga. Når saka no kjem opp på nytt, signaliserer foreldre at dei ynskjer 
Øyra skule i Volda sentrum som nærskule for barneskuleelevane viss skulen i 
Austefjorden vert nedlagt. Dette kom også fram i dialogmøtet administrasjonen 
hadde med foreldre 27.02.20. 

Grendalaga har ikkje kome med eintydige tilbakemeldingar i sine uttalar. Høydal 
grendalag skriv ikkje noko om det som gjeld krinsgrense. Austefjord grendalag 
ynskjer ikkje ta stilling til spørsmålet, medan Kalvatn grendalag ikkje er eintydig i 
sin uttale. 

Sidan 2018 har barn og elevar frå Bjørke og Viddal hatt sitt barnehage- og 
skuletilbod i Hornindal. Administrasjonen vurderer at det geografisk kan vere 
naturleg å sjå grunnkrinsen Kalvatn i samanheng med Bjørke og Viddal. På den 
måten vert delar av den politisk ynskte styrkinga av Hornindal skule sitt 
opptaksområde teke vare på. 

Administrasjonen rår difor til at skulekrinsgrensa vert endra ved at Høydal og Fyrde 
grunnskrinsar vert teke inn i Stor-Øyra skulekrins. Elevane i desse grunnkrinsane 
får Øyra skule og Volda ungdomsskule som sine nærskular. 

Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal vil då utgjere Indre Volda skulekrins, og får 
Hornindal skule som sin nærskule. Indre Volda skulekrins vil etter det sjå slik ut: 
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Indre Volda skulekrins 

 
 
Skuleskyss 
Ved ei nedlegging av Austefjord skule blir skyssordninga for elevane viktig, og det 
er høyringspartane også opptekne av. 

Møre og Romsdal fylkeskommune er ansvarleg for skuleskyssen, men den skal 
organiserast i samråd med kommunen. Administrasjonen sitt mål har vore å finne 
fram til ei best mogeleg skyssordning for elevane i samarbeid med 
fylkeskommunen. I høyringdokumentet er det skissert to alternativ, der det eine 
vert delfinansiert av kommunen for å korte ned reisetida for elevane. 

Administrasjonen rår til at elevar frå Kalvatn grunnskrins skal gå på skule i 
Hornindal saman med elevar frå Bjørke og Viddal. Skyss for elevane frå Bjørke og 
Viddal er etablert og innarbeidd. Den blir av den grunn ikkje kommentert meir her. 

For elevar frå Kalvatn og Osdal som får Hornindal skule som sin nærskule, vil 
skyssordninga bli på følgjande måte (det er pr no ikkje elevar på strekninga Nes-
Kalvatn): 

Skyssordning før skulestart: 

Frå Osdal          kl 08.20 
Frå Kalvatn           kl 08.30 
Skulestart          kl 08.50 
 

Skyssordning etter skuleslutt: 

Sidan drosjen først må til Otterdal, får elevane ventetid med tilsyn frå skulen 
er slutt 14.30 til kl 15.00. Drosjen går då direkte til Kalvatn og vidare til Osdal. 
Reisetida vert estimert til 20 min frå skulen til Osdal. 

 

For elevar frå Høydal og Fyrde som får sin nærskule i Volda sentrum rår 
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administrasjonen til følgjande skyssordning: 

Skyssordning før skulestart: 

          Frå Høydal           kl 07.35 
          Frå Fyrde          kl 07.50 
Frå Åsskaret          kl 08.00 
Høgskulen          kl 08.10          Elevane treng ikkje krysse E39 
Skulestart           kl 08.20 
 

Skyssordning etter skuleslutt: 

          Frå høgskulen           kl 13.55          Elevane treng ikkje krysse E39 
          Haldeplassen          kl 14.00 
          Åsskaret          kl 14.35 
          Fyrde                    kl 14.35 
          Høydal                    kl 14.55           
 

Første tida vil elevane vil bli møtt ved busshaldeplass og følgde til skulen. 

Etter skulen kan ein velje å la elevane gå på bussen ved høgskulen på veg til 
haldeplassen. Alternativet er at elevane får følgje til haldeplassen, og går på 
bussen der kl 14.00. 

Den skyssordninga som er skissert her får ein ekstra kostnad på kr 250 000,- pr år. 
Då har kommunen sikra ei skyssordning som er forsvarleg, og som må kunne 
sjåast på som likeverdig med skyssordninga til andre elevar i kommunen. Til 
samanlikning har ein elev frå Velsvika 45 min reise- og ventetid heim frå skulen. 

For at ordninga skal kunne seiast å vere likeverdig med skulesyssen andre stader i 
kommunen, finn administrasjonen ikkje å kunne tilrå følgjeperson.  

Kostnaden med ein evt følgjeperson er vanskeleg å estimere. Arbeidstida her vil i 
praksis bli ein time morgon, og ein time etter skuletid. Det åleine vil utgjere i 
overkant av 25 % stilling. I tillegg vil det kunne utløyse rett til delt dagsverk. Sjølv 
om det er knytt usikkerheit til grunnlaget, vil ein ut i frå dette måtte rekne med ein 
meirkostnad på minimum kr 150 000,- pr år. 

 

Opplysningar henta frå folkeregisteret viser følgjande elevtal skuleåret 2021/2022 
og fordeling på grunnkrinsane: 

 
7. klasse 

GUT Høydal  

    
6. klasse GUT Fyrde  
 GUT Høydal  
 GUT Kalvatn  
    
5. klasse JENTE Kalvatn Osdal 

 JENTE Fyrde  
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 JENTE Høydal  
    
4. klasse JENTE Fyrde  
 GUT Fyrde  
 GUT Kalvatn  
 JENTE Fyrde  
    
3. klasse GUT Høydal  
 JENTE Fyrde  
 JENTE Kalvatn  
 GUT Fyrde  
    
2. klasse JENTE Høydal  
 JENTE Fyrde  
    
1. klasse GUT Fyrde  
 GUT Fyrde  
 GUT Høydal  
 JENTE Kalvatn  
__________ ___________ ___________  
f. 2016 INGEN   
    
f. 2017 GUT Fyrde  
 JENTE Fyrde  
 GUT Kalvatn  
 JENTE Kalvatn  
 JENTE Fyrde  
    
f. 2018 JENTE Fyrde  
 JENTE Fyrde  
 JENTE Kalvatn   
 JENTE Høydal  
    
f. 2019 GUT Fyrde  
 JENTE Fyrde  
 JENTE Kalvatn  

 

Skulestart ved Øyra skule 
For å korte ned tida frå elevane forlet heimen til skulen startar, rår administrasjonen 
til at skulestart ved Øyra skule vert endra til kl 08.20. 

Dette er innanfor det forskrift til opplæringslova § 1-6 seier om rammene for dagleg 
skuletid: 

          Undervisninga skal i regelen ikkje ta til før kl. 08.00 eller slutte etter kl 15.30. 

Lova legg til grunn at kommunen saman med fylkeskommunen skal bidra til at 
skyssordningane til elevane skal bli best mogeleg. Ei justering av starttidspunktet 
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er eit bidrag i så måte, sidan ventetida bør kortast ned dess lengre reisetida er. 

Høyringsuttalar frå Utdanningsforbundet og SU ved Øyra skule hevdar framskunda 
start vil få store konsekvensar. Endringa krev noko endring i rutinane til både 
elevar, foreldre og tilsette, men administrasjonen ser ikkje at dette kan gje store 
konsekvensar. Volda ungdomsskule endra si starttid til 08.20 for få år sidan. 

 
Barnehagen og skulen som verkemiddel for auka busetnad 
Fleire av grendalaga peikar på at barnehagen og skulen er eit samlingspunkt i 
bygda, og ei nedlegging strir mot kommunen sitt uttalte mål om å redusere negativ 
folketalsutvikling. 
 
Det må vere rett å seie at Volda kommune har investert mykje i skulebygningar og 
satsa både på barnehage og skule i bygdekrinsane. Både i Austefjorden, Folkestad 
og Dalsfjorden står det etter måten nye og gode skulelokale inkl symjebasseng. 
Inntil ungdomssteget vart flytta frå Austefjord skule for få år sidan, har det vore 
både barnehage og barne- og ungdomsskule i alle desse krinsane. 
 
Dette synest ikkje å kunne hindre nedgang i elev- og folketal i krinsane. Ser ein 10 
år attende har utviklinga for barneskulane vore slik: 
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Sør-Trøndelag fylkeskommune bestilte i 2015 eit kunnskapsnotat frå 
Bygdeforskning i samband med arbeid med ein skulebruksplan. I dette 
kunnskapsnotatet kjem det fram at det er relativt lite forsking på kva 
skulenedlegging har å seie for lokalsamfunnet. Lokalsamfunnet vert skildra som 
viktig for elevane og undervisninga, ei trygg ramme og kjelde til kunnskap. Skulen 
som viktig rolle i og for lokalsamfunnet er sjeldnare kasta lys på. «Sjølv ikkje i 
Noreg kor vi er notorisk opptekne av alt som kan påverke folketalet i distrikta, er 
det gjort særleg mange analysar av kva verknad nedlegging eller 
etablering/styrking av skulen kan bety i denne samanheng» (Båtevik m.fl. 2013:11). 
 
Det er ikkje tvil om at barnehage og skule har noko å seie for lokalsamfunnet. 
Institusjonane representerer eit sosialt fellesskap og er kulturberarar. Det er vanleg 
og naturleg at den lokale motstanden mot nedlegging av ein barnehage og skule er 
sterk.  
 
Motivet for å flytte er dominert av sosiale og miljørelaterte motiv. Grunnskule og 
vidaregåande skule er ikkje mellom dei viktigaste motiva for å flytte til eller bli 

http://skoleogsm'e5samfunn.no/wp-content/uploads/2015/12/SFTK-leveranse-22.09.15.pdf
http://skoleogsm'e5samfunn.no/wp-content/uploads/2015/12/SFTK-leveranse-22.09.15.pdf
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buande ein stad (Båtevik .fl. 2013, Sørlie m.fl. 2012). I forskingslitteraturen om 
grunnskulen ser det ut til å vere slik at skulenedlegging er ein konsekvens av at 
samfunnet vert uttynna, ikkje omvendt. 
 
I kunnskapsnotatet frå Bygdeforskning heiter det mellom anna: 
 

Telemarksforskning har på oppdrag fra Stange kommune gjennomgått en 
utredning av skolestrukturen i kommunen (Lie mfl. 2014). Her vurderes 
konsekvenser av endret skolestruktur, blant annet bosetning og attraktivitet. 
Også denne studien refererer til manglende støtte i forskningslitteraturen for at 
bygda dør dersom skolen legges ned. Det er imidlertid vanskelig å si hva som 
påvirker lokalsamfunnet og tilflytting på lang sikt. «Dersom befolkningen 
tynnes ytterligere ut etter skolenedleggelse, er det vanskelig å påvise at det 
skyldes nedleggelsen eller om det er et resultat av en utvikling som ville 
skjedd uansett» (op. cit.: 88-89). Lie mfl viser til Pettersen mfl (2001) som sier 
at i bygder der skolen blir lagt ned og det er lang vei til skolen stagnerer gjerne 
befolkningsutviklingen. I slike bygder er det gjerne utflytting, lite tilflytting og på 
sikt forgubbing og uttynning. Men også Pettersen mfl sier at en slik utvikling 
sjelden skyldes skolenedleggelse, men heller forhold knyttet til 
arbeidsmarkedet, næringsutvikling, befolkningssammensetning m.m. Når 
skolenedleggelse kommer på toppen forsterker det en allerede påbegynt 
nedgang i befolkningen. Informantene til Lie mfl (2014) er bekymret for hva 
som vil skje med bosetningen dersom skolen blir lagt ned, de tror folk vil flytte, 
ingen vil flytte til og at bygda vil dø – selv om dette ikke støttes av forskning. 
Men Lie mfl sier også at «På den andre side finner vi ikke forskning som sier 
at en skolenedleggelse ikke får negative konsekvenser på sikt» (s. 89), og 
viser at dette til variere med nærhet og avstand til ny skole. Økte utgifter til 
skoleskyss vil avhenge av om det allerede er skoleskyssordning eller ikke, og 
elevvelferd vil avhenge av alderen på elevene (eldre elever er mer positive til 
større skolemiljø enn de yngre 
 

Historia i Volda kommune sine eigne bygdekrinsar tyder ikkje på at eit barnehage- 
og skuletilbod har bidrege til å hindre redusert elevtal. Det er heller ikkje 
haldepunkt i det som er av forsking på området som støttar påstanden om at 
nedlegging av skulen er det som tynnar ut folketalet.  

 

Økonomiske vurderingar 
I høyringsnotatet er det estimert kva innsparingar avvikling av drifta ved Austefjord 
barnehage og Austefjord skule vil gje. Innsparingane blir differansen mellom sparte 
kostnader og utgifter i samband med endringa.  
 
Estimerte innsparingar ved å legge ned Austefjord barnehage og skule: 

 Sum pr år Merknad 

Drift, vedlikehald, reinhald, energi 1 000 000  

   

Redusert adm skule/SFO 700 000 70 % adm + 50 % ass 
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Reduserte lærartimar 928 000 1,35 lærarårsverk 

Pedagog barnehage 250 000 50 % 

Andre innsparingar 80 000 Ulike funksjonar og redusert driftsbudsjett 

Kommunal del av skuleskyss - 250 000  

 2,7 mill  

 

Det er i berekninga teke høgde for at utgiftene vil auke noko i dei barnehagane 
som tek i mot barna frå Austefjorden. Det er også teke høgde for at lærarnorma 
gjer at mottakarskulen må få tilført fleire timar for elevane frå Austefjorden. 

I høve til det som var lagt inn som estimert innsparing i budsjettet for 2020, er det 
her midlar til å optimalisere skyssen. 

Den økonomiske situasjonen i Volda kommune må sjåast i ein heilskap. 
Kommunen har store investeringsbehov der ny ungdomsskule er det største 
enkeltprosjektet kommunestyret har prioritert, og strategien til kommunestyret i 
gjeldande økonomiplan er å gjennomføre eit innsparings- og effektivitetsprogram 
på ca 46 millionar kroner for å skape balanse i drifta og finne dekning for auka 
renter og avdrag til låneopptak til investeringar på ca 360 millionar kroner. 

 

Kommunen brukte oppsparte midlar  (disposisjonsfond) til å balansere drifta i 2019, 
og det er lagt inn bruk av disposisjonsfond for å balansere kvart av åra i 2020 – 
2023.  

KS Konsulent har i si KOSTRA-analyse peika på kvar kommunen har potensiale til 
å redusere kostnader. I sin rapport skriv KS Konsulent mellom anna: 

KS konsulent anbefaler Nye Volda å analysere nærmere fremtidig 
elevtallsutvikling og utrede hva de økonomiske besparelsene kan gi i fht. 
reduksjon i antall elevgrupper ved bl.a. en nedleggelse av Austefjorden skole 
samt å samle alle ungdomsskoleelvene i Volda sentrum 

 

Barnets beste  
På Barneombodet si nettside heiter det mellom anna:  

Noen ganger kan voksne bestemme noe annet enn det som er best for barn, 
men da skal de ha veldig gode grunner.  

 
Jfr barnekonvensjonen artikkel 3, skal denne saka til liks med andre saker som 
vedkjem barn, ta omsyn til barnets beste. Omgrepet barnets beste vert oftast brukt 
i barnefordelingssaker, men i all kommunal forvaltning som vedkjem barn skal 
barnets beste vere eit grunnleggande omsyn. Det beste for barnet er likevel ikkje 
det einaste relevante i saka, og når ein skal ta omsyn til det beste for fleire barn i 
same sak, må ein finne ei løysing som tek vare på alle omsyna og alle barna.  
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Ein må vurdere i kva grad tilbodet barna og elevane får ved ei endring veg opp for 
evt ulemper endringa fører med seg. Vidare må ein vurdere om dei økonomiske 
grunnane veg tungt nok til at ein aksepterer ulempene ved ei endring. 
 
I denne saka skal det beste for både eit bestemt og ubestemt tal barn og elevar 
takast omsyn til. Tilrådinga til vedtak vil få konsekvensar for både noverande og 
framtidige barn og elevar i Høydal, Fyrde og Kalvatn. 
 
Alle barnehagebarn vil få plass i annan barnehage. 
 
Ingen elevar vil gå i grupper som er større enn det som er tryggleiksmessig og 
pedagogisk forsvarleg, og i alle grupper skal lærarnormen vere oppfylt. Alle elevar 
vil få tilbod om skulefritidsordning på sin nærskule.  
 
Elevane vil få lenger veg til skulen, men opplæringslova skal sikre at 
fylkeskommunen organiserer ein tenleg skyss. I tilrådinga til vedtak ligg det inne ei 
heving av standarden på skuleskyssen ved at Volda kommune finansierer eit betre 
skysstilbod enn det fylkeskommunen legg opp til. Skyssentilbodet som er skissert i 
saka vert vurdert som likeverdig med annan skyss i kommunen.  
 
Volda kommune står ved eit skifte der det er naudsynt med endring for å kunne 
frigjere midlar til investeringar innan grunnskuledrifta. Det er behov for ny 
ungdomsskule, og kommunen treng betre symjeanlegg til grunnskuleelevane.  
 
I den grad ei nedlegging av Austefjord skule måtte føre til ulempe for enkeltelevar, 
veg omsynet til ei samla gruppe grunnskuleelevar og behovet for midlar til 
naudsynte investeringar tungt. 
 
Nedlegging av barnehagen og skulen i Austefjorden vil gje barn og elevar eit større 
fagleg og sosialt fellesskap.  
 
Både elevrådet ved Austefjord skule og foreldra er høyrde i saka, og det er 
organiseringa av skyssen som er eitt av dei springane punkta i saka. Tek ein 
omsyn til geografien og avstandane, er det administrasjonen si vurdering at 
skyssen det blir lagt opp til er forsvarleg og så god som det let seg gjere å få den. 
 
Det er også eit val å oppretthalde skulestrukturen slik den er i dag, og omsynet til 
barnets beste vil også då gjere seg gjeldande. Å oppretthalde strukturen vil gje 
skuleeigar mindre rom til å frigjere midlar til naudsynte investeringar som vil kome 
alle elevane til gode. 
 
Administrasjonen har forståing for uroa foreldre kan kjenne på når det kjem 
framlegg til strukturelle endringar i skuledrifta. Samstundes finn administrasjonen 
det vanskeleg å forsvare ein struktur som ikkje er økonomisk berekraftig, og som 
på sikt vil gje alle elevane i grunnskulen i Volda eit redusert tilbod.  
 
           
Vurdering og konklusjon: 
Denne saka er på mange måtar ein prøvestein på det omfattande spare- og 
effektiviseringsprogrammet i gjeldande økonomiplan. Kommunestyret vil i tida som 
kjem verte utfordra på tiltak som vil ha større konsekvensar for tenestene og 
brukarane. Det er kommunestyret som må ta stilling til om ein vil gjennomføre 
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omprioriteringar i drifta eller evt ta vekk investeringar. 
 
Avgjerder knytt til skulestruktur ligg i kjerneområdet av den kommunale 
handlefridomen, og må bygge på kommunestyret sine økonomiske, politiske og 
samfunnsmessige prioriteringar. Volda kommune står ved eit skifte der det er 
naudsynt med endring. Skal kommunen greie å yte gode tenester og samstundes 
realisere store og naudsynte investeringar, må ein dreie ressursar frå barnehage 
og skule i retning av færre einingar som bind opp ressursar.  
 
I økonomiplanen er drifta av Austefjord barnehage og Austefjord skule ikkje 
finansiert lenger enn ut 2020. Kommunedirektøren tilrår drift av einingane fram til 
31.07.2021 og legg vekt på at det er til barnets beste at ei endring ikkje skjer midt i 
eit skuleår. Sidan drifta ikkje er finansiert lenger enn til 31.12.2020, må drift første 
halvår i 2021 finansierast av disposisjonsfondet. 
 
Det var til dels sterk motstand mot den skulekrinsgrensa som vart vedteke av 
fellesnemna i samband med ny kommune. Særleg frå foreldra i Høydalen og Fyrde 
har administrasjonen oppfatta ynskje om at krinsgrensa skal endrast slik at elevane 
får skuletilbodet sitt i Volda sentrum. Når administrasjonen har tilrådd å endre 
skulekrinsgrensa slik at Høydal og Fyrde vert teke inn att i Stor-Øyra krins, er det 
ingen av grendalaga som har uttalt seg eintyding mot det. Ein skulekrins der 
Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal inngår, tek i vare delar av det som var eit 
politisk ynskje om å styrke grunnlaget for Hornindal skule. 
 
Når det gjeld det pedagogiske tilbodet, er det administrasjonen si vurdering at barn 
og elevar vil få høve til å kome til større faglege og sosiale fellesskap. Leik og 
læring skjer i samhandling med andre barn, elevar og vaksne, og det vil ligge betre 
til rette for det i større miljø. 
 
Mange av høyringspartane er opptekne av skuleskyssen. I det framlegget 
administrasjonen rår til, går kommunen inn med midlar for å heve kvaliteten på 
tilbodet. Avstandar og geografi gjer skyssen utfordrande, men det skyssopplegget 
som vert tilrådd vurderer administrasjonen som forsvarleg. 
 
Når fordelar og ulemper vert vekta, finn administrasjonen at omsynet til barnets 
beste er teke i vare. 
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Skulevegen er viktig for å gje barn noko mosjon. Elevar som vert skyssa til skulen 
får mindre mosjon enn dei elevane som syklar eller går til skulen, og dette kan ha 
negativ konsekvens for helsa til elevane, viss det ikkje blir kompensert for på andre 
måtar. 
 
Mange av elevane i Austefjorden har allereie skuleskyss, men ei nedlegging av 
skulen vil gje elevane lenger skuleskyss. 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Oppvekst 
Austefjord barnehage 
Austefjord skule 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/17397 20/7590 
Saksbehandlar: Jarl Martin Møller 
Dato: 04.05.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
16/20 Byggenemnda 08.06.2020 
141/20 Formannskapet 25.08.2020 
96/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Reglement for byggenemnd - vurdering av forslag til endring av gjeldande reglement 
 
Samandrag: 
I møte den 27 april vart det lagt fram forslag til endringar på gjeldande reglement 
for byggenemnda. Kommunedirektøren har vurdert forslaga og rår til endringane 
med unntak av å dele opp ansvaret der nemnda kunne peike ut andre enn leiar til å 
følgje opp prosjekt. 

 
Formannskapet 25.08.2020: 
 
Behandling: 
 
Jan Heltne (H) kom med slikt endringsframlegg: 
Stryke "etter behov" i punkt 3 
 
Jan Heltne trekte framlegget sitt.  
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
FSK- 141/20 Vedtak: 
 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
 
 
 
 
 
 
 

 
Byggenemnda 08.06.2020: 
 
Behandling: 
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Ivar Otto - endringar punkt 3 - Oppgåver og rettar, foreslått av Sonja Håvik,  
Stryke "etter behov" i punkt 3 

 
 
Ivar Otto Kristiansen kom med slikt framlegg: 
Stryke "etter behov" i punkt 3 
 
Ivar Otto Kristiansen trekte framlegget sitt. 
 
Røysting (5 røysteføre): 
Tilrådinga frå administrasjonen vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
BYGG- 16/20 Vedtak: 
 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
 
 
 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Byggenemnda - 08.06.2020 - 16/20 
 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 25.08.2020 - 141/20 
 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
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Vedlegg: 
Reglement for byggenemnda_forslag_frå_Ivar_O_Kristiansen_27042020 
Reglement for byggenemnda_sist revidert 06052020 

 
Saksopplysningar: 
I møte den 27 april vart det  orientert om reglementet for byggenemnda av leiar. I 
møte vart det lagt fram forslag til endringar frå Ivar Otto Kristiansen.  
 
2. Arbeidsområde 
 
Gjeldande 
 
5 setning: Byggenemnda har ansvar for planlegging og gjennomføring 
 
Forslag: 
 
Revidert 5 setning : . Byggenemnda har ansvar for oppfølging av planlegging og 
gjennomføring 
 
Ny setning 6 og 7:  
Byggjenemnda skal være eit fagorgan som ser til at kommunestyret sine vedtak vert fylt 
opp, og kan gje råd for slutning for kommunestyret, der ulike alternativ vert vurdert.  
 
Byggjenemnda er Kommunestyret sitt organ for å sikre at planlegging, gjennomføring og 
overlevering skjer etter gjeldande lover og forskrifter. Byggenemnda som organ skal sjå til 
at kommunestyret sitt grunnlag for vedtak vert tilstrekkeleg belyst.  
 
3. Oppgåvar og rettar 
 
Gjeldande 
 
2 setning : Leiar i byggenemnda følgjer dei ulike prosjekta i gjennomføringsfasen 
og rapporterer saman med prosjektleiar til samla byggenemnd etter behov. 
 
Forslag 
 
Revidert 2 setning : Nemnda skal sjå til at leiar i byggenemnda, eller den nemnda 
peker ut,  følgjer dei ulike prosjekta i gjennomføringsfasen og rapporterer saman 
med prosjektleiar til samla byggenemnd etter behov og der nemnda som organ ber 
om det. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Kommunedirektøren vurderer at 5 setning under pkt 2 arbeidsområde er 
tilfredstillande dekt av dagens reglement og det er ikkje naudsynt med noko 
presisering slik kommunedirektøren vurderer det.   
 
Setning nr 6 er vurdert dekkande fram til første komma og ein rår til at denne 
setninga vert tatt med- Byggjenemnda skal være eit fagorgan som ser til at 
kommunestyret sine vedtak vert fylt opp. 
 
Setning 7 vert vurdert delt opp slik - Byggjenemnda skal sikre at planlegging, 
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gjennomføring og overlevering skjer etter gjeldande lover og forskrifter til rett tid, med rett 
kvalitet og til avtalt pris.  
 
Setning 8 - Byggenemnda skal vurdere ulike alternativ og kome med tilråding til 
formannskap og kommunestyre 
 
 
Med omsyn til forslag kring oppgåver og rettar, setning nr 2, har 
kommunedirektøren følgjande vurdering.  
 
Kommunedirektøren rår ifrå Kristiansen sitt forslag om å dele opp ansvaret som 
skissert. Slik ein vurderer det vil dette vere meir byråkratisk og kan medføre tap av 
framdrift i prosjekta når prosjektleiarane må forhalde seg til fleire enn leiar i sine 
konsultasjonar. Kommunedirektøren rår til at administrasjonen sitt kontaktpunkt 
mot byggenemnda er leiar lik som for alle andre tenesteutval i kommunen. 
Forslaget  frå kommunedirektøren er at setning nr 2 får slik utforming- Leiar i 
byggenemnda følgjer dei ulike prosjekta i gjennomføringsfasen og rapporterer 
saman med prosjektleiar til samla byggenemnd etter behov og der nemnda som 
organ ber om det.  
 
 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/12134 20/6053 
Saksbehandlar: Jarl Martin Møller 
Dato: 03.04.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
34/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 05.05.2020 
60/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 02.06.2020 
54/20 Kommunestyret 28.05.2020 
71/20 Kommunestyret 18.06.2020 
97/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Regulering av parkering ved høgskulen i Volda 
 
SAMANDRAG: 
Volda kommune har inngått intensjonsavtale med Høgskulen i Volda om 
planlegging av avgiftsparkering på høgskuleområdet. I styremøte 13 juni vedtok 
HVO å innføre avgiftsbetaling for sine områder . Saka vart lagt ut på høyring i TFU 
møte den 28.1.20 og fristen for å kome med merknad til saka var 31.3.20. Det har 
kome inn 8 merknadar til saka. 
 
I høyringsforslaget har kommunen lagt til grunn at når ein kjører inn i 
parkeringsona vil det vere parkering forbudt på alle offentleg regulerte områder 
og langs offentleg ferdselsåre (veg). Unntaket er når det er skilta at det er lovleg 
å parkere eksempelvis mot betaling eller der det er opna opp for eksempelvis 
«parkering for tilsette». Dette betyr at dersom innbyggarane har tilfredstilt kravet 
om parkering på eige grunn så vil det ikkje ha nokon konsekvensar. Kommunen 
har foreslått at innanfor parkeringsona er det parkering forbudt måndag til fredag 
frå klokka 08 til klokka 1600.  
 
«Vilkårsparkering» tyder parkering på vilkår og som vil seie at det er er tillatt å 
parkere mot 
betaling, innanfor oppmerka felt, med begrensa maksimal parkeringstid eller andre 
vilkår, jf. 
parkeringsforskrifta § 2 bokstav a. 
 
Med begrep «offentleg veg» er det definert som veg som vert vedlikehalde over det 
offentlege vegbudsjettet, jf. veglova § 1 jf. § kap IV. 
 
Offentleg ferdselsåre er definert som ferdselsdelen av offentleg veg, beregna på 
trafikk med 
motorvogn, jf. parkeringsforskriften § 2 bokstav d. Begrepet omfattar og integrerte 
deler av 
ferdselsåra, som f.eks. parkeringslommer, kantsteinsparkering osv. Med dette må 
ein forstår at dei same reglane vil gjelde for  parkeringslomme som ikkje er fysisk 
avgrensa frå 
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kjørebana. 
 
Offentleg veg som ikkje er offentleg ferdselsåre er 
parkeringsområder/parkeringsplassar utanfor gategrunn som vert vedlikehalde av 
det offentlege vegbudsjettet. På desse områda kan det gjevast tillatelse ein einskild 
person, gruppe av personar, bedrift eller lignande. Det vil vere kommuna som fattar 
vedtak om slik skilting. 
 
Kommunedirektøren rår til det vert etablert parkeringsone med parkering forbudt 
slik det går fram av saka. Når vedtak om parkeringssone er fatta vil ein førebu sak 
om driftsmodell, avtalar m.v 
 
 

 
Tenesteutval for forvaltning og utvikling 02.06.2020: 
 
Behandling: 
Avgiftsparkering ved høgskulen, foreslått av Sindre Kvangarsnes, UavhengigVolda-lista 
Tfu vil at høgskulen sørgar for tilstrekkelig parkeringsplassar til sine studentar slik 
at man unngår problema som oppstår med manglande parkering. Tfu vil ikkje støtte 
innføring av betalingsparkering på området. 

 
TFU Sak 60/20 Regulering av parkering ved høgskulen i Volda, foreslått av Petter Espe, 
Høgre 
Volda kommune viser til arbeidet som er utført i forhold til eventuell 
avgiftsparkering ved høgskulen i Volda. 
Med bakgrunn i stram økonomi og behov for innsparing ser vi at VK ikkje kan 
involvere seg i vidare oppstart og drift av parkeringsselskap. 
VK ynskjer ikkje å bidra til oppretting av parkeringsselskap for Campus området, og 
vil ikkje innføre parkeringssone som framlagt i sak. 
Om det ved oppretting av avgiftsparkering vert problem med villparkering, vil VK 
gjennomføre tiltak der dette skulle være naudsynt. 
 
 

 
Fellesforslag frå H, VL og Krf, foreslått av Sindre Kvangarsnes, UavhengigVolda-lista 
TFU vil at høgskulen sørgar for tilstrekkelig parkeringsplassar til sine studentar slik 
at man unngår problema som oppstår med manglande parkering. TFU vil ikkje 
støtte innføring av betalingsparkering på området, og vil ikkje innføre 
parkeringssone som framlagt i sak. 

 
Kommunalsjef for samfunnsutvikling, Jarl Martin Møller, orienterte og svarte på 
spørsmål. 
Petter Espe (H) fremma følgjande: 
Volda kommune viser til arbeidet som er utført i forhold til eventuell avgiftsparkering 
ved høgskulen i Volda. 
Med bakgrunn i stram økonomi og behov for innsparing ser vi at VK ikkje kan 
involvere seg i vidare oppstart og drift av parkeringsselskap. 
VK ynskjer ikkje å bidra til oppretting av parkeringsselskap for Campus området, og 
vil ikkje innføre parkeringssone som framlagt i sak. 
Om det ved oppretting av avgiftsparkering vert problem med villparkering, vil VK 
gjennomføre tiltak der dette skulle være naudsynt. 
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Sindre Kvangarsnes (VL) fremma følgjande: 
Tfu vil at høgskulen sørgar for tilstrekkelig parkeringsplassar til sine studentar slik at 
man unngår problema som oppstår med manglande parkering. Tfu vil ikkje støtte 
innføring av betalingsparkering på området. 
Det vart halde ei pause. 
Espe og Kvangarsnes trekte framlegga sine, og kom med følgnade framlegg på 
vegne av Høgre, Voldalista og Kristeleg Folkeparti: 
TFU vil at høgskulen sørgar for tilstrekkelig parkeringsplassar til sine studentar slik at 
man unngår problema som oppstår med manglande parkering. TFU vil ikkje støtte 
innføring av betalingsparkering på området, og vil ikkje innføre parkeringssone som 
framlagt i sak. 
Det vart røysta alternativt mellom Kommunedirektøren si tilråding og fellesframlegget 
frå H, VL og Krf. 
 
Administrasjonen si tilråding vart vedteke med fem røyster. Dei som røysta for 
fellesframlegget var Hørge, Voldalista og Kristeleg Folkeparti. 
 
TFU- 60/20 Vedtak: 
I kommuneplanen sin samfunnsdel for gamle Volda er vedtatt at ein skal bidra til å 
redusere klimagassutslepp. Å stimulere til at fleire går, syklar og nyttar 
kollektivtransport til arbeid , barnehage, skule og andre aktivitetar er ein del av 
strategiane i dette arbeidet. Tiltaket med å innføre parkeringsavgift ved høgskulen 
vil kunne bidra til at fleire vil gå eller sykle til arbeid og skule. 
Volda kommunestyre ber administrasjonen om å førebu og gjennomføre innføring 
av parkeringsone med parkering forbudt og betalingsparkering slik det går fram av 
saka og at parkeringsone har ei utstrekning som vist på kart dagsett 27.04.2020. 
Førebuinga skal avklare organisering av  parkeringsordninga, og HVO og Volda 
kommune som partar sine roller. 
 

 
Kommunestyret 28.05.2020: 
 
Behandling: 
Saka vart trekt.  
 
KST- 54/20 Vedtak: 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 
 
I kommuneplanen sin samfunnsdel for gamle Volda er vedtatt at ein skal bidra til å 
redusere klimagassutslepp. Å stimulere til at fleire går, syklar og nyttar 
kollektivtransport til arbeid , barnehage, skule og andre aktivitetar er ein del av 
strategiane i dette arbeidet. Tiltaket med å innføre parkeringsavgift ved høgskulen 
vil kunne bidra til at fleire vil gå eller sykle til arbeid og skule. 
 
Volda kommunestyre ber administrasjonen om å førebu og gjennomføre innføring 
av parkeringsone med parkering forbudt og betalingsparkering slik det går fram av 
saka og at parkeringsone har ei utstrekning som vist på kart dagsett 27.04.2020. 
Førebuinga skal avklare organisering av  parkeringsordninga, og HVO og Volda 
kommune som partar sine roller. 
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Vedlegg: 
Parkeringssone_datert_27042020 
Tilbakemelding frå Helse Møre og Romsdal - Parkeringsavgift - Campusutvikling 
Høgskulen i Volda 
Tilbakemelding frå Studentsamskipnaden - Parkeringsavgift - Campusutvikling Høgskulen i 
Volda 
Innspel frå Anne-Grete Eiken til vilkårsparkering 
Innspel frå Høgskulen i Volda til vilkårsparkering 
Innspel frå Einar Ose til vilkårsparkering 
Innspel frå Leif Inge og Marina Skare til vilkårsparkering 
Innspel vilkårsparkering – sak 1912134 
Innspel frå Statsbygg til vilkårsparkering - Høgskulen i Volda 
Innspel frå Knut Endre Heltne til sak om vilkårsparkering 
Vedl. innspel parkering Nytun 17 
Innspel til villkårsparkering frå Anny og Eivind Høydal 
Innspel til vilkårsparkering frå Gjertrud og Jostein Rotevatn 
Melding om politisk vedtak - Regulering av parkering ved høgskulen i Volda 

 
SAKSOPPLYSNINGAR: 
 
Etter dialog mellom kommune og HVO kom ein fram til at det er behov for 
regulering av parkeringa på høgskuleområdet. Volda kommune handsama sak om 
intensjonsavtale den 05.02.2019 sak PS 23/19 vedrørande planlegging av 
avgiftsparkering på høgskuleområdet. Avtalen vart signert den 1.2.2019. 
Formannskapet var open på at andre aktuelle aktørar kan slutte seg til 
intensjonsavtalen. 
 
HVO og Volda kommune har hatt fleire møte om dette, og styret for HVO har slutta 
seg til prinsippet om å innføre avgiftsparkering i juni 2019.  
 
I budsjettsaka for 2020 var parkeringsordning på Campusområdet drøfta. I saka 
vart det orientert om at høgskulen har teke initiativ til å utgreie parkeringsordning 
på høgskuleområdet og at dei hadde invitert med Volda kommune og Volda 
Campus Arena. I tillegg er det også vist til dialog med Helseforetaket. 
Føresetnaden for å få til ei slik ordning var at ein såg samla parkeringsområde på 
Campusområdet under eitt og får ei felles organisering som forvaltar og utviklar 
samla parkeringsplassar. I dette låg det og at ein fekk utarbeidd ein skiltplan for 
omkringliggjande område for å hindre villparkering. 
 
I sak kring Årsbudsjett 2020 og økonomiplan 2020-2023 gav kommunestyret i 
Volda i møte 12.12.2019, sak 51/19, punkt 24 administrasjonen følgjande oppdrag. 
 
Kommunestyret ber rådmannen som eigar av parkeringsanlegg i Volda Campus 
Arena (VCA) ta initiativ til forhandlingar med  høgskulen i Volda om betalt utleige 
av parkeringsareal i VCA på dagtid forbrukarar av høgskulen. Dette som alternativ 
til planlagt  
etablering av betalingsparkering på høgskuleområdet med tilhøyrande krav om 
skiltplanar med parkeringsavgrensingar i bustadområda i nærleiken. 
 
Dette går og fram frå høysingsinnspelet til Høgskulen at ein i samspel med 
Statsbygg ønskjer å auke tal på parkeringsplassar noko. I si kartlegging viser 
Statsbygg at 80 % utnytting av parkeringsplassar er å rekne som full utnytting. 
Teljingar frå Statsbygg viser at høgskulen har over 90 % utnytting av dagens 
parkeringsplassar.  
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Adminstrasjonen har lagt til grunn i saka at ein skal innføre betalingsparkering i 
VCA. I intensjonsavtalen er det vidare vist til at tidspunkt for betaling må avklarast: 
skal ein berre betale på dagtid, eller skal betalinga gjelde heile døgnet. 
Kommunedirektøren vil rå til at ein vurderar parkeringsavgift heile døgnet på 
sentrale delar av høgskuleområdet (også parkeringskjeller i VCA).  Ein ser det 
vidare som vanskeleg å handheve parkeringsutfordringar i randsoner, i dei områda 
ein innfører betalt parkering, utan å ha tilstrekkeleg verkty for handheving. 
Administrasjonen legg til grunn at  det må lagast ein skiltplan der alle 
parkeringsregulerande skilt er innteikna og ein rår til å etablere parkeringsone som 
vist i saka.  
 
I sin uttale har høgskulen klart gitt utrykk for at ein trur at villparkering i området vil 
halde fram dersom ein ikkje får ned tal bilar gjennom betalingsparkering. 
Betalingsparkering kan berre innførast i lag med ein ny skiltplan for området rundt 
betalingssonen . 
 
Administrasjonen har vidare hatt samtalar med Statsbygg om sal av 
parkeringsplassar utan at det ligg føre ein avtale til no. Kommunen har sendt over 
eit avtaleforslag med forslag til løysing og ein forventar at Statsbygg vil kunne gi 
tilbakemelding på avtaleforslaget om ikkje lenge. 
 
Kostnadar med innføring av dette tenkt dekt av parkeringsinntektene og ordninga 
er slik tenkt at alle inntekter skal gå inn i drift og ev opparbeiding av 
parkeringsplassar. Volda kommune eig ein vesentleg del av parkeringsarealet ved  
HVO, og er derfor naturleg part i ei ordning med avgiftsparkering. Ein må finne 
praktiske løysingar mellom partane for å sikre at mest mogleg av inntektene går til 
drift og opparbeiding av parkeringsareal.  
 
Ein viser elles til TFU sak 07/20 den 28.1.20 for ytterligare detaljar. Saka ligg 
vedlagt 
 
Saka har vore ute til høyring i periode 11.2.20 til 31.3.20. Saka har hatt omtale i 
Møre og har vore publisert i kommunen sine digitale kanalar. Alle grunneigedomar 
innanfor sona har vorte særskild varsla ved sms om saka og høyringsfrist.  
  
Merknadar frå høyringsrunde: 
 
Gjertrud og Jostein Rotevatn 
 
I sin merknad viser dei dei at «For oss er dette ok. Vi har hatt tilfelle av villparkering 
i gata vår» Det viktige for oss er at det ikkje blir restriksjonar for oss på parkering 
på sørsida av Nytun på den stripa som er langs gata - det som høyrer til gnr. 19 
bnr. 29, som som eg er medeigar av. Det dreier seg stort sett om det arealet som 
er rett over gata for Nytun 27. 
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Eigedomen Nytun 27, ligg nord for HVO 
 
Kommentar: 
 
I høyringsforslaget har kommunen lagt til grunn at når ein kjører inn i parkeringsona vil 
det vere parkering forbudt på alle offentleg regulerte områder og langs offentleg 
ferdselsåre (veg). Unntaket er når det er skilta at det er lovleg å parkere eksempelvis 
mot betaling eller der det er opna opp for eksempelvis «parkering for tilsette». Dette 
betyr at dersom innbyggarane har tilfredstilt kravet om parkering på eige grunn så vil 
det ikkje ha nokon konsekvensar. Kommunen har foreslått at innanfor parkeringsona 
er det parkering forbudt måndag til fredag frå klokka 08 til klokka 1600.  
 
«Vilkårsparkering» tyder parkering på vilkår og som vil seie at det er er tillatt å 
parkere mot 
betaling, innanfor oppmerka felt, med begrensa maksimal parkeringstid eller andre 
vilkår, jf. 
parkeringsforskrifta § 2 bokstav a. 
 
Med begrep «offentleg veg» er det definert som veg som vert vedlikehalde over det 
offentlege vegbudsjettet, jf. veglova § 1 jf. § kap IV. 
 
Offentleg ferdselsåre er definert som ferdselsdelen av offentleg veg, beregna på 
trafikk med 
motorvogn, jf. parkeringsforskriften § 2 bokstav d. Begrepet omfattar og integrerte 
deler av 
ferdselsåra, som f.eks. parkeringslommer, kantsteinsparkering osv. Med dette må 
ein forstår at dei same reglane vil gjelde for  parkeringslomme som ikkje er fysisk 
avgrensa frå 
kjørebana. 
 
Offentleg veg som ikkje er offentleg ferdselsåre er 
parkeringsområder/parkeringsplassar utanfor gategrunn som vert vedlikehalde av 
det offentlege vegbudsjettet. På desse områda kan det gjevast tillatelse ein einskild 
person, gruppe av personar, bedrift eller lignande. Det vil vere kommuna som fattar 
vedtak om slik skilting. 
 
Det er vanskeleg å svare heilt ut merknaden då arealet ikkje er kartfesta, men så lenge 
parkering ligg utanfor det som omfattar offentleg ferdselsåre vil det ikkje ha konsekvensar 
for grunneigar.  
 
 
Anny og Eivind Høydal 
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I sin merknad bed ein om at Kylnevegen blir teken ut av sona for vilkårsparkering. 
Ein viser til at ein nyttar flata mot elva øvst i Kylnevegen til parkering for eigne bilar, 
for leigebuarar og besøkjande. Denne parkeringa er ikkje til hinder for brøyting,for 
brannbil, sjukebil, bosbil eller anna trafikk.  
 
Dei hevdar at det einaste ein oppnår ved å innføre parkeringsrestriksjonar er «å 
gjere det vanskeleg for oss som bur her ved at at vi unødvendig kan verte tvinga til 
å ta opp parkeringsareal andre stader» Vidare opplyser ein om at det er dei som 
har fylt ut flata og betalte leige for den i 60 år, men dei eig den ikkje. Ønskjer at 
etablering av heile sona vert satt på vent til det eventuelt syner seg at den trengs.  
 

 
Høydal bur i Kylnevegen 4 og ligg rett vest for ungdomskulen. Kylnevegen går frå 
Anders Vassbotn vegen i sør til Porsemyrvegen i nord. 
 
Kommentar 
 
Ein viser til kommentaren for Nytun 27 legg til grunn at det vil vere mogleg å 
imøtekome behovet for grunneigar med omsyn til parkering så lenge det ikkje 
omfattar offentleg ferdselsåre. 
 
 
Knut Endre Heltne 
 
Viser til at ein har 3 bilar i husstanden og peikar på at dei tre borna vil etter kvart få 
eigen bil og at ein har behov for ein del parkeringsareal sjølv. Tomta til Heltne 
grensar til vegen og Heltne peikar på at ein eig arealet sjølv utanfor vegen og for 
så vidt ein del av vegen. Besøkande nyttar parkering langs vegen og Heltne vil ha 
høve til å parkere på dette arealet utan restriksjonar. Ønskjer at det vert skilta med 
parkering for Nytun 17 slik at det ikkje oppfordrar til villparkering. 
 

 
Nytun 17 ligg i svingen nord for høgskuleområdet 
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Kommentar : 
Ein viser til kommentaren for Nytun 27 og presiserer at det er opp til kvar einskild 
grunneigar og syte for at ein har tilstrekkeleg med parkering på eigen grunn.  
 
Statsbygg 
 
Viser til at «Statsbygg eier storparten av grunn og bygg innenfor høgskoleområdet, 
inkludert over halvparten av parkeringsplassene. Høgskulen i Volda (HVO) leier 
eiendom og bygningsmasse av Statsbygg innenfor Statens husleieordning.» 
 
I sin merknad viser dei til Statsbygg sin strategiske utviklingsplanar for universitet 
og høgskular og konkluderer med at «Innføring av vilkårsparkering vil altså være i 
tråd med campusutviklingsplanen.» 
 
Ein saknar ein beskrivelse av bakgrunn, hensikt, vurderte løysingar og ønska 
verknad av parkeringsreguleringa, men legg vidare til grunn at «erfaringer fra andre 
universiteter og høgskoler at innføring av parkerings-regulering vil medføre at færre 
bruker bil til og fra høgskolen og dermed lavere etterspørsel etter 
parkeringsplasser.» 
 
Til slutt oppmodar Statsbygg til at Volda kommune avklarar med HVO kva eit 
mogleg framtidig overskot frå parkeringsordninga skal nyttast til.  
 
Kommentar: 
 
Ein tek innspelet til vare og legg til grunn at det må vere ein tett og god dialog med 
HVO i den vidare prosessen. 
 
 
Leif Inge og Marina Skare for Porsemyrvegen 27,29 og 31 
 
I sin merknad har ein forståing for utfordringane med parkering ved høgskulen og 
ynskjer sjølvsagt at Høgskulen finn ei god løysing. Som bilistar har ein erfart frå 
andre stadar med soneparkering at det er vankeleg å finne lovleg parkering i 
randsonene, og at det fort oppstår parkeringsbot. Som fastbuande i Volda er 
betalingsparkering noko vi ikkje ynskjer. 
 
Dei peikar på at til vanleg har dei nok parkeringsplassar på privat eigedom, men 
ser at ein av og til har behov for å parkere ved veg innafor sona definert 10.10.19 
uten at dette utløyser parkeringsbot. Dei ynskjer derfor ei ordning for å behalde om 
lag same rettane som i dag og legg fram forslag som: 
 

· Dersom det blir sett opp parkering forbudsskilt, må der være underskilt med f.eks 

«parkering til eigedomane tillate». 
· Dersom det blir definert parkeringssone/randsone som foreslått, foreslår vi at 

tomtene innafor sona, i alle fall i vårt område, får tildelt for eksempel 2 
gjesteparkeringskort per bueining. Dette gjer det enklare for mellombels 
parkeringsbehov og ved f.eks arbeid på tomta. 
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Eigedomane ligg nordvest for ungdomskulen og på nordsida av Porsemyrvegen. 
 
Kommentar: 
 
Ein viser til kommentar for Nytun 27. Det vil ikkje vere tilrådeleg å opne opp for 
underskilt eller gjesteparkeringskort slik det er spelt inn forslag om. Slik 
administrasjonen vurderer det vil dette vere byråkratisk, lite effektivt og ikkje 
naudsynt. Ein viser til at tiltaket med parkering forbudt er på dagtid frå måndag til 
fredag mellom klokka 08 til klokka 16. Normalt sett vil parkeringsrestriksjonane 
ikkje vere vesentleg til hinder for busetnaden langs gatene i Volda der desse 
restriksjonane vert innført i dette tidsrommet. Ved arbeid på eigedomane vil 
arbeidsbilane/handverkarane vere godt merka med logo eller liknande. I desse 
tilfella med arbeid på eigedomane bør ein ha ei løysingsorientert tilnærming så 
lenge det ikkje er snakk om at parkeringa medfører trafikkfarlege situasjonar på 
staden. I andre kommuner der det er same restriksjonar er det lagt vekt på god 
dialog mellom parkeringsselskap og tenestetilbydar for å finne gode løysingar i 
fellesskap.  

 
 
 
Einar Ose 
 
Merknaden frå Ose er i store trekk lik merknad frå grunneigarane i Porsemyrvegen 
27,29 og 31. Vidare peikar ein til dei som bur i Porsemyra eig ein del av gata.  
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Porsemyrvegen 26 ligg nordvest for ungdomskulen og på sørsida av 
Porsemyrvegen 
 
Kommentar: 
 
Ein viser til kommentar for Nytun 27 og Porsemyrvegen 27,29 og 31. 
 
Høgskulen i Volda 
 
I sin merknad takkar ein for at Volda kommune har gjort ein god jobb med å 
utarbeide eit forslag til skiltplan og at denne er sendt på høyring. 
 
I merknaden viser ein til at for høgskulen er det viktig å få på plass ei 
betalingsparkeringsordning som kan redusere trykket på parkeringsplassane våre 
og fjerne villparkeringa i området rundt høgskulen. Høgskulen har hatt stor vekst i 
både tilsette og studentar dei siste åra, noko som kjem Volda-samfunnet og 
regionen til gode. Samstundes gjev det utfordringar i form av auka biltrafikk til 
høgskulen. Villparkering skapar utfordringar for våre naboar og farlege forhold med 
omsyn til tilgang for utrykkingskøyretøy. 
 
Høgskulen har gjennomført ei reisevaneundersøking blant studentar og tilsette. 
Denne syner at mange som bur nær høgskulen køyrer bil til og frå høgskulen. 14 
% av studentane og 24 % av dei tilsette som bur mindre enn 1 kilometer frå 
høgskulen oppgir at dei nyttar bil som primærreisemiddel om vinteren. Målet for 
høgskulen er at fleire av desse skal gå eller sykle. Høgskulen peikar på erfaringar 
frå andre stader at det er vanskeleg å gjere store endringar i reisevanar utan 
kraftige verkemiddel, som til dømes betaling. 
 
Høgskulen og Statsbygg arbeider med å auke tal parkeringsplassar noko, men 
auka tilgjenge aukar også bruken, og vi vil ikkje kunne dekke parkeringsbehovet 
med fleire parkeringsplassar åleine. Statsbygg opplyser at 80 % utnytting av 
parkeringsplassar er å rekne som full utnytting. Teljingar frå Statsbygg viser at 
høgskulen har over 90 % utnytting av dagens parkeringsplassar. Høgskulen trur at 
villparkering i området vil halde fram dersom ein ikkje får ned tal bilar gjennom 
betalingsparkering. Betalingsparkering kan berre innførast i lag med ein ny skiltplan 
for området rundt betalingssonen. 
 
Når det gjeld sona skiltplanen skal gjelde for, er det ikkje avgjerande for høgskulen 
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at denne også omfattar sjukehuset. Høgskulen er orientert om at Volda kommune 
ser for seg at sjukehuset også vil ha behov for å innføre betalingsparkering i nær 
framtid, og at sonen derfor er utvida samanlikna med det opphavlege forslaget frå 
høgskulen. Dersom sjukehuset uttrykker bekymring for forslaget ser høgskulen for 
seg at ein reduserer skiltsonen til det opphavlege forslaget. 
 
Høgskulen er glad for samarbeidet med Volda og Ørsta kommunar om å betre 
kollektivtrafikken i området og håper det kan føre til betre tilbod på lenger sikt. 
Vonleg kan betalingsparkering, betalingsparkering og andre tiltak i til saman føre til 
ei positiv utvikling, også med tanke på miljøutfordringar. 
 
Kommentar: 
Forslaget frå kommunen med omsyn til skiltplan tek høgde for at sjukehuset kan 
innføre betalingsparkering på sine områder. Ein kan vurdere ved etablering å 
redusere parkeringsone, men det må ein kome attende til. 
 
Ein tek elles merknaden til vitande. 
 
Anne Grete Eiken på vegne av Storgata 49 og Porsemyrvegen 24 
 
Merknaden er i store trekk lik som for Porsemyrvegen 26, 27,29 og 31 og peikar på  
dei aller fleste eigedomane innanfor randsona har opparbeida eigen parkering, 
men problem oppstår når ein får gjestar og har handverkarar eller skal nytte 
tjenester som heimehjelp, heimesjukepleie osb.   
 
Ein ber om at dersom ein innfører betalingsparkering bør det utarbeidast ei ordning  
slik at dei som bur innanfor denne sona ikkje risikerar å få bot.  
 
Dersom det blir sett opp eit parkering forbode skilt bør det være eit underskilt om at  
parkering til eigedomane er tillatt. Ein kan også få ei ordning der eigedomane får 
tildelt gjesteparkeringskort. 
 
 

 
Eigedomane er merka med rød firkant 
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Kommentar: 
Ein viser til kommentar for Nytun 27 og Porsemyrvegen 26, 27,29 og 31. 
 
 
Helse Møre og Romsdal 
 
Ein har hatt dialog pr. telefon i saka og tilbakemelding er at ein er noko forsinka i 
sitt arbeid, men arbeidar fortsatt etter plan om å ta ei beslutning i første halvdel 
2020 om innføring av parkeringsavgift for besøkande/gjesteparkering.  
 
Studentsamskipnaden 
 
Ein har hatt dialog pr. epost i saka og Studentsamskipnaden si tilbakemelding er å 
ikkje meine noko om parkeringsavgift og moglege restriksjonar på kommunale 
gater rundt høgskulen. 
 
 
VURDERING OG KONKLUSJON: 
 
I campusutviklingsprosjektet som vart avslutta i 2015 drøfta ein 
parkeringssituasjonen på HVO. I sluttrapporten går det fram at mange opplever at 
det er vanskeleg å finne plassar midt på dagen. Mange dagar i året er det ein 
ganske kaotisk parkeringssituasjon i samband med samlingar for 
deltidsstudentane. Prosessen har også vist at mange køyrer til jobb og studiestad 
sjølv om avstanden er kort. Eit av tiltaka i utviklingsprosjektet var å vurdere 
avgiftsparkering. Med dette som bakteppe vart det inngått ein intensjonsavtale med 
føremål om å medverke til å realisere ei ordning med avgiftsparkering på 
Høgskulen i Volda sitt 
område.  
 
Administrasjonen har lagt fram forslag til løysing med omsyn til områder som ein vil 
krevje betalt parkering og laga forslag til skiltplan som ivaretek moglege 
parkeringsutfordringar i nærområde til høgskulen. Saka har vore sendt på høyring 
og merknadar er vurdert og kommentert.  
 
Høgskulen har tydeleg eit behov for å få regulert parkeringa på høgskuleområdet 
for å sikre at dei som har behov for parkering får plass, og for å unngå kaotiske 
tilstandar med overfylte parkeringsplassar og parkering utanfor dei oppmålte 
parkeringsplassane.  
 
I denne saka er det to alternativ: 
 

· Ikkje gjere noko og halde fram som tidlegare 
· Innføre parkeringsordning mot avgift og med forbodssoner utanom dei oppmerka 

plassane 

 
Å ikkje gjere noko vert vurdert som eit lite ynskeleg alternativ. Volda kommune som 
verts-kommune bør tilretteleggje for at Høgskulen kan utvikle seg. 
Parkeringsordning er innført ved fleire høgskular, som t.d Høgskulen i Ålesund og 
Høgskulen i Sogndal.  
 
Det er ulike mekanismar for å regulere tilgang og etterspørsel etter eit gode. I den 
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private marknaden vert dette regulert gjennom prising av eit gode. Offentlege gode 
som er gratis vil kunne få uendeleg etterspørsel og danne kø eller verte overfylt 
dersom eit ikkje vert regulert. Derfor er det i enkelte samanhengar behov for å 
innføre gebyr eller betalingsordning for regulere etterspørselen. Avgift for 
regulering av parkering er eit døme på eit slikt behov. Ved å ta avgift får ein også 
inn pengar til å opparbeide og vedlikehalde parkeringsanlegg. Utan slike inntekter, 
må kommunen for dei kommunale parkeringsanlegga prioritere parkeringsplassar 
opp mot drift og investeringar innanfor kommunen sine kjernetenester. 
 
Erfaringa er ofte at der ein har hatt parkeringsavgift over tid, og har vorte vant med 
ordninga, så vert dette ikkje opplevd som noko problem. Iallfall dersom avgifta ikkje 
er høg. Parkeringsordning reduserer unødvendig bilbruk, frigjer plass til dei som 
har behov for parkering og det gir inntekter til å drifte og opparbeide 
parkeringsplassar. Det er viktig at ein får til ei god oppfølging av ordninga. Dette 
kjem ein attende til i eiga sak.      
 
Volda kommune sin samfunnsplan har mål om å redusere klimagassutslepp m.a 
ved å stimulere til at fleire går, syklar og nyttar kollektivtransport til arbeid , 
barnehage, skule og andre aktivitetar. Kommunen legg til rette i eigen regi for å nå 
denne målsettinga i dei ulike byggeprosjekta som ein gjennomfører. Vidare vil 
kollektivprosjektet med Ørsta kommune og Møre og Romsdal fylkeskommune bidra 
til å nå målsetjingane knytt til klimagassutslepp. I prosjektet rettar ein fokus mot å 
optimalisere kollektivtilbodet for dei som bur, arbeider og studerer i Volda. 
 
I samband med utbygging av VCA og mediebygget ved høgskulen har dei nye 
parkeringsplassane i parkeringskjeller VCA samt utendørs ved VCA erstatta dei ein 
misser av parkeringsplassar ved realisering av mediebygget. Kommunen er i dialog 
med Statsbygg for å kunne få kompensert noko av desse kostnadane. Ein 
forventar at ein avtale kan ligge føre med det første.  
 
Merknadar som har kome inn i saka er kartfesta med blått merke. Parkeringsona er 
merka med rød strek og dei svarte punkta viser skilt inn/ut av sone.  

 
 
Merknadane frå naboane i den vestlege delen er i store trekk like der dei på 
generelt grunnlag ikkje ønskjer betalingsparkering, men dersom det vert innført har 
dei forslag om ein opnar opp for at parkering til eigedomane er tillate. Ein har 
vurdert og kommentert innspela i saksutgreiinga. 
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Merknaden frå Kylnevegen om at dei ynskjer å nytte opparbeidd grunn utanfor 
offentleg ferdselåre til parkering er vurdert og kommentert i saksutgreiinga. 
 
Dei to merknaden som ligg føre frå Nytunvegen  er i utgangspunktet ganske lik 
som for dei som er lokalisert i Storgata og Porsemyrvegen. Ein har vurdert og 
kommentert innspela i saksutgreiinga. 
 
Bakgrunn for saka og føremål med intensjonsavtalen var å medverke til å realisere 
ei ordning med avgiftsparkering på Høgskulen i Volda sitt område. Det er vist til at 
ein skal utarbeide ein skiltplan som omfattar campus, randsone og det er vidare 
presisert i avtalen at ein skal avklare driftsmodell for ei avgiftsordning. Driftsmodell 
vert å kome attende til når vedtak om innføring av parkeringsone ligg føre. 
 
Der er og fleire andre forhold som må fysisk på plass, som vist i førre sak, før ein 
kan starte å krevje betaling for parkering innanfor sona. Ein gjer merksam på at det 
frå kommunen si side ser det som vanskeleg å handheve parkering forbudt i 
randsone utan å gå i samarbeid med andre som eksempelvis Hapark 
(parkeringselskap Hareid kommune).  
 
Ein har foreslått at innanfor parkeringsona er det parkering forbudt måndag til 
fredag frå klokka 08 til klokka 1600.  I utgangspunktet var det signalisert at det 
same skulle gjelde for avgiftsparkering. Kommunedirektøren rår til at ein vurderar å 
utvide dette tidsrommet med omsyn til avgiftsparkering på parkeringsplassar som 
er lokalisert på sentrale delar av høgskuleområdet (også parkeringskjeller i VCA) 
som vist under. Her bør det vere avgiftsparkering heile veka heile døgnet. 
 

 
Parkeringsavgift heile døgnet og året rundt er merka med gul sirkel. 
 
Kommunedirektøren rår til det vert etablert parkeringsone med parkering forbudt 
slik det går fram av saka. Når vedtak om parkeringssone er fatta vil ein førebu sak 
om driftsmodell, avtalar m.v 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/4889 20/15289 
Saksbehandlar: Ingvild Susann Kjøde 
Dato: 08.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
158/20 Formannskapet 15.09.2020 
98/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Søknad om kommunal garanti, Volda kyrkjelege fellesråd 
 
Samandrag: 
Volda kyrkjelege fellesråd søkjer om kommunal lånegaranti på kr 2.852.000. 
Lånet skal finansiere ombygging av alarmanlegg, rehabilitering av kopartak og 
orgel, rullestolrampe og gravplassar fordelt på fleire kyrkjer. Investeringane er 
vedtatt av Volda kyrkjelege fellesråd, prosjekt 042 og 043 i investeringsbudsjettet 
for 2020. 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 158/20 Vedtak: 
 
Volda kommune gjev Volda kyrkjelege fellesråd garanti på lån pålydande kr 
3.137.000. Dette er kostnad på investeringar med eit tillegg på 10% for uforutsette 
kostnadar. Beløpet er innanfor terskelen for kva kommunen kan gi utan 
fylkesmannen si godkjenning.  
 
Garantien vert gitt på slikevilkår: 
1. Garantien er ein sjølvskyldnargaranti 
2. Garantien gjeld for lånet si nedbetalingstid som er 36 år 
3. Garantien skal avkortast i samsvar med nedbetaling av lånet 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommune gjev Volda kyrkjelege fellesråd garanti på lån pålydande kr 
3.137.000. Dette er kostnad på investeringar med eit tillegg på 10% for uforutsette 
kostnadar. Beløpet er innanfor terskelen for kva kommunen kan gi utan 
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fylkesmannen si godkjenning.  
 
Garantien vert gitt på slikevilkår: 
1. Garantien er ein sjølvskyldnargaranti 
2. Garantien gjeld for lånet si nedbetalingstid som er 36 år 
3. Garantien skal avkortast i samsvar med nedbetaling av lånet 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 158/20 
 
Volda kommune gjev Volda kyrkjelege fellesråd garanti på lån pålydande kr 
3.137.000. Dette er kostnad på investeringar med eit tillegg på 10% for uforutsette 
kostnadar. Beløpet er innanfor terskelen for kva kommunen kan gi utan 
fylkesmannen si godkjenning.  
 
Garantien vert gitt på slikevilkår: 
1. Garantien er ein sjølvskyldnargaranti 
2. Garantien gjeld for lånet si nedbetalingstid som er 36 år 
3. Garantien skal avkortast i samsvar med nedbetaling av lånet 
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Vedlegg: 
Søknad frå Volda kyrkjelege fellesråd om kommunal garanti - investeringslån 
Epost 

 
Andre relevante dokument: 
Søknad frå Volda kyrkjelege fellesråd om kommunal garanti - investeringslån 

 
Saksopplysningar: 
Frå og med driftsbudsjettet 2020 har fellesrådet innarbeidd renter og avdrag til eit 
nytt lån på inntil kr 3.000.000. 
For å få så gunstige vilkår som mogeleg, er det viktig å ha kommunal garanti for 
fellesrådet sine investeringslån. Aktuelle lånegjevarar til då vere Kommunalbanken 
og KLP. Kommunalbanken set krav om ein lånegaranti som svarar til lånebeløpet 
med eit tillegg på 10% i lånet si betalingstid med tillegg av to år.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Ein kommunal garanti vil påføre kommunen ein risiko. Risikoen må vurderast opp mot 
verdien av resultatet. Garantien vert redusert etter kvart som momskompensasjonen 
vert utbetalt.  
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen  
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Ingen 
 
Miljøkonsekvensar: 
Bygging av gravplassar vil bety ein del graveaktivitet i området. Forureining og støy frå 
anleggsmaskinene i dette tidsrommet er ikkje til å unngå. Det er ikkje grunn til å tru at 
forureining frå denne aktiviteten er noko verre enn frå annan liknande byggeaktivitet.  
 
Økonomiske konsekvensar: 
Volda kommune sin lånegaranti er avgjerande for å dette prosjektet i gong i 2020. 
Kostnadane ved renter og avdrag på låna til Kyrkjeleg fellesråd vert finansiert gjennom 
årlege investeringstilskot frå Volda kommune. 
 
 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ingen 
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Ingen  
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/10317 20/15363 
Saksbehandlar: Ingvild Susann Kjøde 
Dato: 09.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
161/20 Formannskapet 15.09.2020 
99/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Søknad om utvida forskotering, Volda TI Fotball 
 
Samandrag: 
Volda TI Fotball søkjer om utvida forskotering av spelemidlar knytt til fornying av 
Volda stadion. Sommaren 2019 starta arbeidet med rehabilitering av 
hovudanlegget på Volda stadion, dette arbeidet er ikkje heilt ferdigstilt då Covid-19 
gjorde noko utslag på framdrifta. 
 
Den 29.05.19 søkte VTI om spelemidlar på kr 3.083.000, ein søknad som seinare 
vart utvida til ei ramme på kr 3.700.000. Dermed søkjer VTI om ei forskotering på 
resterande spelemiddelbeløp, kr 617.000. 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 161/20 Vedtak: 
 
Volda kommune vel å forskotere kr 617.000 til Volda TI Fotball, finansiert ved bruk 
av disposisjonsfondet. 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommune vel å forskotere kr 617.000 til Volda TI Fotball, finansiert ved bruk 
av disposisjonsfondet. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 161/20 
 
Volda kommune vel å forskotere kr 617.000 til Volda TI Fotball, finansiert ved bruk 
av disposisjonsfondet. 
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Vedlegg: 
Søknad om forskottering av resterande spelemidlar - idrettsfunksjonell 
førehandsgodkjenning, lånegaranti, forskott på spelemidlar - Volda stadion 
Epost 

 
Andre relevante dokument: 
Søknad om forskottering av resterande spelemidlar - idrettsfunksjonell 
førehandsgodkjenning, lånegaranti, forskott på spelemidlar - Volda stadion 

 
Saksopplysningar: 
29.05.2019 vart det søkt om lånegaranti, stønad og forskotering av spelemidlar 
knytt til fornying av Volda stadion. Dette vart innvilga og arbeidet starta opp 
sommaren 2019. Under arbeidet visste det seg at ein måtte skifte all drens, kloakk 
og avløpsrør tilknytta klubbhuset på Volda stadion. Grunna desse endringane så 
vart grunnlaget for spelemiddelsøknaden endra, og fylkeskommuna behandla og 
godkjente utvida søknad.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Forskotering av spelemidlar er ikkje ein stønad, då kommunen vil få desse 
pengane attende frå fylkeskommunen. Det er forskotering av midlar til VTI så dei 
kan få ferdigstilt prosjektet dei satte i gong i 2019. Utan ei forskotering så må 
prosjektet setjast på vent, noko som kan føre til ein høgre kostnad. 
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen 
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Ingen 
 
Miljøkonsekvensar: 
Ingen 
 
Økonomiske konsekvensar: 
Forskottering av spelemidlar gir Volda kommune låg økonomisk risiko. 
Spelemidlane er allereie innvilga, så dette kan reknast som eit lån der sikkerheita 
er svært god. Pengane må takast av disposisjonsfonet, og vil medføre ein svekka 
likviditet inntil pengane vert utbetalt frå fylkeskommunen.  
 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ingen 
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Ingen 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
Nei 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/2992 20/14709 
Saksbehandlar: Ingvild Susann Kjøde 
Dato: 31.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
160/20 Formannskapet 15.09.2020 
100/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Søknad om støtte i forbindelse med Covid-19 - Volda skisenter AS 
 
Samandrag: 
Volda Skisenter AS søkjer om økonomisk stønad grunna Covid-19. Sidan 
skisenteret ikkje kunne halde ope i 32 døger, inklusive påske, så vart 
driftsinntektene kr 737.000 lågare i år enn i fjor.  
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
PS 160/20 Covi 19, foreslått av Jan Heltne, Høgre 
Volda Kommune er ein stor eigar i Volda Skisenter as. Volda Kommune ved 
ordføraren vert oppmoda om å gå samtale med Volda Skisenter as for å få avklart 
den økonomiske situasjon til Volda Skisenter. 
 

 
 
Jan Heltne (H) kom med slikt framlegg: 
Volda Kommune er ein stor eigar i Volda Skisenter as. Volda Kommune ved 
ordføraren vert oppmoda om å gå samtale med Volda Skisenter as for å få avklart 
den økonomiske situasjon til Volda Skisenter. 
 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren fekk 6 røyster og vart vedteken, 3 røysta mot (Jan 
Heltne, Dan Helge Bjørneset og Odd A. Folkestad). 
 
Framlegget frå Jan Heltne vart samrøystes vedteke.  
 
 
FSK- 160/20 Vedtak: 
 
Volda kommunestyre finn ikkje å kunne imøtekome søknaden frå Volda Skisenter 
AS om økonomisk stønad grunna Covid-19.  
 
Volda Kommune er ein stor eigar i Volda Skisenter as. Volda Kommune ved 
ordføraren vert oppmoda om å gå samtale med Volda Skisenter as for å få avklart 
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den økonomiske situasjon til Volda Skisenter. 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre finn ikkje å kunne imøtekome søknaden frå Volda Skisenter 
AS om økonomisk stønad grunna Covid-19.  
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 160/20 
 
Volda kommunestyre finn ikkje å kunne imøtekome søknaden frå Volda Skisenter 
AS om økonomisk stønad grunna Covid-19.  
 
Volda Kommune er ein stor eigar i Volda Skisenter as. Volda Kommune ved 
ordføraren vert oppmoda om å gå samtale med Volda Skisenter as for å få avklart 
den økonomiske situasjon til Volda Skisenter. 
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Andre relevante dokument: 
Nokre spørsmål og viktig info frå Volda skisenter angåande søknad om tilskot - Opprusting 
av parkeringsplassen ved Volda skisenter 

 
Saksopplysningar: 
Volda Skisenter har per 31.05.2020 eit negativt resultat på kr 513.000,- 
Driftsinntektene er kr 737.000 lågare i år enn i fjor. Dette har samanheng med at 
skisenteret ikkje kunne halde ope i 32 driftsdøgn. I tillegg til at ein måtte halde 
stengt, så var det i ei periode der han normalt har høg inntekt.  
 
Det er ikkje søkt om eit konrekt beløp.  
Volda Skisenter har tidlegare søkt om forskot på driftstilskot, dette har dei fått, men 
ein ser at tiltak/tilskot ut over dette er det ikkje rom for. Volda Skisenter AS må i 
likheit med andre lag og organisasjonar søkje om kompensasjon for inntektstap, 
viser til www.lottstift.no for ytterlegare informasjon.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Volda kommune har allereie utbetalt driftstilskotet for neste år for å betre 
likviditeten. Volda kommune er inne i ei krevjande økonomisk situasjon og kan ikkje 
innvilge ytterlegare støtte.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen 
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Ingen (då legg eg til grunn at avslaget ikkje betyr avvikling av noko aktivitetstilbod).  
 
Miljøkonsekvensar: 
Ingen  
 
Økonomiske konsekvensar: 
Dersom Volda kommune skal dekke desse kostnadane, så må det takast frå 
disposisjonsfondet. Kommuna er som kjendt i ein krevjande økonomisk situasjon, 
og ein må tenkje at lag og organisasjonar skal likebehandlast. Skal dette dekkast, 
så vil det kunne medføre ei forventning om støtte til fleire aktørar. 
 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ingen 
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Ingen (så lenge aktivitetstilbodet består) 
 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 

http://www.lottstift.no/
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/2992 20/14422 
Saksbehandlar: Ingvild Susann Kjøde 
Dato: 26.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
159/20 Formannskapet 15.09.2020 
101/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Søknad om refusjon av kostnadar til opprusting av parkeringsplass 
 
Samandrag: 
Volda skisenter AS og VTI Langrenn og Skiskyting søkjer om refusjon av kostnadar 
til opprusting av parkeringsplass ved Volda Skisenter.  
 
I 2018 sa Volda kommune seg villig til å dekkje kr 883.000 til asfaltering av 
parkeringsplass på Reset. Arbeidet vart gjennomført i samband med kommunale 
løyvingar som kom i høve asfaltering av grusvegar. Det vart då gjort klart frå 
kommunen si side at der ikkje var meir pengar til ytterlegare asfaltering, då måtte 
dei i så fall koste dette sjølve.  
 
Dette var 8.000 m² av ein parkeringsplass på til saman 15.500 m².  
Då dette arbeidet skulle starte opp, såg Volda Skisenter AS og VTI Langrenn og 
Skiskyting eit behov å få utført masseutskifting på delar av parkeringsplassen. Det 
er kostnaden på denne masseutskiftinga og drenering, samt asfalt på 4.000 m² 
Volda Skisenter AS og VTI Langrenn og Skiskyting ønskjer å få refundert. 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
PS 159/20 Parkeringsplass, foreslått av Jan Heltne, Høgre 
Volda Kommune har ikkje avsett midlar til dette føremålet i 2020 så søknaden kan 
ikkje imøtekomast no, men vert vurdert å ta opp i budsjettarbeidet for 2021. 

 
 
Jan Heltne (H) kom med slikt framlegg: 
 
Volda Kommune har ikkje avsett midlar til dette føremålet i 2020 så søknaden kan 
ikkje imøtekomast no, men vert vurdert å ta opp i budsjettarbeidet for 2021. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom tilrådinga frå kommunedirektøren og framlegget frå 
Jan Heltne. Framlegget til Jan Heltne fekk 5 røyster og vart vedteke, 4 røysta for 
tilråding frå kommunedirektøren (Ola Perry Saure, Øyvind Festø, Cecilie Rørstad og 
Odd A. Folkestad). 
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FSK- 159/20 Vedtak: 
Volda Kommune har ikkje avsett midlar til dette føremålet i 2020 så søknaden kan 
ikkje imøtekomast no, men vert vurdert å ta opp i budsjettarbeidet for 2021. 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre syner til saksutgreiinga og finn ikkje grunn til å vere med på å 
finansiere meirkostnaden ved utviding av asfaltering ved Volda Skisenter og vel 
difor å avslå søknad frå Volda Skisenter AS og VTI Langrenn og Skiskyting.  
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 159/20 
Volda Kommune har ikkje avsett midlar til dette føremålet i 2020 så søknaden kan 
ikkje imøtekomast no, men vert vurdert å ta opp i budsjettarbeidet for 2021. 

 
 
 
  



Side 147 av 208 
 

Vedlegg: 
Søknad om refusjon forskottering av asfalt Volda Skisenter 
Refusjon forskottering av asfalt Volda Skisenter 
skiparkering søknad VK 19.09.2018 
Innspel frå VTI Langrenn og Skiskyting til administrasjonen si tilråding - Opprusting av 
parkeringsplassen ved Volda skisenter 
Innspel til administrasjonen si tilråding 
Signert avtale mellom partane for asfaltering som vart utført i 2018 - Opprusting av 
parkeringsplassen ved Volda skisenter 
Kopi av signert avtale mellom VK og skisenteret - asfalt på Reset 2018 

 
Andre relevante dokument: 
Søknad om refusjon forskottering av asfalt Volda Skisenter 

 
Saksopplysningar: 
I 2018 løyvde Volda kommune kr 883.000 til asfaltering på Reset.  
Det var ein betydelig sum som ville dekke 8.000 m². Desse midlane kom i samband 
med kommunale løyvingar i høve asfaltering av grusvegar, og skulle fordelast på 
fleire prosjekt.  
I avtalen som er signert av representantar for Volda kommune og Volda Skisenter, 
kjem det tydeleg fram at arbeid utover dette må dekkjast av Volda Skisenter AS.  
 
Dei to idrettsforeiningane som her søkjer refusjon, vurderte det som uheldig å berre 
asfaltere delar av parkeringsplassen. Med tanke på framtidig vedlikehald, og då 
særlig for brøyting om vinteren så ville det vere ugunstig å la delar av arealet vere 
utan asfalt. Dermed valde Volda Skisenter AS å asfaltere ytterlegare 4.000 m². Når 
dette  arbeidet skulle starte opp så viste det seg at det var naudsynt med 
masseutskifting på delar av arealet. 
Volda kommune renoverte nedre del av parkeringsplass i 2015. Det er arealet som 
då ikkje vart renovert, som ein no såg behovet for å utbetre.  
Dette arbeidet i tillegg til asfaltering av 4.000 m² hadde ein kostnad på k 1.500.000. 
For å dekkje dette tok Volda Skisenter opp eit lån på kr 1.000.000 og VTI Allidrett 
tok opp eit lån på kr 500.000. Det er ikkje kommunalt garanti knytt til desse låna. 
Dette vart gjort på eige initiativ, og det var ikkje gjort noko avtale med Volda 
kommune om at dette var noko form for forskottering som skulle betalast tilbake.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Volda kommune har gjennom avtale signert 19.9.2018 forplikta seg til å ta 
kostnadar i storleik kr 883 000 eks.mva. Avtalen er presis og signert av begge 
partar. Avtaleforpliktelsane som låg til grunn på avtaletidspunkt er godt kjent og 
ikkje til å misforstå. 
Volda kommune har oppfylt sine forpliktelsar fullt ut. 
 
Volda skisenter med samarbeidspartnarar vedtok sjølve å utvide prosjektet på eige 
initiativ og tok då på seg ekstrakostnadar. Der ligg ikkje føre noko avtale om 
forkottering med Volda kommune.  Med omsyn til avtale pkt 6 som ein viser til så er 
ikkje det relevant for saka. Bakgrunnen for dette er at kommunen sine prioriteringar 
knytt til investeringar og tiltak er i samband med årlege ordinære 
budsjetthandsamingar.    
 
Basert på gjeldande økonomiplan er kommunen avhengig av å bruke av 
disposisjonsfondet for å balansere drifta alle dei fire åra. Ut frå det vi kjenner til i 
dag, vil fondet verte oppbrukt om ein følgjer økonomiplanen. I dette året har det 
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oppstått eit svært uoversiktleg og usikker situasjonen for kommuneøkonomien i 
samband med koronatiltaka. Dette gjer at kommunen må bruke av 
disposisjonsfondet til ikkje planlagte og ekstraordinære tiltak. Dette kan dreie seg 
om relativt store beløp ved årets slutt. Ut frå signala frå staten får vi berre 
kompensert delar av desse kostnadene. Dersom Volda kommune skal ha stabilitet 
i økonomien, samt ha moglegheit til å byggje opp økonomisk handlingsrom til 
prioriterte investeringar, bør kommunestyret ikkje gjere store ekstraløyvingar til 
nye/ikkje planlagte tiltak mitt i budsjettåret. I videomøte mellom formannskapet og 
fylkesmannen 25. august var fylkesmannen svært tydeleg på at Volda kommunen 
bør følgje dei planane som er lagt. 
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen.  
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Ingen (då legg eg til grunn at avslaget ikkje betyr avvikling av noko aktivitetstilbod).  
 
Miljøkonsekvensar: 
Ingen 
 
Økonomiske konsekvensar: 
Dersom Volda kommune skal dekke desse kostnadane, så må det takast frå 
disposisjonsfondet. Kommuna er som kjendt i ein krevjande økonomisk situasjon, 
og ein må tenkje at lag og organisasjonar skal likebehandlast. Skal dette dekkast, 
så vil det kunne medføre ei forventning om støtte til fleire aktørar. Samstundes som 
Volda kommune gikk inn med kr 883.000 på Reset, så dekte kommunen ein sum 
på kr 448.560,- for asfaltering av parkeringsplass ved Volda stadion, resten måtte 
VTI dekkje sjølve.  
 
Volda Skisenter AS mottek i tillegg årlig kr 350.000 i driftstilskot. I tillegg dekkjer 
Volda kommune årleg bygsel av areal som skisenteret disponerer. 
  
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ingen 
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Ingen (så lenge aktivitetstilbodet består) 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/4428 20/11802 
Saksbehandlar: Inger Lise Kaldhol 
Dato: 01.07.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
171/20 Formannskapet 15.09.2020 
102/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Samarbeidsavtale med Ørsta kommune om legeteneste under koronapandemien 
 
Samandrag: 
Koronapandemien har gitt kommunen nye arbeidsoppgåver. Kommunen skal drive 
testing, smitteoppsporing og gi ei legevaktstilbod til dei som kan vere smitta. Saka 
gjer greie for organisering av dei nye oppgåvene og tilrår samarbeid med Ørsta 
kommune om oppgåvene. 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Saka vart ettersendt 14. september. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 171/20 Vedtak: 
 

1. Volda kommune inngår vedlagt samarbeidsavtale med Ørsta kommune. 

 
2. Meirkostnadene med koronasituasjonen knytt til legedrifta vert å dekkje inn i 

samband med eiga sak om 2. tertialrapport/budsjettkorringering.  

 
 
 
 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
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1. Volda kommune inngår vedlagt samarbeidsavtale med Ørsta kommune. 

 
2. Meirkostnadene med koronasituasjonen knytt til legedrifta vert å dekkje inn i samband 

med eiga sak om 2. tertialrapport/budsjettkorringering.  

 
 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 171/20 
 

1. Volda kommune inngår vedlagt samarbeidsavtale med Ørsta kommune. 

 
2. Meirkostnadene med koronasituasjonen knytt til legedrifta vert å dekkje inn i 

samband med eiga sak om 2. tertialrapport/budsjettkorringering.  
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Vedlegg: 
Samarbeidsavtale med Ørsta kommune om legeteneste under koronapandemien 
Operasjonalisering_av_testing_isolering_smittesporing__og_karantene (002) 
Brev til landets ordførere om oppfølging av TISK-strategien og finansiering 

 
Saksopplysningar: 
 
Dette er ei oppfølgingssak frå PS 74/20. Meir bakgrunnsopplysningar kan lesast i 
den saka. I følgje vedtaket i saka skulle administrasjonen finne ei løysing der ein 
skil ut dei kommunale legeoppgåvene knytt til korona frå fastlegetenesta og invitere 
Ørsta kommune til samarbeid om desse oppgåvene. 
 
Etter at den saka var handsama har det kome eit nytt oppdragsbrev til kommunane 
frå helsedirektoratet som spesifiserer forventningar til kommunen i TISK strategien 
(Testing, isolering, smitteoppsporing og karantene) Brevet er vedlagt saka. 
 
Det har blitt arbeidd vidare med korleis vi kan løyse dei nye arbeidsoppgåvene i 
samband med pandemien på ein måte som sikrar forsvarleg drift av dei nye 
oppgåvene samtidig som vi også gir forsvarleg helsehjelp til alle andre pasientar i 
kommunen.  
 
Det har vore haldt tre møter med leiarar og tillitsvalte frå legetenesta i Ørsta og 
Volda. På møta har ein gått igjennom kva utfordringar og moglegheiter som ligg i 
eit samarbeid. Daglegevakt, som også er ei kommunal oppgåve, blir haldt utanfor 
samarbeid i denne omgang. 
 
 
Dette har resultert i ein forslag til avtale mellom Ørsta og Volda med desse 
hovudpunkta: 
 

1. Ørsta og Volda kan ha felles teststasjon og lege som stiller indikasjon for testing 
frå 1. september 2020 

2. Ørsta og Volda kan ha felles «feberklinikk» når dei nye lokala i Hovden er klare i 
februar og ut 2021. 

 
 
Volda kommune blir vertskommune for testinga i perioden 1.september til 
31.desember. For å gjennomføre vurdering av testing, prøvetaking og 
tilbakemelding til innbyggjarane om testresultat blir det avsett 4  heile stillingar i 
2020. Om smittesituasjonen lokalt endrar seg kan det vere at behovet for personell 
aukar utover dette. Utgiftene til dette blir delt likt mellom Ørsta og Volda. For å sikre 
gjennomføring av testing gjennom haust og vinterstormar har Volda kommune 
leigd eit lokale i Hovden som har garasje med gjennomkøyring. 
 
 
Uprenta saksvedlegg: 
Smittevernlova 
Covid-19 forskrifta 
Avtaler KS/DNLF ASA4310 , ASA 4301 og SFS 2305 
Anbefalinger om økonomiske vilkår for leger under koronapandemien 
 
 

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1994-08-05-55
https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2020-03-27-470
http://www.ks.no/fagomrader/Arbeidsgiver/lonn-og-tariff/legeavtaler/rammeavtalen-asa-4310/
https://www.ks.no/globalassets/fagomrader/lonn-og-tariff/ASA-4301.pdf
http://legeforeningen.no/Emner/Andre-emner/Avtaler/Avtalearkiv/KS/SFS-2305/
https://www.ks.no/informasjon-om-koronaviruset/arbeidsgiver/anbefaling-om-okonomiske-vilkar-for-leger-under-koronapandemien/


Side 153 av 208 
 

 
Vurdering og konklusjon: 
 
 
 
Dei nye oppgåvene, usikker nasjonal utvikling og endra inntektsgrunnlag var 
årsaka til at Volda kommune i mars valte å gjere ei midlertidig endring i driftsmodell 
for legetenesta. Alle fastlegane fekk fastlønn, positivt for legane som fekk sikra 
inntekt og positivt for kommunen som fekk auka styringsrett og moglegheit til å 
løyse dei nye arbeidsoppgåvene. Utfordringa med løysinga er at mange av legane 
kjenner på stort arbeidspress og det krev harde prioriteringar. Det gjer at ein ikkje 
har moglegheit til å vere like tilgjengeleg for fastlegeoppgåver.  

Ei alternativ løysing der fastlegane går tilbake til næringsdrift og at ein opprettar 
eigne kommunale legestillingar til dei nye arbeidsoppgåvene blei tilrådd frå 
administrasjonen og vedtatt i kommunestyremøtet i juni. Dette er i tråd med 
tilrådinga frå KS (sjå lenke under uprenta saksvedlegg)  

Det er journalsystema som per i dag hindrar at ein kan rekvirere testar ved begge 
kontora for så å gjennomføre den praktiske prøvetakinga på ein effektiv måte. 
Løysinga for felles teststasjon blir derfor at ein av kommunane tek på seg denne 
oppgåva for begge kommunane og at ein tek i bruk journalssystemet som er 
anskaffa til den felles legevakta. Den største ufordringa er å skaffe legar som kan 
jobbe med dette. Det blei derfor bestemt at Volda tok på seg oppgåva frå 
1.september -31.desember sidan leiar for legetenesta i Volda skulle ha sein ferie 
og kunne få på plass personell før ferien. Dette kan revurderast seinare om det er 
ønskeleg.  
 
For oppgåva «smitteklinikk» er det naudsynt med eit felles lokale utanfor 
legekontora. Ingen av kommunane har moglegheit til å løyse denne oppgåva for 
begge kommunane samtidig som fastlegane skal ha næringsdrift i dei lokala dei 
har i dag. Det vil også krevje ein del forarbeid kring rutinar og at ein nyttar det 
nyinnkjøpte journalssystemet til den felles legevakta. Dette vil vi jobbe vidare med 
utover hausten og starte opp når dei nye felles legevaktslokala er klare. 
 
Den alternativ modellen med eigne tilsette legar til ekstraoppgåvene i samband 
med pandemien kan gjere oss meir sårbare om vi legg alle oppgåvene på to 
personar. Vi har no funne fram til ei organisering der tre legar har større stillingar 
med desse arbeidsoppgåvene og i tillegg får nokre av fastlegane ha dette som 
kommunal bistilling. Det er også planlagt at LIS1-legane både i Ørsta og Volda vil 
få opplæring i denne type arbeid slik dei kan bidra ved behov. Saman med 
moglegheita for å bruke fastlegar smittevernarbeid har vi då ei grunnstamme av 
kompetent personell som kan styrkast om det skulle kome ein smittetopp. Bruk av 
fastlegar i næringsdrift til smittevernarbeid skal først og fremst løysast ved frivillige 
avtalar. Om ein ikkje kjem i mål med det, kan slike oppgåver bli pålagt den enkelte 
fastlege, jmf. smittevernlova. 

For å sikre fastlegane mot bortfall av inntekt ved karantene på grunn av smitte i 
arbeidet har administrasjonen inngått avtale med fastlegane om inntektsgaranti ved 
karantene etter tilråding frå KS og legeforeninga. Om fastlegane får pålegg om 
meirarbeid utover dei avtalte kommunale stillingane vil dei få lønn etter sentral sats 
(honorarsats) mellom KS og legeforeninga. Arbeidsoppgåva «smitteklinikk» klarer 
vi ikkje flytte ut før i februar 2020. For å løyse denne oppgåva må ein frikjøpe ein 
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lege dagleg og tilføre Volda legsenter ein 60% helsesekretærressurs. 

Det kjem stadige endringar i korleis oppgåvene skal løysast, og det er derfor 
utfordrande og  med detaljeplanlegging framover. Vi har no likevel forsøkt å legge 
ein overordna plan for bemanning. Det kan likevel oppstå situasjonar som krev 
vidare endring. Særleg kan oppgåva med smitteoppsporing blir stor om vi får eit 
lokalt utbrot. Smitteoppsporinga skal starte umiddelbart, og det kan bli ei for stor 
belastning for enkeltpersonar i organisasjonen om det alltid blir forventa at ein skal 
vere tilgjengeleg til slikt arbeid. Det vert jobba med å etablere ei 
beredskapsordning for handtere situasjonen dersom vi får større smitteutbrot.  

 

 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjente 
 
Konsekvensar for folkehelsa:  Ei godt organisert teneste vil styrke sjansen for å 
lykkast med TISK strategien og vil ha stor positiv innverknad på folkehelsa. 
 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjente 
 
Økonomiske konsekvensar: Om den grunnbemanninga vi no planlegg med held til 
å dekke dei nye oppgåvene vil det bli ein månedleg meirkostnad på testing, enkle 
smitteoppsporingar og beredskapsvakt for smittesporing mellom 0-100 000kr per 
månad utover opprinneleg 2020 budsjett. Spriket i kva dette vil bli i meirutgifter er 
fordi testing også generar inntekt som er avhengig av kor mange testar det er 
behov for å gjennomføre. Om vi får eit stor lokalt utbrot vil utgiftene til 
smitteoppsporing kunne bli vesentleg større. 
 
For smitteklinikken vil det framtil eventuelt samarbeid med Ørsta kommune er på 
plass vere ein meirkostnad på om lag 150 000kr per månad  
 
For 2021 med felles drift av også feberklinikk med Ørsta kan ein få til noko meir 
effektivisering og kome ned i månadlege meirutgifter på om lag 70 000 kr om 
behovet for teneste held seg på omtrent same nivå som i dag. 
 
Den nye ordninga vil sannsynlegvis koste om lag 250 000 kr per månad fram til 
februar, og i underkant av 200 000 kr per månad etter dette. Alternativet med 
fastlønn til legane som vi har hatt sidan mars har gitt meirutgifter på vel 500 000 kr 
per månad. Kommunalministeren har gått ut med at kommunane skal få 
kompensert kostnadane med smittesporing og testing. (sjå vedlegg) Det er usikkert 
korleis dette skal skje, så det vil vere ein risiko for at kommunane uansett vil verte 
sitjande med ein vesentleg kostnad. 
 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ei godt organisert legeteneste vil auke den 
helsemessige beredskapen. Lite førebudde endringar kan få store negative 
konsekvensar for beredskapen. 
 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjente 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
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Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/4595 20/12382 
Saksbehandlar: Inger Lise Kaldhol 
Dato: 10.07.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
25/20 Tenesteutval for helse og omsorg 03.09.2020 
166/20 Formannskapet 15.09.2020 
103/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Smittevernplan for Volda kommune 
 
Samandrag: 
Kommunen er pålagt å ha ein smittevernplan jmf. Smittevernlova. Ansvaret er ikkje 
delegert og politisk godkjenning av planen er naudsynt.  
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Saka vart ikkje handsama i formannskapet. 
 
 
FSK- 166/20 Vedtak: 
 

 
Tenesteutval for helse og omsorg 03.09.2020: 
 
Behandling: 
Kommuneoverlege Inger Lise Kaldhol orienterte og svarte på spørsmål om 
smittevernplanen. 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteke. 
 
THO- 25/20 Vedtak: 
 
1. Tenesteutvalet for helse og omsorg vedtek å godkjenne vedlagte forslag til 
smittevernplan, datert 25.08.20. 
2. Følgjande mynde etter smittevernlova vert delegert frå kommunestyret til 
kommunedirektøren.  
Pålegge helsepersonell å ta opplæring. (§4.9 første ledd) 
Pålegge deltaking i smittevernarbeidet. (§4.9 andre ledd) 
Pålegge legar å delta i førebyggande arbeid, undersøking, behandling etc.(§4.9 
fjerde ledd.) 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
1. Kommunestyret vedtek å godkjenne vedlagte forslag til smittevernplan, datert 
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25.08.20. 
 
2. Følgjande mynde etter smittevernlova vert delegert frå kommunestyret til 
kommunedirektøren.  
 
Pålegge helsepersonell å ta opplæring. (§4.9 første ledd) 
Pålegge deltaking i smittevernarbeidet. (§4.9 andre ledd) 
Pålegge legar å delta i førebyggande arbeid, undersøking, behandling etc.(§4.9 
fjerde ledd.) 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Tenesteutval for helse og omsorg - 03.09.2020 - 25/20 
 
1. Tenesteutvalet for helse og omsorg vedtek å godkjenne vedlagte forslag til 
smittevernplan, datert 25.08.20. 
2. Følgjande mynde etter smittevernlova vert delegert frå kommunestyret til 
kommunedirektøren.  
Pålegge helsepersonell å ta opplæring. (§4.9 første ledd) 
Pålegge deltaking i smittevernarbeidet. (§4.9 andre ledd) 
Pålegge legar å delta i førebyggande arbeid, undersøking, behandling etc.(§4.9 
fjerde ledd.) 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 166/20 
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Vedlegg: 
Smittevernplan for Volda kommune 2020 

 
Saksopplysningar: 
Smittevern har tradisjonelt sett vore ein viktig del folkehelsearbeidet i kommunane. 
Sjølv om smittesame sjukdommar ikkje lenger er den viktigaste årsaka til sjukdom 
og død i Norge, er det likevel viktig å halde fokus på dette arbeidet fordi det er 
framleis er utfordringar innan feltet. Det har vi alle fått merke våren 2020 med 
koronapandemien. Andre utfordringane ligg i til dømes bakteriar motstandsdyktige 
mot antibiotika eller virus med høg dødlegheit som ebola.  
 
Smittevernarbeidet har som målsetjing å sikre å sikre innbyggjarane eit vern mot 
smittsame sjukdommar ved å førebygge smitte og motverke smitteoverføring når 
smitte har oppstått. I 1995 kom ”Lov om vern mot smittsomme sykdommer” som 
gav eit samla lovverk for å beskytte befolkninga mot smittesjukdommar. 
Smittevernlova har som eit verkemiddel at alle kommunar er pålagt å ha ein 
smittevernplan. Smittevernplanen både i gamle Volda kommune og Hornindal 
kommune blei laga i 2009 og var ulike i oppbygging. Det er no laga ein ny plan i 
samsvar med gjeldande lover, forskrifter og retningslinjer.  
 
Planen forsøker å gje ei oversikt over smittevernarbeidet i Volda, både det daglege 
førebyggjande arbeid og det meir beredskapsprega arbeide i samband med 
smitteutbrot. Ei rekke ordinære kommunale arbeidsoppgåver er ledd i den 
generelle smittevernberedskap, til dømes helseopplysning, vaksinasjon, 
diagnostikk og behandling av smittsame sjukdommar og organisering av 
drikkevassforsyning og renovasjon. Planen er utarbeida av kommuneoverlegen i 
samarbeid med smittevernlegane, helsestasjonen og leiarar i helse og 
omsorgssektoren.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Både «gamle» Volda og Hornindal kommune hadde smittevernplanar. Planane var 
frå 2009 og hadde ulike i oppbygning, men sjølve innhaldet i planane var ikkje så 
ulikt. For at den nye kommunen skulle ha ein plan, er det no utarbeida ein ny.  
 
Det er frå tidlegare delegert lite i Smittevernlova til administrasjonen frå 
kommunestyret. Dette gjer at det kan bli behov for ekstra kommunestyremøter 
under ein pandemi. Det er viktig at ein har eit praktisk og operativt system der 
faglege tiltak kan leggast til administrativt nivå. Det vert derfor foreslått å delegere 
følgjande oppgåver frå kommunestyret til kommunedirektøren.  
 
Pålegge helsepersonell å ta opplæring. (§4.9 første ledd 
Pålegge deltaking i smittevernarbeidet. (§4.9 andre ledd) 
Pålegge legar å delta i førebyggande arbeid, undersøking, behandling etc.(§4.9 
fjerde ledd.) 
 
Etter kommunelova delegerer kommunestyret til kommunedirektøren som 
vidaredelegerer til kommuneoverlegen.  
 
Delegeringsreglementet vert ajourført i samsvar med denne delegeringa i samband 
med komande revisjon av reglementet.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjente 
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Konsekvensar for folkehelsa:  Smittevernarbeidet er ein del av folkehelsearbeidet, 
og ein plan vil forhåpentlegvis føre til betring i arbeidet. 
Miljøkonsekvensar: Planen har ingen direkte miljøkonsekvensar, men miljø og 
smittevern har fleire mål som er like (til dømes reint drikkevatn)  
 
Økonomiske konsekvensar: Planen har ingen føringar som gir auka utgifter eller 
inntekter i dagleg drift. Om det er behov for meir ressursar til arbeidet vil det kome 
inn i det ordinære budsjettarbeidet. Unnataket kan vere viss det oppstår spesielle 
beredskapssituasjonar slik vi har opplevd i 2020. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Planen gjere greier for roller i ein 
beredskapsituasjon, men vi har ikkje etablert noko formell eigen 
beredskapsorganisasjon på smittevern. Ved akutte situasjonar set ein lit til at 
personell kan kallast inn. 
 
Konsekvensar for barn og unge:Ingen kjente. 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/4035 20/10112 
Saksbehandlar: Kåre Hjelle 
Dato: 11.06.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
131/20 Formannskapet 18.06.2020 
73/20 Kommunestyret 18.06.2020 
10/20 Eldreråd 07.09.2020 
13/20 Råd for likestilling av menneske med nedsett 

funksjonsevne 
07.09.2020 

23/20 Ungdomsrådet 16.09.2020 
104/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Amfi og oppgradering Volda samfunnshus 
 
Samandrag: 
 
Ein har innhenta erfaringar og grunnlag for kinodrift nasjonalt og regionalt. Det 
kjem her fram at interessa for kino ikkje har minka i dei seinare år, men at kvalitet 
på utstyret og stolane sin komfort og plassering er avgjerande for at folk skal nytte 
seg at kinotilbodet. Kinosjefen sine vurderingar er at det bør etablerast fast amfi i 
kinosalen som kan nyttast til kino og andre framsyningar og til møte, seminar og 
andre tilstelningar der det er naturleg med publikum i amfi. Ei slik investering vil 
kunne auke bruken av kinotilbodet i så stor grad at det løner seg på sikt. 
 
Vidare legg ein fram eit behov der ein brukar heile budsjettet på 2 mill. kroner. Det 
vil kome andre kostnader i tillegg. Omfanget av oppgradringar må derfor justerast 
under innkjøpsprosess, slik at det vert sikra at endeleg kostnad held seg innanfor 
tildelte rammer. Den vesentlige spørsmålet som kommunen må ta stilling til er 
derfor at fast amfi medfører ei vesentleg endring i fleksibilitet når det gjeld ulik 
aktivitet i salen. 
 
Ein gjer merksam på det er ikkje innhenta uttale frå eldreråd, råd for personar med 
funksjonsnedsetting og ungdomsråd. Det bør derfor leggast inn ein føresetnad om 
prosess som tek med seg innspel før fysisk gjennomføring av tiltak i kinosalen. 
 
 
 

 
Råd for likestilling av menneske med nedsett funksjonsevne 07.09.2020: 
 
Behandling: 
 
 
FUNK- 13/20 Vedtak: 
Teke til vitende i Funk 07.09.20. 
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Eldreråd 07.09.2020: 
 
Behandling: 
 
 
ELDRE- 10/20 Vedtak: 
Teke til vitende i Eldrerådet 07.09.20 
 
 
 
 
 
 

 
Formannskapet 18.06.2020: 
 
Behandling: 
 
Kommunalsjef for samfunnsutvikling Jarl Martin Møller orienterte. Kinosjef Kardis 
Hasfjord møtte. 
 
 
Røysing (9 røysteføre) 
Tilrådinga frå administrasjonen fekk 7 røyster og vart vedteken, Roald Espset og 
Benedikte Holmberg røysta mot. 
 
 
 
FSK- 131/20 Vedtak: 
 
Volda kommunestyre ber administrasjonen om å planlegge, og gjennomføre, 
utbetringar på Volda samfunnshus. Intensjonen med tiltaka er å betre det 
økonomiske driftsgrunnlaget for Volda filmteater, og skal gjennomførast innanfor 
budsjettramma på 2 mill. kroner. Utbetringane skal i den grad det er økonomisk 
dekning omfatte nye kinostolar i fast amfi, tiltak for å betre kinolyden, nye 
oversiktskamera med tilhøyrande utstyr, og ombygging av kinokiosken for høve til 
sjølvbetening. 
 
 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre ber administrasjonen om å planlegge, og gjennomføre, 
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utbetringar på Volda samfunnshus. Intensjonen med tiltaka er å betre det 
økonomiske driftsgrunnlaget for Volda filmteater, og skal gjennomførast innanfor 
budsjettramma på 2 mill. kroner. Utbetringane skal i den grad det er økonomisk 
dekning omfatte nye kinostolar i fast amfi, tiltak for å betre kinolyden, nye 
oversiktskamera med tilhøyrande utstyr, og ombygging av kinokiosken for høve til 
sjølvbetening. 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Råd for likestilling av menneske med nedsett funksjonsevne - 
07.09.2020 - 13/20 
Teke til vitende i Funk 07.09.20. 
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Saksopplysningar: 
Volda kommunestyre har sett av inntil 2 millionar kroner på budsjettet for 2020 til 
nytt amfi og oppgradering av Volda samfunnshus med tanke på vidare kinodrift og 
kulturaktivitetar, og ba om eiga sak på dette i løpet av 1. halvår 2020. Bakgrunnen 
for budsjettløyvinga er den økonomiske situasjonen for kinoen, med stadig større 
nedgang i selde billettar, og aukande negative resultat. 
 
Kinosalen på Volda samfunnshus har i dag eit eldre teleskopamfi med 209 enkle 
stolar i ullstoff og porolon. Amfiet kunne tidlegare rullast inn for å frigjere golvet. 
Denne funksjonen vart låst i 2018 grunna teknisk slitasje. Bakerste rad vart også 
stengt og netting hengt opp på gelendera, for at små barn ikkje skal ramle ned.  
 
Det er vurdert om det er mogleg å reparere amfiet. Ein har funne at det ikkje let seg 
gjere på grunn av manglande tilgang på deler og at konstruksjonen ikkje oppfyller 
lovpålagde krav. 
 
Ei avgjerande problemstillinga er om ein skal prioritere bruk av dansegolvet i 
kinosalen, eller om ein skal ha ambisjonar om å få ein kinosal som kan konkurrere 
med kinoane i nabokommunane. Eit fast amfi med kinostolar vil harmonere meir 
med publikum sine forventingar til ein moderne kino, og føre til ei auke i besøket. 
Eit køyrbart teleskopamfi, med enklare tribunestolar, er meir hensiktsmessig i salar 
som treng golvplass, til dømes til store konsertar, dansearrangement, messer eller 
idrettsarrangement. Ein slik sal får vi på Campus Arena. Festsalen på Volda vgs. 
og Fosnavåg konserthus er andre døme på salar med teleskopamfi, og dei har valt 
dei dyraste variantane av tribunestolar. (Sjå bilete i vedlegg 2.) Tribunestolar anno 
2020 er betre enn dei stolane som står i amfiet på samfunnshuset i dag, men 
tjukkelsen og komforten kan ikkje måle seg med reclinerar/kinostolar. 
 
Skal ein kino vere konkurransedyktig i dag, ventar publikum at han er moderne 
utstyrt. Kinostolar har siste åra vorte meir og meir like godstolane dei fleste sit i når 
dei ser TV heime. Etter kvart er det denne standarden folk ventar når dei går på 
kino.  
 
Store kinokjeder som Odeon og Nordisk Film fornyar kontinuerleg sine salar med 
stadig betre stolar. Trenden har også kome til Søre Sunnmøre. Sjøborg kino bytta 
ut sine kinostolar frå 2007 med reclinerar i 2019, og Fosnavåg kino har sine 
luksusstolar frå 2014. Ørsta kino kjøpte nye stolar i 2017, men prioriterte ein 
enklare stol og mindre beinplass, for å få mange nok seter til å bli godkjent av 
Riksteateret.  
 
Sidan kinostolar og spesielt reclinerar krev meir plass enn tribunestolar, vil ein 
kinosal ha færre seter enn ein konsertsal med same areal. Sjøborg kino og 
Fosnavåg kino har salar på 120 seter. I Ørsta har kultursalen 302 seter, og 
dansegolv i flatsalen ved sidan av.  
 
Snittbesøket på ei kinoframsyning på Sunnmøre vil normalt ligge på 20-35 
personar. Ved populære filmar er det meir lønsamt å køyre fleire framsyningar, mot 
å ha ein sal med 200 seter der 90% av seta oftast står ubrukte. 
 
Nye moderne kinostolar har vist seg å vere ein viktig faktor. Løvenvold kino kan 
vere eit bevis på dette der han ligg i eit av dei mest sjarmerande kinolokala i Noreg, 
i eit jugendbygg midt i byen Ålesund. Publikum uteblir, sjølv om Løvenvold viser dei 
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same filmane som Odeon Moa, berre til ein rimelegare billettpris. Drivaren Nordisk 
film ynskjer å legge ned drifta, men er bundne av ei kontrakt med Ålesund 
kommune. Når kontrakta går ut må kommunen ta rekninga for å drive kinoen, eller 
mest sannsynleg legge ned. Grunnen til at folk frå Ålesund sentrum og ytre budel 
heller reiser til Odeon Moa, i staden for å stanse på Løvenvold, har mest truleg 
med komfort og moderne utstyr å gjere. 
 
Publikumstal 
Kinobesøket i Noreg var omlag like høgt 2010-2019, som i 2000-2009. Trenden 
viser at kino ikkje er eit utdøyande kulturtilbod. Tabellen under viser utviklinga i 
kinomarkedet frå 1985 til 2019: 
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Utanlandske selskap som Odeon har siste åra investert i moderne kinoar i til 
dømes Ålesund, Oslo, Bergen og Sandnes, noko som bekreftar trenden. 
Tommelfingerregelen er at det skal kunne vere lønsamt å drive ein kinosal pr. 10 
000 innbyggarar. Dei fire kommunane som har kino på Søre Sunnmøre har i 2020 
eit folketal på knappe 40 000.  
 
Legg vi til studenttalet i Volda, halve Sande kommune og heile Hareid, tel kinoriket 
på Søre Sunnmøre om lag 50 000 innbyggarar. Frå 2003-2010 låg det samla 
besøket her pr. år i snitt på vel 50 000. Etter digitaliseringsrevolusjonen i 
kinobransjen i 2001, og fram til 2019, er dette talet 65% høgare med 83 000 
besøkande i snitt pr. år. Hadde dei fire kinoane delt broderleg på besøket, hadde 
det vorte vel 20 000 besøkande på kvar. Deler vi besøket på det samla folketalet 
og gongar med folketalet i Volda, ser vi at Volda kan ha publikumsgrunnlag for 20 
000 kinogjestar årleg.  
 
Ein realistisk ambisjon er å doble billettsalet frå 2019 til 100-års-jubileumet i 2022. 
Det er tvilsamt at nye tribunestolar og teleskopamfi vil vere den motoren kinoen 
treng for å auke billettsalet opp mot 20 000 selde billettar pr. år. (For oversikt over 
besøkstal på kinoane på Søre Sunnmøre, sjå vedlegg 4.) (For uttale om val av 
stolar Film & kino, sjå vedlegg 5.) 
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Under tek vi med uttale og statistikk frå Jørgen Steinsland som omhandlar 
erfaringar med bytte til meir komfortable stolar: 
 
Uttale frå Jørgen Steinsland, bransjeorganisasjonen Film & kino, på spørsmål om 
gode råd for oppgradering av kinosalar og om val av stolar og amfi: 

Alle saler bør bygges etter primærformålet slik at det blir optimalt for akkurat dette, 
så får heller sekundærdrift leve med det. Kompromisser blir sjeldent vellykket.  
  
Når det gjelder recliners, både elektriske og manuelle, er jo fysikken åpenbar. 
Lerretet er statisk og flytter seg ikke, mens amfiet øker i høyde rad for rad. Behovet 
for graden av tilbakelent rygg avtar for hver rad, der det største behovet er på 
første rad. Nettopp fleksibiliteten med å ha en manuell eller elektrisk recliner der 
man kan individuelt sette sin egen ryggvinkel alt etter som hvilke rad man sitter på 
vil markant øke totalopplevelsen/komforten med å se en film.  
  
Det er åpenbart at komfort/filmopplevelse på de første radene ikke vil være det 
samme som på de bakerste radene med en teleskoptribune. Sittekomfort og 
ergonomi på en recliner vs. en stol på en teleskopamfi kan ikke sammenliknes. Det 
er som natt og dag. Man er rett og slett ikke på kino i en teleskoptribune. 
  
Legger ved en foil fra et foredrag hos kinokjeden AMC (som eier Odeon) som viser 
vekst etter at kinoene satte inn recliners. 
 

 
 
 
Økonomi  
Statistisk sett er her publikumsgrunnlag for kinodrift i Volda. Likevel ser vi at kinoen 
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dei siste åra har vorte ei for stor økonomisk bør for kommunen. Det toppa seg i 
2018 med ein kostnad på 730 000 kr. Deler vi dette på talet på selde billettar så 
finn vi at kommunen subsidierte kvart kinobesøk med 70 kr, i tillegg til å koste hus, 
straum og reinhald. 
 
I 2019 vart det gjort grep for å betre økonomien mellom anna med å redusere 
arbeidstida til dei tilsette, redusere talet på filmar som vart vist og talet på 
framsyningar. Kostnaden for kommunen i 2019 enda på kr. 527 000,- Til 
samanlikning kosta kinoen i Ørsta kommunen kr. 508 528. Dei selde rett nok 10 
000 fleire billettar enn Volda, men også 10 000 færre enn det som var målsettinga 
deira då dei i 2017 renoverte kinosalen. Det er sannsynleg at feil val av stolar og 
trong beinplass er grunnen til at billettsalet gjekk ned etter renoveringa. Dette viser 
igjen kor viktig stolar og komfort er for kinopublikummet. 
 
Kulturaktivitet og bruk av kinosalen 
Volda samfunnhus er i tillegg til å vere kino, brukt som møte-, øvings- og trim-
lokale. For utan om kino er salen i første etasje mest brukt, med kinosalen som 
reservelokale. Kinosalen er kjekk å ha om kommunen skal halde personalseminar 
eller folkemøter. Ved siste val kom det svært få på folkemøtet i kinosalen, og dei 
siste folkemøta har halde til i salen i første etasje. 
 
Dansegolvet på samfunnshuset var påkosta og sagt å vere Sunnmøres beste 
dansegolv, då det var nytt i 1956. Aktiviteten med dans på lokalet har diverre 
forsvunne, og siste åra har det berre vore Ungdomslaget sin nyttårsdans som har 
nytt godt av dansegolvet. Etter at amfiet vart låst i 2018, har Ungdomslaget 
arrangert dansen i andre lokale, men ynskjer helst å ha den tradisjonsrike 
nyttårsdansen i kinosalen, slik dei har hatt i alle år.  
 
Tidlegare har også den årlege loppemarknaden til Raude Kross halde til på 
samfunnshuset. Dette har dei siste åra funne andre og større lokale. Det var også 
ei tid tradisjon med frilynd julefest i kinosalen og  folkefest på 17. mai, men det er 
mange år sidan sist. 
 
I si tid var kinosalen eit flott bryllaupslokale, men sidan salen i første etasje er 
trivelegare, har han vorte oftare nytta til dans og selskap. Volda folketeater som 
driv dramaskule for barn, øvde i mange år i kinosalen, men også dei brukar salen i 
1. etasje no. Kinosalen har siste åra vore forsømd og lite brukt til anna enn kino. 
 
To gongar i året held filmfestivalane Dokfilm og Animation Volda 
festivalarrangement og filmvisningar på samfunnshuset og Rokken. Det er 
sannsynleg at filmfestivalane ville sette pris på ein kinosal meir berekna på 
filmframsyning, og ei oppgradering gjer at vi får behalde festivalane i framtida. 
 
Innkjøpskostnadar 
Eit teleskopamfi vil vere dyrare i innkjøp enn å bygge eit fast amfi og kjøpe 
reclinerar.  Vurderinga er at bruken av golvet ikkje vil rettferdiggjere den ekstra 
kostnaden, både i investering, men også i drift kvart år.  
 
For eit teleskopamfi med 202 stolar har vi fått opplyst prisar frå to leverandørar, på 
kr. 1 717 000 og 1 920 000,- Dette er stolar av same type eller liknande som Volda 
vgs. har kjøpt til sitt auditorium, og som er i konsertsalen i Fosnavåg. (sjå vedlegg) 
Prisen er eks. mva. med frakt og ferdig montert. I tillegg kjem kostnaden til riving 



Side 169 av 208 
 

og renovasjon av det gamle amfiet. 
Prisar på kinostolar av reclinertypen med nedleggbar rygg og fotstøtte kan variere 
frå kr. 5000 – 50 000. Sjøborg kino fornya sin sal i 2019, og kjøpte 120 seter inkl. 6 
doble sofaer for kr. 780.000,- Dette er stolar i ullstoff. Eit noko dyrare alternativ i 
kunstskinn kan vere verdt å vurdere. Mange kinoar har ulike typar stolar i same sal, 
til dømes ei eller to rader med meir eksklusive stolar, som folk betalar meir for å 
sitte i.  
 
Det er fordyrande å drive kino med kiosk og sal i forskjellige etasjar. Med nye 
kamera strategisk plassert, kan éin medarbeidar halde oversikt frå kinokiosken. 
Datatilsynet har reglar for slik overvaking, den er ikkje søknadspliktig, men ein kan 
få tilsyn. Dei fleste moderne kinoar har slikt utstyr. 
 
Kinosjefen har undersøkt prisnivået på aktuelt utstyr og legg fram fylgjande tal: 
Bygging av fast amfi i tre                                                  kr.    300 000,- 
Innkjøp av reclinarar (stolar)                                                  kr. 1 200 000,- 
Kamera 3 stk, skjerm og utstyr                                        kr.      20 000,- 
Ombygging til sjølvbetjening i kiosk                                        kr.    300 000,- 
Ny sjølvbetjeningskasse med bankterminal          :                        kr.      30 000,- 
Akustikkdempande tekstil og renovering av høgtalarar          kr.    150 000,- 
Sum kr. 2 mill. 
 
I fylgje kinosjefen vil investeringa i reclinerar, og oppgraderinga av kinosalen og 
kinokiosken, gi Volda filmteater føresetnadar for ei sunn økonomisk drift i åra 
framover. Kinosjefen i Volda har konferert med kollegaane på Søre Sunnmøre, og 
kinosjefen i Fosnavåg meinte at Volda burde klare meir enn ei dobling til 18 000 
selde billettar pr. år. Det vil vere realistisk å redusere budsjettet for 2022 til 
ytterlegare 2-300 000 kr. 
 
I samband med planar om ombygging og tilbygging av samfunnshuset vart det 
utarbeidd ei tilstandsanalyse for eksisterande bygning. Tilstandsanalysen avdekte 
at takkonstruksjonen over sjølve kinosalen har ei statisk uheldig utforming og at 
søyler i yttervegg viste teikn på deformasjon av same årsak. Etter dette er 
belastninga på taket vurdert gjennom datasimulering utført av ART arkitekter AS. 
Sjølv om takkonstruksjonen har stått slik i mange tiår, finn ein gjennom simulering 
at det er for mange ukjende faktorar og at ein ikkje kan dokumentere tilstrekkeleg 
styrke etter dagens krav. Takkonstruksjonen kan derfor ikkje friskmeldast etter 
dagens krav til snø- og vindlast. 
 
Ved ei eventuell ombygging og tilbygging kan ein finne tiltak som gir tilstrekkeleg 
konstruksjonsstyrke. Dersom det ikkje vert gjennomført slike tiltak må tilstanden 
overvakast for å fange opp eventuelle teikn på endring. Ein kan derfor ikkje legge til 
grunn at ei investering i kinosalen har same levetid som i eit nybygg. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
I tillegg til kostnadane over vil det kome kostnader med sjølve innkjøpsprosessen 
og kommunen sine kostnader med oppfølging av bygge- og monteringsarbeidet. Ut 
frå erfaring vil det også for slike prosjekt kome uføresette kostnader. Endelege 
prisar har ein ikkje før det er gjennomført konkurranse. Ein må derfor føresette eit 
behov for å tilpasse prosjektet for å sikre at gjennomføring vert innanfor dei tildelte 
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rammene. Kommunedirektøren vil i si tilråding derfor føresette eit krav om slik 
tilpasning. 
 
Kommunen har ein relativt liten «storsal» i samfunnshuset. Denne salen kan ikkje 
erstatte ein kultursal av dagens standard. Det vi kan få er ein populær kinosal som 
kan brukast til mange andre føremål, både sceneunderhaldning, seminar og 
seremoniar. Dei aller fleste aktivitetane salen har vore brukt til dei siste åra, kan 
like gjerne bruke salen om der er fast amfi.  
 
Det kommunen taper er eit danselokale mange voldingar har gode minner frå. 
Behovet for slik bruk har likevel vorte mindre med åra og det er etablert andre bygg 
som har lokale som kan erstatte ein slik funskjon. 
 
For at kommunen skal kunne satse på kinodrift i Volda, også etter 100-
årsjubileumet i 2022, er kommunen avhengig av å oppgradere til ein moderne 
kinostandard. Planar for kulturhuset og kinoen i Ørsta i samband med bygging av 
ny vidaregåande skule vert mest truleg realisert om ikkje altfor mange år. Har 
Volda filmteater innan den tid ikkje fått betre fotfeste og konkurranseevne, er det 
sannsynleg at det økonomiske grunnlaget for kinodrift i Volda ikkje vil vere der. 
 
Saka burde ha vore sendt til ordinær uttale til brukarråda (eldrerådet og 
ungdomsrådet) før avgjerd. Dette har ikkje vore mogleg dersom saka skal 
avgjerast før ferien. Kommunestyret må ta stilling til om ein vil handsame saka før 
ferien eller etter at ein har fått inn uttale frå desse brukarråda. Det er planlagt å 
legge fram saka og be om uttale frå ungdomslag og ungdomsråd før handsaming i 
kommunestyre. 
 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Kinosjef 
Ungdomslaget 
Ungdomsrådet 
Eldrerådet 
FUNK 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/3799 20/8990 
Saksbehandlar: Asbjørn Moltudal 
Dato: 26.05.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
124/20 Formannskapet 09.06.2020 
72/20 Kommunestyret 18.06.2020 
105/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Parkering mediebygget - avtale mellom Statsbygg AS og Volda komune. 
 
Samandrag: 
I samband med bygging av mediebygget på høgskuleområdet skal Statsbygg 
opparbeide 79 parkeringplassar på høgskuleområdet. 
 
Volda kommune som eigar av parkeringskjellaren i Campus Arena AS og 
Statsbygg har forhandla fram ein avtale om at Statsbygg delfinansierer 
parkeringsplassane  i parkeringskjellaren mot at desse plassane inngår i  det totale 
tal på parkeringsplassar på høgskuleområdet. 
 
Kommunedirektøren vil tilrå at avtalen vert godkjent. 
 

 
Formannskapet 09.06.2020: 
 
Behandling: 
 
Kommunalsjef for samfunnsutvikling Jarl Martin Møller svara på spørsmål frå 
formannskapet.  
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå administrasjonen fekk 7 røyster og vart vedteken, 2 røysta mot (Dan 
Helge Bjørneset og Roald Espset).  
 
FSK- 124/20 Vedtak: 
 
Volda kommune godkjenner vedlagde avtale mellom  Statsbygg og Volda 
kommune der det m.a. går fram at Statsbygg delfinansierer parkeringsplassane  i 
parkeringskjellaren mot at desse plassane inngår i  det totale tal på 
parkeringsplassar på høgskuleområdet. 
 
Summen i pkt. 2 i avtalen skal vere innbetalt til Volda kommune  før midlertidig 
bruksløyve og/eller ferdigattest på bygget vert gitt. 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
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Volda kommune godkjenner vedlagde avtale mellom  Statsbygg og Volda 
kommune der det m.a. går fram at Statsbygg delfinansierer parkeringsplassane  i 
parkeringskjellaren mot at desse plassane inngår i  det totale tal på 
parkeringsplassar på høgskuleområdet. 
 
Summen i pkt. 2 i avtalen skal vere innbetalt til Volda kommune  før midlertidig 
bruksløyve og/eller ferdigattest på bygget vert gitt. 
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Vedlegg: 
Avtale mellom Statsbygg AS og Volda kommune vedkomade bruk av parkeringskjellaren i 
Volda Campus Arena. 

 
Saksopplysningar: 
 
I samband med bygging av mediebygget på høgskuleområdet skal Statsbygg 
opparbeide 79 parkeringplassar på høgskuleområdet. 
 
Det har vore eit ynskje både frå statsbygg, høgskulen og Volda kommune at ein så 
langt råd er hindrar nedbygging av uteareal/grøntområde ved høgskulen til 
parkeringsplassar. 
 
Volda kommune som eigar av parkeringskjellaren i Campus Arena AS og 
Statsbygg har med bakgrunn i ovannemnde forhandla fram ein avtale om at 
Statsbygg delfinansierer parkeringsplassane  i parkeringskjellaren mot at desse 
plassane inngår i  det totale tal på parkeringsplassar på høgskuleområdet. 
 
Avtalen går ut på at Volda kommune som grunneigar ikkje har noko å merke til at 
parkeringsplassane i parkeringskjellaren på Volda Campus Arena inngår i det 
totale tal parkeringsplassar i Høgskuleområdet. Parkeringskjellaren skal være ope 
for offentlig bruk, inkl. for høgskulen sine elevar, tilsette og besøkande  
 
Dersom det vert innført ordning med parkeringavgift på høgskuleområdet hindrar 
ikkje avtalen at plassane blir gjort om  til avgiftsparkeringsplassar. 
 
Vurdering og konklusjon: 
I samband med saka om kommunen si deltaking i Volda Campus Arena , PS-sak 45/19 
23.05.2019 gjorde kommunestyret vedtak om å løyse inn opsjon med full parkeringskjellar. 
Kommunestyret gjorde dette sjølv om ein på det tidspunktet ikkje oppnådde avtale med 
statsbygg om sal av parkeringsområdet (terasseområdet) ovanfor Statsøvingsskulen 
 
I saksutgreiinga frå administrasjonen til den saka går det m.a. fram : 
 

Full parkeringskjellar  
Når det gjeld utviding av parkeringskjellar så kan det vere fornuftig å ta denne 
kostnaden. Dette vil vere ei framtidsretta og forsvarleg løysing då dette er eit 
pressområde. Med både høgskule m/nytt mediebygg, idrettshall, symjehall m.m. så 
må ein forvente stor aktivitet i området. Parkeringskjellar vil også frigjere verdfullt 
uteareal. 

 
I realiteten oppnår ein det same talet parkeringsplassar totalt på høgskuleområdet med 
denne avtalen som ein søkte å få til ved sal av «terasseområdet».  I tillegg vil no Volda 
kommune framleis eige «terasseområdet» på høgskuleområdet. 
 
Eg ser den framforhandla avtalen som ein rinmeleg god avtale  både for Statsbygg og 
Volda kommune ved at ein både frigjer areal på høgskuleområdet til anna enn parkering, 
samstundes som kommunen får dekt deler av kostanden med parkeringskjellaren i 
Campus Arena. 
 
Med bakgrunn i det vil eg tilrå at avtalen vert godkjent og at innbetalinga av summen  skal 
vere gjort før midlertidig bruksløyve og/eller ferdigattest på bygget vert gitt. 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen 
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Konsekvensar for folkehelsa: Ingen vesentlege.  
Miljøkonsekvensar: Ein unngår å bygge ned store deler av høgskuleområdet til 
parkeringsareal. 
Økonomiske konsekvensar: Volda kommune får dekt deler av kostnaden med 
parkeringskjellaren i Volda Campus Arena. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Statsbygg AS 
Høgskulen 
Volda kommune utviklingsavdelinga  
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/483 20/14204 
Saksbehandlar: Bente Engeseth 
Dato: 23.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
36/20 Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020 
157/20 Formannskapet 15.09.2020 
106/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Alkoholpolitisk handlingsplan for Volda kommune 2020-2024 
 
Samandrag: 
Alkoholpolitisk handlingsplan for Volda kommune 2020-2024 vert lagt fram til 
godkjenning etter at den har vore ute til offentleg ettersyn og høyring. Det har ikkje 
kome innspel til planen. Planen er utarbeidd i interkommunalt samarbeid. Det har 
vore eit uttalt mål at vår region har ein så lik løyvepolitikk som mogleg, utifrå omsynet 
til trafikktryggleik og like konkurransevilkår for næringa.  
 
Det har mellom anna vore eit mål å ha like sals- og skjenketider. Etter at planane 
har vore til handsaming i samarbeidskommunane på Søre Sunnmøre har fleire 
endra på skjenketidene. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve som går ut den 30. september 2020 får 
forlenga periode til 14. oktober 2020. Det vert lagt opp til at desse løyvehavarane 
får handsaming av søknadane om nye løyve i Tenesteutval for oppvekst og kultur 
den 14. oktober 2020. Dette for at dei nye løyva skal bli vetatt etter den nye 
alkoholpolitiske planen for 2020-20204. 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Arild Iversen, foreslått av Sonja Håvik,  
Kommunedirektøren si tilråding: 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent slik den ligg føre. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020. 

 
Forlenga periode for eksisterande løyve, foreslått av Sølvi Dimmen, Senterpartiet 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 11. november 2020. 

 
Sakshandsamar Bente Engeseth svara på spørsmål frå formannskapet. 
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Arild Iversen (Kfr) kom med slikt framlegg: 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent slik den ligg føre. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. september 
2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020. 
 
 
Ordføraren kom med slikt framlegg:  
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. september 
2020 får forlenga periode fram til 11. november 2020. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
1 avsnitt i innstillinga frå tenesteutval for oppvekst og kultur vart samrøystes vedteke.  
 
Det vart røysta alternativ mellom framlegget frå ordføraren og andre avsnitt i 
innstillinga frå tenesteutvalet for oppvekst og kultur. Framlegget frå ordføraren vart 
samrøystes vedteke.  
 
3. avsnitt i innstillinga frå tenesteutval frå oppvekst og kultur fekk 8 røyster og vart 
vedteken, Arild Iversen røysta mot.  
 
Framlegget frå Arild Iversen fekk 1 røyst (Arild Iversen) og fall, 8 røysta mot.  
 
 
FSK- 157/20 Vedtak: 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent med vedtekne endring. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 11. november 2020. 
 
Kommunestyret ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 
 

 
Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020: 
 
Behandling: 
Endring av opningstider for skjenketider, foreslått av Hjalmar Eiksund, Venstre 
Endring av opningstider for skjenketider. Forslag frå Hjalmar Eiksund, V. 

Tenesteutvalet ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 

 
Røysting: 
Eiksund sitt framlegg vart vedteke med åtte røyster. Ei stemme mot. (Straume) 
 
TOK- 36/20 Vedtak: 
 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent med vedtekne endring. 

Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020.  
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Tenesteutvalet ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent slik den ligg føre. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020.  
 

 
Vedtak som innstilling frå Tenesteutval for oppvekst og kultur - 02.09.2020 - 36/20 
 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent med vedtekne endring. 

Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020.  
 
Tenesteutvalet ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 157/20 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent med vedtekne endring. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 11. november 2020. 
 
Kommunestyret ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 
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Vedlegg: 
Alkoholpolitisk handlingsplan for Volda kommune 2020-2024 - til godkjenning 

 
Saksopplysningar: 
 
Etter alkohollova § 1-7 d har kommunen plikt til å utarbeide ein alkoholpolitisk 
handlingsplan. Alkohollova set rammer for korleis alkoholpolitikken skal forvaltast. 
Innanfor desse rammene er kommunane gitt eit stort ansvar og stor fridom til å 
utforme sin eigen lokale alkoholpolitikk.  
 
Det vert lagt opp til at alkoholpolitikken vert handsama som eigen plan, og at den 
heilskapelege tilnærminga til ruspolitikk vert ivareteke gjennom 
kommuneplanrevisjonen og oppfølging av kommuneplanen ved eigne temaplanar, 
handlingsprogram m.v. Denne planen  handlar altså berre om alkoholpolitikken og 
løyvepolitikken. 
 
Alkoholpolitisk handlingplan har vore handsama i Tenesteutval for oppvekst og 
kultur 29.01.20, i Formannskapet 04.02.20 og i Kommunestyret 13.02.20 der det 
vart vedtatt å sende den ut til offrentleg ettersyn og høyring. Det har ikkje kome 
innspel eller kommentarar til planen. 
 
Alkoholpolitisk handlingsplan er utarbeidd av ei interkommunal arbeidsgruppe med 
representantar frå Hareid, Herøy, Sande, Ulstein, Vanylven, Volda og Ørsta 
kommunar. Dette fordi det tidlegare har vore eit uttalt mål at vår region har ein så lik 
løyvepolitikk som mogleg, utifrå omsynet til trafikktryggleik og like konkurransevilkår for 
næringa.  
 
Det har mellom anna vore eit mål å ha like sals- og skjenketider. Etter at planane 
har vore til handsaming i dei andre kommunane har nokon endra skjenketidene 
som vart lagt fram. 
 
Hareid: 
Gruppe 1 og 2. Alle dagar. Kl. 11.00 – 02.00 inne. Fram til kl. 24.00 for uteareal. 
Gruppe 3 Alle dagar Kl. 13.00 – 24.00 både inne- og uteareal 
Måndag etter palmesøndag – 2.påskedag: 
Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 
Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00 

· Konsum av alkoholholdig drikke må slutte seinast 30 minutt etter at 
skjenketida har gått ut. 

· Konsum av alkoholhaldig drikk i uteareal skal slutte ved skjenketida sin slutt, 
alkoholhaldig drikke må då takast med inn i skjenkelokalet. 

· For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde og på stadar der 
naboar ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida innandørs. 

· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 
dagar. 

 
Herøy: 
Skjenketid alle dagar inne:  
Gruppe 1 og 2: 10.00-02.30.  
Gruppe 3: 13.00-02.00. 
Skjenketider alle dagar ute:  
Gruppe 1 og 2, kl. 10.00-02.00.  Gruppe 3: 13.00-02.00 
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· Konsum av alkoholholdig drikke må opphøyre seinast 30 minutt etter at 

skjenketida har gått ut både inne og ute. 
· For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde og på stadar der 

naboar ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida 
innandørs. 

· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 
dagar. 

 
Sande: 
Normal skjenketid: 
Gruppe 1 og 2 Alle dagar Kl. 10.00 – 02.00 Både inne- og uteareal 
Gruppe 3 Alle dagar Kl. 13.00 – 02.00 Både inne- og uteareal 
Jul:  
2.juledag – 1. nyttårsdag 
Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 
Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00 
Påske: 
Måndag etter palmesøndag – 2.påskedag 
Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 
Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00 

· Konsum av alkoholholdig drikke må opphøyre seinast 30 minutt etter at 

skjenketida har gått ut. 
· Konsum av alkoholhaldig drikk i uteareal skal slutte ved skjenketida sin slutt, 

alkoholhaldig drikke må då takast med inn i skjenkelokalet. 
· Skjenkestaden skal sørgje for å ivareta støymessige omsyn til naboar ved 

servering ute jf. kapittel 2 i Sande kommune sine politivedtekter. 
· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 

dagar. 
 
Ulstein: 
Normal skjenketid for gruppe 1 og 2 frå kl. 11:00 - 02:00 alle dagar. Driftskonsept hotell 
får skjenke frå kl. 09.00. For utandørs skjenkeareal fram til kl. 01:00.   
Normal skjenketid for gruppe 3 frå kl. 13:00 - 02:00 alle dagar. For utandørs 
skjenkeareal fram til kl. 01:00.   
Festivaltelt (gruppe 1 og 2) får lik skjenketid som for utandørs skjenkeareal (kl.11:00- 
01:00 alle dagar).  
 
For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde, og på stadar der naboar 
ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida innandørs.  
 
Konsum av alkoholhaldig drikke må opphøyra seinast 30 minutt etter at skjenketida har 
gått ut. Dette gjeld ikkje for uteareal der alkoholhaldig drikke må takast med inn i 
skjenkelokalet ved skjenketida sin slutt.   
 
Vanylven: 
Gruppe 1 og 2:  
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Søndag – torsdag: Kl. 11.00 – 01.00 inne. Fram til kl. 24.00 for uteareal. 
Fredag og laurdag: Kl. 11.00 – 02.00 inne. Fram til kl. 24.00 for uteareal. 
Gruppe 3:  
Alle dagar: Kl. 13.00 – 24.00 Både inne- og uteareal 
Jul: 
2.juledag – 1. nyttårsdag Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 Gruppe 3: Kl. 13.00 – 
24.00 
Påske: 
Måndag etter palmesøndag – 2.påskedag  
Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00 
 

· Konsum av alkoholhaldig drikke må opphøyre seinast 30 minutt etter at 
skjenketida har gått ut.  

· Konsum av alkoholhaldig drikk i uteareal skal slutte ved skjenketida si slutt, 
alkoholhaldig drikke må då takast med inn i skjenkelokalet.  

· For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde og på stadar der 
naboar ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida innandørs.  

· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 
dagar.  

 
 
Ørsta: 
Normal skjenketid for gruppe 1 og 2 
Søndag- torsdag til kl. 11:00-02:00 inne. Fram til kl 24.00 for uteareal. 
Fredag-laurdag kl 11.00-02.00 inne. Fram til kl 01.00 for uteareal. 
 
Normal skjenketid for gruppe 3 
Søndag – torsdag kl. 13:00-24:00 både inne- og uteareal. 
Fredag og laurdag kl 13.00-02.00. Fram til kl 01.00 for uteareal. 
 

· Konsum av alkoholholdig drikke må opphøyre seinast 30 minutt etter at 
skjenketida har gått ut.  

· Konsum av alkoholhaldig drikk i uteareal skal slutte ved skjenketida sin slutt, 
alkoholhaldig drikke må då takast med inn i skjenkelokalet.  

· For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde og på stadar der 
naboar ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida innandørs.    

· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 
dagar. 

 
 
 
Forlenga periode for eksisterande sals- og skjenkeløyve 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve som går ut den 30. september 2020 får 
forlenga periode til 14. oktober 2020 grunna forseinka sakshandsaming av planen. 
Det vert lagt opp til at desse løyvehavarane får handsaming av søknadane om nye 
løyve i Tenesteutval for oppvekst og kultur den 14. oktober 2020. Dette for at dei 
nye løyva skal bli vedtatt etter den nye alkoholpolitiske planen for Volda kommune 
2020-2024. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
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Framlegget til alkoholpoltitisk handlingsplan for Volda kommune 2020-2024 
inneber ein del endringar i høve tidlegare vedtekne planar. Det er særskilt 
endringar i skjenketidene som kan ha konsekvensar for både næringa og 
befolkninga. Etter at andre kommunar i samarbeidet har endra skjenketidene I sine 
vedtekne planar må ein vurdere om dette kan medføre skeive konkurransevilkår for 
næringa I Volda kommune.  

Gebyr for skjenkeløyve ved einskildhøve er oppjusetert. Dette kan ha 
konsekvensar for dei som skal ha arrangement der alkoholhaldig drikk er involvert. 
Det er set tak på 5 ambulerande løyve på same dag. Dette vil truleg ikkje få 
konsekvensar då det er lite truleg at ein får 5 søknader som gjeld same dagen i 
Volda kommune.  

Det er viktig for næringa å ikkje få opphald i drifta. Difor bør Volda kommune 
forlenge sals- og skjenkeløyve som går ut 30. september fram til ein kan gjere 
vedtak etter ny plan. Første moglegheit vert 14. oktober i møtet til Tenesteutval for 
oppvekst og kultur. Det er spesielt viktig å forlenge perioden for dei eksisterande 
løyva ettersom at det er på grunn av kommuneadministrasjonen at sakene ikkje 
har blitt handsama innan løyveperioden som er gitt.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen 
Konsekvensar for folkehelsa: 
Tilgang på alkohol kan føre til uønskt forbruk, med dei ulemper dette kan skape for 
den 
einskilde og samfunnet. Kontrollert sal og skjenking gjennom løyve til aktørar, som 
kan 
dokumentere kunnskap og haldningar til rusmiddel generelt og alkohol spesielt, er 
viktig med 
tanke på førebygging. Dette gjeld óg ikkje minst dei tiltak kommunen gjennom 
framlagd plan 
vil søkje å følgje opp. Viktig er også kvar einskild av oss si haldning til rusmiddel, 
gjennom å 
vere gode føredøme.  
 
Med bakgrunn i kommunen sitt ansvar i Folkehelselova er det naturleg at 
rusmiddelpolitisk handlingsplan vert vurdert i høve kommunen sin overordna 
helsepolitikk. 

   
Miljøkonsekvensar: 
Ingen 
Økonomiske konsekvensar: 
Ikkje vurdert i denne saka 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ikkje aktuelt 
Konsekvensar for barn og unge: 
Det er viktig å sikre rusfrie soner slik at born og unge vert skjerma mot 
alkoholpåverking. Det er viktig at born og unge opplever arenaer der vaksne ikkje 
nyt alkohol 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/18140 19/20563 
Saksbehandlar: Birgitte Sævik 

Pedersen 
Dato: 04.12.2019 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
13/20 Partssamansett utval 17.06.2020 
144/20 Formannskapet 25.08.2020 
107/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Lønspolitikk Volda kommune 2020 - 2024 
 
Samandrag: 
Hovudtariffavtalen (HTA) sitt lønssystem har som føresetnad at det skal 
utarbeidast ein lokal lønspolitikk. Dette for at det skal vere føreseieleg og den 
einskilde tilsette skal ha moglegheit å innrette seg i høve til lønspolitikken. I 
samband med kommunesamanslåinga har ei tverfagleg, partsamansett 
arbeidsgruppe utarbeidd lønspolitikk for den nye kommunen. Lønspolitikken skal 
regelmessig reviderast. 
 

 
Formannskapet 25.08.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
 
FSK- 144/20 Vedtak: 
 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
 

 
Partssamansett utval 17.06.2020: 
 
Behandling: 
Røysting (6 røysteføre): 
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Tilrådinga frå administrasjonen vart samrøystes vedteken. 
 
 
PART- 13/20 Vedtak: 
 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 25.08.2020 - 144/20 
 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
 

 
Vedtak som innstilling frå Partssamansett utval - 17.06.2020 - 13/20 
 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
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Vedlegg: 
Lønspolitikk Volda 2020 
Organisasjonskart 
Høyringssvar med merknader oktober 2019 
Høyringssvar med merknader mars 2020 

 
Saksopplysningar: 
I samband med kommunesamanslåinga vart det satt ei tverrfagleg, partsamansett 
arbeidsgruppe med representantar frå Volda og Hornindal kommune som skulle 
utarbeide lønspolitikken for den nye kommunen.  
 
Medlemmane i arbeidsgruppa var; rådmannen i Hornindal/assisterende rådmanni 
nye Volda, personalsjefen i nye Volda kommune, oppvekstsjefen nye i Volda 
kommune, helse og omsorgssjefen i nye Volda kommune, kommunalsjef 
samfunnsutvikling i nye Volda,  Fagforbundet i Volda og Hornindal, 
Utdanningsforbundet i Volda og Hornindal, Norsk sykepleierforbund i Volda. 
Personalavdelinga i Volda hadde koordinator- og sekretærfunksjonen i 
arbeidsgruppa. 
 
Arbeidet starta i november 2018 og har hatt åtte møter, vekselsvik på Smia og 
Volda rådhus. Ein har og hatt dialog via e-post.  
 
Det vart tidleg bestemte å ta utgangpunkt i Volda kommune sin lønspolitikk, då den 
var av nyare dato enn Hornindal sin. Arbeidsgruppa har også sett til andre 
kommunar og deira lønspolitikk, mellom andre Sandefjord og Stavanger.  
 
Arbeidet var delvis ferdig i juni 2019. Det stod då att å avklare kva for 
seniorpolitiske tiltak som eventuelt skulle med i lønspolitikken for ny kommune, 
basert på eksisterande ordningar i Volda og Hornindal.  Det sto også att ei 
samordning mellom funksjonstillegg for pedagogisk personale i skulen i dei to 
kommunane. 
 
Lønspolitikken vart sendt på høyring til alle arbeidstakarorganisasjonane medio 
oktober, med svarfrist måndag 18. november. Det var innan fristen kome inn 
merknader frå fire arbeidstakarorganisasjonar. Desse er,  Utdanningsforbundet, ein 
samla frå Norsk fysioterapeutforbund og Norsk ergoterapeutforbund, og ein frå 
NITO. I tillegg kom der innspel frå rådmannen (no kommunedirektør) og rådgjevar 
personal. Alle merknadane og kommentarar ligg ved saka. 
 
Høyringsuttalelsane vart gjennomgått og det er gjort endringar i lønspolitikken med 
vedlegg som tilsa at ein på nytt ville sende dokumentet med vedlegg ut til 
arbeidstakaorganisasjonan for innspel. Det reviderte dokumentet vart sendt ut i 
mars 2020, fristen var kort – 4 dagar, noko som også er påpeika av 
arbeidstakarorganisasjonane. Merknader med kommentarar ligg ved saka. 
 
Samordning seniorpolitiske tiltak 
I gamle Volda kommune sin seniorpolitikk kunne eit av tiltaka vere vurdering av løn 
ved fylte 62 år. Målsetjinga var å motivere for fortsatt yrkesaktivitet. I Hornindal sin 
seniorpolitikk fekk tilsette som var over 62 år rett til seniordagar. I 100% stilling 
utgjorde dette 5 dagar.  Seniordagane vert berekna utifrå stillingsprosent, 80% = 4 
dagar osv. 
 
Kommunedirektøren si leiargruppe har diskutert seniorpolitikken i ny kommune og 
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kome til at det ikkje skal inn seniorpolitiske tiltak i lønspolitikk. Dei som skal 
motiverast for å fortsette i arbeide, uavhengig av alder, kan få auke i løn, 
kompetansetiltak, eller ein kan nytte andre verkemiddel som skildra i politikken.  
 
Samordning funksjonstillegg for pedagogisk personale 
I vedlegg 8 er gjeldande funksjonstillegg skildra. Det er sett i gang ein prosess med 
gjennomgang og vurdering av funksjonane og funksjonstillegga for pedagogisk 
personale i skulen. Nokre omgrep vil bli endra, og det vil truleg bli gjort ei 
omfordeling av midlar slik at det blir betre samanheng mellom oppgåve og tillegg. 
Eventuelle endringar iverksett frå 01.08.2020. 
 
Funksjonstillegg helse og omsorg 
I samband med kommunesamanslåinga har det vore ein gjennomgang av 
funksjonstillegga i sektor helse og omsorg. Med på gjennomgangen var leiarar og 
tillitsvalde: Vedlegg 8 som skildrar funksjonstillegg, er det gjort rettingar som fylje 
av denne gjennomgangen.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Det har vore gjort ein systematisk gjennomgang av gamle lønspolitikkar og partane 
har saman vurdert kva som er viktig for den nye kommunen med tanke på å vere 
ein attraktiv arbeidsgjevar, som kan rekruttere, utvikle og behalde kompetanse. 
Arbeidstakarorganisasjonane har i etterkant kome med innspel som er vurdert og 
ein del av det er det teke omsyn til i det vidare arbeidet. Leiargruppa har og vurdert 
framlegget frå arbeidsgruppa og kome med innspel som det er korrigert for.  
 
Det er alltid utfordringar knytt til vurdering og fastsetjing av løn. Politikken er bygd 
på prinsippa i Hovudtariffavtalen og er utarbeidd i nært samarbeid med partane i 
arbeidslivet. Kommunedirektøren vurderer lønspolitikken med vedlegg som eit 
heilskapleg dokument som legg gode premissar for lønsfastsetjing i den nye 
kommunen.  
 
Kommunedirektøren rår til at kommunestyret vedtek den slik den ligg føre og at 
revideringar vert å handsame i partsamansett utval.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Lønspolitikken gjer det føreseieleg for tilsette, 
slik at alle har same moglegheit til å innrette seg i forhold til tiltak og verkemiddel. 
Konsekvensar for folkehelsa: Ingen kjende 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende 
Økonomiske konsekvensar: Auke i løn gjev økonomiske konsekvensar. Planlagd 
kompetanseheving og lokale forhandlingar må leggast inn i budsjett. Anna 
lønsauke må takas innanfor tildelt ramme.  
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/3773 20/8901 
Saksbehandlar: Paul Ottar Tornes 
Dato: 25.05.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
47/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 02.06.2020 
113/20 Formannskapet 09.06.2020 
79/20 Kommunestyret 18.06.2020 
108/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Temaplan for breiband og ekom-nett 
 
Samandrag: 
Temaplan for breiband og ekom-nett i Volda kommune er utarbeidd med mål om å 
realisere godt breiband til alle innbyggjarar og næringsliv i kommunen. 
Breiband er i dag ein føresetnad for at samfunnet skal fungere. Breiband med høg 
kapasitet er viktig for busetnad, næringslivet - særskilt konkurranseevna, turisme, 
og offentleg sektor - særskilt ved fornying av helsevesen, eldreomsorg og skule- og 
utdanningssektoren. 

 
 

 
Formannskapet 09.06.2020: 
 
Behandling: 
 
Sakshandsamar Paul Ottar Tornes orienterte.  
 
Røysting (9 røysteføre): 
Innstillinga frå tenesteutval for forvaltning og utvikling vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
FSK- 113/20 Vedtak: 
Volda kommunestyre godkjenner plan for breiband og ekom-nett datert 26.05.2020  
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Tenesteutval for forvaltning og utvikling 02.06.2020: 
 
Behandling: 
Prosessleiar for digitalisering, Paul Ottar Tornes, orienterte og svarte på spørsmål frå 
utvalet. 
Kommunedirektøren si tilråding vart samrøystes vedteke. 
 
 
TFU- 47/20 Vedtak: 
Volda kommunestyre godkjenner plan for breiband og ekom-nett datert 26.05.2020  
 
 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre godkjenner plan for breiband og ekom-nett datert 26.05.2020  
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Vedlegg: 
Temaplan for breiband og ekom-nett 2020-2023 

 
Saksopplysningar: 
Temaplan for breiband og ekom-nett inneheld vurderingar knytt til breiband for 
samfunnet generelt og informasjon om den nasjonale breibandsordninga. Planen 
omhandlar og Møre og Romsdal Fylkeskommune si forvaltning av ordninga. I 
tillegg gir den ei oversikt over områder i Volda kommune som ikkje har godt 
breiband, og ein handlingsdel som synar mål, strategiar, og tiltak som må 
gjennomførast i perioden for å gje alle innbyggjarar i kommunen tilgong til godt 
breiband. Viser elles til vedlagt temaplan.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Volda kommune har lagt vekt på i sine strategiar at utbygging av godt breiband i 
heile kommunen er ein viktig føresetnad for at samfunnet skal fungere. Breiband 
med høg kapasitet er viktig for busetnad, næringslivet - særskilt konkurranseevna, 
turisme, og offentleg sektor - særskilt ved fornying av helsevesen, eldreomsorg og 
skule- og utdanningssektoren.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen direkte likestillingsmessige sider ved saka 
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Innbyggjarar i områder som i dag ikkje har god breibandsdekning vil kunne oppleve 
å falle utanfor sosiale arenar, og av den grunn kan det tenkjast at ein vil kunne 
oppleve styrka kjensle av tilhørigheit ved tilgong til godt breiband.  
 
Miljøkonsekvensar: 
Godt breiband kan bidra til redusering av kjøyring og anna reising for å delta på 
møter, seminarer, sosiale aktivetetar osv.  
I dei tilfeller det blir betre mobildekning, i tillegg til godt breiband, vil ein kunne 
oppleve auka bruk av fritidsbustadar.  
 
Økonomiske konsekvensar: 
25% lokal eigenfinansiering er naudsynt for å bli prioritert i tildeling av 
breibandsmidlar.  
Lokal eigenfinansiering kan bestå av kommunale midlar, dugnadsarbeid, og ekstra 
midlar frå innbyggjarne og næringslivet.  
 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Eit moderne og robust breibandsnett vil kunne gje god kommunikasjon i 
krisesituasjonar.  
For områder der ein har fiber til heimen vil det også vere godt tilrettelagt for 
etablering av basestasjonar som vil kunne gje god dekning på mobilnettet, både for 
4G og for framtidig 5G dekning.  
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Barn og unge vil kunne nytte digitale tenester både til skule, fritid, sosiale aktivitetar 
og anna.  
Dette vil i praksis bety at barn og unge kan delta i samfunnet på lik linje med dei 
som har breiband med god kapasitet.  
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Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/4856 20/13493 
Saksbehandlar: Rune Sjurgard 
Dato: 12.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
143/20 Formannskapet 25.08.2020 
109/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Strategisk samarbeid Ørsta og Volda 
 
Samandrag: 
Tettare samarbeid mellom kommunane Volda og Ørsta vert vurdert som nødvendig 
for samfunns- og tenesteutvikling i desse to kommunane. Kommunedirektørane 
har i samarbeid utarbeidd eit felles notat som skisserer prosess for å utvikle 
samarbeidet. Formålet med samarbeidet er berekraftig utvikling av lokalsamfunna, 
samt gode og effektive tenester for innbyggjarane. Samarbeidet skal byggje på FN 
sine berekraftmål og vidareutvikling av den kulturen som allereie er etablert for 
samarbeid. Vidare skal ein byggje på heilskapleg og langsiktig tilnærming for å 
leggje til rette for best moglege framtidsvilkår for innbyggjarane i desse to 
kommunane. 
 

 
Formannskapet 25.08.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
 
FSK- 143/20 Vedtak: 
 
Kommunestyret sluttar seg til vedlagte notat av 10.08.20 og den prosessen som er 
skissert i notatet.  
 
Det vert søkt om statlege midlar til å gjennomføre prosessen.  
 
Resultat frå prosessen sine ulike fasar vert framlagt i rapport til handsaming i 
kommunestyret. 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Kommunestyret sluttar seg til vedlagte notat av 10.08.20 og den prosessen som er 
skissert i notatet.  
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Det vert søkt om statlege midlar til å gjennomføre prosessen.  
 
Resultat frå prosessen sine ulike fasar vert framlagt i rapport til handsaming i 
kommunestyret. 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 25.08.2020 - 143/20 
 
Kommunestyret sluttar seg til vedlagte notat av 10.08.20 og den prosessen som er 
skissert i notatet.  
 
Det vert søkt om statlege midlar til å gjennomføre prosessen.  
 
Resultat frå prosessen sine ulike fasar vert framlagt i rapport til handsaming i 
kommunestyret. 
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Vedlegg: 
Strategi for samarbeid Volda og Ørsta rev 
Intensjonsavtale 020513 om interkommunalt samarbeid mellom kommunane Volda og 
Ørsta 

 
Saksopplysningar: 
Det har vore dialog mellom ordførarane og kommunedirektørane om utvikle vidare 
samarbeid mellom kommunane Volda og Ørsta. Bakgrunnen er å styrke posisjonen 
til desse to kommunane i samanheng med samfunnsutviklinga. Volda og Ørsta er 
komplementære tettstadar som i lag utgjer eit samfunn som kan samanliknast med 
Kristiansund og Molde. Volda og Ørsta kan ta ein posisjon som den fjerde byen i 
fylket dersom kommunane samarbeider om ei heilskapleg utvikling og vert 
tilgodesett med dei same verkemidla frå fylket og staten som byane i fylket. 
 
Volda og Ørsta har regionale og nasjonale statlege institusjonar som Ivar Aasen-
tunet/nynorsk kultursenter, Helfo, Statens lånekasse, vegstasjon, jorskifterett, 
tingrett, Sjukehus, flyplass, høgskule og vidaregåande skular. Kommunane har 
også viktige industribedrifter, kompetansebedrifter og servicebedrifter  integrert i eit 
tradisjonsrikt landbruksmiljø. Reiseliv er også ei næring i god utvikling. 
 
Både offentleg og privat næringsliv sine framtidsmoglegheiter er avhengig av å 
vere lokalisert i eit samfunn som er i utvikling. Vi må ha gode og effektive 
samferdsels- og kollektivløysingar internt og til omverda. Vi må ha eit samla tilbod 
innanfor kultur og idrett mv og bustadtilbod som gjer det interessant for folk å 
busetje seg i desse to kommunane. Vi må ha grunnleggjande gode kommunale 
tenester som gjer at foreldre prioriterer barnehagane og skulane i desse 
kommunane framfor å bu i større byar, samt at ein kan sjå for seg å kunne leve 
heile livet i desse samfunna og ha gode tenester når ein ikkje lenger er sjølvhjelpt. 
 
For å oppretthalde gode tenester for innbyggjarane er kommunane avhengig av å 
ha berekraftig økonomi og tilgang til god kompetanse. Den økonomiske utviklinga i 
kommunane vert stadig meir utfordrande. I tråd med varsla politikk styrer staten 
ned veksten i inntektene som virkemiddel for å redusere veksten i offentleg sektor. 
Utgiftene til velferd aukar meir enn inntektene. I tillegg har kommunesektoren stor 
vekst i renter og avdrag som følgje av høge investeringar. Volda og Ørsta er 
minsteinntektskommunar. Vi er i ferd med å tære på driftsfonda, og får auka 
utfordringar med å balansere budsjetta i dei komande åra. Det vil ikkje vere nok å 
effektivisere seg til balanse. Kommunane vert nøydde til å kutte i tenestene. På ein 
del tenesteområde kan det vere eit potensial for å ta ut gevinstar gjennom 
samarbeid. Dette gjeld både økonomisk og kompetansemessig der ein kvar for seg 
vert for liten og sårbar. 
 
Kommunedirektørane har i samarbeid utarbeidd eit notat med forslag til prosess for 
å vidareutvikle samarbeidet mellom kommunane Volda og Ørsta. Det vert synt til 
notatet som ligg ved. Dette omhandlar både samfunnsutvikling og tenesteutvikling. 
Formålet med samarbeidet er å skape berekraftig utvikling av lokalsamfunn, samt 
gode og effektive tenester til innbyggjarane. Alt samarbeid må tene samfunnet og 
innbyggjarane i begge kommunane. Samarbeid mellom Volda og Ørsta hindrar 
ikkje samarbeid med andre kommunar når det vil vere tenleg. 
 
Det vert foreslått at ein startar med ein politisk prosess for å skape forankring om 
felles visjon, strategi og tiltak knytta til samfunnsutviklinga. Det vert foreslått å søkje 
om midlar frå fylkesmannen sitt prosjektskjøn til denne prosessen. Dersom vi får 
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tilskot så vil det dekkje 50 % av kostnadene. Resten vert å dekkje opp gjennom 
eigeninnsats. Ein kjem attende til nærare omfang og detaljar i programmet når vi 
har fått svar frå fylkesmannen. 
 
Vidare er det utarbeidd forslag til ein prosess for å utarbeide eit program for 
tenestesamarbeid. Prosessen skal resultere i rapport som vert lagt fram for 
kommunestyret der ein vedtek visjon, strategi og konkrete samarbeidstiltak.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunane Volda og Ørsta har tradisjon for samarbeid. VØR, barnevern, Nav og 
landbrukskontor er sentrale samarbeidstiltak på tenestesida. I dei siste åra er det 
også etablert fleire samarbeid innanfor 7-stjernenettverket på søre Sunnmøre. 
Volda og Ørsta har også tett samarbeid opp mot fylket og staten i samferdssaker 
og i kampen for å redde statlege arbeidsplassar og viktige samfunnsfunksjonar når 
desse har vore trua av rasjonaliseringsprosessar. Kommunane inngjekk også ei 
intensjonsavtale om samarbeid i 2013, jfr vedlegg. 
 
Samarbeid er eit alternativ til kommunesamanslåing. Volda og Ørsta valte å ikkje 
slå seg saman, og det er viktig å vise om ein kan få til like store synergiar gjennom 
samarbeid som ein ville fått ved ei samanslåing.  
 
Saksutgreiinga er utarbeidd i samarbeid mellom kommunedirektørane i Volda og 
Ørsta og vert lagt fram som felles sak for kommunestyret i begge kommunane. Det 
er viktig med politisk forankring av prosessen vi skal søkje om midlar frå 
fylkesmannen. Omfang og framdrift i prosessen vil vere avhengig av økonomisk 
støtte frå fylkesmannen.  
 
Kommunedirektøren rår til at kommunestyret sluttar seg til prosessen slik det går 
fram av vedlagte notat frå kommunedirektørane i Volda og Ørsta, datert 10.08.20. 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Kommunedirektøren si leiargruppe 
Hovudtillitsvalte 
Hovudverneombodet 
Ungdomsrådet 
Volda næringsforum 
Frivilligkoordinatorane 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/5065 20/15155 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 07.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
02/20 Valstyret 15.09.2020 
110/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Stortingsvalet og sametingsvalet 2021 - fastsetjing av valdag 
 
Samandrag: 
Kommunal- og moderniseringsdepartementet har i statsråd 6. mars 2020 fastsett 
valdagen til måndag 13. september 2021. Kommunestyret kan vedta at det på ein 
eller fleire stadar i kommunen skal holdast val også på søndag 12. september 
2021.  
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 
I Volda kommune skal valdagen for stortings- og sametingsvalet 2021 vere 
måndag 13. september 2021.  
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Vedlegg: 
Valggjennomføring i 2021 i lys av den pågående covid-19 pandemien 
202713-18 Valggjennomføring i 2021 i lys av den pågående covid-19 pandemien 
Fastsetting av valdag - Stortingsvalget og sametingsvalget 2021 
Epost 

 
Saksopplysningar: 
 
Kommunal- og moderniseringsdepartementet har i statsråd 6. mars 2020 fastsett 
valdagen til måndag 13. september 2021.  
 
Vallova § 9-2 (2) opnar for at kommunestyret kan bestemme om kommunen skal 
holde val, ein eller fleire stadar, også søndag 12. september 2021.  
 
Det er lang tradisjon, både i Volda og Hornindal, til å halde val på den offisielle 
valdagen. Erfaringar viser at kapasiteten ved vallokala har vore god, og at 
valgjennomføringa har fungert godt. Det har vore lite kødanning i dei ulike 
vallokala. Ved sist val tok Volda kommune i bruk elektronisk manntal, noko som 
effektiviserte valgjennomføringa ytterlegare, fordi veljarane fekk gjennomført valet 
sitt på kortare tid enn før, då det vart nytta papirmanntal. 
 
Valoppslutninga i kommunen har vore god. Ved førre kommune- og fylkestingsval 
var valoppslutninga i Volda på 69 %, medan valoppslutninga på landsbasis var på 
65%. 
Trenden viser at fleire nyttar høvet til å røyste på førehand. I Volda røysta 31 % på 
førehand ved sist kommune- og fylkestingsval i 2019. Ved førre stortings- og 
sametingsval i 2017 røysta 29,1 % frå «gamle» Volda på førehand, og 19,2 % frå 
Hornindal.  
 

Førehandsrøysting Stortings- og 
sametingsvalet 2017 

Kommune- og 
fylkestingsvalet 2019 

Volda  29,1 % «gamle Volda» 31 % «nye Volda» 
Hornindal  19,2 %  

 
 
Det vert lagt godt til rette for tidlegrøysting og førehandsrøysting frå 01.07.2021 til 
10.09.2021, det er soleis god moglegheit til å røyste utanom den offisielle 
valdagen.  
 
Gjennomføring av eit to-dagars val vil gi auka kostnader i høve valgjennomføringa. 
To-dagars val vil krevje auka ressursar både personalmessig, organisatorisk og 
økonomisk. Ein ekstra valdag vil medføre auka kostnader knytt til mellom anna: 
godtgjersle til valfunksjonærar, IT-support, reinhald, informasjon m.m. Dersom 
kommunestyret ynskjer å gjennomføre to-dagars val i Volda, må desse kostandane 
innarbeidast i budsjettet for 2021.  
 
Det går fram av brev frå Kommunal- og moderniseringsdepartementet datert 
27.08.2020, at kommunane må planlegge valgjennomføringa i lys av covid-19-
pandemien. I følgje helsemyndigheitene kan covid-19-pandemien vare i fleire år, 
og vi må vere budde på at viruset kan blusse opp nasjonalt og lokalt, før og under 
valet. Dette kan medføre at valgjennomføringa vil kunne verte meir krevjande enn 
normalt. Kommunen må planlegge valgjennomføringa utifrå den gjeldande 
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koronasituasjonen i heile røysteperioden, og legge til rette for at alle har god 
moglegheit til å røyste både tidleg, på førehand og på valdagen.  
 
Vurdering og konklusjon: 
I ein normalsituasjon erfarar administrasjonen at det ikkje er behov for å halde val 
på søndag for å sikre god valdeltaking.  Ordninga med ein-dags val har fungert, og 
kommunedirektøren rår til at ein held fram med ein-dagsval. Likevel må ein ta 
omsyn til vesentlege endringar i covid-19-situasjonen og legge planar for dette, slik 
at alle har god moglegheit til å røyste enten på førehand eller på valdagen.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende. 
Konsekvensar for folkehelsa: Ingen kjende. 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende. 
Økonomiske konsekvensar: Kostnadane ved gjennomføring av stortings- og 
sametingsvalet over to-dagar, vil auke monaleg. Det bør også takast høgde for at 
eit covid-19-utbrot, vil føre til auka kostander i høve valgjennomføringa.  
Beredskapsmessige konsekvensar: Eit covid-19-utbrot kan utløyse 
beredskapsmessige konsekvensar i valgjennomføringa, som til dømes tiltak for å 
hindre smittespreiing og kontinuietesplan for å sikre tilstrekkeleg tilgjengeleg 
resurssar, både i høve gjennomføring av førehandsrøystinga og valgjennomføringa 
på valdagen.   
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende.  
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Servicekontoret for vidare arbeid.  
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/18646 20/15451 
Saksbehandlar: Inger-Johanne 

Johnsen 
Dato: 10.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
111/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Val av kvinnelege meddommarar til jordskifterett 
 
Samandrag: 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og langmannsrett for perioden 2021-
2024 blei endeleg handsama i kommunestyret i sak 82/20, 18. juni 2020. Ved ein 
feil inneholdt ikkje saksframlegget valutvalet sitt framlegg til val av kvinnelege 
meddommarar til jordskifteretten, berre eit utval på 5 menn. Valutvalet sitt framlegg 
til kvinnelege jordskiftemeddommarar blir derfor lagt fram til vedtak no.  

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Følgjande utval av jordskiftemeddommarar (kvinner) blir foreslått vedteken:  
 
Anne Aasgaard Kirkhorn 
Oddhild Saure 
Gunnhild Larsgård 
Anne Petrine Ryslett 
Hilde Karin Berg 
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Vedlegg: 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett for perioden 2021-2024 - 
Endeleg handsaming 

 
Saksopplysningar: 
Valutvalet hadde saka til handsaming og kom med si innstilling i møte 13. mai 
2020, men ved ein feil kom ikkje forslag til kvinnelege jordskiftemeddommarar med 
i innstillinga til kommunestyret. 
 
Kvar kommune skal ha eit særskilt utval for meddommarar til jordskifteretten (jf 
domsstollova § 65 og jordskiftelova § 2-5. Dei som er med i utvalet, skal vere 
kunnige i saker som jordskifteretten vanlegvis handsamar. Det er alt valgt 5 menn 
frå Volda, og det skal no veljast  5 kvinner. 
 
Det har ikkje kome inn vandelsmerknad på dei som er foreslått som 
meddommarar. Oversikta over kandidatar har vore til ettersyn i to veker, og det har 
heller ikkje kome inn merknader til forslaget. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunestyret gjer vedtak om nytt utval av (kvinnelege) jordskiftemeddommarar 
for perioden 1.1. 2020 – 31.12.2024 på bakgrunn av valutvalet si innstilling. 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende 
Konsekvensar for folkehelsa: Ingen kjende 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende 
Økonomiske konsekvensar: Ingen kjende 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? Nei  
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Avdeling dokumentasjon og service for vidare arbeid 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/18646 20/15460 
Saksbehandlar: Inger-Johanne 

Johnsen 
Dato: 10.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
112/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Val av ny meddommar til Søre Sunnmøre tingrett 
 
Samandrag: 
Kommunestyret valde i sitt møte 18. juni 2020 (sak 82/80) blant anna 
meddommarar til tingretten for perioden 1.1.2021 – 31.12.2024. Ved ein feil blei det 
valgt ein meddommar som ikkje hadde gitt sitt samtykke. 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 

· Val av Svanhild Holsvik som meddommar i tingretten  blir gjort til inkje. 
· Heidi Berg Rusten Grebstad blir valgt som meddommar i tingretten. 
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Vedlegg: 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett for perioden 2021-2024 - 
Endeleg handsaming 

 
Saksopplysningar: 
Saka har tidlegare vore handsama i valutvalet 13. mai 2020 og i kommunestyret 
18.06.2020.  
Her blei følgjande utval av kvinnelege meddommarar til tingretten valgt:  
 

1. Torill Rødven Eide 
2. Anne-Grete Eiken 
3. Kari Hasle 
4. Stine Akeren Bjørdal 
5. Svanhild Holsvik 
6. Iris Håskjold 
7. Hildegunn Nautvik 
8. Hilde Randi Osdal 
9. Ingrid Salt 
10. Unni Margaret Skare 
11. Lena Sætre 
12. Anita Tilseth 
13. Lin Storm Traagstad 
14. Eli Øye Vassbotn 
15. Elin Wilhelmsen 
16. Siv Madeleine Kristensen 
17. Tonje Mari Dragset 
18. Elisabeth Teige 
19. Eli Anne Bakkene 
20. Synnøve M. Leirvik 
21. Agnieszka Papierska 
22. Charlotte Ingabire 
23. Inghild Mårstøl Lade 
24. Cecilie Vartdal Almestad 
25. Ellen Strøm Synnevåg 
26. Linda Nedrelid Vatne 
27. Møyfrid Lillenes 
28. Anette Foldal 
29. Anne Natvig  
30. Tove Sylte 

 
 
Svanhild Holsvik har i etterkant av vedtaket gitt tilbakemeldilng på at ho ikkje hadde 
samtykka til valet.  
Valutvalet har tidlegare foreslått Heidi Berg Rusten Grebstad som meddommar i 
tingretten, og ho kan derfor gå inn på Svanhild Holsvik sin plass blant 
meddommarane. 
 
Det har ikkje kome inn merknader til vandelskontroll og det kom ingen merknader 
til forslaget mens det låg ute til offentleg ettersyn. 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunestyret gjer vedtak om at Heidi Berg Rusten Grebstad blir valt som 
meddommar i tingretten for perioden 1.1.2021 – 31.12.2024 
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Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende 
Konsekvensar for folkehelsa:   Ingen kjende 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende 
Økonomiske konsekvensar: Ingen kjende 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? Nei. 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Avdeling dokumentasjon og service for vidare arbeid. 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/5347 20/15382 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 09.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
18/20 Valutval 24.09.2020 
113/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Fritak frå politiske verv til 31.12.2021 - Stig Olav Lødemel 
 
Samandrag: 
Stig Olav Lødemel søkjer om mellombels fritak frå alle sine politiske verv fram til 
31.12.2021. Bakgrunnen for fritakssøkanden, er vansker med å kombinere eigen 
arbeidssituasjon som sjølvstendig næringsdrivande og politisk aktivitet.  
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 
Stig Olav Lødemel får mellombels fritak frå sine verv i formannskapet og valstyret 
fram til 31.12.2021.  
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Vedlegg: 
Rundskriv om konstituerande møte i kommunestyre 
Søknad om fritak frå politiske verv - Stig Olav Lødemel 
Epost 

 
Saksopplysningar: 
 
Stig Olav Lødemel har i brev datert 08.09.2020 søkt om fritak frå politiske verv fram 
til 31.12.2021.  
Stig Olav Lødemel har følgjande politiske verv i Volda kommune: 

· Medlem i kommunestyret 
· Medlem i formannskapet 
· Medlem i valstyret 

 
Stig Olav Lødemel skriv at bakgrunnen for fritakssøknaden er ein krevjande 
jobbsituasjon som sjølvstendig næringsdrivande som ikkje let seg kombinere med 
politisk arbeid. Han skriv følgjande i fritakssøknaden: «Eg har rett og slett ikkje 
moglegheit til å prioritere politikken framfor det mine tilsette og eg skal leve av. 
Kompensasjon for tapt arbeidsforteneste gjev ikkje kompensasjon for tapt 
produksjon i firmaet. Når framdrift i prosjekt vert skadelidande fordi eg er på 
politiske møte, vert det tverrfaglege samarbeidet naturlegvis også påverka i negativ 
retning. Det å skaffe stedfortredar dei dagane eg skal vere på politiske møte har 
synt seg å vere umogleg.» 
  
Det går vidare fram av fritakssøknaden at Stig Olav Lødemel ønskjer moglegheit til 
å kome attende som politikar dersom livssituasjonen endrar seg, og han søkjer 
derfor om mellombels fritak fram til 31.12.2021.  
 
Fritak frå politiske verv er heimla i kommunelova § 7-9. Kommunelova gir 
kommunestyret høve til å frita politiske representantar dersom ein: «ikkje kan 
ivareta vervet sitt utan at det fører til vesentlig ulempe for han eller henne.» Det 
skal ikkje vere kurant å gje fritak frå eit folkevald verv, og lova krev at ulempa med 
å halde fram i vervet skal vere vesentleg. Det går vidare fram at kommunestyret 
må, når søknaden vert vurdert, legge vekt på om grunnlaget for fritakssøknaden 
var kjent på det tidspunktet då den folkevalte samtykka til valet. Kommentarutgåva 
til kommunelova seier at fritaksgrunn kan mellom anna vere søkjar sitt 
arbeidforhold, dårleg helse eller andre velferdsgrunnar som gjer det ekstra 
byrdefult å oppfylle dei pliktene som vervet medfører.  
 
Koronasituasjonen er ei ekstrabelastning for næringsdrivande, som opplever endra 
arbeidstilhøve i samband med nedstenginga av samfunnet og auka fråvær blant 
tilsette for å følgje nasjonale smittevernråd. Kommunedirektøren ser at det kan 
vere ei vesentleg ulempe for Stig Olav Lødemel å prioritere politisk arbeid, når 
fråveret frå arbeidet gir konsekvensar for framdrift i prosjekt og ivareta tilsette sine 
interesser i firmaet.  
 
Kommunelova legg opp til ei skjønnsmessig vurdering, der kommunestyret skal 
vurdere om verva fører til vesentleg ulempe i arbeidsforholdet. Formannskapet vil i 
perioder vere tidkrevjande for medlemane, både i form av stor møteaktivitet og 
førebuing til møter.  
 
Vidare skal kommunestyret legge vekt på om grunnlaget for fritakssøknaden var 
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kjent når Lødemel samtykka til valet.  
 
Dersom kommunestyret vedtek å innvilge fritakssøknaden, kan kommunestyret 
velje ein settemedlem i Lødemel sine verv i formannskap og valstyre i 
fritaksperioden. Ved val av settemedlem skal rekkefølgja på varalista følgjast, jf. 
kommunelova § 7-10, 2. ledd. 
Ved eit mellombels fritak rykker Camilla Gjelsvik opp som fast medlem i 
kommunestyret og Roald Espset som fast medlem i formannskapet og valstyret.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunestyret skal, når ein vurderer søknaden, legge vekt på om grunnlaget for 
fritakssøknaden var kjent på det tidspunktet då Stig Olav Lødemel samtykka til 
valet. Det vil ofte vere meir utfordrande for ein privat næringsdrivande å delta i 
politiske verv som tek tid. Dette er noko som ein vil måtte vere budd på når ein 
stiller til val. Slik administrasjonen vurderer saka så har belastninga for Lødemel 
representert ved ei mindre bedrift innanfor elektrobransjen fått ei auka belastning 
som følgje av koronasituasjonen. Spørsmål om fritak  må uansett vurderast i kvart 
enkelt høve, og tidsperioden for ein slik søknad. Administrasjonen tilrår at Stig Olav 
Lødemel får fritak frå verva i formannskapet og valstyret, men finn ikkje å tilrå fritak 
frå vervet i kommunestyret.  
 
På generelt grunnlag er rammevilkåra for å kunne delta i politisk arbeid ei 
demokratisk problemstilling som bør drøftast i forkant av neste kommuneval. 
Problemstillinga er både lokal og nasjonal. Det er viktig at det er nokonlunde like 
vilkår for å kunne delta i demokratisk arbeid, slik at samfunnet har ein 
representasjon som er mest mogleg representativ i folket. Det vil vere eit tap for 
samfunnet dersom td kandidatar frå næringslivet ikkje vert tilstrekkeleg 
representert i politisk arbeid.  
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende. 
Konsekvensar for folkehelsa:  Ingen kjende. 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende. 
Økonomiske konsekvensar: Ingen kjende. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende. 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende. 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? Nei 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
Stig Olav Lødemel  
Volda Høgre 
Avdeling for dokumentasjon og service  
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Volda kommune   
Vår referanse: 20/5350 20/16046 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 16.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
85/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Godkjenning av innkalling og sakliste 
 
 

 
 

 
 
 
  



 
 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Volda kommune   
Vår referanse: 20/5350 20/15390 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 09.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
86/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Godkjenning av protokoll 
 
 

 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Protokoll - Kommunestyret i Volda - 18.06.2020 

 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Volda kommune 

 

Møteprotokoll 
 

Utval: Kommunestyret 
Møtestad: Volda samfunnshus 1. etg. 
Dato: 18.06.2020 
Tid: Kl. 13:00-20:15 

 
 
Medlemmar som møtte Representerer Funksjon 
Lars Alv Haugen Ap medlem 
Magnar Sunde Ap medlem 
Margrete Trovåg Ap medlem 
Sverre Leivdal Ap varaordførar 
Roald Espset Frp medlem 
Dan Helge Bjørneset H medlem 
Ivar-Otto Kristiansen H medlem 
Jan Heltne H medlem 
Thomas Lundberg H medlem 
Thore Heggen H medlem 
Arild Iversen KrF medlem 
Henning Holsvik KrF medlem 
Jørund Stig Knardal KrF medlem 
Lars Olav Drabløs MDG medlem 
Øyvind Festø MDG medlem 
Gudrun Kløve Juuhl R medlem 
Eldar Årvik Engelund SP medlem 
Hans Peter Eidseflot SP medlem 
Ledvin Skjerdal SP medlem 
Rebecca Riise Bjerknes SP medlem 
Sølvi Dimmen SP ordførar 
Silje Louise Dahl SV medlem 
Benedikte Holmberg V medlem 
Hallvard Bjørneset V medlem 
Edvin Dale VL medlem 
Odd A. Folkestad VL medlem 
Sindre Kvangarsnes VL medlem 

 
Forfall Representerer Varamedlem  Representerer 
Jon Georg Dale Frp Rune Barstad Frp 
Stig Olav Lødemel H Camilla Gjelsvik H 
Ola Perry Saure SP Andrine Høgalmen 

Støverstein 
SP 

Pål Ruben Seljeset 
Tomasgard 

SP Lise Charlotte Ekros SP 

Cecilie Rørstad SV Kari Aslaug Hasle SV 
Jan Erik Stokkeland SV Gunnar Strøm SV 

 
Andre som møtte 
Ann Kristin Langeland, ass. kommunedirektør 
Rune Sjurgard, kommunedirektør 
Svein Berg-Rusten, kommunalsjef helse og omsorg 
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Per Ivar Kongsvik, kommunalsjef oppvekst 
Jarl Martin Møller, kommunalsjef samfunnsutvikling 
Kari Mette Sundgot – økonomisjef 
Sonja Håvik – møtesekretær 

 
 
 
Inhabile Sak Merknadar 
Ivar-Otto Kristiansen 81/20 Teknisk sjef i Ørsta kommune, jf. fvl. § 6, 2. ledd. 

 
 
 
 
 
 
 

Sakliste 
 

Sak nr. Sakstittel  Arkivsaksnr. 

61/20 
 

Godkjenning av innkalling og sakliste  20/3993 

62/20 
 

Godkjenning av protokoll  20/3993 

63/20 
 

Økonomirapport 1. tertial 2020  20/3192 

64/20 
 

Finansrapport 1. tertial 2020  20/3858 

65/20 
 

Innkjøpsstrategi Volda kommune  20/3383 

66/20 
 

Insentivordning for å få studentar til å melde 
flytting til Volda 
 

 19/18167 

67/20 
 

Symjeanlegg Volda sentrum - Val av 
konsept 
 

 19/14492 

68/20 
 

Sluttbehandling: Detaljregulering for 
Fjellvegen 2 
 

 19/10016 

69/20 
 

Avløpsledning på Indre og Ytre Flotane – 
overtaking 
 

 20/1288 

70/20 
 

Etablering av kommunalt utviklingselskap  20/2519 

82/20 
 

Val av meddommarar til jordskifterett, 
tingrett og lagmannsrett for perioden 2021-
2024 - Endeleg handsaming 
 

 19/18646 

83/20 
 

Val av skjønnsmedlemmer for perioden 
2021-2024 - endeleg handsaming 
 

 19/18646 

81/20 
 

Grensejustering Bjørke - avtale om  
overtaking av fast eigedom og lausøyre - 
usemjeprotokoll knytt til erstatningskrav 
 

 19/11653 
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80/20 
 

Kjøp av eigedom - Heltne - deler av gnr 20 
bnr 3 
 

 20/3780 

78/20 
 

Prioritering av områder og kommunal 
medfinansiering for søknadsrunde 2020 
 

 20/3809 

77/20 
 

Løying av midlar frå disposisjonsfond til 
breibandsutbygging for Bjørkedalen og 
Straumshamn 
 

 20/3809 

76/20 
 

Eigengodkjenning av planprogram Helse og 
omsorgsplan 
 

 20/1262 

75/20 
 

Legevakt under koronapandemien  19/14335 

74/20 
 

Drift av fastlegeordninga og andre 
kommunale legeoppgåver i samband med 
koronapandemien 
 

 20/3885 

73/20 
 

Amfi og oppgradering Volda samfunnshus  20/4035 

79/20 
 

Temaplan for breiband og ekom-nett  20/3773 

71/20 
 

Regulering av parkering ved høgskulen i 
Volda 

 19/12134 

72/20 
 

Parkering mediebygget - avtale mellom 
Statsbygg AS og Volda komune. 

 20/3799 

84/20 
 

Orienteringar  20/3993 

37/20 
 

Utdeling av kulturpris  20/3993 

36/20 
 

Orientering om økonomianalyse  20/3993 

31/20 
 

Orientering om Helseplattformen  20/3993 

 
 
Volda, 19.06.2020 
 
 
Sølvi Dimmen 
ordførar 
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61/20 Godkjenning av innkalling og sakliste 
 
Vedtak: 
 

Innkalling og sakliste, med endring frå ordføraren og Hans Peter Eidseflot, vart 
godkjent utan merknad. 

 

Behandling: 

 
Sakliste 
 
Ordføraren kom med framlegg om at: 
- Møtet vert avslutta kl. 20.00. 
- OS 37/20 og OS 36/20 vert handsama først i møtet.  
- OS 31/20 vert handsama omlag kl. 14.30.  
 
Hans Peter Eidseflot bad om at rekkefølgja på sakene om breibande vert slik; PS 
79/20, PS 78/20 og PS 77/20. 
 
 

 
 
 

62/20 Godkjenning av protokoll 
 
Vedtak: 

Møteprotokollen frå møte 28.05.2020 vart godkjend utan merknad. 
 
 
 
 

63/20 Økonomirapport 1. tertial 2020 
 
Vedtak: 

 
 

1. Tertialrapport 1 år 2020 for Volda kommune vert teken til vitande. 
2. Budsjett for år 2020 vert endra med følgjande rammer: 
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3. Kommunestyret gir kommunedirektøren fullmakt til å starte prosessen 
kring nedbemanning inn mot dei to tiltak administrative stillingar og 
samanslåingsgevinstar og forventa innsparing som ligg i år 2021 i 
gjeldande økonomiplan 2020-2023.  
For å lette prosessen vert det tilbydd ei ordning med 
servicepensjon/sluttpakke for tilsette ved uttak av AFP ved 62 år – 65 år 
innanfor gruppa administrative stillingar. Dette vil vere eit supplement til 
reell nedbemanning. Ordninga vil vere frivillig, og det er arbeidsgjevar som 
avgjer kven som kan inngå avtale. 
 

 

Behandling: 

 
 
Økonomisjef Kari Mette Sundgot møtte. 
 
Røystng (33 røysteføre): 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
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Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 108/20 

 
 

1. Tertialrapport 1 år 2020 for Volda kommune vert teken til vitande. 
2. Budsjett for år 2020 vert endra med følgjande rammer: 

 

 
 
 
 

3. Kommunestyret gir kommunedirektøren fullmakt til å starte prosessen kring 
nedbemanning inn mot dei to tiltak administrative stillingar og 
samanslåingsgevinstar og forventa innsparing som ligg i år 2021 i gjeldande 
økonomiplan 2020-2023.  
For å lette prosessen vert det tilbydd ei ordning med servicepensjon/sluttpakke 
for tilsette ved uttak av AFP ved 62 år – 65 år innanfor gruppa administrative 
stillingar. Dette vil vere eit supplement til reell nedbemanning. Ordninga vil vere 
frivillig, og det er arbeidsgjevar som avgjer kven som kan inngå avtale. 
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64/20 Finansrapport 1. tertial 2020 
 
Vedtak: 

 
Finansrapport for 1. tertial 2020 vert tatt til vitande. 
 

 

Behandling: 

 
Økonomisjef Kari Mette Sundgot svara på spørsmål frå kommunestyret.  
 
Røystng (33 røysteføre): 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
 

 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 109/20 

 
Finansrapport for 1. tertial 2020 vert tatt til vitande. 
 

 
 
 

65/20 Innkjøpsstrategi Volda kommune 
 
Vedtak: 

Kommunestyret godkjenner vedlagte forslag til innkjøpsstrategi i Volda kommune, 
datert 06.05.2020. 
Kommunestyret ber om at det under Delmål 6 vert innarbeida at Volda er Fairtrade-
kommune, og at statusen som Fairtrade-kommune er eit godt verktøy for å oppnå 
sosial berekraft. 
Kommunestyret bed administrasjonen utarbeida seriøsitetskrav for å hindra at 
innkjøpa til kommunen bidreg til sosial dumping og arbeidslivskriminalitet. 
Seriøsitetskrava skal leggjast fram for kommunestyret innan utgangen av 2020. 
Desse skal utarbeidast i samråd med tillitsvalde og ta utgangspunkt i kva som vert 
gjort i andre kommunar, til dømes Oslo, Skien og Ålesund 
 

 

Behandling: 
      

Silje Dahl (SV) kom med slikt endringsframlegg: 
 
Kommunestyret ber om at det under Delmål 6 vert innarbeida at Volda er Fairtrade-
kommune, og at statusen som Fairtrade-kommune er eit godt verktøy for å oppnå 
sosial berekraft. 
 
 
Gudrun Kløve Juuhl (R) kom med slikt framlegg: 
 
Kommunestyret bed administrasjonen utarbeida seriøsitetskrav for å hindra at 



Side 8 av 28 

 

innkjøpa til kommunen bidreg til sosial dumping og arbeidslivskriminalitet. 
Seriøsitetskrava skal leggjast fram for kommunestyret innan utgangen av 2020. 
Desse skal utarbeidast i samråd med tillitsvalde og ta utgangspunkt i kva som vert 
gjort i andre kommunar, til dømes Oslo, Skien og Ålesund 
 
 
Gudrun Kløve Juuhl (R) kom med slikt framlegg: 
 
Kommunestyret bed administrasjonen innarbeida at ved innkjøp av varer og tenester 
der språk er relevant, skal det stillast språklege krav til leverandøren med 
utgangspunkt i at Volda er ein nynorskkommune. 
 
 
Røysting (33 røysteføre): 
 
Framlegget frå Gudrun Kløve Juuhl  vedk. språk fekk 14 røyster og fall, 19 røysta 
mot (6 H, 3 Krf, 2 Frp, 1 V (Halvard Bjørneset),  2 SP (Ledvin Skjærdal og Eldar 
Englund) og 2 Ap (Sverre Leivdal og Lars Alv Haugen) 3 VL). 
 
Framlegget frå Gudrun Kløve Juuhl vedk. seriøsitetskrav fekk 20 røyster og vart 
vedteke. 13 røysta mot (2 SP (Eldar Englund og Hans Peter Eidseflot), 3 VL, 6 H, 2 
Krf (Arild Iversen og Jørund Knardal)). 
 
Framlegget frå Silje Louise Dahl (SV) vart samrøystes vedteke.  
 
Innstillinga frå formannskapet, med tilleggspunkta frå Silje Louise Dahl og Gudrun 
Kløve Juuhl, vart samrøystes vedteken.  
 
 

Formannskapet si innstilling til kommunestyret: 
 
Kommunestyret godkjenner vedlagte forslag til innkjøpsstrategi i Volda kommune, 
datert 06.05.2020. 
 

 

66/20 Insentivordning for å få studentar til å melde flytting til Volda 
 
Vedtak: 

 
1. Kommunestyret vedtek utprøving av insentivordning for studentar som melder 
flytting til Volda kommune, med ei prøvetid på 3 år. 
2. Insentivordninga gjeld studentar som kjem frå andre kommunar i Noreg, 
unnateke nabokommunar og kommunar i Sjustjerna. 
3. Det vert avsett inntil kr 2,5 mill. til ordninga. Kostnader finansierast ved bruk av 
disposisjonsfond i 2020. Frå og med 2021 vert kostnaden finansiert gjennom 
forventa auke i frie inntekter.    
 
4. Oppstart skal skje så snart det er praktisk mogeleg i studieåret 2020/2021. 

 
5. Kommunedirektøren får fullmakt til å etablere og setje i verk ordninga. 
Kommunestyret ber administrasjonen om å samkøyre insentivordninga retta mot 
studentar med Volda Næringsforum og planane som føreligg for etablering av 
Voldakortet. Dette vil omfatte etableringskostnader og eit beløp på inntil kroner 5 
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000 til studentar som melder flytting til Volda, unnateke studentar frå 
nabokommunar og kommunar i Sjustjerna. 
6. Ordninga evaluerast etter prøvetida. 

 
 

Behandling: 

 
      

Høgre, ved Dan Helge Bjørneset, kom med slikt tillegg til pkt.5: 
 
Kommunestyret ber administrasjonen om å samkøyre insentivordninga retta mot 
studentar med Volda Næringsforum og planane som føreligg for etablering av 
Voldakortet. Dette vil omfatte etableringskostnader og eit beløp på inntil kroner 5 000 
til studentar som melder flytting til Volda frå kommunar utanfor Søre Sunnmøre. 
 
 
Hans Peter Eidseflot kom med slik endring punkt 2: 
 
Insentivordninga gjeld studentar som kjem frå andre kommunar i Noreg, unnateke 
nabokommunar og kommunar i Sjustjerna. 
 
Dan Helge Bjørneset bad om at Høgre sitt framlegg vert sett i samanheng med 
framlegget frå Hans Peter Eidseflot, vedk. geografisk område. 
 
 
Røysting (33 røysteføre): 
 
Endringsframlegget frå Hans Peter Eidseflot vart samrøystes vedteke. 
 
Framlegget frå Høgre, sett i samanheng med framlegget frå Hans Peter Eidseflot, 
vart samrøystes vedteke. 
 
Innstillinga frå formannskapet, med tillegg og endring frå Hans Peter Eidsflot og Dan 
Helge Bjørneset, vart samrøystes vedteken.  
 
 

 
 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 110/20 

 
1. Kommunestyret vedtek utprøving av insentivordning for studentar som 

melder flytting til Volda kommune, med ei prøvetid på 3 år. 
2. Insentivordninga gjeld studentar som kjem frå andre kommunar i Noreg, 

utanfor Sunnmøre.  
3. Det vert avsett inntil kr 2,5 mill. til ordninga. Kostnader finansierast ved 

bruk av disposisjonsfond i 2020. Frå og med 2021 vert kostnaden 
finansiert gjennom forventa auke i frie inntekter.    

4. Oppstart skal skje så snart det er praktisk mogeleg i studieåret 2020/2021. 
5. Kommunedirektøren får fullmakt til å etablere og setje i verk ordninga. 
6. Ordninga evaluerast etter prøvetida. 
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67/20 Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
 
Vedtak: 
 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 
 
 
Oversendignsframlegg til byggenemnda: 
1. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
2. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
3. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til 
å utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
4. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre 
prosjektet til endes. 
5. I møte 20.06.2019,sak 59/19, vedtok kommunestyret mellom anna samrøystes 
at «Prosjektet skal køyrast i kommunal regi der innovasjon og sampel står sentralt i 
det vidare arbeidet». Det framgår no av vedlegg 9 i saksutgreiinga at Stiftinga 
Voldabadet har kome med viktig innspel til saka som det må takast best mogeleg 
omsyn til i det vidare arbeidet. 
 

 

Behandling: 
      

 
Thore Heggen fekk permisjon kl. 17.10 og vara Frank Vatne tok sete. 
 
Hallvard Bjørneset (V) kom med slikt framlegg, nytt punkt 3 til formannskapet si 
innstilling: 
 
I møte 20.06.2019,sak 59/19, vedtok kommunestyret mellom anna samrøystes at 
«Prosjektet skal køyrast i kommunal regi der innovasjon og sampel står sentralt i det 
vidare arbeidet». Det framgår no av vedlegg 9 i saksutgreiinga at Stiftinga 
Voldabadet har kome med viktig innspel til saka som det må takast best mogeleg 
omsyn til i det vidare arbeidet. 
 
 
Gudrun Kløve Juuhl (R) kom med slikt framlegg: 
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1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 1 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovudsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt til 
alternativ 1, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for budsjett 
og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil avhenge 
av fullfinansiering. 
 
 
Arbeidarpartiet, ved Sverre Leivdal, kom med slikt framlegg: 
 
1. Volda kommunestyre legg til grunn at prosjektet skal basere seg på romprogram 
og funksjonsløysing presentert som alternativ 3 i saksutgreiinga. Det skal leggast 
vekt på optimaliserte løysingar som reduserer samla driftskostnadar for prosjektet. 
 
2. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
3. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
4. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til å 
utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
5. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre prosjektet 
til endes. 
 
 
Sverre Leivdal (Ap) trekte framlegget sitt, og fremja oversendingsframlegg til 
byggenemnda: 
 
1. Volda kommunestyre legg til grunn at prosjektet skal basere seg på romprogram 
og funksjonsløysing presentert som alternativ 3 i saksutgreiinga. Det skal leggast 
vekt på optimaliserte løysingar som reduserer samla driftskostnadar for prosjektet. 
 
2. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
3. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
4. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til å 
utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
5. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre prosjektet 
til endes. 
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Hallvard Bjørneset (V) trekte framlegget sitt og fremja oversendingsframlegg til 
byggenemnda: 
 
Framlegget frå Venstre om nytt tilleggspunkt 3 til formannskapet sitt framlegg, vert 
gjort om til oversendingsframlegg. 
 
 
Røysting (33 røysteføre): 
 
Framlegget frå Gudrun Kløve Juuhl fekk ei røyst (Gudrun Kløve Juuhl) og fall, 32 
røysta mot. 
 
Innstillinga frå formannskapet fekk 32 røyster og vart vedteken, Gudrun Kløve Juuhl 
(R) røysta mot.  
 
Oversendingsframlegga frå Sverre Leivdal og Hallvard Bjørneset, vert samrøystes 
oversendt til byggenemnda.  
 
 

 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 111/20 
 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 

 
 
 

68/20 Sluttbehandling: Detaljregulering for Fjellvegen 2 
 
Vedtak: 

 
Volda kommunestyre godkjenner detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 (gnr 19, 
bnr. 182 m. fl.) med plandokument datert 14.05.2020. Dette i medhald av plan- og 
bygningslova § 12-12. 
 
Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning : Kotehøgde vert sett til 84. 
 

 

Behandling: 

 
 
Vedlegg til saka: Krav frå naboar om endring av høgde på blokkene i Fjellvegen 2 - 
PlanID 2018002, vart ettersendt 17. juni. 
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Røysting (33 røysteføre): 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 112/20 

 
Volda kommunestyre godkjenner detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 (gnr 19, 
bnr. 182 m. fl.) med plandokument datert 14.05.2020. Dette i medhald av plan- og 
bygningslova § 12-12. 
 
Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning : Kotehøgde vert sett til 84. 
 

 
 
 

69/20 Avløpsledning på Indre og Ytre Flotane - overtaking 
 
Vedtak: 
 

Volda kommunestyre dekkjer kostnadane med etablering av avløpsledning på 
Indre og Ytre Flotane begrensa opp til 342 000kr.  
Finansiering skjer ved bruk av investeringsmidlar prosjekt 030017, 
samleinvestering avløp. 
Det skal ikkje betalast eingongsgebyr for tilknyting. 
Vedtaket er gitt på vilkår at : 

· Det vert utarbeidd ein eigen avtale med grunneigarane som sikrar 
kommunen eigarskap og andre naudsynte rettar for framtidig drift og 
vedlikehald.  

· Det vert lagt fram sluttrekneskap for prosjektet. 
 

 

Behandling: 

 
Røysting (33 røysteføre): 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
 

 
 
 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 116/20 
 

Volda kommunestyre dekkjer kostnadane med etablering av avløpsledning på 
Indre og Ytre Flotane begrensa opp til 342 000kr.  
Finansiering skjer ved bruk av investeringsmidlar prosjekt 030017, 
samleinvestering avløp. 
Det skal ikkje betalast eingongsgebyr for tilknyting. 
Vedtaket er gitt på vilkår at : 

· Det vert utarbeidd ein eigen avtale med grunneigarane som sikrar 
kommunen eigarskap og andre naudsynte rettar for framtidig drift og 
vedlikehald.  

· Det vert lagt fram sluttrekneskap for prosjektet. 
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70/20 Etablering av kommunalt utviklingselskap 
 
Vedtak: 

 
1. Volda kommunestyre syner til saksutgreiinga og sluttar seg til at det vert 

etablert eit utviklingsselskap. Selskapet sitt formål er å utvikle kommunale 
eigedomar og ivareta kommunen sine interesser som grunneigar. 
Selskapet skal vere heileigd av Volda kommune.  

 
2. Formannskapet er generalforsamling for utviklingsselskapet. 

3. Formannskapet oppnemner interimstyre på 3 personar etter at 
kommunestyret har oppretta selskapet. 

 
Interimsstyret legg m.a fram forslag til generalforsamlinga på: 

· Vedtekter 
· Styremedlemmer  
· Styrehonorar 
· Aksjekapital  
· Selskapsnamn 

 
4. Det vert løyvd kr 50 000 til å få etablert selskapet med dekning frå 

formannskapet sin disposisjonspost.  
 

5. Nærare behov for eigenkapital i selskapet vert å handsame i samband 
med budsjettet for 2021.  

 
6. Vedtektene skal sikre at selskapet er fullt ut ope for innsyn for Volda 

kommune sin revisor, kontrollutval, administrasjon og kommunestyre. 
 

7. Formannskapet får fullmakt til å overføre kommunale tomter som 
utviklingsselskapet går inn med i utbyggjarselskap i lag med andre aktørar. 
Dette vert vurdert som kurant i tilfelle der planlagt utbygging er i samsvar 
med godkjent reguleringsplan. I prinsipielle saker vert spørsmålet lagt fram 
for formannskapet i eiga sak. 

 
8. Utviklingsselskapet får fullmakt til å gjennomføre og følge opp etablering 

av Norsk Innovasjonsenter AS på kommunal grunn innanfor rammer av 
selskapet sine vedtekter, samt forhandle naudsynte avtaler og inngå 
samarbeid  med ulike samarbeidspartar. 

 
 
 

 

Behandling: 
      

Kommunedirektøren og kommunalsjef for samfunnsutvikling Jarl Martin Møller 
orienterte.  
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Sv, ved Gunnar Strøm, kom med slikt framlegg: 
 
1. Volda kommune vil ikkje etablere eit utviklingsselskap no. 
2. Kommunestyret ber administrasjonen arbeide aktivt for etablering av Norsk 
innovasjonssenter. 
3. Erfaringane frå Norsk Innovasjonssenter AS skal evaluerast før eit eventuelt 
heileigd kommunalt utviklingsselskap vert oppretta 
 
 
 Øyvind Festø (MDG) kom med slikt framlegg: 
 
"Ordførar" endrast til "formannskap" i punkt 7. 
 
 
Hans Peter Eidesflot (SP) fekk permisjon kl. 19:20. Rune Barstad (Frp) fekk 
permisjon kl. 19:30. 
 
 
Silje Louise Dahl (SV) kom med slikt utsettingsframlegg: 
 
SV føreslår å sende saka tilbake til formannsskapet 
 
 
Røysting (31 røysteføre) utsettingsframlegg: 
 
Utsettingsframlegget fekk 11 røyster og fall, 20 røysta mot (4 Ap, 6 Sp, 3 VL, 1 V 
(Hallvard Bjørneset)1 Frp (Roald Espset) 5 H (alle med unntak frå Jan Heltne). 
 
 
Røysting (31 røysteføre): 
Framlegget frå Gunnar Strøm fekk 4 røyster (3 SV og 1 R) og fall, 27 røysta mot.  
 
Framlegget frå Øyvind Festø vart samrøystes vedteke. 
 
Innstillinga frå formannskapet, med tillegg frå Festø, fekk 27 røyster og vart 
vedteken, 4 (3 SV og 1 R) røysta mot. 
 

 
 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 117/20 

 
1. Volda kommunestyre syner til saksutgreiinga og sluttar seg til at det vert 

etablert eit utviklingsselskap. Selskapet sitt formål er å utvikle kommunale 
eigedomar og ivareta kommunen sine interesser som grunneigar. 
Selskapet skal vere heileigd av Volda kommune.  

 
2. Formannskapet er generalforsamling for utviklingsselskapet. 

3. Formannskapet oppnemner interimstyre på 3 personar etter at 
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kommunestyret har oppretta selskapet. 

 
Interimsstyret legg m.a fram forslag til generalforsamlinga på: 

· Vedtekter 
· Styremedlemmer  
· Styrehonorar 
· Aksjekapital  
· Selskapsnamn 

 
4. Det vert løyvd kr 50 000 til å få etablert selskapet med dekning frå 

formannskapet sin disposisjonspost.  
 

5. Nærare behov for eigenkapital i selskapet vert å handsame i samband 
med budsjettet for 2021.  

 
6. Vedtektene skal sikre at selskapet er fullt ut ope for innsyn for Volda 

kommune sin revisor, kontrollutval, administrasjon og kommunestyre. 
 

7. Ordførar får fullmakt til å overføre kommunale tomter som 
utviklingsselskapet går inn med i utbyggjarselskap i lag med andre aktørar. 
Dette vert vurdert som kurant i tilfelle der planlagt utbygging er i samsvar 
med godkjent reguleringsplan. I prinsipielle saker vert spørsmålet lagt fram 
for formannskapet i eiga sak. 

 
8. Utviklingsselskapet får fullmakt til å gjennomføre og følge opp etablering 

av Norsk Innovasjonsenter AS på kommunal grunn innanfor rammer av 
selskapet sine vedtekter, samt forhandle naudsynte avtaler og inngå 
samarbeid  med ulike samarbeidsparta 
 

 
 
 

82/20 Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett for 
perioden 2021-2024 - Endeleg handsaming 
 
Vedtak: 

 
Følgjande utval av meddommarar blir foreslått vedteken: 
 
Jordskiftemeddommer menn  

1 Børild Skåra 

2 Hans Peter Eidseflot 

3 Ove Fagerheim 

4 Steinar Drabløs 

5 Rolf Sigmund Moen 
 
Jordskiftemeddommer 
kvinner 
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Tingretten damer 
1 Torill Rødven Eide 
2 Anne-Grete Eiken 
3 Kari Hasle 
4 Stine Akeren Bjørdal 
5 Svanhild Holsvik 
6 Iris Håskjold 
7 Hildegunn Nautvik 
8 Hilde Randi Osdal 
9 Ingrid Salt 
10 Unni Margaret Skare 
11 Lena Sætre 
12 Anita Tilseth 
13 Lin Storm Traagstad 
14 Eli Øye Vassbotn 
15 Elin Wilhelmsen 
16 Siv Madeleine Kristensen 
17 Tonje Mari Dragset 
18 Elisabeth Teige 
19 Eli Anne Bakkene 
20 Synnøve M. Leirvik 
21 Agnieszka Papierska 
22 Charlotte Ingabire 
23 Inghild Mårstøl Lade 
24 Cecilie Vartdal Almestad 
25 Ellen Strøm Synnevåg 
26 Linda Nedrelid Vatne 
27 Møyfrid Lillenes 
28 Anette Foldal 
29 Anne Natvig 
30 Tove Sylte 
 
 
Tingretten menn 
1          Kjell Tore Aarstad 
2          Rune Aasen 
3          Børge Berg 
4          Svein Bjerkvik 
5          Audun Kristian Høidal 
6          Rolf Lillerovde 
7          Ola Rangseter 
8          Randulf Reite 
9          Robert Steinnes 
10          Massoud Mousavi 
11          Inge Bruheim 
12          Oddvar Bjørkedal 
13          Håvard Strand 
14          Anders Egil Straume 
15          Erlend Koppen 
16          Ledvin Skjerdal 
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17          Kjetil Rørstad 
18          Egil Berg 
19          Asbjørn Simonnes 
20          Olav Trandal 
21          Tor Mikalsen 
22          Jakob Bratten 
23          Milan Ilic 
24          Ottar Bjørkedal 
25          Arnvid Husøy 
26          Rune Britanius Nautvik 
27          Arne Lothe 
28          Torgeir Halsen 
29          Olav Brattli 
30          Karl Anders Helset 
 
 
Lagmannsretten damer 
1          Wenche Elvegård 
2          Magnhild Eikenes Kile 
3          Runa Bakke 
4          Annlaug Stokke 
5          Gunvor Bergem Lia 
6          Solveig Elise Festø 
7          Wivi-Ann Koppen 
 
 
Lagmannsretten menn 
1          Jan Henning Egset 
2          Eiliv Halkjelsvik 
3          Gunnar Strøm 
4          Audun Stikbakke 
5          Tarjei Vågstøl 
6          Erlend Krumsvik 
7          Tollak Kaldheim 
 
 

 

Behandling: 

 
 
Røysting (31 røysteføre): 
Tilrådinga frå administrasjonen vart samrøystes vedteken 
 
 

Kommunedirektøren si tilråding: 
Følgjande utval av meddommarar blir foreslått vedteken: 
 
 
Jordskiftemeddommer menn  

1 Børild Skåra 

2 Hans Peter Eidseflot 

3 Ove Fagerheim 
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4 Steinar Drabløs 

5 Rolf Sigmund Moen 
 
Jordskiftemeddommer 
kvinner 
 

 
 
Tingretten damer 
1 Torill Rødven Eide 
2 Anne-Grete Eiken 
3 Kari Hasle 
4 Stine Akeren Bjørdal 
5 Svanhild Holsvik 
6 Iris Håskjold 
7 Hildegunn Nautvik 
8 Hilde Randi Osdal 
9 Ingrid Salt 
10 Unni Margaret Skare 
11 Lena Sætre 
12 Anita Tilseth 
13 Lin Storm Traagstad 
14 Eli Øye Vassbotn 
15 Elin Wilhelmsen 
16 Siv Madeleine Kristensen 
17 Tonje Mari Dragset 
18 Elisabeth Teige 
19 Eli Anne Bakkene 
20 Synnøve M. Leirvik 
21 Agnieszka Papierska 
22 Charlotte Ingabire 
23 Inghild Mårstøl Lade 
24 Cecilie Vartdal Almestad 
25 Ellen Strøm Synnevåg 
26 Linda Nedrelid Vatne 
27 Møyfrid Lillenes 
28 Anette Foldal 
29 Anne Natvig 
30 Tove Sylte 
 
 
Tingretten menn 
1          Kjell Tore Aarstad 
2          Rune Aasen 
3          Børge Berg 
4          Svein Bjerkvik 
5          Audun Kristian Høidal 
6          Rolf Lillerovde 
7          Ola Rangseter 
8          Randulf Reite 
9          Robert Steinnes 
10          Massoud Mousavi 
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11          Inge Bruheim 
12          Oddvar Bjørkedal 
13          Håvard Strand 
14          Anders Egil Straume 
15          Erlend Koppen 
16          Ledvin Skjerdal 
17          Kjetil Rørstad 
18          Egil Berg 
19          Asbjørn Simonnes 
20          Olav Trandal 
21          Tor Mikalsen 
22          Jakob Bratten 
23          Milan Ilic 
24          Ottar Bjørkedal 
25          Arnvid Husøy 
26          Rune Britanius Nautvik 
27          Arne Lothe 
28          Torgeir Halsen 
29          Olav Brattli 
30          Karl Anders Helset 
 
 
Lagmannsretten damer 
1          Wenche Elvegård 
2          Magnhild Eikenes Kile 
3          Runa Bakke 
4          Annlaug Stokke 
5          Gunvor Bergem Lia 
6          Solveig Elise Festø 
7          Wivi-Ann Koppen 
 
 
Lagmannsretten menn 
1          Jan Henning Egset 
2          Eiliv Halkjelsvik 
3          Gunnar Strøm 
4          Audun Stikbakke 
5          Tarjei Vågstøl 
6          Erlend Krumsvik 
7          Tollak Kaldheim 
 
 

 
 
 

83/20 Val av skjønnsmedlemmer for perioden 2021-2024 - endeleg handsaming 
 
Vedtak: 

 
Følgjande forslag til skjønnsmedlemmer blir fremma: 
 
1 Ragnhild Aarflot Kalland 
2 Astrid Gjersdal 
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3 Anne Grete Eiken 
4 Gunhild Øksne 
5 Helga S. Løvoll 
6 Ragnhild Folkestad 
7 Ottar Bjørkedal 
8 Reidulv Langvatn 
9 Frode Pilskog 
10 Kåre Heggen 
11 Erlend Helset 
12 Jan Erik Stokkeland 
13 Svein Hallvard Arnesen 
14 Odd Martin Velsvik 
15 Jørgen Amdam 
16 Knut Nautvik 
17 Gunhild Larsgård 
18 Uno Lundberg 
19 Per Heltne 
20 Hans Peter Eidseflot 
21 Tollak Kaldheim 
22 Ove Rønning 
23 Rikard Bøe 
24 Odd Erik Brenne 
 

 

Behandling: 

 
 
Røysting (31 røysteføre): 
Tilrådinga frå administrasjonen vart samrøystes vedteken 
 
 
 

Kommunedirektøren si tilråding: 
Følgjande forslag til skjønnsmedlemmer blir fremma: 
 
1 Ragnhild Aarflot Kalland 
2 Astrid Gjersdal 
3 Anne Grete Eiken 
4 Gunhild Øksne 
5 Helga S. Løvoll 
6 Ragnhild Folkestad 
7 Ottar Bjørkedal 
8 Reidulv Langvatn 
9 Frode Pilskog 
10 Kåre Heggen 
11 Erlend Helset 
12 Jan Erik Stokkeland 
13 Svein Hallvard Arnesen 
14 Odd Martin Velsvik 
15 Jørgen Amdam 
16 Knut Nautvik 
17 Gunhild Larsgård 
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18 Uno Lundberg 
19 Per Heltne 
20 Hans Peter Eidseflot 
21 Tollak Kaldheim 
22 Ove Rønning 
23 Rikard Bøe 
24 Odd Erik Brenne 
 

 
 
 

81/20 Grensejustering Bjørke - avtale om overtaking av fast eigedom og 
lausøyre - usemjeprotokoll knytt til erstatningskrav 
 
Vedtak: 

 
1. Kommunestyret vedtek å godkjenne vedlagte utkast til avtale, datert juni 

2020.  

 
2. Oppgjeret til Ørsta kommune i samsvar med avtalen, kr 6 549 027, vert å 

dekkje ved låneopptak. For 2020 vert løyvinga dekt av ubrukte lån og 
påverkar ikkje driftsbudsjettet. Frå og med 2021 vert løyvinga finansiert av 
nye låneopptak, tilsvarande årlege kapitalkostnader på kr 357 000, som 
vert å innarbeide i budsjettet og økonomiplanen for perioden 2021 – 
20204. 

 
3. Volda kommunestyre tek vedlagte usemjeprotokoll av 4. juni til vitende.  

 
 
Inhabile  Merknadar 
Ivar-Otto Kristiansen  Teknisk sjef i Ørsta kommune, jf. fvl. § 6, 2. ledd. 

Ivar Otto Kristiansen vart samrøystes kjent inhabil i saka. 
 

Behandling: 

 
 
Røysting (30 røysteføre): 
 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
Ivar Otto Kristiansen tok sete. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 126/20 

 
 

1. Kommunestyret vedtek å godkjenne vedlagte utkast til avtale, datert juni 
2020.  
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2. Oppgjeret til Ørsta kommune i samsvar med avtalen, kr 6 549 027, vert å 

dekkje ved låneopptak. For 2020 vert løyvinga dekt av ubrukte lån og 
påverkar ikkje driftsbudsjettet. Frå og med 2021 vert løyvinga finansiert av 
nye låneopptak, tilsvarande årlege kapitalkostnader på kr 357 000, som 
vert å innarbeide i budsjettet og økonomiplanen for perioden 2021 – 
20204. 

 
3. Volda kommunestyre tek vedlagte usemjeprotokoll av 4. juni til vitende.  

 
 
 

80/20 Kjøp av eigedom - Heltne - deler av gnr 20 bnr 3 
 
Vedtak: 

 
Volda kommune vedtek å kjøpe deler av Gnr 20 bnr 3 i Volda i samsvar med  
kjøpekontrakt d.s. 25.05.2020 med vedlegg. 
 
Dekning: Prosjekt 030038 Strategisk eigedomsutvikling 02800 Grunnerverv 
 

 

Behandling: 

 
 
Røysting (31 røysteføre): 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 123/20 

 
Volda kommune vedtek å kjøpe deler av Gnr 20 bnr 3 i Volda i samsvar med  
kjøpekontrakt d.s. 25.05.2020 med vedlegg. 
 
Dekning: Prosjekt 030038 Strategisk eigedomsutvikling 02800 Grunnerverv 
 

 
 

78/20 Prioritering av områder og kommunal medfinansiering for søknadsrunde 
2020 
 
Vedtak: 

 
1. Volda kommunestyre prioriterer breibandssøknadar slik: 
Prioritet 1: Område som mister breibandstilbodet som følgje av Telenor si 
nedlegging av koparnettet, og som ikkje får tilbod om kommersielle produkt til 
erstatning for dette 
Prioritet 2: Område som i dag ikkje har tilbod om breiband med kapasitet på minst 
30 Mbit/s, og det ikkje ligg føre planar om kommersiell utbygging 
Prioritet 3: Utbyggingsprosjekt, som i tillegg til å gje breiband, også kan forbetre 
mobildekninga i området 
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Prioritet 4: Områder med turisme 
2. Kommunale økonomiske bidrag for å dekkje krav om 25% lokal medfinansiering 
vert å legge fram som eigne saker for kommunestyret. 
 

 

Behandling: 

 
      

 
Edvin Dale (VL) og SP, ved Rebecca Riise Bjerknes, og kom med slikt framlegg: 
 
1. Volda kommunestyre prioriterer breibandssøknadar slik: 
Prioritet 1: Område som mister breibandstilbodet som følgje av Telenor si nedlegging 
av koparnettet, og som ikkje får tilbod om kommersielle produkt til erstatning for dette 
Prioritet 2: Område som i dag ikkje har tilbod om breiband med kapasitet på minst 30 
Mbit/s, og det ikkje ligg føre planar om kommersiell utbygging 
Prioritet 3: Utbyggingsprosjekt, som i tillegg til å gje breiband, også kan forbetre 
mobildekninga i området 
Prioritet 4: Områder med turisme 
2. Kommunale økonomiske bidrag for å dekkje krav om 25% lokal medfinansiering 
vert å legge fram som eigne saker for kommunestyret. 
 
Røysing (31 røysteføre): 
Framlegget frå SP og Edvin Dale (VL) vart samrøystes vedteke.  
 
 

 
 
 
 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 115/20 
 

Volda kommunestyre godkjenner prinsipp for prioritering av breibandssøknadar slik 
det går fram av saka.  
Kommunale økonomiske bidrag for å dekkje krav om 25% lokal medfinansiering 
vert å legge fram som eigne saker for kommunestyret. 
 
 

 
 
 

77/20 Løying av midlar frå disposisjonsfond til breibandsutbygging for 
Bjørkedalen og Straumshamn 
 
Vedtak: 

Kommunestyret løyver 400 000kr for å møte krav om kommunal medfinansiering 
for utbygging av breiband for Bjørkedalen og Straumshamn. Kommunal 
medfinaniseringfinansiert vert dekt av tilskot i samband med krisepakke 

 

Behandling: 

 
 
Røysting (31 røysteføre): 
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Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 114/20 

Kommunestyret løyver 400 000kr for å møte krav om kommunal medfinansiering 
for utbygging av breiband for Bjørkedalen og Straumshamn. Kommunal 
medfinaniseringfinansiert vert dekt av tilskot i samband med krisepakke 

 
 
 

76/20 Eigengodkjenning av planprogram Helse og omsorgsplan 
 
Vedtak: 
 

Volda kommunestyre eigengodkjenner «Planprogram, Helse og Omsorgsplan 
2020- 2032» i medhald av plan og bygningslova § 11-13. 

 

Behandling: 

 
Røysting (31 røysteføre): 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
 
      
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 120/20 
 

Volda kommunestyre eigengodkjenner «Planprogram, Helse og Omsorgsplan 
2020- 2032» i medhald av plan og bygningslova § 11-13. 

 
 
 

75/20 Legevakt under koronapandemien 
 
Vedtak: 

Kommunestyret tek orienteringa til vitande.  
 

Behandling: 

 
Røysting (31 røysteføre): 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
 

 
 
 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 119/20 
 

Kommunestyret tek orienteringa til vitande.  
 
 
 

74/20 Drift av fastlegeordninga og andre kommunale legeoppgåver i samband 
med koronapandemien 
 
Vedtak: 
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1.Volda kommune held fram med fastlønn til fastlegane fram til og med 31.august 
2. Administrasjonen får i oppgåve å få til ei løysing der ein skil ut dei kommunale 
legeoppgåvene knytt til korona frå fastlegetenesta. Volda kommune inviterer Ørsta 
kommune til samarbeid om desse oppgåvene. 
3.Administrasjonen vert bedt om å få på plass ein avtale med fastlegane om korleis 
vi kan løyse arbeidsoppgåvene i ei eventuell eskalering av smittesituasjonen i 
kommunen. 
4. Dekning av kostnadene med legetenesta utover budsjett i samband med 
koronasituasjonen vert å kome attende til i samband med neste tertialrapport. 
 

 

Behandling: 

 
Røysting (31 røysteføre): 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 118/20 
 

1.Volda kommune held fram med fastlønn til fastlegane fram til og med 31.august 
2. Administrasjonen får i oppgåve å få til ei løysing der ein skil ut dei kommunale 
legeoppgåvene knytt til korona frå fastlegetenesta. Volda kommune inviterer Ørsta 
kommune til samarbeid om desse oppgåvene. 
3.Administrasjonen vert bedt om å få på plass ein avtale med fastlegane om korleis 
vi kan løyse arbeidsoppgåvene i ei eventuell eskalering av smittesituasjonen i 
kommunen. 
4. Dekning av kostnadene med legetenesta utover budsjett i samband med 
koronasituasjonen vert å kome attende til i samband med neste tertialrapport. 
 

 
 
 

73/20 Amfi og oppgradering Volda samfunnshus 
 
Vedtak: 
 

 

Behandling: 

 
Saka vart ikkje handsama. 
 
 
 
 

79/20 Temaplan for breiband og ekom-nett 
 
Vedtak: 

 
 

Behandling: 

 
Saka vart ikkje handsama. 
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71/20 Regulering av parkering ved høgskulen i Volda 
 
Vedtak: 
 

 

Behandling: 
 

Saka vart ikkje handsama. 
 
      
 
 

72/20 Parkering mediebygget - avtale mellom Statsbygg AS og Volda komune. 
 
Vedtak: 
 

 

Behandling: 

 
Saka vart ikkje handsama. 
 
      
 

84/20 Orienteringar 
 
Vedtak: 

Orienteringssakene vart tekne til vitende.  
 
 

 

37/20 Utdeling av kulturpris 
 

 
Ordføraren delte ut kulturprisen til Øyvind Lied. Han fekk prisen for sin innsats for 
kulturlivet i Volda kommune.  
Øyvind Lied takka for prisen.  
 
 

 
 

36/20 Orientering om økonomianalyse 
 

 
Kommunedirektør Rune Sjurgard, ass. kommunedirektør Ann Kristin Langeland, 
kommunalsjef helse og omsorg Svein Berg-Rusten, kommunalsjef for oppvekst Per 
Ivar Kongsvik  og kommunalsjef Jarl Martin Møller orienterte.  
 
 

 

31/20 Orientering om Helseplattformen 
 
      

Regional innføringsleiar Helseplattformen Sjustjerna, Tommy Dahl, orienterte om 
Helseplattforma.  
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/5350 20/16047 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 16.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
87/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Orienteringar 
 
 

 
 

 
Underliggande sak: 
 
Saksnr. Tittel 
39/20 Evaluering av PPT - orientering 
40/20 Sektor for samfunnsutvikling- plan og prosjektrapport for mai 2020 
41/20 Interkommunalt samarbeid 
42/20 Sunnmøre Regionråd - Årsmelding og rekneskap 2019 
43/20 Verdiar for Volda kommune 
44/20 Utviklinga i kommuneøkonomien for 2019 Møre og Romsdal 
45/20 Trivsel i sentrum - orientering til kommunedirektøren 
46/20 Helseplattformen for kommunene i Møre og Romsdal - Nyhetsbrev 

august 2020 
47/20 KOMØK-webinar: 10 konkrete råd for å bedre balansen i budsjettet 
48/20 Symjehall i Volda sentrum - Vidare arbeid etter kommunestyret sitt 

vedtak 18.06.2020 
 
 
  



 
 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 

VOLDA KOMMUNE 
Sektor oppvekst 
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Notat 
 
 
Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 
20/59  20/10284  Per Ivar Kongsvik 12.06.2020 
 
 

Evaluering av PPT - orientering 
 
Kommunestyret vedtok følgjande i møte, 13.02.20: 

1.  Evaluering av regionalt samarbeid om PPT vert sendt attende til administrasjonen. 
Kommunestyret ber administrasjonen gjennomføre ei ekstern undervegsevaluering av 
det regionale PPT-samarbeidet.  

2.  Kommunestyret ber administrasjonen arbeide for å få dei andre kommunane i 
samarbeidet til å ta del i ei felles undervegsevaluering.  

3.  Undervegsevalueringa må ta utgangspunkt i vedtaket om å gå inn i det 
interkommunale samarbeidet om PPT frå 2017, bakgrunnen for vedtaket og avtalen 
som ligg til grunn for samarbeidet. I undervegsevalueringa må ein sjå på tenesta utifrå 
lov og regelverk, samt føringar/tolkingar frå Udir. Det vil vere aktuelt å sjå på mellom 
anna: kompetanse, rekruttering, rutinar og arbeidsmåtar, tilgjengeligheit, opplevd 
kvalitet på tenestene som blir gitt til skule/bhg, samt erfaringar frå sluttbrukarane 
(elevar/føresette). Målet er å finne ut om ein er på rett kurs eller om det er behov for 
endringar.  

4.  Kommunestyret ber om å få presentert evalueringa så fort det let seg gjere.  
5.  Kommunestyret delegerer til formannskapet å finne inndekning og godkjenne endeleg 

mandat for evalueringa.  
6.  Eit mål med arbeidet bør vere å gi kommunestyret betre verkty for årleg vurdering av 

kvalitet i det regionale samarbeidet om PPT.  
 

I møte 06.03.20, la kommunalsjef oppvekst fram saka for samarbeidsorganet for PPT, som 
er sett saman av kommunalsjefar i samarbeidskommunane. Kommunalsjef fremja i møtet 
forslag om at samarbeidsorganet skulle samle seg om å be om mandat og mynde frå 
kommunedirektørane om saman utarbeide eit grunnlag for ei evaluering. 

Kommunalsjef oppvekst i Volda gjekk frå i handsaminga av saka, og dei tre andre 
samarbeidskommunane slutta seg om følgjande uttale: 

Å gjennomføre ei omfattande evaluering på linje med vedtaket i kommunestyret i Volda, vert 
frårådd på fagleg grunnlag. Årsakene er: 

1. Kommunerevisjonen i alle kommunane har for ikkje lenge sidan sett på 
spesialundervisninga og også arbeidet i PP-tenestene. 

2. Det interkommunale samarbeidet har vore i drift i 2 ½ år. Tenesta er framleis i endring 
og utvikling. 

3. Ny opplæringslov er ute på høyring. Interkommunalt PPT arbeider i tråd med det 
mandat som ligg i Stortingsmelding 2019:23, dvs ei vidare utvikling mot større 
systemfokus i einingane. 
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4. Slike evalueringsprosessar vil alltid ta mykje merksemd i den organisasjonen som 
vert evaluert. Vi meiner at kapasiteten i PPT heller bør brukast opp mot dei 
prosessane det trengst å jobbast med fram mot eit nytt skuleår,  til beste for born og 
unge. 

5. Ei evalueringa av det omfang som ligg i vedtaket frå Volda kommunestyre, vil verte 
svært kostnadskrevjande. Ingen av samarbeidskommunane sine oppvekstseksjonar 
har rom til dette i sine budsjett i dei vanskelege økonomiske tider som vi no opplever. 

6. Samarbeidsorganet bed om at kommunedirektørane/rådmennene i 
samarbeidskommunane avgjer den vidare saksgangen. 

 

Covid-19-utbrotet sette denne saka på vent fram til kommunedirektørane møttest digitalt 
14.05.20. 

I dette møtet var det semje om at ei evaluering av tenesta vil vere formålstenleg, men noko 
lenger fram i tid i påvente av ny opplæringslov.  

I brev til Volda kommune, dagsett 10.06.20, legg vertskommunen Ulstein fram sitt forslag til 
ei evaluering av PP-tenesta.  

Ulstein kommune ser det som formålstenleg at ei evt evaluering vert gjennomført av heile 
samarbeidet og ikkje enkeltkommunar i samarbeidet. Hareid, Ulstein og Ørsta kommunar har 
administrativt handsama saka, og skisserer følgjande når det gjeld ei evaluering av tenesta: 

 
1.  Vurdering av om og korleis interkommunalt PPT er rusta til å nå måla som er 

sett i ny opplæringslov. Slik evaluering kan gjennomførast så snart ny 
opplæringslov er vedteken.  

2.  Evaluering av korleis tenesta har fungert iht gjeldande opplæringslov er 
implementert i arbeidet under pkt 1, likeså overgangsfasen mellom ny og 
gammal opplæringslov. Slik evaluering vil tidlegast kunne gjennomførast når 
ny opplæringslov har vore i kraft ei tid (om lag eitt år). For begge deler av 
evalueringa, vil samarbeidsorganet (i samhandling med eigarmøte) avgjere 
kva punkt som konkret skal evaluerast, og med utgangspunkt i det fokus 
tenesta skal ha jf gjeldande lovverk. Evalueringa kan berre gjennomførast 
dersom alle fire kommunestyra gjer budsjettvedtak som gir rammer for at 
evalueringa kan gjerast.  

 

Vidare skriv Ulstein kommune: 

Samarbeidsorganet har elles sagt frå om at det ser det som ønskjeleg å etablere eit 
eigarmøte for interkommunalt PPT, etter same modell som for interkommunalt 
barnevern. Dette m.a. for å oppnå ei breiare kontaktflate mot politisk nivå. Det er 
naturleg at eit slikt eigermøte vert gjennomført i tilknyting til eigarmøtet i barnevern. 

 

Kommunalsjef oppvekst i Volda har retta førespurnad i marknaden om korleis ei skisse på 
evaluering med bakgrunn i kommunestyrevedtaket kan sjå ut, samt eit kostnadsoverslag på 
eit slikt oppdrag. Administrasjonen ventar på ei tilbakemelding på denne førespurnaden. 

Kommunedirektøren vil legge fram ei sak etter sommaren med tilråding om ein skal følgje 
den vegen vertskommunen Ulstein har peika ut, eller om ein skal velje ei einsidig ekstern 
evaluering i regi av Volda kommune. 
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Med helsing 
 
 
Rune Sjurgard 
Kommunedirektør 
 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 
 
 
 

 

        

 

 

 

 

 

 

 

 



Statusrapport prosjek t og p lan
Mai 2020



Vedlagt ligger ei oversikt over aktulle prosjekt av ein viss størrelse og som vil ha allmenn interesse 
med omsyn til status. 
 

I rapporten for mai 2020 er desse prosjekta tatt med. 

Brannavdelinga- 

BRA_Statusrapport Vaktbil Hornindal  

Eigedomsavdelinga- 

EIG_Statusrapport nr 3  EPC  

EIG_Statusrapport nr. 2_4 et. omsorgssenteret 

EIG_Statusrapport nr. 3 - Brannstasjon Hornindal  

EIG_Statusrapport nr. 3 - Symjehall Volda sentrum  

EIG_Statusrapport nr. 3 - Volda ungdomsskule  

EKOM 

EKOM_Statusrapport 20.05.2020 - Etablering av fiberanlegg Volda til Grodås 

Kommunalteknisk 

PRO_Statusrapport Grodås aust 13.05.20 

PRO_Statusrapport 13.05.2020, Utbetring Engesetvegen 

PRO_Statusrapport  Volda campus arena samla 12.5.20 

PRO_Statusrapport 20.05.20-Løvland bustadfelt 

PRO_Statusrapport 20.05.2020 -Flaum førebygging Volda Sentrum 

Utvikling (plansaker) 

Status plansaker for- 

Kommunal planstrategi 

Kommunedelplan for Volda 

Kommunedelplan for Voldsfjordkryssing 

Kommunedelplan for Dalsfjordkryssing 

Detaljregulering for Storgata 7 og 9 

Detaljregulering for Rotsetfjøra gnr. 30/157, 30/286 m.fl. 

Detaljregulering for BKB3 – Gbr. 19/10 m.fl. 

Detaljregulering for Langeteigen del av gbr. 19/1 og 19/2. 

Områderegulering Grodås 

Industriområde Raudemel 



Endring Kyrkhornsbakkane 

Reguleringsendring Håmyra 

Detaljreguleringsplan for Bjørkedalen (gbnr 91/ 2,4,5 og 10) 

Detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 

Detaljregulering for Grefsneset 

Detaljreguleringsplan for Notaplassen 2 (gbnr 6/ 8 og 16) 

Reguleringsendring for Nordalen B59 

Detaljregulering for Haslevegen 18/20 

Vatn og avløp 

VA_Statusrapport nr. 7  - Røvsholen reinseanlegg og Servicebygg VA  

VA_Statusrapport nr. 6_Vikeneset  

VA_Statusrapport nr.6 -HB2 prosjekt  

 

 

 

 



STATUSRAPPORT VAKTBIL HORNINDAL 
 
1. INFORMASJON OM PROSJEKTET 
 
1.1 Generelt for denne periode  
Kjøpet har vore ute på anbod hjå  bilforhandlarar i Volda og ørsta.  
 
Valgt bil: VW transporter frå Berge og co 

 
 
 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader hittil 2020 
 

Konto  Eks. mva. Inkl. mva. 
02000 Kjøp av bil  (ikkje fakturert enno) 388.000,-  
    
    
    
 SUM samla forbruk     
Budsjett  2020 400.000,- 500.000,- 
GJENSTÅANDE   

 
Kommentarar til oppsettet 
3. HMS 
 
Ivaretakast av leverandør 
 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 
Bil er bestilt, men må monterast på blålys og sirene før godkjenning hjå biltilsynet. 
 
Sidan biltilsyet er koronastengt er det uvist når dette kan skje.  
 
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 
 
 
 

 



STATUSRAPPORT Nr. 3 – 18.05.20 – EPC gjennomføringstiltak 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
Prosjektet har ikkje hatt framdrift i denne perioden. 
Dette skuldast at ein har jobba med andre mindre prosjekt og ein har ikkje fått ei avtale på når 
Sauter Norge AS kan ta turen til Volda. 
 
 
 
 
 
 
2. ØKONOMI  
 
Økonomioversikt 2020 
 

 
 
 
3. HMS 
 

HMS blir ivaretatt ved rettingar/arbeid i prosjektet.  
 
 
 

 
4. FRAMDRIFT 



Det har ikkje vore framdrift i prosjektet sidan sist rapportering. 
Dette skuldast prioritering av andre mindre prosjekt. 
 
I komande periode vil ein jobbe for å få til ein omforent framdriftsplan med leverandør av SD 
anlegg (Sauter Norge AS) for ferdigstilling. 
 
 
Med helsing 
 
Tor Vegard Søvik 
Leiar vedlikehald og utvikling 
 



STATUSRAPPORT Nr. 2 – 20.5.20 – 4 et. Omsorgssenteret 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
Prosjektet har hatt ein tung start etter kommunen ikkje fikk inn tilbod ved utlysing etter reglar 
for offentlig anskaffing. I etterkant gikk kommunen i dialog med entreprenørar for å få inn 
tilbod på prosjektet i tråd med offentlig anskaffing.  
 
Kontrakt vart signert februar 20 og prosjekt starta opp no i mars 20.  
 
Kostnadar som har gått med til no i prosjektet er lønnskostnad, prosjektering, prosjektleiing, 
arbeid kring utlysing og kontrakt. - 2019  
 
2. ØKONOMI  
 
Økonomioversikt 2020 
 

 
 
 
3. HMS 
 

Xpro AS har rollene som tek i vare byggherrens krav til HMS.  
 
4. FRAMDRIFT 
 
Framdrift ligg etter plan, det er tatt ein del omsyn til COVID-19 utfordringane som kan 
forsinke prosjektet noko. IG kom på plass i veke 20. 
 
Med helsing 
 
 
Kjell-Magne Rindal 
eigedomssjef 
 
 
 



STATUSRAPPORT NR. 3 – BRANNSTASJON HORNINDAL 
 
1. INFORMASJON OM PROSJEKTET 
 
1.1 Generelt for denne periode pr. 15.05.2020. 
 

• I førre periode vart det skissa eit alternativ som er på høyring til brannbefal og 
mannskap. I ettertid er det kome innspel om utforming av bygget. Det vert derfor 
arbeidd med justerte planskisser. Det er innhenta døme på konkurransegrunnlag. 
 

 
 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader hittil 2020 
 

Konto  Eks. mva. Inkl. mva. 
02700 Konsulenttenestar  0   
02300  0  
02300 Interne adm. kostnader (ikkje mva-refusjon) 98 347,00  
 Diverse kostnadar, kurs ol. 6 202,00  
 SUM samla forbruk  104 549,00  
Budsjett  2020 5 000 000,00  
GJENSTÅANDE 4 895 451,00  

 
Kommentarar til oppsettet 

- Det er kun brukt interne ressursar i denne fasen. Interne lønskostnadar er pr mai 2020.  
- Diverse kostnader er fordelte abonnementskostnader (byggdetaljblad) 

 
3. HMS 
 

Ikkje aktuelt då det ikkje er starta opp fysisk arbeid enno 
 
 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 
Det er ikkje lagt framdriftsplan enno, men det ligg føre pålegg frå arbeidstilsynet som pålegg rask 
framdrift. Framdrift vil verte påverka av arbeidsmengde i symjeanlegg-prosjektet då symjeanlegg har 
høgare prioritet. 
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 
Vidare arbeid med brukarmedverkning. Avklare konkurranseform.  
 
 
 

 



STATUSRAPPORT NR. 3 – SYMJEHALL VOLDA SENTRUM 
 
1. INFORMASJON OM PROSJEKTET 
 
1.1 Generelt for denne periode pr. 15.05.2020  
 

• Utarbeide skisser og kostnadsestimat for ulike alternativ som skal leggast fram for 
politisk behandling. Arbeidet er i sluttfasen og skal vere klart til byggenemndsmøte 25 
mai. 

 
 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader pr. april (fakturert)  
 

Konto  Eks. mva. Inkl. mva. 
02700 Konsulenttenestar  202 400,00   
02300  0  
00100 Interne lønskostnader  303 074,00  
 Diverse kostnadar, kurs ol.  26 738,00  
 SUM samla forbruk  532 212,00  
Budsjett  2020 5 000 000,00  
GJENSTÅANDE 4 467 788,00  

 
Kommentarar til oppsettet 

- Post 02300 er byggearbeid. Det er kun utført konsulentarbeid i perioden. 
- Interne lønskostnadar for perioden er pr. mai 2020 
- Kostnadar frå tidlegare år er ikkje inkludert i rapporten.  

 
3. HMS 
 

Ikkje aktuelt då det ikkje er starta opp fysisk arbeid enno 
 
 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 
Det er tidleg i prosjektet enno, og det er til no berre satt opp ein grov framdriftsplan. Per i dag er 
prosjektet innanfor framdriftsplan, men dagens situasjon og restriksjonar kan påverke framdrifta 
negativt.  
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 
Legge fram sak for politisk avgjerd i høve prosjektet sitt omfang og innhald.  
 
 
 

 



STATUSRAPPORT NR. 3 – NY UNGDOMSSKULE 
 
1. INFORMASJON OM PROSJEKTET 
 
1.1 Generelt for denne periode  
 

• Utarbeiding av funksjonsskildringar 
• Utarbeiding av dokument til utlysing  

 
 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader hittil 2020 
 

Konto  Eks. mva. Inkl. mva. 
02700 Konsulenttenestar  554 036,00 692 545,00 
02300 Grunnundersøkingar 330 000,00 412 500,00 
02300 Interne adm. kostnader (ikkje mva-refusjon) 332 438,00 332 438,00 
 Diverse kostnadar, kurs ol. 6 202,00 7 753,00 
 SUM samla forbruk  1 222 676,00 1 445 236,00 
Budsjett  2020 10 000 000,00 12 500 000,00 
GJENSTÅANDE 8 777 324,00 11 054 764,00 

 
Kommentarar til oppsettet 

- Kostnadar frå tidlegare år er ikkje inkludert i rapporten.  
 
3. HMS 
 

Ikkje aktuelt då det ikkje er starta opp fysisk arbeid enno 
 
 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 
Det er tidleg i prosjektet enno, og det er til no berre satt opp ein grov framdriftsplan. Per i dag er 
prosjektet hovudsakleg på plan, men dagens situasjon og restriksjonar kan påverke framdrifta 
negativt.  
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 
Arbeid med ferdigstilling av dokument for utlysing av prekvalifisering av entreprenør.  
 
 
 

 



STATUSRAPPORT NR. 20.05.2020 – ETABLERING AV FIBERANLEGG 
VOLDA TIL GRODÅS 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
1.1 Generelt om fiberanlegget for denne periode  
 

• Kartlegging og påvising av kummar og rør som Statens Vegvesen ikkje klarte å finne 
sjølve. Gjennomført 19. Mai. Ventar på rapport frå OneCo AS.  

• Planlagt befaring med OneCo, Statens Vegvesen og Kommunen – dato ikkje satt. 
Formålet er å få SVV si godkjenning i val av rør som skal nyttast til fiberanlegget.  

 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader hittil 
 
Totalforbruk  Eks. mva. Inkl. mva. 
02300 BKK Enotek  91 240 114 050 
02700 Odin Prosjekt – Bistand 

konkurransegjennomføring 
10 530 13 162,50 

00701 Timefordeling veg februar 12 540  
 SUM samla forbruk 114 310 127 212,5 
Godkjend budsjett 4 395 196 5 493 995 

REST/FRÅVIK 4 280 886 5 366 782,5 
 
2.2 Tilskot til Prosjektet 
 
Stønad er ikkje enno fakturert Eks. mva. Inkl. mva. 
Kommunal og moderniseringsdepartementet 3 200 000 4 000 000 
SUM 3 200 000 4 000 000 

 
2.3 Prognose meir-/mindreforbruk eks. mva.   
Ingen pr. tid. Risiko for auka kostnad er likevel tilstades då ein har uvisse i høve til plassering 
av 3 kummar og røra mellom desse.  
 
2.4 Ev. tiltak for å redusere meirforbruk 
 
Kontinuerleg vurdering om enklare løysingar. 
 
3. HMS 
 

HMS plan, inkludert SHA og SJA'ar vert utarbeidd før oppstart av anleggsarbeid. 
 
 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 

• Planlagt ferdigstilling av anlegget er i veke 37 pr. tid. Noko forseinking kan forekome 
grunna ovanfornemnde risikoar.  

. 
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 



 
• Påvising og risikoreduksjon 
• Oppstart anleggsarbeid – trekking av fiber 

 
 
Med helsing 
 
 
Paul Ottar Tornes 
prosjektleiar 
 
 
 



STATUSRAPPORT MAI 2020 – VOLDA CAMPUS SPAREBANK1 ARENA 
Datert 12.05.2020 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
1.1 Generelt for denne periode  
 

 Supplerande riggarbeid.  
 Grovplanert utvendig mot sør.  
 Støttemur sør.  
 Djupegrova 95 % utgravd og ca 70% av botn og mur utført.  
 Drensledning sør under legging.  
 Klargjering gulv plan 1 akse L-M  
 Støypt gulv plan 1 akse 1-2 og akse A-B  
 Muring plan 1 pågår.  
 Stål i plan 2 brannisolert.  
 Parocelement ferdig montert fasade.  
 Montering takelement akse lågfløy med unntak av vest akse 6-8.  
 Montering takelement hall akse 2-6 ferdig montert.  
 Avløpsrør dekker 80% ferdigstilt alle plan.  
 Taknedløp pågår.  
 Sprinkler pågår.  
 Ventilasjonskanalar pågår plan 1 og 3.  
 Gjenstøyping 2 dekker i sjakter.  
 Stenderveggar pågår.  
 Glasfasade akse 2 høg og A +M/2-5.  
 Glasfasade låg M/2-4 og 1/M-I. 
 Elektro har starta opprigging.  
 Støvbinding dekke plan 1 og 2. 

 
2. ØKONOMI UTOMHUS 
 
2.1 Samla kostnader hittil  
 
Totalforbruk utomhus Eks. mva. Inkl. mva. 
02300 Betonmast Røsand AS, A-nota fakturert 8 051 113,25 10 063 891,56 
02300 Betonmast Røsand AS, T-nota fakturert 759 206,52 949 008,15 
02300 Aurstad Tunnel AS 146 893,00 183 616,25 
02300 BKK Enotek AS (omlegging av fiber) 25 988,50 32 485,63 
02300 Interne adm. kostnader (ikkje mva-refusjon) 971 379,99 971 379,99 
02700 Konsulenttenester 145 076,80 181 346,00 
01950 Byggesaksgebyr 9 000,00 9 000,00 
01150 Matvarer (ikkje mva-refusjon) 480,00 480,00 
01200 Diverse forbruksmateriell, råvarer og tenester 26 209,65 32 762,06 
 SUM samla forbruk (utan garantitrekk) 10 135 347,71 12 423 969,64 
Godkjend budsjett i KS-vedtak 23.05.19 22 400 000,00 27 050 000,00 
REST/FRÅVIK 12 264 652,29 14 626 030,36 

 
2.2 Endringsmeldingar 
 
Endringar hittil Eks. mva. Inkl. mva. 
Endringsmeldingar Betonmast Røsand AS – utomhus/VK 1 159 219,57 1 449 024,46 
Endringsmeldingar Aurstad Tunnel AS 146 893,00 183 616,25 
SUM 1 306 112,57 1 632 640,71 

 



2.3 Prognose meir-/mindreforbruk – kun entreprenørkostnader  
 

  
  

Gr.lagssum 
Kontraktssum BMR 

P50   P80   
Prosent Sum Prosent Sum 

Analyse pr. 05.05.2019 15 273 759 7 1 069 163 10 1 527 376 
Status pr. i dag 15 273 759   8,55 1 306 113 

 
2.4 Ev. tiltak for å redusere meirforbruk 
 

 Reduserer opparbeiding av park/grøntareal. 
 Uttrekk av del av internveg. 

 
3. ØKONOMI SAMLA PROSJEKT EKS. UTOMHUS (rapportert frå KG Prosjekt) 
 
3.1 Samla kostnader hittil 
 

Kto 
Betonmast Røsand AS/Volda 

Campus Arena AS 
Eks. mva. Inkl. mva. 

  Kontrakt:    183 041 564    

  Fradrag faktureres VK direkte   15 273 759   209 709 756  

1-6 Fakturert samlet pr 01.05.2020 94 758 383   118 447 979 

  Rest kontrakt     91 261 777 

 

NB! Avdragsnota for April  er 

reklamert pga forsinket 

fremdrift, og avtalt forlenget 

forfall med 4 uker. 

      

80 - 85 Generelle kostnader:    

  Påløpt etter inngått kontrakt 872 848    1 091 060  

  Budsjett 05.05.2019    3 641 000   4 551 250  

  Rest generelle kostnader   2 768 152 3 460 190    

        

11 Endringer:    

  Bestilt pr 08.05.2020   2 997 182 3 746 478 

 Budsjett  pr 05.05.2019  7 174 410 8 968 013 

 Rest endringer/tillegg  4 177 228 5 221 534 

 
3.2 Prognose mer-/mindreforbruk  

 
Det er i perioden utført bestillinger knyttet til endringer som følge av ulike brukerønsker og 

leietilpasninger, herunder merking av ekstra baner og levering av mere utstyr i denne forbindelse. 



 
4. HMS 
 

Punkta under gjeld samla prosjekt. 
 

 Vernemøter/runder: 4 stk. i perioden (april), 19 stk. totalt. 
 Ulukker, nestenulukker, farlige forhold: 18 stk. i perioden, 52 stk. totalt (pr. 17.03.20). 
 Fråværsskadar: 1 
 Kildesortering akkum.: 93 %  
 Sikker-jobb-analyse: 0 stk. i perioden, 8 stk. totalt. 

 
5. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 
TE har varsla samla fristforlenging på omlag 4 veker. Det pågår ein dialog mellom partane 
for å finne ei felles løysing som begge partar kan akseptere. Entreprenør planlegg tiltak for å 
kome på plan igjen. M.a. ved å setje på meir ressursar når råbygget er ferdig, i tillegg til å ev. 
ha drift der gjennom sommerferien. 
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 

 Djupegrova.  
 Støyp fundament klatrehall.  
 Støyp forstøtning sør akse L.  
 Grave grøft for spill-og overvatn i Joplassvegen frå E39 til Nytun.  
 Montere tilluftstårn.  
 Støype gulv i plan 1 hall.  
 Støype gulv plan 2 og 3.  
 Beslagsarbeid paroc.  
 Montere takelement rest hall og sidebygg.  
 Røropplegg alle plan i tråd med annan framdrift.  
 Ventilasjon alle plan i tråd med annan framdrift.  
 Komplettere stål.  
 Muring plan 1.  
 Tømring plan 1 og 2.  
 Brannisolere resterande med unntak av klatrehall.  
 Montere glasfelt lågdel og høgdel.  
 Målararbeid teknisk rom og trapperom/sjakter. 

 
Med helsing 
 
Pål Are Vadstein 
prosjektleiar 
 
 
Vedlegg:  

1. «Budsjettstatus 12.05.20, prosjekt Utomhus Volda Campus Arena» 



STATUSRAPPORT – UTBETRING ENGESETVEGEN 
 
PR. 13.05.2020 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
1.1 Generelt for denne periode  
 

 Diverse dialog med grunneigarar og prosjekterande. 
 Forlenging av prosjektet, opp til krysset mot Kleppevegen. Utvida prosjektering. 
 Optimalisering av prosjekterte løysingar. 

 
2 ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader hittil 
 
Totalforbruk utomhus Eks. mva. Inkl. mva. 
02700 Nordplan AS  450 345 562 932 
02700 Trafikkregistrering AS 55 000 68 750 
02700 Sweco AS 185 441 231 801 
02300 Interne adm. kostnader (ikkje mva-refusjon) 197 339 197 339 
 SUM samla forbruk (utan garantitrekk) 888 125 1 060 821 
Godkjend budsjett i KS-vedtak 23.05.19 3 600 000 4 500 000 
REST/FRÅVIK 2 711 876 3 439 179 

 
2.2 Endringsmeldingar 
 
Endringar hittil Eks. mva. Inkl. mva. 
Endringar/tillegg Nordplan AS 152 095 190 119 

 
Både Nordplan og Sweco arbeider no i prosjektet etter rekningsarbeid. For Sweco er dette i 
samsvar med kontrakten. For Nordplan så omhandlar deira pågåande arbeid ei utviding av 
prosjektet mot nordaust. Dette er tilleggsarbeid. Arbeidet er likevel kostn.messig så langt 
innanfor totaltilbodet frå Nordplan, hovuddel og opsjon.  
 
2.3 Prognose meir-/mindreforbruk – kun entreprenørkostnader  
 
Gjennom opplysningar som har kome fram både i prosjektering og i oppsitjarmøter, tyder det 
på at sjølve utbetringsarbeidet truleg bør vere meir omfattande enn fyrst planlagt. 
 

 Ein må vurdere å legge ny vegoverbygging i heile vegbreidda.  
 Legge nye overvassrør i vegen, framfor å etablere infiltrasjonsgrøft.  
 Legge nytt slitelag på eksist. gangveg. Grunna at det skal setjast opp fleire veglys. 
 Prosjektet vert utvida austover, til kryss mot Kleppevegen. 

 
2.4 Ev. tiltak for å redusere meirforbruk 
 

 Det er lite å redusere på utan at det går vesentleg utover kvaliteten i prosjekt. 
 
3 HMS 
 
SHA-plan leggast ved konkurransegrunnlaget for ei ev. anbodsutlysing. 
 
4 FRAMDRIFT 



 
4.1 Status framdrift 
 

 Framdrifta har teke seg litt opp igjen no etter nokre månaders med liten aktivitet. 
 
4.2 Prioritert neste periode 
 

 Rapport på vurdering av lokale støytiltak og utarbeiding av tiltaksforslag. 
 Optimalisering vegprosjektering/detaljløysingar. 
 Dialog med grunneigarar i høve grunnavtalar. 

 
 
Med helsing 
 
 
Pål Are Vadstein 
prosjektleiar 
 
Vedlegg: 

1. Budsjettstatus pr. 13.05.20, Utbetring Engesetvegen 



STATUSRAPPORT 13.05.20 – GRODÅS AUST 
 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
1.1 Generelt for denne periode  
 

 Førebuing politiske saker og kontr.signering. 
 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader hittil 
 
Totalforbruk utomhus Eks. mva. Inkl. mva. 
02700 Prosjektering 220 000 275 000 
02300 Utføring    
02800 Grunnerverv   
02300 Interne adm. kostnader (ikkje mva-refusjon) 403322 403322 
Var. Andre føringar   
 SUM samla forbruk (utan garantitrekk) 623 322 678 322 
Godkjend budsjett i KS-vedtak 23.05.19 6 000 000 7 500 000 
REST/FRÅVIK 5 376 678 6 821 678 

 
2.2 Endringsmeldingar 
 
Endringar hittil Eks. mva. Inkl. mva. 
   

 
2.3 Prognose meir-/mindreforbruk  
 
Sak om tilleggsløyving var opp i FSK-møte 17.03.20 og i FSK 28.04.20.  
 
2.4 Ev. tiltak for å redusere meirforbruk 
 
Refusjonsavtalar er på plass som ein del av finansiering av prosjekt. 
 
3. HMS 
 
SHA-plan er oversendt til entreprenør for vidare gjennomgang. 
 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 

 Oppstart 18.05.20. 
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 

 Oppstart anleggsarbeid. 
 
Med helsing 
Pål Are Vadstein 
prosjektleiar 
 



STATUSRAPPORT NR. 20.05.2020 – LØVLAND BUSTADFELT 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
1.1 Generelt for denne periode  

Det arbeidast overalt. Mesteparten av VA og straum – rør er ferdig nedgravd og der 
abeidast med bærelag i vegar. Kontinuerleg utfordringar med at der ikkje er fjell i grunnen 
slik det var teke høgde for i prosjektering. 

 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader hittil 
 
Totalforbruk  Eks. mva. Inkl. mva. 
02300 Aurstad Tunnell 14 274 255 17 842 819 
02300 Tilleggsrekningar 7 902 515 9 878 144 
02300 Interne adm. kostnader (ikkje mva-refusjon) 203 000 203 000 
02700 Konsulenttenester 942 000 1 177 500 
01150 Matvarer (ikkje mva-refusjon) 0 0 
01200 Diverse forbruksmateriell, råvarer og tenester 0 0 
 SUM samla forbruk (med garantitrekk) 23 321 770 29 101 463 
Godkjend budsjett i KS-vedtak 06.06.19 25 400 000 31 750 000 
Tilleggsløyving godkjent FSK 17.03.2020 7 128 000 8 909 330 
REST/FRÅVIK 9 206 230 11 558 538 

 
 
2.3 Prognose meir-/mindreforbruk eks. mva. – Totalt Del 1 og Del 2  
 
Total kostnadsoppstilling for prosjektet: 

 Eks mva Inkl mva 
Budsjett              32 527 000 kr                   40 658 750 kr  
Kontrakt Aurstad Tunnel AS            20 297 464 kr                  25 371 830 kr  
Ekstra Rigg              1 275 957                   1 594 946kr 
Tillegg:              12 534 927 kr                   15 668 659 kr  
Fråtrekk             -5 683 946 kr                   -7 104 933 kr  
konsulent               942 000 kr                    1 175 500 kr  
Asfalt               600 000                  750 000kr 
Anleggsbidrag Mørenett             1 070 000kr                  1 337 500kr 
Pumpestasjon Vatn              800 000kr                   1 000 000kr 
Interne kostnader              400 000kr               400 000Kr 
Totale kostnadar            32 236 402 kr  40 195 503 kr 
   
Avvik budsjett 290 598 kr 463 248 kr 

 

Tilleggsløyving dekkjer forventa meirforbruk. Det vert heile vegen fokus på kosnadsreduksjon og val 
av enkle løysingar som stettar krav på eit minimumsnivå. Prosjektet håpar å ikkje nytte heile 
tilleggsløyvinga. 

 
2.4 Ev. tiltak for å redusere meirforbruk 
 



Der har vorte kutta i prosjektet for å ikkje gå over budsjett med tilleggsløyving. Følgjande har vorte 
kutta: 

• Asfalt på vegane i byggefeltet 
• Asfalt på ny gongveg mot sentrum 
• Parkeringsplass øvst i feltet 
• Diverse skilt og markørar i feltet 

  
 
 
 
3. HMS 
 

• Vernemøter/runder: 3 stk. i perioden (april og mai). 
 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 

• Gjeldande framdriftsplan tilseier ferdig ca. 1. september 2020. Der kan verte noko 
forlenging på grunn av korona situasjonen. 

. 
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 

• Ferdigstilling finpuss og asfaltering. 
• Kontinuerleg arbeid med godt smittevern. 

 
Med helsing 
 
 
Rune Totland 
prosjektleiar 
 
 
 



STATUSRAPPORT NR. 20.05.2020 – FLAUMFØREBYGGING VOLDA 
SENTRUM 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
1.1 Generelt utomhusfag for denne periode  
 

• Ferdigstilling av passering gjennom Geila. 
• Massefangstdam i Heltneelva. 
• Plastring av overføringskanal. 
• Legging av reservevassledning mellom Vikebygdvegen og HB2 

 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader hittil 
 
Totalforbruk  Eks. mva. Inkl. mva. 
02300 Aurvoll og Furesund AS  17 780 739 22 225 923 
02300 Tilleggsrekningar 872 832 1 091 040 
02300 Frådrag Endringsmeldingar (Endra Kanal) ikkje 

bokført og med i sum. 
-822 819 -1 028 524 

02300 Kostnadar Reservevassledning 3 800 000 4 750 000 
02300 Interne adm. kostnader (ikkje mva-refusjon) 838 949 838 949 
02700 Konsulenttenester 1 408 334 1 760 418 
01150 Matvarer (ikkje mva-refusjon) 837 837 
01200 Diverse forbruksmateriell, råvarer og tenester 2 742 3428 
 SUM samla forbruk (med garantitrekk) 23 881 614 29 642 280 
Godkjend budsjett i KS-vedtak 23.05.19 29 863 258 37 329 073 
REST/FRÅVIK 5 981 644 7 686 793 

 
2.2 Tilskot til Prosjektet 
 
Stønad er ikkje enno fakturert Eks. mva. Inkl. mva. 
NVE 11 715 390 14 644 238 
Statens Vegvesen/Mr Fylke 1 028 000 1 285 000 
SUM 12 743 390 15 929 237 

 
2.3 Prognose meir-/mindreforbruk eks. mva. – Totalt Del 1 og Del 2  
 

  
  

Pronose kostnad Fråtrekt 
Tilskot 

 Forventa meirforbruk 
Sum 

Del 1 21 396 000    0 
Del 2 11 649 900 2 000 000 
Estimert meirforbruk  2 000 000 

 
2.4 Ev. tiltak for å redusere meirforbruk 
 
Kontinuerleg vurdering om enklare løysingar. Kanalen vert ca 100m kortare enn estimert i 
anbod, så her får vi ei ukjent innsparing. Del 2 har potensiale for kraftige reduseringar, der 
naudsynt for vassveg vert prioritert. 
3. HMS 
 

Punkta under gjeld samla prosjekt, både bygg og utomhus. 



 
• Vernemøter/runder: 4 stk. i perioden (april og mai). 
• Der er utfordringar kring skuleungar som passerer anleggsområdet i Uravegen, til og 

frå Bratteberg skule. Her er innført ei rekkje aktsomheits tiltak. 
 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 

• Vi arbeider utifrå at funksjon med avlasting av Orgylelva via kanal til Heltneelva, skal 
vera klar til 01.nov 2020. Vi må pårekne noko arbeid med tilstelning etter denne dato. 

. 
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 

• Utgraving og plastring av kanal. 
• Sveising og legging av reservevassledning. 
• Etablere massefangstdam HMF1. 
• Ferdigstille kryssing av Geila. 

 
 
Med helsing 
 
 
Rune Totland 
prosjektleiar 
 
 
 



Namn på plansak Informasjon Økonomi Framdrift  Forventa ferdigstilling Saks-
handsamar 

Kommunal 
planstrategi 

 

Kommunestyret skal minst ein gang i 
kvar valperiode, og seinast innan eit år 
etter konstituering, utarbeide og vedta 
ein kommunal planstrategi. 
Planstrategien bør omfatte ein drøfting 
av kommunens strategiske val knytt til 
samfunnsutvikling, herunder langsiktig 
arealbruk, miljøutfordringar, sektoranes 
verksemd og ein vurdering av 
kommunen sine planbehov i 
valperioden. 
 
Det er kommunen som har ansvar for 
utarbeiding av planen. 
 

Vi har fått 0,5 
mill. frå fylket i 
skjønsmidlar.  
Ca 150 000 er 
nytta av desse 
til utarbeiding 
av heilskapleg 
ROS- analyse. 

30.03.2020 Leiargruppa Oppstart, prosess, framdriftsplan 
28.04.2020 FSK  OS med presentasjon: Oppstart, prosess, framdriftsplan 
April  Administrative oppgåver: 

- Utarbeiding dokument Statistikk og utviklingstrekk 
- Oppdatere oversikt eksisterande planar, status (Volda + 

Hornindal) 
- Planlegging vidare prosess 

Mai   Leiargruppa Presentere Statistikk og utviklingstrekk   
Mai – juni Administrative oppgåver: 
Planlegge webinar + arbeidsmøte/workshop 

Desember 2020. 
 

Regine 

Kommunedelplan for 
Volda 

 

Kommunedelplan for Volda er 
kommunen sitt styringsverkty for bruk 
og vern av areal, og skal vise 
samanhengen mellom framtidig 
samfunnsutvikling og arealbruk. 
Kommunedelplanen skal angi 
hovudtrekk i arealdisponeringa og 
rammar og betingelsar for kva nye tiltak 
og ny arealbruk som kan settast i verk, 
og kva omsyn som må takast i vare ved 
disponering av areala.  
Kommunedelplanen omfattar 
planomtale med konsekvensutgreiing, 
føresegner, plankart, ROS-analyse og 
ulike temakart. 
Det er kommunen som har ansvar for 
utarbeiding av planen. 
 

 19.05.2020 FSK Sak om vurdering av merknader med framlegg til endra arealbruk 
  
Mai 2020  Administrative oppgåver: 

- Oppdatere plankart, føresegner og planomtale etter vedtak i 
FSK. 

- Innarbeiding av omsynssoner m.v. i plankartet.  
- Oppretting og supplering av føresegner og retningsliner til 

omsynssoner. 
- Arbeide med motsegn og merknadar knytt til føresegn. 
- Førebu drøftings-/arbeidsmøte  

 
Juni 2020 Drøftings-/arbeidsmøte, avklaringsrunde med Fylkesmannen, Møre 

og Romsdal fylkeskommune og NVE o.a. ang. motsegn  
 

15.09.2020 FSK
 Handsaming 
av 2. høyringsframlegg 
 
Denne datoen er 
avhengig av om ein 
må til formelt 
meklingsmøte med 
Fylkesmannen eller 
ikkje. Det er lagt opp 
til eit drøftings-
/arbeidsmøte med 
Fylkesmannen o.a. i 
juni, for å avklare 
motsegn og 
merknadar. Viss ein 
ikkje vert einige om 
eventuelle 
konfliktpunkt der må 
ein ha eit formelt 
meklingsmøte. Da vil 
prosessen ta lenger 
tid, og ein vil ikkje ha 
klart høyringsframlegg 
til 15.09. 
 

Regine 

Kommunedelplan for 
Voldsfjordkryssing 

 

Tiltakshavar: Volda kommune. 
Planprogram er utarbeidd av Asplan 
Viak AS.  
 

Kostnadar 
inkludert 
margin for 
usikkerheit er 
sett til kr 
2.300.000. 
Dette er 
basert på dei 
tilboda som er 
komne inn i 
samband med 
utlysing av 
planarbeidet 
hausten 2019. 

Arbeidet med plan/KU er lyst ut på DOFFIN og ein ventar på finansiering frå KST. 
 

Dersom KST løyver 
midlar til arbeidet i 
slutten av mai, er 
arbeidet skissert å 
vere ferdig i juni 2021. 
Dette avheng av kva 
problemstillingar som 
kjem undervegs. 

Erlend 



 

Kommunedelplan for 
Dalsfjordkryssing 

 

Tiltakshavar: Volda kommune. 
Planprogram er under arbeid av Asplan 
Viak. Dette har vore ute til førstegangs 
høyring og merknadar er under 
handsaming/vurdering hjå konsulent.  
 

Det er betalt 
kr 152.357 av 
eit totalt 
budsjett på kr 
170.000 for 
arbeidet med 
planprogram. 
Voldsfjord-
kryssing AS 
dekkjer alle 
utgifter.  
 

Ein forventar ei tilbakemelding med vurderingar og råd frå konsulent i mai. Vidare vil 
planprogrammet verte justert og lagt fram for godkjenning i KST.  
 

Avheng av at 
planprogrammet vert 
godkjend og  at det 
vert gjeve finansiering 
til vidare utarbeiding 
av KDP/KU.  
 

Erlend 

Detaljregulering for 
Storgata 7 og 9 

 

Type plan:   Detaljregulering 
Forslagsstillar:  Storgata 7 AS 
Plankonsulent:   Per Mulvik AS 
 

Privat plan Ventar på planforslag frå plankonsulent.  
 

Uvisst. 
 

Heidi 

Detaljregulering for 
Rotsetfjøra gnr. 
30/157, 30/286 m.fl. 

 

Type plan:   Detaljregulering 
Forslagsstillar:  Sunnmøre 
Invest AS 
Plankonsulent:   Sporstøl 
Arkitekter AS 
 

Privat plan Ventar på avklaring om trekking av motsegn frå Møre og Romsdal fylkeskommune.  
 

Juni 2020. 
 

Heidi 

Detaljregulering for 
BKB3 – Gbr. 19/10 
m.fl. 

 

Type plan:   Detaljregulering 
Forslagsstillar:  Arne Johan 
Rebbestad 
Plankonsulent:   OSE AS 
 

Privat plan Ventar på planforslag. Kjem truleg i løpet av juni 2020. 
 

Uvisst, intensjonen er 
truleg 2020. 
 

Heidi 

Detaljregulering for 
Langeteigen del av 
gbr. 19/1 og 19/2. 

 

Type plan:   Detaljregulering 
Forslagsstillar:  Tømrer Prosjekt 
AS og Tomteservice AS 
Plankonsulent:   Per Mulvik AS 
 

Privat plan Ventar på varsel om planoppstart. 
 

Uvisst, intensjonen er 
truleg 2021. 
 

Heidi 

Områderegulering 
Grodås 

 

Type plan:  
 Områderegulering 
Forslagsstillar:  Volda 
kommune 
Plankonsulent:   Utvikling (Heidi 
Istad/Ståle Hatlelid) 
 

 Varsel om planoppstart juni 2020 
 

2021. 
 

Heidi/Ståle 

Industriområde på 
Raudemel 

  Støyanalyse-
rapport dekt 
av kommunale 
midlar, elles 
privat 

Mindre avklaringar som gjenstår før utlegging til nytt offentleg ettersyn. 2020 Ståle 



Endring 
Kyrkjhornsbakkane 

Type plan: Endring/detaljregulering 
Forslagsstillar: Fr Melzergt 34 AS 
Plankonsulent: Aaland Arkitektkontor 
AS 

Privat plan Vore ute til offentleg ettersyn. Diverse motsegn som må avklarast. 2020, men avhengig 
av å kome i mål med 
motsegn 

Ståle 

Reguleringsendring 
for Håmyra 
 

Reguleringsendring, Din Bustad AS, Per 
Mulvik AS. Etter pålegg frå byggjesak 
vert det foreslått å endre juridisk 
bindande situasjonsplan. Dette har 
også meført mindre endringar i 
plankart og føresegner i høve 
vegplassering og omsynssoner for 
skred. 
 

Privat plan 
 

Planforslaget har vore på offentleg ettersyn. Motsegn framsatt frå FM, denne er trekt i brev 
av 06.05.20. Omsynssone er lagt inn. Denne får konsekvensar for to bygg og planen må på ei 
ny avgrensa høyring til dei råka partane. Forventar slutthandsaming i august 2020. 
 

Forventar 
slutthandsaming i 
august 2020. 
 

Erlend 

Detaljreguleringsplan 
for Bjørkedalen (gbnr 
91/ 2,4,5 og 10) 
 

Detaljreguleringsplan for etablering av 
fritidsbustader i nøre Bjørkedalen. 
Plankonsulent: Leite & Howden AS.  
Tiltakshavar:  Jan Roger Bjørkedal og 
Kjell Dalseth med fleire grunneigarar. 
 

Privat plan 
 

Planen var starta opp i 2017. Eit tidlegare planvedtak for same området vart oppheva av FM. 
Offentleg ettersyn vart gjennomført i perioden 29.01.20 - 13.03.20. Motsegner må løysast i 
høve flaum. Saka ligg til konsulent 
 

Avheng av framdrift til 
konsulent, som 
tentativt ser føre seg 
at reviderte 
plandokument kan 
vere klare til 
slutthandsaming i 
august-september 
2020. 
 

Erlend 

Detaljreguleringsplan 
for Fjellvegen 2 
 

Detaljreguleringsplan. Formål: Legge til 
rette for to bustadblokker i Fjellvegen 
2/4. Plankonsulent: Pro Ess AS. 
Tiltakshavar: Fjellvegen 2 AS v/ André 
Normann Eiksund. 
 

Privat plan 
 

Planen har vore på offentleg ettersyn frå 06.03.20-20.04.20. Det føreligg ikkje motsegner til 
planforslaget, men kommunen har bede om mindre justeringar i forhold til plankart og 
føresegner.  
 

Avheng av framdrifta 
til konsulent. Dersom 
reviderte 
plandokument vert 
motteke og er ok i 
løpet av veke 21, vert 
saka lagt fram til 
slutthandsaming i juni. 
Alternativt er 
slutthandsaming i 
august.  
 

Erlend 

Detaljregulering for 
Grefsneset 
 

Detaljreguleringsplan for masseuttak på 
Grefsneset. Plankonsulent: AG Plan og 
Arkitektur AS.  
Tiltakshavar: Aurstad AS. 
 

Privat plan  
 

Det er meldt oppstart hausten 2019. Saka ligg til tiltakshavar/konsulent. 
 

Uvisst. Ein har ikkje 
motteke signal frå 
konsulent på når 
planforslaget kan 
leggjast fram.  
 

Erlend 

Detaljreguleringsplan 
for Notaplassen 2 
(gbnr 6/ 8 og 16) 
 

Privat plan for regulering av 
fritidsbustadar i tilknytning til 
eksisterande felt på Notaplassen (Lid). 
Tiltakshavar: Roger Berkvik. 
Plankonsulent: Per Mulvik AS. 
 

Privat plan. 
 

Det vart halde oppstartsmøte sommaren 2019. Saka har ikkje vore til formannskapet og det 
er ikkje meldt oppstart. Tiltakshavar ville undersøkje om det var fleire grunneigarar som ville 
vere med på eit utvida planområde. Kommunen har ikkje høyrt meir, og ein vil vurdere å 
avslutte saka om ein ikkje mottek ny informasjon. 
 

 Erlend 

Reguleringsendring 
for Nordalen B59 

Reguleringsendring av detaljplan. 
Tiltakshavar: Erling Skarstein. 
Konsulent: Per Mulvik AS. Ønskjer å 
gjere endndringar på talet og plassering 

Privat 
 

Det er meldt oppstart med forslag til reguleringsendring. Det er usemje mellom tiltakshavar 
og nabo på Klepp om omlegging av privat veg. Dette er ein privatrettsleg tvist som 
kommunen har bede om at vert løyst før reguleringsendringa kan vedtakast.  
 

Avheng av løysing av 
privatrettsleg tvist 
mellom tiltakshavar og 
nabo. Dette kan ta tid 

Erlend 



 

 

 

 

 

 

 på bustadtomter og tilkomstveg (privat 
veg). 
 

dersom saka må opp 
til rettsleg avgjerd. 
 

      

Detaljregulering for 
Haslevegen 18/20 
 

Det er førebels halde eit arbeidsmøte. 
Tiltakshavarar er Elias og Einar 
Leikanger. Ønskjer å regulere til 
fortetting (rekkjehus eller liknande). 
Formelt oppstartsmøte er ikkje avhalde. 
Tiltakshavar må engasjere fagkyndig 
konsulent 
 

Privat plan 
 

Ikkje starta opp.  
 

Uvisst. 
 

 



STATUSRAPPORT NR. 6 – Ombygging Vikeneset RA 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
1.1 Generelt for denne perioden 
 

• Utføring av E01. 
• Vidare vurdering av løysingar for reinseprosess og ombygging av anlegget. 

2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader hittil (eks. mva) 
 
Godkjent budsjett      kr                2 800 000  
Total kontraktssum      kr                2 355 326  
P80 10%      kr                  235 533  
Sikkerheitsmargin (Budsjettramme minus kontraktssum og P80)  Kr                  209 141  
        
Medgått av kontraktssum      kr                1 491 865  
Gjenståande      kr                   863 461  
Medgått i %     63 % 
        
Totalsum endringsordre      kr                      60 116  
Gjenståande      kr                   175 417  
Medgått i %     26 % 
        
Totale kostnadar      kr                1 551 981  
Totalt gjenståande      kr                1 248 019  
Totalt medgått i %     55 % 
Resterande buffer      kr                   384 558  

 
2.2 Endringsmeldingar 
 
Endringar hittil Eks. mva Inkl. mva 
Spyling og inspeksjon av leidningsnett  kr   22 408,00   kr   28 010,00  
Tilleggsarbeid omlegging av overløp  kr   17 800,00   kr   22 250,00  
Endra topp kum S2  kr     5 750,00   kr     7 187,50  
Lekt for innmålingar  kr           49,84   kr           62,30  
Deler til omkopling av overløp  kr         336,00   kr         420,00  
Testball  kr     4 062,00   kr     5 077,50  
Byggeløyve  kr     3 600,00   kr     4 500,00  
Kjerneboring overløp  kr     6 110,00   kr     7 637,50  
Sum  kr   60 115,84   kr   75 144,80  

 
2.3 Prognose meir-/mindreforbruk – kun entreprenørkostnader  
  Grunnlagssum P50 P80 
  (Kontraktssum) Prosent Sum Prosent Sum 
Analyse per 01.01.20  kr     2 355 326,00  7 %  kr     164 872,82  10 %  kr     235 532,60  
Status per i dag  kr     2 355 326,00  36,5 %  kr        60 115,84  25,5 %  kr       60 115,84  

 



2.4 Ev. tiltak for å redusere meirforbruk 
 

• Etablere overløp til drensleidning for å unngå behov for mellombels pumpekum 
(utført). 

• Omplassering av overløpskum for å redusere mengd fjellpigging (utført). 
 
 
3. HMS 
 

Punkta under gjeld samla prosjekt, både bygg og utomhus. 
 

• Vernemøter/runder: 1 stk. i perioden (april/mai), 2 stk. totalt. 
• Ulukker, nestenulukker, farlige forhold: 0 stk. i perioden, 0 stk. totalt (pr. 30.04.2020). 
• Fråværsskadar: 0 
• Kildesortering akkum.: 100 %  
• Sikker-jobb-analyse: 1 stk. i perioden, 1 stk. totalt. 

 
Kommentar: Arbeidet vart starta opp att over påske, og har hatt god framdrift. Det har vore 
mangel på vernerunder då HMS-ansvarleg i bedrifta har vore vekke frå arbeid. Kommunen 
har følgt arbeidet tett og har ingen merknad til HMS. 
 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 
Status per 15.05: Arbeid med E01 vart stogga 20.03 grunna utfordringar hos entreprenør i 
samband med koronaepidemien. Arbeid vart starta oppatt etter påske og har god framdrift, 
med ferdigstilling 15.05. Gjenstår enno sluttsynfaring og overtaking av anlegget, samt noko 
reklamasjonsarbeid. E02 er evaluert av konsulent, og vurdert å vere realistisk løysing. Det 
må evaluerast vidare om ein skal nytte eksisterande bygg, rive og bygge på same tomt, eller 
flytte anlegget. Må uansett behandlast politisk då det ikkje er dekning i budsjett per dags 
dato. Vedståingsfrist for E02 er utsett til 01.06.2020 då det har vore vanskeleg å prioritere 
dette. 
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 

• Vidare vurdering av plassering og løysing for reinseanlegget 
• Sluttsynfaring og overtaking E01. 

 
 
Med helsing 
 
 
Rasmus Bruvoll 
prosjektleiar 
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STATUSRAPPORT NR. 7 – Røvsholen reinseanlegg og servicebygg VA 
Prosjektrapport  : Mai / 2020  prosjektnr.: 030022 
 
1. INFO OM PROSJEKT 

 
• Bygging av nytt SBR-reinseanlegg – Røvsholen 
• Oppføring av servicebygg tilknytta reinseanlegget og som «driftsbase» vatn /avløp. 
• Det er ny tomt for anlegget og med avkøyrsel til kommunal veg 
• Servicebygget får høg standard med «rein og skitten sone» og gode HMS-forhold. 
• Reinseanlegget og bygg er planlagt for god automasjon og EL-styring. 

 
1.1 Generelt om aktivitet denne perioden:  
 

 Arbeid med servicebygget. Oppsett av skillevegger, isolering , døroppheng-
skyvedører, utv. kledning / maling , innv. panel., utv dør / vinduer 

 VVS : Ventilasjonskanaler mm og rørleggararbeid / rørskap montert. 
 Elektro : trekkerør og tak/ veggpunkt. 
 Avklaringar på endringar og overflater for gulvbelegg ,dører /plater og design mm. 

 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnader :  
 
Totalforbruk  Eks. mva. Inkl. mva. 
02700 Konsulenttenester  < 2020 399 844,00 499 805,00 
02300 Innkjøp reinsetank SBR og utstyr. VK < 2020 195 000,00 243 750,00 
 Prosjektgebyrer :bygg/plan/mørenett  momsfritt 28 951,00         28 951,00 
02700 Konsulenttenester  > 2020 10 403,00 13 003,00 
02300 Entreprise Stårheim Bygg as  (avrekn.) A                           644 120,00 805 150,00 
02300 Entreprise Stårheim Bygg as  (avrekn)  A  1 147 509,40 1 434 387,00 
02300 Tilleggsarbeid VA – inkl. i entreprise  A      142 026,00 177 533,00 
 SUM samla forbruk (utan garantitrekk ) 2 567 853,40 3 202 579,00 
Godkjend budsjett 2019 5 500 000,00 6 875 000,00 
REST 2 932 146,60 3 672 421,00 

 
2.2 Endringsmeldingar 
 
Endringar / bestilt Eks. mva. Inkl. mva. 
Endringsmeldingar entreprisen SB ,  A01-A17              x 208 974,00 261 218,00 
Ny vasskum m /utstyr , arbeid  A02                               x 70 703,00 88 379,00 
SUM 279 677,00      349 597,00 
Garantitrekk : Innestående pr. mai  5% -  kr.186 512,00   
Fakturabeløp godkjent på entreprisen er pr.dd - A   

 
 
2.3 Prognose forbruk – kun entreprisekostnad (x) 
 

  
  

Grunnlag 
Kontraktsum  

P50   P80   
Prosent Sum Prosent Sum 

Analyse pr. 11.2019 3 730 229,00 7      261 116 10 373 023 
Status pr. i dag    (x) 279 677,00         7,5  
Prognose 4 009 906,00     
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Pr. dato ligg vi bra ann med entreprisen (kontraktsarbeidet) ift. oppsett budsjett, men noko 
ekstrakostnader. Tomta hadde tette grunnmasser der vi måtte gjere nødvendige ekstratiltak 
for drenering / erosjonssikring og bruk av ekstra separasjonsduk. Dette både for tank- og 
bygningsgrop og terrengskråningar. Vi har pr. tid mest meirforbruk på utanomsarbeid pga. 
ovannemde.  
 
2.4 Eventuelle tiltak for å redusere meirforbruk 
 

 Innsparing pga. omlegging av grøft mot kommunal veg og pel 0. 
 Uttrekk på anbodposter og endringar som medfører kreditnota og trekk. 
 Fremje god kommunikasjon og sikre gode rutinar i oppfølging og økonomi. 
 Oppdatere framdriftsplan 
 Få god oversikt /arbeidsplan på gjenståande utanomsarbeid og evnt. tillegg. 

 
3. HMS 
 

  Samla prosjekt, både bygg og utomhus. 
 

 Vernemøter / runder: 1 stk. i perioden (april), 2 stk. totalt.+ ( 10.05 – 1stk) 
 Ulukker, nestenulukker, farlige forhold: 0 
 Fråværsskadar: Ikkje meldt 
 Kildesortering /ryddig på staden.: Meldt oppfølgt av entreprenør  
 Sikker-jobb-analyse: 0 stk. i perioden, 1 stk. totalt. 

 
4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 
Framdrift ligg omtrent etter planen pr.dato. «Koronatider» er usikkert forhold som kan sinke 
på framdrifta, men pr no er det ikkje meldt om tidsendring frå hovudbedrift/ under-
leverandører. Generelt meinar eg at prosjektet går rimeleg bra i utførelsar og framdrift, f.t.  
litt usikkert på framdrifta utanomsarbeid 
 
 
4.2 Prioritert arbeid i neste periode  

 
• Utvendig arbeid VA: Vasskum / SP. Graving i veg. Komplementering inne/ute 
 Innvendig bygningsarbeid servicebygget ; dører, skillevegger/ platekledning vegg/tak, 

dører. Noko utvendig arbeid bygg /taknedløp mm. 
 Påbegynt overflater /gulvbelegging 
 Elektro/ rørlegger: skjulte innstallasjonar og utstyrsmonteringar. Inntaksskap og 

koplinger 
 Ventilasjon: montering aggregat mm. 

             
 
Kommunalteknisk VA  Dag Dårflot – PL / mai 2020 



STATUSRAPPORT NR. 6 – 030029 Nytt vassverk HB2 
04/2020 
 
1. INFO OM PROSJEKT 
 
1.1 Generelt for denne perioden  
 

• Inkludering av kommentarar/endringar frå Ørsta.  
• Utlysing av konkurransen i TendSign. 
• Dialog med prosjektleiar, avdelingsleiar og seksjonsleiar i Ørsta.  

 
2. ØKONOMI  
 
2.1 Samla kostnadar hittil 
 
Totalforbruk utomhus Eks. mva. Inkl. mva. 
02700 Konsulenttenester 7371 9213,75 
01150 Matvarer (ikkje mva-refusjon)   
 SUM samla forbruk (utan garantitrekk) 7371 9213,75 
Godkjend budsjett i KS-vedtak 23.05.19 300000 375000 
REST/FRÅVIK 292629 365786,25 

 
2.2 Endringsmeldingar 
 
Endringar hittil Eks. mva. Inkl. mva. 
   
SUM   

 
2.3 Prognose meir-/mindreforbruk – kun entreprenørkostnader  
 

  
  

Gr.lagssum 
Kontraktssum BMR 

P50   P80   
Prosent Sum Prosent Sum 

      
      

 
2.4 Ev. tiltak for å redusere meirforbruk 
 

• Ingen spesielle. 
 
3. HMS 
 

Punkta under gjeld samla prosjekt, både bygg og utomhus. 
 

• Vernemøter/runder: 0 stk. i perioden, 0 stk. totalt. 
• Ulukker, nestenulukker, farlige forhold: 0 stk. i perioden, 0 stk. totalt. 
• Fråværsskadar: 0 
• Kjeldesortering akkum.: 0 %  
• Sikker-jobbanalyse: 0 stk. i perioden, 0 stk. totalt. 

 
 
 
 
 



4. FRAMDRIFT 
 
4.1 Status framdrift 
 
Konkurransen vart lyst ut i TendSign 3. april. Tilbodsfrist og tilbodsopning er 12. mai.  
 
4.2 Prioritert arbeid neste periode 
 

• Svare på eventuelle spørsmål som kjem i høve konkurransen i TendSign.  
• Gjennomføre tilbodsopning og evaluere innkomne tilbod i konkurransen.  



 

 

VOLDA KOMMUNE 
Sektor samfunnsutvikling 

 

Volda kommune www.volda.kommune.no Sentralbord:  70 05 87 00 
Stormyra 2 postmottak@volda.kommune.no Org. nr:         939 760 946 
6100 Volda  Kontonr:       3991.11.94590 
 

 
 
 
Ivar-Otto Kristiansen 
 
 

 
Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 
20/747  20/9816  Jarl Martin Møller 08.06.2020 
 
 
Interkommunalt samarbeid 
Oppfølging av k-sak 10/20 
 
I kommunestyret i møte 13.02.2020, sak 10/20, fatta ein følgjande vedtak:  
 
Kommunestyret sender saka tilbake til adminstrasjonen og ber dei søke å bygge 
opp ei kommunal teneste kring geodata i Volda/Ørsta kommunar slik at ein beheld 
fagmiljø, kompetansen og arbeidsplassane i våre kommuner.  
 
Sektor for samfunnsutvikling ved utviklingsavdelinga har hatt møte med Ørsta kommune den 
06062020 vedrørande saka.  
 
Formålet med møte var å diskutere om Ørsta kommune hadde moglegheit til å ta nokon 
oppmålingsforretningar for Volda dette halvåret da ein har noko avgrensa kapasitet per dato. 
Ein kom også inn på tankar rundt eit mogleg meir formalisert interkommunalt samarbeid på 
langsikt. Møte var av  uformell karakter og at det ikkje vart skreve noko referat. 
 
Frå Ørsta møtte Bjørn Ole Vassbotn, einingsleiar for kart, oppmåling og byggesak. Han 
hadde med seg dei to som jobbar med landmåling til dagleg, Guttorm Øye (fagleiar 
oppmåling) og Jostein Vatne. 
Frå Volda kommune stilte Jørgen Vestgarden. 
 
I møte var Ørsta klare på at dei hadde meir enn nok arbeid sjølve no og at det derfor ikkje 
aktuelt å ta på seg oppdrag for Volda akkurat no.  
 
Med omsyn til interkommunalt samarbeid mellom Ørsta og Volda kommune, jf vedtak i KST i 
Volda var Ørsta ikkje avvisande til samarbeid, men ønskja ikkje å gå inn i noko formalisert 
samarbeid, til dømes vertskommunesamarbeid, slik dei såg det no.  
 
Ørsta har oppmålingstenester som fungerer godt og ønskja og halde fram slik som no 
framover også. Det er eit tett samarbeid mellom oppmålingsavdelinga  andre avdelingar på 
Ørsta rådhus, særleg rådmannskontoret vart trekt fram, og at det var viktig å ha ressursane 
samla slik som i dag.  
 
Ørsta ønskja heller eit tettare samarbeid med Volda av typen faste møtepunkt for å diskutere 
faglege problemstillingar da ein opplever at kartforumet for Søre Sunnmøre vert litt for stort 
fora til å kome fram til konkrete konklusjonar.  
 



Volda kommune www.volda.kommune.no Sentralbord:  70 05 87 00 
Stormyra 2 postmottak@volda.kommune.no Org. nr:         939 760 946 
6100 Volda  Kontonr:       3991.07.81727 
 

Side 2 av 2 

Med bakgrunn i desse signala frå Ørsta kommune synest det ikkje å vere grunnlag for noko 
nærare utgreiing om interkommunalt samarbeid på kart/oppmåling mellom Volda og Ørsta på 
noverande tidspunkt.  
 
Det er kjent at det på ordførar- og kommunedirektørnivå vert drøfta prosess for å få til meir 
strategisk og operativt samarbeid mellom desse to kommunane, og at dette er ein prosess 
som er venta å kome opp til hausten. Det kan forventast at fleire samarbeidsområde kan 
verte vurdert, og at kart/oppmåling kan verte eitt av desse.  
 
Inntil vidare vil Volda kommune løyse kapasitetsutfordringane med kjøp av ekstern hjelp og 
starte allereie no med ei vriding av interne ressursar frå plan over på oppmåling.  
 
 
 
Med helsing 
 
 
Jarl Martin Møller 
kommunalsjef 
 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur. 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 



Årsmelding 2019

Samlande, synleg og utviklingsorientert

Fjord • Giske • Hareid • Herøy • Sande • Stranda • Sula •  Sykkylven • 
Ulstein • Vanylven • Vestnes • Volda • Ørsta • Ålesund
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Foto framside: Vegard Austnes

Utvikling gjennom samarbeid
Sunnmøre Regionråd skal bidra til ei positiv utvikling i medlemskommunane og i regionen 
samla. Vi skal fremje sunnmørske politiske interesser, fremje eit mangfaldig arbeidsliv og 
utvikle kommunale tenester 

(Strategi 2019)
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Vi har lagt bak oss eit nytt år i Sunnmøre regionråd. Eit 
godt arbeidsår.

Mot slutten av 2018 reviderte vi strategien vår for 2019, 
på korleis vi skulle arbeide, og med kva saksfelt vi skulle 
satse på.

Dei prioriterte saksfelta var reiseliv, kompetanse for fram-
tida, Ålesund som landsdelssenter, samarbeid med 
næringslivet og helse – sjukehus. Alle desse saksfelta 
vart vedtatt av representantskapet i november 2018.

Desse saksfelta har vi gjennomført gjennom 2019 slik 
som planen var. 

I januar hadde vi møte med Helse Midt i Trondheim, der vi 
tok opp bl.a. fordelinga av midler til HMR. Vi fortsette med 
nytt møte med Helse Midt i februar i Ålesund der ordføra-
rar og rådmenn var invitert.

Vi har hatt fleire møter med styreleiar og adm.dir i HMR 
utover året for å få informasjon om utviklinga gjennom 
året, både når det gjeld vedlikehald og drift. 

Men også for å ha jamleg dialog. Fordi vi meiner at det er 
viktig å møtast og ha dialogmøter for begge parter. Helse 
har vore eit gjennomgåande saksfelt gjennom heile året. 
På ulike måter.

I januar hadde vi møte med samferdselsministeren om 
ulike samferdselssaker i vår region. Vi har hatt møter 
med Mørebenken om både samferdselssaker, Sunnmøre 
Soningssenter og sjøbunnsaka der fleire verft i vår region 
har fått krav om rensing av sjøbunn ved sine verft. Noko 
som vil medføre store kostnader for kvart enkelt verft. Vi 
har i samarbeid med verfta arbeidd mot ulike aktørar, bl.a. 
Fylkesmannen og Miljødirektoratet.

Vidare har vi arrangert ordførarsamlingar over to dagar 
slik det var planlagt, der vi tok opp dei andre saksfelta 
i strategien vår. Desse samlingane har vi hatt i ulike kom-
munar, Ørsta, Stranda, Ålesund og Ulstein.

Det har vore godt frammøte på samlingane våre gjennom 
heile året. Det har vore og er ein styrke at vi kan stå samla 
om desse samlingane og dei tema som er vedtatt.

Vi har hatt eit tettare samarbeid med dei andre regionråda 
i fylket gjennom 2019. Spesielt godt samarbeid med ROR. 
Etterkvart også med Orkide.

Det er ein styrke å stå samla om saker ein vil arbeide og 
kjempe for. Vi har gjennom året fått fleire tilbakemeldingar 

frå sentrale politikarar om at det er slik vi må arbeide. Står 
vi samla om ei sak så har vi størst moglegheit til å nå 
fram.

Sunnmøre Regionråd var også medarrangør av båtturen 
«I same båt» saman med Haram Næring og Innovasjons-
forum og North West.

Vi var nær 90 om bord i Bruvik. Turen gjekk til Haram kom-
mune. Her hadde vi invitert ordførarar, rådmenn, represen-
tantar frå næringslivet, studentar og andre.

Dette vart ein svært positiv båttur som vi vil arrangere 
også i 2020.

I november arrangerte vi Arena Sunnmøre med «Helsetil-
bodet på Sunnmøre» som tema. Arena Sunnmøre har blitt 
eit årleg arrangement med ulike aktuelle tema. Kvart år 
har det vore frå 100 til 150 som har deltatt.

Vi meiner vi har hatt eit godt arbeidsår der vi har følgd opp 
den vedtatte strategien gjennom heile året, både når det 
gjeld politiske saker og gjennom interkommunalt samar-
beid. Tilbakemeldingar frå fleire kommunar har vore po-
sitive.

Årsresultatet for 2019 vart eit underskot på kr 461.619.98 
(finansinntekter medrekna). Det vart eit overskot i den 
generelle drifta på kr 212.413,-
Underskotet kom på prosjekta.

Grunnen til dette er at vi ikkje fekk utbetalt alt vi var blitt 
lovd fra Fylkesmannen for 2019. Ein del midler vart hald-
ne tilbake og ikkje overført i 2019. Dette har vi tatt opp 
for å finne meir sikre avtaler i framtida. Vi arbeider no 
med å finne bedre og sikrare løysingar for 2020. Vi har fått 
overført noko av midlane like etter nyttår 2020.

Rekneskapen finn ein bakerst i årsmeldinga.

  

1. Innleiing

Jan Kåre Aurdal
Dagleg leiar
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Sunnmøre Regionråd IKS er frå 2020 samarbeidsorgan 
for 14 kommunar på Sunnmøre og i Romsdal.

I 2019 var 19 kommunar deltakarar i regionrådet, men 
som følgje av endringar i kommunestrukturen vart frå 
1. januar 2020 kommunane Haram, Sandøy, Skodje og 
Ørskog slått saman med Ålesund kommune og Norddal 
og Stordal kommune slo seg saman til Fjord kommune.

Deltakarkommunar i Sunnmøre Regionråd er frå 1. janu-
ar 2020 Fjord, Giske, Hareid, Herøy, Sande, Stranda, Sula, 
Sykkylven, Ulstein, Vanylven, Vestnes, Volda, Ørsta og Åle-
sund.

Selskapet sitt føremål går fram av selskapsavtalen § 3:
«Sunnmøre Regionråd er eit felles organ for deltakarkom-
munane. Selskapet har som målsetting å bidra til ei po-
sitiv utvikling i regionen samla og i deltakarkommunane. 

Selskapet skal vere ein aktiv regional pådrivar med vekt 
på regional samfunnsutvikling og næringsutvikling og 
interkommunalt samarbeid. Selskapet skal drive med 
regional strategiutvikling, vere ein regional utviklingsaktør 
og fremje saker som utviklar regionen.

Sunnmøre Regionråd skal vektlegge offentleg partnar-
skap og partnarskap mellom kommunar og næringslivet, 
vere ein arena for samhandling på Sunnmøre med vekt på 
regional utvikling, nærings- og kompetanseutvikling, 
regionale rammevilkår og samferdsel og vere eit binde-
ledd mellom politikk, næringsliv, utdanning, helse og andre 
regionale og statlege styringsorgan.»

Sunnmøre Regionråd flytta våre 2019 inn i nye lokale på 
Norsk Maritimt Kompetansesenter (NMK) i Ålesund kom-
mune, der regionrådet kjem tett på næringsliv, utdanning 
og forsking, fylkeskommune og kommunar. 

2. Om Sunnmøre Regionråd IKS 3. Representantskapet
Representantskapet er Sunnmøre Regionråd IKS sitt høgste organ, og består av ordførarane i deltakarkommunane (jf. 
selskapsavtalen § 6). Dei ordførarane som sit i styret kan ikkje site i representantskapet, og må der erstattast med sin 
varaordførar (jf. selskapsavtalen § 7).

I 2019 var representantskapet slik:

Kommune Fram til kommunevalet 2019 Etter kommunevalet 2019

Giske Varaordførar Britt Giske Andersen Varaordførar Kåre H. Sæter

Haram Varaordførar Randi Walderhaug Frisvoll Varaordførar Randi Walderhaug Frisvoll

Hareid Ordførar Anders Riise Ordførar Bernt Brandal

Herøy Ordførar Arnulf Goksøyr Ordførar Bjørn-Halvor Prytz

Norddal Ordførar Arne Sandnes Ordførar Arne Sandnes

Sande Ordførar Dag Vaagen Ordførar Olav Myklebust

Sandøy Ordførar Oddvar Myklebust Ordførar Oddvar Myklebust

Skodje Varaordførar Geir Ove Leite Varaordførar Geir Ove Leite

Stordal Varaordførar Kjersti Ruset Hjelle Varaordførar Kjersti Ruset Hjelle 

Stranda Varaordførar Arild Ringdal Varaordførar Svein Erik Rimstad

Sula Ordførar Jim Arve Røssevoll Ordførar Jim Arve Røssevoll

Sykkylven Ordførar Odd J. Drotninghaug Ordførar Odd J. Drotninghaug 

Ulstein Ordførar Knut Erik Engh Ordførar Knut Erik Engh

Vanylven Ordførar Lena Landsverk Sande Ordførar Lena Landsverk Sande

Vestnes Varaordførar Randi Bergundhaugen Varaordførar Randi Bergundhaugen

Volda Varaordførar Sølvi Dimmen Ordførar Sølvi Dimmen

Ørskog Ordførar Knut Helge Harstad Ordførar Knut Helge Harstad

Ørsta Ordførar Stein Aam      Ordførar Stein Aam  

Ålesund Varaordførar Tore Johan Øvstebø Varaordførar Tore Johan Øvstebø
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4. Styret

Det vart halde 5 møter i representantskapet i 2019. Til saman vart 42 saker handsama på desse møta.Tema for møta 
vart vedteke i representantskapet 2018. Det vart lagt vekt på å finne tema som var viktige både for enkelte deltakarkom-
munar og sunnmørsregionen samla.

Møta var som følgjer:

Møter Tema

Møte 1
7. februar 
Ålesund

Helse, m.a. utvikling og utfordringar i Helse Møre og Romsdal HF og orientering om 
Helseplattformen. Dagen før var det ordførarsamling der m.a. Helsedirektoratet orien-
terte om Nasjonal helse- og sykehusplan 2016 -2019, samt arbeidet med ny nasjonal 
helse- og sjukehusplan 2020 -2023. 

Møte 2 
7. juni
Høgskulen i Volda

Utdanning, m.a. korleis utdanne framtidas sunnmøring og partnarskap og bere-
kraftig samarbeid mellom Høgskulen i Volda og kommunar/skular på Sunnmøre. 
Dagen før var det ordførarsamling på Sæbø med tema kompetanse for framtida, der 
m.a. Kunnskapsdepartementet orienterte om Nasjonale politiske føringar for utvikling 
av kompetanse i barnehage og skule: Formål og forventning.

Møte 3
4. oktober
Stranda

Reiseliv, m.a. korleis kan reiseliv vere ein del av ei berekraftig utvikling og reiseliv, mat 
og kultur i Møre og Romsdal. Dagen før var det samling for ordførarar og rådmenn 
med tema smart og berekraftig reiseliv, m.a. var det innlegg frå forsking, næringsliv 
og kommunar.

Møte 4
29. november
Ulsteinvik

Samarbeid mellom kommunar og næringsliv. Dagen før var det samling for 
ordførarar og rådmenn med same tema, m.a. var det besøk på Ulstein verft.

Møte 5
5. desember 
Ålesund

Ålesund som landsdelssenter, m.a. kvifor det er viktig for Ålesund å vere eit 
tydeleg senter mellom Bergen og Trondheim.

Styret består av ordførarar og rådmenn som vert valde av representantskapet (jf. selskapsavtalen § 7). Representantskapet 
vel også styreleiar og nestleiar. Det vart halde 5 styremøter i 2019. Til saman vart 37 saker handsama på desse møta.

Styret i Sunnmøre Regionråd var i 2019 som følgjer: 

Styreleiar:  Ordførar Jan Ove Tryggestad (Stranda kommune)

Nestleiar:  Ordførar Vebjørn Krogsæter (Haram kommune)

Styremedlem:  Ordførar Eva Vinje Aurdal (Ålesund kommune)

Styremedlem:  Ordførar Eva Hove (Stordal kommune)

Styremedlem:  Ordførar Dag Olav Tennfjord (Skodje kommune)

Styremedlem:  Rådmann Synnøve Vasstrand Synnes (Ørskog kommune)

Styremedlem:  Rådmann Andreas Chr. Nørve (Vanylven kommune)

1. vara ordførar:  Ordførar Geir Inge Lien (Vestnes kommune)

2. vara ordførarar:  Ordførar Jørgen Amdam (Volda kommune)

3. vara ordførarar:  Ordførar Harry Valderhaug (Giske kommune)

1. vara rådmenn:  May-Helen Molvær Grimstad (Sykkylven kommune)

2. vara rådmenn:  Bente Glomset Vikhagen (Skodje kommune)

Blant sakene som vart drøfta i styret i 2019 var helsekutta i Helse Møre og Romsdal, revisjon av samhandlingsavtalen 
mellom Helse Møre og Romsdal HF og kommunane, PET-scan og PCI ved Ålesund sjukehus, gjennomføringa av strategien 
for Sunnmøre Regionråd 2019, samarbeidet om skule- og barnehageutvikling i Sunnmøre Regionråd og samarbeidet om 
energieffektivisering i Sunnmøre Regionråd.  

4. Administrasjonen
Administrasjonen bestod av: 

Dagleg leiar Kåre Aurdal

Rådgivar Vegard Austnes

Utviklingsrettleiar Torunn Måseide

Pedagogisk koordinator Nils Magne Abelseth

Prosjektleiar energieffektivisering Einar Haram

Møter
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6. Strategi 7. Politiske saker i 2019

Gjennom fleire møter med Mørebenken har vi tatt opp 
fleire viktige saker. Vi har på nytt presentert planane våre 
for nytt soningssenter på Sunnmøre. Saka har gjennom 
2018 og 2019 vore i KVU-utredning der departementet 
skal vurdere fengselsstrukturen i Norge.

Saka skal no til justisministeren der statsråden skal gå 

igjennom KVU-utredninga. Vidare skal den til Stortings-
handsaming. Denne saka har vore tatt opp fleire gongar 
med både statsråder og andre sentrale politikarar.

Vi har også drøfta samferdselssaker som bl.a. Bypakken, 
Hafast og Møreaksen.

For 2019 vart strategien til Sunnmøre Regionråd revidert. Regionrådet si rolle i å fremje sunnmørske politiske interesser 
vart understreka:  

Visjon: 

«Saman leier vi Sunnmøre inn i framtida»
Kjerneverdiar: 

«Samlande, synleg og utviklingsorientert»
Slagord: 

«Utvikling gjennom samarbeid»

Mål i strategien

Mål 1: 
Fremjing av sunnmørske politiske interesser. 

Mål 2: 
Fremje eit mangfaldig arbeidsliv. 

Mål 3: 
Utvikling av kommunale tenester.

Strategi mål 1: Fremjing av sunnmørske politiske interesser

1.1  Vi er «på» dei store politiske sakene heile tida. (Prioriterte saker i 2019 var reiseliv, kompetanse for framtida, 
       Ålesund som landsdelssenter, samarbeid med næringslivet og helse- sjukehus).

1.2  Sakene går som gode politiske prosessar  internt i regionrådet, og då spesielt opp mot representantskapet 
       («Sunnmørsrådet»)

1.3  Representantskapet gjer klare vedtak.

1.4  Vi driv lobbyverksemd frå sak til sak, ved jamnleg kontakt og møter med Mørebenken på  Stortinget og andre    
       politikarar. 

1.5  Vi har kompetanse innan informasjon og samfunnskontakt, synast godt i  media og er aktive i samfunnsdebatten.                                                                                                                        

1.6  Vi arrangerer årleg Arena Sunnmøre for formannskapa i kommunane.

Strategi mål 2: Fremje eit mangfaldig arbeidsliv

2.1  Besøke og etablere dialog med næringslivet og kompetansemiljøa i regionen med tema  innovasjon og utvikling.   

2.2  Sunnmøre Regionråd deltek aktivt årleg på arenaen The North West.

2.3  Fokus på barn og unge gjennom oppvekst, utdanning og arbeidsliv.

2.4  Fokus på moglegheiter innan grøn energi, i dette ligg både energieffektivisering og fornybar energi. 

2.5  Fokus på helseinnovasjon og velferdsteknologi.

Strategi mål 3: Utvikling av kommunale tenester

3.1  Sunnmøre Regionråd vil bidra ved ønskje om organisering og utvikling av interkommunale samarbeid.

Sunnmøre Regionråd har arbeidd med fleire politiske saker gjennom 2019.

7.1   Møter med Mørebenken
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7.3  Sjøbotnsaka  
Dette er ei sak der 14 verft i Møre og Romsdal har fått eit 
påbod med fylkesmannen om rensing av sjøbunnen ved 
desse verfta. Dette er ein veldig stor kostnad for desse 
selskapa. Vi vart kjend med saka i fjor vår. Har hatt fleire 
møter med desse verfta.

I andre regionar der andre selskap har fått slike krav, har 
staten gått inn med økonomisk støtte. Men slik støtte ser 
det ikkje ut til at staten vil vere med på i vår region.

Vi har hatt møter med politikarar, med Miljødirektoratet 
og Norsk Industri. I oktober søkte vi Miljødirektoratet om 
støtte til denne kostnaden. Vi har enda ikkje fått svar. Vi 
har purra på denne søknaden fleire gongar.

I denne saka har vi hatt eit tett samarbeid med ROR. 
Verfta har klaga inn saka til fylkesmannen. Grunnen er at 
ansvarsforhold er ein sentral del av vurderinga om ein får 
tilskot.

7.5  Møte med samferdselsministeren
I mars tok vi opp samferdselssaker med Jon Georg Dale. 
Vi hadde møte om Hafast og Møreaksen. Det var fleire 
representantar frå ulike aktørar. NHO, Ålesund Kommune, 
Fylkesordføraren, LO, ROR, ordføraren i Skodje og repre-

sentantar frå næringslivet i Møre og Romsdal.

Av erfaring ser vi at det er denne måten vi må arbeide 
på, å stå samla i heile regionen. Det er slik vi kan nå fram.

I heile 2019 har vi hatt eit veldig godt samarbeid med ROR 
i mange store og viktige saker. Vi har tett kontakt med 
ROR kvar veke.

Vi har hatt ei litt anna tilnærming til Orkide. Dei har brukt 
noko meir tid på korleis eit tettare samarbeid skal utvi-
klast.

Men etterkvart så ser det ut for at vi skal få også dei med 
på laget.

Samarbeid mellom regionråda vil i dei fleste saker styrke 
oss i Møre og Romsdal.

7.6  Samarbeid SR/ROR/Orkide

I samarbeid med North West og Haram Næring og Inn-
ovasjonsforum arrangerte vi båttur til Haram og Sandøy 
kommune. Vi hadde invitert ordførarar, rådmenn, nærings-
livet og studentar om bord i båten Bruvik.

Ulike representantar frå næringslivet hadde innlegg om 

sine bedrifter og om utfordringar som bedriftene har. 

Nesten 90 personer var om bord. Dette var ei samling 
svært mange sette pris på. Dette skal vi arrangere også 
i år. 

7.4  Båttur med næringslivet

7.2  Helse Midt/HMR 
I januar hadde vi møte med adm.dir. i Helse Midt i Trond-
heim der vi tok opp fordelinga av midler til sjukehusa i Møre 
og Romsdal.

Dette møtet hadde vi saman med Orkide og ROR, samt 
adm.dir. i HMR.

I februar inviterte vi ordførarane på Sunnmøre til møte 

med Helse Midt og HMR der vi fortsette drøftingane av 
denne saka.

Utover heile året har vi hatt møter med styreleiar i HMR 
(og den nye direktøren, Nils Kvernmo) der vi har tatt opp 
saker rundt sjukehusa i regionen vår. Både når det gjeld 
økonomi og utviklinga i drifta.
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Vi hadde 5 ordførarsamlingar/representantskapsmøter 
i 2019. Der vi tok opp dei saksfelta vi hadde vedtatt. Vi 
hadde samlingar i ulike kommunar. Samlingane gjekk 
over 2 dagar. 

Tilbakemeldingane frå dei fleste ordførarane var at dette 
er viktige samlingar der ein kan møtest å drøfte viktige 
politiske saker, og i tillegg ha tid til sosialt fellesskap. Den 
sosiale sida er viktig.

Dette er ei svært viktig sak å arbeide for. Vi har 2 store 

regionar i nord og sør som er sterke og med langt fleire 
innbyggarar. 

Men vi skal satse på at vi skal vere eit tydeleg senter mel-
lom Bergen og Trondheim. Ålesund er og blir den største 
kommunen og byen i vår region. Derfor må vi heile tida 
arbeide for at byen skal få utvikle seg i åra som kjem. 
Viktige saker for å få til det vert då til dømes bypakke, by-
vekstavtalar, samferdsel og helse. Dette må vi stå saman 
om, heile regionen. 

7.7  Ordførarsamlingar/representantskapsmøter

Etter at Utviklingsforumet vart aksjeselskap så har vi lagt 
bak oss det første heile driftsåret. SR har ein representant 
i styret. Dette er eit viktig arbeid for heile Sunnmøre, men 
også for Møre og Romsdal. Saker vi har arbeidd med er 
bl.a busstilbod, hurtigbåt og rutetilbod på Vigra.

Vi har vore opptatt av å få til ei bedre samhandlig mellom 
buss og båt slik at det kan vere lettare å få dei reisande til 
å bruke offentleg transport til og frå flyplassen, og at dette 
må fungere også for dei som bur på Søre Sunnmøre. Dette 

har vi dialog med fylkeskommunen om.

Vi hadde også fleire samlingar i prosjekta som vi arbeidar 
med. Dette arbeidet vil Vegard Austnes, Torunn Måseide, 
Nils Magne Abelseth og Einar Haram orientere om i sine 
årsmeldingar. Dei alle har lagt ned ein stor innsats i sine 
prosjekt gjennom heile året. Dei bidrar også mykje i arbeid 
generelt i regionrådet. Vi har faste møter i staben kvar 
veke der vi drøfter og planlegg arbeidet framover.

7.8  Utviklingsforum Ålesund lufthamn Vigra

Heile vegen frå starten på Sunnmøre Regionråd i 2012 har 
helse vore er eit samarbeidsområde der alle kommunane 
på Sunnmøre deltek. I 2011 etablerte den gong Ålesund- 
regionens Utviklingsselskap (ÅRU) eit nettverk av helse-

leiarar frå kommunane som sidan har hatt faste møter 
typisk 5-6 gongar i året. Bakgrunnen for at regionrådet 
engasjerte seg i samarbeidsområdet helse var samhand-
lingsreforma «Rett behandling – på rett stad – til rett tid». 

8.1  Helse
8. Samarbeidsområde 

Arena Sunnmøre 2019 samla over 100 personar på Color Line Stadion i Ålesund for å drøfte helsetilbodet på Sunnmøre. 
På biletet: Spesialrådgivar Helge Ristesund og styreleiar Ingve Theodorsen i HMR HF og møteleiar Jan Erik Røsvik (politisk 
redaktør i Sunnmørsposten)                                                                      

Helse er som kjend eit av dei største ansvarsområda innan 
kommunal tenesteproduksjon. Samarbeidet i Sunnmøre 
Regionråd er ikkje eit samarbeid om sjølve tenesteproduk-
sjonen, men om å ivareta kommunane sine felles interes-
ser i samarbeidet med statsforvaltinga på helseområdet, 
m.a. Helse Møre og Romsdal HF, Helse Midt-Norge RHF 
og Helseplattformen. Helse som samarbeidsområde i re-
gionrådet har element av både fag og politikk, og sam-
handlingsgruppa koplar på styret i regionrådet i saker der 
ein må arbeide politisk for å ivareta kommunane sine 
interesser.

Samarbeidet innan helse i regionrådet er noko både store 
og små deltakarkommunar i regionrådet har god nytte av, 
fordi summen av den helsefaglege fagkunnskapen i kom-
munane er større enn i kvar kommune. Slik vert kommu-
nane saman ein betre fagleg match for helseføretaket, og 
politisk vert kommunane «saman sterk». Sjukehusa er ty-
pisk lokalisert til by/bygdeby, og det er viktig med god poli-

tisk støtte i omlandet i kampen om utvikling av sjukehusa. 
Den politiske dimensjonen i regionrådet sitt arbeid innan 
helse vart m.a. understreka av at helsetilbodet på Sunn-
møre var tema på den årlege samlinga for formannskapa 
i kommunane - Arena Sunnmøre. Tema var utvikling av 
sjukehusa på Sunnmøre, reforhandling av samhandlings-
avtalen mellom Helse Møre og Romsdal HF og kommu-
nane og Helseplattformen (felles pasientjournal for helse-
tenesta i Midt-Norge). Den politiske dimensjonen var 
også synleg ved at helse var tema på ordførarsamlinga 
og representantskapsmøtet i februar, og ved at det gjen-
nom 2019 var dialogmøter mellom Sunnmøre Regionråd 
og Helse Møre og Romsdal HF om sjukehustilbodet der 
også representantar frå samhandlingsgruppa deltok. 
Samhandlingsgruppa bidrar også med faglege råd til dei 
som forhandlar for sunnmørskommune (kommuneover-
lege Volda og kommuneadvokat Ålesund) ved revisjon av 
samhandlingsavtalen. 



1716

Styreleiar i Sunnmøre Regionråd Jan Ove Tryggestad overrekker adm. direktør Stig Slørdahl i Helse Midt-Norge RHF ei 
fråsegn frå deltakarkommunane i Sunnmøre Regionråd om etablering Helseplattformen AS på representantskapsmøtet 
i Sunnmøre Regionråd i februar 2019

I 2019 vart det handsama 19 saker på 3 møter i sam-
handlingsgruppa. Blant sakene som vart handsama var 
reforhandling av samhandlingsavtalen mellom Helse 
Møre og Romsdal HF og kommunane (fokus var på sam-
handlingsstrukturen), Helseplattformen, helsekutta i Helse 
Møre og Romsdal, utdanningstilbod innan helse, bruk 
av velferdsteknologi/videokonsultasjonar, handlingsplan 
2019/2020 for pasientforløp for den eldre multisjuke pasi-
ent og Utviklingssenter for sykehjem og hjemmetjenester 
(USHT). 

Sunnmøre Regionråd er i medhald av samhandlingsavta-
len mellom kommunane sekretariat for både Lokalt sam-
handlinsgutval for Volda sjukehusområde og Lokalt sam-
handlingsutval for Ålesund sjukehusområde. Oppgåvene 
til desse utvala går fram av delavtale 12 til samhandlings-
avtalen mellom kommunane og Helse Møre og Romsdal.
Det var til saman 4 møter i desse utvala i 2019, 2 i Volda 
sjukehusområde (21 saker vart handsama) og 2 i Ålesund 
sjukehusområde (18 saker vart handsama). 

Prosjekt Barnehage- og skuleutvikling har som mål å:

• Skape ein sterk kunnskapsregion på Sunnmøre 
  i barnehage og skule.
• Sikre kvalitets- og kompetanseheving, fagleg og 
  organisatorisk utvikling i barnehage og skule.

Det har vore totalt 6 møter i arbeidsutvalet (AU) og 5 møter 
i nettverk for kommunalsjefar, konsulentar, rådgjevarar og 
barnehage- og skuleansvarlege på nordre Sunnmøre. 
I forkant av møta har arbeidsutvala  tatt opp saker og satt 
agendaen. Arbeidsutvala  både for barnehage- og skule-
satsing i regionen har hatt fokus på behov i kommunane 
på nordre Sunnmøre.

Samarbeid
Torunn Måseide og Nils Magne Abelseth har arbeidd 
saman om prosjekt både for barnehage og skule. Ein del 
av dette arbeidet har føregått i eit Arbeidsutval (AU) og 
på nettverksamlingar. I nokre av desse møta har Fylkes-
mann, Universitet og Høgskule (UH), tillitsvalde og repre-
sentantar for organisasjonar deltatt. Dette er ei form for 
samarbeid som Fylkesmannen krev for å fordele pengar 
til Regionen. Dkomp- og Rekompmidlar som er pengar til 
desentralisert kompetanseheving frå sentralt hald som 
Fylkesmannen skal fordele ut til regionane som vidare 
skal bruke pengane inn i kommunane til prioriterte formål.

8.2  Skule og barnehage

Vidare samarbeider vi om store prosjekt, kurs, konferansar 
og seminar i tillegg til andre satsingar frå Fylkesmann og 
stat. 

Nils Magne Abelseth, som er tilsett som Pedagogisk 
koordinator, har primært ansvar for det interkommuna-
le barnehage- og skuleeigarnettverket i saker som gjeld 
satsingar på barnehage og barnesteget. I tillegg ulike vi-
dareutdanningstilbod og tilrettelegging av slike tilbod i re-
gionen både for barnehage og skule. Han har også ansvar 
for samarbeidet mellom skule og næringsliv.

Arbeid i det interkommunale Barnehagenettverket
Det interkommunale barnehagenettverket har også dette 
året hatt fokus på kompetanseheving i barnehage. Ein har 
fortsett å satse på skulering av personell utan godkjend 
utdanning og med lite erfaring. Som ein veg vidare i kom-
petansehevinga har ein dette året samarbeidd med Fager-
lia VGS. Ny utdanning i teori til fagbrev er eit tilbod til dei 
som har kompetanse/gjennomgått kompetanseheving 
for å ta fagbrev. Fylkesmannen støtta opp med midlar og 
32 stk. starta på denne utdanninga etter nyttår i 2019. Dei 
hadde avsluttande eksamen 25. november.

Årsmelding  2019 Sunnmøre regionråd - Oppvekst

Desse tok fagbrev i november 2019.

Styrarutdanning
Hausten 2019 arbeidde ein med å få på plass eit nytt kull 
med styrarutdanning i Ålesund. Ein hadde kontakt med 
Høgskulane på Vestlandet og i Volda. Dette tilbodet lyste
Utdanningsdirektoratet (UDIR) ut på anbod. Med stor frus-
trasjon vart ikkje nokon mellom Bergen og Trondheim til-
godesett med eit slikt tilbod.

Vi starta umiddelbart arbeidet med å få til eit samarbeid 
med Dronning Mauds Minne høgskule i Trondheim. Dei er 
i forhandlingar med UDIR og det ser ut til at dei kan legge 
eit kull til vår region.

Rettleiarutdanning 
Tilrettelegging og inngåing av avtalar med Høgskulen i Volda 
om dette. 

Strategi- og handlingsplan, felles for barnehage- og 
skulenettverket
Dette planverket vart utarbeid i samarbeid mellom barne- 
hage- og skulenettverket. Dette er i tråd med framtidig 
tenking der ein ser heile livs- og utdanningsløpet i saman-
heng og i samarbeid. Handlingsplanen skal reviderast år-
leg.

Arbeid i det interkommunale skulenettverket
Munnleg eksamen: Pedagogisk koordinator har vidareført 
arbeidet med å legge til rette for gjennomføring av munn-
leg eksamen våren 2019.

Dette er eit omfattande arbeid som tek mykje tid frå nyttår 
2019 med innsamling og data og systematisering/forde-
ling i grupper, tideling av sensorar og revidering av felles 
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retningslinjer for munnleg eksamen i grunnskulen,  som 
skal gjelde for heile nordre Sunnmøre. Opplæring i sam-
lingar for sensorar og faglærarar. Desse retningslinjene er 
vedtekne i nettverket og blir brukt under eksamen.

Rektorutdanninga
Skulenettverket har lagt ned eit omfattande arbeid for å få på 
plass rektorutdanning i regionen. Så langt har 70 studen-
tar fordelt på to kull avlagt eksamen. Begge kulla i nært 
samarbeid med høgskulen på Vestlandet. Hausten 2019 
fekk vi på plass eit tredje kull i regionen i samarbeid med 
Høgskulen på Vestlandet. Kartlegging viste eit stort behov 
og heile 64 stk. starta denne hausten i Ålesund! 

Vidareutdanning
Det meste av etter- og vidareutdanning i dei fleste fag går 
i regi av Høgskulen i Volda.
 
I Kompetanse for Kvalitet (KfK), vart det inngått ein avtale 
mellom regionen vår, region Romsdal og NTNU i 2017 om 
undervisning i Engelsk 1 i Ålesund og Norsk 2 på Vest-
nes. I 2018 vart det gjennomført matematikk 1 i Ålesund 
og Engelsk 2 på Vestnes. I 2019 vart det gjennomført 
Norsk 1 i Ålesund.  KfK er ein reform som seier at alle 
som underviser i basisfaga (norsk, engelsk og matema-
tikk) i barneskulen skal ha 30 studiepoeng i faget og alle 
som underviser i desse faga på ungdomstrinna skal ha 
60 studiepoeng for å vere kvalifisert. Denne kompetansen 
må på plass før 2025.

Her har vi undersøkt i alle kommunar og funne ut at det er 
store behov for vidareutdanning i engelsk, norsk og mate-
matikk. Det er mykje å spare ved å få lagt undervisninga til 
regionen og Ålesund og dette tilbodet held fram. Pedago-
gisk koordinator har til oppgåve å koordinere dette.

Dette er eit viktig arbeid for regionen og det er heilt avgjeran-
de at eit godt regionalt samarbeid vert vidareført. UDIR og 
skuledirektøren i Møre & Romsdal er også tydelege på det.

Karrieredag
Både barnehage og skule var med på karrieredagen i ok-
tober med stand på Sparebanken Møre Arena i Ålesund. 
Dette skal gjennomførast kvar haust og er ein viktig arena 
for utdanningsval.

Arena Sunnmøre
Ei samling for politikarar, skuleeigarar og andre knytt til 
arbeidet med dette. Heile staben i Sunnmøre regionråd 
arbeidde intenst for at dette skulle bli vellukka.(Sjå omtale 
i Årsmeldinga).

Møteplassar og nettverk: 
I alle satsingar Sunnmøre regionråd oppvekst organise-
rer er det fokus på å skape møteplasser som gir rom for 
samarbeid  på alle nivå. Det gjeld både barnehage og skule. 
Erfaringsutveksling og kunnskapsbygging på tvers av 
kommunegrenser er viktig og nødvendig i eit godt regio-
nalt samarbeid.

Årsmelding 2019 frå utviklingsrettleiar
- Desentralisert kompetanseutvikling 

Mål: Kvalitetsutvikling for leiargrupper for alle skular i regionen. Satsing over 2 år med 4 samlingar mellomarbeid og nettverk.

Arbeidsgruppe: Rektorar frå alle kommunar i regioneni samarbeid med Høgskulen i Volda og Sunnmøre regionråd.

Aktivitet: 5 arbeidsmøter i gruppa i januar og februar. Vidare arbeide med planar og struktur og samlingar. Plandoku-
ment ferdigstilt i mai. 

Samling 1: 12 -13. september -19 for 210 leiarar. Samling 2:  29 - 30. januar 2020 for 230 leiarar.   

Kompetansekurs i programmering 
Mål: Gi lærar kompetanse i det å programmere og bruke programmering  som metode for læring og kompetanseutvikling.

Arbeidsgruppe: NTNU, Newtonlærar, Arbeidsutvalet i SR og utviklingsrettleiar.

Aktivitet: 10 møter i løpet av vår og haust 2019. Plandokument ferdig oktober. 

Start: Starta opp med 75 lærarar frå alle  kommunar i januar 2020. Kurset er på 40 timar.

Frå samling 1 for leiargrupper. 

Politiske føringar og regional handlekraft
Stortingsmeldingar nr. 21: Lærelyst - tidleg innsats og 
kvalitet i skolen 2017 presenterte ein ny nasjonale strate-
gi kalla Desentralisert kompetanseutvikling (Dekomp) og 
gav Fylkesmann, region og kommune ansvar for planleg-
ging og gjennomføring av utviklingsarbeid og kvalitetsut-
vikling for skule og barnehage i regionen.

På bakgrunn av dette var alle kommunane aktivt med i ein 
prosess som peika ut felles områder for kvalitetsutvikling
i løpet av 2018. Det resulterte i ein strategiplan og ein 
handlingsplan (2018-2020) for det interkommunale sam-
arbeidet i barnehage og skule på nordre Sunnmøre.

Året som gjekk
Utviklingsrettleiar Torunn Måseide sitt oppdrag er å få 
i gang dei aktuelle satsingane i Dekomp på dei områda 
kommunane ønsker kvalitetsutvikling. 2019 har vore eit 
år for gjennomføring i forhold til prioriterte områder i den 
regional handlingsplanen. Dialog og møter med samar-
beidspartnarar Høgskulen i Volda og NTNU Ålesund om 
innhald, form og struktur, utarbeiding av plandokument og 
forankring av satsingane for å gi gode tenester.

Dei satsingane er: Kompetanse for leiargrupper på alle 
skular, opplæring i programmering for lærarar, profesjons-
fagleg digital kompetanse for alle skular og arbeid med 
fagfornying (K 2020).

Litt om dette arbeidet - Leiargruppesatsing 2019 - 2021

Samarbeidsgruppe for programmering.
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Andre aktivitetar for utviklingsrettleiar i 2019
• Åtte oppdrag i kommunar og skular på studiedagar, fellesmøter og leiarmøter.

• Skaparverkstad for lærarar i samarbeid med Tekna 17. mars.

• Ordførarsamling 6. juni Sæbø, med tema Dekomp. Ansvar for opplegg og innhald.

• Møte med friskular i regionen i forhold til å inkludere dei i Dekomp 3. mai.

• Arbeid med stabsmøter kvar veke for Sunnmøre regionråd, innkalling og referat.

Arbeidsutval og regionsnettverk - ansvar for referat og oppfølging av saker
Møter i arbeidsutvalet 2019 - 18.01 / 22.03 / 05.04 / 05.06 / 16.08 / 19.09 / 22.11 

• Arbeidsutvalet førebur saker for regionnettverket både for barnehage og skule.

• Samarbeid med pedagogisk koordinator. Totalt 7 møter i 2019.

Møter i regionnettverk 2019 - 08.02 / 25.04 / 27.09 / 06.12

• Kommunalsjefar og eller seniorrådgivarar frå alle kommunar møter i regionnettverk.

• Samarbeid med pedagogisk koordinator. Totalt 4 møter i 2019.

• Utvida samarbeidsmøte med UH og organisasjonar 5.april: Vertskap Ålesund kommune 

• Møte mellom kommunar og Fylkesmannen 24. januar: Vertskap Giske kommune.

Arbeid med fagfornying og ny læreplan
Mål: Forstå overordna plan, verdiar og prinsipp for læring og kva det betyr for eiga undervisning.

Arbeidsgruppe: Arbeidsutvalet i regionrådet. Høgskulen i Volda.

Aktivitet: Planlegging av storsamling 6.mars for 140 lærarar om den nye læreplanen, samt samlingar for alle kommunar 
om nye tema i planen.

Start: Planen skal trå i kraft frå skulestart.

Elevar på Vatne skule, Ålesund kommune.

Profesjonsfagleg digital kompetanse
Mål: Gjennomføre undersøking som skal danne grunnlag for opplæring og digital kompetanse for leiarar og lærarar på 
alle skular i regionen frå hausten -20.

Arbeidsgruppe: Høgskulen i Volda og Arbeidsutvalet i Sunnmøre regionråd har hausten 2019 samarbeidd om ei kartlegging 
av digital kompetanse og digitale ressursar på alle skular i regionen.

Aktivitet: 5 arbeidsmøter og arbeid med Plandokument ferdigstilt juni 2019. Undersøking gjennomført desember 2019. 
Analyse og utarbeiding av opplegg.

Start: Haust 2020. Invitasjon sendt til skular.

Lærarar på kompetansekurs på NTNU.
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Oppgave
Regionrådet bestod av 19 kommunar og vi bistod mange 
kommunar som trong hjelp med å realisere vedtaka i sine 
energi- og klimaplanar og med dei krav Stortinget har ved-
teke med omsyn til reduksjon av utslepp av klimagasser 
med 45% innan 2030.

Økonomiske netto gevinst på 34,75 mill. kr. 
Vi har gjennomført ulike energieffektiviserande tiltak i fyl-
gjande kommunar: Giske, Haram, Norddal, Sandøy, Sande, 
Skodje, Stordal, Stranda, Sula, Sykkylven, Vanylven, Vest-
nes, Ørskog, Volda og Ålesund. Ved utgangen av 2019 var 
det skifta ut ca.10165 HQL-armaturar med nye LED- 
armaturar, enøk-investeringar og EPC-kontraktar. Den 
totale akkumulerte energireduksjonen for alle tiltaka var 
pr. 31.12.2019 berekna til 43.437.500 kwh. Siste året har 
det akkumulerte beløpet auka med ca 9,12 mill. kr.  Slik at 
akkumulert gevinst pr. 31.12.2019 blir ca. 34,75 mill. kr. 

EPC-kontraktar
Vi har arbeidd for å få i stand EPC- kontraktar (energi- 
spare-kontraktar) for raskast mogleg å få realisere det 
sparepotensialet som er kartlagt ved energimerking og 
energianalyser.  Storhallen i Sykkylven har no vore i drift 
i vel eit år og resultatet er betre enn kalkulert, 345000 kwh 
reduksjon i 2019. Stranda kommune signerte EPC-kon-
trakt i mai, reduserte kostnadar som følgje av dette skal 
bli på ca. 0,84 mill kr. pr. år. 

Tilskot frå ENOVA
Enova har endra programma sine slik at det no er meir 
krevjande å søkje om midlar enn tidligare. Ved utgangen 
av 2019 hadde ENOVA gitt tilsegn om 29,6 mill. kr. Vi har 
arbeidd med ein søknad for NTNU, Konseptutredning for 
innovative energi-og klimaløsninger.

Reduksjon av CO2 og 2 graders-målet. 
Alle kommunane i Sunnmøre regionråd arbeider aktivt for 
å redusere CO2-utsleppa gjennom å realisere vedtaka 
i energi- og klimaplanane. Dei er difor med på å gjere sitt 
til at verda kan nå to graders-målet i 2030. Spesielt innan 
transportsektoren på land og til sjøs er der eit stort poten-
siale.

Hydrogen
Vi har arbeidd med å auke kunnskapen om hydrogen 
i distriktet med tanke på at dette skal skape framtidige 
arbeidsplassar. Vi har delteke på fleire konferansar. Rundt 
omkring i Norge blir det arbeidd med mange forskjellige 
prosjekt for å kunne nytte hydrogen som drivstoff innan 

samferdselssektoren og som energilager for straum, pro-
dusert ved hjelp av fornybar energi  (vindmøllar, solcelle-
panel, småkraftverk).  

Hellesylt Hydrogen HUB
Vi var prosjektleiar for økonomi og organisering i dette 
prosjektet til Stranda kommune. For å hjelpe interessentar 
i å få realisert dette prosjektet, arrangerte vi i samarbeide 
med Innovasjon Norge, NHO og Leverandørutviklingspro-
grammet, konferanse om E-pilotordninga på NMK. Resul-
tatet av dette møtet mellom interessentar og tilbydarar av 
offentlege tilskot var at eit konsertium med Flakk Grup-
pen i spissen fekk tildelt 37,5 mill. kr til utvikling av ei heil-
skapleg leveransekjede for hydrogen på Hellesylt.     

Sunnmørskommunene sitt klima- og energinettverk
Miljødirektoratet oppretta ordninga KLIMASATS i 2019 
- støtte til klimatiltak. Dette er ei ordning som er admi-
nistrert av Miljødirektoratet. Ein kan søkje på midlar til 
ulike tiltak innan energieffektivisering. På vegne av 11 
kommunar søkte vi om tilskot til drifting av sunnmørs-
kommunane sitt energinettverk med tanke på rullering 
av klima- og energiplanane til kommunane, beståande 
av fylgjande kommunar: Giske, Sula, Hareid, Ulsteinvik, 
Sande, Vanylven, Ørsta, Volda, Stranda, Norddal, Stordal, 
Sykkylven og Vestnes. Vi fikk tildelt kr. 325000,- som vil gå 
til dekning av lønn- og møtekostnadar. Vi legg opp til stor 
grad av medverknad for at flest mogleg skal engasjere 
seg i klimaarbeidet. Derfor har vi arrangert separate møte 
i Giske, Sande, Sykkylven og Stranda.

Vi har gjennomført i alt 4 nettverksmøter og 3 møte i sty-
ringsgruppa. Som består av fylgjande rådmenn: 
Åse Elin Hole (Stranda), 
May‐Helen Molvær Grimstad (Sykkylven), 
Karl Arne Birkhol (Norddal), 
Wenche Solheim (Ørsta), 
Anne Berit Løset  (Stordal)
Ragnhild Velsvik Berge (Hareid)

I tillegg er direktør for landbruk Frank Madsøy og senior- 
ingeniør Anne Melbø hos Fylkesmannen med i styret.

Vi har hatt eit godt samarbeid med Klima Østfold. I sam-
arbeid med dei arrangerte vi ein klimakonferanse for ung-
dområda på Søre Sunnmøre på dagtid på Breidablikk på 
Larsnes og  folkemøte på kvelden den 23.09.19. Vi fort-
satte med folkemøte i Sula og på Stranda den 24. og 25.

8.3  Energieffektivisering
Årsmelding for Energieffektivseringsprosjektet i regi av Sunnmøre regionråd i 2019

Kompetansehevande tiltak for miljøvennleg innkjøp
Sunnmøre Regionråd IKS har saman med komunane 
Giske, Hareid, Herøy, Norddal, Stranda, Sykkylven, Volda 
og konserninnkjøp i Ålesund sørga for å søkje Miljødirek-
toratet om midlar til denne stillinga. Miljødirektoratet har 
bevilga eit tilskot på 2. mill kr til dette prosjektet som skal 
vare i 2 år. 

Prosjektet har etablert eit samarbeid med klimaetaten i Oslo 
kommune og kommunane Karmøy, Stavanger og Kristi-
ansand.

Det er Sunnmøre Regionråd IKS v/Einar Haram som skal 
ha prosjektleiinga for prosjektet.

Johnny Indrevåg er sjef for konserninnkjøp i Ålesund. 
Næringssjef Inge Bjørdal i Stranda kommune sørga for 
at søknaden vart sendt i tide til Miljødirektoratet etter ei 
rask behandling i formannskapa til dei deltakande kom-
munane med unntak av Ålesund, der Konserninnkjøp tok 
ansvar.  
 
Dette prosjektet vil gjere det enklare for innkjøparane i den 
enkelte kommune å oppfylle miljøsatsinga rundt offentlege 
anskaffelsar både på strategisk og operativt plan slik at 
kommunane oppfyller dei nasjonale måla med omsyn til 
reduksjon av klimautslepp innan 2030.

Nye prosjekt
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Sandøy Energi AS
Vi har avslutta utgreiing for hydrogenproduksjon på Har-
øya i regi av Sandøy vindkraft AS. Utgreiingsprosjektet 
skulle sjekke om ein kan bygge eit produksjonsanlegg for 
hydrogen basert på fornybare energi frå vind og sol, slik at 
hydrogen kan vere med å redusere klimagass- utsleppa 
frå transportsektoren i regionen rundt Ålesund. Rapport 
vart levert Miljødirektoratet i slutten av september 2019. 

Anbud på drift og vedlikehald av gatelys i kommunane 
på Søre Sunnmøre
I samarbeid med Odin prosjekt AS har vi utarbeidd og 
innhenta anbod på drift og vedlikehald av alle gatelysa i 

kommunane på Søre Sunnmøre.  Her skulle det spesifise-
rast lyskilde skift, stykkprisar på utviding og timepris på 
regningsarbeid personell.

Total entreprise kostnad ca. 28,7 mill. kr for 4 år med op-
sjon på 2 år til.

Kontrakta vart signert i Ulsteinvik 10.03.2020.

Økonomisk gevinst for energieffektiviseringsprosjektet
Dei prosjekta som vi har medverka til og er blitt sett i gang 
og er blitt ferdigstilt, har resultert i ein energireduksjon 
som har gitt ein økonomisk akkumulert gevinst på ca  
34,75 mill. kr ved utgangen av 2019. 

Eva Vinje Aurdal
styremedlem

Synnøve V. Synnes
styremedlem 

Jan Ove Tryggestad 
styreleiar  

Eva Hove
styremedlem

Vebjørn Krogsæter
nestleiar

Dag Olav Tennfjord
styremedlem

Andreas Chr. Nørve
styremedlem 

9. Avslutning
Sunnnmøre Regionråd IKS hadde i 2019 4 fast tilsette. I tillegg var det 1 tilsett på prosjekt. I alt var det 4 menn og 
1 kvinne. I styret var det 3 kvinner og 4 menn. 

Selskapet driv ikkje med produksjon eller anna verksemd som forureinar det ytre miljøet. Arbeidsmiljøet er godt og 
sjukefråveret er lågt.

I årsrekneskapen er føresetnaden om drift av Sunnmøre Regionråd lagt til grunn, då det etter styret si oppfatning ikkje 
er forhold som tilseier noko anna.

Ålesund 11. mai 2020

Styret
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10. Vedlegg

SUNNMØRE REGIONRÅD IKS

RESULTATREGNSKAP 2019

2019 2018

DRIFTSINNTEKTER OG DRIFTSKOSTNADER

Driftsinntekter

Tilskudd kommuner (note 1) 4 567 692,45     5 648 749,00 
Eksterne tilskudd (note 1) 865 590,00        1 574 800,00 
Bruk av fond (note 4) 776 134,27        -95 678,51     
Sum driftsinntekter 6 209 416,72     7 127 870,49 

Driftskostnader

Lønninger, folketrygd, pensjon (note 2) 5 071 015,84     5 009 739,06 
Andre kostnader (note 3) 1 679 417,86     2 568 304,24 
Sum driftskostnader 6 750 433,70     7 578 043,30 

Driftsresultat -541 016,98       -450 172,81   

FINANSINNTEKTER OG FINANSKOSTNADER

Renteinntekter 79 397,00          58 602,00      

Årsresultat (note 9) -461 619,98       -391 570,81   

1

SUNNMØRE REGIONRÅD IKS

BALANSE PR. 31.12.19

2019 2018
EIENDELER

Aksjeinnskudd (note 8) 25 000,00          25 000,00      
Egenkapitaltilskudd KLP 180 628,00        158 995,00    

205 628,00        183 995,00    

Omløpsmidler

Fordringer:
Merverdiavgift 167 701,00        324 612,00    
Andre kortsiktige fordringer (note 5) 383 590,00        360 000,00    
Kundefordringer (note 5) 140 684,45        616 855,00    
Sum fordringer 691 975,45        1 301 467,00 

Bankinnskudd, kontanter og lignende:
Bank (note 6) 1 742 362,36     2 486 796,91 
Sum bankinnskudd, kontanter og lignende 1 742 362,36     2 486 796,91 

SUM EIENDELER 2 639 965,81     3 972 258,91 

EGENKAPITAL OG GJELD

Egenkapital

Opptjent egenkapital 1 855 337,96     2 246 908,77 
Årets resultat -461 619,98       -391 570,81   
Sum egenkapital 1 393 717,98     1 855 337,96 

Bundne midler (note 4): 335 427,29        1 111 561,56 

Kortsiktig gjeld:
Offentlige avgifter 348 128,75        376 094,30    
Annen kortsiktig gjeld (note 7) 562 691,79        629 265,09    
Sum kortsiktig gjeld 910 820,54        1 005 359,39 

SUM EGENKAPITAL OG GJELD 2 639 965,81     3 972 258,91 

2
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SUNNMØRE REGIONRÅD IKS

NOTER TIL REGNSKAPET

Årsregnskapet er satt opp i samsvar med regnskapslovens bestemmelser
og god regnskapsskikk.

Klassifisering og vurdering av balanseposter.

Omløpsmidler og kortsiktig gjeld omfatter poster som foraller til betaling innen et år.

Omløpsmidler vurderes til laveste av anskaffelseskost og virkelig verdi. Kortsiktig gjeld
balanseføres til nominelt beløp på etableringstidspunktet

Note 1 - Driftsinntekter 2019 2018

Giske Kommune 243 399,00        357 716,00    
Haram Kommune 274 437,00        461 929,00    
Skodje Kommune 136 488,00        162 623,00    
Sula Kommune 229 939,00        260 194,00    
Ørskog Kommune 450 962,00        615 843,00    
Ålesund Kommune 1 370 033,45     1 505 177,00 
Vestnes Kommune 168 957,00        159 411,00    
Sandøy Kommune 78 857,00          66 385,00      
Stordal Kommune 41 740,00          61 664,00      
Norddal Kommune 69 710,00          90 755,00      
Stranda Kommune 132 485,00        224 161,00    
Sykkylven Kommune 224 550,00        308 395,00    
Vanylven Kommune 73 407,00          81 748,00      
Herøy Kommune 188 241,00        209 860,00    
Sande Kommune 60 312,00          67 088,00      
Ulstein Kommune 180 622,00        202 400,00    
Hareid Kommune 112 908,00        108 200,00    
Volda Kommune 192 169,00        176 000,00    
Ørsta Kommune 225 976,00        209 200,00    
Andre inntekter 112 500,00        320 000,00    

4 567 692,45     5 648 749,00 

Eksterne tilskudd kr. 865 590,- er ført på prosjektene. 
Herav kr 800 000,- mottatt fra Fylkesmannen i Møre og Romsdal

Note 2 - Lønnskostnader 2019 2018

Lønn 3 740 223,80     3 895 837,95 
Pensjonsutgifter, gruppeliv og yrkesskade 569 761,00        445 329,50    

3
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Arbeidsgiveravgift 628 402,45        624 037,84    
Møtegodtgjørelse/honorar 100 000,00        15 000,00      
Annen personalkostnad 32 628,59          29 533,77      

5 071 015,84     5 009 739,06 

Lønn til daglig leder utgjorde kr 834 735,- i 2019 kr og arbeidsgivers andel av
pensjonspremien kr 123 321,-

I revisjonshonorar er det betalt kr 20 500,- ekskl. mva. Honoraret gjelder fullt og helt revisjon.

Selskapet hadde 2 fast ansatte i 2019 under generell drift, i tillegg til 3 prosjektmedarbeidere.

Note 3 - Andre kostnader 2 019 2 018

Aviser, tidsskrifter 20 228,90          29 571,69      
Reklame, annonse, trykksaker 75 575,74          4 920,00        
Rekvisita, inventar, utstyr 53 521,00          41 926,84      
IT programvare/drift 10 000,00          52 758,22      
Telefonutgifter, datakommunikasjon, porto 71 638,01          108 777,63    
Reiseutgifter 167 449,60        252 017,58    
Kontingenter 32 003,00          37 920,00      
Andre kostnader 59 037,03          4 688,50        
Kurs/Konferanse, bevertning 680 100,77        1 233 211,73 
Regnskaps- og revisjonshonorar 72 500,00          72 000,00      
Konsulenttjenester 50 650,00          376 367,60    
Husleie 376 276,63        337 376,47    
Gebyr/omkostninger 6 928,38            6 827,18        
Leie maskiner, inventar etc 3 508,80            9 940,80        

1 679 417,86     2 568 304,24 

Note 4 - Prosjektmidler pr. 31.12.19 2019 2018

Prosjekt Pedagogisk koordinator (1090) 569 347,57    
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SUNNMØRE REGIONRÅD IKS

Prosjekt Energiøkonomisering (1130) 7 290,26        
Prosjekt Samhandlingsreforma (1160) 15 305,28          5 646,44        
Ungdomtrinnsatsing (1230) 209 155,28    
Mission Possible (1240) -                 
Demokratiprosjektet (1250) -                 
Sunnmøre Soningssenter (1260) 320 122,01        320 122,01    
Sum bundne midler: 335 427,29        1 111 561,56 

Note 5 - Kundefordringer 2019 2018

Andre kortsiktige fordringer * 383 590,00        360 000,00    
Diverse kortsiktige fordringer 140 864,45        616 855,00    

524 454,45        976 855,00    

* Det er gitt tilsagn på 350 000 til prosjekt for Sunnmøre Soningssenter. Dette er bokført som 
en fordring inntil utbetaling skjer.

Note 6 - Bankinnskudd

I posten bankinnskudd er det inkludert bundne skattetrekksmidler med kr. 162 669,-

Note 7 - Kortsiktig gjeld

Annen kortsiktig gjeld består av avsatt ferielønn og leverandørgjeld.

Note 8 - Aksjeinnskudd

Utviklingsforum for Ålesund Lufthavn Vigra AS
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Verdiar for Volda kommune 
 
Partssamansett utval har i møte 17.06.2020, sak 09/20, fatta følgjande vedtak: 

 
1. Partssamansett utval stadfestar verdiorda raus, modig, kompetent og lærande 
som grunnleggande verdiar for Volda kommune.  
 
2. Verdiorda vert sendt ut på høyring til dei tilsette. 
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Volda kommune   

Vår referanse: 20/1276 20/2699 

Saksbehandlar: Berit Lyngstad 

Dato: 11.02.2020 

    

 

Saksframlegg 

  
 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 

03/20 Partssamansett utval 20.03.2020 

09/20 Partssamansett utval 17.06.2020 

 
 
Verdiar for Volda kommune 
 

Samandrag: 
I april 2016 vart det i gangset ein større prosess for å fastsette eit verdigrunnlag for 
Volda kommune. Nokre månader etterpå vart det vedteken at kommunane 
Hornindal og Volda skulle slå seg saman, og i intensjonsavtalen av 20. juni 2016, 
vart det vedteken at «Arbeidet med ny kommune skal vere prega av openheit, tillit, 
rausheit og likeverd.».  I løpet av samanslåingsprosessen har det fleire gongar blitt 
stilt spørsmål om kva som skal vere nye Volda kommune sine grunnleggande 
verdiar. Hornindal kommune hadde ikkje eigne verdiord, Volda kommune hadde 
nettopp starta ein prosess for å fastsette sine, og det var ikkje sagt noko om kva 
verdiord som skulle gjelde frå 01.01.20.  
 
Det er viktig å få ei avklaring på dette spørsmålet så raskt som mogleg. Den nye 
kommuna er godt i gong, og ein organisasjon sine grunnleggande verdiar legg 
føringar for mykje anna arbeid i organisasjonen. Det er blant anna fleire store 
planar som er under utarbeiding, og det har kome initiaitv til å starte eigne 
verdiprosessar i sektorar og avdelingar, der verdigrunnlaget ligg som ein 
føresetnad i det vidare arbeidet. Kommunedirektøren og leiargruppe meiner det er 
viktig at vi har eit felles verdigrunnlag for heile organisasjonen. Ut frå denne 
situasjonen har Volda kommune tre alternativ: 
 

1. Starte ein ny verdiprosess 
2. Nytte verdiorda frå samanslåingsprosessen 
3. Nytte verdiorda frå prosessen i gamle Volda kommune 

 
Det er ulike tilnærmingar til slike prosessar rundt omkring i kommunane. Det viser 
seg ofte at er verdiane gode, så får dei raskt forankring i organisasjonen. Uansett 
vil det vere ein mindre krets av tilsette som engasjerer sterkt i slike prosessar, og i 
praksis må dei berre takast i bruk for å gjelde alle. Vi har uansett ikkje kapasitet til 
å gå på ein ny stor prosess på verdiar. Da vil ein ut frå kommunedirektøren sitt syn 
stå att med to alternativ, enten bruke verdiorda frå samanslåingsprosessen eller 
bruke dei etablerte verdiane i gamle Volda kommune. Det var ingen prosess bak 
verdiane i samanslåingsprosessen, og dei gjaldt sjølve prosessen. Verdiane i 
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gamle Volda kommune er innarbeidde, og det vart lagt ned arbeid for å forklare 
verdiorda og gi dei meining i kvardagen.  
 
Ut frå ei totalvurdering meinar administrasjonen at ein bør gå for alterantiv tre – å 
nytte verdiorda frå prosessen i gamle Volda kommune. Om ein gjer det, må 
personalavdelinga ta initiativt til ei oppfrisking av verdiorda. Dette kan gjerast på ei 
leiarsamling, der leiarane får ei god innføring og blir bedne om å friske opp 
verdiorda i personalgruppene der det er behov for det. For avdelingane i gamle 
Hornindal kommune kan personalavdelinga vere med ut og bistå leiar i slike 
prosessar. Vidare vil ein bruke verdiane inn i samarbeidet med tillitsvalte og 
vernetenesta. Alternativ tre vil vere det mest effektive og ressursbesparande 
alternative, samtsundes som ein vil nytte verdiord som er godt forankra i 
størsteparten av organisasjonen i dag. Om ein på eit seinare tidspunkt ønskjer å 
køyre prosessen på nytt, er det ingenting i vegen for det, men då på eit tidspunkt 
kor både prosessrettleiarane og organisasjonen har både ressursane og fokuset 
som trengs.  
 

 
Partssamansett utval 17.06.2020: 
 
Behandling: 
Utdanningsforbundet og fagforbundet, foreslått av Sonja Håvik,  

Verdiorda vert sendt ut på høyring til dei tilsette. 
 

  
Cathrin Fremmerlid fremma på vegne av Utdanningsforbundet og Fagforbundet slikt 
tilleggsframlegg: 
Verdiorda vert sendt ut på høyring til dei tilsette. 
 
Røysting (6 røysteføre): 
Tilrådinga frå administrasjonen vart samrøystes vedteken. 
Framlegget frå dei tillitsvalte vart samrøystes vedteke. 
 
 
PART- 09/20 Vedtak: 

 
1. Partssamansett utval stadfestar verdiorda raus, modig, kompetent og lærande 
som grunnleggande verdiar for Volda kommune.  
 
2. Verdiorda vert sendt ut på høyring til dei tilsette. 
 
 
 

 

Kommunedirektøren si tilråding: 
1. Partssamansett utval stadfestar verdiorda raus, modig, kompetent og lærande 
som grunnleggande verdiar for Volda kommune.  
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Saksopplysningar: 
Våren 2016 vart det satt i gong ein prosess med å definere eit verdigrunnlag for 
Volda kommune. Arbeidet var forankra i kommunedirektøren si leiargruppe,  ei 
trepartsgruppe, samt ei arbeidsgruppe med eit definert mandat. Gjennom 8 
workshops der om lag 200 tilsette deltok, i tillegg til ei utvida leiarsamling, vart det 
samla inn 2022 forslag på totalt 230 ulike verdiord. Gjennom drøftingar og 
refleksjonar over alle verdiorda som kom inn, vurdering av kommunen si styrke og 
svakheiter, no-situasjon og framtid, sat arbeidsgruppa igjen med 4 verdiord ein 
meinte fylte mandatet på ein god måte: raus-modig-kompetent-lærande. I etterkant 
vart det sendt ut ei digital undersøking til alle tilsette, der 380 tilsette svarte på 
korleis dei oppfatta verdiorda og i kva grad dei meinte orda var viktige og riktige for 
Volda kommune.  
 
Nokre månader etter at verdiprosessen i Volda starta,  vedtok kommunestyra i 
Hornindal og Volda at dei to kommunane skulle slå seg saman. I intensjonsavtalen 
som vart signert 20. juni 2016, vart det fastslått at «Arbeidet med ei ny kommune 
skal vere prega av openheit, tillit, rausheit og likeverd».   
 
I løpet av samanslåingsprosessen har det fleire gongar blitt stilt spørsmål om kva 
som skal vere nye Volda kommune sine grunnleggande verdiar. Hornindal 
kommune hadde ikkje eigne verdiord, Volda kommune hadde nettopp starta ein 
prosess for å fastsette sine, og det var ikkje sagt noko om kva verdiord som skulle 
gjelde frå 01.01.20. Verdiorda til gamle Volda kommune vart stadfesta i 
Kommunestyret den 24.11.2016. Representant Erlend Krumsvik (KrF)  kom då 
med framlegg til nytt punkt 3 i vedtaket: «Kommunestyret er open for at det kan 
verte behov for ein ny verdiprosess ved kommunesamanslåing, og ber 
(medlemmane i) fellesnemnda frå Volda om å ta initiativ til ein prosess med å 
etablere eit slagord for kommunen.» Der er ikkje igangsett ein ny verdiprosess, og 
spørsmålet framstår i dag som uavklart.  
 
Det er viktig å få ei avklaring på dette spørsmålet så raskt som mogleg. Den nye 
kommuna er godt i gong, og ein organisasjon sine grunnleggande verdiar legg 
føringar for mykje anna arbeid i organisasjonen. Det er blant anna fleire store 
planar som er under utarbeiding, og det har kome initiaitv til å starte eigne 
verdiprosessar i sektorar og avdelingar, der verdigrunnlaget ligg som ein 
føresetnad i det vidare arbeidet. Kommunedirektøren og leiargruppe meiner det er 
viktig at vi har eit felles verdigrunnlag for heile organisasjonen. Ut frå denne 
situasjonen har Volda kommune tre alternativ: 
 

1. Starte ein ny verdiprosess 
2. Nytte verdiorda frå samanslåingsprosessen 
3. Nytte verdiorda frå prosessen i gamle Volda kommune 

 
Vurdering av dei tre alterantiva: 
 

1. Starte ein ny verdiprosess 
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Ein kan starte ein ny verdiprosess, lik den som vart køyrd i 2016. Ei ny tid og 
mange nye tilsette vil heilt sikkert gje oss andre verdiord enn dei Volda kommune 
fekk i 2016. Det viktigaste argumentet for ikkje å starte ein ny prosess er 
ressursbruken og den svært krevjande situasjonen vi står i. Personalavdelinga 
som var ansvarleg for prosessen i 2016 har framleis mange oppgåver knytt til 
samanslåinga, samt at vi står midt i ein krevjande nedbemanningsprosess. Det 
kan verte vanskeleg å få oppslutning for ein sopass positivt lada prosess som 
dette, samstundes som hele organisasjonen skal forhalde seg til eit bodskap om 
reduksjon i utgifter og nedbemanning. I tillegg er det lønsforhandlingar i alle 
kapittel til hausten, så ein vil ikkje ha ressursar til å starte ein slik prosess før 
tidlegast januar 2021.   
 

2. Nytte verdiorda frå samanslåingsprosessen 
På den eine sida kan verdiorda for samanslåingsprosessen seiast å vere for den 
nye kommuna. Ingen har eigarskap til dei frå før og politikarane har fleire gongar 
framheva at særleg orda «rausheit» og «likeverd» har vore ord som har prega 
samanslåinga og som har bidrege til ein god og ryddig prosess. På den andre 
sida kan ein seie at nettopp det at ingen har eigarskap til desse orda er ei 
utfordring. Om ein vel å nytte verdiorda for samanslåinga, må ein sette i gong ein 
prosess for å definere kva orda betyr for den nye kommunen. Det vil og bli ein 
prosess motsett av den Volda kommune køyrde i 2016, der ein først spurte 
tilsette kva som var viktige verdiar for dei, og definerte verdiorda ut frå det. Her vil 
ein ha definert verdiorda, og i etterkant spørje kva dei vil bety. Det vil vere 
utenkeleg å nytte fire verdiord utan at innhaldet blir nærare definert av dei som 
skal leve etter og nytte desse orda: dei tilsette. Det betyr at det vitigaste 
argumentet for ikkje å gå for alternativ to er likelydande med motargumenta for 
alternativ 1. Ressursar og moglegheita for å mobilisere til ein positiv prosess blant 
dei tilsette.  
 

3.  Nytte verdiorda frå prosessen i gamle Volda kommune i 2016/17 
I oppstarten av samanslåinga vart det nedsett ei arbeidsgruppe på 
personalområdet. Gruppa bestod av to hovudtillitsvalde og personalsjefane i dei 
to kommunane. Allereie i 2017 vart det vurdert om verdigrunnlaget for Volda 
kommune også kunne gjelde for den nye kommunen. Gruppa vart ikkje einig, og 
spørsmålet vart lagt til sides.  Argumentet den gong var at dei tilsette i Hornindal 
ikkje hadde vore med på prosessen der verdiorda vart utforma. Av Volda 
kommune sine om lag 1000 tilsette, var det 200 som var direkte involvert og 380 
som valde å svare på ei spørsjeundersøking. Mest sannsynleg var det fleire av 
dei 200 som deltok på workshops som også svarte på undersøkinga. Det betyr at 
det er fleire tilsette i gamle Volda kommune som ikkje har vore deltaktig, enn det 
er tilsette frå gamle Hornindal som ikkje har vore det. Likedan har det sida 
verdiorda vart stadfesta av kommunestyret i gamle Volda kommune, også kome 
mange nytilsette. Dei har ikkje vore delaktig, og må - slik framtidige nytilsette 
også berre må -  ta til seg verdiorda som allereide er der. Det viktigaste 
argumentet for å velje alternativ tre er at det allereie har vore ein omfattande 
prosess, der verdiorda har kome som eit resultat av eit godt stykke arbeid, og der 
dei er definert ut frå innhaldet i prosessen.  
 

 
 
Vurdering og konklusjon: 
Ut frå ei totalvurdering meinar administrasjonen at ein bør gå for alterantiv tre – å 
nytte verdiorda frå prosessen i gamle Volda kommune. Om ein gjer det, må 
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personalavdelinga ta initiativt til ei oppfrisking av verdiorda. Dette kan gjerast på ei 
leiarsamling, der leiarane får ei god innføring og blir bedne om å friske opp 
verdiorda i personalgruppene der det er behov for det. For avdelingane i gamle 
Hornindal kommune kan personalavdelinga vere med ut og bistå leiar i slike 
prosessar. Vidare vil ein bruke verdiane inn i samarbeidet med tillitsvalte og 
vernetenesta. Alternativ tre vil vere det mest effektive og ressursbesparande 
alternative, samtsundes som ein vil nytte verdiord som er godt forankra i 
størsteparten av organisasjonen i dag. Om ein på eit seinare tidspunkt ønskjer å 
køyre prosessen på nytt, er det ingenting i vegen for det, men då på eit tidspunkt 
kor både prosessrettleiarane og organisasjonen har både ressursane og fokuset 
som trengs.  
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: ingen negative 
Konsekvensar for folkehelsa:  ingen kjente 
Miljøkonsekvensar: ingen kjende 
Økonomiske konsekvensar:ingen kjende 
Beredskapsmessige konsekvensar: ingen kjende 
Konsekvensar for barn og unge: ingen kjende 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Hei. 
 
Fylkesmannen har no laga den årlege rapport som viser hovudtrekka i utviklinga av 
kommuneøkonomien for 2019 i Møre og Romsdal. Rapporten inneheld eit utval av indikatorar som 
viser den økonomisk situasjonen og utviklinga for kommunane, både enkeltvis og samla.  
 
Nytt i år er at rapporten blir sendt elektronisk til alle kommunane. Vi har også tatt inn ein omtale av 
reglane om økonomi i ny kommunelov i rapportens del 2. 
 
Tala er henta frå Statistisk sentralbyrå (SSB) og i hovudsak databasen Kostra. Kostra står for Kommune-
Stat-Rapportering. Kvart år rapporterer kommunane rekneskapstala sine til SSB. Rundt den 15. mars 
blir ureviderte tal publisert og rundt den 15. juni blir dei reviderte tala publisert. Tala i rapporten 
byggjer på dei reviderte rekneskapstala. 
 
Rapporten er aktuell for politikarar, leiarar og tilsette i kommunane, forvaltningsorgan på fylkes- og 
regionalt nivå, innbyggarar i Møre og Romsdal og andre som har interesse for kommunane sin 
økonomi. 
 
Rapporten ligg med som vedlegg til denne e-posten og du finn den på denne lenka: 
https://www.fylkesmannen.no/More-og-Romsdal/Kommunal-styring/Kommuneokonomi/utviklinga-
i-kommuneokonomien-for-2019/ 
 

God lesing 😊 

Med venleg helsing 
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FORORD 

 

Fylkesmannen i Møre og Romsdal gir årleg ut ein rapport som viser hovudtrekka i utviklinga av 

kommuneøkonomien i fylket.  

  

Rapporten er aktuell for politikarar, leiarar og tilsette i kommunane, forvaltningsorgan på fylkes- 

og regionalt nivå, innbyggarar i Møre og Romsdal og andre som har interesse for kommunane sin 

økonomi. Denne utgåva er skriven med tanke på nye kommunepolitikarar og inneheld derfor ein 

del grunnleggjande informasjon. Hovuddelen i rapporten er del 3, Kommunerekneskap og 

statistikkar. Del 2 handlar om kommunen sitt oppdrag i storsamfunnet og  ny kommunelov av 

2018. Rekneskap og årsmelding 2019 skal følge gamal kommunelov. Denne rapporten vil likevel 

ta opp relevante endringar i ny kommunelov som kommunane vil møte framover. 

  

Statistikk som blir presentert er i hovudsak henta frå Statistisk sentralbyrå (SSB), der hovudvekta 

av tal er henta frå Kommune-Stat-Rapportering (KOSTRA). Medio juni kvart år publiserer SSB 

endelege rekneskapstal frå kommunane frå føregåande år. Om det ikkje er blitt opplyst om 

andre kjelder, så er alle figurar og tabellar basert på tal frå SSB. Rapporten inneheld også tal som 

er innhenta og samanstilt av Kommunal- og moderniseringsdepartementet (KMD). Rekneskapstal 

som blir nytta er konserntal. Det vil seie rekneskapstal for heile kommunen, inkludert 

kommunale føretak, interkommunale samarbeid og interkommunale selskap. For å få ei meir 

inngåande oversikt over økonomien i den einskilde kommune, viser vi til rekneskapen.  

 

Denne rapporten er også tilgjengeleg på vår heimeside. 

  

 

 

Molde 16. juli 2020 
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Kom m unalt sjølvst yre

Det overordna prinsippet om kommunalt sjølvstyre er uttrykt i grunnlova og ny kommunelov. Det

er kommunestyra, som gjennom si langsiktig planlegging og økonomiforvaltning, gjer

kommunestyra prioriteringar på vegne av kommunen sine innbyggarar. Ny kommunelov

presiserer enda tydelegare kommunestyret sine plikter. Dei viktigaste endringane knytt til

økonomi i kommunelova, er omtalt i denne rapportens del 2. Kommunane skal forvalte

økonomien slik at den økonomiske handleevna blir tatt i vare over t id.

Kom m unal plan legging

Etter regionreforma blei Møre og Romsdal ein av 10 regionar frå 01.01.2019 og

kommunereforma resulterte i 26 kommunar frå 01.01.2020. Berekraftfylket Møre og Romsdal er

eit samarbeid i offentleg sektor i vår region for å utvikle eit berekraftig samfunn for framtida.

Fylkeskommunen og kommunane er nøkkelaktørar i realiseringa av FNs berekraftsmål gjennom

eigen planlegging. Fylkesmannen ser dette som viktig for å få t il meir langsiktig

samfunnsplanlegging for å løyse felles utfordringar som klima, teknologi og arealforvaltning.

Etter første halvår har 12 kommunar (av 26) vedtatt kommunal planstrategi og dei fleste av desse

har starta arbeidet med kommuneplanens samfunnsdel.

I planleggingsarbeidet er det viktig å ta omsyn til utviklinga i folketalet. Trenden i Møre og

Romsdal er at folketalsutviklinga går ned samanlikna med resten av landet. Vi får ein aldrande

befolkning og færre barn og unge. Også i vårt fylke er det særleg bykommunane med

nabokommunar som har auke i folketalet.

Økonom iske resu lt at

Det økonomiske resultatet i 2019 viser at 26 av 35 kommunar har negativt netto driftsresultat

Det inneber at desse kommunane har hatt høgare utgifter enn inntekter i 2019. 16 av

kommunane brukte av disposisjonsfond for å balansere rekneskapen, medan 10 kommunar la

fram driftsrekneskap med meirforbruk. Samanlikna med heile landet var det 179 (43 %) av alle

kommunane som hadde negativt driftsresultat i 2019. Samtidig viser statistikken at netto

lånegjeld har auka med 4,1 % siste år og at 26 av 35 kommunar har lånegjeld over

landsgjennomsnittet. To kommunar er registrert på ROBEK-lista.

https://www.regjeringen.no/no/aktuelt/arbeidsdeling-mellom-helsemyndighetene-og-andre-sektorer-i-handteringen-av-koronasituasjonen/id2701048/?utm_source=www.regjeringen.no&utm_medium=epost&utm_campaign=nyhetsvarsel%2005.05.2020&utm_content=Koronasituasjonen
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Høg gjeldsgrad, negativt netto driftsresultat og bruk av disposisjonsfond, gjer at mange av 

kommunane i Møre og Romsdal må arbeide for å oppnå balanse i budsjett og rekneskap 

framover. Det er grunn til å tru at fleire kommunar kjem på ROBEK i tida som kjem, om ikkje grep 

blir tatt no. 

 

Fylkesmannen sin vurdering  

Fylkesmannen ser at kommunane i Møre og Romsdal står framfor ei krevjande tid. Etter fleire år 

med god inntektsvekst, gode driftsresultat og oppbygging av disposisjonsfond, ser vi at varsla 

innstrammingar i kommunal sektor har påverka rekneskapsresultata i 2019. Framtida er usikker 

av fleire grunner. Vi veit lite om kva eventuelt nye bølger med koronasmitta vil krevje av ressursar 

i den kommunale tenesteytinga. Samtidig står fleire kommunar føre krevjande strukturelle 

endringar i drifta på grunn av innstrammingar i statlege overføringar og demografiske endringar. 

Det blir derfor enda viktigare å utarbeide gode planer og ha eit langsiktig perspektiv i forvaltninga 

av kommunen sin økonomi. Samarbeid og deling av erfaringar, kan vere nyttig for å finne 

løysingar på kommunane sin oppgåver. 

Utfordringane er relativt like i heile fylket og Fylkesmannen vil bidra til samarbeid med og mellom 

kommunane. Oppfølging, rettleiing og dialog er viktig og Fylkesmannen vil følge opp med tett 

kontakt med kommunane. 

 

Pandemisituasjonen 

Det ser ut til at Møre og Romsdal har komme gjennom dei første månadene med 

koronapandemi på en god måte. Kommunane har jobba godt og det er grunn til å vere nøgd så 

langt. Alle må vere budd på å ta nye rundar med smittetoppar inntil ei vaksine er utvikla og gjort 

tilgjengeleg.  
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INNLEIING

Frå 1.1.2020 har Møre og Romsdal 26 kommunar etter kommunereforma. Regjeringa seier at

endringar i kommunestruktur ikkje er ferdig, og at kommunekartet vil endre seg også vidare

framover.

I årets utgåve av utviklinga i kommuneøkonomien vil vi sjå på tal frå 2019 og vise til gamal

kommuneinndeling med 35 kommunar, sjølv om følgjande kommunar allereie er godt inne i sitt

første driftsår som ny kommune:

Hustadvika kommune: t idlegare kommunane Fræna og Eide

Molde kommune: t idlegare kommunane Molde, Midsund og Nesset

Ålesund kommune: t idlegare kommunane Ålesund, Skodje, Ørskog, Haram og Sandøy

Fjord kommune: t idlegare kommunane Norddal og Stordal

Volda kommune: t idlegare kommunane Volda og Hornindal ( Sogn og Fjordane)

Halsa kommune har blitt ein del av Trøndelag fylke i nye Heim kommune frå 1.01.2020.

Rindal kommune blei ein del av Trøndelag fylke frå 1.01.2019.

Figur 1 - Møre og Romsdal 01.01.2020.



 
 

Utviklinga i kommuneøkonomien - Møre og Romsdal 2020 – Fylkesmannen i Møre og Romsdal 

8 

Kommunane sitt samfunnsoppdrag kan oppsummerast i fire punkt: 

• Myndigheitsutøvar 

• Samfunnsutviklar 

• Lokaldemokratisk aktør 

• Tenesteutøvar 

 

I Fylkesmannen sitt forventningsbrev 2020 til kommunane deler Fylkesmannen staten sine 

forventingar til kommunane i 2020. Det blir vist til nasjonale forventningar der alle offentlege 

aktørar må bidra til utviklinga av samfunnet. Første året i ny kommunestyreperiode skal alle 

kommunar vedta kommunal planstrategi. Det overordna samfunnsperspektivet er viktig og 

Fylkesmannen oppmodar alle kommunar til å utarbeide oppdatert kommuneplan som grunnlag 

for sitt politiske arbeid i valperioden. 

 

Alle kommunane skal gi gode og berekraftige tenestetilbod til innbyggarane. I eit samfunn i 

endring må kommunen tilpasse nivået på tenestene og finne nye løysingar. Dette må 

kommunane gjere for å utnytte  tilgjengelege ressursar på ein effektiv måte. I tillegg til eit godt 

lokaldemokrati, krev dette ei berekraftig forvaltning av kommuneøkonomien.  

  

https://www.fylkesmannen.no/More-og-Romsdal/Kommunal-styring/Nyheiter---kommunal-styring/2020/02/forventningsbrev-2020/
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UTFORDRINGSBILDE

Omstillings- og endringsprosessane i samfunnet går både raskare og er meir omfattande enn

tidlegare. Dette gir store utfordringar på ulike samfunnsområde - både internasjonalt, nasjonalt,

regionalt og lokalt. Viktige utviklingstrekk og trendar vil ofte gjelde uavhengig av regionale eller

lokale grenser.

Etter kommunevalet i fjor haust har dei fleste kommunestyra møtt på internasjonale og

nasjonale planar gjennom sitt arbeid med kommunal planstrategi og oppdatering av

kommuneplanen sin samfunnsdel. Kommunane er ein viktig samfunnsutviklar i kraft av å vere

lokal myndigheitutøvar. Saman står vi i utfordringar som;

• Klima

• Teknologi – digitalisering

• Sentralisering/urbanisering

• Aldrande befolkning

Arbeid med FN sine berekraftmål og analysar for framtida var godt i gang i mange kommunar,

men det var før koronapandemien.

I mars vart det innført dei mest omfattande tiltaka i nyare tid for å slå ned smittespreiing av

Covid-19 viruset. Alle vart ramma av tiltaka og kommunane som førsteline tenesteytar fekk

merke store endringar over natta. Stortinget har vedteke fleire tiltak for å avhjelpe dei mest

prekære behova til ulike aktørar i samfunnet, blant dei kommunane. Dei økonomiske

konsekvensane av alle tiltaka, er det for tidleg å seie noko om. Det som er klart er at kommunane

sine inntekter som skatteinngang, brukarbetalingar og avkastning på kapital vil bli annleis enn

budsjettert for 2020.

Kommuneproposisjonen og revidert nasjonalbudsjett viser at situasjonen har gjort at alle er meir

usikre på kva som vil komme av nye utfordringar, som ein følge av pandemien.

På grunn av den raske endringa i norsk og internasjonal økonomi sette Norges Bank ned

styr ingsrenta til 0 % den 7. mai. I tillegg til økonomiske tiltakspakkar er arbeidsgjevaravgifta blitt

sett ned med 4 % i termin 3 og kostnadsveksten (kommunal deflator) er sett ned frå 3,1 % til

1,4 % i 2020 jf. kommuneproposisjonen.

https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/prop.-105-s-20192020/id2701826/
https://www.regjeringen.no/no/statsbudsjett/2020/rnb/id2700940/
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Tabell 1- Økonomiske tiltakspakkar retta mot kommunar i pandemisituasjonen. 

Kommune Ekstra 
Skjønnsmidlar 
(400 mill totalt) 

3,75 mrd 
totalt til 

kommunane 

1 mrd totalt 
til skole og 
SFO (700 

barnehage 
og 300 SFO) 

Til arbeid og 
aktivitet i 

kommunane 
2,5 mrd totalt 

Totalt 

1505 Kristiansund 1 527 831 16 676 000 3 925 000 11 000 000 33 128 831 
1506 Molde 1 955 523 22 639 000 5 832 000 14 300 000 44 726 523 
1507 Ålesund 3 838 672 44 896 000 12 478 000 30 900 000 92 112 672 
1511 Vanylven 371 175 2 582 000 421 000 1 400 000 4 774 175 
1514 Sande 335 150 2 050 000 387 000 1 100 000 3 872 150 
1515 Herøy 688 759 6 325 000 1 576 000 4 200 000 12 789 759 
1516 Ulstein 670 691 6 029 000 1 663 000 4 100 000 12 462 691 
1517 Hareid 484 194 3 877 000 1 060 000 2 400 000 7 821 194 
1520 Ørsta 794 473 7 850 000 2 021 000 4 900 000 15 565 473 
1525 Stranda 448 388 3 367 000 721 000 2 100 000 6 636 388 
1528 Sykkylven 618 740 5 507 000 1 365 000 3 400 000 10 890 740 
1531 Sula 711 275 6 976 000 2 087 000 4 300 000 14 074 275 
1532 Giske 664 705 6 047 000 1 944 000 3 900 000 12 555 705 
1535 Vestnes 558 716 4 747 000 1 050 000 3 000 000 9 355 716 
1539 Rauma 610 118 5 749 000 1 350 000 3 400 000 11 109 118 
1547 Aukra 392 703 2 761 000 672 000 1 600 000 5 425 703 
1554 Averøy 517 858 4 212 000 989 000 2 500 000 8 218 858 
1557 Gjemnes 344 376 2 166 000 491 000 1 100 000 4 101 376 
1560 Tingvoll 366 123 2 542 000 507 000 1 300 000 4 715 123 
1563 Sunndal 586 394 5 328 000 1 230 000 3 000 000 10 144 394 
1566 Surnadal 525 107 4 364 000 1 004 000 2 500 000 8 393 107 
1573 Smøla 318 071 1 820 000 319 000 900 000 3 357 071 
1576 Aure 392 593 2 947 000 600 000 1 500 000 5 439 593 
1577 Volda 775 143 7 501 000 1 909 000 4 600 000 14 785 143 
1578 Fjord 339 983 2 205 000 396 000 1 100 000 4 040 983 
1579 Hustadvika 929 239 9 737 000 2 572 000 5 800 000 19 038 239 
M&R 19 766 000 190 900 000 48 569 000 120 300 000 379 535 000 

 

Til arbeid og aktivitet i kommunane er øyremerka tilskott til vedlikehald og rehabilitering i 

kommunar. Vilkår for bruken av tilskottet finn ein i Rundskriv H-3/20 av 25.06.2020 kapittel 4. 

 

Om desse økonomiske tiltaka er nok til å avhjelpe kommunane sine meirkostnadar og andre 

utfordringar, er vanskelege å seie. Regjeringa har sett ned ulike utval for å sjå på konsekvensane 

av pandemien. Her kan vi nemne Koronakommisjonen og Ekspertutvalet Norge mot 2025. 

Regjeringa har signalisert at dei vil komme tilbake til nye tiltak i statsbudsjettet 2021. 

Å seie noko meir om den økonomiske utviklinga for kommunar framover er vanskeleg. Vi står 

midt i gjenopninga av samfunnet og eventuelle nye smittetoppar kan endre situasjonen raskt. 

https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/kommuneproposisjonen-2021-revidert-nasjonalbudsjett-2020-og--koronatiltak-fase-3/id2721180/
https://www.koronakommisjonen.no/
https://www.regjeringen.no/no/aktuelt/ekspertutvalget-norge-mot-2025-skal-vurdere-grunnlaget-for-verdiskaping-produksjon-sysselsetting-og-velferd-etter-pandemien/id2702022/?utm_source=www.regjeringen.no&utm_medium=epost&utm_campaign=nyhetsvarsel%2012.05.2020&utm_content=Koronasituasjonen%20og%20%C3%98konomi%20og%20budsjett
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DEMOGRAFI

Per 1.1.2020 var det 5 367 580 personar i Norge, ein auke på 39 368 frå året før.

Hovudalternativet t il Statistisk sentralbyrå (SSB), når det gjeld framskriving av folketal, viser at

innan 2040 er vi 6 056 244 personar busett i Norge. Møre og Romsdal har 265 238 innbyggarar

fordelt på 26 kommunar 1.1.2020.

SSB har samanstilt tale for nye kommunar, slik at tala i år 2000 og 2020 kan samanliknast.

Tabell 2- Folketalsutvikling 2000 – 2020

År -befolkning - ant . personar 2000 2020

%-vis
endr ing

2000-
2020

Endring
personar

2000-
2020

1505 Kristiansund 22 124 24 179 9,3 2 055

1506 Molde 28 977 31 967 10,3 2 990

1507 Ålesund 54 550 66 258 21,5 11 708

1511 Vanylven 3 584 3 117 -13,0 -467

1514 Sande 3 081 2 461 -20,1 -620

1515 Herøy 8 390 8 900 6,1 510

1516 Ulstein 6 541 8 571 31,0 2 030

1517 Hareid 4 748 5 175 9,0 427

1520 Ørsta 10 276 10 825 5,3 549

1525 Stranda 4 677 4 523 -3,3 -154

1528 Sykkylven 7 280 7 625 4,7 345

1531 Sula 7 070 9 310 31,7 2 240

1532 Giske 6 344 8 462 33,4 2 118

1535 Vestnes 6 530 6 532 0,0 2

1539 Rauma 7 415 7 468 0,7 53

1547 Aukra 2 978 3 509 17,8 531

1554 Averøy 5 409 5 788 7,0 379

1557 Gjemnes 2 683 2 629 -2,0 -54

1560 Tingvoll 3 148 3 025 -3,9 -123

1563 Sunndal 7 368 7 036 -4,5 -332

1566 Surnadal 6 252 5 920 -5,3 -332

1573 Smøla 2 432 2 150 -11,6 -282

1576 Aure 3 823 3 507 -8,3 -316

1577 Volda 9 549 10 473 9,7 924

1578 Fjord 3 012 2 549 -15,4 -463

1579 Hustadvika 12 198 13 279 8,9 1 081

Møre og Romsdal 243 158 265 238 9,1 22 080

Heile landet 4 478 497 5 367 580 19,9 889 083

M&R i % av landet 5,4 4,9 2,5
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I 2040 er forventa folketal i Møre og Romsdal på 288 185 innbyggarar (med hovudalternativ) som 

er ei auke på ca. 23 000 frå 2020 til 2040. Dette utgjer ein vekst i perioden 2020-2040 på 3,3 %, 

imot 2,5 % i perioden 2000-2020. I heile landet er veksten på 4,8 % i perioden 2020-2040. Dette 

viser at folketalsveksten i Møre og Romsdal er forventa å bli lågare enn i Norge samla. 

Innbyggartalet i fylka har utvikla seg forskjellig dei siste 40 åra. Møre og Romsdal er av dei med 

minst auke. 

Tabell 3 – Folketalsutviklinga i norske fylker jf. Kommuneproposisjonen 2021 

 

 

Av fylkesstatistikken 2019 ser ein at framskrivinga av folketalet i Møre og Romsdal viser ein lågare 

folketalsvekst enn for landet. Sidan 1980 har folketalet i Møre og Romsdal auka med 14 %. Den 

største auken har kome i og rundt byane. Elleve kommunar har hatt nedgang i folketalet sidan 

1980. Byane Kristiansund, Molde og Ålesund har fleire enn 20 000 innbyggarar. Ni kommunar har 

færre enn 5 000 innbyggarar og i desse bor 10,4 % av innbyggarane i fylket. (Sjå kartet på neste 

side.) 

 

 

 

 

http://fylkesstatistikk.mrfylke.no/2019/demografi/tett-og-spreiddbygd-busetnad
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Talet på innbyggarar og alderssamansetning er eit viktig utgangspunkt ved planlegging av 

kommunen sitt tenestenivå mellom anna innan oppvekst- og omsorgssektoren. Fylkesmannen 

ser at kommunal planlegging tar med demografiske utviklingstrekk som ein av fleire føresetnader 

for planlegginga, og det er bra. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Figur 2 - Kart over folketalet i Møre og Romsdal 
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KOMMUNAL ØKONOMIFORVALTNING

I september 2019 var det kommuneval og kommunestyra fekk ny samansetning med nye

kommunepolit ikarar og mange med erfaring frå tidelegare periodar i kommunestyret. I 2018

vedtok Stortinget ny kommunelov. Fleire av kapitla i lova vart iverksett ved konstituering av nytt

kommunestyre hausten 2019, medan reglane om økonomi vart gjort gjeldande frå 1.1.2020. For

årsrekneskap og årsmelding 2019 gjeld gammal kommunelov. Den nye kommunelova har

endringar og presiseringar som kommunane må følge framover.

Kommunelova av 2018 framhevar tydelegare kommunalt sjølvstyre. Kommunane skal drive sin

tenester innanfor sitt økonomiske handlingsrom og det er det lokale sjølvstyret som skal gjere

prioriteringar for tenestene til eigne innbyggarar. Stortingen har sett nokre grunnleggande krav

til økonomiforvaltninga og kva plikter kommunestyret har.

5.1 ØKONOMI I PLANSAMANHENG

Nasjonale forventningar t il regional og kommunal planlegging 2019 – 2023 legg rammer og

føringar for planleggings- og utviklingsarbeid i kommunar og fylkeskommunar. FN sine 17

berekraftsmål er nedfelt som overordna mål for offentleg planlegging. Det er løfta fram tre

berekraftsdimensjonar; økonomisk-, sosial- og miljømessig berekraft. I Møre og Romsdal kjem

dette mellom anna til uttrykk i arbeidet med Berekraftsfylket Møre og Romsdal og er arbeidt inn

i regional planstrategi og kommunale planstrategiar.

Plan- og bygningslova (§ 11-1 fjerde ledd) og kommunelova (§ 14-4 femte ledd) er no samordna

slik at kommunen sin økonomiplan kan vere kommuneplanen sin handlingsdel, på visse vilkår.

Dette gjer det enklare å sjå overordna kommunal planlegging i samanheng med langsiktig

økonomisk styring.

5.2 GRUNNLEGGANDE KRAV TIL ØKONOMIFORVALTNINGA

Kommunelova § 14-1 første ledd klargjer kva kommunane skal gjere. Den seier:  «Kommuner og

fylkeskommuner skal forvalte økonomien slik at den økonomiske handleevnen blir ivaretatt over tid.»

Kommunestyret skal gjere prioriteringar på oppgåveløysing, trygge sine verdiar, investere og

planlegge eigen aktivitet på kort og langt sikt, innanfor sin økonomiske kapasitet. Planar skal vere

https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/nasjonale-forventninger-til-regional-og-kommunal-planlegging-20192023/id2645090/
https://mrfylke.no/om-oss/prosjekta-vaare/utviklingsprosjekt/berekraftfylket-moere-og-romsdal
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realistiske for eigen økonomi og verksemd, og skal ta omsyn til lokalsamfunnet og regionen sin 

utvikling.  

5.3 KOMMUNESTYRET SINE PLIKTER 
Kommunelova § 14-2 listar opp pliktene kommunestyret har knytt til økonomiforvaltninga. I 

tillegg til økonomiplan, årsbudsjett, årsrekneskap og årsmelding skal kommunestyret vedta 

økonomiske måltal jf. § 14-2 bokstav c. Kvar kommune avgjer sjølv kva måltal dei vil styre etter. 

Det kan vere nyttig å diskutere handlingsreglar for å «sikre økonomisk handleevne over tid».  

 

I Fylkesmannen sitt forventningsbrev 2020 tilrår vi at kommunane minimum har følgjande måltal: 

• Netto driftsresultat i % av brutto driftsinntekter. (Teknisk berekningsutval tilrår 1,75 %) 

• Disposisjonsfond (tilråding om 5-10 % av brutto driftsinntekter) 

• Eigenkapitalkrav ved investeringar 

• Gjeldsgrad (fylkesmannen tilrår å ligge på landsgjennomsnittet) 

 

Nytt er også at kommunestyret skal vedta økonomireglement.  

Samla sett viser endringane i lova at kommunen skal ha endå sterkare planmessig styring av 

økonomien. 

 

Krav til måltal blei gjort gjeldande frå 1.1.2020. Det fører til at budsjettvedtaket for 2021 skal 

innehalde kommunen sine måltal. Det var ikkje eit slikt krav for vedtak til budsjett for 2019 og 

difor ikkje noko krav om rapportering på måltal i rekneskapen for 2019. Det same gjeld for 

rekneskapen for 2020. 

 

Kommunestyret skal sjølv ta i bruk dei finansielle måltala. Dei skal vere mål for kommunen si 

økonomiske utvikling og gi høve til lokale handlingsreglar for budsjettet. Økonomiplanen og 

årsbudsjettet skal også vise utviklinga i kommunal gjeld og andre vesentlege langsiktige 

forpliktingar. Standardiserte oppstillingar av økonomi og bevillingar i årsbudsjettet, vil også gjelde 

for økonomiplanen.   

 

Fleire av kommunane skreiv i budsjettdokumentet 2020 at dei ville gjennomføre ein intern 

politisk prosess med fastsetting av finansielle måltal i løpet av 2020. Fylkesmannen trur slike 

prosessar aukar eigarskapen og forståinga av plikta kommunestyret har i forvaltninga av 

kommunen sin økonomi over tid. 
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I del 3 i denne rapporten legg Fylkesmannen fram statistikkar som kan vere relevante som 

måltal. Nokre av statestikkane er direkte relaterte til dei tilrådde måltala frå Fylkesmannen. 

Kommunane skal vedta økonomiske måltal i budsjettvedtak for 2021. Rekneskapen for 2021 skal 

rapporterer på desse.  

5.4 REKNESKAPEN VISER MEIRFORBRUK 
Den nye kommunelova har ei viktig endring for kommunar som legg fram årsrekneskap med 

meirforbruk. Dette vil formelt gjelde for rekneskapsavslutning 2020.  

Viser årsrekneskapen meirforbruk skal kommunedirektøren seinast innan 30. juni fremme 

forslag til endring i årsbudsjettet i inneverande år (§14-5 fjerde ledd). Kommunestyret skal ved 

handsaminga av rekneskapen ta stilling til korleis meirforbruket skal dekkast inn (kommunelova § 

14-3 andre ledd). Inndekkinga kan skje på følgande måte: 

• Endre årsbudsjettet i inneverande år (§ 14-11 første ledd, første setning) 

• Dekke meirforbruket i neste årsbudsjett (§ 14-11 første ledd, andre setning) 

• Unntaksvis kan inndekkinga skje over fleire år etter § 14-11 andre ledd. Ein slik situasjon  

vil føre kommunen inn på ROBEK. 

 

Det er nok at kommunestyret i samband med årsrekneskapshandsaminga vedtek beløpet, 

tidsramme og korleis arbeidet med inndekkinga kan gjerast.  

 

5.5 ÅRSBERETNING/ ÅRSMELDING 
Kommunelova § 14-7 stille krav til innhaldet i årsmeldinga.  Det skal utarbeidast ei årsmelding 

samla for heile kommunen si verksemd i tillegg til eigne årsmeldingar for eventuelle kommunale 

føretak. Fylkesmannen vil framheve kravet om å vurdere utviklinga og stillinga i økonomisk 

handleevne over tid. Kommunestyret skal legge langsiktige økonomiske planer til grunn for 

planlegging og rapportering.   

  



 
 

Utviklinga i kommuneøkonomien - Møre og Romsdal 2020 – Fylkesmannen i Møre og Romsdal 

18 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

 

DEL 3 
Kommunerekneskap – statistikkar 
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DEFINISJONAR

I kommunerekneskapen er det ein del sentrale ord som blir brukt. Under finn du forklaring på

desse.

• Brut t o dr if t sinn t ek t er (BDI) er dei totale driftsinntektene til kommunane. Inntekter frå

rammetilskot, skatt på inntekt og formue, havbruksfondet, brukarbetalingar,

eigedomsskatt, andre sals- og leigeinntekter, overføringar med krav om motyting og andre

overføringar er inkludert i brutto driftsinntekter. Renteinntekter, utbytte og gevinst frå

finansielle instrument er ikkje inkludert.

• Brut t o dr if t sresu lt at (BDR) er brutto driftsinntekter (BDI) trekt frå driftsutgifter utanom

renter og avdrag. Dette resultatet skal dekke netto rente- og avdragsutgifter samt

eventuelle pliktige avsetningar.

• Rent einnt ek t er , ut byt t e og eigaru t t ak er saman med kursgevinstar på finansielle

instrument det vi kallar eksterne finansinntekter.

• Mot post avsk r ivingar . Avskrivingar inngår i brutto driftsresultat, men blir trekt frå

gjennom motpost avskrivingar. Det er avdrag som har verknad på rekneskapen og netto

driftsresultat.

• Rent eut gif t er , provisjonar og andre f inansut gif t er er saman med kurstap på finansielle

instrument og avdragsutgifter det vi kallar eksterne finansutgifter.

• Net t o dr i f t sresult at (NDR) er driftsinntekter med frådrag av driftsutgifter, renter og

avdrag. Skilnaden mellom brutto- og netto driftsresultat viser kor stor del av inntektene

som går med til å betale renter og avdrag. NDR viser kor mykje kommunen sitt att med til

avsettingar til framtidig bruk, slik som gjennom disposisjonsfond og eigenkapitalkrav til

investeringar. (Sjå figuren på neste side)

Ein kommune kan og ha eit betre NDR enn BDR dersom ein har større eksterne

finansinntekter enn eksterne finanskostnader. NDR er den viktigaste enkeltståande

indikatoren for korleis den økonomiske situasjonen er i kommunen.
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Tabell 4 - Skjematisk oppstilling utrekning av netto driftsresultat. 

 Brutto driftsinntekter 

- Brutto driftsutgifter 

- Avskrivingar 

= Brutto driftsresultat 

+ Eksterne finansinntekter 

- Eksterne finansutgifter 

- Avdrag på lån 

+ Motpost avskrivingar 

= Netto driftsresultat 

 

 

• Disposisjonsfond kan vere bundne og frie. Dei bundne disposisjonsfonda må nyttast i til 

føremålet dei er knytt til. Disposisjonsfond er midlar som kommunen kan disponere fritt 

til både drifts- og investeringsføremål. Når netto driftsresultat viser mindreforbruk kan 

kommunen byggje opp reserver i disposisjonsfondet.  

 

• Eigenkapitalkrav. Kommunen vedtek ein handlingsregel om at investeringar skal 

finansierast med ein del av tidlegare oppsparte/tilgjengelege midlar (disposisjonsfond).  

 

• Netto lånegjeld er gjelda til kommunane som er renteeksponert, inneheld 

rentekompensasjon og sjølvkost. 

 

• Renteeksponert gjeld er gjeld frå bank, statlege låneinstitusjonar, kredittføretak, 

livsforsikringsselskap, og frå obligasjon og sertifikatmarknaden. 

 

• Sertifikatlån er eit kortsiktig lån med løpetid inntil 12 månader. Lånet er avgrensa til 

sertifikatets lengde, og er omsetteleg. Ved utløp må lånet fornyast eller refinansierast. 

Varigheit på 3, 6, 9 eller 12 månader. 

  

Rammetilskott 
Skatteinntekter 
Brukarbetaling 
Eigedomsskatt 
Andre sals- og leigeinntekter 
Andre overføringar 

Alle driftsutgifter utan 
renter og avdrag 
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KOSTRA

Statistikken i denne rapporten er i hovudsak henta frå SSB (Statistisk sentralbyrå), der tala er

henta frå kommunane sin eigen rapportering. Kommune Stat-Rapportering (KOSTRA) er sentral.

Kommunen si plikt t il å rapportere til staten etter ny kommunelov er heimla i kapittel 16 med

tilhøyrande forskrifter.

Gjennom gang av innt ek t ssyst em et

I kommuneproposisjonen, som vart lagt fram i mai, står det at det skal settast ned eit utval for å

gå gjennom inntektssystemet til kommunane. I dag blir mellom anna KOSTRA-opplysningane

brukt som kriteriedata i utrekning av rammetilskotet t il kommunane. I arbeidet med

inntektssystemet er statistikk viktig som vurderingsgrunnlag og det er god grunn til å tru at dette

vil halde fram. Dersom ein kommune ikkje har god kvalitet på innmeldte tal, kan det få følger for

rammeoverføringane.

Kom m unen sine pl ik t er

Det er kommunen sjølv som har ansvar for rapportering og kvalitet på tala som blir rapportert

inn. Vi får t ilbakemelding frå Kommunaldepartementet om at kommunane i vårt fylke har dårleg

kvalitet på innmeldte KOSTRA-tal. Fylkesmannen oppmodar derfor kommunane sterkt om å

kvalitetssikre registrering av rett KOSTRA-art og funksjon i eigen rekneskapsføring.

Bruk av KOSTRA int ernt i kom m unen

KOSTRA-tala er eit godt grunnlag for kommunane si økonomistyring, gjennom samanlikning med

andre kommunar og det å sjå eigen utvikling over tid. Derfor er det viktig å ha fokus på rett bruk

av KOSTRA-artar og funksjonar internt i kommunen si økonomiske oppfølging og rapportering til

polit isk nivå. Fylkesmannen tilrår at kommunar har eit ekstra fokus på å oppfylle krava i KOSTRA-

forskrifta vedlegg 2, for å sikre betre kvalitet i talmaterialet. Rettleiar til rekneskapsrapportering i

KOSTRA er til god hjelp i vurderinga av korleis kostnadar skal førast i driftsrekneskapen heilt ned

på avdelingsnivå i kommunane. Linken finn du her:

https:/ /www.regjeringen.no/contentassets/bbb36cc4ebcc460b83aedfb68ca95c6d/hovedveileder_

2019_endelig_til_publisering.pdf

https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2019-10-18-1412
https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2019-10-18-1412
https://www.regjeringen.no/contentassets/bbb36cc4ebcc460b83aedfb68ca95c6d/hovedveileder_2019_endelig_til_publisering.pdf
https://www.regjeringen.no/contentassets/bbb36cc4ebcc460b83aedfb68ca95c6d/hovedveileder_2019_endelig_til_publisering.pdf
https://www.regjeringen.no/contentassets/bbb36cc4ebcc460b83aedfb68ca95c6d/hovedveileder_2019_endelig_til_publisering.pdf
https://www.regjeringen.no/contentassets/bbb36cc4ebcc460b83aedfb68ca95c6d/hovedveileder_2019_endelig_til_publisering.pdf
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DRIFTSREKNESKAP

I driftsrekneskapen skal kommunane vise kva dei bruker kommunen sine inntekter på.

Her minner vi om at rekneskapstal er konserntal.

På landsbasis fordeler driftsutgiftene seg slik som vist i figuren under:

Figur 3 - Brut to driftsutgifter t il kommunale tenesteområde i % av totale brutto driftsutgifter 2019

Helse og omsorgstenestene krev mykje av kommunane sine ressursar. Det same gjer oppvekst

med grunnskoleopplæring og barnehage. Desse tenestene utgjer mellom ca. 60 % og 65 % av

kommunane sine driftsutgifter på landsbasis.
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Skjematisk kan driftsrekneskapen (og driftsbudsjettet) settast opp som vist nedanfor: 

 

 Brutto driftsinntekter 

- Brutto driftsutgifter 

- Avskrivingar 

= Brutto driftsresultat 

+ Eksterne finansinntekter (renteinntekter, avkastningar) 

- Eksterne finansutgifter (renteutgifter, tap på avkastningar) 

- Avdrag på lån 

+ Motpost avskrivingar 

= Netto driftsresultat 

  

  

Disponering av netto driftsresultat: 

+ Bruk av fond 

- Avsetning til fond 

- Overføringar til investeringar 

- Dekking av meirforbruk tidlegare år 

= Årets meirforbruk eller mindreforbruk (botnlinja) 
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8.1 BRUTTO DRIFTSRESULTAT 
Brutto driftsresultat (BDR) er kommunen sine driftsinntekter (skatteinntekter, statstilskot, og 
gebyr) minus kommunen sine driftsutgifter (lønningar, varer og tenester), inkludert avskriving. 

Tabell 5 -  Brutto driftsresultat i prosent av brutto driftsinntekter 2019 i Møre og Romsdal 

Brutto driftsresultat i prosent av brutto driftsinntekt 
    2016 2017 2018 2019 
1502 Molde 5,3 3,8 1,1 -1,2 
1504 Ålesund 3,1 5,0 0,3 -2,9 
1505 Kristiansund 4,3 0,9 -1,4 0,1 
1511 Vanylven 4,3 4,4 3,9 -6,1 
1514 Sande 0,5 -0,1 -2,1 -2,8 
1515 Herøy  4,6 -0,4 -1,3 -0,3 
1516 Ulstein 4,6 2,9 2,8 2,5 
1517 Hareid 4,9 0,2 -0,3 0,6 
1519 Volda 2,4 4,4 0,0 -8,8 
1520 Ørsta 1,5 0,2 -0,1 -1,2 
1523 Ørskog 0,7 2,8 -0,4 -6,0 
1524 Norddal 1,0 7,1 -3,4 -8,2 
1525 Stranda 9,9 7,4 4,8 4,8 
1526 Stordal -4,2 -3,6 -1,2 -3,6 
1528 Sykkylven 5,0 1,0 0,0 -0,3 
1529 Skodje 4,1 3,7 3,1 -2,2 
1531 Sula 3,2 0,9 -1,4 -0,2 
1532 Giske 3,6 3,8 2,8 0,6 
1534 Haram 1,1 -0,4 0,8 -5,9 
1535 Vestnes -0,4 -0,2 0,6 -1,3 
1539 Rauma 2,8 2,4 0,4 -3,3 
1543 Nesset 1,3 1,1 0,6 -0,9 
1545 Midsund 3,0 -2,3 2,9 -1,8 
1546 Sandøy -1,3 -1,6 -3,0 -9,6 
1547 Aukra 24,6 20,0 23,2 23,7 
1548 Fræna 5,1 7,0 0,5 -3,2 
1551 Eide -1,1 -3,9 -5,2 -2,7 
1554 Averøy 4,0 2,9 4,7 0,8 
1557 Gjemnes 5,4 2,3 3,9 -0,3 
1560 Tingvoll 2,8 6,3 5,6 -1,6 
1563 Sunndal 3,0 0,9 -1,6 -5,2 
1566 Surnadal 0,1 1,4 -2,2 -4,1 
1571 Halsa 7,0 2,6 2,9 -7,1 
1573 Smøla 2,4 -0,7 11,5 -0,9 
1576 Aure 7,8 4,6 4,2 4,2 
EKA15 Møre og Romsdal 4,0 3,1 1,2 -1,3 
EAKUO Landet utan Oslo 3,7 3,0 1,7 0,3 
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Brutto driftsresultat skal dekke netto rente- og avdragsutgifter, samt eventuelle pliktige 

avsetningar.  

Tabell 5 viser at brutto driftsresultat i Møre og Romsdal er på -1,3 % av brutto driftsresultat. 

Landsgjennomsnittet utan Oslo er 0,3 %.  

 

BDR har gått ned kvart år dei siste fire åra for heile landet. I Møre og Romsdal er det berre 8 av 

35 kommunar som har positivt BDR i 2019.  27 kommunar har negativt BDR i 2019, 13 kommunar 

i 2018, 9 i 2017 og 4 i 2016.  

 

Trenden er tydeleg og viser at kommunane i Møre og Romsdal har utfordringar og må arbeide 

planmessig med økonomistyring og tenestenivå for å finne eit berekraftig nivå. 

 

Figur 4 - Brutto driftsresultat i prosent av brutto driftsinntekter 2019 i Møre og Romsdal 
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8.2 NETTO DRIFTSRESULTAT 
Netto driftsresultat (NDR) er summen av alle inntekter og trekt frå alle utgifter. Netto driftsresultat 

er hovudindikatoren for økonomisk balanse i kommunesektoren.  

Tabell 6 - Netto driftsresultat i prosent av brutto driftsinntekter 2019 i Møre og Romsdal 

Netto driftsresultat i prosent av brutto driftsinntekter 
    2016 2017 2018 2019 
1502 Molde 4,6 3,7 1,2 -1,3 
1504 Ålesund 2,1 5,1 0,9 -2,3 
1505 Kristiansund 3,4 1,0 -0,9 0,9 
1511 Vanylven 5,1 5,0 4,7 -5,1 
1514 Sande 1,6 2,6 -1,1 -0,3 
1515 Herøy 6,3 1,6 0,1 1,7 
1516 Ulstein 2,1 0,7 0,7 0,6 
1517 Hareid 4,4 0,3 -0,3 0,0 
1519 Volda 2,7 4,6 0,7 -7,7 
1520 Ørsta 2,5 1,1 0,3 -0,2 
1523 Ørskog 0,3 2,2 -1,9 -6,6 
1524 Norddal 0,7 8,9 -2,3 -5,8 
1525 Stranda 6,8 5,3 2,9 2,2 
1526 Stordal -3,3 -1,8 -1,5 -2,6 
1528 Sykkylven 5,9 1,8 0,3 -0,3 
1529 Skodje 3,5 3,8 3,0 -2,2 
1531 Sula 3,3 1,3 -1,3 0,6 
1532 Giske 1,0 2,3 -0,5 -1,0 
1534 Haram 0,3 2,0 -0,4 -1,6 
1535 Vestnes 0,5 0,9 1,4 -0,5 
1539 Rauma 3,4 2,4 0,9 -1,5 
1543 Nesset 1,7 1,3 1,5 0,6 
1545 Midsund 2,0 -3,1 2,5 -2,5 
1546 Sandøy 1,5 2,6 -1,6 -5,1 
1547 Aukra 26,8 21,4 22,8 27,2 
1548 Fræna 4,9 7,4 0,5 -2,4 
1551 Eide -1,4 -3,3 -6,1 -2,7 
1554 Averøy 1,6 1,1 3,2 -0,7 
1557 Gjemnes 5,9 2,8 4,3 0,0 
1560 Tingvoll 0,4 4,3 4,3 -2,7 
1563 Sunndal 3,0 2,1 -0,4 -3,8 
1566 Surnadal 0,5 1,7 -2,3 -2,6 
1571 Halsa 6,8 3,2 3,5 -7,9 
1573 Smøla 3,0 -1,3 11,5 -1,1 
1576 Aure 2,7 -0,3 4,0 -1,3 
EKA15 Møre og Romsdal 3,5 3,3 1,2 -0,8 
EAKUO  Landet utan Oslo 4,1 3,7 2,2 1,5 
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Teknisk berekningsutval (TBU) tilrår at netto driftsresultat for kommunesektoren bør utgjere 1,75 

% over tid for at formuebevaringsprinsippet skal bli ivaretatt. Prinsippet inneber at ein kommune 

si samla formue, realkapital  og finansielle fordringar, med frådrag av gjeld, ikkje skal reduserast 

over tid.  

 

I alt 43 % av kommunane i Norge hadde negativt netto driftsresultat i 2019. Samla for fylket er 

netto driftsresultat negativt med -0,8 % av brutto driftsinntekter. I 2019 har 26 av 35 kommunar i 

Møre og Romsdal negativt netto driftsresultat mot 13 kommunar i 2018, 5 i 2017 og 2 i 2016. 

Dette viser at dei fleste kommunane har eit kostnadsnivå som er høgare enn dei kan halde fram 

med på sikt. At berre to kommunar når TBU si tilråding om NDR på 1,75 % av BDI, viser ein 

særdeles krevjande situasjon. Om vi trekker ut Aukra vil NDR i % av BDI i fylket vere 

-1,5 %.  

 

Dei frie midlane i netto driftsresultat  kan  nyttast til driftskostnader, finansiering av investeringar 

eller settast av på fond til seinare bruk. Om kommunen har eit negativt netto driftsresultat, må 

det dekkast inn ved bruk av avsette midlar og/eller stryke budsjetterte avsetningar.  

 

 

Figur 5 - Netto driftsresultat i prosent av brutto driftsinntekter 2019 i Møre og Romsdal 
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8.3  MINDRE/MEIRFORBRUK I DRIFTSREKNESKAPEN 
Av 26 kommunar med negativt netto driftsresultat har 10 kommunar lagt fram rekneskapen med 

meirforbruk.  Dei 16 kommunane som ikkje har meirforbruk har brukt av tidlegare avsette midlar 

for å komme i balanse. 

 

  

Figur 6 - Kartet viser kommunar i Møre og Romsdal med meirforbruk i rekneskapen for 2019. 
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Tabell 7 - Mindre/meirforbruk i prosent av brutto driftsinntekt. 

  

Årets mindre/meirforbruk i driftsrekneskapen  
i prosent av brutto driftsinntekter 

    2016 2017 2018 2019 
1502 Molde 2,7 1,1 0,6 0,2 
1504 Ålesund 0,3 1,5 0,7 -1,0 
1505 Kristiansund 0,0 0,0 0,0 0,0 
1511 Vanylven 6,4 5,2 1,8 -0,2 
1514 Sande -0,4 1,9 0,1 -0,8 
1515 Herøy 3,3 1,7 1,7 1,2 
1516 Ulstein 0,5 0,2 0,1 0,0 
1517 Hareid 2,6 0,3 -0,8 0,5 
1519 Volda 2,6 4,5 0,5 0,5 
1520 Ørsta 2,0 1,7 1,6 1,8 
1523 Ørskog 1,2 2,2 0,1 -2,7 
1524 Norddal 0,6 -0,7 -1,5 0,2 
1525 Stranda 3,0 3,9 3,8 3,7 
1526 Stordal 0,1 2,1 1,0 0,4 
1528 Sykkylven 3,8 2,0 2,4 1,7 
1529 Skodje 2,6 2,7 2,8 0,0 
1531 Sula 3,5 3,8 2,3 2,7 
1532 Giske 0,2 0,6 0,1 -0,6 
1534 Haram 1,6 3,2 0,9 3,4 
1535 Vestnes 0,7 0,7 0,6 0,0 
1539 Rauma 2,0 1,0 0,3 -0,9 
1543 Nesset 1,8 1,4 2,6 2,9 
1545 Midsund 0,9 -1,9 0,9 -1,5 
1546 Sandøy 3,5 2,6 0,6 3,3 
1547 Aukra 2,7 0,5 0,3 0,3 
1548 Fræna 2,4 2,7 0,3 0,3 
1551 Eide 1,2 -0,3 -3,1 -0,2 
1554 Averøy 2,0 1,3 1,1 1,7 
1557 Gjemnes 3,9 3,6 2,8 1,2 
1560 Tingvoll 1,4 2,5 4,4 -0,6 
1563 Sunndal 3,8 4,4 3,2 0,2 
1566 Surnadal 0,2 1,2 0,1 -1,3 
1571 Halsa 7,1 5,8 9,7 0,9 
1573 Smøla 2,9 1,4 0,5 0,0 
1576 Aure 1,0 0,0 0,7 0,0 
EKA15 Møre og Romsdal 1,8 1,7 1,0 0,3 
EAKUO Landet utan Oslo 2,1 1,8 1,2 1,1 
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DISPOSISJONSFOND OG LIKVIDE MIDLAR

Tabell 8 - Disposisjonsfond i prosent av brutto driftsinntekt

Disposisjonsfond i prosent av brut to dr iftsinntekt

2016 2017 2018 2019

1502 Molde 2,5 5,2 7,0 5,9

1504 Ålesund 0,8 0,8 0,9 0,8

1505 Kristiansund 0,0 0,2 0,1 0,7

1511 Vanylven 3,7 9,2 16,0 11,5

1514 Sande 0,0 0,0 0,1 0,0

1515 Herøy 2,6 6,1 5,8 7,2

1516 Ulstein 5,4 5,6 6,1 6,3

1517 Hareid 1,0 3,4 3,3 2,9

1519 Volda 7,9 10,3 12,8 6,2

1520 Ørsta 7,2 7,9 8,3 8,0

1523 Ørskog 1,0 1,3 2,9 0,2

1524 Norddal 0,4 0,0 0,0 0,3

1525 Stranda 1,5 1,3 0,3 8,3

1526 Stordal 8,1 6,2 5,6 3,7

1528 Sykkylven 1,0 3,9 3,6 2,8

1529 Skodje 9,2 10,6 10,1 10,7

1531 Sula 12,8 12,3 11,8 11,2

1532 Giske 0,5 0,5 0,4 0,4

1534 Haram 1,7 2,0 4,3 0,8

1535 Vestnes 0,3 0,8 3,3 3,1

1539 Rauma 0,7 1,2 3,3 3,1

1543 Nesset 2,7 2,3 5,3 5,8

1545 Midsund 4,4 1,7 4,8 5,5

1546 Sandøy 21,1 23,7 24,5 15,9

1547 Aukra 67,4 72,7 88,4 107,1

1548 Fræna 5,3 7,9 9,1 8,3

1551 Eide 9,0 4,8 5,7 3,6

1554 Averøy 3,3 3,9 5,6 3,9

1557 Gjemnes 5,9 8,4 12,5 13,0

1560 Tingvoll 4,0 5,9 8,2 12,2

1563 Sunndal 13,8 15,3 17,9 17,3

1566 Surnadal 8,6 8,2 6,1 4,4

1571 Halsa 11,1 13,7 10,8 8,2

1573 Smøla 5,7 6,0 18,7 19,6

1576 Aure 15,1 14,1 12,2 10,7

EKA15 Møre og Romsdal 5,5 6,5 7,9 7,8

EAKUO Landet utan Oslo 8,3 10,0 11,1 11,0
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Oppbygging av fond er viktig for at kommunane skal kunne ha eit berekraftig økonomisk 

handlingsrom over tid. Disposisjonsfondet kan nyttast til både drifts- og investeringsføremål. Det 

kan brukast som ein buffer mot uføresette hendingar og skal brukast om kommunerekneskapen  

viser meirforbruk. I 2019 har bruk av disposisjonsfond vore naudsynt for mange kommunar i vårt 

fylke. 

 

9.1 DISPOSISJONSFOND 
Når disposisjonsfond blir brukt som eit av fleire måltal, tilrår Fylkesmannen at disposisjonsfondet 

over tid er på minst 5-10 % av brutto driftsinntekt. 

 

Utviklinga i disposisjonsfondet i kommunane i fylket i 2019 ligg innafor tilrådd nivå, men går litt 

ned samanlikna med 2018 (sjå tabell 8). Utan Aukra ligg disposisjonsfondet samla på 5,1 % av 

brutto driftsinntekt. I alt 15 kommunar har disposisjonsfond mindre enn 5 % og 7 kommunar har 

disposisjonsfond under 2 %.   

 

Det er tydleg å sjå at fleire kommunar har balansert ein vanskeleg økonomisk situasjon med 

tidlegare oppsparte midlar og det er ikkje berekraftig over tid. 

9.2 LIKVIDE MIDLAR 
Arbeidskapital utan premieavvik er eit utrykk for likviditet. Med likviditet meinast kommunen si 

evne til å betale sine krav etter kvart som dei forfell.  Arbeidskapital er omløpsmidlar trekt frå 

kortsiktig gjeld. Arbeidskapital kan også brukast som eit av fleire måltal for kommunen. 

 

Arbeidskapitalen omfattar bankinnskot, verdipapir (aksjar, sertifikat og liknande) og kortsiktige 

fordringar. 

 

Låg arbeidskapital kan tyde på at kommunen manglar likvide midlar til å betale for forpliktingane 

sine. Det er 3 kommunar i Møre og Romsdal som har negativ arbeidskapital.  

 

Kommunane får utbetalt rammetilskot frå staten i ti terminar. I tillegg får kommunane 

gebyrinntekter frå brukarar av kommunale teneste regelmessig. Kommunar med dårleg likviditet 

må planlegge godt sin aktivitet. Kommunar kan utjamne  likviditetsproblem med kassakreditt. 
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Tabell 9 - Arbeidskapital ex. premieavvik i prosent av brutto driftsinntekt. 

Arbeidskapital ex. premieavvik i % av brutto driftsinntekt 
    2016 2017 2018 2019 
1502 Molde 26,6 24,1 18,4 7,9 
1504 Ålesund 15,0 19,0 17,9 17,0 
1505 Kristiansund 11,6 0,6 -1,9 -0,5 
1511 Vanylven 17,2 15,6 19,3 9,7 
1514 Sande 22,1 27,1 22,1 22,2 
1515 Herøy  19,2 18,5 24,5 16,9 
1516 Ulstein 32,6 16,2 12,5 13,0 
1517 Hareid 5,2 7,4 4,0 5,5 
1519 Volda 20,2 12,9 28,4 34,3 
1520 Ørsta 16,0 13,3 4,1 12,4 
1523 Ørskog 42,1 37,6 30,5 7,1 
1524 Norddal 14,2 21,4 18,2 5,4 
1525 Stranda 17,8 27,1 21,8 -77,6 
1526 Stordal 57,6 43,6 33,9 15,7 
1528 Sykkylven -2,5 4,4 0,7 -0,3 
1529 Skodje 30,9 33,6 32,8 29,4 
1531 Sula 37,0 35,3 29,4 30,4 
1532 Giske 29,2 31,5 29,3 24,1 
1534 Haram 108,3 102,9 107,6 84,2 
1535 Vestnes -3,0 -2,2 -6,7 10,3 
1539 Rauma 20,0 10,3 10,6 10,0 
1543 Nesset 16,4 13,5 14,1 25,3 
1545 Midsund 24,9 8,6 11,2 8,9 
1546 Sandøy 87,7 79,9 67,3 61,2 
1547 Aukra 78,8 77,3 91,4 110,4 
1548 Fræna 25,7 29,0 25,6 23,0 
1551 Eide 23,2 20,2 13,8 9,0 
1554 Averøy 10,4 10,1 9,7 7,8 
1557 Gjemnes 17,8 20,4 20,9 25,6 
1560 Tingvoll 10,0 12,9 13,7 9,1 
1563 Sunndal 19,3 20,1 23,5 17,0 
1566 Surnadal 8,0 9,8 9,7 4,1 
1571 Halsa 23,3 25,4 29,6 20,9 
1573 Smøla 44,3 22,4 31,1 19,2 
1576 Aure 31,0 31,9 26,6 17,6 
EKA15 Møre og Romsdal 23,5 21,8 21,0 17,0 
EAKUO Landet utan Oslo 20,9 21,8 21,7 20,6 
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HAVBRUKSFONDET 2019

Stortinget vedtok i 2015 å opprette eit havbruksfond der ein del av veksten i oppdrettsnæringa

skulle gå til kommunen der næringa høyrer heime.

Tabell 10 - Havbruksfond 2019

Utbetalingar frå Havbruksfondet 2019

1502 Molde 130 003

1505 Kristiansund 5 996 691

1511 Vanylven 606 681

1514 Sande 118 303

1515 Herøy 228 372

1516 Ulstein 130 003

1519 Volda 693 350

1520 Ørsta 666 683

1524 Nordal 173 337

1525 Stranda 563 347

1526 Stordal 4 047 304

1529 Skodje 86 669

1532 Giske 307 674

1534 Haram 775 685

1535 Vestnes 3 218 215

1539 Rauma 346 675

1543 Nesset 184 171

1545 Midsund 780 019

1546 Sandøy 2 871 540

1547 Aukra 532 235

1548 Fræna 303 341

1551 Eide 86 669

1554 Averøy 794 464

1557 Gjemnes 390 009

1560 Tingvoll 455 011

1566 Surnadal 43 334

1571 Halsa 1 300 031

1573 Smøla 8 841 203

1576 Aura 3 651 559

Sum Møre og Romsdal 38 322 578

Frå 2016 skulle 80 prosent av inntektene frå framtidig vekst i oppdrettsnæringa fordelast

gjennom havbruksfondet t il kommunal sektor. Havbruksfondet kan rekneskapsførast direkte i

driftsrekneskapen. Dette har medført at kommunane har hatt meir frie midlar t ilgjengeleg til drift
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og investeringar. Tabellen viser at kommunar i Møre og Romsdal har fått 38,3 millionar kroner frå 

havbruksfondet i 2019, medan det i 2018 blei utbetalt 206 millionar til kommunar Møre og 

Romsdal. 

I revidert nasjonalbudsjett foreslår Regjeringa å gjere endringar i produksjonsavgifta og 

auksjonsinntektene som er inntekter i Havbruksfondet. Vidare blir det foreslått endringar i 

fordelinga mellom stat, fylkeskommune og kommune.  

 

Figuren under er henta frå revidert nasjonalbudsjett 2020 og viser forslag til framtidig fordeling 

av inntekter frå havbrukstildelingar og produksjonsavgift. 

 

 

Figur 7 -  Inntekter frå havbrukstildelingar og produksjonsavgift til havbrukskommunar og -
fylkeskommunar. 

Endringsforslaget kan du lese her: https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/meld.-st.-2-
20192020/id2702126/?q=havbruksfond&ch=4#kap4-3-4 

 

  

https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/meld.-st.-2-20192020/id2702126/?q=havbruksfond&ch=4#kap4-3-4
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/meld.-st.-2-20192020/id2702126/?q=havbruksfond&ch=4#kap4-3-4
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INVESTERINGAR OG GJELD

Kommunestyret skal forvalte økonomien slik at den økonomiske handleevna blir ivaretatt over

tid. Kva som er god langsiktig forvaltning er ei vurdering som kommunestyret sjølv tar. Ny

kommunelov har gjort det tydelegare at kommunen ikkje skal ta vesentleg finansiell risiko i

finansforvaltninga eller gjeldsforvaltninga.

Kommunane har ansvar for ei rekke tenester (generalistprinsippet) som krev omfattande

investeringar. Utviklinga i lånegjelda er tett bunden til investeringsaktiviteten i kommunane.

Kommunane kan låne til investeringar, men ikkje til drift. Kommunane kan finansiere

investeringar med eigne midlar.

Kommunen skal vedta finansielle måltal. Gjeldsgrad (netto lånegjeld i prosent av brutto

driftsinntekt) og eigenfinansieringskrav kan vere finansielle måltal for kommunen sin

økonomiske forvaltning, slik at den økonomiske handleevna blir tatt i vare over tid.

11.1 GJELD

Langsiktig gjeld kjem fram av kommunen sitt balanserekneskap og omfattar lån til investeringar,

pensjonsforpliktingar, formidlingslån og ubrukte lånemidlar. I netto lånegjeld er

pensjonsforpliktingar, formidlingslån og ubrukte lånemidlar tatt ut. Netto lånegjeld blir bruk som

mål på kommunen sin gjeld knytt t il tenesteytinga. I netto lånegjeld er lån til sjølvkosttenester tatt

med, slik som vatn, avløp og renovasjon.

Figur 8 - Netto lånegjeld i % av brut to driftsinntekt 2019
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Kapitalkostnadane på sjølvkostområdet blir betalt gjennom kommunale avgifter. Figuren 8 viser 

netto lånegjeld i % av brutto driftsinntekt.  

Fylkesmannen tilrår at gjeldsgraden bør ligge på landsgjennomsnittet. Gjeldsgraden for landet 

har auka med 8,8 % frå 2015 til 2019. I Møre og Romsdal er auken 10,4 % i same periode. 

Skilnaden mellom landsgjennomsnittet og Møre og Romsdal er 17,4 % i 2019. Dette viser at 

gjeldsgraden i vårt fylke er høgt over Fylkesmannen si tilråding.  

Under blir det vist kor mykje gjeld kommunane i Møre og Romsdal har i prosent av brutto 

driftsinntekt i 2019. Berre 9 kommunar ligg under Fylkesmannen sitt tilrådde nivå. Det kan vere 

gode grunnar for å ligge høgare enn landsgjennomsnittet. Det kan vere på grunnlag av langsiktig 

økonomisk planlegging for å sikre gjennomføring av særskilte tiltak eller for å oppnå samordning  

av tenester for å møte utfordringar i framtida.   

Høgt gjeldsnivå påverkar betalinga av renter og avdrag. Da dette er ein driftskostnad, fører det til 

at tilgjengelege midlar til kommunal tenesteyting blir lågare. Planlagt utvikling i eit 

tenesteområde krev vurderingar av både drifts- og investeringsbehov.   

 

Noko av grunnen til høgt gjeldsnivå kan vere at rentenivået i Norge har vore på eit lågt nivå lenge.  

 

 

 

Figur 9 - Figuren  viser netto lånegjeld i % av brutto  driftsinntekt 
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Tabell 11 - Netto lånegjeld i prosent av brutto driftsinntekt 

Netto lånegjeld i prosent av brutto driftsinntekt  
    2016 2017 2018 2019 

1502 Molde 133,6 129,1 136,0 140,5 
1504 Ålesund 102,5 96,5 92,9 93,4 
1505 Kristiansund 93,2 100,8 114,0 122,4 
1511 Vanylven 66,6 65,1 64,5 68,0 
1514 Sande 86,5 86,0 93,7 94,3 
1515 Herøy  105,6 110,1 105,7 109,2 
1516 Ulstein 194,0 199,8 189,7 185,9 
1517 Hareid 80,6 79,9 85,8 109,1 
1519 Volda 99,7 110,4 116,1 125,7 
1520 Ørsta 82,7 95,2 109,6 111,6 
1523 Ørskog 96,5 133,7 149,7 157,2 
1524 Norddal 136,8 117,4 118,4 110,8 
1525 Stranda 159,6 174,2 142,5 155,2 
1526 Stordal 109,0 113,7 116,3 117,4 
1528 Sykkylven 84,3 91,7 92,3 93,3 
1529 Skodje 88,7 86,6 96,7 87,9 
1531 Sula 110,4 117,3 123,8 119,3 
1532 Giske 155,4 147,4 145,0 142,3 
1534 Haram 126,1 127,4 109,3 112,7 
1535 Vestnes 55,3 58,5 66,5 88,6 
1539 Rauma 86,4 114,8 97,5 96,3 
1543 Nesset 95,2 100,8 101,4 114,4 
1545 Midsund 78,6 82,9 81,9 106,8 
1546 Sandøy 99,2 143,1 195,0 165,9 
1547 Aukra 64,6 76,4 66,4 59,9 
1548 Fræna 76,7 74,3 83,4 95,6 
1551 Eide 97,1 101,1 105,7 92,6 
1554 Averøy 113,0 107,7 99,4 95,4 
1557 Gjemnes 65,2 65,2 65,5 72,3 
1560 Tingvoll 100,4 95,9 90,3 95,6 
1563 Sunndal 58,1 60,0 64,8 66,9 
1566 Surnadal 64,3 61,4 64,8 65,4 
1571 Halsa 78,0 73,2 69,4 81,8 
1573 Smøla 82,3 103,1 88,4 97,6 
1576 Aure 63,7 62,8 62,0 67,7 
EKA15 Møre og Romsdal 100,5 103,1 104,4 108,5 
EAKUO Landet utan Oslo 83,1 84,5 87,5 91,1 
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11.2 AVDRAG 
Lån skal nedbetalast årleg med minimum det kommunelova krev i avdrag. Tabellen viser kor 

mykje som blir brukt til å betale i avdrag kvart år i prosent av brutto driftsinntekter. 

 

Tabell 12 - Avdrag i prosent av brutto driftsinntekter 

Avdrag i prosent av brutto driftsinntekter 
    2016 2017 2018 2019 

1502 Molde 4,5 4,3 4,3 4,4 
1504 Ålesund 3,6 3,4 3,2 3,3 
1505 Kristiansund 3,4 3,2 3,4 3,7 
1511 Vanylven 2,8 2,8 2,9 3,4 
1514 Sande 2,8 3,0 3,3 3,4 
1515 Herøy 2,8 3,3 3,4 3,1 
1516 Ulstein 5,4 5,5 6,3 6,4 
1517 Hareid 3,2 2,9 3,0 3,2 
1519 Volda 2,6 2,9 3,2 3,5 
1520 Ørsta 2,8 3,0 3,5 3,1 
1523 Ørskog 4,5 4,5 5,0 6,0 
1524 Norddal 5,9 5,1 5,7 5,5 
1525 Stranda 6,4 5,9 6,3 6,6 
1526 Stordal 4,1 4,4 4,7 4,4 
1528 Sykkylven 2,5 2,6 3,0 2,9 
1529 Skodje 4,0 3,4 3,4 3,5 
1531 Sula 3,6 3,8 3,9 4,0 
1532 Giske 5,0 5,0 5,0 5,1 
1534 Haram 4,3 4,0 4,1 4,0 
1535 Vestnes 2,2 2,6 3,0 3,0 
1539 Rauma 2,8 3,0 3,1 3,7 
1543 Nesset 3,6 4,0 3,8 4,0 
1545 Midsund 3,3 3,1 3,1 3,4 
1546 Sandøy 3,8 3,7 5,0 5,5 
1547 Aukra 4,5 5,1 5,9 5,7 
1548 Fræna 2,8 2,8 2,7 2,9 
1551 Eide 3,1 2,8 3,2 3,2 
1554 Averøy 4,4 4,4 4,4 4,1 
1557 Gjemnes 3,0 3,1 3,2 3,7 
1560 Tingvoll 5,2 4,9 4,5 4,7 
1563 Sunndal 2,9 2,2 2,9 3,0 
1566 Surnadal 3,3 3,3 3,4 2,8 
1571 Halsa 4,3 3,8 3,6 4,3 
1573 Smøla 3,8 4,9 4,3 5,2 
1576 Aure 4,3 4,2 4,1 4,6 
EKA15 Møre og Romsdal 3,7 3,6 3,8 3,9 
EAKUO Landet utan Oslo 3,4 3,5 3,6 3,7 
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Ny kommunelov har endra utrekninga av minimumsavdrag på kommunen si låneportefølje jf.   

§ 14-18.  

 

Minimumsavdrag  

Minimumsavdrag skal reknast ut på grunnlag av langsiktig gjeld justert for formidlingslån og for 

store investeringar i kyrkjebygg. 

 

Ny kommunelov fører til at minimumsavdrag er knytt meir direkte til kapitalslit og blir fastsett på 

bakgrunn av storleiken på avskrivingane. Dersom kommunen sjølv finansierer delar av 

investeringane, vil avdraga bli mindre enn avskrivingane.  

 

Avdrag på lån. Berekningsformel:   

Minimumsavdrag = Sum avskrivingar*(rest lånegjeld/sum bokført verdi varige driftsmidlar) 

 

For ein del kommunar vil dette gi kortare avdragstid og høgare avdragsutgifter. Dette fører til at 

desse kommunane får auka minimumsavdrag som dei må ta høgde for i budsjetta sine.  

 

Avskrivingar 

Avskrivingar fordelar kostnaden ved eit innkjøp av varig driftsmiddel over den økonomiske 

levetida på driftsmidla. Historisk pris skal avskrivast lineært, som inneber at det same beløpet blir 

ført i driftsrekneskapen kvart år. Avskrivingar er ikkje ein kostnad som påverkar netto 

driftsresultat. I kommunerekneskapen blir avskrivingane korrigert med ein like stor motpost. 

Avdrag skal dekkast som driftsutgift og verkar inn på resultatet i kommunerekneskapen.   

11.3 RENTEEKSPONERT GJELD 
Den delen av kommunen si gjeld som blir direkte påverka av endringar i renta, blir omtalt som 

renteeksponert gjeld. Styringsrenta til Norges Bank er interessant fordi den verkar inn på kva 

vilkår långjevar tilbyr kommunane. 
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Figur 10 - Utvikling i styringsrenta 1991-2019, nominell, års gjennomsnitt. www.norges-bank.no 

 

Styringsrenta var i en periode i 2016 – 2018 på sitt lågaste på 0,5 %. I september 2018 kom den 

første av fleire renteauke. I september 2019 sette Norges Bank renta opp til 1,5 %, som var det 

høgste nivået dei siste fem åra. På det tidspunktet vurderte Norges Bank utsiktene og risikobilde 

slik at veksten i norsk økonomi og kapasitetsutnytting var noko over eit normalt nivå, som tilsa 

høgare rente. 13. mars 2020 kom første teikn på ei dramatisk endring med det første rentekuttet 

på 0,5 % til 1,0 %. I ekstraordinært møte sju dagar seinare blei renta ytterlegare sett ned til  

0,25 %, før den blei sett til 0 % 6. mai.  Utviklinga understrekar den krevjande økonomiske 

stillinga som Norge og verden står i etter pandemiutbrotet.  

 

SSB la fram konjunkturtendensar 5. juni der dei ventar at styringsrenta vil vere rekordlåg lenge, 

og at dei trur på ein forsiktig renteoppgang frå 2022. Ved utgangen av 2023 forventar dei at renta 

er på 0,75 %.  

 

27 av kommunane i Møre og Romsdal har meir i renteeksponert gjeld i prosent av brutto 

driftsinntekter enn snittet for landet, utanom Oslo.  
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Tabell 13 - Renteeksponert gjeld i prosent av brutto driftsresultat 

Renteeksponert gjeld i prosent av brutto driftsresultat 
    2016 2017 2018 2019 
1502 Molde 104,3 108,0 115,6 117,9 
1504 Ålesund 74,5 69,3 64,4 65,6 
1505 Kristiansund 61,0 67,2 77,4 86,1 
1511 Vanylven 48,7 48,1 47,3 49,3 
1514 Sande 56,0 56,4 63,8 65,1 
1515 Herøy  82,3 86,3 82,6 102,3 
1516 Ulstein 162,7 169,5 159,3 155,5 
1517 Hareid 53,1 54,1 79,2 82,7 
1519 Volda 82,0 92,7 97,7 106,5 
1520 Ørsta 58,2 71,9 87,0 89,9 
1523 Ørskog 80,7 118,0 . . 
1524 Norddal 122,9 105,7 107,0 100,5 
1525 Stranda 123,1 135,1 . 95,2 
1526 Stordal 92,6 97,7 101,5 103,0 
1528 Sykkylven 71,9 71,4 75,1 75,2 
1529 Skodje 71,2 79,8 90,6 . 
1531 Sula 76,2 81,0 83,3 79,3 
1532 Giske 122,1 112,9 109,5 106,5 
1534 Haram 97,5 100,6 83,5 87,3 
1535 Vestnes 41,7 46,3 53,9 82,8 
1539 Rauma 69,5 98,1 80,2 77,8 
1543 Nesset 74,2 78,8 78,7 88,1 
1545 Midsund 61,0 66,5 . 91,2 
1546 Sandøy 71,2 110,3 156,6 126,5 
1547 Aukra 44,9 57,2 48,3 41,6 
1548 Fræna 43,9 43,3 52,9 63,6 
1551 Eide 81,2 84,9 89,5 86,8 
1554 Averøy 92,1 85,7 76,5 73,6 
1557 Gjemnes 49,1 49,5 49,8 56,8 
1560 Tingvoll 76,6 73,9 68,3 73,1 
1563 Sunndal 46,4 47,4 50,9 53,2 
1566 Surnadal 50,2 48,3 52,0 42,6 
1571 Halsa 66,7 62,9 60,3 72,2 
1573 Smøla 52,5 73,7 63,7 70,9 
1576 Aure 43,1 42,1 41,5 46,3 
EKA15 Møre og Romsdal 75,7 79,2 81,1 84,1 
EAKUO Landet utan Oslo 58,3 60,2 62,2 65,9 
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11.4 GJELD I KOMMUNANE GENERELT 
 
Kommunane er store låneaktørar. Dei hentar nær halvparten av si eksterne finansiering frå 

bankar og kredittføretak, resten hentar dei i det internasjonale obligasjons- og 

sertifikatmarknaden. Obligasjonslån er typiske låneavtalar utover 12 månadar, sertifikatlån er 

låneavtalar inntil 12 månadar.  

 

Kommunane har ei svært god kredittrating og oppnår gode vilkår i den internasjonale  

marknaden. Signala frå private bankar er at den gode ratinga ikkje lenger er ei sjølvfølge. Dette 

skuldast meir press på kapitalen både nasjonalt og internasjonalt, samt at den høge gjeldsgraden 

over tid kombinert med låge likvide midlar aukar prisen på risiko for bankane. Korleis dette vil 

utvikle seg framover, er vanskeleg å seie noko om. Kommunane bør vere så realistiske dei kan i 

høve til budsjett og planlegging av nye og store investeringar. Her bør ein bruke planverktøyet og 

stressteste budsjetta.  

 

Figur 10, kredittkjelde, viser kor kommunane hentar finansieringa si, samt utviklinga frå 2001 til 

2019. Ein ser eit skifte der obligasjonsgjeld og verdipapirlån har overtatt for sertifikatlån i 2017. 

Dette kom etter endringar i finansforskrifta i 2017. Dei siste åra har obligasjonsgjeld og sertifikat 

blitt lite brukt. 

 

 

Figur 11 - Kredittkjelde i landet 2019 

 



 
 

Utviklinga i kommuneøkonomien - Møre og Romsdal 2020 – Fylkesmannen i Møre og Romsdal 

43 

Langsiktig gjeld eksklusiv pensjonsforpliktingar utgjorde 106, 2 % av totale driftsinntekter for 

kommunane i Norge ved utgangen av 2019. Dette var ein auke i forhold til 2018. I berre to fylker 

var gjeldsgraden under 100 % (Møre og Romsdal 108,5 %). Figur 11 viser langsiktig gjeld og 

renteeksponering i % av brutto driftsinntekt.  

 
Figur 12 - Kommunane i landet sin langsiktige gjeld og renteeksponering 2003-2019 i % av 
driftsinntektene. 

Figur 12 viser dekomponering av langsiktig gjeld eksklusiv pensjonsforpliktingar i Norge.  

 

 
Figur 13 - Dekomponering av gjeld i 2019 
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Den langsiktige gjelda omfattar følgande komponentar:  

 

• Renteeksponert gjeld er gjeld frå kredittinstitusjonar, obligasjonar og sertifikat.   

• Netto lånegjeld er hovudindikatoren for å beskrive kommunen sin 

gjeldssituasjon, og er også brukt til å samanlikne lånegjelda mellom kommunane. 

Netto lånegjeld er gjeld som er renteeksponert og inneheld rentekompensasjon 

og sjølvkost. 

• Langsiktig gjeld er ein samlepost som omfattar ulike typar gjeld ein kommune 

har. Langsiktig gjeld er utlån og ubrukte lånemidlar. Utlån skal i utganspunktet 

vere sjølvfinansierande. Unytta lånemidlar blir ikkje definert som lånemidlar før 

dei er brukt, sjølv om dei inngår i avdrags- og renteutgifter i årsbudsjetta.  

• Sjølvkostanlegg er definert som langsiktig gjeld, og er også ein del av nøkkeltalet 

netto lånegjeld, men ikkje med under avdrags- og rentegjeld. 

• Rentegjeld er netto lånegjeld når ein justerer for rentekompensasjons-

ordningane. Kommunen må sjølv dekke rentene.   

 

For 2019 var samla gjeld for kommunesektoren i Norge 578 milliardar, men kommunesektoren 

må berre dekke renter av 327 milliardar.  
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ROBEK

Det offisielle namnet på ROBEK er «Register om betinget godkjenning og kontroll». Dette er ei

offentleg liste over kommunar og fylkeskommunar som er eller har kome i økonomisk ubalanse.

Figuren viser at talet på ROBEK-kommunar er historisk låg. Samanlikna med landet har Møre og

Romsdal 20 % av ROBEK-kommunane i 2019, 27 % i 2019 og nær 30 % i 2017.

Figur 14 - Oppføringar Robek 2001 -2020, i Møre og Romsdal og landet (tal per 1.1.2020).

Figur 155 - Kart over kommunar på Robek Møre og Romsdal 2019.



 
 

Utviklinga i kommuneøkonomien - Møre og Romsdal 2020 – Fylkesmannen i Møre og Romsdal 

46 

 

Fylkesmannen har merka seg at fleire kommunar har budsjettert med bruk av disposisjonsfond i 

økonomiplanperioden 2020 – 2023 for å balansere driftsbudsjetta. Saman med negativt netto 

driftsresultat, rekneskapsmessig meirforbruk i mange kommunar og koronasituasjonen, er det 

utfordringar i kommuneøkonomien i fylket. 

Kommunelova av 2018 

Kommunelova, kapittel 28, har reglar for kva som skal til for å hamne på ROBEK-lista.   

Kommunar skal registrerast på ROBEK om eitt av følgande forhold ligg føre.  

Innmelding i ROBEK Utmelding av ROBEK 
Driftsbudsjett er vedtatt med meirforbruk -  
§ 28-1 bokstav a 

Driftsbudsjettet året etter er vedtatt utan 
meirforbruk - 
§ 28-5 første ledd  

Driftsdelen av økonomiplanen er vedtatt med 
meirforbruk -  
§ 28-1 bokstav b 

Året etter er vedtatt driftsdel i økonomiplana 
utan meirforbruk - 
§ 28- 5  andre ledd 

Inndekking av meirforbruk i driftsbudsjett, 
økonomiplan eller driftsrekneskap over fleire 
enn 2 år etter at det oppstod -  
§ 28-1 bokstav c 

Meirforbruket er dekt inn - 
§ 28-5 tredje ledd 

Samla meirforbruk i driftsrekneskapen på 
meir enn 3 % av driftsinntektene - 
§ 28-1 bokstav d 

Meirforbruket er dekt inn - 
§ 28-5 tredje ledd 

Økonomiplan eller årsbudsjett ikkje er vedtatt 
innan fristen - 
§ 28-1 bokstav e 

Økonomiplan eller årsbudsjett året etter er 
vedtatt innan fristen - 
§ 28-5 fjerde ledd 

Årsrekneskapen ikkje er vedtatt innan fristen -  
§ 28-1 bokstav f 

Årsrekneskapen året etter er vedtatt innan 
fristen - 
§ 28-5 fjerde ledd 

Vedtak etter inndelingslova § 16 a (gjeld for 
kommunar som slår seg saman) -  
§ 28-1 bokstav g 

Meirforbruket er dekt inn - 
§ 28-5 tredje ledd 

 

Utmelding skal skje når vilkåret for innmelding ikkje lenger er gjeldande. 

 

For kommunar som er på ROBEK-lista gjeld følgande: 

• Kontroll av om vedtatt årsbudsjett er lovleg - § 28-3 første ledd. 

• Vedtak om låneopptak og langsiktige leigeavtaler skal godkjennast av Fylkesmannen – 

§ 28-3 andre ledd. 

• Kommunen skal lage ein tiltaksplan for å sikre at økonomien kjem i balanse - § 28-4. 
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KJELDER

Kommunal- og moderniseringsdepartementet:

• https:/ /www.regjeringen.no/no/dokumenter/prop.-105-s-20192020/ id2701826/

(Kommuneproposisjonen 2021)

• https:/ /www.regjeringen.no/no/dokumenter/meld.-st.-2-20192020/ id2702126/?ch=1

(Revidert nasjonalbudsjett 2020)

• https:/ /www.regjeringen.no/no/ tema/kommuner-og-

regioner/kommuneokonomi/kostra/reglverk-om-rapportering-i-kostra/ id551597/ (KOSTRA)

• https:/ /www.regjeringen.no/no/ tema/kommuner-og-regioner/kommuneokonomi/ robek-

2/ id449305/

• https://www.regjeringen.no/no/aktuelt/ekspertutvalget-norge-mot-2025-skal-vurdere-

grunnlaget-for-verdiskaping-produksjon-sysselsetting-og-velferd-etter-

pandemien/id2702022/?utm_source=www.regjeringen.no&utm_medium=epost&utm_ca

mpaign=nyhetsvarsel%2012.05.2020&utm_content=Koronasituasjonen%20og%20%C3%9

8konomi%20og%20budsjett

• https://www.koronakommisjonen.no/

Norges bank:

• https:/ /www.norges-bank.no/ tema/pengepolitikk/Styringsrenten/

• https:/ /www.norges-bank.no/ tema/pengepolitikk/Rentemoter/

Statistisk sentralbyrå (SSB):

• https:/ /www.ssb.no/statbank

• https:/ /www.ssb.no/nasjonalregnskap-og-konjunkturer/artikler-og-publikasjoner/dyp-

okonomisk-krise-men-noen-lyspunkter-i-sikte)

Fiskeridirektoratet:

• https:/ / fiskeridir.no/Akvakultur/Nyheter/2019/1019/Utbetaling-fra-Havbruksfondet

Møre og Romsdal fylkeskommune:

• http:/ / fylkesstatistikk.mrfylke.no/2019/demografi/ tett-og-spreiddbygd-busetnad

https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/prop.-105-s-20192020/id2701826/
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/meld.-st.-2-20192020/id2702126/?ch=1
https://www.regjeringen.no/no/tema/kommuner-og-regioner/kommuneokonomi/kostra/reglverk-om-rapportering-i-kostra/id551597/
https://www.regjeringen.no/no/tema/kommuner-og-regioner/kommuneokonomi/kostra/reglverk-om-rapportering-i-kostra/id551597/
https://www.regjeringen.no/no/tema/kommuner-og-regioner/kommuneokonomi/robek-2/id449305/
https://www.regjeringen.no/no/tema/kommuner-og-regioner/kommuneokonomi/robek-2/id449305/
https://www.regjeringen.no/no/aktuelt/ekspertutvalget-norge-mot-2025-skal-vurdere-grunnlaget-for-verdiskaping-produksjon-sysselsetting-og-velferd-etter-pandemien/id2702022/?utm_source=www.regjeringen.no&utm_medium=epost&utm_campaign=nyhetsvarsel%2012.05.2020&utm_content=Koronasituasjonen%20og%20%C3%98konomi%20og%20budsjett
https://www.regjeringen.no/no/aktuelt/ekspertutvalget-norge-mot-2025-skal-vurdere-grunnlaget-for-verdiskaping-produksjon-sysselsetting-og-velferd-etter-pandemien/id2702022/?utm_source=www.regjeringen.no&utm_medium=epost&utm_campaign=nyhetsvarsel%2012.05.2020&utm_content=Koronasituasjonen%20og%20%C3%98konomi%20og%20budsjett
https://www.regjeringen.no/no/aktuelt/ekspertutvalget-norge-mot-2025-skal-vurdere-grunnlaget-for-verdiskaping-produksjon-sysselsetting-og-velferd-etter-pandemien/id2702022/?utm_source=www.regjeringen.no&utm_medium=epost&utm_campaign=nyhetsvarsel%2012.05.2020&utm_content=Koronasituasjonen%20og%20%C3%98konomi%20og%20budsjett
https://www.regjeringen.no/no/aktuelt/ekspertutvalget-norge-mot-2025-skal-vurdere-grunnlaget-for-verdiskaping-produksjon-sysselsetting-og-velferd-etter-pandemien/id2702022/?utm_source=www.regjeringen.no&utm_medium=epost&utm_campaign=nyhetsvarsel%2012.05.2020&utm_content=Koronasituasjonen%20og%20%C3%98konomi%20og%20budsjett
https://www.regjeringen.no/no/aktuelt/ekspertutvalget-norge-mot-2025-skal-vurdere-grunnlaget-for-verdiskaping-produksjon-sysselsetting-og-velferd-etter-pandemien/id2702022/?utm_source=www.regjeringen.no&utm_medium=epost&utm_campaign=nyhetsvarsel%2012.05.2020&utm_content=Koronasituasjonen%20og%20%C3%98konomi%20og%20budsjett
https://www.norges-bank.no/tema/pengepolitikk/Styringsrenten/
https://www.norges-bank.no/tema/pengepolitikk/Rentemoter/
https://www.ssb.no/statbank
https://www.ssb.no/nasjonalregnskap-og-konjunkturer/artikler-og-publikasjoner/dyp-okonomisk-krise-men-noen-lyspunkter-i-sikte
https://www.ssb.no/nasjonalregnskap-og-konjunkturer/artikler-og-publikasjoner/dyp-okonomisk-krise-men-noen-lyspunkter-i-sikte
https://fiskeridir.no/Akvakultur/Nyheter/2019/1019/Utbetaling-fra-Havbruksfondet
http://fylkesstatistikk.mrfylke.no/2019/demografi/tett-og-spreiddbygd-busetnad
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Delm ål :
- Bruke deler av arealet t il å dyrke
økologiske kort reiste grønnsaker for å
inspirere fleire av innbyggjarane t il å
kome i gang med dyrking av kort reist
m at . (Eit vikt ig t iltak for å redusere
klim autsleppa og m atsvinnet ) .

- Bidra t il å få etablert ein skulehage i
Volda sent rum . Noko som vil m ed-
verke t il at barn får vikt ig kunnskap
om dyrking av bærekraft ig m at .

- Skape ein arena for prakt isk norsk-
opplær ing og integrer ing av nyt ilf lyt ta
buset te flykt ingar.

- Utvik le om rådet så det kan bli ein
rekreasjons- og festplass for inn-
byggjarane i Volda. Og ein naturleg
del av området «Elvadalen».

- På sikt , når finansier inga er i orden,
bygge gapahuk m ed bålplass og
benkar der skuleklasser og barne-
hagar kan få enkel undervisning og
lage sin eigen m at .

- Etablere ein turst i rundt holmen slik
at rullestolbrukarar og folk med
barnevogn let t kan ta seg rundt i
området.

- Plante ulike blom ster og busker for
å gjere om rådet m eir t iltalande.

- Utescene

- Sant itæranlegg

M ål for prosjektet:
Hovudm ål: Auka t r ivsel for innbyggjar-
ane i Volda ved å legge t il ret te for
m eir bruk av Prestholm en.



Trivsel i Sent rum sin v isjon er å utvikle Prestholm en t il eit
om råde for rekreasjon og læring. Vi ynskjer å dyrke
grønsaker og insektsvenlege blom ar inne mellom m urane
på det gam le dr ivhuset .

Vi ønskjer å bygge ein arena der born og vaksne, etnisk
norske og innvandrarar kan bygge på kvarandre si
kom petanse og interesse av å dyrke eigen m at og lære av
kvarandre. Volda Læringssenter vil difor ha ei rolle i deler
av utbygginga.

Trivsel i Sent rum vil ut fordre voldingar og grupper av
voldingar t il utv iklinga av Prestholm en. På den m åten vil
det skape eit breidt engasjem ent , og fleire vil få eigarskap
t il området .

Modell av gapahuk laga av Sandal.



Vi vil også opparbeide plenarealet på om rådet slik at det
let t kan klippast og haldast ved like. Vi ser også føre oss at
om rådet kan brukast t il m .a. konsertar og turm ål for skule-
klasser og barnehagar der dei kan ut falde seg i t rygg leik
og enkel m at laging.

Materialet og teknikkane vi nyt tar t il bygging vil bære preg

av t radisjon og ekte hand-
verk. Difor vert det nyt ta
m ykje naturstein og der det
vert byggverk er det te grind-
bygging. Modellen av
gapahuken på sidene
fram om viser eksempel på
det te.

Greier v i å skaffe pengar t il
kvelvingsbru vil denne verte
bygd på t radisjonelt vis. I
t illegg vil vi steinset te den
vesle elva og bygge ein dam
for fuglar og vassplanter.
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Forklar ing t il
skisse
1 . Gam le d r iv h u set .
Her vil v i opparbeide ein grønsaks-
hage i opphøgda dyrkingsbed. Vi v il
reinske ut gamle røter og anna fjas
som ligg i botnen av dr ivhuset . Så vil
v i legge duk med singel over.

Dyrkingsbedda vil vi bygge opp et ter
ein økologisk m odell som blir kalla
Hügelkultur. Denne metoden tek vare
på den natur lege fukta i j orda og gj er
at blom ster og grønsaker kan stå
over somm aren m ed minim alt t ilsyn.

2 . Gam le f y r h u set
Her vil v i reinske opp inni og utanfor,
set te inn vindu og ei dør slik at vi kan
oppbevare utstyr der som brukarane
t reng i arbeidet m ed grønsakshagen.
På taket v il vi et terkvart bygge ein
pergola e. l. m ed tak, slik at det er
plass for undervisning mm . Og
kanskje ein utegrill.

3 . Ut escen e
Her vil v i bygge opp ei utescene, som
kan brukast t il ulike småkonsertar om
somm aren. Tilhøyrarane kan ha
picnik på graset m edan dei høyrer på
det som vert framfør t frå scena.

4 . Gr i l lp lass
Her vil v i opparbeide ein grillplass
(grue) m ed benkar rundt , der
barnehagar og skuleklasser kan ha
sit t turmål og lage enkel mat . Vår t
håp er at vi også skal få på plass ein
gapahuk her.

5 . Gam m al t e lv eløp
Her vil v i m ed t ida få steinset t
elveløpet , og laga ein liten dam . Her
vil v i plante vannliljer og andre vann-
planter. Vi håper at det te skal bli så
at t rakt ivt at sjølvaste nøkken finn å
kunne buset je seg her.

6 . I n n sek t a si v er d .
På øvre del av holm en vil vi reinske
opp i skogen og få etabler t ein turst i
rundt . På sjølve om rådet v il vi legge t il
ret te for den «Miljøvenlege hagen» - ei
verd av insekt , sm åkryp, hum ler og
som marfuglar. Plant inga vil bli gj ort
særleg m ed tanke på desse krypa.

Det v il bli lagt opp t il bygging av
insektshotell i barnehagar og i skulen,
der dei kan kom e og henge opp. Og få
høve t il å følge og studere utv ik linga
gjennom sesongen med lupe, og gå på
oppdagingsferd.

Gen er el t
Vi veit f leire barnehagar har et ter lyst
eit turm ål i nærområdet der det kan
vere spennande t ing å sj å på, sam t ein
stad der dei kan set te seg ned og ete
maten sin. Vi t rur det te området v il
egne seg for det te, og prøve å legge t il
ret te for slik bruk.

Der er mange moglegheiter på Prest-
holm en. Vi ser føre oss at dei t iltaka vi
set i verk vil vere i nært sam råd m ed
Volda komm une og at t iltaka vi gj er er
reversible. Dette v il sikre at ein ikkj e
gjer noko som vil foringe området for
framt idige generasjonar. Vi ser føre
oss at stell og vedlikehald vert gjor t på
dugnad og vil i liten grad legge ekst ra
byrder på park- og grøntavdelinga i
Volda komm une. Vi er også m erksame
på kult iveringsarbeidet som ver t gjort i
Øyraelva, og v i ønskjer ikkje å kom e i
konflikt med det arbeidet .

Dei t inga vi har nem nt her er ikkje
endeleg vedteke, det er berre meint
som forslag t il kva som kan gjerast på
holm en. Trivsel i Sent rum vil ha eit
nært samarbeid m ed komm unen om
utnyt t inga og utbygginga av området.
Og kom munen vil m åt te kom e ster-
kare på banen med finansier inga av
t iltaka et terkvar t .



Største private bidragsytar så langt :

Sparebank 1 Søre Sunn-
m øre m ed gåve på
100.000 kr. t il prosjektet

For oss i Tr ivsel i Sent rum var det
vikt ig å kom e i gong med prosjektet
på Prestholm en og vise at gjekk an å
få t il noko m ed liten star tkapital.
Sjølv om 100.000 kroner er mykje
pengar vert det lite når ein skal
bygge ut Prestholm en. Men sum men
var stor nok t il at v i kunne starte
arbeidet , og i veke 20 kunne
Anleggsgartnar Sandal star te arbeidet
m ed å reinske ut av dei gam le m u-
rane. Så vil fram t idige bidrag syte for
fram dr ifta, og det te er noko vi jobbar
mykje m ed no. Men for oss var det
vikt ig å kom e i gong

I et ter t id har Volda kom m une bevilga
200.000 kroner slik at v i k jem vidare
med arbeidet vårt . Ønskjet vår t er at
vi får fram lagt vatn og st raum t il
holmen.

Det er også m ange andre bidragsyt-
arar som kan nem nast. Vi møter stor t
set t berre velv ilj e og dei f irm a vi
handlar m ed gir oss sterkt rabat terte
prisar. Mesterhus, Coop Obs Bygg,
Vartdal Gjenvinning, Anleggsgartnar
Sandal, Volda Byggsenter m.fl.

Frå overrekkinga av gåvesjekken på 100.000 kroner frå Sparebank1 t il Tr ivsel i Sent rum.
F.v .: Ellen Hesselberg (TiS) , Vidar Egset (Sb1SS) , I dar Knutsen (TiS) , Veronica Kvalen Pilskog (Sb1SS) ,
Nina Ulvøy (TiS) , Gunnar Andenes (TiS) , Espen Hodne-Viddal (bakom ) (TiS) , og Arne Lothe (Sb1SS) .



á



á



á



Takk t il våre sponsorar
og bidragsytarar

Va rtda l
Gjenvinning AS
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RESULTAT

Driftsresultat

Inntekter 2019 2018

3100 DIV. SPONSORER -55 483,00 -11 900,00

3101 GÅVE SB1 -25 000,00 -20 000,00

3102 GÅVE SP MØRE -30 000,00 -20 000,00

3103 GÅVE SPB VEST -5 000,00

3200 LEIGEINNTEKTER -4 600,00

3300 KULTURMIDLER -30 000,00 -20 000,00

3400 VIPPS/SPLEIS -18 850,00 -3 733,43

Sum Inntekter -75 633,43-168 933,00

Andre driftskostnader 2019 2018

6300 HUSLEIGE 1 000,00

6400 iVOLDA 4 221,00

6410 ØYRALANGS 7 372,00

6500 DIVERSE UTSTYR 78 547,14 41 711,83

6600 LEIGE UTSTYR 23 554,95 6 725,00

6700 HONORARER 2 000,00 1 000,00

6710 REKNESKAP 352,50

7100 MØTE/SERVERING 8 472,83 799,00

7300 REKLAME/ANNONSER 35 842,20 14 350,00

7770 BANKGEBYR 1 405,65 182,50

7771 VIPPSGEBYR 208,26

7790 DIVERSE KOSTNADER 3 089,55

Sum Andre driftskostnader 64 768,33166 066,08

Driftsresultat -2 866,92 -10 865,10

Finans og andre poster 2019 2018

8070 RENTEINNTEKTER -5,00 -3,00

8150 RENTEKOSTNADER 116,77

Sum Finans og andre poster -3,00111,77

ORDINÆRT RESULTAT -2 755,15 -10 868,10

Overføringer 20182019

8990 OVF. EGENKAPITAL 2 755,15 10 868,10

Sum Overføringer 10 868,102 755,15

10 865,10

Årsresultat

Ikke disponert 0,00 0,00

Overføringer 2 755,15 10 868,10

0,000,00
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RESULTAT

Driftsoverskudd: 0,00
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BALANSE

Eiendeler

Kortsiktige fordringer 2019 2018

1500 SAMLEKONTO DEBITORER 15 100,00

1570 FORDRING IK 3 531,25

Sum Kortsiktige fordringer 0,0018 631,25

Kontanter og bankinnskudd 2019 2018

1920 BANK 3991.10.84302 1 280,25 10 868,10

1930 BANKKTO ØYRALANGS 118,00

Sum Kontanter og bankinnskudd 10 868,101 398,25

Sum eiendeler 20 029,50 10 868,10

Egenkapital Og Gjeld

Egenkapital 2019 2018

2050 EGENKAPITAL -13 623,25 -10 868,10

Sum Egenkapital -10 868,10-13 623,25

Andre kortsiktige gjeldsposter 2019 2018

2960 PÅLØPTE KOSTNADER -6 406,25

Sum Andre kortsiktige gjeldsposter 0,00-6 406,25

Sum egenkapital og gjeld -20 029,50 -10 868,10

Sum BALANSE 0,000,00
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Gjeld og Egenkapital



Volda kom m une
v/ kom munedirektøren

6100 VOLDA

ORI ENTERI NG OM ORGANI SASJONEN «TRI VSEL I SENTRUM»

Organisasjonen «Trivsel i Sent rum» var t skipa som ein fr iv illeg organisasj on
den 13. m ai 2018 og var t regist rert i Brønnøysundregist ra og i fr ivillegregis-
teret 25. mai 2018. Alt arbeid ver t gjort på fr ivilleg basis og er ulønna.

Føremålet for organisasjonen er å vere pådr ivar og igangset jar av
t r ivselst iltak i Volda sentrum . Skape m eir liv og røre i Volda sent rum
gjennom å spele på lag m ed eksisterande akt iv itet , ta init iat iv t il ny
akt iv itet og skape relasjonar m ellom ulike aktørar .

Sånn set t kan ein vel kanskje seie at Trivsel i Sent rum har teke over deler av
rolla som Volda sentrum grendautval hadde. Vi ønskjer difor eit polit isk eller
adm inist rat ivt vedtak på at Trivsel i Sentrum kan overta pengane som står på
konto frå gamle Volda sentrum grendalag, om lag 8.000,- kroner.

Vi vel å kom e m ed denne or ienter inga fordi vi har fåt t spørsm ål frå ulike hald
om organiseringa og kontroll m ed pengebruken. Vi forvaltar et terkvar t store
verdiar og vil synleggjere kor leis det te blir brukt og kor leis v i er organiser t .

Tr ivsel i Sent rum er organisert som ein paraplyorganisasjon der ulike
akt iv itetar og t iltak lever sit t eige liv under denne paraplyen. Det blir før t
avdelingsrekneskap for dei ulike akt iv itetane. Vi kan nemne akt ivitetar som:

- Øyralangs
- Voldamarknad
- Pepparkakelandsbyen
- Alternat iv julefeir ing
- Prosj ekt Prestholm en
- iVolda (net tportal for akt iv itetar i Volda)

Alle t iltak som engasjerer og m arkerer seg på ei posit iv m åte for ulike alders-
grupper og t il ulike t ider på året . Største suksessen så langt var nok Øyralangs
i oktober 2019 der 4-5.000 personar gjekk den kulturelle lysvandringa frå
Årneset t il Volda sent rum . Og største prosjektet er opprust inga av Presthol-
m en, som vi håper et terkvart v il fram stå som ei perle i elvadalen. Det te
arbeidet gjer vi i nært sam arbeid med Volda kom m une. Sjå elles vedlagt
prosjektskisse.



Drifta vår baserer seg på t ilskot frå kom munen, sponsor- og prosjektm idlar
frå bankane og pengegåver og varer frå det pr ivate næringslivet , sam t
noko vipps og spleis frå pr ivate.

Trivsel i Sentrum har årsmøte i februar kvar t år, og på siste årsm øtet vart
desse valde:

Ellen Hesselberg ( leiar)
I dar Knutsen (nest leiar/ økonomiansvar leg)
Nina Ulvøy
Gunnar Andenes
Johanna Hernandez ( inform asjonsansvarleg)

Ansvar lege for dei ulike akt iv itetane er:

Øyralangs: Ellen Hesselberg og Alice Tverberg
Pepparkakelandsbyen: Åse Leikanger
Voldmarknad: I dar Knutsen og Jon Heltne (Volda Næringsforum)
Alternat iv julefeir ing: Gina Liang
Prosjekt Prestholm en: Gunnar Andenes.

Sjå elles vedlegg:

Årsm elding 2019
Rekneskap 2019
Prosjektskisse Prestholmen

Volda, den 7. j uni 2020

Trivsel i Sentrum

I dar Knutsen
Nest leiar



Årsmelding Trivsel i sentrum 2019  

 

2019 var et innholdsrikt år for Trivsel i sentrum, der noen arrangementer fra 2018 ble videreført og 

nye kom til. Trivsel i sentrum  hadde også flere nye frivillige som hjalp til under arrangementene. 

Trivsel i sentrum arrangerte to Voldamarknader, en på våren og en på høsten, Øyralangs i oktober.  

Volda pepperkakelandsby i desember og vi var med på å arrangere alternativ julefeiring på My 

Kitchen i desember.  

 

Formelt registrerte styremeldemmer for 2019 er: Ellen Hesselberg (leder), Idar Knutsen (nestleder), 

Tone Rustestuen Aarhus og Gunnar Andenes. Nina Ulvøy har fungert som et styremedlem helt fra 

oppstart, men er ikke registrert i Brønnøysundregisteret. Høsten 2019 fikk vi hjelp fra Johanna 

Hernandez som har gjort en formidabel jobb med å fronte Trivsel i sentrum på sosiale medier.  

 

Mye av kommunikasjonen til styret går via samtaler på messenger, men det har blitt arrangert flere 

styremøter i 2019. Vi har også opprettet flere ulike gmailkontorer, for å administrere de ulike 

arrangementene på best mulig måte.  

Alle arrangementene har blitt gjennomført med økonomisk støtte fra sponsorer, samt midler vi har 

søkt om fra Volda Kommune.  

 

 

Øyralangs  

19. oktober 2019 ble Øyralangs arrangert for andre gang. I år hadde vi med flere frivillige i 

planleggingsgruppa enn året før.  Det var forventet stort oppmøte, og det var et tog av mennesker 

som gikk ned til Årneset denne dagen.  Det ble anslått rundt 4000 besøkende denne lørdagskvelden, 

men det kan godt hende det var enda flere. Det var nesten for mange for en liten sti, men vi er glade 

for at dette er et arrangement som ønsker å delta på. .  

 

Som i 2018 hadde vi lyssatt elva på ulike steder, hengt opp dekorasjoner langs stien, fått inn 

musikalske og kunstneriske innslag. Skoleelever, videregående elever og studenter ved Høgskulen 

bidro med kunst, musikk og drama. Det var også privatpersoner som bidro med underholdning og 

musikk. I år var høydepunktet på vandringa nede på Presteholmen, der det var aktiviteter for barn, 

lystunell, musikk og vakker belysning. Vi hadde mange flotte innslag, men kan gjerne få enda flere! 

Øyralangs suksess er avhengig av folk i Volda bidrar med kunst, kultur, musikk, dans eller frivillig 

innsats, og vi ønsker at dette skal være et arrangement av og for Voldas innbyggere. Skoler og 

barnehager, kulturskole og SFO i Hornindal har også blitt invitert til å bidra, da de i 2020 blir endel av 

vår kommune.  

 

Vi fikk med de fleste spisestedene i Volda til å ha langåpent, og mange stilte med egen 

øyralangsmeny. Mange meldte om stinn brakke, og det er vi veldig glad for. For mange ble dette en 

helaften, med kultur og mat etterpå.  Flere uttrykta ar dette var noe de satt pris på. En butikk holdt 

åpent, og det var åpning av Legobyen på Spinneriet som Trivsel i sentrum hadde bidratt med  

 

Det er flere frivillige fra 2019 som ønsker å bidra med å arrangere Øyralangs 2020.  

 

 



 

Volda Pepperkakelandsby  

 

Volda pepperkakelandsby ble for andre gang åpnet søndag 1. desember 2019 på Spinneriet 

kjøpesenter i Volda. Åse Leikanger var hovedansvarlig. Private personer, skoler, barnehager og andre 

leverte pepperkakebygg og det ble en fin utstilling med rundt 70 bygg. Det var premie i 5 ulike 

kategorier, i tillegg fikk folkets favoritt lov til å gi 5000 til en valgfri organisasjon. Premiene var 

sponset av næringslivet og alle skoler og barnehager fikk gratis pepperkakedeig, så det ikke skulle 

være økonomi som stoppet dem fra å delta. Det var flere spisesteder som hadde ekstra åpent i 

forbindelse med åpningen av pepperkakelandsbyen eller hadde pepperkakelandsbytilbud. Det var 

mange besøkende innom pepperkakelandsbyen i desember.  

 

Voldamarknad 

Etter suksessen med Øyralangs og Pepparkakelandsbyen vart vi oppmoda av fleire til å skipe ein 

marknadsdag for Volda. Dette ville skape meir liv og røre i sentrum denne dagen. Laurdag 23. mai 

peika seg u tog vi gjekk breidt ut og inviterte alle som hadde noke å selge om stille på 

marknadsdagen. Om lag 60 ulike aktørar melde si interesse, og somme av butikkane flytta like greitt 

deler av butikken ut på fortauet. Eit estimate tilsa at mellom 2000 og 3000 “publikumarar” var i 

Volda denne dagen. Som forøvrig fall saman med storbandtreff i Volda, dermed fekk vi parade 

gjennom gatene og konsertar. 

 

Det vellukka arrangementet gjorde at vi ville prøve igjen om hausten. Uheldigvis fekk vi 3 veker med 

striregn rett før arrangementet, men på sjølve dagen vart det kjempeveir. Ikkje så mange deltok 

denne gongen, men likevel eit arrangement som er kome for å bli. 

 

iVolda.no 

Er ein nettportal som syner kva som skjer i Volda. Mange har klaga over at det skjer så lite i Volda, 

men denne portalen syner at det er masse som skjer. Fleire burde bruke denne portalen til å halde 

seg orientert. Sjølv om iVolda har vore på bana i eit par år kom den først under paraplyen til TiS i 

2019. 

 

Alternativ julefeiring  

Drivarane av MyKitchen i Volda hadde lyst til å invitere folk til restauranten julaftan til tradisjonell 

norsk julefeiring. MyKitchen, Frivilligsentralen og TiS gjekk då saman om arrangementet og fekk nok 

sponsorar til at nærare 100 personar fekk gratis julemiddag med fåreribbe, medisterkaker, pølser 

med tilhøyr. Sparebanken Møre hadde igjen sponsorkroner og Jacobsen Kjøtt ga gode rabattar på 

julematen. Fleire andre næringsdrivande kom med sine bidrag. Westre bakeri tømde kafeen for 

ferskvarer, så her vart det marsipankaker, wienerbrød, pizza og andre godsaker til kaffimat. Aarflot 

blomster kom med restane av juleblomstrane som vi fekk pynte med. 

 

Private og bedrifter bidrog med julegaver, så nissen kunne dele ut minst ei julegåve. Nemnast bør 

det at Volda filmteater ga 20 kinobillettar til julefimen  romjula. 

 

Kjekt var det for dei mange borna å få besøk av jujlenissen og delta i dei kjekke juleleikane. Mange 

ulike nasjonar deltok og skapte eit godt samhald. 



Vi er fornøyde med det vi har fått til i 2019, og ser frem til flere aktiviteter for å skape trivsel i 

sentrum i 2020 og i årene fremover. Det er utolig mye positivitet vi møter og det er lett å spørre 

både private og bedrifter om hjelp til de ulike arrangementene vi har.  

 

Takk til alle som har bidratt. 

 

Styret 

 

 



 
 

   
 

Helseplattformen for kommunene i Møre og Romsdal 
Nyhetsbrev august 2020 

 
 

 
Helseplattformen er innføringen av felles elektronisk pasientjournal for hele helsetjenesten i Midt-

Norge, det vil si helseforetak, kommuner, fastleger og private aktører. Alle kommunene i Møre og 

Romsdal og Trøndelag har opsjonsavtale knyttet til Helseplattformen, og deltar aktivt i oppsettet av 

løsningen.  

 

Etter dagens planer skal St. Olavs hospital, Trondheim kommune samt to fastlegekontor i Trondheim 

produksjonsettes i siste del av 2021. Deretter følger Trøndelag 6 måneder etter og til slutt Møre og 

Romsdal høsten 2022. For mer informasjon: www.helseplattformen.no, samt nettside for det lokale 

innføringsprosjektet for kommunene i Møre og Romsdal: 

https://sites.google.com/view/helseplattformenmoreogromsdal/fremdriftsplan  
 
 
 
 

 

 
 

Midtnorske aktiviteter 
 

• Helseplattformens styre har konstatert at produksjonssetting (go-live) for Helseplattformen ikke kan 
gjennomføres på planlagt tidspunkt. Det blir nå gjennomført en prosess med organisasjonene som skal 
ta i bruk løsningen, og med leverandøren Epic, for å utarbeide en alternativ innføringsplan. 

• Helseplattformen har fått en viseadministrerende direktør, han heter Christer Mjåset og har bakgrunn 
som nevrokirurg, visepresident i Legeforeningen og leder for Yngre legers forening, og har et 
brennende engasjement for Helseplattformen.  

• Fagekspertene startet på igjen med sitt arbeid i midten av august, og det jobbes hardt. De jobber 
sammen med Epic og løsningsbyggerne for å fortsette med å sette opp løsningen og godkjenne 
arbeidsprosesser. De arbeidsprosessene som godkjennes blir videreført til bygging av løsningen, som 
på et senere tidspunkt vil bli utgangspunkt for testing.   

o Om fastlegene og deres arbeid i Helseplattformprosjektet: Artikkel fra Utposten  
  

http://www.helseplattformen.no/
https://sites.google.com/view/helseplattformenmoreogromsdal/fremdriftsplan
https://www.utposten.no/i/2020/1/m-40


 
 

   
 

Den regionale arbeidsgruppen (RAG):  

• RAG-gruppen hadde “kick-off” med Helseplattformen og Epic 26. August. Nå planlegges 
innføringsprosjektet mer i detalj fremover, og det blir også mulighet for de kommunene som ønsker å 
“tjuvstarte” på aktiviteter allerede nå i høst for å være bedre forberedt og spre innsatsen over tid. 

• Plan for innføring hos opsjonsaktører: Det er startet et arbeid med å utarbeide en konkret plan som 
legger til rette for innføring av opsjonsaktørene.  Helseplattformen, i samarbeid med Regional 
arbeidsgruppe for opsjonskommuner (RAG), har kartlagt og beskrevet hvilke aktiviteter som bør 
gjennomføres i tiden fremover. Hensikten med det videre arbeidet er:  

o Å fremskaffe nødvendig informasjon for at det skal kunne tas kommunale beslutninger om 
deltakelse og utløsning av opsjon 

o Å sikre at opsjonskommunene ivaretas i de prosesser som pågår i Helseplattformen 
o Å starte planleggingen av et innføringsløp for kommuner og fastleger 

 
 
 

Aktiviteter i Møre og Romsdal 
 

• I Romsdal har alle kommunene hatt workshops i ledergruppene Helse & Omsorg. Sist ut var Vestnes 
mandag 31. August, og alle workshopene var nyttige for å se på både fordeler, utfordringer og hva vi 
kan gjøre nå for å forberede oss. 

• På nordre Sunnmøre har det blitt gjennomført informasjons og forankringsmøter i flere av 
ledergruppene i kommunene. Målet er at alle kommunene har hatt en slik gjennomgang i løpet av 
høst/vinter i tillegg til politiske utvalg. 

• På søre Sunnmøre har det blitt gjennomført ny orienteringsrunde om Helseplattformen i 
kommunestyre i Volda og Ørsta samt til formannskapet i Herøy kommune.   

 
 
 
Kommer i september: 

• 1. og 8. sept inviteres helseledere på Sunnmøre til webinar med gjennomgang av status og en demo av løsningen.  

• 4. sept er det møte med kommunalsjefene i Sunnmøre Regionsråd. 

• 7. sept inviteres det inn til fagekspertdag. Fageksperter som arbeider med Helseplattformen fra både helseforetak, 
kommuner og fastleger i Møre og Romsdal blir invitert til en fells fagdag ved bruk av Teams. 

o Fagekspertene i fylket har aldri vært samlet. Målet med denne dagen er å skape nettverk og og gi mulighet for å 
jobbe med samhandling på tvers av helseforetak, kommuner og fastleger.  

• 8. sept er det IKT-workshop, der de 5 IKT-samarbeidene i fylket ser på ulike IKT-aspekter med HP. 

• 9. sept er det møte i Overordnet Samhandligsutvalg 

• 11. sept er det møte i samarbeidsrådet 

• 17. sept  møtes alle forskningsmiljøene i Møre og Romsdal for å se på forskning knyttet til Helseplattformen. 
 

 

 

Vennlig hilsen  

De regionale innføringslederne for kommunene i Møre og Romsdal 
 

Romsdal: Helge Storøy (helge.storoy@ror-ikt.no , 48011218) 

Nordmøre: Atle Betten (Atle.Betten@iktorkide.no , 99293797) 

Søre Sunnmøre: Tommy Dahl (tommy.dahl@heroy.kommune.no , 90927302) 

Nordre Sunnmøre: Therese Hoel (therese.furseth.hoel@alesund.kommune.no , 90035332) 

mailto:helge.storoy@ror-ikt.no
mailto:Atle.Betten@iktorkide.no
mailto:tommy.dahl@heroy.kommune.no
mailto:therese.furseth.hoel@alesund.kommune.no


Fra: Rune Sjurgard 
Sendt: 4. september 2020 13:56 
Til: Sonja Håvik 
Kopi: Svein Berg-Rusten; Bente Engeseth; Paul Ottar Tornes 
Emne: VS: Helseplattformen nyhetsbrev - Møre og Romsdal - august 2020 
Vedlegg: Helseplattformen nyhetsbrev august 2020 Møre og Romsdal.pdf 
 
Kategorier: Grønn kategori 
 
Ber om at informasjonsskrivet vert sendt ut til formannskap og kommunestyret til orientering.  
 

Med helsing 

 
Rune Sjurgard  
kommunedirektør  

 

 

 
  

Fra: Tommy Dahl <Tommy.Dahl@heroy.kommune.no>  
Sendt: torsdag 3. september 2020 20:47 
Til: Olaus-Jon Kopperstad <olaus-jon.kopperstad@heroy.kommune.no>; Verner Larsen 
<verner.larsen@ulstein.kommune.no>; Ragnhild Velsvik Berge 
<ragnhild.velsvik.berge@hareid.kommune.no>; Rune Sjurgard 
<Rune.Sjurgard@volda.kommune.no>; Wenche Solheim <Wenche.Solheim@orsta.kommune.no>; 
Rita Kvamme <rita.kvamme@vanylven.kommune.no>; Aud Marie Åsen 
<aud.marie.Asen@vanylven.kommune.no>; Asta Sileikiene <asta.sileikiene@sande-
mr.kommune.no>; Bård Dalen <bard.dalen@sande-mr.kommune.no>; Gro-Anette Frøystad Voldsund 
<gro-anette.froystad.voldsund@heroy.kommune.no>; Cecilie Lillejord Oppedal 
<cecilie.lillejord.oppedal@vanylven.kommune.no>; Inger Liadal <Inger.Liadal@orsta.kommune.no>; 
Inger Lise Kaldhol <inger.lise.kaldhol@volda.kommune.no>; Kristin Vik 
<Kristin.Vik@orsta.kommune.no>; Marit Botnen <marit.botnen@ulstein.kommune.no>; Monica 
Småge Skeide <monica.smaage.skeide@hareid.kommune.no>; Norunn Kirkebø Elde 
<norunn.kirkebo.elde@ulstein.kommune.no>; Oddvar Marøy <oddvar.maroy@orsta.kommune.no>; 
Renathe Rossi-Kaldhol <renathe.rossi-kaldhol@heroy.kommune.no>; Svein Berg-Rusten <svein.berg-
rusten@volda.kommune.no>; Torill Myklebust <torill.myklebust@heroy.kommune.no>; Nils-Arne 
Skagøy <nils.arne.skagoy@hareid.kommune.no>; Kristian Gottliebsen 
<kristian.gottliebsen@heroy.kommune.no>; Karsten Vingen <karsten.vingen@hareid.kommune.no>; 
Bjørnar Hovlid <bjornar.hovlid@ulstein.kommune.no>; 'hovlid@gmail.com' <hovlid@gmail.com>; 
Elisabeth Nupen <elisabeth.nupen@sande-mr.kommune.no>; Evelyn Haram Larsen 
<evelyn.haram.larsen@ssikt.no>; Gry Dragsund-Vike <gry.dragsund.vike@heroy.kommune.no>; Guro 
Bakke Liaskar <guro.bakke.liaskar@orsta.kommune.no>; Hanne Marte Sukka 
<hanne.marte.sukka@hareid.kommune.no>; Ingunn Gjengedal 
<Ingunn.Gjengedal@volda.kommune.no>; Norunn Masdal Vartdal <norunn.vartdal@ssikt.no>; 
Oddbjørg Vik Nordal <oddbjorg.vik.nordal@vanylven.kommune.no>; Randi Heltne Alfsvåg 
<Randi.Heltne.Alfsvag@volda.kommune.no>; Renate Vågen <renate.vagen@ulstein.kommune.no>; 
Tommy Dahl <Tommy.Dahl@heroy.kommune.no>; Wenche Flo <wenche.flo@orsta.kommune.no>; 
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'oddvar@alfsvaag.no' <oddvar@alfsvaag.no>; Guttorm Rimstad <guttorm.rimstad@ssikt.no>; Olaug 
Andreassen <olaug.andreassen@heroy.kommune.no>; Toril Høydal 
<Toril.Hoydal@volda.kommune.no>; Ingun Fjørtoft <ingun.haheim.fjortoft@orsta.kommune.no>; 
Elisabeth Strand Slettestøl <elisabeth.strand.slettestol@heroy.kommune.no>; Kristin Meli 
<kristin.meli@ulstein.kommune.no>; Katrin Kvalsund Leine 
<katrin.kvalsund.leine@heroy.kommune.no>; Ann Elin Skeide 
<ann.elin.skeide@hareid.kommune.no>; Gry Janne Bringsvor 
<gry.janne.bringsvor@vanylven.kommune.no>; Hildegunn Utgård 
<hildegunn.utgard@ulstein.kommune.no>; 'Stian.Endresen@helse-mr.no' <Stian.Endresen@helse-
mr.no>; 'janne.endresen@tussa.com' <janne.endresen@tussa.com>; 'kineulv@gmail.com' 
<kineulv@gmail.com>; Kathrine Torvik Eikenæs <kathrine.eikenes@heroy.kommune.no>; Maria 
Elena Nilsen <maria.nilsen@heroy.kommune.no>; 'Geir.Vikestrand@helse-mr.no' 
<Geir.Vikestrand@helse-mr.no>; Bjørn Anders Heggen <bjorn.heggen@orsta.kommune.no>; Trond 
Arne Aglen <trond.arne.aglen@heroy.kommune.no> 
Kopi: Tommy Dahl <Tommy.Dahl@heroy.kommune.no> 
Emne: VS: Helseplattformen nyhetsbrev - Møre og Romsdal - august 2020 
 

Hei,  
 
Vedlagt nyhetsbrev fra Helseplattformen i Møre og Romsdal for august 2020, fra kommunal 
side.  
 

Minner også om hjemmesida vår som inneholder alle nyhetsbrev, deltakere samt midtnorsk 
og regional informasjon. Link her 
 
 

Hilsen  
Helge Storøy, Therese Hoel, Tommy Dahl og Atle Betten  
Regionale innføringsledere i hhv. Romsdal, Nordre Sunnmøre, Søre Sunnmøre og Nordmøre 
 
 
Helsing 
  
Tommy Dahl 
Regional innføringsleiar Helseplattformen Sjustjerna  
Helse og omsorg  
  
Tlf. 70081300  Mob. 90927302  

 
 
www.heroy.kommune.no  
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Fra: Rune Sjurgard 
Sendt: 7. september 2020 13:47 
Til: Sonja Håvik 
Kopi: Sølvi Dimmen; Kari Mette Sundgot 
Emne: VS: Watch the Replay: KOMØK-webinar: 10 konkrete råd for å bedre 

balansen i budsjettet 
 
Ber om at presentasjonen frå Håvard Moe i KS konsulent vert sendt ut til kommunestyret og 
medlemmene i tenesteutvala. Han heldt presentasjonen på eit webinar arrangert av 
Kommunalbanken sist fredag.  
 
 

Med helsing 

 
Rune Sjurgard  
kommunedirektør  

 

 

 
  
 

Recording Available  

KOMØK-webinar: 10 konkrete råd 
for å bedre balansen i budsjettet  

WATCH THE RECORDING  

 

Hi there, 

The recording for KOMØK-webinar: 10 konkrete råd for å bedre 

balansen i budsjettet is now available to watch. 

https://msp3.bigmarker.com/links/kg7gcdN2qH/cKXXFmhOQ/O616HoJeaR9/Ztc7F798XN?redirect_to=https%3A%2F%2Fwww.bigmarker.com%2Fkbn2%2F10-konkrete-r-d-for-bedre-balansen-i-budsjettet%3Fbmid%3Dba39917db6e2
https://msp3.bigmarker.com/links/kg7gcdN2qH/cKXXFmhOQ/O616HoJeaR9/Ztc7F798XN?redirect_to=https%3A%2F%2Fwww.bigmarker.com%2Fkbn2%2F10-konkrete-r-d-for-bedre-balansen-i-budsjettet%3Fbmid%3Dba39917db6e2
https://msp3.bigmarker.com/links/kg7gcdN2qH/cKXXFmhOQ/O616HoJeaR9/Ztc7F798XN?redirect_to=https%3A%2F%2Fwww.bigmarker.com%2Fkbn2%2F10-konkrete-r-d-for-bedre-balansen-i-budsjettet%3Fbmid%3Dba39917db6e2


Webinar details:

Link https://www.bigmarker.com/kbn2/10-konkrete-r-d-for-bedre-

balansen-i-budsjettet?bmid=ba39917db6e2

About Nesten åtte av ti kommuner regner med et dårligere netto

driftsresultat i 2020 enn opprinnelig budsjettert, viser en fersk

kundeundersøkelse fra KBN. Omstillingsbehovet er med andre ord

betydelig i de fleste kommuner. Men hvordan gjøre det? Hvilke

grep bør vi ta? Hva virker og hva virker ikke?

Håvard Moe fra KS-Konsulent vil dele sine erfaringer listet opp

som ti konkret råd for å bedre balansen i budsjettet. Meld deg på

webinaret nå!

WATCH THE RECORDING

Thank you,

Kommunalbanken

KBN

kommunikasjon@kommunalbanken.no Oslo, Oslo 1210

You may unsubscribe from this list anytime.
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https://msp3.bigmarker.com/links/kg7gcdN2qH/cKXXFmhOQ/O616HoJeaR9/Ztc7F798XN?redirect_to=https%3A%2F%2Fwww.bigmarker.com%2Fkbn2%2F10-konkrete-r-d-for-bedre-balansen-i-budsjettet%3Fbmid%3Dba39917db6e2
https://msp3.bigmarker.com/links/kg7gcdN2qH/cKXXFmhOQ/O616HoJeaR9/Ztc7F798XN?redirect_to=https%3A%2F%2Fwww.bigmarker.com%2Fkbn2%2F10-konkrete-r-d-for-bedre-balansen-i-budsjettet%3Fbmid%3Dba39917db6e2
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Notat 
 
 
Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 
19/14492  20/16025  Sonja Håvik 16.09.2020 
 
 

Symjehall i Volda sentrum - Vidare arbeid etter kommunestyret sitt 
vedtak 18.06.2020 
 
Formannskapet fatta i møte 15.09.2020, sak PS 172/20, følgjande vedtak: 
 
Formannskapet slår fast at administrasjonen og byggjenemnda har tolka intensjonen i 
kommunestyret sitt vedtak og oversendingsframlegg i sak 67/20 på rett måte. 
 
 
Behandling: 
 
Ordførar kom med framlegg om at OS 113/20 vert handsama som ei politisk sak.  
 
Røysting (9 røysteføre): 
 
Det vart samrøystes vedteke å behandle saka som vedtakssak.  
 
 
Odd A. Folkestad (VL) kom med slikt framlegg: 
Byggenemnda sitt vedtak pkt 6 sak 30/20, 31/8.20, om utgreiing av hall med 2 høgder utan tribune,er 
i strid med kommunestyret sitt vedtak frå 18/6, sak 67/20, punkt 1. Utgreiing av eit slikt alternativ må 
evt vedtakast av kommunestyret. 
 
 
Sverre Leivdal (AP) kom med slikt framlegg: 
Formannskapet slår fast at administrasjonen og byggjenemnda har tolka intensjonen i 
kommunestyret sitt vedtak og oversendingsframlegg i sak 67/20 på rett måte. 
 
 
Prøverøysting (9 røysteføre): 
 
 
Framlegget frå Odd A. Folkestad fekk 3 røyster (Odd A. Folkestad, Dan Helge Bjørneset og Jan 
Heltne), 6 røysta mot. 
 
Framlegget frå Sverre Leivdal fekk 6 røyster, 3 røysta mot (Odd A. Folkestad, Dan Helge Bjørneset og 
Jan Heltne). 
 
 
Endeleg røysting (9 røysteføre): 
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Framlegget frå Odd A. Folkestad fekk 2 røyster (Odd A. Folkestad og Jan Heltne) og fall, 7 røysta mot. 
Framlegget frå Sverre Leivdal fekk 6 røyster og vart vedteke, 3 røysta mot (Dan Helge Bjørneset, Odd 
A. Folkesetad og Jan Heltne).  
 
Protokolltilførsel frå Odd A. Folkestad (VL): 
 
Byggenemnda sitt arbeid skal heilt og fullt tuftast på oppdrag/vedtak gitt av 
kommunestyret/formannskapet (ref. pkt 2, avsnitt 2 i nemnda sitt reglement.) 
 
I k.sak 67/20 gjorde kommunestyret følgjande vedtak: «Kommunestyret viser til romprogram og 
funksjonsløysing for nytt symjeanlegg presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet 
med å realisere symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet.» 
 
K.styret sitt oppdrag til byggenemnda er såleis: Å framskaffe planar heilt og fullt basert på dette 
kommunestyrevedtaket. Byggnemnda sitt vedtak pkt 6 (kommunedirektøren si tilråding pkt 5), kan 
difor ikkje godkjennast. Om byggenemnda skal kunne be om å få utgreie noko anna enn det 
kommunestyret har vedteke,måtte det i så fall dette ha vore godkjent ved at 
ordføraren/formannskapet legg fram forslag om dette for kommunestyret, til vedtak og godkjenning. 
Berre kommunestyret kan gjere om sine eigne vedtak. 
 
 
Med helsing 
 
 
Sonja Håvik 
førstekonsulent 
 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 
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Stiftinga Voldabadet 
 
 

 

Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

19/14492  20/14989  Sonja Håvik 03.09.2020 

 
 

Symjehall i Volda sentrum - Vidare arbeid etter kommunestyret sitt vedtak 
18.06.2020 
 
Byggenemnda har i møte 31.08.2020, sak 30/20, fatta følgjande vedtak: 
 

1. Byggenemnda ber kommunedirektøren føre vidare arbeidet med å utforme 
ei funksjonsbeskriving av eit symjeanlegg som vist i romprogram, kalkyle 
og grovskisser i alternativ 3 vedteke i kommunestyret i sak 67/20. 

2. Kontraktstrategi skal i hovudsak fylgje same prinsipp som er nytta for 
ungdomskulen, med dei tilpassingar som er naturlig på grunn av dei 
ulikheiter som er i prosjekta.  

3. Kommunen skal innhente råd frå relevante brukargrupper ved utforming av 
konkurransegrunnlag, i den grad det er naudsynt for å sikre at 
symjeanlegget vert så brukarvenleg som mogleg ut frå dei rammer som 
vert gitt. Vidare skal kommunen involvere brukargruppene i fasen der 
kommunen gjennomfører samspel med entreprenør. Byggenemnda skal ta 
stilling til omfanget av brukarmedverking i samspelfasen ved godkjenning 
av konkurransegrunnlag. 

4. Inntil 5 entreprenørar kan prekvalifiserast.  
5. Alle tilbydarar som leverer tilbod i konkurranse om totalentreprise med 

løysingsforslag på symjeanlegg, premierast med ein sum på kr. 500 000. 
Premiering blir berre utbetalt til tilbydarar som er prekvalifisert og som 
leverer komplett løysingsforslag iht. kravspesifikasjonen.  

6. Konkurransen skal få fram pris på både anlegg i samsvar med 
romprogram i alternativ 3 og pris på same program med kun to etasjer og 
utan tribune. 

7. Realisering av anlegget er avhengig av fullfinansiering. 
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Med helsing  
 
 

 

Sonja Håvik 
førstekonsulent 

 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 

 
 
Mottakar 
Høgskulen i Volda    
Politiske råd og utval    
Stiftinga Voldabadet    
Volda Idrettsråd    
Volda/Ørsta 
revmatikerforening v/ Sissel 
Håskjold 

   

VTI symjegruppa v/ Anne-
Britt Aambø Hallaråker 

   

 
 
Vedlegg 
Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
Stiftinga Voldabadet ynskjer å stille som positiv drøftingspartnar for byggenemnda 
Symjegruppa - Innspel til byggjenemnda sak 30/20 Symjehall i Volda sentrum - Vidare arbeid 
etter kommunestyret sitt vedtak 18.06.2020 
Brev til byggjenemnda vedr. møtet den 31 
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Volda kommune   

Vår referanse: 19/14492 20/14210 

Saksbehandlar: Kåre Hjelle 

Dato: 24.08.2020 

    

 

Saksframlegg 

  
 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 

30/20 Byggenemnda 31.08.2020 

 
 
Symjehall i Volda sentrum - Vidare arbeid etter kommunestyret sitt vedtak 18.06.2020 
 

Samandrag: 
 

Byggenemnda fatta vedtak om romprogram i møte 08.06.2020 som tilråding til 
kommunestyret. Kommunestyret har i si behandling fatta eit vedtak der dei ber 
administrasjonen arbeide vidare med alternativ 3. I same møte vart det fatta vedtak 
om eit oversendingsframlegg til Byggenemnda som inneheld ynskje knytt til innhald 
og gjennomføring av anskaffinga.  

Etter vedtaket er det kome innspel frå stiftinga Voldabadet der dei ynskjer å stille 
seg til disposisjon for Byggenemnda i nemnda sitt vidare arbeid med prosjektet. 

Kommunedirektøren legg fram sak for Byggenemnda og ber nemnda ta stilling til 
kva prioriteringar som skal leggast til grunn i det vidare arbeidet. 

 
 

 
Byggenemnda 31.08.2020: 
 
Behandling: 
      

Innspel frå Stiftinga Voldabadet  - Symjehall i Volda sentrum, vart utsendt 
møtedagen.  
 
Prosjektleiar Kåre Hjelle orienterte.  
 
Heidi Berg-Rusten Grevstad kom med slikt endringsframlegg punkt 5: 
 
Sett inn "både" framfor anlegg. 
 
 
Jan Henning Egset kom med følgjande endringar og framlegg: 
 
Punkt 1 - Stryke alt etter alternativ 3 og erstatte med vedteke i kommunestyret i sak 
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67/20. 
 
Nytt punkt 4 - Inntil 5 entreprenørar kan prekvalifiserast.  
 
Nytt punkt 5 (erstattar punkt 4):   
Alle tilbydarar som leverer tilbod i konkurranse om totalentreprise med 
løysingsforslag på symjeanlegg, premierast med ein sum på kr. 500 000. Premiering 
blir berre utbetalt til tilbydarar som er prekvalifisert og som leverer komplett 
løysingsforslag iht. kravspesifikasjonen.  
 
Røysting (5 røysteføre): 
 
Punkt 1 - Det vart røysta alternativt mellom tilrådinga frå administrasjonen og 
framlegget frå Jan Henning Egset. Framlegget frå Jan Henning Egset vart 
samrøystes vedteke.  
 
Punkt 2 vart samrøystes vedteke.  
 
Punkt 3 vart samrøystes vedteke.  
 
Nytt punkt 4, vedk. prekvalifisering,  vart samrøystes vedteke.  
 
Punkt 5 (erstattar punkt 4 i tilrådinga frå administrasjonen), vart samrøystes vedteke.  
 
Punkt 6 (erstattar punkt 5 i tilrådinga frå administrasjonen), med endring frå Heidi 
Berg-Rusten Grevstad, vart samrøystes vedteke.  
 
Punkt 7 vart samrøystes vedteke.  
 
 
 
BYGG- 30/20 Vedtak: 

1. Byggenemnda ber kommunedirektøren føre vidare arbeidet med å utforme 
ei funksjonsbeskriving av eit symjeanlegg som vist i romprogram, kalkyle 
og grovskisser i alternativ 3 vedteke i kommunestyret i sak 67/20. 

2. Kontraktstrategi skal i hovudsak fylgje same prinsipp som er nytta for 
ungdomskulen, med dei tilpassingar som er naturlig på grunn av dei 
ulikheiter som er i prosjekta.  

3. Kommunen skal innhente råd frå relevante brukargrupper ved utforming av 
konkurransegrunnlag, i den grad det er naudsynt for å sikre at 
symjeanlegget vert så brukarvenleg som mogleg ut frå dei rammer som 
vert gitt. Vidare skal kommunen involvere brukargruppene i fasen der 
kommunen gjennomfører samspel med entreprenør. Byggenemnda skal ta 
stilling til omfanget av brukarmedverking i samspelfasen ved godkjenning 
av konkurransegrunnlag. 

4. Inntil 5 entreprenørar kan prekvalifiserast.  
5. Alle tilbydarar som leverer tilbod i konkurranse om totalentreprise med 

løysingsforslag på symjeanlegg, premierast med ein sum på kr. 500 000. 
Premiering blir berre utbetalt til tilbydarar som er prekvalifisert og som 
leverer komplett løysingsforslag iht. kravspesifikasjonen.  
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6. Konkurransen skal få fram pris på både anlegg i samsvar med 
romprogram i alternativ 3 og pris på same program med kun to etasjer og 
utan tribune. 

7. Realisering av anlegget er avhengig av fullfinansiering. 

 
 

Kommunedirektøren si tilråding: 
 
1. Byggenemnda ber kommunedirektøren føre vidare arbeidet med å utforme ei 

funksjonsbeskriving av eit symjeanlegg som vist i romprogram, kalkyle og grovskisser 
i alternativ 3 datert 15.05.2020 frå Nordplan AS. 

2. Kontraktstrategi skal i hovudsak fylgje same prinsipp som er nytta for ungdomskulen, 
med dei tilpassingar som er naturlig på grunn av dei ulikheiter som er i prosjekta.  

3. Kommunen skal innhente råd frå relevante brukargrupper ved utforming av 
konkurransegrunnlag, i den grad det er naudsynt for å sikre at symjeanlegget vert så 
brukarvenleg som mogleg ut frå dei rammer som vert gitt. Vidare skal kommunen 
involvere brukargruppene i fasen der kommunen gjennomfører samspel med 
entreprenør. Byggenemnda skal ta stilling til omfanget av brukarmedverking i 
samspelfasen ved godkjenning av konkurransegrunnlag. 

4. Prekvalifiserte tilbydarar skal få ein premie på kr. 500 000,-, dette gjeld også tilbydar 
som blir tildelt oppdraget. 

5. Konkurransen skal få fram pris på anlegg i samsvar med romprogram i alternativ 3 og 
pris på same program med kun to etasjer og utan tribune. 

6. Realisering av anlegget er avhengig av fullfinansiering. 
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Vedlegg: 
Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
Stiftinga Voldabadet ynskjer å stille som positiv drøftingspartnar for byggenemnda 
Symjegruppa - Innspel til byggjenemnda sak 30/20 Symjehall i Volda sentrum - Vidare 
arbeid etter kommunestyret sitt vedtak 18.06.2020 
Brev til byggjenemnda vedr. møtet den 31 

 

Saksopplysningar: 
 
I kommunestyret sak 67/20 vart det lagt fram sak om ny symjehall ved Volda 
Campus Arena. Saka hadde til hensikt å få kommunestyret si avgjerd på 
symjehallen sitt innhald og omfang. 
Kommunestyret fatta fylgjande vedtak: 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovudsak baserast på dette konseptet. 

2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt til 
alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for budsjett og 
økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil avhenge av 
fullfinansiering. 

I same sak vedtok kommunestyret eit oversendingsframlegg til byggenemnda som 
har fylgjande ordlyd: 

1. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune. 

2. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 

3. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til 
å utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 

4. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre 
prosjektet til endes. 

5. I møte 20.06.2019,sak 59/19, vedtok kommunestyret mellom anna samrøystes 
at «Prosjektet skal køyrast i kommunal regi der innovasjon og sampel står sentralt i 
det vidare arbeidet». Det framgår no av vedlegg 9 i saksutgreiinga at Stiftinga 
Voldabadet har kome med viktig innspel til saka som det må takast best mogeleg 
omsyn til i det vidare arbeidet. 

Til orientering er vedlegg 9 i saksutgreiinga skisser utarbeidd av arkitekt Stefan 
Ekberg.  

Oversendingsframlegg skal leggast fram utan administrativ saksutgreiing og 
tilråding. Vi gjer derfor berre kort greie for korleis administrasjonen tolkar vedtaka:  

Kommunestyret har i sitt vedtak lagt presise rammer investering- og driftskostnader 
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og omtrentlege rammer for symjeanlegget sitt innhald. 

Oversendingsframlegget legg fram eit ynskje om at konkuransen skal gjere det 
mogleg å redusere prosjektet sin kostnad ved å plukke vekk enkeltelement. Det 
vert opna for at privat finansiering kan vere med å auke kvalitet/innhald på bygning 
eller drift. Dersom dette betyr auka opningstid, auka bemanning eller utstyr vil det 
føre til høgare driftskostnader. Vidare må oversendingsframlegget tolkast slik at ein 
i størst mogleg grad skal fylgje arkitekt Stefan Ekberg sine skisser. Med unntak av 
budsjett og finansiering får Byggenemnda fullmakt til å ta alle avgjerder om 
prosjektet så lenge det ikkje går utanfor kommunestyret sitt vedtak. 

Vidare arbeid 

Det er naturleg at ein tek omsyn til oversendingsframlegget i den grad det ikkje er i 
strid med kommunestyret sitt vedtak eller i strid med relevant regelverk. Vi finn det 
rett å peike på fylgjande utfordringar: 

· Å utforme eit konkurransegrunnlag som gir kommunen stor fridom til å plukke vekk 
delar av prosjektet eller legge til tilleggselement er ressurskrevjande i seg sjølv. 
Entreprenøren får også eit meirarbeid i utforming av sitt tilbod. Kommunen må i så 
tilfelle ta høgde for at entreprenøren kan prise risiko høgare fordi det på 
tilbodstidspunktet er uklart kva som vert det reelle omfanget av prosjektet. Det er heller 
ikkje utan vidare slik at ein kan ta vekk eller legge til enkeltelement utan å gjere 
endringar i resten av prosjektet. Dette kan føre til meir kalkulasjonsarbeid og risiko for 
entreprenøren som skal gi tilbod.  

· Ein praktisk måte å prise slike element på er å beskrive opsjonar i 
konkurransegrunnlaget. Dersom opsjonar skal avropast etter signert kontrakt, vil det 
ved bruk av kontrakt etter Norsk standard ikkje utan vidare vere høve til å avrope 
opsjonar over 15%.  

· Oversendingsframlegget opnar for privat finansiering utover prosjektkalkyle for alt. 3 
for å auke kvalitet/innhald i symjeanlegget. Det er naturleg at det er eit politisk initiativ 
å gå ut i næringslivet og lokalsamfunnet å skaffe privat kapital til prosjektet. 

· Etter det kommunedirektøren kan sjå må punkt 5 i oversendingsframlegget tolkast slik 
at ein eigentleg ynskjer å fylgje planane til arkitekt Stefan Ekberg. Så langt har ein sett 
føre seg å beskrive krav til funksjonar og overlate til entreprenørane å finne løysingane. 
Vona er at det å gi entreprenørane handlingsrom kan redusere kostnadane. Nordplan 
AS sine prinsippskisser for dei ulike alternativ er ikkje meint å vere bindande for 
entreprenørane, men skal vise at romprogrammet er mogleg å gjennomføre innafor dei 
rammer som er bestemt. Skal kommunen bestemme planløysinga på førehand, misser 
entreprenørane ein vesentleg del av sitt handlingsrom og denne konkurranseforma 
misser noko av si hensikt. Ein gjer og merksam på at planane til Ekberg har større 
avvik frå reguleringsplan enn det som fylgjer av Nordplan sine prinsippskisser. Det er 
vanskeleg å seie på førehand kva dette vil bety for byggeprosessen, men det må i alle 
fall føre til større risiko når tiltaket skal godkjennast etter plan- og bygningslova. 

 
Vurdering og konklusjon: 
Prising av enkeltelement 
Eit tilbodsgrunnlag som i stort omfang legg opp til delprising gjer det i realiteten 
mogleg for oppdragsgjevar å inngå kontrakt om eit arbeid som er vesentleg annleis 
en det tilbydar la til grunn i utgangspunktet. Dersom kommunen ber om eit tilbod på 
eit prosjekt som kan verte stort og omfattande, men også kan verte vesentleg 
mindre, må tilbydarane ha kapasitet til det mest omfattande alternativet, samtidig 
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som tilbydarar som har kapasitet og kompetanse for eit mindre alternativ er 
utelukka. Dette strir mot grunnleggande prinsipp i Lov om offentlige anskaffelser 
(LOA) § 4 (konkurranse, likebehandling, forutberegnelighet, etterprøvbarhet og 
forholdsmessighet) 

Norsk standard og innkjøpsregelverket sine prinsipp har som utgangspunkt at 
offentlege innkjøparar på konkurransetidspunktet veit kva dei vil ha og kva dei er 
villig til å betale. Det skal vere balanse i risikofordeling mellom oppdragsgjevar og 
tilbydar (balansert kontrakt). Det betyr ikkje at kommunen ikkje skal be om pris på 
delar av eit prosjekt eller be om pris på opsjonar.  Ut frå innkjøpsstrategien til 
kommunen, så skal Volda kommune vere ein profesjonell innkjøpar, og då bør ein 
ikkje innrette konkurransen med det føremål å skaffe seg ei prisliste til nytte ved 
budsjettarbeidet. I så fall kan ein verte oppfatta som useriøs og verte mindre aktuell 
for entreprenørar ved seinare konkurransar. 

Kommunedirektøren har vurdert kva element som kan prisast for seg sjølv for å 
gjere det mogleg å redusere kostnader dersom det viser seg naudsynt. Vi legg til 
grunn at kommunen ikkje vil opne for dårleg kvalitet, då dette må føre til auka 
driftskostnader. Vi står då att med å fjerne enkeltelement som til dømes basseng, 
trivselsfunksjonar, stup eller liknande. Kommunedirektøren kan ikkje sjå at dette 
kan gjerast utan å endre konseptet som kommunestyret allereie har teke stilling til.  

I den konkurranseforma vi ser for oss må tilbydarane vise både kostnad og løysing. 
Skal dei fjerne eller legge til vesentlege enkeltelement må dei i realiteten teikne og 
til ei viss grad prosjektere dette som sjølvstendige prosjekt. Kommunedirektøren 
har ikkje full oversikt over kva metode aktuelle tilbydarar vil nytte for å kalkulere 
sine tilbod, men vi vil tru at eit krav om å legge fram ei «prisliste» for ulike alternativ 
vil auke terskelen for å rekne tilbod vesentleg. Etter kommunedirektøren sitt syn vil 
det då vere betre å nytte samspelfasen for å «kna» prosjektet og sjå etter måtar å 
redusere kostnader på. På det tidspunktet har kommunen også innsikt i kva som er 
reell marknadspris for slike prosjekt og har eit betre grunnlag for sine vurderingar. 

Kommunedirektøren vil derfor rå til at ein søkjer å utforme eit konkurransegrunnlag 
som ikkje vert for komplisert å prise, både av respekt for entreprenørane og for å 
unngå at potensielle tilbydarar vel å ikkje rekne pris på grunn av arbeidsmengd og 
usikkerheit. For kommunen sin del vil auka kompleksitet i konkurransen også gjere 
det lettare å gjere feil og skape motsetnader eller uklarheit som seinare fører til 
økonomisk ansvar. 

Kommunen si tilnærming til arkitekt Stefan Ekberg sine skisser 

Når Nordplan AS utarbeidde romprogram og prinsippskisse for alternativ 3 var 
oppdraget at dei skulle ta med seg funksjonane som er innbakt i skissene frå 
arkitekt Stefan Ekberg som kommunestyret viser til i sitt oversendingsframlegg. 
Dette fylgjer av Byggenemnda sitt vedtak i møte 24.02.2020 som har fylgjande 
ordlyd (utsnitt): Byggenemnda ber om at administrasjonen innarbeider innspel frå 
interessegruppa for Voldabadet i alternativ 3. Innspelet frå interessegruppa 
(stiftinga Voldabadet) var nettopp Ekberg sine skisser. 

Nordplan AS si prinsippskisse tek i større grad omsyn til dei rammer som er gitt i 
gjeldande reguleringsplan, men inneheld likevel dei funksjonane som ligg i Ekberg 
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sine skisser. Kommunedirektøren kan derfor ikkje sjå at kommunen kan ta 
ytterligare omsyn til skissene utan å sette konkrete krav til utforming. Av omsyn til 
dei momenta som er vist til over vil kommunedirektøren rå frå å legge slike føringar 
på konkurransen. Dersom Byggenemnda har eit anna syn, må nemnda 
konkretisere dette i vedtaket i denne saka. 

Innspel frå stiftinga Voldabadet 

I brev datert 30.06.2020 stiller stiftinga Voldabadet ei faggruppe til disposisjon for 
Byggenemnda. Brevet er stila til Byggenemnda og vi forstår det slik at stiftinga 
primært ynskjer direkte kontakt med politisk nivå. 

Kommunedirektøren legg til grunn at kommunen skal arbeide vidare med alternativ 
3 og styre mot ein investeringskostnad på 165,5 mill og ein årleg driftskostnad på 
14,7 mill. Det vert då føresett at kommunestyret finn rom for ei slik investering i 
budsjett. Vidare legg kommunedirektøren til grunn – med mindre Byggenemnda 
har eit anna syn- at kommunen skal utarbeide ei funksjonskildring som er 
tilstrekkeleg detaljert, men ikkje meir detaljert enn at entreprenøren har rom for å 
finne kostnadseffektive løysingar. Funksjonskildringa vil derfor i større grad vise 
kva behov kommunen har og kva ein vil oppnå, men seie mindre om korleis dette 
skal gjerast.  

Ei slik funksjonskildring må utarbeidast i samråd med brukargruppene. Stiftinga 
Voldabadet si faggruppe vil vere svært verdifull som samtalepart og rådgjevar i ein 
slik prosess, men av omsyn til framdrift bør brukarmøte som hovudregel 
gjennomførast på administrativt nivå. Det må også vere mogleg for kommunen på 
eit tidspunkt å sette strek for brukarmedverkinga. Det er ikkje gitt at kommunen kan 
møte alle krav. Det kan derfor oppstå ein situasjon der brukargruppene ynskjer å 
fortsatt bruke tid på ulike moment etter endeleg avgjerd. Kommunen bør på 
førehand ta stilling til i kva omfang ein skal opne for slike drøftingar. 

Kontraktstrategi 

Av omsyn til tidsbruk vart det tidleg i dette prosjektet bestemt at ein ikkje skulle gå 
for tradisjonell måte, jfr å lyse ut konkurranse for å utarbeide skisseprosjekt og 
prosjektering på førehand for deretter å lyse ut ny konkurranse for utføring. 
Kommunedirektøren tilrår omlag same prosess som ungdomskuleprosjektet. Dette 
inneber prekvalifisering på kompetanse og deretter å velje det beste tilbodet etter 
løysing, gjennomføringsevne og pris. Då får ein i tilfelle fylgjande tidslinje: 

Prosjektfasar 

Førebuing av konkurranse/funksjonskildring 

· Politisk bestilling (Byggenemnda i møte 31.08.2020) 
· Brukarmedverking internt og eksternt, utarbeide funksjonsbeskriving og 

konkurransegrunnlag for prekvalifisering, tilbodsutlysing - 3 mnd. (4 mnd eller meir 
dersom brukarmedverkninga vert omfattande) 

Prekvalifisering 

· Frist for levering av tilbod - 2 mnd. (Må vurderast i høve til kompleksitet) 
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· Prekvalifisering, evaluering av prekvalifisering - 2 veker (må vurderast i høve politisk 
behandling og møteplan) 

· Klagefrist-  2 veker 

Anbodskonkurranse 

· Tilbodsutlysing og Tilbodssynfaring - 2 veker 
· Frist for å utarbeide og levere tilbod-  4 mnd. (komplisert prismatrise gir behov for meir 

tid) 

Val av entreprenør 

· Evaluering av tilbod, val av entreprenør med atterhald om politisk godkjenning 2 veker 

Kontrakt for samspel og samspelfase (under føresetnad av at badeanlegget vert 
finansiert og vedteke 

· Klagefrist på vedtak om val av entreprenør - 2 veker 
· Kontrakt samspel 
· Samspelfase - 3 mnd. (Omfattande brukarmedverking gir behov for meir tid) 

Tidsromma er anslag og er usikre. Tida i dei ulike fasane vil vere avhengig av 
kompleksiteten i prosessane og tid som går med til dialog med ulike partar og 
interesser. 

Det kan vere klokt å vente med å bestemme vidare framdrift til ein har kome til 
samspelfasen. For entreprenøren kan byggetid ha noko å bety for kostnader og 
såleis gi rom for forhandling om totalsum. Vidare forløp kan bli som fylgjer: 

· Forprosjekt 
· Politisk behandling av forprosjekt 
· Totalentreprisekontrakt (atterhald om finansiering) 
· Rammesøknad 
· Detaljprosjektering 
· Byggestart 
· Overlevering 
· Prøvedrift 

Premiering 

Symjeanlegg er særs kompliserte bygg og det er relativt sett få entreprenørar som 
har stor erfaring og kompetanse på området. Symjeanlegg er dyre å drifte. Rett val 
av løysingar betyr mykje for driftskostnadane i framtida. Det er derfor viktig at den 
beste kompetansen finn det interessant å gje tilbod på symjeanlegg i Volda. 

Dei flinkaste folka er som regel også dei mest opptekne. For å sikre at desse finn 
det interessant å gi eit gjennomarbeida tilbod, vil vi rå til at kommunen gir ein 
premie til alle som er prekvalifisert. Med eit meir komplisert prosjekt og færre godt 
kvalifiserte tilbydarar vil vi rå til at premien vert sett høgare enn den vart for 
ungdomskuleprosjektet. 
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Budsjettarbeidet 

Etter kommunestyret sitt vedtak legg vi til grunn at prosjekter har ei 
kostnadsramme på 165,5 mill. eks. mva. Dersom prosjektet vert gjennomført i 
samsvar med prosjektfasane ovanfor, vil det verte gjennomført samspelfase med 
valt entreprenør før kommunestyret tek endeleg stilling til gjennomføring og 
finansiering av prosjektet. På det tidspunkt vil kommunen ha oversikt over reelle 
kostnader for heile prosjektet og kan velje å avslutte der.  

I gjeldande økonomiplan er det innarbeidd ei investeringsramme på 78 mill. eks 
mva til symjeanlegg. Det er ikkje innarbeidd pengar til drift. Auka kapitalutgifter og 
driftsutgifter med eit større anlegg må innarbeidast i komande budsjett- og 
økonomiplan dersom prosjektet skal kunne realiserast. Det er viktig å vere 
merksam på at finansieringa på noverande tidspunkt er ein risiko, og at ein er 
medveten på at ein i planlegginga vil måtte bruke ein del ressursar utan at ein har 
sikkerheit for at anlegget vert finansiert for gjennomføring i den form det vert 
planlagt. 

 

Vidare arbeid og behov for signal frå Byggenemnda 

Vi oppfattar at kommunestyret sitt oversendingsframlegg slik at dei overlet til 
byggenemnda å avgjere praktiske spørsmål både om det fysiske prosjektet og om 
gjennomføring av konkurransen. For å sikre at administrasjonen sitt arbeid fylgjer 
den politiske vilje ber kommunedirektøren om at Byggenemnda tek stilling til 
fylgjande: 

· Om ein skal nytte premiering og eventuelt størrelsen på denne. 
· Om det skal leggast sterkare føringar på symjeanlegget si fysiske utforming, jamfør 

kommunestyret si visning til arkitekt Stefan Ekberg sine skisser. 
· Om byggenemnda har meiningar om kva element som skal prisast på ein slik måte at 

kommunen kan velje om det skal vere med i prosjektet eller ikkje. 
· Korleis ein skal forhalde seg til oversendingsframlegget sitt punkt om privat 

finansiering. 
· Om byggenemnda har meiningar om korleis og kva omfang og nivå stiftinga 

Voldabadet skal involverast i planleggingsarbeidet. 

 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Formannskapet 
Kommunestyret 
Barn og unge sin representant i planlegginga 
Eldreråd 
Høgskulen i Volda 
Råd for likestilling av menneske med nedsett funksjonsevne 
Stiftinga Voldabadet 
Ungdomsrådet 
Volda idrettsråd 
Volda vidaregåande skule 
Volda/Ørsta revmatikerforening 
VTI Symjegruppa 
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Volda idrettsråd v/ Johnny Kragset 
 
 

 

Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

19/14492  20/10818  Sonja Håvik 19.06.2020 

 
 

Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
 
Kommunestyret har i møte 18.06.2020, sak 67/20, fatta følgjande vedtak: 
 
 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 
 

 
 
 
 
Med helsing  
 
 

 

Sonja Håvik 
førstekonsulent 

 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 

 
Mottakar 
Barn og unge sin 
representant i planlegginga 

   

Eldreråd    
Høgskulen i Volda    
Per Ivar Kongsvik    
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Mottakar 
Råd for likestilling av 
menneske med nedsett 
funksjonsevne 

   

Stiftinga Voldabadet v/ Jon 
Heltne 

   

Ungdomsrådet    
Volda idrettsråd v/ Johnny 
Kragset 

   

Volda vidaregåande skule    
Volda/Ørsta 
revmatikerforening v/ Sissel 
Håskjold 

   

VTI symjegruppa v/ Anne-
Britt Aambø Hallaråker 

   

 

 
Vedlegg 
Vedlegg 1 Romprogram og kalkyle - Alternativ 1 
Vedlegg 2- Romprogram og kalkyle Alternativ 2A 
Vedlegg 3 Romprogram og kalkyler- Alternativ 2B 
Vedlegg 4 Romprogram og kalkyle - Alternativ 3 
Vedlegg 5 Arealoversikt basseng 
Vedlegg 6 arealoversikt garderober 
Vedlegg 7 vurdering energisentral 
Vedlegg 8 vedtak byggenemnda 
vedlegg 9 skisser Ekberg 
Vedlegg 10 Analyserapport Asplan Viak 
Vedlegg 11 Innspel frå brukargrupper 
Korrigering av saksframlegg - Symjeanlegg i Volda sentrum -  Val av konsept 

 
 
 

 
 

  

Kopi til 
Jarl Martin Møller    
Kjell Magne Rindal    
Kåre Hjelle    
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Volda kommune   

Vår referanse: 19/14492 20/9453 

Saksbehandlar: Kåre Hjelle 

Dato: 02.06.2020 

    

 

Saksframlegg 

  
 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 

13/20 Byggenemnda 08.06.2020 

111/20 Formannskapet 09.06.2020 

67/20 Kommunestyret 18.06.2020 

 
 
Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
 

Samandrag: 
 
Saka gjeld bygging av symjehall inntil Volda Campus Arena sin idrettshall. 
Kommunestyret fatta vedtak i møte 20.06.2019, sak 59/19, der dei ba 
administrasjonen starte eit nytt prosjekt knytt til realisering av symjeanlegg i Volda 
sentrum. 
 
Saka er utgreidd som fullført sakshandsaming der vedtaket er retta mot 
kommunestyret. Sakene skal i prinsippet utgreiast slik at alle forhold er utgreidd til 
første instans.  
Denne saka handlar om kva alternativ ein skal leggje til grunn for vidare 
planlegging av symjehall. Vidare framdrift i prosjektet vil vere avhengig av at 
prosjektet er fullfinansiert i samband med handsaming av budsjett, jfr 
kommunestyrestyret sitt vedtak i sak 59/19. 
 
Byggenemnda fatta i møte 24.02.2020 vedtak om 4 alternative romprogram og ba 
om at det vart utarbeida planskisser og kostnadsoverslag for dei ulike alternativ. 
Vidare ba byggenemnda om at innspel frå interessegruppa for Voldabadet vart 
innarbeidd i alternativ 3. For informasjon om nemnda sitt vedtak og 
interessegruppa sitt innspel vert det vist til vedlegg 8 og 9. 

Nordplan AS har utarbeida prinsippskisser og kostnadsoverslag for dei ulike 
alternativ. Det er tilknytt rådgjevarar for elektro og VVS for å sikre at arealbehov og 
kostnadsoverslag er realistisk i høve tekniske anlegg. I samsvar med 
byggenemnda si bestilling har ein for alternativ 1 og 2 halde seg innafor 
reguleringsplan. Reguleringsplan gir stramme rammer for utbygginga, bl.a. må det 
største bassenget (treningsbasseng) ligge mellom akse R1 – R2 for å oppfylle krav 
til minimum 5m fri høgde. Det har derfor vore arbeidskrevjande å plassere alle 
funksjonar innanfor tilgjengeleg areal.  

Alternativ 3 er ikkje i samsvar med reguleringsplan. Her må mindre delar av nybygg 
plasserast utanfor reguleringsgrense. Ein vurderer det slik at avvik ikkje er større 
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en at kommunen kan behandle tiltaket etter plan- og bygningslova som 
dispensasjon. Vi gjer likevel merksam på at kommunen kan stille krav om endring 
av reguleringsplan dersom løysingsforslag medfører større avvik frå gjeldande 
plan. 

Det er gjort ei vurdering av ein felles energisentral for symjehall og ungdomskule. 
Konklusjonen er at det ikkje løner seg å etablere ein felles sentral føresett at plass 
og grunnforhold er eigna til energibrønnar ved begge tomtene. 

Kostnadskalkyler er basert på kvadratmetertal henta frå nyare symjehallar med 
liknande program/storleik. For tekniske anlegg er kostnadsestimat vurdert på meir 
detaljert nivå. 

Kalkylene frå Nordplan AS er basert på luft/vatn varmepumpe. Administrasjonen vil 
tilrå bruk av energibrønnar og varmepumpe. Investeringa for ei slik løysing er om 
lag 2 mill. eks. mva. I tabellen under er kalkylene korrigert tilsvarande. 

Administrasjonen har vurdert anslag på årlege kostnader knytt til kapitalutgifter og 
driftsutgifter for dei ulike alternativ. Ein gjer merksam på at kostnadane kan variere 
mykje alt etter korleis anlegget vert brukt. Auka tilgang for publikum kan auke 
inntektene men vil på same tid redusere mva kompensasjon. Vi har vist kostnader 
når anlegget vert nytta av skulane åleine og der skulen nyttar anlegget 30,6 % av 
tida. Fordelinga er basert på ei vurdering av timetal anlegget må vere tilgjengeleg 
for publikum og den minimumstid skulane treng. 

I kalylene har vi lagt til grunn at kommunen driftar anlegget. Organisasjonsform og 
driftsmodell har betydning for i kva grad driftsutgiftene fell på kommunen. Eventuell 
vurdering av anna organisering og driftsmodell må kome som eiga sak på eit 
seinare tidspunkt. 

Vi gjer merksam på at kalkylene for skulen sin bruk åleine er for å vise skilnaden i 
kompensasjon og tilskot. Vi går ut frå at det er lite aktuelt å bygge anna enn minste 
alternativet dersom anlegget ikkje skal stillast til disposisjon for ålmenta. 

I tabell under er hovudtala gjengitt. 

Oversikt areal: 

 Alt 1 Alt 2A Alt 2 B Alt 3 

Bebygd areal 1294 m2 1645 m2 1645 m2 1790 m2 

Areal vassflate 431 m2 506 m2 506 m2 506 m2 

Bruttoareal 2174 m2 2682 m2 2685 m2 3279 m2 

 

Oversikt kostnader: 

Når skulen nyttar anlegget 100 
% 

Alt. 1 Alt. 2A Alt. 2B Alt. 3 
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Estimert byggeskostnad 134,3 
mill 

167,9 
mill 

168,8 
mill 

201,7 
mill 

Minus Mva-kompensasjon 26,7 mill 33,6 mill 33,8 mill 40,3 mill 

Minus spelemiddeltilskot     

Investeringskostnad 107,5 
mill 

134,3 
mill 

135 mill 161,5 
mill 

Årlege drift og kapitalkostnader 12,2 mill 13,9 mill 13,9 mill 15,7 mill 

 

Når skulen nyttar anlegget 30,6 
% 

Alt. 1 Alt. 2A Alt. 2B Alt. 3 

Estimert byggeskostnad 134,3 
mill 

167,9 
mill 

168,8 
mill 

201,7 
mill 

Minus Mva-kompensasjon 8,2 mill 10,3 mill 10,3 mill 12,3 mill 

Minus spelemiddeltilskot 21,9 mill 22,9 mill 23,9 mill 23,9 mill 

Investeringskostnad 104,2 
mill 

134,7 
mill 

134,6 
mill 

165,5 
mill 

Årlege drift og kapitalkostnader 9,5 mill 10,8 mill 10,8 mill 14,7 mill 

 

 
 

 
Kommunestyret 18.06.2020: 
 
Behandling: 
 

 
Thore Heggen fekk permisjon kl. 17.10 og vara Frank Vatne tok sete. 
 
Hallvard Bjørneste (V) kom med slikt framlegg, nytt punkt 3 til formannskapet si 
innstilling: 
 
I møte 20.06.2019,sak 59/19, vedtok kommunestyret mellom anna samrøystes at 
«Prosjektet skal køyrast i kommunal regi der innovasjon og sampel står sentralt i det 
vidare arbeidet». Det framgår no av vedlegg 9 i saksutgreiinga at Stiftinga 
Voldabadet har kome med viktig innspel til saka som det må takast best mogeleg 
omsyn til i det vidare arbeidet. 
 
 
Gudrun Kløve Juuhl (R) kom med slikt framlegg: 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 1 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovudsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt til 
alternativ 1, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for budsjett 
og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil avhenge 
av fullfinansiering. 
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Arbeidarpartiet, ved Sverre Leivdal, kom med slikt framlegg: 
 
1. Volda kommunestyre legg til grunn at prosjektet skal basere seg på romprogram 
og funksjonsløysing presentert som alternativ 3 i saksutgreiinga. Det skal leggast 
vekt på optimaliserte løysingar som reduserer samla driftskostnadar for prosjektet. 
 
2. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
3. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
4. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til å 
utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
5. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre prosjektet 
til endes. 
 
 
Sverre Leivdal (Ap) trekte framlegget sitt, og fremja oversendingsframlegg til 
byggenemnda: 
 
1. Volda kommunestyre legg til grunn at prosjektet skal basere seg på romprogram 
og funksjonsløysing presentert som alternativ 3 i saksutgreiinga. Det skal leggast 
vekt på optimaliserte løysingar som reduserer samla driftskostnadar for prosjektet. 
 
2. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
3. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
4. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til å 
utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
5. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre prosjektet 
til endes. 

 
 
Hallvard Bjørneset (V) trekte framlegget sitt og fremja oversendingsframlegg til 
byggenemnda: 
 
Framlegget frå Venstre om nytt tilleggspunkt 3 til formannskapet sitt framlegg, vert 
gjort om til oversendingsframlegg. 
 
Røysting (33 røysteføre): 
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Framlegget frå Gudrun Kløve Juuhl fekk ei røyst (Gudrun Kløve Juuhl) og fall, 32 
røysta mot. 
 
Innstillinga frå formannskapet fekk 32 røyster og vart vedteken, Gudrun Kløve Juuhl 
(R) røysta mot.  
 
Oversendingsframlegga frå Sverre Leivdal og Hallvard Bjørneset, vert samrøystes 
oversendt til byggenemnda.  
 
 
KST- 67/20 Vedtak: 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 
 
 
Oversendignsframlegg til byggenemnda: 
1. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
2. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
3. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til 
å utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
4. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre 
prosjektet til endes. 
5. I møte 20.06.2019,sak 59/19, vedtok kommunestyret mellom anna samrøystes 
at «Prosjektet skal køyrast i kommunal regi der innovasjon og sampel står sentralt i 
det vidare arbeidet». Det framgår no av vedlegg 9 i saksutgreiinga at Stiftinga 
Voldabadet har kome med viktig innspel til saka som det må takast best mogeleg 
omsyn til i det vidare arbeidet. 
 

 
Formannskapet 09.06.2020: 
 
Behandling: 
Symjeanlegg i Volda sentrum, foreslått av Odd A. Folkestad, UavhengigVolda-lista 

Sak PS 111 Symjeanlegg i Volda sentrum – Val av konsept 
 
 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
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symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
2. I saksutgreiinga, - vedlegg 9 -, er presentert eit viktig innspel frå Stiftinga 
Voldabadet. Å ta vesentleg omsyn til dette innspelet i det vidare arbeidet med 
forprosjektet, vil kunne gi ei optimal løysing for det nye symjeanlegget – sett i høve 
til dei innmelde brukarbehova. Ei slik justering av alternativ 3 vil truleg heller ikkje 
bety serleg endring av dei «grovestimata» for netto investeringskostnad og årlege 
drifts- og kapitalkostnader, som ligg føre for alternativ 3 i saksutgreiinga. 
3. Kommunestyret legg såleis til grunn ei optimalisering av det valde konseptet for 
prosjektet, og ber kommunedirektøren opprette ei prosjektgruppe med 3 medlemer 
frå byggenemnda og 2 medlemer frå Stiftinga Voldabadet, til å vidareføre 
forprosjektet. 
4. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 
Fellesframlegg frå: 
- Framstegspartiet 
- Høgre 
- Kristeleg Folkeparti og 
- VOLDA-lista. 
 

 
Symjeanlegg i Volda sentrum, foreslått av Odd A. Folkestad, UavhengigVolda-lista 

Sak PS 111 Symjeanlegg i Volda sentrum – Val av konsept 
 
 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 
Fellesframlegg frå: 
- Framstegspartiet 
- Høgre 
- Kristeleg Folkeparti og 
- VOLDA-lista 
 

 

Prosjektleiar Kåre Hjelle møtte. Kommunalsjef for samfunnsutvikling Jarl Martin 
Møller svara på spørsmål frå formannskapet.  
 
Odd A. Folkestad (VL) kom med slikt fellesframlegg på vegne av partia VL, Frp, Krf 
og H: 
 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
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symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. I saksutgreiinga, - vedlegg 9 -, er presentert eit viktig innspel frå Stiftinga 
Voldabadet. Å ta vesentleg omsyn til dette innspelet i det vidare arbeidet med 
forprosjektet, vil kunne gi ei optimal løysing for det nye symjeanlegget – sett i høve til 
dei innmelde brukarbehova. Ei slik justering av alternativ 3 vil truleg heller ikkje bety 
serleg endring av dei «grovestimata» for netto investeringskostnad og årlege drifts- 
og kapitalkostnader, som ligg føre for alternativ 3 i saksutgreiinga. 
 
3. Kommunestyret legg såleis til grunn ei optimalisering av det valde konseptet for 
prosjektet, og ber kommunedirektøren opprette ei prosjektgruppe med 3 medlemer 
frå byggenemnda og 2 medlemer frå Stiftinga Voldabadet, til å vidareføre 
forprosjektet. 
 
4. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt til 
alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for budsjett 
og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil avhenge 
av fullfinansiering. 
 
 
Odd A. Folkestad trekte fellesframlegget frå VL, Krf, Frp og H, deretter fremja han 
følgjande fellesframlegg på vegne av formannskapet: 
 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt til 
alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for budsjett 
og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil avhenge 
av fullfinansiering. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom tilrådinga frå administrasjonen og fellesframlegget 
frå formannskapet. Fellesframlegget vart samrøystes vedteke.  
 
 
FSK- 111/20 Vedtak: 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 

 
Byggenemnda 08.06.2020: 
 
Behandling: 
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Fellesframlegg frå Uno Lundberg og Jan Henning Egset, foreslått av Sonja Håvik,  

1. Byggenemnda viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiing Symjeanlegg Volda sentrum. 
 
2. Byggenemnda forutset at valt alternativ kan samankoplast med VCA og at det 
vert lagt stor vekt på sambruk av areal i desse prosjekta. 
 
3. Byggenemnda meiner symjeanlegget bør legge til rette for ei breiast mogleg 
brukargruppe med ein investerings- og driftskostnad som kommunen kan makte. 
 
4. Alt 2b har bassengmål 25 x 12,5 m og opplæringsbasseng 12,5 x 8,5 m, alt. 3 
har 25x15,5 m og 12.5x8,5 m for same bassenga. Ellers er alternativa like. 
Skilnaden i driftskostnader er stipulert til kr. 4 mill. pr. år, basert på verst tenkelege 
utgangspunkt. 
Byggenemnda har særleg vektlagt dei tekniske funksjonane som er spesifisert i 
framlegga og meiner alt. 3 gir dei beste tekniske løysingane. 
 
 
5. Byggenemnda rår til at kommunestyret vel det alternativet, av 2b eller 3, som 
kommunen har økonomi til å bygge og drifte. 
 
6. Dersom alt. 3 vert valt, bør ein vurdere om det er naudsynt å bygge ei 3 etg til 
tribune/ publikumsareal. Dette vil kunne redusere både investering- og 
driftskostnader vesentleg. 
 
 
 

 

Arkitektane frå Nordplan, Grete Marøy Sellevoll og Inger Kristin Aamot, og 
prosjektleiar Kåre Hjelle orienterte og svara på spørsmål frå byggenemnda.  
 
Jan Henning Egset og Uno Lundberg kom med slikt fellesframlegg: 
 
 
1. Byggenemnda viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiing Symjeanlegg Volda sentrum. 
 
2. Byggenemnda forutset at valt alternativ kan samankoplast med VCA og at det vert 
lagt stor vekt på sambruk av areal i desse prosjekta. 
 
3. Byggenemnda meiner symjeanlegget bør legge til rette for ei breiast mogleg 
brukargruppe med ein investerings- og driftskostnad som kommunen kan makte. 
 
4. Alt 2b har bassengmål 25 x 12,5 m og opplæringsbasseng 12,5 x 8,5 m, alt. 3 har 
25x15,5 m og 12.5x8,5 m for same bassenga. Ellers er alternativa like. Skilnaden i 
driftskostnader er stipulert til ca kr. 4 mill. pr. år, basert på verst tenkelege 
utgangspunkt. 
Byggenemnda har særleg vektlagt dei tekniske funksjonane som er spesifisert i 
framlegga og meiner alt. 3 gir dei beste tekniske løysingane. 
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5. Byggenemnda rår til at kommunestyret vel det alternativet, av 2b eller 3, som 
kommunen har økonomi til å bygge og drifte. 
 
6. Dersom alt. 3 vert valt, bør ein vurdere om det er naudsynt å bygge ei 3 etg til 
tribune/ publikumsareal. Dette vil kunne redusere både investering- og 
driftskostnader vesentleg. 
 
Røysting (5 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom tilråding frå administrasjonen og framlegget frå Jan 
Henning Egset og Uno Lundberg. Framlegget frå Egset og Lundberg vart samrøystes 
vedteke.  
 
 
BYGG- 13/20 Vedtak: 

1. Byggenemnda viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiing Symjeanlegg Volda sentrum. 
 
2. Byggenemnda forutset at valt alternativ kan samankoplast med VCA og at det 
vert lagt stor vekt på sambruk av areal i desse prosjekta. 
 
3. Byggenemnda meiner symjeanlegget bør legge til rette for ei breiast mogleg 
brukargruppe med ein investerings- og driftskostnad som kommunen kan makte. 
 
4. Alt 2b har bassengmål 25 x 12,5 m og opplæringsbasseng 12,5 x 8,5 m, alt. 3 
har 25x15,5 m og 12.5x8,5 m for same bassenga. Ellers er alternativa like. 
Skilnaden i driftskostnader er stipulert til ca kr. 4 mill. pr. år, basert på verst 
tenkelege utgangspunkt. 
Byggenemnda har særleg vektlagt dei tekniske funksjonane som er spesifisert i 
framlegga og meiner alt. 3 gir dei beste tekniske løysingane. 
 
5. Byggenemnda rår til at kommunestyret vel det alternativet, av 2b eller 3, som 
kommunen har økonomi til å bygge og drifte. 
 
6. Dersom alt. 3 vert valt, bør ein vurdere om det er naudsynt å bygge ei 3 etg til 
tribune/ publikumsareal. Dette vil kunne redusere både investering- og 
driftskostnader vesentleg. 

 

Kommunedirektøren si tilråding: 
 
Kommunestyret viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiinga under. 
 
Eit symjeanlegg i Volda sentrum bør legge til rette for ei breiast mogleg 
brukargruppe, men slik at driftskostnadene i minst mogleg grad går utover andre 
kommunale tenester. Kommunestyret vedtek at alternativ 2B vert lagt til grunn i 
arbeidet for å realisere symjeanlegg i Volda sentrum. 
 
Finansiering vert å ta stilling til i samband med prosessen for budsjett og 
økonomiplan for perioden 2021 – 2024. Vidare framdrift for prosjektet vil avhenge 



Side 12 av 23 

 

av fullfinansiering. 
 

 
Vedtak som innstilling frå Byggenemnda - 08.06.2020 - 13/20 

1. Byggenemnda viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiing Symjeanlegg Volda sentrum. 
 
2. Byggenemnda forutset at valt alternativ kan samankoplast med VCA og at 
det vert lagt stor vekt på sambruk av areal i desse prosjekta. 
 
3. Byggenemnda meiner symjeanlegget bør legge til rette for ei breiast 
mogleg brukargruppe med ein investerings- og driftskostnad som 
kommunen kan makte. 
 
4. Alt 2b har bassengmål 25 x 12,5 m og opplæringsbasseng 12,5 x 8,5 m, 
alt. 3 har 25x15,5 m og 12.5x8,5 m for same bassenga. Ellers er alternativa 
like. Skilnaden i driftskostnader er stipulert til ca kr. 4 mill. pr. år, basert på 
verst tenkelege utgangspunkt. 
Byggenemnda har særleg vektlagt dei tekniske funksjonane som er 
spesifisert i framlegga og meiner alt. 3 gir dei beste tekniske løysingane. 
 
5. Byggenemnda rår til at kommunestyret vel det alternativet, av 2b eller 3, 
som kommunen har økonomi til å bygge og drifte. 
 
6. Dersom alt. 3 vert valt, bør ein vurdere om det er naudsynt å bygge ei 3 
etg til tribune/ publikumsareal. Dette vil kunne redusere både investering- og 
driftskostnader vesentleg. 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 111/20 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
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Vedlegg: 
Vedlegg 1 Romprogram og kalkyle - Alternativ 1 
Vedlegg 2- Romprogram og kalkyle Alternativ 2A 
Vedlegg 3 Romprogram og kalkyler- Alternativ 2B 
Vedlegg 4 Romprogram og kalkyle - Alternativ 3 
Vedlegg 5 Arealoversikt basseng 
Vedlegg 6 arealoversikt garderober 
Vedlegg 7 vurdering energisentral 
Vedlegg 8 vedtak byggenemnda 
vedlegg 9 skisser Ekberg 
Vedlegg 10 Analyserapport Asplan Viak 
Vedlegg 11 Innspel frå brukargrupper 
Korrigering av saksframlegg - Symjeanlegg i Volda sentrum -  Val av konsept 

 

Saksopplysningar: 
Saka gjeld val av størrelse og innhald i symjeanlegg plassert inntil Volda Campus 
Arena sin fleirsbrukshall.  
 
Bakgrunnen for saka er kommunestyret sitt vedtak 20.06.2019, sak 59/19, som har 
fylgjande ordlyd: 

Volda kommunestyre ber administrasjonen om å starte opp eitt prosjekt knytt 
til realisering av nytt symjeanlegg i Volda sentrum 

Prosjektet skal startast opp hausten 2019 med sikte på raskast mogleg 
gjennomføring og realisering. 

Prosjektet skal kjørast i kommunal regi der innovasjon og samspel står 
sentralt i det vidare arbeidet. Prosjekta Volda Campus Sparebank 1 Arena, ny 
ungdomskule og nytt symjeanlegg skal ha høgast intern prioritet framover. 

Finansiering vert å handsame av kommunestyret for den nye kommunen i 
samband med budsjett- og økonomiplan og på grunnlag av val av konsept. 

Vidare fatta byggenemnda fylgjande vedtak i møte 24.02.2020:  

Byggenemnda ber kommunedirektøren om å utgreie fire alternative 
romprogram for ny symjehall i Volda sentrum. Det skal utarbeidast 
planskisser for kvart alternativ som – iden grad det er mogleg – skal 
innehalde dei romfunksjonar som er opplista i saka her. Alternativ 1, 2A og 
2B skal halde seg innanfor reguleringsplan sine byggegrenser. Alternativ 3 
skal utformast så arealeffektivt som mogleg men skal oppfylle arealbehovet 
som er vist under alternativ 3. 

Det skal utarbeidast kostnadsoverslag for kvart alternativ. Desse skal leggast 
fram for Byggennemnda som gir si tilråding til formannskap og 
kommunestyre om kva alternativ som skal utviklast vidare. 

Byggenemnda er orientert om skisseprosjektet interessegruppa for 
Voldabadet har laga. 

Byggenemnda er positive til engasjement og vil ha ein god dialog med alle 



Side 14 av 23 

 

brukargrupper for ny symjehall. 

Byggenemnda ber om at administrasjonen innarbeider innspel frå 
interessegruppa for Voldabadet i alternativ 3. 

Sakframlegget her er meint å svare byggenemnda si bestilling i møte 24.02.2020.  

Romfunksjonane vedtaket viser til er ei liste i saksframlegget. Interessegruppa sitt 
skisseprosjekt er planskisser utarbeidd av arkitekt Stefan Ekberg, innsendt 
gjennom medlem i Byggenemnda 18.02.2020. For meir informasjon om vedtak, 
saksutgreiing og skissene som vedtaket viser til vert det vist til vedlegg 8 og 9. 

Vedtaket er grunnlaget for skisser og kalkyler som er utarbeidd av Nordplan AS 
med støtte frå tekniske konsulentar innan VVS og elektro. Arbeidet som er gjort 
skal sikre at det er fysisk mogleg å bygge eit badeanlegg som inneheld dei 
funksjonar som Byggenemnda har bestemt. Vidare skal arbeidet sikre at 
kalkulasjonar som er gjort er realistiske i høve faktisk bygning og plassering. For 
meir informasjon om Nordplan sitt arbeid vert det vist til vedlegg 1 – 7. 

Erfaringar frå andre badeanlegg 

I tillegg til Nordplan AS sitt arbeid, er det i samband med konferansen 
«Svømmehallkompetanse 2020» gjennomført synfaring i Ringeriksbadet (Hole 
kommune), Furumo svømmehall (Modum kommune), Skattekista (Flesberg 
kommune) og Holmlia fjellhall (Oslo). I tillegg er det gjennomført synfaring i 
Ulsteinbadet og vi har hatt god kontakt med Ulsteinbadet og Vossabadet når det 
gjeld erfaringar knytt til drift og kostnader. 

Anlegga er ulike og prioriterer ulike brukargrupper. Generelt er erfaringa at ingen 
oppnår optimale forhold for alle brukargrupper. Særleg vert det peika på 
stupanlegg som lett kjem i konflikt med andre brukargrupper. Stupeanlegg er 
populært og mykje brukt, men av eit relativt sett fåtal personar samanlikna med 
andre brukargrupper. Det vert derfor rådd til å plassere stup i eige basseng, 
eventuelt vurdere om stup skal vike for anna bassengaktivitet. Det vil vere naturleg 
å vurdere dette ut frå den idrettskultur som er der symjeanlegget er plassert. 
Bevegelige konstruksjonar (hev/senk botn, HC heis m.m.) i basseng kan gi 
utfordringar i høve reinhald og drift. Det vert rådd til å vurdere bruksnytten opp mot 
driftsikkerheit og driftskostnader. 

Når det gjeld driftskostnader får vi opplyst frå Vossabadet har dei har driftsutgifter 
på 18,2 mill pr år (inkludert kapitalutgifter utrekna her. Vossabadet sin 
investeringskostnad indeksregulert til april 2020 var 148, 16 mill).  Frå 
Ringeriksbadet får vi opplyst at dei har driftsutgifter på 17,5 mill pr. år alt inkludert. 
Generelt er det vanskeleg å innhente relevante tal, fordi dei fleste anlegg vert 
subsidiert av kommunen i ei eller anna form slik at reelle kostnader ikkje kjem fram. 
Dette kan til dømes vere kapitalkostnader som ikkje vert belasta drifta, direkte 
drifts/ lønskostnader som vert belasta anna budsjett og direkte tilskot til drifta. 

Også faktiske billettinntekter er vanskeleg få relevante tal på. Rekneskapsførte 
billettinntekter kjem ofte også frå kommunen sin eige bruk, til dømes skulen som 
betalar for sin bruk av anlegget. Ofte er desse rause fordi det er behov for styrke 
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anlegget sin økonomi og tilfører ikkje reelle inntekter til kommunen. 

Brukargrupper 

Ulike brukargrupper vart invitert til å gi innspel i forkant av Byggenemnda si 
sakbehandling. Dette omfattar fylgjande brukargrupper: 

- Idrettsrådet  

- VTI symjegruppa  

- Volda/Ørsta revmatikerforening  

- Høgskulen i Volda  

- Volda vidaregåande skule  

- Kommunalt råd for likestilling av menneske med nedsett funksjonsevne  

- Ungdomsrådet  

- Opplæring og oppvekst, her også barn- og ungerepresentant (Volda kommune) 
  
Det er seinare oppretta ei stifting -  Voldabadet – som har gitt innspel til 
kommunen. 
 
VTI symjegruppa ynskjer eit anlegg som kan nyttast både av konkurranseidrett og 
ålmenta. Bassenget sin størrelse er vesentleg og at det er aktivitetar som gjer 
anlegget attraktiv for alle grupper. Stiftinga Voldabadet og Idrettsrådet viser til 
tilsvarande behov.  
 
Revmatikerforeninga viser til behov for universell utforming for bassenga. Stiftinga 
Varmtvassbassenget har teke kontakt pr. telefon og ber om at behovet for 
varmvassbasseng vert ivareteke i ny symjehall. Stiftinga opplyser at bassenget er 
32 år gamalt og at eigar har prøvd å stenge anlegget fleire gonger. Anlegget vert 
truleg stengt om maks 8 år når vilkår i tilskotsordning om 40 års drift er oppfyllt.  
 
Høgskulen ynskjer opplæringsbasseng og basseng med stup 1 m og 3 m, helst 
også 5 m, men 5 m er ikkje avgjerande. 
 
For meir informasjon om dei ulike innspel vert det vist til vedlegg 11. 
 
Analyserapport om bad og symjeanlegg i Volda (Asplan Viak) 
 
Asplan Viak har utarbeidd ein rapport som vurderer grunnlaget for nytt 
sentrumsnært bad og symjeanlegg. Rapporten har vore sentral både for 
kommunen og brukargrupper som har engasjert seg i prosjektet. Rapporten er 
datert 16.04.2018. Rapporten inneheld besøksanalyse for ulike typer badeanlegg, 
kostnadsestimat og forventa inntekter.  
 
Rapporten tek utgangspunkt i eit anbefalt program som omfattar: 
Familiebad med areal for småborn, større born, sklier, leik, sprut og variert 
vassdjupne, serveringsareal og opphaldsoner. 
Velvære-/helsebad med varmt vatn, vassmassasje, motstraumsanlegg, boblebad 
og ev. badstu. 
Idrettsbad/mosjon med symjebasseng og stupanlegg. 
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Arealbehov for anbefalt program er i rapporten vurdert til 3 458 m2 BTA, av desse 
1 729 m2 på hovedplan. 
 
Kostnaden for anbefalt program er i rapporten estimert til 183 mill (mars 2018), 
med lågaste estimat kr. 149 mill og høgaste estimat kr. 227 mill. Indeksregulert mai 
2020 vert tilsvarande tal 192,7 mill, med lågaste estimat 153,9 mill og høgaste 
estimat 239 mill. 
 
ØKONOMI 

I administrasjonen sitt framlegg til budsett og økonomiplan november 2019 var det 
avsett 57,3 mill i økonomiplanperioden. Dette føresette mva-kompesjon på kr. 19.8 
mill og spelemiddel på kr 21,9 mill, total byggekostnad på kr. 99 mill. I budsjett la 
ein til grunn to grunne basseng, 8,5 X 12,5 m. og 12,5 X 25 m. I kommunestyret si 
handsaming av budsjett og økonomiplan vart det gjort vedtak om å auke løyvinga 
med 20 mill. I møtet kom det fram at dette var meint å styrke framdrifta for nytt 
symjeanlegg. Av debatten i møtet kjem det fram at ein ikkje har hatt til hensikt å 
legge føringar på innhaldet i symjeanlegget, likevel forstår ein det slik at det er 
politisk ynskje om meir enn ei minimumsløysing. 

Forholdet mellom mva-kompensasjon og spelemiddel-tilskot 

Prinsippet er at kommunen får tilbake mva for investering knytt til verksemd som 
har rett til kompensasjon. I praksis betyr dette at kommunen har rett til å få 
kompensert mva for investering knytt til skulen si lovpålagde symjeundervisning. 
Dersom ein opnar for anna bruk misser ein retten til kompensasjon for den delen 
av verksemda som ikkje er knytt til lovpålagd symjeundervisning. 

Spelemiddel skal gå til tiltak som gir folket moglegheit til å drive fysisk aktivitet, 
både gjennom frivillig medlemsbaset idrett og gjennom eigenorganisert aktivitet. 
Dette betyr i praksis at vilkåret for rett til tilskot er at anlegget vert stilt til disposisjon 
for folket. Vi har teke kontakt med Møre og Romsdal fylkeskommune og 
Kulturdepartementet og får opplyst at vilkåret for spelemiddeltilskot er at anlegget 
vert gjort tilgjengeleg for ålmenta, også for reine opplæringsbasseng.  

Ut frå dette er det i kalkylene ikkje rekna med å få spelemiddeltilskot og full mva-
kompensasjon samtidig. 

Slik det er i dag får kommunen kompensert mva kun for den tid eller del av 
anlegget som er nytta av skulen sett i høve til total opningstid. KS jobbar aktivt for å 
endre dette, slik at kommunen får kompensert mva for den tida anlegget ikkje er i 
bruk av andre. Det betyr at kompensasjon også vert rekna for den tida anlegget er 
stengt. Dette vil vere meir i tråd med prinsippa som gjeld dersom symjeanlegget 
vert bygd for skulen sin bruk åleine. Etter dei signal vi får frå KS er det sannsynleg 
at ei avgjerd om dette spørsmålet ligg langt fram i tid. Vi må derfor legge til grunn 
dagens praktisering av regelverket. 

Fordeling av tid mellom skulen og andre brukarar er vesentleg for kor mykje 
meirverdiavgift kommunen får kompensert. 

Symjegruppa melder eit behov for treningstid på 3 timar 5 dagar i veka på kveld og 
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1,5 timar 2 dagar i veka om morgonen. Symjegruppa legg til grunn at dei ikkje 
brukar heile anlegget. Dersom symjeanlegget er ope for publikum (inkludert 
symjegruppa) 50 timar i veka og skulen nyttar den 22 timar i veka, vil kommunen få 
mva-kompensasjon for 30,6% av total investeringskostnad. Dersom ein utvidar 
opningstid eller andre får bruke delar av anlegget samtidig som skulen, vil 
prosentandelen for skulen sin bruk verte mindre. Det fører til mindre 
kompensasjon. På same måten kan skulen auke sitt timetal og dermed få meir 
kompensasjon, men då risikerer ein reduserte billettinntekter. 

Inntektspotensiale 

Kommunen kan ta betalt for den bruken av symjeanlegget som ein ikkje får mva-
kompensasjon for.  

Asplan Viak analyserer forventa besøkstal for eit attraktivt badeanlegg i Volda. 
Analysen legg til grunn at det ikkje er badeanlegg i Ørsta og legg då til grunn 44 
000 besøk. Legg ein til grunn at besøkstala frå Ørsta kommune forsvinn vert det 
potensielle besøkstalet redusert til 33 000.  

Rapporten konkluderer med eit besøkstal på mellom 42 000 og 59 000. Dersom 
ein legg til grunn at Ørsta kommune har eige badeanlegg og reduserer anslaget 
tilsvarande, vil besøkstalet ligge mellom  35 000 og 49 000. Det har ikkje vore 
tradisjon for at den organiserte idretten betalar for treningstid. Ein kan derfor ikkje 
gå ut frå at heile anlegget er tilgjengelig for betalande publikum i 40-50 timar slik 
analyserapporten føreset. Vi legg derfor til grunn lågaste anslag – 35 000 besøk pr 
år – og ein billettpris på kr. 90,-. Dette gir ei årleg inntekt på kr. 3 150 000,-. Vi går 
ut frå at alternativ 1 vil vere mindre attraktivt Og gi mindre inntekter. Inntektene er 
etter skjøn redusert med 20%. Dette gir ei årleg inntekt for alternativ 1 på kr. 
2 520 000,-. Vi legg til grunn at alternativ ikkje 3 gir vesentleg større besøkstal enn 
alternativ 2A og 2B, fordi alternativ 3 i realiteten er innretta mot symjeidrett og er 
mindre attraktivt for anna publikum 

For ordens skuld gjer vi merksam på at anslaget er høgst usikkert. 

Driftskostnader energi, vatn og avløp 

Forbruk av vatn frå vask og dusj og forbruk av avløpsvatn vil variere mykje alt etter 
korleis anlegget vert brukt i praksis. Vi har som vi har gjort greie for over lagt til 
grunn eit besøkstal på 35000 pr. år for alternativ 2A, 2B og 3. I tillegg kjem skulen 
sin bruk. Skulen har meldt inn eit minimumsbehov på 22 timar pr. veke (38 veker 
pr. år) og eit sannsynleg elevtal på 15 pr. time. Dette gir eit besøkstal pr. år på 
12540.  

Alternativ 1 viser forbruk dersom symjehallen kun vert brukt av skulane. Det er 
likevel sannsynleg at anlegget vert brukt av andre sjølv om minste alternativ vert 
valt. Driftskostnadane vil då auke. 

For symjehall er det normalt å rekne 48 l/person (Enova 2011) Dette gir eit totalt 
årleg vassforbruk av oppvarma vatn frå nettet på ca 2300 m3. Forbruk av 
uoppvarma vatn frå nett vert estimert til 40% av oppvarma vatn frå nett, ca 920 m3. 
Totalt vassforbruk dusj, vask og toalett ca 3220 m3 pr. år. Kostnadane er basert på 
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dagens  gebyrregulativ. 

Forbruk: 

FORBRUK AV VATN OG ENERGI Alt. 1 Alt. 2A Alt. 2B Alt. 3 

Årleg energiforbruk føresett kr. 1 pr. 
kWh 

583000 675000 675000 810000 

Forbruk bassengvatn med 
gjenvinning m3/år 

1186 1825 1825 1825 

Forbruk bassengvatn utan 
gjenvinning m3/år 

4745 7300 7300 7300 

Forbruk oppvarma vatn frå nett m3/år 601 2300 2300 2300 

Avløpsvatn m3/år 240 920 920 920 

 

Kostnader: 

 kWh 
årleg 
kostnad 

Vatn 
årleg 
kostnad 

Avløp 
årleg 
kostnad 

Sum 
Kr/år 

Alt. 1 583 000 38 653 3 077 624 
730 

Alt. 2A 675 000 69 649 11 794 756 
443 

Alt. 2B 675 000 69 649 11 794 756 
443 

Alt. 3 810 000 69 649 11 794 891 
443 

 

Andre driftskostnader 

Symjehallen i Volda kan samanliknast med Ulsteinbadet i størrelse og 
kompleksitet. For sjølve badeanlegget der får vi opplyst at ei halv stilling trengst for 
den daglege drifta. Reinhaldskostnadane er kalkulert etter reinhaldstandarden 
INSTA 800. Skilnaden i reinhaldskostnader for alternativ 1 og alternativ 3 er kr. 
1 840 000,- pr. år. Skilnaden har si årsak større areal på ulike flater og at det vert 
etablert ei etasje til. 

Omfanget av personalkostnader vil avhenge av opningstid. Dersom anlegget skal 
stillast til disposisjon for publikum vil kommunen ha eit ansvar for sikkerheit og 
vakthald. Vossabadet har erfart at bruk av frivillige badevakter ikkje fungerer på 
grunn av krav til kompetanse og faste opningstider og rår til at personalkostnader til 
badevakter vert lagt inn i driftsbudsjettet. 

Dersom ein elles legg til grunn analyserapporten sin føresetnader for opningstid -
mellom 40 og 50 timar pr. veke tilgjengeleg for publikum - vil behovet for 
badevakter tilsvare 3 årsverk etter det vi kan sjå. Årlege kostnader for dette vert kr. 
1 800 000,- 
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Ulsteinbadet har ein årleg kostnad til kjemikalie på 180 000,- og ein servicekostnad 
på reinseanlegget på kr. 150000,-. I våre kostnadskalkyler er det lagt til grunn eit 
filteranlegg som har noko mindre forbruk av kjemikalie. Usikkerheita knytt til reelle 
driftskostnader er likevel så stor at ein bør ta høgde for eit tilsvarande 
kostnadsnivå. For alternativa der kun skulen brukar anlegget er kostnaden for 
kjemikaliebruk redusert etter skjøn med 20 % fordi denne kostnader i større grad 
heng saman med personbelastninga i bassenga. 

Andre bygningsmessige kostnader som går på drift og vedlikehald er henta frå 
erfaringstal for forvaltning, vedlikehald og drift, kr. 270.- pr. m2 bruttoareal. 

Kostnadskalkyler investering og drift for dei ulike alternativ 

KOSTNADER ALTERNATIV 1  

Alternativ 1 inneheld treningsbasseng 25x12,5 m, opplæringsbasseng 12,5x8,5 m, 
sauna, garderober/dusj og toalett. Lagerrom for skulen og lagerrom for andre 
brukarar. 

Andel skulen sin bruk 30,6% 100% 

Estimert byggekostnad inkl. mva 134 321 
000 

134 321 
000 

· Mva-kompensasjon 8 220 445 26 864 
200 

· Spelemiddel (utan hev/senk botn) 21 900 000  

Estimert netto byggekostnad 104 200 
555 

107 456 
800 

Årlege drift og kapitalkostnader   

Kapitalkostnad 5 731 031 5 910 124 

Energibruk 583 000 583 000 

Vatn og avløp 41 730 41 730 

Kjemikaliebruk og service renseanlegg 330 000 294 000 

Anna bygningsmessig drift (bygningsvedlikehald) 586 980 583 980 

Personalkostnader reinhald og driftspersonale 4 760 000 4 760 000 

Minus billettinntekter -2 520 000  

Sum årlege kostnader 9 512 741 12 172 
834 

 

KOSTNADER ALTERNATIV 2 A 

Alternativ 2A inneheld i tillegg 1m og 3 m stup, trivselsområde 
(boblebad/plaskebasseng), kafeareal og kiosk. 

Andel skulen sin bruk 30,6% 100% 

Estimert byggekostnad inkl. mva 167 885 
000 

167 885 
000 
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· Mva-kompensasjon 10 274 562 33  577 
000 

· Spelemiddel 22 900 000  

Estimert netto byggekostnad 134 710 
438 

134 308 
000 

Årlege drift og kapitalkostnader   

Kapitalkostnad 7 409 074 7 386 940 

Energibruk 675 000 675 000 

Vatn og avløp 81 443 41 730 

Kjemikaliebruk og service renseanlegg 330 000 294 000 

Anna bygningsmessig drift (bygningsvedlikehald) 724 140 724 140 

Personalkostnader reinhald og driftspersonale 4 760 000 4 760 000 

Minus billettinntekter -3 150 000  

Sum årlege kostnader 10 829 657 13 881 
810 

 

KOSTNADER ALTERNATIV 2 B 

Alternativ 2B har same innhald som 2A men har 5 m stup i tillegg 

Andel skulen sin bruk 30,6% 100% 

Estimert byggekostnad inkl. mva 168 785 
000 

168 785 
000 

· Mva-kompensasjon 10 329 642 33 757 
000 

· Spelemiddel 23 900 000  

Estimert netto byggekostnad 134 555 
358 

135 028 
000 

Årlege drift og kapitalkostnader   

Kapitalkostnad 7 400 545 7 426 540 

Energibruk 675 000 675 000 

Vatn og avløp 81 443 41 730 

Kjemikaliebruk og service renseanlegg 330 000 294 000 

Anna bygningsmessig drift (bygningsvedlikehald) 724 140 724 140 

Personalkostnader reinhald og driftspersonale 4 760 000 4 760 000 

Minus billettinntekter -3 150 000  

Sum årlege kostnader 10 821 128 13 921 
410 

 

KOSTNADER ALTERNATIV 3 

Alternativ 3 har konkurransebasseng 15,5x25 m og opplæringsbasseng 12,5x8,5 
m, større areal rundt basseng og tribuneareal i 2. etasje. Trivselsareal, kafe og 
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kiosk går ut. 

Andel skulen sin bruk 30,6% 100% 

Estimert byggekostnad inkl. mva 201 725 
000 

201 725 
000 

· Mva-kompensasjon 12 345 570 40 345 
000 

· Spelemiddel 23 900 000  

Estimert netto byggekostnad 165 479 
430 

161 380 
000 

Årlege drift og kapitalkostnader   

Kapitalkostnad 9 101 369 8 875 900 

Energibruk 810 000 810 000 

Vatn og avløp 81 443 41 730 

Kjemikaliebruk og service renseanlegg 330 000 294 000 

Anna bygningsmessig drift (bygningsvedlikehald) 885 330 885 330 

Personalkostnader reinhald og driftspersonale 6 600 000 4 760 000 

Minus billettinntekter -3150000  

Sum årlege kostnader 14 658 142 15 666 
960 

 

Usikkerheit i kalkylene 

Å estimere kostnader for symjealegg er særs krevjande og usikkerheita vert difor 
stor, noko som også viser i Asplan Viak sine kostnadsestimat. Anlegga er 
kompliserte og er det er mange måtar å bygge på. Det er lite statistikk tilgjengeleg 
som til dømes i Norsk prisbok. Det er relativt få anlegg som vert bygd, det er 
relativt få entreprenørar som har tilstrekkeleg kompetanse og ein finn sjeldan 
prosjekt som er samanliknbare. Konkurransesituasjonen i markedet kan ha stor 
betydning for prisnivå. 

I sum betyr dette at ferske og relevante erfaringstal er vanskeleg å finne noko som 
gjer kostnadskalkylene mindre treffsikre. I tillegg er tilgang på tilbydarar med rett 
kompetanse og kapasitet på rett tidspunkt mindre, noko som kan føre til underskot 
på tilbydarar og dermed høgare pris. 

 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Alternativ 1 har to basseng og badstu men elles ikkje andre trivselsfunksjonar knytt 
til seg. Anlegget vil oppfylle skulen sine behov. Ein legg til grunn at også 
mosjonssymjarar vil ha glede av eit slikt anlegg.  

Alternativ 2A og 2B har i tillegg enkel kafefasilitet, trivselsbasseng/boblebad og 1 
og 3 m stup. Skilnaden på alternativ A og B er at alternativ B har 5 m stup i tillegg. 

Alternativ 3 har breiare basseng, meir plass rundt bassenget, tribuner og fleire rom 
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og funksjonar som er tilrettelagt for organisert idrett. Ein har her ikkje funne areal til 
kafefunksjon og trivselsareal.  

Alternativ 3 møter i større grad idretten sine behov men reduserer breidda på 
tilbodet i symjehallen. Anslagvis vil alternativet koste om lag 3,8 mill meir i året å 
drifte.  

Symjeanlegg kan vurderast ut frå ei behovstrapp. Det grunnleggjande behovet er å 
dekkje lovpålagde tenester som det å tilby symjeundervisning til elevane i 
grunnskulen. Det andre steget i trappa handlar om eit tilbod utover det kommunen 
er pålagt å tilby, men som gir ålmenta eit folkehelse- olg trivseltilbod til breie 
grupper. Det tredje trinnet handlar om også å gi tilbod til spissa brukargrupper som 
skal drive trening og konkurransesymjing. Det fjerde trinnet handlar om badeland 
der ein legg inn ein opplevingsdimensjon og aktivitetar med forventing om å trekkje 
til seg folk frå eit større omland. Kommunen må vurdere ambisjonsnivået ut frå 
økonomisk evne til investering og drift. Første trinn er obligatorisk. Steget opp til 
andre trinn er ikkje større enn at det vil vere fornuftig å gå litt opp for å dekkje eit 
breiare publikum. For å gå vidare opp i trappa, må ein vurdere meirverdien for 
innbyggjarane i Volda ved ein årleg meirkostnad på ca 4 mill kroner for å stette 
behovet for ei særidrettsgruppe sine primærbehov. Ei av hovudutfordringane til 
kommunesektoren er at volumet på økonomiske plikter aukar både som følgje av 
statlege reformer og sjølvpålagde oppgåver. Konsekvensen av dette kan verte at 
aktivitetsvolumet veks i «utkanten» av det som er kommunane sitt primæroppdrag, 
og ikkje i kjerneoppgåvene som kommunen har eit søre for ansvar for.  
 

Å realisere symjeanlegget vert ei økonomisk utfordring for kommunen uansett. 
Etter kommunedirektøren sitt syn er det likevel ikkje rett å legge særskilt til rette for 
ei avgrensa brukargruppe og la andre kommunale tenester bere kostnaden. 
Skilnaden i årlege driftskostnader for dei andre alternativa er heller liten. Her vil det 
vere naturleg å legge vekt på eit tilbod som femner størst mogleg brukargruppe og 
gir eit postivt bidrag til generell folkehelse. Byggenemnda vert derfor rådd til å velje 
alternativ 2B som konsept det skal arbeidast vidare med. 

 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Idrettsrådet  

VTI symjegruppa  

Volda/Ørsta revmatikerforening  

Høgskulen i Volda  

Volda vidaregåande skule  

Kommunalt råd for likestilling av menneske med nedsett funksjonsevne  

Ungdomsrådet  

Opplæring og oppvekst, her også barn- og ungerepresentant (Volda kommune) 
Stiftinga Voldabadet 
Eldrerådet 
FUNK 
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Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
 
Kommunestyret har i møte 18.06.2020, sak 67/20, fatta følgjande oversendingsframlegg til 
byggenemnda: 

 
1. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
2. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
3. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til 
å utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
4. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre 
prosjektet til endes. 
5. I møte 20.06.2019,sak 59/19, vedtok kommunestyret mellom anna samrøystes 
at «Prosjektet skal køyrast i kommunal regi der innovasjon og sampel står sentralt i 
det vidare arbeidet». Det framgår no av vedlegg 9 i saksutgreiinga at Stiftinga 
Voldabadet har kome med viktig innspel til saka som det må takast best mogeleg 
omsyn til i det vidare arbeidet. 

 
 
 



 

Side 2 av 24 

 

Med helsing  
 
 

 

Sonja Håvik 
førstekonsulent 

 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 

 
Mottakar 
Kåre Hjelle    
 

 
 
 
 

 
 

  

Kopi til 
Jarl Martin Møller    
Kjell Magne Rindal    



 

Side 3 av 24 

 

 

Volda kommune   

Vår referanse: 19/14492 20/9453 

Saksbehandlar: Kåre Hjelle 

Dato: 02.06.2020 

    

 

Saksframlegg 

  
 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 

13/20 Byggenemnda 08.06.2020 

111/20 Formannskapet 09.06.2020 

67/20 Kommunestyret 18.06.2020 

 
 
Symjeanlegg Volda sentrum - Val av konsept 
 

Samandrag: 
 
Saka gjeld bygging av symjehall inntil Volda Campus Arena sin idrettshall. 
Kommunestyret fatta vedtak i møte 20.06.2019, sak 59/19, der dei ba 
administrasjonen starte eit nytt prosjekt knytt til realisering av symjeanlegg i Volda 
sentrum. 
 
Saka er utgreidd som fullført sakshandsaming der vedtaket er retta mot 
kommunestyret. Sakene skal i prinsippet utgreiast slik at alle forhold er utgreidd til 
første instans.  
Denne saka handlar om kva alternativ ein skal leggje til grunn for vidare 
planlegging av symjehall. Vidare framdrift i prosjektet vil vere avhengig av at 
prosjektet er fullfinansiert i samband med handsaming av budsjett, jfr 
kommunestyrestyret sitt vedtak i sak 59/19. 
 
Byggenemnda fatta i møte 24.02.2020 vedtak om 4 alternative romprogram og ba 
om at det vart utarbeida planskisser og kostnadsoverslag for dei ulike alternativ. 
Vidare ba byggenemnda om at innspel frå interessegruppa for Voldabadet vart 
innarbeidd i alternativ 3. For informasjon om nemnda sitt vedtak og 
interessegruppa sitt innspel vert det vist til vedlegg 8 og 9. 

Nordplan AS har utarbeida prinsippskisser og kostnadsoverslag for dei ulike 
alternativ. Det er tilknytt rådgjevarar for elektro og VVS for å sikre at arealbehov og 
kostnadsoverslag er realistisk i høve tekniske anlegg. I samsvar med 
byggenemnda si bestilling har ein for alternativ 1 og 2 halde seg innafor 
reguleringsplan. Reguleringsplan gir stramme rammer for utbygginga, bl.a. må det 
største bassenget (treningsbasseng) ligge mellom akse R1 – R2 for å oppfylle krav 
til minimum 5m fri høgde. Det har derfor vore arbeidskrevjande å plassere alle 
funksjonar innanfor tilgjengeleg areal.  

Alternativ 3 er ikkje i samsvar med reguleringsplan. Her må mindre delar av nybygg 
plasserast utanfor reguleringsgrense. Ein vurderer det slik at avvik ikkje er større 
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en at kommunen kan behandle tiltaket etter plan- og bygningslova som 
dispensasjon. Vi gjer likevel merksam på at kommunen kan stille krav om endring 
av reguleringsplan dersom løysingsforslag medfører større avvik frå gjeldande 
plan. 

Det er gjort ei vurdering av ein felles energisentral for symjehall og ungdomskule. 
Konklusjonen er at det ikkje løner seg å etablere ein felles sentral føresett at plass 
og grunnforhold er eigna til energibrønnar ved begge tomtene. 

Kostnadskalkyler er basert på kvadratmetertal henta frå nyare symjehallar med 
liknande program/storleik. For tekniske anlegg er kostnadsestimat vurdert på meir 
detaljert nivå. 

Kalkylene frå Nordplan AS er basert på luft/vatn varmepumpe. Administrasjonen vil 
tilrå bruk av energibrønnar og varmepumpe. Investeringa for ei slik løysing er om 
lag 2 mill. eks. mva. I tabellen under er kalkylene korrigert tilsvarande. 

Administrasjonen har vurdert anslag på årlege kostnader knytt til kapitalutgifter og 
driftsutgifter for dei ulike alternativ. Ein gjer merksam på at kostnadane kan variere 
mykje alt etter korleis anlegget vert brukt. Auka tilgang for publikum kan auke 
inntektene men vil på same tid redusere mva kompensasjon. Vi har vist kostnader 
når anlegget vert nytta av skulane åleine og der skulen nyttar anlegget 30,6 % av 
tida. Fordelinga er basert på ei vurdering av timetal anlegget må vere tilgjengeleg 
for publikum og den minimumstid skulane treng. 

I kalylene har vi lagt til grunn at kommunen driftar anlegget. Organisasjonsform og 
driftsmodell har betydning for i kva grad driftsutgiftene fell på kommunen. Eventuell 
vurdering av anna organisering og driftsmodell må kome som eiga sak på eit 
seinare tidspunkt. 

Vi gjer merksam på at kalkylene for skulen sin bruk åleine er for å vise skilnaden i 
kompensasjon og tilskot. Vi går ut frå at det er lite aktuelt å bygge anna enn minste 
alternativet dersom anlegget ikkje skal stillast til disposisjon for ålmenta. 

I tabell under er hovudtala gjengitt. 

Oversikt areal: 

 Alt 1 Alt 2A Alt 2 B Alt 3 

Bebygd areal 1294 m2 1645 m2 1645 m2 1790 m2 

Areal vassflate 431 m2 506 m2 506 m2 506 m2 

Bruttoareal 2174 m2 2682 m2 2685 m2 3279 m2 

 

Oversikt kostnader: 

Når skulen nyttar anlegget 100 
% 

Alt. 1 Alt. 2A Alt. 2B Alt. 3 
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Estimert byggeskostnad 134,3 
mill 

167,9 
mill 

168,8 
mill 

201,7 
mill 

Minus Mva-kompensasjon 26,7 mill 33,6 mill 33,8 mill 40,3 mill 

Minus spelemiddeltilskot     

Investeringskostnad 107,5 
mill 

134,3 
mill 

135 mill 161,5 
mill 

Årlege drift og kapitalkostnader 12,2 mill 13,9 mill 13,9 mill 15,7 mill 

 

Når skulen nyttar anlegget 30,6 
% 

Alt. 1 Alt. 2A Alt. 2B Alt. 3 

Estimert byggeskostnad 134,3 
mill 

167,9 
mill 

168,8 
mill 

201,7 
mill 

Minus Mva-kompensasjon 8,2 mill 10,3 mill 10,3 mill 12,3 mill 

Minus spelemiddeltilskot 21,9 mill 22,9 mill 23,9 mill 23,9 mill 

Investeringskostnad 104,2 
mill 

134,7 
mill 

134,6 
mill 

165,5 
mill 

Årlege drift og kapitalkostnader 9,5 mill 10,8 mill 10,8 mill 14,7 mill 

 

 
 

 
Kommunestyret 18.06.2020: 
 
Behandling: 
Framlegg frå Raudt, foreslått av Gudrun Kløve Juuhl, Raudt 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 1 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovudsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 1, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 

 
Kommunestyrerepresentant Hallvard Bjørneset (V), foreslått av Hallvard Bjørneset, Venstre 

Nytt punkt 3 til formannskapet sitt framlegg: 
 
I møte 20.06.2019,sak 59/19, vedtok kommunestyret mellom anna samrøystes at 
«Prosjektet skal køyrast i kommunal regi der innovasjon og sampel står sentralt i 
det vidare arbeidet». Det framgår no av vedlegg 9 i saksutgreiinga at Stiftinga 
Voldabadet har kome med viktig innspel til saka som det må takast best mogeleg 
omsyn til i det vidare arbeidet. 

 
Framlegg AP, foreslått av Sverre Leivdal, Arbeidarpartiet 

 
1. Volda kommunestyre legg til grunn at prosjektet skal basere seg på romprogram 
og funksjonsløysing presentert som alternativ 3 i saksutgreiinga. Det skal leggast 



 

Side 6 av 24 

 

vekt på optimaliserte løysingar som reduserer samla driftskostnadar for prosjektet. 
 
2. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
3. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
4. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til 
å utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
5. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre 
prosjektet til endes. 

 
Venstre, foreslått av Hallvard Bjørneset, Venstre 

Framlegget frå Venstre om nytt tilleggspunkt 3 til formannskapet sitt framlegg, vert 
gjort om til oversendingsframlegg. 

 
Volda AP - oversendingsframlegg til Byggenemnda, foreslått av Sverre Leivdal, 
Arbeidarpartiet 

1. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
2. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
3. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til 
å utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
4. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre 
prosjektet til endes. 

 

 
Thore Heggen fekk permisjon kl. 17.10 og vara Frank Vatne tok sete. 
 
Hallvard Bjørneste (V) kom med slikt framlegg, nytt punkt 3 til formannskapet si 
innstilling: 
 
I møte 20.06.2019,sak 59/19, vedtok kommunestyret mellom anna samrøystes at 
«Prosjektet skal køyrast i kommunal regi der innovasjon og sampel står sentralt i det 
vidare arbeidet». Det framgår no av vedlegg 9 i saksutgreiinga at Stiftinga 
Voldabadet har kome med viktig innspel til saka som det må takast best mogeleg 
omsyn til i det vidare arbeidet. 
 
 
Gudrun Kløve Juuhl (R) kom med slikt framlegg: 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 1 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovudsak baserast på dette konseptet. 
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2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt til 
alternativ 1, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for budsjett 
og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil avhenge 
av fullfinansiering. 
 
 
Arbeidarpartiet, ved Sverre Leivdal, kom med slikt framlegg: 
 
1. Volda kommunestyre legg til grunn at prosjektet skal basere seg på romprogram 
og funksjonsløysing presentert som alternativ 3 i saksutgreiinga. Det skal leggast 
vekt på optimaliserte løysingar som reduserer samla driftskostnadar for prosjektet. 
 
2. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
3. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
4. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til å 
utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
5. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre prosjektet 
til endes. 
 
 
Sverre Leivdal (Ap) trekte framlegget sitt, og fremja oversendingsframlegg til 
byggenemnda: 
 
1. Volda kommunestyre legg til grunn at prosjektet skal basere seg på romprogram 
og funksjonsløysing presentert som alternativ 3 i saksutgreiinga. Det skal leggast 
vekt på optimaliserte løysingar som reduserer samla driftskostnadar for prosjektet. 
 
2. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
3. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
4. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til å 
utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
5. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre prosjektet 
til endes. 

 
 
Hallvard Bjørneset (V) trekte framlegget sitt og fremja oversendingsframlegg til 
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byggenemnda: 
 
Framlegget frå Venstre om nytt tilleggspunkt 3 til formannskapet sitt framlegg, vert 
gjort om til oversendingsframlegg. 
 
Røysting (33 røysteføre): 
Framlegget frå Gudrun Kløve Juuhl fekk ei røyst (Gudrun Kløve Juuhl) og fall, 32 
røysta mot. 
 
Innstillinga frå formannskapet fekk 32 røyster og vart vedteken, Gudrun Kløve Juuhl 
(R) røysta mot.  
 
Oversendingsframlegga frå Sverre Leivdal og Hallvard Bjørneset, vert samrøystes 
oversendt til byggenemnda.  
 
 
KST- 67/20 Vedtak: 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 
 
 
Oversendignsframlegg til byggenemnda: 
1. Det skal utarbeidast eit alternativ med, og eit alternativ utan tredje etasje/tribune 
 
2. Ved utarbeiding av konkurransegrunnlag skal ein legge til rette for delprising av 
element og funksjonar. 
 
3. Volda kommunestyre er open for at forpliktande ekstern finansiering kan bidra til 
å utvide prosjektet (investeringskostnad og drift). 
 
4. Når investering og drift er fullfinansiert gjennom budsjett og økonomiplan for 
perioden 2021-2024 samt eventuelt bindande ekstern finansiering skal 
Byggenemnda følgje opp kommunestyret sine intensjonar, vedtak og føre 
prosjektet til endes. 
5. I møte 20.06.2019,sak 59/19, vedtok kommunestyret mellom anna samrøystes 
at «Prosjektet skal køyrast i kommunal regi der innovasjon og sampel står sentralt i 
det vidare arbeidet». Det framgår no av vedlegg 9 i saksutgreiinga at Stiftinga 
Voldabadet har kome med viktig innspel til saka som det må takast best mogeleg 
omsyn til i det vidare arbeidet. 
 

 
Formannskapet 09.06.2020: 
 
Behandling: 
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Symjeanlegg i Volda sentrum, foreslått av Odd A. Folkestad, UavhengigVolda-lista 

Sak PS 111 Symjeanlegg i Volda sentrum – Val av konsept 
 
 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
2. I saksutgreiinga, - vedlegg 9 -, er presentert eit viktig innspel frå Stiftinga 
Voldabadet. Å ta vesentleg omsyn til dette innspelet i det vidare arbeidet med 
forprosjektet, vil kunne gi ei optimal løysing for det nye symjeanlegget – sett i høve 
til dei innmelde brukarbehova. Ei slik justering av alternativ 3 vil truleg heller ikkje 
bety serleg endring av dei «grovestimata» for netto investeringskostnad og årlege 
drifts- og kapitalkostnader, som ligg føre for alternativ 3 i saksutgreiinga. 
3. Kommunestyret legg såleis til grunn ei optimalisering av det valde konseptet for 
prosjektet, og ber kommunedirektøren opprette ei prosjektgruppe med 3 medlemer 
frå byggenemnda og 2 medlemer frå Stiftinga Voldabadet, til å vidareføre 
forprosjektet. 
4. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 
Fellesframlegg frå: 
- Framstegspartiet 
- Høgre 
- Kristeleg Folkeparti og 
- VOLDA-lista. 
 

 
Symjeanlegg i Volda sentrum, foreslått av Odd A. Folkestad, UavhengigVolda-lista 

Sak PS 111 Symjeanlegg i Volda sentrum – Val av konsept 
 
 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 
Fellesframlegg frå: 
- Framstegspartiet 
- Høgre 
- Kristeleg Folkeparti og 
- VOLDA-lista 
 

 

Prosjektleiar Kåre Hjelle møtte. Kommunalsjef for samfunnsutvikling Jarl Martin 
Møller svara på spørsmål frå formannskapet.  
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Odd A. Folkestad (VL) kom med slikt fellesframlegg på vegne av partia VL, Frp, Krf 
og H: 
 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. I saksutgreiinga, - vedlegg 9 -, er presentert eit viktig innspel frå Stiftinga 
Voldabadet. Å ta vesentleg omsyn til dette innspelet i det vidare arbeidet med 
forprosjektet, vil kunne gi ei optimal løysing for det nye symjeanlegget – sett i høve til 
dei innmelde brukarbehova. Ei slik justering av alternativ 3 vil truleg heller ikkje bety 
serleg endring av dei «grovestimata» for netto investeringskostnad og årlege drifts- 
og kapitalkostnader, som ligg føre for alternativ 3 i saksutgreiinga. 
 
3. Kommunestyret legg såleis til grunn ei optimalisering av det valde konseptet for 
prosjektet, og ber kommunedirektøren opprette ei prosjektgruppe med 3 medlemer 
frå byggenemnda og 2 medlemer frå Stiftinga Voldabadet, til å vidareføre 
forprosjektet. 
 
4. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt til 
alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for budsjett 
og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil avhenge 
av fullfinansiering. 
 
 
Odd A. Folkestad trekte fellesframlegget frå VL, Krf, Frp og H, deretter fremja han 
følgjande fellesframlegg på vegne av formannskapet: 
 
1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt til 
alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for budsjett 
og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil avhenge 
av fullfinansiering. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom tilrådinga frå administrasjonen og fellesframlegget 
frå formannskapet. Fellesframlegget vart samrøystes vedteke.  
 
 
FSK- 111/20 Vedtak: 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
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avhenge av fullfinansiering. 
 

 
Byggenemnda 08.06.2020: 
 
Behandling: 
Fellesframlegg frå Uno Lundberg og Jan Henning Egset, foreslått av Sonja Håvik,  

1. Byggenemnda viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiing Symjeanlegg Volda sentrum. 
 
2. Byggenemnda forutset at valt alternativ kan samankoplast med VCA og at det 
vert lagt stor vekt på sambruk av areal i desse prosjekta. 
 
3. Byggenemnda meiner symjeanlegget bør legge til rette for ei breiast mogleg 
brukargruppe med ein investerings- og driftskostnad som kommunen kan makte. 
 
4. Alt 2b har bassengmål 25 x 12,5 m og opplæringsbasseng 12,5 x 8,5 m, alt. 3 
har 25x15,5 m og 12.5x8,5 m for same bassenga. Ellers er alternativa like. 
Skilnaden i driftskostnader er stipulert til kr. 4 mill. pr. år, basert på verst tenkelege 
utgangspunkt. 
Byggenemnda har særleg vektlagt dei tekniske funksjonane som er spesifisert i 
framlegga og meiner alt. 3 gir dei beste tekniske løysingane. 
 
 
5. Byggenemnda rår til at kommunestyret vel det alternativet, av 2b eller 3, som 
kommunen har økonomi til å bygge og drifte. 
 
6. Dersom alt. 3 vert valt, bør ein vurdere om det er naudsynt å bygge ei 3 etg til 
tribune/ publikumsareal. Dette vil kunne redusere både investering- og 
driftskostnader vesentleg. 
 
 
 

 

Arkitektane frå Nordplan, Grete Marøy Sellevoll og Inger Kristin Aamot, og 
prosjektleiar Kåre Hjelle orienterte og svara på spørsmål frå byggenemnda.  
 
Jan Henning Egset og Uno Lundberg kom med slikt fellesframlegg: 
 
 
1. Byggenemnda viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiing Symjeanlegg Volda sentrum. 
 
2. Byggenemnda forutset at valt alternativ kan samankoplast med VCA og at det vert 
lagt stor vekt på sambruk av areal i desse prosjekta. 
 
3. Byggenemnda meiner symjeanlegget bør legge til rette for ei breiast mogleg 
brukargruppe med ein investerings- og driftskostnad som kommunen kan makte. 
 
4. Alt 2b har bassengmål 25 x 12,5 m og opplæringsbasseng 12,5 x 8,5 m, alt. 3 har 
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25x15,5 m og 12.5x8,5 m for same bassenga. Ellers er alternativa like. Skilnaden i 
driftskostnader er stipulert til ca kr. 4 mill. pr. år, basert på verst tenkelege 
utgangspunkt. 
Byggenemnda har særleg vektlagt dei tekniske funksjonane som er spesifisert i 
framlegga og meiner alt. 3 gir dei beste tekniske løysingane. 
 
5. Byggenemnda rår til at kommunestyret vel det alternativet, av 2b eller 3, som 
kommunen har økonomi til å bygge og drifte. 
 
6. Dersom alt. 3 vert valt, bør ein vurdere om det er naudsynt å bygge ei 3 etg til 
tribune/ publikumsareal. Dette vil kunne redusere både investering- og 
driftskostnader vesentleg. 
 
Røysting (5 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom tilråding frå administrasjonen og framlegget frå Jan 
Henning Egset og Uno Lundberg. Framlegget frå Egset og Lundberg vart samrøystes 
vedteke.  
 
 
BYGG- 13/20 Vedtak: 

1. Byggenemnda viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiing Symjeanlegg Volda sentrum. 
 
2. Byggenemnda forutset at valt alternativ kan samankoplast med VCA og at det 
vert lagt stor vekt på sambruk av areal i desse prosjekta. 
 
3. Byggenemnda meiner symjeanlegget bør legge til rette for ei breiast mogleg 
brukargruppe med ein investerings- og driftskostnad som kommunen kan makte. 
 
4. Alt 2b har bassengmål 25 x 12,5 m og opplæringsbasseng 12,5 x 8,5 m, alt. 3 
har 25x15,5 m og 12.5x8,5 m for same bassenga. Ellers er alternativa like. 
Skilnaden i driftskostnader er stipulert til ca kr. 4 mill. pr. år, basert på verst 
tenkelege utgangspunkt. 
Byggenemnda har særleg vektlagt dei tekniske funksjonane som er spesifisert i 
framlegga og meiner alt. 3 gir dei beste tekniske løysingane. 
 
5. Byggenemnda rår til at kommunestyret vel det alternativet, av 2b eller 3, som 
kommunen har økonomi til å bygge og drifte. 
 
6. Dersom alt. 3 vert valt, bør ein vurdere om det er naudsynt å bygge ei 3 etg til 
tribune/ publikumsareal. Dette vil kunne redusere både investering- og 
driftskostnader vesentleg. 

 

Kommunedirektøren si tilråding: 
 
Kommunestyret viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiinga under. 
 
Eit symjeanlegg i Volda sentrum bør legge til rette for ei breiast mogleg 
brukargruppe, men slik at driftskostnadene i minst mogleg grad går utover andre 
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kommunale tenester. Kommunestyret vedtek at alternativ 2B vert lagt til grunn i 
arbeidet for å realisere symjeanlegg i Volda sentrum. 
 
Finansiering vert å ta stilling til i samband med prosessen for budsjett og 
økonomiplan for perioden 2021 – 2024. Vidare framdrift for prosjektet vil avhenge 
av fullfinansiering. 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Byggenemnda - 08.06.2020 - 13/20 

1. Byggenemnda viser til kalkyler og romprogram vist i vedlegg 1 til 7 og til 
saksutgreiing Symjeanlegg Volda sentrum. 
 
2. Byggenemnda forutset at valt alternativ kan samankoplast med VCA og at det 
vert lagt stor vekt på sambruk av areal i desse prosjekta. 
 
3. Byggenemnda meiner symjeanlegget bør legge til rette for ei breiast mogleg 
brukargruppe med ein investerings- og driftskostnad som kommunen kan makte. 
 
4. Alt 2b har bassengmål 25 x 12,5 m og opplæringsbasseng 12,5 x 8,5 m, alt. 3 
har 25x15,5 m og 12.5x8,5 m for same bassenga. Ellers er alternativa like. 
Skilnaden i driftskostnader er stipulert til ca kr. 4 mill. pr. år, basert på verst 
tenkelege utgangspunkt. 
Byggenemnda har særleg vektlagt dei tekniske funksjonane som er spesifisert i 
framlegga og meiner alt. 3 gir dei beste tekniske løysingane. 
 
5. Byggenemnda rår til at kommunestyret vel det alternativet, av 2b eller 3, som 
kommunen har økonomi til å bygge og drifte. 
 
6. Dersom alt. 3 vert valt, bør ein vurdere om det er naudsynt å bygge ei 3 etg til 
tribune/ publikumsareal. Dette vil kunne redusere både investering- og 
driftskostnader vesentleg. 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 111/20 

1. Kommunestyret viser til romprogram og funksjonsløysing for nytt symjeanlegg 
presentert i alternativ 3 i saksutgreiinga. Det vidare arbeidet med å realisere 
symjeanlegg i Volda sentrum må i hovedsak baserast på dette konseptet. 
 
2. Kommunestyret bed administrasjonen legge drifts- og investeringsramme knytt 
til alternativ 3, til grunn for ramme for kommunal medverknad i prosessen for 
budsjett og økonomiplan for perioden 2021-2024. Vidare framdrift av prosjektet vil 
avhenge av fullfinansiering. 
 

 
 
 
  



 

Side 14 av 24 

 

Vedlegg: 
Vedlegg 1 Romprogram og kalkyle - Alternativ 1 
Vedlegg 2- Romprogram og kalkyle Alternativ 2A 
Vedlegg 3 Romprogram og kalkyler- Alternativ 2B 
Vedlegg 4 Romprogram og kalkyle - Alternativ 3 
Vedlegg 5 Arealoversikt basseng 
Vedlegg 6 arealoversikt garderober 
Vedlegg 7 vurdering energisentral 
Vedlegg 8 vedtak byggenemnda 
vedlegg 9 skisser Ekberg 
Vedlegg 10 Analyserapport Asplan Viak 
Vedlegg 11 Innspel frå brukargrupper 
Korrigering av saksframlegg - Symjeanlegg i Volda sentrum -  Val av konsept 

 

Saksopplysningar: 
Saka gjeld val av størrelse og innhald i symjeanlegg plassert inntil Volda Campus 
Arena sin fleirsbrukshall.  
 
Bakgrunnen for saka er kommunestyret sitt vedtak 20.06.2019, sak 59/19, som har 
fylgjande ordlyd: 

Volda kommunestyre ber administrasjonen om å starte opp eitt prosjekt knytt 
til realisering av nytt symjeanlegg i Volda sentrum 

Prosjektet skal startast opp hausten 2019 med sikte på raskast mogleg 
gjennomføring og realisering. 

Prosjektet skal kjørast i kommunal regi der innovasjon og samspel står 
sentralt i det vidare arbeidet. Prosjekta Volda Campus Sparebank 1 Arena, ny 
ungdomskule og nytt symjeanlegg skal ha høgast intern prioritet framover. 

Finansiering vert å handsame av kommunestyret for den nye kommunen i 
samband med budsjett- og økonomiplan og på grunnlag av val av konsept. 

Vidare fatta byggenemnda fylgjande vedtak i møte 24.02.2020:  

Byggenemnda ber kommunedirektøren om å utgreie fire alternative 
romprogram for ny symjehall i Volda sentrum. Det skal utarbeidast 
planskisser for kvart alternativ som – iden grad det er mogleg – skal 
innehalde dei romfunksjonar som er opplista i saka her. Alternativ 1, 2A og 
2B skal halde seg innanfor reguleringsplan sine byggegrenser. Alternativ 3 
skal utformast så arealeffektivt som mogleg men skal oppfylle arealbehovet 
som er vist under alternativ 3. 

Det skal utarbeidast kostnadsoverslag for kvart alternativ. Desse skal leggast 
fram for Byggennemnda som gir si tilråding til formannskap og 
kommunestyre om kva alternativ som skal utviklast vidare. 

Byggenemnda er orientert om skisseprosjektet interessegruppa for 
Voldabadet har laga. 

Byggenemnda er positive til engasjement og vil ha ein god dialog med alle 
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brukargrupper for ny symjehall. 

Byggenemnda ber om at administrasjonen innarbeider innspel frå 
interessegruppa for Voldabadet i alternativ 3. 

Sakframlegget her er meint å svare byggenemnda si bestilling i møte 24.02.2020.  

Romfunksjonane vedtaket viser til er ei liste i saksframlegget. Interessegruppa sitt 
skisseprosjekt er planskisser utarbeidd av arkitekt Stefan Ekberg, innsendt 
gjennom medlem i Byggenemnda 18.02.2020. For meir informasjon om vedtak, 
saksutgreiing og skissene som vedtaket viser til vert det vist til vedlegg 8 og 9. 

Vedtaket er grunnlaget for skisser og kalkyler som er utarbeidd av Nordplan AS 
med støtte frå tekniske konsulentar innan VVS og elektro. Arbeidet som er gjort 
skal sikre at det er fysisk mogleg å bygge eit badeanlegg som inneheld dei 
funksjonar som Byggenemnda har bestemt. Vidare skal arbeidet sikre at 
kalkulasjonar som er gjort er realistiske i høve faktisk bygning og plassering. For 
meir informasjon om Nordplan sitt arbeid vert det vist til vedlegg 1 – 7. 

Erfaringar frå andre badeanlegg 

I tillegg til Nordplan AS sitt arbeid, er det i samband med konferansen 
«Svømmehallkompetanse 2020» gjennomført synfaring i Ringeriksbadet (Hole 
kommune), Furumo svømmehall (Modum kommune), Skattekista (Flesberg 
kommune) og Holmlia fjellhall (Oslo). I tillegg er det gjennomført synfaring i 
Ulsteinbadet og vi har hatt god kontakt med Ulsteinbadet og Vossabadet når det 
gjeld erfaringar knytt til drift og kostnader. 

Anlegga er ulike og prioriterer ulike brukargrupper. Generelt er erfaringa at ingen 
oppnår optimale forhold for alle brukargrupper. Særleg vert det peika på 
stupanlegg som lett kjem i konflikt med andre brukargrupper. Stupeanlegg er 
populært og mykje brukt, men av eit relativt sett fåtal personar samanlikna med 
andre brukargrupper. Det vert derfor rådd til å plassere stup i eige basseng, 
eventuelt vurdere om stup skal vike for anna bassengaktivitet. Det vil vere naturleg 
å vurdere dette ut frå den idrettskultur som er der symjeanlegget er plassert. 
Bevegelige konstruksjonar (hev/senk botn, HC heis m.m.) i basseng kan gi 
utfordringar i høve reinhald og drift. Det vert rådd til å vurdere bruksnytten opp mot 
driftsikkerheit og driftskostnader. 

Når det gjeld driftskostnader får vi opplyst frå Vossabadet har dei har driftsutgifter 
på 18,2 mill pr år (inkludert kapitalutgifter utrekna her. Vossabadet sin 
investeringskostnad indeksregulert til april 2020 var 148, 16 mill).  Frå 
Ringeriksbadet får vi opplyst at dei har driftsutgifter på 17,5 mill pr. år alt inkludert. 
Generelt er det vanskeleg å innhente relevante tal, fordi dei fleste anlegg vert 
subsidiert av kommunen i ei eller anna form slik at reelle kostnader ikkje kjem fram. 
Dette kan til dømes vere kapitalkostnader som ikkje vert belasta drifta, direkte 
drifts/ lønskostnader som vert belasta anna budsjett og direkte tilskot til drifta. 

Også faktiske billettinntekter er vanskeleg få relevante tal på. Rekneskapsførte 
billettinntekter kjem ofte også frå kommunen sin eige bruk, til dømes skulen som 
betalar for sin bruk av anlegget. Ofte er desse rause fordi det er behov for styrke 
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anlegget sin økonomi og tilfører ikkje reelle inntekter til kommunen. 

Brukargrupper 

Ulike brukargrupper vart invitert til å gi innspel i forkant av Byggenemnda si 
sakbehandling. Dette omfattar fylgjande brukargrupper: 

- Idrettsrådet  

- VTI symjegruppa  

- Volda/Ørsta revmatikerforening  

- Høgskulen i Volda  

- Volda vidaregåande skule  

- Kommunalt råd for likestilling av menneske med nedsett funksjonsevne  

- Ungdomsrådet  

- Opplæring og oppvekst, her også barn- og ungerepresentant (Volda kommune) 
  
Det er seinare oppretta ei stifting -  Voldabadet – som har gitt innspel til 
kommunen. 
 
VTI symjegruppa ynskjer eit anlegg som kan nyttast både av konkurranseidrett og 
ålmenta. Bassenget sin størrelse er vesentleg og at det er aktivitetar som gjer 
anlegget attraktiv for alle grupper. Stiftinga Voldabadet og Idrettsrådet viser til 
tilsvarande behov.  
 
Revmatikerforeninga viser til behov for universell utforming for bassenga. Stiftinga 
Varmtvassbassenget har teke kontakt pr. telefon og ber om at behovet for 
varmvassbasseng vert ivareteke i ny symjehall. Stiftinga opplyser at bassenget er 
32 år gamalt og at eigar har prøvd å stenge anlegget fleire gonger. Anlegget vert 
truleg stengt om maks 8 år når vilkår i tilskotsordning om 40 års drift er oppfyllt.  
 
Høgskulen ynskjer opplæringsbasseng og basseng med stup 1 m og 3 m, helst 
også 5 m, men 5 m er ikkje avgjerande. 
 
For meir informasjon om dei ulike innspel vert det vist til vedlegg 11. 
 
Analyserapport om bad og symjeanlegg i Volda (Asplan Viak) 
 
Asplan Viak har utarbeidd ein rapport som vurderer grunnlaget for nytt 
sentrumsnært bad og symjeanlegg. Rapporten har vore sentral både for 
kommunen og brukargrupper som har engasjert seg i prosjektet. Rapporten er 
datert 16.04.2018. Rapporten inneheld besøksanalyse for ulike typer badeanlegg, 
kostnadsestimat og forventa inntekter.  
 
Rapporten tek utgangspunkt i eit anbefalt program som omfattar: 
Familiebad med areal for småborn, større born, sklier, leik, sprut og variert 
vassdjupne, serveringsareal og opphaldsoner. 
Velvære-/helsebad med varmt vatn, vassmassasje, motstraumsanlegg, boblebad 
og ev. badstu. 
Idrettsbad/mosjon med symjebasseng og stupanlegg. 
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Arealbehov for anbefalt program er i rapporten vurdert til 3 458 m2 BTA, av desse 
1 729 m2 på hovedplan. 
 
Kostnaden for anbefalt program er i rapporten estimert til 183 mill (mars 2018), 
med lågaste estimat kr. 149 mill og høgaste estimat kr. 227 mill. Indeksregulert mai 
2020 vert tilsvarande tal 192,7 mill, med lågaste estimat 153,9 mill og høgaste 
estimat 239 mill. 
 
ØKONOMI 

I administrasjonen sitt framlegg til budsett og økonomiplan november 2019 var det 
avsett 57,3 mill i økonomiplanperioden. Dette føresette mva-kompesjon på kr. 19.8 
mill og spelemiddel på kr 21,9 mill, total byggekostnad på kr. 99 mill. I budsjett la 
ein til grunn to grunne basseng, 8,5 X 12,5 m. og 12,5 X 25 m. I kommunestyret si 
handsaming av budsjett og økonomiplan vart det gjort vedtak om å auke løyvinga 
med 20 mill. I møtet kom det fram at dette var meint å styrke framdrifta for nytt 
symjeanlegg. Av debatten i møtet kjem det fram at ein ikkje har hatt til hensikt å 
legge føringar på innhaldet i symjeanlegget, likevel forstår ein det slik at det er 
politisk ynskje om meir enn ei minimumsløysing. 

Forholdet mellom mva-kompensasjon og spelemiddel-tilskot 

Prinsippet er at kommunen får tilbake mva for investering knytt til verksemd som 
har rett til kompensasjon. I praksis betyr dette at kommunen har rett til å få 
kompensert mva for investering knytt til skulen si lovpålagde symjeundervisning. 
Dersom ein opnar for anna bruk misser ein retten til kompensasjon for den delen 
av verksemda som ikkje er knytt til lovpålagd symjeundervisning. 

Spelemiddel skal gå til tiltak som gir folket moglegheit til å drive fysisk aktivitet, 
både gjennom frivillig medlemsbaset idrett og gjennom eigenorganisert aktivitet. 
Dette betyr i praksis at vilkåret for rett til tilskot er at anlegget vert stilt til disposisjon 
for folket. Vi har teke kontakt med Møre og Romsdal fylkeskommune og 
Kulturdepartementet og får opplyst at vilkåret for spelemiddeltilskot er at anlegget 
vert gjort tilgjengeleg for ålmenta, også for reine opplæringsbasseng.  

Ut frå dette er det i kalkylene ikkje rekna med å få spelemiddeltilskot og full mva-
kompensasjon samtidig. 

Slik det er i dag får kommunen kompensert mva kun for den tid eller del av 
anlegget som er nytta av skulen sett i høve til total opningstid. KS jobbar aktivt for å 
endre dette, slik at kommunen får kompensert mva for den tida anlegget ikkje er i 
bruk av andre. Det betyr at kompensasjon også vert rekna for den tida anlegget er 
stengt. Dette vil vere meir i tråd med prinsippa som gjeld dersom symjeanlegget 
vert bygd for skulen sin bruk åleine. Etter dei signal vi får frå KS er det sannsynleg 
at ei avgjerd om dette spørsmålet ligg langt fram i tid. Vi må derfor legge til grunn 
dagens praktisering av regelverket. 

Fordeling av tid mellom skulen og andre brukarar er vesentleg for kor mykje 
meirverdiavgift kommunen får kompensert. 

Symjegruppa melder eit behov for treningstid på 3 timar 5 dagar i veka på kveld og 
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1,5 timar 2 dagar i veka om morgonen. Symjegruppa legg til grunn at dei ikkje 
brukar heile anlegget. Dersom symjeanlegget er ope for publikum (inkludert 
symjegruppa) 50 timar i veka og skulen nyttar den 22 timar i veka, vil kommunen få 
mva-kompensasjon for 30,6% av total investeringskostnad. Dersom ein utvidar 
opningstid eller andre får bruke delar av anlegget samtidig som skulen, vil 
prosentandelen for skulen sin bruk verte mindre. Det fører til mindre 
kompensasjon. På same måten kan skulen auke sitt timetal og dermed få meir 
kompensasjon, men då risikerer ein reduserte billettinntekter. 

Inntektspotensiale 

Kommunen kan ta betalt for den bruken av symjeanlegget som ein ikkje får mva-
kompensasjon for.  

Asplan Viak analyserer forventa besøkstal for eit attraktivt badeanlegg i Volda. 
Analysen legg til grunn at det ikkje er badeanlegg i Ørsta og legg då til grunn 44 
000 besøk. Legg ein til grunn at besøkstala frå Ørsta kommune forsvinn vert det 
potensielle besøkstalet redusert til 33 000.  

Rapporten konkluderer med eit besøkstal på mellom 42 000 og 59 000. Dersom 
ein legg til grunn at Ørsta kommune har eige badeanlegg og reduserer anslaget 
tilsvarande, vil besøkstalet ligge mellom  35 000 og 49 000. Det har ikkje vore 
tradisjon for at den organiserte idretten betalar for treningstid. Ein kan derfor ikkje 
gå ut frå at heile anlegget er tilgjengelig for betalande publikum i 40-50 timar slik 
analyserapporten føreset. Vi legg derfor til grunn lågaste anslag – 35 000 besøk pr 
år – og ein billettpris på kr. 90,-. Dette gir ei årleg inntekt på kr. 3 150 000,-. Vi går 
ut frå at alternativ 1 vil vere mindre attraktivt Og gi mindre inntekter. Inntektene er 
etter skjøn redusert med 20%. Dette gir ei årleg inntekt for alternativ 1 på kr. 
2 520 000,-. Vi legg til grunn at alternativ ikkje 3 gir vesentleg større besøkstal enn 
alternativ 2A og 2B, fordi alternativ 3 i realiteten er innretta mot symjeidrett og er 
mindre attraktivt for anna publikum 

For ordens skuld gjer vi merksam på at anslaget er høgst usikkert. 

Driftskostnader energi, vatn og avløp 

Forbruk av vatn frå vask og dusj og forbruk av avløpsvatn vil variere mykje alt etter 
korleis anlegget vert brukt i praksis. Vi har som vi har gjort greie for over lagt til 
grunn eit besøkstal på 35000 pr. år for alternativ 2A, 2B og 3. I tillegg kjem skulen 
sin bruk. Skulen har meldt inn eit minimumsbehov på 22 timar pr. veke (38 veker 
pr. år) og eit sannsynleg elevtal på 15 pr. time. Dette gir eit besøkstal pr. år på 
12540.  

Alternativ 1 viser forbruk dersom symjehallen kun vert brukt av skulane. Det er 
likevel sannsynleg at anlegget vert brukt av andre sjølv om minste alternativ vert 
valt. Driftskostnadane vil då auke. 

For symjehall er det normalt å rekne 48 l/person (Enova 2011) Dette gir eit totalt 
årleg vassforbruk av oppvarma vatn frå nettet på ca 2300 m3. Forbruk av 
uoppvarma vatn frå nett vert estimert til 40% av oppvarma vatn frå nett, ca 920 m3. 
Totalt vassforbruk dusj, vask og toalett ca 3220 m3 pr. år. Kostnadane er basert på 
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dagens  gebyrregulativ. 

Forbruk: 

FORBRUK AV VATN OG ENERGI Alt. 1 Alt. 2A Alt. 2B Alt. 3 

Årleg energiforbruk føresett kr. 1 pr. 
kWh 

583000 675000 675000 810000 

Forbruk bassengvatn med 
gjenvinning m3/år 

1186 1825 1825 1825 

Forbruk bassengvatn utan 
gjenvinning m3/år 

4745 7300 7300 7300 

Forbruk oppvarma vatn frå nett m3/år 601 2300 2300 2300 

Avløpsvatn m3/år 240 920 920 920 

 

Kostnader: 

 kWh 
årleg 
kostnad 

Vatn 
årleg 
kostnad 

Avløp 
årleg 
kostnad 

Sum 
Kr/år 

Alt. 1 583 000 38 653 3 077 624 
730 

Alt. 2A 675 000 69 649 11 794 756 
443 

Alt. 2B 675 000 69 649 11 794 756 
443 

Alt. 3 810 000 69 649 11 794 891 
443 

 

Andre driftskostnader 

Symjehallen i Volda kan samanliknast med Ulsteinbadet i størrelse og 
kompleksitet. For sjølve badeanlegget der får vi opplyst at ei halv stilling trengst for 
den daglege drifta. Reinhaldskostnadane er kalkulert etter reinhaldstandarden 
INSTA 800. Skilnaden i reinhaldskostnader for alternativ 1 og alternativ 3 er kr. 
1 840 000,- pr. år. Skilnaden har si årsak større areal på ulike flater og at det vert 
etablert ei etasje til. 

Omfanget av personalkostnader vil avhenge av opningstid. Dersom anlegget skal 
stillast til disposisjon for publikum vil kommunen ha eit ansvar for sikkerheit og 
vakthald. Vossabadet har erfart at bruk av frivillige badevakter ikkje fungerer på 
grunn av krav til kompetanse og faste opningstider og rår til at personalkostnader til 
badevakter vert lagt inn i driftsbudsjettet. 

Dersom ein elles legg til grunn analyserapporten sin føresetnader for opningstid -
mellom 40 og 50 timar pr. veke tilgjengeleg for publikum - vil behovet for 
badevakter tilsvare 3 årsverk etter det vi kan sjå. Årlege kostnader for dette vert kr. 
1 800 000,- 
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Ulsteinbadet har ein årleg kostnad til kjemikalie på 180 000,- og ein servicekostnad 
på reinseanlegget på kr. 150000,-. I våre kostnadskalkyler er det lagt til grunn eit 
filteranlegg som har noko mindre forbruk av kjemikalie. Usikkerheita knytt til reelle 
driftskostnader er likevel så stor at ein bør ta høgde for eit tilsvarande 
kostnadsnivå. For alternativa der kun skulen brukar anlegget er kostnaden for 
kjemikaliebruk redusert etter skjøn med 20 % fordi denne kostnader i større grad 
heng saman med personbelastninga i bassenga. 

Andre bygningsmessige kostnader som går på drift og vedlikehald er henta frå 
erfaringstal for forvaltning, vedlikehald og drift, kr. 270.- pr. m2 bruttoareal. 

Kostnadskalkyler investering og drift for dei ulike alternativ 

KOSTNADER ALTERNATIV 1  

Alternativ 1 inneheld treningsbasseng 25x12,5 m, opplæringsbasseng 12,5x8,5 m, 
sauna, garderober/dusj og toalett. Lagerrom for skulen og lagerrom for andre 
brukarar. 

Andel skulen sin bruk 30,6% 100% 

Estimert byggekostnad inkl. mva 134 321 
000 

134 321 
000 

· Mva-kompensasjon 8 220 445 26 864 
200 

· Spelemiddel (utan hev/senk botn) 21 900 000  

Estimert netto byggekostnad 104 200 
555 

107 456 
800 

Årlege drift og kapitalkostnader   

Kapitalkostnad 5 731 031 5 910 124 

Energibruk 583 000 583 000 

Vatn og avløp 41 730 41 730 

Kjemikaliebruk og service renseanlegg 330 000 294 000 

Anna bygningsmessig drift (bygningsvedlikehald) 586 980 583 980 

Personalkostnader reinhald og driftspersonale 4 760 000 4 760 000 

Minus billettinntekter -2 520 000  

Sum årlege kostnader 9 512 741 12 172 
834 

 

KOSTNADER ALTERNATIV 2 A 

Alternativ 2A inneheld i tillegg 1m og 3 m stup, trivselsområde 
(boblebad/plaskebasseng), kafeareal og kiosk. 

Andel skulen sin bruk 30,6% 100% 

Estimert byggekostnad inkl. mva 167 885 
000 

167 885 
000 
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· Mva-kompensasjon 10 274 562 33  577 
000 

· Spelemiddel 22 900 000  

Estimert netto byggekostnad 134 710 
438 

134 308 
000 

Årlege drift og kapitalkostnader   

Kapitalkostnad 7 409 074 7 386 940 

Energibruk 675 000 675 000 

Vatn og avløp 81 443 41 730 

Kjemikaliebruk og service renseanlegg 330 000 294 000 

Anna bygningsmessig drift (bygningsvedlikehald) 724 140 724 140 

Personalkostnader reinhald og driftspersonale 4 760 000 4 760 000 

Minus billettinntekter -3 150 000  

Sum årlege kostnader 10 829 657 13 881 
810 

 

KOSTNADER ALTERNATIV 2 B 

Alternativ 2B har same innhald som 2A men har 5 m stup i tillegg 

Andel skulen sin bruk 30,6% 100% 

Estimert byggekostnad inkl. mva 168 785 
000 

168 785 
000 

· Mva-kompensasjon 10 329 642 33 757 
000 

· Spelemiddel 23 900 000  

Estimert netto byggekostnad 134 555 
358 

135 028 
000 

Årlege drift og kapitalkostnader   

Kapitalkostnad 7 400 545 7 426 540 

Energibruk 675 000 675 000 

Vatn og avløp 81 443 41 730 

Kjemikaliebruk og service renseanlegg 330 000 294 000 

Anna bygningsmessig drift (bygningsvedlikehald) 724 140 724 140 

Personalkostnader reinhald og driftspersonale 4 760 000 4 760 000 

Minus billettinntekter -3 150 000  

Sum årlege kostnader 10 821 128 13 921 
410 

 

KOSTNADER ALTERNATIV 3 

Alternativ 3 har konkurransebasseng 15,5x25 m og opplæringsbasseng 12,5x8,5 
m, større areal rundt basseng og tribuneareal i 2. etasje. Trivselsareal, kafe og 
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kiosk går ut. 

Andel skulen sin bruk 30,6% 100% 

Estimert byggekostnad inkl. mva 201 725 
000 

201 725 
000 

· Mva-kompensasjon 12 345 570 40 345 
000 

· Spelemiddel 23 900 000  

Estimert netto byggekostnad 165 479 
430 

161 380 
000 

Årlege drift og kapitalkostnader   

Kapitalkostnad 9 101 369 8 875 900 

Energibruk 810 000 810 000 

Vatn og avløp 81 443 41 730 

Kjemikaliebruk og service renseanlegg 330 000 294 000 

Anna bygningsmessig drift (bygningsvedlikehald) 885 330 885 330 

Personalkostnader reinhald og driftspersonale 6 600 000 4 760 000 

Minus billettinntekter -3150000  

Sum årlege kostnader 14 658 142 15 666 
960 

 

Usikkerheit i kalkylene 

Å estimere kostnader for symjealegg er særs krevjande og usikkerheita vert difor 
stor, noko som også viser i Asplan Viak sine kostnadsestimat. Anlegga er 
kompliserte og er det er mange måtar å bygge på. Det er lite statistikk tilgjengeleg 
som til dømes i Norsk prisbok. Det er relativt få anlegg som vert bygd, det er 
relativt få entreprenørar som har tilstrekkeleg kompetanse og ein finn sjeldan 
prosjekt som er samanliknbare. Konkurransesituasjonen i markedet kan ha stor 
betydning for prisnivå. 

I sum betyr dette at ferske og relevante erfaringstal er vanskeleg å finne noko som 
gjer kostnadskalkylene mindre treffsikre. I tillegg er tilgang på tilbydarar med rett 
kompetanse og kapasitet på rett tidspunkt mindre, noko som kan føre til underskot 
på tilbydarar og dermed høgare pris. 

 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Alternativ 1 har to basseng og badstu men elles ikkje andre trivselsfunksjonar knytt 
til seg. Anlegget vil oppfylle skulen sine behov. Ein legg til grunn at også 
mosjonssymjarar vil ha glede av eit slikt anlegg.  

Alternativ 2A og 2B har i tillegg enkel kafefasilitet, trivselsbasseng/boblebad og 1 
og 3 m stup. Skilnaden på alternativ A og B er at alternativ B har 5 m stup i tillegg. 

Alternativ 3 har breiare basseng, meir plass rundt bassenget, tribuner og fleire rom 
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og funksjonar som er tilrettelagt for organisert idrett. Ein har her ikkje funne areal til 
kafefunksjon og trivselsareal.  

Alternativ 3 møter i større grad idretten sine behov men reduserer breidda på 
tilbodet i symjehallen. Anslagvis vil alternativet koste om lag 3,8 mill meir i året å 
drifte.  

Symjeanlegg kan vurderast ut frå ei behovstrapp. Det grunnleggjande behovet er å 
dekkje lovpålagde tenester som det å tilby symjeundervisning til elevane i 
grunnskulen. Det andre steget i trappa handlar om eit tilbod utover det kommunen 
er pålagt å tilby, men som gir ålmenta eit folkehelse- olg trivseltilbod til breie 
grupper. Det tredje trinnet handlar om også å gi tilbod til spissa brukargrupper som 
skal drive trening og konkurransesymjing. Det fjerde trinnet handlar om badeland 
der ein legg inn ein opplevingsdimensjon og aktivitetar med forventing om å trekkje 
til seg folk frå eit større omland. Kommunen må vurdere ambisjonsnivået ut frå 
økonomisk evne til investering og drift. Første trinn er obligatorisk. Steget opp til 
andre trinn er ikkje større enn at det vil vere fornuftig å gå litt opp for å dekkje eit 
breiare publikum. For å gå vidare opp i trappa, må ein vurdere meirverdien for 
innbyggjarane i Volda ved ein årleg meirkostnad på ca 4 mill kroner for å stette 
behovet for ei særidrettsgruppe sine primærbehov. Ei av hovudutfordringane til 
kommunesektoren er at volumet på økonomiske plikter aukar både som følgje av 
statlege reformer og sjølvpålagde oppgåver. Konsekvensen av dette kan verte at 
aktivitetsvolumet veks i «utkanten» av det som er kommunane sitt primæroppdrag, 
og ikkje i kjerneoppgåvene som kommunen har eit søre for ansvar for.  
 

Å realisere symjeanlegget vert ei økonomisk utfordring for kommunen uansett. 
Etter kommunedirektøren sitt syn er det likevel ikkje rett å legge særskilt til rette for 
ei avgrensa brukargruppe og la andre kommunale tenester bere kostnaden. 
Skilnaden i årlege driftskostnader for dei andre alternativa er heller liten. Her vil det 
vere naturleg å legge vekt på eit tilbod som femner størst mogleg brukargruppe og 
gir eit postivt bidrag til generell folkehelse. Byggenemnda vert derfor rådd til å velje 
alternativ 2B som konsept det skal arbeidast vidare med. 

 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Idrettsrådet  

VTI symjegruppa  

Volda/Ørsta revmatikerforening  

Høgskulen i Volda  

Volda vidaregåande skule  

Kommunalt råd for likestilling av menneske med nedsett funksjonsevne  

Ungdomsrådet  

Opplæring og oppvekst, her også barn- og ungerepresentant (Volda kommune) 
Stiftinga Voldabadet 
Eldrerådet 
FUNK 
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Byggenemnda, Volda Kommune
Att. Leiar Jan Henning Egset
Stormyra 1
6100 Volda

Stift ing a Voldabadet
6100 Volda

Volda 30. Juni-2020

Drøftingspartnarar for byggenemnda vedr. Symjehall i Volda

Stiftinga Voldabadet viser t il vedtaket Kommunestyret gjorde i sak 20.06.2019, sak 59/ 19,
der det m.a. a. heitte at «innovasjon og samspel skal stå sentralt i det vidare arbeidet« -
samt kommunestyrehandsaminga av symjehallsaka den 18.06.2020.

Stiftinga er visse på at byggjenemnda onskjer - inna nfor dei rammene som kommunestyret
vedtok i sak 67 / 20 der dei gjorde konseptval som må bearbeidast noko vidare,- akunne
vere ein posit iv drøftingspartnar for byggjenemnda framover. Særskilt gjeld dette
problemst illingar av symjefagleg art.

Vi i stiftinga Vo/da badet har dif or oppnemnt ei f agg ruppe på 3 personar:

- Ola Andreas Hauge
- Anne-Britt Aambø Hallaråker
- Ottar Skare

Faggruppa kan når som helst st ille til gode og positive drøftingar med byggjenemnda når
nemnda ønskjer rad. Viser elles til nokre innspel vi allereie har korne med t idlegare, før
kommunestyrevedtaket i sak 67 / 20.

Det blir både i Asplan Viak-rapporten og Norges Svømmeforbund sin anleggsplan for
symjeanlegg oppmoda om aknyt e t il seg badefagleg kompetanse og brukargrupper for a
sikre at eit symjeanlegg stettar behova.

Vi vonar at intiativet vårt vert positivt motteke.

Mvh

4a 4
Anne-Britt Aamb Hallara ker
Leiar
Sti ftinga Voldaba det



Innspel frå Stiftinga Voldabadet til Byggjenemnda 

 

I punkt 3 i kommuneadministrasjonen si tilråding til møtet den 31.08.2020 står det fylgjande: 

Kommunen skal innhente råd frå relevante brukargrupper ved utforming av konkurransegrunnlag i 
den grad det er naudsynt for å sikre at symjeanlegget blir så brukarvenleg som mogeleg ut frå  dei 
rammer som vert gitt. Slik Stiftinga Voldabadet ser det har dei til ei viss grad innhenta råd, men tek 
ikkje omsyn til viktige moment. 

Vidare ser ein ut ifrå sakspapira at det frå administrasjonen, og frå tilleggspunkta frå kommunestyret 
si side, er ønske om å få utforma eit konkurransegrunnlag som gjev kommunen stor fridom til å 
plukke bort delar av prosjeket ved ei delprising. Dette gjeld til dømes ei 3. etasje som skal innehalde 
tribune og eit areal som er tiltenkt utleige (og som genererer inntekter). Stiftinga Voldabadet har 
både hatt møte med sakshandsamar og sendt inn punkt som tydeleggjer behovet for nettopp tribune 
for å stette idretten sitt behov. Dersom ein fjernar tribune, vil ein få ein reduksjon på 4 mill. 
i tippemidlar då anlegget ikkje kan klassifiserast som eit konkurranseanlegg. I tillegg har det vore 
tydeleg signalisert at eit sekretæriat ikkje bør ligge på same plan som symjebassenget, noko det ikkje 
har vorte teke omsyn til i skissene frå Nordplan. 

Kommunedirektøren hevdar at desse skissene inneheld det meste av elementa som er på 
teikningane til Stefan Ekberg. Dette er grov feilinformasjon. Å plassere stupetårnet på motsatt side av 
alt. 3 vedlegg 9, gjer at utsikta mot elva og det flotte uteområdet vil bli dårleg utnytta og vil stenge 
for lyset inn i symjehallen.  Vidare ser ein ikkje korleis det skal vere råd å få plassert inn fleire av 
elementa i Nordplan sine skisser, noko som barberer ned prosjektet betydeleg. Såleis vil ein aldri 
kunne få anlegget godkjendt som eit opplevingssenter, noko som vil kunne utgjere 10 prosent  MVA 
på billettane. Ein er sjølvsagt avhengig av å få godkjendt anlegget som opplevingssenter, men ved å 
plukke bort store delar av tilleggselementa så fjerner ein den moglegheita. 

Tap av 4 mill i spelemidlar og tap av utleigeinntekter er fylgjene dersom ein fjernar 3. etasje.   I tillegg 
får ein eit anlegg som ikkje er teneleg for idretten og ikkje blir eit godkjend konkurranseanlegg. 

Det blir også nemnt innhenting av kapital frå private og næringslivet. Dersom Stiftinga Voldabadet 
skal vere ein del av denne prosessen  må vi også ha tilstrekkeleg påverknad på sluttproduktet, slik at 
det blir eit anlegg vi kan stille oss bak. Det står i sakspapira at dersom ein skal hente inn prisar på 
enkeltelement, så vil dette gje ei auke i prisen på sluttproduktet. Vil det ikkje vere fornuftig å nytte 
desse midlane til symjeanlegget istadenfor i forprosessane? 

Kommunestyrevedtaket som gjeld fokus på innovasjon og samspel er gjenteke fleire stadar i 
sakspapira, men fleire av føringane som kjem i saksframlegget speglar i liten grad dette. Vi registrerer 
også at kommunedirektøren handlar langt utanfor sitt mandat i oversendingsframlegget til 
byggenemnda. Oppdraget frå kommunestyret er at sakspapira som skal leggast fram skal vere utan 
saksutgreiing og tilråding frå administrasjonen. I den eine føringa bed Kommunedirektøren 
byggjenemnda om å ikkje ta ytterlegare omsyn til skissene til Stefan Ekberg (utover dei elementa 
som ligg i Nordplan sine) sidan desse har mindre avvik frå reguleringsplanen. Andre fagfolk reknar 
desse avvika som så marginale at dette ikkje bør vere eit hinder for å velje det beste konseptet.  

Vi bed Byggjenemnda om å legge skissene til Stefan Ekberg til grunn i anbodet, slik at ein er sikra eit 
innovativt anlegg som er brukarvenleg for alle brukarane og idretten. Arkitekt Ekberg har lagt vekt på 
samspelet mellom VCA og Voldabadet både når det kjem til behov, funksjonalitet og uttrykk. Asplan 
Viak sin rapport har vore bakgrunn for vala som er gjort i skissene. Dette er viktig med tanke på å få 
til løysingar som gjev best gevinst. Også i desse sakspapira frå administrasjonen ser ein at det er 
kostnader og ikkje det totale biletet som kjem fram. 



  
Sidan byggjenemnda no har fullmakt til å ta alle avgjerdsler om prosjektet (så lenge det ikkje går 
utanfor kommunestyret sitt vedtak,) bed vi om at det vert teke omsyn til brukargruppene sitt behov 
og kommunestyret sine tidlegare vedtak. Fokuset må vere at dette skal verte eit anlegg som er best 
mogeleg for samfunnet.  Dette må ligge til grunn i det vidare arbeidet.  

 

Stiftinga Voldabadet 

 



Fra: Sunniva Utnes Kvangarsnes på vegne av Postmottak Volda 
Sendt: 31. august 2020 08:14 
Til: Sonja Håvik 
Emne: VS: Brev til byggjenemnda vedr. møtet den 31. august 
Vedlegg: Innspel til Byggenemnda møte den 30.08.2020.docx 
 

  
Fra: Anne-Britt Aambø Hallaråker <symjekurs@gmail.com>  
Sendt: 30. august 2020 21:37 
Til: Postmottak Volda <postmottak@volda.kommune.no> 
Emne: Brev til byggjenemnda vedr. møtet den 31. august 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
152/20 Formannskapet 15.09.2020 
88/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Slutthandsaming: Reguleringsendring for Håmyra, plan ID 2011003 
 
Samandrag: 
Saka gjeld ei mindre reguleringsendring av detaljreguleringsplan for Håmyra (plan 
ID 2011003). Denne planen vart vedteken 18.06.2015 med juridisk bindande 
situasjonsplan. Vegen f_V5, samt gang- og sykkelvegen f_G/S2 er ikkje bygd i 
samsvar med planen og tiltakshavar «Din Bolig AS» har difor fått krav frå Volda 
kommune om å søkje reguleringsendring i samsvar med utbygd anlegg.  
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
FSK- 152/20 Vedtak: 
 
Kommunestyret  vedtek mindre reguleringsendring for Håmyra med plankart og 
føresegner datert 16.04.2020, jf. plan- og bygningslova § 12-14. 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Kommunedirektøren rår kommunestyret til å vedta mindre reguleringsendring for 
Håmyra med plankart og føresegner datert 16.04.2020, jf. plan- og bygningslova § 
12-14. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 152/20 
 
Kommunestyret  vedtek mindre reguleringsendring for Håmyra med plankart og 
føresegner datert 16.04.2020, jf. plan- og bygningslova § 12-14. 
 
 

 



 
 
  



Vedlegg: 
1357 Føresegner rev2020_04_16 
Plankart rev 160420 
Situasjonsplan A1 
Sjekkliste ROS_2020_04_16 
1357 ROS-analyse_2020_04_16 
Merknader samla 
Fylkesmannen i Møre og Romsdal - Revidert planforslag: Ber om ny vurdering og trekking 
av motsegn 
Geoteknisk prosjektering med vedlegg 
Flaumsonekart 200 års flaum med klimatillegg 

 
Saksopplysningar: 
Tiltakshavar fekk varsel om mogleg pålegg om tilbakeføring 01.07.2019 med frist til 
å søke endring innan 15.09.2019. Søknad om reguleringsendring vart sendt Volda 
kommune 11.09.2019. Det er søkt om ny plassering av privat fellesveg f_V5. 
Vegen er bygd med ei parallell forskyving mot sør grunna breiare grøft mellom veg 
og mur mot bustader nord for vegen. I plankartet er det også gjort ei mindre 
justering av formålsgrensa mellom leikeplassen f_L3 og BK 5. Gang- og 
sykkelvegen f_G/S2 er bygd om lag som gjeldande plan tilseier med det ein 
vurderer å vere små avvik i høgde. Nytt plankart, føresegner og situasjonsplan er 
lagt ved saka. 
 
Køyreveg: Endringar i f_V5 
Felles privat veg f_V5 er omsøkt flytta parralellt sørover med avstandar frå om lag 
0.9-1,8 meter. Dette fører til at bueiningane langs sørsida av vegen får noko 
mindre uteareal og ei innkøyring med andre kurvaturar i forhold til gjeldande plan.  
 
 
 

 
Figur 1: Utsnitt frå plankartet. Endringar i plassering av veg F_V5 og leikeplass f_L3 er synt med 



raude strekar. 
 
 
Leikeplass: Endringar på f_L3: 
Som ein ser av figur 1 (over) er eit mindre areal av f_L3 teken ut og gjort om til 
bustadområde. Dette for å gi samsvar mellom utbygd areal og plankart. Storleiken 
på leikearealet er framleis innanfor krava for nærleikeplass. 
 
Gang- og sykkelveg: Endringar på f_G/S2: 
Denne gangvegen beheld plasseringa i terrenget, men har små avvik i høgde i 
forhold til føringane i gjeldande plan. I snitt er høgda på gang- og sykkelvegen 
bygd 23 cm høgare i terrenget. På det meste er skilnaden 51cm, medan på det 
minste er skilnaden 0 cm. 
 
ROS-analyse og omsynssoner: 
Etter motsegn frå Fylkesmannen i Møre og Romsdal er det lagt inn ein revidert 
ROS-analyse og tilhøyrande nye omsynssoner i plankartet. Føresegnene er også 
oppdaterte jf. desse omsynssonene. Omsynssonene er knytte til 
skredfarevurderingane som er gjort i NVE rapport nr 53/2019. Dei nye 
omsynssonene (H310) set krav til tryggleiksgrad jf. TEK 17 § 7.3. Dette medfører 
at to oppførte byggningar ligg delvis innanfor større årleg sannsyn enn 1/1000, og 
tilfredsstill dermed ikkje krava i TEK 17.  
 

 
Figru 2: Frå skredfarekarte til NVE. Raud sone syner skredfare med større årleg 
sannsyn enn 1/1000. Bustadar (nye tiltak) tilhøyrande tryggleiksklasse S2 skal 
ligge utanfor denne sona.  
 



Offentleg ettersyn og høyring: 
Søknad om reguleringsendring var på høyring og offentleg ettersyn i perioden 01.-
22. november 2019. Det kom inn fire brev med merknader til høyringa, derav ei 
motsegn frå Fylkesmannen i Møre og Romsdal. Merknadane er (vedlagt) er 
oppsummert og kommentert nedanfor: 
 
Fylkesmannen i Møre og Romsdal: 
Påpeikar at det ved utarbeiding av ny plan, herunder endring av plan jf. PBL § 12-
14, skal gjennomførast ein ny/revidert ROS-analyse. Fylkesmannen syner til at 
NVE kartla reell skredfare med årleg sansyn i 2019 (NVE rapport 53/2019). Det 
vart stilt motsegn fram til avdekka skredfare vart avdekt i plankartet som 
omsynssone med tilhøyrande føresegn som sikrar tilstrekkeleg tryggleik mot skred 
jf. TEK 17 § 7-3. 
 
Kommentar:  
ROS-analysen er revidert og det er sett inn omsynssoner i plankartet som er 
plassert med bakgrunn i NVE sin rapport nr 53/2019. Dei reviderte plandokumenta 
vart i tillegg sende på ei ny avgrensa høyring til dei partane som er busett innanfor 
omsynssonene. Det har ikkje kome nye merknader til denne avgrensa høyringa. 
Motsegna frå Fylkesmannen vart trekt i brev av 07.05.2020. I brevet vert 
kommunen råda til å undersøkje mogleg flaumfare jf. tryggleikskrava i TEK 17 § 7-
2. Kommentaren til dette er at dette er utført i samband med prosjektering av 
flaumsikringsprosjektet som skal gjerast for Håmyrelva (Gjølelva).  
 
Møre og Romsdal Fylkeskommune: 
Har ingen merknadar tilendringane. 
 
Sivert Håmyr (eigar av gbnr 18/193): 
Syner til tidlegare brev i samband med utarbeiding av reguleringsplan for Håmyra. 
Håmyr bad då om mur med tilhøyrande gjerde langs gangvegen f_G/S2 som går 
langs nordleg side av eigedomen gbnr 18/193. Meiner at gangvegen er bygd 
lågare i terrenget enn den skal vere og at den etter kartet skal vere 57 cm høgare. 
Syner til at det er lagt kantstein og ikkje mur mot hagen på 18/193. Krev at 
vegkanten vert høgare, evt med støypekant på 40-50 cm med gjerde på toppen. 
Syner til slutt til at grus, snø og vatn frå gangvegen kjem inn i hagen. 
 
Kommentar:  
Gang- og sykkelvegen (f_G/S2) er bygd høgare i terrenget enn det gjeldande 
situasjonsplan tilseier. I snitt er gang- og sykkelvegen bygd 23 cm høgare i 
terrenget enn det den skulle vere i høve denne situasjonsplanen. Dette går fram av 
ny situasjonsplan tilhøyrande søknad om reguleringsendring. I saka til 
kommunestyret der det vart fatta vedtak 26.02.2015 er tidlegare innspel frå Håmyr 
kommentert i høve gang- og sykkelvegen. Her står det følgjande: «Langs sørsida 
av planlagt gangveg vil det bli etablert mur og gjerde etter som vegen er lagt heilt 
inn mot eigedomsgrensa til 18/193». Føresegnene i gjeldande plan sett ikkje krav 
om gjerde eller kant lang gang- og sykkelvegen og samsvarar dermed ikkje med 
det som er kommentert. Situasjonsplanen sett krav til plassering og høgde i 
terreng. Føresegnene og plankartet med tilhøyrande situasjonsplan er den juridiske 
delen av planen. Det er ikkje gjort vedtak om å endre føresegnene i handsaminga i 
kommunestyret. Høgdeskilnadane mellom G/S2 og eigedomen er ikkje høg nok til 
at det er stilt krav om gjerde. Med bakgrunn i dette vert innspelet ikkje teke til 
følgje. 



 
 
Felles innspel frå naboar (Peter Gabriel Godø og Janina Halseth – Håmyra 23A, 
Manuela Erlbeck og Karl Ullrich – Håmyra 25A, Alette Dale og Synne Ryan – 
Håmyra 27A og Ingeborg Karlsbakk Hoggen – Håmyra 29A:  
Naboane har tilkomst til felles privat veg f_V5 på sørleg side av vegen. Ein syner 
her til dei ulempene flyttinga av vegen får for eigedomane. Avviket frå gjeldande 
plan gjer inn- og utkøyring frå eigedomane vanskeleg, grunna endra kurvatur og 
stigningsforhold. Dette er også ei utfordring vinterstid med glatt vegbane. Ved inn- 
og utkøyring må ein mellom anna køyre svært nærme inngangsparti. Det vert synt 
til at dette er eit vesentleg avvik frå kontrakten mellom utbyggjar og huseigarar, og 
ein meiner dette ikkje kan handsamast som ei mindre reguleringsendring. Statens 
Vegvesen si handbok N100 er nytta for å syne sporingskurve for personbil i 
vedlagde modelleringar. Ein meiner at utearealet er betydeleg redusert og at 
verdien og kvaliteten på bustadane er nedsett.  
 
 
Kommentar: 
Det er ikkje uvanleg at det vert avvik mellom reguleringsplan og faktisk utbygging. I 
dette tilfellet har det medført noko tap av uteareal og eit noko endra køyremønster. 
Modelleringane som det vert synt til syner at innkøyrslene kan nyttast, men at 
desse har fått ei annan utforming enn det som var planlagt frå byrjinga. Når det 
gjeld endringar i høve kontrakt med utbyggjar vurderer kommunen dette til å vere 
ei privatrettsleg sak. Bakgrunnen for reguleringsendringa er eit pålegg frå Volda 
kommune om å korrigere plan etter faktisk utbygging, dette med grunnlag i at 
planen har ein juridisk bindande situasjonsplan. Utnyttingsgrada på BK6 er rekna 
ut å vere på 25,52% BYA, noko som er innanfor maks BYA på 30%.  
 
 
 
 
Vurdering: 
Etter krav frå Volda kommune om å søkje mindre reguleringsendring for 
detaljreguleringsplan for Håmyra vurderer ein no forslaget til å vere i samsvar med 
det som er bygd ut i Håmyra. Kravet har bakgrunn i at situasjonsplanen er juridisk 
bindande. Plandokumenta er oppdaterte i høve merknadane frå Fylkesmannen i 
Møre og Romdsdal, med nye omsynssoner for skredfare og tilhøyrande 
føresegner. Flyttinga av vegen f_V5 har ført til redusert areal til eigedomane på 
området BK6 og eit noko anna køyremønster enn det gjeldande plan har lagt opp 
til. Vegbreidda er ivareteke, men vegen har fått ei noko anna stigning og kurvatur 
inn mot eigedomane. Med bakgrunn i sporingskurvene henta frå vegnormalen 
N100 vurderer ein det som mogleg å nytte innkøyrslene til bueiningane i området. 
Ein vurderer elles ikkje avviket å vere vesentleg i høve gjeldande plan. Det er heller 
ikkje kome merknader frå regionale mynde i forhold til trafikktryggleiken på vegen. 
Merknadane vedrørande flytting av vegen f_V5 vert ikkje teke til følgje. Gang- og 
sykkelvegen f_G/S2 er ikkje flytta i terrenget, men er plassert noko høgare i 
terrenget enn det gjeldande plan legg opp til. Ein vurderer endringa av gang- og 
sykkelvegen til å vere av lite vesentleg karakter. Føresegnene i gjeldande plan legg 
ikkje føringar for at f_G/S2 skal ha gjerde eller mur mot naboeigedom i sør. 
Dersom dette er avtalt mellom utbyggjar og nabo er dette å vurdere som eit 
privatrettsleg forhold mellom partane. Merknadane knytt til f_G/S2 vert ikkje teke til 
følgje. 



 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen konsekvens. 
Konsekvensar for folkehelsa:  Ingen konsekvens. 
Miljøkonsekvensar: Ingen konsekvens. 
Økonomiske konsekvensar: Ingen konsekvens. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen konsekvens. 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen konsekvens. 
 
 
Konklusjon: 
Kommunedirektøren rår kommunestyret til å vedta mindre reguleringsendring for 
Håmyra, jf. plan- og bygningslova § 12-14. 
 
 
 
Rune Sjurgard Erlend S. Vikestrand 
kommunedirektør Planleggjar 

 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Detaljregulering for Håmyra 
 

 
PlanID: Godkjenningsdato: Godkjent av: 
1577-2011003 26.02.2015 (sak PS 4/15) Volda kommunestyre 

 
 Plan utarbeidd:       03.02.2014 

 

REGULERINGSFØRESEGNER  
tilknytt detaljregulering for Håmyra 
 

§1. GENERELT 
 
§1.1. Gyldigheitsområde 
Desse reguleringsføresegnene gjeld innanfor det området som på plankartet er vist med 
reguleringsgrense. Føresegnene og plankart og situasjonsplanen kjem i tillegg til krav i plan- 
og bygningslova. 
 
§1.2. Privatrettslege avtalar 
Etter at denne reguleringsplanen med tilhøyrande føresegner er gjort gjeldande, kan det ikkje 
gjerast privatrettslege avtalar som er i strid med planen. 
 
§1.3. Andre bestemmelsar 
Desse føresegnene kjem i tillegg til dei ei kvar tid gjeldande sentrale og kommunale lover og 
føresegner. 
 
§1.4. Arealbruksføremål 
Arealet innanfor reguleringsgrensene skal nyttast i samsvar med Pbl. §§ 12-5 og 12-6 til 
følgjande føremål: 
 
Bebyggelse og anlegg (Pbl. § 12-5 nr. 1)  
- 1111 Bustader – frittliggande småhus; BF1 
- 1112 Bustader – konsentrert småhus: BK1 – BK8 
- 1510 Energianlegg 
- 1610 Leikeplass – f_L1 – f_L3 
- 1550 Renovasjonsanlegg 
 
Samferdsleanlegg og teknisk infrastruktur (Pbl. § 12-5 nr. 2) 
- 2011 Køyreveg, offentleg; o_V1, o_V2, o_V3, o_V7 og o_V8 
- 2011 Køyreveg, felles; f_V4, f_V5, f_V6, f_V9 
- 2012 Fortau, offentleg; o_F1-4 
- 2015 Gang- og sykkelveg, felles(f_G/S2) og offentleg(o_G/S3) 
- 2016 Gangveg; f_G1, f_G2, o_G3, f_G4 og f_G5,  
- 2018 Anna veggrunn, tekniske anl., offentleg 
- 2019 Anna veggrunn, grøntareal, felles 
- 2082 Parkeringsplassar P1-4 
 
Grøn struktur (Pbl §12-5 nr. 3) 
- 3031 Turveg 

  
Revidert: 10.03.2014, 03.02.2015, 27.02.2015, 16.04.2020 

Etter vedtak i kommunestyret 18.06.2013 
 
Arkivsaknr.: 

 
2014/280 (2011/1193) 
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- 3040 Friområde 
 
Landbruks-, natur- og friluftsområde (Pbl § 12-5 nr. 5) 
- 5130 Friluftsformål 
 
Omsynssoner (Pbl §12-6) 
- Sikringssone for frisikt H_140 
- Gul støysone H_220 
- Flaumfaresone H_320 
- Skredfaresone H_310 

 
§2. AREALBRUK 
 
§2.1. Fellesføresegner 

 
a) Situasjonsplan sist revidert 3.12.2014, er juridisk bindande del av plan, og bygningar skal 

plasserast innanfor dei byggegrensene som er vist i plankartet. Plan og føresegner er 
bindande for plassering og utforming av bygningar, vegsystem samt plassering/utforming 
av leikeplassar og friområde. 
 

b) Ved handsaming av søknad om byggjeløyve skal kommunen sjå til at bygningane får god 
form og materialbruk og at bygningar i same området får ei harmonisk utforming i høve 
terrenget og i høve eksisterande bebyggelse. Det skal ikkje nyttast reflekterande 
materialar eller skjemmande fargar på bygningar/anlegg. Det skal leggast vekt på å 
nytte/ta vare på eksisterande vegetasjon samt opparbeide gode uteareal. 
 

c) Nødvendige terrenginngrep skal utførast mest mulig skånsamt og opne terrengsår skal i 
nødvendig grad tilsåast/tilplantast. I tilfelle der det førekjem utgravne massar skal desse 
leggjast på stader der dei ikkje verkar skjemmande. Ved varige opne utgravingar, som 
vegskjeringar, der høgdeforskjell mellom topp skjering og botn utgraving er større enn 1,5 
m, bør det etablerast støttemur. 
 

d) Der tomt eller leikeareal grensar til fjellskjering med fallhøgde over 1 m skal topp 
fjellskjering sikrast med gjerde i høgde 1,2m. Gjerde skal vere slik forma at det hindrar 
klatring, jf. elles krav i TEK10. 
 

e) Der terrenget etter opparbeiding gjer det naudsynt med støttemur mot grannetomt eller 
veg, kan kommunen gje påbod om at planeringshøgder skal løftast eller gjerast lågare, 
eller at det vert nytta skråningar som gjer høgda på støttemurane lågare. Det tillatast 
oppført forstøtningsmur i eigedomsgrensa. 
 

f) Høgde og utforming av gjerde og støyskjerm mot veg skal godkjennast av kommunen. 
 

g) Vegskråningar skal setjast i stand med tilplanting/tilsåing samstundes med ferdigstilling av 
bustadfeltet. Terreng, gjerde og hekkar langs gater skal ikkje vere høgre enn 0.7m over 
vegnivået. Ved avkøyrsle gjeld ovannemnde, men høgda skal ikkje vere over 0.5 m. 
 

h) Langs begge sider av o_V1 skal det plantast til med oppstamma tre som kan framstå som 
ein allè.  
 

i) Prinsippa bak universell utforming skal leggjast til grunn i størst mogleg grad, jf. plan- og 
bygningalova med tekniske forskrifter.  
 

§2.2. Bebyggelse og anlegg, PBL. §§12-5 NR.1 OG 12-7 
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2.2.1 Frittliggande småhus 
a) Innanfor BF2 og BF3 gjeld reguleringsføresegnene tilhøyrande reguleringsplan for 

endring av Smalebakken 2 med planID 1994011. 
 

b) Innan BF1 skal det kunne førast opp frittliggande småhus med 
utleigedel/sekundærhusvære med tilhørande anlegg som garasje, bud og liknande. 
 

c) Bebyggelsen skal plasserast innanfor dei byggjegrensene som er vist på plankartet. 
Bygningar tillatast oppført med mønehøgd inntil 9 m og gesimshøgd 6 m.  

 
d) Grad av utnytting av tomtene er bestemt av “tillete prosent bebygd areal” (%BYA) slik: 

Område BF1   Max % BYA  =    30% BYA  
 

e) I område merka BF skal garasjar ikkje byggjast større enn 50 m2 BYA og då berre i ei 
høgd. Garasjar skal ikkje ha større gesimshøgd enn 2,5 m og mønehøgd ikkje over 4,0 
m. Det er ikkje tillete med ark på garasje. Garasje oppført vinkelrett på veg skal 
plasserast min. 5 m frå regulert trafikkareal. Garasje med innkøyring parallelt med veg 
skal ha avstand 3 m frå regulert trafikkareal. 

 
f) På kvar einskild tomt skal det opparbeidast 2 parkeringsplassar på eigen grunn.  

 
 
2.2.2 Konsentrerte småhus og lav blokkbebyggelse 
 
a. Innan BK1 – BK8 skal det kunne førast opp konsentrerte fleirmannsbustader med 

tilhørande anlegg som garasje, bod og liknande. BK1 – BK8 skal planleggast under eitt, 
men kan byggjast ut i trinn. 
 
Område Type bygg Bueining 

pr. bygg 
Maks tal 
bueiningar 

BK1 Lågblokk med parkering i underetasje 10 50 bueiningar 
BK2 4-mannsbustader  4 16 bueiningar 
BK3 Lågblokk med parkering i underetasje 10 20 bueiningar 
BK4 4-mannsbustader  4 16 bueiningar 
BK5 4-mannsbustader og 2-mannsbustader  4 og 2 16 bueiningar 
BK6 2-mannsbustader 2 8 bueiningar 
BK7 Lågblokk med parkering i underetasje 10 10 bueiningar 
BK8 Lågblokk med parkering i underetasje 10 20 bueiningar 

 
 

b. Bygningar med pulttak tillatast oppført med møne-/gesimshøgd inntil 9 m, medan 
bygningar med flatt tak og parkeringskjellar tillatast oppført med gesimshøgd inntil 10.5 m 
frå planert terreng ved høgste fasade på bygga.  
 

c. For bu-einingar med heis kan ev. heis- og trappehus samt ventilasjonsbygg på tak 
overstige maks gesims og mønehøgd. Storleiken på desse bygningsdelane skal 
avgrensast til bygget sin funksjon.   

 
d. Grad av utnytting av tomtene er bestemt av “tillate prosent bebygd areal” (%BYA) slik: 

Maks %BYA for BK1, BK3, BK7 og BK8  =    50% BYA 
Maks %BYA for BK2, BK4 og BK5   =    45% BYA 
Maks %BYA for BK6     =    30% BYA 

 
 

e. Garasjar skal ikkje ha større gesimshøgd enn 3 m og mønehøgd ikkje over 4,5 m. Det er 
ikkje tillete med ark eller takglas på garasje.  
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f. Garasje skal som hovudregel og ved utkøyring vinkelrett på veg, plasserast min. 5 m frå 
regulert trafikkareal. Kommunen kan, om utbygginga på tomta gjer det nødvendig med 
garasje med innkøyring parallelt med veg, tillate slik oppført inntil 3 m frå regulert 
trafikkareal.  

 
g. Innanfor BK2, BK4,BK5 og BK6 skal det minimum opparbeidast 2 parkeringsplassar pr. 

bustad. For BK1,BK3, BK7 og BK8 skal det minimum opparbeidast 1,5 parkeringsplass. 
Ein av parkeringsplassane for kvar bueining (BK1 t.o.m. BK8) skal vere overdekt. 
 

h.  Parkering kan dekkjast ved felles parkeringsplass for fleire av BK-områda og skal 
opparbeidast som vist i situasjonsplanen. Det skal setjast av areal til parkeringsplassar 
for bilar og elektriske rullestolar/scooterar for forflyttningshemmede personar i tilknytning 
til områda BK1-BK8. Minimum 1 parkeringsplass for forlyttningshemmede pr. 10 bu-
eining. Disse parkeringsplassene må ligge nær hovudinngangen og i de bygg med heis, 
nær heis 

 
i. Uteareal med viste gangtilkomstar skal opparbeidast og ferdigstillast samstundes med 

bygningane/anlegget elles i samsvar med situasjonsplanen.  
 

j. Dei fysiske inngrep i terreng skal så langt det let seg gjere gjennomførast på ein slik måte 
at ein tek vare på eksisterande vegetasjon og unngår sår i terrenget. Skråningar skal 
plantast til med stadeigen vegetasjon. 
 

k. Ikkje utbygd del av tomta skal utformast tiltalande. Det er ikkje tillate å ha skjemmande 
skjeringar og fyllingar. Mur mot offentleg veg skal godkjennast av kommunen. 
 

l. Ved trinnvis utbygging skal utbyggingsareal som ikkje vert teke i bruk med ein gong 
opparbeidast førebels med vegetasjon. Uteareal skal opparbeidast og ferdigstillast 
samstundes med bygningane/anlegget elles. 
 

m. Innafor kvar tomt må utbyggjer syte for naudsynt drenering for overvatn og grunnvatn, og 
føre dette til avløp til bekk/vassdrag eller kommunalt ledningsnett etter godkjenning frå 
kommunen. 
 

n. Kommunen skal ha rett til å nytte uteareal i samband med naudsynt vedlikehald av 
kommunaltekniske anlegg som kryssar eller ligg inntil byggeområda. 

 
o. Innanfor BK1 skal det etablerast minimum to småbarnsleikeplassar, kvar av dei skal vere 

på minimum 100 m2 og minimum utstyrast med sandkasse og sittebenk.  
 

 
2.2.3 Leikeplass 

a. Leikeplassane f_L1,  f_L2 og f_L3 skal opparbeidast slik at dei er eigna for leik og 
opphald, minimum med reiestativ, sandkasse, benk og noko fast dekke. 
Leikeplassane kan gjerdast inne. Prinsippa om universell utforming bør, så langt råd, 
leggast til grunn slik at leikeplassane heilt eller delvis kan nyttast av alle 
 

b. Leikeplassane f_L1, f_L2 og f_L3 skal ha eigna beplantning som kan fungere som 
skjerming mellom dei ulike aktivitetssonene. Beplantning innanfor f_L2 må ikkje 
redusere mulegheitene for bruk av området til skileik.  
 

c. Leikeplassen f_L1 skal i tillegg opparbeidast med ballbane, med eigna dekke til 
føremålet og naudsynt sikringsnett. 
 

d. Leikeplassane skal opparbeidast i samsvar med forskrift om sikkerheit ved 
leikeplassutstyr frå Barne- og Familiedepartementet 
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e. Leikeplassen f_L1 er felles for bueiningane innanfor BK1 og BK2, men skal også 
kunne fungere som kvartalsleikeplass for tilgrensande bustadområde. 
 

f. Leik for born i alderen 1-7 år skal prioriterast, dette gjeld særleg for f_L3 
 

g. Leikeplassane f_L2 og f_L3 er felles for bustadane innanfor BK3, BK4, BK5, BK6,  
BK7 og BK8. F_L2 er i tillegg felles leikeplass for byggefelta Smalebakken og 
Håmyra. 

 
§2.3. Samferdselsanlegg og teknisk infrastruktur, pbl. §§12-5 NR.2 OG 

12-7 
2.3.1 Trafikkområde 

a) I trafikkområde skal det som vist i situasjonsplanen byggast  
- Køyreveg, -Fortau, Gang-/sykkelveg 

 
b) I tillegg til vist trafikkareal kjem nødvendig areal til annan veggrunn samt 

vegskjeringar og fyllingar. Vist skråningsutslag på plankart kan endrast som følgje av 
detaljprosjektering. 
 

c) O_V1, o_V2, o_V3, o_V7 og o_V8 er offentlege vegar. Lengde- og tverrprofilar som 
følgjer som illustrasjon til planen er rettleiande jf. teikningane (1357-201, 1357-
202,1357-203, 1357-204, 1357-205, 1357-206, 1357-207 og 1357-208) 
 

d) F_V4, f_V5, f_V6  og f_V9 er felles vegar for tilgrensande bustadområde. Lengde- og 
tverrprofilar som følgjer som illustrasjon til planen er rettleiande jf. teikningane (1357-
201, 1357-202,1357-203, 1357-204, 1357-205, 1357-206, 1357-207 og 1357-208) 
 

e) F_V10 er felles skogsbilveg for skogeigarane i området. 
 

f) Fortau langs offentlege vegar skal vere oppheva. 
 
2.3.2 Gang- og sykkelveg. 

a) Gang- og sykkelvegar skal opparbeidast med viste breidder og utformast som vist i 
situasjonsplanen. 

b) F_G/S2 skal vere felles for tilstøytande bustadområde. 
c) O_G/S3 er offentleg gang-/sykkelveg. 

 
 
2.3.3 Gangveg. 

a) F_G1, f_G2, f_G4 og f_G5 er felles for tilstøytande bustadområde. 
b) O_G3 er offentleg gangveg. 

 
2.3.4 Parkeringsplassar. 
a) O_P1 er offentleg og kan nyttast i forbindelse med bruk av friluftsområdet nord for 

planområdet 
b) F_P3 er felles parkeringsplass for BK3, BK4, BK5, BK7 og BK8. 
c) F_P2 og f_P4 er felles parkeringsplass for BK1 og BK2. 
 
§2.4. Grønstruktur, pbl. §§12-5 NR.3 OG 12-7 
2.4.1 Turveg 
a) Offentleg turveg o_Tv3, o_Tv4, o_Tv6 og o_Tv7 er del av eksisterande turstinett i 

grøntkorridoren langs Håmyrelva. Stiane kan haldast vedlike og utbedrast i 
utbyggingsperioden. 

 
b) Det skal opparbeidast tursti frå o_Fr1 – o_Fr6 og til anna regulert formål.   
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2.4.2 Friområde 
a. Friområde o_Fr1 - o_Fr6 er offentleg friområde. 

 
b. Innanfor o_Fr1 - o_Fr6 er det ikkje tillate å drive verksemd eller føre opp bygg eller 

anlegg som etter kommunen sitt skjøn er til hinder for bruken av friluftsområdet. 
Nødvendig skjøtsel av skog og ev. førebygging av elva vil vere tilate. 

 
§2.5. Landbruks-, natur- og friluftsområde, pbl § 12-5 nr. 5 
2.5.1 Friluftsformål 
a) Innafor område for friluftsformål skal det vere høve til å drive friluftsliv  i tillegg til at det kan 

drivast landbruksdrift, dvs. beite for husdyr, vedhogst/vedlikehaldshogst.  
 
§3. Hensynssoner, pbl. §12-6 
§3.1. Sikringssoner 
3.1.1 Frisikt 
Frisiktsonene merka «H140» i vegkryssa må ikkje utnyttast slik at det på noko tidspunkt 
hindrar fri sikt. Areal innafor frisiktsonene skal planerast ned til 0,5 meter over tilgrensande 
vegars nivå. 
 
§3.2. Støysoner 
3.2.1 Gul støysone 
Innanfor områda merka H220_1-2 er det ikkje høve til å føre opp bustad eller etablere 
hovuduteplass utan at det er etablert nødvendig støyskjerming. 
 
§3.3. Faresoner 
3.3.1 Flaumfare 
Innanfor område merka H320_1 er det ikkje høve til oppføring av bygg før det er gjort 
undersøkingar om muleg flaumfare og nødvendige tiltak er etablert. 
 
3.3.2 Jord og Flaumskred avklaring 
Det skal som del av teknisk plan gjennomførast naudsynt utgreiing av jord- og 
flaumskredfaren for nedre del av planområdet i samarbeid med NVE. 
 
3.3.3 Skredfare 
H310_1 Skredfara innanfor denne omsynssona har større årleg sannsyn enn 1/1000. 
Innanfor omsynssona er det forbud mot tiltak I tryggleiksklasse S2 og S3, dette jamfør 
byggteknisk forskrift §7-3. Forbodet gjeld så lenge ein ikkje har utført tryggingstilltak slik at 
tilstrekkeleg tryggleik vert nådd. Tilstrekkeleg tryggleik må dokumenterast av fagkyndige. 
 
H310_2 Skredfara innanfor denne omssynssona har større årleg sannsyn enn 1/5000. 
Innanfor omsynssona er det forbud mot tiltak I tryggleiksklasse S3, dette jamfør byggteknisk 
forskrift §7-3. Forbodet gjeld så lenge ein ikkje har utført tryggingstilltak slik at tilstrekkeleg 
tryggleik vert nådd. Tilstrekkeleg tryggleik må dokumenterast av fagkyndige. 
 
H310_3 Skredfara innanfor denne omssynssona har større årleg sannsyn enn 1/5000. 
Innanfor omsynssona er det forbud mot tiltak I tryggleiksklasse S3, dette jamfør byggteknisk 
forskrift §7-3. Forbodet gjeld så lenge ein ikkje har utført tryggingstilltak slik at tilstrekkeleg 
tryggleik vert nådd. Tilstrekkeleg tryggleik må dokumenterast av fagkyndige. 
 
 
 
H310_4 Skredfara innanfor denne omssynssona har større årleg sannsyn enn 1/5000. 
Innanfor omsynssona er det forbud mot tiltak I tryggleiksklasse S3, dette jamfør byggteknisk 
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forskrift §7-3. Forbodet gjeld så lenge ein ikkje har utført tryggingstilltak slik at tilstrekkeleg 
tryggleik vert nådd. Tilstrekkeleg tryggleik må dokumenterast av fagkyndige. 
 
§4. Fellesføresegner 
§4.1. Rekkefølgje, Pbl. §12-7 nr.10 
a) Behov for sikringstiltak langs Håmyrelva må avklarast og i nødvendig grad etablerast før 

tilgrensande bustadområde kan takast i bruk. Plan for sikring/handtering av overvatn i 
planområdet må utarbeidast som del av teknisk plan og skal gje grunnlag for 
dimensjonering av tekniske anlegg i planområdet. 
Det skal som del av teknisk plan gjennomførast naudsynt utgreiing av jord- og 
flaumskredfaren for nedre del i samarbeid med NVE. 
Naudsynte tiltak som fylgjer av slik utgreiing skal vere på plass før bustader i området kan 
takast i bruk. 

b) Vegar skal utbyggast samtidig med, eller i forkant av utbygging av tomtene. 
 

c) Nødvendig støyskjerming må etablerast i samsvar med vedlagte støyrapport før o_V1 kan 
ferdigstillast. 

d) F_L1 skal opparbeidast, utstyrast med leikeplassutstyr, beplantast og ev. sikringsbehov 
skal vere etablert og ferdigstilt før bustader innanfor BK1 og BK2 kan takast i bruk. 

 
e) Tilkomst f_G4 og f_G5 til f_L1 skal vere ferdig før BK3, BK5, BK7 og BK8 kan takast i 

bruk. 
f) Tilkomst f_G1 til f_L2 skal vere ferdig før BK3, BK7 og BK8 kan takast i bruk. 

 
g) F_L2 skal opparbeidast,  utstyrast med leikeplassutstyr, beplantast og sikringstiltak skal 

vere etablert og ferdigstilt før bustader innanfor BK 3, BK5 og BK7 kan takast i bruk. 
 

h) F_L3 skal opparbeidast,  utstyrast med leikeplassutstyr, beplantast og sikringstiltak skal 
vere etablert og ferdigstilt før bustader innanfor BK 4 og BK6 kan takast i bruk. 

 
i) Oppstamma tre langs på sørsiden av o_V1 skal vere planta før BK3 og BK8 kan takast i 

bruk. Oppstamma tre på nordsiden av o_V1 skal vere planta før BK1 og BK2 kan takast i 
bruk. 

j) Uteareal skal opparbeidast og ferdigstillast samstundes med bygningane/anlegget og elles 
i samsvar med situasjonsplan godkjent av kommunen. 
 

k) Før utbygging vert sett i verk skal kommunen godkjenne tekniske anlegg og vedta 
utbyggingsavtale mellom kommunen og tiltakshavar vedkomande dei tekniske anlegga 
som er naudsynt for utbygginga. Dette gjeld mellom anna vegar, gatelys, stiar, VA og EL-
/tele- og kabelnett, drensgrøftar og ev. sikringstiltak langs Håmyrelva. Samlevegen frå 
enden av Raudemyrvegen og forbi eksisterande busetnad i Solhøgda skal utbyggast med 
fortau, fast dekke (AP el tilsv) før utbygging av bustadane i Håmyrområdet vert sett i gang. 
Oppføring av  støyskjerm /og eller naudsynt avskjerming mot bustadane i Solhøgda skal 
gjerast  som del av  opparbeiding av veg o_v1. 
Omlegging av skogsbilveg og etablering av parkeringsplass skal gjennomførast  samtidig 
med  utbygging av veg o_v1 og før utbygging av  områda BK1 og Bk2. 
Plan for skilting i området skal vere del av teknisk plan. 

l) For området skal det nyttast fellesrenovasjon med oppsamling av avfall i nedgravde 
konteinarar. Det skal vere etablert avtale om slik ordning med VØR, jf 
Renovasjonsforskriftene §2, før utbygging kan setjast i gang. Ordninga skal vere etablert 
før bygningar i området vert tekne i bruk. 

m) Før utbygging av Håmyrfeltet med tilhøyrande samleveg kan setjast i gang, skal det 
etablerast fylgjande strakstiltak i Raudemyrvegen:  

1.  Vegen skal skiltast med fartsgrense 40km/t 
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2.  Farthumpar/oppheva gangfelt skal etablerast ved gangveg mot Sjukehuset 
(vest for gnr 19 bnr 410)-, ved kryss mot Brenslene-, mot gangveg aust for 
Steingardsvegen og ved overgang til Heltnevegen/Uravegen. 

3. Gatestrekninga skal ha prioritet i høve komande plan for utskifting/ 
oppgradering av kommunale gatelys. 

4. Dersom Raudemyrvegen på strekninga Lisjenakkvegen til Solhøgda ikkje er 
opparbeidd til samlevegstandard før utbygging av Hæmyrfeltet startar, skal det 
i anleggsfasen etablerast ordning med vikeplikt for møtande køyrety (skil 
212/214) eller lysregulering. 

  
n) Før Raudemyrvegen skal få status som samleveg, og gjennomgangstrafikk og 

bussløysing gjennom Håmyra/Urbakkfoten kan iverksetjast, skal vegen på strekninga 
Lisjenakkvegen til Solhøgda vere opprusta til samleveg standard.  
Spørsmål om forkøyrsvegskilting av vegen skal då også vere avklara. 
 
Før Kleppevegen skal få status som samleveg og gjennomgangstrafikk og bussløysing 
gjennom Håmyra/Urbakkfoten kan iverksetjast, skal vegen vere opprusta til samleveg-
standard. Tilsvarande må Engesetvegen opprustast. Andre byggetrinn i Håmyra skal ikkje 
iverksetjast før desse tiltaka er iverksett. Spørsmål om forkøyrsvegskilting av vegen skal 
då også vere avklara.  

 
§4.2. Automatisk freda kulturminne 
Dersom det viser seg at tiltak innanfor planen kan skade, øydeleggje, grave ut, flytte, 
forandre, tildekke, skjule eller på annen måte utilbørleg skjemme automatisk freda 
kulturminne eller framkalle fare for at dette kan skje, må arbeida straks stansast og 
kulturminneforvaltninga varslast umiddelbart. Ansvaret ligg hjå tiltakshavar og/eller 
ansvarshavande leiar på plassen. Kulturminneforvaltninga avgjer snarast mogleg – og 
seinast innan 3 veker – om arbeidet kan fortsette og vilkåra for det. Fristen kan under gitte 
forhold forlengast. 

 
§ 5 Generelt. 
Det er ikkje høve til, med private servituttar, å skipe tilhøve som er i strid med desse 
føresegnene. Ved sida av desse reguleringsføresegnene gjeld vedtekter i Plan- og 
bygningslova og bygningsvedtektene for Volda kommune. Når særlege grunnar talar for det 
kan kommunen tillate mindre vesentlege endringar frå reguleringsplanen innanfor ramma av 
bygningslovgjevinga og dei kommunale vedtektene.  
 
 
 
 
Volda kommune, xx/xx/2020 
 
__________________    ____________________ 
ordførar      Kommunedirektør 
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Reguleringsplan PBL 2008
§12-5. Nr. 1 - Bygningar og anlegg

Bustader-frittliggjande-småhusBF1

Bustader-konsentrert-småhusBK2
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§12-5. Nr. 3 – Grøntstruktur

Turvego_Tv3

Friområdeo_Fr1

§12-5. Nr. 5 – Landbruks-, natur- og
friluftsformål og reindrift
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Sjekkliste for vurdering av risiko og sårbarheit i saker etter plan- og bygningslova  
Utarbeidd av Fylkesmannen i Møre og Romsdal. Revidert 15.12.2016 

 

 

Plan- og bygningslova § 28-1 fastset krav om sikker byggegrunn, og § 4-3 fastset krav om risiko- og sårbarheitsanalysar i arealplanlegginga. 

 

Føremålet er å gje grunnlag for å førebygge risiko for skade og tap av liv, helse, miljø, viktig infrastruktur, materielle verdiar mv. Risiko og sårbarheit kan ligge i arealet slik 

det er frå naturen si side (flaum- og skredfare, radonstråling mv.). Risiko og sårbarheit kan òg oppstå som ei følgje av arealbruken – i og utanfor det aktuelle planområdet. 

 

Planstyresmakta pliktar å sjå til at risiko- og sårbarheitsanalyse vert gjennomført. 

 

Klimaendringane er forventa å påverke framtidig risiko og sårbarheit, og ROS-analysen må difor vurdere konsekvensar av klimaendringane. Fylkesmannen har lagt ved 

nokre sjekkpunktar på siste side i dette dokumentet som kan vere til hjelp når klimatilpassing skal vurderast. 

 

Bruk av sjekklista 

Denne sjekklista er utarbeidd av Fylkesmannen i Møre og Romsdal. Sjekklista kan tene som utgangspunkt for, og oppsummering av, risiko og sårbarheit i arealplansaker. 

Sjekklista er ikkje i seg sjølv ein ROS-analyse. For å kvittere ut spørsmåla i sjekklista, må det gjerast sjølvstendige vurderingar. Dersom ein er usikker på om det føreligg 

risiko, skal det hentast inn fagkyndig vurdering. Alle står fritt til å tilpasse sjekklista til eige behov. 

 

Som utgangspunkt meiner Fylkesmannen i Møre og Romsdal at sjekklista gjev størst nytte i mindre arealplansaker (detaljregulering, reguleringsendring, mindre 

områderegulering). I slike saker der risiko eller sårbarheit ikkje vert avdekt, kan utfylt sjekkliste og kommentarar gå inn i saka som dokumentasjon av risiko og sårbarheit. 

Dersom risiko eller sårbarheit vert avdekt, må dette visast i sjekklista, saman med utfyllande vurdering av avdekte forhold. Sjekklista kan under same føresetnad brukast i 

byggesaker og dispensasjonssaker, jf. krava i pbl. § 28-1. 
 

Sjekklista er mindre eigna til å dokumentere samansett risiko og sårbarheit i større arealplanar (områderegulering, kommuneplanens arealdel og kommunedelplanar). 

 

Fylkesmannen har samla dokument og lenkjer til bruk i arealplanlegginga her: 

http://www.fylkesmannen.no/More-og-Romsdal/Samfunnstryggleik-og-beredskap/Arealplanlegging/ 

 

GisLink gjev tilgang til kart- og faginformasjon til bruk i arealplanlegginga: 

http://www.gislink.no

http://www.fylkesmannen.no/More-og-Romsdal/Samfunnstryggleik-og-beredskap/Arealplanlegging/
http://www.gislink.no/
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Sjekkliste for vurdering av risiko og sårbarheit i saker etter plan- og bygningslova  
 
Namn på tiltak/plan: 1357 Planendring for Håmyra bustadfelt – planID: 1577-2011003 

Naturgitte 
forhold 

 
Er det knytt risiko til følgjande element? 
Dersom JA - kommenter i tabellen eller i eige avsnitt/vedlegg. 
Grunngje NEI etter behov. 

Ja Nei Kommentar 
 

a Er området utsett for snø-, flaum-, jord- og/eller steinskred?  X  Delar av området er råka av faresone for skred. 

B Er området utsett for større fjellskred?  X  

c Er det fare for flodbølgjer som følgje av fjellskred i vatn/sjø?  X  

d Er det fare for utgliding av området (ustabile grunnforhold)?   X  

e 
Er området utsett for flaum eller flaumskred, også når ein tek omsyn til 
auka nedbør som følgje moglege av klimaendringar? 

 X  

f 
Er det kjente problem med overflatevatn, avløpssystem, lukka bekker, 
overfløyming i kjellar osb? 

 X  

g Kan det vere fare for skogbrann/lyngbrann i området? 
X  Området nord for planområdet er skog og kan verte råka. 

Planområde er omgitt av elvar og vegar, samt har det god tilgong for 
naudetatar.  

H 
Er området sårbart for ekstremvêr/stormflo medrekna ei ev. 
havnivåstigning som følgje av endra klima? 

 X  

I Treng det takast særskilte omsyn til radon?   X  

j Anna (Spesifiser)? 

 

Omgjevnad 

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a Er det regulerte vassmagasin med spesiell fare for usikker is i nærleiken?  X  

b Er det terrengformasjonar som utgjer spesiell fare (stup etc.)?  X  

c 
Vil tiltaket (utbygging/drenering) kunne føre til overfløyming i lågare-
liggande område? 

 X  

d Anna (spesifiser)? 

 

Vass-
forsyning 

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a Er det problem knytt til vassforsyning og avløp i området?  X  

b 
Ligg tiltaket i eller nær nedslagsfeltet for drikkevatn, og kan dette utgjere 
ein risiko for vassforsyninga? 

 X  

c Anna (spesifiser)? 
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Kraft-
forsyning 

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a Er området påverka av magnetfelt over 0,4µT frå høgspentliner?  X  

b Er det spesiell klatrefare i høgspentmaster?  X  

c Vil tiltaket endre (styrke/svekke) forsyningstryggleiken i området?  X  

d Anna (spesifiser)? 

 

Samferdsel 

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a Er det kjente ulukkespunkt på transportnettet i området?  X  

b 
Vil utilsikta/ukontrollerte hendingar som kan inntreffe på nærliggande 
transportårer inkl. sjø- og luftfart utgjere ein risiko for området? 

 X  

c Er det transport av farleg gods til/gjennom området?  X  

d 
Kan området bli isolert som følge av blokkert infrastruktur, eks som følge 
av naturhendelser?            

 X  

e Anna (spesifiser)? 

 

Miljø/  
Landbruk 

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a 
Vil plana/tiltaket bli ramma av, eller forårsake forureining i form av lyd, 
lukt eller støv? 

 X  

b 
Vil plana/tiltaket bli ramma av, eller forårsake fare for akutt eller 
permanent forureining i området? 

 X  

c Vil tiltaket ta areal frå dyrka eller dyrkbar mark?  X  

d Anna (spesifiser)? 

 

Er området 
påverka/ 
forureina 
frå 
tidlegare 
bruk 

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a Gruver: opne sjakter, steintippar etc.?  X  

b Militære anlegg: fjellanlegg, piggtrådsperringar etc.?  X  

c 
Industriverksemd eller aktivitetar som t.d. avfallsdeponering, 
bålbrenning, skipsverft, gartneri etc.? 

 X  

d Anna (spesifiser)? 

 

Brann/-
ulukkes-
beredskap 

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a Har området mangelfull sløkkjevassforsyning (mengde og trykk)?  X  

b Har området dårlige tilkomstruter for utrykkingskjøretøy?  X  
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c Anna (spesifiser)? 

 

Sårbare 
objekt 

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a 

Medfører bortfall av følgjande tenester spesielle ulemper for området: 
- elektrisitet, 
- teletenester? 
- vassforsyning? 
- renovasjon/avløp? 

 X  

b Er det spesielle brannobjekt i området?  X  

c Er det omsorgs- eller oppvekstinstitusjonar i området?  X  

d Anna (spesifiser)? 

 

Verksemds
risiko 

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a Omfattar tiltaket spesielt farlege anlegg?  X  

b 
Vil utilsikta/ukontrollerte hendingar i nærliggande verksemder 
(industriføretak etc.), utgjere ein risiko? 

 X  

c Er det storulukkesbedrifter i nærleiken som kan representere ein fare?  X  

d Anna (spesifiser)? 

 

Ulovleg 
verksemd  

 Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar 

a Er tiltaket i seg sjølv eit sabotasje-/terrormål?  X  

b Finst det potensielle sabotasje-/terrormål i nærleiken?  X  

c Anna (spesifiser)? 

 

Sjekklista er gjennomgått den 16/04 -20 av sign:   

 
Sjekkliste klimatilpassing  
1. Flaumfare  

a) Større vassdrag (vassdrag over 100 km2): Ingen større vassdrag i eller ved området. 
o Er det teke høgde for klimaframskrivingar i flaumsonekartlegginga?  

o Kan auka totalnedbør, oftare intens nedbør og større nedbørsmengder på dagar med intens nedbør, endre på resultatet av kartlegginga?  

o Kan auka havnivå føre til auka flaumfare for planområdet (fare for kombinasjon av stormflo og flaum)?  
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o Har det vore tilfelle av isgang (som kan forverre flaumproblema)?  
 
b) Bekkar og mindre elvar med bratt fall:  
o Har det vore flaum ved tidlegare hendingar med intens nedbør? Ikkje som vi er kjent med, ingen registrerte hendingar i fylje «flomhendelser.no» 

o Kan auka totalnedbør, oftare intens nedbør og større nedbørsmengder på dagar med intens nedbør, endre forholda? Ja. 

o Er det planlagd utbygging 20 meter eller nærare ein vassdrag/bekk? Nei. 

o Er bekkar lagt i røyr, og er det i tilfelle kapasitet til å ta unna auka nedbørsmengder? Bygt gangbru og køyrebru over elva som del av sambindingsveg – elles ope.  

o Har det vore endringar i arealbruken omkring elvar og bekkar som gjer at dei må finne andre løp ved flaum? Nei. 

o Vil utbygginga kunne ligge i vegen for, eller stenge for, at elvar og bekkar kan endre løp? Nei. 

 
2. Skred/erosjon  

a) Er det lausmasser langs elv og/ eller sjø som kan vere utsett for erosjon? Nei, grunnen består i det vesentlege av fjell. Er stadvis plastra. 

 
3. Avløp  

a) Har det vore problem med kapasiteten i avløpssystema ved tidlegare hendingar med intens nedbør? Ikkje som vi er kjent med. 

b) Har det vore problem tilbakeslag? Ikkje som vi er kjent med. 

c) Kan auka totalnedbør, oftare intens nedbør og større nedbørsmengder på dagar med intens nedbør endre forholda? Ja. 

d) Kan auka havnivå gi problem for avløpsanlegg (tilbakeslag)? Nei. Planområdet strekkjer seg frå kote c+105 og oppover til c+180. 
 
4. Havnivå/stormflo  

a) Er berekninga av havnivåstiging og stormflo gjort i samsvar med prinsippa i rettleiaren «Havnivåstigning og stormflo» (DSB, september 2016)? Ikkje relevant – jf.3d). 

 
5. Infrastruktur (utanom vatn og avløp)  

a) Kan auka fare for utfall av kritisk infrastruktur endre risiko- og sårbarheitsforhold for det aktuelle området? Nei. 
 
6. Slagregn  

a) Kan området vere sårbart for auka fare for slagregn? Nei. 
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1 BAKGRUNN 
 
Reguleringsplanen for Håmyra vart godkjent i 2015 og er delvis gjennomført, men grunna eit mindre avvik 
mellom regulert og opparbeidd veg (f_V5) har kommunen kravd søknad om mindre reguleringsendring.  
Ved høyring fremja fylkesmannen motsegn og kravde ny ROS-analyse som følgje av nykartlegging av 
skredfaren i området.  
 
I samsvar med reguleringsføresegnene vart skredfaren utgreidd i samband med byggjesak i 2017, der 
Multiconsult konkluderte med liten risiko for skred gitt at skogen ovanfor ikkje vert gjenstand for flatehogst.  
I juni 2019 vart rapporten «Statleg skredfarekartlegging for Volda kommune» gjort kjend, som konkluderer 
med at delar av planområdet ligg innanfor faresonene for 1000-års og 5000-års skred. Denne rapporten 
vart utarbeidd av NGI på oppdrag for NVE, og Fylkesmannen krev at denne vert teke omsyn til i samband 
med planendringa og ny ROS-analyse.   
 
Plan- og bygningslova set krav om sikker byggegrunn (§28-1) og utarbeiding av risiko- og sårbarheits-
analyse (§4-3) i arealplanlegginga. Føremålet er å gje eit grunnlag for å førebygge risiko for skade og tap 
av liv, helse, miljø, viktig infrastruktur, materielle verdiar mv. Risiko og sårbarheit kan ligge i arealet slik det 
er frå naturen si side (flaum- og skredfare, radonstråling mv.), men kan òg oppstå som følgje av planlagd 
arealbruk i eller utanfor det aktuelle planområdet.  
 
Fylkesmannen i Møre og Romsdal har utarbeidd ei sjekkliste som utgangspunkt for – og oppsummering av 
– risiko og sårbarheit i arealplansaker. Signert sjekkliste følgjer som vedlegg til planframlegget. 
 
ROS-analysen byggjer på det til ei kvar tid mest oppdaterte kunnskapsgrunnlaget, og skal syne alle risiko- 
og sårbarheitsforhold med betydning for om arealet er eigna til aktuell utbyggingsform og eventuelle 
endringar i slike forhold som følge av planlagt utbygging. ROS-analysen omfattar: 
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> Risiko- og sårbarheitsforhold som er vesentlege for å trygge samfunnstryggleik. 
> Forhald i kringliggjande område som kan få følgjer for planområdet. 
> Endringar i risiko- og sårbarheitsforhold som følgje av planlagd utbygging. 
> Risiko-  og sårbarheitsforhold i kombinasjon,  blant anna vurdering av endra konsekvensar når det 

leggast på klimapåslag for relevante naturforhold. 
> Moglege konsekvensar av utbygginga for kringliggjande område. Vurderingar av om kunnskaps-

grunnlaget er tilstrekkeleg for å vurdere risiko og sårbarheit, eller om ROS-analysen må følgjast opp 
gjennom ytterlegare kartleggingar. 

 
Per Mulvik AS har gjennomført ROS-analysen på oppdrag for Din Bolig AS. 

1.1 Omtale av planframlegget 
Som omtalt i innleiinga er den utløysande faktoren for krav om ny ROS-analyse ei mindre regulerings-
endring av planen for Håmyra som følgje av at entreprenør opparbeidde veg f_V5 noko forskyvd i forhold til 
regulert trasé. Reguleringsplanen vart godkjent i 2015, og sambindingsveg samt bustadfelta sør for denne 
er i stor grad opparbeidd eller under opparbeiding. Som del av reguleringsplanen for Håmyra, vart det 
utarbeidd ein juridisk bindande situasjonsplan. Bustadtypane som inngår i prosjektet består av 4-manns, 
kjeda 4-manns (8 einingar i kjede) samt nokre lågblokker med 10 einingar i kvar. Det er m.a.o bygningar i 
sikkerheitsklasse S2 som er planlagt i feltet.  

2 OMTALE AV METODE 
Til grunn for ROS-analysen ligg sjekkliste utarbeidd av Fylkesmannen i Møre og Romsdal. Område med 
fare, risiko eller sårbarheit skal i planen markerast som omsynssone i samsvar med Pbl.§§ 11-8 og 12-6, og 
omsynssonene skal knytast til naudsynte føresegner, irekna forbod, for å hindre skade og tap.  
For aktuelle tema vert sannsyn, konsekvens og samla risiko vurdert og lagt til grunn for avsluttande 
kommentar og/eller avbøtande tiltak. 

2.1 Gjentaksintervall 

Ved omtale av sannsyn skal det for flaum-/flaumskredfare og skredfare nyttast gjentaksintervall slik 
definert i § 7-3 i TEK 17. For anna omtale av sannsyn skal følgjande inndeling nyttast: 

 

Lite sannsynleg (1) Mindre sannsynleg (2) Sannsynleg (3) Svært sannsynleg (4) 

Ingen kjende tilfelle. 
Inntreff mindre enn ein 
gang pr. 50 år 

Kan skje: 
mellom kvart 10-ande og 
50-ande år.  

Kan skje av og til: 
mellom ein gang/år og 
ein gang/ 10-ande år.  

Kan skje regelmessig: 
meir enn ein gang/år 

 

2.2 Grad av konsekvens 

Grad av konsekvens er delt inn etter følgjande 5 kategoriar: 

 Personskade Miljøskade Skade på eigedom, forsyning 
m.m. 

Ubetydeleg/ 
ufarleg (1) 

Ingen personskade.  
 

 Ingen miljøskade. Uvesentleg skade og/eller 
mellombels forsynings-avbrot. 
Ikkje behov for reservesystem. 

Mindre alvorleg/ 
ein viss fare (2) 

Ingen eller få/små 
personskadar. 

Ingen eller få/små 
miljøskadar. 
 

Systembrot kan føre til skade 
dersom reservesystem/ alternativ 
ikkje finnast. Omkostningar opp 
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til NOK 3 millionar. 

Alvorleg/farleg 
(3) 

Inntil 4 døde og/eller få men 
alvorlege og 
behandlingskrevjande 
personskadar. 

Større skader på 
miljøet med opptil 
10 års restaurering. 

System setjast ut av drift over 
lengre tid (fleire døgn). 
Omkostningar opp til NOK 30 
millionar. 

Svært alvorleg/ 
svært/farleg (4) 

Under 25 døde og/eller inntil 
10 farlege skader, mange 
alvorleg og lettare skader. 

Alvorlege skader på 
miljøet med opptil 
25 års restaurering. 

System setjast ut av drift over 
lengre tid. Andre avhengige 
system råkast midlertidig. 
Omkostningar  opp til NOK 500 
millionar. 

Katastrofalt (5) Over 25 døde og/eller meir 
enn 10 farlege skader og eit 
stort tal andre skader. 

Svært alvorlege og 
omfattande skader 
på miljøet med 
over 25 års 
restaurering. 

Hovud- og avhengige system 
setjast permanent ut av drift. 
Omkostningar over NOK 500 
millionar. 

2.3 Samla risiko (risikomatrise) 

Samla risiko vert vurdert etter følgjande matrise: 
 

Sannsyn/ 

konsekvensar 

Lite 

sannsynleg 

Mindre 

sannsynleg 

Sannsynleg Svært 

sannsynleg 

Ubetydeleg/ 

Ufarleg (1) 

1 2 3 4 

Mindre alvorleg/ Ein 
viss fare (2) 

2 4 6 8 

Alvorleg/ 
Farleg (3)  

3 6 9 12 

Svært alvorleg/ 
Svært farleg (4) 

4 8 12 16 

Katastrofalt (5) 5 10 15 20 

Grønt felt: Liten eller ingen risiko. Enkle eller ingen tiltak.  
Gult felt:  Akseptabel risiko – tiltak vurderast ut frå kost/nytte.  
Raudt felt:  Uakseptabel risiko – tiltak nødvendig. 

3 ANALYSESKJEMA 
Følgjande kjelder er nytta i arbeidet: 

1) NVE: Ekstern rapport nr.53/2019: Faresonekartlegging i Volda. 
2) Multiconsult: Skredfarevurdering Håmyra. Dokumentkode: 418800-RIGberg-NOT-001 
3) Nettstaden www.nveatlas.no 
4) Asplan Viak: Støyrapport Volda utgave1 datert 11.11.2013  
5) Innspel frå NVE til planoppstart 
6) Nettstaden www.vegvesen.no – vegkart. 
7) Nettstaden http://geo.ngu.no/kart/radon/ 

 

http://www.nveatlas.no/
http://www.vegvesen.no/
http://geo.ngu.no/kart/radon/
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Hending eller 
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Kommentar/tiltak Kjelde 

Naturgitte forhold 

a) Er området utsett for snø-, flaum-, jord- og/eller steinskred? 

Snøskred   1 3 3  Ingen lausneområde ovanfor plangrensa pga. skog. Jfr. også 
NVE sitt innspel til planoppstart. Ingen risiko. 

1/5 

Flaum-/sørpe-
skred 

x  1 3 3  Delar av planområdet inngår i ny faresone for sørpe- og 
lausmasseskred med sannsyn 1/1000 og 1/5000. S2-bygg er 
plassert utanfor 1/1000-sona. Omsynssoner og føresegner 
innarbeidd i kart og føresegner.   

1/3 

Jordskred x  1 3 3  Mindre lausneområde ovanfor plangrensa. Kort rekkevidde.  
Liten risiko. 

1/3 

Steinskred      x Nei. Ingen faresoner eller aktsemdsone for steinskred.  3 

b) Er området utsett for større fjellskred? 

Fjellskred      x Nei. Ingen fare for større fjellskred iht. kjende basar.  1/3 

c) Er det fare for flodbølgjer som følgje av fjellskred i vatn/sjø? 

Flodbølgje      x Nei. Planområdet ligg frå kote c+125 og oppover.  

d) Er det fare for utgliding av området (ustabile grunnforhold)?  

Ustabil grunn      x Nei. Planområdet ligg høgt over marin grense. Det er også 
utført geotekniske undersøkingar. Mykje fjell og morene.  

 

e) Er området utsett for flaum eller flaumskred, også når ein tek omsyn til auka nedbør som følgje 
moglege av klimaendringar? 

Flaum/ -skred x  1 3 3  Delar av planområdet inngår i ny faresone for sørpe- og 
lausmasseskred med sannsyn 1/1000 og 1/5000. S2-bygg 
plassert utanfor 1/1000-sona. Omsynssoner og føresegner 
innarbeidd i kart og føresegner i samband med planendring.   

1 

f) Er det kjende problem med overflatevatn, avløpssystem, lukka bekker, overfløyming i kjellar osb? 

Overflatevatn      x Nei. Ingen kjende problem.  

Avløpssystem      x Nei. Ingen kjende problem.  

Lukka bekkar      x Nei. Ingen kjende problem.  

Overfl. kjellar      x Nei. Ingen kjende problem.  

g) Kan det vere fare for skogbrann/lyngbrann i området? 

Skogbrann x  1 1 2  Bustadområda er omgitt av elvar og vegar som ved brann vil 
fungere som branngater. God tilkomst for brannbil og god 
tilgang på brannsløkkevatn.   

 

h) Er området sårbart for ekstremvêr/stormflo medrekna ei ev. havnivåstigning som følgje av endra 
klima? 

Stormflo      x Nei. Planområdet ligg i fjellside høgt over havnivå.  

i) Treng det takast særleg omsyn til radon? 

Radon      x Nei. Planområdet er kartlagt med aktsemdgrad mellom 
moderat og lav. 

7 

j) Anna? (spesifiser) 

Anna      x Ingen særskilt.  

Omgjevnad 
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a) Er det regulert vassmagasin med spesiell fare for usikker is i nærleiken? 

Usikker is      x Nei. Ingen vassmagasin i eller ved området.  

b) Er det terrengformasjonar som utgjer spesiell fare (stup etc.)? 

Stup etc.      x Nei. Relativt slakt terreng. Murar etc. sikrast med gjerde. 
Fjellskjering ovanfor sambindingsveg er mellombels og sikra 
til full utbygging er gjennomført.  

 

c) Vil tiltaket (utbygging/drenering) kunne føre til overfløyming i lågareliggande område? 

Overfløyming      x Nei. Overflatevatn førast til Håmyrelva.  

d) Anna? (spesifiser) 

Anna         

Vassforsyning 

a) Er det problem knytt til vassforsyning og/eller avløp i området? 

Vassforsyning      x Nei. Offentleg nett med god kapasitet tilgjengeleg.  

Avløp      x Nei. Spillvassnettet nedstrøms vurderast som OK.  

b) Ligg tiltaket i eller nær nedslagsfeltet for drikkevatn, og kan dette utgjere ein risiko for vassforsyninga? 

Risiko for vassf.      x Nei. Ingen nedslagsfelt i området.   

c) Anna? (spesifiser) 

Anna         

Kraftforsyning 

a) Er området påverka av magnetfelt over 0,4µT frå høgspentliner? 

Magnetfelt x     x Nei. Ingen høgspentlinjer i området  

b) Er det spesiell klatrefare i høgspentmaster? 

Klatrefare x     x Nei. Ingen mastrar i området.   

c) Vil tiltaket endre (styrke/svekke) forsyningstryggleiken i området? 

El-forsyning  x    x Nei. Det etablerast ny trafo ved sambindingsvegen.  

d) Anna? (spesifiser) 

Anna      x Ingen særskilt.  

Samferdsel 

a) Er det kjente ulukkespunkt på transportnettet i området? 

Ulukkespunkt      x Nei. Ingen kjende ulukkespunkt i eller ved området. 6 

b) Vil utilsikta/ukontrollerte hendingar som kan inntreffe på nærliggande transportårer inkl. sjø- og 
luftfart utgjere ein risiko for området? 

Utils. hendingar      x Ingen slike transportårer i området.   

c) Er det transport av farleg gods til/gjennom området? 

Farleg gods      x Nei. Vegar vil bli nytta for persontransport.  

d) Kan området bli isolert som følge av blokkert infrastruktur t.d  som følge av naturhendingar?            

Isolasjon      x Nei. Den nye sambindingsvegen vil gje tilkomst til feltet frå to 
sider.   

 

e) Anna? (spesifiser) 

Anna      x Ingen særskilt  

Miljø/landbruk 

a) Vil plana/tiltaket bli ramma av, eller forårsake forureining i form av lyd, lukt eller støv? 

Lyd x x 1 1 1  Vegtrafikkstøy frå ny sambindingsveg er utgreidd i eigen 
rapport og støyskjerm avsett behovsretta. Støysoner 
innarbeidd i plankartet.  

4 

Lukt      x Nei. Bustadføremål.  

Støv      x Nei. Støv frå vegtrafikk vurderast som marginal.  

b) Vil plana/tiltaket bli ramma av, eller forårsake fare for akutt eller permanent forureining i området? 

Forureining      x Nei. Bustadføremål.   

c) Vil tiltaket ta areal frå dyrka eller dyrkbar mark? 
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Dyrkamark      x Nei. Planområdet er skogkledt.  

d) Anna? (spesifiser) 

Anna         

Er området påverka/forureina frå tidlegare bruk? 

a) Gruver: opne sjakter, steintippar etc.? 

Gruver m.m      x Nei. Ingen gruver, opne sjakter eller steintippar i området.  

b) Militære anlegg: fjellanlegg, piggtrådsperringar etc.? 

Militære anlegg      x Nei. Ingen militære anlegg i området.  

c) Industriverksemd eller aktivitetar som t.d. avfallsdeponering, bålbrenning, skipsverft, gartneri etc.? 

Industri m.m      x Nei. Ingen industri i området  

d) Anna? (spesifiser) 

Anna      x Ingen særskilt  

Brann- og ulukkesberedskap 

a) Medfører bortfall av følgjande tenester spesielle ulemper for området: 
- elektrisitet, 
- teletenester? 
- vassforsyning? 
- renovasjon/avløp? 

Elektrisitet      x Ikkje kritisk pga. bustadføremål.  

Teletenester      x Ikkje kritisk pga. bustadføremål.  

Vassforsyning      x Ikkje kritisk pga. bustadføremål.  

Renovasjon/ 
avløp 

     x Ikkje kritisk pga. bustadføremål.  

b) Er det spesielle brannobjekt i området? 

Brannobjekt      x Nei. Ingen spesielle brannobjekt i området. Bustadar.  

c) Er det omsorgs- eller oppvekstinstitusjonar i området? 

Institusjonar      x Nei. Ingen institusjonar i området – berre bustadar.  

d) Anna? (spesifiser) 

Anna      x Ingen særskilt  

Verksemdsrisiko 

a) Omfattar tiltaket spesielt farlege anlegg? 

Farlege anlegg      x Nei. Tiltaket omfattar bustadar.  

b) Vil utilsikta/ukontrollerte hendingar i nærliggande verksemder (industriføretak etc.), utgjere ein risiko? 

Utils. hending      x Nei. Ingen verksemder i nærleiken.  

c) Er det storulukkesbedrifter i nærleiken som kan representere ein fare? 

Storulukkesfare      x Nei. Området i kring består av bustadar.  

d) Anna? (spesifiser) 

Anna      x Ingen særskilt  

Ulovleg verksemd 

a) Er tiltaket i seg sjølv eit sabotasje-/terrormål? 

Terrormål      x Nei. Bustadar vurderast ikkje som terrormål  

b) Finnast det potensielle sabotasje-/terrormål i nærleiken? 

Terrormål i 
nærleiken 

     x Nei. Området i kring består av bustadar.  

c) Anna? (spesifiser) 

Anna      x Ingen særskilt  
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4 GJENNOMGANG AV POTENSIELLE UØNSKA HENDINGAR, MOGLEGE 
KONSEKVENSAR OG FRAMLEGG TIL AVBØTANDE TILTAK. 

Moglege hendingar, risikovurdering av desse og framlegg til avbøtande tiltak er gjort greie for temavis 
nedanfor – og samanfatta i analyseskjemaet ovanfor. Signert sjekkliste følgjer planframlegget.  

4.1 Naturgitte forhold 

4.1.1 Er området utsett for snøskred? 
Delar av planområdet er i NVE sitt aktsemdkart (kjelde nr.3) avmerkt som utløpsområde for snøskred. I 
NVE sin merknad til planoppstart (kjelde nr.5) vert det konkludert med at denne faren er liten og utan behov 
for vidare avklaring. Same konklusjon trekkjer Multiconsult i sin rapport frå 2017 (kjelde nr.2) som vart 
utarbeidd i samband med byggjesaka slik planføresegnene krev. Også i NVE si store kartlegging i 2019 
(kjelde nr.1) vert det trekt tilsvarande konklusjon.   
Risiko knytt til snøskred vurderast med dette som liten.  

4.1.2 Er området utsett for flaum- og sørpeskred? 
Nye faresonekart (kjelde nr.1 og 3) syner potensiale for flaum- og sørpeskred med sannsyn 1/1000 og 
1/5000. Flaumskredet påska 1929 er einaste store hending i området, og kan i følgje kjelde nr.1 ha vore eit 
blandingsskred med start som sørpeskred og avslutning som flaumskred. Framtidige hendingar forventast å 
ha relativt lav returperiode.  Dei to faresonene er lasta ned og lagt inn i plankart og juridisk bindande 
situasjonsplan og tilknytt føresegner. Planlagde bygningar i delfeltet ovanfor sambindingsvegen (o_SKV1) 
er trekt ut av sona for 1000-års skred, og ligg delvis i sona for 5000-års skred noko som iht. Tek17 §7-3 er 
tillate for bygningar i sikkerheitsklasse S2 som her.  
Risiko knytt til flaumskred vurderast med dette som liten.  

4.1.3 Er området utsett for jordskred? 
Delar av planområdet er i NVE aktsemdkart avmerkt som utløpsområde for snøskred. I NVE sin merknad til 
planoppstart vert det konkludert med at denne faren er liten. Det same seier konklusjonen i Multiconsult sin 
rapport utarbeidd i byggjesaka i samsvar med reguleringsføresegnene. 
Risiko knytt til jordskred vurderast med dette som liten.  

4.1.4 Er området utsett for flaum eller flaumskred? 
Jfr. punkt 4.1.2 ovanfor.  
 

4.2 Miljø/landbruk 

4.2.1 Vil plana/tiltaket bli ramma av, eller forårsake forureining i form av lyd? 
Det er utarbeidd støyrapport for sambindingsvegen som er planlagd gjennom planområdet (jfr. kjelde nr.4). 
Støysoner er vist i plankart og tilknytt reguleringsføresegner. Planlagde bygg ligg utanfor støysonene, og 
der nødvendig er støyskjermar vist plankart og seinare opparbeidd.  
Risiko knytt til vegtrafikkstøy vurderast med dette som liten. 

5 KONKLUSJON 
Gjennomgang av aktuelle risikofaktorar ih. fylkesmannen si sjekkliste, syner akseptabel risiko knytt til 
gjennomføring av planen. Nye faresoner for skred er lasta ned og implementert i kart og føresegner, og 
planlagde S2-bygg i neste byggjesteg er planlagt utanfor faresona for 1000-års skred.  
 
 
 
 



•  Fylkesmannen i Møre og Romsdal Vår dato: Vår ref :

21.11.2019 2019/5856

Dykkar dato:

01.11.2019

Dykkar ref :

19/ 10009

Volda kommune
Stormyra 2
6100 VOLDA

Saksbehandlar, innvalstelefon

Kari Bjørnøy, 71 25 84 05

Volda kommune
Detalj reguleringsplan for Hårnyra
Mindre reguleri ngsendring - Mot segn

Fylkesmannen er statens representant i fylket og har fleire roller og oppgdver innan planlegging etter plan-
og bygnings/ova. Ei viktig oppgåve f or Fylkesmannen i kommunale planprosessor er å sjå til at nasjonale
og viktige regionale omsyn blir ivaretatt i planarbeidet. Fagområde som miljøvern, landbruk, helse,
oppvekst og samfunnstryggleik står sentralt. I tillegg skal Fylkesmannen sikre at kommunale vedtak i plan-
og byggesaker er i samsvar med gjeldande lovverk.

Bakgrunn

Det er varsla om ei mindre reguleringsendring av vedt att reguleringsplan for Hårnyra. Planen var
godkj end i 2015 og området er delvis ut bygd og under ut bygging. Endringa inne ber at t ilkomstvegen
ligg noko lenger sør enn i vedtatt plankart , og at arealet t il leikeplass er lit t redusert .

Fylkesmannen har ut frå sine ansvarsomrade folgande merknader:

Samfunnstryggleik og klimat ilpassing
Fylkesmannen minner om at reglane i plan- og bygning slova (pbl .) som gjeld ved utarbeiding av ny
plan, og gj eld ved endring av plan, jf . pbl. § 12-14. Mellom anna st iller pbl. S4-3 krav om at det
gj ennomførast ein r isiko- og sårbarheitsanalyse (ROS-analyse) ved utarbeiding av planar for
ut bygging. Det skal derfor utarbeidast ein ny/ revidert ROS-analyse fordi det mellom anna kan ha
skjedd end ringar i risiko- og sårbarheitsbiletet som planen må ta omsyn t il. Til dømes ligg det her
føre ny kunnskap om reell skredfa re innanfor planområdet. Kommunen må derfor sikre
gj ennomføring av ein ROS-analyse knytt t il planområdet . Ev. oppdatere eksist erande ROS-analyse.

I 2019 blei reell skredfare i Volda sent rum kart lagt i regi av NVE. Faresonekart legginga viser at delar
av planom rådet ligg innanfor fa resone for 5000- og 1000-arsskre det . Omra de som er utsett for fare
skal etter krav i pbl. § 12-6 markerast med omsynssone i plankartet , med t ilhøyrande føresegn som
sikrar t ilst rekkeleg t ryggleik, jf . byggteknisk forskrift (TEK17) § 7-3.

E-post adresse:
fmmr ost lkesmannen.no
Sikker melding:
www. lkesmannen.no/meldin

Postadresse:
Postb oks 2520
6404 Molde

Besøksadresse:
Julsundvegen 9

Telefon: 71 25 84 00
www.fylkesmannen.no/ mr

Org.nr . 974 764 067
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Innt il avdekka skredfare er vist i plankart et som omsynssone med t ilhøyrande føresegn som sikrar
t ilst rekkeleg t ryggleik mot skred, har Fylkesmannen motsegn t il planen. j f . pbl. § 12-6 og TEK17 $ 7-3.

Fylkesmannen ser at det i samband med teknisk plan var planlagt vurdering av skredfa re, jf .
føresegn § 3.3.2 (datert 27.02.2015). Vi kj enner ikkj e t il om det har blitt gjennomført ei slik vurdering i
forkant av utbygging. Eller om det som eit resultat av ei slik skredfarevurdering vart gj ennomført
t ryggingst iltak. T.d. ser vi at eit S2-tilt ak ligg delvis inna nfor 1000-arsskre det i NVE sit t fa resonekart . Vi
gj er elles merksam på at reell fa re skal kart leggast seinast på sist e plannivå. Det er ikkje mogleg å
skyve avklaring av reell fare t il byggj esak. Dett e er seinast stadfesta i Kommunal- og
moderniseringsdepartementet sitt rundskri v H-5/ 18 «Samf unnssikk erhet i planlegging og
byggesaksbehandling» frå oktober 2018.

Vi gjer merksam på at t ryggleikskrava 1TEK17 0g gj eld ved byggjesak. Sjølv om planen opnar for
ut bygging, kan ny kunnskap om fa re gje rest riksjonar for ny utbygging. Om det ligg før ny kunnskap
om reell skredfa re ved byggjesak, skal dett e tas omsyn t il ved saksbehandlinga.

Konklusjon
Fylkesmannen fremmer motsegn t il planen innt il område som er utsett for fa re er markert med
omsynssone i plankartet, med t ilhøyrande føresegn som sikrar t ilst rekkeleg t ryggleik.

Med helsing

Jon Ivar Eikeland (e.f. )

fagsj ef - plansamord ning
Kari Bj ørnøy
seniorrådgivar

Dokumentet er elektronisk godkjent.

Fagsaksbehandlar
Samf unnst ryggleik: Mart ha Helle Dybo, tlf. 71 25 85 91

Kopi t il:
STATENS VEGVESEN
MØRE OG ROMSDAL FYLKESKOMMUNE

Post boks 8142 Dep
Post boks 2500

0033
6404

OSLO
MOLDE



Møre og Romsdal
fylkeskommune

Volda kommune

Stormy ra 2

6100 Volda

Dykk ar ref:
19/ 10009
19/ 18698

Dykkar dato :

01. 11.2019

Var ref :

134355/ 2019/ REGULERI NGSPLAN/1519

Vår saksbehandlar :

Synnøve Valle, 71 28 02 39

Var dato :

1 19 .11.2019

Volda kommune - detalj reguleri ng - reguleringsendring Hårnyra
bustadfelt - f r segn t il offentl eg ettersy n

Det er varsla ei mindre endring av reguleringsplan for Hårnyra. Bakgrunnen er at
ut byggar har bygd ein ti lkomstv eg (f_V5) len ger sør enn plankart et t ilseier . Det er elles
teke ut litt areal på ein av leikeplassane (f_ L3) .

Møre og Romsdal fy lkeskommune har ingen merknader t il endringane.

Med helsing

Johnny Loen
plansamordnar

Synnøve Valle
radgivar

Brevet er elek tronisk godkj ent og vil ik kj e bli sendt i papir

Kopi :
Stat ens vegvesen, Region m idt
Fy lkesmannen i Møre og Romsdal

Postadresse: Postb oks 2500, 6404 Molde • Besøksadresse: Julsundvegen 9 • Telefon: 71 28 00 00
e-post : post@mrfyl ke.no • www.mrfy lke.no
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Fra:

Sendt :
Til:
Emne:

Sivert Haamyr <h amsiv@online.no>

tysdag 5. november 2019 14:17

Post mot t ak Vo lda
M indre reguleringsendringar Hårnyra

Viser t il t idlegare brev med krav angående gangvegen som ligg innt il hagen vår på
nordsida.
Ved merknad t i l ut bygginga av bustadfeltet bad v i om mur med gj erde på, vedt aket vart
godkj ent av Volda kom mune ford i vegen lag sa ner innti l var eigedom (Sj a skri v fr&
Volda kommune 20 14/ 280 s 23)
Vi har frå dag 1 hatt merknader på at v egen er mykj e lavere enn den skulle vert
(ca124cm) et ter kartet skal den opp ca 57cm.
Det gj er seg ut slag i at deler av vegen, mot hagen vår, ikkj e har mur i det heile t att ,
berre kant st einer.
Vi krev at vegenkant en mot hagen vår blir hogare, vi kan godt a støy pekant pa 40-50cm
høgd med gj erde på t oppen.
Vi ser også at grus, snø og vat n blir mest skj erma for å korne inn i hagen med denne
loysinga.
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Volda kommune
v/Jørgan Vestgarden
Rådhuset Volda.

Brev i hh t il mail.

Som det går fram av bilda på baksida, så er utgravinga komen for langt inn t il vår eigedom uten at
grumm assene vart stabilisert , med det følge at grunnen aura ut og torvbaren m/gjerde brotna ned
inne på vår tomt , beplant ning og plen vart dratt ut av st illing.

Tilbakefyllinga slik den er i dag er ikkj e oppe i rett høgde, bilda frå før utgraving viser flatt terreng
vestover.

Vedlagt ligg vårt brev t il Din Bolig av 21.11.17 om dette og forslag om korleis dette kunne
stopp ast tidlegare, dette brevet har aldri blitt besvart .

Vi er ikkj e eini g e med Roar Eikens svar t il deg at dei treng noko t id før dei kan starte prosessen.
Vi må no få avklaring på forholda av gangvegen i nord , t ilbake fylling av mold i vest , oppretting av
planter og erstatning av gjerde på vestsida av vår tomt.

Vi kan ikkj e godta at hagen vår ligg åpen for ferdsel ein sommar t il.

Vedl. Brev t il Din Bolig av 21.11.17

/

Volda 15.03.19

Jy vo owwon«owe
Saksnr./
Lopenr.

1 4 MAR 2019

AovcrPa p
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Bilde 1 viser arealet før utbygging.
Bilde 2 viser etter byggestart .
Bilde 3 a,b,c,d og e viser utgravinga og utmauring av grunnen og dermed nedbryting av
mo!dbaren inn

Inn over vår eigedom.



Din Bolig AS
Vikegeila 12

6150 0rst a.

Yttergrense rundt 18/ 193 NV og NA.

Vi henvender oss t il utbyggningsftrmaet av Hårnyra «Din bolig» i høve bekymring av utgraving.

Etter utgr aving av inngangpartiet til sokkellei legheit narmast og NV for 18/ 193 viser det seg at
grunnen er ustabil og renn sakte men sikkert ut i det utgravde området.
Pr 20.11.17. naermar utrasinga seg vår grense og garasje, og dersom den vert undergravd kan
den gå tapt og vi vil da kome me d erstatnings krav.
Pr 20.11.17 har vi nemt for annleggsledar at den ustabile grunnen må kunne pl as trast med stor
stein for asto ppe utvasking a av den u stabiie grunnma ssa.
Vi meiner at betongarbeidet og tilbak efyllng rundt utv. mur ma oppst art ast s fort råd er.
I enden av betong muren mot SV bør det leggast opp ein gråsteinmur som vert samankobia med
gråsteinmuren bak 18/85. med gjerde på toppen. Dette og pga. at vegen vert høgare en terenget
pa18/85. Uten gjerde vert snarvegen gjennomha gane og tuna enkel.

' .....+
.. ·. - ,._. ---------=--•-j

Gangveg NA for 18/ 193.
Her vi! vi vis e ti! varmerkn a d i brev av 25.05.2014 og komme n t ar i {ref 2014/280.)
Er  det planl agt gr2stein mur mo t vareigedom ?
Det er vårt ynskje at denne muren vert av gråstein.



Volda 21.11.2017

Sivert Håmyr. hamsiv@online.no
Smalebakken 17
6103 Volda.



Volda kommune
v/Stensø som vikar for Jørgen Vestgarden
6100 VOLDA.

Bindande situasjonsplan.

Som vist pavedlaat kart vedl.2 pkt 1liaa inna angen paqanaveaen pa136,76 oa d skal lavaste
pkt. vere ca. -0,67 lavare, deretter viser koten e jamn stigning framtil pakobl ingpa eksisterande
gangveg pkt.3.
Det viser seg at lavaste pkt.2 ligg ca 1,24 lavare, og det må bety at muren og gang veien er ca
0,57 for lav.
Som det går f ram av t id legare mail vil vi ha muren og veien kontrollmålt av kommunen som ugild
part.
Vi vil ha kopi av alle kontrollar og målingar utført av Volda kommune.

Volda 12.07 .18

k £
Smalebakken 17
6103Volda

\ '".'il_LJ, ,  l( '.;," MUNE

Saksnr. [4 ___22o  _

1 3 JUL 2018

KlassoringP:

Kotehøad oå oanavea.

136,76 Startp unkt 1 vest
136,50 - 0,26
136,30. - 0,20
136,09. - 0,21 lavaste pkt. - 0,67 frå startp.
136, 13 . +0,0 4
136,62. -+0,49
137,11. +0,48
137.59. +0,48
138,08. +0,49
138,57. +0,49
139,06. +0.49
139,65. +0,59
140,33. +0,68
141,02. +0,69
141,70. +0,68
142,91. +1,21
144,11. Avslutt ing aust.

2.Vedl
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Post mott ak-Volda kommune,

St ormyra 2,

6100 VOLDA.

' VOLDA KOMMUNE I
A l C . C ry

Lape_ -- '±. lSP ]
27 MAI 2014 /

I

Ila ,
pl»all..t'] s ou . j

Kasserng P.90 ic !

Klasserin S:

M erknad t il sak nr . 2014/ 280.

Vi viser t il vår merknad av 01.08.11, denne merknaden er t att ut i fr å gjeldande regulering

frå 1999. Merknadane er t eke t il følgj e.

I den det aljreguleringa for Hårnyra som no er lagt ut t il off ett ersyn så er det st ore

endringar, og vi har f l gande krav og ynskjer for denne.

1Leikeplass L3 : Her må det vere st øyskj erm mot vår eigedom.

2 Gangveg S2 : På denne gangvegen v il det vert e st or høgde forskj ell mot vår eigedom og vi

vil ha forst t tn ings mur med gjerde på t oppen. Denne gangvn og t ilkoblingsvn som går

mellom Smalebakken via M osevn t il Raudemyrsvn må skilt ast for ikkj e mot orisert ferdsel.

Det te pga at her har den mot orisert e t rafikken allereie auka st erkt , og ut kjøringa på

Smalebakken er serdeles uoversikt leg og fa rleg for kryssande t rafi kk.

3 Dren ering 18/193._Som vist på vedlagt e skisse så går drensl. 1 over i det nye regulert

område i aust , det te fordi det er ett våt t område med oppst ikk av grunnvat n. Både

grunnvat n og det våt e området må føras inn på dreneringssyst emet t il det nye byggef elt et .

Både drensleidnig 1 og 2 ligg no med ut løp i open bekk vest for vår eigedom.

4 Hus plassering på BK6 aust : Dett e huset ynskjer vi plassert så lavt i t errenget som mulig.

5 Reguleringsplan 2014 : I hh t il den nye det alj reguleringsplanen for Hårnyra så viser denne

planen ei st erk fort ett ing i forhold t il gjeldande plan frå 1999. Vi meiner det må vere meir

t rivsel og milj v enle g med noko mindre konsent rasjon, dett e må vere ynskjeleg både for nye
og gamle bebuarar i området .

6 Vat n og kloakk t il 18/ 9: Vi legg og ved skisse over t ilkoplings punkt et for vat n og klakk, for
det t e huset .

Volda 25.05.2014

(v erland 18/ 193)

@. ad£. 2
Edny og Sivert Hamyr /

Smalebakken 17

6103 VOLDA
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Tilbakemelding til høyring-detalj reguleringsplan for Hårnyra (plan ID 2011003)

Svar frå berørte husstandar på høringsbrev frå Volda kommune 01.11 .2019

Dei berørte husstandar som tek del i dette svarbrevet har alle innkjørsel på tomten frå vegen
f_V5. Dette gjeld følg ande husstandar; Hamyra 23A, 254, 27 A 0g 29A, som alle er direkte
påverka av feil plassering av vegen. Difor sender vi ei samla tilbakemelding med merknader
til høringssaka.

Vedlagt sender vi over oppmåling av uteområde med plassering av vegen og støttemur av
innkjørselen til Hårnyra 23A og 25A. I tillegg har v i nivellert høgdene frå nærliggande
uteområde. [sjå vedlegg PLAN 1]
Dette illustrerer svært tydelig kor mykje avwvik som har oppstått. Dette gjelder både plassering
av vegen og høgda.
For a demonstrere kjøremønster er det brukt sporingskurve for personbil frå vegvesenet.
(håndbok NlO0 side 171 frå 01.06.2014)

I søknadsbrev frå Din Bolig AS er det skissert ei mindre parallell-forskyving av vegen. Dette
er vi ikkje einig i. Vegen er f lytta fr1, 30m til over 2,00m naermare husstandane. Dette kan
ikkje sjåast på som ei mindre endring.
Vidare er det oppført at "Endringa har berre marginale konsekvensar for bustadar, og ligg
innanfor dei atterhald om tilpassingar som ligg i kontrakten mellom kundar og Din Bolig AS"
I vår kontrakt er det omtalt ei tilpassing inntil 5% som vi må godta som kjøper. Når vegen har
ei breidde på 4,00m vil då ei endring på 5% samstemme med ei endring på 20 cm.
Forskyv ing på meir enn 1,30 m kan ikkje tolkast som ei mindre endring og er ikkje innanfor
ordlyden i kontrakten. Den største forskyvinga av vegen er over 2,0 m. Det svarar til ei
endring på over 50%. [Vedlegg side 9 frå kjøpskontrakt]

Vi har alle store vanskar med inn- og utkjøring, spesielt om vinteren.

Oppmåling av innkjørselen er gjort ved Hårnyra 23A og 25A. Innkjørselen t il Hårnyra 27A og
29A er knappare då vegen er rundt to meter nærmare huset enn det som kjem f ram på
planteikningane.

Alle har store utfordringar med a kjore til og frå tomtene. Med ein liten bil med god
bakkeklaring klarer ein akkurat a komme seg inn på carporten utan a rygge.
[sjå vedlegg PLAN 3]
Med ein vanleg bil, som er prosjekterin gsgrunnl a g, er det for bratt i høybrekk i overgangen
frå veg til innkjørsel. Dette hadde ikkje oppstått v iss vegen hadde blitt bygd som den var
vedtatt. Då hadde stigningsforholda vore svært forskjellege.
I praksis blir dette synle g ved at ein«vanleg» bil ma rygge inn pa tomt en for a komm e seg
inn i carporten. [sjå vedlegg PLAN 4]
I tillegg fører det endra kjøremønsteret at bilar må kjøre svært tett inntil inngangspartiet til det
ytste huset. Dette partiet skal i utgangspunktet haldast f ritt for trafikk som vist i vedtatt
reguleringsplan og mest tydeleg i seksjoneringsplan. [Vedlegg seksjoneringsplan utklipp]

Ved utkjøring på tomten:
Om vinteren har feilplasseringa av vegen medført til at v i f leire gonger ikkje har korne oss ut
på vegen. Dette fordi det har vore glatt samstundes som stigninga er for bratt og bilane sklir
ut av ønska køyreretning.
Naboar lenger nede (23B, 25B, 27B, 29B) må kjøre med stor hastighet opp for a ikke bli
stående. Dette har skjedd f leire gongar også denne veka. I tillegg har beboarar i 27 A og 29A
måtte rygge ned hele vegen for å ta fart for a komme opp. Dette er krevjande og farleg,
spesielt på grunn av eit nabolag med mykje barn, mjuke trafikantar og trafikksikkerheit
generelt om vinteren.



Utkjøringa svarer til innkjøringa. Dette fungerer berre når en kjører inntil husveggen og
svingar inn på vegen. For å unngå å kjøre inntil husveggen må ein rygge for å unngå å skade
understellet på bilen.

Heile saken er til bry for oss og ingen er nøgde med situasjonen slik den er i dag. Ein
forventar ein minstestandard i eit nytt boligfelt, og denne har utbyggar ikkje klart å levere. Vi
har mista betydelig uteareal og kvaliteten på boligen er nedsett. Dette reduserer verdien av
husstandane betydelig.
I utgangspunktet var det berre planlagt asfalt på vegen og snuplassen framfor carport.
Uteområde skulle vere belagt med grus eller gras som vist i vedtatt reguleringsplan.
[sjå vedlegg situasjonsplan Al ]
Skulle dette vare grøntområde hadde alle kjørt over det for å komme seg inn og ut.

Vi ønsker dykk hjertelig velkommen til befaring, helst no om vinteren for å prøve
kjøreforholda sjølve.

Volda, 21.11 .2019

Undertegnet av:

Peter Gabriel Godø, Hårnyra 23A, peter@atlantic.no
Janina Halseth, Hårnyra 23A
Manuela Erlbeck, Hårnyra 25A, manuela.erlbeck@gmail.com
Karl Ullrich, Hårnyra 25A , karlullrich@gmx.net
Alette Dale, Hårnyra 27A, alettedale91@gmail.com
Synne Ryan, Hårnyra 27A, synne.ryan@gmail.com
Ingeborg Karlsbakk Haggen, Hårnyra 29A, ingeborg.hoggen@gmail.com

Vedlegg:

PLAN 1 - Situasjonskart oppmåling; 20.11.2019
PLAN 2 - Prosjektert kjøremønster; 20.11.2019
PLAN 3 - Kjorem ons ter mulig, men for bratt ; 20.11 .2019
PLAN 4 - Kjoremons ter vanlig bil med rygging; 20.11.2019
Kjøpskontrakt side 9
Seksjoneringsplan utklipp
Situasjonsplan Al utklipp; 03.12.2014



Fra: Jørgen Vestgarden[Jorgen.Vestgarden@volda.kommune.no]
Sendt: 05.04.2019 10:29:59
Til: Postmottak Volda
Tittel: VS: Hårnyra reguleringsendring og annet-Tegninger

Til sak 2014/ 280

 
Jr gen Vestgarden
utviklingssj ef
Utvikling
Mobil 90470915
www.volda.kommune.no

Fra: karlull rich @gmx.net <karlullri ch @gmx. net >

Sendt : 29. mars 2019 15:10
Til:  Jørgen Vest garden <Jorgen.Vestgarden @vo lda.komm une.no>
Emne: SV: Hårnyra reguleringsendring og annet -Tegninger

MANUELA ERLBECK & KARL ULLRICH

Hei Jørgen,
Tusen takk for informasjonen!

Beklager veldig at det tok så lang t id, men det var litt travelt på skolen de siste ukene.

Vedlagt sender j eg over oppmålingen av uteområde med plassering av veien og støttemur. I t illegg
har vi nivellert høydene fra nær uteområde.
Dette illustrerer veldig bra hvor mye avv ik har oppstått og dette gjelder både plassering og høyden.
For avise kjøremønster brukte vi sporingskurve for personbil fra vegvesen. (håndbok N100 side
174

Vi og naboen har utfordringer med akjore på tomten. V i eie en liten KIA Venga med god
bakkeklaring og vi klarer akkurat a komme oss inn på carporten uten rygging (se PLAN 3).
Med en vanlig bil, som naboen eie er det for bratt i høybrekk i overgangen fra vei til innkjørsel. Dette
hadde ikke oppstått hvis veien hadde blitt bygd som den var vedtatt. Da hadde vært st igningen en
helt annen.

Det betyr at en vanlig bil og naboen må rygge inn for å komme seg trygt og skadefri på tomten (se
PLAN 4). Dette medfører at biler kjører veldig tett t il huset i inngangspartien vårt som egentlig skulle
holdes fri for trafikk.

Ved utkjøring av tomten:
Nå om v interen hadde dette medført at en del dager vi har ikke kommet oss ut på veien, når det var
glatt , fordi stigningen er for bratt og biler skli vekk. Når en kjøre inn på lavere delen, må en rygge på
veien/ innkjørsel og har stått fast.
Naboer lenger nede kjører med 4-hjuls trekk og stor hastighet opp for a ikke bli stående. (Dette har
hent flere ganger). Dette kan bli krevende og farlig når det blir enda flere unge i område angående
traf ikksikkerheten om vinteren. Stigningen av veien er for bratt og om morgenen uansett om det er
måket snø er framkomst veldig krevende og farlig .
Utkjøringen tilsvarer innkjøringen og dette fungerer kun når vi kjører inntil husveggen vår og svinge
inn på veien. Ellers må en rygge og kan skade bilen på understellet.

V i kontrollerte også, om 4-mannsboliger har rette avstanden i forhold til vår hus, og dette ser bra ut.
V idere er golvnivået mellom oss og 4-mannsboliger nesten korrekt med noen få sentimeter avv ik.
Toppen av muren ligger sånn det var planlagt men ikke grøft eller veien.



Hele saken plager oss, vi har ikke bare mistet betydelig uteareal på grunnen av at veien er 1,30m
for nær huset. I tillegg er det plagsomt ved inn- og utkjøring i en ny bolig. A lt dette redusere verdien
og bruksareal foran huset. I utgangspunkt var det kun planlagt med asfalt på veien og snuplassen
foran carporten og alt annet skulle være grus eller grønnt. (se vedlagt bilde)
Skulle dette vært grønnområde, hadde alle kjørt over den for a komme seg inn og ut.
Vår ønske var, når v i kjøpte huset, at foran inngangen bli det beleggstein med drenerende fuger og
plantekasser for a skjerme huset og inngangspartie og a fa det fint. Dette er umulig nå.

Håper at dette bidra til at saken bli raskt avklart.

På forhand tusen takk for hjelpen og god helg !

Med vennlig hilsen

Manuela Erlbeck & Karl Ullrich

Hårnyra 25A, 6103 Volda
mobil : +47 91616274, mail : Ka r1Ullrich@gmx.net

Fra:  Jørgen Vestgarden <Jorgen.Vestgarden@volda.kommune.no>
Sendt : mandag 25. mars 2019 20.57
Til: 'karlullrich@gmx. net' <karlullri ch@gmx.ne t>
Emne: SV: Hårnyra reguleringsendring og annet

Urbakkfoten ligg inn i økonomiplanen med opparbeiding i 2020 og 2021. Det er kommunale t omter ja.

 
Jorgen Vestgarden
utviklingssj ef
Utvikling
Mobil 90470915
www.volda.kommune.no

Fra:karlull rich@gmx._net <karlull rich @gmx ._net>
Sendt : 19. mars 2019 09:55
Til:Jørgen Vestgarden <Jorgen.Vest garden@volda.kommune.no>
Emne: SV: Hårnyra reguleringsendring og annet

KARL ULLRICH

Hei Jørgen,
Tusen takk for svaret !

Vi har målt opp nå i helgen og jeg har tegnet alt ferdig, men dessverre har jeg funnet to t ing, som
jeg vil kontrollere en gang til. Tegningen sender jeg dermed over neste helgen. Beklager dette
veldig!

Angående carport:
V i ten kte a bestille en El60 vegg, i t ilfelle carporten skal bygges om til garasje om noen år for a
unngå å må rive den senere og tilfredstille brannkravene. Det er søknadspliktig når jeg husker rett
og naboen hadde ønske om dette at det bli garasje. Håper at dette er greit.



Et annet spørsmål:
Hva er status med Urbakkfoten? Blir det begynt i år med skogsrydding og veietablering?
Når jeg har lest riktig i føresegner så er kommune som bygger ut, ikke sant? Hvor lang tid er det
sirka planlagt at utbygging av infrastrukturen vil tar før tomte blir lagt ut til salgs? V i har litt tanker om
det å kanskje bygge en enebolig hvis vi få råd til det om noen få år og jeg får meg jobb i Volda
område.

På forhand tusen takk for hjelpen!

Ønsker en riktig fin dag videre og du hører fra meg i løpet av neste helgen angående uteområde!

Med vennlig hilsen

Karl Ullrich

Hårnyra 25A, 6103 Volda
mobil: +47 91616274, mail: Ka r]Ullrich@gmx.net

Fra: Jørgen Vestgarden <Jorgen.Vestgarden@volda.kommune.no>
Sendt : t irsdag 12. mars 2019 14.08
Til: 'karlull rich @gmx.ne t' <karlullrich @gmx.net>
Emne: SV: Hårnyra reguleringsendring og annet

Eg skal purre opp Din Bolig da eg ikkj e har fått svar på min siste e-post .

Når det gjeld skillevegg i carport er det t e ikkj e soknadspli kt ig og kan ikkje sj å at det skal vere nokon brannkrav å t a
omsyn t il her.

 
Jørgen Vestgarden
utviklingssj ef
Utvikling
Mobil 90470915
www.volda.kommune.no

Fra: karlul]rich@gmx.ne t <karlullri ch @gmx.net >
Sendt : 10. mars 2019 12:41
Ti l: Jr g en Vestgarden <Jorgen._Vest garden@yolda.komm une_no>
Emne: Hårnyra reguleringsendring og annet

MANUELA ERLBECK & KARL ULLRICH

Hei Jørgen,
vi tenkte å kontakte deg angående omregulering.

V i mener at dette tar alt for lang tid og vi forventer at dette blir avklart så raskt som mulig.
Din Bolig har bygd feil og hvorfor skal vi vente på en ny omregulering som kanskje tar ett år til? Det
er brudd av vedtaket og i strid med loven uansett.
I utgangspunkt har vi tenkt, at vi mister kun uteareal, men det vi oppdager nå i løpet av tid at hele



innkjørsel til carporten er helt annerledes. Avstanden har jo minket fra veien til hus og dermed ligger
sporingskurver fra biler rett over inngangspartien vår. Biler må rygge for å komme seg på tomten.
Dette er også i strid med vegnormaler fra vegvesen.

V i holder på med å måle opp dagens situasjon og dette skal vi sende til deg i løpet av neste helgen.
Som det ser ut t il nå, er husene plassert riktig (2-manns mot 4-manns), men ikke vegen og
støttemuren.

V i er veldig frustrert over situasjonen vi har havner i og ønske et rask avgjørelse av dette.

Så har vi et annet spørsmål angående carporten.
V i og naboen vårt ønsker å sette opp et skillevegg mellom carporten. Hva er framgangsmåten for
dette? Må v i søke om det, eller kan den bare bygges og i så fall hvor tykk må den bli og oppstå
noen brannkraver også?

På forhand tusen takk for hjelpen.

Med vennlig hilsen

Manuela Erlbeck & Karl Ullrich

Hårnyra 25A, 6103 Volda
mobil: +47 91616274, mail: Ka r]Ullrich@gmx.net
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Henvendelse om blanketten rettes til: Standard Online AS

2. Gardiner, gard inbrett , gardinoppheng o.s.v.
3. Maling, tapet, golvbelegg (arbeid og materiell).
4. Asfalt pa dei interne vegane/plassane.
5. Plen, beplantning, leikestativ, gjerde, uteplassar, m.m.
6. Glas, dører, p lattar, og anna som er nemnt med atterhald i prospekt.
7. Garasje (Carport vert levert).

T elefon: 67 83 87 00 E-post: salg@stan dard.no

Entreprenøren har rett til a foreta mindre endringar i konstruksjon og materialval, som ikkje reduserer bustadens kvalitet.
Dimensjon og isolasjonstjukkleik i konstruksjonar vist pa teikni ng, kan avvike i forhold til det leverte produkt. Entreprenøren
kan og foreta mindre endringar av situasjonspla n. Teikni n gar i salsprospekt er berre meint som illustrasjonar.
Kj opar og seljar aksepterer at ml setjingar og areal oppgitt på teikningar kan frvi ke med inntil 5% på det ferdige produkt ,
utan at dette gjev partane rett til prisendring.
Nye energikrav krev glaskvalite t med høg isoleringseffekt. Dette kan føre til at temperaturen på det utvendige glaset bli
lagare enn duggpunktet, og kan føre til utvendig kondens. Dette vert ikkje a rekne som reklamasjon.
Det vert vidare tatt forbehold om prisauke som følgje av endra lover eller regelverk som vert vedtatt eller t rer i kraft etter
underteikning av kontrakt.

TEKNISK ANLEGG / FELLESAREAL

• Vedlegg

Følgende kontraktsdokumenter inngår i kontrakten:

© Standard Norge, Byggblankett 3427 utgave 3 2011 Side 9(10)
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E-postadresse: 
fmmrpost@fylkesmannen.no 
Sikker melding: 
www.fylkesmannen.no/melding 

 Postadresse: 
Postboks 2520 
6404 Molde 

 Besøksadresse: 
Julsundvegen 9 

 Telefon: 71 25 84 00 
www.fylkesmannen.no/mr 
 
Org.nr. 974 764 067 

  Vår dato:  Vår ref: 

  07.05.2020  2019/5856 
     

  Dykkar dato:  Dykkar ref: 

  20.04.2020  19/10009 20/6835 
   

 Saksbehandlar, innvalstelefon 

 Kari Bjørnøy, 71 25 84 05 
  
 
 
  

VOLDA KOMMUNE 
Stormyra 2 
6100 VOLDA 
 
 

  
 
 
Volda kommune 
Revidert planforslag for reguleringsplan for Håmyra 
Ny vurdering og trekking av motsegn 
 
Fylkesmannen er statens representant i fylket og har fleire roller og oppgåver innan planlegging etter plan- 
og bygningslova. Ei viktig oppgåve for Fylkesmannen i kommunale planprosessar er å sjå til at nasjonale 
og viktige regionale omsyn blir ivaretatt i planarbeidet. Fagområde som miljøvern, landbruk, helse, 
oppvekst og samfunnstryggleik står sentralt. I tillegg skal Fylkesmannen sikre at kommunale vedtak i plan- 
og byggesaker er i samsvar med gjeldande lovverk. 
 
Bakgrunn  
I vårt brev av 21.11.2019, fremja vi motsegn i sak som gjaldt detaljreguleringsplan for Håmyra.  
Motsegna var grunngjeven med manglar i plankart og føresegner som skal sikre tilstrekkeleg 
tryggleik. I vårt brev av 11.02.2020 opprettheldt vi motsegna. Vi har no mottatt revidert planforslag, 
og kommunen ber om ei ny vurdering og at motsegna trekkast.  
 
Samfunnstryggleik og klimatilpassing 
Det er gjennomført ein ROS-analyse for reguleringsendringa i tråd med plan- og bygningslova § 4-3. 
 
Planen nyttar skredfarekartlegginga gjennomført i regi av NVE. Denne syner at delar av planområdet 
har skredfare som overstig 1/1000 og 1/5000. Desse faresonene er teikna inn i plankartet som 
omsynssoner. Til omsynssonene er det knytt føresegn som sikrar tilstrekkeleg tryggleik i samsvar 
med tryggleikskrava i byggteknisk forskrift (TEK17) § 7-3. Fylkesmannen kan trekke motsegna.  
 
Ut frå vår kjennskap dekker skredfaresonekarta til NVE alle relevante skredtypar, inkludert jord- 
og flaumskred. Vi er derfor usikre på kva som meinast med §§ 3.3.2 og 4.1 i planføresegnene, der 
det m.a. står: «Det skal som del av teknisk plan gjennomførast naudsynt utgreiing av jord- og 
flaumskredfaren for nedre del i samarbeid med NVE». Ved å nytte skredfaresonekarta utarbeidd på 
oppdrag av NVE, omfattar kartlegginga etter vår kjennskap faren for jord- og flaumskred, og vi 
kan ikkje sjå kvifor det er naudsynt med vidare utgreiing av denne faren. Uansett skal utgreiing av 
reell skredfare gjerast seinast på siste plannivå, ikkje ved utarbeiding av teknisk plan. 
 



  Side: 2/2 

Vi kan ikkje sjå at vår merknad knytt til planføresegn § 3.3.1 er følgt opp. Planføresegn § 3.3.1 
stiller krav til undersøkingar om mogleg flaumfare innanfor omsynssona for flaum. Som vi skreiv i 
førre fråsegn skal reell fare vere avklart seinast på siste plannivå. Det er òg på 
reguleringsplannivå ein skal vurdere om det er naudsynt med tryggingstiltak. På byggesaksnivå 
skal det dokumenterast at naudsynte tryggingstiltak er gjennomført. I den opphavelege planen 
(planomtalen) er det noko uklårt om flaumfaren er akseptabel, eller om det er naudsynt med 
tryggingstiltak langs elva der elvekanten er lågast. Vi rår derfor til at kommunen får dette avklart, 
og at tilstrekkeleg tryggleik vert sikra i samsvar med TEK17 § 7-2. Vi ser det er lagt ved ein 
flaumutrekning av fire elvar i Volda kommune. Utrekninga omfattar ikkje Håmyrelva som er elva 
som grensar mot planområdet. 
 
Konklusjon 
Motsegna av 21.1..2019 blir med dette trekt. Vi viser elles til øvrige merknader.  
 
Med helsing  
  

Jon Ivar Eikeland (e.f.)  Kari Bjørnøy 
fagsjef-plansamordning  seniorrådgivar 
 
Dokumentet er elektronisk godkjent. 
 
 
Fagsaksbehandlar 
Samfunnstryggleik:  Renate Frøyen, tlf. 71 25 84 15 
 
 
 
 
Kopi til: 
MØRE OG ROMSDAL FYLKESKOMMUNE Postboks 2500 6404 MOLDE 
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Denne rapporten er utarbeidet av Multiconsult i egen regi eller på oppdrag 
fra kunde.  Kundens rettigheter til rapporten er regulert i oppdragsavtalen.  
Hvis kunden i samsvar med oppdragsavtalen gir tredjepart tilgang til 
rapporten, har ikke tredjepart andre eller større rettigheter enn det han 
kan utlede fra kunden. Multiconsult har intet ansvar dersom rapporten eller 
deler av denne brukes til andre formål, på annen måte eller av andre enn 
det Multiconsult skriftlig har avtalt eller samtykket til.  Deler av rapportens 
innhold er i tillegg beskyttet av opphavsrett.  Kopiering, distribusjon, 
endring, bearbeidelse eller annen bruk av rapporten kan ikke skje uten 
avtale med Multiconsult eller eventuell annen opphavsrettshaver. 
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RAPPORT  

OPPDRAG Kartlegging av flomfare og flomtilpasningstiltak i 
Melhornsida 

DOKUMENTKODE 
130544-RIG-RAP-001 

EMNE Geoteknisk prosjektering TILGJENGELIGHET Åpen 

OPPDRAGSGIVER Volda kommune OPPDRAGSLEDER Christian Almestad 

KONTAKTPERSON Terje Sunde UTARBEIDET AV Christian R. Havnegjerde 

KOORDINATER SONE: -  ØST: -  NORD: -  ANSVARLIG ENHET 3012 Midt Geoteknikk 

GNR./BNR./SNR. -  /  -  /  -  /  Volda  

 

 

SAMMENDRAG 

Multiconsult er engasjert av Volda kommune for å kartlegge flomfare og flomtilpasningstiltak for tre elver i 
Melshornsida i Volda kommune, Møre og Romsdal fylke. De aktuelle elvene er Gjøleelva (Håmyrelva), Orgylelva 
(Yrgjølet) og Heltneelva. 

Det er ikke utført spesifikke grunnundersøkelser for prosjekteringen av tiltak i vassdragene. Multiconsult har bedd om 
at dette utføres, men fikk ikke aksept av oppdragsgiver. 

Multiconsult har blitt instruert av oppdragsgiver om å anta det vi tror kan være representative grunnforhold for 
videre prosjektering av støttemurer. Det antas at murer enten fundamenteres på berg, fast morene eller fast leire. 

Framgangsmåten er akseptert av Multiconsult under den forutsetning at det skal utføres geotekniske 
grunnundersøkelser for endelig dimensjonering av murer før anleggsarbeidet starter. 

Følgende klassifisering av prosjektet er valgt og grunngitt i vedlegg A: 

 Tiltaksklasse 2 for geoteknisk del av fundamentering (Plan- og bygningsloven) 

 Sikkerhetsklasse S2 for skred (TEK10). 

 Sikkerhetsklasse F2 for flom (TEK10) 

 Geoteknisk kategori 2 (Eurokode) 

 Pålitelighetsklasse CC/RC 2 (Eurokode) 

 Kontrollklasse PKK2 for prosjektering og UKK2 for utførelse (Eurokode) 

 Seismisk klasse I (Eurokode), RIGs anbefaling, bestemmes i samråd med RIB. 

Ved arbeider som medfører vibrasjoner skal bestemmelser i NS8141 og NS8141-2 legges til grunn. Besiktigelser av 
bygninger og konstruksjoner og oppfølging av målinger skal utføres av foretak som er uavhengig av 
hovedentreprenør. 

Graveskråninger etableres generelt med en helning på 1:1,5 eller slakere.  

Dimensjoner og forutsetninger for støttemurer er presentert i kapittel 6.3. 

Kapittel 0 oppsummerer kontrollpunkter som skal innarbeides i graventreprenørens kontrollplan ved utførelse av 
geotekniske arbeider. 
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1 Innledning 

Multiconsult er engasjert av Volda kommune for å kartlegge flomfare og flomtilpasningstiltak for tre 

elver i Melshornsida i Volda kommune, Møre og Romsdal fylke. De aktuelle elvene er Gjøleelva 

(Håmyrelva), Orgylelva (Yrgjølet) og Heltneelva. Flomtilpasningstiltakene skal dimensjoneres for 200-

årsflom med 40 % klimapåslag. I forbindelse med oppdraget er Multiconsult også engasjert av Volda 

kommune for å prosjektere ny turveg langs Heltneelva. 

 

 

Prosjektområdets plassering er vist i Figur 1.1.  Oversiktskart over prosjektområdet med markering av 

kulverter er vist i Figur 1.2. For geoteknikk er det kulvertene GK5, GK8, HK4 og HK7 som er mest 

relevante, da det er der det er identifisert behov for frontmurer. 

Denne rapporten omhandler geoteknisk prosjektering og forutsetninger for gjeldende arbeid. 

 

Figur 1.1: Lokasjon av prosjektområde 
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Figur 1.2: Oversikt over prosjektområdet med markering av kulverter 

Gjøleelva 

Orgylelva 

Heltneelva 
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2 Grunnlag for geoteknisk prosjektering 

2.1 Generelt 

Det er ikke utført spesifikke grunnundersøkelser for prosjekteringen av tiltak i vassdragene. 

Multiconsult har bedt om at geotekniske grunnundesøkelser utføres, men har ikke fått aksept fra 

oppdragsgiver. 

Multiconsult har blitt instruert av oppdragsgiver om anta det vi tror kan være representative 

grunnforhold for videre prosjektering av støttemurer. Dette baseres i hovedsakelig på observasjoner 

under befaring 7. og 8. august 2017. 

Multiconsult har akseptert denne fremgangsmåten med forutsetning om at det skal utføres 

geotekniske grunnundersøkelser der det skal bygges støttemurer. Grunnundersøkelsene skal utføres 

før oppstart av anleggsarbeider. Utførte geotekniske grunnundersøkelser skal videre danne et 

grunnlaget for endelig dimensjonering av støttemurer for de ulike områdene. 

2.2 Grunnlagstegninger fra andre fag 

De mest relevante tegninger fra andre fag i anbudsdokumentene distribuert i tegningsforsendelse 

13.10.17 er oppsummert under, andre tegninger i anbudsdokumentene kan også være aktuelle. 

2.2.1 RIB 

130544-RIB-TEG-105 Forebygging kulvert GK5 – GK6, Plan 

130544-RIB-TEG-106 Flomkulvert, plan 

130544-RIB-TEG-107 Forebygging kulvert GK7 til GK8, plan 

130544-RIB-TEG-108 Forebygging kulvert GK8 til GT2, plan 

130544-RIB-TEG-181 Forebygging kulvert GK8 til GT2, snitt 

130544-RIB-TEG-303 Flomkanal ved HK3 og HK4, plan 

130544-RIB-TEG-307 Forebygging HK7, plan 

130544-RIB-TEG-901 Prinsippskisse støttemurer 3:1, høyde > 4m 

130544-RIB-TEG-902 Prinsippskisse støttemurer 3:1, høyde < 4m 

2.2.2 RIVA 

130544-RIVA-TEG-181 Kulvert GK1, detaljtegning plan og profil 

130544-RIVA-TEG-182 Kulvert GK5, detaljtegning plan og profil 

130544-RIVA-TEG-183 Kulvert GK8, detaljtegning plan og profil 

130544-RIVA-TEG-381 Kulvert HK3, detaljtegning plan og profil 

130544-RIVA-TEG-382 Kulvert HK4, detaljtegning plan og profil 

130544-RIVA-TEG-383 Kulvert HK7, detaljtegning plan og profil 

130544-RIVA-TEG-901 Normaltegning, Kulvert – Erosjonsikring innløp og utløp 

130544-RIVA-TEG-902 Normaltegning, Kulvert med frontmur – Erosjonsikring innløp og utløp 

130544-RIVA-TEG-903 Normaltegning, Grøftesnitt og re-etablering av veg 
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3 Myndighetkrav og forutsetninger for prosjektering 

3.1 Overordnede myndighetskrav 

Dette prosjektet er underlagt følgende regelverk: 

 Plan- og bygningsloven (PBL) med teknisk forskrift (TEK17) [1] og byggesaksforskriften 

(SAK10) [2] 

Følgende standardverk er valg benyttet for å tilfredsstille regelverket: 

 Eurokodesystemet (NE-EN) 

blant annet EC0, EC3, EC7 og EC8 vedrørende grunnlag for prosjektering, prosjektering av 

spunt og peler, generell geoteknisk prosjektering og prosjektering for seismisk påvirkning. 

[3]–[9] 

I tillegg og i den grad det er relevant, benyttes som supplement til standardverket: 

 Statens vegvesens håndbok V220. Geoteknikk i vegbygging. [10] 

Følgende klassifisering av prosjektet er valgt og grunngitt i vedlegg A: 

 Tiltaksklasse 2 for geoteknisk del av fundamentering (Plan- og bygningsloven) 

 Sikkerhetsklasse S2 for skred (TEK10). 

 Sikkerhetsklasse F2 for flom (TEK10) 

 Geoteknisk kategori 2 (Eurokode) 

 Pålitelighetsklasse CC/RC 2 (Eurokode) 

 Kontrollklasse PKK2 for prosjektering og UKK2 for utførelse (Eurokode) 

 Seismisk klasse I (Eurokode), RIGs anbefaling, bestemmes i samråd med RIB. 

Det er ikke funnet nødvendig å gjøre detaljdimensjonering for skred. Overordnede vurderinger og 

grunngivninger er gitt i vedlegg A.  

Løsmassene på tomten klassifiseres til grunntype A eller E basert på foreløpige antakelser om 

grunnforholdene. Det vil gjøres ei ny vurdering av grunntype når geotekniske grunnundersøkelser er 

utført. 

3.2 Identifiserte geotekniske problemstillinger 

Støttemurer. Prosjektering: 

 Geoteknisk vurdering av stabilitet og bæreevne av mur 

 Retningslinjer for oppbygging av veg og trafikkareal 

 Innspill til grave- og fundamentplaner 

 Retningslinjer for utførelse 

Gravearbeider og grøfter. Prosjektering 

 Vurdering av graveskråninger 

 Retningslinjer for tilbakefylling og komprimering 

 Retningslinjer for utførelse 

Anleggsarbeider. Utførelse 

 Kontrollplan for utførelse 
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3.3 Kartlegging av naboforhold 

3.3.1 Midlertidig påvirkning og beslaglegging av arealer utenfor tiltak 

For utførelse av prosjekterte tiltak, etablering av adkomstveger til vassdragene og i noen tilfeller 

riggområder, vil det være behov for å beslaglegge arealer i tilknytting til vassdragene. Adkomstveger 

skal generelt anlegges slik at det i minst mulig grad berører bygninger, hager og tilsvarende som vil 

være til unødig sjenanse for beboere i området og som vil kreve en betydelig innsats ved 

tilbakeføring. 

Planlagte adkomstveger og riggplasser skal forelegges byggherre og byggherrens rådgivere for 

vurdering og aksept. Det anbefales at det gjennomføres systematiske nabomøter for å informere om 

konsekvenser av anleggsarbeider og presentere hensikten med arbeidet som skal gjennomføres. 

3.3.2 Veger  

Det skal etableres nye kulverter gjennom flere veger, i den forbindelse må det opprettes skiltplan og 

omkjøring må skiltes.  

3.3.3 Nabobygg 

Graving 

Enkelte bygg og konstruksjoner ligger nært inntil vassdrag. Der det er fare for undergraving av 

fundamenter eller tilsvarende må man se på tiltak som kan redusere risiko for skade på bygninger. I 

morene ved begrenset dybde til berg vil et enkelt bjelkestengsel være tilstrekkelig sikring. I mer 

kompliserte tilfeller må andre typer støttekonstruksjoner vurderes, for eksempel rørvegg. 

Sprenging, pigging og andre kilder til vibrasjoner og støy 

Ved sprengningsarbeider, pigging eller andre kilder til vibrasjoner skal bestemmelser i NS 8141 [11] 

og  NS 8141-2 [12] legges til grunn. 

Det skal det utføres en besiktigelse av bygninger og andre konstruksjoner som kan bli påvirket av 

arbeidene. Beriktigelsen skal utføres før og etter tiltaksarbeidet 

Måling av vibrasjoner skal være kontinuerlige. Vibrasjoner mellom sprengningssalver, pigging og 

andre vibrasjonskilder (f.eks anleggstrafikk) skal også registreres for å ha hele tidshistorien. 

Det skal benyttes måleutstyr som er tilkoblet en sentral server og gir tilgang til målinger i sanntid 

gjennom et webgrensesnitt eller tilsvarende. 

Ved sprengning nærmere enn 10 m fra bygninger eller andre konstruksjoner skal det benyttes 3-veis 

målere. 

Besiktigelser og oppfølging av målinger skal utføres av foretak som er uavhengig av 

hovedentreprenør. Hovedentreprenør skal tidlig melde inn områder der det er aktuelt med arbeider 

som medfører rystelser, slik at dette kan besiktiges i god tid og måleprogram etableres. 

Ved støyende arbeider skal kapittel 4 i T-1442-2016 [13] følges. Det skal etableres prosedyrer for 

kontroll ved gjennomføring. 

3.3.4 Kabler, ledninger og installasjoner i grunnen 

Entreprenør må hente inn alle relevante kabelkart før oppstart av grunnarbeidet. 
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4 Andre forutsetninger for geoteknisk prosjektering 

4.1 Grensesnitt mot RIB, RIVA og andre fagfelt 

Vedrørende ytre laster forholder Multiconsult seg til lastinput fra RIB og generelle anbefalinger i 

Statens vegvesens håndbøker.  

Plassering av støttemurer i terrenget er gjort i samråd med RIB og RIVA for å ivareta hensynet til 

nærliggende konstruksjoner og veger. RIB og RIVA har utarbeidet tegninger med innspill fra RIG. RIG 

vil forholde seg til disse tegningene ved dimensjoneringen av støttemurer.  

4.2 Levetid / brukstid 

Det forutsettes 50 års levetid/brukstid for støttemurskonstruksjoner. Eventuelle midlertidige 

konstruksjoner behandles spesielt i hvert tilfelle. 

4.3 Geometriske toleranser 

Etter Eurokode 7 [7] skal det for konstruksjoner som er følsomme for avvik i geometriske data 

(«betydelig virkning på konstruksjonens pålitelighet»), benyttes dimensjonerende verdier. Mindre 

geometriske variasjoner fanges imidlertid opp av partialfaktorer for laster og materialer.  

Det skal benyttes muringsstein med minimum 2 gode anleggsflater, topp og bunn. Det kreves at 

største fugebredde i muren ikke skal overstige 50 mm. 

Det er det ikke identifisert andre spesielle områder for toleranser utover det standarden krever. 

5 Grunnforhold og materialparametere 

Grunnforholdene og valg av materialparametere er beskrevet i vedlegg B. Oppsummert er det antatt 

tre representative grunnforhold for geoteknisk prosjektering av støttemurer, dette er berg, fast 

morene og fast leire. 

Det skal utføres en geoteknisk grunnundersøkelse før oppstart av anleggsarbeider som grunnlag for 

endelig dimensjonering av støttemurer. 
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6 Geoteknisk prosjektering 

6.1 Graving 

Graveskråninger skal generelt etableres med helning 1:1,5 eller slakere. Om det påtreffes 

grunnforhold av engradert sand/finsand/silt/leire skal graveskråningene slakes ut til 1:2 eller slakere 

ved gravedybder over 2 m. 

Graving skal utføres fra toppen av skjæring og nedover, helning på graveskråning skal overholdes i 

alle faser av utgravingen. 

6.2 Tilbakefylling og komprimering 

6.2.1 Støttemurer 

Bak støttemurer skal det fylles velgradert pukk. Dette for å redusere jordtrykkslastene som virker på 

muren og av hensyn til frostsikring. Tilbakefylling skal komprimeres med lett komprimeringsutstyr og 

lagtykkelser på 0,5m. Normalkomprimering i henhold til NS 3458 [14]. 

Tilbakefyllingen skal skje fortløpende sammen med etableringen av filterlag som vist på tegning 

130544-RIB-TEG-901, murhøyden tillates å være et skift høyere enn nivået på tilbakefyllingen. 

6.2.2 Grøfter kulverter og omlegging av VA 

 

Figur 6.1: Grøftesnitt kulverter, utsnitt fra tegning 130544-RIVA-TEG-903 

I Figur 6.1 vises et typisk grøftesnitt for kulvert, i sonen mellom omfylling av rør og overbygging for 

veg kan det benyttes stedlige masser som tilfredsstiller teleklasse T1 eller T2 til gjenfyllingen, 

alternativt benyttes velgradert pukk. 

Masser legges ut lagvis i lagtykkelser på maksimalt 0,5 m og komprimeres tilsvarende normal 

komprimering i NS 3458 [14].  

Det samme gjelder i grøfter for omlegging og re-etablering av eksisterende vann, avløp og 

overvannsledninger. 

6.2.3 Sprengningsarbeider 

Ved sprengningsarbeider nærmere enn 10 m fra eksisterende bygg og konstruksjoner skal det da 

spesielle hensyn ved gjennomføring av sprengningsarbeider. Dette gjelder i tillegg til generelle 

føringer i kapittel 3.3.3 

 Det skal sømborres langs teoretisk grøftekan med f. eks cc 20 cm for standard borkrone 

 Søm skal være uladdet 

 Spregningsarbeidet starter lengst unna konstruksjoner og det skal skytes med lette utslag 
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6.3 Støttemurer 

6.3.1 Generelt 

 

Figur 6.2: Prinsippsnitt av maskinmurt tørrmur, SVV HB V220 [10] 

Tørrmur skal mures med forbandt i lengderetningen. Det skal benyttes stein som dekker hele 

murbredden i hele murens høyde. Dette gjelder for murer med murbredde B < 1,5 m. For murer med 

bredde B >1,5 m, der det er vanskelig å skaffe stein som dekker hele bredden, skal det mures med 

forbandt også i tverretningen som vist på Error! Reference source not found.. Dette er viktig for at 

muren skal opptre som ett legeme slik det er forutsatt i beregningsmodellen.  

Bunnstein etableres med bunnhelning, vinkelrett på murens fronthelning.  Det skal benyttes kubisk 

muringsstein i hele murens høyde og lengde med jevne flater minimum på topp og bunn av 

muringssteinen, for å gi gode kontaktflater i mursjiktene. Se prinsippskisse for tørrmur av naturstein i 

Error! Reference source not found.. 

Overlagringshøyde ved støttemur tå skal være minimum 1,0 m og bunnsteinen skal ha full bredde. 

Dette gjelder også for murer med bredde > 1,5 m. 

Det skal benyttes muringssteiner med 0,5 m høyde, murskiftene i muren skal være horisontale og 

avtrappes i forhold til bakenforliggende terreng. 

Muringsarbeider skal utføres fra nedstrøms mot oppstrøms. Nivå på fundament i forhold til 

overdekking skal heves i hele skifthøyder.  

Det skal etableres drenering bak støttemurer i nivå med ny bekkebunn, dreneringen skal ha et 

frostfritt utløp. Dette for å ivareta frostsikring av støttemurkonstruksjonen. 

For murer fundamentert på berg må det sprenges ut et fundament, for å gi riktig helning på muren. 

Den utsprengte flaten skal avrettes med pukk eller det kan støypes et fundament i betong. 
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For murer fundamentert på løsmasse skal det traues ut ca. 0,2 m under fundament for utlegging av 

et avretningslag av velgradert pukk. Formålet med dette er å forhindre utvasking av fundamentet og 

for etablering av en stabil anleggsflate. Dette avretningslaget skal legges ut fortløpende etterhvert 

som fundamentgropen for murer blir utgravd. Videre kreves det at bunnsteiner for støttemurer skal 

legges ut fortløpende og mures til 1 m høyde, maksimalt 6 m fundamentgrøft skal være eksponert 

før bunnblokker legges ut. Ved arbeidsdagens slutt skal det ikke stå åpne fundament grøfter og nivå 

på tilbakefylling bak murer skal maksimalt ligge et skift under utført murhøyde. For murer der kun de 

to nederste skiftene er utført skal tilbakefyllingen være utført til dette nivået ved arbeidsdagens 

slutt. 

For at dimensjoner for støttemurer i påfølgende avsnitt skal være gyldige må det dokumenteres at de 

forutsatte grunnforholdene er gjeldende for en dybde under fundament som tilsvarer minst 2 ganger 

fundamentbredden og at underliggende lag ikke er svakere. For grunnforhold som er dårligere enn 

det som er forutsatt, må støttekonstruksjonene dimensjoneres når resultater fra geoteknisk 

grunnundersøkelse foreligger. 

6.3.2 Murer langs vassdrag 

For murer langs vassdrag er det tatt høyde for at elven i en flomsituasjon vil påføre muren en drag-

kraft. Det er vurdert at denne kraften vil virke fra elvebunn og 2 m opp på muren. Murer langs 

vassdrag er dimensjonert for en total høyde på inntil 4,0 m. 

I Tabell 6-1 er dimensjoner for støttemur langs vassdrag presentert for de ulike grunnforholdene. 

Tabell 6-1: Murer langs vassdrag, dimensjoner 

Murbetegnelse Type 1A Type 1B 

Grunnforhold, fundament Berg Morene Fast leire 

Murhøyde, H 4 m 

Murbredde ved bunn, bb 1,0 m 2,1 m 

Murbredde ved topp, bt 1,0 m 2,1 m 

Overlagring ved tå, D 1 m 

Murfrontens helning, d:1 3:1 

Bakveggens helning, db:1 3:1 

6.3.3 Frontmurer kulverter 

For frontmurer ved kulverter vil dimensjonerende oppstøttingshøyde velges utfra snittene til RIVA, 

fra tegningene 130544-RIVA-TEG-182, -183, -382 og -383. Det er ikke regnet med påvirkning fra elven 

på frontmurer. 

For murer fundamentert på løsmasser, er det lagt inn en helning på terrenget foran muren på 8° 

I Tabell 6-2 er dimensjoner for støttemur fundamentert på berg eller fast morene vist for total 

murhøyde på inntil 4 og 6 m. 
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Tabell 6-2: Dimensjoner for frontmurer fundamentert på berg  

Murbetegnelse Type 2A Type 2B 

Murhøyde, H (inntil) 4 m 6 m 

Murbredde ved bunn, bb 0,9m 1,2 m 

Murbredde ved topp, bt 0,9 m 1,2 m  

Overlagring ved tå, D 1 m 

Murfrontens helning, d:1 3:1 

Bakveggens helning, db:1 3:1 

 

I Tabell 6-3 er dimensjoner for støttemur fundamentert på fast morene vist for total murhøyde på 

inntil 4, 5 og 6 m 

Tabell 6-3: Dimensjoner for frontmurer fundamentert på fast morene 

Murbetegnelse Type 2A Type 3A Type 3B 

Murhøyde, H (inntil) 4 m 5 m 6 m 

Murbredde ved bunn, bb 0,9 m 1,3 m 1,5 m 

Fundament bredde, bf 0,9 m 1,3 m  1,5 m 

Murbredde ved topp, bt 0,9 m 1,3 m 1,5 m  

Overlagring ved tå, D 1 m 

Murfrontens helning, d:1 3:1 

Bakveggens helning, db:1 3:1 

 

Tabell 6-4: Dimensjoner for frontmurer fundamentert på fast leire 

Murbetegnelse Type 4A Type 4B Type 3B 

Murhøyde, H (inntil) 4 m 5 m 6 m 

Murbredde ved bunn, bb 2,0 m 2,5 m 3,0m 

Fundament bredde, bf 2,5 m 3,0 m  3,5 m 

Murbredde ved topp, bt 2,0 m 2,5 m 3,0 m  

Overlagring ved tå, D 1 m 1,5 2,0 m 

Murfrontens helning, d:1 3:1 

Bakveggens helning, db:1 3:1 

 

I Tabell 6-4 er dimensjoner for støttemur fundamentert på fast leire vist for total murhøyde på inntil 

4, 5 og 6 m. For murer fundamentert på fast leire er det behov for ekstrabredde på bunnstein eller 
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støpt fundament sammenlignet med den generelle murbredden ved bunn. Ekstra fundmentbredde 

er 0,5 m og denne fordeles likt foran og bak muren. Minimums overdekning regnes på fundamentets 

grunneste punkt foran muren. Det er også behov for økt overlagring ved tå for murer på inntil 5 og 6 

m høyde. 

6.3.4 Utførelse  

 Underlaget for bunnstein avrettes med en helning 1:3, overdekning ved tå skal være 

minimum 1,0 m.  

 Mursjiktene etableres tilnærmet horisontalt i lengderetningen og med tilnærmet 1:3 fall i 

tverretningen (normalt på murfront). 

 Bakfyllingsmasse skal være velgradert pukk som legges ut lagvis i 0,5 m meter tykke lag, 

tilbakefyllingen gis lett komprimering i henhold til NS 3458 [14]. 

 Det etableres drenering bak mur i nivå med bekkebunn, denne skal ha frostfritt utløp 

6.3.5 Geometrisk kontroll 

Siktelinjer 

Entreprenøren skal etablere hensiktsmessige siktelinjer for visuell kontroll under bygging. Disse skal 

dekke retning på mur og helning av murfront. 

Bilder 

Oppmuringen av tørrsteinsmuren skal dokumenteres daglig med bilder av murfront, tverrsnitt og 

plan for å dokumentere at muren blir utført med forband i lengderetningen. Bilder identifiseres med 

plassering av muren, f. eks profilnr. Bilder oversendes til RIG og uavhengig kontrollerende av 

utførelse av geotekniske arbeider ihht PBL daglig under arbeidene, for kontroll og dokumentasjon. 

Innmålinger 

Avretning for bunnblokk skal måles inn for dokumentasjon av helning. 

Frem og bakkant av topp mursjikt skal måles inn for å dokumentere helninger på muren for minst 

hvert andre mursjikt. 

Maskinstyring med GPS på gravemaskin kan benyttes om systemet har en nøyaktighet ± 2 cm og 

høyden kan kalibreres mot et fastpunkt satt ut av landmåler. Eventuelt benyttes GPS under samme 

forutsetninger som over. Målingene skal ha posisjon i UTM32 og i høydesystemet som benyttes i 

byggesaken. I sjiktene det måles inn skal det minst være en måling hver 2. meter langs muren i fram 

og bakkant. Målinger av mur oversendes fortløpende til RIG for kontroll av data. Målinger 

oversendes i filformatet kof eller sosi. 

7 SHA-grunnarbeider 

Risikoelementer knyttet til utførelsen av anleggsarbeidene behandles av utførende entreprenør. 

Entreprenøren må som en del av sin egen HMS/SHA- planlegging utføre selvstendige 

risikovurderinger knyttet til arbeidene og foreslå avbøtende tiltak. For arbeider som entreprenør 

vurderer som kritiske utarbeides en SJA (Sikker-jobb-analyse). 
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8 Kontroll av geotekniske forhold under anleggsarbeidet 

For å sikre at geotekniske forhold ivaretas må det utføres kontroll på ulike forhold. Følgende 

kontrollpunkter er foreløpig identifisert som mest aktuelle. 

Kontrolltema Hva Hvordan Ansvar 

Gravenivå/ 

Geometri på 

skråning 

Dokumentasjon av: 

- Gravenivå 

- Helning på skråninger 

- Innmåling Entreprenør/ 

Kontrollerende 

Bredde og 

geometri på 

støttemur 

Dokumentasjon av: 

- Retning og helning av murfront. 

- Posisjon i plan og høyde av minimum 

hvert andre skift og avretting for 

bunnstein. Målinger hver 2 meter. 

- Muring i forbandt 

- Siktelinjer 

- Bilder 

- Innmåling 

- Befaring 

Entreprenør/RIG/ 

kontrollerende 

Grunnforhold Dokumentasjon av: grunnforholdene 

samsvarer med 

prosjekteringsforutsetninger. 

- Geoteknisk 

grunnundersøkelse 

- Bilder 

- Befaring 

RIG/ 

Kontrollerende 

Fylling/masseuts

kifting 

Dokumentasjon av: 

- Sortering fyllingsmateriale 

- lagvis utlegging og komprimering 

- nivåer 

- Siktekurve fra 

leverandør 

- Innmålinger 

- Bilder 

- Sjekkliste 

utlegging og 

komprimering 

Entreprenør/ 

Kontrollerende 

HMS/SHA Det skal utarbeides risikovurderinger 

for alle kritiske operasjoner ved 

anleggsarbeidene. Spesielt ved 

manuelt arbeid skal det etableres 

strenge sikkerhetsrutiner 

HMS/SHA – plan 

SJA 

Entreprenør 
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VEDLEGG A

RAPPORTVEDLEGG

Vurdering av myndighetskrav og 
sikkerhetsprinsipper i pbl-oppdrag

Innhold/formål
Vedlegges formål er veiledning og dokumentasjon for Multiconsults valg i forhold til styrende krav gitt i det 
gjeldende regelverk og relevant standardverk.
Valg og begrunnelse er gitt i fargede bokser. Annet er støtteinformasjon fra regelverk eller standard.

Sammendrag:

PBL/TEK17/SAK10:
- Sikkerhetsklasse mot Flom og stormflo: F2
- Sikkerhetsklasse mot skred: S2
- Konsekvensklasse kvikkleireskred Ikke relevant
- Tiltaksklasse: 2

EUROKODE:
- Konsekvens- og pålitelighetsklasse (CC/RC) 2
- Geoteknisk kategori 2
- Kontrollklasse prosjektering og utførelse PKK2 og UKK2
- Seismisk klasse I
- Dimensjonerende brukstid: 50 år
- Seismisk grunntype: A eller E basert på foreløpige antakelser

Kartlegging av flomfare og flomtilpassningstiltak i Melhornsida



Kartlegging av flomfare og flomtilpassningstiltak i Melhornsida multiconsult.no
Geotekniske prosjektering
VEDLEGG A Vurdering av myndighetskrav og sikkerhetsprinsipper

TEK17, $7-2: Sikkerhet mot Flom og stormflo
(1) Byggverk hvor konsekvensen av flom er særlig stor, skal ikke plasseres i flomutsatt område.
(2) For byggverk i flomutsatt område skal sikkerhetsklasse for flom fastsettes. Byggverk skal plasseres, dimensjoneres eller 

sikres mot flom slik at største nominelle årlige sannsynlighet i tabellen 
nedenfor ikke overskrides. I de tilfeller hvor det er fare for liv fastsettes
sikkerhetsklasse som for skred, jf. § 7-3 Liten  1/20

(3) Første og annet ledd gjelder tilsvarende for stormflo. Middels  1/200
(4) Byggverk skall plasseres eller sikres slika t det ikke oppstår skade ved erosjon. Stor  1/1000

Retningsgivende eksempler i veiledning til forskrift (DIBK):

http://dibk.no/no/BYGGEREGLER/Gjeldende-byggeregler/Veiledning-om-tekniske-krav-til-byggverk/?dxp=/dxp/content/tekniskekrav/7/2/

Byggverk med lite persjonopphold og små økonomiske eller andre samfunnsmessig konsekvenser, eksempelvis 
garasje og lagerbygning med lite personopphold.
Omfatter de fleste byggverk beregnet for personopphold, eksempelvis bolig fritidsbolig og campinghytte,
garasjeanlegg og brakkerigg, skole og barnehage, kontorbygning, industribygg, driftsbygning i landbruket som ikke
inngår i sikkerhetsklasse F1.
Omfatter byggverk for sårbare samfunnsfunksjoner og byggverk der oversvømmelse kan gi stor forurensing på 
omgivelsene. Eksempelvis sykehjem, sykejus, brannstasjon, politistasjon, sivilforsvarsanlegg og infrastruktur av 
stor samfunnsmessig betydning, avfallsdeponier der oversvømmelse gir stor forurensingsfare.

TEK17, $7-3: Sikkerhet mot Skred (generelt)
(1) Byggverk hvor konsekvensen av et skred, herunder sekundærvirkninger av skred, er særlig stor, skal ikke plasseres i skredfarlig område.
(2) For byggverk i skredfareområde skal sikkerhetsklasse for skred fastsettes. Byggverk og tilhørende uteareal skal plasseres,

Liten  1/100
Middels  1/1000
Stor  1/5000

Retningsgivende eksempler i veiledning til forskrift (DIBK):
http://dibk.no/no/BYGGEREGLER/Gjeldende-byggeregler/Veiledning-om-tekniske-krav-til-byggverk/?dxp=/dxp/content/tekniskekrav/7/2/

Byggverk der det normalt ikke oppholder seg personer og der det er små økonomiske eller andre samfunns-
messige konsekvenser. Eksempelvis garasje, uthus, båtnaust, mindre brygger, lagerbygning med lite pers.opphold.
Eksempelvis byggverk der det oppholder seg maksimum 25 personer og/eller der det er middels økonomiske
eller andre samfunnsmessige konsekvenser. Enebolig, tomannsbolig, blokk/rekkehus (maks 10 boenheter)
arbeids- og publikumsbygg, driftsbygning i landbruket, parkeringshus og havneanlegg.
Byggverk der det normalt oppholder seg mer enn 25 persjoner og/eller der det er store økonomiske eller andre
samfunnsmessige konsekvenser. Eksempelvis eneboliger (kjede/rekke/blokk/fritidsbolig) med mer enn 10
boenheter, arbeids- og publikumsbygg, skole, barnehage, sykehjem og lokal beredskapsinstitusjon.
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S3

dimensjoneres eller sikres mot skred, herunder sekundærvirkninger av skred, slik 
at største nominelle årlige sannsynlighet i tabellen nedenfor ikke overskrides.

S1

S2

F3

F1

F2

F3

Eventuell begrunnelse for valg:
Flomforebygging i vassdrag, skal tilfredsstille 200 årsflom med 40 % klimapåslag. 

Valgt 
klasse:

F2

Konsekvens
Sikkerhetsklasse for 

flom
Største nominelle årlige 

sannsynlighet

F1
F2

Myndighetskrav til prosjekteringen (krav i lovverket)

S3

Valgt 
klasse:

Eventuell begrunnelse for valg:
Skred kan påvirke forbygging langs elv, noe som kan gi sekundær virkninger på tilstøtende konstruksjoner. Multiconsults notat 
418800-RIGberg-NOT-001 konkluderer med at det er mindre enn 1/1000 årlig nominell sannsynlighet for at skred skal intreffe.

S2

Sikkerhetsklasse for 
skred

Konsekvens
Største nominelle årlige 

sannsynlighet

S1
S2

Gjeldende regelverk for prosjektering i dette prosjektet er Lov om planlegging og byggesaksbehandling (Plan- og bygningsloven; PBL) med 
relevante sentrale og lokale forskrifter. Relevante sentrale forskrifter vil her være :

- Forskrift om byggesak (SAK10)
- Byggteknisk forskrift (TEK17)

Veiledning til de sentrale forskriftene er tilgjengelig fra Direktoratet for for byggekvalitet (DIBK), og vil legges til grunn for tolkning av 
myndighetskravene.

http://dibk.no/no/BYGGEREGLER/Gjeldende-byggeregler/Veiledning-om-tekniske-krav-til-byggverk/?dxp=/dxp/content/tekniskekrav/7/2/
http://dibk.no/no/BYGGEREGLER/Gjeldende-byggeregler/Veiledning-om-tekniske-krav-til-byggverk/?dxp=/dxp/content/tekniskekrav/7/2/
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TEK17, §7-3: Sikkerhet mot Skred (kvikkleire)
Kvikkleireskred (fra veiledning til TEK10, §7-3)

Retningsgivende eksempler i veiledning til forskrift (DIBK):
http://dibk.no/no/BYGGEREGLER/Gjeldende-byggeregler/Veiledning-om-tekniske-krav-til-byggverk/?dxp=/dxp/content/tekniskekrav/7/3/

Mindre byggverk som medfører svært begrensede terrenginngrep eller laster og ingen tilflytning av personer. Eksempelvis:
Enkle garasjer, naust og uthus. Mindre veger som ikke medfører utfyllinger i toppen av skråninger eller skjæringer i
bunnen av skråninger og mindre grøfter og lignende, eksempelvis skogsbilveger og gårdsveger.
Mindre tilbygg og påbygg på eksisterende bebyggelse
Byggverk, herunder terrenginngrep og anlegg, av begrenset størrelse og tyngde med lite personopphold. Eksempelvis:

Mindre driftsbygninger i landbruket og laberbygg av begrenset verdi. Mindre massedeponier og VA-anlegg.
Mindre veger og trafikksikkerhetstiltak som gang- og sykkelveger, over- og underganger og tiltak i forbindelse med

anlegg av midtdeler og lignende.
Byggverk som nevnt under kategori K1 når tiltaket vil påvirke områdestabiliteten negativt dersom det ikke

gjennomføres stabiliserende tiltak utenom selve tiltaket.
Byggverk som medfører begrenset tilflytning/personopphold til området eller tiltak med stor verdi (utover tiltak i K0-K2)

Eksempelvis: Enebolig, to eneboliger, tomannsbolig, fritidsbolig med maks to boenheter og to fritidsboliger med en

boenhet. Større driftsbygninger i landbruket. Mindre utendørs publikumsanlegg. Mindre næringsbygg. Større VA-anlegg.
Tiltak som medfører større tilflytning/personopphold til området enn tiltak i K3, samt tiltak som gjelder viktige
samfunnsfunksjoner. Eksempelvis: mer enn to eneboliger/fritidsboliger. Eneboliger i kjede/rekkehus/boligblokk/
fritidsbolig med mer enn to boenheter. Bolig- og hyttefelt. Skole og barnehage. Sykehjem. Større næringsbygg.
Kontorbygning og idretts- industrianlegg. Større utendørs publ.anlegg. Lokale beredskapsinstitusjoner.

Faregradsklasse før utbygging bestemmes fra etablerte faregradssoner på web LAV, MIDDELS eller HØY: www.skrednett.no

Preaksepterte ytelser for sikkerhet mot kvikkleireskred (områdestabilitet):
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Kvikkleireskred opptrer som en engangshendelse. Krav til sikkerhet gjelder for denne faretypen, men i praksis vil det være umulig å angi
sannsynlighet for kvikkleireskred. Derfor er sikkerhetsklassene ikke så godt egnet. Sikkerhetsnivå for en faresone for kvikkleireskred fastsettes
derfor ved en sikkerhetsfaktor, F. Sikkerhetsfaktoren angir forholdet mellom stabiliserende krefter og drivende krefter for den skråningen som
har lavest stabilitet i faresonen. (...) Behov for utredning og eventuell sikring av områdestabiliteten i faresoner for kvikkleireskred er avhengig
av tiltakskategori, og for tiltakskategori K2-K4 også hvilken faregrad sonen har. Tiltakskategori bestemmes av tiltakets påvirkning på
områdestabiliteten og av konsekvensene ved skred. Konsekvensene bestemmes av tiltakets størrelse og verdi samt i hvilken grad tiltaket vil
medføre tilflytning av personer. (...)

K1

K0

IR

Eventuell begrunnelse for valg / referanse:
-

Faregrad

K4

Valgt
klasse:

Eventuell begrunnelse for valg / referanse:
Tiltaket ligger ikke i område med sprøbruddmateriale

IR

K2

K3

http://dibk.no/no/BYGGEREGLER/Gjeldende-byggeregler/Veiledning-om-tekniske-krav-til-byggverk/?dxp=/dxp/content/tekniskekrav/7/3/
http://www.skrednett.no/
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TEK17, $10-2: Konstruksjonssikkerhet
(1) Materialer og produkter i byggverk skal ha slike egenskaper at grunnleggende krav til byggverkets mekaniske motstandsevne

og stabilitet blir tilfredsstilt.
(2) Byggverk skal prosjekteres og utføres slik at det oppnås tilfredsstillende sikkerhet mot brudd og tilstrekkelig stivhet og stabilitet

for laster som kan oppstå under forutsatt bruk. Kravet gjelder byggverk under utførelse og i endelig tilstand.
(3) Grunnleggende krav til byggverkets mekaniske motstandsevne og stabilitet, herunder grunnforhold og sikringstiltak under utførelse

og i endelig tilstand, kan oppfylles ved prosjektering av konstruksjoner etter Norsk Standard NS-EN 1990 Eurokode: Grunnlag
for prosjektering av konstruksjoner og underliggende standarder i serien NS-EN 1991 til NS-EN 1999, med tilhørende nasjonale tillegg.

Kommentar / valg:

SAK10, $9-3: Fastsettelse av tiltaksklasse & SAK10, $9-4: Oppdeling i tiltaksklasser.
Oppgaver knyttet til tiltak skal inndeles i tiltaksklasse 1, 2 eller 3 innenfor ett eller flere fagområder basert på kompleksitet,

vanskelighetsgrad og mulige konsekvenser mangler og feil kan få for helse, miljø og sikkerhet.
Oppgaver knyttet til tiltaket kan plasseres i ulik tiltaksklasse for den enkelte funksjon og fagområde. Kommunen godkjenner tiltaksklasser

etter forslag fra ansvarlig søker.

Veiledningen (DIBK) gir følgende veiledning for fastsettelse av tiltaksklasse innenfor geoteknisk prosjektering:

Veiledningen gir også følgende generelle eksempler:
Overordnet (uavhengig av fagområde) Utvidet
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Begrunnelse for valg:
Tilsvarer pålitelighetsklasse 2 i Eurokode.
Murer skal fungere som flom vern for banenfoliggend konstruksjoner
Valget medfører krav om uavhengig systemkontroll av geoteknisk prosjektering og utførelse.

Tiltaksklasse

3

Valgt klasse:

2

1

2

Kravene i forskriften er oppfylt dersom metoder og utførelse følger av Norsk standard. En korrekt bruk av prosjekteringsstandardene
gir samlet det sikkerhetsnivået som foreskriften krever. Ved å benytte standarder (Eurokoder) i prosjekteringen vil TEK 17 $ 10-2
dermed være ivaretatt.

Liten kompleksitet og vanskelighetsgrad og, hvor feil eller mangler kan føre
til mindre konsekvenser for helse, miljø og sikkerhet

Omfatter normalt byggverk hvor prosjektering kan skje etter anerkjente forutsetninger,
beregningsmetoder og tekniske prinsipper.

Omfatter normalt byggverk hvor prosjektering kan skje ved bruk av enkle beregninger,
enkel dimensjonering, bruk av tabeller og forhåndsaksepterte løsninger, og utførelse kan
skje uten at det kreves avanserte metoder

Liten kompleksitet og vanskelighetsgrad, der mangler eller feil kan føre til
middels store konsekvenser for helse, miljø og sikkerhet eller tiltak av middels
kompleksitet og vanskelighetsgrad der mangler eller feil kan føre til små eller
middels store konsekvenser for helse, miljø og sikkerhet.

Stor kompleksitet og vanskelighetsgrad eller oppgaver av middels
kompleksitet og vanskelighetsgrad hvor mangler eller feil kan føre til store
konsekvenser for helse, miljø og sikkerhet.

Prosjektering i tiltaksklasse 3 setter krav til spesialiserte kvalifikasjoner eller bruk av
alternative analyse for oppfyllelse av byggteknisk forskrift (TEK10).
Omfatter oppgaver av stor vanskelighetsgrad eller oppgaver som krever spesielle og krevende
utførelsesmetoder. Tiltaksklasse 3 omfatter også utførelse der prosjektmaterialet for utførelse
krever vesentlig teknisk utdyping og supplering med spesielle utførelsesprosedyrer eller der
usikre forhold ved utførelsen krever supplerende tekniske undersøkelser, for eksempel ved
usikre grunn-eller miljøforhold
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NS-EN 1990, kap. 2.2: Pålitelighet

Pålitelighetsnivå for konstruksjonens kapasitet og brukbarhet vil oppnås via kombinasjoner av tiltak (definert i pkt5).
Flere midler for å oppnå pålitelighet relateres til valg av Konsekvensklasse (CC) og Pålitelighetsklasse (RC). Tillegg B til
NS-EN 1990 definerer pålitelighetsklasser:

Tabell NA.A1(901) i nasjonalt tillegg til NS-EN 1990 gir veiledende eksempler å lassering av i pålitelighetsklasser. Overordnet
er følgende eksempel relevant, men ved vurering vil det også ses på type konstruksjon som gis veildning for i samme tabell.
* ) Vurderingen skal også ta hensyn til omkringliggende områder og byggverk

Veiledende eksempel for klassifisering 1 2 3 4

Grunn- og fundamenteringsarbeider og undergrunnsanlegg i kompliserte tilfeller. * ) (x) x (x)

Grunn- og fundamenteringsarbeider og undergrunnsanlegg ved enkle og oversiktlige grunnforhold. * ) x (x)

Byggegrop: 2
Valg av konsekvensklasse (CC) og pålitelighetsklasse (RC): Fundamentering: 2

Områdestabilitet: 2

NS-EN 1990, kap. 2.3: Dimensjonerende brukstid
Eurokoden gir tabell 2.1 følgende veildende dimensjonerende brukstid:

Støttemurer:
Valg av dimensjonerende brukstid:

NS-EN 1990, kap. 2.5: Kvalitetssikring
(1) For å sikre at konstruksjonen oppfyller de krav og forutsetninger som er fastsatt i prosjekteringen, bør egnede kvalitetssikringstiltak
være etablert. Disse tiltakene omfatter definisjon av pålitelighetskrav, organisasjonsmessige tiltak og kontroll på stadiene for
prosjektering, utførelse, bruk og vedlikehold.
Kapittel NA.A1.3.1 (902) i nasjonalt tillegg angir at det skal være tilgjengelig et kvalitetssystem ved prosjektering i pålitelig-
hetsklasse 2, 3 og 4. I klass 4 skal systemet også tilfredstille kravene i NS-EN ISO 900-serien.

Multiconsult sitt kvalitetsstyringssystem (KS-system) er basert på og tilfredsstiller følgende lovpålagte systemkrav:
ISO 9001:2015, ISO 1400:2004, Plan- og bygningsloven, Byggherreforskriften og Internkontrollforskriften.
Eurokodens krav er altså ivaretatt for alle pålitelighetsklasser.
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Valg av standardverk og tilhørende Sikkerhetsprinsipper

CC / RC

50 år

Ut fra krav og anbefalinger i myndighetskravene vil Eurokode-systemet (NS-EN) legges til grunn for den gegotekniske prosjekteringen.
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NS-EN 1990, kap. 2.5: Kvalitetssikring

For dette prosjektet medfører dette:

Prosjektering:
Utførelse:

NS-EN 1997-1, kap. 2.1: Krav til prosjekteringen
Valg av Geoteknisk kategori

Overordnet Utvidet
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Kapittel NA.A1.3.1 (903) Prosjekteringskontroll i nasjonalt tillegg til NS-EN 1990 gir krav til grad av prosjekteringskontroll.
Prosjekteringskontrollklasser er definert som:

Kapittel NA.A1.3.1 (904) Utførelseskontroll i nasjonalt tillegg til NS-EN 1990 gir krav til grad av utførelsesskontroll. Utføringskontrollklasser er
definert som:

Kontrollklasse PKK2 for prosjektering og UKK2 for utførelse.
Krav om grunnleggende kontroll (egenkontroll), intern systematisk kontroll og utvidet system kontroll
Krav om grunnleggende kontroll (egenkontroll), intern systematisk kontroll og utvidet system kontroll

Eventuell begrunnelse for valg:
Natursteins murer i elver

2

Valgt klasse:

3

2

1

Kategori

Børbare inkludere små og relativt enkle konstruksjoner.

Prosjektering børnormalt omfatte kvantitative geotekniske data og analyse for å sikre at de
grunnleggende kravene vil bli oppfylt.
Rutinemessige prosedyrer for felt-og laboratorieprøving.

Konstruksjoner hvor det er mulig å sikre at de grunnleggende kravene vil bli tilfredsstilt på
grunnlag av erfaring og kvalitative geotekniske undersøkelser, samt konstruksjoner med
minimal risiko.
Bør bare brukes ved god områdestabilitet og ved graving over grunnvannstand.

Bør omfatte konvensjonelle typer konstruksjoner og fundamenter uten
unormale risikoer eller vanskelige grunn-eller belastningsforhold.

Børomfatte konstruksjoner eller deler av konstruksjoner som faller utenfor
grensene for geoteknisk kategori 1 og 2.

Bør vanligvis omfatte alternativer til bestemmelsene og reglene i eurokode 7.



Kartlegging av flomfare og flomtilpassningstiltak i Melhornsida multiconsult.no
Geotekniske prosjektering
VEDLEGG A Vurdering av myndighetskrav og sikkerhetsprinsipper

NS-EN 1997, kap. 2: Grunnlag for geoteknisk prosjektering

Geoteknisk prosjektering velges utført ved beregninger.

EC7 angir Prosjektering ved konstrukive tiltak ,  Prøvebelastning og modellprøving samt Observasjonsmetoden
som andre aktuelle tilnærminger.

NS-EN 1997, kap. 2.4.7.3.4: Dimensjoneringsmetoder

I henhold til standardens nasjonale tillegg:
Dimensjoneringsmetode 2 benyttes for peler.
Dimensjoneringsmetode 3 benyttes for all annen geoteknisk prosjektering

NS-EN 1997: Partialfaktorer for grunnens egenskaper (M & R)

SVV HB V220: Partialfaktorer for effektivspennings og totalspenningsanalyser
Kapittel 0 i Statens vegvesens håndbok V220 er det gitt en matrise med partialfaktorer avhengig av valgt konsekvensklasse
og bruddmekanisme.

For dette porsjektet medfører dette:

Nøytralt brudd og konsekvensklasse CC2 medfører da at partialfaktor m settes lik 1.4
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Kapittel NA.A.3.2 i nasjonalt tillegg til NS-EN 1997 er partialfaktorer for jordparmetere definert. Sett M1 benyttes i bruksgrense (setninger) og
sett M2 benyttes i bruddgrense.

Dette legges til grunn i prosjektet da kulvertkryssingene går gjennom både kommunaleveier og fylkesveier.
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NS-EN 1990: Partialfaktorer for påvirkninger/lastvirkninger (Sett B)

I prosjekteringen benyttes følgende faktorer
Lign 6.10a Lign 6.10b

Permanent last ugunstig ( f.eks.egenlast)
Permanent last gunstig
Dominerende variabel last ugunstig
Dominerende variabel last gunstig
Øvrige variable laster ugunstig
Øvrige variable laster gunstig

Aktuelle 0- verdier

Katekori G: Trafikk og parkeringsarealer
Snølast NS-EN 1991-1-3
Vindlast NS-EN 1991-1-4
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Kapittel NA.A2.3.2 i nasjonalt tillegg til NS-EN 1990 er partialfaktorer for laster og lastvirkninger i ulykkes- og seismisk situasjon definert.

NS-EN 1990: Partialfaktorer for påvirkninger/lastvirkninger i kombinasjon med ulykkeslaster og seismiske laster

Kapittel NA.A1.3.1 i nasjonalt tillegg til NS-EN 1990 er partialfaktorer for laster i vedvarende og forbigående dimensjonerende situasjoner
definert.

x 1,50
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1.35
1

0
x 1,50
0
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0.7
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1
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0
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NS-EN 1998-1, kap. 2.1: Grunnleggende krav (jordskjelv)
Differensiering av pålitelighetn oppnås ved å klassifisere konstruksjoner i forskjellige seimiske klasser.
Definisjon av seismisk klasse er gitt av tabell 4.3 (gjengitt under). Videre veiledninger for valg av seismisk klasse finnes i
tabell NA.4(902) i standardens nasjonale tillegg.

Forslag til valg av seismisk klasse * ): Støttemurer: I

* ) Valg gjøres i samråd med prosjektets RIB.

NS-EN 1998-1, kap. 3: Grunnforhold og seismiske påvirkninger (jordskjelv)

Klassifisering av grunntype - Begrunnelse for valg

Valgt grunntype A eller E basert på foreløpige antakelser
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Grunnforhold ikke kartlagt, antar at det er moderat løsmassemektighet i området og at grunntype A eller E vil være de aktuelle
klassifiseringene. Denne vurdering revideres etter at det er utført geotekniske grnnundersøkelser.

Grunntypene A, B, C, D og E, som er beskrevet ved stratigrafiske profiler og parametere gitt i tabell NA.3.1 , kan brukes for å ta hensyn til
innflytelsen av lokale grunnforhold på den seismiske påvirkningen. Dette kan også gjøres ved i tillegg å ta hensyn til innflytelsen av geologiske
forhold i dybden på den seismiske påvirkningen.
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1 Grunnlag

1.1 Kvartærgeologisk kart
Kvartærgeologisk kart viser tykk moreneavsetning på de nordlige delene av Gjøleelva og Orgyleelva
og for hele Helteneelva. I søndre deler av Gjøleelva og Orgyleelva er løsmassene vist som marin
strandavsetning. Dette er en identifikasjon av topplaget. Morene er vanligvis hardt sammenpakket,
dårlig sortert og kan inneholde alt fra leir til stein og blokk. Tykk morene betyr vanligvis avsetninger
på 0,5 m til flere titallsmeter og at det er få eller ingen bergblotninger i området. Marin
strandavsetning er ofte rundet og godt sortert. Kornstørrelsen varierer fra sand til blokk, men sand
og grus er vanligst. Ligger vanligvis som et tynt dekke over andre sedimenter eller berggrunnen.

Figur 1.1: Kvartærgeologisk kart over Gjøleelva og Orgyleelva [1]
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Figur 1.2: Kvatærgeologisk kart over Orgyleelva og Heltenelva

1.2 Geotekniske grunnundersøkelser
Det er ikke utført spesifikke grunnundersøkelser for dette prosjektet før utlysningen av
anbudskonkurransen. Det er avtalt at det skal gjennomføres geoteknisk grunnundersøkelse før
oppstart av anleggsarbeider for endelig dimensjonering av støttemurer.

Vi har fått tilgang på noen tidligere grunnundersøkelser i området ved Gjøleelva. Disse
undersøkelsene ligger ikke nært nok elven til at de er direkte anvendelige i prosjekteringen, men de
gir en indikasjon på hva som kan forventes. Mest aktuelt i den forbindelse er Norconsults rapport
5132938-1 [2] ved Øyra skole. Denne undersøkelsen viser et topplag med løst lagrede masser over et
lag med faste masser. De faste massene går over til å være meget faste over antatt berg. Dybde til
antatt berg varierer mellom 4 –7,8 m. Det er utført prøvetaking i tre posisjoner som viser at
topplaget består av siltig leire og leirig silt. Topplaget er registrert å variere mellom ca. 1,0 til 2,5 m
tykkelse. I Figur 1.3 er plassering av borpunkter ved Øyra skole vist, Gjøleelva ligger ca. 100 m mot
vest nedstøms GT1 (se figur 1.2 i 130544-RIG-RAP-001).
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Figur 1.3: Plassering av sonderings- og prøvepunkter ved Øyra skule [2].

Gjøleelva ca 100 m
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1.3 Figur 1.4: Oversikt plassering utførte grunnundersøkelserRepresentative sonderinger og
prøveserier ved Øyra skule
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Figur 1.5: Utsnitt av sonderinger og prøvetaking[2].

Figur 1.6: Opptatte representative prøver og laboratoriearbeid, Øyra skole [2]
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Figur 1.7: Kornfordelingsanalyser, Øyra skole [2]

1.4 Bergnivå
Det finnes ikke detaljert kjennskap til bergnivå.

1.5 Grunnvannsnivå og poretrykksforhold
Grunnvannspeilet er antatt å følge elvens normalvannføring, ved flomsituasjoner legges det til grunn
at grunnvannspeilet ikke endrer seg vesentlig på grunn av rask avrenning til vassdragene.

1.6 Seismisk grunntype
Løsmassene skal etter Eurokode 8 [3] klassifiseres i seismisk grunntype som gir grunnlag for valg av
responsspektrum. For grunnforholdene i Melshornsida blir løsmassene foreløpig klassifisert i
grunntype A eller E. Steder der løsmassemektigheten til berg er mindre enn 5 m klassifiseres til
grunntype A, og der løsmassemektighet til berg er mellom 5 –20 m klassifiseres til grunntype E.
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2 Materialparametere 

2.1 Relevante beregningsparametere og basis for vurdering 
Nødvendige jordparametere for beregning av bæreevne og kontroll av skråningsstabilitet er: 

 Styrkeparametere: 
o Friksjonsvinkel er i dette tilfellet mest aktuelt for vurderinger. Verdier velges fra 

erfaringsverdier i SVV HB V220 [4] 
o Attraksjon velges som erfaringsverdier [4]. 
o Udrenerte styrkeparametere er ikke aktuelle i denne omgang 

 Tyngdetetthet 
o Vurderes ut fra beskrivelser fra laboratoriet og fra erfaringsverdier i SVV HB V220 [4] 

 Grunnvannstand 
o Normalvannstand i elv legges til grunn. 

2.2 Kvalitet av undersøkelser 
Prøvetaking er utført som poseprøver og gir bare indikasjoner på hvilken type løsmassene som er tatt 
opp. 

2.3 Overkonsolideringsgrad 
Det er ikke utført ødometerforsøk, derfor er det er ukjent om løsmassene er overkonsoliderte. 

2.4 Udrenerte styrkeparametere 
Hvis aktuelt vil udrenert skjærstyrke i beregninger defineres som cuD = α(γ’z + a), der α = 0,25.  

2.5 Effektivspenningsparametere 
Effektivspenningsparametere defineres etter erfaringsverdier. 

2.6 Anvendte parametere 
I prosjekteringen er det antatt 3 representative grunnforhold under fundamentene på støttemurene. 
Dette er berg, fast morene og fast leire. Denne antagelsen må vurderes på nytt når geotekniske 
grunnundersøkelser foreligger. 

XX oppsummerer vaglte erfaringsverdier i Statens vegvesens Håndbok V220 [4]. 

Tabell 2-1: Erfaringsverdier Statens vegvesens Handbok V220 
Grunnforhold Tyngdetetthet, g [kN/m3] Friksjonsvinkel, φd [°] Attraksjon, a [kPa] 

Berg IR IR IR 

Fast morene 19 38 10 

Fast leire 19 26 15 

 
 
 
 
 

3 Referanser 
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[1] «NGU kvartærgeologisk kart». [Online]. Tilgjengelig på: http://geo.ngu.no/kart/losmasse/. 
[2] Norconsult AS, «Øyra skule i Volda, Nytt skulebygg, Grunnundersøkelser», Norconsult AS, Datarapport 5132938–

1, jun. 2013. 
[3] Standard Norge, «Eurokode 8: Prosjektering av konstruksjoner for seismisk påvirkning. Del 1: Allmenne regler, 

seismiske laster og regler for bygninger.», Standard Norge, Norsk standard (Eurokode) NS-EN 1998-
1:2004+A1:2013+NA:2014. 

[4] Statens vegvesen, Vegdirektoratet, «Geoteknikk i vegbygging (Håndbok V220)», Vegdirektoratet, Oslo, 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
154/20 Formannskapet 15.09.2020 
89/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Vedtak Planprogram - Kommunedelplan for kryssing av Dalsfjorden 
 
Samandrag: 
Saka omhandlar vedtak av planprogram for kommunedelplan for kryssing av 
Dalsfjorden. Det vart varsla oppstart med høyring av planprogram 24.02.2020. 
Planprogrammet er utarbeidd av Asplan Viak AS, og sett føringane for vidare 
utgreiingsarbeid i samband med kommunedelplanen. Merknadane som kom inn til 
høyringa ligg vedlagt saka, og er oppsummert med kommentarar i eige vedlegg. 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Odd A. Folkestad reiste spørsmål om habilitet. Han er dagleg leiar i 
Voldsfjordkryssing AS, jf. fvl. § 6, 1.l, e. Han tok ikkje del i handsaminga og røystinga 
over spørsmål om habilitet.  
 
Arild Iversen (Krf) reiste spørsmål om hablilitet. Han var styremedlem i 
Voldsfjordkryssing fram til 26.06.2020, jf. fvl. § 6, 2. l.  Han tok ikkje del i 
handsaminga og røystinga over spørsmål om habilitet. 
 
Røysting habilitet (7 røysteføre): 
Odd A. Folkestad vart samrøystes kjend inhabil. 
Arild Iversen vart samrøystes kjent habil, og han tok sete.  
 
Røysting (8 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren fekk 6 røyster og vart vedteken, Øyvind Festø og 
Cecilie Rørstad røysta mot.  
 
Odd A. Folkestad tok sete.  
 
 
FSK- 154/20 Vedtak: 
 
Med heimel i PBL § 11-13 vedtek kommunestyret planprogram for kryssing av 
Dalsfjorden datert 30.06.2020. 



 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Med heimel i PBL § 11-13 rår kommunedirektøren kommunestyret til å vedta 
planprogram for kryssing av Dalsfjorden datert 30.06.2020. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 154/20 
 
Med heimel i PBL § 11-13 vedtek kommunestyret planprogram for kryssing av 
Dalsfjorden datert 30.06.2020. 
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Planprogram kryssing av Dalsfjorden v3 30.06.2020 
Merknader samla 
Oppsummering av merknader til planprogrammet 

 
Saksopplysningar: 
Volda kommunestyre vedtok 06.02.2019 (PS 15/19) at Voldsfjordkryssing AS snarast 
skulle få utarbeidd planprogram for kryssing av Dalsfjorden i samarbeid med 
planavdelinga i Volda kommune. Voldsfjordkryssing AS har finansiert og organisert 
arbeidet med innhenting av konsulenttjenester for utarbeiding av planprogrammet. I 
samsvar med Volda kommune vart arbeidet tildelt Asplan Viak AS si avdeling i Molde. 
Det vart halde oppstartsmøte 3. oktober 2019 og første utkastet vart motteke 28. 
oktober. Deretter følgde eit nytt utkast 9. desember og siste gjennomgang og mindre 
justeringar av utkastet vart gjort i arbeidsmøte med representantar frå 
Voldsfjordkryssing AS 16. januar 2020.  
 
Varsel om oppstart og høyring av forslag til planprogram vart sendt ut 24.02.2020. 
Fristen for å kome med merknader vart sett til 23.03.2020, men grunna 
virussituasjonen fekk grendalaga og Mattilsynet utsett høyringsfrist til 17.04.2020. Det 
kom inn totalt 11 brev med merknader. Desse er oppsummert og kommentert med 
vurderingar i eige vedlegg til saka. Breva med merknadane ligg også vedlagt.   
 
Forslag til planprogram:  
Planprogrammet gjer greie for formålet med planarbeidet, planprosessen med fristar 
og deltakarar, opplegget for medverknad, kva alternativ som vil bli vurdert og behovet 
for utgreiingar. Forslag til planprogram skal sendast på høyring og leggast ut til 
offentlig ettersyn normalt samtidig med varsling av oppstart av planarbeidet. 
Planprogrammet skal fastsettast gjennom vedtak i kommunestyret.  
 
I forslag til planprogram for kommunedelplan og konsekvensutgreiing for bru over 
Dalsfjorden er det vist to alternativ som skal utgreiast som del av planarbeidet. 
Alternativ 1 går frå Nautvikneset til Skrubbeneset, medan alternativ 2 går frå 
Nautvikneset til Kvangardsneset. 0- alternative (dagens situasjon) skal også utgreiast. 
Det vidare planarbeidet skal ta stilling til val av utbyggingsalternativ på bakgrunn av 
konsekvensutgreiinga og må ta høgde for bruløysing, vegstandard og kopling til 
eksisterande vegnett på begge sider av fjorden.  
 
Planprogrammet skal stadfeste kva tema og metodikk som skal nyttast i 
konsekvensutgreiinga. Metodikken baserer seg på Statens Vegvesen si handbok V712 
Konsekvensanalyser. Det skal gjerast ei samfunnsøkonomisk analyse av prissette og 
ikkje-prissette konsekvensar som del av denne utgreiinga. Av andre konsekvensar er 
et nemnt trafikkanalyse, støy- og luftforureining, grunntilhøve, anleggsperiode, fylling i 
sjø og lokal og regional utvikling for å nemne nokre tema. Det skal også utførast ei 
ROS-analyse i samband med planarbeidet. Planprogrammet legg føringar for korleis 
denne skal utarbeidast. 
 
Vurdering og konklusjon: 
Ferjefri kryssing av Dalsfjorden vil gi betra kommunikasjon internt i kommunen, 
spesifikt for bygdene på vestsida av Voldsfjorden. Kommunikasjonen mellom 
Volda/Ørsta, Vanylven og ytre Nordfjord vert også betra, særskild om ein ser denne 
fjordkryssinga i samband med Voldsfjordkryssing. Kommuneplanen sin samfunnsdel 
2016-2028 har som mål å styrkje Volda saman med Ørsta som regionsenter. Ein av 
strategiane for å nå målet er å vidareutvikle kommunikasjonen i regionen med mål om 
ferjefrie fjordkryssingar. Gjennomføring av prosjektet vil medverke til at kommunen får 



betre kommunikasjon både internt og mot nabokommunar, noko som vil kunne vere 
positivt i forhold til bu- og arbeidsmarknad. Ei bru over Dalsfjorden vil kunne betre 
beredskap, gjere det enklare å dagpendle, nå skule- og kulturtilbod, samt å betre 
ressursutnyttinga i organiseringa av dei kommunale tenestene.  
 
Økonomiske konsekvensar:  
Arbeidet med planprogrammet er dekt av Voldsfjordkryssing AS. Det vidare 
planarbeidet vil medføre kostnader for kommnuen. Finansiering av dette vil ein måtte 
kome tilbake til når planprogrammet er vedteke. 
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende. 
Konsekvensar for folkehelsa: Ingen kjende. 
Miljøkonsekvensar: Skal utgreiast i KU. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Skal utgreiast i KU. 
Konsekvensar for barn og unge: Skal utgreiast i KU. 
 
 
Runen Sjurgard 
kommunedirektør 

 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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1. INNLEIING 

1.1. Bakgrunn og føremål 

Hovudføremålet med planarbeidet er å leggje til rette for å erstatte dagens ferjesamband Volda – 
Lauvstad med brusamband over Dalsfjorden. Fylkesveg 5890 går i dag frå Folkestad til Lauvstad rundt 
Dalsfjorden. Vidare nordover frå Lauvstad går fylkesveg 652 mot Vanylven kommune. 

Prosjektet heng tett saman med prosjektet «Voldsfjordkryssing», og har som mål å knytte vestsida av 
Volda kommune samen med resten av kommunen ferjefritt. Kryssing av Dalsfjorden vil vere trinn 2 i 
dette prosjektet. Bygdene i Vanylven og ytre Nordfjord vil få ein ferjefri veg til Volda/Ørsta, og 
dermed korte inn reisetida denne vegen. Dette vil knyte regionen tettare saman i ein bu- og 
arbeidsmarknadsregion og medverke til at reisetid mellom anna sjukehus, flyplass, arbeid og skule 
vert vesentleg kortare. Fleire lokalsamfunn vil verte tettare knytt saman, det vert dermed også 
lettare å dagpendle over større avstandar enn i dag. 

Det er foreslått to alternativ til kryssing over Dalsfjorden. Begge har landfeste på Nautvikneset i aust, 
medan Alternativ 1 har landfeste på Skrubbeneset i vest og det andre alternativet har landfeste på 
Kvanngardsneset. Det er førebels foreslått flytebru, med sluse for skipstrafikk. Andre alternativ kan 
utgreiast som ein del av arbeidet med kommunedelplan og konsekvensutgreiing. 

Figur 1-1 viser lokalisering av planområdet for kryssing av Dalsfjorden. 

 

Figur 1-1: Lokalisering av tiltaket innafor raud sirkel: (Kjelde: Norgeskart.no, bearbeida av Asplan Viak, 
14.10.2019). 
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2. RAMMER FOR PLANARBEIDET 

2.1. Overordna planer og retningsliner 

Nasjonal transportplan (NTP) 

Stortingsmelding 33 (2016-2017) om Nasjonal transportplan 2018/-2029 vart handsama av Stortinget 
19. juni 2017. Transportplanen omtalar ikkje tiltak som er direkte relevant for Ferjesambanda Volda – 
Lauvstad eller Volda – Folkestad. Ny NTP 2022-2033 er under utarbeiding, men det kan ikkje 
påreknast at prosjektet blir ein del av ny NTP. 

 

Rikspolitiske retningsliner 

Kommunedelplanen må utformast i tråd med følgjande rikspolitiske retningsliner: 

- Statlege planretningsliner for samordna bustad-, areal- og transportplanlegging. 
- Rikspolitiske retningsliner for å styrke barn og unge sine interesser i planlegginga. 
- Nasjonale forventningar til regional og kommunal planlegging 2019-2023 (vedteke 

14.05.2019). 
- Statens vegvesen sine handbøker N100, N500 og N712. 

 

Fylkesplan for Møre og Romsdal 2017 – 2020 

Gjeldande fylkesplan vart vedteken av Fylkestinget 13. desember 2016 (sak T-84/16). Samferdsle er 
eitt av tre hovudinnsatsområde i fylkesplanen. Under Hovudmål samferdsle står det at ferjeavløysing 
kan vurderast på alle fjordkryssingar, då fastlandsamband både er samfunnsnyttige og skapar vekst 
og utvikling i samfunnet generelt.  

Det går også fram av fylkesplanen at «Fylkeskommunen skal vere pådrivar for utvikling av 
miljøvennleg teknologi og vere med på å prøve ut berekraftige, framtidige teknologiløysingar».  

 

Regional delplan for attraktive byar og tettstader 2014 – 2020 

«Regional delplan for attraktive byar og tettstader 2014 – 2020. Senterstrukturplan for Møre og 
Romsdal 2014 – 2020 med retningsliner for etablering av handel og tenester» vart vedteken 15. juni 
2015. Planen skal bidra til å styrke eksisterande by- og tettstadsenter, fremme effektiv arealbruk og 
legge til rette for miljø- og helsefremmande transportval. 

 

Regional delplan for klima og energi 

Frå planen: «Møre og Romsdal fylkeskommune er ein stor vegeigar. Både ved planlegging, drift, 
vedlikehald og utbygging er det viktig å ha med seg miljø- og klimaperspektivet. Heilskapleg 
perspektiv i all planlegging er viktig. Ei godt samordna areal- og transportplanlegging kan gi store 
positive ringverknader for klima og miljø, ved å avgrense transportbehovet og legge til rette for 
miljøvennlege transportformer.  

 

Kommunedelplan for kystsona (plan ID 2003001) 

Gjeldande planstatus er kommunedelplan for kystsona. Mesteparten av Dalsfjorden er regulert til 
område for fiske, ferdsle, natur og friluftsliv (NFFF). Mellom Dravlaus og Lauvstad er det satt av 
område til akvakultur. 
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Figur 2-1: Utsnitt frå kommunedelplan for kystsona: (Kjelde: Volda kommune, GISLine, 16.10.2019). 

 

Kommuneplanen sin arealdel: Kommunedelplan for Volda 2018 – 2030: 

Volda kommune arbeider for tida med ny kommunedelplan for Volda (gamle volda kommune). Dei to 
alternative brutraséane som er skildra er teikna inn i planforslaget. Trasé 1 er skissert mellom 
Nautvikneset og Skrubbeneset, men ein avstand på om lag 1,2 km. Trasé 2 er skissert mellom 
Nautvikneset og Kvangardneset med ein avstand på om lag 1,5 km. Det er skissert ei løysing med 
flytebru. Dette krev mest truleg landfeste med tunnelsystem på begge sider av fjorden. Bruløysing 
med tilhøyrande veg, tunellar og infrastruktur må kome fram i konsekvensutgreiinga og 
kommunedelplanen for fjordkryssinga. 
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Figur 2-2: Utsnitt frå kommuneplanen sin arealdel 2018-2030: (Kjelde: Volda kommune, GISLine, 16.10.2019). 

 

2.2. Berørte reguleringsplaner 

Det aktuelle området har ingen gjeldande detaljreguleringsplaner. 
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3. GJENNOMFØRING AV PLANARBEIDET 

Utforming av plan og føresegner, og politisk handsaming skal skje etter Plan- og bygningsloven sine 
reglar for slikt arbeid (del IV, kapittel 11). For alle planar som kan ha vesentlege verknader for miljø 
og samfunn skal det utarbeidast planprogram som er eit førande grunnlag for planarbeidet. Jf. Plan- 
og bygningsloven §4-1 skal planprogrammet gjere greie for: 

- Føremålet med planarbeidet 
- Planprosess med fristar og deltakarar 
- Opplegg for medverknad, særskilt for grupper som kan bli spesielt råka 
- Alternativ som vert vurdert 
- Vise behov for utgreiingar 

3.1. Organisering 

Volda kommune er tiltakshavar, prosjekteigar og planforslagstillar, med ansvar for organisering, 
framdrift og fagleg innhald. Asplan Viak AS er innleigd for å utarbeide planprogram.  

Oppgåve Utførast av Ansvarleg 

Utarbeide planprogram Konsulent/Volda kommune Volda kommune 

Fastsette planprogram Politisk Kommunestyret 

Utarbeide plan/KU Konsulent/Volda kommune 
Volda kommune/berørte 
partar/høyringsinstansar 

Vedtak av kommunedelplan Politisk Kommunestyret 

 

3.2. Framdrift 

Det er skissert følgjande framdriftsplan fram til vedtatt kommunedelplan: 

Hovudtrekk i framdrifta Arbeids-/handsamingsperiode 

Utarbeiding av planprogram Oktober – November 2019 

Høyringsperiode for planprogram og varsling av oppstart av 
planarbeid (min. 6 veker) – ope informasjonsmøte Januar 2020 – Mars 2020 

Kommunestyret fastsett planprogrammet September 2020 

Utforming av kommunedelplan og konsekvensutgreiing. Mars 2021 – januar 2022 

Høyringsperiode for planforslag – mottak av merknader og ope 
informasjonsmøte i høyringsperioden Februar 2022 – April 2022 

Vidare sakshandsaming – vedtak av kommunedelplan i 
kommunestyret Juni 2022 

 

3.3. Planprosess, informasjon og medverknad 

Planlegging vert gjennomført i samsvar med plan- og bygningsloven av 27. juni 2008.  

Planprogrammet er eit opplegg for planarbeidet og analysar som skal utførast. Når planprogrammet 
er endeleg fastsett er det allment forpliktande, og skal danne grunnlag for planarbeid med 
konsekvensutgreiing.  
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Kommunedelplanen skal ta stilling til val av utbyggingsalternativ, bruløysing, vegstandard og 
vegløysingar på fastlandsidane for tilkopling til eksisterande vegnett. Når det gjeld bruløysing er det 
viktig at ein får på plass eit brukonsept i kommunedelplanen og at tilhøyrande infrastruktur som 
vegtilkopling og eventuelle tunellar vert synt. 

Planprosessen skal sikre medverknad og invitere til offentleg innsikt og debatt omkring vurderingar 
og faktagrunnlag. Volda kommune som planmynde har som målsetting å gi god informasjon om 
planarbeidet slik at alle partar har god innsikt i prosessen, og foreslåtte løysingar og konsekvensane 
av desse. Gjennom informasjonsarbeidet ønsker Volda kommune å oppnå lokal medverknad i 
planarbeidet. Det skal leggjast vekt på medverknad for berørte partar. 

Varsel om oppstart og offentleg ettersyn av planprogrammet er annonsert i lokale media og er lagt ut 
på heimesida til Volda kommune. Det er også gjennomført ope informasjonsmøte i samband med 
høyring av planprogrammet. I tillegg skal det arrangerast ope informasjonsmøte når forslag til 
kommunedelplan med konsekvensutgreiing leggast ut til offentleg ettersyn. Møta blir annonsert i 
media og på heimesidene til Volda kommune. 

3.4. Planområdet 

Planområdet ligg i Volda kommune yst i Dalsfjorden der fjordarma går ut i Voldsfjorden. På vestsida 
av Dalsfjorden ligg Nesheim og Sætre, Lauvstad ligg like nord for planområdet. På austsida av fjorden 
ligg Nautvika og Nautvikneset. Fylkesveg 5890 går langs strandsona langs heile Dalsfjorden på begge 
sider. 

 

Figur 3-1: Oversikt over planområde. 
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Planavgrensinga er merka med svart heiltrukke line i figur 3-2, og omfattar området som kan bli 
fysisk påverka av bru- alternativa. 

 

Figur 3-2: Lokalisering og innramming av planområde: (Kjelde: Volda kommune, GISLine, 16.10.2019). 

 

To alternative brutraséar skal vurderast i konsekvensutgreiinga (KU), men det blir berre utarbeidd 
framlegg til kommunedelplan for eitt av alternativa. Kommunedelplanen skal omfatte brutrasé og 
tilstrekkeleg areal på land til at brua kan knytast til eksisterande vegnett på begge sider av fjorden. 
Dette inkluderer vegtraséar, tunelltraséar med vidare.  

På vestsida av fjorden ligg eksisterande veg på ca. kote 30, på austsida ligg eksisterande veg ca. på 
kote 45. For eit flytebrukonsept må tilkopling til eksisterande veg utførast. Dette er viktige tekniske 
prinsipp som må løysast i kommuneplanarbeidet.  

I KU blir det definert eit influensområde for kvart utgreiingstema. Influensområdet et det området 
som blir påverka av tiltaket. For enkelte tema vil derfor influensområdet verte større enn 
planområdet, som til dømes tiltaket sin verknad på landskapsbiletet, naturressursar og trafikk 
(herunder skipstrafikk). 
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4. DAGENS VEGNETT OG FUNKSJON 

4.1. Trafikken over Dalsfjorden 

Ferjesambandet Volda – Lauvstad har i følgje Nasjonal Vegdatabank (NVDB) ein ÅDT på 320 køyretøy 
per døgn. Fylkesveg 5890 som går frå Folkestad til Lauvstad langs Dalsfjorden har ein ÅDT på 250 
køyretøy per døgn fram til Dalsbygda, 120 i ÅDT mellom Dalsbygda og Løvika, og 540 i ÅDT mellom 
Løvika og Lauvstad.  

 

Figur 4-1: Trafikkmengder i området, ÅDT 2018: (Kjelde: NVDB, 16.10.2019). 

 

Tabellen nedanfor viser trafikkutviklinga på sambandet Volda – Lauvstad i perioden 2009 – 2018. 

Tabell 4-1: Trafikkutvikling på sambandet Volda – Lauvstad. (Kjelde: Ferjedatabanken, 18.10.2019) 

År Tal køyretøy PBE 

2010 104 755 130 670 

2011 112 785 143 810 

2012 115 705 144 540 

2013 125 560 161 330 

2014 120 085 153 665 

2015 117 165 146 730 
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2016 118 990 154 030 

2017 120 450 154 030 

2018 116 435 147 825 
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5. OMFANG AV PLANARBEIDET 

5.1. Alternativ 0 – Situasjonen i dag 

0-alternativet er samanlikningsgrunnlaget for alle utgreiingsalternativ. Det skal omtale dagens 
situasjon og ei forventa utvikling i influensområdet som vil skje utan at det vert gjort større 
investeringar i veg- og trafikksystemet. Det er stor uvisse om korleis utviklinga blir. Det er avhengig 
av befolkning, næringsutvikling, kommunale, fylkeskommunale og statlege disposisjonar i åra 
framover. Framskriving av dagens situasjon blir difor eit best mogleg estimat basert på eksisterande 
kunnskap. Følgjande føresetnader vert lagt til grunn for framskriving av dagens situasjon.  

- Folketalsutvikling etter midlare prognose frå SSB. 
- Trafikkvekst i samsvar med Samferdselsdepartementet sine standard prognosar for 

trafikkutvikling. 
- Vegprosjekt som inngår i gjeldande handlingsplanar for riksvegnettet vert realisert. 
- Endring i trafikk på ferja som følgje av endringar i ferjetilbodet. 

5.2. Utgreiingsalternativa 

I planlegginga av ferjefri kryssing av Dalsfjorden er to hovudalternativ for kryssing vurdert som 
aktuelle. Det er Nautvikneset – Skrubbeneset og Nautvikneset Kvanngardsneset. Kryssing over til 
Skrubbeneset gir kortast brulengde, men medfører ca. 1,5 km lenger køyreveg langs fv 5890 mot 
Vanylven. Mot Kvanngardsneset blir det ei noko lenger bruløysing, men køyrevegen mot Vanylven 
kortast inn med ca. 1,5 km. 

Det er ikkje laga noko forprosjekt i forhold til val av bruløysing, men i innleiande fase er det vurdert 
tilsvarande løysingar med flytebru som i Voldsfjordkryssinga. Figuren nedanfor viser ein illustrasjon 
av mogleg løysing med flytebru.  

 

Figur 5-1: Mogleg løysing med flytebru over Dalsfjorden : (Illustrasjon: LMG Marine). 

 

Meir detaljerte studiar i tilknyting til konsekvensutgreiinga kan medføre at alternativa må justerast 
og eventuelt forkastast. Det kan og komme opp nye og aktuelle alternativ i vidare prosess. 
Optimalisering og justering av løysingar vil skje i løpet av planprosessen. 
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Som del av planarbeidet med tilhøyrande konsekvensutgreiing skal val av bruløysing og brutype 
utgreiast. Det skal samstundes vurderast alternative løysingar for veggeometri og tilkopling mellom 
bru og eksisterande vegnett på begge sider av fjorden. Tunellar kan vere aktuelle i områda der brua 
har landfeste og tilkopling til eksisterande veg. 

Dei to hovudalternativa kan delast inn i fleire delalternativ i kommunedelplanen avhengig av type bru 
som blir valt og ulike løysingar for tilkopling mot eksisterande vegnett. 

Det vert foreslått at to hovudalternativ skal utgreiast, sjå figur 3-2: 

- Alternativ 1 – Bru frå Nautvikneset til Skrubbeneset 
- Alternativ 2 – Bru frå Nautvikneset til Kvanngardsneset 

5.3. Vegstandard 

Vegstandard og dimensjonering skal fastsetjast ut frå gjeldande vegnormalar i Statens vegvesen si 
handbok N100 – Veg- og gateutforming. Lokale tilpassingar kan vurderast, for eksempel av omsyn til 
landskap og terreng, arealbruk eller miljøkonsekvensar. Eventuelle fråvik frå vegnormalane med 
grunngjeving skal gå klart fram av utgreiinga. Fråvika skal godkjennast av vegstyresmaktene.  

Veg skal utformast etter dimensjoneringsklasse Hø1 – Øvrige hovudvegar, ÅDT < 4000 og fartsgrense 
80 km/t. Vegen skal utformast  med ei vegbreidde på 7,5 m. Typisk profil er vist på Figur 5-1. 

 

Figur 5-2: Tverrprofil for vegklasse Hø1: (Kjelde: Statens vegvesen, Hb N100, 21.10.2019). 

 

Vidare planarbeid skal svare på traséar og plassering og val av kryssløysingar for kopling av 
brualternativa til eksisterande vegnett. Kryssløysingar må detaljerast. 

Gåande og syklande kan i dag ta ferja frå Lauvstad til Volda sentrum. Etablering av fast samband vil 
endre høva for gåande og syklande. Framtidig situasjon for gang- og sykkeltrafikken ved 
gjennomføring av tiltaket må utgreiast.  

For utforming av eventuelle tunnelar gjeld Statens vegvesen si handbok N500 Vegtunnelar. 
Tunnelprofil T9,5 skal leggast til grunn for alternativa. Maksimal stigning i tunnel er 5 %.  
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6. KONSEKVENSUTGREIING 

6.1. Metodikk 

Metodikken bygger på Statens vegvesen si handbok V712 Konsekvensanalyser. Metodikken består av 
ei samfunnsøkonomisk analyse av prissette og ikkje-prissette konsekvensar, og i tillegg skal netto 
ringverknader, fordelingsverknader og eventuelle lokale og regionale verknader vurderast. 
Alternativa si måloppnåing skal vurderast. 

Den samfunnsøkonomiske analysen er forankra i økonomisk velferdsteori. Analysen viser korleis 
tiltaket påverkar velferda for samfunnet. I praksis inneber dette å vekte fordeler og ulemper ved 
ulike alternativ. Målet med den samfunnsøkonomiske analysen er å velje ut løysingar der dei samla 
fordelane overstig dei samla ulempene. Den samfunnøkonomiske analysen ivaretek  både  prissette 
og ikkje-prissette konsekvensar.  

 

Figur 6-1: Hovudgrep for konsekvensutgreiing iht. Handbok V712: (Kjelde: Statens vegvesen, Hb V712, 
21.10.2019). 

 

Planprogrammet fastsett kva for tema som skal takst opp og val av metodikk definerer grensesnitt 
mellom ulike tema. Influensområde varierer frå tema til tema og er spesifisert i 
fagrapportane/kapitla for kvart tema. 

6.2. Prissette konsekvensar 

6.2.1. Metode 
Dei prissette konsekvensane vert vurdert samla i ei nytte-/ kostnadsanalyse, som er ei utrekning av 
dei nytte og kostandar, målt i kroner, som eit tiltak gir opphav til. Statens vegvesen sitt 
standardprogram for nytte-/ kostnadsanalyser, EFFEKT, skal nyttast i vurderingane av prissette 
konsekvensar. I utrekningane er det skilt mellom fire hovudgrupper av aktørar: 
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 Trafikantar og transportbrukarar. 
 Operatørar som driv offentleg transportverksemd eller forvaltar veginfrastrukturen. 
 Det offentlege. 
 Samfunnet elles; ulykker, støy, luftforureining, klimautslepp, restverdi og skattekostnadar. 

Nytte-/ kostnadsanalysen vert presentert med tal som viser utrekna kostnader og inntekter (nytte) 
knytt til dei ulike alternative veg- og bruløysingane som skal utgreiast, sortert på dei hovudelementa 
som er presentert i lista ovanfor. Hovudkonklusjonen vert uttrykt som eit positivt eller negativt tal 
som indikerer i kva for grad tiltaket har netto nytte eller netto kostnad for samfunnet. I tillegg vert 
resultatet presentert som netto nytte per budsjettkrone, altså kor mykje samfunnet eventuelt tener 
eller lastast per krone som vert investert i prosjektet. 

Dei prissette konsekvensane vert utrekna som endring i høve til alternativ 0. 

6.2.2. Byggekostnader og framtidige driftskostnader 
Byggekostnadar omfattar anleggskostnadar, byggeherrekostnadar, grunnerverv og erstatning i tillegg 
til MVA og påslag for usikkerheit. Vurdering av kostnader skjer ved ANSLAG-metoden, og skal 
gjennomførast med ein nøyaktigheit som tilfredsstiller kravet om sikkerheitsmargin på ± 25 %. 

Framtidige driftskostnadar vil bli basert på standardverdiar for ulike vegtypar i EFFEKT. EFFEKT er 
verktøyet Statens vegvesen nyttar for samfunnsøkonomiske utrekningar av vegprosjekt. Netto nytte 
og nettonytte/kostnad ved dei ulike alternativa skal utreknast.  

Berekning av drifts- og vedlikehaldskostnader for bruløysing skal basere seg på erfaringstal for 
tilsvarande anlegg i den grad det er tilgjengeleg. Det er to eksisterande flytebruer i drift i Noreg i dag, 
som kan gje relevant informasjon. Det er Nordhordlandsbrua over Salhusfjorden i Hordaland, og 
Bergsøysundbrua på E39/Riksveg 70 i Møre og Romsdal. 

Det skal utarbeidast ei drifts- og kostnadsanalyse som del av planen når trasé og brukonsept er valt. 
Analysen skal ta føre seg tema service og drift, inspeksjon og kontroll, samt vedlikehald.  

6.2.3. Budsjettverknad for det offentlege 
Budsjettverknader for det offentlege er summen av inn- og utbetalingar over offentlege budsjett og 
omfattar blant anna investeringskostnadar, framtidige drifts- og vedlikehaldskostnadar for ny- og 
eksisterande veg og eventuelle bompengar. Det omfattar også reduserte utgifter til ferjedrifta. 
Anleggskostnadane for tiltaket vert utarbeidde ved hjelp av Statens vegvesen sin ANSLAG-metode.  

6.2.4. Trafikant og transportbrukarnytte 
Endringar i trafikantane sine reisetidskostnadar og køyretøy sine driftskostnadar vert utrekna. 
Følgjande kostnads- og nyttekomponentar inngår i metodikken: 

 Distanseavhengige køyretøykostnadar. 
 Andre utgifter for trafikantane. 
 Tidsavhengige kostnadar. 

6.2.5. Operatørnytte – kollektivtrafikk 
Med operatørselskap meinast selskap som står for offentleg transportverksemd eller selskap som 
bidreg ved forvaltning av infrastruktur for transport. Operatørnytte skal utreknast for å få fram 
summert endring i driftskostnadar for kollektiv-, parkerings- eller bomselskap. 

6.2.6. Samfunnet elles 
Ulykkeskostnadar 
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Ulykkessituasjonen i analyseområdet for dagens situasjon skal beskrivast, og forventa endringar i 
ulykkeskostnadane som følgje av tiltaket skal utreknast. Dei totale samfunnsøkonomiske kostnadane 
for ei trafikkulykke omfattar både dei realøkonomiske kostnadane (redusert produksjon av varar og 
tenester i økonomien) og velferdstapet som trafikkskadde og pårørande oppleve ved redusert 
livskvalitet og tap av leveår. Ulykkeskostnadar reknast ut i EFFEKT. 

Støy og luftforureining 

Baset på trafikkprognosar og antatt drivstoffbruk vert kostnadar knytt til globale og regionale utslepp 
av CO2 og NOx i EFFEKT rekna ut. Talet på personar som vert utsette for støy og luftforureining over 
gjeldande grenseverdiar vert talt opp og effektane vert prissett i tråd med gjeldande standardverdiar 
i EFFEKT. Effekt av avbøtande tiltak vert vurderte på eit overordna, kvalitativt nivå. Kostnadar til 
støyskjermar er ein del av budsjettverknadane for det offentlege. Under ikkje prissette konsekvensar 
inngår verknader for nærmiljø og friluftsliv som følgje av endringane i støy og luftforureining.   

6.2.7. Samanstilling av prissette konsekvensar 
Samanstilling av dei prissette konsekvensane kjem som resultat frå EFFEKT-utrekningane. Tabell 6-1 
viser korleis resultata frå nytte-/ kostnadsanalysen bør presenterast. 

Tabell 6-1: Samanstilling av prissette konsekvensar. (Kjelde: Statens vegvesen, Hb V712, 21.10.2019) 

 

6.3. Ikkje-prissette konsekvensar 

6.3.1. Metode 
Ikkje prissette konsekvensar omfattar konsekvensar for miljø inndelt i fem fagemne: 

 Landskapsbilete 
 Friluftsliv/by- og bygdeliv 
 Naturmangfald 
 Kulturarv 
 Naturressursar 

Kvart fagemne representerer ulike aspekt ved det naturlege- og menneskepåverka landskapet på 
følgjande måte: 

- Fagtema landskapsbilete representerer «det romlege og visuelle landskapet» 
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- Fagtema friluftsliv/by- og bygdeliv representerer «landskapet slik folk oppfattar og nyttar det» 

- Fagtema naturmangfald representerer «det økologiske landskapet» 

- Fagtema kulturarv representerer «det kulturhistoriske landskapet 

- Fagtema naturressursar representerer  «produksjonslandskapet» 

 

Vurdering av ikkje-prissette konsekvensar bygger på tre omgrep som står sentralt når det gjeld 
analysen: 

- Verdi: Med verdi meinast ei vurdering av kor stor betydning eit område har i eit nasjonal 
perspektiv. 

- Påverknad: Med påverknad meinast ei vurdering av korleis det same området vert påverka 
som følgje av eit definert tiltak. Påverknad vert vurdert i høve til referansesituasjonen 
(referansealternativet).  

- Konsekvens: Konsekvens kjem fram ved samanstilling av verdi og påverknad. Konsekvensen 
er ei vurdering av om eit definert tiltak vil medføre betring eller forverring i eit område.  

 

Verdivurdering 

Verdivurderinga av eit område er femdelt, nyansar i vurderinga kjem fram ved at pila kan flyttast 
bortover linjalen. 

 

 

Figur 6-2: Skal for vurdering av verdi. (Kjelde: Statens vegvesen, Hb V712, 21.10.2019). 

 

For kvart enkelt fagtema er det utarbeidd eit sett med verdikriteriar. Til grunn for verdikriteriane er 
det utarbeidd ein felles verditabell, som skal sikre ein einsarta bruk av verdiskalaen på tvers av dei 
ikkje-prissette fagemna.  

  

Figur 6-3: Generelt grunnlag for verdsetting. (Kjelde: Statens vegvesen, Hb V712, 21.10.2019). 

 

Vurdering av påverknad 
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Påverknad er eit uttrykk for endringar det aktuelle tiltaket vil medføre på eit delområde. Vurderingar 
av påverknad er relatert til den ferdig etablerte situasjonen. Omfang vert vurdert for dei same 
områda som er verdivurdert. Omfanget vurderast i forhold til 0-alternativet, som er dagens situasjon 
inkludert forventa endringar langs eksisterande trasé i analyseperioden. Inngrep som vert utført i 
anleggsperioden inngår berre i vurdering av påverknad dersom dei gir varig verknad. Midlertidig 
påverknad i anleggsperioden kan omtalast separat.  

 

Figur 6-4: Skala for vurdering av påverknad. (Kjelde: Statens vegvesen, Hb V712, 21.10.2019). 

 

Konsekvens 

Konsekvensgraden av kvart delområde kjem fram ved å samanstille vurderingane av verdi og 
påverknad. Dette vert gjort i ei konsekvensvifte der verdiskalaen utgjer x-aksen og vurdering av 
påverknad utgjer y-aksen. Skalaen for konsekvens går frå 4 minus til 4 pluss. Dei negative 
konsekvensgradane er knytt til ein verdiforringing av eit delområde, medan dei positive 
konsekvensgradane forutsett ei verdiauke etter at tiltaket er realisert.  

 

Figur 6-5: Konsekvensvifta. (Kjelde: Statens vegvesen, Hb V712, 21.10.2019). 

 

Konsekvensgraden for kvart delområde vert vurdert av fagutgreiar. 
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Avbøtande og kompenserande tiltak 

Justeringar som kan redusere negative verknader av tiltaket skal vurderast. Avbøtande tiltak er slike 
justeringar som ikkje er definert som ein del av tiltaket. Det skal gjerast greie for korleis slike 
avbøtande tiltak vil endre konsekvensgraden for det aktuelle delområdet. Dersom tiltak for å 
redusere negativ konsekvens inneber å fysisk erstatte viktige funksjonar eller verdiar som går tapt 
som følgje av tiltaket, kallast det for kompenserande tiltak. Slike tiltak skal sjåast på som siste utveg 
for å unngå netto negative verknader av tiltaket.  

Avbøtande eller kompenserande tiltak kan vere eit innspel til neste plannivå, eventuelt utbygging. 
Planen kan fastsette retningsliner eller føresegner om sikrar at avbøtande eller kompenserande tiltak 
skal gjennomførast eller utgreiast nærare. Dei avbøtande eller kompenserande tiltaka som vert 
foreslått skal vere realistiske og gjennomførbare, samt stå i forhald til planen sitt detaljnivå.    

6.3.2. Landskapsbilete 
Temaet landskapsbilete omhandlar dei visuelle kvalitetane i omgjevnadane og korleis desse vert 
endra som følgje av tiltaket. Temaet omfattar både natur- og kulturlandskapet, og tek for seg både 
korleis tiltaket er tilpassa landskapet sett frå omgjevnadane og korleis landskapet vert opplevd sett 
frå vegen (reiseoppleving). Utgreiinga skal omtale, illustrere og kartfeste hovudtrekka og verdiane i 
landskapet.  

Eksisterande kunnskap i området finst i nasjonalt referansesystem for landskap der ulike 
landskapsregionar er omtala. I tillegg til regionale vurderingar kan landskapsvurderingar som er gjort 
i andre planprosjekt på overordna nivå vere viktige bidrag til kunnskapsgrunnlaget. 

I tillegg til kartanalysar, eksisterande utgreiingar og kartleggingar, vil særskilde viktige område bli 
synfarne for å sikre eit tilstrekkeleg kunnskapsgrunnlag. Omfangsvurderingane skal omtale korleis 
veganlegget vil påverke området gjennom direkte inngrep og nærføring.  

Influensområdet for tema landskapsbilete er ofte større enn for dei andre temaene, ettersom 
verknader for heile området skal vurderast. Viktige punkt på vegstrekningen for korridorane skal 
visualiserast ved hjelp av fotoillustrasjonar, 3D-modellar eller liknande, for å synleggjere omfang og 
konsekvens av tiltaket. 

Det skal gjerast greie for hovudtrekka i potensial for endra opplevingskvalitetar og reiseoppleving for 
trafikantane ved dei ulike alternativa.  

6.3.3. Friluftsliv/ by- og bygdeliv 
Friluftsliv/ by- og bygdeliv er her definert som opphald og fysisk aktivitet i friluft knytt til bustadnære 
uteområde og naturområde som vegtraséane går gjennom. Helse og trivsel, sosialt liv og moglegheit 
for fysisk aktivitet er viktige aspekt. Konsekvensane for gåande og syklande som dei alternative 
traséane har skal utgreiast. Det skal også greiast ut kva barriereverknader og arealbeslag det nye 
veganlegget medfører og korleis dette påverkar vilkåra for å utøve friluftsliv, herunder i strandsona. 

Det er den permanente situasjonen som skal utgreiast, men dersom det blir store inngrep og uro i 
anleggsfasen med omsyn til driftsvegar og deponi som skaper barrierar for tilgjenge til friluftsområde 
og rekreasjonsområde, anleggstrafikk og støy, skal dette også omtalast. 

DN-handbok nr. 18-2001 «Friluftsliv konsekvensutredninger etter plan- og bygningsloven» skal ligge 
til grunn for utgreiingsarbeidet. Nødvendig kartlegging og verdsetting av friluftsområde skal baserast 
på metode i DN-handbok nr. 25-2004. 

Moglege avbøtande tiltak skal beskrivast. 

Arbeidet skal elles utførast etter metode som er skissert i Statens vegvesen si handbok V712. 
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6.3.4. Naturmangfald 
Naturmangfald er i Naturmangfaldlova definert som biologisk mangfald, mangfald i landskapet og 
geologisk mangfald, og som ikkje er eit resultat av menneske sin påverknad. Temaet omhandlar 
naturmangfald knytt til terrestriske (landjorda), limniske (ferskvatn) og marine (brakkvatn og 
saltvatn) system, inkludert føresetnader for liv (vassmiljø, jordmiljø) knytt til desse.  

Det skal samlast inn nødvendig informasjon om naturverdiar for å oppfylle krav i Naturmangfaldlova 
(NML) §8 og forskrift om konsekvensutgreiingar, både med omsyn på verdiar og inngrepa si 
påverknad.  

Naturmangfald skal utgreiast med vekt på enkeltlokalitetar, leveområde, og landskapsøkologiske 
samanhengar. Utgreiinga skal omtale omfang av påverknad med tanke på arealbeslag, reduksjon i 
leveområde og forureining og oppsplitting av naturområde.  

Det er den permanente situasjonen som skal utgreiast, men dersom det bli store inngrep og uro i 
anleggsfasen med omsyn til driftsvegar og deponi skal dette også handsamast.  

Naturtypekartlegging og artsdata er eit viktig kunnskapsgrunnlag for utreiingane, og kartlegginga skal 
følgje metodikk frå Direktoratet for naturforvaltning (DN) for kartlegging av vilt og biologisk mangfald 
på land og i sjø. Kartlegginga skal fokusere på spesielt viktige lokalitetar for biologisk mangfald, til 
dømes leveområde for truga artar. Lokal kunnskap frå nøkkelinformantar vil vere viktig både for å 
kvalitetssikre eksisterande data og få ytterlegare kjennskap om naturverdiar i området. Synfaring og 
eventuelt supplerande kartlegging av naturmangfaldet vil skje i område kor det kan vere stort 
potensial for å finne naturverdiar av nasjonal og regional verdi med utgangspunkt i eksisterande 
kunnskap.  

I tidleg fase skal det vere fokus på å unngå konflikt med viktige naturverdiar. Det vert vurdert 
avbøtande tiltak i område med store konsekvensar.  

6.3.5. Kulturarv 
Temaet omfattar følgjande kulturminne og kulturmiljø innan planområdet:  

 Automatisk freda kulturminne (Kulturminne eldre enn 1537)  

 Kulturminne få nyare tid.  

 Marinarkeologiske kulturminne  

Kjente, registrerte kulturminne skal omtalast og kartfestast. Det er eit mål at både mangfaldet og eit 
representativt utval av kulturminne og kulturmiljø skal takast vare på for framtida. Temaet har 
kopling mot landskapsbilete der visuelle tilhøve knytt til spesielle kulturminne/miljø vert omtala. Det 
er spesielt viktig å få vist korleis tiltaket vil redusere eller styrke dei eksisterande kulturhistoriske 
verdiane i området. Både direkte påverknad/ inngrep i verdifulle kulturminne/miljø og nærføring 
som reduserer verdien skal omtalast. Avbøtande tiltak skal omtalast.  

Det skal gjerast ei vurdering av potensiale for funn av hittil ukjende automatisk freda kulturminne i 
sjø og på land. 

Dersom tiltaket kjem i konflikt med registrerte automatisk freda kulturminne, må forvaltningsmynde 
for kulturminne ta stilling til eventuell dispensasjon før planen kan vedtakast.  

Influensområdet kan avgrensast til nærområda for dei aktuelle vegalternativa, men må omfatte 
heilskaplege miljø og område som er viktige for samanhengen. 

Det er den permanente situasjonen som skal utgreiast, men dersom det blir store inngrep i 
anleggsfasen som kan påverke verdiane skal dette også omtalast. 

Riksantikvaren sin database Askeladden dannar det viktigaste kunnskapsgrunnlaget for kartlegging av 
eksisterande kulturminne og kulturmiljø, supplert med Kulturminnesøk og eventuelle oppføringar i 
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andre relevante utgreiingar, kulturminneplanar, historiske kjelder, samt lokal og regional litteratur. 
Det vert forutsett god kontakt med Møre og Romsdal fylkeskommune undervegs i planprosessen.   

6.3.6. Naturressursar 
Temaet naturressursar omfattar landbruk, fiske, reindrift, berggrunn og lausmassar. Landbruk 
omfattar jordbruk, skogbruk og anna økonomisk utnytting av utmarksressursar i tilknyting til 
landbruk. Av desse naturressursane skal det gjerast registreringar av kva konsekvensar dei ulike 
vegalternativa gjev.  

For eventuelle konsekvensar for landbruk skal det visast konkrete tal for tapt dyrkamark og 
konsekvensar for arrondering for dei ulike utgreiingsalternativa.  

Konsekvensar av gjennomføring av tiltak for eksisterande havbrukslokalitetar, spesielt i samband 
med sprenging og eventuell massedeponering må utgreiast. 

Konsekvensar for eksisterande akvakulturanlegg, særleg i samband med sprenging og eventuell 
massedeponering, må gis ei særskilt vurdering. 

Eventuelle konfliktar mellom veganlegget og trekkvegar for vilt eller gyteplassar for fisk vil bli greidd 
ut under kapittel «Naturmangfald».  

6.4. Andre konsekvensar 

6.4.1. Trafikkanalyse 
Tiltaket vil endre trafikksituasjonen i området. Dette gjeld både biltrafikk, kollektivtrafikk, gang- og 
sykkeltrafikk, og sjøtrafikk. Influensområdet for sjøtrafikk strekk seg til heile Dalsfjorden. I Steinsvika 
vert det skipa ut olivin med større fraktfartøy. I forhold til skipstrafikk skal det også utgreiast moglege 
framtidige behov i forhold til naturressursar og behov i tilknyting til kraftstasjonen i inste del av 
fjorden. Forholdet til dei som i dag tek ferga utan køyretøy må utgreiast.  

6.4.2. Støy- og luftforureining 
Støy- og luftforureining vil inngå som del av ikkje-prissette konsekvensar. 

Utgreiinga av støy frå vegtrafikken vil følgje prinsippa i T-1442, Retninglinjer for behandling av støy i 
arealplanlegging. Utgreiinga av luftkvalitet vil følgje prinsippa i T-1520, Retningslinjer for behandling 
av luftkvalitet i arealplanlegging.  

Luftforureining  vert utgreidd for nitrogendioksid (NO2) og for svevestøv (PM10). Utgreiinga har som 
mål å vise utstrekning og storleik for støyulempe og endring i luftkvalitet i korridorane slik at desse 
kan samanliknast.  

Endring i støy og luftforureining kan føre til konsekvensar for eksisterande og planlagde bustad- og 
hytteområde i influensområdet. Influensområdet omfattar planområdet og tilhøyrande vegsystem så 
langt eventuell støy og forureining medverkar til at grenseverdiane vert overskridne. Konsekvensar 
for vegtrafikkstøy og lokal luftforureining skal vurderast og kvantifiserast for vegnett som får 
vesentleg endra trafikkbelastning som følgje av tiltaket og for nye vegtraséar.  

6.4.3. Klimagassutslepp 
Tiltaket vil endre transportmønsteret i området. Ferja frå Volda til Lauvstad vil verte lagt ned. 
Samstundes er biltrafikken venta å auke. Verknadene må utgreiast som del av KU. 
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6.4.4. Landbruk og dyrkajord 
Verknadane for dyrka- eller dyrkbar jord skal utgreiast saman med verknadane for landbruk generelt.  

6.4.5. Geologi og grunntilhøve 
Det skal gjerast geotekniske og geologiske vurderingar av alternativa for landfeste, veg og tunnel, 
samt aktuelle område for utfylling. Det skal, som del av dette arbeidet utførast ei skredfarevurdering 
(jf. tryggleiksklasser i TEK 17) i aktuelle områder for landfeste, veganlegg med evt tunellpåslag.  

6.4.6. Konsekvensar i anleggsperioden 
Konsekvensar i anleggsfasen skal omtalast for dei ulike alternativa. Dersom tiltaket i anleggsfasen 
medfører permanent miljøskade, skal dei inngå i vurderingane av konsekvens, men ikkje dersom 
konsekvensane er midlertidige.  

Det må vurderast om det er spesielle problem knytt til anleggsperioden, som risiko for personskade, 
ulemper for busette og næring, ulemper for vassforsyning og avløp, eller ulemper for trafikantar. 
Utbygging i etappar er lite aktuelt for dette tiltaket sidan ein ikkje får nytte av delar av prosjektet før 
alt er ferdig. Anleggsfasen skal også vurderast under kvart tema under ikkje-prissette konsekvensar. 

Anleggsvegar og riggområde 

Belastning på eksisterande vegar av anleggstrafikk må evaluerast ut frå bereevna til vegane. Behov 
for nye anleggsveger må utgreiast. For alternative riggområde for dei ulike alternativa skal det greiast 
ut i kva grad dei er eigna for formålet og korleis dei eventuelt kan førast tilbake til opphaveleg 
tilstand. Metodar for tilbakeføring må definerast. Kombinasjon av rigg- og deponiområde skal 
utgreiast. Riggområde for dei ulike alternativa må også utgreiast med omsyn til vatn og avløp og 
korleis ein kan unngå forureining. 

Overskotsmasse er i utgangspunktet ein ressurs som kan bidra til ytterlegare lokal og regional 
utvikling. Gjennom denne planen vert kommunen og næringslivet invitert til å legge til rette for 
samfunnsnyttig bruk av massane, slik at aktuelle permanente deponiområde blir klargjort i tide. 

Disponering av overskotsmasse skal omtalast i planarbeidet. Deponiområde som vil kunne gje 
permanente konsekvensar skal handsamast under ikkje prissette konsekvensar som landskapsbilete 
og naturmiljø. Aktuelle stader for deponi må vurderast med tanke på kapasitet og om dei er eigna. 
Dette gjeld også vurdering av moglege utskipingsstader for deponimassar. I desse vurderingane må 
landskap, naturmiljø, grunntilhøve og transportavstandar vere med i vurderingane. 

Støy og ristingar med omsyn til nærmiljø, friluftsområde mm. 

Gjennomføring av anleggsarbeidet vil bli styrt av utsleppsløyve frå forureiningsmynde når det gjeld 
støy, utslepp til luft og ristingar ved sprenging. Grenseverdiar frå forureiningsmynde må avklarast og 
omtalast. Ved overskriding av grenseverdiar må det gjennomførast avbøtande tiltak. 

For støy gjeld T-1442/2016 «Retningslinjer for behandling av støy i arealplanlegging». Denne 
inneheld tilrådde støygrenser for anleggsverksemd. 

Fylling i sjø 

Det må gjerast greie for verknaden på marint liv ved fylling i sjø, det må takast omsyn til lokalitetar 
for akvakultur på Dravlaus og Kvangardsnes. Avbøtande tiltak mot spreiing av partiklar ved fylling i 
sjø må gjerast greie for. 

 

6.4.7. Lokal og regional utvikling 
Ved vurdering av regional og lokal utvikling vert det synleggjort korleis dei endra føresetnadene i 
form av betre tilgang til områda kan gi nye høve eller avgrensingar for innbyggarane og næringslivet i 
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interesseområdet. I planarbeidet vert effektane lokalt for tettstaden og for regionen i eit større 
perspektiv vurdert.  

Langsiktige konsekvensar for miljø og arealbruk vert vurderte ved å samanlikne i kva grad ny og 
eksisterande veg kan bli påverka av tiltaket. Konsekvensar for lokal og regional utvikling som ikkje 
vert fanga opp av den samfunnsøkonomiske vurderinga vert omtalt. Aktuelle tema kan vere: 

- Busetnad 
- Arbeidsmarknad 
- Drift av private og offentlege tenester 
- Tilgang til offentlege tilbod som lege og politi 
- Næringsliv og turisme 
- Fritids- og kulturaktivitetar 
- Beredskap 

Vurderingane vert basert på eksisterande og kjend kunnskap og dokumentasjon. Det vert forutsett å 
ikkje gjere nye undersøkingar for utarbeiding av konsekvensutgreiinga. Vurderinga vil ikkje kunne gi 
eksakte svar, men målet er å synleggjere nye moglegheiter og kva som kan bli ei sannsynleg utvikling 
som følgje av tiltaket.  

Flytebrua vil ha permanent verknad på sjøtrafikken på Dalsfjorden. For større fartøy vert fjorden 
innsnevra til eitt relativt smalt seglløp. Det skal utgreiast korleis dette vil påverke lokal ferdsel med 
båt.  

 

6.5. Risiko- og sårbarheitsanalyse  (ROS-analyse) 

§ 4-3 i plan- og bygningsloven stiller krav om risiko- og sårbarheitsanalyse ved utarbeiding av alle 
arealplaner. Analysen skal avdekke alle risikotilhøve som har innverknad på om områda er eigna for 
utbyggingsføremål og om planlagt tiltak fører til endringar i slik risiko. 

ROS-analysen omhandlar permanent fase, etter gjennomføring av plan. Forhold i anleggsfase er 
regulert i anna regelverk, blant anna byggherreforskrifta, og det er ein føresetnad at dette 
regelverket vert følgd.  

Analysen vert gjennomført i fem trinn i tråd med metodikk omtalt i DSBs vegleiar for ROS-analyser 
(2017). Dei fem trinna i analysen er: 

1. Omtale planområdet 
2. Identifisere moglege uønska hendingar 
3. Vurdere risiko og sårbarheit 
4. Identifisere tiltak for å redusere risiko og sårbarheit 
5. Dokumentere analysen og påverknad på planforslaget 

Sjekklista til Fylkesmannen i Møre og Romsdal kan nyttast, saman med ei utfyllande ROS-vurdering 
av dei avdekte forholda. Sjekklista er ikkje i seg sjølv ein ROS-analyse.  

Risiko er eit produkt av sannsyn og konsekvens. I analyseskjemaet for dei aktuelle hendingane vert 
risiko i kategoriane grøn, gul og rød i høve risikomatrisa i tabellen nedanfor vurdert og synleggjort. 
For hendingar i raud kategori er risikoreduserande tiltak påkravd, for hendingar i gul kategori bør 
tiltak vurderast, mens hendingar i grøne områder inneber ein akseptabel risiko. 

Tabell 6-2: Risikomatrise. (Kjelde: DSB, Samfunnssikkerhet i kommunens arealplanlegging, 2017). 

SA
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SY
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Små Middels Store 
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Høy  
(> 10%) 

   

Middels  
(1-10%) 

   

Lav  
(<1%) 

   

  

6.6. Samanstilling og vurdering 

Det skal lagast ei samanstilling og vurdering av prissette og ikkje-prissette tema etter metodikk i 
Handbok V712, og ei vurdering av i kva grad måla for prosjektet vert nådd.  
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7. SAMLA VURDERING OG TILRÅDING 
 

Volda kommune som tiltakshavar skal på grunnlag av utgreiingane gje ei grunngjeven tilråding om val 
av alternativ for kryssing av Voldsfjorden med vegtilknyting. Tilrådinga  gjennom 
konsekvensutgreiinga vil vere grunnlag for utarbeiding av kommunedelplan. 
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VOLDA KOMMUNE
Stormyra 2
6100 VOLDA

Saksbehandlar, innvalstelefon

Kari Bj ørnøy, 71 25 84 05

Kommunedelplan for Dalsfj ordkryssing
Oppstart og forslag t il planprogram t il offent leg et tersyn

Fylkesmannen er statens representant i fylket og har f f eire roller og oppgåver innan planlegging etter plan-
og bygning slova. Ei viktig oppgåve f or Fylkesmannen i kommunale planprosessor er å sjå til at nasjonale
og viktige regionale omsyn blir ivaretatt i planarbeidet. Fagområde som miljøvern, landbruk, helse,
oppvekst og samf unnstryggleik star sentralt. I tillegg skal Fylkesmannen sikre at kommunale vedtak i plan-
og byggesaker er i samsvar med gjeldande low erk.

Bakgrunn

Vi har mottatt varsel om oppstart av planarbeid for kommunedelplan for kryssing av Da Isfj orden.
Forslag t il planprogram er samst undes sendt pa hoyring.

Hovudføremålet med planarbeidet er a legge  til  rette for a erstatt e dagens ferj esamband mellom
Volda og Lauvstad med brusamband over Dalsfj orden. Prosj ektet heng tett saman med prosj ektet
«Voldsfj ordkryssing», og har som mal a knytt e vestsida av Volda kommune sa man med resten av
kommunen ferj efr itt. Kryssing av Dalsfj orden er t rinn 2  i  dett e prosj ektet .

Fylkesmannen har ut frå sine ansvarsområde følgande merknader:

Planfagleg og KU

Det er foreslått to alt ernat iv t il fj ordkryssinga. Begge har landfeste pa Nautvikn eset i aust. I vest
har det eine alternat ivet landfest e på Skrubbeneset i vest og det andre på Kvanngardsneset.
Førebels er det foreslått flytebru, med sluse for skipst rafikk. Tru leg krev dette landfeste med
tunnelsystem på begge sider av fj orden. Andre alt ernat iv kan utgreiast som eindel av arbeidet
med kommunedelplan og konsekvensutgreiing.

Konsekvensutgre iinga gjerast ett er Stat ens vegvesen si handbok V712 Konsekvensanalyser. Etter
det som går fram av dokumenta, vil KU-en ta opp i seg nødvendige utgreiingar. Vi vil likevel minne
om enkelte tema.

E-postadresse:
fmmr ost lkesmannen.no
Sikker melding:
www. lkesmannen.no/meld in

Postadresse:
Postboks 2520
6404 Molde

Besøksadresse:
Julsundvegen 9

Telefon: 71 25 84 00
www. lkesmannen.no/ mr

Org.nr. 974 764 067



Side: 2/3

Nat ur- og m iljøvern {nat urmangfa ld, landskap, fr iluft sliv, grønst rukt ur)
Ei bru over Da Isfj orden vil bety endring av t ransportmønst er. Konsekvensutgreiinga må gjere greie
for kva t iltaket vil bety for klimagassutslepp, både i anleggsfasen og etter at brua blir tatt i bruk.
Dett e må vere ein del av beslut ningsgrunnlaget for om brua skal byggjast.

Slik det er no, er det mange som parkerer bi lane ved ferj ekaia og kj em seg fram t il fots eller ved
sykkel på andre sida av fj orden. Planarbeidet må legge vekt på kva t iltaket vil ha å bety for gåande og
syklande, og om konsekvensen er t ilrettelegging for auka bilbruk.

Dalsfj orden represent erer eit vakkert fj ordlandskap med bratt e fj ell som omkransar fj orden. Langs
fj orden er det små klynger av hus, og no kre litt større bygder. Konsekvensane for landskapet som ei
brukryssing med nødvendige veganlegg vil måtte medføre, er difor vikt ig at blir utgreidd.

Nat urmangfa ldlova set krav t il vurderingar av t ema som må utgrei ast , og KU-en må greie ut kva
t iltaket v il bety for både økosystem, nat urtypar og nat urmangfa ld.

Ein må også utgreie kva t ilt aket vil bety for fr iluft slivsinteressene, om vikt ige fr iluftsområder blir
berørt , om det blir danna barrierar som hindrar t ilkomst t il f riluft sområder osb.

St randsone

Landfesta vil nødvendigvis medf ørestore inngrep i st randsona. Dette må også inngå i utgreiinga av
konsekvensane ved t iltaket.

Landbruk

Det må gjerast  greie  for kva t iltaket vil bety for dyrka og dyrkbar j ord, og landbruk generelt.

Samfunnst ryggleik og klimat ilpassing
Det må gjennomførast ein risiko- og sårbarheitsanalyse for planområdet , j f . plan-
og bygningslova § 4-3. Analysen skal vise alle risiko- og sårbarheitsforhold som har betyding for om
arealet er eigna t il ut byggingsføremål, og event uelle endringar i slike forhold som følgje av planlagt
ut bygging. DSB har utarbeidd ein rettleiar «Samfunnstry ggleik  i  kommunen  si  arealplanlegging».
Denne t ilrår mellom anna at kommunen st iller kvalit et skrav  t il  ROS-analysen.

Område med fare, risiko eller sårbarheit skal merkast av i kartet som omsynssone, j f . plan- og
bygningslova § 12-6. Ved siste plannivå er det ikkj e magleg å skyve nærare avklaring av reell fa re t il
byggesak. Kravet t il ROS-analyse i pbl. § 4-3 v il då ikkj e vere oppfylt.

Vi gjer og merksam på «St at lege planret ningsliner for klima- og energiplanlegging og
klimat ilpassing». Denne seier mellom anna at ved planlegging av nye område for ut bygging,
fortett ing eller t ransformasj on, skal det vurderast korleis omsynet  t il eit  klima  i  endring kan  si krast.
Det er vikt ig at ein i ROS-analysen inkluderer  ei  vurdering av kva effektar klimaendringar vil gje, om
planområdet er utsett for klimaendringar, og vurdere konsekvensane klimaendring vil ha for
planområdet og planlagde t iltak. Det bør leggjast vekt på gode heilskaplege løysingar og varetaking
av økosystem og arealbruk med verdi for klimat ilpassing, som og kan medverke t il auka kvalitet i
uteområde. «Klimaprofi l Møre og Romsdal» gjev eit kunnskapsgrunnlag for klimat ilpassing i fylket.
Miljødirektoratet har laga ein rett lei ar t il korleis planar kan ta omsyn t il klimaendringar. Ret t leia ren
finn de på Milj ødirektoratet sin nett stad.
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Støy

Ei bru over fj o rden vil endre t raf ikkmønst eret og såleis st øybilet et særleg for dei som bur i nærleiken
av landf est a. Konsekvensane ma utgrei iast, og event uelle t iltak f or a redusere st øyen må
innarbeidast i plandokument a.

Konklusj on
Vi viser t il våre merknader, og ber om at desse t a kast med i det v ida re arbeidet .

Med helsing

Jon Ivar Eikeland (e.f.)
fagsj ef - plansam ordni n g

Kari Bj ørnøy
senior rådgivar

Dokumentet er elektronisk godkjent.

Kopi t il:
STATENS VEGVESEN Post boks 1010 Nordre Ål 2605 LILLEHAMMER
MØRE OG ROMSDAL FYLKESKOMMUNE Postboks 2500 6404 MOLDE
NVE
Kystverket
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Møre og Romsdal
fylkeskommune

Volda kom mune

St ormyra 2

6100 Volda

Dyk kar ref :

19/ 10614

Dykka r dato :

06 .02 .2020

Varref:

20908/ 2020/DI SPENSASJON/ 1577

Vår saksbehandlar :

Synnøve Valle, 71 28 02 39

v år dato :

23.03 .2020

Volda kom m une - fj ordkryssing Dalsfj orden - fr åsegn t il oppstart
med pla nprogram

Hov udforem alet med planarbeidet er å leggj e t i l rett e for å erst at t e dagens ferj esam band
Vold a - Lauvst ad med brusam band over Dalsfj o rden . Prosj ekt et heng t ett saman med
prosj ekt et «Voldsfj o rd kryssing», og har som mål å kny tt e vest sida av Volda kom m une
saman med resten av ko m m unen ferj efr it t. Kryssing av Dalsfj orden v il vere t r inn 2 i
dett e prosj ekt et .

Møre og Romsdal fy lkesko mm une har ut f rå sine ansvarsom råde følgj ande m erknader :

Samfe rdsel
I folgj e tils endt dokument asj on v il b rusam bandet over Dalsfj o rden endre t raf ikksit uasj o nen i
om rådet og forko rt e koyre t ida pa fv . 5890. På bakg runn av at dett e gj eld fy lkesv eg, meiner
v i at dett e v il bli eit fy lkesv egprosj ekt kor fy lkeskom munen også bør bli inv olvert .

Finansie rin av ros 'ekt et
Per dags dat o er det st o pp for inv est ering i fy lkeskom m unen . Det er ber re prosj ekt som
allere ie er set t i gang e ller som ligg inne i budsj ett et som v il få fi nansiering . Dett e
prosj ekt et er ny t t og ligg d ifo r ikkj e inne i fy lkeskom m unen sitt invest er ingsprog ram .
«Fj ord kry ssing Dalsfj o rden» er eit p rosj ekt på eige in it iat iv og blir d ifo r e it
sj lvfi nansiera nde pro sj ekt . Vi gj er merksam på at prosj ekt et då må følgj e prosedy ren fo r
sj ølvfi nansierande prosj ekt .

I planprog ram met under pkt . 5 .3 og 6 .1 er det v ist t il Stat ens vegvesen sine handbøker
Nl 00, N500 og V7 12 . V i meiner at av rein fo rm alit et må vegvesenet sine normalar og
ret ningslinj er også st å o ppført under kap. 2 Ram mer fo r planarbeidet .

Ved arbeid på og langs fy lkesvegane må det føreligge gj ennomføringsav t ale med Møre og
Romsdal fy lkeskom m une som vegeigar . Dett e m å sik rast i regu ler ingsføresegnene i det
v idare planarbeidet .

And re merknader ti l bru l sin
Det er v anskeleg å kom me med ut t ale ang aand e bruloysing sa t id leg i prosessen. Skissert
bruløysing bør uansett sendast inn fo r konsept v urdering i Kont ro ll og God kj enning,
Vegdirekt orat et .

Slik v i fo rstå r p lanprog ram met er det fo reløpig sk issert f ly tebru , med sluse for sk ipst rafi kk .
Vi ant ar at det lange spennet også v il krevj e fo rankr ingssyst em t il bot nen.
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Det v il vere sty rande dimensj oner ing av brua både med tanke på slusebreidde og
kollisj onslaster på konst ruksj on og forankr ingssystem t il bot nen. Dimensj oner ing v il ha stor
innverknad for kost naden på brua.

Slusel ysing kan også vere vanskeleg å få t il i praksis då flytebruas bevegelse kan gj ere
det komplisert å få «lukka» brua igj en et ter opning . Erfaringsmessig har Statens vegvesen
opplevd u like problem i d rift sfasen med rør lege bruer.

Det må ut førast ei dr ift - og ved likehaldsanalyse av bruløysinga. Under er det set t opp
nokre punkt som må vurderast ved ei slik analyse :

Serv ice/ dr ift
I t illegg t il vanlig dr ift og vedlikehald av vegnet t et er det venta at ei sluseløysing v il krevj e
ytt er legare service og vedlikehald for a sikr e at den er operat iv t il ein kvar t id .

Sluseløysing v il også forutsett e omfatt ande sty r ingssystem for slusesystemet - for å
tilfr edsstille try gglei kskra v og palit elegheit .

Flyteelement må ha omfat tande alarmsyst em som detekterer innt renging av vat n og
stenger bua automat isk . Det må ut førast j am leg serv ice og funksj onstestar på slike kr it iske
t ryggleikssystem .

Det må installerast avfuktaranlegg innvendig i stalko nst ruksj on ane , eller så må det sørgast
for vakuum for a unng a korrosj on.

I ns eks 'on o kontrol l
Det ma parekn ast auka behov for inspeksj on og kont roll, utover regelverkskrav for ei slik
f ly tebru . Eksempelv is at forankr ingssyst emet v il krevj e eigne ROV- inspeksj onar, samt år leg
sert ifisering/ kont roll av slusesystem .

Vedlikehald
Erfaring f rå vedlikehald på Nordhordlandsbrua (samanliknbar bru med lengde på 1,25 km)
v iser at ein ma forvente vedlikehald av overflatebehandlinga ca. kvart 25 år. Erfar ingstal
frå overflatebehandling på Nordhordlandsbrua må innhentast . Det blei i 2019 skissert med
eit t al mellom 80- 110 m ill ion ar kroner for dett e arbeidet . I ei levet id på 10 0 år må dett e
ut fora st 2-3 gon ger.

Det må v urderast r isiko/ konsekvens for kost nader ved behov for ved likehald av
forankr ingssystem . Her kan det vere ein moglegheit å kontakte offshore- bransj en for
erfaringsprisar.

Kult urm inne frå ny are ti d
Kult urarv , nyare t id, er meir enn SEFRAK-reg istre rt og formelt verna kulturm inne. Volda
kommune har ein godkj ent kult urminneplan, og på stadar som dett e er det v ikt ig
i sam band med konsekvensutgreiing, å sj å på kult urlandskapet , med bruk av stein i
st eingardar, bruer, klopper, rydningsrøyser, vorar ved sj øen, og ulike markar, a kra r,
inn- og ut mark, planta t reslag og anna.

Kult urm inne i sj ø
Vi har ikkj e enno fått svar f rå Bergens sj f artsm useum/ Museum Vest om kulturm inne i
sj ø. Vi v il event uelt et tersende deira ut tale .

Aut omat isk f reda kult urm inne
Vi v urderer planområdet t il å ha potensial for automat isk freda kult urm inne, ved fleire av
alternat iva . Vi v il på grunnlag av det te st ille krav om arkeologisk regist rer ing, j amfør § 9 i
Kult urm innelova (KML) .
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Vi gj er merksam på at t iltakshavar må dekkj e utgif t ene ved ei slik undersøking, j amfør KML
§§ 9 og 10 . Kult uravdelinga ber om skrif t leg aksept av budsj et tet , i t råd med dei nasj onale
ret ningsliner for budsj ett er ing av slike arkeologiske registrer i ngar. For akunne lage eit
budsj ett bør det vere gj ort ei sy nfaring i om rådet , for v urder ing av regist rer ingsomfanget .
Ei slik sy nfar ing v il t ruleg bli gj ort i løpet av våren, med at terhald om v irussit uasj onen, som
kan sett e noko avgrensingar .

Vi m inner om at det vert fakt urert med t imepris for det året reg ist rer inga er gj ennomført ,
sj ølv om budsj ett er satt opp med t imepris for eit ti d legare år.

Det v il i dett e området også vere akt uelt å sj akte med maskin et ter buplassar, g raver og
andre aut omat isk freda kult urm inne under markoverf lata . Vårt budsj ett omfat tar ikkj e
kost nadar t il gravemaskin og fora r. Ved ønske kan v i hj elpe t il med aska ffe det te t il veie,
men rår elles t il at t iltakshavar sj ølv ordnar dett e . Gravemaskina bør helst vere 8- 12 tonn,
og ha v r ibar skuff med f lat skj ær på m inst 1,20 m breidd . Vi gj er merksam på at event uell
t ilsåing og reparasj on av gj erde og vegar er t ilt akshavars ansvar viss ikkj e anna er avt alt.

Ved arbeid på og langs veg v iser v i t il Handbok N30 1, og før ingane kr ing varsling og
sikr ing. Det må på førehand vere av klart ansvarsfordeling i sam band med rut inane kr ing
arbeidsv arsling og r isikovurdering.

All korrespondanse skj er elekt ronisk, også utsending av arkeologisk fagrapport . Skulle det
vere ønske om å få t ilsendt den arkeologiske fagrapporten i papirut gåve, må dett e
ett erspørj ast .

Vi rår t il at regist rering vert gj ennomført så t id leg som muleg i planprosessen. Event uelle
funn kan få innverknad på kor leis planen vert ut forma. Om ein utset t reg ist rer inga t il
planen er ute t il offent leg et tersyn, kan dett e forseinke saksgangen fram mot endeleg
planvedtak .

Ved t ing ing og aksept av budsj ett v ert det føresett at t ilt akshavar k larerer forholdet t il
g runneigarar, brukarar og event uelt andre omsyn. Ved bru k av gravemaskin føreset v i
også at t iltakshavar k larerer forholdet t il event uelle kablar, vassleidningar m .m . Vi ber også
om nam n og adresse på mottakar av faktura. Budsj et tet vert et tersendt .

La ndbru k
I følgj e skissene kan begge alternat iva for bru over Dalsfj orden komme i konf likt med
dy rka j o rd . Vi v iser t il det regionale j ordvernmålet , vedteke av fy lkest inget i 2017 under
behandling av landbruksmeld inga for Møre og Romsdal, som seier at år leg omdisponering
skal vere maksimum 200 dekar innan 2021. Vi v il fremj e motsegn ti l planen dersom den
omfatt ar vesent leg omdisponering av dy rka j ord .

KO N KLUSJO N
• Vi st iller krav om arkeologisk regist rer ing, j amfør § 9 i Kult urm innelova (KML) .
• Vi v il fremj e motsegn t il planen dersom den omfatt ar vesent leg omdisponering av

dy rka j ord .
• Vi ber om at sy nspunkta våre vert t ekne med i det v idare arbeidet .
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Med helsing

Johnny Loen
plansamordnar

Sy nnøve Valle
radgivar

Br evet er elek tronisk godkj ent og vil ikkj e bli sendt i papir

Fa saksbehandlar
Samferdsel : Avdelingsingeniør Maria Svendsen, t lf . 71 28 00 64
Automat isk freda kult urm inne : Arkeolog Arve Eiken Ny tun, t lf . 957074 31
Kult urm inne frå nyare tid : Radgivar Toril Molt ubakk, t lf . 7 1 28 03 37

Kopi :
Statens vegvesen, Reg ion m idt
Fisker idirektoratet - Region Møre og Romsdal
Kystverket Midt -Norg e
Matt ilsy net
Fy lkesmannen i Møre og Romsdal



Fra:

Sendt :

Til:

Em ne:

Synnøve Valle <syn nove.valle@mrfylke .no>
tysdag 31. mars 2020 14:55
Post mott ak Volda
Oppstartsvarsel - bru over Da Isfjorden, Volda - et tersending av utt ale frå
Bergens sjøfa rtsmuseum

Sjå utt ale under.

Synnøve Va lle

Rådgivar
Plan- og analyseavdelinga
Møre og Romsdal fy lkeskommune

Tlf . 71 28 02 39 / 91 18 38 66
synnove.valle@mrfylke.no
Vev: mrfylke.no

el wore oo Roms. dotti ' vke skommune

Fra: Thomas Bj rkeland <Thomas.Bjork eland @museumy est.no >
Sendt : t irsdag 31. mars 2020 14:36
Til: Arve Nyt un <Arve.Nyt un@mrfylke.no>; Post mot tak Møre og Romsdal fylkeskommune

<post @mrfylke.no>
Kopi: Synnøve Valle <synnove.valle@mrfylke.no>
Emne: SV: Oppstart svarsel - bru over Dalsfj orden, Volda

Vedr. Oppstartsvarsel - bru over Dalsfjorden, Volda. Forholdet til marine kulturminne.

Me viser til e-post motteke frå Møre og Romsdal fylkeskommune, 18.03.2020.

Saka har vore til vurderi ng ved Bergens Sjofartsmuseum.

Museet kj enner ikkj e til kulturminne ved Kvanngardsneset, Skrubbeneset, Nautvikneset eller
sjøområda mellom desse stadane i Volda kommune som kan bli direkte råka av det omsøkte
tiltaket. Me har heller ingen indikasj onar på at området har vare nytta som ankringsstad eller
hamn i eldre tid.

Museet har derfor ingen merknader til det planlagde arealinngrepet.

Det er likevel mogleg at det ligg kulturminne i det aktuelle området. Me gjer derfor merksam
på at tiltakshavaren pliktar å gje melding til museet dersom ein under arbeid i sjøområda finn
skipsvrak, keramikk eller andre marine kulturminne. Dersom kulturminne på sjøbotnen kan bli
råka av tiltaket, må arbeidet under vatn straks stoppast. Verksemda må i så fall ikkje takast opp
att før museet har undersøkt og eventuelt frigjeve området. Eventuelle brat på desse vilkåra vil
være i strid med føresegnene i Lov av 9. juni 1978 nr.50 om kulturminne.



Venleg helsing

Thomas Bir keland I Bergens Sjf artsmuseum
Marinarkeolog I + 47 55 54 96 11
www.museumvest.no

Fra: Synnøve Valle <synnove.valle@mrfylke.no>
Sendt : onsdag 18. mars 2020 13:34
Til: Thomas Bj ørkeland <Thomas.Bjorkeland@museumvest .no>
Emne :  Oppstartsvarsel - bru over Dalsfjorden, Volda

Hei!

Eg lurer på om de har fått oversendt denne saka t il ut t ale. Fristen er 23.03, men eg kan skrive i brevet
vårt at utt alen frå dykk kj em seinare. Beklager, men her er det sikkert eg som har t ulla.

Synnøve

Syn ngve Valle

Rådgivar
Plan- og analyseavdelinga
Møre og Romsdal fylkeskommune

Tlf . 71 28 02 39 / 91 18 38 66
synnove.valle@mrfylke.no
Vev: mrfylke .no

Fe] wore osoRoms« »»
'vke skommune
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Deres ref. :
19/10614
20/2494

Vår ref.:
2020/539-2

Arkiv nr.:
413.2

Saksbehandler:
Oddbjørn Sæther

Dato:
18.03.2020

Uttalelse - Kommunedelplan for Dalsfjordkryssing - Oppstartvarsel og forslag
til planprogram - Volda kommune - Møre og Romsdal fylke

Viser til oversending 06.02.2020.

Etter formannskapsvedtak 04.02.2020 sak 15 er det varsla planoppstart og bedt om
uttalelse til utarbeidet forslag til planprogram for kryssing av Dalsfjorden datert 16.01.2020,
versj on 2.

I forslag til planprogram for kommunedelplan og konsekvensutredning for bru er det to
alternative løsninger som skal utredes i tillegg til dagens situasj on (uten bru) .

Alt. 0 Dagen situasj on

Alt. 1 Nautvikneset  -  Skrubbeneset

Alt. 2 Nautvikneset Kvangarsneset

Hovedformålet med planarbeidet er alegge til rette for aerstatte fergesambandet Volda -
Lauvstad.
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Prosj ektet knyttes også opp til tidligere oppstarta planarbeid for kryssing av Voldsfjorden
(sørøst for Volda sentrum), som skal erstatte fergestrekningen Volda  -  Folkestad.

De to bruprosj ekta vil samla sett medføre at hele kommunen kan samhandle fergefritt,
samtidig som deler av ytre søre Sunnmøre får kortere vegforbindelse ost-/nordostover til
E39 og sørover til Nordfjordeid.

Regionkontor Midt-Norge

Sentral postadresse: Kystverket Telefon: +47 07847 Internett: www.kystverket. no
Postboks 1502 E-post: post@kystverket.no
6025 ALESUND

For besøksadresse se www.kystverket. no Bankgiro: 7694 05 06766 Org.nr.: NO  874 783 242

Brev, sakskorrespondanse og e-post bes adressert Iii Kystverket, ikke Iii avdeling eller enkeltperson



Det videre planarbeidet skal ta skal ta stilling til valg av bruløsning samt vegstandard inkl
sammenkobling til eksisterende vegnett på begge sider av Dalsfjorden for de 2
brualternativa. Eksisterende veghøgde i påkoblingsområde på vestsida og østsida oppg is
a ve re hhv ca kote 30 og ca kote 45.

Det skal utføres en samfunnsøkonomisk analyse av prissatte/ ikke-prissatte
konsekvenser som del av utredninga. A v andre konsekvenser er ,
et nevnt trafikkanalyse, støy- og luftforurensing, grunnforhold, anleggsperiode, fylli n g i
sj ø og lokal og regional utvikling  mm. .

Det skal også utføres ROS-analyse.

I forslag til planprogram er både alt. 1 og  2  så langt foreslått som flytebru med sluse for
skipstrafikk.

Begge alternativa skal KU-vurderes, men med bare ett alternativ vil blir utarbeidet i
forslag til kommunedelplan.

Kort om Kystverkets ansvar

Kystverket er en nasjonal etat for kystforvaltning og sjøverts samferdsel. Etaten er et
forvaltningsorgan underlagt Samferdselsdepartementet og har faglig ansvar for sikkerhet
og fremkommelighet i norske farvann og havner. Kystverket skal gjennom sitt arbeid
ivareta nasjonale interesser og føringer.

Kystverket arbeider for å sikre god fremkommelighet, trygg ferdsel og forsvarlig bruk og
forvaltning av farvannet, samt effektiv og sikker sjøtransport og havnevirksomhet.

For å ivareta sjøsikkerheten i norske farvann, har Kystverket etablert en omfattende
infrastruktur og maritime tjenester. Den fysiske infrastrukturen består av fyr, sjømerker,
skilt , etablering og utbedring av farleder og fiskerihavner.

De maritime tjenestene omfatter blant annet lostjeneste, utstedelse av farledsbevis,
trafikkovervåking og -kontroll, elektroniske navigasjonshjelpemidler, meldings- og
informasjonstjenester (is-, bolge-, strøm- og vindvarsling, samt navigasjonsvarsler).
Kystverket har også ansvaret for statens beredskap mot

Kystverkets innspill / merknader

Kystverket sine innspill / merknader er i forhold til havne og farvannsloven med forskrifter.

I vår uttalelse 27.04.2018 til Volda kommune for tilsvarende planoppstart for brukryssing av
Voldsfjorden har vi opplista hva som etter vår mening må omfattes av en utredning for
brukry ssing. Tilsvarende gjelder for Dalsfjorden som heller ikke har mulighet for skipstrafikk
i andre retninger.

Vi anbefaler at denne gjennomgås og legges til grunn så langt det passer også i her.

Av pkt 6.4.5 Lokal og regional utvikling

er flytebrua nevnt i forb. med sjøtrafikken i fjorden. Da at fjorden blir innsnevra til et relativt
smalt seilløp og at det skal utredes hvordan dette vil påvirke ferdselen i fjorden.

Side 2



Vi kan her nevne at sjøtrafikken i fjorden er avgjørende for hva som til sist blir avgjørende
for størrelsen av seili ngslopet nar en bru på et senere tidspunkt skal godkjennes etter
havne og farvannsloven, ikke omvendt.

•  I KU skal det for hvert utredningstema defineres et influensområde if/g forslag til
planprogram.

Dalsfjorden er trafikkert av større skip og for få år siden navigasjonsoppmerka for bl.a
utfrakt av olivinstein fra kai innerst i fjorden. Fjorden har både god dybde og bredde i
dag for større skip.

Influensområdet bør etter vår mening da omfatte ikke bare fjorden, men også
naturressurser som her, bl.a olivinki ld en .

Finnes det eventuelt andre drivverdige mineralforekomster med behov for uttransport
med skip.

Videre må det utredes om kraftverket i Dalsfjorden eventuelt har behov i framtida for
transport av større enheter pr skip og i så fall hvilke skipsstørrelser.

Øvrige behov for sjøtransport på innsiden av bruer, eksempelvis grus, sand asfalt mm
bør også inngå i utredningen.

•  Ulykkeskostnader og driftskostnader bru

Brukryssinger med sluse-Apn ing for skipstrafikk krever egne rutiner for fast vaktsentral
vedr. åpning/lukking av sluse. Selv om skipstrafikken ikke anses å være stor, må
temaet utredes.

Videre må det avklares om hvor biltrafikk på brua må stoppes på landsidene eller om
den kan stoppes med ventetid ute på selv flytebrua. Et større skip tar tid å få opp i fart
fra stillstand (venting på bruåpning) til det har passert brua.

Brua må kunne tåle uforutsatte hendelser og del av utredningen. Påkjøringslaster er
normalt tilknyttet skipsstørrelser / jfr kulepunkete over.

Sistnevnte også del av ROS-analysen.

Med hilsen

Harald Tronstad
regiondirektør

Dokumentet er elektronisk godkj ent og uten signaturer

Oddbjørn Sæther
senioringeniør

Eksterne kopimottakere:
Fylkesmannen i Møre og Romsdal
Møre og Romsdal fylkeskommune

Postboks 2520
Postboks 2500

6404
6404

MOLDE
MOLDE
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Volda kommune
Stormyra 2
6100 VOLDA

Dykkar ref: 19/10614 20/5770

Vår ref: 2020/62990

Dato: 06.04.2020
Org.nr: 985 399 077

0

Stat ens ti lsyn for planter, f isk, dyr og næringsmiddel

INNSPEL TIL VARSEL OM OPPSTART OG HØVRING AV PLANPROGRAM -
KOMMUNEDELPLAN FOR DALSFJORDKRYSSING

Matt ilsynet viser til telefonsamtale 30.03.2020 der det vart avtalt a ettersende høyringsdokumenta
som gjeld oppstart av planarbeid og høyring av planprogram. Saka gjeld utarbeiding av
kommunedelplan for kryssing av Dalsfjorden med bru i Volda kommune. Opphaveleg frist for
innspel var sett til 23.03.2020, men er no utvida til utgangen av veke 16/20.

Som høyringsinstans har Matt ilsynet i oppgave a bidra t il at planen tek vare på interesser innan
områda for:

• drikkevatn
• plantehelse
• f iskehelse/fiskevelferd

Mattilsynet har følqjande innspel t il oppstartsvarselet:

Vi forventar at dei omsyn som er gitt i Nasjonale forventninger til regional og kommunal
planlegging 2019- 2023 (vedtatt 14. mai 2019) vert lagt t il grunn i arbeidet. Vi viser her t il pkt. 2.3,

« . . . . Det er viktig at vannforekomster som benyt tes til vannforsyning beskyt tes mot
forurensing slik at brukerkonflikt e r kan unngås og at befolkningen er sikret tilstrekkelige
mengder helsemessig trygt drikkevann. Sikring av drikkevannski/der og areal til infrastruktur
er en viktig del av kommunale planer ».

Kommunen skal i samarbeid med vassverkseigar(-ane) for områda det gjeld, vurdere behovet for
restriksjonar for a verne råvasskjelder, vasst ilsigsområde og anna krit isk infrastruktur (t.d.
leidningsnett og drikkevassbasseng i fjell). Det må også vurderast om det skal avsetjast
omsynssoner med t ilhøyrande planføresegner etter $$ 11-7 0g 11-8 i plan og bygningslova, jf .
drikkevassforskrifta § 26.

Mattilsyn et foryent ar at følqjande punkt blir tatt vare på i kommunen sin nye kommunedelplan;

Oversikt over drikkevasskjelder
Kommunen skal ha oversikt over både drikkevasskjelder og avløpsanlegg, slik at desse ikkje vert
negativt påverka av anleggsarbeidet. I omsynssoner til drikkevasskjeldene skal det vere relevante,

Matt ilsynet
Seksjon mat Sunnmøre

Saksbehandlar: Marianne Løseth
Høydalsvik
Tlf: 22400000
E-post : postmottak@mattilsynet. no
(Hugs namnet til mottakaren)

www.matt ilsynet.no

Postadresse:
Felles postmottak, Postboks 383
2381 Brumunddal
Telefaks: 23 21 68 01



og i tilstrekkelig grad konkrete føresegner om tiltak og aktivitetar som ikkje vert tillate.

Arealformål - Bruk og vern av sjø og vassdrag, med tilhøyrande strandsone
Føresegner bør omfatte aktivitetar som kan overføre smitte og avrenning til vassdrag, og reduserer
forureinande avrenning frå areal eller andre kjelder som har utslepp til vasskjelder. Føresegnene
må sikre at avløpsvatn ikkje forureinar vassdrag og vasskjelder.

Omsyn til plantehelse og spreiing av planteskadegjerarar i samband med anleggsarbeid og
flytting av massar
Matlova stiller krav om at ein kvar skal utvise nødvendig aktsemd, slik at det ikkje oppstår fare for
utvikling eller spreiing av planteskadegjerarar. Det er viktig at kommunen og entreprenører som
skal planlegge og utføre anleggsarbeid, er seg sitt ansvar bevisst.

All bygge- og anleggsverksem kan innebere ein risiko for spreiing planteskadegjerar og ugras som
måtte vere seg i jorda. Smitte kan spreiast både med jordmassar som blir f lytta og med maskiner
med jord, frø og andre planterester.

Helse hos dyr og mulig overføring av smitte
Mattilsynet peikar på at det er særskild plikt til aktsemd med tanke på å førebygge og hindre risiko
for spreiing av smittsame sjukdomar på dyr, medrekna akvatiske dyr.

Vi forventar derfor at der det er relevant bør utarbeidast retningslinjer som vil førebygge overføring
av kjend og ukjend smitte, mellom vassdrag og langs kyst linja (inkludert akvakulturanlegg). Det må
stillast krav til entreprenører om vask og desinfeksjon av anleggsmaskiner og anna utstyr før det
kan nyttast i og nærme vassdrag.

Med helsing

Marianne Løseth Høydalsvik

Dette dokumentet er elektronisk godkj ent og blir sendt utan signatur.
Dokument som  må  ha signatur blir i tillegg sendt i papirversj on.
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State ns ve gve se n

VOLDA KOMMUNE

St ormyra 2

6 100 VOLDA

Behandlande eining:

Transport og samfunn

Sakshandsamar / telefon:

Linda Heimen / 901334 22

Vår referanse:

20 / 31980- 2

Dykkar referanse:

Utt ale t il varsel om oppstart og forslag t il planprogram - Kommunedelplan

for Dalsfj ordkryssing - fylkesveg 5890 - Volda kommune

Vi viser t i l brev datert 5.2 .2020 som gj eld varsel om oppst art og offent leg ett ersyn av

planprogram for bru over Dalsfj ord en i Volda ko mmune.

Vår dato:

23.03.2020

Vi ut taler oss som fo rvalt ar av riksveg på vegne av st aten og som stat leg fagmynd igheit med

sekt oransvar innanfor vegt ransport . Sekt oransvaret gj eld fo r hele det offent lege vegnett et og

omhandlar t rafi kksikkerh eit , framkommelegheit , uni vers ell ut fo rming, samordna bust ad, -

areal og t ransport planlegging, klima og miljø. Vi har også ansvar for asorg e fo r at fø ringar i

Nasj onal t ransport plan (NTP), veg normalane og andre nasj onale og regionale arealpo lit iske

f øringar vert ivaret att i planarbeidet .

Saken gjelder
Planprogram fo r k ryssing av Dalsfj o rden er lagt ut t il høyring . Hovud målet med planarbeidet

er a leggj e t i l rett e for aerstat t e dagens ferj esamband Volda- Laust ad med bru over

Dalsfj o rden. Planprogrammet synleggj er rammer og ut g reiingst ema fo r kommunedelplanen

der malet er aavkl are t raseval f or kr y ssing av Dalsfj orden .

Merknader:
Fylkesveg 5890 går i dag frå Fo lkest ad t i l Lauvst ad rundt Dalsfj ord en. Vidare nordover frå

Lauvst ad går fy lkesveg 652 mot Vany lven kommune. Prosj ekt et heng t ett saman med

prosj ekt et «Voldsfj o rdkryssing», og har som mal aknyt t e vest sida av Vo lda kommune samen

med rest en av kommunen ferj efr it t .

Sidan prosj ekt et heng t et t saman med «Voldsfj o rdkryssinga» v iser vi v il våre utt aler i

samband med at planprogram fo r kommunedelplan fo r «Voldsfj o rdkryssing» var på høyring

og at St atens vegvesen ikk j e kan garant ere at r iksveg 6 51 gj ennom St igedalen i fr amt iden

fort sat t får st at us som riksveg.

Postadresse
Statens vegvesen

Transport og samfu nn

Post boks 10 10 Nordre Ål

2 60 S LILLEHAMMER

Telefon: 22 0 7 30 00

fi rmapost@vegvesen. no

Kontoradresse
Bj ørnstjerne Bj ørnsons veg 6

64 12 MOLDE

Org .nr: 97 103208 1

Fakturaadresse

Statens vegvesen

Regns kap

Post boks 702

98 15 Vadsø



2

I og med at fo rvalt eransvaret fo r fy lkesvegar frå 1.1.2020 vart overført frå St at ens vegvesen

t il f y lkeskom munane v i l v i gj ere oppmerksam på at det aljar knytt t i l planlegg ing og

løysningar av det som bli r framt id ig fy lkesveg vil måt t e t as med Møre og Romsdal

fylkeskommune.

St at ens vegvesen har ut i frå vårt ansvarsområde, og på noverande st adium i planlegg inga

ingen spesielle merknader t i l fram lagt planprogram fo r bruplanene over Dalsfj orden.

Vegvesenet vil i fo rbindelse med offent leg et t ersy n av kommunedelplanen fo r bru over

Dalsfj orden kome t ilbake med ko mmentarar og synspunkt ut i fr å vårt sekt oransvar ett er at

alt ernat iv fo r t rase er valt .

T ransportfo rvalt ning midt

Med helsing

Lisbe th Smorh olm

Seksj onssj ef Linda Heimen

Dok um ent et er g odkj ent elektronisk og har difor ing en handskrivne signaturar.

Kopi

FYLKESMANNEN I MØRE OG ROMSDAL, Post boks 2520, 6404 MOLDE

MØRE OG ROMSDAL FYLKESKOMMUNE, Post boks 2500, 6404 MOLDE



Fra :

Sendt :

Til:

Kopi:

Emne:

Ole-Jakob Sande <ojs@nve .no>
torsdag 19. mars 2020 07:25
Postmottak Volda
Fylkesmannen i Møre og Romsdal
NVE sitt genere lle innspe l t il varse l om oppstart og offent leg
ett e rsyn av planprogram for Kommunede lplan for
Dalsfjordkryssing i Volda kommune

Vi viser til varsel om oppstart datert 06.02.2020.

Noregs vassdrags- og energidirektorat (NVE) er nasjonalt sektormynde innanfor saksområda flaum-,
erosjon- og skredfare, allmenne interesser i vassdrag og grunnvatn, og anlegg for energiproduksjon og
framføring av elektrisk kraft. NVE gir råd og rettleiing om korleis desse saksområda skal takast omsyn
til ved utarbeiding av arealplanar etter plan- og bygningslova (pbl) . Forslagsstillar har ansvaret for at
desse interessene vurdert i planarbeidet.

Flaum, erosj on og skred og overvatn

God arealplanlegging er det viktigaste verkemiddelet for å førebygge skader frå flaum, erosjon og
skred. Plan- og bygningslova og byggteknisk forskrift (TEKl 7) set tydelege krav til tryggleik mot
flaum, erosjon og skred ved planlegging og utbygging. På reguleringsplannivå vil det ofte være trang
for ei detaljert fagkyndig utgreiing av reell fare. Omsyn til klimaendringar skal også vurderast.

Omsynet til flaum må også sjåast i samanheng med lokal handtering av overvatn. Auka grad av
utbygging i nedbørfeltet gir meir tette flater. Dette bidreg til raskare avrenning og krappare
flaumtoppar nedstraums. Dersom vassdraget ikkje har kapasitet til å ta imot den auka avrenninga, må
det planleggast med tilstrekkelege tiltak i nedbørfeltet som dryga vatnet og kompenserer for auken.
Det må gjerast tidleg i planprosessen slik at det blir sett av tilstrekkeleg areal til tiltaka. Sjå elles
informasjon om overvatn på www.nve.no/hydrologi/urbanhydrologi.

Vassdrag- og grunnvasstiltak

Det er store allmenne interesser knytt til vassdrag og grunnvatn. Tiltak som kan føre til skader eller
ulemper for allmenne interesse, kan utløyse konsesjonsplikt etter vassressurslova (vrl). Viss det er
trong for at NVE skal gjere vurdering av konsesjonsplikt av vassdragstiltak i planen, ber vi om at dette
kjem klart fram i oversendingsbrevet. NVE kan avgjere at reguleringsplan kan erstatte konsesjon,
dersom vassdragsinteressene er godt nok ivareteke i planen.

Energianlegg

Eit vel fungerande system for produksjon og overføring av energi er avgjerande for samfunnet. Planen
må difor ta omsyn til anlegg som er planlagt eller har konsesjon etter energi- og vassdragslovgjevinga.
Dersom planen er i konflikt med energiinteresser, bør aktuelle energiselskap involverast tidleg

Ved oppstart av planarbeidet rår vi til å nytte følgjande rettleiarar og verktøy:

• NVE sine karttenester viser informasjon om flaum- og skredfare, vassdrag og energianlegg.
• NVE rettleiar 2/2017 Nasjonale og vesentlige regionale interesser innan NVEs saksområder i

arealplanlegging skildrar korleis desse interessene bør takast i vare i planen, slik at ein unngår
motsegn.

• NVE retningslinje 2/2011 Flaum- og skredfare i arealplanar skildrar kva flaum- og skredprosessar
som kan medføre fare, og korleis desse farane bør utgreiast og innarbeidast i planen.

• NVE si sjekkliste for reguleringsplan kan være eit nyttig verktøy, for å sikre at alle relevante
saksområde er vurdert.



• www.mil jokommune.no gir nyttige tips om handtering av overvatn i arealplanlegga.
• For vurdering av overvatn kan også følgjande publikasj onar frå Norsk Vann vere aktuelle. Norsk

Vann sin rettleiar A l 62 -  «Veiledning i klimatilp asset overvannshåndtering»  og Norsk Vann sin
rapport B22 - «VVann og avløp i arealplanlegging og byggesaksbehandling»,
https ://www.norskvann.no/index.php/kompetanse/va-bokhandelen

• Fleire nyt tige rettleiarar og verktøy er tilgjengeleg på www.nve.no/arealplan.

Dersom planen har følgjer for NVE sine saksområde, skal NVE ha tilsendt planen ved offentleg
ettersyn .

NVE legg til grunn at kommunen vurderer om planen tek i vare nasj onale og vesentlege regionale
interesser. I plandokumenta må det gå tydeleg fram korleis dei ulike interessene er vurdert
og innarbeidd i planen. Alle relevante fagutgreiingar innan NVE sine saksområde må vere lagt ved
plandokumenta. Vi ber om at alle plandokument vert sendt elektronisk til rv@nve.no.

NVE vil prioritere å gi innspel og uttale til reguleringsplanar der det vert bede om fagleg hj elp til
konkrete problemstillingar. Dette går fram av brev til kommunane datert 29.09.20 17 om «NVEs
bistand og verktøy i arealplanleggingen». Vi ber difor om at det vert skrive tydeleg i
oversendingsbrevet til NVE kva ein ønskj er bistand til i den enkelte saka.

Ta gjerne kontakt pa e-post eller telefon ved konkrete spørsmål om NVE sine saksområde.

Med helsing

Ole-Jakob Sande
Senioringeniør
Avdeling : Skred- og vassdragsavdelinga
Seksj on: Region vest

Norges vassdrags- og energidirektorat ( NVE)
Telefon: 22 95 95 45/ 90 88 78 30
E-post : gjs@nv e.no
Web: www .nve.no

EEI
NVE



Rovde Grendalag v/ leiar Rolf Johan Aasevik Dyb
Lauvstad og Velsvik grendalag v/ leiar Arne Oddmund Torvik
Dravlaus- og Innselsetbygda Grendalag v/leiar Jorunn Beate Lillebø Lande

Dals:fjord, 1.04.2020

Volda kommune

VOLDA KOMMUNE ,

INNSPEL TIL FORSLAG TIL PLANPROGRAM FOR KOMMUNEDELPLAN FOR
DALSF JORDKRYSSING.

Vi viser til brev datert 06.02.2020 - Kommunedelplan for dalsfjordkr y ssing: Varsel om
oppstart og forslag til planprogram til offentleg ettersyn. Viser også til folkemøte avhalde på
Fyrlykta kulturhus

Grendalaga vil innleiingsvis uttrykkje si støtte til det vidare arbeidet med målsetting om å få
etablert brusamband i opninga pa Dals:fjorden.

U tgreiingsalternativa
Utgreiingsaltern ativa som er skisserte i forslag til planprogram ma utgreiiast

- Alternativ 0 - Som i dag
- Alternativ 1 - Bru fra Nautvikneset til Skrubbeneset
- Altern ativ 2 - Bru fra Nautvikneset til Kvangardsneset

Nokre moment i høve utgreiingsalternativa:

• For innbyggjarane på vestsida (og Vanylven) vil den overordna målsettinga med
:fjordkryssinga vere fastlandssamband mot kommunesenteret Volda.

• Fj orden har alltid vore ein viktig ferdselsveg for folket som er busette langs :fjorden og
er det framleis. Det er viktig for oss at ferdsel inn og ut av :fjorden ikkje skal verte
vesentleg avgrensa, gjeld både fritidsbåtar og næringstrafikk . Bruløysing vurderast i
høve dette.

• I høve alternativ 1 og 2 legg vi til grunn at lokale grunneigarar vert ivaretekne på ein
best mogleg mate og at bruer og veganlegg sa langt som rad vert lagt slik at
eksisterande busetting kan halde fram.

Grendalaga opplever det slik at innbyggjarane ynskjer bru og fastlandsforbindelse mot Volda.
På vegne av innbyggarane så vil Grendalaga oppmode om at alle prosessar herunder
reguleringsplan vert gjennomfort sa hurtig som rad for a fa realisert dette prosj ektet, da det vil
ha stor verdi for framtidig utvikling av bygdene våre. I hove brutra se og nødvendig veganlegg
så har vi full tiltru til at ein i det vidare arbeid kj em fram til ei best mogleg løysing
Grendalaga legg i sitt arbeid vekt på at ein må stå samla om ei bruløysing.



Med venleg helsing

Rovde Grendalag v/ leiar Rolf Johan Aasevik Dyb
Lauvstad og Velsvik grendalag v/ leiar Arne Oddmund Torvik
Dravlaus- og Innselsetbygda Grendalag v/leiar Jorunn Beate Lillebø Lande



Silje og Frode Tilset h

Kaivegen 7

6133 Lauvstad Lauvstad, 23.03.2020

Volda kommune

St ormyra 2

6100 Volda

Hyr i ngssvar vedk. kommundelplan for Dalsfjordkryssing.

Vi sender med dett e vårt innspel til kommunedelplan for kryssing av Dalsfjorden.

Først vil v i korne med nokre overordna punkt :

1. Kryssing av Da Isfjorden er avhengig av kryssing av Voldsfj orden. Ein kan ikkj e risikere a fyrst bet ale
bompengar for a krysse Da Isfj orden, for sa a mat te betale ferje for a kome t il Volda.

2. Kryssing av Da Isfjorden er også avhengig av ein t unell. Dersom ikkje, vil ein i stor grad øydelegge
bumiljøet gjennom heile Lauvstad, Sæt re og Kvangarsnes. Det vil også gå med store areal av dyrka
mark og t ap av idylliske de lar av Lauvst adsida. Særleg gjeld dett e alternat iv 1.

Ein må altså sj å dei t o bruene og t unell i samanheng, og som EITT bomvegprosj ekt som skal
realiserast . Det eine er avhengig av det andre. Dersom ein ikkje innfr ir dett e, bør ein vurdere andre
alt ernat iv for kryssing av Voldsfjorden frå Lauvstad-sida. Eit døme som andre har føreslått er bru
mellom Sandvika-Lid. Dett e fo rdi at ein då unngår øydelegging av bumiljø med t rafikk, og idylliske
grender med som bør ha st or verdi. Ein veit med bygging av bruer au kar t rafikken svært mykje. Det
vil også verte t ilfellet her.

Vurdering av dei t o føreslått e alternat iva:

Alt ernat iv 1 med landfeste på Kvangarsnes vil vere eit særleg stort tap for ein idyllisk del av Volda
kommune. Det vil også øydelegge den vikt igast e fiskeplassen i fj orden med ankerfest er: Sæssdj upet .
Går ein likevel for dett e alt ernat ivet så må ein i alle høve bygge ein t une II direkte ett er landfestet, og
om lag 2,3 km t il Ulvest ad. Altså bak bebyggelsen av Lauvstad og Sæt re. Sj å skisse 1.

Alt ernat iv 2 med landfeste i indust riområdet ved Skrubbeneset, og med t unell vida re t il Syvde, er det
som må vere mest teneleg for regionen som heilheit . Dett e vil også medøre minst t ap av dyrka mark,
og med t unnel! t il Syvde unngår ein store t rafikkal e belastni ngar gjennom bygdene på Lauvstad. Sjå
skisse 2.

Desse vurderingane har vi sett opp mot «null-alt ernat ivet » med dagens ferje. Det vil sei at om ein
ikkje innfr ir dei ovanfornemnde punkt a, så vil konsekvensane for bumilj øet , j ordbruksareala, mj uke
t rafikka nt ar og meir, ikkje vere verdt det som prosj ektet vil event uelt gagne for bygdene her. Det vil
øydelegge for mykje.

For oss som eiga rar av Dalsfj ordvegen 193 vil ei løysing med alternat iv 1, ut an nokon t unell, vere
t otal- ydeleggjande for våre framt idsplanar, bukvalitet og den t urismen vi allereie har og yn skjer a
utvikle her. Ei band legging av eigedomen i eit planområde for bru vil heller ikkj e vere akseptabelt fo r
a kunne ha ei posit iv utvikling for oss.

Venleg helsing Silj e og Frode Tilset h
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Fra:

Sendt :

Til:
Emne:

Vedlegg:

Frode Loevik <lovikf @onli ne.no>

onsdag 4. mars 2020 22:10

Post mott ak Vo lda

Fjordkryssingar i Vo lda Komm une - Frode Løvik

Fj ordkryssingar.pdf

Viser t il fo lkemøte på Fy rly kta kult urhus i kveld, 04 .03.2020.

Det vart or ientert om to alt ernat iv for kryssing av Dalsfj ord en, eit fraNautv ikneset t il
Skrubbeneset , og eit frå Nautv ikneset t il Kvangarsneset .
Begge alt ernat iva er gj ennomførbare, men v il føre t il store inngrep i bygdelaga på begge
sider, og t ruleg føre t il my kj e motstand f rå bebuarane på dei berørt e gardane.

På informasj onsmøt et vart det opna for innlegg og spørsmål om saka, og eg kom med
framlegg om eit nytt alternat iv for fj ordkryssing :

Med tanke på å knyte saman regionar og kom munar på ein bet re måt e, v i l eg t ilrå ei
kryssing av Voldsfj orden frå Sandv ika nord for Telset , på vestsida av fj orden, og med
flytebru over t il Lid, på aust sida av fj orden.
Frå Lid er best med t unnel rett i gj ennom eidet og ut på austsida av Bj erkneset , t il
Sørheim . På denne måten kan ein knyt e seg inn på Eiksundsambandet mot
øy kommunane, og elles v il det vere kort veg mot ei event uell kryssing av Ørstafj orden,
fr& Bj erkn eset ti l Rj aneset .
Frå Sørheim er det kort veg t il Furene, og v idare i t unnel gj ennom Meishornet mot Rotset
og v idare mot Kv ivsvegsambandet.
Med bru mellom Greivsneset og Krumsv ikneset , v il dett e verte eit opt imalt konsept for
alle delar av kommunen, og for dei omliggande kom munane.
Frå t .d Drav laus v il t uren t il Volda sent rum ta omlag 25-30 minut t med bil, og f rå Syvde
om lag 40-4 5 m inutt .

I nnspela om ev t . veg/ t unnel f rå Drav laus t il Syvde er reint utopiske, sidan det då er
snakk om store inngrep i både kult urlandskap og nat urlandskap, utan at ein slik t rasse v il
vere av nemneverdig nytt e. Vegen mellom Lauvstad og Syvde er av bra standard, og om
ein tenkj er seg eit landingspunkt av ei bru i Sandv ika, så er der god plass, både t il rigg
og t il evt . deponi av masse.
I "m itt " alt ernat iv v il ein kunne få t il gode ly sing ar ut an å mått e lage "dårleg stemning"
med t ung t rafikk gj ennom bygdelaga, og ufordelakt ige omvelt ingar i både
landbruksomrade og buomra de.

Slik eg og resten av brukarane av dei event uelle bruloysingane ser det , så må det v erte
snakk om å bygge to bruer i området for å få ein opt imal infrast rukt ur.

Eg bed om at framlegget mitt vert vurdert ser iøst , for slike anlegg bør ikkj e "kost e så
my kj e meir enn dei smakar" .

Med venleg helsing

Frode Løv ik,
Dalsfj ordvegen 510 ,
613 3 LAUVSTAD,
TLF. 40466027
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y Kartutsnitt - Fjordkryssingar

Dato: 04.03.2020 Målestokk: 1: 100000 Koordinatsystem: UTM 32N
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Lise Kornberg

Mat hs Pedersens gate 12

2318 Hamar

Volda kommune,

Stormyra 2,

6100 Volda

Ref .: 19/ 10614 20/ 2494 Hamar 20.03.2020

M erknad t il Kommunedelplan for dalsfjordkryssing: Forslag t il planprogram t il offent leg ett ersyn

Innleiing

Eg viser t i l dykkar brev av 06.02.2020. Eg konstaterer at eg ikkj e er ført opp som mott a kar av brevet

t rass i ei lang list e av mottakarar, som eg då legg t il grunn at kommunen meiner har større interesse i

t ilt aket . Eg merkar meg og at det heller ikkj e erf unne grunn t il å kont akta meg om dette init iat ivet av

Voldsfj ordkryssing AS som har fi nansiert og organisert arbeidet eller av konsulentane frå Asplan Viak

som har ut arbeidd planprogrammet .

Bakgrunn for merknad

Som grunneigar av G.nr. 117 B.nr.2 Kornberg (sj å kart utsnitt ) vil det planlagde anlegget ha stor

verknad for oss og vi ville t ru at init iat ivtakarane ville vere t ent med å kontakt e oss.

Kommentar ti l sj l v e planprogrammet

2. Rammer for planarbeidet

Kommunedelplan for kystsona (plan ID 2003001)

Her er det opplyst; Mest eparten av Dalsfj orden er regulert t il område for fiske, ferdsle, nat ur og

fril uft sliv (NFFF). Mellom Dravlaus og Lauvstad er det satt av område t il akvakult ur. Vi steller oss

undrande t il at ein av dei beste fiskeplassane i Voldsfjorden/ Dalsfjord en, Korn bergsfluda, ikkje er

nemnd i denne samanhengen.

Kommuneplanen sin arealdel 2018 - 2030, Volda kommune

Her er det opplyst ; Det er skissert ei løysing med f lytebru. Dette krev mest tru/eg landf este m ed

tunnelsystem på begge sider av fjorden. Vi vil t ru at ei flyt ebru t reng landfeste slik det blir opplyst.

Planprogrammet opplyser lit e om «t unnnelsystem pa begge sider» og konsekvensar av dette. Dett e er

ein mangel i planprogrammet .



3.4 Planområdet

Det st år i innleiinga t il kapitt elet ; På austsida av fj orden ligg Nautvika og Nautvikneset. Fylkesveg 5890

går langs st randsona langs heile Da Isfj orden på begge sider. Det er for oss ukj ent at st randsona langs

Da Isfj orden/ Voldsfj orden går opp t il kt . 45.

I figur3-2 Lokalisering og innramming av planområde: (Kj elde: Volda kommune, GISLine, 16.10.2019),

sj å utsnitt neste side, er dei t o Alt ernat iv illust rert med raude liner. Det er vanskeleg a sja at det er

mogeleg a koble ei flytebru t il eksisterande vegnett som illust rert i planprogrammet. Med ei høgd på

eksist erande veg på kt. 45 og maksimal st igning i t unnel som opplyst på 5 % vil så langt vi kan sj å t ilt aket

ve rt e langt meir omfatt ande og t ru leg f å innverknad utanfor det planområdet som no er ute offent leg

ettersyn. Dett e er i så fa ll ei vesent leg endring. I forhold t il det nemnde t unnelsystemet er

planprogrammet svært mangelfullt .

4.1 Trafikken over Dalsfjorden

Med t rafi kkt ala som her vert opplyst vil det vera svært int eressant a sj a reknestykke for den

samfunnsøkonomiske nytt a av t ilt aket

6.3.4 Nat urmangfald

Me legg t il grunn at biologisk mangfa ld knytt a t il terrest r iske og marine system vert dokumentert og

vil om nødvendig følgj e opp dett e ut frå den lokalkj ennskap me har i området .

6.3.4. Kulturarv

Me legg t il grunn at kult urminnet og kult urmilj øet knytt a t il den gamle skuletomta innanfor

planområdet vert t eke vare på for framt ida. Det same gj eld den gamle kyrkj ebåtstøda.

Med helsing

Lise Kornberg



Navn Innspel ved kunngjering av oppstart av planarbeid Kommentar 

Statens vegvesen Viser til at prosjektet heng tett saman med plan for kryssing av Voldsfjorden, 
og til fråsegna til planprogrammet der. Held særskilt fram at det ikkje er 
garanti for at riksveg 651 gjennom Stigedalen vil ha Riksvegstatus i framtida. 

Kommunen tek fråsegna til vitande. 

Bergens sjøfartsmuseum Museet kjenner ikkje til at det er kulturminne ved Kvanngardsneset, 
Skrubbeneset, Nautvikneset eller sjøområdet mellom desse stadane som kan 
bli direkte råka av tiltaket. Gjer merksam på at det likevel kan finnast slike, og 
at evt. arbeid må stoppast umedelbart og museet varslast. 

Merknaden gjeld i første rekkje gjennomføringsfasen. 

Norges vassdrags- og 
energidirektorat 

NVE har komme med ei generell fråsegn der dei peikar på kva som må takast 
omsyn til i det vidare arbeidet innafor det som er NVE sine ansvarsområde, og 
kva NVE kan bistå med i arbeidet.  

Dei tema som NVE peikar på er standard utgreiingstema 
i konsekvensutgreiingar, og vil bli utgreidd ved bruk av 
vanleg metodikk i slike utgreiingar. 

Kystverket Viser til skipstrafikk mellom anna i samband med utskiping av olivinstein frå 
eit brot innerst i fjorden. Bed om at influensområdet for utgreiing av korleis 
tiltaket vil påverke skipstrafikken i fjorden vert definert så vidt at det også 
omfattar mellom anna olivinførekomsten, vurdere andre naturressursar og 
om kraftverket i Dalsfjorden har behov i framtida for større transport med 
skip.  

Kystverket peikar også på utfordringar knytt til drift av ei flytebru med 
skipssluse, mellom anna rutinar for vaktsentral som kan opne og lukke brua. 
Dei ser også utfordringar med skip som treng lang tid for å stoppe og å 
komme opp igjen i fart, og dei konsekvensane det vil ha for biltrafikken som 
må stoppe og vente medan brua blir opna for å sleppe gjennom skip. 

Brua må kunne tole uforutsette hendingar. 

Dei viser til fråsegn til planprogram for kryssing av Voldsfjorden, og bed om at 
det som er relevant i den fråsegna vert teke omsyn til i arbeidet med 
dalsfjordkryssinga. 

Bruløysing er ikkje valt. Det vil vere ein del av det vidare 
utgreiingsarbeidet, og det vil bli lagt stor vekt på 
Kystverket sine synspunkt. Influensområdet for dei tema 
som er påpeikt er teke omsyn til. Til dømes vil 
influensområde for skipstrafikk gjelde heile Dalsfjorden. 

 

Sjøtrafikk er eit nemnt både under kapittel 6.4.1 
Trafikkanalyse, og under 6.4.7 Lokal og regional 
utvikling. Innspelet frå Kystverket vert lagt til grunn for 
temaet i KU. 

Konsekvensar for olivinforekomsten vert vurdert i forhald 
til naturressursar.  

Møre og Romsdal 
fylkeskommune 

Viser til at prosjektet er eit fylkesvegprosjekt som ikkje ligg inne i 
fylkeskommunen sitt investeringsprogram, og dermed må vere 
sjølvfinansierande. Prosjektet må følgje prosedyren for sjølvfinansierande 
prosjekt. 
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Det må visast til Statens vegvesen sine handbøker i kapittel 2, Rammer for 
planarbeidet. 

Det må utarbeidast gjennomføringsavtale med fylkeskommunen. Dette må 
sikrast i reguleringsføresegnene. 

Peikar på sider ved flytebruløysing som kan vere utfordrande både med 
omsyn til bygging og drift. Det må utarbeidast drift- og vedlikehaldsanalyse av 
bruløysinga. Nemner punkt som må inngå i ein slik analyse. 

Meiner dei berørte areala har potensiale for automatisk freda kulturminne, og 
viser til prosedyrar for handtering av dette. Ber om at registrering vert utført 
så tidleg som mogleg i prosessen. 

Peikar også med mogleg konflikt med dyrka jord. 

Konklusjon: 

 Stiller krav om arkeologisk registrering. 

 Varslar motsegn dersom planen fører til vesentleg omdisponering av 
dyrka jord. 

Visning til handbøkene vert teke inn i kapittel 2. 

 

Dette vert handtert i det vidare planarbeidet. Ein legg til 
grunn at dette skal sikrast i detaljreguleringsplan. 

Val av bruløysing vil verte ein vesentleg del av arbeidet 
med konsekvensutgreiinga. Andre løysingar kan vere 
aktuelle. Drifts- og vedlikehaldsanalyse vil vere ein del av 
vurderinga ved val av brukonsept.  

 

Kulturminne og landbruk er tema som vert handsama i 
konsekvensutgreiinga. 

Fylkesmannen i Møre og 
Romsdal 

Minner om tema som må utgreiast i konsekvensutgreiinga: 

 Klimagassutslepp 

 Transportmønsteret vil bli endra. Gåande og syklande kan i dag ta 
ferje direkte til Volda sentrum. Kva tiltaket vil ha å seie for gåande og 
syklande må utgreiast. 

 Konsekvensar for landskapet. 

 Økosystem, naturtypar og naturmangfald. 

 Kva tiltaket vil ha å seie for friluftsinteressene. 

 Inngrep i strandsona. 

 Verknad for dyrka og dyrkbar jord og landbruket generelt. 

Det må utarbeidast ROS-analyse. Viser til at ved siste plannivå er det ikkje 
mogleg å skyve nærare avklaring til byggesak. Viser til «Statlege 
planretningslinjer for klima- og energiplanlegging og klimatilpassing», og 
«Klimaprofil Møre og Romsdal». ROS-analysen må inkludere vurdering av 
effektar av klimaendringar. 

Dei punkta som er lista opp inngår i tema som skal 
utgreiast i metodikken for utarbeiding av 
konsekvensanalysar for samferdsleprosjekt, enten som 
eigne tema eller som del av eit større hovudtema. 

 

 

 

 

 

ROS-analyse vert utarbeida i tråd med DSB sin vegledar.  
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Brua vil endre trafikkmønsteret, og dermed støybiletet. Støykonsekvensar må 
utgreiast og eventuelle tiltak innarbeidast i plandokumenta. 

Støy vert ivareteken i konsekvensutgreiinga. 

Mattilsynet Forventar at omsyn gitt i «Nasjonale forventningar til regional og kommunal 
planlegging 2019 – 2023 (vedtatt 14. mai 2019)» vert lagt til grunn i arbeidet.  

Spesifikt vert det framheva at det må utarbeidast føresegner og retningsliner 
som sikrar at avløpsvatn ikkje forureinar vassdrag og vasskjelder, at 
anleggsarbeidet spreier planteskadegjerarar og spreiing av smittsame 
sjukdommar på dyr, medrekna akvatiske dyr. 

Vassressursar vil bli kartlagt som del av 
konsekvensutgreiinga.  

Anleggsfasen vil vere eige kapittel der avbøtande tiltak 
for å unngå skadeverknadar som Mattilsynet peikar på 
blir utgreidd. 

Felles fråsegn frå  

Rovde grendalag,  

Lauvstad og Velsvik 
grendalag, 

Dravlaus- og 
Innselsetbygda 
Grendalag 

Uttrykkjer støtte til planarbeidet. 

Overordna målsetting med fjordkryssinga er fastlandssamband mot 
kommunesenteret i Volda. 

Ferdsel i fjorden, både av fritidsbåtar og næringstrafikk må ikkje bli vesentleg 
hindra. 

Lokale grunneigarar må verte ivaretekne slik at eksisterande busetnad kan 
halde fram. 

 

 

Kystverket set krav som sikrar ferdsel i fjorden. 

 

Det vert lagt vekt på å finne løysingar der både omsynet 
til einskildpersonar og for samfunnet vert teke i vare, og  
har best mogleg nytte og minst mogleg ulemper.  

Silje og Frode Tilseth Peikar på at kryssing av Dalsfjorden heng tett saman med kryssing av 
Voldsfjorden, og at dei to fjordkryssingane må sjåast som eitt prosjekt. 

Meiner også at veg på land må gå i tunnel for å unngå å øydelegge bumiljø.  

Går inn for alternativ 2 med tunnel til Syvde, som vil vere det mest tenlege og 
med minst ulemper. 

Viser elles til at det tidlegare har vore framlegg om fjordkryssing lenger ute i 
fjorden mellom Sandvika og Lied. 

I den vidare planprosessen vil det verte lagt vekt på å 
finne løysingar som minimerer ulempene for natur, 
kulturlandskap og bumiljø. Dette vert synleggjort 
gjennom konsekvensutgreiinga. Tunell til Syvde er ikkje 
tema i denne planen.  

Alternativ kryssing er kommentert i innspelet under. 

Lise Kornberg Syner til at ho ikkje er sett opp som mottakar av brevet og at ho ikkje er 
kontakta på førehand.  Syner vidare til gjeldande KDP for Kystsona (plan ID 
2003001) og stiller spørsmål ved at fiskeplassen på Kornbergfluda ikkje er 
nemnd i planprogrammet.  

Forslag til planprogram er sendt på høyring til 
grunneigarar, inkludert Kornberg. I breva som går ut står 
ein ikkje sjølve på lista over mottakarar i brevet ein får, 
men på alle andre utgådde brev vil ein stå på 
mottakarlista. Dette skuldast ein funksjon i ekspederinga. 



Navn Innspel ved kunngjering av oppstart av planarbeid Kommentar 

 

 

 

 

 

Syner til at planprogrammet ikkje opplyser mykje om tunellsystem på land og 
at dette er ein mangel i planprogrammet. Syner vidare til at planområdet kan 
verte for lite i forhold til stigning og plassering av landfeste og tunellar.  

 

Ønskjer å sjå samfunnsøkonomisk analyse av tiltaket. Legg vidare til grunn at 
naturmangfald vert dokumentert. Legg til grunn at kulturminne og kulturmiljø 
vert teke vare på 

Det er varsla oppstart med høyring av planprogram på 
ordinært vis etter plan- og bygningslova. I 
kommunedelplanprosessar er det ikkje vanleg å ta 
kontakt med grunneigarar på førehand. 

Fiskeplassar vil verte tema i KU.  

 

Planprogrammet seier noko om kva tema som skal 
utgreiast i KDP og KU. Tunellar, landfeste og evt tunellar 
vert tema i KU og KDP. Om planområdet treng utviding 
vil dette verte varsla ved behov. 

Det skal utarbeidast samfunnsøkonomisk analyse som 
del av KDP. Naturmangfald, kulturminne og kulturmiljø 
vert tema i KU 

 

Frode Løvik Kom med framlegg under folkemøtet på Fyrlykta kulturhus om nytt alternativ 
for fjordkryssing. Tilrår ei kryssing av Voldsfjorden frå Sandvika nord for Telset 
med flytebru over til Lid. Deretter med tunnel gjennom eidet og påknyting til 
Eiksundsambandet.   

Alternativet er ikkje ein del av utgreiinga i 
planprogrammet, og ligg ikkje inne som eit alternativ i 
kommuneplanen sin arealdel.  

Forslaget inneber ei ny bru over Voldsfjorden, som vert 
ca. 2,5 km lang. Dette er omtrent 1 km lengre enn 
kryssing av Dalsfjorden. Å forlenge brukonstruksjonen 
med 1 km vil vere teknisk krevjande, og alternativet 
inneber ei betydeleg kostnadsauke i prosjektet, både 
med tanke på utgreiingsarbeidet og 
utbyggingskostnadar.  

Prosjektet si oppgåve og mandat er å finne ei løysing for 
kryssing av Dalsfjorden, som igjen skal knyte seg til 
Voldsfjordkryssinga. Med bakgrunn i dette, samt vurdert 
i forhold til kostnadsbildet ved alternativet, vert ikkje 
alternativet utgreia i samband med dette prosjektet.      
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Klagehandsaming: Klage på vedtak av detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 155/20 Vedtak: 
 
Kommunestyret finn ikkje at klaga inneheld nye moment som ikkje var vurdert 
tidlegare, og gjer ikkje om vedtaket av 18.06.2020. 
 
Saka vert oversendt fylkesmannen for endeleg avgjerd. 
 
 

 
Forslag til vedtak: 
Kommunestyret finn ikkje at klaga inneheld nye moment som ikkje var vurdert 
tidlegare, og gjer ikkje om vedtaket av 18.06.2020. 
 
Saka vert oversendt fylkesmannen for endeleg avgjerd. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 155/20 
 
Kommunestyret finn ikkje at klaga inneheld nye moment som ikkje var vurdert 
tidlegare, og gjer ikkje om vedtaket av 18.06.2020. 
 
Saka vert oversendt fylkesmannen for endeleg avgjerd. 
 
 

 



 
 
  



Vedlegg: 
Klage frå naboar på BBB1 - detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2, gnr 19 bnr 182 mfl. 
Vedlegg fjellvegen 
Sluttbehandling: Detaljregulering for Fjellvegen 2 
Oppstartsmelding med vedlegg 
Skredfarevurdering 
STØYRAPPORT 190719 
STØYRAPPORT 280518 
Sjekkliste ROS 
Plankart sist revidert 14.05.20 
FØLGESKRIV 250620 
FØRESEGNER 240620 
PLANBESKRIVELSE 240620 
ILLUSTRASJONSPLAN 240620 
TERRENGPROFIL 240620 
SOLSKJEMA 240620 

 
Lovgrunnlaget: Klage på vedteken plan etter plan- og bygningslova § 12-12 
 
Saksutgreiing: 
 
Detaljreguleringsplan for Fjellegen 2, gnr 19, bnr 182 m.fl vart vedteken i 
kommunestyret 18.06.2020 (PS 68/20). Følgjande vedtak vart fatta: 
 

«Volda kommunestyre godkjenner detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 
(gnr 19, bnr 182 m. fl.) med plandokument datert 14.05.2020. Dette i 
medhald av plan- og bygningslova § 12-12. 

 
Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning: Kotehøgde vert sett til 84.» 
 
Planvedtaket (vedlagt) vart kunngjort i samsvar med reglane i PBL § 12-12, ved 
kunngjering i avisa Møre, på kommunen sine heimesider og med brev til partar 
kring planområdet tilsendt 29.06.2020. Klagefristen var sett til 07.08.2020. 
 
Innan klagefristen er det framsett eitt brev med klage på vedtaket. Klagen er 
framsett frå oppsittjarar i Fjellvegen (Ruth og Bjørn Holsvik, Sissel Thorvik og Ståle 
Mork, Grete og Roger Stalsberg, Oddrun og Roar Berg): 
 
Oppsittjarane syner til tidlegare protestar på byggjehøgde på blokka BBB1. Ein 
fryktar her direkte innsyn til eksisterande busetnad, tap av utsikt og forringa 
solforhold. Ein har tidlegare bede om at høgda vert seinka til kote 82,0. Det vert 
synt til vedtaket i kommunestyret der kotehøgda vart sett til kote 84,0. Ein meiner 
det er fullt teknisk mogleg å seinke høgda til kote 83,0. Høgdeforholda og bygget si 
breidde gjer at ein særskild i vinterhalvåret mister mykje sollys. Det vert også synt 
til kommuneplanen (kommunedelplan for Volda) som er under rullering, og at 
denne ikkje definerer området som ein del av sentrumskjernen. Bygget (BBB1) skil 
seg frå etablert småhusbebyggelse. Ein skal ikkje pårekne slikt utsiktstap og innsyn 
som slike tiltak medfører.  
 
Kommentar: 
Reguleringsområdet ligg i skiljet mellom det som utkast til ny arealdel for Volda definerer 
som midtre- og ytre sentrumssone. Gjeldande kommunedelplan for Volda sentrum legg 
opp til fortetting i sentrumsnære områder, noko som også er vidareført i utkast til ny 
arealdel for Volda (no kommunedelplan for Volda). Sol- og skuggeanalysen som er 



utarbeidd syner at solforholda på desse eigedomane er innanfor det som er kravet om 
50% dekning på utearealet kl 15 på vårjamndøgn. Det høyrer vidare med til saka at det 
ved varsel om oppstart vart varsla om inn til tre etasjer per blokk, dette kom det ikkje 
merknader på ved varsel om oppstart. Ein legg også til grunn at det ikkje har kome 
merknader frå Fylkeskommunen eller Fylkesmannen på forholda som her er nemnt. 
Administrasjonen meiner at det ut i frå eit politisk ønskje om fortetting i sentrumsnære 
områder, vil vere tilrådeleg å nytte området slik som vedtaket tilseier. Avstanden frå BBB1 
til nabohusa er på over 25 meter, noko som er ein relativt god avstand. Endra forhold i 
høve innsyn er ein konsekvens av fortetting. Slik planen no ligg føre vurderer ein dette 
forholdet til å måtte vere akseptabelt i sentrumsnære områder.  
 
 
Vurdering: 
Momenta det vert klaga på er likelydande dei protestane som har kome frå 
oppsitjarane ved høyring av planforslaget og er tidlegare vurdert. Formannskapet 
gjennomførte synfaring i saka før endeleg avgjerd i kommunestyret. Her var både 
tiltakshavar og oppsitjarar representert. Formannskapet vedtok å redusere 
byggjehøgda på BBB1 frå kote 85,0 til 84,0. Ein vurderer det til at klagen på vedtak 
PS 68/20 frå oppsitjarane i Fjellvegen ikkje inneheld nye moment som ikkje var 
kjende og vurdert av kommunestyret ved handsaming av saka. Som nemnt over er 
det eit ønskje om fortetting i sentrumsnære områder, noko som er stadfesta 
gjennom tidlegare politiske vedtak (kommunedelplan for Volda sentrum og utkast til 
kommunedelplan for Volda). Sol- og skuggeanalysen syner at solforholda er 
innanfor krava om 50% dekning på uteareal kl 15 på vårjamndøgn.  
 
Økonomiske konsekvensar: 
 
Vurdert gjennom planprosess. 
 
Samla vurdering: 
 
Med bakgrunn i vurderinga over er kommunedirektøren si tilråding å halde fast på 
vedtaket i sak PS 68/20. Ein finn ikkje at klagen inneheld nye moment som ikkje 
var kjende og vurdert av kommunestyret ved handsaming av sak PS 68/20.  
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Klassering P: l-- - - - - - - -------- ·- - " /
KlasseringS:

Viser t il t idligere korrespondanse der vi att er engang protesterer på høgda på

blokk BBB1, som t idligere nevnt synes vi denne er for høg. Naboene vil få

direkte innsyn t il våre st uer/ oppholdsrom/ soverom, spesielt om kveld og

ettermiddag når vi har lys på , vi vil da føle at vi sit t på utst illing ,her er det

snakk om privat livets fred, det te er på ingen måt e akseptabelt

Vi har i t idligere brev bedt om at BBB1 ma senkes t il kot e 82 , ut bygger har

senka bygget med 1 m. t il kotehøgde 84. Dett e synes vi ikke er nok for at vi kan

godta det , vi vil derfor be om at bygget blir senka med 1 m t il , t il kotehøgde

83, hvis dett e blir gjort har vi ikke flere ankepunkter

Teknisk sett er det godt vurdert , og fult mulig a senke bygget med 1 m. t il, altså

t il kotehøgde 83.

Då det skal være parkerings kjeller i under etasjen skulle det ikke by på dei

st ore problema med a senke bygget, innkj ørsla kan då flytt ast lenger ned .

Husk at bygget er på heile 35 m. langt og det blir ikke kjekt a sitt e asja inn i

denne veggen på dett e bygget , husk at det er berre småhus bebyggelse bak.

I vinter halvåret har vi mykje sol som vi vil misse når det te bygget kj em opp ,

det er også ein av grunnane t il at v i vil ha bygget ned t il kote 83 .

Kan elles nevne at i Volda sin kommuneplan som er under revurdering er ikke

vi en del av sent rumskjernen , men i et et ablert bolig st røk der en ikke skal

måt te påregne slike utsikt st ap og ikke minst innsyn t il oss som dett e utgjør.

Å motsett e seg asen ke bygget med yt terligere 1 m. syner lit en vilj e t il a

komme naboene i møte .

Vi vil derfor innst endig be om at anken vår blir t att t il følge.

Håper formannskap/ kommunestyre vil sjå på dett e att er en gang og prøve å

forst å vår anke.



Vi vil derfor att er en gang klage på vedt aket og håper på at vi vinn fram på

denne måten ut en at det te vert ei sak om erstat ning og verditap på

eiendommene våre.

I avsnitt 4.2.5 er det nevnt ute terrasse på bygg BBB2 , formoder om at dette

ikke gjelder t aket på BBBl

Håper at Fylkesmannen også vil forstå vår anke i denne saka .

Mvh

Rut h og Bjørn Holsvik Fjellvegen 6

Sissel Thorvik og Ståle Mork Teinene 7

Grete og Roger St alsberg Teinene 10

Oddrun og Roar Berg Fjellvegen 8

Bruk nr. 18/ 187

Bruk nr. 19/ 241

Bruk nr. 19/ 112

Bruk nr. 19/ 272
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VOLDA KOMMUNE 

Avdeling for dokumentasjon og service 

 

Volda kommune www.volda.kommune.no Sentralbord:  70 05 87 00 

Stormyra 2 postmottak@volda.kommune.no Org. nr:         939 760 946 

6100 Volda  Kontonr:       3991.11.94590 

 

 
Utviklingsavdelinga for vidare arbeid, 
 
 
Erlend S. Vikestrand 
 
 

 

Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

19/10016  20/10843  Sonja Håvik 19.06.2020 

 
 

Sluttbehandling: Detaljregulering for Fjellvegen 2 
 
Kommunestyret har i møte 18.06.2020, sak 68/20, fatta følgjande vedtak: 

 
Volda kommunestyre godkjenner detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 (gnr 19, 
bnr. 182 m. fl.) med plandokument datert 14.05.2020. Dette i medhald av plan- og 
bygningslova § 12-12. 
 
Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning : Kotehøgde vert sett til 84. 
 
 

 
 
 
 
Med helsing  
 
 

 

Sonja Håvik 
førstekonsulent 

 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 

 
Mottakar 
Erlend S. Vikestrand    
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Volda kommune   

Vår referanse: 19/10016 20/8596 

Saksbehandlar: Erlend S. Vikestrand 

Dato: 18.05.2020 

    

 

Saksframlegg 

  
 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 

112/20 Formannskapet 09.06.2020 

68/20 Kommunestyret 18.06.2020 

 
 
Sluttbehandling: Detaljregulering for Fjellvegen 2 
 

Samandrag: 
Planområdet omfattar Fjellvegen 2 og 4 (gbnr 19/182). I tillegg har ein inkludert 
Fjellvegen frå krysset til Kårstadvegen til krysset mot Kapteinsvegen for å regulere 
vegareal. Planforlaget legg opp til oppføring av to bustadblokker og mellom blokkene 
er det lagt opp til etablering av parkeringskjellar. Saka har vore ute til offentleg ettersyn 
og er no klar for slutthandsaming. 
 

 
Kommunestyret 18.06.2020: 
 
Behandling: 

 
Vedlegg til saka: Krav frå naboar om endring av høgde på blokkene i Fjellvegen 2 - 
PlanID 2018002, vart ettersendt 17. juni. 
 
Røysting (33 røysteføre): 
Innstillinga frå formannskapet vart samrøystes vedteken.  
 
KST- 68/20 Vedtak: 

 
Volda kommunestyre godkjenner detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 (gnr 19, 
bnr. 182 m. fl.) med plandokument datert 14.05.2020. Dette i medhald av plan- og 
bygningslova § 12-12. 
 
Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning : Kotehøgde vert sett til 84. 
 
 

 
Formannskapet 09.06.2020: 
 
Behandling: 
Tilleggspunkt, foreslått av Sølvi Dimmen, Senterpartiet 

Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning : Kotehøgde vert sett til 84. 
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Sakshandsamar Erlend Vikestrand og kommunalsjef for samfunnsutvikling Jarl 
Martin Møller møtte.  
 
Formannskapet var på  synfaring til Fjellvegen innleiingsvis i møtet. 
 
Ordføraren kom med slikt tilleggspunkt: 
Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning : Kotehøgde vert sett til 84. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilleggspunktet frå ordføraren vart samrøystes vedteke. 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken.  
 
FSK- 112/20 Vedtak: 

 
Volda kommunestyre godkjenner detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 (gnr 19, 
bnr. 182 m. fl.) med plandokument datert 14.05.2020. Dette i medhald av plan- og 
bygningslova § 12-12. 
 
Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning : Kotehøgde vert sett til 84. 
 
 

 

Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre godkjenner detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 (gnr 19, 
bnr. 182 m. fl.) med plandokument datert 14.05.2020. Dette i medhald av plan- og 
bygningslova § 12-12. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 09.06.2020 - 112/20 

 
Volda kommunestyre godkjenner detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 (gnr 19, 
bnr. 182 m. fl.) med plandokument datert 14.05.2020. Dette i medhald av plan- og 
bygningslova § 12-12. 
 
Endre føresegnene pkt 4.2.5. første setning : Kotehøgde vert sett til 84. 
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Vedlegg: 
Planføresegner sist revidert 14.05.20 
Planbeskrivelse sist revidert 14.05.20 
Plankart sist revidert 14.05.20 
Illustrasjonsplan sist revidert 14.05.20 
2-Fjellvegen 2 Volda - SOLSKJEMA  220120 
3-Fjellvegen 2 Volda - TERRENGPROFIL 1 220120 
Sjekkliste ROS 
STØYRAPPORT 280518 
STØYRAPPORT 190719 
Skredfarevurdering 
Oppstartsmelding med vedlegg 
Uttale frå Fylkesmannen, Fylkeskommuna, Statens vegvesen, Mørenett  og NVE 
Uttale frå Møre og Romsdal Fylkeskommune - Fjellvegen 2 - PlanID 2018002 
AcosSvarInn.xml 
Høyringssvar frå Randi Bergem til detaljregulering av Fjellvegen 2 
Epost 
Merknad frå Fylkesmannen - Detaljreguleringslan for Fjellvegen 2 - planforslag 
AcosSvarInn.xml 
Innspel frå Statsbygg til detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 - gnr 19 bnr 182 med fleire 
AcosSvarInn.xml 
Merknader til planarbeid frå naboar  - Viser til varsel om offentleg ettersyn og samtaler 
ang. reguleringsplan for Fjellvegen 2. 
epost 
Volda og Ørsta reinhaldsverk - Merknad reguleringsplan Fjellvegen 2, gnr 19 bnr 182 mfl. 
Merknad reguleringsplan Fjellvegen 2 
NVE si generelle tilbakemelding - Offentleg ettersyn - Detaljreguleringslan for Fjellvegen 2 
- PlanID 2018002 - Volda kommune 
AcosSvarInn.xml 
Uttale frå Statens Vegvesen til forslag til reguleringsplan for Fjellvegen 2 - gnr. 19 bnr. 182 
AcosSvarInn.xml 
Høyringsvar - Innspel-detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 - gnr 19 bnr 182 mfl. 
metadata_Høyringssvar 
Krav frå naboar om endring av høgde på blokkene i Fjellvegen 2 - PlanID 2018002 

 
Saksopplysningar: 

 
Bakgrunn:  
Det vart halde oppstartsmøte 22.03.2018. Tiltakshavar nytta då konsulentfirmaet HA-
Plan AS, men har i ettertid bytta konsulentfirma. Pro ESS avd. Ålesund har utarbeida 
planforslaget. Det første planforslaget vart handsama i politisk sak 141/19 
(10.12.2019). Formannskapet vedtok då å legge planforslaget ut til offentleg ettersyn 
på vilkår av at talet på etasjar på BBB1 vart redusert frå fire til maksimalt tre etasjar.  
Tiltakshavar reviderte planforslaget og reduserte talet på etasjar på BBB1 til tre 
etasjar. Samstundes vart talet på etasjar på BBB2 auka frå tre til fire etasjar. Saka var 
igjen handsama i formannskapet 03.03.2020 og lagt ut til høyring og offentleg ettersyn 
i seks veker. 4. etasje på blokka BBB2 er trekt inn i nordleg- og sørleg retning, slik at 
delar av bygget berre har tre etasjer. 

 
 
Lokalisering:  
Eigedomen ligg nord for Kårstadvegen mellom vegane Fjellvegen og Teinene, like 
nord for Kårstadbygget.  
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Planstatus:  
Arealet er kagt ut til bustadføremål i kommunedelplan for Volda sentrum (planID 
2007010). Arealet inngår også i reguleringsplan for Engeset-Klepp (plan ID 1984002), 
der det er regulert til offentleg føremål.  

 

 
 
På eigedomen står det i dag to eldre bygningar (figur 3). Bygningane har sist vore 
brukt til hyblar. 
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Innspel ved varsel om oppstart:  
Det kom inn fem brev med innspel til varsel om oppstart. Innspela (vedlagt) er 
oppsumert i planomtalen og gitt ein kommentar.  

 
Planområde og planforslag:  
Planområdet (figur 4, under og vedlagt i eige dokument) omfattar Fjellvegen 2 og 4 
(gbnr 19/182). I tillegg har ein inkludert Fjellvegen frå krysset til Kårstadvegen til 
krysset mot Kapteinsvegen for å regulere vegareal. Planforlaget legg opp til oppføring 
av to bustadblokker (områda markert BBB1 og BBB2 i plankartet). Blokka på BBB1 er 
foreslått oppført med tre etasjar, medan blokka på BBB2 er foreslått oppført i fire 
etasjar i nordleg del og tre etasjar i sørleg del. Mellom blokkene er det lagt opp til 
etablering av parkeringskjellar.  

 
På arealet over parkeringskjellaren er det lagt til rette for oppføring av felles leikeplass 
for bueiningane. Leikeplassen får eit areal på 0,3 daa og skal vere skjerma for trafikk 
og støy. Det vert her sett opp sikring med gjerde eller liknande for å hindre fallulykker.  

 

 
Figur 4: Plankart (ligg også vedlagt i eige dokument). 
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Figur 5: Illustrasjonsplan: Illustrasjonsplanen er ikkje gjort juridisk bindande i føresegnene (ligg også 
vedlagt i eige dokument).  

 
Tilkomsten til blokkene i planområdet skal vere via Fjellvegen. Her er det i dag to 
innkøyrsler, men planforslaget legg til rette for å samle desse i ei innkøyrsle. 
Fjellvegen har i dag ikkje fortau eller gangveg, noko som planforlaget legg til rette for 
med eit 2 meter breitt fortau frå Kårstadvegen til krysset mot Kapteinsvegen. 
Køyrebreidda i Fjellvegen vert følgjeleg smalare, og får 4,5 meter køyrebreidde. Etter 
høyring og offentleg ettersyn er det regulert inn ei fysisk sperre i krysset 
Fjellvegen/Kapteinsvegen. Dette ligg inne i gjeldande plan for Engeset-Klepp (1984). 
Målet er å hindre gjennomkøyring i eit lenger perspektiv, særleg med tanke på vidare 
utbygging i Håmyra og Urbakkfoten. 

 
Bustadblokker:  
Blokkene (BBB1 og BBB2) som er skildra i planforslaget er på høvesvis tre og fire 
etasjar (med innrykk i sør). Byggjehøgdene er fastsett i føresegnene til kote 85 og kote 
83,5. BBB2 skal ha ei 4. etasje som er tilbaketrekt frå sør. Planbeskrivelsen (vedlagt) 
inneheld snitt og 3D modellar som illustrerer voluma av desse bokkene. Det er også 
vedlagt fleire terrengsnitt som syner plasseringa av blokkene i terrenget. 
Utnyttingsgrada er sett til 50% for BBB1 og 2. Tiltakshavar ser føre seg at det kan 
etablerast 15-16 bueiningar i kvar av desse to blokkene.  
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Figur 6: Terrengsnitt som illustrerer korleis blokkene kan utformast (BBB1 t.v. og BBB2 t.h). Dette er 
nærmare skildra i planbeskrivelsen (vedlagt). 

 
Uteareal og parkering:  
Leikeplassen er foreslått plassert over parkeringskjellaren mellom blokkene. Arealet på 
leikeplassen er oppgitt til 0,3 daa og skal vere felles for alle bebuarane i planområdet. 
Leikearealet skal opparbeidast i samsvar med Volda kommune sin «Rettleiar for leike 
og aktivitetsområde». Arealet skal opparbeidast med benk, bord og minst tre 
leikeaparat/installasjonar, samt både fast og mjukt dekke. Arealet skal vidare sikrast 
med gjerde. Desse krava skal vere oppfølgde før det vert gjeve bruksløyve til nye 
bueiningar.  

 
Parkeringskjellaren skal byggjast slik at det er ladepunkt for elbil på minst 50% av 
parkeringsplassane, med moglegheit for vidare påkopling til å dekkje 100% av 
parkeringsplassane med ladepunkt. 10% av parkeringsplassane skal vere opparbeidde 
som HC-parkering. Det skal vidare tilretteleggjast for to parkeringsplassar for sykkel 
per bueining, der ein plass kan plasserast i bod. Om naudsynt ønskjer ein også å ha 
moglegheita til å etablere parkeringskjellar i BBB2. Dette skal ikkje føre til auka total 
høgde på denne blokka, då denne er fastsett i føresegnene til kote 83,5.  
Nord for blokkbebyggelsen er det sett av eit grøntareal til offentleg friareal (o_GF). 
Dette er vidareført frå eksisterande reguleringsplan for Engeset-Klepp. Arealet er i dag 
i privat eige.  

 
Merknader ved høyring og offentleg ettersyn: 
Planforslaget vart lagt ut til høyring og offentleg ettersyn i perioden 06.mars – 20. april 
2020. Det kom inn totalt ni brev med merknader til planforslaget i høyringsperioden. 
Det vart ikkje sett fram motsegner til planforslaget. Merknadane er følgjeleg 
oppsummert og kommentert: 

 
Fylkesmannen i Møre og Romsdal: 
Rår til at det vert konkretisert i føresegnene kva slags støygrenser som er gjeldande 
for bustadar og uteareal. Rår vidare til at ein skjerpar føresegnene i forhold til 
rekkefølgjekrav til opparbeiding av fortaua O_SF1 og 2 og at det vert krav om at desse 
skal vere opparbeidde før bueiningane i planområdet får bruksløyve. 

 
Kommentar: Innspela er imøtekomne. 

 
 
Møre og Romsdal fylkeskommune: 
Ingen merknader. 
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Statens Vegvesen: 
Ingen merknader. 

 
Noregs vassdrags- og energidirektorat (NVE): 
Ingen merknader. 

 
Statsbygg: 
Eigar av gbnr 19/717, 18/123 og 18/298 (parkeringsplassar på vestsida av Fjellvegen). 
Ber om at ein opprettheld dagens situasjon med to separate avkøyrsler til dei to 
parkeringsplassane. Grunna terreng er det krevjande å skulle samle arealet med 
tilkopling til ei avkøyrsle. Syner vidare til at eit mindre areal på 19/717 ikkje er gitt eit 
gyldig arealformål i plankartet.  

 
Kommentar: Merknaden i forhold til avkøyrsler er teke til vitande. Dagens situasjon 
skal vidareførast. Dette er synt med avkøyrslepiler som sikrar dagens avkøyrsler 
juridisk. 

 
Volda og Ørsta Reinhaldsverk AS: 
Ønskjer at avfallsanlegget som er foreslått vert eit nedgreve anlegg. Har elles ingen 
merknad til plasseringa som er synt i planforslaget. 

 
Kommentar: Merknaden er imøtekomen og det er stilt krav i føresegnene om nedgreve 
avfallsanlegg. 

 
Odd Bjørnar Bjørneseth (Fjellvegen 21): 
Ber om at køyrevegen f_SKV2 vert teken ut frå planforslaget og at innkøyrsla vert som 
den er i dag då dette ikkje er ein felles køyreveg. 

 
Kommentar:  
Innspelet er imøtekome og f_SKV2 vert teke ut og erstatta med avkøyrslepil som sikrar 
avkøyrsla juridisk. Det same er gjort for andre avkøyrsler i planområdet. Grunnen til at 
dette vart teke med i planforslaget er at den vart vidareført frå gjeldande plan. 
Definisjonen «felles» betyr i plansamanheng privat veg. 

 
Felles brev frå Ruth og Bjørn Holsvik( Fjellvegen 6), Sissel Thorvik og Ståle Mork 
(Teinene 7) og Grete Stalsberg (Teinene 10): 

 
Ein reagerer på høgde og utstrekning på blokka BBB1. Blokka bør byggjast lågare i 
terrenget for å unngå tap av utsikt, sollys og innsyn og ein foreslår å sette maksimal 
byggjehøgde til kote 82,0. Meiner at blokka framleis kan byggjast i tre etasjer med 
denne kotehøgda dersom ein seinkar bygget i terrenget. Blokka bør også delast opp i 
to fråskilde blokker for å gi meir luft og bryte opp bygget. Ein fryktar at planforslaget vil 
påverke trivsel, miljø, buglede og verdi på eigedomane. Syner til slutt til sakene i 
Rotsetfjøra og Langeteigen der kommunen sette krav om reduksjon i byggjehøgder. 

 
Kommentar: Reguleringsområdet ligg i skiljet mellom det som utkast til ny arealdel for 
Volda definerer som midtre- og ytre sentrumssone. Gjeldande kommunedelplan for 
Volda sentrum legg opp til fortetting i sentrumsnære områder, noko som også er 
vidareført i utkast til ny arealdel for Volda. Sakene det vert synt til i innspelet refererer 
vidare til saker der politikarane nettopp ønskjer fortetting i sentrumsnære område. 
Dette kan føre til tap av utsikt og sollys. Sol- og skuggeanalysen som er utarbeidd 
syner at solforholda på desse eigedomane er innanfor det som er kravet om 50% 
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dekning på utearealet kl 15 på vårjamndøgn. Det høyrer vidare med til saka at det ved 
varsel om oppstart vart varsla om inn til tre etasjer per blokk. Det første planforslaget 
vart revidert etter dialog med kommunen, då det var forslag om fire etasjer på BBB1. 
Administrasjonen meiner at det ut i frå eit politisk ønskjet om fortetting i sentrumsnære 
områder, vil vere tilrådeleg å godkjenne planen slik den no ligg føre. Avstanden frå 
BBB1 til nabohusa er på over 25 meter, noko som er ein relativt god avstand. Endra 
forhold i høve innsyn er ein konsekvens av fortetting. Slik planen no ligg føre 
vurdererein dette forholdet til å måtte vere akseptabelt i sentrumsnære områder.  

 
Randi Bergem (Fjellvegen 12): 
Stiller spørsmål ved om ein reduksjon til 4,5 meter vegbreidde er forsvarleg, særleg 
vinterstid. Vegen er bratt og det vil verte smalt for to bilar å møtest på ein slik veg. 
Ønskjer vidare at fortauskanten til fortauet som er regulert inn vert så låg som råd, 
særskild ved avkøyrsler til bustadar. Stiller spørsmål ved kva type fortau som er 
planlagt, kva høgd det vert på fortauet og kantar og kva type kantstein det skal vere.  

 
Syner vidare til at det står ein bøkehekk på eigedomen, langs vegen og ber om at 
denne ikkje vert fjerna, men flytta ved bygging av fortauet. Det står også ei bjørk på 
eigedomen som ein ber om at får stå. Ber om at arealet «annan veggrunn» vert 
tilplanta/sådd og at vegetasjon generelt vert bevart så langt som råd og at 
«Lothemarka» ikkje skal råkast. Stiller spørsmål ved f_SKV vegane som er teikna inn 
til nokre av bustadane og kva status for desse er. Belysning: Ønskjer å få sjå forslaget 
til plan for belysning når dette er klart.  

 
Brøyting: Reagerer på at det kan verte dobbel brøytekant i høve opparbeiding av 
fortau. Ber om at det vert synt omsyn ved framtidig brøyting i forhold til avkøyrsler.  

 
Kommentar: Fjellvegen er redusert i køyrebreidde for å gi plass til etablering av fortau 
med 2 meters breidde. Etter offentleg ettersyn er det foreslått å plassere fysisk sperre i 
krysset mot Kapteinsvegen for å hindre gjennomkøyring. Dette gjeld særskild når 
vegen frå Håmyra skal koplast mot Engeset. I samsvar med vegboka N100 vurderer 
ein det då til at 4,5 meters breidde på køyrevegen er tilstrekkjeleg. Kva type fortau som 
er planlagt er ikkje mogleg å svare på, då dette ikkje er prosjektert. Det er som nemnt 
vist med 2 meters breidde. Vidare detaljar vert oppgjeve i byggesøknad og nabovarsel. 
Når det gjeld flytting av bøkehekk, samt belysning og tilplanting må dette verte tema i 
samband med byggjesak. «Lothemarka» er ikkje omfatta av reguleringsplanen. Rutinar 
kring brøyting må takast opp med teknisk avdeling og vegansvarleg. Vegane merka 
f_SKV  

 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Busetnad – Blokker:  
Planforslaget legg til rette for ei konsentrert og høg utnytting av arealet til nye 
bustadblokker. Tiltakshavar har skildra gode tilkomstmoglegheiter for både køyrande 
og mjuke trafikantar, og ein ser på det som positivt at det vert lagt til rette for etablering 
av fortau langs Fjellvegen. Utnyttingsgrad på 50 % vil vere forenelig med ønskje om 
fortetting av sentrumsnære areal. Bustadane vil ha relativt kort veg til sentrum, skular 
og barnehagar m.m. Eigedomen ligg i ei grense mellom etablert småhusbusetnad og 
høgskuleområdet. Kommunen si vurdering er at høge blokker vil kunne skilje seg ut frå 
kringliggjande småhus, men at dette er foreneleg med politiske føringar med fokus på 
fortetting i sentrumsnære områder. BBB2 vert foreslått med delvis 4 etasjer, noko som 
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er vurdert å ha liten verknad i forhold til tap av utsyn, då BBB2 framleis vert liggane 
lågare i terrenget enn BBB1. (kote 83,5 og kote 85,0). Ser ein på revidert sol-
/skuggeanalyse ser ein at solforholda på leikeplassen mellom bygga vert råka av ei 
ekstra etasje på BBB2. Analysen syner også akseptable forhold for naboeigedomar. I 
Volda kommune sin rettleiar for leike og aktivitetsområde står det i kap. 4.2 «Minst 
halvparten av leikearealet skal vere solbelyst kl. 15.00 ved vårjamndøgn». Dette kravet 
er teke i vare slik planforslaget no ligg føre, noko som går fram av vedlagt sol-/ 
skuggeanalyse.  

 
Fartsgrensene i Kårstadvegen og Fjellvegen er i dag 50 km/t. Slik planforslaget er 
skildra, vil ein ikkje oppnå tilstrekkjelege siktssoner i krysset etter dagens fartsgrenser. 
Det er difor sett eit rekkefølgjekrav i føresegnene om at BBB2 ikkje kan byggjast ut før 
ei eventuell nedjustering av fartsgrensene. Det vil seie at fartsgrensene må settast ned 
til høvesvis 40 km/t for Kårstadvegen og 30 km/t i Fjellvegen før BBB2 kan byggjast ut. 
Dette er skildra i planomtale og føresegner.  

 
Leike- og uteopphaldsareal:  
Ein ser på det som positivt at leikearealet får ei plassering mellom dei nye 
bustadblokkene og at tilkomsten vert skild frå biltrafikk. Leikearealet får ei god 
skjerming mot støy og trafikk og legg til rette for variert leik og aktivitet. Det er kort veg 
via fortau og gangveg til skuleområda ved Øyra skule og leikeareala som fins der.  

 
Køyreveg og gangveg/fortau:  
Med etablering av fortau langs Fjellvegen som skildra i planforslaget vil køyrebreidda i 
denne delen av Fjellvegen verte mindre (4,5m). Køyrebreidda samsvarar med 
føringane i Statens Vegvesen si handbok N100 kapittel B.6 «Boliggater/boligveger»: 
«Boliggatene/boligvegene utformes slik at lavt fartsnivå sikres. Øvrige boliggater bør 
utformes med bredde 3,5 – 4,5 m» (N100, s. 25). Fartsgrensa i Fjellvegen er i dag 50 
km/t. Denne bør reduserast til 30 km/t for å oppnå betre tryggleik i trafikken.  
I gjeldande reguleringsplan (Engeset-Klepp) er Fjellvegen regulert med stenging for 
biltrafikk i krysset mot Kapteinsvegen. Etter offentleg ettersyn har ein vurdert det til at 
dette skal vidareførast, særleg med tanke på å unngå for stor trafikk og 
gjennomkøyring når framtidig veg mot Håmyra og Urbakkfoten skal etablerast.  

 
Utgreiingar som er utført i planarbeidet:  

 
Skredfarevurdering:  
Det ligg føre skredfarevurdering frå Multiconsult datert 26.01.2018. Denne konkluderer 
med at sansynet for snøskred, jord- og flaumskred samt steinsprang er mindre enn 
1/5000 og at tryggleiken på eigedomen stettar krava til tryggleiksklasse S3 for meir 
enn 10 bueiningar. Dette er ikkje samanfallande med faresonekarta frå NVE som viser 
sansyn for skred på meir enn 1/5000, men mindre enn 1/1000.  

 
Sol-/skuggeanalyse:  
Det er utarbeidd sol-/skuggeanalyse i samband med planforlaget. Analysen ligg 
vedlagt, og er omtala i planbeskrivelsen. Ein ser av analysen at det får relativt små 
konsekvensar for nabobebyggelsen, men då noko mot aust. Dette gjeld særskilt på 
kveldstid om sommaren. Bygga som er skissert vil også kaste noko skygge mot vest 
på morgonen på sommaren. Mot nord er det særleg på vinteren at dei skisserte bygga 
vil skygge over nabohus på dagtid.  

 
Støyfagleg vurdering:  
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Det føreligg støyfagleg vurdering som syner at delar av planområdet ligg innanfor gul 
støysone. Rapporten syner at det vert behov for lokal støyskjerming for nokre av 
balkongane mot sørvest. Føresegnene sett krav til at støytilhøva både utandørs og 
innandørs skal stette krava i miljødepartementet sin rettleiar for behandling av støy i 
arealplanlegging (T-1442).  

  
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  Ingen. 
Konsekvensar for folkehelsa:   Ingen. 
Miljøkonsekvensar: Ingen. 
Økonomiske konsekvensar: Etablering av fortau i Fjellvegen etter 
utbyggingsavtale. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen. 
Konsekvensar for barn og unge: Etablering av ny leikeplass og fortau i Fjellvegen 
vert vurdert til å vere ein positiv konsekvens. 
 
 
Konklusjon: 
Administrasjonen rår til at detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2, gnr 19, bnr. 182 
m. fl. med plandokument datert 14.05.2020 vert godkjent. Dette i medhald av plan- 
og bygningslova § 12-12. 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Fylkesmannen i Møre og Romsdal, Epost: fmmr ostmottak f lkesmannen.no
Møre og Romsdal fylkeskommune, Epost: post@mrfylke.no
Statens vegvesen Region Midt, Epost: firma ost-midt ve vesen.no
Mørenett AS, Langemyra 6, 6160 Hovdebygda.
Telenor Networks v/ Servicesenter for nettutbygging, Epost: kabelnett telenor.com
NVE Region Vest, pb. 53, 6801 Førde.
VØR (Volda og Ørsta Reinhaldsverk), Epost: firmapost@vor.no
Volda kommune, Epost: ostmottak@volda.kommune.no
Volda kommune, Utviklingssektoren, Epost: ostmottak volda.kommune.no
Volda kommune, Opplæring og oppvekst, Epost: ostmottak volda.kommune.no
Volda kommune, Teknisk sektor, Epost: ostmottak volda.kommune.no
Volda sentrum grendautval v/ Idar Knutsen, Kyrkjegata 5, 6010 Volda.
Volda næringsforum, Epost: stefan@voldaforum.no

Grunnei arar o naboar iht. vedla te naboliste.

Dato:
Vår ref.:

Dykkar ref.:

23.05.2018

Hallgeir Wuttudal

PLANID 2018002 DETALJPLAN FOR GBR, 19/182 M.FL.
VARSEL OM OPPSTART AV DETALJPLAN

Vi varsler med dette oppstart av privat detaljplan for eit område som omfattar Fjellvegen 2 og
4 i Volda, samt Fjellvegen oppover til Kapteinsvegen.

Tiltakshavar og grunneigar:
Tiltakshavar for reguleringa er Fjellvegen 2 AS. Dei er også eigar av gbnr. 19/182.

Gjeldande planstatus.
Fjellvegen 2 og 4 er på gjeldande reguleringsplan regulert til offentleg formål, og medteke areal
på nordsida av denne tomta er regulert til friområde.
Elles omfattar planområdet vegareal og litt bustadareal langs vegane.
På arealdelen av kommuneplanen er areala innanfor planområdet avsett til vegar og
bustadføremål.

Planlagt regulering.
Gjennom reguleringsprosessen ynskjer tiltakshava rane å tilrettelegge for utbyggingaveit
moderne berekraftig bustadprosjekt med godt design, moderne lysingar med
parkeringskjellar under bygga. Ved å legge parkeringsa real under bustadane blir det frigitt
verdifullt areal til gode utemiljø og leikeareal i prosjektet. Gjennom reguleringsprosessen vil
fellesskapet oppnå tiltak hvor gående får gangveger/ fortau langs Kårstadvegen og Fjellvegen.

Framtidig utnytting: For tilsvarande prosjekt har ein i nya re tid lagt opp til ei utnytting på
inntil 50 % av netto tomteareal med ulike etasjeantal. Her er det truleg mest aktuelt med 3-
3,5 etasjer bustader g 0,5-1,0 etasjer parkeringskjellar under bustadane.

Tilkomst:

HA-PLAN AS Strandgata 44 A, 6270 Brattvag
Telefon 70 218011 Mobil 412 87 040
Epost: hallgeir.wuttudal@stayon.no
Foretaksregisteret: NO 913 237 293 MVA
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Tilkomst til bustadområdet er planlagt frå Fjellvegen.

Kontakt mot kommunen og planprosess:
Det har vare gjennomfort eit oppstartmate med kommunen 22.03.2018 der det møtte
representantar frå tiltakshavar, plankonsulentar og kommunen.

Formannskapet har 17.04.2018 i sak PS 65/18 gitt samtykke til at det vert varsla oppstart av
dette planarbeidet.

Føringane i referatet frå oppstartmøtet, saksutgreiinga til formannskapsvedtaket og innkomne
merknader til planoppstarten vil i tillegg til ynskja frå utbyggarane ligge til grunn for
utarbeidinga av detaljplanen.

Framdrift:
Tiltakshavarane vil truleg starte med utbygging av tomta så snart detaljplanen er godkjent og
dei har fått knytt til seg eit firma som kan bygge ut prosjektet.

Planleggar:
Planarbeidet vert utført av HA-PLAN AS og Lampholmen AS/Brudeholmen AS.
lnnspel/merknader til planarbeidet kan sendast til Ha-Plan AS innan  25. juni 2018.

Oppstart av planlegginga vert også annonsert i Møre, samt på heimesida til Volda kommune.

Med nets»o //7

# es la
so e&lo«aa»

Vedlegg:
1. Områdekart.
2. Flyfoto av planområdet.
3. Oversiktskart over planområdet.
4. Utsnitt av arealdelen av kommuneplanen for området.
5. Utsnitt av gjeldande regulering for området.
6. Vedtak inkl. saksutgreiing, sak PS 65/18 i Volda formannskap.
7. Naboliste.
8. Annonsetekst (til offentlege organ).

Kopi: Lampholmen AS, Ystenesgata 9, 6003 Ålesund.
Andre Eiksund., Fjellvegen 2 AS. Epost: andre linkmottak.no
Asbjørn Skotte, Fjellvegen 2 AS. Epost: junior@skotte.no



VARSEL OM OPPSTART AV DETALJPLAN FOR BUSTADOMRÅDE
FJELLVEGEN 2 og4 M.FL. (GBNR. 19/182 I VOLDA)
M=1:1OOO (A3) 21.05.2018 HW

N a. reguleringsgrense

4> Antatt tilkomst

Regulert areal ca. 7,8 daa.
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VOLDA KOMMUNE
Servicekontoret

LAMPHOLMEN AS

Y stenesgata 9
6003 ÅLESUND

Arkivsak nr.
2017/2249

Lopenr.
5373/2018

Arkivkode
2018002

Avd/Saks hands amar
SVK/ SONHAV

Dato
18.04.2018

MELDING OM POLITISK VEDTAK - PLANID 2018002.
DETALJREGULERINGSPLAN FOR GBR. 19/182. SPØRSMÅL OM OPPSTART AV
PRIV AT REGULERINGSPLANARBEID

Vi melder med dette frå at formannskapet den 17.04.2018, hadde føre ovannemnde som sak
PS 65/18, der det vart gjort slikt vedtak:

Formannskapet gir i medhald av plan- og bygningslova, 8 12-8, samtykke til at det vert
varsla oppstart av privat reguleringsplanarbeid for gnr. 19, bnr. 182 mfl.

Sakutgreiinga med vedlegg følgjer vedlagt.

Volda kommune, servicekontoret

Sonja Håvik
Førstekonsulent

Dokumentet er elektronisk godkjent og har ingen signatur.

Kopi til:
Berit Sandvik Skeide sakshandsamar

Postadresse:
Stormyra 2
6100 Volda

postmottak@volda.kommune.no
Telefon: Telefaks:

70058701

www.volda.kommune.no
Org. nr:
939 760 946

Bankgiro:
3991.07.81727



SAKSDOKUMENT
Sakshandsamar: Berit Sandvik Skeide Arkivsak nr.:

Arkivkode:
2017/2249
19/ 182

Utvalsaksnr

65/18

Utval

F onnannskapet

Møtedato

17.04.2018

PLANID 2018002. DETALJREGULERINGSPLAN FOR GBR. 19/182. SPØRSMÅL
OM OPPSTART A V PRIV AT REGULERINGSPLANARBEID

Handsaming:
Utviklingssjef Jørgen Vestgarden orienterte.

Røysting  (9 røysteføre):

Tilr%dinga fr% administrasjonen vart samroystes vedteken.

Vedtak i formannskapet  -  17.04.2018:
Formannskapet gir i medhald av plan- og bygningslova, 812-8, samtykke til at det vert
varsla oppstart av privat reguleringsplanarbeid for gnr. 19, bnr. 182 mfl.

Administrasjonen si tilråding:
Formannskapet gir i medhald av plan- og bygningslova, 12-8, samtykke til at det vert
varsla oppstart av privat reguleringsplanarbeid/or gnr. 19, bnr. 182 mfl.

Vedlegg:
1. Planinitiativ fr%HA Plan AS, datert 3.3.2018.
2. Referat fr%oppstartsmote, datert 9.4.2018.

Saksopplysningar/fakta:
HA-Plan AS har på vegne av Fjellvegen 2 AS teke initiativ til oppstart av
reguleringsplanarbeid for gnr. 19, bnr. 182.

Det vart halde oppstmismøte 22.3.2017 på Volda rådhus. I møtet vmi saka presentert og
skjema for oppstartsmote vart gatt gjennom. I motet konkluderte ein med at sporsm&let om
oppstart av planarbeid skal leggast fram for formannskapet for godkjenning.

Lokaliserin av området
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Eigedommen ligg nord for Kårstadvegen mellom vegane Fjellvegen og Teinene, like bak
Kårstadbygget.
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Lokalisering av området

Planstatus
Arealet er lagt ut til bustadføremål i kommunedelplan for Volda sentrum (planID 200710).
Arealet inngår i reguleringsplan for Engeset - Klepp (planID 1984002), der det er vist som
offentleg føremål.

Utsnitt frå reguleringsplan for Engeset- Klepp

På eigedommen står det i dag to eldre bygningar som treng vedlikehald. Bygningane har
tidlegare vore nytta til hyblar.
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Delar av eksisterande bygningsmasse på gnr. 19, bnr. 182.
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Mål for lanarbeidet
Fjellvegen 2 AS ønskjer å sanere eksisterande bygningsmasse, og legge til rette for
bustadforemal (konsentrert utnytting).

Førebelse skisser for tomta viser 3 moderne leilighetsbygg med parkeringskjellar. Det er også
vist gjesteparkering og leikeareal.
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Førebels situasjonsplan og 3D visualisering, utarbeidd av Margarida Pais arkitektur

A vgrensin_g_ av -12lanområdet
Planområdet er på om lag 7.2 daa, og er avgrensa som vist på ortofotoet nedanfor.
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Avgrensing av planområdet
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Vurdering:
Veg og parkering
Tomta ligg mellom Fjellvegen og Teinene. Begge vegane er bratte, og framstår som
uoversiktlege både for køyrande og mjuke trafikantar. Ein ser det som svært uheldig a tilfore
meir biltrafikk til Teinene.

Kårstadvegen er ein viktig samleveg, med til tider stor trafikk. Det må i reguleringsplanen
leggjast til rette for fmiau/gangveg langs Fjellvegen og Kårstadvegen. Planen må vise
kryssløysingar for Fjellvegen, Kårstadvegen og Kapteinsvegen.

Det er svært viktig i det vidare planarbeidet å ha fokus på gode trafikkløysingar for området.
Det må setjast av tilstrekkeleg areal til parkering og areal for snølagring i reguleringsplanen.

Vatn og avlop
Pr. i dag kjenner ikkje kommunen til kapasiteten for leidningsnettet når det gjeld overvatn og
spillvatn i området. Problemstillinga må avklarast nærare. Teknisk sektor har stor
arbeidsmengde og signaliserer at <lei ikkje har kapasitet til å få avklart situasjonen med det
første.

Det er viktig for tiltakshavar å få ei avklaring med tanke på vidare prosess.
Fjellvegen 2 AS sine planar, med sanering av eksisterande bygningsmasse og tilrettelegging
for leiligheiter, vil tilføre sentrumskjernen attraktive bustader. Rådmannen stiller seg positiv
til omsøkte planarbeid. Kommunen vil måtte ta tak i problemstillinga knytt til V A i området.
Her må det vere ein dialog mellom teknisk sektor og utbyggjar for å tilpasse framdrift i høve
til prioritert arbeid pa VA-omradet. Kommunen har utfordringar med store anlegg som m@
planleggjast og gjennomførast i samsvar med rammeplan.

Barn og_unge
Barn og unge sine interesser skal vurderast.

Planprogram og KU
Tiltaket er vurdert etter «Forskrift om konsekvensutgreiing» etter plan- og bygningslova. Ein
har konkludert med at planlagde tiltak ikkje utløyser krav om planprogram eller
konsekvensutgreiing jf. § 4 i forskrifta.

Samfunnssikkerhet og risiko- og sarbarhetsanalyse (ROS)
Som del av planarbeidet skal det utarbeidast ROS-analyse. Fylkesmannen sitt ROS-skjema
kan nyttast.

I folgje NVE sine skredkart, kan omradet vere utsett for jord- og flaumskred. Multiconsult
AS har pa vegne av tiltakshavar vurdert skredfaren. Multiconsult AS har konkludert med at
sannsynet for snøskred, jord- og flaumskred samt steinsprang på tomta er mindre enn 1/5000.
Det inne ber at det kan førast opp bygg innanfor sikkerhetsklasse S3, med meir enn 10
bueiningar.

Støy frå Kårstadvegen skal utgreiast, og takast omsyn til.

Konklusjon:
Rådmannen rår til at det vert sett i gong reguleringsplanarbeid for gnr. 19, bnr. 182 mfl.
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Rune Sjurgard
Rådmann

Jørgen V estgarden
utviklingssjef

Utskrift av endeleg vedtak:
HA-PLAN AS, Strandgata 44 A, 6270 BRATTVÅG
Fjellvegen 2 AS, Fjellvegen 2, 6102 VOLDA
Lampholmen AS, Ystenesgata 9, 6003 ÅLESUND
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Naboliste detaljplan Fjellvegen 2 og 4 i Volda.

Statsbygg, Postboks 8106 Dep, 0032 Oslo.
Wei Li, Vikebygdvegen 2 B, 6103 Volda.
Bjørn Holsvik, Fjellvegen 6, 6102 Volda.
Ruth Marie Holsvik, Fjellvegen 6, 6102 Volda.
Juha Tuomas Hietanen, Fjellvegen 11, 6102 Volda.
Anne Marie Bø Bakke, Lyngvegen 55, 6823 Sandane.
Per Arne Bakke, Lyngvegen 55, 6823 Sandane.
Alf Henning Ervik, Røyslidvegen 1, 6103 Volda.
Grete Jorun Halkjelsvik, Røyslidvegen 1, 6103 Volda.
Grete Stalsberg, Teinene 10, 6102 Volda.
Roger Stalsberg, Teinene 10, 6102 Volda.
Ragnhild Myrseth v/ Peder Myrseth, Teinene 8, 6102 Volda.
Ståle Mork, Teinene 7, 6102 Volda.
Sissel Thorvik, Teinene 7, 6102 Volda.
Rune Larsen v/ Britt Gunhild Larsen, Røysebakken 9, 6100 Volda.



Annonsetekst:

VARSEL OM OPPSTART AV PRIVAT DETALJREGULERING
AV BUSTADOMR\DE PA GBNR. 19/182 I VOLDA

I samsvar med Plan- og bygningslova§ 12-8 vert det med dette
varsla oppstart av reguleringsarbeid.

KARTUTSNITT AV

PLANOMRÅDET

På kartutsnittet er vist området som tiltakshavar ynskjer regulert.

Planlagt bustadområde ligg på gbnr. 19/182 i Volda sentrum.
Regulert friområde på nordsida er også innteke i planområdet.
Det er i tillegg etter ønske frå kommunen teke med areal til fortau
oppover Fjellvegen til Kapteinsvegen, samt til frisiktsoner m.m.

Føremålet med reguleringa er å legge til rette for eit moderne
berekraftig bustadprosjekt på gnr. 19, bnr. 182.
Framtidig utnytting: For tilsvarande prosjekt har ein i nyare tid lagt
opp til ei utnytting på inntil 50% av netto tomteareal med ulike
etasjetal. Her er det tru leg mest aktuelt med 3-3,5 etasjer bustader
og ,5-1,0 etasjer parkeringskjellar under bustadane.

Området er i gjeldande reguleringsplan lagt ut til offentleg formål. I
kommuneplanens arealdel er området avsett til bustadføremål.

Kommunen har i saksutgreiinga til formannskapssak 65/18 vurdert at
planlagte tiltak ikkje utløyser krav om planprogram eller
konsekvensutgreiing jf. 4 i forskrifta.

Oppdraget blir utført av Ha-Plan AS og Brudeholmen AS på vegne av
Fjellvegen 2 AS.

Meir informasjon om planarbeidet finn ein på Volda kommune si
nettside (www.volda.kommune.no) eller kan fåast tilsendt frå
planleggaren.

lnnspel til planarbeidet skal sendast til Ha-Plan AS, Strandgata 44A,
6270 Brattvig innan 25. Juni2018.

Eventuelle spørsmål kan rettast til Hallgeir Wuttudal, telefon: 412
87 o40 eller epost: hall eir.wuttudal sta on.no

LOGO HA-PLAN AS



 

      

      

      

      

00 24.01.2018 Skredfarekartlegging Fjellvegen 2 i Volda Ole Håvard Barstad Sverre Hagen Sverre Hagen 

REV. DATO BESKRIVELSE UTARBEIDET AV KONTROLLERT AV GODKJENT AV 
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NOTAT  

OPPDRAG Skredfarekartlegging - Fjellvegen 2 - Volda DOKUMENTKODE 10203017-RIGberg-NOT-
001 

EMNE Jord- og flomskred TILGJENGELIGHET Åpen 

OPPDRAGSGIVER Fjellvegen 2 OPPDRAGSLEDER Ole Håvard Barstad 

KONTAKTPERSON Asbjørn Skotte SAKSBEHANDLER Ole Håvard Barstad 

KOPI   ANSVARLIG ENHET 10234013 Bergteknikk 
Midt 

 

SAMMENDRAG 

Fjellvegen 2 AS er i oppstartsfasen av en omreguleringsprosess for eiendommen gnr. 19 bnr. 182 i Volda kommune.  
Det er tidligere gjort en skredfarekartlegging av området omkring Håmyra (418800-RIGberg-NOT-001). Tidligere 
rapport vurderer sannsynligheten for jord- og flomskred og frikjenner ikke området gnr. 19 bnr. 182 for skredfare for 
tiltak i sikkerhetsklasse S3 etter TEK17. Multiconsult er derfor blitt bedt om å gjøre en vurdering av skredfaren på 
denne tomten basert på tidligere rapporter og befaring i Fjellvegen 2 i Volda. 

 

1 Innledning 
Fjellvegen 2 AS er i oppstartsfasen av en omreguleringsprosess for eiendommen gnr. 19 bnr. 182 i 
Volda kommune. Eiendommen er bebygget og er per dags dato regulert til offentlig formål. 
Gjennom omreguleringsprosessen ønsker de å få eiendommen regulert til bolig med en utnyttelse 
på inntil 50 %, parkering under terreng og 2 til 4 bygningskropper over terreng med 30 - 40 
selvstendige boenheter. 

Det er tidligere gjort en skredfarekartlegging av området omkring Håmyra (418800-RIGberg-NOT-
001). Tidligere rapport vurderer sannsynligheten for jord- og flomskred og frikjenner ikke området 
gnr. 19 bnr. 182 for skredfare for tiltak i sikkerhetsklasse S3 etter TEK17.  

Multiconsult er derfor blitt bedt om å gjøre en vurdering av skredfaren på denne tomten basert på 
tidligere rapporter og befaring i Fjellvegen 2 i Volda. 

2 Befaring 
Det henvises til tidligere rapport ang. skredfarevurdering omkring Håmyra (418800-RIGberg-NOT-
001) med tanke på vegetasjon, topografi og løsmasser. 

Ny befaring ble gjennomført 16. januar 2018 på tomten samt oppover langs begge sider av 
Håmyrelva opp til Håmyra.   
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Figur 2-1: 3D foto av området. Fjellvegen 2 er markert i rødt og elva er markert i blå stiplete linje. (Norge i 3D). Tidligere
undersøkt område er markert med gult.

3 Risikovurdering med hensyn på skred

Krav og føringer i Plan og bygningsloven
I Plan og bygningslovens § 4 3 Samfunnssikkerhet og risiko og sårbarhetsanalyser heter det at
«ved utarbeidelse av planer for utbygging skal planmyndigheten påse at risiko og
sårbarhetsanalyser gjennomføres for planområdet eller selv foreta en slik analyse. Analysen skal
vise alle risiko og sårbarhetsforhold som har betydning for om arealet er egnet til utbyggingsformål
og eventuelle endringer i slike forhold som følge av planlagt utbygging. Områder med fare, risiko
eller sårbarhet avmerkes i planen som hensynssone, jfr. § 11 8 og 12 6. Planmyndighet skal i
arealplaner vedta slike bestemmelser om utbyggingen i sonen, herunder forbud, som er nødvendig
for å avverge skade og tap».

Plan og bygningslovens § 28 (byggegrunn/miljøforhold) sier at «grunn kan bare deles eller
bebygges dersom det er tilstrekkelig sikkerhet mot fare eller vesentlig ulempe som følge av natur
eller miljøforhold». Det samme gjelder for grunn som utsettes for fare eller ulempe som følge av
tiltak. For grunn som ikke er tilstrekkelig sikker, skal kommunen om nødvendig nedlegge forbud
mot opprettelse eller endring av eiendom eller oppføring av byggverk, eller stille særlige krav til
byggegrunn, bebyggelse eller uteareal. Begrepet «tilstrekkelig sikkerhet» er videre kvantifisert i
tekniske forskrifter til Plan og bygningsloven, TEK 17, § 7 3. Kravene til skredsikkerhet er basert på
at jo større konsekvensene er for skred, jo lavere nominell sannsynlighet for skred kan aksepteres. I
tillegg er det diverse andre lovverk og standarder, som f. eks. NS 5615 Risikovurderinger av
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anleggsarbeider som ligger til grunn for inndeling av risikonivåene. Skredhendelser som følge av 
menneskelige inngrep og aktivitet kan i slike tilfeller utgjøre like stor eller større risiko enn 
naturgitte forhold. Det forutsettes at slike inngrep og aktiviteter ivaretas i tiltakets 
prosjekteringsfase, byggefase og bruksfase etter gjeldende standarder og lovverk. I tillegg må 
sikring i eksponerte sprengte skjæringer også vurderes og nødvendig sikring må utføres i alle fasene 
av tiltakets levetid. I § 7‐32 Sikkerhet mot skred heter det under pkt. 2 at «for byggverk i 
skredområde skal sikkerhetsklasse mot skred fastsettes. Byggverk og tilhørende uteareal skal 
plasseres, dimensjoneres eller sikres mot skred, herunder sekundærvirkningen av skred slik at 
største nominelle årlige sannsynlighet i tabellen under ikke overskrides»: 

 

Sikkerhetsklasse for skred Konsekvens Største årlige nominelle sannsynlighet 

S1 Liten 1/100 

S2 Middels 1/1000 

S3 Stor 1/5000 

 
 
Når det gjelder sikkerhetsklasse, henvises til Temaveiledning Utbygging i fareområder fra Statens 
bygningstekniske etat (Melding H0‐1/2008).  
 
Plan- og bygningslovens § 28 (byggegrunn/miljøforhold) sier at «grunn kan bare deles eller 
bebygges dersom det er tilstrekkelig sikkerhet mot fare eller vesentlig ulempe som følge av natur- 
eller miljøforhold». 

Begrepet” tilstrekkelig sikkerhet” er videre kvantifisert i” tekniske forskrifter til Plan- og 
bygningsloven” TEK 17, § 7-3. Kravene til skredsikkerhet er basert på at jo større konsekvensene er 
for skred, jo lavere nominell sannsynlighet for skred kan aksepteres.  

Sikkerhetsklasse S1 omfatter tiltak der et skred vil ha liten konsekvens. Dette kan eksempelvis være 
byggverk der det normalt ikke oppholder seg personer og der det er små økonomiske eller andre 
samfunnsmessige konsekvenser. Eksempler på byggverk som kan inngå i denne sikkerhetsklassen er 
garasje, uthus og båtnaust, mindre brygger, lagerbygning med lite personopphold 

Sikkerhetsklasse S2 omfatter tiltak der et skred vil føre til middels konsekvenser. Dette kan 
eksempelvis være byggverk der det normalt oppholder seg maksimum 25 personer og/eller der det 
er middels økonomiske eller andre samfunnsmessige konsekvenser. Eksempler på byggverk som 
kan inngå i denne sikkerhetsklassen er enebolig, tomannsbolig og eneboliger i 
kjede/rekkehus/boligblokk/fritidsbolig med maksimum 10 boenheter, arbeids- og 
publikumsbygg/brakkerigg/overnattingssted hvor det normalt oppholder seg maksimum 25 
personer.  

Sikkerhetsklasse S3 omfatter tiltak der et skred vil føre til store konsekvenser. Dette kan 
eksempelvis være byggverk der det normalt oppholder seg mer enn 25 personer og/eller der det er 
store økonomiske eller andre samfunnsmessige konsekvenser. Eksempler på byggverk som kan 
inngå i denne sikkerhetsklassen er eneboliger i kjede/rekkehus/boligblokk/fritidsbolig med mer enn 
10 boenheter, arbeids- og publikumsbygg/brakkerigg/overnattingssted hvor det normalt oppholder 
seg mer enn 25 personer, skole, barnehage, sykehjem og lokal beredskapsinstitusjon  
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4 Skredfarevurdering

Tidligere skredhendelser
Det er ikke registrert skredhendelser i de aktuelle områdene på www.skrednett.no. Det ble heller
ikke under befaringen registrert spor i terrenget som indikerer tidligere aktivitet av jord og
flomskred, trolig på grunn av at området nå er bebygd og hager er opparbeidet. Det er likevel blitt
opplyst av kommunen at det var en stor flom i Håmyrelva i 1929 der vannet gikk over elvebredden
ved Teinene (trolig pga en snøpropp lenger oppe) hvor flomvannet bevegde seg nedover Teinene
og mot krysset mellom Røyslidvegen og Kårstadvegen. Det er også henvist til bilde fra denne
flommen tatt samme år (Figur 4-2). Det ble også nevnt at det sannsynligvis var betydelig mindre
skog ved de aktuelle områdene på 1920 tallet. NGU har foretatt prøvegravinger i området for å
avdekke utbredelsen av denne skredhendelsen. Resultatene er beskrevet nedenfor og i Figur 4-2.

Ned fra skråningen rundt Håmyrelva strekker det seg to områder med kode 313 og i dalbunn 314.
Dette betyr snø- og jord/flom-skredavsetning, tykt eller sammenhengende (313) respektive tynt
eller usammenhengende (314). Disse er angitt på kartet i figur 4-1, der NGU på overflaten og i
skjæringer finner skredavsetninger som de sedimentologisk og i forhold til topografi tolker som
avsetninger etter minst to sørpeskredhendelser. Koder 40-43 viser områder med marine
avsetninger.

Merk at Fjellvegen 2 ligger helt på grensen av skredavsetningene. Dette indikerer at det ikke har
vært skredaktivitet på gnr 19 bnr 182, men helt på grensen til tomten.
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Figur 4-1: Kart fra NGU som viser tolkninger av prøvegravinger. Fjellvegen 2 er markert med rød firkant og ligger utenfor 
området hvor det er løsmasser som er tolket som skredavsetninger. Kode 313 indikerer tykt eller sammenhengende snø, 
jord- og flomskredavsetninger. 314 indikerer tynt eller usammenhengende snø, jord- og flomskredavsetninger. 
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Figur 4-2: Håmyrelva brøt overTeinene i 1929. Bildet er tatt der Røyslidvegen 1 står nå. (Volda kommune).

Snø-, jord- og flomskred
NGU tolker tidligere skred som et sørpeskred. Skredet har trolig utviklet seg til mer flomskred, da
løsmasser fra morenen er blitt revet med langs skredløpet. At det løsnet som sørpeskred er en
tolkning, men at det foregått erosjon og avsetning fra en flomskredlignende prosess ned dalsiden er
støttet av direkte observasjoner. Stratigrafien på avsetningene og det totale berørte området
indikerer at det var gjentatte hendelser fra det samme løpet. NGU har ingen dateringer og har ikke
gjort noen bedømming om fare for gjentagelse.

Siden 1900-tallet har terrenget i området grodd igjen og trolig blitt mer stabilt med tanke på faren
for at jordmasser skal bli revet med av det som kan starte som et sørpeskred. Et sørpeskred kan
tolkes å bli utløst ved at det danner seg en "propp" av snø/is øverst i vassdraget der det kan samles
vannmettede snø/is-masser ("slush") på baksiden. Når proppen løsner vil det kunne komme mye
oppsamlet vann/sørpe strømmende nedover. Dersom en slik situasjon skulle oppstå gjelder det å ta
hull på proppen før det samler seg for mye vann på baksiden. Ut fra opplysninger som var gitt til
Lena Rubensdatter fra NGU fra lokalkjente i Volda, hadde kommunen hatt rutiner på dette tidligere
(ukjent hvor langt tilbake i tid).

Basert på tidligere hendelser, prøvegravinger og tolkninger fra NGU og dagens vegetasjon vurderer
Multiconsult at sannsynligheten for snøskred og jord- og flomskred på tomten til å være mindre
enn 1/5000.

Steinsprang
Det er ikke registrert spor etter steinsprang i området da denne tomten ligger i et område med lav
helningsvinkel og ligger langt fra nærmeste bergskrent. Basert på tidligere hendelser, befaring og
kartdata vurderer Multiconsult at sannsynligheten for steinsprang på tomten til å være mindre enn
1/5000.
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5 Konklusjon 
Basert på befaring, tidligere hendelser, prøvegravinger og tolkninger fra NGU og dagens vegetasjon 
vurderer Multiconsult at sannsynligheten for snøskred, jord- og flomskred samt steinsprang på 
tomten til å være mindre enn 1/5000. Dette medfører at det kan anlegges bygg innenfor 
sikkerhetsklasse S3 med mer enn 10 boenheter. 
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Utført av ApiAku Lars Oftedahl for Fjellvegen 2 AS, 19. juli 2019 
 Sidemannskontroll utført av Kristian E. Meisingset, Lydhør AS, 19. juli 2019 



Fjellvegen 2-4, Volda kommune – støyrapport. 

ApiAku Lars Oftedahl                 Foretaksregisteret 971 454 989 MVA  
Festningsveien 6, 1368 Stabekk  E:\Prosjekter\2562021-Fjellvn    Side 2 
Tlf 911 86 026 

Sammendrag       

Utendørs støy fra veitrafikk er beregnet for planlagte bygg i Fjellvegen 2-4, gårds- og 
bruksnummer 19/182. Figur 1 viser beliggenheten.  

Området nærmest veien ligger i gul støysone. Men felles utendørs oppholdsareal/lekeareal 
ligger i hvit støysone (med lydnivå ≤ 55dB Lden). 

Balkonger på bygg i sør må ha tiltak i form av tett rekkverk i 1,4-1,6 meters høyde og 
lydabsorbent der det er himling over, for å forhindre refleksjoner. Rekkverket må være tett eller 
tettest mulig også mot gulv, og materialet kan være herdet glass eller polykarbonat. 

 

Figur 1 viser beliggenheten av nye boligbygg. 
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1 Innledning 

ApiAku Lars Oftedahl har fått i oppdrag av Fjellvegen 2 AS å foreta en støyvurdering i 
forbindelse med prosjektet nye boliger i Fjellvegen 2-4, i Volda kommune. Kontaktperson hos 
proESS AS er Maria Havnegjerde Skylstad. Kristian E. Meisingset i Lydhør AS har foretatt 
sidemannskontroll på denne rapporten. 

Støyberegningene omfatter utendørs lydnivå fra luftbåren lyd. Støykilden er veitrafikk. 

2 Prosjektet 

Prosjektet innebærer rivning av eksisterende bygninger og bygging av 2 nye boligbygg. Se 
figur 2 under. 

Figur 2 Snitt av planlagte boliger i gårds- og bruksnummer 19/182 

 

3 Retningslinjer og krav 

3.1 Retningslinje for behandling av støy i arealplanlegging (T-1442:2016) 

Miljøverndepartementets T-1442, Retningslinje for behandling av støy i arealplanlegging, 
angir anbefalte grenseverdier for utendørs oppholdsarealer. Målet er å forebygge støyplager og 
ivareta tilfredsstillende lydnivå på utendørs oppholdsarealer.  

Lden er definert som ekvivalent lydnivå med 5 dB tillegg på kveldstid kl. 19-23, og 10 dB på 
natt kl. 23-07 (den = day, evening, night). 

 Grenseverdiene for ekvivalentnivå gjelder støynivå midlet over et år, som angitt i 
definisjonen av Lden og Lnight.  

 Grenseverdiene gjelder i den beregningshøyde som er aktuell for den enkelte boenhet.  

 For innendørs støy fra alle utendørs kilder og for utendørs støy fra tekniske 
installasjoner på bygning gjelder krav i teknisk forskrift, som nedfelt i NS 8175 klasse 
C.  

 Grenseverdiene for uteplass må være tilfredsstilt for et nærområde i tilknytning til 
bygningen som er avsatt og egnet til opphold og rekreasjonsformål, jfr. definisjon i 
kapittel 6.  

 Krav til maksimalt støynivå i nattperioden gjelder der det er mer enn ti hendelser per 
natt. 

Støyen fremstilles som støysoner definert av tabell 1. 
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Tabell 1: Kriterier for soneinndeling. Alle tall i dB, frittfeltverdier.  

 

 Rød sone: nærmest støykilden. Angir et område som ikke er egnet til støyfølsomme 
bruksformål, og etablering av ny støyfølsom bebyggelse skal unngås. 

 Gul sone: en vurderingssone hvor støyfølsom bebyggelse kan oppføres dersom 
avbøtende tiltak gir tilfredsstillende støyforhold. 

 Hvit sone: angir en sone med tilfredsstillende lydnivå hvor det ikke er behov for 
avbøtende tiltak mot støy. 

3.2 Innendørs lydnivå fra utendørs lydkilder 

Tabell 2 angir grenseverdier for innendørs lydnivå fra utendørs lydkilder i bygninger til 
boligformål i lydklasse C, jf. NS 8175:2012.  

Grenseverdien for maksimalt lydtrykknivå i tabellen gjelder ved ti hendelser eller flere som 
overskrider grenseverdien, og ikke enkelthendelser. 

Tabell 2 Utdrag av NS 8175: Lydklasse C for boliger og kontorer. Høyeste grenseverdier for innendørs A-veid 
tidsmidlet og maksimalt lydtrykknivå, Lekv og Lmaks. 

Type brukerområde  Målestørrelse  Klasse C 

I oppholds- og soverom fra utendørs lydkilder Lekv (dB)1 30 

I soverom fra utendørs lydkilder Lmaks (dB)2 Natt, kl 23-07 45 

I kontor og møterom fra utendørs Iydkilder Lp,A,T (dB) 35 

4 Beregningsforutsetninger 

4.1 Trafikktall 

Trafikkmengder er fra kommunens egne tellinger, utført våren 2018. Trafikktall er fremskrevet 
med 10 år, til 2029, med en antatt økning på 2 %/år. Følgende data er benyttet i 
støyberegningene der hastighet er skiltet hastighet: 

Tabell 3 Trafikkdata i beregningene. ÅDT står for årsdøgntrafikk som er et gjennomsnittstall for ett døgn for 
gjeldende år 

Gate/vei  ÅDT2029  Hastighet, km/t  % tunge kjøretøy 

Engesetvegen 2 595 50 3,8 
Kårstadvegen 3 320 50 2,6 

                                                 

1 skrives også LpA,24h. der p står for pressure (trykk), A for A-veid nivå og 24h fordi det er et døgnekvivalentnivå 
2 skrives også Lp,AF,max, A-veid maksimalt lydtrykknivå med «fast» tidskonstant 

Støykilde  Støysone 

Veitrafikk 

Gul sone Rød sone 

Utendørs støynivå 
Utendørs støynivå 

i nattperioden 
kl. 23–07 

Utendørs 

støynivå 

Utendørs støynivå 
i nattperioden 

kl. 23–07 

55 Lden 70 L5AF 65 Lden 85 L5AF 
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Trafikken har en døgnfordeling i prosent på 80/15/5 for dag/kveld/natt. 

4.2 Beregningsmetode 

Beregningene av veitrafikkstøy er utført i henhold til Nordisk beregningsmetode for 
veitrafikkstøy. Beregningsverktøy er AutoCAD 2016/NovaPoint støy versjon 18.40 FP4n (inkl 
NovaPoint Støy Powerpack). Input i programmet er digitale kart og trafikkdata. 
Lydutstrålingen fra veitrafikk simuleres i en tredimensjonal modell. Planlagte bygg og justert 
terreng er lagt inn i modellen. 

4.3 Andre forutsetninger 

Det er beregnet med førsteordens refleksjoner, absorbsjonsfaktor i fasader er satt til 0,2 og 
refleksjonsfaktor for gate/fortau er 1. Beregningspunkthøyde er satt til 1,8 meter over terreng.  

5 Resultater og kommentarer 

Resultatet av beregningene er vist på tegningene X01 og X02, kapittel 6. Tabellen under viser 
hvilke situasjoner som er beregnet. 

Tabell 4 viser en oversikt over beregnede situasjoner, begge uten støyskjerming 

Tegningsnummer  Forklaring 

X01 Støysoner med beregningspunkthøyde 4,0m  
X02 Støysoner med beregningspunkthøyde 1,8m  

5.1 Støysoner og utearealer 

Støysonekartet X01 viser støysonene for Lden med beregningspunkthøyde 4,0 meter. Kartet 
beskriver støyforholdene ved tenkt 2. etasje. Området mot veien ligger i gul støysone med 
lydnivå i mest utsatte fasade på ca. 60 dB Lden. Selv om det er noe over anbefalt grenseverdi, er 
det ikke noe problem for innendørs lydnivå. Balkonger i vestlig fasade i det nærmeste huset 
mot Kårstadvegen vil derimot trenge skjerming mot støy. Dette kan realiseres med et tett3 
rekkverk i tilstrekkelig høyde 1,4-1,6 meter. Balkongtak overliggende terrasse bør ha 
lydabsorbent for å hindre refleksjoner. 

Det er ikke nødvendig med fasadetiltak mot støy for at kravet til innendørs lydnivå på 30 dB 
LAekv skal være tilfredsstilt. 

Støysonekartet X02 viser støysonene for Lden med beregningspunkthøyde 1,8 meter over 
terreng og viser lydnivået på uteområdet. Området nærmest veien ligger i gul støysone, men 
lekeområdet og områdene videre oppover i terrenget har tilfredsstillende lydnivå under anbefalt 
grenseverdi på 55 dB Lden. 

Støyskjerm er ikke nødvendig om det er tilstrekkelig uteareal i hvit støysone ellers på tomta. 

  

                                                 

3 Rekkverket bør ha minst mulig åpning mot gulv og ellers være helt tett. Utførelse i herdet glass eller polykarbonat i 
tilstrekkelig tykkelse kan benyttes. 



I

I

I

I

N689 40 I

I

I

I

Lekearea /

I

...:.
QJ
L.

X I

3
u
N
C)

o
C:
>
QJ

i.J.....,,.,
a..
z.,,.,
C:
>
QJ

LL
I.....

N
C)

N
sO
n
N.,,.,
(X).....
o
N.,,.,
L.
QJ.._

.i.::
QJ

VI
0
L.
a...,,.,
LLJ

C:
>
ra
C:

LL

0 V

= LJ7
O 5ts Ve

Foklaing

rr"l
<(

Lolen > 65 dBA

Lle n 60-65 BA

\le nn 55-60 lBA

Llen 50-55 dBA

Len < 50 BA
.._
ra
E
L.
0

LL

StøyskjerM, ingen i tegningen

Reguleringsgrense

rY
(S)

Rev. Dato Revideringen gjelder

Fjell vegen 2 AS
Fjellvegen 2-4, Volda kommune
Detaljregulering nye boliger

Støy fra veitrafikk
Støysoner i Lden
beregningspunkthøyde 4 meter
uten st øyskjerming

ApiAku Lars Oftedahl

Nr. Saksb.

Tegnet av

Lars Oftedahl

Sidemannskontr.

K. E. Meisingset

Fag

Akustikk

Dato

12.07.2019

Oppdragsnr. Status

2562021

(Y

9

Sidem.k. Oppdr.a.

Saksbehandler

Lars Oftedahl

Dppdragsansvarlig

Lars Oftedahl

Målestokk

A3 1:500

Tegning nr. Rev.

X01
Plot: lars 12.07.2019 20:20



I

I

I

I

N689 40 I

I

I

I

Lekearea /

I

...:.
QJ
L.

X I

3
u
N
C)

o
C:
>
QJ

i.J.....,,.,
a..
z.,,.,
C:
>
QJ

LL
I.....

N
C)

N
sO
n
N.,,.,
(X).....
o
N.,,.,
L.
QJ.._

.i.::
QJ

VI
0
L.
a...,,.,
LLJ

C:
>
ra
C:

LL

0 V

= LJ7
O 5ts Ve

Foklaing

rr"l
<(

Lolen > 65 dBA

Lle n 60-65 BA

\le nn 55-60 lBA

Llen 50-55 dBA

Len < 50 BA
.._
ra
E
L.
0

LL

StøyskjerM, ingen i tegningen

Reguleringsgrense

rY
(S)

Rev. Dato

Fjell vegen 2 AS
Fjellvegen 2-4, Volda kommune
Detaljregulering nye boliger

Støy fra veitrafikk
Støysoner i Lden
beregningspunkthøyde 1,8
uten st øyskjerming

Revideringen gjelder

meter

ApiAku Lars Oftedahl

Nr. Saksb.

Tegnet av

Lars Oftedahl

Sidemannskontr.

K. E. Meisingset

Fag

Akustikk

Dato

12.07.2019

Oppdragsnr. Status

2562021

(Y

9

Sidem.k. Oppdr.a.

Saksbehandler

Lars Oftedahl

Dppdragsansvarlig

Lars Oftedahl

Målestokk

A3 1:500

Tegning nr. Rev.

X02
Plot: lars 12.07.2019 20:29



 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Støyutredning 
 

FJELLVEGEN 2-4, GBNR. 19/182 

DETALJPLAN FOR TRE NYE BOLIGBYGG I VOLDA KOMMUNE 

 

  

Utført av ApiAku Lars Oftedahl for Fjellvegen 2 AS, 28. mai 2018 
 Sidemannskontroll utført av Kristian E. Meisingset, Lydhør AS, 28. mai 2018 



Fjellvegen 2-4, Volda kommune – støyrapport. 

ApiAku Lars Oftedahl                 Foretaksregisteret 971 454 989 MVA  
Festningsveien 6, 1368 Stabekk  E:\Prosjekter\2562021-Fjellvn    Side 2 
Tlf 911 86 026 

Sammendrag       

Utendørs støy fra veitrafikk er beregnet for planlagt bygg i Fjellvegen 2-4, gårds- og 
bruksnummer 19/182. Figur 1 viser beliggenheten.  

Området nærmest veien ligger i gul støysone. En støyskjerm vil avbøte dette. Men dersom det 
er tilstrekkelig med felles utendørs oppholdsareal i hvit støysone (≤ 55dB Lden), kan skjermen 
droppes. 

Balkonger på bygg i sør må ha tiltak i form av tett rekkverk i 1,4-1,6 meters høyde og 
absorbent i «tak» over for å forhindre refleksjoner. Rekkverket må være tett eller tettest mulig 
også mot gulv, og materialet kan være herdet glass eller polykarbonat. 

 

Figur 1 viser beliggenheten av tre nye boligbygg. 
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1 Innledning 

ApiAku Lars Oftedahl har fått i oppdrag av Fjellvegen 2 AS å foreta en støyvurdering i 
forbindelse med prosjektet nye boliger i Fjellvegen 2-4, i Volda kommune. Kontaktperson hos 
Fjellvegen 2 AS er André Eiksund. Kristian E. Meisingset i Lydhør AS har foretatt 
sidemannskontroll på denne rapporten. 

Støyberegningene omfatter utendørs lydnivå fra luftbåren lyd. Støykilden er veitrafikk. 

2 Prosjektet 

Prosjektet innebærer rivning av eksisterende boliger og bygging av 3 nye boligbygg. Se figur 2 
under. 

Figur 2 Snitt av planlagte boliger i gårds- og bruksnummer 19/182 

 

3 Retningslinjer og krav 

3.1 Retningslinje for behandling av støy i arealplanlegging (T-1442:2016) 

Miljøverndepartementets T-1442, Retningslinje for behandling av støy i arealplanlegging, 
angir anbefalte grenseverdier for utendørs oppholdsarealer. Målet er å forebygge støyplager og 
ivareta tilfredsstillende lydnivå på utendørs oppholdsarealer.  

Lden er definert som ekvivalent lydnivå med 5 dB tillegg på kveldstid kl. 19-23, og 10 dB på 
natt kl. 23-07 (den = day, evening, night). 

 Grenseverdiene for ekvivalentnivå gjelder støynivå midlet over et år, som angitt i 
definisjonen av Lden og Lnight.  

 Grenseverdiene gjelder i den beregningshøyde som er aktuell for den enkelte boenhet.  

 For innendørs støy fra alle utendørs kilder og for utendørs støy fra tekniske 
installasjoner på bygning gjelder krav i teknisk forskrift, som nedfelt i NS8175 klasse 
C.  
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 Grenseverdiene for uteplass må være tilfredsstilt for et nærområde i tilknytning til 
bygningen som er avsatt og egnet til opphold og rekreasjonsformål, jfr. definisjon i 
kapittel 6.  

 Krav til maksimalt støynivå i nattperioden gjelder der det er mer enn ti hendelser per 
natt. 

Støyen fremstilles som støysoner definert av tabell 1. 

Tabell 1: Kriterier for soneinndeling. Alle tall i dB, frittfeltverdier.  

 

 Rød sone: nærmest støykilden. Angir et område som ikke er egnet til støyfølsomme 
bruksformål, og etablering av ny støyfølsom bebyggelse skal unngås. 

 Gul sone: en vurderingssone hvor støyfølsom bebyggelse kan oppføres dersom 
avbøtende tiltak gir tilfredsstillende støyforhold. 

 Hvit sone: angir en sone med tilfredsstillende lydnivå hvor det ikke er behov for 
avbøtende tiltak mot støy. 

3.2 Innendørs lydnivå fra utendørs lydkilder 

Tabell 2 angir grenseverdier for innendørs lydnivå fra utendørs lydkilder i bygninger til 
boligformål i lydklasse C, jf. NS 8175:2012.  

Grenseverdien for maksimalt lydtrykknivå i tabellen gjelder ved ti hendelser eller flere som 
overskrider grenseverdien, og ikke enkelthendelser. 

Tabell 2 Utdrag av NS 8175: Lydklasse C for boliger og kontorer. Høyeste grenseverdier for innendørs A-veid 
tidsmidlet og maksimalt lydtrykknivå, Lekv og Lmaks. 

Type brukerområde  Målestørrelse  Klasse C 

I oppholds- og soverom fra utendørs lydkilder Lekv (dB)1 30 

I soverom fra utendørs lydkilder Lmaks (dB)2 Natt, kl 23-07 45 

I kontor og møterom fra utendørs Iydkilder Lp,A,T (dB) 35 

                                                 

1 skrives også LpA,24h. der p står for pressure (trykk), A for A-veid nivå og 24h fordi det er et døgnekvivalentnivå 
2 skrives også Lp,AF,max, A-veid maksimalt lydtrykknivå med «fast» tidskonstant 

Støykilde  Støysone 

Veitrafikk 

Gul sone Rød sone 

Utendørs støynivå 
Utendørs støynivå 

i nattperioden 
kl. 23–07 

Utendørs 

støynivå 

Utendørs støynivå 
i nattperioden 

kl. 23–07 

55 Lden 70 L5AF 65 Lden 85 L5AF 



Fjellvegen 2-4, Volda kommune – støyrapport. 

ApiAku Lars Oftedahl                 Foretaksregisteret 971 454 989 MVA  
Festningsveien 6, 1368 Stabekk  E:\Prosjekter\2562021-Fjellvn    Side 6 
Tlf 911 86 026 

4 Beregningsforutsetninger 

4.1 Trafikktall 

Trafikkmengder er fra kommunens egne tellinger, utført våren 2018. Trafikktall er fremskrevet 
med 10 år, til 2028, med en antatt økning på 2 %/år. Følgende data er benyttet i 
støyberegningene der hastighet er skiltet hastighet: 

Tabell 3 Trafikkdata i beregningene. ÅDT står for årsdøgntrafikk som er et gjennomsnittstall for ett døgn for 
gjeldende år 

Gate/vei  ÅDT2028  Hastighet, km/t  % tunge kjøretøy 

Engesetvegen 2 550 50 3,8 
Kårstadvegen 3 260 50 2,6 

Trafikken har en døgnfordeling i prosent på 80/15/5 for dag/kveld/natt. 

4.2 Beregningsmetode 

Beregningene av veitrafikkstøy er utført i henhold til Nordisk beregningsmetode for 
veitrafikkstøy. Beregningsverktøy er AutoCAD 2016/NovaPoint støy versjon 18.40 FP4n (inkl 
NovaPoint Støy Powerpack). Input i programmet er digitale kart og trafikkdata. 
Lydutstrålingen fra veitrafikk simuleres i en tredimensjonal modell. Planlagt bygg og eventuelt 
justert terreng er lagt inn i modellen. 

4.3 Andre forutsetninger 

Det er beregnet med førsteordens refleksjoner, absorbsjonsfaktor i fasader er satt til 0,2 og 
refleksjonsfaktor for gate/fortau er 1. Beregningspunkthøyde er satt til 1,8 meter over terreng.  

5 Resultater og kommentarer 

Resultatet av beregningene er vist på tegningene X01 og X02, kapittel 6. Tabellen under viser 
hvilke situasjoner som er beregnet. 

Tabell 4 viser en oversikt over beregnede situasjoner 

Tegningsnummer  Forklaring 

X01 Støysoner med beregningspunkthøyde 4,0m uten støyskjerming 
X02 Støysoner med beregningspunkthøyde 1,8m uten støyskjerming 
X03 Støysoner med beregningspunkthøyde 1,8m med 2,0m høy støyskjerm 

5.1 Støysoner og utearealer 

Støysonekartet X01 viser støysonene for Lden med beregningspunkthøyde 4,0 meter. Kartet 
beskriver støyforholdene ved tenkt 2. etasje. Området mot veien ligger i gul støysone med 
lydnivå i mest utsatte fasade på ca. 60 dB Lden. Selv om det er noe over anbefalt grenseverdi, er 
det ikke noe problem for innendørs lydnivå. Dette kan om nødvendig «reguleres» ned ved 
fasadetiltak mot støy. Balkonger i sydlig fasade i det nærmeste huset mot Kårstadvegen vil 
derimot trenge skjerming mot støy. Dette kan realiseres med et tett rekkverk i tilstrekkelig 
høyde 1,4-1,6 meter. Balkongtak bør ha absorbent for å hindre refleksjoner. 



Fjellvegen 2-4, Volda kommune – støyrapport. 

ApiAku Lars Oftedahl                 Foretaksregisteret 971 454 989 MVA  
Festningsveien 6, 1368 Stabekk  E:\Prosjekter\2562021-Fjellvn    Side 7 
Tlf 911 86 026 

Det er ikke nødvendig med fasadetiltak mot støy for at kravet til innendørs lydnivå 30 dB Lekv 
skal være tilfredsstilt. 

Støysonekartet X02 viser støysonene for Lden med beregningspunkthøyde 1,8 meter over 
terreng og viser lydnivået på uteområdet. Området nærmest veien ligger i gul støysone, men 
områdene videre oppover i terrenget har tilfredsstillende lydnivå under den anbefalte 
grenseverdien på 55 dB Lden. 

Støysonekartet X03 viser støysonene med en 2,0 meter høy støyskjerm. Helningen i terrenget 
er ikke gunstig. Skjermen bør legges på en mur eller oppfylling av terrenget med ca 1 meter der 
skjermen er nærmest veien. Laveste punkt topp skjerm i beregningene er således på kote 69. 

Støyskjermen demper støyen godt slik at hele området vil ligge i hvit3 støysone med 
tilfredsstillende lydnivå under den anbefalte grenseverdien på 55 dB Lden.  

Støyskjermen er ikke nødvendig om det er tilstrekkelig uteareal i hvit støysone ellers på tomta. 

  

                                                 

3 lydnivå ≤ 55 dB Lden 
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Akustikk

Dato
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Sidem.k. Oppdr.a.

Saksbehandler

Lars Oftedahl

Dppdragsansvarlig

Lars Oftedahl

Målestokk

A3 1:500

Status

Tegning nr. Rev.

X01
Plot: lars 27.05.2018 15:42
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Fjellvegen 2-, Volda kommune
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Støy fra veitrafikk
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beregningspunkthøyde 1,8 meter
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Tegnet av Saksbehandler

Lars Oftedahl Lars Oftedahl
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K. E. Meisingset Lars Oftedahl
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Akustikk A3 1:500
Dato

27.05.2018
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Sjekkliste utarbeidd av Fylkesmannen i Møre og Romsdal. Revidert 15.12.2016

Sjekkliste for vurdering av risiko og sårbarheit i saker etter plan- og bygningslova
Namn på tiltak/plan : Detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 - Gbnr 19/182 med fleire, Volda kommune - PlanID: 2018002

Naturgitte
forhold

Er det knytt risiko til følgjande element?
Dersom JA - kommenter i tabellen eller i eige avsnitt/vedlegg.
Grunngje NEI etter behov.

Ja Nei Kommentar

a Er området utsett for snø-, flaum-, jord- og/eller steinskred?
x Skredvurdering er utført med bakgrunn i at området har

aktsomhetssone for jord og flomskred. Skredvurderingen
konkluderer med at området ikke har fare for skred.

B Er området utsett for større fjellskred? x
c Er det fare for flodbølgjer som følgje av fjellskred i vatn/sjø? x
d Er det fare for utgliding av området (ustabile grunnforhold)? x

e
Er området utsett for flaum eller flaumskred, også når ein tek omsyn til
auka nedbør som følgje moglege av klimaendringar?

x

f
Er det kjente problem med overflatevatn, avløpssystem, lukka bekker,
overfløyming i kjellar osb?

x

g Kan det vere fare for skogbrann/lyngbrann i området? x

H
Er området sårbart for ekstremvêr/stormflo medrekna ei ev.
havnivåstigning som følgje av endra klima?

x

I Treng det takast særskilte omsyn til radon? x

j
Anna (Spesifiser)?

Omgjevnad

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar
a Er det regulerte vassmagasin med spesiell fare for usikker is i nærleiken? x
b Er det terrengformasjonar som utgjer spesiell fare (stup etc.)? x

c
Vil tiltaket (utbygging/drenering) kunne føre til overfløyming i lågare-
liggande område?

x

d
Anna (spesifiser)?

Vass-
forsyning

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar

a Er det problem knytt til vassforsyning og avløp i området? x

b
Ligg tiltaket i eller nær nedslagsfeltet for drikkevatn, og kan dette utgjere
ein risiko for vassforsyninga?

x
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c Anna (spesifiser)?

Kraft-
forsyning

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar
a Er området påverka av magnetfelt over 0,4µT frå høgspentliner? x
b Er det spesiell klatrefare i høgspentmaster? x
c Vil tiltaket endre (styrke/svekke) forsyningstryggleiken i området? x

d
Anna (spesifiser)?

Samferdsel

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar
a Er det kjente ulukkespunkt på transportnettet i området? x

b
Vil utilsikta/ukontrollerte hendingar som kan inntreffe på nærliggande
transportårer inkl. sjø- og luftfart utgjere ein risiko for området?

x

c Er det transport av farleg gods til/gjennom området? x

d
Kan området bli isolert som følge av blokkert infrastruktur, eks som følge
av naturhendelser?

x

e
Anna (spesifiser)?

Miljø/
Landbruk

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar

a
Vil plana/tiltaket bli ramma av, eller forårsake forureining i form av lyd,
lukt eller støv?

x Vegtrafikkstøy –utredning er utført og det er konkludert med at
noen balkonger sannsynligvis må ha lokal skjerming. Støyskjerm mot
veg er nødvendig dersom utearealet nærmest Kårstadvegen skal
tilrettelegges som uteoppholdsareal i arealregnskapet.

b
Vil plana/tiltaket bli ramma av, eller forårsake fare for akutt eller
permanent forureining i området?

x

c Vil tiltaket ta areal frå dyrka eller dyrkbar mark? x

d
Anna (spesifiser)?

Er området
påverka/
forureina
frå

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar
a Gruver: opne sjakter, steintippar etc.? x
b Militære anlegg: fjellanlegg, piggtrådsperringar etc.? x

c
Industriverksemd eller aktivitetar som t.d. avfallsdeponering,
bålbrenning, skipsverft, gartneri etc.?

x
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tidlegare
bruk

d Anna (spesifiser)?

Brann/-
ulukkes-
beredskap

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar

a Har området mangelfull sløkkjevassforsyning (mengde og trykk)? x

b Har området dårlige tilkomstruter for utrykkingskjøretøy? x

c
Anna (spesifiser)?

Sårbare
objekt

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar

a

Medfører bortfall av følgjande tenester spesielle ulemper for området:
- elektrisitet,
- teletenester?
- vassforsyning?
- renovasjon/avløp?

x

b Er det spesielle brannobjekt i området? x
c Er det omsorgs- eller oppvekstinstitusjonar i området? x Ingen innenfor planområdet, men flere institusjoner i nærområdet.
d Anna (spesifiser)?

Verksemds
risiko

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar
a Omfattar tiltaket spesielt farlege anlegg? x

b
Vil utilsikta/ukontrollerte hendingar i nærliggande verksemder
(industriføretak etc.), utgjere ein risiko?

x

c Er det storulukkesbedrifter i nærleiken som kan representere ein fare? x

d
Anna (spesifiser)?

Ulovleg
verksemd

Er det knytt risiko til følgjande element? Ja Nei Kommentar
a Er tiltaket i seg sjølv eit sabotasje-/terrormål? x
b Finst det potensielle sabotasje-/terrormål i nærleiken? x
c Anna (spesifiser)?

Sjekklista er gjennomgått den 05/08 - 19 av sign: Maria Havnegjerde Skylstad
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Detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2, Gbnr 19/182 med fleire, 
Volda kommune - PlanID 2018002 
 
Vi viser til vedtak i kommunestyret 18.06.2020, sak 68/20, og oversender vedlagt revidert 
reguleringsplanforslag for Fjellvegen 2, Gbnr 19/182 med fleire, Volda kommune - PlanID 
2018002.  
 
Vedlagte dokumenter er som følger: 
 
Planforslag: Planføresegner og planbeskrivelse i pdf-format.  
 
Vedlegg 1: Illustrasjonsplan rev. 240620 
Vedlegg 2:  Terrengprofil rev. 240620 
Vedlegg 3:  Solskjema rev 24.06.20 
Vedlegg 4: Kontrollrapport digitalt plankart 
 
Utførte endringer i revisjonen: 
 
Føresegnene: 
§ 4.2.5: Tillatt byggehøyde for bygg innenfor BBB1 er satt til kote 84.0.  
 
Planbeskrivelsen: 
Illustrasjoner og solskjema er oppdatert i forhold til vedtatt tillatt høydeplassering (maks 
kote 84).  
 
Siden avkjørselen er plassert midt i en bratt bakke, blir plassering for tilknytningspunktet 
påvirket av kotehøyden i vegen og kotehøyde for parkeringsplasser. Når byggets makshøyde 
er vedtatt senket med 1 meter i planvedtaket, kan dette føre til at garasjen også blir plassert 
1 meter lavere. Det er naturlig å plassere avkjørselen på omtrent samme kotehøyde som p-
plassen og garasjen, og med tilknytningspunkt i en bakke, er det sannsynlig at det blir behov 
for å justere plassering for regulert adkomst i forbindelse med byggesak. 
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Illustrasjonsplanen viser den naturlige plasseringen for avkjørselen dersom også garasjen blir 
senket med 1 meter. 
 
Vi vurderer at plandokumenter nå samsvarer nå med planvedtaket. Plankartet er uendret. 
 
 
Med vennlig hilsen 
proESS AS 

 
 
 

Sindre Øen       Maria H. Skylstad 
 



1

Volda kommune

PLANFØRESEGNER
(etter pbl.-08)

Detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2
Gbnr 19/ 182 med fleire, planID 2018002

§ 1 - Generelt

1.1 - Gyldighetsområde:

Disse reguleringsføresegnene gjeld for det området som på plankartet er vist med
reguleringsgrenser. Innafor disse grensene skal areala brukast slik som planen (plankartet
og føresegnene) fastsetter.

1.2 - Andre lover og vedtekter:

Reguleringsføresegnene kjem i tillegg til plan- og bygningslova (pbl.) og eventuelle gjeldande
bygningsvedtekter for kommunen.

1.3 - Unntak:

Etter at denne reguleringsplanen med tilhøyrande føresegner er gjort gjeldande, kan ein ikkje
gjere privatrettslege avtalar som er i strid med disse.

Unntak frå plan og reguleringsføresegner kan, der særlege grunner talar for det, tillatast av
kommunen.
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§ 2 - Reguleringsføremål

Areala innanfor planens grenser er regulert til følgande formål:

1. Bygningar og anlegg (pbl. §12-5, nr. 1)

- Bustadar – frittliggande småhus
- Bustadar - blokk (BBB)
- Renovasjon, felles (f_BRE)
- Leikeplass, felles (f_BLK)
- Bestemmelsesområde – parkeringsgarasje under f_BLK (RpBo#1)

2. Samferdselsanlegg og teknisk infrastruktur (pbl. §12-5, nr. 2)

- Køyreveg, offentlig (o_SKV)
- Køyreveg, felles (f_SKV)
- Fortau, offentlig (o_SF)
- Gang-/sykkelveg, offentlig (o_SGS)
- Anna veggrunn, tekniske anlegg

3. Grøntstruktur (pbl. §12-5, nr 3)

- Friområde, offentlig (o_GF)

4. Omsynssoner (pbl. §12-6)

- Frisiktsoner – H140
- Rød støysone – H210
- Gul støysone – H220

§ 3 - Fellesføresegner

3.1- Plassering og definisjonar:
Bygningar skal plasserast innanfor regulerte byggegrenser. Tillatt bygd areal (BYA)
definerast etter teknisk forskrift (TEK). %-BYA angir tillatt bygd areal i prosent av tomta sitt
nettoareal. Del av parkeringskrav som ikke dekkes i garasjekjeller og som blir etablert på
bakkenivå, reknast med i utnyttinga. Utnytting skal reknast av BBB1 og BBB2 samla.

Gesims- og mønehøgde bereknast i samsvar med TEK §5.9 og §6.2, og reknast i forhold til
gjennomsnittleg planert terreng.

3.2 – Bygningane si form, plassering, materialbruk og farge:
Kommunen skal ved behandling av byggesøknader sjå til at bygningar får ei god form og
materialbehandling, og at det leggast vekt på å finne ei så god løysing som mogeleg i forhold
til terrengtilpassing og opparbeiding av uteopphaldsareal. Utandørs parkeringsplassar kan
plasserast utanfor regulert byggegrense. Bygningar kan ha flatt tak, pulttak eller tak med
møne. Utkraga bygningsdelar kan plasserast utanfor regulerte byggegrenser med inntil 1
meter.
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3.3 – Terrengbehandling, utomhusplan:
Ikkje bygd del av tomta skal utformast tiltalande og leggast til rette med universell utforming,
der det er mogeleg.

3.4 - Kommunaltekniske anlegg:
Innanfor byggeområda kan det oppførast trafokioskar, pumpestasjonar eller andre tekniske
innretningar der dette er nødvendig. Frittståande bygg skal tilpassast stadens bygningar med
omsyn til form og farge. Slike innretningar skal godkjennast av kommunen.

3.5 - Drenering, tilgang til kommunaltekniske anlegg:
Utbygger må sørge for nødvendig drenering for overvatn og grunnvatn, og om mogeleg
sørge for full fordrøyning eller anna løysing etter godkjenning av kommunen.

3.6 - Sykkelparkering
Det skal tilrettelegges for 2 parkeringsplassar for sykkel pr bueining. Den eine plassen kan
plasserast i bod.

3.7 - Leikeplass:
For planen gjelder statlige retningslinjer for sikkerhet av leikeplassutstyr. I tillegg
gjelder Forskrift om tekniske krav til byggverk (TEK 17), kap. 8 Uteareal og plassering av
byggverk og kommunens rettleiar for leike- og aktivitetsområder.

3.8 - Universell utforming:
Planlegging og utbygging skal basere seg på prinsippet om universell utforming/tilgjenge for
alle der dette er mogeleg.

3.9 - Automatisk freda kulturminne:
Dersom ein under arbeid i området kjem over noko som kan være automatisk freda
kulturminne, pliktar ein å stoppe arbeidet og ta kontakt med kulturavdelinga i fylket for
avklaring, jf. kulturminnelovas § 8 andre ledd.

3.10 – Utbyggingsavtale
Det skal inngåast utbyggingsavtale med kommunen i samband med opparbeiding av fortau
langs Fjellvegen, og i samband med opparbeiding av teknisk infrastruktur.

§ 4 - Bygningar og anlegg

4.1 – Bustadar – frittliggande småhus

Formålet er plassert under siktsoner. For formålet gjelder same føresegner i detaljplan som
er gjeldande for hovuddelen av tomta.

4.2 – Bustadar – blokk – BBB

Innanfor området kan det etablerast bygningar med bustadformål samt parkeringskjellar.

4.2.1 Situasjonsplanen skal vise:
- Tilkomstveg, parkeringsløysingar, stigningsforhold på avkjørslar. I tillegg stigningsforhold

for gangtilkomst mellom utandørs parkering og hovudinngang.
- Biloppstillingsplassar, felles parkeringsareal og manøvreringsareal, anna disponering av

fellesareal som gjerde, murer, plass for snølagring, skråningar og drenering.
- Plassering og høgde på bygningar med snitt innehaldande høgdedokumentasjon i

forhold til tilstøytande bygningar og terreng. Takvinkel, møneretning og etasjetal på
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planlagde bygg.
- Utforming, bruk og behandling av ubygd areal, herunder terrengplanering.
- Uteopphaldsareal, herunder regulert leikeareal.
- Løysningar for tekniske anlegg (trafo, VVA, etc.).
- Dokumentasjon for nødvendige støytiltak.
- Dokumentasjon av fargebruk.

Innanfor området BBB2 kan det etablerast felles oppsamlingsareal for renovasjon på
uteareal under føresetnad av at dette blir etablert i samsvar med anvisningar frå
renovasjonsselskapet.

4.2.2 Parkeringskrav bil:
Bueining nr 1-10: 1,5 p-plass pr bueining
Bueining nr 11-x: 1,25 p-plassar pr bueining
10 % av parkeringsplassane skal vere opparbeidde som HC-parkering.
50 % av felles parkeringsplassar skal vere tilrettelagt med ladepunkt for elbil. Private
parkeringsplassar skal opparbeidast med mogeleg etablering av ladepunkt.

4.2.3 Grad av utnytting:
Grad av utnytting settast til maksimalt 50 % BYA for begge områder samla jf. § 3.1.

4.2.4 Tal bueiningar:
Innanfor område BBB1 og BBB2 kan det etablerast inntil 32 bueiningar totalt.

4.2.5 Byggjehøgder:
Tillaten byggjehøgde for bygg innanfor BBB1 er kote 84.0.
Tillaten byggjehøgde for bygg innanfor BBB2 er kote 83.5. 4. etasje skal vere tilbaketrekt frå
sør og frå nordvest. Det er tillate å etablere takterrasse der 4. etasje er tilbaketrekt i forhold til
3. etasje.

Det er tillate å montere rekkverk på gesims, heishus og nødvendige tekniske
installasjonar/del av bygningskonstruksjon på tak/gesims høgare enn gitte makshøgde.
Tekniske rom kan etablerast på inntil 10% av takflata med høgde maks 3 m over tillaten
byggehøgde.

Parkeringskjellar kan etablerast under bygga samt utanfor bygningens fasade og under
regulert leikeareal. Det skal dokumenterast at garasje som er plassert under leikeareal blir
etablert med ein konstruksjon som tåler vekt av jordmasse slik at arealet kan tilplantast med
vegetasjon.

4.2.6 Privat uteareal:
Private uteplassar kan etablerast som vinterhage/innglasa eller delvis innglasa balkong
dersom dette er nødvendig for å oppnå tilstrekkeleg kvalitet. Bruk av innglasa balkong som
privat uteareal føreset at bueininga har tilgang til felles uteopphaldsareal som tilfredsstiller
støykrava. Overbygd del av terrasser og takterrassar kan medreknast som uteopphaldsareal
i arealrekneskapen.

4.2.7 Felles uteopphaldsareal:
Minste uteopphaldsareal (MUA), er areal som er eigna til leik, opphald og rekreasjon.
Uteopphaldsarealet omfattar regulert leikeareal og ubebygde delar av tomta, som ikkje er
avsett til køyring og parkering. Stigningsgrad på uteopphaldsareal som kan leggast til grunn i
arealrekneskapen skal ikkje vere brattare enn 1:3 og ha ei minimumsbredde på 5 meter.
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4.2.8 Nybygg innafor område BBB2:
Dersom det blir omsøkt nybygg innanfor område BBB2 før fartsgrensene på Fjellvegen og
Kårstadvegen er senka fra hhv 50/50 til 30/40, skal nybyggets yttervegger ikkje plasserast
utanfor eksisterande byggs ytterveggar i retning mot krysset Fjellvegen/Kårstadvegen.
Denne føresegna gjeld for bygningsdelar som er plassert innanfor siktsone 45x45 jf pkt 6.3.2
i planbeskrivelsen.

4.3 - Renovasjon, felles (f_BRE)
Innanfor området skal det etablerast felles nedgraven oppsamlingsplass for
hushaldningsavfall.

4.4 - Leikeplass, felles (f_BLK):
Felles leikeplass f_BLK skal være felles for bebuarar innanfor planområdet.

Leikearealet skal opparbeidast i samsvar med kommunens retningsliner, «Rettleiar for leike-
og aktivitetsområde» (godkjent 14.02.2019). Området skal nyttast til nærleikeplass og sosialt
samlings- og aktivitetsområde.

Nærleikeplassen skal opparbeidast med benk, bord og minst tre leikeapparat eller
installasjonar (som til dømes klatrestativ, balansestokkar, vannleik eller leikehytte. Både fast
og mjukt dekke skal etablerast.

Leikearealet skal sikrast med gjerde. Sikring av leikemiljøet i samband med trafikk, murer,
skjeringar og skråningar som opparbeidast, kviler på utbygger/tomteeigar etter plan- og
bygningslova.

4.5 - Bestemmelsesområde – parkeringsgarasje under f_BLK (RpBo#1)
Det er tillate å etablere felles parkeringsgarasje under regulert felles leikeplass - f_BLK.
Bygningen skal etablerast slik at f_BLK kan etablerast i om lag samme høgde som 1. etasje
for bygning innafor område BBB1.

§ 5 - Samferdselsanlegg og teknisk infrastruktur

5.1 – Køyreveg, offentleg (o_SKV)
o_SKV1 er eksisterande veg «Fjellvegen» og skal nyttast som tilkomstveg for f_SKV1.
Vegen skal etter etablering av fortau o_SF1 og o_SF2 ha ei vegbredde på 4,5 meter
inkludert vegskulder.

o_SKV2 er eksisterande veg «Teinene»
o_SKV3 er eksisterande veg «Kapteinsvegen».
o_SKV4 er del av regulert veg «Teinene» som ikkje er etablert.
o_SKV5 er eksisterande veg «Kårstadvegen» vist med reguleringsformål til senterlinje.

5.2 – Køyreveg, felles (f_SKV1)
f_SKV1 skal nyttast som avkøyrsle for bueiningar innanfor planområdet som er tilknytta
vegen. Regulert vegareal kan nyttast som manøvreringsareal. Vegen inkludert vegskulder
skal opparbeidast i regulert bredde.
f_SKV2 vidarefører regulert avkjørsle i gjeldande plan.
f_SKV3 vidarefører regulert avkjørsle i gjeldande plan.

5.3 – Anna veggrunn – tekniske anlegg
Areala er sideareal til regulert vegareal, og skal ved behov gi areal til veggrøft.
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5.4 – Fortau, offentlig (o_SF)
o_SF1 og o_SF2 skal etablerast i regulert breidde 2 meter inkludert vegskulder. Fortauet
skal opparbeidast slik at det er mogeleg å krysse fortauet med for eksempel ambulanse ved
inngangsparti for BBB1 og BBB2.

o_SF3, o_SF4 og o_SF5 er eksisterande opparbeida fortau.

5.5 – Gang-/sykkelveg, offentlig
o_SGS1 er eksisterande opparbeida gang- og sykkelveg.

§ 6 - Grønstruktur

6.1 – Friområde, offentlig (o_GF):
Vidareført frå gjeldande reguleringsføresegner kan området nyttast til formål som gangsti,
turveg, leikeplass, ballplass m.v.

§ 7 - Omsynssoner

7.1 – Frisiktsoner H140:
Innanfor frisiktsonene skal det være fri sikt på minimum 0,5 m over tilgrensande vegers nivå.
Busker, trær, gjerde eller andre konstruksjonar som kan hindre sikt er ikkje tillate.

Høgstamma trær, trafikkskilt og lysmaster kan plasserast i frisiktsona, dersom dei ikkje
hindrar fri sikt. Parkeringsplassar kan ikkje etablerast i frisiktsoner. Kommunen kan krevje at
sikthindrande vegetasjon og gjenstandar blir fjerna.

7.2 – Støysoner, gul og rød (H210 og H220)
Nye tiltak skal planleggast slik at støytilhøva innandørs og utandørs vert tilfredsstillande.
Miljødepartementet sin retningsline for behandling av støy i arealplanlegging (T-1442), skal
leggast til grunn ved vurderinga. For bygningane og uteopphaldsareal gjeld
miljøverndepartementets føresegner om utandørs støynivå på maks. LDEN 55 dB jf. Tabell 3 i
Klima- og miljødepartementets retningslinje T-1442/2016.

Ved etablering av nye bueiningar i gul støysone, skal støyvurdering dokumentere at
bueiningane har ei stille side samt tilgang til egna uteopphaldsareal med tilfredsstillande
støynivå hvor støygrensene i tabell 3 blir tilfredsstilt, dvs maks. LDEN 55 dB. Minst halvparten
av rom for varig opphald og minst eit soverom skal vende mot stille side. Støykrav for
uteopphaldsareal skal vere tilfredsstilt. Felles uteareal / leikeplass skal tilfredsstille
grenseverdiane for støy i tabell 3, dvs maks. LDEN 55 dB. Grenseverdiane for innandørs
støynivå i teknisk forskrift NS8175:2012 klasse C skal være oppfylt.
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§ 8 - Rekkefølgekrav

8.1 – Utbyggingsavtale for fortau og teknisk infrastruktur:
Før det kan gis løyve til igangsetting for etablering av nye bygningar innanfor område BBB1
og BBB2, skal det ligge føre utbyggingsavtale vedr. etablering av fortau o_SF1 og o_SF2,
samt vedr. etablering av teknisk infrastruktur for byggeområdet.

8.2 – Vann og avløp, overvann:
Før det kan gis løyve til igangsetting for etablering av nye bygningar innenfor område BBB1
og BBB2, skal det ligge føre plan for vann, avløp og overvann.

8.3 - Felles leikeplass f_BLK:
Før det kan gis bruksløyve til nye bygningar innanfor området BBB1 og BBB2, skal f_BLK
være ferdig opparbeida i tråd med jf. §4.4.

8.4- Regulert renovasjonsareal
Før det kan gis bruksløyve til nye bygningar innanfor området BBB1 og BBB2, skal f_BRE1
være ferdig opparbeida.

8.5 – Støytiltak
Før det kan gis bruksløyve til nye bygningar innanfor området BBB1 og BBB2, skal det
dokumenterast at eventuelle støytiltak er etablert i tråd med utført støyberegning datert
19.07.2019. Ved behov for støyskjerming av felles uteopphaldsareal kan støyvurdering
datert 28.05.2018 leggast til grunn.

8.6 – Regulert avkjørsel
Før det kan gis bruksløyve til nye bygningar innanfor området BBB1 og BBB2, skal f_SKV1
være ferdig opparbeida. Bygging kan skje ved bruk av regulert avkjørsel med
anleggsvegstandard.

8.7 – o_SF1
Før det kan gis bruksløyve til nye bygningar innanfor området BBB1 og BBB2, skal o_SF1
være ferdig opparbeida.

8.8 – Nybygg i BBB2
Det kan ikkje gis løyve til tiltak innafor område BBB2 før kommunen har gjennomført
fartsreduksjon på Fjellvegen fra 50 km/t til 30 km/t, samt fartsreduksjon på Kårstadvegen fra
50 km/t til 40 km/t.

Unnatak: Dersom nybygg blir omsøkt med plassering som nemnd i §4.2.8, skal kravet som
er gitt i 1. avsnitt i denne paragraf ikkje gjelde.

Ålesund, 07.08.2019
Rev. 03.10.2019
Rev. 13.01.2020
Rev. 22.01.2020
Rev. 14.05.2020
Rev. 24.06.2020
proESS AS
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1 Sammendrag 
 
Planforslaget tilrettelegger for et moderne bærekraftig boligprosjekt med moderne løsninger og et 
godt lekeareal med mulighet for universell utforming. Parkering er planlagt i underetasjer og under 
lekearealet.  Gjennom reguleringsprosessen oppnår fellesskapet at det blir tilrettelagt for fremtidig 
fortau langs Fjellvegen helt frem til krysset ved Kapteinsvegen. Prosjektet tilrettelegger også for at 
barn får et trygt lekeareal innenfor eget areal uten å måtte bevege seg på kjøreareal, og er ellers 
tilrettelagt i tråd med krav i kommuneplanen og overordnede planer og retningslinjer ellers. I tillegg 
tilrettelegger planen for at Fjellvegen stenges for biltrafikk i krysset mellom Fjellvegen og 
Kapteinsvegen. 

2 Bakgrunn 
 
2.1 Hensikten med planen  
 
Hensikten med planen er å tilrettelegge for 2 nye bustadblokker, leikeareal og adkomst. Kommunen 
har stilt krav om at planområdet må utvides for å regulere inn fortau langs Fjellvegen fra 
Kårstadvegen til Kapteinsvegen.  

 
2.2 Forslagstiller, plankonsulent, eierforhold 
 
Forslagsstiller er Fjellvegen 2 AS som er grunneier innenfor planområdet. Plankonsulent har vært HA-
PLAN AS i perioden fra oppstart av planarbeid vår 2018 og frem til proESS AS, Ålesund overtok 
plandokumentene til sluttføring av planarbeidet i starten av 2019. 
 
2.3 Tidligere vedtak i saken 
 
Formannskapet har 17.04.2018 i formannskapssak 65/18 
gitt samtykke til at det vert varsla oppstart av planarbeid. 
 
2.4 Utbyggingsavtaler 
 
Det er planlagt utbyggingsavtale med kommunen i 
forbindelse med teknisk infrastruktur og fortau langs 
Fjellvegen. 
 
2.5 Krav om konsekvensutredning? 
 
Med bakgrunn i at planlagt formål for området er i 
samsvar med overordnet plan, vurderer man at 
planarbeidet ikke utløser krav om konsekvensutredning. 
 

  
Kartutsnittet over: Planområdet slik det ble 
varslet opprinnelig 
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3 Planprosessen 
 
3.1 Medvirkningsprosess, varsel om oppstart. 
 
Oppstart av planarbeid ble varslet til grunneiere, naboer og offentlige instanser med brev datert 
23.05.2018. Kunngjøringen ble varslet med innrykk i Møre.  
 

4 Planstatus og rammebetingelser (Med vekt på avvik 
fra overordnet plan) 
 
4.1 Kommuneplanens arealdel  
 
I gjeldende kommuneplan er 
området avsatt til boligformål.  
 
4.2 Gjeldende 
reguleringsplaner 
 
Fjellvegen 2 og 4 inngår i 
reguleringsplanen for Engeset – 
Klepp (planID 1984002) der det 
er regulert til offentleg formål. 
Medteke areal på nordsida av 
denne tomta er regulert til 
friområde. 
Elles omfattar planområdet 
vegareal og litt bustadareal 
langs vegane. 
 
 

Kartillustrasjonen viser planområdets byggeområde med sirkel i gjeldende 
kommuneplan 
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4.3 Tilgrensende planer 
 
Vest for byggeområdet finnes et større areal 
regulert til parkering. På sørsiden er arealene 
regulert til offentlig formål. I nord og øst 
finnes regulerte lekeareal hvorav arealet i 
nord er inkludert i denne planen. For øvrig er 
arealene i vest, nord og øst regulert til 
frittliggende småhusbebyggelse. 
 
4.4 Temaplaner 
 
Aktuelle temaplaner i tilknytning til 
kommuneplanen som angår planområdet 
skal hensyntas i planarbeidet. 
 
4.5 Statlige 
planretningslinjer/rammer/føringer 
 

- Rundskriv T-2/08 om barn og 
planlegging/Rikspolitiske 
retningslinjer for å styrke barn og 
unges interesser i planleggingen 

- Retningslinje for behandling av støy i 
arealplanlegging T-1442 (2012) 

- Statlige planretningslinjer for samordnet bolig-, areal- og transportplanlegging 
- Universell utforming, prinsippet nedfelt i plan- og bygningslovens formålsparagraf 
- Veileder for naturmangfoldloven kap II 

 
 

5 Beskrivelse av planområdet, eksisterende forhold 
 
5.1 Beliggenhet 
 
• Beliggenhet- Planområdet ligg sentralt i Volda. Byggeområdet, tomta gbnr. 19/182 ligg like nord for 
Kårstadbygget (den gamle lærarskulen). Tomta har vegar på 3 sider. Langs vestsida ligg Fjellvegen 
med 2 store parkeringsplassar og langs austsida ligg Teinene som ein tilkomstveg til bustader. På 
sørsida ligg Kårstadvegen som er ein av dei mest trafikkerte kommunevegane i Volda. 

Kartillustrasjonen viser planområdets byggeområde markert med 
sirkel i gjeldende reguleringsplan. 
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Illustrasjonen over viser oversiktskart for Volda sentrum. Planområdet er markert med rosa sirkel. 

• Avgrensning og størrelse på planområdet: Planområdet har en størrelse på ca 7.8 dekar, dette 
inkluderer vegareal som kommunen ønsker skal inkluderes i planen. Byggeområdet har en størrelse 
på ca 2.7 dekar. Planområdet er avgrenset ved formålsgrenser, samt ved frisiktsoner. Mot vest midt i 
Fjellvegen, mot nord langs nordlig grense for friområdet, mot aust i vegen Teinene. I tillegg er det 
inkludert areal som skal vise kryss og frisiktsoner i sør. 
 
Avstand til anna infrastruktur:  
Planområdet ligg i eit stort etablert bustadområde med kort veg til kollektivtrafikk, arbeidsplassar og 
dei mest aktuelle sentrumsfunksjonane.  Avstander til aktuell infrastruktur: 

1. Busshaldeplass: ca 10 meter   
2. Lærerhøgskulen (Kårstadbygget): ca 16 meter 
3. Rådhuset i Volda: ca 708 meter  
4. Volda sentrum/ Busstasjonen: ca 800 meter  
5. Ørsta: 10 km  
6. Festøy fergekai: 46,5 km  
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5.2 Dagens arealbruk og 
tilstøtende arealbruk:  
 
Planområdet: 
Byggeområdet er i dag nytta 
til enkle hyblar av 
tilårskomen standard.  
 
Naboområdet: Rett sør 
finnes Kårstadbygget som er 
tilholdssted for 
lærerhøgskulen. Arealene i 
vest, nord og øst er 
bebygget med hovedsakelig 
frittliggende småhus. Få 
meter lenger øst finnes 
grøntarealer langs elva. 
 
5.3 Stedets karakter 

• Struktur og 
estetikk/byform – 
Eksisterende bygg fremstår 
som eldre boligblokk som er 
parallellforskjøvet 
horisontalt og vertikalt. I 
tillegg et lavere langstrakt 
bygg i nordlig del av 
byggeområdet. 
 
5.4 Landskap 
 
• Topografi og landskap – 
Terrenget er forholdsvis 
bratt innenfor planområdet 
med en gjennomsnittlig 
stigningsgrad på ca 1:6.7. 
Fjellvegen er svært bratt og 
har en stigningsgrad på ca 
1:6 på det bratteste.  
 
• Solforhold – Planområdet 
har svært gode solforhold, 
blant annet på grunn at 
terrenget heller mot sør. 
 

Flyfoto viser planområdet og omegn. Planområdets byggeområde er markert med 
sirkel. 

Foto viser eksisterende bebyggelse sett fra nordvest. Volda sentrum i bakgrunnen. 



PLANBESKRIVELSE 
Detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 
Gbnr 19/182 med fleire, Volda kommune 
PlanID: 2018002 
Dato: 07.08.2019, rev 03.10.19, rev. 13.01.20, rev. 22.01.20, rev. 14.05.20, rev. 24.06.2020 
 

8 
 

• Lokalklima – Klima som for Volda generelt. Vanligste vindretning er fra sørvest.  

• Estetisk og kulturell verdi – Ingen registrerte verdier i forhold til estetikk og kultur. 
 
5.5 Kulturminner og kulturmiljø 
 
Ingen registrerte kulturminner eller 
kulturmiljø innenfor planområdet. Området 
er allereie utbygd og der er lite potensiale 
for funn.  Et er gitt generelt krav om varsling 
til kulturmyndigheitene viss ein under arbeid 
finn noko som kan vere automatisk freda 
kulturminne er medteke i føresegnene. 
Bygget som er plassert rett sør for 
planområdet er registrert som kulturminne. I 
tillegg finnes 2 Sefrak registreringer i 
nærområdet. 
 
  

Foto viser eksisterende bygg og nærområdets bebyggelse sett frå sørvest 

Kulturminneregistreringer i nærområdet. Planområdets 
byggeareal markert med sort sirkel. 
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5.6 Naturverdier 
 
I planarbeidet har man foretatt søk i relevante databaser for å avdekke om det finnes registrerte 
naturverdier innenfor planområdet. Det 
finnes ikke registrerte arter av noe slag 
innenfor planområdet, men i området rett 
sør finnes det registrering både av rødlistet 
art Alm og fremmed art platanlønn. 
Vurdering i forhold til naturvernloven er 
utført under kap. 8. 
 
5.7 Rekreasjonsverdi/rekreasjonsbruk, 
uteområder 
 
Uteområdet har ikke vært benyttet til 
rekreasjon tidligere. 
 
5.8 Landbruk 
 
Området har ikke vært benyttet til landbruk i 
moderne tid. 
 
5.9 Trafikkforhold 
 
• Kjøreatkomst –Planområdet har pr i dag 3 
kjøreadkomster, alle fra Fjellvegen. 
Reduksjon av avkjørsler til byggeområdet vil 
bedre trafikksikkerheten. Kårstadvegen rett 
sør for byggeområdet er en av de mest 
trafikkerte kommunevegane i Volda. Langs 
byggeområdets vestside ligg Fjellvegen med 2 
store parkeringsplassar, og langs austsida ligg 
Teinene som ein tilkomstveg til bustader. 
 
• Vegsystem – Det 
pr i dag mulig å 
parkere og kjøre 
inn ved alle 3 
adkomster, men 
det er etablert p-
plasser i det 
nordvestligste 
området ved 
adkomst merket 
3. Det finnes 
ingen vegsystem 
innenfor 
planområdet. 

Kartutsnittet over viser at det ikke er registrerte naturverdier 
innenfor planområdet. Det viser imidlertid at det er registert en 
rødlistet art rett sør for planområdet (gul sirkel) Dette er Alm. 
Kartutsnittet viser også registrering av fremmed art (grønn farge) 
Dette er platanlønn. 

Foto viser eksisterende 3 adkomster for planområdet. 
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• Ulykkessituasjon – I Statens vegvesens 
vegkart er det registrert 2 ulykker ca 50 
meter sørøst for byggeområdet. Den ene 
ulykken hadde ingen personskader og den 
andre er registrert med lettere skade. 
Registrerte årsaker: «Fotgjenger krysset 
kjørebanen i gangfelt utenfor kryss» og 
«Påkjøring forøvrig ved høyresving». Vi 
vurderer at krysset rett sør for 
byggeområdet hittil ikke har vært utsatt for 
ulykker.  

 
• Trafikksikkerhet for myke trafikanter – Det er 
etablert fortau langs Engesetvegen frem til kryss 
mellom Fjellvegen/Kårstadvegen/ Skjervavegen.  
 
 
• Kollektivtilbud- Det er etablert bussholdeplass i 
umiddelbar nærhet til byggeområdet, ved 
Kårstadvegen. 
 
 
 
 
 

5.10 Barns interesser 
 
Ingen lekearealer er opparbeidet i nærområdet pr i dag, men det er regulert 2 grønne arealer i 
umiddelbar nærhet til planområdet med arealstr på hhv 460 m2 (nord) og 220 m2 (øst). Ca 70 meter 
mot øst finnes et større grøntområde som kan benyttes til frilek. I umiddelbar nærhet finnes 
idrettsanlegg, og i nærområdet finnes barneskole med lekeområder. 
 

Kartutsnittet viser plassering for registrerte ulykkespunkt i Statens 
vegvesens database. Ulykkespunkt er merket med blå sirkel. 

Kartutsnittet viser at bussholdeplass er plassert i 
umiddelbar nærhet til byggeområdet. 
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Kartutsnittet over viser at planområdets plassering er svært sentral i forhold til skoler og barnehager. I tillegg er arealet 
plassert svært nær grøntareal som kan nyttes til frilek. 

5.11 Sosial infrastruktur 
 
• Skolekapasitet – Kommunen har tilgjengelig 8 barneskular (ein privat) og 1 ungdomsskule. I tillegg 
er videregående skole og høgskolen plassert like i nærheten. Avstander: 
 

1. Øyra barneskole: ca 340 meter  
2. Volda ungdomsskole: ca 940 meter   
3. Volda videregående skole: ca 120 m 
4. Høgskulen i Volda: ca 250 m 

 
• Barnehagedekning – Kommunen har tilgjengelig 6 private barnehager og 7 offentlige barnehager. 
Avstander: 
 

1. Trollsletta Barnehage: ca 400 meter 
2. Røysmarka barnehage: ca 300 meter 
3. Oppigården barnehage ca 780 meter  
4. Øyra Barnehage: ca 1000 meter  
5. Rotset barnehage ca 1500 meter  

 
5.12 Universell tilgjengelighet  
Planområdet er bratt og man ser for seg at det vil være en fordel på knytte sammen utearealer i nord 
og sør ved hjelp av heis eller lignende.  

• Vann og avløp: Kapasitet for ledningsnettet når det gjelder overvann og spillvann ikke kjent.  
Kommunen har opplyst at det er nok kapasitet på vassleidningsnettet i området. Det må oppsettast 
brannhydrant ved Fjellvegen 2.   
 
• Trafo: Mørenett har i forbindelse med innspill til oppstart informert om at det finnes 
lavspentkabler med en viss kapasitet frem til tomta. De varsler at dersom effektuttaket blir større 
enn kapasiteten, så må fordelingsnettet forsterkes og en må sannsynligvis sette opp en ny 
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nettstasjon ovenfor Kårstadbygget. Denne vil i tilfelle erstatte eksisterende nettstasjon i 
Kårstadbygget som skal ha en vanskelig tilgjengelighet. 
 
• Energiforsyning og alternativ energi, fjernvarme m.m.- er ikke aktuelt for planområdet. 
 
 
5.13 Grunnforhold 
 
• Stabilitetsforhold 
Planområdet har morene i grunnen. 

 
Kartutsnittet viser grunnforholdene i løsmassekart fra NGU. 

Løsmassekart viser at området har tykk morene i grunnen. 
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Kartutsnittet viser at området er plassert innenfor aktsomhetssone for jord og flomskredfare. 

Skredfarevurdering – Multiconsult: 

Planområdet er plassert innenfor aktsomhetssone for jord og flomskredfare. Det er derfor innhentet 
skredfarevurdering fra ekstern konsulent som konkluderer med at området ikke har fare for jord og 
flomskred.  Denne er nærmere beskrevet i kap. 6. 

‘• Ledninger – Eksisterende bygg er tilknyttet 
offentlig ledningsnett. 
 
5.14 Støyforhold – Byggeområdet er påvirket 
av trafikkstøy fra Kårstadvegen og har gul 
støysone. Det er derfor foretatt utredning av 
støyforholdene. Dette blir nærmere 
beskrevet i kapittel 6 og 8.  
 

5.15 Risiko‐ og sårbarhet (eksisterende 
situasjon) 

• Risikomatrise viser at området er påvirket 
av vegtrafikkstøy og aktsomhetssone for jord 
og flomskred. Med bakgrunn i dette er det 
foretatt støyvurdering og skredfarevurdering. 
Resultatet av vurderingene er deretter 
vurdert i matrisen: Støy må håndteres med 
skjerming og området er vurdert fritt for 
skredfare. 
 

Kartutsnittet viser ledningskart for planområdet (markert med 
sirkel) 
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• Rasfare – Skredfarevurdering konkluderer med at området ikke er utsatt for skredfare. 
• Flomfare –Avstand til elv er større enn 20 meter. For øvrig har skredfarevurdering vurdert området 
som trygt i forhold til fare for sørpeskred i sin skredfarerapport. 

• Vind – Som normalt for området – ingen særskilte hensyn 
• Støy – Vegtrafikkstøy er utredet i planprosessen 
• Luftforurensing – Ikke aktuelt. 
• Beredskap og ulykkesrisiko – Sjukehuset i Volda er plassert ca 900 meter fra planområdet.  
Sentrum brannstasjon er plassert i nye lokale i/ved Volda sentrum. 
 
5.16 Næring 
 
Vi er ikke kjent med at det er næringsvirksomhet innenfor området pr i dag. 
 
5.17 Analyser/ utredninger 
 
Støyvurdering og skredfarevurdering er gjennomført i forbindelse med planarbeidet.  

 
6 Beskrivelse av planforslaget 
 
6.1 Planlagt arealbruk 
 
Planområdet slik det fremstår i dag er planlagt sanert. 
Planområdet er foreslått tilrettelagt for blokkbebyggelse 
med parkering i underetasjer og under regulert lekeareal.   
 
6.1.1 Reguleringsformål 
 
Man har foreslått følgene formål for området: 
Bustadar-frittliggande (frisiktsoner) 
Bustadar – blokk - BBB 
Renovasjon, felles - f_BRE 
Leikeplass, felles - f_BLK 
Bestemmelsesområde for areal under leikeplass 
Kjøreveg, offentlig - o_SKV 
Kjøreveg, felles - f_SKV 
Fortau, offentlig - o_SF 
Gang-/sykkelveg, offentlig - o_SGS 
Annen veggrunn 
Friområde, offentlig - o_GF 

Risikomatrise viser at området er påvirket av vegtrafikkstøy. Det er avklart at området ikke har jord og flomskredfare. 

Tegnforklaringen viser hvilke formål som er 
benyttet i plankartet 
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Man foreslår i plankartet å bruke formålet bustadar, blokk for byggearealet. I tillegg reguleres inn 
felles areal for renovasjon, felles lekeareal, felles veg/avkjørsel samt offentlig fortau, offentlig 
gang/sykkelveg og offentlig vegareal og offentlig friområde videreføres som i gjeldende plan og i 
frisiktsoner. Bustadar – frittliggande benyttes innenfor frisiktsoner som har dette formålet i 
gjeldende planer. 
 
6.2 Gjennomgang av aktuelle reguleringsformål 
 

1) Boligbebyggelse, frittliggende småhus. Dette formålet finnes i planen kun under siktsoner i 
gjeldende planer og er medtatt av rent plantekniske årsaker for å oppdatere arealet i tråd 
med plassering av avkjørsel og siktsone i denne planen. 

2) Renovasjon, felles: Man har foreslått et areal ved innkjørselen til området som felles 
oppsamlingsareal for renovasjon.  

3) BBB – Bustadar-blokk: Det er tilrettelagt for boligblokkbebyggelse. 
4) f_BLK- Formålet brukes for å regulere inn lekearealet som ved dette sikres plassering i tråd 

med plankartet. 
5) o_SKV- Formålet brukes til å regulere eksisterende offentlig vegareal innenfor planområdet. 
6) f_SKV- Formålet er brukt til å regulere inn avkjørsel til planområdet samt til eksisterende p-

plasser utenfor planområdet. Arealet er felles privat areal.  
7) o_SF – Formålet tilrettelegger for nytt fortau langs Fjellvegen og videreføring av eksisterende 

fortau langs Kårstadvegen. 
8) o_SGS- Formålet er brukt til å regulere den eksisterende gang-/og sykkelvegen langs 

Engesetvegen.  
9) Annen veggrunn- tekniske anlegg. Arealet skal tjene som sideareal til 

veg/gangveg/fortau. 
10) o_GF – Arealet er offentlig friområde i gjeldende plan og videreføres med samme formål i 

dette planforslaget. 
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6.3 Bebyggelsens plassering og utforming   

 
 

 
Man ser for seg 
etablering av 2 nye 
boligblokker innenfor 
planområdet. 
Størsteparten av 
parkeringsarealet ser 
man for seg plassert 
under terreng og i 
underetasjer.  
 
Leilighetene kan 
etableres som 
gjennomgående med 
balkonger mot syd for 
nordlig bygg og mot vest 
for sørlig bygg. Bygg i 
sør er planlagt med 
inntrukket toppetasje 
mot sør og nordvest.  
 
Lekearealet er planlagt 
plassert på taket til 
parkeringsgarasjen 
mellom leilighets-
byggene. Arealet vil 
derfor være horisontalt 
og universelt tilgjengelig 
med adkomst fra 1. 
etasje for beboere i 
nordlig bygg og tilgang 
direkte fra 
heishus/svalgang for 
beboere i sørlig bygg.  
 
Utforming av byggene 
er ikke planlagt i detalj, 
men man ser for seg at 
en oppdeling av 
fasadene vil være 
gunstig for å gi et mer 
avdempet uttrykk. 
 
 
 
 
 Kartutsnittet over viser plankartet slik det foreligger i plansaken 



PLANBESKRIVELSE 
Detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 
Gbnr 19/182 med fleire, Volda kommune 
PlanID: 2018002 
Dato: 07.08.2019, rev 03.10.19, rev. 13.01.20, rev. 22.01.20, rev. 14.05.20, rev. 24.06.2020 
 

17 
 

6.3.1 Bebyggelsens høyde 
 
Man har tilrettelagt for 
bebyggelse med inntil 3 
etasjer over parkerings-
garasje i nord og inntil 4 
etasjer over parkerings-
garasje i sør, med inntrukket 
toppetasje fra sør, og 
inntrukket toppetasje fra 
nordvest. I praksis vil dette 
utgjøre en bygningstøyde på 
ca 10,5 meter for 
bygningsdeler med 3 etasjer 
og inntil 14 meter for 
bygningsdeler med 4 etasjer 
jf. nødvendig høyde i forhold 
til krav i teknisk forskrift til 
plass for etasjeskille etc. målt 
fra hovedinngangsnivå  i 1. 
etasje. 
 
Ventilasjons- og heishus etc. 
vil av praktiske årsaker bygge 
litt høyere enn øvrig del av 
bygningen. Planføresegnene 
har angitt maksimal 
kotehøyde for bygningene i tråd med ovennevnte beregnede etasjehøyder, og tilrettelegger også for 
at det tillates tekniske installasjoner eller nødvendig del av bygningskonstruksjon over bygningenes 
tillatte kotehøyde. 
 
Avhengig av antall leiligheter man 
velger å etablere, ser man i 
utgangspunktet for seg at man kan 
velge å etablere parkering i underetasje 
for nordlig bygg og i garasje under 
lekeareal og utendørs. Alternativt, 
dersom det blir etablert flere mindre 
leiligheter, kan det tilrettelegges for 
nedkjørsel til underetasje i sørlige bygg 
på østsiden av byggeområdet. 
 

Illustrasjonsplanen viser utgangspunktet for plankartet med 2 blokker og lekeareal på 
garasjetak i midten. Illustrasjonen er ikke bindende for gjennomføring av planen. 

 

Illustrasjonen til høyre viser prinsippet dersom 
man tilrettelegger for parkering i underetasje 
også for bygget i sør med nedkjøring i østlig 
del av området. Illustrasjonen er ikke 
bindende for gjennomføring av planen. 
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Profilen viser hvordan man ser for seg at byggene kan plasseres i forhold til terreng. Den illustrerer også eksisterende 
bebyggelse som er plassert øst for planområdet med grå farge.  Illustrasjonen er ikke bindende for gjennomføring av planen. 

 
 
6.3.2 Plassering av bygg innenfor formål 
BBB2 – siktlinjer: 
 
Vegkrysset som er plassert i planområdets 
sørvestlige hjørne, krysset 
Fjellvegen/Kårstadvegen, er pr definisjon 
et uregulert X-kryss. Statens vegvesens 
håndbok N100 har følgende krav til sikt i 
denne type kryss:  
 

 

Kårstadvegen og Fjellvegen er begge registrert med fartsgrense 50 km/t. Med grunnlag i dette og 
Statens vegvesens håndbok vurderer vi at siktsone i krysset skal utgjøre 45 x 45 meter. Denne 
siktlinjen er vist i illustrasjonen under med rød farge. Illustrasjonen viser at eksisterende bygg er 
plassert i siktsonen. 
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Det har vært dialog med 
kommunen vedr. at det er 
hensiktsmessig å senke 
fartsgrensene for både 
Fjellvegen og Kårstadvegen 
med formål å øke 
trafikksikkerheten. Fjellvegen 
er svært bratt, og har mange 
direkte avkjørsler, og det er 
enighet om at en fartsgrense 
på 30 km/t er formålstjenlig 

Kartillustrasjonen over viser gjeldende krav til siktlinje med rød farge. Denne markerer en siktlinje på 45/45 meter som 
representerer fartsgrense på 50 km/t for både Fjellvegen og Kårstadvegen. Blå linje representerer siktlinjen slik den er 
regulert i plankartet, 20x30 meter. Rekkefølgekrav sikrer at utbygging ikke kan gjennomføres ut over omfang for 
eksisterende bygg før fartsgrenser er redusert til 30/40 km/t for Fjellvegen/Kårstadvegen. 

 

Kartillustrasjonen til høyre viser 
gjeldende og fremtidig siktlinjekrav 
med hhv. rød og blå farge i plankartet. 
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her. Kårstadvegen er svært 
trafikkert, og har mange 
direkte avkjørsler, og det 
vurderes som formålstjenlig 
å senke farten til 40 km/t 
for å bedre 
trafikksikkerheten. 
Planforslaget er med 
grunnlag i ovennevnte, 
foreslått tilrettelagt i 
forhold til en situasjon der 
fartsgrensene er justert 
som nevnt over, dvs med 
siktlinjer 20x30 meter. 
 
Siden fartsreduksjonene 
ikke er gjennomført, er det 
tatt inn et rekkefølgekrav i 
planføresegnene som 
sikrer at utbygging 
innenfor område BBB2 ikke kan gjennomføres ut over grensene for dagens bebyggelse, før 
fartsgrensene er satt ned fra 50/50 til 30/40 i Fjellvegen/Kårstadvegen. 
 
6‐3‐2 3D visualisering som viser volum for planlagte tiltak sett i forhold til terreng og i forhold til 
eksisterende bebyggelse 
 
3d Illustrasjonene under er skisser/volumstudier av planlagt tiltak og viser hvordan tiltaket er tenkt 
etablert i forhold til eksisterende terreng og i forhold til eksisterende bebyggelse. Illustrasjonene er 
ikke bindende for gjennomføring av planen. 
 

 

Kartillustrasjonen over viser gjeldende og fremtidig siktlinjekrav med hhv. rød og blå 
farge i illustrasjonsplanen som viser planlagt bebyggelse. 
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Illustrasjonene over og på forrige sider er volumstudier som viser planlagt tiltak i forhold til terreng og eksisterende 
bebyggelse 
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6.3.2 Grad av utnytting  
 
Man tilrettelegger for en tillatt utnytting på 50 % BYA. 
Dette tilsvarer omtrent foreslått bebyggelse dersom man 
beregner utnyttelse med grunnlag i byggeformålet BBB. 
 
6.3.3 Antall arbeidsplasser, antall m² næringsarealer 
 
Det er ikke planlagt etablering av næringsareal innenfor 
planområdet. 
 
6.3.4 Antall boliger, leilighetsfordeling 
 
Man ser for seg at det kan etableres inntil 32 boenheter 
innenfor planområdet, 15-16 boenheter innenfor BBB1, og 
ca 15-16 boenheter innenfor området BBB2. 
 
6.4 Boligmiljø/ bokvalitet 
 
Man vurderer at bomiljø og bokvalitet vil bli svært god i 
området. Planføresegnene sikrer at alle boenheter samt lekeareal har nødvendig støyskjerming. Alle 
leiligheter får universell utforming, og det ser ut som at alle har mulighet til å få et svært solrikt privat 
uteareal. Lekearealet og felles utearealer er planlagt med universell utforming, og vil være solrikt og 
lunt plassert. Nærhet til kollektivtransport og nærhet til skole og sentrum vil utgjøre at dette vil bli et 
populært bygg å bosette seg i, særlig for mennesker som ikke har bil, og for de som har utfordringer i 
forhold til å kunne bevege seg rundt i nærområdet. 
 
6.5 Parkering 
 
Kommuneplanen er enda ikke vedtatt, 
men gir føringer for hvilken 
parkeringsdekning som må opparbeides 
for de forskjellige områdene som er 
definert i temakart.  
 
Boligarealet med inntil 32 boenheter vil 
kreve minimum 43 parkeringsplasser 
dersom bygget blir etablert som i 
foreløpig skisseforslag.  
 

Illustrasjonen over viser beregning av parkeringskrav 

Illustrasjonen over viser beregning av 
utnyttelse for området slik det er planlagt på 
reguleringsstadiet. 
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Man ser for seg at det vil være mulig å 
etablere p-plasser i garasjekjellerene som 
hovedsakelig er planlagt under 
lekearealet og under bygg nr 1 (nord) 
samt noen få utendørs plasser.  
Illustrasjoner viser at det også er mulig å 
etablere parkering under bygg 2 (sør) ved 
behov. 
 
Sykkelparkering: 
 
Sykkelparkering skal etableres med 2 p-plasser pr boenhet. Man ser for seg at sykkelparkering 
hovedsakelig vil bli etablert i nærheten av byggenes hovedinngang, i tillegg til p-plasser i 
parkeringsgarasje i nærheten av heis.  

 

 

 

 

6.6 Tilknytning til infrastruktur 

Kjøreadkomst: Man ser for seg at kjøreadkomst løses fra 
Fjellvegen, men at man samler de eksisterende 3 
adkomstene i 1 kjøreadkomst. Det hellende terrenget 
medfører at man tar sikte på etablering av 2 
gangadkomster på samme nivå som hovedinngang til 
hver av de to boligblokkene. 

 
6.7 Trafikkløsning 
 
Innenfor planområdet blir det ikke etablert vegsystem, kun en felles parkeringsplass like ved 
avkjørselen. Dersom det blir behov for parkering i bygg nr 2 (sør) er det mulig å etablere kjøreveg på 
østsiden av lekearealet, gjennom parkeringshuset under lekearealet. Kjørearealene blir uansett 
plassert adskilt fra de naturlige gangarealene, slik at man vurderer at området kan utformes på en 
svært trafikksikker måte. 
 
6.7.1 Utforming av tilkomst. 
 
• Bredde og stigningsforhold – Avkjørsler er planlagt tilrettelagt hovedsakelig for privatbiler i samme 
høyde som underetasje til bygg nr 1 (nord), og man ser for seg at renovasjonsbilen kan betjene 
renovasjonsområdet fra Fjellvegen eller fra det interne kjøreområdet. Det samme gjelder for 
lastebiler i forbindelse med flytting etc. Vinterstid ser man for seg at snø kan plasseres på et areal 
innenfor kjøreområdet, for eksempel på arealet som er plassert mellom innkjørsel til garasje og bygg 
nr 1. 
 
  

Illustrasjonen til venstre viser 
foreløpig forslag til 
tilrettelegging for 
sykkelparkering. Man ser for 
seg at sykkelparkering også 
kan etableres i 
parkeringsgarasje.  

Illustrasjonene over viser utdrag av kommuneplan under rullering 
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6.7.2 Krav til samtidig opparbeidelse – vegareal:  
 
Vi viser til rekkefølgekrav omtalt i punkt 6.16. 
 
6.7.3 Adkomst flyttebil, ambulanse etc. 
 
Adkomst for flyttebil, ambulanse etc. for bygg 1 (nord) kan gjennomføres fra hovedavkjørsel, siden 
her finnes heistilgang på samme nivå. For bygg 2 (sør) kan man vurdere å etablere kjøremulighet til 
arealet ved hovedinngang, som i tilfelle må skiltes med «innkjøring forbudt-kun varelevering». 
 
6.7.4 Tilgjengelighet for gående og syklende 
 
I plankartet har man videreført eksisterende fortau langs Kårstadvegen og eksisterende gang-/og 
sykkelveg langs Engesetvegen, sør og sørvest for planområdet. I tillegg er det regulert inn nytt fortau 
langs Fjellvegen. 
 
6.7.5 Felles atkomstveger, eiendomsforhold 
 
Avkjørsler og kjøreareal innenfor planområdet vil være felles for alle som har bolig innenfor 
planområdet, samt tilgjengelig for besøkende. 
 
6.8 Planlagte offentlige anlegg 
 
Det er tilrettelagt for nytt offentlig fortau langs Fjellvegen innenfor planområdet.  
 
6.9 Universell utforming 
 
• Bygningen vil bli tilrettelagt i tråd med TEK17 og krav til universell utforming for utearealer. I tillegg 
vil alle boenheter bli tilrettelagt som tilgjengelige boenheter. 
• Universell tilgjengelighet til boligene skal løses ved etablering av heis. For uteområdene løses 
universell adkomst ved å tilrettelegge for at heis i bygg 2 kan gi tilkomst til lekearealet, som er 
planlagt plassert på nivå med 1. etasje for bygg 1.  
 
6.10 Uteoppholdsareal 
 
 «Alle bueiningar skal som hovudregel ha tilgang til ein nærleikeplass og ein kvartalsleikeplass i 
gangavstand frå bustad, i samsvar med tabellen under. Privat uteopphaldsareal kjem i tillegg.» 
 
• Privat og felles uteoppholdsareal 
 
Vi vurderer at kommunens krav til arealstørrelse for utearealer innenfor tomta er 20 % av 
bruksarealet på tomta hvorav minst 50 % skal ligge på bakken. Hellingsgrad skal ikke være brattere 
enn 1:3. Hele eller deler av overbygd del av terrasser og takterrasser kan regnes som 
uteoppholdsareal.  På tomter i sentrumsområdet der det er avgrensa plass og ønske om fortetting, 
kan felles uteoppholdsareal etableres på tak. Hvis takterrasse blir regnet med som del av det 
formelle kravet til felles uteoppholdsareal blir det satt krav til konstruksjonen slik at terrassen tåler 
jordmasse og kan tilplantes. 
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Utklippet viser kommunens krav til MUA, nærleikeplass og kvartalsleikeplass 
 
For planområdet er uteoppholdsarealer 
tilrettelagt som følger: 
 
Privat uteoppholdsareal: Alle boenhetene er 
planlagt med privat uteoppholdsareal på 
balkonger. Noen balkonger må ha lokal 
skjerming mot støy, og planføresegnene åpner derfor for innglassing av balkonger dersom dette er 
nødvendig for å tilfredsstille støykravet på 55 desibel på privat uteplass. 
 
Felles uteoppholdsareal er hovedsakelig planlagt som lekeareal over parkeringsgarasjen. Felles 
uteareal på bakkenivå innenfor tomten kan i tillegg bli etablert som felles uteoppholdsarealer med 
beplantning, gangstier og benker for felles uteopphold og rekreasjon. Felles uteareal vil kunne nyttes 
som møteplass i det daglige, særlig på dager med mye vær, siden bygningene da vil gi ly for den 
vanligste vindretningen i distriktet i forbindelse med uvær, sørvestlig vindretning. Man ser for seg at 
de forskjellige utearealene kan deles opp i mindre sittegrupper for hvile og rekreasjon omkranset av 
beplantning, og arealene kan kobles sammen med gangstier som vil være svært nyttige i bruk for 
barn og unge når de skal bevege seg og oppholde seg på møteplasser mellom byggene og 
lekearealet, og i tillegg nyttige for eldre mennesker på sin daglige mosjonstur mellom 
møteplassene/sittegruppene. Områdene vil også kunne være gode i bruk for ungdom som ønsker å 
møtes for sosialt samvær. 
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• Størrelse, lokalisering, kvalitet på uteoppholdsareal 
 
Private uteoppholdsarealer på 
balkonger ser man for seg kan 
etableres med en variasjon i størrelse 
mellom 10 m2 og 30 m2. Kommunen 
har i «Rettleiar for leike- og 
aktivitetsområde» (godkjent 
14.02.2019), åpnet for at hele eller 
deler av overbygd del av terrasser og 
takterrasser kan regnes som 
uteoppholdsareal.  
 
Felles uteoppholdsarealer: Man har 
tilrettelagt for at arealer inntil en 
bredde på 5 meter vil kunne 
medregnes som felles 
uteoppholdsarealer på bakkenivå, i 
tillegg til felles regulert lekeplass som 
er planlagt med en minste bredde på 
ca 16 meter. Man ser for seg at 
lekeareal får universell tilgjengelighet, i 
tillegg til at det vil utgjøre et svært lunt 
og solrikt areal. Felles uteareal som er 
plassert på terreng, vil ikke alltid vil ha 
universell tilgjengelighet, siden 
terrenget er hellende på tomta, men 
man vurderer at stigningsgraden vil være slakkere enn 1:3, som er grense for bratthet for denne type 
areal. 
 
Felles regulert lekeareal er plassert på garasjetak, men på samme nivå som bakkenivå ved 1. etasje 
for bygg innenfor BBB1. Arealet er regulert med eget 
formål i plankartet, og har en minste bredde på ca 16 
meter. Det er stilt krav til at garasjekonstruksjonen 
under lekearealet skal tåle vekt av jordmasse, slik at 
det kan tilplantes med gress og planter. 
 
  

Kartutsnittet viser arealer med mørk grønn farge som kan utgjøre felles 
uteoppholdsarealer i hvit støysone på bakkennivå uten skjerming. Av 
dette har vi beregnet at ca 500 m2 har en minste bredde på 5 meter og 
samtidig tilfredsstiller krav til støy. Arealstørrelsen er beregnet å være 
godt innenfor kommunens rettleders anbefaling i forhold til felles 
uteareal.  

Beregningen til høyre viser estimert/beregnet BRA for 
illustrerte bygg, samt beregnet krav til størrelse på 
uteoppholdsarealene i tråd med kommuneplanen. 
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• Felles uteoppholdsareal-krav til minste uteoppholdsareal (MUA): 
 
I tillegg til felles lekeareal på garasjetak vil det 
være mulig å etablere felles 
uteoppholdsarealer på bakkenivå innenfor 
området med minst ca 500 m2 i hvit støysone 
uten særskilt støyskjerming. Her ser man for 
seg beplantning og benker plassert i 
utearealet. Utearealene tilfredsstiller krav til 
størrelse gitt i kommuneplanen på minst 20 % 
av beregnet bruksareal, der minst 50 % av 
utearealet skal plasseres på bakkenivå. Man 
har i føresegnene stilt krav til at felles uteareal 
som kan medregnes i arealregnskapet skal ha 
en minste bredde på 5 meter.  
 
• Lekeplasser 

Innenfor planområdet er det regulert et 
lekeareal på ca 300 m2 på taket av 
parkeringsgarasjen som er plassert midt i 
planområdet. Arealet er plassert på omtrent 
samme kotehøyde som 1. etasje for bygg 1 
(nord), og vil være universelt utformet. Det vil 
være mulig å gjøre arealet tilgjengelig fra heis 
fra begge bygg innenfor planområdet, og 
arealet vil kunne gjøres tilgjengelig for alle 
beboerne via interne gangveger, trapper og 
heis, uten at man må ferdes på kjøreveg. 
Man vurderer at planforslaget har 
tilrettelagt for et  gunstig, og svært 
trafikksikkert leke- og oppholdsareal for 
barn. 
Man vurderer at det planlagte arealet på 
nesten 300 m2 dekker arealbehovet for 
nærlekeplass på en god måte i forhold til 
det planlagte maksimumsantallet boenheter 
på 32 dersom man beregner arealbehovet 
pr enhet. I tillegg er det tilgjengelig felles 
uteoppholdsareal på terreng innenfor 
området. 

Planføresegnene sikrer med rekkefølgekrav 
at lekearealet blir opparbeidet før det gis 
brukstillatelse for første boenhet. I tillegg 
sikrer planføresegnene at lekearealet 
opparbeides i tråd med kommunens 
retningslinjer, samt sikrer at arealet opparbeides med benk, bord og minst tre lekeapparat eller 

Krav til lekeplass jf. kommunens rettleder for lekeområder. 

Illustrasjonen over viser solforhold på lekeplassen på vårjevndøgn 
20. mars kl 1500. Lekearealet har mer enn 50 % sol på dette 
tidspunktet og tilfredsstiller kommuneplanens krav til solforhold.  
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installasjoner (som for eksempel klatrestativ, balansestokker, vannlek eller lekehytte. I tillegg 
opparbeiding med både fast og mykt dekke.  

Solforhold på felles lekeareal: 
 
Det er foretatt en solstudie av lekearealet kl 1500 på vårjevndøgn for å avklare om det blir 
tilstrekkelig gode solforhold på arealet. Soldiagrammet viser at solforholdene på dette tidspunktet 
har mer enn 50 % sol på lekearealet, hvilket er i samsvar med krav i kommunens rettleder for leike- 
og uteoppholdsareal, jf pkt 6.10. Med grunnlag i ovennevnte vurderer vi at lekearealet har 
tilfredsstillende solforhold. 
 
Generelt vurderer man at planforslaget tilrettelegger for tilstrekkelige arealstørrelser og med stort 
sett gode kvaliteter på felles utearealer innenfor planområdet. 
 
Kvartalslekeplass: 
For litt større barn finnes det naturområder rett øst for planområdet som kan brukes til frilek, 
klatring i trær og turer (Lærerskuleskogen).  
 
I tillegg finnes både idrettsanlegg med fotballbane/grusbane 250 meter mot vest, barneskole med 
opparbeidet lekeareal ca 230 m mot sør, og grønt rekreasjonsareal ca 80 m rett sør for planområdet. 
Ovennevnte grønne arealer vurderes å ha tilfredsstillende avstand til planområdet (mindre enn 300 
meter) og vi vurderer at nevnte arealer vil kunne benyttes av større barn og ungdom som møteplass 
og kvartalslekeplass.  
 

 
Illustrasjonen over viser planområdets plassering i forhold til nærmeste skoler og barnehager og tilgjengelige grønne 
arealer i nærområdet. I forbindelse med vurdering av tilgjengelighet for planområdets beboere til kvartalslekeplass, har vi 
vurdert avstand, kvalitet og egnethet for de forskjellige grønne områdene. 
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6.11 Landbruksfaglige vurderinger 
 
Planområdet har ikke vært brukt i landbruket, dvs. ingen landbruksfaglige vurderinger. 
 
6.12 Sosial infrastruktur 
 
Nærmeste barneskole er Øyra barneskole som er plassert i ca 340 meter gangavstand fra 
planområdet, og det finnes ungdomsskole, videregående skole og høgskole nær planområdet. Vi er 
ikke kjent med at planlagt utbygging vil påvirke kapasitet på barneskolen negativt. 
 
6.13 Plan for vann‐ og avløp samt tilknytning til offentlig nett 
 
I forbindelse med prosjektet er det planlagt å etablere nye rør 
for vann og avløp. Man har vært i dialog med kommunen vedr. 
gjeldende situasjon for avløp i nærområdet, og spørsmålet er 
under utredning fra kommunens side. Kommunen stiller krav 
om at det ikke blir gitt løyve til igangsetting før situasjonen for 
avløp er klarlagt. Kommunen stiller også krav til at overvann på 
området skal håndteres med full fordrøyning.  
 
6.14 Plan for avfallshenting/søppelsug 
 
Felles renovasjonsløsning er foreslått plassert i nordlig del av 
planområdet i tilknytning til avkjørselen til området, og det er i 
planføresegnene tilrettelagt for at det om ønskelig kan 
etableres tilsvarende for sørlig del av området i forbindelse med 
utbygging, etter at renovasjonsselskapet har godkjent forslag til 
løsning. 
 
 
 

Kartutsnittet viser eksisterende opplegg 
for vann og avløp jf kap. 5. 

Illustrasjonen til høyre viser planområdets 
plassering i forhold til registrert nærturterreng, 
leike- og rekreasjonsområde, grønkorridorar, 
marka, strandsone med tilhørende sjø og 
vassdrag, utfartsområde, store turområde med 
tilrettelegging, store turområde utan 
tilrettelegging, særlege kvalitetsområde. (Kilde: 
Kartlegging og verdisetjing av friluftslivsområde i 
Volda kommune) 
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6.15 Avbøtende tiltak/ løsninger ROS 
 
Jord‐ og flomskredfare:  
 
Det er utarbeidet skredfarevurdering ved Multiconsult datert 24.01.2018. Konklusjonen er som 
følger: 

 

Med grunnlag i denne konklusjonen vurderer man at planområdet kan bebygges med leilighetsbygg 
som planlagt, med hensyn til fare for jord- og flomskred. 

 
Støy: 
Det er foretatt vurdering av støyforholdene ved ekstern støykonsulen ApiAku Lars Oftedahl datert 
28.05.2018, og denne er revidert 19.07.2019 i tråd med endrede planer for utbygging. 
 
Støyvurderingen konkluderer med at det ikke er behov for støyskjerming for å sikre tilfredsstillende 
innendørs støynivå. Det kan bli nødvendig med lokal skjerming av de sørligste balkongene, men øvrig 
uteareal er det ikke behov for å skjerme forutsatt at det blir etablert tilstrekkelig felles uteareal i hvit 
støysone.  
 

Kartet over viser støysonene som er beregnet ved Kårstadvegen.  
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Dersom det blir nødvendig med støyskjerming av utearealet i sørlig del av byggeområdet, er 
utførelsen av støyskjerm og terreng beskrevet i rapport fra 2018. Det er innarbeidet rekkefølgekrav i 
planbestemmelsene som sikrer at støyskjerming blir gjennomført i tråd med anvisninger i 
støyvurderingene. Støynivå i fasadene overskrider ikke 70 db. Støyvurderingene er vedlagt 
planforslaget.  
 
6.16 Rekkefølgebestemmelser 

 
 
 
 
 

Følgende forhold er innarbeidet i planbestemmelsene med rekkefølgekrav vedr.  
 

1) Utbyggingsavtale vedr. fortau og teknisk infrastruktur 
2) Plan for vann og avløp, overvann 
3) Regulert lekeplass 
4) Regulert renovasjonsareal 
5) Støytiltak 
6) Regulert avkjørsel - opparbeiding 
7) o_SF1 – opparbeiding 
8) BBB2 - løyve til tiltak/fartsreduksjon 

 
 

7 Konsekvensutredning 
 
7.1 Planforslaget vil ikke utløse krav om konsekvensutredning med grunnlag i at regulerte formål er i 
tråd med overordnede formål. 

 
8 Virkninger av planforslaget 
 
Her beskrives og vurderes virkninger av gjennomføring av planen.  
 
8.1 Overordnede planer 
 
Regulert planformål er i tråd med overordnet plan og man vurderer at gjennomføring av planen ikke 
får virkning i forhold til overordnet plan. 
 
  

Utklipp fra oppstartmøtereferat 
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8.2 Landskap 
 
Planområdet er sentralt plassert og er allerede bebygget. Selv om det er planlagt nye bygg som er 
større og høyere enn eksisterende bygg vurderer vi at selve prinsippet for planområdet er uendret, 
men at de planlagte byggene vil ha større synlighet fra avstand enn eksisterende bygg. Imidlertid er 
området rett sør for planområdet allerede bebygget med store bygg, slik at de planlagte nybyggene 
vil være tilpasset eksisterende bebyggelse. Vår vurdering er at gjennomføring av planen vil gi 
moderat virkning i forhold til landskap. 
 
8.3 Stedets karakter 
 
Bebyggelsen innenfor planområdet bærer pr i dag preg av å være tilårskommen med behov for 
oppgradering, og stedets karakter vil ved gjennomføring av planen endres ved at bebyggelsen får et 
moderne og velstelt uttrykk, dvs positiv virkning. 
 
8.4 Byform og estetikk 
 
Planlagt bebyggelse vil medføre at området får preg av å være et moderne boligområde med 2 
leilighetsbygg inneholdende flere etasjer og flere boenheter enn tidligere. Siden man hovedsakelig 
tilrettelegger for parkering under tak, vil området i stor grad fremstå som bilfritt, hvilket vil gi 
mulighet til å etablere et estetisk og miljøvennlig uteområde som er beregnet for opphold og ferdsel 
for beboerne. Barn vil kunne ferdes trygt innenfor området uten behov for å krysse trafikkert 
vegareal eller gårdsplass ved ferdsel innenfor planområdet. Vi vurderer at boligområdet vil kunne gi 
positiv virkning i forhold til byform og estetikk. 
 
8.5 Kulturminner og kulturmiljø, evt. verneverdi 
 
Gjennomføring av planen får ingen virkning pga ingen registrerte forhold, jf. kap 5. 
 
8.6 Forholdet til kravene i kap. II i Naturmangfoldloven 
 
I saker der det fattes vedtak etter plan og bygningsloven som berører naturmangfold skal man 
forholde seg til Naturmangfoldloven. Loven omhandler biologisk mangfold, landskapsmessig 
mangfold og geologisk mangfold som ikke i det alt vesentlige er et resultat av menneskers påvirkning, 
mangfold av arter (dyr og planter), naturtyper og økosystem. Med landskap menes større 
sammenhenger i naturen og omfatter rene naturlandskap og kulturpåvirkende landskap. Med 
geologisk mangfold menes variasjoner i geologiske forekomster, for eksempel spesielle mineraler, 
bergarter, kvartærgeologiske formelementer, forkastninger og andre områder med fossiler. 
 
Naturmangfoldloven: 
«§ 8.(kunnskapsgrunnlaget) Offentlige beslutninger som berører naturmangfoldet skal så langt det er 
rimelig bygge på vitenskapelig kunnskap om arters bestandssituasjon, naturtypers utbredelse og 
økologiske tilstand, samt effekten av påvirkninger. Kravet til kunnskapsgrunnlaget skal stå i et rimelig 
forhold til sakens karakter og risiko for skade på naturmangfoldet. 
 
Myndighetene skal videre legge vekt på kunnskap som er basert på generasjoners erfaringer gjennom 
bruk av og samspill med naturen, herunder slik samisk bruk, og som kan bidra til bærekraftig bruk og 
vern av naturmangfoldet.» 
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Man har i planprosessen foretatt søk i databaser som holder rede på de ovenstående forhold for å 
undersøke om det er registrert forhold som må hensyntas ved gjennomføring av planen i form av 
naturtyper, økosystem eller landskap. Databasen Miljøstatus i Norge er en slik database, og man har i 
planprosessen undersøkt om det er registrert noen form for mangfold innenfor planområdet, dvs om 
naturmangfold blir påvirket av utbygging. Søk i databasen har gitt negativt resultat, dvs ingen funn. Vi 
konkluderer derfor med at planområdet ikke har registrerte naturverdier som må hensyntas i 
planarbeidet. 
 
Planområdet er lett tilgjengelig og sentralt plassert mellom eksisterende bebyggelse. Man vurderer 
derfor at det foreligger tilstrekkelig kunnskap om naturmiljøet innenfor planområdet i 
databasen som er vurdert. 
 
«§ 9.(føre-var-prinsippet) 
Når det treffes en beslutning uten at det foreligger tilstrekkelig kunnskap om hvilke virkninger den 
kan ha for naturmiljøet, skal det tas sikte på å unngå mulig vesentlig skade på naturmangfoldet. 
Foreligger en risiko for alvorlig eller irreversibel skade på naturmangfoldet, skal ikke mangel på 
kunnskap brukes som begrunnelse for å utsette eller unnlate å treffe forvaltningstiltak.» 
 
Vår vurdering er at valgt metode er tilstrekkelig for innhenting av kunnskap om naturmangfold for 
dette planområdet. Vi vurderer også at det ikke kan påvises effekter av tiltaket på truet, nær truet 
eller verdifull natur. 
 
«§ 10.(økosystemtilnærming og samlet belastning) 
En påvirkning av et økosystem skal vurderes ut fra den samlede belastning som økosystemet er eller 
vil bli utsatt for.» 
 
Vi vurderer at den sentrale plasseringen av planområdet med eksisterende bebyggelse både innenfor 
og utenfor plangrensen, viser at utbygging ikke vil medføre særlig annen belastning på økosystemet 
enn eksisterende bebyggelse allerede har medført. Planlagt bruk av planområdet vil endre lite på 
påvirkning for influensområdet i forhold til dagens situasjon. 
 
«§ 11.(kostnadene ved miljøforringelse skal bæres av tiltakshaver) 
Tiltakshaveren skal dekke kostnadene ved å hindre eller begrense skade på naturmangfoldet som 
tiltaket volder, dersom dette ikke er urimelig ut fra tiltakets og skadens karakter.» 
 
Vi vurderer at naturmangfoldet for planområdet ikke blir påført en type skade som medfører 
miljøforringelse som følge av utbygging, siden planområdet er plassert mellom eksisterende 
byggeområder, samt at området er avsatt som byggeområde i overordnet plan og at det dermed ikke 
blir kostnader i forbindelse med avbøting eller avgrensing av skade på naturmangfoldet. 
 
 «§ 12.(miljøforsvarlige teknikker og driftsmetoder) 
For å unngå eller begrense skader på naturmangfoldet skal det tas utgangspunkt i slike driftsmetoder 
og slik teknikk og lokalisering som, ut fra en samlet vurdering av tidligere, nåværende og fremtidig 
bruk av mangfoldet og økonomiske forhold, gir de beste samfunnsmessige resultater.» 
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Kommuneplan og gjeldende reguleringsplan legger til rette for bebyggelse i planområdet, og vår 
vurdering er at planlagt utnytting er i tråd med overordnet plan. Man har derfor ikke hatt behov for å 
vurdere alternativ lokalisering, driftsmetode eller teknologi. 
 
Jf ovennevnte vurderinger vil gjennomføring av planen ikke gi virkning for naturverdier, biologisk 
mangfold, verdifull vegetasjon, viltinteresser, økologiske funksjoner osv. 
8.7 Rekreasjonsinteresser/rekreasjonsbruk 
 
Jf kap. 5 får gjennomføring av planen ingen virkning for rekreasjonsinteresser. 
 
8.8 Uteområder 
 
Planområdet vil etter gjennomføring av 
planen ha tilgjengelig et lekeareal med 
universell tilrettelegging både for adkomst 
og selve lekearealet innenfor egen 
plangrense på ca 300 m2. Arealstørrelsen 
tilfredsstiller arealkravet til lekeplasser i 
kommuneplanen. I tillegg vil uteområdene 
kunne etableres med parkmessig 
opparbeiding. Arealstørrelsen for felles 
uteoppholdsareal i hvit støysone er 
sammenlagt beregnet til ca 860 m2, 
hvorav ca 500 m2 har er bredde på 5 
meter eller mer. Dette er beregnet å være 
godt innenfor kommuneplanens krav til 
arealstørrelse for felles uteoppholdsareal. 
Vi vurderer at gjennomføring av planen vil 
utgjøre en positiv virkning i forhold til 
utearealer. 
 
8.9 Virkning for nabobebyggelse 
 
Prinsipp for bruk av planområdet er ikke forskjellig i forhold til dagens situasjon, slik at man vurderer 
at gjennomføring av planen ikke gir stor virkning i forhold til planlagt bruk av arealene.  
 
Ved gjennomføring av planen er det planlagt flere boenheter enn i dagens bygg, og det er planlagt 
flere etasjer enn etablert pr i dag. Dette vil medføre at naboer får redusert utsikt i forhold til dagens 
situasjon. Dette gjelder først og fremst for gbnr 18/187, men gbnr 19/241 blir også noe påvirket.  

Kartutsnittet over viser med mørkere grønn farge felles 
uteoppholdsarealer med en bredde større en 5 meter plassert 
utenfor støysonene. 
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Vi vurderer videre at gjeldende plan tilrettelegger for 9 meter mønehøyde. Etter datidens byggeskikk 
og krav i teknisk forskrift tilsvarer det 3 etasjehøyder over gjennomsnittlig terrenghøyde. Dette betyr 
at dersom eksisterende bygg på tomta ved bygg nr 1 var blitt bygget i tillatt høyde, ville nabotomtene 
i nord allerede hatt redusert utsikt i forhold til dagens situasjon. Det er altså tilfeldig at eksisterende 
bygg på tomta pr i dag ikke påvirker utsikten for gbnr 18/187 og 19/241, med en etablert mønehøyde 
på ca 4,5/5 meter. Ved 9 meter mønehøyde ville mønet til bygg nr 1 være plassert høyere enn 
himlingen i 2. etasje på gbnr 18/187 (ca kote +83.5), og utsikten rett mot sør ville blitt hindret. I 
tillegg er det plassert flere massive og høye bygninger sør for Kårstadvegen, og disse påvirker 
utsikten videre mot sør i stor grad for hele nabolaget. Med grunnlag i ovennevnte, vurderer vi at 
virkningen for nabobebyggelse blir moderat ved gjennomføring av planen når man vurderer 

Utklippet viser blant annet tillatte høyder for gjeldende plan i gjeldende planføresegner. Plan og bygningsloven tillater 
gesimshøyde på 8 meter og mønehøyde på 9 meter. 

Illustrasjonen over viser eksisterende nabobygg til venstre (gbnr 18/187), eksisterende bygg i planområdet (Grå stiplet linje) 
og tillatt byggehøyde innenfor planområdet i planen som gjeler på området pr i dag. Det er altså tilfeldig at det nordligste 
eksisterende bygget har en lav byggehøyde. Hvis bygningene innenfor planområdet var bygget i tillatt høyde, hadde 
byggene hatt samme høyde som illustrert med blå linjer. 

Illustrasjonen over viser planlagte bygg i tillegg til nabobygg i vest og øst.  
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planforslaget mot gjeldende plan, selv om planlagt bygg i nord er estimert til ca 1,5 m høyere enn hva 
gjeldende plan tilrettelagte for. 
 
Andre forhold som påvirker naboer i forbindelse med gjennomføring av planen er at 
trafikksikkerheten vil kunne bli betydelig forbedret ved at det er tilrettelagt for fortau langs 
Fjellvegen. Når dette i fremtiden blir etablert helt frem til krysset ved Kapteinsvegen, vil tiltaket 
komme svært mange beboere og naboer i nærområdet til gode. I tillegg medvirker reguleringsplanen 
sannsynligvis til at fartsgrensen på Fjellvegen blir redusert fra 50 km/t til 30 km/t.  Begge disse 
forholdene er virkninger som vi vurderer som svært positive i forhold til nabobebyggelse.  
 
Soldiagram: For å vise solforholdene på tomta etter gjennomføring av planen, har vi foretatt en 
vurdering av solforholdene. Vi har foreslått å vise solforholdene vinterstid - 20. desember, på 
vårjevndøgn - 20. mars, samt 20. juni, sistnevnte er høysesong for utendørsopphold. Solskjemaet er 
vedlagt planforslaget i eget vedlegg.  
 

 

Vi ser av soldiagrammet at nabobebyggelse vil bli påvirket av skygge fra planlagte bygg enkelte 
tidspunkt til forskjellige årstider, sammenlignet med eksisterende situasjon. Imidlertid, når man tar i 
betraktning at eksisterende bygg nord på tomta pr i dag er etablert med kun en etasje, og at bygg sør 
på tomta er plassert lenger mot nord enn mulig, vurderer vi at lav utnytting høydemessig (nordlig 
bygg), samt tilfeldigheter vedr. plassering av bygg (sørlig bygg) er hovedårsaken til at solforhold vil bli 
endret ved etablering av planlagt bebyggelse.  
 
Endringene i forhold til gjeldende plan sammenlignet med tilrettelegging i dette planforslaget, 
vurderes til å medføre mindre endringer i solforhold for nabobebyggelse. Med bakgrunn i 
ovennevnte, vurderes virkning ved gjennomføring av planen som liten til moderat, sammenlignet 
med virkning fra byggene som eksisterende plan tilrettelegger for.  
 
8.10 Trafikkforhold 
 
• Vegforhold – Gjennomføring av planen slik den er foreslått vil medføre at det blir færre avkjørsler 
til planområdet, hvilket vil bidra til økt trafikksikkerhet både for myke trafikanter og for 
biltrafikkanter. I tillegg er det gjennom planarbeidet tilrettelagt for fortau langs Fjellvegen frem til 

Illustrasjonen over viser soldiagram og skyggevirkning for naboer etter gjennomføring av planen. Soldiagrammet er også 
vedlagt i eget vedlegg. 
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krysset ved Kapteinsvegen, samt det blir foreslått å senke fartsgrensen på Fjellvegen fra 50 til 30 
km/t. Videre tilrettelegger planen for at Fjellvegen stenges ved krysset mellom Fjellvegen og 
Kapteinsvegen, dette vil hindre gjennomkjøring. Det er også stilt rekkefølgekrav vedr. opparbeiding 
av fortauet o_SF1, som skal opparbeides før det kan gis bruksløyve for nye boenheter innenfor 
planområdet. 
 
Vår vurdering er at gjennomføring av planen vil gi en positiv virkning i forhold til vegforhold. 
 
• Trafikkøkning/reduksjon – Gjennomføring av planen vil kunne føre til økt trafikk i perioder, særlig i 
forbindelse med at beboere drar på jobb om morgenen og kommer tilbake på ettermiddagen, 
dersom beboerne er avhengig av bil. Nærhet til sentrum og bussholdeplass vil imidlertid kunne 
medvirke til at færre bruker bil til og fra jobb. Samlet vurderer vi at trafikkøkning er som forventet 
sett i forhold til overordnet plan som har tilrettelagt for boligbebyggelse i planområdet. Stenging av 
Fjellvegen ved Kapteinsvegen vil føre til at vegen hovedsakelig blir brukt av fastboende, dette 
vurderes som en positiv virkning for nærområdet og vil gi mindre trafikk enn om vegen ble åpnet for 
gjennomkjøring. 
 
• Kollektivtilbud – er svært bra med bussholdeplass plassert i umiddelbar nærhet. Etablering av nye 
boliger sentralt og nær gode kollektivtilbud vurderes som svært positivt siden det vil kunne bidra til 
mindre bruk av privatbil på generell basis. 
 
8.11 Barns interesser 
 
Barns interesser har vært vektlagt i forbindelse med planarbeidet ved at det er planlagt et lekeareal 
sentralt plassert mellom bygningene, som har en størrelse i tråd med kommuneplanens krav for 
boligbygg i sentrum. I tillegg har man planlagt området på en trafikksikker måte for myke trafikanter 
ved at størstedelen av parkeringsplassene er planlagt plassert under terreng og ved at naturlige 
gangsoner er plassert utenfor områdets kjøreareal. Videre har tilliggende vegareal fått innregulert 
fortau langs byggearealet, med rekkfølgekrav om opparbeiding av o_SF1 før det kan gis bruksløyve 
for nye boenheter innenfor planområdet.  
 
Det er foretatt en solstudie av lekearealet kl 15.00 på vårjevndøgn for å avklare om det blir 
tilstrekkelig gode solforhold på arealet. Soldiagrammet viser at solforholdene er tilfredsstillende på 
lekeplassen. Tidspunktet er i samsvar med kommuneplanens anvisninger om tidspunkt for solstudie 
(kl 15.00), og man vurderer at solforholdene er innenfor kravet med minst 50 % sol på ettermiddag 
på vårjevndøgn. Vi vektlegger også at lekearealet har svært gode solforhold også senere på 
ettermiddag/kveld. 
 
8.12 Sosial infrastruktur 
 
• Skolekapasitet – Man vurderer at nærmeste skole/r sannsynligvis vil kunne betjene det antall nye 
skolebarn som dette planområdet er estimert å generere.  
 
• Barnehagekapasitet - Man vurderer at barnehagekapasitet ikke er avhengig av barnas bosted, samt 
at mange barnehager har mulighet for utviding av sin kapasitet. Virkningen vurderes derfor som 
liten.  
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8.13 Universell tilgjengelighet 
 
Teknisk forskrift sikrer at både planområdets utearealer og næringsarealer får universell 
tilgjengelighet. I tillegg sikrer TEK17 at alle boenheter blir etablert som tilgjengelige boenheter med 
adkomst via heis. Man har også tilrettelagt for at lekearealet kan gjøres tilgjengelig via heis. I forhold 
til universell tilgjengelighet vil gjennomføring av planen utgjøre en svært positiv virkning og vil sikre 
at mennesker som har behov for universell tilgjengelighet får et godt botilbud med svært sentral 
plassering. 
 
8.14 Energibehov ‐ energiforbruk 
 
I forhold til dagens situasjon med eldre bygg, vurderer man at hver enkelt boenhet i planlagte nye 
bygg vil ha et betydelig mindre energibehov enn eksisterende bygg når det gjelder oppvarming. 
Gjennomføring av planen vurderes som positiv i forhold til energibehov/bruk. 
 
8.15 ROS 
 
Gjennomføring av planen vurderes til ikke å gi virkning i forhold til rasfare, flomfare, vind, 
forurensning i grunnen, beredskap og ulykkesrisiko jf. Kap.5. 
 
Når det gjelder forholdet til vegtrafikkstøy 
så er dette utredet i særskilt rapport: 
 
Støy: 
ApiAku Lars Oftedahl har utredet 
støyforholdene for planområdet, og har 
samtidig beskrevet nødvendige tiltak. 
Rapporten, som er datert 19.07.2019, viser 
at det er behov for lokal skjerming for noen 
av balkongene i sørvest, og at det ellers ikke 
er behov for støyskjerming. Sistnevnte 
forutsetter at prosjektet tilrettelegger for 
tilstrekkelig uteoppholdsareal i hvit 
støysone. I motsatt fall må det etableres 
støyskjerm langs Kårstadvegen for å 
tilrettelegge for felles uteoppholdsareal sør 
for bygg 2 i tråd med støyvurdering datert 
28.05.2018.  
 
8.16 Teknisk infrastruktur 
 
• Vann og avløp – Avløpssituasjonen i 
området er under vurdering på 
reguleringsstadiet og skal være klart før 
planen kan gjennomføres. For øvrig er det 
planer om nye rør i området. Overvann skal 
som hovedregel fordrøyes på området. 

Konklusjon  
Støysonekartet X01 viser støysonene for Lden med 
beregningspunkthøyde 4,0 meter. Kartet beskriver 
støyforholdene ved tenkt 2. etasje. Området mot veien 
ligger i gul støysone med lydnivå i mest utsatte fasade 
på ca. 60 dB Lden. Selv om det er noe over anbefalt 
grenseverdi, er det ikke noe problem for innendørs 
lydnivå. Balkonger i vestlig fasade i det nærmeste huset 
mot Kårstadvegen vil derimot trenge skjerming mot støy. 
Dette kan realiseres med et tett rekkverk i tilstrekkelig 
høyde 1,4-1,6 meter. Balkongtak overliggende terrasse 
bør ha lydabsorbent for å hindre refleksjoner. 
Det er ikke nødvendig med fasadetiltak mot støy for at 
kravet til innendørs lydnivå på 30 dB 
LAekv skal være tilfredsstilt. 
Støysonekartet X02 viser støysonene for Lden med 
beregningspunkthøyde 1,8 meter over terreng og viser 
lydnivået på uteområdet. Området nærmest veien ligger i 
gul støysone, men lekeområdet og områdene videre 
oppover i terrenget har tilfredsstillende lydnivå under 
anbefalt grenseverdi på 55 dB Lden.  
Støyskjerm er ikke nødvendig om det er tilstrekkelig 
uteareal i hvit støysone ellers på tomta.  
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• Trafo – Mørenett har vurdert at effektbehovet og eventuell ny nettstasjon må vurderes når det er 
klart hvor mange boenheter som skal bygges. 
 
8.17 Økonomiske konsekvenser for kommunen 
 
Det skal gjennomføres utbyggingsavtale med kommunen i forhold til fortau og teknisk anlegg. Man 
vurderer at økonomiske konsekvenser blir som forventet. 
 
8.18 Konsekvenser for næringsinteresser 

Det er ikke planlagt næringsareal innenfor planområdet. Gjennomføring av planen vil ikke gi virkning 
for næringsinteresser. 
 
8.19 Interessemotsetninger 
 
Det er ikke avdekket konkrete interessemotsetninger i forbindelse med planarbeidet etter varsel om 
oppstart.  
 
8.20 Avveining av virkninger 
 
Virkninger ved gjennomføring av planen er beskrevet og vurdert over. Oppsummert vurderer vi at 
naboer nord og øst for planområdet vil bli påvirket av utbyggingen ved gjennomføring av planen sett 
i forhold til eksisterende situasjon, både ved tap av utsikt og ved påvirkede solforhold til enkelte 
tidspunkt. Imidlertid, ved en planendring som denne kan man ikke vurdere eksisterende 
situasjon/bygg på tomta uten å samtidig vurdere gjeldende planføresegner. Det er naturlig at naboer 
vil reagere negativt på å miste utsikt og få endrede solforhold på tomta. Men det er også enhver 
huskjøpers plikt å sette seg inn i gjeldende reguleringsforhold i nærområdet når de bygger eller 
kjøper hus og tomt. Man ville ved å tilegne seg kunnskap om gjeldende plan avdekket at det når som 
helst ville kunne bygges større bygninger på tomta med mønehøyde på inntil 9 meter innenfor 
begrensningene i gjeldende plan. Vår vurdering er derfor at utsikts- og solforhold blir endret i forhold 
til eksisterende bebyggelse ja, men kun i liten grad i forhold til den type bebyggelse som kunne vært 
bygget på tomta innenfor de gitte rammer pr i dag. Vi vil i denne sammenheng legge til at 
planområdet er plassert svært nær Volda sentrum, og planlagt utbygging vurderes å være i tråd med 
Statlige planretningslinjer for samordnet bolig-, areal- og transportplanlegging. 
 
Ut over dette vurderer vi at gjennomføring av planen vil utgjøre en svært positiv virkning for hele 
nærområdet ved at Fjellvegen blir betydelig mer trafikksikker når nytt fortau blir etablert slik det er 
regulert, og når fartsgrensen er endret fra 50 til 30 km/t. Videre sikrer planen at Fjellvegen stenges 
for gjennomkjøring ved Kapteinsvegen. Disse forholdene kommer hele nærområdet til gode og da 
spesielt for barn og unge. Det gode lekearealet som er planlagt, vil også utgjøre et positivt tilskudd 
for barn. Gjennomføring av planen vil i tillegg tilføre Volda sentrum mange sentrumsnære og 
attraktive boliger, samtidig som bygningene på tomta blir erstattet av moderne bebyggelse som vil gi 
hele nærområdet et estetisk løft.  
 
Ved avveining av virkningene samlet sett, vurderer man at virkningene for lokalsamfunnet 
oppsummert vil være positive. 
 



PLANBESKRIVELSE 
Detaljreguleringsplan for Fjellvegen 2 
Gbnr 19/182 med fleire, Volda kommune 
PlanID: 2018002 
Dato: 07.08.2019, rev 03.10.19, rev. 13.01.20, rev. 22.01.20, rev. 14.05.20, rev. 24.06.2020 
 

41 
 

9 Innkomne innspill 
 
9.1 Merknader til oppstartsmelding 
 
Fylkesmannen i Møre og Romsdal: 

Vurderer at det er viktig med fokus på gode trafikkløsninger på grunn av at vegene i vest og øst er 
bratte og uoversiktlige. Minner om ROS-analyse. Vurderer at ÅDT, fartsgrense etc. kan gi grunnlag for 
at det må utføres en støyfaglig utredning og ber om at dette vurderes. Vurderer at det vil bli behov 
for nærleikeplass og opplyser om forhold som vil ha betydning for lekearealets kvalitet og egnethet 
samt tidspunkt for opparbeiding. Ber om kartlegging av områdeleikeplasser i nærheten. Minner om 
lovverk og retningslinjer i forhold til barn og unges oppvekstvilkår og planlegging. Det skal legges vekt 
på høy grad av trafikksikkerhet for barn og unge.  

Kommentar: Trafikkløsning er vurdert i samråd med kommunen, og det er i planen tilrettelagt for 
nytt fortau langs Fjellvegen. Sjekkliste for ROS-analyse er utarbeidet og vedlagt planforslaget, og 
aktuelle tema er nærmere vurdert i planbeskrivelsen. Støyforhold er vurdert av støykonsulent, 
støyrapport er vedlagt planforslaget. Lekeareal innenfor planområdet er regulert inn i plankartet og 
omtalt i føresegner med krav til funksjoner, samt rekkefølgekrav i forhold til opparbeiding.  
Trafikksikkerhet for barn og unge er sterkt vektlagt i planarbeidet ved at kjøreareal er adskilt fra 
gangareal. 

Møre og Romsdal fylkeskommune: 

Må sikre uteareal med tilstrekkelig størrelse, utforming og plassering. Uteareal skal være egnet 
oppholdssted på bakkeplan med god plassering i forhold til bygg, tilkomst og parkering. Oppholds og 
lekeareal må være sikret i formelle plandokument, plankart, føresegn og planomtale. Vurderer at 
egnet uteareal skal ha en større bredde enn 4 meter og helst oppimot 10 meter og unngå 
«privatisert» plassering. Lekeareal og uteareal må få en god plassering i forhold til sol og trafikk.  

Kommentar: Lekeareal er regulert inn i plankartet med eget formål og med en størrelse som er i tråd 
med overordnet plan for byggeområder i sentrum. Lekearealet er planlagt som universelt utformet 
med tilkomst via gangveger og heis. Alt trafikkareal er planlagt adskilt fra gangareal. Planføresegnene 
sikrer at man i beregning av størrelse på felles uteoppholdsareal kan opparbeide uteareal som har en 
større bredde en 5 meter som felles uteareal. Bakgrunnen for dette, er at man vurderer at ved å 
tilrettelegge denne type utearealer på tomta med beplanting, benker og stier, vil de kunne utgjøre 
verdifulle utearealer for blant annet eldre som ønsker å spasere på små mosjonsturer i tillegg til å 
kunne hvile på benker og samtidig slå av en prat med naboer, samt for unge som trenger et 
møtested for sosialt samvær. Arealene vurderes som verdifulle, selv om de er smalere enn 10 meter, 
forutsatt at de blir opparbeidet på en god måte. Dette er også i tråd med kommunens rettleder for 
leke og aktivitetsområder, som legger vekt på at utearealer ikke kun skal tilrettelegges for barn, men 
for alle aldersgrupper.  

Statens vegvesen: Ingen merknader 

Mørenett: Det finnes lavspentkabler med viss effekt i området. Når planlagt utbygging er klar må 
kapasiteten vurderes, og evt. ny nettstasjon etableres om nødvendig. 
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Kommentar: Man har tatt merknaden til etterretning. Planføresegnene har tilrettelagt for etablering 
av en eventuell ny nettstasjon innenfor planområdet. 

NVE: Ingen konkrete innspill, men viser til krav i plan og bygningsloven og TEK17, samt til krav til 
plandokumentene i forbindelse med offentlig høring. 

 

10 Avsluttende kommentar 
 
Vi vurderer at tilrettelegging for sanering av eksisterende bygninger og etablering av nye og moderne 
leilighetsbygg vil gi et velkomment og etterspurt tilskudd i boligmarkedet for mennesker som ønsker 
å bo sentralt i leilighet uten krav til utendørs vedlikehold av bygning og hage. Avstanden er kort til 
skoler og mange andre funksjoner, og bussholdeplassen er plassert like ved. Det er tilrettelagt for 
nytt fortau langs Fjellvegen i forbindelse med planarbeidet, og løsningen med kjøreadkomst adskilt 
fra gangadkomster til planområdet, sikrer god trafikksikkerhet for barn og myke trafikanter generelt.  
Støyforholdene er avklart og det blir etablert universelt tilgjengelig felles lekeareal innenfor 
planområdet med tilfredsstillende størrelse.  Når fordeler og ulemper vurderes opp mot hverandre, 
er det fordelene som utmerker seg som fremtredende for prosjektet, slik at man vurderer at totalt 
sett vil gjennomføring av planen utgjøre et positivt bidrag for kommunens innbyggere.  
 
 
Ålesund, 07.08.2019 
Rev. 03.10.2019 
Rev. 13.01.2020 
Rev. 22.01.2020 
Rev. 14.05.2020 
Rev. 24.06.2020 
 
proESS AS 
 

 
 
 

Sindre Øen        Maria H. Skylstad 
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Omdisponering av asfalt midlar 
 
Samandrag: 
Kvart år blir det sett av midlar på investeringsbudsjettet til asfaltering av 
kommunale vegar.  
I år vart grusvegane på Bjørke asfaltert, det syner seg at kostnaden vart mindre 
enn budsjettert.  
Samfunnssektoren ber om å få omdisponere unytta investeringsmidlar til 
oppgradering av Eidsheimvegen (på Lid) og mindre punkt på ulike stadar som må 
utbetrast. 
 

 
Tenesteutval for forvaltning og utvikling 01.09.2020: 
 
Behandling: 
Kommunedirektøren si tilråding vart samrøystes vedteke. 
 
TFU- 80/20 Vedtak: 
Midlar som står att på investeringsprosjekt 030035 Asfaltering vert omdisponert til 
oppgradering av Eidsheimvegen (på Lid), samt reparasjonsarbeid på mindre 
stader. 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Midlar som står att på investeringsprosjekt 030035 Asfaltering vert omdisponert til 
oppgradering av Eidsheimvegen (på Lid), samt reparasjonsarbeid på mindre 
stader. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Tenesteutval for forvaltning og utvikling - 01.09.2020 - 80/20 
Midlar som står att på investeringsprosjekt 030035 Asfaltering vert omdisponert til 
oppgradering av Eidsheimvegen (på Lid), samt reparasjonsarbeid på mindre 
stader. 

 
 
 
  



Saksopplysningar: 
Det er i investeringsbudsjettet for 2020 sett av kr 3 000 000 eks mva til asfaltering 
av kommunale vegar. Administrasjonen prioriterte i år asfaltering av grusvegar på 
Bjørke.  
Arbeidet på Bjørke er avslutta, og prosjektrekneskapet viser at vi har att om lag kr 
814 000 eks mva. Årsaka til at arbeidet vart rimlegare enn budsjettert er svært 
mykje og effektiv eigeninnsats, godt forarbeid og gunstig avtale på frakt. 
 
Vi har svært mykje klager på nokre av dei kommunale vegane i kommunen. 
Spesielt gjeld dette for Eidsheimsvegen (på Lid). I tillegg har vi klager/ seinskader 
etter tidlegare asfaltarbeid. Spesielt gjeld dette avkøyrsler til private, der det har 
blitt «knapp kul» ved avkøyring og bilar tek ned på asfalt ved avkøyring frå den 
kommunale vegen. Dette er mindre postar som vi ikkje har midlar til å utbetre. 
 

 

 
Kostnadsberekning: 

· Oppgradering på ca 960 m av Eidsheimsvegen er kostnadsrekna til om lag  

kr 710 000,-. 



· Dei mindre stadane er kostnadsrekna til om lag kr 95 000.-. 

Alle summar er eks mva. 
 
 
 
Samfunnssektoren ber om å kunne omdisponere det som står att på asfaltering til 
ovanfornemnde prosjekt/ vegar. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Arbeidet med asfaltering av grusvegar på Bjørke vart rimlegare enn kostnadsrekna. 
Det står att ca kr 814 000 på prosjektet.  
 
Kommunen har motteke svært mange og alvorlege klager på Eidsheimsvegen (på 
Lid). Deler av vegen er i svært dårleg stand, og administrasjonen ønskjer å 
omdisponere midlar til oppgradering for å få ein akseptabel standard på vegen. 
Arbeidet er kostnadsrekna til  
kr 710 000 eks mva. 
 
Det er også midlar igjen til å føreta mindre reparasjonsarbeid etter tidlegare 
asfaltarbeid ulike stadar. Dette er arbeid ein ellers ikkje har midlar til å 
gjennomføre. Kostnadsrekna til  
kr 95 000 eks mva 
 
Etter at desse tiltaka er gjennomført vil det ikkje stå att unytta lånemidlar på 
prosjektet.  
 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Kommunal forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel - Volda kommune - 1577 
Volda 
 
Samandrag: 
I samband med at kommunane Hornindal og Volda er slått saman er det behov for 
å samordne kommunale forskrifter.  
I landbruket er bruk av husdyrgjødsel regulert av Forskrift om gjødselvarer mv av 
organisk opphav, der siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng er 1. 
september. Kommunane kan med heimel i § 23 fastsetje lokal frist som går ut over 
1. september. Ein utarbeidar no ny forskrift som er felles for nye Volda kommune.   
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Formannskapet, foreslått av Sonja Håvik,  
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23 , 
tilrår kommunestyret at Volda kommune innfører den kommunale forskrifta: 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og Romsdal 
 
§ 1. Føremål 
 
Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 
 
§ 2. Spreietidspunkt 
 
I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 
 
§ 3. Iverksetjing 
 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 

 



 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 162/20 Vedtak: 
 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23 , 
tilrår kommunestyret at Volda kommune innfører den kommunale forskrifta: 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og Romsdal 
 
§ 1. Føremål 
 
Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 
 
§ 2. Spreietidspunkt 
 
I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 
 
§ 3. Iverksetjing 
 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 
 

 
Tenesteutval for forvaltning og utvikling 01.09.2020: 
 
Behandling: 
Henriette Hafsaas møtte 13:13. Det var åtte røysteføre. 
Kommunalsjefen si tilråding vart samrøystes vedteke. 
 
TFU- 66/20 Vedtak: 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23, 
tilrår Tenesteutval for forvaltning utvikling at Volda kommune innfører den 
kommunale forskrifta: 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og 
Romsdal 

§ 1. Føremål 

Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 

§ 2. Spreietidspunkt 

I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 

§ 3. Iverksetjing 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 

https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951


 
 
Kommunalsjefen si tilråding: 
 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23, 
tilrår Tenesteutval for forvaltning utvikling at Volda kommune innfører den 
kommunale forskrifta: 
 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og 
Romsdal 

§ 1. Føremål 

Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 

§ 2. Spreietidspunkt 

I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 

§ 3. Iverksetjing 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 
 

 
Vedtak som innstilling frå Tenesteutval for forvaltning og utvikling - 01.09.2020 - 66/20 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23, 
tilrår Tenesteutval for forvaltning utvikling at Volda kommune innfører den 
kommunale forskrifta: 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og 
Romsdal 

§ 1. Føremål 

Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 

§ 2. Spreietidspunkt 

I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 

§ 3. Iverksetjing 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 162/20 
 
Med heimel i Forskrift 4. juli 2003 om gjødselvarer mv. av organisk opphav, § 23 , 
tilrår kommunestyret at Volda kommune innfører den kommunale forskrifta: 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og Romsdal 

https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951
https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951


 
§ 1. Føremål 
 
Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om 
hausten, og omfattar heile Volda kommune. 
 
§ 2. Spreietidspunkt 
 
I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 
 
§ 3. Iverksetjing 
 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Høyring Kommunal forskrift om frist for haustspreiing av husdyrgjødsel på eng - Volda 
kommune - 1577 Volda 
Svar på høyring Kommunal forskrift om frist for haustspreiing av husdyrgjødsel på eng - 
Volda kommune - 1577 Volda 

 
Saksopplysningar: 
I samband med at kommunane Hornindal og Volda er slått saman er det behov for 
å samordne kommunale forskrifter. 
I landbruket er bruken av husdyrgjødsel regulert av Forskrift om gjødselvarer mv av 
organisk opphav, der siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng er 1. 
september.  
 
Sitat av forskrifta § 23 tredje avsnitt: 
Kommunen kan på vilkår av at kommunens klimatiske forhold og vannkvaliteten i 
kommunens vassdrag tillater det, ved forskrift eller enkeltvedtak, tillate en senere 
frist for spredning uten nedmolding/nedfelling enn 1. september, men ikke senere 
enn 1. oktober. Muligheten for endring ved forskrift gjelder likevel ikke kommunene 
som ligger innenfor nedbørsfeltet som drenerer til kyststrekningen svenskegrensa 
– Lindesnes.  
 
Kommunane kan dermed med heimel i § 23 fastsetje lokal frist som går ut over 1. 
september. Dei to kommunane har hatt desse vedtaka/forskriftene: 
 
Hornindal (forskrift frå 2007): 
Fastsett av Hornindal kommunestyre 21. juni 2007 med heimel i forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer 
m.v. av organisk opphav § 23 fjerde ledd. 

Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Hornindal kommune, Sogn og Fjordane 

§ 1.Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på grasmark utan 
nedmolding om hausten, og gjeld heile Hornindal kommune. 

§ 2.I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav 
m.v. § 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i 
Hornindal kommune sett til 15. september. 

§ 3.Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 

 
Volda (vedtak 20.06.2006). Kan ikkje sjå at vedtaket vart godkjent og meldt inn 
som forskrift: 

§ 1.Føremål  
Føremålet med denne forskrifta er å fastsetje ein eigen frist for spreiing tilpassa 
dei lokale tilhøva i kommunen innafor vilkåra av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om 
gjødselvarer mv. av organisk opphav § 23. 
§ 2.Virkeområde 
Forskrifta gjeld heile kommunen. 
§ 3.Spreietidspunkt 
Spreiing utan nedmolding/nedfelling på eng og anna grøde bør gjerast så tidleg i 
vekstsesongen at det gjev næring til gjenvekst som kan haustast, og seinast 
innan 1. oktober. 
§ 4.Iverksetjing 
Forskrifta vert iverksett straks 

https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951
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Kommunane hadde dermed ulik frist; Hornindal 15. september og Volda 1. oktober.  
 
Gjennom kommunal forskrift kan ein setje generell frist, og gjennom enkeltvedtak 
kan ein gi søkjarar individuell behandling. Formuleringa ”gjødselvarer av organisk 
opphav” vil konkret bety husdyrgjødsel og silopressaft. 
 
Fristar elles i Møre og Romsdal som ein finn på lovdata.no: 

Kommune: Lokal frist: 

Averøy 1.oktober 

Fjord 20.september 

Giske 15.september 

Gjemnes 1.oktober 

Herøy 1.oktober 

Hustadvika 15.september 

Molde 20.september 

Smøla 20.september 

Stranda 20.september (fast småfegjødsel 1. okt) 

Sula 20.september 

Sunndal 30.september (4 områder har 10.sept) 
1110.september) 

Surnadal 20.september 

Tingvoll 1.oktober 

Ørsta 15.september 

Ålesund 20.september 

Ein finn ikkje at resten av kommunane har kunngjort lokal forskrift på lovdata.no 
 
Innan alle fag og næringar er det er stort fokus på klima og miljø, og det er ei 
forventing om at landbruket også gjer sitt få ned utslepp, og drive bærekraftig.  
Innan jordbruket har ein fleire viktige verkemiddel for for å få eit godt miljø utan 
ureining, men det er brei semje om at nettopp tidspunkt og metode for spreiing av 
husdyrgjødsel er av dei viktigste faktorane vi har i Møre og Romsdal. Jordbruket er 
i stor grad husdyrbasert og dermed er bruken av den næringsrike husdyrgjødsla 



ein vesentleg faktor. 
  
Det optimale er å spreie gjødsla når plantane står framfor og er i størst vekst. Om 
hausten går behovet for næring ned og plantane/enga tek i mykje mindre grad opp 
næring.  
Det er viktig at næringa får trekkje ned i jordsmonnet. Haustane på vestlandet ofte 
nedbørsrike, med vassmetta jordsmonn som ikkje er i stand til å ta imot næring. 
Faren for overflateavrenning med utvasking til vassdrag er stor. 
 
Differensiering av fristen kan vere eit tema. Det er vassdraga som er mest sårbare 
resepientar, medan fjordane er mindre sårbare. Kan det vere aktuelt å gi lengre 
frist for spreiing på areal med direkte avrenning til sjø? Dei fleste som er aktive 
produsentar har mykje leigejord og dertil mange eigedomar og teigar som dei driv. 
Dermed kan eit føretak drive jordbruksareal som både har avrenning til vassdrag 
og til sjø. Vil det vere praktisk og ønskeleg å ha ulik fristar? 
  
I framlegget til ny forskrift føreslår vi lik frist for heile kommunen. Situasjonen er 
heldigvis slik at bruken av og behovet for haustspreiing har gått kraftig ned siste 
åra. Gjødsellagera er utvida, ein har fått tak over mange opne kummar, lager vert 
leigd hjå andre som kanskje ikkje driv sjølv, ein har endra gjødslingspraksis, mv. 
Summen av desse tiltaka har bidrege til at behovet for å køyre ut gjødsel etter 2. 
slåtten har gått merkbart ned. 
  
Det at ein får tilskot gjennom regionalt miljøprogram (RMP) dersom ein spreier all 
gjødsla før 10. august har og vore ei effektiv stimulering til å finne løysingar.   
 
Med bakgrunn i dei gamle forskriftene og drøftinga ovanfor har vi laga framlegget 
nedafor som vart sendt ut på høyring: 
 
Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og 
Romsdal 

§ 1. Føremål 

Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding 
om hausten, og omfattar heile Volda kommune. 

§ 2. Spreietidspunkt 

I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. 
§ 23, vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda 
kommune sett til 15. september. 

§ 3. Iverksetjing 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 

 
Høyringa gjekk ut til bondelaga, bonde- og småbrukarlaga og miljøvernrådgjevaren 
i Volda kommune. Høyringsfristen vart sett til 17. august.  
 
Det har no 20. august berre kome inn fråsegn frå miljørådgjevaren i Volda 
kommune. Miljøvernrådgjevaren hadde i si fråsegn dagsett 10.07.2020 ingen 
merknader til framlegget til ny forskrift. 
 

https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951


Det kom ikkje inn fråsegner frå faglaga. 
 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Det kom ikkje inn fråsegner som gjev grunnlag for å endre framlegg til ny forskrift.  
 
Forskrifta vert lagt fram for politisk handsaming i Tenesteutval forvaltning og 
utvikling og deretter for formannskap eller kommunestyret som er mynde for å 
vedta lokale forskrifter.  
 
Etter vedtak vert forskrifta å kunngjere på lovdata.no.  
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen merknad 
Konsekvensar for folkehelsa: Betre miljø 
Miljøkonsekvensar: Mindre næring på avvege 
Økonomiske konsekvensar: Betre utnytting gjev mindre innkjøpt gjødsel 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen merknad 
Konsekvensar for barn og unge: Positiv tiltak for betre miljø og framtid 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

20/4454  20/11905 Hege Eline Slåttelid Børild Skåra 03.07.2020 

 
 

Høyring: Kommunal forskrift om frist for haustspreiing av husdyrgjødsel 
på eng - Volda kommune - 1577 Volda 
 
I samband med at kommunane Hornindal og Volda er slått saman er det behov for å 
samordne kommunale forskrifter. 
I landbruket er bruk av husdyrgjødsel regulert av Forskrift om gjødselvarer mv av organisk 
opphav, der siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng er 1. september. Kommunane 
kan med heimel i § 23 fastsetje lokal frist som går ut over 1. september.  
 
Dei to kommunane har hatt desse vedtaka/forskriftene: 
 
Hornindal (forskrift frå 2007): 
Fastsett av Hornindal kommunestyre 21. juni 2007 med heimel i forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer m.v. 
av organisk opphav § 23 fjerde ledd. 

§ 1.Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på grasmark utan nedmolding om 
hausten, og gjeld heile Hornindal kommune. 

§ 2.I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. § 23, 
vert siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Hornindal kommune sett til 
15. september. 

§ 3.Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 

 
Volda (vedtak 20.06.2006): 

 
Forskrift om frist for haustspreiing av husdyrgjødsel på eng i Volda kommune 

§ 1.Føremål  
Føremålet med denne forskrifta er å fastsetje ein eigen frist for spreiing tilpassa dei lokale 
tilhøva i kommunen innafor vilkåra av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer mv. av 
organisk opphav § 23. 
§ 2.Virkeområde 
Forskrifta gjeld heile kommunen. 
§ 3.Spreietidspunkt 
Spreiing utan nedmolding/nedfelling på eng og anna grøde bør gjerast så tidleg i 
vekstsesongen at det gjev næring til gjenvekst som kan haustast, og seinast innan 1. 
oktober. 
§ 4.Iverksetjing 
Forskrifta vert iverksett straks 

https://lovdata.no/forskrift/2003-07-04-951
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Kommunane hadde ulik frist; Hornindal 15. september og Volda 1. oktober.  
 
Det er i § 23 i forskrifta ein opnar for at kommunen kan fastsetje ein seinare frist enn 1. 
september, men ikkje seinare enn 1.oktober. Gjennom forskrift kan ein setje generell frist, og 
gjennom enkeltvedtak kan ein gi søkjarar individuell behandling. Formuleringa ”gjødselvarer 
av organisk opphav” vil konkret bety husdyrgjødsel og silopressaft. 
 
Fristar elles i Møre og Romsdal som ein finn på lovdata.no: 

Kommune: Lokal frist: 

Averøy 1.oktober 

Fjord 20.september 

Giske 15.september 

Gjemnes 1.oktober 

Herøy 1.oktober 

Hustadvika 15.september 

Molde 20.september 

Smøla 20.september 

Stranda 20.september (fast småfegjødsel 1. okt) 

Sula 20.september 

Sunndal 30.september (4 områder har 10.sept) 

1110.september) Surnadal 20.september 

Tingvoll 1.oktober 

Ørsta 15.september 

Ålesund 20.september 

Resten av kommunane har ikkje kunngjort lokal forskrift på lovdata.no 
 
Det er stort fokus på klima og miljø, og det er ei forventing om at landbruket og bidreg til å få 
ned utsleppa. Jordbruket har fleire viktige miljøfaktorar, men det er brei semje om at 
tidspunkt og metode for spreiing av husdyrgjødsel er av dei viktigste faktorane vi har her i 
regionen. Jordbruket er husdyrbasert og dermed er bruken av husdyrgjødsel ein vesentleg 
faktor.  
Det optimale er å spreie gjødsla når plantane står framfor og er i størst vekst. Om hausten 
går behovet for næring ned og dei tek i mykje mindre grad opp næring.  
Det er viktig at næringa får trekkje ned i jordsmonnet. Haustane på vestlandet ofte 
nedbørsrike, med vassmetta jordsmonn som ikkje er i stand til å ta imot næring. Faren for 
utvasking og avrenning til vassdrag er stor. 
 
Differensiering av fristen kan vere eit tema. Det er vassdraga som er mest sårbare 
resepientar. Fjordane er mindre sårbare. Er det aktuelt å gi lengre frist for spreiing av areal 
som har direkte avrenning til sjø? Dei fleste produsentane har mykje leigejord og dertil 
mange teigar. Ein kan ha avrenning til både vassdrag og sjø. Vil det vere praktisk og 
ønskeleg å setje ulik fristar?  
I framlegget har vi lik frist for heile kommunen. Situasjonen er heldigvis slik at bruken av 
haustspreiing har gått kraftig ned siste åra. Gjødsellagera er bygd ut, ein har fått tak over 
mange opne kummar, leiger ledige lager hjå andre, endra gjødslingspraksis, mv har bidrege 
til at behovet for å køyre ut gjødsel etter 2. slåtten har gått merkbart ned.  
Det at ein får RMP-tilskot dersom ein spreier all gjødsla før 10. august har og vore ei 
stimulering til å tenkje nytt.   
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Ut frå dette legg vi dette framlegget ut på høyring: 
 

Forskrift om frist for spreiing av husdyrgjødsel i Volda kommune, Møre og Romsdal 

§ 1. Føremål 

Forskrifta gjeld siste frist for spreiing av husdyrgjødsel på eng utan nedmolding om hausten, 
og omfattar heile Volda kommune. 

§ 2. Spreietidspunkt 

I medhald av forskrift 4. juli 2003 nr. 951 om gjødselvarer av organisk opphav m.v. § 23, vert 
siste dato for spreiing av husdyrgjødsel utan nedmolding i Volda kommune sett til 15. 
september. 

§ 3. Iverksetjing 
Forskrifta trer i kraft frå vedtaksdato. 

 
Høyringa går ut til bondelaga, bonde- og småbrukarlaga og miljøvernrådgjevaren i Volda 
kommune.  
Høyringsfråsegner kan sendast til underteikna. Høyringsfristen vert sett til 17. august.  
 
Forskrifta vert lagt fram for politisk handsaming i Tenesteutval forvaltning og utvikling og 
deretter for kommunestyret som er mynde for å vedta lokale forskrifter.  
 
 
Med helsing 
 
 
Børild Skåra 
konsulent 
 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur. 

 
Mottakar 
Erlend S. Vikestrand    
Hornindal Bonde- og 
Småbrukarlag 

   

Hornindal Bondelag    
Volda og Dalsfjord Bondelag    
Volda og Ørsta Bonde- og 
Småbrukarlag 
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Notat 
 

 
Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

20/4454  20/12311  Erlend S. Vikestrand 10.07.2020 

 
 
Til: Børild Skåra 
 
 

Svar på høyring: Kommunal forskrift om frist for haustspreiing av 
husdyrgjødsel på eng - Volda kommune - 1577 Volda 
 
Eg syner til brev av 03.07.2020 og høyring av kommunal forskrift om frist for haustspreiing av 
husdyrgjødsel på eng. Bakgrunnen for høyringa er at tidlegare Hornindal og Volda kommune 
er slått saman. Dei to kommunene hadde kvar sine forskrifter med ulike fristar for spreiing av 
husdyrgjødsel på eng. I forslag til ny forskrift for Volda kommune foreslår ein å sette 15. 
september som frist for spreiing av gjødsel. Det vert også opplyst om at ein har vurdert å 
differensiere fristen ut i frå nærleik til vassdrag og sårbare resipientar. Forslag til ny forskrift 
og tidsfrist samsvarar godt med tidlegare fristar i dei to tidlegare kommunene, samt med 
nabokommunar i Møre og Romsdal. Som miljørådgivar i Volda kommune har eg ingen 
merknad til høyringa. 
 
Med helsing 
 
 
Erlend S. Vikestrand 
Planleggar og miljørådgivar 
 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 
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Saksbehandlar: Siri Birkeland Solheim 
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Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
140/20 Formannskapet 25.08.2020 
93/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Avhending av gamle skulebygg 
 
Samandrag: 
Kommunen har, totalt sett, ei stor bygningsmasse som ein har ansvar for å drifte 
og vedlikehalde, samstundes som det er avgrensa med midlar og ressursar til dette 
arbeidet. Administrasjonen ynskjer å prioritere midlar og ressursar på ei god drift 
og eit godt vedlikehald på dei bygga som er i kommunal bruk.  
 
Kommunestyret har i fleire omgangar gjort vedtak om at kommunen skal avhende 
bygg kommunen ikkje har trong om, og det har vore opp fleire saker tidlegare som 
gjeld gamle skulebygg som er rundt om i kommunen. Likevel er fleire av skulane 
framleis i kommunal eige, og kommunen har ansvar for bygga og har ulike utgifter 
med dei. For at kommunen skal ha ei strategisk eigedomsforvaltning er det ynskje 
om å redusere total bygningsmasse kommunen har ansvar for slik at ein kan 
prioritere midlar og ressursar på dei bygga som er i drift. Administrasjonen har difor 
sett på tidlegare prosessar og gjort vidare vurdering av dei skulebygga som ikkje er 
i bruk av kommunen, men som framleis er i kommunal eige, med bakgrunn i å sjå 
om ein kan avhende bygga. Primært vert det planlagt med ei avhending til dei 
grendalaga som ynskjer det, sekundært på den opne marknaden eller liknande.   
 
Bygga som er vurdert i denne saka er: 

· Yksnøya skule 
· Folkestad gamle skule 
· Kalvatn skule 
· Høydal skule 
· Hjartå skule 
· Lid skule 

 
 
Formannskapet 25.08.2020: 
 
Behandling: 
Nytt punkt 3, foreslått av Sverre Leivdal, Arbeidarpartiet 
Kalvatn skule, administrasjonen får mynde til å starte prosessen med å avhende 
bygga. I første omgang får grendalaget tilbod om å ta over bygget vederlagsfritt. 
Dersom grendalaget ikkje ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til 
å avhende bygget på den opne marknaden. 



 
Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule, formannskapet ber kommunedirektør og 
ordførar gå i dialog med grendalaga om framtida til desse bygga. 
 

 
 
Sverre Leivdal (AP) kom med alternativt punkt 3: 
Kalvatn skule, administrasjonen får mynde til å starte prosessen med å avhende 
bygga. I første omgang får grendalaget tilbod om å ta over bygget vederlagsfritt. 
Dersom grendalaget ikkje ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til å 
avhende bygget på den opne marknaden. 
 
Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule, formannskapet ber kommunedirektør og 
ordførar gå i dialog med grendalaga om framtida til desse bygga. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Punkt 1 i tilrådinga frå kommunedirektøren vedk. Yksnøya skule, vart samrøystes 
vedteken.  
Punkt 2 i tilrådinga frå kommunedirektøren vedk. Folkestad skule, vart samrøystes 
vedteken.  
Punkt 3 Det vart røysta alternativt mellom framlegget frå kommunedirektøren og 
framlegget frå Sverre Leivdal. Framlegget frå Sverre Leivdal vart samrøystes 
vedteke.  
 
 
 
 
 
FSK- 140/20 Vedtak: 
 
1. Yksnøya skule – Administrasjonen får mynde til å gå i vidare dialog med eigar av 
tomta med gbr 1/2 om å overdra bygget frå kommunen til grunneigar. Tomteeigar 
dekker tinglysningskostnadar 
2. Folkestad gamle skule – Administrasjonen sørgjer for riving av bygget. 
Kostnadar med riving finansierast gjennom budsjettprosessen 2021. 
3. Kalvatn skule, administrasjonen får mynde til å starte prosessen med å avhende 
bygga. I første omgang får grendalaget tilbod om å ta over bygget vederlagsfritt. 
Dersom grendalaget ikkje ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til 
å avhende bygget på den opne marknaden. 
 
Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule, formannskapet ber kommunedirektør og 
ordførar gå i dialog med grendalaga om framtida til desse bygga. 
 
 
  
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Kommunedirektøren tilrår følgjande handling for dei ulike bygga: 
 

· Yksnøya skule – Administrasjonen får mynde til å gå i vidare dialog med eigar av 
tomta med gbr 1/2 om å overdra bygget frå kommunen til grunneigar. Tomteeigar 
dekker tinglysningskostnadar 



· Folkestad gamle skule – Administrasjonen sørgjer for riving av bygget. Kostnadar 
med riving finansierast gjennom budsjettprosessen 2021. 

· Kalvatn skule, Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule – Administrasjonen får 
mynde til å starte prosessen med å avhende bygga. I første omgang får 
grendalaga tilbod om å ta over bygga vederlagsfritt. Dersom grendalaga ikkje 
ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til å avhende bygga på 
den opne marknaden. 

  
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 25.08.2020 - 140/20 
 
1. Yksnøya skule – Administrasjonen får mynde til å gå i vidare dialog med eigar av 
tomta med gbr 1/2 om å overdra bygget frå kommunen til grunneigar. Tomteeigar 
dekker tinglysningskostnadar 
2. Folkestad gamle skule – Administrasjonen sørgjer for riving av bygget. 
Kostnadar med riving finansierast gjennom budsjettprosessen 2021. 
3. Kalvatn skule, administrasjonen får mynde til å starte prosessen med å avhende 
bygga. I første omgang får grendalaget tilbod om å ta over bygget vederlagsfritt. 
Dersom grendalaget ikkje ynskjer/kan overta bygga, får administrasjonen mynde til 
å avhende bygget på den opne marknaden. 
 
Høydal skule, Hjartå skule og Lid skule, formannskapet ber kommunedirektør og 
ordførar gå i dialog med grendalaga om framtida til desse bygga. 
 
 
  
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Møtereferat dialogmøte mellom Volda kommune og Høydal velferdslag 28.mai 
Møtereferat med Kalvatn grendautval 
Møtereferat møte med Grendahuset Heimhug 
Møtereferat møte med Lid grendahus 
Svar til Volda kommune vedrørande grendahuset Heimhug 
Brev frå advokat - Grendahuset Heimhug 
E-post 

 
Saksopplysningar: 
Kommunestyret har i fleire omgangar gjort vedtak om at kommunen skal avhende 
bygg kommunen ikkje har trong om, og det har vore oppe fleire saker tidlegare som 
gjeld gamle skulebygg som er rundt om i kommunen. Administrasjonen har no sett 
på tidlegare prosessar og gjort vidare vurdering av dei skulebygga som i dag ikkje 
er i bruk av kommunen, men som framleis er i kommunal eige. Kommunen har i 
dag diverse utgifter med å halde bygga vedlike, bidra med driftsutgifter til bruk for 
grendalaga og halde forsikring på bygga. 
 
Kommunen har ei stor bygningsmasse som ein har ansvar for å drifte og 
vedlikehalde, samstundes som det er avgrensa med midlar og ressursar til dette 
arbeidet. Dette har ført til at det er etterslep av vedlikehald både på dei bygga som 
er i kommunal bruk og dei som ikkje er det. Mange av bygga ber preg av dårleg 
vedlikehald og har falle i verdi dei siste åra. På grunn av ein stram økonomi i 
kommunen, ynskjer administrasjonen å frigjere både midlar og ressursar for å sikre 
eit betre vedlikehald på dei bygga som er i kommunal bruk. For dei bygga som 
ikkje er i kommunal bruk, vil manglande vedlikehald over tid gjere det vanskelegar 
å selje/avhende bygga, og det vil krevje meir midlar for å få bygga opp på eit 
akseptabelt nivå. Det er administrasjonen si vurdering at ein no må ta eit val på om 
ein ynskjer å halde på bygga eller avhende dei. 
 
Dei aktuelle bygga er: 

· Høydal skule 
· Yksnøya skule 
· Bjørkedal skule 
· Kalvatn skule 
· Hjartåbygda skule 
· Folkestad gamle skule 
· Lid skule 

 
Det har tidlegare vore utarbeida ei politisk sak ang. Bjørkedal skule (PS 75/18) 
med vedtak og denne skulen er difor ikkje inkludert i denne saka. 
 
Det har berre vore funne formelle avtalar med grendalaga for bruk av Lid 
skule/grendahus og Hjartå skule/grendahus. For dei øvrige bygga er det ikkje 
funne avtalar, men det er i politisk sak SK 0092/97 nemnt at også Høydal og 
Kalvatn fekk tilbod om ein avtale om bruk når skulekrinsane vart nedlagde. I dei to 
tilfella der det er funne avtale om bruk av bygget, ligg det inne eit punkt i kontrakten 
som seier at kontrakten ikkje kan seiast opp utan at det er semje mellom partane 
og at det vert godkjent av Kyrkje og Undervisningsdepartementet.  
 
I arbeidet med å kartlegge bruk, avtalar, spelemidlar og utgifter på bygga har det 
kome fram at det er store variasjonar mellom bygga, og det har vore behov for å 
nytte juridisk bistand til å vurdere eigarforhold, tolke avtalar mm. Det har også vore 



korrespondanse med tomteeigarar og grendalaga som nyttar bygga for å hente inn 
tilbakemelding på korleis dei stiller seg med tanke på vidare drift og bruk av bygga. 
Referat etter møter med grendalaga ligg vedlagt saka. På grunn av variasjonane i 
eigarforhold, bruk og avtalar, er nærare informasjon og vurdering på dei ulike 
bygga oppsummert per bygg vidare i saka.  
 
Nokre av dei gamle skulebygga har i seinare tid fått spelemiddeltilskot til anlegg på 
området, og det er difor sendt spørsmål til fylkeskommunen om ev. konsekvensar 
av desse tilskota. Etter vurdering frå fylkeskommunen er det berre eitt av anlegga 
som det framleis er knytta forpliktelser til i samband med spelemiddel, og det er 
fotballbana på Hjartå skule.  
 
Status ulike bygg 
 
Høydal skule 
Høydal skule er eit bygg som står på kommunal tomt og som blir brukt av 
velferdslaget i bygda. Bygget er i bruk både til arrangement som velferdslaget har, 
samt til diverse møter og til utleige til mellom anna bryllaup og bursdagar. Det har 
ikkje vore skuledrift i bygget sidan 1997 og bygget vert halde vedlike av 
velferdslaget. Kommunen står for forsikringa av bygget, samt delar av 
straumutgiftene. 
 
Etter gjennomført dialogmøte, samt skriftleg korrespondanse med velferdslaget, 
har kommunen fått tilbakemelding om at velferdslaget ynskjer å halde på den 
ordninga som er på bygget i dag. Velferdslaget vurderer at dei har lita moglegheit 
til å ta over bygget. Velferdslaget har også gitt ei tilbakemelding om at dei ikkje 
ynskjer å gå i dialog med kommunen om alternative forslag for eige/drift av bygget 
før det ev. blir vedtatt at dagens ordning ikkje skal vidareførast.   
 
Yksnøya skule 
Yksnøya skule er eit bygg som ikkje er i bruk korkje kommunalt eller av grendalag, 
og bygget har difor stort sett stått ubrukt dei siste åra. Bygget står på privateigd 
eigedom, noko som vil seie at kommunen vil ha vanskar med å kunne avhende 
bygget på den opne marknaden. Bygget er også SEFRAK-registrert, noko som gjer 
at det har eit visst vern, og fylkeskommunen har også ytra at dei ynskjer å verne 
bygget meir formelt enn det er per i dag. Administrasjonen har vore i dialog med 
grunneigaren med spørsmål om ho kunne tenkje seg å ta over bygget, noko ho i 
møter og øvrig korrespondanse har vore positiv til. Grunneigar har også ytra eit 
ynskje om å ta vare på bygget og halde uttrykket vedlike.  
 
Kalvatn skule 
Tomta Kalvatn skule står på har i lengre tid vore umatrikulert, noko som har skapt 
uvisse om eigarforhold. Etter ein gjennomgang av dokumentasjonen på 
bygget/tomta vart det gjennomført ein rekvisisjon av matrikulering av tomta, og 
kommunen sitt krav om tinglysing med Volda kommune som eigar av tomta, er no 
under behandling hjå kartverket.  
 
Det er ikkje funne nokon skriftleg avtale mellom grendautvalet og kommunen 
vedrøyrande bruken av bygget. I kommunestyret sitt vedtak av 19. juni 1997 
framgår det likevel at grendautvalet har bruksrett til bygget mot å overta 
driftsansvar for anlegget, tilsynet og administrasjonen av bygget, samt påta seg 
praktisk og økonomisk ansvar for at skulen haldast i forsvarleg stand. Det rettslege 



grunnlaget for forholdet mellom partane er difor etter ei juridisk vurdering, at 
grendalaget formelt er leigetakar i bygget.  
 
Bygget er i dag ikkje i kommunal bruk, men grendautvalet brukar huset til diverse 
feiringar og andre aktivitetar for bebuarane i bygda. Kommunen bidreg med å 
betale delar av straumen på bygget, samt å halde forsikring på bygget. 
Grendautvalet står for vedlikehaldet, og har gjort ein del vedlikehald på bygget i 
seinare tid.  
 
I møte mellom grendautvalet og kommunen, er grendautvalet klare på at dei i 
utgangspunktet ynskjer å halde på den ordninga som er for bygget i dag. 
Samstundes vurderer dei det slik at dei kan ta på seg alt vedlikehald og drift av 
bygget dersom kommunen framleis står som eigar. Dei vurderer det som lite 
ynskjeleg at grendautvalet tek over eigarskapet, då dei har få personar å støtte seg 
på for å kunne opprette ein stiftelse for å ha eigaransvar.  
 
Kalvatn skule er SEFRAK-registrert, men er ikkje registrert i kommunen sin lokale 
kulturminneplan. Administrasjonen har vore i kontakt med fylkeskommunen med 
spørsmål om korleis dei vurderer bygget, og har fått tilbakemelding om at skulen 
ikkje er med i regional delplan for kulturminne, og at dei ikkje kjem til å klage på 
vedtak imot bevaring frå Volda kommunen i byggesaker og reguleringssaker som 
vedkjem skulen. Administrasjonen har difor ingen grunn til å tru at SEFRAK-
registreringa legg avgrensingar på moglegheitene for å gjere tiltak på bygget.  
 
Hjartå skule 
Hjartå skule ligg på kommunal tomt og har ikkje vore i bruk som skule sidan 2001. 
Grendalaget er formelt leigetakar i bygget og det føreligg ein signert avtale mellom 
partane, datert 14. desember 1982.  
 
Hjartå skule er ikkje i kommunal bruk, men vert brukt av grendalaget til diverse 
arrangement og som møteplass. Kommunen har kostnadar med straum på bygget, 
vedlikehald, forsikring og avgifter på eigedomen, medan grendalaget bidreg med 
ein del av kostnadane/arbeidet med vedlikehald på bygget.  
 
Etter gjennomført dialogmøte med grendalaget er tilbakemeldinga frå grendalaget 
at dei ikkje har kapasitet eller pengar til å ta over bygget. Grendalaget vart i 
dialogmøtet oppfordra til å skissere ei alternativ løysing som kan vere mogleg å 
bere for velferdslaget, men tilbakemeldinga har vore at dei ikkje ynskjer andre 
løysingar enn å oppretthalde dagens.  
 
Folkestad gamle skule 
Folkestad gamle skule er i dag ikkje i bruk av korkje kommunen eller grendalaget 
og grendalaget har tidlegare tømt huset for sine eigendelar. Bygget står på ei tomt 
som ikkje er eigd av kommunen og eigar av tomta har gitt melding om at han ikkje 
er interessert i bygget og han krevjar det fjerna så raskt som råd. 
 
Lid skule 
Lid skule står på kommunal tomt og bygget har ikkje hatt skuledrift sidan 2010. 
Bygget blir i dag brukt av grenda til diverse aktivitetar og samlingar for bygda. Det 
føreligg ein udatert og usignert avtale mellom partane på bruken av bygget. Det 
antas at denne er frå 1980, eller der omkring. Kommunen står i dag for kostnadar 
med straum, forsikring, vedlikehald og avgifter på eigedomen, medan 



grendahuslaget bidreg med ein del av kostnadane/arbeidet med vedlikehald på 
bygget. Dei seinare åra har kommunen fått inn nokre inntekter på utleige av 
bygget, men desse inntektene er usikre og tidsavgrensa då det er skogsarbeidarar 
på plassen som har vore leigetakar.  
 
Det har vore gjennomført dialogmøte med grendahuslaget der dei har kome med 
sine synspunkt. Som utgangspunkt er grendahuslaget ueining i den juridiske 
vurderinga som er lagt fram med tanke på kommunen si moglegheit til å seie opp 
kontrakta. Vidare er grendahuslaget tydeleg på at dei ynskjer at dagens avtale 
vidareførast og at dei vurderer at tilstanden på bygget pt. er for dårleg til at dei kan 
ta over bygget. Grendahuslaget kan ikkje sjå at dei har tid eller kapasitet til å drifte 
bygget på dugnad, og at dei ikkje vil kunne bere kostnadane med drifta og 
vedlikehaldet.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Folkestad gamle skule 
 
Ut i frå at korkje kommunen eller grendalaget har noko nytte av bygget, samt at det 
står på privat grunn der eigar ynskjer å få bygget revet, er det administrasjonen si 
tilråding at det settast av midlar til å rive bygget. Som ei grov estimering er 
rivekostnadane estimert til ca. kr. 500 000 eks mva. Rivekostnadane må 
finansierast gjennom budsjettprosessen.   
 
Yksnøya skule 
 
Administrasjonen ser ingen fordelar med å oppretthalde eigarskap i huset då dette 
ikkje er i bruk i dag. Kommunen har ingen kostnadar med bygget i dag (ev. 
forsikring), men dersom ein ikkje avhender bygget må ein ta stilling til vernet og ev. 
løyve midlar til å sikre at bygget ikkje forfell. På grunn av tomtesituasjonen og 
vernet av bygget, vil ei avhending på det opne markedet vere vanskeleg, og 
administrasjonen ser difor avhending til tomteeigar som det mest hensiktsmessige 
alternativet. Administrasjonen tilrår difor at tomteeigar får tilbod om å ta over huset 
vederlagsfritt, mot at eigar dekker tingslysningskostnadane.   
 
Høydal skule, Kalvatn skule, Lid skule og Hjartå skule 
 
Kommunen har i dag ulike kostnadar med dei ulike bygga, og det er variasjon i 
tilstanden til bygga. Likevel har ein ut i frå likebehandlingsprinsippet og omsynet til 
ei strategisk eigedomsforvaltning og utvikling i kommunen, valt å vurdere desse 
bygga samla. Etter samtale med dei ulike grendalaga, ser adminsitrasjonen tre 
alternativ for bygga. Det eine alternativet er å halde på dagens løysing, det andre 
er avhending av bygga til grendalaga og det tredje er avhending av bygga på den 
opne marknaden. Konsekvensane av dei ulike alternativa er skissert under. 
 
Halde på dagens avtalar 
Det er variasjon i vedlikehaldskostnadar på dei ulike bygga over dei siste åra, men 
generelt sett har kostnadane vore relativt låge då det for fleire av bygga berre vore 
prioritert tiltak som har vore heilt naudsynte. Dette har ført til at tilstanden på fleire 
av bygga har blitt dårlegare, og verdien på bygga har gått ned. Dersom ein skal 
halde fram med dagens avtalar er det administrasjonen si tilråding at det vert 



gjennomført tilstandsanalyser på alle bygga der det vert sett opp prioriterte tiltak. 
Deretter må det løyvast midlar og ressursar til å gjennomføre tiltaka og dette vil 
krevje eit auka budsjett for vedlikehald. Kommunen vil også då framleis sitte med 
risikoen og ansvaret for bygget samstundes som ein vil vere ansvarleg for 
framtidige løpande kostnadar på bygget. Ei slik løysing vil føre til at kommunen har 
kostnadar med eit bygg som ein ikkje har eiga interesse i eller bruk for, og 
kommunen vil yte ei teneste som ikkje er pålagt kommunen til ei lita gruppe av 
kommunen si befolkning.   
 
Avhende bygga  
Ved ei avhending av bygga må ein bli samde med grendalaga om tolkinga av 
oppseiingsklausulen i avtalane som gjeld Lid og Hjartå skule. Dette vil mest truleg 
krevje juridisk bistand. Avhending av bygga vil frigjer midlar og ressursar og fjerne 
risikoen kommunen har med bygga i dag. Ved ei eventuell avhending til 
grendalaga vil grendene framleis kunne nytte bygga som dei gjer i dag, men det vil 
krevje ein større innsats og meir midlar frå grendalaga.  
 
Dersom ein skal avhende bygga på den opne marknaden, må ein avklare om 
grendalaga ev. har rett på kompensasjon for investeringar/arbeid dei har gjort på 
bygga i seinare tid. Det vil vere ei avskriving av desse verdiane over tida, og ein 
må difor gjere ei individuell vurdering av dette på dei enkelete bygga med bakgrunn 
i kva arbeid som er gjort og kor lenge sidan det er arbeidet vart utført. Ved ei ev. 
avhending av bygga på den opne marknaden kan ein også vurdere om ein skal 
skilje ut skuleplassane slik at desse er tilgjengeleg for bygda også etter eit ev. sal 
av bygget.  
 
Konsekvensane for grendalaga og dei øvrige bebuarane i bygdene vil vere at dei 
mistar eit samlingshus i bygda, noko som vil vere eit tap for bygda og 
innbyggarane her. Med tanke på tilstaden på bygga, utforming og plasseringa, er 
det lite truleg at ei avhending på den opne marknaden vil gi ei betydeleg inntekt for 
kommunen.  
 
Ved ei ev. avhending av Hjartå skule vil det, etter vurdering frå fylkeskommunen, 
kunne bli satt krav om at kommunen tilbakebetalar delar av spelemiddeltilskotet 
som vart gitt til etablering av fotballbana i 1997. Dette er fordi det ved utbetaling av 
spelemidlar stillast krav om å halde anlegget opent for allmenn idrettslig verksemd i 
30 år frå ferdigstilling av anlegget. Dersom kommunen ynskjer å avhende på den 
opne marknaden må det sendast søknad til Kulturdepartementet for godkjenning, 
og ein må truleg tilbakebetale rundt kr. 16 500,- av spelemidlane ved avhending i 
2020. Eit tiltak for å sikre framtidig bruk av bana, kan vere å skilje ut skuleplassen 
ved eit ev. sal på den private marknaden. På denne måten kan skuleplassen 
framleis vere eit aktivitetsområde for bygda. Problemstillinga med ei ev. 
tilbakebetaling vil ikkje bli gjeldande ved avhending til grendalaget dersom dei 
stiller bana opent for allmenn idrettslig verksemd etter overtaking.  
 
Det er ei viss usikkerheit knytta til kommunen si moglegheit til å kunne seie opp 
avtalane med grendalaga ut i frå oppsigelsesklausulen som er definert i avtalen 
med grendahuslaga på Lid og i Hjartåbygda. Administrasjonen har henta inn ei 
juridisk vurdering av avtalane, samt tatt kontakt med departementet for å hente 
samtykke for oppseiing. I den juridiske vurderinga kommunen har fått, er det 
vurdert at opphøyr av skuledrift i bygga representerer ei vesentleg endring i 
kommunen sine premissar for den opphavelege avtalen, og at avtalen no er 



uforholdsmessig kostnadstyngande for kommunen. På denne bakgrunn er det 
vurdert at avtalen sin oppsigelsesklausul kan settast til side i medhald av 
avtalelova § 36. Både Lid Grendahus P/L og Grendahuset Heimhug P/L har gitt 
tilbakemelding om at dei ikkje er samde i kommunen si vurdering, og at dei meiner 
at kommunen ikkje har moglegheit til å kunne seie opp avtalane utan samtykke frå 
leigetakar. Kommunen har pt. Ikkje fått tilbakemelding frå departementet på 
henvendelsen om samtykke.  
 
Gjennom dialogar med grendalaga som brukar dei aktuelle bygga, har det kome 
tydeleg fram at bygga er viktige for bebuarane i grendene, og at desse bygga ofte 
er einaste samlingshus. Dersom bygga blir avhenda og blir utilgjengelege for 
bebuarane, vil dette kunne føre til mindre trivsel og bulyst i bygdene. Det kan også 
føre til at bebuarane pendlar meir inn til sentrum enn tidlegare. Ut i frå kommunen 
sin økonomiske situasjon og tilstanden på bygga ser likevel ikkje administrasjonen 
det som ei moglegheit å tilrå at ein går vidare med same ordning som ein har i dag. 
Dette grunngjevast med at fleire av bygga i dag fell i verdi og at det vil vere behov 
for større oppgraderingar på bygga i snarleg framtid dersom desse framleis skal 
vere brukbare. I KOSTRA-analysen som er gjennomført for Volda kommune, 
peikar KS Konsulent på at Volda kommune må gjere ei vurdering av kva 
kommunen skal drive med av oppgåver framover. Det å halde oppe drifta av 
nedlagde skular fell utanfor kommunen sine primær oppgåver, og med å gå vidare 
med dagens løysing vil kommunen ha kostnadar med drift og vedlikehald på bygg 
som ikkje kjem formålsbygga innanfor skule, barnehage og helse/omsorg til gode. 
Med bakgrunn i at kommunen må spare pengar på drifta, vil administrasjonen tilrå 
at ein ikkje går vidare med ei slik løysing.  
 
Administrasjonen vurderer avhending av bygga til grendalaga som den mest 
gunstige løysinga med tanke på at det legg til rette for at grendene framleis kan 
nytte bygga, men dette er ei løysing dei fleste grendalaga ser på som krevjande og 
lite ynskjeleg med tanke på økonomi og kapasitet. 
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ikkje aktuelt 
Konsekvensar for folkehelsa: ikkje aktuelt 
Miljøkonsekvensar: Er kommentert under vurderinga  
Økonomiske konsekvensar: Er kommentert under vurderinga 
Beredskapsmessige konsekvensar: ikkje aktuelt 
Konsekvensar for barn og unge: Dersom ein avhender bygga på den opne 
marknaden vil dei aktuelle bygdene miste eit samlingshus som vert brukt til 
arrangement for born og unge. Dersom grendalaga overtek bygga vil det ikkje gi 
konsekvensar. 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
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28.05.2019 – Møte med Høydal velferdslag ang Høydal skule/Høydal 
grendahus 
 

0 Agenda 
Det er tidlegare sendt ut brev til velferdslaget om bruken av Høydal skule/Høydal 
grendahus, og dagens møte er meint som eit dialogmøte der kommunen kan gi meir 
informasjon om bakgrunnen for prosessen og velferdslaget kan få moglegheit til å 
presentere sine synspunkt og kome med spørsmål. Det er ikkje lagt opp til at ein skal bli 
einige om ein avtale i møtet, men at ein skal få i gang ein dialog.   
 

1 Bakgrunn 
Kjell-Magne Rindal informerte om at eigedomsavdelinga har fått i oppdrag å avhende gamle 
skulebygg som ikkje er i bruk lengre. Prosessen har bakgrunn i at bygga ikkje lengre er i kommunal 
bruk, og kommunen ynskjer ikkje å sitte på risikoen for bygga i framtida. Prosessen blir også sett 
på i samband med kommunesamanslåinga, der ein ynskjer å redusere total bygningsmasse 
kommunen har ansvar for slik at ein kan prioritere pengane på dei bygga som er i drift. 
Kommunen har i dag, totalt sett, ei stor bygningsmasse som ein har ansvar for å drifte og 
vedlikehalde, samstundes som ein har avgrensa med midlar og ressursar til dette arbeidet. Ein 
ynskjer difor å kunne bruke desse midlane og ressursane til å kunne ha eit godt vedlikehald og 
drift på dei bygga som er i kommunal bruk.   
 
På grunn av likebehandlingsprinsippet, har kommunen satt i gang eit felles arbeid for alle dei 
gamle skulebygga der det ikkje er skuledrift lengre. Då det er ulike forhold ved dei ulike bygga og 
tomtene, har ein valt å få juridisk bistand frå Judicia DA for å sikre ei mest mogleg rettvis 
behandling av sakene.  
 



No er ein inne i ein prosess der ein inviterer grendalaga som bruker bygga til dialog der ein ser om 
ein kan finne ei løysing saman som kan vere gunstig for begge partar. Etter at denne dialogen er 
gjennomført, kjem det til å bli lagt fram ei sak for politisk behandling.  
 

2 Dagens situasjon og bruk 
 I dag er det velferdslaget som held bygget ved like og kommunen bidreg med ei dekning av 50 % 

av straumgiftene, samt held forsikring på bygget. Kommunen sitt bidrag til straum var på kr. 
6800,- i 2018. 
 
Velferdslaget fortalde i møtet at det dei siste åra har blitt gjort arbeid med å skifte ut nesten alle 
vindauga i bygget, og at det er planlagt å skifte dei siste i løpet av året. Velferdslaget har også gjort 
arbeid med å bygge ut kjøkkenet i bygget. Inntektene til arbeidet/materialet er henta inn 
gjennom påskekafé, gåve frå banken og leigeinntekter.  
 
Bygget blir i dag hovudsakleg brukt til bursdagar, konfirmasjonar og møteverksemd (rettsmøter 
mm). Inntektene på utleige ligg på rundt 4000 kr i året.  
 

3 Vidare bruk av bygget 
 Høydal velferdslag ga ei tilbakemelding i møtet om at dei er godt nøgde med ordninga slik den er i 

dag, og at dette er den ordninga dei ynskjer å oppretthalde. Dei stilte seg også uforståande til at 
kommunen ynskjer å avhende bygget når den økonomiske byrden for kommunen er så avgrensa. 
 
Velferdslaget sa i møtet at dei ikkje trur det kan vere aktuelt for velferdslaget å ta over bygget, då 
dei ikkje ser at dei skal kunne klare å ta den ekstra kostnaden med forsikring av bygget. 
Samstundes er bygget det einaste bygda/velferdslaget har å nytte seg av, og velferdslaget er 
bekymra for kva som vil skje dersom kommunen avhender bygget.  
 
Velferdslaget uttrykte også bekymring for om det vil vere mogleg for småbarnsfamiliar å bu i 
bygda i framtida dersom Austefjord barnehage blir lagt ned. Dette vil igjen kunne vere eit 
problem når det gjeld kapasitet og evne til å ta på seg dugnadsarbeid og halde ved like eit 
grendahus.  
 
Administrasjonen forstår velferdslaget sine synspunkt og noterer seg at velferdslaget ynskjer å 
halde på dagens ordning. Det vart likevel presisert i møtet at administrasjonen no gir velferdslaget 
ei moglegheit til å kome med ei skissert løysing for kva som skal til for at dei skal kunne ta over 
bygget, slik at denne løysinga kan bli lagt fram for politisk behandling. På denne måten kan ein få 
skissert premissa som må på plass for at velferdslaget skal kunne ta over bygget, og har 
moglegheit til å kome fram til ei løysinga som er gunstig for begge partar. Dersom velferdslaget 
vel å ikkje kome med innspel til ei alternativ løysing, vil denne alternative løysinga mest truleg 
vere å selje eller rive bygget.  
 

4 Vegen vidare 
 I møtet vart det informert om at det er ynskjeleg at Høydal velferdslag tek med seg innspela frå 

møtet til dei andre i velferdslaget/bygda og at det kjem ei samla tilbakemelding frå velferdslaget 
før fellesferien.  
 
Administrasjonen planlegg med å legge fram ei sak for politisk behandling i løpet av hausten 
2019. Denne saken vil omfatte alle dei gamle skulebygga i kommunen som ikkje er i bruk lengre, 
og ein ynskjer då å legge fram grendalaga sine synspunkt i saka.  
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27.01.2020 – Møte med Kalvatn grendautval ang Kalvatn skule/grendahus 
 

0 Agenda 
Det er tidlegare sendt ut brev til grendautvalet om bruken av Kalvatn skule/Kalvatn 
grendahus. Dagens møte er meint som eit dialogmøte der kommunen kan gi meir 
informasjon om bakgrunnen for prosessen, og grendautvalet kan få moglegheit til å 
presentere sine synspunkt og kome med spørsmål. Det er ikkje lagt opp til at ein skal bli 
einige om ein avtale i møtet, men at ein skal få i gang ein dialog.   
 

1 Bakgrunn 
Kjell-Magne Rindal informerte om at eigedomsavdelinga har fått eit administrativt oppdrag å 
avhende gamle skulebygg som ikkje er i bruk lengre. Prosessen har bakgrunn i at bygga ikkje 
lengre er i kommunal bruk, og kommunen ynskjer ikkje å sitte på risikoen for bygga i framtida. 
Prosessen blir også sett på i samband med kommunesamanslåinga, der ein ynskjer å redusere 
total bygningsmasse kommunen har ansvar for og sikre ei god og effektiv eigedomsforvaltning.  
 
Grendautvalet er invitert til dialogmøte for å få informasjon om prosessen og presentere sine 
synspunkt. Det vart informert om at det pågår tilsvarande prosessar for andre bygg i kommunen 
der kommunen ikkje har eiga interesse/bruk. Gjennom dialogmøta ynskjer ein å sjå om ein kan 
finne ei løysing der grendahuslaga kan vere ein mogleg part for overtaking. Etter at dialogen er 
gjennomført vil administrasjonen samle bygga i ei sak til politisk behandling, der ein kjem med ei 
tilråding for kvart bygg. I denne saka vil administrasjonen også presentere grendalaga sine ynskjer 
og synspunkt.   
 

2 Tomta 
 Administrasjonen informerte om at tomta som Kalvatn skule står på har vore umatrikulert og det 

har dermed ikkje vore registrert eigarskap på tomta. I samband med prosessen med å avhende 
bygget, har administrasjonen sendt inn søknad om at kommunen blir registrert som eigar av 
tomta, og at tomta blir matrikulert. Matrikuleringa er no under behandling, og det har ikkje kome 
inn innspel frå naboar i denne prosessen.  
 



Grendautvalet fortalde at det er ei oppfatning i grenda om at arealet skulen står på er eit 
fellesareal, og at det har fungert som dette i lang tid. Med bakgrunn i dette har det vore 
reaksjonar på at innkallinga til oppmålingsforretning med matrikulering berre er sendt ut til 
grensande eigedomar, og grendautvalet meiner at denne innkalling burde vore sendt ut breiare. 
Tomta skulen ligg på går heilt ned til vatnet og er den einaste plassen ein kjem ned til vatnet utan 
å gå over annen manns grunn. Dette meiner grendautvalet er viktig både for bygda og for ev. 
besøkande i området, og det er noko ein bør tilstrebe å halde på. 
 

3 Bygget 
 Bygget er eit gamalt skulebygg frå 1894 og er Sefrak-registrert, men er ikkje registrert i 

kommunen sin lokale kulturminneplan. På grunn av at bygget er Sefrak-registrert har 
administrasjonen vore i kontakt med fylkeskommunen med spørsmål om korleis dei vurderer 
bygget. Fylkeskommunen har kome med ei tilbakemelding om at skulen ikkje er med i regional 
delplan for kulturminne, og at dei ikkje kjem til å klage på vedtak imot bevaring frå Volda 
kommune i byggesaker og reguleringssaker som vedkjem skulen. Administrasjonen har difor 
ingen grunn til å tru at Sefrak-registreringa legg store avgrensingar på moglegheitene for å gjere 
tiltak på bygget.  
 

4 Grendautvalet sitt syn på saka 
 Grendautvalet ynskjer i utgangspunktet å halde på den avtalen dei har i dag, men la fram at det 

også kan vere ei moglegheit at dei kan ta på seg all drift og vedlikehald av bygget dersom 
kommunen framleis står som eigar. Dersom ein skal ha ei slik løysing er det eit ynskje at det blir 
vurdert om det er moglegheit for å få noko støtte frå kommunen til vedlikehaldet.  
 
Bygget vert i dag brukt av grendautvalet, og det blir leigd ut til diverse feiringar og andre 
aktivitetar for bebuarane i bygda. Bygget har hjartestartar og grendautvalet har investert i 
varmepumpe på bygget. Grendautvalet har hatt tilsyn med bygget i 40 år og dei har 4-5 personar 
som tek seg av vedlikehald på bygget og som har gjort ein god innsats i å ta vare på eit 
kommunalt bygg i mange år. Det er også gjort ein del vedlikehald på bygget i seinare tid, blant 
anna skifte av ein vegg i fjor. 
 
Grendautvalet oppfordra i møtet om at ein ser på bygget som ein verdi for kommunen. Bygget er 
gamalt, og er kanskje det einaste gamle skulebygget frå denne tida som framleis er i kommunal 
eige. Dette kan ein nytte ved at bygget kan vere eit ope bygg for allmennheita som viser historie 
og kan fungere som eit slags museumsbygg. Dei oppfordra også om at ein ser området i ein 
heilskap og ser skulen i samanheng med andre bygg i området.  
 
Grendautvalet stilte spørsmål til kva utgifter kommunen har på bygget i dag og påpeikte at bygget 
har privat vassverk, og at det er forholdsvis lite straumforbruk på bygget i løpet av året. 
Kommunen har i dag blant anna kostnadar med forsikring og straum, men det vart påpeika frå 
eigedomssjefen at det ikkje berre utgiftene ein ser på, men også risikoen og ansvaret. Det vart 
vidare påpeika frå grendautvalet at bygget er viktig for grenda og at det er viktig at kommunen 
legg til rette for at det skal kunne bu folk på bygdene. Difor meiner grendautvalet at kommunen 
må hindre at alle dei kommunale bygga på bygdene blir lagt ned, og at kommunen må gi 
grendautvalet ei hand slik at bygget ikkje forsvinn.   
 
Administrasjonen stilte spørsmål til om grendautvalet kan vurdere å opprette ein stiftelse som 
kunne tatt over eigarforholdet av bygget. Ved ei slik ordning vil det vere mogleg for stiftelsen å 
søkje om ulike tilskot, mellom anna frå fylket og næringslivet. Grendautvalet understreka at dette 
ikkje er den ynskjelege ordninga, og at dei har få personar å spele på noko som gjer det vanskeleg 
å halde i gang ein stiftelse. Grendautvalet har i dag ikkje budsjett og det vil vere ei vesentleg 
endring for dei om dei skal gå inn å stå som eigar og ha budsjettansvar for bygget.  



 
Det vart stilt spørsmål frå grendautvalet om kommunen betalar eigedomsskatt for bygget, og om 
dette vil bli ein utgift for grendautvalet dersom dei skulle kome til å ta over bygget. ETTERSKRIFT: 
Volda kommune betalar ikkje eigedomsskatt for sine eigedomar. Dersom eit grendalag tek over 
eit grendahus vil desse frå fritak frå eigedomsskatt, dette følgjer etter eigedomsskattelova §7 og 
kommunen sine vedtak.   
 

5 Vidare bruk av bygget 
 Med tanke på vidare bruk av bygget, er grendautvalet tydeleg på at dei ynskjer at dagens avtale 

vidareførast, ev. med nokre mindre justeringar. Dersom det likevel skulle bli eit politisk vedtak om 
noko anna vil det vere viktig for grendautvalet at arealet ikkje blir selt, og ein ynskjer då å 
diskutere saka vidare. Administrasjonen informerte om at dersom det skulle bli eit politisk vedtak 
om å avhende bygget, vil administrasjonen tilrå at ein går i forhandling med grendautvalet før 
bygget ev. blir lagt ut for sal.  
 
 

6 Vegen vidare 
 Administrasjonen informerte om at det er forventa at saka om dei gamle kommunale bygga skal 

opp til behandling i løpet av våren. Etter at politisk beslutning er tatt og det føreligg eit vedtak på 
vidare bruk og eigarskap av bygget, vil administrasjonen gå i dialog med grendautvalet om vegen 
vidare.  
 
Grendautvalet skal ha årsmøte rundt april. Dei planlegg då med å informere om saka. 
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DERES REFERANSE VÅR REFERANSE ARKIVNR JOURNALNR DATO 

     
 
28.05.2019 – Møte med Grendahuset Heimhug P/L ang Hjartå skule 
 

0 Agenda 
Det er tidlegare sendt ut brev til grendahuslaget om bruken av Hjartå skule/Grendahuset 
Heimhug. Dagens møte er meint som eit dialogmøte der kommunen kan gi meir informasjon 
om bakgrunnen for prosessen, og grendahuslaget kan få moglegheit til å presentere sine 
synspunkt og kome med spørsmål. Det er ikkje lagt opp til at ein skal bli einige om ein avtale 
i møtet, men at ein skal få i gang ein dialog.   
 

1 Bakgrunn 
Kjell-Magne Rindal informerte om at eigedomsavdelinga har fått eit administrativt oppdrag å 
avhende gamle skulebygg som ikkje er i bruk lengre. Prosessen har bakgrunn i at bygga ikkje 
lengre er i kommunal bruk, og kommunen ynskjer ikkje å sitte på risikoen for bygga i framtida. 
Prosessen blir også sett på i samband med kommunesamanslåinga, der ein ynskjer å redusere 
total bygningsmasse kommunen har ansvar for, slik at ein kan prioritere pengane på dei bygga 
som er i drift. Kommunen har i dag, totalt sett, ei stor bygningsmasse som ein har ansvar for å 
drifte og vedlikehalde, samstundes som ein har avgrensa med midlar og ressursar til dette 
arbeidet. Ein ynskjer difor å kunne bruke desse midlane og ressursane til å kunne ha eit godt 
vedlikehald og ei god drift på dei bygga som er i kommunal bruk.   
 
På grunn av likebehandlingsprinsippet, har kommunen satt i gang eit felles arbeid for alle dei 
gamle skulebygga der det ikkje er skuledrift lengre. Saka gjeld difor ikkje berre Hjartå skule isolert 
sett, men ein vurderer ei større bygningsmasse samla sett, og ser på totalkostnad for heile denne 
bygningsmassen. Då det er ulike forhold ved dei ulike bygga og tomtene, har ein valt å få juridisk 
bistand frå Judicia DA for å sikre ei mest mogleg rettvis behandling av sakene.  
 
No er ein inne i ein prosess der ein inviterer grendahuslaga som bruker bygga til dialog der ein ser 
om ein kan finne ei løysing saman som kan vere gunstig for begge partar. Dialogen med dei fleste 



grendahuslaga er venta å vere gjennomført før fellesferien, og det er planlagt med å legge fram ei 
sak for politisk behandling i løpet av hausten 2019.  
 

2 Vurdering av avtalen 
 Grendahuslaget har før møtet gitt uttrykk for at dei ikkje ser det som mogleg for kommunen å 

seie opp avtalen utan at grendahuslaget er einig. Dette standpunktet vart oppretthaldt i møtet.  
 
Judicia informerte om at dei har gjort ei vurdering av avtalen og at dei vurderer det slik at avtalen 
er basert på andre premissar enn det som ligg til grunn i dag, då det på avtaletidspunktet var 
kommunal drift i bygget der kommunen skulle gi ei teneste til bygdefolket. I dag er det ikkje 
lengre skuledrift i bygget og avtalen består dermed av at kommunen sørgjer for eit grendahus til 
bygda, utan at kommunen får noko ut av avtalen. Denne endringa av premiss gjer at dei vurderer 
at avtalen kan heilt, eller delvis, settast til side etter §36 i avtalelova. Dette vil seie at den anten 
kan falle vekk eller endrast til ein meir balansert avtale etter dagens forhold. Kommunen ynskjer 
no å gå i dialog med grendahuslaget og sjå om ein kan komme fram til ei ordning som er leveleg 
for begge partar.  
 
Grendahuslaget informerte vidare om at dei har gjort investeringar og arbeid dei siste åra, 
samstundes som at dei har lagt ned mykje arbeid under oppføring av bygget, og at dei vurderer 
dette til å påverke mogelegheita for kommunen å avhende bygget. Det vart også informert om at 
dei anser at kommunen har gjort eit aktivt val med å ikkje bruke bygget lengre, og at kommunen 
dermed sjølv har endra premissane for avtalen. Dette gjer at grendahuslaget vurderer at 
kommunen ikkje er i ein posisjon til å kunne seie opp avtalen. 
 
Judicia informerte om at arbeid som grendahuslaget har gjort på bygget, vil kunne gjere at 
grendahuslaget har rett på kompensasjon. Det vil likevel vere slik at det er ei avskriving på desse 
verdiane over tida, og at ein må gjere vurderingar for kvart enkelt bygg på kva arbeid som er gjort 
og kor lenge sidan det er arbeidet vart utført.  
 

3 Vidare bruk av bygget 
 Grendahuslaget stilte spørsmål til kva agenda administrasjonen har for prosessen og kva dei 

ynskjer å oppnå. Eigedomssjefen presiserte at eigedomsavdelinga har fått ei administrativ 
oppgåve med å sjå på moglegheiter for å avhende alle dei gamle skulebygga som ikkje er i bruk. 
Eigedomsforvaltninga i kommunen har ikkje behov for desse bygga lengre, og i dag fungerer 
avtalen slik at kommunen betalar relativt mykje pengar for å drifte eit grendahus til ei relativt lita 
gruppe av befolkninga. Det er ikkje opp til eigedomsavdelinga å definere behovet for bygget, 
dette vert bestemt politisk. Eigedomsavdelinga har i oppgåve å sikre ei effektiv og god 
eigedomsforvaltning, og i eit slikt perspektiv er det gunstig å kvitte seg med bygg som ikkje er i 
kommunal bruk for å bruke pengane og ressursane på dei bygga som er det. 
 
Grendahuslaget var tydeleg på at dei ynskjer å halde på den avtalen som ligg til grunn i dag, og at 
dei, sjølv om dei presiserte at spørsmålet ikkje har vore behandla i styret enno, ikkje ser at dei har 
kapasitet eller økonomi til å kunne klare å drifte bygget aleine. Dei informerte også om at dei 
vurderer den tekniske standen på bygget slik at det vil vere behov for ein del arbeid på bygget 
framover. Dette vil gjere det lite gunstig for grendahuslaget å ta over bygget. Samstundes 
informerte dei om at bygda har behov for bygget, då det ikkje er andre bygg i bygda som kan 
nyttast.  
 
Grendahuslaget meinar også at den kostnaden kommunen har i dag med å drifte bygget, kunne 
vore redusert dersom det vart gjort tiltak på bygget. Administrasjonen informerte om at det er 
nedbetalingstid på alle investeringar på bygget, og at slike investeringar for å få ned kostnadane 
på bygget ikkje vil vere prioritert i eit bygg som kommunen ikkje har behov for.   



 
Administrasjonen informerte vidare om at etterslepet av vedlikehald på bygget viser at dei 
ressursane og midlane som er satt av til bygget ikkje er tilstrekkeleg for å halde bygget i stand. Det 
vil seie at dersom kommunen framleis skal stå som eigar av bygget og sikre ei forsvarleg drift av 
det, er ein avhengig til å få meir midlar og ressursar til dette arbeidet. Administrasjonen er ikkje i 
ein posisjon der ein kan bestemme den vidare bruken og drifta av bygget, men ein har ynskje om 
å legge fram dei ulike alternativa ein ser for politisk behandling. Grendahuslaget har, i den 
prosessen som er satt i gang, fått moglegheit til å kome med innspel som kan takast med inn i den 
politiske prosessen og administrasjonen oppfordrar difor grendahuslaget til å tenkje kreativt og 
sjå om dei kan finne tiltak for å kunne ta over bygget, og å skissere premissane for at dette skal 
skje.  
 

4 Vegen vidare 
 Administrasjonen ynskjer at grendahuslaget tek prosessen vidare i styret og at dei kjem med ei 

tilbakemelding på om dei kan sjå for seg andre alternativ enn å oppretthalde dagens avtale. Det 
er ynskjeleg at grendahuslaget kjem med ei tilbakemelding før fellesferien, men om dette skulle 
vere veldig vanskeleg ynskjer ein ei tilbakemelding innan den første veka etter skulestart (Veke 
34). 
 
Administrasjonen understreka i møtet at dersom grendahuslaget kjem med ei tilbakemelding på 
at dei kan sjå for seg ei løysing der dei kan ta over bygget, vil ikkje denne avtalen vere bindande 
før ein har hatt ein politisk prosess med vedtak og deretter signering av avtale. Grendahuslaget vil 
dermed ha ein retrettmoglegheit heilt fram til avtalen blir signert.  
 
Grendahuslaget stadfesta at dei vil ta med innspel frå møtet tilbake til styret/bygda og kome med 
ei tilbakemelding etter at dei har diskutert saken der.  
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Besøksadr.: Stormyra 2, 6100 Volda 
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www.volda.kommune.no 
 

 
Møtestad: Volda rådhus møterom 385 
Møtedato/-tid: 28.05.2019, kl. 14:30-15:30 

Deltakarar: 

Volda kommune: Kjell-Magne Rindal (eigedomssjef), Siri Birkeland Solheim 
(prosjektleiar) 
Advokatfirmaet Judicia DA: Håkon Rasmussen 
Lid grendahus P/L: Rebecca Riise, Øyvind Berkvik, Svein Sunde (partseigar) og 
Jan Tore Bjerkvik (idrettslaget) 

 
DERES REFERANSE VÅR REFERANSE ARKIVNR JOURNALNR DATO 

     
 
28.05.2019 – Møte med Lid grendahus P/L ang Lid skule 
 

0 Agenda 
Det er tidlegare sendt ut brev til grendahuslaget om bruken av Lid skule/Lid grendahus. 
Dagens møte er meint som eit dialogmøte der kommunen kan gi meir informasjon om 
bakgrunnen for prosessen, og grendahuslaget kan få moglegheit til å presentere sine 
synspunkt og kome med spørsmål. Det er ikkje lagt opp til at ein skal bli einige om ein avtale 
i møtet, men at ein skal få i gang ein dialog.   
 

1 Bakgrunn 
Kjell-Magne Rindal informerte om at eigedomsavdelinga har fått eit administrativt oppdrag å 
avhende gamle skulebygg som ikkje er i bruk lengre. Prosessen har bakgrunn i at bygga ikkje 
lengre er i kommunal bruk, og kommunen ynskjer ikkje å sitte på risikoen for bygga i framtida. 
Prosessen blir også sett på i samband med kommunesamanslåinga, der ein ynskjer å redusere 
total bygningsmasse kommunen har ansvar for, slik at ein kan prioritere pengane på dei bygga 
som er i drift. Kommunen har i dag, totalt sett, ei stor bygningsmasse som ein har ansvar for å 
drifte og vedlikehalde, samstundes som ein har avgrensa med midlar og ressursar til dette 
arbeidet. Ein ynskjer difor å kunne bruke desse midlane og ressursane til å kunne ha eit godt 
vedlikehald og ei god drift på dei bygga som er i kommunal bruk.   
 
På grunn av likebehandlingsprinsippet, har kommunen satt i gang eit felles arbeid for alle dei 
gamle skulebygga der det ikkje er skuledrift lengre. Saka gjeld difor ikkje berre Lid skule isolert 
sett, men ein vurderer ei større bygningsmasse samla sett og ser på totalkostnad for heile denne 
bygningsmassen. Då det er ulike forhold ved dei ulike bygga og tomtene, har ein valt å få juridisk 
bistand frå Judicia DA for å sikre ei mest mogleg rettvis behandling av sakene.  
 



No er ein inne i ein prosess der ein inviterer grendalaga som bruker bygga til dialog der ein ser om 
ein kan finne ei løysing saman som kan vere gunstig for begge partar. Etter at denne dialogen er 
gjennomført, kjem det til å bli lagt fram ei sak for politisk behandling.  
 

2 Grendahuslaget sitt syn på saka 
 Deltakarane i møtet bestod av to representantar frå styret i Lid grendahus P/L, ein representant 

frå partseigarane og ein representant frå idrettslaget. Representantane gjorde det klart i møte at 
dei ikkje har moglegheit til å ta avgjersler på noverande tidspunkt, og at styret i Lid grendahus må 
ta saka opp med alle partar før ein konkluderer. Det vart også spesifisert at vedtektene til 
grendahuset seier at ei behandling av spørsmålet om ei ev. overtaking av bygget må skje i eit 
ordinært årsmøte, ikkje eit ekstraordinært.   
 
Grendahuslaget informerte i møtet om at dei vurderer kommunen si moglegheit til å kunne seie 
opp leigeavtalen annleis enn kommunen. Dette synspunktet vart begrunna i to punkt. For det 
første argumenterte grendahuslaget med at kommunen er den sterke parten i forholdet, og at 
det er dei som har utforma avtalen. I tillegg meiner grendahuslaget at det er kommunen sjølv 
som har satt seg i den stillinga at premissane for avtalen er endra, då det er kommunen sjølv som 
har bestemt å legge ned skuledrifta i bygget. For det andre har grendahuslaget fått 
samfunnsstøtte til gymsalen i bygget. Grendahuslaget har sjølv bygd scene og kjøkken i bygget, 
som kommunen har nytta vederlagsfritt medan det var skuledrift i bygget. 
 
Judicia informerte om at det er gjort vurderingar av avtalen, og at dei vurderer at nedlegging av 
skuledrift i bygget har endra premissane for avtalen i den grad at avtalen etter §36 i avtaleloven 
heilt, eller delvis, kan settast til sides. Det er også gjort undersøkingar ang offentleg støtte som er 
gitt til arbeid på bygget. I denne prosessen har ein hatt kontakt med både departementet og 
fylkeskommunen, og konklusjonen er at tidsavgrensinga på 30 år er gått ut, og ein ikkje har 
restrikasjonar på bygget lengre.  
 
Grendahuslaget argumenterte for at det, på tidspunktet arbeidet vart utført, var ei tidsavgrensing 
på 40 år, og at denne dermed ikkje er ute enno. Judicia informerte vidare om at dersom det skulle 
vise seg at avgrensinga på 40 år framleis står, vil det vere snakk om ei tilbakebetalinga av ein sum 
som blir sett i samband med kor mange år som er gått, og dette vil truleg ikkje vere snakk om ein 
stor sum som vil ha konsekvens for den vidare prosessen.  
 

3 Vidare bruk av bygget 
 Med tanke på vidare bruk av bygget, er grendahuslaget tydeleg på at dei ynskjer at dagens avtale 

vidareførast. Dei informerte vidare om at dei vurderer tilstanden på bygget i dag som for dårleg til 
at dei kan ta over bygget. Det er mykje arbeid som må gjerast på bygget for å få det opp til god 
standard, og grendahuslaget ser ikkje at dei har tid eller kapasitet til å drifte bygget på dugnad. 
Med ein kostnad på rundt 90 000 kr i året (straumkostnadane ligg på rundt 60 000,-) meiner 
grendahuslaget at dei maksimalt vil kunne drifte bygget i eitt år. Grendahuslaget ser heller ikkje 
eit stort potensial for å leige ut bygget, og kan ikkje sjå at dette skal kunne gi inntekter som er 
store nok til å ta utgiftene på bygget. Dersom grendahuslaget skal vurdere ei anna løysing enn 
dagens, ynskjer dei at administrasjonen kjem med innspel til kva kommunen er villig til å gå med 
på av avtalar.  
 
Administrasjonen informerte om at dei ikkje har mynde til å kome med tilbod til grendahuslaga 
då dette vil vere ei politisk avgjersle. Administrasjonen har i oppgåve å sikre ei effektiv og god 
eigedomsforvalting. I eit slikt perspektiv er det økonomisk gunstig å avhende dei bygga som ikkje 
er i kommunal bruk for å nytte pengar og ressursar på dei bygga som er det. Slik situasjonen er i 
dag, har ikkje administrasjonen pengar og ressursar til å halde ved like bygga i tilstrekkeleg grad, 
og dersom det skal vere aktuelt at bygga skal fortsette å vere i kommunal eige, er ein avhengig av 



å få satt av meir pengar og ressursar til arbeidet. Med bakgrunn i dette oppmodar 
administrasjonen grendahuslaget til å tenkje kreativt og gir grendahuslaget moglegheit til å kunne 
skildre kva premissar som må på plass for at dei skal kunne ta over bygget. Det vert deretter opp 
til politikarane å gjere vurderingar av kva kommunen skal prioritere framover.  
 
Grendahuslaget vil ta ei runde med styret og dei andre i bygda for å vurdere om det kan vere 
moglegheiter for å ta over heile, eller delar av bygget/tomta. Dersom dette skal vere aktuelt 
meiner dei at dei vil vere avhengig av eit permanent kommunalt tilskot.  
 
For å gjere vurderingar ynskja grendahuslaget å få tilsendt ei spesifikasjon for fordelingane av dei 
årlege kostnadane kommunen har på bygget. Kjell-Magne Rindal stadfesta at dette kan sendast 
over. Det vart også stilt spørsmål om kva arealformål det er på tomta i dag. ETTERSKRIFT: Tomta 
skulen ligg på er regulert til offentlege bygningar. Dersom det blir behov for å endre dette, kan ein 
spele dette inn som eit innspel i samband med arbeidet med ny arealdel for Volda kommune.  
 

4 Vegen vidare 
 Grendahuslaget informerte om at dei ynskjer å halde eit folkemøte for å informere og hente 

innspel frå folket i bygda før dei kjem med ei tilbakemelding i saka. Dei har eit ynskje om at 
eigedomssjefen kan vere til stade for å informere litt om prosessen og status i dette møtet, noko 
eigedomssjefen stadfesta at er mogleg. Det er planlagt med eit styremøte måndag 03.06, og ein 
vil i dette møtet sette dato for folkemøte. Grendahuslaget ser det som urealistisk at møtet blir 
haldt før ferien, og frist for tilbakemelding blir difor satt til 30. august 2019 
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Vedr. Grendahuset Heimhug 

 

 

Styret i grendahuset Heimhug har arbeidd med Volda kommune sitt utspel om et ønske om å 

avhende skule/grendahusbygget, og kjem derfor med vår tilbakemelding: 

 

Grendahuset i Hjartåbygda er og har vore eit viktig samlingspunkt for innbyggjarane i Hjartåbygda. 

Dette er vår idrettsplass, vår bygdastove, vårt grendahus, ja det er for oss ein viktig arena for bygda 

på mange område. Vi har lange tradisjoner for arrangement på grendahuset, frå 17. mai-

arrangement, basar, juletrefest, og mykje, mykje meir.  

 

Bakgrunnen for at skulen/grendahuset vart bygd forutset vi at Volda kommune ved 

eigedomsavdelinga kjenner til, og informerer sin advokat om, og tek med i den vidare behandlinga. 

Det er tydeleg at advokaten, i alle fall på det tidspunktet vi heldt møte i lag, ikkje var informert om 

dette. Kort fortalt så kom grendahus-delen til etter ei riving av eksisterande grendahus i Hjartåbygda, 

og ei oppattbygging i samband med oppføring av skulebygget. Bygda har gått inn med en betydelig 

andel på bygget både i form av rein kapital og arbeidsinnsats. Den fordelinga av kapital som er 

innskutt i bygget er godt dokumentert. I brev som Volda kommune har sendt oss via advokatfirma (!) 

vert det hevda at det har gått så lang tid sidan det økonomiske bidraget til oppføringa var gjort, at det 

ikkje kan tilleggast vekt (…). Dette fell på si eiga urimelighet. 

 

Vidare har bygda stått for mykje av arbeidet med vedlikehald på bygget, i alle år. Vi nevner for 

eksempel at golvet har vore slipt og lakkert fleire gongar, alle lysarmatur i salen er bytta, utvendig 

maling, rydding, mm.  

 

For innbyggjarane i Hjartåbygda er det svært viktig å behalde ein slik samlingsplass som 

grendahuset vårt representerer. Det fremjar samhald i bygda, og ein god bygdekultur og dugnadsånd 

vert ivaretatt. Vi har ingen alternativ til grendahuset. I anledning denne henvendelsen frå Volda 

kommune har vi halde bygdemøte, og det er stor semje om viktigheta av dette samlingspunktet i 

bygda. Som nevnt har innbyggjarane bidrege jamnt og trutt og gjort ein god del dugnadsarbeid på 

bygget, heilt frå ein formidabel jobb var gjort når det vart bygd, og også med vedlikehald seinare. Det 

er bygdefolket veldig innstilt på å fortsette med i godt samarbeid med Volda kommune.  

 

Samtidig så vil vi peike på at der er mange mulegheiter for Volda kommune å nytte bygget, det 

eignar seg til mykje: barnehage, skule, idrett, kontor, lager mm. Eigedomsavdelinga peikar på at det 

er kostbart å drifte bygget mtp straum etc. Slike kostnader kan reduserast ved energibesparande 

tiltak som varmepumpe, solcellepanel etc.  

 

Bygda ser det ikkje som eit realistisk alternativ å ta over bygget. Dette beror på at det vil verte eit alt 

for tungt løft på alle vis, som vil kunne ta knekken på bygda, både økonomisk og i form av å bruke 

opp det vi har av menneskelege ressursar til å drifte dette.  

 

mailto:Siri.birkeland.solheim@volda.kommune.no


 

 

I Volda Kommune er det politiske føringar for å satse på bygdene og legge til rette for gode buvilkår 

og bulyst, og det å oppretthalde grendahuset i Hjartåbygda slik det er i dag er svært viktig nettopp for 

å oppnå dette i Hjartåbygda.  

 

Vedrørande det juridiske aspektet ved Volda Kommune sitt utspel, så viser vi til vedlagde brev frå 

advokatfirmaet Galtung. Det er slik at vi har ein avtale som ikkje kan seiast opp, og vi ønsker ikkje å 

avslutte eksisterande avtale. Kommunen hevder å kunne bruke avtalelova sin paragraf 36 som 

hjemmel for ein avslutning av avtalen, noko som etter vår og vår advokat si klare oppfatning ikkje kan 

anvendast slik. Det at Volda kommune har endra sin bruk av bygget er ikkje likelydande med at 

forutsetningane for avtalen er endra. Det vert også vist til at Volda kommune ikkje nyttar bygget, men 

det er heller ikkje tilfelle; bygget har vore i bruk til fleire ting undervegs, mellom anna som lager for 

Volda kommune heile tida, fram til skrivande stund. Vidare har bygget vorte delfinansiering via 

tippemidler, som også er til hinder for å avhende bygget. Det vert vist til at Volda kommune ikkje har 

bruk for bygget, men vi som bur i Hjartåbygda er i høgste grad innbyggjarar i Volda kommune vi 

også, og bygget er viktig for oss.  

 

Styret i Grendahuset Heimhug 

 

Elin Wilhelmsen 

-leiar 

 

 

 



ADVOKATFIRMAET GALTUNG
ADVOKAT xxx

MNA

Organisasjonsnummer: 984964633

Volda Kommune
v/ Advokatfiramet Juridica
Grimmergata 5
6002 Ålesund

Post-og besøksadresse:
Daas gate 16 b
0259
Oslo

Tel: +4791300785

e-post
www.galtung.com

Advokat Andreas Galtung
Advokat Mads T Andenæs
Adv.flm, EirikBjørge
Adv.flm. Kjell Ove Ernes

Oslo den 25.08.19

VEDRØRERENDE AVTALE MELLOM VOLDA KOMMUNE OG GRENDAHUSET
HEIMHUG P/L

Jeg har blitt kontaktet av Grendahuset representert ved Hogne Homberset som har bedt oss
ombistand. Det vises til avtalen som er inngått 14. desember 1982 og Kommunens ønske om
å si opp avtalen. Det visesogsåi denne sammenheng til brev fra Juridica ved ansvarlig
advokat Reidar Andresendatert den 12.03.19.

I følge avtalen punkt 13 kan denne avtalen ikke sies opp. Det avvises at relevant rettslig
grunnlag for en mulig oppsigelse her er husleieloven§ 1-1. Det må tas utgangspunkt i
rettstilstanden på det tidspunkt avtalen ble inngått, altså i 1982. Spørsmålet må løses ut fra
alminnelige kontraktsrettslige prinsipper hvor utgangspunktet er at avtalerskal holdes. Det
skalsom kjentmye til for å kunne si opp en avtale som er uoppsigelig.

Dersom det skulle være mulig å si opp avtalenburde Kommunen ha tatt forbehold om dette i
avtaleteksten. Kommunen er en profesjonell aktør som bør kjenne til grunnleggende
avtalerettslige prinsipperog oppfylle avtaletekstens innhold:

«13. Denne avtalen kan ikke seiast opp utan at begge parter er samde om det...»



2/ 2

Hensynet til lojalitet og forutsigbarhet i kontraktsforhold tilsier at avtalens ordlyd om at
avtalen ikke skal kunne sies opp må tillegges stor vekt. De endrede forhold som er påpekt i
brevet fra juridica er ikke en god nok grunn til å si opp avtalen. Det er heller ikke anført noe
relevant rettslig grunnlag for at endrende forhold skulle være grunnlag for å si opp en
uoppsigelig avtale.

DersomKommunenlikevelprøver å si opp avtalen vil det påhvile kommunen et betydelig
erstatningsansvar.

Vår konklusjon er at avtalen ikke han sies opp. Dersom det ønskes forhandlinger bes det om
at det tas kontakt med oss snarest.

Allvidere kommunikasjon i saken foregår gjennom ossfortrinnsvis via epost.

Mvh
ADVOKATFIRMAET GALTUNG

Kjell Ove Ernes



Fra: Elin Mari Wilhelmsen <ElinMari.Wilhelmsen@sbm.no> 
Sendt: 6. september 2019 15:41 
Til: Postmottak Volda; Siri Birkeland Solheim; post@juridicia.no 
Emne: Vedr. Grendahuset Heimhug 
Vedlegg: Tilbakemelding til volda kommune.docx; Grendahuset Heimhug.pdf 
 
Hei 
 
Viser til korrespondanse og møte vedrørande Grendahuset Heimhug, og sender herved vår 
tilbakemelding i form av vedlagte brev fra oss samt fra advokat Kjell Ove Ernes i advokatfirmaet 
Galtung.  
 

 
Mvh 
 
Elin Mari Løvøy Wilhelmsen  

 

På vegne av Grendahuset Heimhug i Hjartåbygda 



 

Volda kommune   
Vår referanse: 19/16375 20/12466 
Saksbehandlar: Per Ivar Kongsvik 
Dato: 14.07.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
39/20 Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020 
165/20 Formannskapet 15.09.2020 
94/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Kommunal overtaking av Bratteberg barnehage 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Vedtak TOK, foreslått av Sonja Håvik,  
 
1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod dagsett 
25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. Overtakinga vert gjort 
gjeldande 01.01.2021. 
 
2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til kommunale 
system. 
 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande kr 18 
100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert å innarbeide i 
budsjettet for 2021. 
 
4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 
arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. Overdraginga vert 
gjort gjeldande frå 01.01.2021. 
 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. Barnehageplassane vert 
overført til Bratteberg barnehage. 
 
6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 
barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får ny 
tenestestad der. 
 

 
165/20, foreslått av Dan Helge Bjørneset, Høgre 
1. 
Kommunedirektøren kjem med ei vurdering av drifta av Engeset og Oppigarden 
barnehagar innan 01.08.2021. 
 



2. 
Drifta av Sollia barnehage vert vurdert avvikla frå 31.07.2021. 

 
165/20, foreslått av Dan Helge Bjørneset, Høgre 
3 
Kommunen kjøper ikkje Bratteberg barnehage på noverande tidspunkt. 

 
 
Kommunalsjef for oppvekst og kultur orienterte.  
 
Dan Helge Bjørneset kom med slikt framlegg: 
 
1. Kommunedirektøren kjem med ei vurdering av drifta av Engeset og Oppigarden 
barnehagar innan 01.08.2021. 
 
2. Drifta av Sollia barnehage vert vurdert avvikla frå 31.07.2021. 
3. Kommunen kjøper ikkje Bratteberg barnehage på noverande tidspunkt. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom innstillinga frå tenesteutval for oppvekst og kultur 
og framlegget frå Dan Helge Bjørneset. Innstillinga frå tenesteutvalet fekk 6 røyster 
og vart vedteken, 3 røysta mot (Dan Helge Bjøneset, Jan Heltne og Odd A. 
Folkestad). 
 
 
 
 
FSK- 165/20 Vedtak: 
 

1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod 
dagsett 25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. 
Overtakinga vert gjort gjeldande 01.01.2021. 

 
2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til 

kommunale system. 

 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande 

kr 18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert å 
innarbeide i budsjettet for 2021. 

 
4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 

arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. Overdraginga 
vert gjort gjeldande frå 01.01.2021. 

 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. Barnehageplassane 

vert overført til Bratteberg barnehage. 

 



6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 
barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får ny 
tenestestad der.  

 
 

 
Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020: 
 
Behandling: 
Strykingsframlegg, foreslått av Rebecca Riise Bjerknes, Senterpartiet 
Stryk punkt 7 i framlegg til vedtak 

 
Framlegg frå Bjerknes: Stryk punkt 7 i framlegg til vedtak. Framlegget vart seinare 
trekt. 
Punktvis røysting: 
1. Seks (6) røysta for. Tre (3) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, 
KRF) 
2. Seks (6) røysta for. Tre (3) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, 
KRF) 
 
3. Seks (6) røysta for. Tre (3) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, 
KRF) 
 
4. Seks (6) røysta for. Tre (3) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, 
KRF) 
 
5. Samrøystes vedteke 
 
6. Sju (7) røysta for. To (2) røysta mot (Straume, KRF. Grevstad H. Halkjelsvik, KRF) 
 
7. Tre (3) røysta for og pkt 7 fall. Seks (6) røysta mot (Bjerknes, SP. Hasle, SV. 
Trovåg, AP. Halkjelsvik, FRP. Sande, MDG. Nedrelid, SP. 
 
 
TOK- 39/20 Vedtak: 

Kommunedirektøren si tilråding: 
 

1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod 
dagsett 25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. 
Overtakinga vert gjort gjeldande 01.01.2021. 

 
2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til 

kommunale system. 

 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande 

kr 18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert 
å innarbeide i budsjettet for 2021. 

 



4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 
arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. 
Overdraginga vert gjort gjeldande frå 01.01.2021. 

 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. 

Barnehageplassane vert overført til Bratteberg barnehage. 

 
6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 

barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får 
ny tenestestad der.  

 
 

 
 
Samandrag: 
Etter ein tilstandsrapport av dei tre kommunale barnehagebygga i sentrum, gjorde 
Kommunestyret i PS 108/17 vedtak om at ein ser behovet for å greie ut ei evt 
strukturell endring av barnehagedrifta i sentrum. Det er særleg Sollia barnehage 
sin bygningsmessige tilstand som er dårleg, og det er tilrådd å vurdere sanering av 
bygningsmassen. 
 
Saka vart greia ut og sendt på høyring i oktober 2018. 
 
Før saka vart gjort klar for politisk handsaming, kom det fram at eigar av Bratteberg 
barnehage er positive til kommunal overtaking av drifta og bygningsmassen. 
 
Nordplan utførte ei verdivurdering av Bratteberg barnehage før det vart fremja sak 
med tilråding om å gå i forhandlingar med Læringsverkstedet om kommunal 
overtaking av drifta og bygget til Bratteberg barnehage. 
 
I møte 12.12.2019 fatta kommunestyret følgjande vedtak: 
 

1. Kommunestyret ber kommunedirektøren undersøke om det er økonomisk og 
barnehagefagleg grunn til å kjøpe Bratteberg barnehage, eller om det er meir gunstig 
å utbetre eller byggje nytt ved Sollia/Oppigarden barnehagar 

2. Saka skal leggast fram for kommunestyret til endeleg avgjerd 

 
 
I tilbod, dagsett 05.02.20, la Læringsverkstedet fram eit tilbod på kr 45 000 000,- 
 
Etter forhandlingar mellom administrasjonen og Læringsverkstedet har det kome 
eit nytt tilbod på kr 37 000 000,- for overtaking av Bratteberg barnehage. 
 
Barnehageområdet må til liks med andre tenesteområde gjere vurderingar kring 
tiltak som kan redusere kostnadene både på kort og lengre sikt. Viss kommunen 
held fast på organiseringa og strukturen slik den er i dag, vil ein ikkje gjennom 
større einingar oppnå økonomisk effektivisering. Ein står då i fare for å måtte gjere 



nedskjeringar som får følgjer for kvaliteten i tenesta. 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 

1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod dagsett 
25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. Overtakinga vert gjort 
gjeldande 01.01.2021. 

 
2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til kommunale 

system. 

 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande kr 

18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert å 
innarbeide i budsjettet for 2021. 

 
4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 

arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. Overdraginga vert 
gjort gjeldande frå 01.01.2021. 

 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. Barnehageplassane vert 

overført til Bratteberg barnehage. 

 
6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 

barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får ny 
tenestestad der.  

 
7. Kommunedirektøren kjem attende med ei vurdering av drifta av Engeset og 

Oppigarden barnehagar innan 01.08.2023 

 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 165/20 
 

1. Volda kommune inngår avtale om kjøp av Bratteberg barnehage jfr tilbod 
dagsett 25.06.2020 innanfor ei kostnadsramme på kr 37 000 000. 
Overtakinga vert gjort gjeldande 01.01.2021. 

 



2. Det vert sett av inntil kr 1 100 000 til tilpassing av barnehagen til 
kommunale system. 

 
3. Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande 

kr 18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak. Kapitalkostnader vert å 
innarbeide i budsjettet for 2021. 

 
4. Gjennom ei verksemdsoverdraging tek Volda kommune over 

arbeidsgjevaransvaret for dei tilsette i Bratteberg barnehage. Overdraginga 
vert gjort gjeldande frå 01.01.2021. 

 
5. Drifta av Sollia barnehage vert avvikla frå 01.01.2021. Barnehageplassane 

vert overført til Bratteberg barnehage. 

 
6. Drifta av Sollia barnehage held fram til 31.07.2021. Frå 01.08.2021 vert 

barnehageplassane overført til Bratteberg barnehage og dei tilsette får ny 
tenestestad der.  
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Saksopplysningar: 
Eitt av måla i kommuneplanen sin samfunnsdel er: 
          Vidareutvikle dei gode oppvekst-og utdanningsmogelegheitene i Volda 
 
Strategiar for å nå desse måla er mellom anna å 

· Sikre fortsatt full barnehagedekning og godt pedagogisk innhald i alle 
barnehagar og skular 

· Prioritere god kvalitet på barnehage- og skulebygg 

 
Ein av strategiane i planen for å ha positiv befolkningsvekst lik gjennomsnittet for 
landet er  

· Å kunne tilby barnehageplass til alle barn og sunne og inkluderande oppvekst- 
og opplæringsmiljø 

 
Det samla talet på barnehageplassar, kommunal og private, sikrar full 
barnehagedekning i Volda kommune. Det lovpålagde ansvaret for full 
barnehagedekning ligg på Volda kommune. Private barnehagar står fritt til å vedta 
eigne vedtekter, der ein t.d kan definere ein opptakskrins til å gjelde mellom anna 
barn i nabokommunar, medlemer i ei foreining, sysken, barn til tilsette eller 
studentar, og prioritere opptak av desse uavhengig av kvar familien bur og kva 
behov kommunen har.  
 
Administrasjonen vurderer at Volda kommune bør sikre at kommunen har ein 
restkapasitet i sine barnehagar, som gjer at kommunen i framtida framleis har reell 
full barnehagedekning. 



 
Kommunestyret har bede administrasjonen undersøke  
 

1. om det er økonomisk og barnehagefagleg grunn til å kjøpe Bratteberg barnehage 

 
eller 

 
2. om det er meir gunstig å utbetre eller bygge nytt ved Sollia/Oppigarden barnehagar. 

 
Økonomiske vurderingar 
Viss Volda kommune som barnehageeigar ynskjer å oppretthalde talet på 
kommunale barnehageplassar, må delar av drifta få ny bygningsmasse. Sollia 
barnehage har nær nådd si levetid, og det blir ikkje rådd til å setje i gong 
rehabilitering av bygget. Sollia barnehage er den første kommunale barnehagen i 
Volda kommune, bygd i 1972. Den manglar i dag mykje på å vere funksjonell og 
stette krav til mellom anna arbeidsplassar, møterom og sanitære fasilitetar. 
 
Ei renovering av bygget vil utløyse krav om å stette TEK17 med alle krav som fyl 
med. Sollia er i praksis sett saman av tre bygg, den har fleire høgdeulikskapar og 
er i liten grad universelt utforma. I dag er det ikkje areal til arbeidsplassar for dei 
tilsette, og garderobane til barna er små og lite tenlege.  
 
Indeksregulerte kalkylar frå Xpro tilseier at kostnaden med renovering av bygget 
slik det står i dag vil kome på kring kr 20 mill. Ein vil då ha same areal til 
disposisjon og ein vil ha eit nytt «gamalt» bygg. Ein vil framleis stå utan 
arbeidsplassar til dei tilsette, eigna møterom, vognskur og betre 
garderobefasilitetar både til barn og tilsette. Eigedomsavdeling kan ikkje tilrå ei 
ombygging/utvikling av bygningsmassen til Sollia. 
 
Før ein har prosjektert nytt bygg og fått pris frå entreprenør, er det vanskeleg med 
sikkerheit å fastslå kostnaden med å rive Sollia og bygge nytt bygg med same 
kapasitet og alle fasilitetar ein forventar av eit barnehagebygg i dag. 
Administrasjonen meiner det for eit nybygg er rimeleg å kunne legge til grunn ein 
pris pr kvadratmeter på kr 35 000,- 
 
For eit slikt nytt barnehagebygg på om lag 950 m2 vil kostnaden då kunne 
estimerast til om lag kr 33 mill.  
 
Alternativet er å bygge eit nytt bygg som erstattar både Oppigarden og Sollia 
barnehagar. Det vil måtte vere eit bygg som arealmessig tilsvarar Bratteberg 
barnehage. Legg ein til grunn same kvadratmeterpris kan kostnaden med eit slikt 
bygg estimerast til i underkant av kr 60 mill. 
 
Administrasjonen ser fleire føremuner for den kommunale barnehagedrifta ved å 
overta Bratteberg barnehage, som er eit etter måten nytt og formålstenleg bygg 
som legg til rette for ei utvida drift. 
 

· Ein får ein meir fleksibel bruk av personalet til dømes ved sjukefråvær, og ikkje 
minst når det gjeld dei spesialpedagogiske støttetiltaka som er etablert i 
barnehagane. Det er vanleg at nokre av desse nyttar arbeidstid til reising mellom 
barnehagane, tid som i ei slik framtidig organisering heller kan nyttast til 



pedagogisk arbeid med barna.  

  
· Ein forventar også redusert sjukefråver ved å drifte i nytt bygg. Dette gjeld m.a 

betre inneklima, men og at barnehagen vert gjennomgåande utforma universelt, 
noko som legg til rette for mindre belastning og slitasje for dei tilsette. Redusert 
sjukefråver, og dermed redusert behov for vikarinnleige, er og positivt med tanke 
på det rekneskapsmessige grunnlaget for å betale ut tilskot til private barnehagar. 
Redusert sjukefråver vil i tillegg auke kvaliteten på tenesta. 

  
· Ein ny barnehage vil gje grunnlag for redusert administrasjonsressurs. 

 
· Administrasjonen forventar at drift av eit nytt, moderne bygg vil gi reduserte 

driftskostnader. Dette gjeld både energikostnader og kostnader til reinhald og 
vedlikehald. Dette vil kome i møte målsetjingane i kommuneplanen om 
energiøkonomisering i kommunale bygg. 

 
Utbetaling av tilskot til private barnehagar byggjer på den kommunale drifta av 
eigne barnehagar. Det er delar av rekneskapen to år tilbake i tid som dannar 
grunnlaget for tilskot til private barnehagar.  
  
Tilskotsordninga er knytt opp til kor mykje kommunen brukar på si totale 
barnehagedrift. I tillegg til drifta i slitne og tungdrivne bygg i sentrum, har Volda 
kommune ein utfordrande og desentralisert barnehagestruktur som er 
kostnadskrevjande. Det er gjennom ei strukturendring kommunedirektøren ser føre 
seg at det er mogleg å hente effekt over tid. Dersom ein etablerer ein 
tenestestruktur som gir meir effektiv økonomisk drift, vil dette bety lågare 
kostnadsgrunnlag knytt til utbetaling av barnehagetilskot til private. 
 
Nasjonale retningslinjer og normer gir rammer for kor mykje personell barnehagen 
skal ha. Ei større eining kan likevel nytte personalressursane meir fleiksibelt, og ein 
kan organisere seg meir effektivt enn i dag.  
 
I ei utgreiing på oppdrag av Nord-Odal kommune i 2017, har Norconsult gjort ei 
berekning på kva tal i småbarnsgruppene og storbarnsgruppene som gir lågast 
driftskostnader samstundes som bemanningsnormen er oppfylt for dei ulike 
barnehagestorleikane. 
 
Norconsult har sett dette opp i ein tabell som viser ulikskapen i lønskostnader pr 
barn i barnehagar med ulik barnehagestorleik og gruppestorleik. 

 
 
Legg ein desse opplysningane til grunn, vil Volda kommune i eit nytt bygg med 100 



barn og eit gjennomsnitt når det gjeld delingstal, redusere kostnadene pr plass 
med om lag kr 7 500,- Dette samanlikna med drifta i Sollia barnehage som i dag 
har kring 50 plassar. I tillegg til reduserte driftskostnader i eiga drift, vil dette også 
gje seg utslag i grunnlaget for utrekning av tilskot til private barnehagar gjennom 
lågare tilskotssatsar. 
 
Sidan det er rekneskapstal to år attende i tid som er grunnlaget for utrekning at 
tilskot til private barnehager, vil denne effektiviseringa ikkje slå inn før etter to år. 
 
KS Konsulent har gjennomført ein økonomianalyse av kommunen i 2019, og skriv 
mellom anna i oppsummeringa etter gjennomgangen av tala for 
barnehageområdet: 
 

Det er gjort lite forskning på hva som er en «optimal» barnehagestørrelse ut 
ifra et kostnadsperspektiv, men flere undersøkelser viser at større barnehager 
er mer kostnadseffektive enn små barnehager (Econ Poyry og Furst og 
Høverstad, 2008 og Telemarksforsking, 2008). Kostnader til drift av 
barnehager er i stor grad (ca. 80%) knyttet til personalkostnader. Lønnsnivå 
inklusive pensjon og bemanningstetthet vil derfor være avgjørende faktorer. I 
større barnehager vil en kunne regne med å bruke personalet på en annen og 
mer kostnadseffektiv måte. Grunnbemanningen er lovregulert etter antall 
barn, men en større barnehage vil ha større grad av robusthet ved fravær i 
personalgruppa i en barnehage som er bygningsmessig planlagt for 
samarbeid mellom avdelingene. Det blir større mulighet for å redusere 
vikarbruk. 

 
KS Konsulent mener det er et mulig handlingsrom for å redusere 
ressursbruken innenfor barnehageområdet gjennom å foreta en grundig 
analyse av dagens og fremtidens behov for plasser, kalkulere effekter av 
samlokalisering, vurdere sanering av eldre mindre enheter og oppbygging av 
nye større, fleksible og arealeffektive enheter. Større og moderne 
barnehagebygg kan i større grad:  

· Ivareta vekslende barnetallsutvikling og ulik alderssammensetning  
· Gi effektiv utnyttelse av bemanning  
· Gi effektiv utnyttelse av areal  
· Gi mulighet for mer fleksibel gruppeorganisering av de eldste, samtidig som 

trygge rammer for de minste barna gjennom mindre rom/avdelinger 

 
Økonomisk vurdering av overtaking av Bratteberg barnehage 
I gjeldande økonomiplan ligg overtaking av Bratteberg barnehage inne som eitt 
tiltak for å redusere driftskostnader. Utan dette tiltaket vil ein måtte sjå andre stader 
for å redusere kostnader. 
 
Estimerte innparingar er sett opp på følgjande måte:  

 
 



Ved overtaking av Bratteberg barnehage vil Volda kommune også frigjere ei tomt 
som representerer ein monaleg verdi ved sal eller til kommunen sin eigen bruk. 
 
Samla sett er det administrasjonen si vurdering at det er gode økonomiske grunna 
som talar for å overta Bratteberg barnehage og flytte drifta av Sollia barnehage.  
 
Ved å overta Bratteberg barnehage vil kommunen få betre styring på utviklinga av 
barnehagetilbodet i sentrum. Kommunen vil sjølv mest truleg rå over ein 
restkapasitet som vil sikre framleis reell full barnehagedekning i sentrum. Med 
tanke på tilflytting og rekruttering av arbeidskraft i kommunen er det viktig at 
kommunen rår over slik restkapasitet for på den måten til ei kvar tid ha ledige 
barnehageplassar ved behov.  
 
I dag er det dei private barnehagane som etter arealet har slik restkapasitet. Dei 
har likevel ikkje plikt til å ta inn eit barn midt i barnehageåret.  
 
I Hornindal var det fram til 2012 berre ein ordinær barnehage som var kommunalt 
drive. I 2012 fekk Hornindal også ein privat barnehage. Fram til 2012 var dette ein 
familiebarnehage. I lys av dette kan det vere interessant å sjå på kostnadsbiletet i 
Hornindal frå 2011 og påfølgjande år: 
 
Tabellen under viser utviklinga av netto driftsutgifter barnehagar pr barn 1-5 år. Frå 
2011 til 2018 har Hornindal gått frå 82 % barn i kommunal barnehage til 53, 8 % i 
2018. I Volda har det i same perioden gått frå 47,4 % i 2011 til 53, 8 % i 2018. 
 
 

 
 
Utan at det treng vere heile forklaringa, viser KOSTRA-tala at kostnadene pr plass i 
Hornindal kommune auka i takt med auken i talet private barnehageplassar. 
Høgare driftskostnader i den kommunale barnehagen grunna færre barn er truleg 
også ein del av forklaringa til utviklinga i Hornindal. 
 
I Volda kommune, der talet kommunale barnehageplassar har auka i same 
periode, ser vi ein lågare kostnadsvekst. 
 
 
 



 
 
 
 
 
 Barnetalsutvikling 
 
Fødselstala for Volda i perioden 2007 – 2019. 
 
 

 
 
Det mest interessante i denne saka er utviklinga i Stor-Øyra krins som omfattar 
sentrum, Bratteberg og Vikebygda. 
 

 
 
Årskulla frå 2015 til 2019 vil krevje 530 barnehageplassar i Stor-Øyra krins. Den 
samla kapasiteten etter at Sollia og Bratteberg barnehagar er samlokalisert er 551.  
 
Overgang barnehage - skule 
Kommunalsjef oppvekst har tidlegare omtala Bratteberg barnehage i eit 
prosessnotat om økonomi i 2016. Oppvekstsjefen skreiv den gong mellom anna: 

Skal barnehagedrifta kunne bidra til meir økonomisk drift i Volda kommune, er 



det naudsynt å planlegge for ein annan struktur enn det ein har i dag. 
 
 
Som ein del av ein langsiktig strategi heiter det vidare i notatet: 

Vidare lanserer oppvekstsjefen følgjande strategi: Det kommunale 
barnehagetilbodet vert planlagt i tråd med ”nærskuleprinsippet”. Dvs at barn 
ikkje har lovfesta rett til plass på den næraste barnehagen, men kommunen 
legg prinsippet til grunn i planlegginga av nye barnehagar. 

          (………) 
Bratteberg barnehage vil kunne vere barnehage hovudsakleg for barn som 
har Vikebygda og Bratteberg skular som sine nærskular. Frå oppvekstsjefen 
sin synsstad er det eit ønske for framtida å kunne overta og inkludere 
Bratteberg barnehage i den kommunale drifta.  

 
Dette er ein strategi administrasjonen rår til vert følgt vidare. I Lid/Mork skulekrins 
har ein ved kapasitetsutvidinga i 2018 lagt til rette for at elevar som soknar til Mork 
skule vil kunne få barnehageplass i Mork barnehage. På same måte er det 
samanheng mellom barnehage og skule i Dalsfjorden og Folkestad. I Hornindal er 
det ein kommunal og ein privat barnehage. 
 
I rammeplan for barnehagen er det lagt vekt på overgangen mellom barnehagen 
og skulen. I planen heiter det at barnehagen og skulen bør utveksle kunnskap og 
informasjon som utgangspunkt for samarbeid om tilbodet til dei eldste barna i 
barnehagen.  
 
Administrasjonen si vurdering er at det vil bli lagt til rette for eit betre samarbeid 
mellom barnehagen og skulen viss det er tydelegare kva barnehagar som 
«soknar» til kva for skule. Det kan verte førande for eit enno meir formalisert 
samarbeid mellom den skulen og den/dei barnehagane ein ser i samanheng med 
mål om å legge til rette for eit heilskapleg opplæringsløp. 
 
I kartet under er plasseringa av dei to barneskulane i sentrum merka raudt. 
Plasseringa av barnehagane er merka grønt (Sollia bhg ikkje med) 
 
Det er ikkje faste skulekrinsgrenser i sentrum, så i området skravert grønt vil ein 
ikkje kunne vere rimeleg sikker på kva skule komande elevar vil få tildelt 
skuleplass. Alt etter storleiken på årskulla og bustadadresse vil det kunne variere 
frå eitt år til eit anna. 
 



 
 
Administrasjonen vurderer det som formålstenlege at det er minst ein kommunal 
barnehage knytt til kvar av skulane. 
 
I åra som kjem vil det bli tildelt mellom 20 og 25 skuleplassar årleg ved Bratteberg 
skule. Det tyder at det til ei kvar tid vil vere mellom 100 og 120 barnehagebarn som 
bur i Bratteberg skule sitt opptaksområde. Det tyder at det er godt samsvar mellom 
talet på barn som har Bratteberg skule som sin nærskule og talet på tilgjengelege 
barnehageplassar i ein kommunalt drive Bratteberg barnehage og private 
Hjellbakkane barnehage.  
 
Dei to yngste årskulla vert rekna som to plassar i barnehagesamanheng. Med 
andre ord er det behov 140 – 175 barnehageplassar i dei to barnehagane som 
«soknar» til Bratteberg skule. 
 

 
 
I snitt vil det bli tildelt skuleplass til om lag 50 barn ved Øyra skule årleg. Det tyder 
at det til ei kva tid vil vere om lag 250 barnehagebarn som soknar til Øyra skule. 
Dei to yngste årskulla vert rekna som to plassar i barnehagesamanheng, og det 
gjer at ein bør ha tilgjengeleg 350 barnehageplassar mellom dei barnehagane som 
ligg innanfor Øyra skule sitt nedslagsfelt.  
I denne oversikta er Sollia teke ut av rekneskapen.   
 

 



 
Det vil ikkje noko år vere behov for full utnytting i begge skulane sine nedslagfelt. 
Med andre ord vil det samla sett vere god dekning i sentrum, Bratteberg og 
Vikebygda. 
 
Ein kan ikkje styre kvar føresette søker barnehageplass, og foreldre legg nok ulike 
moment til grunn når dei søker plass. Av dei barna som gjekk i Sollia barnehage 
barnehageåret 19/20, var det berre litt over halvparten som kan seiast å bu slik til 
at Sollia openbert  er det næraste valet. Sollia hadde barn busette på Rotset, 
Brattebergfeltet, Engset/Klepp, Heltnevollen, Mork og i sentrum.  
 
Også Bratteberg barnehage har barn som bur utanfor sitt nærområde. 
 
Lokalisering 
Sist saka var til handsaming i kommunestyret, var det ordskifte kring den 
geografiske plasseringa av Bratteberg barnehage. Frå fleire vart det framheva 
viktigheita av å sikre god barnehagedekning kring viktige institusjonar som 
høgskulen og sjukehuset. 
 
Ved å flytte Sollia barnehage vil det framleis vere tre barnehagar i ein radius på 
500 m kring både høgskulen og sjukehuset. Når det i tillegg er full 
barnehagedekning, må det vere rett å seie at Volda framleis kan tilby eit godt 
barnehagetilbod i indre sentrum og kring dei nemnde institusjonane, jfr ein av 
strategiane i kommuneplanen sin samfunnsdel. 
 
Barnehagefaglege vurderingar 
Sollia barnehage vart bygd i 1972. Ei av endringane sidan 1972 er at mest alle 
barn mellom 1 og 5 år går i barnehage. Det tyder at dei er snart 10 000 timar av si 
vakne tid i barnehagen. Barnehagen er ei pedagogisk verksemd og ein viktig 
opplæringsarena for sosial kompetanse, danning og utviklingar av dugleikar i tillegg 
til gje næring til ei god fysisk og psykisk helse. 
 
Dette har gitt grunnlag for nasjonal satsing på fleire område: 
 

· Etablering av sunne kostvaner hjå barn frå dei er heilt små, er eit satsingsområde for 
å betre folkehelsa. Dette inneber mellom anna pedagogikk der matlaging med barna 
er ein av bærebjelkane for betre mat og måltidsvanar. 

 
Rapportar om at barn og unge har dårlegare kosthald, tannhelse og mangel 
på viktige vitaminer, har dei seinare åra vist at det er svært viktig å jobbe godt 
med dette i dei aller første leveåra om det skal ha effekt. Også for å utjamne 
sosiale ulikskapar. Godt kjøken der barn deltek aktivt i matlaging, og at 
retningslinjene frå Mattilsynet og HMS er ivareteke, er eit viktig pedagogisk 
argument for å  overta Bratteberg barnehage og flytte drifta av Sollia. 
 

· Fysisk aktivitet er eit anna folkehelsetema som har aktualisert seg fordi forsking viser 
tydeleg at barn og ungdom er mykje mindre aktive enn før, og at dette har 
helsemessige negative konsekvensar. Dette har resultert i at det for små barn er tilrådd 
60 min høgaktivitet kvar dag. Dette er uråd vinterstid der uteområdet ikkje er utforma 
med tanke på aktivitet som gir høg puls, eller for dei yngste barna. Spesielt for dei 
yngste barna er det behov for rom inne der dei kan ha høg fysisk aktivitet sidan dei 
ikkje klarer det i snø, på glatt underlag og med mykje kle. I Bratteberg barnehage er 

https://www.helsedirektoratet.no/rapporter/maltider-fysisk-aktivitet-og-miljorettet-helsevern-i-barnehagen-en-undersokelse-blant-styrere-og-pedagogiske-ledere/M%C3%A5ltider%20fysisk%20aktivitet%20og%20milj%C3%B8rettet%20helsevern%20i%20barnehagen%20%E2%80%93%20en%20unders%C3%B8kelse%20blant%20styrere%20og%20pedagogiske%20ledere.pdf/_/attachment/inline/aad12d4b-6a90-4a80-9cf5-940b30ab100b:26b67a8d8c1d29101ddfb826b2dfeab096a26573/M%C3%A5ltider%20fysisk%20aktivitet%20og%20milj%C3%B8rettet%20helsevern%20i%20barnehagen%20%E2%80%93%20en%20unders%C3%B8kelse%20blant%20styrere%20og%20pedagogiske%20ledere.pdf
https://www.helsedirektoratet.no/rapporter/maltider-fysisk-aktivitet-og-miljorettet-helsevern-i-barnehagen-en-undersokelse-blant-styrere-og-pedagogiske-ledere/M%C3%A5ltider%20fysisk%20aktivitet%20og%20milj%C3%B8rettet%20helsevern%20i%20barnehagen%20%E2%80%93%20en%20unders%C3%B8kelse%20blant%20styrere%20og%20pedagogiske%20ledere.pdf/_/attachment/inline/aad12d4b-6a90-4a80-9cf5-940b30ab100b:26b67a8d8c1d29101ddfb826b2dfeab096a26573/M%C3%A5ltider%20fysisk%20aktivitet%20og%20milj%C3%B8rettet%20helsevern%20i%20barnehagen%20%E2%80%93%20en%20unders%C3%B8kelse%20blant%20styrere%20og%20pedagogiske%20ledere.pdf


det sanserom og god gymsal der krava til høg allsidig aktivitet kan oppnåast gjennom 
leik og tilpassa lystprega eigenaktivitet. 

 
· Forsking har påvist høgt stressnivå hjå barn i barnehagar, og høve til ro og kvile er 

svært viktig. For å motverke slike negative helsepåkjenningar, er det teke inn eit punkt 
i rammeplan for barnehage at barn skal kvile i løpet av ein lang barnehagedag, også 
dei store.  For dei minste, eller dei barna som er særleg påverkeleg av lyd og mange 
barn rundt seg, viser forsking at det kan vere skadeleg ikkje å ha høve til å roe ned ei 
viss tid på dagen.  

 
I Sollia barnehage er det ingen rom til å trekke seg tilbake eller sove/kvile 
inne. Barn som skal sove, må sove i vogner ute. Sidan det ikkje er vognstall i 
Sollia, må vognene vere inne i gangen og trillast ut når barna skal sove. Dette 
er også problematisk i høve til brannføresegnene.  Vognene må deretter 
trillast innatt før stengetid, noko som om vinteren er tyngane. 
 
I Bratteberg barnehage er det god sovestall for mange barn og der er 
sanserom og andre rom der barn kan kvile eller vere saman i mindre grupper. 
 

· Sollia barnehage er den kommunale barnehagen som er meint å vere eigna for barn 
med særskilte behov. Sidan barnehagen ikkje er universelt utforma, vil det føre til at 
nokre barn ikkje kan delta i alle aktivitetar. Det i seg sjølv strir mot barnehagelova som 
slår fast at alle barn skal ha like vilkår.  

 
Bratteberg barnehage er universelt utforma med heis mellom etasjane. I 
tillegg er der sanserom som barn med ulike funksjonsvanskar ville ha stor 
glede og nytte av. 
 
Godt tilrettelagt tilbod for barn med særskilde behov er først og fremst 
kommunen sitt ansvar. I Bratteberg barnehage ville Volda kommune ha godt 
eigna lokale for barn med særskilte behov, og i ei større personalgruppe ligg 
tilhøva betre til rette for å kunne bygge opp eit kompetansemiljø kring barn 
med nedsett funksjonsevne 

 
Trass fleire driftsmessig negative faktorar, svarar foreldra til barn i Sollia barnehage 
positivt på spørsmål om barnet sin trivsel. På spørsmål om ute- og innemiljøet kjem 
Sollia saman med Engeset derimot dårlegast ut av alle barnehagane i kommunen 
som tok del i foreldreundersøkinga 2019 
 
Utdrag frå Foreldreundersøkinga 2019 

 
 

https://forskning.no/partner-stress-norges-forskningsrad/stress-i-barnehagen-er-verst-for-de-minste/1230337
https://www.udir.no/tall-og-forskning/statistikk/statistikk-barnehage/foreldreundersokelsen-i-barnehager-resultater/


Tilhøva for tilsette 
Personalet er barnehagen sin viktigaste ressurs. Det er dei som skal sikre det 
pedagogiske innhaldet og gje barna det samfunnsmandatet forventar og lova 
pålegg barnehagane.  
 
Sollia barnehage er ikkje formålstenleg utforma, og den manglar viktige fasilitetar 
og rom til å drive god pedagogikk. Tidlegare styrar i Sollia barnehage skildrar det 
slik: 
 
          Personalet slit seg ut for å klare å tilby barna det dei har rett på og behov for.  
 

Mangelen på møterom og arbeidsplassar gjer det vanskeleg eller uråd å få 
gjennomført planarbeid, dokumentasjon og evaluering av det pedagogiske 
arbeidet, slik rammeplanen set som krav. 
 
Rettleiing av personale er mest uråd for styrar sidan styrar sitt kontor er så lytt 
at det er fare for brot på personvernet. Også foreldresamtalar er svært 
vanskeleg å få gjennomført av same grunn. 

 
Styrar finn det svært krevjande å kome i møte behov for tilrettelegging for 
tilsette som i periodar har behov for det, noko som aukar risikoen for 
sjukefråvær. Sollia barnehage har over tid hatt eit høgt sjukefråvær. 
 
Mange tilsette opplever at innelufta i barnehagen ikkje er bra, og mange har 
gitt uttrykk for at dei slit med hovudverk, tørrhoste, kløe og tørre auge. 

 
Styrar i Sollia har tidlegare vore styrar i Bratteberg barnehage, og kan av eiga 
erfaring seie at dei fysiske arbeidstilhøva i Bratteberg barnehage på ein heilt 
anna og betre måte vil legge til rette for eit betre arbeids- og læringsmiljø. 

 
 
Klimaomsyn 
Sidan ei kommunal overtaking av Bratteberg barnehage vil gje rom for å overføre 
Sollia sine barnehageplassar bør kommunen ta opp til vurdering om det er i tråd 
med kommunen sin eigen kommuneplan å greie ut evt nybygg. Det vil setje eit 
kraftig miljømessig fotavtrykk som pr i dag ikkje er naudsynt. 
 
Kommunane har fått auka ansvar for å sikre nasjonale og regionale interesser, 
mellom anna på klima- og miljøområdet. I desse forventningane legg regjeringa FN 
sine berekraftsmål til grunn om mellom anna å stoppe klimaendringane innan 
2030. 
 
I eit lengre perspektiv legg ein i tilrådinga opp til å nå målet om tenester nærast 
mogeleg heimen, i tråd med måla i kommuneplanen: 

Til kortare avstandar ein skal reise, til større sjanse er det for at ein syklar eller 
går. Difor er det viktig at ein legg til rette for korte avstandar mellom 
bustadområda og handels-, service og tenestetilbod. I tillegg er det viktig med 
gode, trygge og attraktive gang- og sykkelnettverk, som inviterer til bruk. 

 
 
Bratteberg barnehage er for framtida meint å gje tilbod til dei barna som bur i 
barnehagen sitt nærområde. Med andre ord legg ein til grunn at det ikkje skal føre 



til vesentleg meir transport og bruk av fossilt brennsoff. 
 
Barnets beste  
Barnehagen skal vere til barn sitt beste, og barna skal oppleve glede og meistring i 
barnehagen. Barn skal få leike, lære og utvikle seg og delta aktivt i eit sosialt og 
kulturelt fellesskap. Gode barnehagar formidlar verdiar og haldingar, gir barn 
grunnleggande ferdigheiter, kunnskapar og trening i å delta aktivt i ein fellesskap 
med andre barn og vaksne. Barnehagen skal også vere ein støttespelar for 
føresette.   
 
Rammeplanen ser barnet som aktiv aktør i eige liv. I møte med omgjevnadane og 
andre barn og vaksne utviklar barnet kunnskap om seg sjølv og eigen identitet. Det 
krev høg kvalitet i  
relasjonen og ein trygg tilknyting mellom barnet og dei tilsette i barnehagen. Det er 
særskilt viktig at dei yngste barna får høve til å knytte seg til få og stabile vaksne. 
For å oppfylle dette kravet må det mellom anna vere mogleg å dele barna inn i 
mindre grupper, og at barnehagebygget gir gode rammevilkår for det læringsmiljøet 
som ein treng for å oppfylle samfunnsmandatet, jf. barnehagelova og rammeplan 
for barnehagen.   
 
Barnehagelova § 2 og rammeplanen er tydeleg på at barnehagen skal ha areal og 
utstyr nok til leik og varierte aktivitetar som fremmer rørsleglede, gir allsidig 
rørsleerfaring, sanseerfaring og høve til læring og meistring. Barnehagen sitt 
fysiske miljø dannar ramma rundt barnehagedrifta, og har påverknad på det 
pedagogiske arbeidet i barnehagen. Utforming av leikeareal og organisering av 
barnehagen har også stor innverknad for å ivareta barn sin rett til medverknad.   
 
Det står mellom anna under livsmeistring og helse i rammeplanen: 
 

Barnehagen skal ha ein helsefremjande og førebyggande funksjon og bidra til 
å jamne ut sosiale forskjellar. Barnas fysiske og psykiske helse skal fremjast i 
barnehagen. Barnehagen skal bidra til at barna trivst og opplever livsglede, 
meistring og ei kjensle av eigenverdi, og han skal førebyggje krenkingar og 
mobbing. Om eit barn opplever å bli krenkt eller mobba, må barnehagen 
handtere det, stoppe det og følgje det opp. 

 
Barna skal få ro, kvile og avslapping i løpet av barnehagekvardagen.  
Barnehagen skal vere ein arena for dagleg fysisk aktivitet, og skal stimulere til 
rørsleglede, og den motoriske utviklinga til barna. Måltid og matlaging i 
barnehagen skal gi barna eit grunnlag for å utvikle matglede og sunne 
helsevanar.” 

 
Det fysiske og psykiske miljøet må vere slik at det er godt å vere i barnehagen. 
 
 
Administrasjonen er trygg på at Bratteberg barnehage sine fysiske omgjevnader på 
ein betre måte enn Sollia barnehage vil legge til rette for eit godt lærings- og 
arbeidsmiljø. 
 
Administrasjonen finn difor at tilrådinga i saka er til barnet sitt beste. 
 
Risikoanalyse 



Då saka var til handsaming i kommunestyret 12.12.2019 vart det i ein av 
høyringsuttalane etterlyst ei risikoanalyse av dei ulike alternativa i saka. I same 
uttale vart det påpeika det paradoksale i at administrasjonen gjer framlegg om å 
spare pengar ved å overta eit underskotsforetak. 
 
Det er lågt barnetal som gjer at Læringsverkstedet ikkje har lønsemd i drifta i dag. 
Ei kommunal overtaking og flytting av Sollia barnehage vil fylle opp mykje av den 
ledige kapasiteten i Bratteberg barnehage og endre det økonomiske biletet av 
drifta. 
 
Tilrådinga i saka inneber at det samla talet på barnehageplassar vert redusert i 
Stor-Øyra krins. Saksutgreiinga viser likevel at det er tilstrekkeleg med 
barnehageplassar i høve til det som er sannsynleg barnetalsutvikling i same 
område. Ingen kan med sikkerheit seie noko om framtida, og ein har ingen 
garantiar utover det ein med sannsyn kan berekne ut i frå tilgjengelege relevante 
opplysningar. I dette ligg det med andre ord eit risikoelement, men det vert ikkje 
vurdert å vere større enn at ein finn tilrådinga i saka forsvarleg. 
 
Tilrådinga i saka inneber vidare at Sollia barnehage vert flytta og behovet for å 
utnytte kapasiteten i ein kommunalt drive Bratteberg barnehage vert større. At 
Bratteberg vil ha ein restkapasitet også etter ei evt kommunal overtaking, vert sett 
på som eit argument for overtaking. Kommunen vil då rå over restkapasiteten, og 
ein vil på den måten kunne tilby reell full barnehagedekning i Stor-Øyra krins. 
 
Administrasjonen ser behov for å følgje utviklinga av barnetalet i sentrum, og 
vurdere det opp mot barnehagestrukturen. Det vert difor rådd til at 
administrasjonen kjem attende med ei vurdering av drifta av Engeset og 
Oppigarden barnehagar innan 01.08.2023 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Kommunestyret har bede administrasjonen undersøke. 
 
 

1. Om det er økonomisk og barnehagefagleg grunn til å kjøpe Bratteberg barnehage 

 
Låneopptak til kjøp av barnehagen samt tilpassing til kommunal drift,  
vil gje årlege kapitalutgifter på kr 1 650 000,- 
Administrasjonen estimerer samstundes ei årleg effektivisering på  
kr 2 400 000,- 
Administasjonen finn, og har gjort greie for, gode barnehagefaglege grunnar  
til kommunal overtaking av Bratteberg barnehage. 
 
 

 
2. Om det er meir gunstig å utbetre eller bygge nytt ved Sollia/Oppigarden barnehagar. 

 
Låneopptak på kr 60 000 000,- vil gje årlege kapitalutgifter på kr 
2 700 000,- 



          Sidan kommunen ikkje utvidar talet på kommunale plassar,  
vil reduserte kostnader til private bli noko lågare enn i alternativ 1. 
          Eit relativt stort nybygg vil setje eit kraftig miljømessig fortavtrykk som pr 
i dag  
ikkje er naudsynt 

 
Då saka var til handsaming i kommunestyret 12.12.2019, heitte det i uttalen frå 
foreldra i Sollia barnehage: 
 

Vi som foreldre opplever glade, trygge og nøgde barn i vårt møte med 
barnehagen. Og det takka vere ei fantastiske personalgruppe som står på for 
barna i denne situasjonen. Men når ein tek av seg brillene, og ser på den 
faktiske tilstanden til bygningsmassen i Sollia, i kombinasjon med usikkerheit 
kring arbeidsplassen sin og sjukefråvær hjå dei tilsette, så ser vi at no er det 
knapt held. 
 
Foreldregruppa i Sollia er opptekne av den fantastisk kompetente 
personalgruppa som Sollia barnehage har bygt opp over tid. Personalgruppa 
må få bestå. Dersom eit kjøp vert gjennomført er det heilt essensielt at barna 
våre vert i størst mogeleg grad flytta som avdelingar med tilhøyrande 
personale. Dette handlar om tilknytning og «hamnene» til barna våre, jf. den 
velkjente og gode tryggleikssirkelen. Vi er derfor negative til ei nedlegging av 
Sollia utan kommunal overtaking av Bratteberg.  

 
           
Sollia er i ein slik bygningsmessig standard at den ikkje kan drivast vidare på sikt. 
Volda kommune har no mogelegheit til å samle barn i ei større kommunal eining. 
Dette vil legge grunnlag for reduserte kostnader i eiga drift, som også vil gje seg 
utslag i reduserte kostnader til tilskot til private barnehagar. 
 
Ein vil vidare på den måten halde på ei personalgruppe og ein kompetansen som 
er bygd opp i Sollia barnehage, og som foreldra er særs nøgde med.  
 
Volda kommune vil bygge opp sitt eigarskap i barnehagedrifta, og talet på 
kommunale barnehageplassar. Det er restkapasitet i den kommunale drifta som på 
best måte sikrar at det er reell full barnehagedekning. Dvs at alle får 
barnehageplass ved behov, også dei utan lovfesta rett. 
 
Viss Volda kommune ynskjer å vere ein stor aktør innan barnehagedrift, er det 
tilrådeleg at kommunen nyttar høvet til å tileigne seg eit bygg som legg til rette for 
ei større barnehageeining som kan effektivisere drifta.  
 
Administrasjonen har gjort greie for både økonomiske og barnehagefaglege 
grunngjevingar som gir grunnlag for å tilrå overtaking av Bratteberg barnehage og 
overføring av drifta i Sollia barnehage. Det vert mellom anna lagt vekt på at 
kommunen for framtida på den måten vil rigge seg godt ved å knyte kommunale 
barnehagar til skulane, og legge til rette for god overgang frå barnehage til skule. 
 
Gjennom kjøp av Bratteberg barnehage vil Volda kommune framleis vere ein 
leiande aktør innan barnehagedrift I kommunen. 
 
Tilrådinga er også I tråd med det KS Konsulent rår til i sin økonomiske analyse av 



kommunen: 
 
 

KS Konsulent mener det er et mulig handlingsrom for å redusere 
ressursbruken innenfor barnehageområdet gjennom å foreta en grundig 
analyse av dagens og fremtidens behov for plasser, kalkulere effekter av 
samlokalisering, vurdere sanering av eldre mindre enheter og oppbygging av 
nye større, fleksible og arealeffektive enheter. Større og moderne 
barnehagebygg kan i større grad:  

· Ivareta vekslende barnetallsutvikling og ulik alderssammensetning  
· Gi effektiv utnyttelse av bemanning  
· Gi effektiv utnyttelse av areal  
· Gi mulighet for mer fleksibel gruppeorganisering av de eldste, samtidig som 

trygge rammer for de minste barna gjennom mindre rom/avdelinger 

 
Oppigarden og Engeset barnehagar har framleis restlevetid, og det er ikkje hast 
med å ta ei avgjerd for framtida til desse barnehagane. Det kan vere klokt å sjå 
korleis barnetal og busettingsmønsteret i Volda utviklar seg, før det blir teke eit 
framtidsretta val for kommunal barnehagedrift i det indre sentrumsområdet. 
 
 
 
 
Etter ei samla vurdering rår kommunedirektøren til at Volda kommune kjøper 
Bratteberg barnehage for kr 37 000 000,- og tek ansvar for drifta gjennom ei 
verksemdsoverdraging. Vidare rår kommunedirektøren til at drifta ved Sollia 
barnehage vert flytta til Bratteberg barnehage.  
 
Kommunedirektøren rår til at det vert sett av inntil kr 1 100 000 til for 
systemtilpassing av barnehagen til kommunale system. Det gjeld tilpassing til 
kommunale EOS (energioppfølgingssystem), integrere barnehagen til kommunen 
sitt felles toppsystem (SD) for sentral drift og overvaking, tilgangskontroll/tryggleik 
med tanke på personsensitiv informasjon og tilpassing av brannalarmanlegg mot 
kommunen sitt varslingsanlegg. 
 
Det er allereie sett av kr 20 000 000,- i investeringsbudsjettet. Resterande 
18 100 000,- vert finansiert gjennom låneopptak og kapitalkostnader vert å 
innarbeide i budsjettet for 2021. 
 
 
Konsekvensar for folkehelsa  
For barn og tilsette som får eit betre innemiljø, vurderer ein det som positivt for 
folkehelsa. 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Oppvekst 
 
 

 
 
 



 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Høyringspartar 
 
 

 
Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

19/16375  19/19308  Per Ivar Kongsvik 13.11.2019 

 
 

Høyring - kommunal overtaking av Bratteberg barnehage og nedlegging 
av Sollia barnehage 
Administrasjonen tek sikte på å legge fram sak om kommunal overtaking av Bratteberg 

barnehage, og ynskjer gjennom denne høyringa kommentarar til forslaget og 

grunngjevingane: 

Administrasjonen tek sikte på å legge fram sak om å gå i forhandling med Læringsverkstedet 

om kommunal overtaking av Bratteberg barnehage inkl drifta, med verknad frå 01.08.2020. 

Samstundes vert Sollia barnehage lagt ned, og barnehageplassar og tilsette vert overført til 

Bratteberg barnehage. 

1.  Forslaget gir kommunen mogelegheit til å tileigne seg eit barnehagebygg den elles 

 vil ha vanskar med å finne økonomisk handlingsrom til. 

2.  Forslaget løyser utfordringane med bygningsmassen i Sollia barnehage. 

3.  Forslaget bidreg til betre samsvar mellom behovet for barnehageplassar og talet på 

 tilgjengelege barnehageplassar i Volda sentrum. 

4.  Forslaget vil gje legge til rette for betre ressursutnytting og lågare driftskostnader 

 pr barn.   

5.  Administrasjonen arbeider for at saka er avklart før barnehageopptaket våren 2020, 

 slik at føresette som ikkje ynskjer eller har høve til å følgje med til Bratteberg 

 barnehage kan søke om overflytting til annan barnehage. 

6.  Med bakgrunn i bygningsmessig standard, må Volda kommune ta stilling til om  

Sollia barnehage må leggjast ned frå hausten 2020. Dersom kommunen ikkje overtek 

Bratteberg barnehage, vil barna i  Sollia barnehage få plass der det er ledig kapasitet 

ved dei andre sentrumsbarnehagane. 

7.  Administrasjonen vil legge fram sak om Engeset og Oppigarden barnehagar innan 

 01.08.2022 
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Bakgrunn for saka 

Kommunestyret vedtok i møte 26.10.2017 følgjande: 

 Kommunestyret ser behovet for å greie ut ei evt strukturell endring av barnehagedrifta i 

 sentrum, og ber administrasjonen legge fram ei slik utgreiing med fokus på lokalisering, 

 kapasitet, økonomi og pedagogiske konsekvensar for barnehagane Sollia, Oppigarden og 

 Engeset barnehage 

Saka kom som ein konsekvens av at dei tre barnehagane i sentrum har nådd, eller er nær ved 

å ha nådd, si levetid. Dette stadfestar XPRO sin rapport, dagsett 04.05.17. Det er særleg Sollia 

barnehage som kjem dårleg ut i denne rapporten. XPRO skriv mellom anna: 

 Sollia barnehage fremstår med så omfattende mangler og behov for oppgradering at 

 sanering av bygningsmassen og etablering av nybygg må vurderes som et alternativ. 

 

I oktober 2018 la administrasjonen fram ei utgreiing av saka som vart sendt på høyring med 

fire mogelege alternativ for ein framtidig struktur i sentrum: 

 1.  Ein erstattar dei tre sentrumsbarnehagane Sollia, Oppigarden og Engeset, og byggjer 

  ein, ny barnehage med inntil 120 passar 

 2.  Ein rehabiliterer dei tre barnehagane og held fast på eksisterande struktur. I  

  rehabiliteringsperioden vil ein ikkje kunne ha barnehagedrift i bygga, og vil måtte 

  finne andre mellombelse løysingar 

 3.  Ein rehabiliterer dagens Sollia og Oppigarden barnehagar eller byggjer eit nytt  

  barnehagebygg som erstattar dei to. Uansett kva ein vel, drifta rein Sollia og  

  Oppigarden som ei, felles eining. Engeset barnehage vert lagt ned. Ved ei evt  

  rehabilitering av Sollia og Oppigarden, vert Engeset barnehage nytta som  

  erstatningsbarnehage i rehabiliteringsperioden. Etter endt rehabilitering vert dagens 

  Engeset barnehage (bygg og areal) tilgjengeleg for behov som Hels e og omsorg  

  måtte ha. 

 4.  Ein rehabilterer Engeset barnehage, og held fram drifta som før. I tillegg vel ein å 

  byggje ny barnehage som erstattar Sollia og Oppigarden barnehagar, eller ein vel å 

  rehabilitere kvart av bygga. Uansett kva ein vel for Sollia og Oppigarden, skal ein 

  drifte vidare som ei, felles eining. Ein eventuell ny barnehage skal i så fall byggast på 

  tomt tilliggande dagens to barnehagar. 

 

I høyringsdokumentet skriv rådmannen mellom anna: 
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 I ei tid då kommunen står overfor store investeringar på fleire område, er det rådmannen si 

 oppfatning at ein må finne tenestestrukturar som er meir kostnadseffektive, slik at 

 handlingsromet for dei planlagde investeringane kan gjennomførast. (…….) 

 Ei oppgradering og framhald av gjeldande struktur vert å rekne som lite økonomieffektivt. 

 Dette igjen får følgjer for utbetaling av dei private tilskota, jf tidlegare forklaring i saka. 

 

Høyringsuttalane peika i retning av: 

 Ein ser behovet for betre bygg for både barn og tilsette 

 Ein ynskjer vidare drift av Engeset barnehage 

 Ein evt ny barnehage bør lokaliserast til området Sollia/Oppigarden 

 Skal Sollia og Oppigarden drivast som ein eining, bør det skje i eitt bygg. 

 Kommunen bør oppretthaldet talet på kommunale barnehageplassar 

 

For å ha saka så godt opplyst som råd før den vert fremja politisk med tilråding, inviterte 

Volda kommune eigar av Bratteberg barnehage til møte 30.09.19. Bratteberg barnehage er 

den største barnehagen i kommunen, og den barnehagen som representerer mykje av det 

som er av ledig kapasitet i sentrum. 

For Volda kommune sin del var formålet med møtet å høyre korleis Læringsverkstedet ser 

føre seg den framtidige drifta av Bratteberg barnehage.  

På dette møtet signaliserte Læringsverkstedet at dei er positive til kommunal overtaking av 

drifta inkludert bygningsmassen. 

Desse opplysningane set saka i eit nytt lys, og det opnar for nye mogelegheiter med tanke på 

å finne løysingar som vil gje barn og tilsette i Sollia betre lærings- og arbeidsmiljø. Det vil 

også kunne gje kommunen høve til å etablere ei større driftseining med potensiale til betre 

ressursutnytting. 

 

Sollia barnehage er den første kommunale barnehagen i Volda kommune, bygd i 1972. Den 

vart bygd for si tid, og manglar i dag mykje på å vere funksjonell og stette krav til mellom 

anna arbeidsplassar, møterom og sanitære fasilitetar.  XPRO skriv også i sin rapport, at 

sanering av bygningsmassen bør vurderast som eit alternativ. Det kan også vere grunn til å 

tru at eit høgt sjukefråvær mellom dei tilsette delvis kan tilskrivast dårleg fysisk 

arbeidsmiljø. 

Kommunal overtaking av Bratteberg barnehage gir Volda kommune høve til å løyse dei 

utfordringane ein har med bygningsmassen i Sollia. Bratteberg barnehage er etter måten ein 

ny barnehage, med fasilitetar dei tilsette i Sollia ikkje har. I møte med dei tilsette i Sollia har 

kommunalsjef oppvekst fått positive tilbakemeldingar på forslaget. Det er ikkje dei tilsette 

sitt førsteval å flytte ut av barnehagen, men dei gir uttrykk for at dei ikkje kan halde fram i 
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lokala slik dei er no. Dei ser at dette er deira mogelegheit til å få ein godt tilrettelagt 

arbeidsplass, med dei fasilitetane ein forventar av barnehagebygg i dag. 

Kommunalsjef oppvekst har også hatt møte med føresette til barn i Sollia barnehage. På dette 

møtet vart det gitt uttrykk for at saka må opplysast betre, og at den bør på høyring før den 

vert lagt fram til politisk handsaming. Mellom dei føresette kom det fram kritikk mot å flytte 

kommunale barnehageplassar ut frå «indre sentrum». Frå nokre vart det hevda at dette er ei 

litt lettvint og kortsiktig løysing av dei utfordringane ein har med bygningsmassen til den 

kommunale barnehagedrifta. For foreldre som har plass i Sollia barnehage i dag, kan ei 

flytting av barnehageplassen til Bratteberg barnehage gje praktiske utfordringar. Det kom 

også fram spørsmål om Uravegen og om det ligg i planane at denne vegen skal utbetrast og 

opnast for allmenn ferdsel.  

Saka tyder mykje for dei som har barn i Sollia barnehage, sidan dei må byte barnehage. For 

nokre kan det bli vanskeleg å følgje med til Bratteberg grunna vanskelegare logistikk. For 

desse vil alternativet vere å søke seg til ein annan barnehage nærare heimen. 

 

Om ikkje i same grad som Sollia barnehage, har Engeset og Oppigarden barnehagar behov 

for oppgradering av sin bygningsmasse. Det er naudsynt med ein framtidsretta plan for 

drifta av desse barnehagane, noko administrasjonen vil kome attende til i eiga sak seinast 

01.08.2022. 

 

Kommunen si plikt til å tilby barnehageplass 

Kommunen si plikt til å ha tilgjengelege barnehageplassar kjem fram i barnehaglova § 12 a: 

 § 12 a.Rett til plass i barnehage 

 Barn som fyller ett år senest innen utgangen av august det året det søkes om 

 barnehageplass, har etter søknad rett til å få plass i barnehage fra august i samsvar med 

 denne loven med forskrifter. 

 Barn som fyller ett år i september, oktober eller november det året det søkes om 

 barnehageplass, har etter søknad rett til å få plass i barnehage innen utgangen av den 

 måneden barnet fyller ett år i samsvar med denne loven med forskrifter. 

 Barnet har rett til plass i barnehage i den kommunen der det er bosatt. 

 Søknadsfrist til opptaket fastsettes av kommunen. 

 

Volda kommune har ein desentralisert barnehagestruktur, og etter måten mange barnehagar 

i sentrum. Definerer ein Brattebergområdet som ein del av sentrum i denne samanheng, har 

kommunen ni private og kommunale barnehagar i dette området. Dei aller fleste får oppfylt 
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sitt førsteønske til barnehageplass. Det er med andre ord høg standard på det kommunen 

kan tilby, og over minstekravet i lova. Oftast fyl det kostnader med høgt tenestenivå, og 

kommunen er inne i ei tid der tenestenivået må vurderast på leit etter måtar å drive meir 

effektivt. Dette gjeld også barnehagedrifta. 

Det er behov for betre bygg til den kommunale barnehagedrifta, og det er særleg Sollia det 

hastar med å finne ei løysing for. 

Det er overkapasitet i dei ni barnehagane i Volda sentrum samla sett. Med andre ord er det 

nok barnehagebygg. Med dei store investeringsbehova kommunen har med ny 

ungdomsskule, badeanlegg og brannstasjon i Hornindal, er det ikkje økonomi til å byggje ein 

ny barnehage.  

Sollia er i ein slik bygningsmessig standard at den ikkje kan drivast vidare. Den enklaste 

måten å løyse dette på ville vere å leggje ned Sollia barnehage og utnytte ledig kapasitet i dei 

andre sentrumsbarnehagane. Dette ville gitt driftsgrunnlag for Læringsverkstedet i 

Bratteberg barnehage, men det vil ikkje legge til rette for meir effektiv drift av den 

kommunale barnehagedrifta. 

Ved å overta Bratteberg barnehage vil kommunen få betre styring på utviklinga av 

barnehagetilbodet i sentrum, og rådmannen har i sitt budsjettframlegg foreslått å ta over 

Bratteberg barnehage som erstatning for Sollia. Dette gir ein driftsmessig effekt, men ein må 

skaffe rom til kapitalkostnadene med overtakinga. Slik rådmannen ser det er dette med 

bakgrunn i kommunen si høge lånegjeld og investeringsprogrammet med ungdomsskule, 

badeanlegg og brannstasjon det einaste alternativet til å skaffe eit nyare kommunalt 

barnehagebygg i sentrum.  

Kommunalsjef oppvekst har tidlegare omtala Bratteberg barnehage i eit prosessnotat om 

økonomi i 2016. Som ein del av ein langsiktig strategi vart det då skrive: 

Bratteberg barnehage vil kunne vere barnehage hovudsakleg for barn som har Vikebygda og 

Bratteberg skular som sine nærskular. Frå oppvekstsjefen sin synsstad er det eit ønske for 

framtida å kunne overta og inkludere Bratteberg barnehage i den kommunale drifta. 

Vikebygda skule er no nedlagt. Den strukturelle endringa innan skuledrifta gjer at det i åra 

som kjem vil bli tildelt mellom 20 og 25 skuleplassar årleg ved Bratteberg skule. Det tyder at 

det til ei kvar tid vil vere mellom 100 og 120 barnhagebarn som bur i Bratteberg skule sitt 

opptaksområde. Det tyder at det er godt samsvar mellom talet på barn som har Bratteberg 

skule som sin nærskule og talet på tilgjengelege barnehageplassar i ein kommunalt drive 

Bratteberg barnehage og private Hjellbakkane barnehage, som også ligg innanfor Bratteberg 

skule sitt nedslagsfelt. 

I snitt vil det bli tildelt skuleplass til om lag 50 barn ved Øyra skule årleg. Det tyder at det til 

ei kva tid vil vere om lag 250 barnehagebarn som soknar til Øyra skule. Dei to yngste 

årskulla vert rekna som to plassar i barnehagesamanheng, og det gjer at ein bør ha 
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tilgjengeleg 350 barnehageplassar mellom dei barnehagane som ligg innanfor Øyra skule sitt 

nedslagsfelt. 

I denne oversikta er Sollia teke ut av rekneskapen.  

Barnehage Godkjent for tal barn Behov 

Øyra 76  

Rotset 63  

Trollsletta 25  

Røysmarka 51  

Engeset 72  

Oppigarden 72  

SUM 359 350 
* Godkjent areal i den enkelte barnehage er henta frå årsmeldingane. 

Oversikta viser at det vil vere tilgjengelege barnehageplassar til dei som soknar til Øyra 

skule også om Sollia barnehage vert nedlagt.  

Ein kan ikkje styre kvar føresette søker barnehageplass, og foreldre legg nok ulike moment 

til grunn når dei søker plass. Av dei barna som går i Sollia barnehage, er det berre litt over 

halvparten som kan seiast å bu slik til at Sollia openbert  er det næraste valet. Sollia har barn 

busette på Rotset, Brattebergfeltet, Engset/Klepp, Heltnevollen, Mork og i sentrum. 

Også Bratteberg barnehage har barn som bur utanfor sitt nærområde. 

Skal Volda kommune oppretthalde talet på kommunale barnehageplassar, må delar av drifta 

få ny bygningsmasse. I tilrådinga om å ta over Bratteberg barnehage vert det lagt til grunn at 

kommunen vil få hand om eit bygg den ikkje ville ha økonomi til å bygge sjølv. I skrivande 

stund ventar administrasjonen på ein verditakst og tilstandsrapport på Bratteberg 

barnehage, som vil vere avgjerande for administrasjonen si tilråding. 

Vidare tileignar kommunen seg eit bygg med ein storleik som gjer det til ei større 

barnehageeining enn det kommunen tidlegare har drive. Det gir mogelegheiter for betre 

ressursutnytting på fleire måtar: 

 Meir fleksibel bruk av personalressursen 

 Redusert administrasjonsressurs 

 Forventa lågare sjukefråvær 

 Redusert driftskostnader som energi, reinhald og vedlikehald 

 Reduserte kostnader i kommunal drift vil gje lågare utbetaling i tilskot til private 

barnehagar 

 

Ei større barnehageeining vil gje ei større personalgruppe og større fagmiljø. Det vil kunne 

gje rom for å tilsette pedagogar med meir spesifikk fagbakgrunn. Vidare har 

administrasjonen forventningar om å kunne legge betre til rette for barn med særskilte 

behov. 
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Betre lokalitetar vil også kunne gje rom for betre tverrfagleg samhandling med andre 

tenester i kommunen, som helsestasjonen.  

Administrasjonen har i dag ikkje svar på framtidig bruk av tomta til Sollia barnehage, men 

den vil vere ein ressurs for kommunen anten ved eigen bruk, eller som inntekt gjennom sal. 

 

I denne saka er det også eit val ikkje å forfølgje mogelegheita.  Det vert kommunestyret som 

til slutt avgjer kva løysing ein skal velje. Ettersom det skal skaffast økonomi til å kjøpe 

bygget til Bratteberg barnehage, så bør ein i høyringa ta høgde for at nedlegging av Sollia 

med overføring av barnehagebarna til ledige plassar i sentrumsbarnehagane kan vere eit 

alternativ sjølv om dette ikkje primært er tilrådd av administrasjonen.  

 

Viss Bratteberg barnehage skal starte opp i kommunal regi hausten 2020, bør sak om 

kommunal overtaking vere avgjort før søknadsfristen for hovudopptak 1. mars 2020. 

Administrasjonen tek difor sikte på å legge fram tilråding i denne saka til kommunestyret før 

nyttår. 

Høyringsnotatet vert sendt til SU og foreldreråda i dei kommunale barnehagane, eigarar av 

private barnehagar i Volda sentrum, HTV i Utdanningsforbundet, HTV i Fagforbundet og 

hovudverneombodet. 

Volda KFU vil også få høve til å uttale seg i saka. 

Høyringsfristen vert sett til 29.11.2019 

Høyringsuttalar må merkast med saksnr 19/16375 

 
 
 
Med helsing 
 
 
Per Ivar Kongsvik 
sektorsjef oppvekst 
 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur. 
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1 INNLEDNING 

1.1 GENERELT 

XPRO har på oppdrag fra Volda kommune gjennomført en kartlegging av de bygningsmessige 
forholdene i sentrumsbarnehagene i Volda; Sollia barnehage, Oppigarden barnehage og Engeset 
barnehage. Gjennomføringen av kartleggingen har blitt gjennomført ved visuell inspeksjon og 
dialog med styrere og andre ansatte i barnehagene. Kartleggingen er ikke å regne som en 
tilstandsanalyse, men er en mer overordnet vurdering av den bygningsmessige og planmessige 
tilstanden i barnehagene. Vurderingene er ikke nødvendig vis uttømmende og det kan være forhold 
som ikke er medtatt i rapporten da dette har vært en overordnet vurdering av bygningsmassen. 
Vurderingene er gjort i forbindelse sonderingene rundet en evt. felles sentrumsbarnehage for alle 
eller deler av disse tre barnehagene. Det er ikke vurdert prosjektkostnader eller driftskostnader i 
forbindelse med ulike alternative løsninger for sentrumsbarnehagene.                             

2 SOLLIA BARNEHAGE 

2.1 GENERELT 

Sollia barnehage var bygd og tatt i bruk som barnehage i 1972, da som to frittstående bygg. Det ble 
i 1986 etablert et mellombygg mellom de to fløyene.  Videre ble det i 1996 etablert et treningsrom. 
Det er gjennom levetiden av bygget gjort mindre og noen større oppgraderinger, bla. er belysning 
og ventilasjon oppgradert for 4-5 år siden. Både for bygningsmessige deler og tekniske anlegg 
fremstår mye av bygget fra byggeår. Bygget er oppført som et betongelementbygg, med 
takkonstruksjon av takstoler/sperrer og takstein. Gulv på grunn i betong.  

Barnehagen blir drevet som en avdelingsbarnehage med 2 avdelinger for barn fra 0-3 år og 2 
avdelinger for barn fra 2-6 år. Det er per tid 58 barn i barnehagen, men antallet kan variere noe 
avhengig av fordeling mellom små og storbarnsavdelingene. 

2.2 TEKNISK VURDERING AV BYGNINGSMASSEN 

Det er gjennomført en visuell befaring av bygningsmassen, hvor det er gjort vurderinger av 
kvaliteten og tilstanden på bygningen basert på observasjoner og mottatt informasjon. 
Oppsummeringen av observasjonene er gjort iht. bygningsdelstabellen på tosifret nivå, nivå som 
ikke er medtatt under er ikke relevant eller ikke befart.  

 

2 Bygning 

21 Grunn og fundament 

Bygningen er etablert i skrånende terreng med stigning mot nordlig retning. Ikke opplyst dybde til 
fjell og bærelag før fundamentering. Fundamentert med ringmur/banketter av betong. Ikke 
observert setninger eller oppsprekking av synlig del av fundamentering. Ikke opplysninger om 
system for drenering eller om evt. drenering har vært utbedret etter byggeår.  

22 Bæresystem 

Bæresystem i prefabrikkert betongelement i yttervegg / bindingsverk forblendet med betongplater. 
Bæring av takkonstruksjon utført med takstoler. Bæresystem ikke gjennomgått, men det er ble ikke 
observert setninger og oppsprekking som kan tyde på setninger og bevegelse i bygningskroppen. 
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23 Yttervegger 

Oppbygning og omfang av isolering av yttervegg er fra byggeår. Ved vurdering av tykkelse på vegg 
og dybde av vindussmyg antas det at isolasjonstykkelse er svært begrenset, antatt 5-10 cm. 
Innvendig overflate på ytterveggene er hovedsakelig malt panel. Vindu er hovedsakelig fra byggeår. 
Det opplyses om at det er mye trekk fra vindu når det er vind. Videre har flere av vinduene 
påbegynnende råteskader og mange glassruter er punktert. Vindu fra byggeår har en svært 
begrenset u-verdi sammenlignet med dagens krav. Dører i yttervegg er fra byggeår, det er glippe 
mellom dørblad og karm på hovedinngang. Sidefelt av glass tilfredsstiller ikke dagens krav til 
sikkerhetsglass. 

24 Innervegger 

Innervegger utført i bindingsverk med malt panel. Ikke opplyst om noen av innerveggene er 
bærende. Innervegger har betydelig slitasje på utsatte områder, dette gjelder blant annet ved 
vaskepunkt i garderober og ved kjøkken. Innvendige dører fra byggeår, dører er generelt preget av 
slitasje.  

25 Dekker og gulv på grunn 

Gulv utført som betonggulv på grunn. Overflate på gulv er gulvbelegg og antatt fra byggeår. 
Belegget har tydelig slitasje og det er stort omfang av skjøter som har sprukket opp. Oppsprukne 
skjøter fører til at smuss og fukt trekker ned i skjøtene og skaper utfordringer knytt til renhold og 
opprettholdelsen av et godt innemiljø. 

26 Yttertak 

Yttertak av takstein antatt fra byggeår. Tak var snødekt ved befaring slik at taket ikke kunne 
vurderes. Taket er i siste del av normal levetid for takstein.  Det er tydelig ising ved avrenning fra 
tak noe som indikerer en kombinasjon av mye varmegjennomgang gjennom takkonstruksjon og 
mangelfull lufting av takkonstruksjon.  

27 Fast inventar 

Mye av det faste inventaret er fra byggeår og viser tydelig preg av bruk og slitasje.  

 

3 VVS 

31 Sanitær 

Generelt sanitæranlegg fra byggeår. Generelt ikke gjennomført noen vurdering av sanitæranlegg. 
Normal levetid for komponenter i sanitæranlegget er overskredet. Generelt er mye av 
sanitærutstyret (WC, blandebatteri ect. fra byggeår) Etter tilsyn fra Mattilsynet mars 2017 er det 
ilagt pålegg om etablering egne håndvaskpunkt i begge kjøkkena i barnehagen, da dagens løsning 
ikke tilfredsstiller gjeldende krav.  

33 Brannslokning 

Brannslokking i form av branntrommel på vegg. Ukjent om dette anlegget er fra byggeår.  

36 Ventilasjon 

Relativt nytt ventilasjonsanlegg i bygget som ble etablert for 4-5 år siden 

4 El-kraft 

Det er ikke gjennomført befaring av det elektriske anlegget med fagpersonell innenfor elektrofaget. 
Men det er anmerket noen generelle observasjoner.  
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41 Basisinstallasjoner for EL-kraft 

Generelt er ikke det elektriske anlegget befart, men mye av anlegget er fra byggeår og har 
overskredet antatt levetid for enkeltkomponenter i anlegget. 

44 Lys 

Det er gjort flere oppgraderinger av belysning i bygget. Generelt fremstår belysningen i bygget som 
relativt nye, med noen areal med eldre armatur.  

45 EL-varme 

Det er varmekabler i byget som primer oppvarmingskilde. Generelt alle areal for barn har 
varmekabler. Det opplyses at varmekablene er defekt i enkelte soner av bygget. Dette i 
kombinasjon med at det er betydelig trekk fra vindu oppleves enkelte områder av barnehagen som 
kald.   

50 Tele og automatisering 

Det er ikke gjennomført befaring av tele- og automatiseringsanlegget med fagpersonell innenfor 
dette faget.   

2.3 PLAN- OG AREALLØSNING 

Planløsning fremstår i hovedsak som fra byggeår, men med mindre tilbygg som angitt under kap. 
2.1. Krav til areal for personal er vesentlig endret fra byggeår til dagens krav, både i forhold til 
administrativt areal og garderobe fasiliteter. Barnehagen har ikke kontorarbeidsplasser for 
pedagogene, det er kun styrer som disponerer tilstrekkelig kontorplass. Videre er det i 
småbarnsavdelingen ikke personalgarderobe, og ansatte må bruke barnas garderober til 
oppbevaring av ute tøy ect. 

Barnehagen har ikke eget areal for oppbevaring av vogner, vogner blir derfor plassert i korridorer, 
garderober og annet tilgjengelig areal. På befaringstidspunkt sperret vognene flere av 
rømningsveiene i barnehagen, noe som er kritisk og må vurderes snarlige tiltak for å utbedre. 

Grovgarderobene til avdelingene er svært små, og uhensiktsmessig utformet. Det er mest å regne 
som en entre før tørrgarderoben. Garderobe løsningene generelt i barnehagen er uhensiktsmessig 
utformet, kalde, små og det blir lagret vogner og annet utstyr som hindret rasjonell bruk av 
garderobene.   

Barnehagen tilfredsstiller ikke gjeldende krav til universell utforming, det er høydeforskjeller både 
intern i bygget og ved alle inngangsparti. Noe som både gjør den daglige driften utfordrende, men 
spesielt for eventuelle barn / voksne som sitter i rullestol. 

Planløsningen i bygget fremstår som utdatert og det vil være behov for store tilpasninger og 
oppgraderinger i bygget eller evt. tilbygg for å tilfredsstille gjeldende krav til arbeidsplasser for 
ansatte.   
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3 OPPIGARDEN BARNEHAGE 

3.1 GENERELT 

Oppigarden barnehage var bygd og tatt i bruk som barnehage i 1980. Det har tidligere vært en 
barnehage drevet av helseforetaket, men er overtatt av Volda kommune som er bygg eier og drifter 
barnehagen. Det er fra byggeår gjort noen mindre og noen større oppgraderinger. Av større 
oppgraderinger er nytt ventilasjonsanlegget etablert i 1997, samt at belysning er byttet i 2010. 
Dette er også etablert et vognskur etter byggeår. Videre er det gjort mindre løpende vedlikehold 
som maling og inn- og utvendig. Bygget er oppført over en etasje som et bindingsverksbygg med 
takstoler som takkonstruksjon. Gulv på grunn i betong.  

 

Barnehagen blir drevet som en avdelingsbarnehage med 2 avdelinger for barn fra 0-3 år og 2 
avdelinger for barn fra 2-6 år. Det er per tid 54 barn i barnehagen, men antallet kan variere noe 
avhengig av fordeling mellom små- og storbarnsavdelingene. 

3.2 TEKNISK VURDERING AV BYGNINGSMASSEN 

Det er gjennomført en visuell befaring av bygningsmassen, hvor det er gjort vurderinger av 
kvaliteten og tilstanden på bygningen basert på visuelle observasjoner og mottatt informasjon. 
Oppsummeringen av observasjonene er gjort iht. bygningsdelstabellen på tosifret nivå, nivå som 
ikke er medtatt under er ikke relevant eller ikke befart.  

 

2 Bygning 

21 Grunn og fundament 

Omliggende terreng er skrånende, men bygningen er etablert på et flatplanert areal. Ikke opplyst 
dybde til fjell og bærelag før fundamentering. Fundamentert med ringmur/banketter av betong. 
Ikke observert setninger eller oppsprekking av synlig del av fundamentering. Ikke opplysninger om 
system for drenering eller om evt. drenering har vært utbedret etter byggeår.  

22 Bæresystem 

Bygningen er oppført med i bindingsverk med takkonstruksjon av takstoler. Bæresystem ikke 
gjennomgått, men det er ble ikke observert setninger og oppsprekking som kan tyde på setninger 
og bevegelse i bygningskroppen. 

23 Yttervegger 

Yttervegger i bindingsverk med luftet bordkledning og innvendig panel. Oppbygning og omfang av 
isolering av yttervegg er fra byggeår. Ved vurdering av tykkelse på vegg og dybde av vindussmyg 
antas det at isolasjonstykkelse er begrenset, antatt 10 cm. Innvendig overflate på ytterveggene er 
hovedsakelig malt panel. Vindu er hovedsakelig fra byggeår. Det opplyses om at det er mye trekk 
fra vindu og ytterdører når det er vind. Vindu fra byggeår har en svært begrenset u-verdi 
sammenlignet med dagens krav. Dører i yttervegg er fra byggeår, spesielt i kjøkkenareal hvor det er 
ytterdører rett ved spisebord er det utfordringer knytt til betydelig trekk fra dørene og det er 
problem med å holde tilstrekkelig varme i disse arealene. 
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24 Innervegger 

Innervegger utført i bindingsverk med panel. Ikke opplyst om noen av innerveggene er bærende. 
Innervegger har betydelig slitasje på utsatte områder, dette gjelder blant annet ved vaskepunkt i 
garderober og ved kjøkken. Innvendige dører fra byggeår, dører er generelt preget av noe slitasje.  

25 Dekker og gulv på grunn 

Gulv utført som betonggulv på grunn. Overflate på gulv er gulvbelegg og antatt fra byggeår. 
Belegget har preg av normal slitasje.  

26 Yttertak 

Yttertak av takstein antatt fra byggeår. Tak var snødekt ved befaring slik at taket ikke kunne 
vurderes.  

27 Fast inventar 

Det er etablert nytt hoved kjøkken hvor både overflater i rom og innredning er helt nytt. For øvrig 
er mye av fast innredning fra byggeår.  

 

3 VVS 

31 Sanitær 

Generelt sanitæranlegg fra byggeår. Generelt ikke gjennomført noen vurdering av sanitæranlegg. 
Normal levetid komponenter i sanitæranlegget er overskredet. Generelt er mye av sanitærutstyret 
(WC, blandebatteri ect. fra byggeår) Etter tilsyn fra Mattilsynet mars 2017 er det ilagt pålegg om 
etablering egne håndvaskpunkt i avdelingskjøkkena i barnehagen, da dagens løsning ikke 
tilfredsstiller gjeldende krav. Hoved kjøkken er nytt og tilfredsstiller gjeldende krav. 

33 Brannslokning 

Brannslokking i form av branntrommel på vegg. Ukjent om dette anlegget er fra byggeår.  

36 Ventilasjon 

Etablert nytt ventilasjonsanlegg i bygget 1997. Det oppleves ubalanse i ventilasjon i enkelte rom, 
samt at det er vesentlig støy fra ventilasjon i mange av rommene i barnehagen.  Det mangler 
avtrekk fra et av stellerommene.  

 

4 El-kraft 

Det er ikke gjennomført befaring av det elektriske anlegget med fagpersonell innenfor elektrofaget. 
Men det er anmerket noen generelle observasjoner.  

41 Basisinstallasjoner for EL-kraft 

Generelt er ikke det elektriske anlegget befart, men mye av anlegget er fra byggeår og har 
overskredet antatt levetid for enkeltkomponenter i anlegget. 

44 Lys 

Komplett oppgradering av belysning gjennomført i 2010 og fremstår som nytt.  
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45 EL-varme 

Det er varmekabler i byget som primer oppvarmingskilde. Det er ikke eller er defekte varmekabler i 
grovgarderobe. Dette gjør at dette arealet blir svært kaldt samt at våte klær ikke tørker. Det er også 
problemer med å hold tilfredsstillende varme i enkelte deler av barnehagen, spesielt er det kaldt i 
spiseområde som har ytterdør i rommet med betydelig trekk. Det er også trekk fra flere vindu som 
gjør at areal oppleves som kalde.  

50 Tele og automatisering 

Det er ikke gjennomført befaring av tele- og automatiseringsanlegget med fagpersonell innenfor 
dette faget.   

3.3 PLAN- OG AREALLØSNING 

Planløsning fremstår i hovedsak som fra byggeår, men med mindre tilpasninger. Krav til areal for 
personal er vesentlig endret fra byggeår til dagens krav, både i forhold til administrativt areal og 
garderobe fasiliteter. Barnehagen har ikke tilstrekkelig kontorarbeidsplasser for pedagogene, det er 
kun styrer som disponerer tilstrekkelig kontorplass. Det er etablert en arbeidsstasjon i et tidligere 
lager for administrativt arbeid for pedagogene, men rommet er ikke tilstrekkelig i forhold til normal 
bruk. Det er ikke tilfredsstillende garderobefasiliteter for personal i barnehagen. Personal har 
garderobe i garderoben til småbarnsavdelingen.  

Grovgarderobene til avdelingene er svært små, det er mest å regne som en entre før 
tørrgarderoben. Det er for øvrig ikke varme i grovgarderoben som gjør at klær ikke tørker. 
Bygningen tilfredsstiller for øvrig ikke gjeldende krav til universell utforming. Planløsningen i bygget 
fremstår ikke tilfredsstillende i forhold dagens krav, og det vil være behov for tilpasninger, 
ombygging eller tilbygg for å tilfredsstille dagens krav til barnehage areal.  

 

4 ENGESET BARNEHAGE 

4.1 GENERELT 

Engeset barnehage var bygd og tatt i bruk som barnehage i 1989. Det er fra byggeår gjort noen 
mindre og noen større oppgraderinger. Av større oppgraderinger er nytt ventilasjonsanlegget 
etablert i 2013/2014 samt at belysning er byttet relativt nylig. Videre er det planlagt noen 
utskiftning av vindu. Bygget er oppført over en etasje som et bindingsverksbygg med takstoler som 
takkonstruksjon. Gulv på grunn i betong.  

Barnehagen blir drevet som en avdelingsbarnehage med 2 avdelinger for barn fra 0-3 år og 2 
avdelinger for barn fra 2-6 år. Det er per tid 54 barn i barnehagen, men antallet kan variere noe 
avhengig av fordeling mellom små- og storbarnsavdelingene. 

4.2 TEKNISK VURDERING AV BYGNINGSMASSEN 

Det er gjennomført en visuell befaring av bygningsmassen, hvor det er gjort vurderinger av 
kvaliteten og tilstanden på bygningen basert på visuelle observasjoner og mottatt informasjon. 
Oppsummeringen av observasjonene er gjort iht. bygningsdelstabellen på tosifret nivå, nivå som 
ikke er medtatt under er ikke relevant eller ikke befart.  
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2 Bygning 

21 Grunn og fundament 

Omliggende terreng er skrånende, men bygningen er etablert på et flatplanert areal. Ikke opplyst 
dybde til fjell og bærelag før fundamentering. Fundamentert med ringmur/banketter av betong. 
Ikke observert setninger eller oppsprekking av synlig del av fundamentering. Det har vært flere 
anledninger med tett drensledning. Ikke opplyst om årsak, men bør evt. kartlegges med 
videokjøring av VA-anlegget.  

22 Bæresystem 

Bygningen er oppført med i bindingsverk med takkonstruksjon av takstoler. Bæresystem ikke 
gjennomgått, men det er ble ikke observert setninger og oppsprekking som kan tyde på setninger 
og bevegelse i bygningskroppen. 

23 Yttervegger 

Yttervegger i bindingsverk med luftet bordkledning og innvendig panel. Oppbygning og omfang av 
isolering av yttervegg er fra byggeår. Ved vurdering av tykkelse på vegg og dybde av vindussmyg 
antas det at isolasjonstykkelse er begrenset, antatt 10 cm. Innvendig overflate på ytterveggene er 
hovedsakelig malt panel. Vindu er hovedsakelig fra byggeår. Det er svært mange vindu med 
betydelig råte- og fuktskader. Det skal byttes ut 1 stk. vindu i tillegg til balkongdør i forbindelse med 
pågående EPC prosjekt, men det er et betydelig antall utover dette som har skader eller 
begynnende skader. Det opplyses om at det er mye trekk fra vindu og at det driv vann inn i bygget 
ved kombinasjon av vind og regn. Vindu fra byggeår har en svært begrenset u-verdi sammenlignet 
med dagens krav. Dører i yttervegg er fra byggeår.  

24 Innervegger 

Innervegger utført i bindingsverk med panel. Ikke opplyst om noen av innerveggene er bærende. 
Innervegger har betydelig slitasje på utsatte områder, dette gjelder blant annet ved vaskepunkt i 
garderober og ved kjøkken.  Innvendige dører fra byggeår, dører er generelt preget av noe slitasje.  

25 Dekker og gulv på grunn 

Gulv utført som betonggulv på grunn. Overflate på gulv er gulvbelegg og antatt fra byggeår. 
Belegget har preg av normal slitasje.  

26 Yttertak 

Yttertak av takstein antatt fra byggeår. Tak var snødekt ved befaring slik at taket ikke kunne 
vurderes.  

27 Fast inventar 

Eksisterende hovedkjøkken har betydelig slitasje og har behov for renovering. Det er i mars 2017 
gjennomført et tilsyn fra Mattilsynet. I tilsynsrapporten påpekes det at kjøkkenet må vurderes med 
i en vedlikeholdsplan. Det blir også påpekt at det ikke er tilstrekkelig glatteflater i forhold til renhold 
på kjøkkena. Det er i etterkant av tilsynet gjort vedtak om pålegg for etablering av håndvask på 
hovedkjøkken samt de fire avdelingskjøkkena. For øvrig er mye av fast innredning fra byggeår.  
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3 VVS 

31 Sanitær 

Generelt sanitæranlegg fra byggeår. Generelt er mye av sanitærutstyret (WC, blandebatteri ect. fra 
byggeår) Etter tilsyn fra Mattilsynet mars 2017 er det ilagt pålegg om etablering egne 
håndvaskpunkt i avdelingskjøkkena i barnehagen, da dagens løsning ikke tilfredsstiller gjeldende 
krav.  

33 Brannslokning 

Brannslokking i form av branntrommel på vegg. Ukjent om dette anlegget er fra byggeår.  

36 Ventilasjon 

Etablert nytt ventilasjonsanlegg i bygget. Det oppleves ubalanse i ventilasjon i enkelte rom, samt at 
det er vesentlig støy fra ventilasjon i mange av rommene i barnehagen.   

 

4 El-kraft 

Det er ikke gjennomført befaring av det elektriske anlegget med fagpersonell innenfor elektrofaget. 
Men det er anmerket noen generelle observasjoner.  

41 Basisinstallasjoner for EL-kraft 

Generelt er ikke det elektriske anlegget befart, men mye av anlegget er fra byggeår. 

44 Lys 

Komplett oppgradering av belysning gjennomført relativt nylig.  

45 EL-varme 

Det er varmekabler i byget som primer oppvarmingskilde. Oppvarming er tilfredsstillende, men mye 
trekk fra vindu fører til at tidvis føles kaldt.   

50 Tele og automatisering 

Det er ikke gjennomført befaring av tele- og automatiseringsanlegget med fagpersonell innenfor 
dette faget.   

4.3 PLAN- OG AREALLØSNING 

Planløsning fremstår i hovedsak som fra byggeår, men med mindre tilpasninger. Det er etablert et 
grupperom. Krav til areal for personal er vesentlig endret fra byggeår til dagens krav, både i forhold 
til administrativt areal og garderobe fasiliteter. Barnehagen har et rom som disponeres som 
personalkontor, men er ikke tilstrekkelig. Det er ikke tilfredsstillende garderobefasiliteter for 
personal i barnehagen. Barnehagen har et lite soveskur for vogner, men det er ikke tilstrekkelig i 
forhold antall vogner. Vogner plasseres ute under takoverbygg, men det driver mye regn og snø inn 
på vognene.  

Grovgarderobene til avdelingene er svært små, det er mest å regne som en entre før 
tørrgarderoben. Det er for øvrig ikke varme i grovgarderoben som gjør at klær ikke tørker. 
Bygningen tilfredsstiller for øvrig ikke gjeldende krav til universell utforming. Planløsningen i bygget 
fremstår ikke tilfredsstillende i forhold dagens krav, og det vil være behov for tilpasninger, 
ombygging eller tilbygg for å tilfredsstille dagens krav til barnehage areal.  

 



 

 

 

Bygningsmessig vurdering sentrumsbarnehager Volda 
kommune 

Side 11 av 11 

 

5 OPPSUMMERING 

5.1 SOLLIA 

Sollia barnehage fremstår med betydelig slitasje og bygningsmessige og tekniske mangler. Det vil 
kreve omfattende renovering for å få bygningen til å tilfredsstille dagens krav til bygningsmasse. 
Selv med en totalrenovering kan det være bygningsmessige begrensninger i bæresystem, 
grunnforhold, tilkomstforhold ect. som gjør at gjeldende krav ikke kan tilfredsstilles. Videre er det 
betydelige behov for planjusteringer i bygget med bla. etablering av større areal til personal. Sollia 
barnehage fremstår med så omfattende mangler og behov for oppgradering at sanering av 
bygningsmassen og etablering av nybygg må vurderes som et alternativ.  

5.2 OPPIGARDEN 

Oppigarden barnehage er nærmere 40 år og mye av bygningsmassen fremstår med betydelig 
slitasje og mangler i forhold til dagens krav. Det er også vesentlige mangler i planløsning for å 
tilfredsstille dagens krav. Barnehagen står derfor overfor betydelig oppgraderinger og ombygninger 
for å være en fremtidsrettet barnehage.  

Selv om Oppigarden barnehage fremstår med betydelige oppgraderingsbehov både på planløsning 
og den bygningsmessige standarden fremstår den som bedre enn Sollia, og bygningsmassen har en 
restverdi som kommunen må vurdere å utnytte.  

5.3 ENGESET 

Engeset barnehage er den nyeste av de tre barnehagene som er befart og den fremstår i bedre 
stand totalt sett enn de to andre barnehagene. Det er likevel en held del forhold som ikke er 
tilfredsstillende etter dagens krav i barnehager. Dette gjelder både generelt vedlikehold og 
utskiftninger av bygningsdeler som det vil være behov for, samt ombygninger og tilpasninger i 
planløsning for å få en bedre garderobeløsning for barna, samt bedre fasiliteter for personal. Det 
bør foreligge en plan for etterbruk av bygningsmassen, da denne representerer en vesentlig verdi. 
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Saksnr 19/16375 

 
 
 

Høyring – kommunal overtaking av Bratteberg 
barnehage og nedlegging av Sollia barnehage – 
høyringssvar frå Hjellbakkane barnehage.  
 
Hjellbakkane barnehage takker for moglegheita til å gje eit svar i høve 
høyring om kommunal overtaking av Bratteberg barnehage og eventuell 
nedlegging av Sollia barnehage. Saka vart handsama i styret for 
Hjellbakkane barnehage Stiftinga måndag 25.11.2019. 
 
Hjelbakkane barnehage har i hovudsak ingen merknader knytt til 
utgreiinga i denne saken. Vi meiner at saka omhandlar ulike sider og 
utfordringar knytt til behovet for nye barnehageplassar i Volda kommune, 
mellom anna fordi Sollia barnehage ikkje lenger er i god nok fysisk stand.  
Hjellbakkane barnehage ønskjer likevel å knytte ein kommentar til korleis 
høyringsutkastet gjer greie for behovet for barnehageplassar i dei to 
nærområda saka løftar fram.  
 
I utgreiinga på side fem står det at «i snitt vil det bli tildelt skuleplass til 
om lag 50 barn ved Øyra skule årleg. Det tyder at det til ei kvar tid vil 
vere om lag 250 barnehagebarn som soknar til Øyra skule. Dei to yngste 
årskulla vert rekna som to plassar i barnehage-samanheng, og det gjer at 
ein bør ha tilgjengeleg 350 barnehageplassar mellom dei barnehagane 
som ligg innanfor Øyra skule sitt nedslagsfelt».  
 
 
Vidare i utgreiinga står det at «den strukturelle endringa innan skuledrifta 
gjer at det i åra som kjem vil bli tildelt mellom 20 og 25 skuleplassar 
årleg ved Bratteberg skule. Det tyder at det til ei kvar tid vil vere mellom 
100 og 120 barnhagebarn som bur i Bratteberg skule sitt opptaksområde.  
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Det tyder at det er godt samsvar mellom talet på barn som har Bratteberg 
skule som sin nærskule, og talet på tilgjengelege barnehageplassar i ein 
kommunalt drive Bratteberg barnehage og private Hjellbakkane 
barnehage, som også ligg innanfor Bratteberg skule sitt nedslagsfelt» 
 
Utgreiinga for Brattebergområdet seier ingenting om at dei to yngste 
årskulla vert rekna som to plassar i barnehagesamanheng. Det står ikkje 
noko om kva for konsekvensar og behov for plassar det gir.  
Kvifor er dette utgangspunktet tatt med berre i det eine grunnlaget?  
Er det grunn til å tru at behovet for barnehageplassar i dette området er 
høgare enn det som kjem fram i utgreiinga?  
 
 
 
26.11.2019 
 
For Hjellbakkane barnehage stiftinga  
 
 
Frank Bergli 
Styrar/dagleg leiar 
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“Sollia er den vakraste barnehagen i heile vide verda.” 

- Sollia-jente, 4 år. 
 
 



Foreldra ved Sollia barnehage takkar oppvekstsjefen for invitasjonen til høyring. Sollia 

barnehage har ei samansett barne- og foreldregruppe. Meiningane om kommunal overtaking 

av Bratteberg barnehage og nedlegging av Sollia barnehage er tilsvarande samansette. 

 

Foreldra meiner framleis at det klart beste alternativet er eit nytt, felles bygg for Sollia og 

Oppigarden barnehagar på felles tomt, der barnehagane er plassert i dag. Dette er best for 

dagens born og framtidas born. Det er best for Volda kommune og Volda sentrum.  

 

Å få diskusjonen inn på eit spor om kjøp av Bratteberg og nedlegging av Sollia isolert har 

vore utfordrande. Foreldrerepresentantane har arbeidd med å nå ut til samtlege foreldre, 

nettopp av di dette kjøpet kan bety veldig mykje for kvardagane til familiane. Det har vore 

utfordrande å inkludere alle foreldra, særleg med ei sak med slikt omfang, med knappe 

tidsfristar i den tidsklemma småbarnsfamiliane er i. 

 

Det vart helde foreldremøte måndag, 5 dagar før høyringsfristen, der innspel frå 

foreldregruppa dreg faktagrunnlaget til høyringa i tvil. Difor vil vi gjerne presentere eit nytt 

alternativ som gjer førstevalet til foreldre og tilsette mogleg, nemleg eit nytt bygg i Sollia. 

Høyringsinnspelet vil difor i første del handle om dette alternativet. I andre del vil gå over til 

innspel kva gjeld det konkrete kjøpet av Bratteberg barnehage og følgjande nedlegging av 

Sollia barnehage. I tredje del går det fram kva vi som foreldregruppe krev at Volda kommune 

vedtektsfestar før eit kjøp kjøp av Bratteberg barnehage vert gjennomført.   

 
 

 



DEL I 

 
NYBYGG FOR SOLLIA-OPPIGARDEN 

 
Overtaking av Bratteberg barnehage er dyrare enn nybygg i Sollia/Oppigarden 

Kommunestyret har tidlegare vore førespegla kostnadar i storleiksorden 100 millionar ved 
etablering av ein ny, stor barnehage i sentrum. Høyringsnotatet seier ikkje noko om 
kostnadane ved overtaking av Læringsverkstedet Bratteberg barnehage AS, men framlegget 
til kommunal økonomiplan set av 40,7 millionar til dette. 
 
Foreldregruppa har vore i kontakt med veletablerte, nasjonale leverandørar av barnehagebygg 
som er heilt klare på at begge desse tala er vesentleg for høge. Ved bruk av permanente 
modulbygg kan Volda kommune få ein splitter ny, TEK17-godkjend, varig, universelt 
utforma barnehage med godt inneklima og fullgod standard og fasilitetar for både born og 
tilsette til ein pris klart under kostnaden ved å overta Bratteberg barnehage. Følgande 
overslag er henta inn av foreldregruppa frå relevante leverandørar lokalt og nasjonalt for å 
indikere sparepotensialet jfr kjøp av Bratteberg. (For  nærare opplysningar, sjå vedlegg 1.) 

Alternativ 1 - «Berre Sollia» - 60 plassar 

 Leverandør 1 Leverandør 2 

Riving kr 480 000,00 kr 500 000,00 

Bygg kr 9 600 000,00 kr 15 000 000,00 

Infrastruktur (rør, el osv) kr 2 400 000,00 kr 3 180 000,00 

Innreiing kr 900 000,00 kr 1 500 000,00 

Totalkostnad kr 13 380 000,00 kr 20 180 000,00 

Innsparing kr 26 620 000,00 kr 19 820 000,00 

 
Liknande innsparingar kan godtgjerast for bygging av ny, samla barnehage jamført 100-
millionars-alternativet. 

Alternativ 1 - «Sollia + Oppigarden» - 120 plassar 

 Leverandør 1 Leverandør 2 

Grunnarbeid kr 2 500 000,00 kr 3 500 000,00 

Fundamentering, uteområde kr 3 500 000,00 kr 5 000 000,00 

Bygg kr 19 200 000,00 kr 29 000 000,00 

Infrastruktur (rør, el osv) kr 4 800 000,00 kr 7 300 000,00 

Innreiing kr 1 800 000,00 kr 2 750 000,00 

Totalkostnad kr 31 800 000,00 kr 47 550 000,00 

Innsparing kr 68 200 000,00 kr 52 450 000,00 



Nytt bygg i Sollia/Oppigarden kan stå klart hausten 2020 

 
Leverandør 1 estimerer byggetida til 12 - 15 veker for alternativ 1 og det same for alternativ 
2. Dette vil t.d. seie at dersom bygging vert iverksett ved semesterslutt juni 2020, står nye 
Sollia barnehage innflyttingsklar i starten av oktober 2020. 
 
Leverandør 2 estimerer byggetida til 6 veker for alternativ 1 og om lag 8-10 veker for 
alternativ 2. Dette vil t.d. seie at dersom bygging av alternativ 1 vert iverksett ved 
semesterslutt juni 2020, står nye Sollia barnehage innflyttingsklar i starten av august 2020. 
 
Sjå elles vedlegg 1 til høyringssvaret. 
 
Etablering av nybygg i Sollia kan skje utan låneopptak 

 
Både leverandør 1 og leverandør 2 av modulbygg har på oppmoding frå foreldregruppa 
presentert kostnadsoverslag for leige av tilsvarande bygg. 
Leverandør 1 oppgir 87 500,-/mnd for 60 plassar, medan leverandør 2 oppgir 225 000,-/mnd 
gitt ei 10-års kontrakt. Dette vil seie ein årleg kostnad på høvesvis 1 050 000,- og 2 700 000,- 
For 120 plassar oppgir leverandør 2 oppgir 435 000,-/mnd. Totalkostnad pr år vert då 5 220 
000,- 
 
Leigeavtale vert då utan låneopptak. Til samanlikning vert totalte rentekostnadar for 
overtaking av 40,7 millionar i lån til 2,4% rente i Kommunalbanken enkelt utrekna bli 976 
800,- Avdragskostnader vil då kome i tillegg. 
 
Etablering av nybygg i Sollia frigir investeringsmiddel i økonomiplanen 

 
I administrativt framlegg til økonomiplan for 2019 - 2022 ligg overtaking av Bratteberg 
barnehage inne med 40,7 millionar kroner. Bygger kommunestyret i staden nytt modulbygg i 
Sollia i tråd med rammene nevnt over, kan dette punktet kuttast med kring 20 millionar. 
 
Å bygge nytt for Sollia/Oppigarden frigjev altså kring 20 friske millionar i kommunale 
investeringsmiddel som kan nyttast i driftsbudsjettet, til symjehall, kulturhus, brannstasjon i 
Hornindal m.m. slik kommunestyret finn det best. 
 

Dei tilsette fortener eit heilt nytt bygg i Sollia 
 

Takka vere ei fantastisk personalgruppe som står på for barna i eit utrangert bygg, opplever 
foreldra glade, trygge og nøgde barn i vårt møte med Sollia barnehage. Dette gjer dei tilsette 
trass i at uvisse kring eigen arbeidsplass og sjølve bygget er med på slite dei og m.a. auke 
deira sjukefråvær. For innsatsen og profesjonaliteten åleine fortener dei tilsette i Sollia 
barnehage tryggleik for jobbane sine og eit nytt bygg på sin noverande arbeidsstad. 
 
 



Xpro - rapporten frå 2017 bør revurderast kritisk 
 
I våre interne drøftingar har foreldre med byggfagleg bakgrunn uttalt seg kritisk til Xpro-
rapporten frå 2017. Dei oppfattar at denne har klare manglar, og ikkje er eit tilstrekkeleg 
grunnlag for kommunestyret sine vidare avgjerder. 
 
Vi har fått liknande tilbakemeldingar frå leverandørar vi har vore i kontakt med. Ein fagmann 
uttrykte at han tykte denne rapporten hadde låg nytteverdi jamført med antatt kostnad. Vi 
tykkjer slike tilbakemeldingar bør medføre at kommunen kritisk vurderer denne rapporten 
som bruk av kunnskapsgrunnlag for avgjerder vidare. 
 
 
 
 
 
 
 

  



DEL II 

 
For å opplyse saka vil vi i det vidare peike på ulike sider ved eit eventuelt kjøp av Bratteberg 
bhg som foreldregruppa meiner kommunen bør vurdere før den tek stilling til kjøpet. 
 
PLASSERING 
 

Sollia barnehage har ei svært god plassering 

Foreldregruppa i Sollia bhg vil spele inn at god barnehagekapasitet nær dei store 
arbeidsstadane er avgjerande for at Volda skal vere ein attraktiv bustadkommune for 
barnefamiliar. Med omsyn til kvardagslogistikken i familiane er det vesentleg viktigare at 
barnehagen ligg nær arbeidsstaden eller ved pendlevegen, enn at den ligg nær heimen. 
 
Som det framgår av høyringsnotatet soknar barn frå store delar av kommunen til Sollia. Vi 
tenkjer er at dette er nettopp på grunn av plasseringa. Sollia bhg har gangavstand til store 
arbeidsplassar som Sjukehuset, Høgskulen og Øyra skule. Den ligg også tilstøytande 
Heltnevegen og berre 450 meter unna Vikebygdvegen, kanskje den viktigaste pendlarvegen i 
Volda. Det er fullt mogeleg i dag å levere barn i Sollia, arbeide fulltid og hente barna innafor 
dei opningstidene barnehagen har, utan å vere avhengig av bil eller kollektiv transport. 
 
Bratteberg bhg kan ikkje seiast å ha nokon av desse eigenskapane. 
 
Bratteberg barnehage har ei vesentleg dårlegare  plassering 

I dag er ikkje barnehageplassane i Bratteberg bhg fylt opp. Det er i hovudsak denne 
barnehagen som står for restkapasiteten i Volda «sentrum». Dette til trass for at det er det 
nyaste barnehagebygget i Volda. Det bør vere eit signal om at plasseringa ikkje er god. 
Kommunen kan ved eit kjøp risikere å sitte att med ein stor barnehage som ikkje vert fylt opp 
(sjå nærare om dette under «økonomiske risikoar» lenger nede). 
 

Negativ klimakonsekvens av flytting av Sollia barnehage til Bratteberg barnehage 

Volda kommunestyre erklærte juni 2019 klimakrise. 
 
Ved nedlegging av Sollia barnehage vil biltransport bli einaste aktuelle transportmiddel for 
dei 20-40 borna som blir flytta. Dette vil medføre eit auka CO2-utslepp på kring 4,6 tonn frå 
Volda kommune. (Sjå vedlegg 2.) 
 

Risiko for dårlegare rekruttering til Høgskulen og Volda sjukehus 

Høgskulen i Volda og Volda sjukehus kjempar dagleg for å rekruttere og halde på høgt 
kvalifisert arbeidskraft som t.d. førstekompetanse og legespesialistar. I denne kampen 
kjempar dei mot store senter som Oslo, Bergen, Stavanger, Ålesund osv. 
 
Tilgang på offentlege barnehagar av god kvalitet i nær tilknytning til arbeidsstad har vore eit 
viktig og tidvis avgjerande kort for Volda i mange slike kampar. Sollia bhg har, med si 
plassering høvesvis 4 og 12 minutt gange frå sjukehuset og høgskulen, vore eit viktig bidrag. 



Ei nedlegging vil vesentleg svekkje dette argumentet for at ettertrakta arbeidskraft - særleg 
høgt utdanna unge kvinner - skal velje å etablere seg og arbeide i Volda. 
 
Kvifor skal hjartespesialisten frå Bergen ta familien med til Volda når dei har det lettare med 
barnehageplass i Bergen sentrum? Kvifor skal førsteamanuensis i Oslo vurdere Volda når det 
første ho må gjere er å kjøpe bil? 

 
Foreldra i Sollia bhg vil åtvare Volda kommunestyre mot å svekkje Høgskulen og Sjukehuset 
ved å legge ned Sollia barnehage. 
 
Trafikktryggleik 

Foreldregruppa vil spele inn at kommunen bør ta høgde for monaleg auka trafikk frå sentrum 
til Bratteberg ved eit kjøp av Bratteberg bhg. Det bør setjast av midlar til trygging av 
trafikken og gode trafikale løysingar.  
 
Foreldregruppa tek utgangspunkt i at størsteparten av barna som vil gå i den nye Sollia bhg 
vert køyrt til barnehagen, kvar dag. Dette gir 23 000 bilturar langs vegen til Bratteberg i løpet 
av eit barnehageår. Dette kjem i tillegg til den tunge trafikale belastninga som allereie er i 
området etter nedlegging av Vikebygda skule. Totalt gir  dette potensielt uheldige og farlege 
situasjonar for dei mjuke trafikantane. Dette vil toppe seg ved levering og henting.   
 

BARNEHAGESAMANSETTING 
 

Mangfaldet i Sollia er ein eigen verdi 
Plasseringa av Sollia bhg gjer at samansettinga av barnegruppa i dag går på tvers av 
religionar og etnisitetar. Barna startar i barnehagen utan fordommar, og går ut av barnehagen 
utan fordommar. Med på lasset har dei med fått med seg respekt for alle - at LEGO er supert 
uansett kven ein leikar med. Venskap vert danna på kryss av grenser samfunnet elles set.  
Foreldregruppa fryktar dette verdfulle mangfaldet vil forvitre fordi plasseringa på Bratteberg 
endrar opptaksområde.  
 
Negative sosiale konsekvensar ved flytting 

Det er ikkje alle barnefamiliar som har tilgang til bil, har sertifikat, fleksible rammer på 
arbeid, er to om oppgåvene eller har besteforeldre/familie å støtte seg på. Desse vil i 
hovudsak ikkje ha høve til å følgje med ei flytting av barnehagen. Vi fryktar at det er dei mest 
sårbare som vil merke dei største negative følgjene. Kanskje treng nettopp desse borna 
vidareføring av dei trygge rammene dei er vande med aller mest. 
 
Vi fryktar at det etter tid vil danne seg eit klasseskilje i Volda, der dei resurssterke 
barnefamiliane soknar til Bratteberg bhg,  og dei mest sårbare soknar til Oppigarden bhg og 
Engeset bhg. Burde kommunen gjennomført ei spørjeundersøking i Sollia bhg for å få eit 
klårare bilete av konvekvensane for dagens Sollia barn av eit kjøp av Bratteberg? Kunne 
kommunen etablert ei skyssordning til «sentrumsbarnehagen» Bratteberg for å hindre ei slik 
utvikling? 



KAPASITET 
 

Volda sentrum manglar barnehageplassar i sentrum 

Familiegruppa i Sollia vil spele inn at vi erfarer at mange familiar ønskjer seg til barnehagar i 
sentrum av grunnane over. Mange ser det diverre rådlaust å få plass, fordi kapasiteten er 
utilstrekkeleg. 
 
Oppvekstsjefen skriv i høyringsnotatet at om lag 50 barn får tildelt skuleplass ved Øyra skule 
årleg. Dette tyder på at det er om lag 250 barnehageborn som soknar til Øyra skule. 
Oppvekstsjefen reknar dette om til barnehageplassar, og viser at der er nok barnehageplassar 
til å dekke behovet ved nedlegging av Sollia barnehage.  
 
Reknar ein om tala til oppvekstsjefen til antall barn, ser vi at kapasiteten i 
sentrumsbarnehagane er 256 (sjå vedlegg 2). Dette er berre seks born meir enn dei om lag 
250 som pr i dag har plass i sentrumsbarnehagar (eks Sollia) (sjå vedlegg 3). 
 
Faktum er at dette ikkje tek høgde for folketalsvekst. Ser ein på fødselstala i Volda kommune 
siste året er det ei markant auke, sjå figur. Fødselssnittet dei siste åra har gått monaleg opp. 
Dei siste fire åra har det blitt fødd over 100 born i snitt pr år, mot 78 den føregåande 
fireårsperioden. (Sjå vedlegg 2).  
 
Held utviklinga fram er det ikkje nok barnehageplassar i Volda sentrum. Dei store 
arbeidsplassane i Volda sentrum aukar dette behovet for barnehageplassar ytterlegare.  
 

 
 
 
Skulekrinsar og opptaksområde for barnehagar er ikkje like 
 
Det er ikkje nødvendigvis samsvar mellom Øyra skulekrins og nedslagsfeltet for 
sentrumsbarnehagane, slik oppvekstsjefen legg til grunn. Nabolaga Røyslida og Nedre Heltne 
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har born som soknar til både Bratteberg og Øyra krinsar, og ikkje nødvendigvis strengt ut frå 
geografi. Det finst fleire døme på at born i same gate og til dels i nabohus går på ulike skular. 
 
Foreldreutvala i Sollia barnehage meiner at borna i desse nabolaga soknar til 
sentrumsbarnehagane, og ikkje til Bratteberg. Dette viser seg i praksis ved at det er 
Bratteberg barnehage som har restkapasitet i kommunen. Difor må kommunen ta stort omsyn 
til dette i kapasitetsberekningane sine. 
 
Undersøkingar 

Foreldregruppa stiller spørjeteikn ved om administrasjonen har gjort dei naudsynte analysane 
av kor dagens samansetting av barnefamiliar i Sollia bhg bur, og kor stort 
befolkningsgrunnlag ein har for Bratteberg barnehage. Det er fritt barnehageval, og sjølv om 
barn vil sokne til Bratteberg skule, som ligg vest i Bratteberg, betyr ikkje det at ein vil velje 
barnehage lengst aust i Bratteberg. 
 
RISIKO 

Foreldregruppa opplever at dei langsiktige risikoane for Volda kommune ikkje er godt nok 
belyst i høyringnotatet, og oppmodar admistrasjonen om å gjer ei risikoanalyse av dei 
forskjellige alternativa i saken. 
 

Økonomisk risiko ved overtaking av Bratteberg barnehage er underkommunisert 
Driftsselskapet Bratteberg barnehage AS har i perioden 2014 - 2018 gått med underskot kvart 
år. Opptent eigenkapital har dei siste to åra vore negativ. Foreldregruppa vil påpeike det 
paradoksale i at administrasjonen gjer framlegg om å spare pengar ved å overta eit 
underskotsforetak.  
 
Det er fleire typar økonomisk risiko knytt til transaksjonen. Tilknytta låneopptak påfører 
kommunen ytterlegare renterisiko. Vert Bratteberg barnehage etter kommunal overtaking 
mindre populær enn etatssjefen set føre vil også kommunal drift her gå med underskot. 
Kommunen sine barnehageutgifter vil då auke. Desse dannar grunnlaget for støtta til dei 
private barnehagane, som dermed går opp. Stort press på gjenverande barnehageplassar i 
sentrum kan utløyse private nyetableringar som vidare vil auke kommunens tilskotskostnader. 
 
 
 
 



DEL III 
 

Vidare føringar for barnehagetilbodet i Volda kommune 
 

Dersom kommunen kjøper Bratteberg barnehage og legg ned Sollia, vil vi i det følgjande seie 
noko om kva vi som foreldre har fokus på. 
 
Foreldregruppa i Sollia er opptekne av den fantastisk kompetente personalgruppa som Sollia 
barnehage har bygt opp over tid. Personalgruppa må få bestå. Dersom eit kjøp vert 
gjennomført er det heilt essensielt at barna våre vert i størst mogeleg grad flytta som 
avdelingar med tilhøyrande personale. Dette handlar om tilknytning og «hamnene» til barna 
våre, jf. Den velkjente og gode tryggleikssirkelen. Vi er derfor negative til ei nedlegging av 
Sollia utan kommunal overtaking av Bratteberg. 
 
Det går fram or høyringsnotatet at Bratteberg barnehage allereie var i oppvekstsjefen sin 
uttalte langsiktige stategi i 2016. Foreldregruppa stiller spørsmålsteikn ved at kjøp av 
Bratteberg barnehage ikkje var eit alternativ i høyringsrunda 2018/2019. Foreldregruppa 
etterlyser ein open og ryddig prosess med eit blikk for framtida, kva gjeld barnehagane i 
Volda. Vi gir honnør til at høringsnotatet seier at administrasjonen vil legge fram sak om 
Engeset og Oppigarden barnehagar innan 01.08.2022. 
 
Likevel har foreldregruppa utrykt ei frykt for at kjøp av Bratteberg barnehage er første steg i 
retning av at Volda kommune ikkje har ein kommunal barnehage i sentrumskjerna om 10 år. 
For å trygge foreldre om at  eit eventuelt kjøp av Bratteberg bhg og nedlegging av Sollia 
ikkje er eit ledd i flytting/nedlegging av alle dei kommunale sentrumsbarnehagane (Sollia, 
Oppigarden og Engeset bhg), ber vi kommunen om å vedtaksfeste: 
 

1. Maks tal på barn i ein eventuell kommunal Bratteberg bhg vert sett til 100 barn 

2. Tomta til Sollia og Oppigarden bhg kan ikkje seljast til kommersielt føremål 
3. Ny kommunal barnehage i Oppigarden/Sollia innan 10 år 

4. Kommunen pliktar seg til å legge og følgje ein vedlikehaldsplan for nye 
Bratteberg bhg 

5. Manglar som kjem fram i takstrapport for Bratteberg bhg blir utbetra før 
kommunal oppstart. 

 
 
 
 
 
 
 
 
  



AVSLUTNING 

 
Foreldregruppa opplever at tilstanden til bygningen i Sollia ikkje vert oppfatta som så prekær 
som den faktisk er (til og med av oss sjølve). Vi som foreldre opplever glade, trygge og nøgde 
barn i vårt møte med barnehagen. Og det er takka vere ei fantastiske personalgruppe som står 
på for barna i denne situasjonen. Men når ein tek av seg brillene, og ser på den faktiske 
tilstanden til bygningsmassen i Sollia, i kombinasjon med usikkerheit kring arbeidsplassen 
sin og sjukefråvær hjå dei tilsette, så ser vi at no er det knapt held. 
 
Den største draumen for både foreldre og dei tilsette er å få ein ny barnehage i 
Sollia/Oppigarden området. Dersom det ligg føre vedtak og spada er i jorda trur vi at dei 
tilsette vil vere motiverte til å stå i noverande situasjon i dagens bygning til nytt bygg står 
klart. Men denne lovnaden har dei tilsette i Sollia hatt som motivasjon i 5 år allereie, og dei er 
no på overtid trengande for nye lokale. Ei avgjersle om framtida til Sollia bhg må ikkje 
utsettast meir.    
 
 
 
 
 
 
 



VEDLEGG 1. INNEHENTA OVERSLAG 

 
Foreldregruppa ved Sollia barnehage vil rette ein stor takk til dei totalt 14 lokale og nasjonale 
leverandørane som tok seg tid til å høyre på våre grunnleggande spørsmål, tålmodig forklare 
samanhengar og utarbeide kostnadsoverslag under vanskelege vilkår og med stort tidspress. 
 

Samtlege leverandørar har uavhengig av kvarandre presisert at dette er grove og usikre tal, 
hefta for uvisse, manglande føresetnader, uventa hendingar osv. Dei indikerer imidlertid kva 
type summar det kan vere snakk om for alternativa vi diskuterer i svaret. 
 

Tal frå databasen til byggkalkylefirmaet Holte AS som ein av leverandørane vi snakka med 
har delt med oss, indikerer ein byggekostnad på  kring 34 000 per kvadratmeter (e.mva) for 
ein fleiravdelings barnehage med høg standard. Om ein reknar 1200 kvadratmeter for ein 
barnehage til 120 born, vert då kostnaden 40,8 millionar. (Iflg Xpro-rapporten er dagens 
Sollia på 472 kvadratmeter). Dette indikerer at overslaga våre er rimeleg realistiske. 
Kommunale bygg får momsrefusjon, og vi nyttar difor tal eks.mva. 
 

Ettersom foreldregruppa manglar kunnskap og kompetanse kring kommunale 
innkjøpsprosessar, har vi valgt å halde namna på leverandørane ute av dette dokumentet. Det 
ville vere svært dumt om desse hjelpsomme og profesjonelle personane og selskapa skulle bli 
straffa i neste runde fordi dei har vore snille. Vi har imidlertid så langt som råd halde 
kommunikasjonen på e-post, og kan framskaffe bakgrunnsopplysningar og 
kontaktinformasjon om det er naudsynt. 
 
Om modulbygg 

 
Modulbygg vil seie at byggverket vert sett saman av prefabrikerte modular ved hjelp av 
mobilkran. Ettersom mesteparten av bygget er ferdig når det kjem på byggeplass, vert 
kostnadane låge og byggetida kort. Bygga følgjer TEK17 standard. Leverandørane 
understrekar at bygga har same levetid som plassbygde bygningar. 
 
Det kanskje mest kjende dømet på modulbygg i vårt nærmiljø er Volda maskin sitt nye 
kontorbygg i Furene. Krokedalen barnehage i Ørsta er bygd på tilsvarande vis. 
 

Hovudkontor for Volda Maskin, Furene                            Krokedalen barnehage, Ørsta 



 

Byggemåten er ein relativt vanleg måte for barnehagar, men vert i alt vesentleg nytta av 
private aktørar som t.d. Læringsverkstedet og FUS. Sidan dei ikkje gjer byggekostnadane 
sine offentlege, har vi ikkje direkte samanliknbare tal å presentere. 

Heddeland barnehage, Marnardal      Gystadmarka barnehage, Jessheim 
 
Interiørmessig skil modulbarnehagar seg i regelen lite frå andre nyare undervisningsbygg. 

Garderobe, modulbarnehagen Skinesheia, Mandal.     Interiør frå Heddeland barnehage, ein modulbarnehage. 

Kjøkken i Skinesheia barnehage, Mandal                                 Produsentbilete av interiør, modulbarnehage. 
 
Det er litt uklart for oss kvifor modulbygg er så lite nytta i kommunesektoren. I rapporten 
«Byggekostnader i private og offentlige barnehager» utarbeidd for Rambøll for Private 
Barnehagers Landsforening (PBL) i 2017 ligg byggekostnaden i privat sektor i snitt rundt 
20% under byggekostnaden i offentleg sektor. 
 
 
 
 



Prosessen kan vere svært rask. Allereie første timen etter vår kontakt til ein av produsentane, 
sende dei denne skissa til ei potensiell oppbygging. 

Modulskisse – Nye Sollia barnehage for 60 barn. Frå produsent. 
 
 

Buenget barnehage i Trondheim, ein modulbarnehage.         Førland barnehage i Tysvær, ein modulbarnehage. 
 
Nokre nyare barnehageprosjekt vi har sett på i arbeidet med dette høyringssvaret stadfestar 
tendensen til at kommuner tenderer til å bygge dyrt: 

– Skage barnehage  i Overhalla, ferdig 2017: 140 born, kostnadsramme 43,4 millionar. 
– Hatlelid barnehage i Molde, massivtre med passivhus-standard, klar 2020, 90 born, 

kostnadsramme 50 millionar. 
– Stordal barnehage i Stordal, arkitektteikna barnehage, ferdig hausten 2019: 48 born, 

kostnadsramme 26 millionar 
– Bommen barnehage i Marker, arkitektteikna barnehage, miljøhus i massivtre, ferdig 

hausten 2020: 102 born, kostnadsramme 60,3 millionar. 
– Kistefossen barnehage i Asker, arkitektteikna barnehage, plusshus (produserer meir 

straum enn den brukar), massivtreelement: 100 born, kostnadsramme 77,6 millionar. 



 
I SINTEF-rapporten «Modulbygg – like godt som plassbygde løsninger?» (SBF2014F0412) 
frå 2016 skriv i kapittel sju at problem ved modulbygging oftast vitnar om dårleg 
byggeprosess heller vanskar med sjølve byggemodulane. Vidare heiter det at 
 
«Kvaliteten på ferdig bygg er med andre ord avhengig av kompetansen og kvaliteten på arbeidet til de involverte 

aktørene i prosjektet, og ikke nødvendigvis valg av byggemetode.» 
 
Forskarane ved SINTEF kommenterer også at 
 
«Intervjuene gir få holdepunkter for at driften av modulbygg skiller seg særlig fra plassbygde bygg. Kvaliteten 
er av mange betegnet som god, og dette tyder også på at modulbygg ikke gir spesielle driftsmessige problemer 

eller utfordringer.» 
 
I samandraget heitte det: 
 
«Intervjuobjektene pekte på følgende fordeler med modulbygg: Kort byggetid, effektive prosesser, god kvalitet, 
rent bygg, god kontroll, god dokumentasjon av innendørs produksjon av modulene, god FDV-dokumentasjon, 

fast pris som blir holdt, smidig prosess og "mye plass for pengene". 
 



VEDLEGG 2. UTREKNINGAR. 
Premissar ved utrekning av kapasitet. 

- 359 born / 7 årskull (vi reknar to yngste årskull to gangar) x 5 år (det er 
fem årskull i barnehagen) = 256,43 

- Utrekning av snitt fødselstal pr år: 
- 2011 - 14: 79 + 81 + 81 + 74 = 315 born /4 år = 78,75 
- 2015 – 18: 84 + 110 + 94 + 118 = 406 born/4 år = 101,5 
- Kjelde: SSB sin statistikkbank.  

 
Premissar ved meirutgifter ved auka privat kapasitet: 
 - Støtte pr barn i 2017, henta frå møteinnkalling til tenesteutval for oppvekst og 
 kultur,  20.09.2017: 

– Store born: 96 432 

– Små born: 200 530 

– Ein privat barnehage med 54 born (småborn 9 + 9, store born 18 + 18) vil 
såleis ha krav på 18 x 96432 + 36 x 200530 = 7 219 080,- 

 

Premissar for CO2 - utrekning: 
- Minimum ekstra strekning kan estimerast til strekninga krysset 

Heltnevegen/Vikebygdvegen - Bratteberg barnehage: 1, 9 kilometer 
- 30 born (midt mellom 20 og 40) x 2 turar (t/r) dagleg = 60 turar / dag 

- 250 virkedagar i året 
- 250 dagar x 60 turar = 15 000 køyreturar 
- Snittbil i den norske bilparken slepp ut 160 gram CO2 pr km køyrt. 
- 15 000 turar x 1,9 km x 0,160 kg/km  = 4560 kg = 4,6 tonn. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
VEDLEGG 3. KJELDER. 

– Reknskapstal for Bratteberg barnehage AS er henta frå proff.no. 
– Talet 100 millionar frå ny barnehage har vore nytta fleire stadar. Vi har henta det frå 

Saksdokument for utvalsaksnummer 39/18 i Tenesteutval for oppvekst og kultur, 
Volda kommune, arkivsak nummer 2018/1910. 

– Avstandar nytta i dokumentet er henta frå Google Maps. 
– Tal på barnehageplassar er henta frå Barnehagefakta.no, Utdanningsdirektoratet si 

nettside for faktaopplysningar om barnehagar. 
– Snittalet for CO2-utslepp frå norske bilar er henta frå Bilimportørenes landsforbund 

(BIL) sine nettsider. 
– Namnet på Sollia-jenta vert ein løyndom. Men forfattargruppa går god for at ho 

meinte det av heile hjartet. 



Sak nr: 19/16375 

Høyringssvar frå Foreldrerådet i Austefjord barnehage 

Foreldrerådet stiller spørsmål kring den langsiktige planen med dette. Om det er slik at også 

Engeset og Oppigarden på sikt er tenkt flytta til Bratteberg, vil ein få ein barnehage med 

ekstremt mange barn i (og, om det vert slik at vår barnehage vert nedlagt, kan det verte slik 

at våre barn må gå i denne gigantbarnehagen om det ikkje er ledig kapasitet elles). Nokre 

foreldre er skeptiske til slike store einingar i forhold til mellom anna oversikt/tryggleik ute, 

stabilitet i personalet m.m. 

 

Høyringssvar frå SU i Austefjord barnehage 

 

Det er ei praktisk løysing å flytte drifta i Sollia barnehage til eit ferdig bygg på Bratteberg slik 

at ein slepper byggeprosess.  

Det må visast mest omsynet for dei svara som kjem frå foreldre og personale denne saka  

gjeld direkte for. 



Fra: Øyvind Espe <kaffitak@hotmail.com> 
Sendt: 28. november 2019 22:32 
Til: Postmottak Volda 
Kopi: Nina Følsvik 
Emne: Høyring, sak om kommunal overtaking av Bratteberg barnehage - 

sak nr 19/16375 
 

 

Sak nr. 19/16375 - Høyringssvar frå foreldrerådet i Engeset barnehage, sak om 

kommunal overtaking av Bratteberg barnehage. 
 

 

Innleiingsvis vil vi seie at det er positivt med ei høyringsrunde på denne saka, 

barnehagestruktur er noko vi sjølvsagt er opptekne av og som har mykje å seie for 

lokalsamfunnet. Difor synest vi det er bra å få høve til å medverke. 

 

Vi ser både pluss og minus med overtaking av Bratteberg barnehage samstundes som ein legg 

ned Sollia. 

 

 

 

 Har ein tatt høgde for tilflytting og auke i barnetal i framtida, og kvar denne auken 

eventuelt vil kome? 

 Korleis vil det bli løyst trafikkmessig, korleis vil presset verte på vegane opp til 

Bratteberg? Vi er redde for at det vil bli meir bilkøyring fram og tilbake i bygda, og 

situasjonen rundt Uravegen må avklarast i så måte.  

 Kva med miljøavtrykket til Volda kommune dersom fleire må køyre i staden for å 

kunne gå eller sykle til barnehagen? Mange jobbar i sentrum (sjukehuset, høgskulen, 

rådhuset mm), det er ein fordel at dei kan levere i barnehagen på veg til jobb i staden 

for å køyre til Bratteberg og så tilbake igjen til sentrum. Vi fryktar at det vil bli mange 

frå Sollia som får praktiske vanskar med denne løysinga. 

 Det bør vere mange barnehageplassar nær store arbeidsplassar som sjukehuset og 

høgskulen. I eit høyringsnotat om barnehagevedtektene nyleg kom sjukehuset med 

innspel om kor viktig barnehageplassar var for rekrutteringa deira, og dei ynskte også 

førsterett på plass i Oppigarden. Så det er tydelegvis viktig for dei å ha barnehage nær 

arbeidsstaden. Og om alle plassane i Oppigarden går til tilsette på sjukehuset, så må 

andre i det området flytte til Bratteberg eller andre barnehagar. Sollia har barn som bur 

på mange ulike stader i Volda - det er vel kanskje fordi mange av dei har foreldre som 

jobbar på sjukehuset? For mange er det lettare å få logistikken til å gå opp om 

barnehagen ligg nær jobb enn om den ligg nær heimen. Dette er ekstra viktig ved 

henting om ettermiddagen, mange er ikkje ferdige på jobb før klokka 16. 

 Om Sollia uansett vert lagt ned, meiner vi det er betre at Bratteberg er kommunal enn 

privat. Då har kommunen meir kontroll når det gjeld å oppretthalde talet på 

barnehageplassar i sentrum og drifta kan effektiviserast. Men det må ikkje gå på 

bekostning av vedlikehald og rehabilitering av Engeset og Oppigarden. Vi fryktar at 

alle pengane går med til å kjøpe Bratteberg, og så vert det lite eller ingenting igjen til 

dei andre kommunale barnehagane i sentrum. 

 Vi tenkjer at det burde kome fram ei sak ang. Engeset og Oppigarden barnehagar 

allereie no, i staden for at ein ventar til 2022.  Ut i frå det vi kan lese, så ser det ut til at 



begge desse barnehagane er medrekna når ein ser på tilgjengelege barnehageplassar 

som ligg innanfor Øyra sitt nedslagsfelt.  

 

OPPSUMMERING: 

Det er gode grunnar til kommunal overtaking av Bratteberg, men vi er enno usikre på om det 

blir ei god løysing for Volda totalt sett. Strukturen endrar seg med nedleggjing av Sollia, det 

vert færre barnehageplassar i sentrumskjerna. I framtida har ein vel tenkt seg fortetting av 

busetnaden her? Men vi tenkjer uansett at det er ei god løysing at alle barn og tilsette vert 

flytta inn i ein og same barnehage, heller enn å bli delt opp og fordelt utover i forskjellige 

barnehagar.  

 

 

Foreldrerådet i Engeset barnehage,  

v/ leiar i AU Øyvind Espe. 

 

 

 

 



VOLDA KOMMUNE
Oppigarden barnehage

Saksnr. 19/16375.

Klassenng P
.... ...•

[Klassenngi.

Saks hands amar
Dagny Rafteseth Wangen

Dato
27.11.2019

Ho rino -- kommunal overtakin av Bratteber barneha e o nedle in av Sollia
barnehage

Uttale frå SU ved Oppigarden barnehage.

SU er opprort over manglande langsiktig plan for barnehagane. SU er bekymra for om tilbodet
i sentrum, dvs. Engeset og Oppigarden barnehagar ve1i opphøy1i dersom Volda kommune
misser økonomisk handlingsrom. SU meiner at det er viktig at Sollia barnehage forblir på
kommunale hender. Førstevalet ville vere det som var planlagt med ein ny barnehage i
området Oppigarden/Sollia. Viss det ikkje blir, vil SU ha ein konkret plan for når det blir bygd
ny Oppigarden barnehage. SU meiner at tomta som Sollia ligg på børsettast av til framtidig
forml til barnehage.

Referent
Dagny Wangen
styrar

Postadresse:
Heltnevegen 13
6103 Volda

styrar.oppigarden@volda. kommune.no

Telefon: 46883322

http://www. volda.kommune.no
Org. nr:
974747553



Høringssvar angående kjøp av Bratteberg barnehage og nedlegging av Sollia 

barnehage/ saksnr 19/16375 

Høsten 2018 ble det sendt ut en høring relatert til evt endring av barnehagestruktur i sentrum. 

Høringsbrevet inneholdt en utredning og tilrådning fra administrasjonen, samt en tilstandsrapport 

vedrørende bygningsmassen (Sollia, Engeset og Oppigarden) utført av XPRO. Mange av oss ble også 

informert om en tilstandsrapport fra mattilsynet av 2017. 

På dette grunnlag ble det lagt ned mye arbeid i de ulike organisasjonene for å forsøke å gi svar på hva 

som ville være det beste alternativet for barnehagene i Volda sentrum. Dette bidro til at 

sentrumsbarnehagene sammen kunne løfte blikket, og diskutere hva som ville være den beste 

løsningen for alle. Våren 2019 var det stor oppslutning om å slå sammen Oppigarden og Sollia 

barnehage og bygge en ny barnehage i samme området ved sykehuset, samtidig som en bevarte 

Engeset barnehage.  

Administrasjonen ønsker nå å sette til side høringssvar fra 2019, og gjøre et valg angående fremtiden 

til Sollia barnehage isolert fra de andre sentrumsbarnehagene. I høringsbrevet antydes det at 

fremtiden til de andre barnehagene først vil bli vurdert i 2022.  

Administrasjonen ønsker å sanere Sollia barnehage, og kjøpe Bratteberg barnehage. Undertegnede 

har vært på befaring i Bratteberg barnehage. Det er en fin barnehage, med et stort innvendig area. 

Slik barnehagen er utformet pr i dag er det 5 avdelinger med plass til omkring 22 i hver avdeling. I 

tillegg er det på bakkenivå en etasje med sanserom, toalett og mulighet for innsetting av vinduer og 

derved mulighet for å lage flere avdelinger. Det er liten tvil om at arealene i Bratteberg barnehage 

kan romme langt flere enn 100 barn. Barna i Engeset eller Oppigarden kan inkluderes her ved behov.  

Volda KFU mener administrasjon og politikere bør strebe etter å legge langsiktige planer for 

kommunen. Det burde være mulig å lage en plan for alle sentrumsbarnehagene samlet.  

Per Ivar Kongsvik uttalte på møtet med foreldrene i Sollia barnehage at administrasjonen ønsket å 

beholde en barnehage på tomta i relasjon til sykehuset. Den økonomiske situasjonen er kritisk, og vil 

etter alle odds fortsette å være det i lang tid fremover. I XPRO rapporten står følgende om 

Oppigarden barnehage:  

"Oppigarden barnehage er nærmere 40 år og mye av bygningsmassen fremstår med betydelig slitasje 

og mangler i forhold til dagens krav. Det er også vesentlige mangler i planløsning for å tilfredsstille 

dagens krav. Barnehagen står derfor overfor betydelig oppgraderinger og ombygningerfor å være en 

fremtidsrettet barnehage." 

Oppigarden barnehage har en restkapasitet, men den er ikke stor. Om kommunen bestemmer seg 
for å kjøpe Bratteberg barnehage, vil det da være penger igjen til å bygge en ny barnehage på 
sykehustomten i nær fremtid? Vil det i så tilfelle ikke  være dyrere å investere i to bygg enn ett? 
Dette er spørsmål som vanskelig kan besvares om en kun velger å se 1 år frem i tid.  



Hva er viktigst for Volda kommune i et langtids perspektiv mht lokalisasjon av barnehager? Engeset 
barnehage ligger nært opp mot Omsorgssenteret, og det er mulig å se for seg at interesser kan 
presse på for å inkludere tomten i omsorgssenteret. Tomten ved sykehuset er det antagelig flere 
interessegrupper som kunne tenke seg å kjøpe.  

I en presset økonomisk situasjon kan Volda kommune bli tvunget til å overføre barn fra Oppigarden 
eller Engeset barnehage til nye Bratteberg/Sollia barnehage, og vi mister en sentrumsbarnehage i 
nær tilknytning til de største arbeidsplassene i Volda kommune: sykehuset og høyskolen.  

Det er vanskelig å se hva som er det beste løsningen mht barnehagesaken. Volda KFU mener at det 
ville være letter å se den beste løsningen om en våget å lage en helhetlig plan for 
sentrumsbarnehagene. Når vi har 3 sentrumsbarnehager som forfaller, innebærer det en viss risiko å 
investere i en barnehage som ligger utenfor gå/sykkelavstand for mange i Volda sentrum.    

 

 



 

   saksnr 19/16375 

Høyringsuttale- kommunal overtaking av Bratteberg barnehage og nedlegging 

av Sollia barnehage  

 

Stiftinga Øyra barnehage ser positivt på kommunal overtaking av Bratteberg barnehage 

med verknad frå 01.08.2020.   

Reknar då med at ordlyden « inkl drifta» tyder at  dei tilsette ved Bratteberg 

barnehage vert ivaretatt og får halde fram i Bratteberg barnehage i kommunal regi.  

Vi i stiftinga Øyra barnehage synest dette er ei god løysing både med tanke på 

økonomieffektivisering og på kapasitetsutnytting av barnehagane i Volda. 

Både barn og tilsette får betre vilkår i eit tilnærma nytt bygg og kommunen opprettheld 

talet på kommunale plassar sjølv om også Oppigarden skulle bli lagt ned, då Bratteberg 

barnehage er godkjent for 152 plassar jfr Bratteberg Barnehage sine vedtekter. 

(Godkjent areal 608kvm : 4kvm. Pr barn) 

 

Mvh 

 

For Stiftinga Øyra barnehage    

Anne-Grete Eiken  

styrar 
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Saksnr.  Utval Møtedato 

51/19 Tenesteutval for oppvekst og kultur 09.12.2019 

48/19 Kommunestyret i Volda 12.12.2019 

 
 
Kommunal overtaking av Bratteberg barnehage 
 

Samandrag: 
Sak om framtidig barnehagestruktur i Volda sentrum har vore på høyring. For å 
opplyse saka så godt som mogeleg, har administrasjonen hatt samtalar med eigar 
av Bratteberg barnehage. Læringsverkstedet, som eig Bratteberg barnehage, 
signaliserte i samtalen at dei er positive til ei kommunal overtaking av barnehagen. 
 

 
Kommunestyret i Volda 12.12.2019: 
 
Behandling: 
Kjøp av Bratteberg barnehage, foreslått av Sverre Leivdal, Arbeidarpartiet 

1. Kommunestyret ber rådmannen inngå forhandlingar med eigar av Bratteberg 
barnehage med omsyn til å oppnå best mogleg pris og vilkår. 
 
2. Framforhandla avtale skal leggast fram for kommunestyret til endeleg avgjerd. 

 
Kjøp av Bratteberg barnehage, foreslått av Dan Helge Bjørneset, Høgre 

Kommunestyret vurderer at Volda kommune på noverande tidspunkt ikkje bør 
inngå avtale om kjøp av Bratteberg barnehage. 
 
Bevilginga vert å stryke på bevilgingsoversikt-investering og beløpe vert å overføre 
til reduksjon i årets låneopptak. 
 
Volda Høgre 

 
Utredning av effektiv barnehagedrift, foreslått av Sølvi Dimmen, Senterpartiet 

1. Kommunestyret ber kommunedirektøren framforhandle ein avtale om kommunal 
overtaking av Bratteberg barnehage. 
 
2. Kommunestyret ber samstundes om ei vurdering av konsekvensar og kostnad 
ved utbetring/nybygg ved Sollia/Oppigarden barnehagar. 
 
3. Framforhandla avtale skal leggast fram for kommunestyret til endeleg avgjerd. 

 
Utgreiing av effektiv barnehagedrift, foreslått av Silje Louise Dahl, Sosialistisk Venstreparti 

 



1. Kommunestyret ber kommunedirektøren undersøke om det er økonomisk og 
barnehagefagleg grunn til å kjøpe Bratteberg barnehage, eller om det er meir 
gunstig å utbetre eller byggje nytt ved Sollia/Oppigarden barnehagar. 
 
2. Saka skal leggast fram for kommunestyret til endeleg avgjerd. 

 
Investering i barnehagar i sentrum, foreslått av Lars Olav Drabløs, Miljøpartiet De Grønne 

Budsjettposten om kjøp av Bratteberg barnehage takast ut av 
investeringsbudsjettet og erstattast av posten "Investeringar i barnehagane i 
sentrum" pålydande 20 millionar kroner. Eventuelle meirkostnadar etter vedtak i 
eiga sak om barnehagestruktur må inn i revidert budsjett. 

 

Oppvekstssjef Per Ivar Kongsvik svara på spørsmål frå kommunestyret.  
 
Volda Høgre, ved Dan Helge Bjørneset, kom med slikt framlegg: 
Kommunestyret vurderer at Volda kommune på noverande tidspunkt ikkje bør inngå 
avtale om kjøp av Bratteberg barnehage. 
 
Bevilginga vert å stryke på bevilgingsoversikt-investering og beløpe vert å overføre til 
reduksjon i årets låneopptak. 
 
Sverre Leivdal (AP) kom med slikt framlegg: 
1. Kommunestyret ber rådmannen inngå forhandlingar med eigar av Bratteberg 
barnehage med omsyn til å oppnå best mogleg pris og vilkår. 
 
2. Framforhandla avtale skal leggast fram for kommunestyret til endeleg avgjerd. 
 
 
Sølvi Dimmen kom med slikt framlegg: 
1. Kommunestyret ber kommunedirektøren framforhandle ein avtale om kommunal 
overtaking av Bratteberg barnehage. 
 
2. Kommunestyret ber samstundes om ei vurdering av konsekvensar og kostnad ved 
utbetring/nybygg ved Sollia/Oppigarden barnehagar. 
 
3. Framforhandla avtale skal leggast fram for kommunestyret til endeleg avgjerd. 
 
Det vart halde gruppemøte. 
 
Silje Louise Dahl (SV) kom med slikt framlegg: 
 
1. Kommunestyret ber kommunedirektøren undersøke om det er økonomisk og 
barnehagefagleg grunn til å kjøpe Bratteberg barnehage, eller om det er meir gunstig 
å utbetre eller byggje nytt ved Sollia/Oppigarden barnehagar. 
 
2. Saka skal leggast fram for kommunestyret til endeleg avgjerd. 

 
Sverre Leivdal (AP) trekte framlegget sitt. 
Dan Helge Bjørneset trekte framlegget frå Høgre. 
Sølvi Dimmen (SP) trekte framlegget sitt. 
 



Røysting (33 røysteføre): 
 
Det vart røysta alternativt mellom framlegget frå Silje Louise Dahl (SV) og innstillinga 
frå tenseteutval for oppvekst og kultur. Framlegget frå Dahl vart samrøystes vedteke, 
innstillinga 
frå tenesteutval for oppvekst og kultur fall.  
 
 
KSTV- 48/19 Vedtak: 

 
1. Kommunestyret ber kommunedirektøren undersøke om det er økonomisk og 
barnehagefagleg grunn til å kjøpe Bratteberg barnehage, eller om det er meir 
gunstig å utbetre eller byggje nytt ved Sollia/Oppigarden barnehagar. 
 
2. Saka skal leggast fram for kommunestyret til endeleg avgjerd. 

 
Tenesteutval for oppvekst og kultur 09.12.2019: 
 
Behandling: 
Tillegg til rådmannen si tilråding (gjeld pkt 2):, foreslått av Kari Aslaug Hasle, Sosialistisk 
Venstreparti 

1. Kommunestyret ber administrasjonen framforhandle ein avtale om kommunal 
overtaking av Bratteberg barnehage. 
2. Når avtalen ligg føre, skal den leggast fram for kommunestyret saman med: 
a) eit kostnadsoverslag for opprusting av Sollia barnehage 
b) eit samla kostnadsoverslag for opprusting av Sollia barnehage og Oppigarden 
barnehage 
til endeleg avgjerd 

 
Kjøp av Bratteberg Barnehage - Framlegg frå Volda frp., foreslått av Eiliv Halkjelsvik, 
Framstegspartiet 

1. 
Kommunestyret ber administrasjonen fullføre sak om framtidig barnehagestruktur 
før ein gjer vurderingar av korleis ein eventuelt skal auke kapasiteten. 
 
2. 
Kommunestyret ber administrasjonen legge fram sak om utviding av Oppigarden 
barnehage for alternativt å dekke barehagebehovet i nærområdet. 
 

 
Tilegg til rådmannen si tilråding (gjeld pkt 2):, foreslått av Kari Aslaug Hasle, Sosialistisk 
Venstreparti 

1. Kommunestyret ber administrasjonen framforhandle ein avtale om kommunal 
overtaking av Bratteberg barnehage. 
 
2. Når avtalen ligg føre, skal den leggast fram for kommunestyret saman med. 
a) eit kostnadsoverslag for nybygg for Sollia barnehage 
b) eit samla kostnadsoverslag for felles nybygg for opprusting av Sollia barnehage 
og Oppigarden barnehage til endeleg avgjerd. 

 
Kjøp av Bratteberg Barnehage - Justert framlegg frå Volda frp., foreslått av Eiliv Halkjelsvik, 
Framstegspartiet 

1. 



Kommunestyret ber administrasjonen fullføre sak om framtidig barnehagestruktur 
før ein gjer vurderingar av korleis ein eventuelt skal auke kapasiteten. 
 
2. 
Kommunestyret ber administrasjonen legge fram sak om utviding av Oppigarden 
barnehage for alternativt å dekke barehagebehovet ved eventuell nedlegging av 
Sollia. 

 

Kari Hasle kom med framlegg om tillegg til tilrådinga pkt. 2. 
Framlegget vart endra så Hasle kom då med nytt framlegg til pkt 2. 
Eiliv Halkjelsvik kom med endringsframlegg i to pkt. 
Framlegget vart endra så Halkjelsvik kom då med nytt framlegg. 
Punktvis røysting: 
Pkt 1.  
Tilrådinga frå rådmann fekk 7 røyster og vart vedteke. 
Halkjelsvik sitt forslag fekk to røyster. 
 
Pkt 2. 
Hasle sitt framlegg vart vedteke med 8 røyster. Ein røysta for rådmannen sitt pkt. 2. 
 
 
TOK1- 51/19 Vedtak: 

1. Kommunestyret ber administrasjonen framforhandle ein avtale om 
kommunal overtaking av Bratteberg barnehage. 
 
2. Når avtalen ligg føre, skal den leggast fram for kommunestyret saman 
med. 
a) eit kostnadsoverslag for nybygg for Sollia barnehage 
b) eit samla kostnadsoverslag for felles nybygg for opprusting av Sollia 
barnehage og Oppigarden barnehage til endeleg avgjerd. 

 

Rådmannen si tilråding: 
 
1. Kommunestyret ber administrasjonen framforhandle ein avtale om kommunal 
overtaking    
    av Bratteberg barnehage. 
 
2. Når avtalen ligg føre, skal den leggast fram for kommunestyret til endeleg 
avgjerd. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Tenesteutval for oppvekst og kultur - 09.12.2019 - 51/19 

1. Kommunestyret ber administrasjonen framforhandle ein avtale om 
kommunal overtaking av Bratteberg barnehage. 
 
2. Når avtalen ligg føre, skal den leggast fram for kommunestyret saman 
med. 
a) eit kostnadsoverslag for nybygg for Sollia barnehage 
b) eit samla kostnadsoverslag for felles nybygg for opprusting av Sollia 
barnehage og Oppigarden barnehage til endeleg avgjerd. 

 
 



 
  



Vedlegg: 
Høyring - kommunal overtaking av Bratteberg barnehage og nedlegging av Sollia 
barnehage (L)(28711) 
Frå Øyra bhg Høyringssvar kjøp av Bratteberg barnehage saksnr 19 (L)(31581) 
Høringssvar frå Volda kommunale foreldreutval (KFU) angående kjøp av Bratteberg 
barnehage og nedlegging av Sollia barnehage (L)(31600) 
Høyringssvar frå FAU i Sollia barnehage til Barnehagestruktur i Volda (L)(31599) 
Høyringssvar frå FAU og SU i Austefjord barnehage til Barnehagestruktur i Volda 
(L)(31598) 
Høyringssvar frå foreldreutvalet i Engeset barnehage - kommunal overtaking av Bratteberg 
barnehage (L)(31382) 
Svar  frå Hjellebakkane barnehage på høyring om Barnehagestruktur i Volda kommune 
(L)(31011) 
Utvida verdivurdering hjå Bratteberg barnehage 
Verdivurdering Bratteberg Barnehage-1-signed 
Høyringssvar frå SU i Sollia barnehage angående kjøp av Bratteberg barnehage og 
nedlegging av Sollia barnehage (L)(31374) 

 

Saksopplysningar: 
Kommunestyret vedtok i møte 26.10.2017 følgjande:  

Kommunestyret ser behovet for å greie ut ei evt strukturell endring av 
barnehagedrifta i sentrum, og ber administrasjonen legge fram ei slik utgreiing 
med fokus på lokalisering, kapasitet, økonomi og pedagogiske konsekvensar 
for barnehagane Sollia, Oppigarden og Engeset barnehage  

 
Saka kom som ein konsekvens av at dei tre barnehagane i sentrum har nådd, eller 
er nær ved å ha nådd, si levetid. Dette stadfestar XPRO sin rapport, dagsett 
04.05.17. Det er særleg Sollia barnehage som kjem dårleg ut i denne rapporten. 
XPRO skriv mellom anna:  

Sollia barnehage fremstår med så omfattende mangler og behov for 
oppgradering at sanering av bygningsmassen og etablering av nybygg må 
vurderes som et alternativ.  

 
I oktober 2018 la administrasjonen fram ei utgreiing av saka som vart sendt på 
høyring med fire mogelege alternativ for ein framtidig struktur i sentrum. 
Tilbakemeldingane etter denne høyringa peika i retninga av: 

· Ein ser behovet for betre bygg både for barn og tilsette 
· Ein ynskjer vidare drift av Engeset barnehage 
· Ein evt ny barnehage bør lokaliserast til området Sollia/Engeset 
· Skal Sollia og Oppigarden drivast som ei eining bør det skje i eitt bygg 
· Kommunen bør oppretthalde talet på kommunale barnehageplassar 

 
For å ha saka så godt opplyst som råd før den vert fremja politisk med tilråding, 
inviterte Volda kommune eigar av Bratteberg barnehage til møte 30.09.19. 
Bratteberg barnehage er den største barnehagen i kommunen, og den barnehagen 
som representerer mykje av det som er av ledig kapasitet i sentrum.  
 
For administrasjonen sin del var formålet med møtet å høyre korleis 
Læringsverkstedet ser føre seg den framtidige drifta av Bratteberg barnehage. På 
dette møtet signaliserte Læringsverkstedet at dei er positive til kommunal 
overtaking av drifta inkludert bygningsmassen.  
 
Desse opplysningane set saka i eit nytt lys, og det opnar for nye mogelegheiter 



med tanke på å finne løysingar som vil gje barn og tilsette i Sollia bhg betre 
lærings- og arbeidsmiljø. Det vil også kunne gje kommunen høve til å etablere ei 
større driftseining med potensiale til betre ressursutnytting.  
 
Som det kjem fram i høyringsnotatet, kan det for Volda kommune som 
barnehageigar vere eit alternativ å legge ned Sollia barnehage. Det er no 
overkapasitet i dei ni barnehagane i Stor-Øyra krins, og det er tilstrekkeleg 
kapasitet utan Sollia barnehage. Som barnehageeigar står difor Volda kommune 
framfor eit viktig strategisk val. Volda kommune kan velje eitt av to: 
 
1. Legge ned Sollia barnehage, og redusere talet på kommunale barnehageplassar 
i Stor-Øyra krins. 
2. Overta Bratteberg barnehage, auke talet på kommunale barnehageplassar og 
legge til rette for meir effektiv kommunal drift. 
 
Ved å legge ned Sollia bhg og la dei resterande barnehagane i Stor-Øyra auke 
talet på barn i sine barnehagar, vil spare Volda kommune for kapitalutgiftene knytt 
til kjøp av Bratteberg barnehage. Som eigar vil Volda kommune sitje att med to 
barnehagar, som begge har behov for renovering, og som heller ikkje har 
potensiale til meir effektiv økonomisk drift. Sidan erfaring viser at dei kommunale 
barnehagane er fulle ved oppstart av barnehageåret, vil kommunen bli avhengig av 
at private eigarar er villige til å ta inn barn i løpet av barnehageåret ved behov. Viss 
det ikkje svarar seg økonomisk, kan ein ikkje utan vidare rekne med at private 
eigarar gjer det. Det er Volda kommune som har det lovpålagde ansvaret for å ha 
tilgjengelege barnehageplassar. 
 
Kommunal overtaking av Bratteberg barnehage vil auke talet på kommunal 
barnehageplassar, og med nytt og større bygg vil det bli lagt til rette for å kunne 
drifte meir rasjonelt. Det vil gje innsparing i eiga drift, som også vil gje utslag ved 
utrekning av tilskot til private barnehagar. Denne innsparinga forventar 
administrasjonen vil kunne dekke kapitalkostnadene knytt til kjøp av 
bygningsmassen.  

· Personalressursen kan brukast meir fleksibelt 
· Administrasjonsressurs kan reduserast 
· Det er forventa lågare sjukfråvær 
· Det er forventa lågare driftskostnader knytt til energi, reinhald og vedlikehald 

 
Frå verdivurderinga av Bratteberg barnehage heiter det at bygningsmassen står 
fram som svært fin, med spesiell arkitektur og flott plassering og tilpassing i 
terrenget. I den utvida verdivurderinga heiter det at eigedomen ber preg av 
generelt god standard. Ut i frå det eigar av barnehagen har signalisert før det er 
ført reelle forhandlingar, har Volda kommune mogelegheit til å tileigne seg ein etter 
måten ny barnehage til ein pris vesentleg under teknisk verdi. 
 
Det vert elles vist til høyringsnotat, dagsett 13.11.2019. Dei innkomne 
høyringsuttalane vert kort oppsummert og kommentert av administrasjonen. 
Uttalane ligg ved saka i si heilheit. 
 
Hjellbakkane barnehage 
Hjellbakkane barnehage har i hovudsak ingen merknader til saka utover det som er 
skildra av behovet for barnehageplassar. Det er skildra kva behov det er for 
barnehageplassar i Øyra skule sitt nedslagsfelt. Det er ikkje gjort på same måte for 



Bratteberg skule sitt  nedslagsfelt. 
 
Administrasjonen sin kommentar 
Det er i høyringsnotatet vist at barnehagane som «soknar» til Øyra skule utan 
Sollia barnehage har tilstrekkeleg plass til dei dei fem årskulla barnehagebarn som 
vil få Øyra skule som sin nærskule. 
 
Tilsvarande oversikt for Bratteberg skule sitt nedslagsfelt: 
 
20 – 25 barn pr årskull vil kvart år få Bratteberg skule som sin nærskule. Dei to 
yngste årskulla vert rekna som to plassar i barnehagesamanheng. Med andre ord 
er det behov 140 – 175 barnehagplassar i dei to barnehagane som «soknar» til 
Bratteberg skule. 
 

Barnehage Godkjent for tal 
barn 

Behov 

Hjellbakkane 39  

Bratteberg 153  

SUM 192 140 - 175 

*Godkjent areal er henta frå årsmeldinga til barnehagane 2018 
  
Oversikta viser at det vil vere god kapasitet i området. 
 
Øyra barnehage 
Stiftinga Øyra barnehage ser positivt på kommunal overtaking av Bratteberg 
barnehage. Stiftinga ser på dette som ei god løysing både med tanke på 
økonomieffektivisering og på kapasitetsutnytting av barnehagane i Volda. 
 
Foreldrerådet i Engeset barnehage 
Foreldrerådet oppsummerer eigen uttale slik: 
Det er gode grunnar til kommunal overtaking av Bratteberg, men vi er enno usikre 
på om det blir ei god løysing for Volda totalt sett. Strukturen endrar seg med 
nedleggjing av Sollia, det vert færre barnehageplassar i sentrumskjerna. I framtida 
har ein vel tenkt seg fortetting av busetnaden her? Men vi tenker uansett at det er 
ei god løysing at alle barn og tilsette vert flytta inn i ein og same barnehage, heller 
enn å bli delt opp og fordelt utover i forskjellige barnehagar. 
 
Foreldrerådet i Austefjord barnehage 
Foreldrerådet stiller spørsmål kring den langsiktige planen med dette. 
Foreldrerådet er uroleg for store einingar viss det er tenkt at også Oppigarden og 
Engeset skal flyttast til Bratteberg. 
 
Administrasjonen sin kommentar 
Det er no berre Sollia som er tenkt flytta til Bratteberg barnehage. Som det går 
fram av høyringsnotatet, tek administrasjonen sikte på ei ny vurdering og sak kring 
Engeset og Oppigarden barnehagar i 2022. 
 
Volda kommunale foreldreutval 
Volda KFU meiner administrasjonen og politikarar bør strebe etter å legge 
langsiktige planar for kommunen. KFU ser at det er vanskeleg å sjå kva som er 
den beste løysinga mtp barnehagesaka, men det ville vore lettare om ein våga å 
lage ein heilskapleg plan for sentrumsbarnehagane. 



 
Foreldregruppa ved Sollia barnehage 
Foreldregruppa har levert ein etter måten omfattande uttale.  
 
Foreldra meiner det klart beste alternativet er eit nytt, felles bygg for Sollia og 
Oppigarden barnehagar på felles tomt, der barnehagane er plassert i dag. 
 
Foreldregruppa argumenterer for at det er mogeleg å bygge ein ny barnhage som 
erstattar Sollia og Oppigarden for den summen som er sett av i 
investeringsbudsjettet. Foreldregruppa har vore i kontakt med leverandørar av 
modulbaserte barnehagebygg som meiner å kunne levere bygg til ein vesentleg 
lågare pris enn det ein finn konkrete døme på av nyare kommunale 
barnehageprosjekt.  
 
Foreldregruppa meiner elles at Bratteberg barnehage har ei dårleg plassering, og 
klimakonsekvensen vil bli negativ grunna meir bilkøyring. Vidare er ein uroleg for 
om nedlegging av Sollia kan svekke rekrutteringa til sjukehuset og høgskulen. Det 
blir uttrykt uro for om det kan danne seg eit klasseskilje i Volda, der dei mest 
ressurssterke barnefamiliane soknar til Bratteberg bhg, og dei mest sårbare soknar 
til Oppigarden bhg og Engeset bhg. 
 
Foreldregruppa meiner det ikkje er teke høgde for folketalsvekst, og viser med eit 
diagram at fødselssnittet siste åra har gått monaleg opp. 
 
Kommunen vert bede om å vedtaksfeste 
1. Maks tal på barn i ein eventuell kommunal Bratteberg bhg vert sett til 100 barn 
2. Tomta til Sollia og Oppigarden bhg kan ikkje seljast til kommersielt føremål 
3. Ny kommunal barnehage i Oppigarden/Sollia innan 10 år 
4. Kommunen pliktar seg til å legge og følgje ein vedlikehaldsplan for nye 
Bratteberg bhg 
5. Manglar som kjem fram i takstrapporten for Brattebrg bhg blir utbetra før 
kommunal oppstart 
 
Administrasjonen sin kommentar 
Det er vanskeleg for administrasjonen anna enn å ta til vitende dei opplysningane 
foreldregruppa har henta inn frå leverandørar av modulbaserte barnehagebygg. 
Det er likevel ikkje vist til konkrete prosjekt som kan stadfeste prisnivået av slike 
bygg. Det som er vist til av konkrete prosjekt er kommunale barnehagar med 
vesentleg høgare byggekostnader. 
 
Administrasjonen kan ikkje sjå at dene saka skal gje grunn for uro for eit 
klasseskilje i Volda.  
 
Foreldregruppa skriv at fødselssnittet dei siste åra har gått vesentleg opp, og viser 
til tal henta frå SSB. 
 
Det er rett at det i 2018 var ein markert auke i talet på fødslar i Volda kommune, 
men tal pr 02.12 viser ein nedgang i 2019. Truleg vil det bli fødd 90 barn i Volda 
kommune i 2019. Går ein noko lenger tilbake i SSB sine tal, ser vi ei stabil 
trendlinje i tabellen over fødde frå 2004 til 2019. 
 



  
 
 
 
Det mest interessante i denne saka er talet fødde i Stor-Øyra krins.  
 
 

 
 
 
Årskulla frå 2015 til 2019 vil krevje 490 barnehageplassar i Stor-Øyra krins. Den 
samla kapasiteten utan Sollia barnehage er 551. Med andre ord er det rom for 
auke i barnetalet. 
 
Det er to forhold som vil avgrense talet på barn i ein evt kommunal Bratteberg 
barnehage:  
1. Taket barn barnehagen er godkjent for 
2. Kva dministrasjonen vurderer er forsvarleg. 
 
Når det gjeld etterbruk at tomta til Sollia barnehage, er det kommunestyret som tek 
avgjerd. 
 
Som det kjem fram av høyringsnotatet, tek administrasjonen sikte på å legge fram 
sak om Engeset og Oppigarden barnegara innan 01.08.2022. 
 



Vedlikehaldsplan og utberting av manglar ved kommunale bygg har 
eigedomsavdelinga ansvar for. 
 
 
SU Sollia barnehage 
SU er opprørt over manglande langsiktig plan for barnehagane, og er uroleg for 
Engeset og Oppigarden barnehagar. Førstevalet er ein ny barnehage i området 
Sollia/Oppigarden. Viss ikkje, vil SU ha ein konkret plan for når det blir bygd ny 
Oppigarden barnehage. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Skal Volda kommune som barnhageeigar opprettthalde talet på kommunale 
barnehageplassar, er det naudsynt med fornying av bygningsmassen. Det hastar 
mest å finne alternativ til Sollia, medan Oppigarden og Engeset bygningsmessig 
framleis har levetid. I lys av dette kan kommunen ta seg noko tid til å ta stilling til 
framtidig drift og evt strukturendring av desse barnehagane. 
 
Sidan det er overkapasitet på barnehageplassar i Stor-Øyra krins, kan Volda 
kommune også velje å fase ut drifta av Sollia bhg og la private eigarar overta 
plassane i Sollia. Realistiske prognosar for fødselstal viser at det samla sett i Stor-
Øyra vil vere god barnhagedekning utan Sollia bhg. 
 
Viss Volda kommune ynskjer å vere ein stor aktør innan barnehagedrift, er det 
tilrådeleg at kommunen nyttar høvet til å tileigne seg eit bygg som legg til rette for 
ei større barnehageeining som kan effektivisere drifta. Kostnaden pr plass vert 
høgare dess fleire, mindre einingar kommunen driftar. Det vil i tillegg auke tilskota 
til private eigarar. 
 
I nokre høyringsuttalar vert det peika på viktigheita av tilgjengelege 
barnehageplassar nær sjukehus og høgskule. Når det det frå Engeset bhg til 
Oppigarden bhg, ei strekning på 1,5 km, ikkje er mindre enn fem barnhagar, må 
det vere rett å seie at Volda kommune har eit svært godt barnehagetilbod i 
sentrum. Også utan Sollia bhg. Den sjette barnehagen i indre sentrum, Rotset bhg, 
ligg 800 m frå sjukehuset.  
 
Overtaking av bygget og drifta av Bratteberg barnehage førset at det kan skje 
innan den økonomiske ramma som er avsett i budsjettet til føremålet. 
Administrasjonen finn det samstundes ikkje realistisk at kommunen skal kunne 
bygge eit barnehagebygg med tilsvarande kapasitet innan same ramme.  
 
Gjennom kjøp av Bratteberg barnehage vil Volda kommune rigge seg godt som 
leiande aktør innan barnehagedrift i framtida. 
 
Oppigarden og Engeset barnehagar har framleis restlevetid, og det er ikkje hast 
med å ta ei avgjerd for framtida til desse barnehagane. Det kan vere klokt å sjå 
korleis barnetal og busettingsmønsteret i Volda utviklar seg, før det blir teke eit 
framtidsretta val for kommunal barnehagedrift i det indre sentrumsområdet. 
 
Administrasjonen rår til at det vert ført reelle forhandlingar kring føresetnadene for 
kommunal overtaking av Bratteberg barnehage og overdraging av verksemda til 
Volda kommune. 



 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Evt overtaking av Bratteberg barnehage vil ha positiv effekt på folkehelsa til barn 
og tilsette som får sin nye kvardag i betre fysiske omgjevnader. 
 
Miljøkonsekvensar: 
Dei første åra vil ein måtte pårekne meir transport med bil. Seinare vil fordelinga av 
barnmellom barnehagane fordele seg annleis, slik at transportbehovet vert redusert 
 
Økonomiske konsekvensar: 
Er gjort greie for i høyringsnotat og saksutgreiinga 
 
Konsekvensar for barn og unge: 
For barnehagebarn som får langt betre fysisk læringsmiljø vil overtaking av 
Bratteberg barnehage ha positive konsekvensar 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
Kommunedirektør 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 
 
 
 
 



UTVIDA VERDIVURDERING 
 
 
 

Matrikkel: Gnr. 27: Bnr. 144 
Kommune: VOLDA KOMMUNE 
Adresse: Bakkelidvegen 30 6104 VOLDA 

 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

MARKNADSVERDI  

 

  
 
 
 

 
 
 
 

 

KR. 55 000 000 
LÅNEVERDI: 

KR. 44 000 000 
 



Matrikkel: 

Kommune: 

Adresse: 

Gnr 27: Bnr 144 

VOLDA KOMMUNE 

Bakkelidvegen 30 6104 Volda 

Nordplan AS 

Postboks 224, 6771 NORDFJORDEID 

Nordplan.no 

Befaringsdato: 07.11.2018 Side: 2 av 6Oppdrag nr: 

 

 

 

Takstmannens rolle 
 

 
 

Forutsetningar 
 

Arealmålingane i denne rapporten har NS 3940:2012 som utgangspunkt.  
Areal blir oppgjeven i heile kvadratmeter i rapporten, og gjelder for det tidspunkt oppmålinga bli gjort.  

 

Egne forutsetningar 
 

 

Dinne rapporten er utarbeida av Nordplan på vegne av Volda kommune.   

Taksten er avholdt etter beste skjønn  Takstmannen er ikkje ansvarleg for manglande opplysningar 
om feil og manglar som han ikkje kunne ha oppdaget, etter å ha undersøkt takstobjektet slik god 
skikk tilseier. 
 
Det elektriske anlegget og rør opplegget er ikkje vurdert. Konstruksjonar over terreng er besikta  frå 
bakkenivå. Der det i rapporten er føretatt antakelsar er dette fordi angjeldende forhold ikkje har latt 
seg bringe på det rene. 
 
Besiktigelsen blir kun utført på lett tilgjengelege deler av konstruksjonar. For eksempel blir ikke 
møbler, tepper, badekar/ dusjkabinett, kvitevarer, lagra gjenstandar og lignande flytta på. 
 
Bruksareal (BRA) er målt innanfor om sluttande vegger og i følge retningslinjene er 
frittliggjande rør, montasjekanalar, peiser og piper medregnet i arealet. 
 
I takstdokumentet er det gjort rede for de oppgraderingar som er gjort og eventuelle svakheiter som er 
registrert. Berekning av marknadsverdi er basert på forhold nemnt i takstdokumentet med omsyn til 
beliggenheit og teknisk tilstand. Det er føretatt et erfarings messig frådrag for elde, slitasje og 
utidsmessighet. I frådraget inngår også et normalt avvik frå dagens byggeforskrifter. Takstmannen 
har ikkje undersøkt / vurdert regulering eller andre forhold i bygnings etaten, utover det ingen 
spesielle forhold takstmannen ble gjort kjent med på befaringsdagen. 
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Konklusjon og marknadsvurdering 
 

Konklusjon 
Marknadsverdi (normal salsverdi) Kr. 55 000 000 

Anbefalt låneverdi Kr.        44 000 000 

 

 

Befaring- og eigedom opplysningar 
 

Rapportdata 

Kunde: Volda kommune 
Takstmann: Frode Hjelmeland 
Befaring/tilstade: Befaring dato: 01.12.2019. med Gunn Bøe 

 

 

Eigedomsopplysningar  

Beliggenheit: Bustaden ligger godt plassert med tilgang til natur og friluftsområde 
 
 

Standard: Eigendommen bærer preg av generelt god standard.  

Om tomten: Opparbeidt utomhusareal med asfalterte trafikkareal, flotte terrengmurer av 
naturstein. Hele området er inngjerda med fine grøntarealet med plen og 
beplantning. Mange leikeapparatet av god kvalitet. 

Tilkomstveg: Kommunal veg 
Tilknyting vant: Offentleg vannanlegg
Tilknyting avløp: Offentleg avløpsanlegg
Andre forhold:  

Heftelsar og 
servituttar  

Heftelsar og servituttar er ikkje kontrollert. 

Marknadsvurdering 
Marknadsverdi (normal salsverdi) gjev uttrykk for den sals verdien som kan forventast for 
eigendommen i dagens marknad slik den framstår på befaring tidspunktet, størrelse, 
standard og beliggenheit tatt i betraktning. Følgande vurdering er lagt til grunn ved 
fastsetting av marknad verdi (normal salsverdi) for eigendommen: 
 
Ingen tilsvarande eigendommar til slags i området, få omsette eigendommar de siste årene. 
Dette medfører til at det ikkje er samanliknbare objektet. 
 
Eigendommen har generelt god kvalitet på bygningsdelar med mindre behov for modernisering 
og utskiftingskostnader.  
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Matrikkeldata 

Matrikkel: Kommune: VOLDA Gnr.: 27 Bnr.: 144 

Eigd/festa: Eigd 

Areal: 7500 m²  / Areal kjelde: Målt i kartbase 

 

Kjelde/vedlegg 

Dokument/kjelde Dato Kommentar Status Side Vedlagt

       

 

Bygningar på eigendommen 

Einebustad 
 

Bygningsdata 

Byggjeår: 2011 Kilde:  

Anvendelse: Barnehage 

 

Kommentar 

Standard: Byggjeår tilseier TEK 10. 

Vedlikehald: Godt vedlikehald  

 

Arealer 
  Bruttoareal Bruksareal BRA m²  

Etasje BTA m² Totalt Primær P-
ROM

Sekundær S-
ROM

Kommentar 

Kjeller 214  

Plan 1 764 
Plan 2 686 
Sum bygning: 1664  

 

 
 
 

Romfordeling 

Etasje Areal  Kommentar 

Kjeller   Sjå teikningar 

1. etasje  Sjå teikningar 

2. etasje  Sjå teikningar 

Kommentar areal 
Arealet er målt opp etter beste skjønn. 
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Konstruksjon 

En enkel beskrivelse av byggverkets konstruksjon og oppbygning. 

Bygning generelt: Arkitektonisk fint utforma bygg med moderne og fine løysingar tilpassa byggets 
formål.  

Utvendig: Yttertak av flat konstruksjon 
Yttervegger av betong i kjellar og mot terreng, elles er det bindingsverk 
konstruksjonar. 
Utvendige opparbeida konstruksjonar av høg kvalitet. Trapper og asfaltert sti er 
oppvarma.  
 

Innvendig: Golv av ulik oppbygging med moderne overflater.  
Innvendige overflater med moderne overflater.  
Himling av lett og fast himling  
Kjøkken innretning av ukjent fabrikat 

Tekniske 
installasjonar: 

Oppvarming: Det vart opplyst at varmepumpa for bygget var nyleg skifta ut.  
EL anlegg: 
Funksjonen og tilstanden til det elektriske anlegget er ikkje kontrollert og bør 
utførast  av det lokale el tilsyn eller godkjent bedrift. 

 
 

Tilstand  

En enkel beskrivelse av byggverkets bygningsmessige tilstand  

Bygget framstår som svært godt vedlikehaldt. Det vart registrert ei letthimling plate som var blitt utsett 
for fukt. Det vart opplyst at det var ein liten lekkasje frå tak som vart utbetra hurtig etter det vart 
oppdaga. Elles framstår bygget som svært godt vedlikehaldt med ingen alvorlege tilstands svekkelsar. 

 

Berekningar 
 

Teknisk verdi bygningar 

Einebustad 

Normale byggekostnader (utregnet som for nybygg) Kr. 67 500 000 

Frådrag (alder, utidsmessighet) Kr. -   7 000 000      

Sum teknisk verdi bygningar Kr  60 500 000    

 
 
 

 NORDFJORDEID 29.11.2019 

 
 

         Nordplan ved Frode Hjelmeland 



TILBUD OM OVERTAKELSE
AV

Læringsverkstedet Bratteborg Barnehage

1. PARTENE

Volda Kommune

Læringsverkstedet ASmed org nr. 878 620 852 som i dag eier og driver Læringsverkstedet
Bratteborg Barnehage gjennom selskapet Læringsverkstedet Bratteborg Barnehage AS (org nr
892 358 222)

2. TILBUDET

Læringsverkstedet tilbyr Volda Kommune å overta Bratteborg Barnehage inkludert bygningsmasse
og ansatte for en pris tilsvarende en verdi av bygget og driften på

45 millioner kroner.

3. FORUTSETNINGER

Det er en forutsetning for Læringsverkstedet at overtakelsen omfatter både eiendom og drift,
herunder de ansatte.

Barnehagen drives i dag i selskapet Læringsverkstedet Bratteborg Barnehage AS. Overtakelsen
kan skje enten gjennom kjøp av aksjene i dette selskapet, eller gjennom overtakelse av innmaten
(virksomhetsovertagelse) i Læringsverkstedet Bratteborg Barnehage AS. Læringsverkstedet er
fleksibel på modell.

Barnehagen har i dag et husbanklån på omtrent verdien angitt ovenfor. Ved kjøp av aksjene vil
man i utgangspunktet overta alle eiendeler og gjeldsposter som aksjeselskapet eier. Selve
oppgjørssummen vil da bestå av forskjellen på den angitte prisen ovenfor samt verdien av andre
balanseposter og gjeldsposter som inngår i selskapet. Alle postene er knyttet til barnehagedriften.
Dersom for eksempel verdien av husbanklånet samt alle andre poster utgjør en negativ verdi på 40
millioner blir netto oppgjørssum 5 millioner for kjøpet av aksjene.

Dersom overtakelsen skjer som en virksomhetsovertagelse må Volda Kommune søke Husbanken
om eventuelt å få overta husbanklånet og Husbanken må godkjenne en slik overtakelse. Netto
oppgjørssum ved en slik overtakelse er avhengig av hvilke gjeldsposter som inngår i overtakelsen.

Oslo, 5 februar 2020

For Læringsverkstedet AS

__________________________
Atle Hørlyk
Økonomidirektør



OPPDATERT TILBUD OM OVERTAKELSE
AV

Læringsverkstedet Bratteborg Barnehage

1. PARTENE
Volda Kommune.
Læringsverkstedet AS med org nr. 878 620 852 som i dag eier og driver Læringsverkstedet
Bratteborg Barnehage gjennom selskapet Læringsverkstedet Bratteborg Barnehage AS (org nr
892 358 222)

2. TILBUDET
Læringsverkstedet tilbyr Volda Kommune å overta Bratteborg Barnehage inkludert bygningsmasse
og ansatte for en pris tilsvarende en verdi av bygget og driften på
37 millioner kroner.

3. FORUTSETNINGER
Det er en forutsetning for Læringsverkstedet at overtakelsen omfatter både eiendom og drift,
herunder de ansatte.
Barnehagen drives i dag i selskapet Læringsverkstedet Bratteborg Barnehage AS. Overtakelsen
kan skje enten gjennom kjøp av aksjene i dette selskapet, eller gjennom overtakelse av innmaten
(virksomhetsovertagelse) i Læringsverkstedet Bratteborg Barnehage AS. Læringsverkstedet er
fleksibel på modell. Ved kjøp av aksjene vil man i utgangspunktet overta alle eiendeler og
gjeldsposter som aksjeselskapet eier. Selve oppgjørssummen vil da bestå av forskjellen på den
angitte prisen ovenfor samt verdien av andre balanseposter og gjeldsposter som inngår i selskapet.
Alle postene er knyttet til barnehagedriften. Dersom for eksempel verdien av husbanklånet samt alle
andre poster utgjør en negativ verdi på35 millioner blir netto oppgjørssum 2 millioner for kjøpet av
aksjene.

Dersom overtakelsen skjer som en virksomhetsovertagelse måVolda Kommune søke Husbanken
om eventuelt å få overta husbanklånet og Husbanken må godkjenne en slik overtakelse. Netto
oppgjørssum ved en slik overtakelse er avhengig av hvilke gjeldsposter som inngår i overtakelsen.

Jessheim, 25 juni 2020
For Læringsverkstedet AS

__________________________
Svein Lunde
Eiendomsdirektør



 
 

Tilsette i Sollia barnehage står i samla tropp. 
Om det er ein ting som berører og opptar alle tilsette i Sollia barnehage no i disse dagar, så 
er det i aller høgste grad framtida vår. Vi lev i ei usikkerheit angåande om vi får drive vidare 
som ei samla personalgruppe, eller om vi går ei framtid i møte der barnehagen vår blir fasa 
ut og vi blir spreidde i ulike barnehagar. Gjennom mange år har Sollia barnehage 
opparbeida seg eit godt rykte blant foreldre i Volda kommune. Og slik som vi har poengtert 
tidlegare (les avisinnlegg i Møre laurdag 05.september), er ikkje dette på grunn av bygget vi 
er i. Grunnen til at foreldre er og har vore så fornøgde over mange år, er eit personale som 
gjer sitt aller beste for at borna som går i barnehagen skal ha ein så god barnehagekvardag 
som mogleg. Og det er ei krevjande oppgåve. Ekstra krevjande er det i eit bygg som 
motarbeida ein kvar einaste dag, i eit bygg som ikkje er bygd for barnehage anno 2020!  
 
Sollia barnehage manglar mykje for å støtte dagens krav og forventningar innanfor 
barnehagedrift. Vi har ikkje arbeidsplassar til dei tilsette, noko som gjer at pedagogane må 
reise heim for å kunne gjennomføre den lovfesta planleggingstida. For å sikre at alle krav og 
forventningar frå både lovverk, kommune, foreldre, samfunn blir innfridd, krev det møtetid, 
samarbeid og planlegging på tvers av avdelingar. Dette er særs vanskeleg når ein manglar 
både arbeidsplassar og nok møterom. Det er vanskeleg, nærmast uråd, å få gjennomført 
planarbeid, dokumentasjon og evaluering av det pedagogiske arbeidet, Sollia barnehage har 
eit arbeidsrom, og det er vi svært takksame for. Men når dette rommet skal brukast til 
foreldresamtalar, avdelingsmøter, rettleiing, planlegging, bibliotek, møter med eksterne 
samarbeidspartar o.l., så sei det seg sjølve at det ikkje er nok ledige timar i døgnet eller veka 
til å dekke alle desse behova. Dette rommet (inkludert styrarkontoret) er veldig lytt, og alle 
høyrer alt som blir sagt inne på desse romma. Dette gjer at å rettleie personalet eller dele 
sensitive opplysningar er nærmast umogleg utan å bryte personvernet. Mange tilsette 
opplever også av lufta inne ikkje er bra. Ein opplever plager medan ein er på jobb som ein 
ikkje opplev f.eks. heime, til dømes hovudverk, tørr hals og hoste. Dette er ei ekstra 
påkjenning i arbeidskvardagen til alle i Sollia barnehage 
 



Læringsverkstedet Bratteberg barnehage har gode fasilitetar for born og tilsette, og er eit 
meir funksjonelt bygg på alle plan. I lag med dei tilsette som jobbar i Bratteberg barnehage i 
dag, ønskjer vi å drive Sollia barnehage vidare under betre tilhøve, både for personalet, men 
ikkje minst for borna.  
 
Volda kommune er inne i ei tid med stram økonomi, og ein skal spare pengar for å få kapital 
til dei store investeringane som ein ønskjer. Vi meiner at kjøp av Bratteberg barnehage bør 
vere ei av dei. Barnehagane i Volda kommune driv i dag på eit minimum, og einaste måten å 
kunne spare pengar innanfor barnehagesektoren er gjennom strukturelle endringar. No står 
vi ovanfor ei unik moglegheit; ved å kjøpe Bratteberg barnehage, oppnår vi ein økonomisk 
gevinst ved å kunne drive ei meir kostnadseffektiv eining. Denne innsparinga i eiga drift, vil 
også gje utslag i utrekninga av tilskot til private barnehagar. Ein anna fordel er ein helse 
messig gevinst for dei tilsette som jobbar i Sollia barnehage. Ved å få meir tilpassa, og 
funksjonelle arbeidstilhøve vil mykje av dagens belastning forsvinne, og vi trur det vil ha ei 
positiv innverknad på sjukefråværet. Det vil redusere både den fysiske og psykiske 
belastninga som dei tilsette møter kvar dag på arbeidsplassen sin.  
 
Dette er ein bønn frå dei tilsette i Sollia barnehage, vi ønskjer å drive Sollia barnehage 
vidare som ei samla personalgruppe. Vi vil vidareutvikle den gode pedagogikken vår 
gjennom å ha gode rom og lokalitetar for samarbeid og planlegging. Vi vil gje born og tilsette 
i Sollia barnehage betre tilhøve, og ein betre barnehagekvardag.  
Kjære politikarar, stem ja for kjøp av Bratteberg barnehage og flytt Sollia barnehage dit.  



 
 
Kjære politikarar og innbyggjarar i Volda kommune! 
Som tilsette i Sollia barnehage går vi ei svært viktig tid i møte. Vi håpar at du som folkevald i 
Volda kommune set deg godt inni saka som omhandlar kjøp av Læringsverkstedet Bratteberg 
barnehage og flytte Sollia barnehage. Dette er ei sak som på kort sikt får stor innverknad på 
born, foreldre og tilsette i Sollia barnehage, og som på litt lenger sikt får stor innverknad for 
alle born, foreldre og tilsette i alle dei kommunale barnehagane i Volda kommune. 
 
Sollia barnehage er den eldste barnehagen i Volda kommune, og vart bygd i 1972. Vi som 
jobbar i Sollia barnehage, har dei fleste av oss jobba i barnehagen over mange år, og vi er 
svært glad i barnehagen vår. Det ligg mykje gode historier og minner i veggane, og både born 
og tilsette har det godt i Sollia barnehage. Vi gjer kvar dag vårt aller beste for at barna skal 
ha ein trygg og god barnehagekvardag. Men bygget som Sollia barnehage er i, gjer dette 
ekstra utfordrande. Arbeidsforholda er langt i frå dei beste, og vi kjenner på at bygget jobbar 
i mot oss. Bygget i seg sjølv er gammalt og har nådd si levetid. Bygget er lite funksjonelt, 
både for borna og for dei tilsette.  
Garderobene er tronge, vi manglar grupperom til å dele barnegruppa i mindre grupper og 
det er ikkje tilrettelagt for arbeidsrom for dei tilsette. Vi har ikkje skikkeleg vognskur, og 
vognene må dermed stå i gangen eller i personalgarderoba. Hovudkjøkkenet drivast i dag på 
dispensasjon, og må heilrenoverast for vidare drift. Bygget er i veldig dårleg stand og dette 
er med på å slite på personalet både fysisk og psykisk. Det er krevjande å oppretthalde eit 
godt pedagogisk tilbod for dei borna som går i Sollia barnehage.  
 
Styrarkontoret er lite, og har dårleg luftkvalitet. Det er umogleg å late att døra i meir enn 15 
min om gangen, utan at det blir svært tung og dårleg luft inn i rommet.  
«Møterommet» fungera som bibliotek, arbeidsplass og møteplass for alle fire avdelingane, 
og til saman 18 tilsette. Dette rommet skal brukast til rettleiing og samtaler med dei tilsette, 
møter med eksterne samarbeidspartar og foreldresamtalar. Det sei seg sjølv at det ikkje er 
nok timar i døgnet eller veka til å organisere dette slik at alle behov blir møtt.  
Ei av utfordringane med både styrarkontoret og «møterommet» er at dei ikkje er lydtette. 
Alle som går forbi i gangen kan høyre kva som blir sagt, og alle som sit inne på romma høyrer 
alt som skjer utanfor. Dette er med på å gjer det veldig vanskeleg å halde konsentrasjonen 
og få skikkeleg arbeidsro for dei tilsette. Det gjer også at det er nærmast umogleg å ha møter 



der ein skal ta opp sensitiv informasjon om barn eller tilsette, i henhold til GDPR. Det er 
utfordrande å avvikle planleggingstid i barnehagen på grunn av manglande arbeidsrom, og 
det same gjeld samarbeid mellom pedagogar på dei ulike avdelingane. Dei fysiske tilhøva i 
Bratteberg barnehage er på alle måtar betre enn det vi har i Sollia barnehage i dag, og vi kan 
på ein meir formålstenleg måte legge til rette for læring og utvikling, både for born og 
tilsette, og dermed få enda betre kvalitet på tenestene våre.  
 
Sollia barnehage er ikkje berre eit bygg, men ei sterk og samansveisa personalgruppe, og en 
pedagogikk utvikla over mange år. Foreldra har alltid vore fornøgde med barnehagen, og 
mange har søkt i både barn nr 1, 2 og 3 til barnehagen. Og når vi ser på barnehagen i dag, så 
sei det seg sjølv at dette ikkje er på grunn av bygget. For å synleggjere dette vil vi dra fram 
foreldreundersøkinga frå 2019. Der scora foreldra barns trivsel til 4.9 av 5 poeng, medan 
barnehagens lokale fekk 3,0 poeng.  
Sollia barnehage er ein godt etablert barnehage med mykje god erfaring. Vi har jobba oss 
opp mykje relevant kompetanse om barn og barndom, og barn med ulike utfordringar. Vi har 
hatt eit ynskje om eit nytt og flott bygg der barnehagen vår ligg i dag, men vi innser at den 
kommunale økonomien ikkje støttar dette. Så då håpar vi at dykk som er valt til å styre 
kommuna vår, kan gå for det beste alternativet for born, foreldre og tilsette i Sollia 
barnehage slik situasjonen er no: å kjøpe Læringsverkstedet Bratteberg barnehage.  
Vi ynskjer å ta med oss den gode pedagogikken som vi har opparbeida saman, og vidareføre 
den ved å starte på nytt i Bratteberg barnehage sine lokale. Vi ynskjer, å vere i lag med dei 
tilsette som jobbar der i dag, og i lag med dei ta det beste frå kvar barnehage og 
implementere det inn i pedagogikken til Sollia barnehage. Vi ynskjer å gje borna som går i 
dagens Sollia ein enda betre kvardag i eit bygg som stettar dagens krav i hendhold til 
barnehagedrift.  
 
Vi alle er innforstått med at alternativet til å kjøpe Bratteberg barnehage og flytte Sollia 
barnehage opp dit, er at barnehagen vår sakte men sikkert blir fasa ut. Om dette skjer vil 
nærmare 50 år med barnehage i Sollia vere historie, og både born og tilsette blir flytta til 
ulike barnehagar i kommuna. Dette vil også føre til at majoriteten av barnehageplassar vil 
ligge i privat sektor, noko som igjen fører til auke i tilskot og Volda kommune vil få mindre 
styring på utvikling og satsingsområdet i Voldabarnehagane i forhold til det ein har i dag.   
 
Sist dette vart diskutert, så var det uklart kva personalet i Sollia egentlig meinte om å kjøpe 
Læringsverkstedet Bratteberg barnehage. 

No er vi iallfall krystallklare: Vi vil til Bratteberg!  

Vi vil halde fram som ei samla og velfungerande personalgruppe, og vi vil drive den gode 
pedagogikken vi har utvikla over mange år vidare. Vi ønsker oss betre forhold for både born, 
foreldre og tilsette. Og det vil vi få dersom politikarane i Volda kommune går inn for kjøp av  
Læringsverkstedet Bratteberg barnehage.  
 
Tilsette i Sollia barnehage ber deg som skal handsame og sei di meining om denne saka å 
nytte tida godt framover til å setje deg inni alle sider og skape ei forståing om kva dette 
betyr for born, foreldre og tilsette i Sollia barnehage.    
  



Mvh alle tilsette i Sollia barnehage - ei personalgruppe som brenn for Sollia barnehage og 
har eit ynskje om å drive den gode pedagogikken vidare i eit betre og meir funksjonelt bygg 
enn det vi har i dag.  
 

 



Fra: Sølvi Dimmen 
Sendt: 15. september 2020 09:43 
Til: Sonja Håvik 
Emne: VS: Formannskapsmøtet 15 september 2020 
Vedlegg: Tilsette i Sollia barnehage står i samla tropp.pdf; Uttale frå tilsette i Sollia 

barnehage.pdf 
 
Oppfølgingsflagg: Følg opp 
Status for flagg: Flagget 
 
Kan du sende dette til formannskapet før møtet i dag? 
 

Med helsing 

 
Sølvi Dimmen  
ordførar  

Ordførar  

 

 
  

Fra: Veronika Hennøen <veronika.hennoen@volda.kommune.no>  
Sendt: måndag 14. september 2020 12:51 
Til: Sølvi Dimmen <solvi.dimmen@volda.kommune.no> 
Emne: Formannskapsmøtet 15 september 2020 
 
Hei,  
Eg har prøvd å finne epost adressene til medlemmane i Formannsskapet, men ikkje lykkast å finne 
alle. I den anledning håper eg du kan vidaresende denne eposten til dei slik at dei får lese igjennom 
dette før møtet tysdag 15 september 2020.  
På førehand takk.  
 

Med helsing 

 
Veronika Hennøen  
styrar 

Sollia barnehage 

 
tlf. sentralbord: 70058700 

tlf. direkte: 97423259  

tlf. mobil: 41127993  

 

 
 

mailto:veronika.hennoen@volda.kommune.no
mailto:solvi.dimmen@volda.kommune.no


volda.kommune.no  

  
Følg oss på  

Facebook - Instagram - Twitter  

  

https://www.volda.kommune.no/
https://www.facebook.com/voldakommune/
https://www.instagram.com/voldakommune/
https://twitter.com/Voldakommune


 

Volda kommune   
Vår referanse: 20/2654 20/11222 
Saksbehandlar: Per Ivar Kongsvik 
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38/20 Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020 
164/20 Formannskapet 15.09.2020 
95/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Nedlegging av Austefjord barnehage- og skule. Endring av skulekrinsgrense 
 
 
 
 
Samandrag: 
Kommunestyret har vedteke eit investeringsprogram i økonomiplanen på om lag 
360 mill. For å frigjere dekning av kapitalkostnadene med investeringane, samt 
dekke utgiftene i tenester med auka tenestebehov, har kommunestyret vedteke eit 
innsparings- og effektiviseringsprogram på kr 46 mill. I 2020 er det vedteke at 
oppvekstsektoren skal ta ned drifta med 875 000, og i 2021 er det lagt til grunn at 
oppvekstsektoren skal ta ned drifta ytterlegare med kr 4,8 mill.  
 
I innleiinga til budsjettet for 2020 skriv kommunedirektøren mellom anna: 

Vi opplever at også inntektsveksten i 2020 vert svært låg. Dette skaper svært 
store utfordringar, og det går tungt inn på meg at vi må foreslå så dramatiske 
tiltak for å ha balanse i økonomien. 

Eitt av tiltaka kommunedirektøren viser til er nedlegging av barnehage- og 
skuledrifta i Austefjorden. Dette tiltaket låg inne med ei innsparing på 2,7 mill i 
framlegg til budsjett- og økonomiplan. Gjennom bruk av oppsparte fondsmidlar 
valte kommunestyret å finansiere vidare drift i 2020. 

I økonomiplanen er det ikkje lagt inn finansiering for drift av Austefjord barnehage- 
og skule etter 2020.  

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Arild Iversen, foreslått av Sonja Håvik,  
Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert avvikla, vert forskrift om 
skulekrinsgrenser endra frå 01.08.2021. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde vert ein 
del av Stor-Øyra skulekrins. 



 
Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal vil etter dette utgjere Indre Volda skulekrins, 
med Hornindal skule som nærskule. 
 
Elevane frå grunnkrinsane Høydal, Fyrde og Hjartåbygda får Øyra skule og Volda 
ungdomsskule som nærskule. 
 
Jfr opplæringslova §8-1 er det høve til å søke om å gå på annan skule enn 
nærskulen. Viss det ikkje gir kommunen ekstra kostnader, vert slike søknader til 
vanleg kome i møte. 
 
Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule får avslutte barneskulen 
der. 
 
For elevane frå Høydal og Fyrde vert den fylkeskommunale skyssen forbetra ved 
at Volda kommune går inn med ekstra midlar for å korte ned reisetida, jfr 
skyssalternativ 2 i høyringsdokumentet. Det inneber også at starttidspunktet for 
skulestart ved Øyra skule vert endra til kl. 08.20. 

 
Tok sitt forslag med presisering, foreslått av Sølvi Dimmen, Senterpartiet 
1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med to alternativ: 
* Kalvatn mot Hornindal og Høydal/Fyrde mot Øyra etter skyssalternativ 2 
* alle mot Hornindal. 
 

 
 
Kommunalsjef for oppvekst og kultur orienterte.  
 
Arild Iversen (Krf) kom med slikt vedtak: 
 
Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert avvikla, vert forskrift om 
skulekrinsgrenser endra frå 01.08.2021. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde vert ein del 
av Stor-Øyra skulekrins. 
 
Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal vil etter dette utgjere Indre Volda skulekrins, 
med Hornindal skule som nærskule. 
 
Elevane frå grunnkrinsane Høydal, Fyrde og Hjartåbygda får Øyra skule og Volda 
ungdomsskule som nærskule. 
 
Jfr opplæringslova §8-1 er det høve til å søke om å gå på annan skule enn 
nærskulen. Viss det ikkje gir kommunen ekstra kostnader, vert slike søknader til 
vanleg kome i møte. 
 
Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule får avslutte barneskulen 
der. 
 



For elevane frå Høydal og Fyrde vert den fylkeskommunale skyssen forbetra ved at 
Volda kommune går inn med ekstra midlar for å korte ned reisetida, jfr 
skyssalternativ 2 i høyringsdokumentet. Det inneber også at starttidspunktet for 
skulestart ved Øyra skule vert endra til kl. 08.20. 
 
Ordføraren kom med slikt framlegg: 
 
1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med to alternativ: 
* Kalvatn mot Hornindal og Høydal/Fyrde mot Øyra etter skyssalternativ 2 
* alle mot Hornindal. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom framlegget frå Arild Iversen og innstillinga frå 
teneteutval for oppvekst og kultur.  Innstillinga frå tenesteutval for oppvekst og kultur 
fekk 6 røyster og framlegget frå Arild Iversen fekk 3 røyster ( Arild Iversen, Dan Helge 
Bjørneset og Jan Heltne). 
 
Det vart røysta alternativt mellom tilrådinga frå tenesteutvalet for oppvekst og kultur 
og framlegget frå ordføraren. Framlegget frå ordføraren vart samrøystes vedteke.  
 
FSK- 164/20 Vedtak: 
 
1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med to alternativ: 
* Kalvatn mot Hornindal og Høydal/Fyrde mot Øyra etter skyssalternativ 2 
* alle mot Hornindal. 
 
 

 
Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020: 
 
Behandling: 
nytt punkt 2, foreslått av Rebecca Riise Bjerknes, Senterpartiet 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. MEd dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med skyssalternativ 2 og 
skyssalternativ for alle mot hornindal. 

 
Rebecca Bjerknes, SP, kom med slikt framlegg til pkt. 2:  
 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 



samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med skyssalternativ 2 og 
skyssalternativ for alle mot Hornindal. 
Røysting: 
Pkt. 1 vart vedteke med åtte (8) røyster. Ein røysta mot (Halkjelsvik, FRP) 
Bjerknes sitt framlegg til pkt. 2 fekk seks (6) røyster og vart vedteke. 
Administrasjonen sine forslag pkt 2-4 fall då tre (3) røysta mot (Grevstad, H. 
Straume, KRF. Trovåg, AP.) 
 
 
 
TOK- 38/20 Vedtak: 
Vedteke i tenesteutval for oppvekst og kultur: 
 

1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 
31.07.2021. 

2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei 
nye forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer 
kommunestyret at gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling 
til om elevane skal haldast samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny 
høyring med skyssalternativ 2 og skyssalternativ for alle mot Hornindal. 
 

 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 
 

1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 

 
2. Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert avvikla, vert forskrift 

om skulekrinsgrenser endra frå 01.08.2021. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde 
vert ein del av Stor-Øyra skulekrins. 

 
Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal vil etter dette utgjere Indre Volda 
skulekrins, med Hornindal skule som nærskule. 

 
Elevane frå grunnkrinsane Høydal, Fyrde og Hjartåbygda får Øyra 
skule og Volda ungdomsskule som nærskule. 
 
Jfr opplæringslova §8-1 er det høve til å søke om å gå på annan skule 
enn nærskulen. Viss det ikkje gir kommunen ekstra kostnader, vert 
slike søknader til vanleg kome i møte. 

 
3. Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule får avslutte 



barneskulen der.  

 
4. For elevane frå Høydal og Fyrde vert den fylkeskommunale skyssen forbetra 

ved at Volda kommune går inn med ekstra midlar for å korte ned reisetida, jfr 
skyssalternativ 2 i høyringsdokumentet. Det inneber også at starttidspunktet 
for skulestart ved Øyra skule vert endra til kl. 08.20. 

 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 164/20 
 
1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert avvikla 31.07.2021. 
 
2. Avgjersle om kvar elevane i Austefjorden skal høyre til vert utsett. Med dei nye 
forutsettingane om at skule og barnehage vert lagt ned, ønskjer kommunestyret at 
gamle Austefjord skulekrins får moglegheit til å ta stilling til om elevane skal haldast 
samla. Val av skulekrins vert sendt ut på ny høyring med to alternativ: 
* Kalvatn mot Hornindal og Høydal/Fyrde mot Øyra etter skyssalternativ 2 
* alle mot Hornindal. 
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Høyringsdokument- Austefjord barnehage og skule ver 15.04.20.02 
Nedlegging av Austefjord barnehage og Austefjord skule - høyring (55946) 
Referat dialogmøte 27022020 
Uttale frå Ungdomsrådet - Nedlegging av Austefjord skule (L)(62662) 
Verneombod Øyra skule Høyring Saksnr 20_2654 Nedlegging Austfjord 250520 
(L)(63960) 
Høyringsuttale frå elevrådet ved Austefjord skule til nedlegging av Austefjord skule 
(L)(64196) 
Høyringsuttale frå Samarbeidsutvalet (SU) ved Austefjord skule til nedlegging av 
Austefjord skule og barnehage (L)(64197) 
Høyringsuttale frå FAU og foreldre ved Austefjord skule til nedlegging av Austefjord skule 
og barnehage (L)(65206) 
Utdanningsforbundet Volda sitt høyringssvar - Nedlegging av Austefjord barnehage og 
Austefjord skule (L)(65226) 
Høyringssvar frå samarbeidsutvalet i Austefjord barnehage - Nedlegging av Austefjord 
barnehage og Austefjord skule (L)(65488) 
Høyringsuttale frå foreldra i Austefjord barnehage - Nedlegging av Austefjord barnehage 
og Austefjord skule (L)(65491) 
Høyringssvar frå Kalvatn grendautval vedrørande sak om nedlegging av Austefjord skule - 
Nedlegging av Austefjord barnehage og Austefjord skule (L)(65540) 
Høyringsuttale frå Austefjord grendalag - nedlegging av Austefjord skule og Austefjord 
barnehage (L)(65590) 
Innspel frå Høydal Velgrendalag til høyringsnotatet vedrørande nedlegging av Austefjord 
skole og barnehage (L)(65592) 
Høyringsuttale frå samarbeidsutvalet ved Øyra skule - Nedlegging av Austefjord 
barnehage og skule (L)(65998) 
Nedlegging av Austefjord skule - uttale frå elevrådet på Øyra skule (L)(65992) 

 
Høyring: 
Før kommunestyret kan gjere evt vedtak om nedlegging av drifta, skal saka vere 
forsvarleg opplyst, og sakshandsaminga skal følgje gjeldande reglar. Det inneber 
at saka skal ha vore på høyring før administrasjonen legg fram saka til politisk 
handsaming. 

Saka er utgreidd og vart sendt på høyring 15.04.20. Høyringsfristen vart sett til 
01.06.20. 

I høyringsdokumentet ba administrasjonen om høyringsuttalar til følgjande tilråding: 
 

1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert lagt ned frå 01.08.2021. 

 

2. Som alternativ til barnehagen i Austefjorden er det tilbod både i Grodås og i Volda 
sentrum. 

 

3. Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert nedlagt, vert forskrift om 
skulekrinsgrenser endra. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde vert teke inn i Stor-Øyra 
skulekrins. Elevar frå Høydal og Fyrde og Hjartåbygda får Øyra skule som sin 
nærskule. 

 



Kalvatn, Bjørke og Hornindal vil etter dette høyre til Indre Volda skulekrins. 

 

4. Det vert bede om innspel til to alternativ til skuleskyss: 

 

Alternativ 1:  

Skyss der det blir sett inn følgjeperson frå/til Fyrde i perioden 01.08 – 31.12 
kvart skuleår så lenge det er 1. og 2. klassingar som nyttar skyssen. 

          Alternativ2: 
Forbetra skyss der reisetida vert korta ned for elevar frå Høydal og Fyrde. 
Denne skyssen har ein ekstrakostnad på kr 250 000,- + mva pr år. Det vert 
ikkje tilrådd følgjeperson i dette alternativet. 

5. For å få i stand ein rasjonell skyss som tek omsyn til reisetid for elevane, vert dagleg 
skulestart ved Øyra skule endra til kl. 08.15 ved skyssalternativ 1 eller kl. 08.20 ved 
skyssalternativ 2. 

 

6. Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule, får avslutte barneskulen 
der. Ein må pårekne ein ekstra skysskostnad på kring kr 60 000 pr år, sidan Bratteberg 
formelt ikkje vil vere nærskulen til elevane. 

 
 
 
Høyringsuttalar 
Det kom inn 13 høyringsuttalar som administrasjonen har oppsummert og nokre 
kommentert. Uttalane ligg ved saka i si heilheit. 
 
Uttale frå ungdomsrådet 
Ungdomsrådet meiner eit større læringsmiljø kan gje eit betre pedagogisk 
forsvarleg tilbod trass i lang skuleskyss. Ungdomsrådet ynskjer at skuleskyssen blir 
mest mogeleg lagt til rette for elevane ved skulen. 

Verneombodet ved Øyra skule 
Verneombodet skriv at det ikkje er nytt at elevar kjem frå andre skular til Øyra. 20 
elevar frå Austefjorden vil ikkje utgjere den store forskjellen på klassene på Øyra 
viss dei blir jamt fordelte. 

I alle år har Øyra skule starta kl 08.30, og frå dei tilsette si side er det ynskjeleg at 
evt endra starttidspunkt ikkje vert større enn naudsynt. I så måte vil skyssalternativ 
2 vere det beste for dei tilsette og truleg også for skysselevane, som får ein litt 
mjukare start på dagen. 

Elevrådet ved Austefjord skule 
Elevrådet ynskjer kortast mogeleg reisetid, og ser på alternativ 2 med start i 
Høydalen kl 07.35 som det beste alternativet. Vidare ynskjer elevrådet at 



skulekrinsgrensa vert endra tilbake til slik den var før kommunesamanslåinga. 

Samarbeidsutvalet ved Austefjord skule 
Samarbeidsutvalet (SU) er kjent med at det er ulike meiningar i foreldregruppa om 
nedlegging av skulen. Ei god skyssordning er avgjerande for at saka ikkje skal 
verte konfliktfylt. 

SU meiner skulekrinsgrensa bør opphevast, slik at Austefjord, Bjørke, Viddal og 
Hornindal blir ein del av Stor-Øyra skulekrins. Vidare meiner SU at elevar bør få 
velje annan skule enn nærskulen utan at det gir skysskostnader for dei føresette. 
Alternativt meiner SU at fellesnemndsvedtaket om ny skulekrins bør opphevast. 

SU støttar skyssalternativ 2, men etterlyser svar på kven som skal få dei trygt på 
bussen. 

Skyssen til Hornindal gir venting på Kalvatn, og SU meiner det er vanskeleg å sjå 
føre seg at dette vil fungere godt. 

Administrasjonen sin kommentar: 

Ei ordning der krinsgrenser vert oppheva, og elevar fritt får velje skule og 
kommunen betalar skyssen fullt ut, er frå administrasjonen sin ståstad ikkje 
tilrådeleg. Elevar som ikkje går på nærskulen sin har ikkje rett på fylkeskommunal 
skyss, og det vil gje kommunen ekstra utgifter. Det kan skje at det då må setjast 
inn særskilt skyss med store ekstrakostnader. 

FAU og foreldre ved Austefjord skule 
FAU og foreldre ved Austefjord skule legg stor vekt på organisering av 
skuleskyssen i sin uttale og at fokus må vere å gi dei aller minste ein trygg og 
kortast mogeleg skuleveg. Dei meiner kommunen og fylket må gå i ein betre dialog 
for å kunne gi ein betre skyss. 

FAU og foreldra ser at skyssalternativ 2 er betre tidsmessig, men er kritiske til at 
følgjeperson ikkje er tilrådd i dette skyssalternativet. Er også kritisk til at begge 
skyssalternativa føreset at elevane går av ved høgskulen om morgonen. 

FAU og foreldra meiner også at skyssalternativet mot Hornindal må vere meir 
effektivt. 

Når det gjeld skulekrinsgrense er det noko FAU og foreldra synest er vanskeleg å 
ta stilling til. Fleire heller mot Volda som alternativ og nokre mot Hornindal. FAU og 
foreldra meiner det ikkje er akseptabelt at nokre vil måtte koste skyssen sjølve viss 
dei vel ein anna skule enn nærskulen. 

Administrasjonen sin kommentar 

I høyringsnotatet heiter det a «nokre vil kunne få lengre reiseveg til/frå barnehage». 

Administrasjonen ser likevel at det truleg er få, om nokon, som ikkje får lenger 
reiseveg. 

Når det gjeld skyss er det lagt opp til at elevane går av bussen ved høgskulen. Dei 
treng ikkje krysse E39, og dei vil på den måten vere inne på høgskuleområdet med 
kort veg til Øyra skule. Elevane kan her få følgje til og frå skulen til dei kjenner seg 



trygge. Administrasjonen har fått stadfesta frå fylkeskommunen at returskyssen 
kan gå frå høgskulen kl 13.55. Elevane treng heller ikkje då å krysse E39, sidan 
bussen då er på veg til haldeplassen for å ta på eldre elevar som skal i retning 
Austefjord. 

Følgjeperson var lagt inn som forslag i skyssalternativ 1, som har den lengste 
reisetida om morgonen. Skyssalternativ 2, som administrasjonen vil tilrå, har 
kortare reisetid. Skysstilbodet i kommunen må vere likeverdig, og det er andre 
elevar i kommunen som har lang reiseveg til skulen utan at det er sett inn 
følgjeperson. 

Utdanningsforbundet Volda 
I Utdanningsforbundet sin uttale er det lagt ved uttalar frå fleire klubbar. 
Administrasjonen referere her berre til det som er uttalen frå Utdanningsforbundet 
Volda. 

Utdanningsforbundet (UDF) støttar forslaget om å legge ned drifta ved Austefjord 
barnehage og Austefjord skule. 

Når det gjeld krinsgrense meiner UDF det beste alternativet er å reversere 
vedtaket i fellesnemnda. 

UDF meiner skyssalternativ 2 er det beste, men meiner det i tillegg bør setjast inn 
følgjeperson. Sidan bussen er ved høgskulen kl 08.10, meiner UDF at det ikkje er 
naudsynt å endre starttidspunktet på skuledagen til 08.20. Ei evt endring meiner 
UDF vil få store konsekvensar for elevar, foreldre og ikkje minst tilsette. 

Til sist støttar UDF tilrådinga om å la elevar frå Hjartåbygda som har start på 
Bratteberg skule få avslutte barneskuletida der. 

Administrasjonen sin kommentar: 

Skyssalternativ 2 har ein ekstrakostnad på kr 250 000,- pr år. Det er ein kostnad 
administrasjonen kan tilrå sidan det kortar ned reisetida og utset 
avreisetidspunktet. Følgjeperson i tillegg vil gje ein ytterlegare kostnad 
administrasjonen ikkje kan tilrå både ut i frå dei økonomiske vurderingar samt at 
skyssen i kommunen må vere likeverdig. Det er andre elevar i kommunen som 
også har lang reiseveg til skulen utan at det der er sett inn følgjeperson. 

Administrasjonen kan ikkje sjå at det kan gje store konsekvensar korkje for elevar, 
foreldre eller tilsette å framskunde skulestart frå kl 08.30 til kl 08.20. Denne 
endringa vert tilrådd for å korte ned tida frå elevane i Austefjorden forlet heimen til 
skulen startar. 

Samarbeidsutvalet ved Austefjord barnehage 
Samarbeidsutvalet (SU) har i sin uttale hatt fokus på barnehagen, men er klare på 
at det må vere ei heilskapleg vurdering som må ligge til grunn og at både 
barnehagen og skulen er avhengige av kvarandre. 

Foreldregruppa er tydelege på at dei ynskjer å behalde barnehagen i Austefjorden. 
Dei ser verdien av å ha ein barnehage, og føler at barna deira trivest og har det 
godt. Reiseveg er også eit argument, sidan eit stort fleirtal vil få lenger reiseveg 
viss ein skal til barnehage i Volda eller Hornindal. 



Personalgruppa løftar fram moment som talar både for og i mot drift av ein liten 
barnehage. Små grupper gjer at ein som tilsett kjenner at ein rekk over alle barna, 
og det er ein kvardag med mindre stress både for vaksne og barn. 

Samstundes peikar dei tilsette på at ein liten barnehage er sårbar på fleire måtar. 
Ein ser at dei eldste saknar fleire å leike og vere saman med. Vidare gir eit lågt 
barnetal ei lita personalgruppe som er svært sårbar ved fråvære. Fagleg sett kan 
ein kjenne seg einsam i ei lita tilsettgruppe. 

Både foreldre og tilsette ser fordelar og ulemper, og det er vanskeleg å ta stilling til 
kva som veg tyngst av desse. 

Foreldra i Austefjord barnehage 
I eigen uttale er foreldre i Austefjord barnehage klare på at dei ynskjer vidare drift 
av Austefjord barnehage. Foreldra si oppleving er at barnehagen er ein trygg plass 
der borna vert sett og at barnehagen er inspirerande, utviklande og positiv for 
borna. 

Foreldra peikar på at barna får ein trygg overgang til skulen. 

Vidare viser foreldra til at det vert vanskeleg å få kvardagen til å gå opp utan ein 
lokal barnehage. Foreldra meiner at ein treng barnehage lokalt for å nå målet om å 
redusere negativ folketalsutvikling. 

Kalvatn Grendalag 
Kalvatn grendalag er opptatt av kva tilbod som evt skal erstatte det ein hadde før, 
og der er skyssen heilt sentral. Grendalaget forheld seg berre til skyssalternativ 1 i 
sin uttale sidan det er alternativet som er fullfinansiert av fylkeskommunen, og 
dermed er det einaste som er garantert på lang sikt. Dette alternativet meiner 
grendalaget er for dårleg, og at drift av skulen må halde fram av den grunn. 
Grendalaget saknar busstider frå Osdal til Volda i alternativ 1. 

Når det gjeld skulekrinsgrenser peikar grendalaget på fleire moment, utan å ha ei 
klar meining om kvar ei slik grense bør gå. 

Administrasjonen sin kommentar: 
Når det gjeld organisering av skyss og skysstider, skriv administrasjonen i sitt 
høyringsdokument at det vert tilrådd å endre krinsgrensa slik at elevar frå Høydal 
og Fyrde får Øyra skule som sin nærskule. Når skyssordningar blir presentert er 
det difor med det som utgangspunkt. Det er difor ikkje vist noko skyssordning frå 
Osdal til Volda, sidan elevar frå Kalvatn og Osdal etter administrasjonen si tilråding 
vil få Hornindal skule som sin nærskule. 

Austefjord grendalag 
Grendalaget i Austefjorden observerer at eit stort fleirtal av foreldre ynskjer at 
elevane skal gå på skule i Volda, og det er positivt at dei blir høyrt av 
administrasjonen på dette. Samstundes meiner grendalaget at skuleskyss bør 
dekkast av kommunen same kva skule elevane måtte ynskje å gå på. Austefjord 
grendalag ynskjer ikkje å ta stilling til skulekrinsgrenser. 

Administrasjonen sin kommentar: 
Det er tidlegare kommentert at administrasjonen ikkje tilrår at ein endra praksis når 
det gjeld søknader om å gå på anna skule enn nærskulen. I handsaminga av slike 



søknader er det ein føresetnad at dei føresette betalar skuleskyssen. 

Høydal Vel/grendalag 
Grendalaget skriv at skulen er eit viktig knutepunkt som er samlande og positivt. Å 
legge ned skulen vil etter grendalaget si meining vere i strid med kommunen sin 
målsetnad om å stimulere til busetnad på bygdene. Samstundes ser grendalaget at 
det kan vere positivt for barn og unge å ha fleire å spele på i same aldersgruppe 
når det kjem til skulekvardagen. Det å vere i eit større miljø kan for mange vere 
bra. 

Grendalaget er opptatt av skuleskyssen, og er særleg uroleg for dei yngste 
elevane. Ei ordning der ein 1. klassing må ut døra kl 07.00 og vere til skulestart 
08.30 er uakseptabelt. Grendalaget meiner det må vere ein følgjeperson som tek i 
vare dei yngste elevane. 

Når det gjeld barnehage meiner grendalaget at bygda og fjorden må få behalde eit 
slikt tilbod. 

Administrasjonen sin kommentar 
Skyssordninga administrasjonen tilrår gjer at ein elev i Høydalen går på bussen kl 
07.35, og det er tilrådd at skulen startar 08.20. Reisetida på bussen vil vere 35 min. 
Med tanke på geografi og avstand, vurderer administrasjonen dette som ei god 
skyssordning. 

Elevrådet ved Øyra skule 
Elevrådet ved Øyra skule ynskjer elevar frå Austefjorden velkomne til skulen. Det 
er alltid spanande med nye klassekameratar. Elevrådet meiner alternativ 2 er den 
beste skyssordninga. 

Samarbeidsutvalet ved Øyra skule 
Samarbeidsutvalet (SU) støttar skyssalternativ 2, men med følgjeperson. 
Samstundes ynskjer SU at det blir rekna på kva ei slik ordning vil koste, og evt 
kven som skal ha ei slik oppgåve. 

Ei endring av skulestart frå 08.30 til 08.20 meiner Su vil gje store konsekvensar 
både for elevar, føresette og tilsette. Starttidspunktet bør difor ikkje endrast. 

Administrasjonen sin kommentar 
Endra starttidspunkt frå 08.30 til 08.20 vil krevje justering av rutinane til både 
elevar, foreldre og tilsette, men administrasjonen kan ikkje sjå at dette vil gje store 
konsekvensar. 

 

Saksopplysningar 
Volda kommune er minsteinntektskommune, har vesentleg høgare gjeld og høgare 
driftsutgifter enn dei kommunane vi samanliknar oss med. Kommunen har store 
investeringsbehov der ny ungdomsskule er det største enkeltprosjektet som 
kommunestyret har prioritert i økonomiplanen. Kommunen brukte oppsparte midlar 
(disposisjonsfond) for å balansere drifta i 2019, og det er lagt inn bruk av 
disposisjonsfond for å balansere kvart av åra i 2020 – 2023. I tillegg er det lagt inn 
større kutt i drifta kvart av desse åra for å ha balanse mellom inntekter og utgifter. 
Strategien til kommunestyret i gjeldande økonomiplan er å gjennomføre eit 
innsparings- og effektivitetsprogram på ca 46 millionar kroner for å skape balanse i 



drifta og finne dekning for auka renter og avdrag til låneopptak til investeringar på 
ca 360 millionar kroner. Fylkesmannen har i si uttale til budsjettet for 2020 peikt på 
at driftsnivået er for høgt. Samtidig har Fylkesmannen oppmoda om at kommunen 
vurderer investeringsnivået pga av høg lånegjeld. Med bakgrunn i situasjonen og 
kommunestyret sin strategi i gjeldande økonomiplan, vert energien i 
organisasjonen brukt på å redusere drifta og utgreie tiltak for ta ned drifta dei 
komande åra. KS Konsulent si KOSTRA-analyse peikar på det same som 
Fylkesmannen og er spesifikk på potensialet for å redusere drifta. Rapporten frå 
dei stiller opp nokre problemstillingar som kommunen vert oppmoda å jobbe ut frå: 
 

· Kva for oppgåver skal kommunen drive med og ikkje drive med? 
· Kva er kommunen sine kjerneoppgåver og kva er utfyllande oppgåver som ein 

kan prioritere viss ein har handlingsrom for det? 
· Kva standard (kvalitet) og nivå (volum) skal det vere på tenestene? 
· Kvar skal tenestene driftast frå/kva for lokasjonar? 

Alle tenesteområde vert utfordra på å tenkje heilskap og medverke til å 
effektivisere og frigjere midlar til å prioritere tenester med veksande behov og til 
dekning av auka renter og avdrag. Den demografiske og sosiale utviklinga, samt 
oppgåveoverføring i samband med samhandlingsreforma, viser at det er i helse- og 
omsorgstenestene kommunen får dei største utfordringane i åra framover. Her må 
det også effektiviserast, og i tillegg er det behov for å omprioritere ressursar frå dei 
andre sektorane for å styrke helse- og omsorgssektoren. 

I innleiinga til budsjettet for 2020 skriv kommunedirektøren mellom anna: 

Vi opplever at også inntektsveksten i 2020 vert svært låg. Dette skaper svært 
store utfordringar, og det går tungt inn på meg at vi må foreslå så dramatiske 
tiltak for å ha balanse i økonomien. 

Eitt av tiltaka kommunedirektøren viser til er nedlegging av barnehage- og 
skuledrifta i Austefjorden. Dette tiltaket låg inne med ei innsparing på 2,7 mill i 
framlegg til budsjett og økonomiplan. Gjennom bruk av oppsparte fondsmidlar valte 
kommunestyret å finansiere vidare drift i 2020. 

I økonomiplanen er det ikkje lagt inn finansiering for drift av Austefjord skule og 
barnehage utover 2020.  

Før kommunestyret kan gjere evt vedtak om nedlegging av drifta, skal saka vere 
forsvarleg opplyst, og sakshandsaminga skal følgje gjeldande reglar. Det inneber 
at saka skal ha vore på høyring før administrasjonen legg fram saka til politisk 
handsaming. 

Administrasjonen viser til høyringsdokumentet Nedlegging av Austefjord 
barnehage og Austefjord skule, Endring av skulekrinsgrense, og legg det til grunn i 
saka.  
 

Kommentarane i høyringsuttalane rettar seg hovudsakleg mot 

· Skulekrinsgrense 
· Skuleskyss 
· Skulestart Øyra 



· Barnehagen og skulen som verkemiddel for auka busetnad 

 

Saman med vurderinga av barnets beste, vil administrasjonen difor fokusere på 
desse punkta i saksframlegget. 

 
Skulekrinsgrense 
Gjeldande skulekrinsgrense er i tråd med det Volda kommune og Hornindal 
kommune vedtok i intensjonsavtalen mellom kommunane før samanslåing: 

          Austefjord skal inngå i opptaksområdet til Hornindal skule 

I det som heiter Indre Volda skulekrins inngår Høydal, Fyrde, Kalvatn, Bjørke, 
Viddal og Hornindal. 

I tråd med fellesnemnda sitt vedtak, vert det no også gjort vurderingar kring endring 
i krinsgrensa, sidan Austefjord skule vert tilrådd nedlagt. 

Administrasjonen oppfattar at det var eit politisk ynskje om å bygge ein ny og større 
skulekrins i den indre delen av kommunen i samband med kommunesamanslåinga 
for på denne måten styrke elevgrunnlaget til Hornindal skule.  

Det var til dels sterk motstand frå grendalag og foreldre i Austefjorden mot denne 
krinsinndelinga. Når saka no kjem opp på nytt, signaliserer foreldre at dei ynskjer 
Øyra skule i Volda sentrum som nærskule for barneskuleelevane viss skulen i 
Austefjorden vert nedlagt. Dette kom også fram i dialogmøtet administrasjonen 
hadde med foreldre 27.02.20. 

Grendalaga har ikkje kome med eintydige tilbakemeldingar i sine uttalar. Høydal 
grendalag skriv ikkje noko om det som gjeld krinsgrense. Austefjord grendalag 
ynskjer ikkje ta stilling til spørsmålet, medan Kalvatn grendalag ikkje er eintydig i 
sin uttale. 

Sidan 2018 har barn og elevar frå Bjørke og Viddal hatt sitt barnehage- og 
skuletilbod i Hornindal. Administrasjonen vurderer at det geografisk kan vere 
naturleg å sjå grunnkrinsen Kalvatn i samanheng med Bjørke og Viddal. På den 
måten vert delar av den politisk ynskte styrkinga av Hornindal skule sitt 
opptaksområde teke vare på. 

Administrasjonen rår difor til at skulekrinsgrensa vert endra ved at Høydal og Fyrde 
grunnskrinsar vert teke inn i Stor-Øyra skulekrins. Elevane i desse grunnkrinsane 
får Øyra skule og Volda ungdomsskule som sine nærskular. 

Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal vil då utgjere Indre Volda skulekrins, og får 
Hornindal skule som sin nærskule. Indre Volda skulekrins vil etter det sjå slik ut: 



 
Indre Volda skulekrins 

 
 
Skuleskyss 
Ved ei nedlegging av Austefjord skule blir skyssordninga for elevane viktig, og det 
er høyringspartane også opptekne av. 

Møre og Romsdal fylkeskommune er ansvarleg for skuleskyssen, men den skal 
organiserast i samråd med kommunen. Administrasjonen sitt mål har vore å finne 
fram til ei best mogeleg skyssordning for elevane i samarbeid med 
fylkeskommunen. I høyringdokumentet er det skissert to alternativ, der det eine 
vert delfinansiert av kommunen for å korte ned reisetida for elevane. 

Administrasjonen rår til at elevar frå Kalvatn grunnskrins skal gå på skule i 
Hornindal saman med elevar frå Bjørke og Viddal. Skyss for elevane frå Bjørke og 
Viddal er etablert og innarbeidd. Den blir av den grunn ikkje kommentert meir her. 

For elevar frå Kalvatn og Osdal som får Hornindal skule som sin nærskule, vil 
skyssordninga bli på følgjande måte (det er pr no ikkje elevar på strekninga Nes-
Kalvatn): 

Skyssordning før skulestart: 

Frå Osdal          kl 08.20 
Frå Kalvatn           kl 08.30 
Skulestart          kl 08.50 
 

Skyssordning etter skuleslutt: 

Sidan drosjen først må til Otterdal, får elevane ventetid med tilsyn frå skulen 
er slutt 14.30 til kl 15.00. Drosjen går då direkte til Kalvatn og vidare til Osdal. 
Reisetida vert estimert til 20 min frå skulen til Osdal. 

 

For elevar frå Høydal og Fyrde som får sin nærskule i Volda sentrum rår 



administrasjonen til følgjande skyssordning: 

Skyssordning før skulestart: 

          Frå Høydal           kl 07.35 
          Frå Fyrde          kl 07.50 
Frå Åsskaret          kl 08.00 
Høgskulen          kl 08.10          Elevane treng ikkje krysse E39 
Skulestart           kl 08.20 
 

Skyssordning etter skuleslutt: 

          Frå høgskulen           kl 13.55          Elevane treng ikkje krysse E39 
          Haldeplassen          kl 14.00 
          Åsskaret          kl 14.35 
          Fyrde                    kl 14.35 
          Høydal                    kl 14.55           
 

Første tida vil elevane vil bli møtt ved busshaldeplass og følgde til skulen. 

Etter skulen kan ein velje å la elevane gå på bussen ved høgskulen på veg til 
haldeplassen. Alternativet er at elevane får følgje til haldeplassen, og går på 
bussen der kl 14.00. 

Den skyssordninga som er skissert her får ein ekstra kostnad på kr 250 000,- pr år. 
Då har kommunen sikra ei skyssordning som er forsvarleg, og som må kunne 
sjåast på som likeverdig med skyssordninga til andre elevar i kommunen. Til 
samanlikning har ein elev frå Velsvika 45 min reise- og ventetid heim frå skulen. 

For at ordninga skal kunne seiast å vere likeverdig med skulesyssen andre stader i 
kommunen, finn administrasjonen ikkje å kunne tilrå følgjeperson.  

Kostnaden med ein evt følgjeperson er vanskeleg å estimere. Arbeidstida her vil i 
praksis bli ein time morgon, og ein time etter skuletid. Det åleine vil utgjere i 
overkant av 25 % stilling. I tillegg vil det kunne utløyse rett til delt dagsverk. Sjølv 
om det er knytt usikkerheit til grunnlaget, vil ein ut i frå dette måtte rekne med ein 
meirkostnad på minimum kr 150 000,- pr år. 

 

Opplysningar henta frå folkeregisteret viser følgjande elevtal skuleåret 2021/2022 
og fordeling på grunnkrinsane: 

 
7. klasse 

GUT Høydal  

    
6. klasse GUT Fyrde  
 GUT Høydal  
 GUT Kalvatn  
    
5. klasse JENTE Kalvatn Osdal 

 JENTE Fyrde  



 JENTE Høydal  
    
4. klasse JENTE Fyrde  
 GUT Fyrde  
 GUT Kalvatn  
 JENTE Fyrde  
    
3. klasse GUT Høydal  
 JENTE Fyrde  
 JENTE Kalvatn  
 GUT Fyrde  
    
2. klasse JENTE Høydal  
 JENTE Fyrde  
    
1. klasse GUT Fyrde  
 GUT Fyrde  
 GUT Høydal  
 JENTE Kalvatn  
__________ ___________ ___________  
f. 2016 INGEN   
    
f. 2017 GUT Fyrde  
 JENTE Fyrde  
 GUT Kalvatn  
 JENTE Kalvatn  
 JENTE Fyrde  
    
f. 2018 JENTE Fyrde  
 JENTE Fyrde  
 JENTE Kalvatn   
 JENTE Høydal  
    
f. 2019 GUT Fyrde  
 JENTE Fyrde  
 JENTE Kalvatn  

 

Skulestart ved Øyra skule 
For å korte ned tida frå elevane forlet heimen til skulen startar, rår administrasjonen 
til at skulestart ved Øyra skule vert endra til kl 08.20. 

Dette er innanfor det forskrift til opplæringslova § 1-6 seier om rammene for dagleg 
skuletid: 

          Undervisninga skal i regelen ikkje ta til før kl. 08.00 eller slutte etter kl 15.30. 

Lova legg til grunn at kommunen saman med fylkeskommunen skal bidra til at 
skyssordningane til elevane skal bli best mogeleg. Ei justering av starttidspunktet 



er eit bidrag i så måte, sidan ventetida bør kortast ned dess lengre reisetida er. 

Høyringsuttalar frå Utdanningsforbundet og SU ved Øyra skule hevdar framskunda 
start vil få store konsekvensar. Endringa krev noko endring i rutinane til både 
elevar, foreldre og tilsette, men administrasjonen ser ikkje at dette kan gje store 
konsekvensar. Volda ungdomsskule endra si starttid til 08.20 for få år sidan. 

 
Barnehagen og skulen som verkemiddel for auka busetnad 
Fleire av grendalaga peikar på at barnehagen og skulen er eit samlingspunkt i 
bygda, og ei nedlegging strir mot kommunen sitt uttalte mål om å redusere negativ 
folketalsutvikling. 
 
Det må vere rett å seie at Volda kommune har investert mykje i skulebygningar og 
satsa både på barnehage og skule i bygdekrinsane. Både i Austefjorden, Folkestad 
og Dalsfjorden står det etter måten nye og gode skulelokale inkl symjebasseng. 
Inntil ungdomssteget vart flytta frå Austefjord skule for få år sidan, har det vore 
både barnehage og barne- og ungdomsskule i alle desse krinsane. 
 
Dette synest ikkje å kunne hindre nedgang i elev- og folketal i krinsane. Ser ein 10 
år attende har utviklinga for barneskulane vore slik: 
 

 



           

 
 
 
 
 
Sør-Trøndelag fylkeskommune bestilte i 2015 eit kunnskapsnotat frå 
Bygdeforskning i samband med arbeid med ein skulebruksplan. I dette 
kunnskapsnotatet kjem det fram at det er relativt lite forsking på kva 
skulenedlegging har å seie for lokalsamfunnet. Lokalsamfunnet vert skildra som 
viktig for elevane og undervisninga, ei trygg ramme og kjelde til kunnskap. Skulen 
som viktig rolle i og for lokalsamfunnet er sjeldnare kasta lys på. «Sjølv ikkje i 
Noreg kor vi er notorisk opptekne av alt som kan påverke folketalet i distrikta, er 
det gjort særleg mange analysar av kva verknad nedlegging eller 
etablering/styrking av skulen kan bety i denne samanheng» (Båtevik m.fl. 2013:11). 
 
Det er ikkje tvil om at barnehage og skule har noko å seie for lokalsamfunnet. 
Institusjonane representerer eit sosialt fellesskap og er kulturberarar. Det er vanleg 
og naturleg at den lokale motstanden mot nedlegging av ein barnehage og skule er 
sterk.  
 
Motivet for å flytte er dominert av sosiale og miljørelaterte motiv. Grunnskule og 
vidaregåande skule er ikkje mellom dei viktigaste motiva for å flytte til eller bli 

http://skoleogsm'e5samfunn.no/wp-content/uploads/2015/12/SFTK-leveranse-22.09.15.pdf
http://skoleogsm'e5samfunn.no/wp-content/uploads/2015/12/SFTK-leveranse-22.09.15.pdf


buande ein stad (Båtevik .fl. 2013, Sørlie m.fl. 2012). I forskingslitteraturen om 
grunnskulen ser det ut til å vere slik at skulenedlegging er ein konsekvens av at 
samfunnet vert uttynna, ikkje omvendt. 
 
I kunnskapsnotatet frå Bygdeforskning heiter det mellom anna: 
 

Telemarksforskning har på oppdrag fra Stange kommune gjennomgått en 
utredning av skolestrukturen i kommunen (Lie mfl. 2014). Her vurderes 
konsekvenser av endret skolestruktur, blant annet bosetning og attraktivitet. 
Også denne studien refererer til manglende støtte i forskningslitteraturen for at 
bygda dør dersom skolen legges ned. Det er imidlertid vanskelig å si hva som 
påvirker lokalsamfunnet og tilflytting på lang sikt. «Dersom befolkningen 
tynnes ytterligere ut etter skolenedleggelse, er det vanskelig å påvise at det 
skyldes nedleggelsen eller om det er et resultat av en utvikling som ville 
skjedd uansett» (op. cit.: 88-89). Lie mfl viser til Pettersen mfl (2001) som sier 
at i bygder der skolen blir lagt ned og det er lang vei til skolen stagnerer gjerne 
befolkningsutviklingen. I slike bygder er det gjerne utflytting, lite tilflytting og på 
sikt forgubbing og uttynning. Men også Pettersen mfl sier at en slik utvikling 
sjelden skyldes skolenedleggelse, men heller forhold knyttet til 
arbeidsmarkedet, næringsutvikling, befolkningssammensetning m.m. Når 
skolenedleggelse kommer på toppen forsterker det en allerede påbegynt 
nedgang i befolkningen. Informantene til Lie mfl (2014) er bekymret for hva 
som vil skje med bosetningen dersom skolen blir lagt ned, de tror folk vil flytte, 
ingen vil flytte til og at bygda vil dø – selv om dette ikke støttes av forskning. 
Men Lie mfl sier også at «På den andre side finner vi ikke forskning som sier 
at en skolenedleggelse ikke får negative konsekvenser på sikt» (s. 89), og 
viser at dette til variere med nærhet og avstand til ny skole. Økte utgifter til 
skoleskyss vil avhenge av om det allerede er skoleskyssordning eller ikke, og 
elevvelferd vil avhenge av alderen på elevene (eldre elever er mer positive til 
større skolemiljø enn de yngre 
 

Historia i Volda kommune sine eigne bygdekrinsar tyder ikkje på at eit barnehage- 
og skuletilbod har bidrege til å hindre redusert elevtal. Det er heller ikkje 
haldepunkt i det som er av forsking på området som støttar påstanden om at 
nedlegging av skulen er det som tynnar ut folketalet.  

 

Økonomiske vurderingar 
I høyringsnotatet er det estimert kva innsparingar avvikling av drifta ved Austefjord 
barnehage og Austefjord skule vil gje. Innsparingane blir differansen mellom sparte 
kostnader og utgifter i samband med endringa.  
 
Estimerte innsparingar ved å legge ned Austefjord barnehage og skule: 

 Sum pr år Merknad 

Drift, vedlikehald, reinhald, energi 1 000 000  

   

Redusert adm skule/SFO 700 000 70 % adm + 50 % ass 



Reduserte lærartimar 928 000 1,35 lærarårsverk 

Pedagog barnehage 250 000 50 % 

Andre innsparingar 80 000 Ulike funksjonar og redusert driftsbudsjett 

Kommunal del av skuleskyss - 250 000  

 2,7 mill  

 

Det er i berekninga teke høgde for at utgiftene vil auke noko i dei barnehagane 
som tek i mot barna frå Austefjorden. Det er også teke høgde for at lærarnorma 
gjer at mottakarskulen må få tilført fleire timar for elevane frå Austefjorden. 

I høve til det som var lagt inn som estimert innsparing i budsjettet for 2020, er det 
her midlar til å optimalisere skyssen. 

Den økonomiske situasjonen i Volda kommune må sjåast i ein heilskap. 
Kommunen har store investeringsbehov der ny ungdomsskule er det største 
enkeltprosjektet kommunestyret har prioritert, og strategien til kommunestyret i 
gjeldande økonomiplan er å gjennomføre eit innsparings- og effektivitetsprogram 
på ca 46 millionar kroner for å skape balanse i drifta og finne dekning for auka 
renter og avdrag til låneopptak til investeringar på ca 360 millionar kroner. 

 

Kommunen brukte oppsparte midlar  (disposisjonsfond) til å balansere drifta i 2019, 
og det er lagt inn bruk av disposisjonsfond for å balansere kvart av åra i 2020 – 
2023.  

KS Konsulent har i si KOSTRA-analyse peika på kvar kommunen har potensiale til 
å redusere kostnader. I sin rapport skriv KS Konsulent mellom anna: 

KS konsulent anbefaler Nye Volda å analysere nærmere fremtidig 
elevtallsutvikling og utrede hva de økonomiske besparelsene kan gi i fht. 
reduksjon i antall elevgrupper ved bl.a. en nedleggelse av Austefjorden skole 
samt å samle alle ungdomsskoleelvene i Volda sentrum 

 

Barnets beste  
På Barneombodet si nettside heiter det mellom anna:  

Noen ganger kan voksne bestemme noe annet enn det som er best for barn, 
men da skal de ha veldig gode grunner.  

 
Jfr barnekonvensjonen artikkel 3, skal denne saka til liks med andre saker som 
vedkjem barn, ta omsyn til barnets beste. Omgrepet barnets beste vert oftast brukt 
i barnefordelingssaker, men i all kommunal forvaltning som vedkjem barn skal 
barnets beste vere eit grunnleggande omsyn. Det beste for barnet er likevel ikkje 
det einaste relevante i saka, og når ein skal ta omsyn til det beste for fleire barn i 
same sak, må ein finne ei løysing som tek vare på alle omsyna og alle barna.  
 



Ein må vurdere i kva grad tilbodet barna og elevane får ved ei endring veg opp for 
evt ulemper endringa fører med seg. Vidare må ein vurdere om dei økonomiske 
grunnane veg tungt nok til at ein aksepterer ulempene ved ei endring. 
 
I denne saka skal det beste for både eit bestemt og ubestemt tal barn og elevar 
takast omsyn til. Tilrådinga til vedtak vil få konsekvensar for både noverande og 
framtidige barn og elevar i Høydal, Fyrde og Kalvatn. 
 
Alle barnehagebarn vil få plass i annan barnehage. 
 
Ingen elevar vil gå i grupper som er større enn det som er tryggleiksmessig og 
pedagogisk forsvarleg, og i alle grupper skal lærarnormen vere oppfylt. Alle elevar 
vil få tilbod om skulefritidsordning på sin nærskule.  
 
Elevane vil få lenger veg til skulen, men opplæringslova skal sikre at 
fylkeskommunen organiserer ein tenleg skyss. I tilrådinga til vedtak ligg det inne ei 
heving av standarden på skuleskyssen ved at Volda kommune finansierer eit betre 
skysstilbod enn det fylkeskommunen legg opp til. Skyssentilbodet som er skissert i 
saka vert vurdert som likeverdig med annan skyss i kommunen.  
 
Volda kommune står ved eit skifte der det er naudsynt med endring for å kunne 
frigjere midlar til investeringar innan grunnskuledrifta. Det er behov for ny 
ungdomsskule, og kommunen treng betre symjeanlegg til grunnskuleelevane.  
 
I den grad ei nedlegging av Austefjord skule måtte føre til ulempe for enkeltelevar, 
veg omsynet til ei samla gruppe grunnskuleelevar og behovet for midlar til 
naudsynte investeringar tungt. 
 
Nedlegging av barnehagen og skulen i Austefjorden vil gje barn og elevar eit større 
fagleg og sosialt fellesskap.  
 
Både elevrådet ved Austefjord skule og foreldra er høyrde i saka, og det er 
organiseringa av skyssen som er eitt av dei springane punkta i saka. Tek ein 
omsyn til geografien og avstandane, er det administrasjonen si vurdering at 
skyssen det blir lagt opp til er forsvarleg og så god som det let seg gjere å få den. 
 
Det er også eit val å oppretthalde skulestrukturen slik den er i dag, og omsynet til 
barnets beste vil også då gjere seg gjeldande. Å oppretthalde strukturen vil gje 
skuleeigar mindre rom til å frigjere midlar til naudsynte investeringar som vil kome 
alle elevane til gode. 
 
Administrasjonen har forståing for uroa foreldre kan kjenne på når det kjem 
framlegg til strukturelle endringar i skuledrifta. Samstundes finn administrasjonen 
det vanskeleg å forsvare ein struktur som ikkje er økonomisk berekraftig, og som 
på sikt vil gje alle elevane i grunnskulen i Volda eit redusert tilbod.  
 
           
Vurdering og konklusjon: 
Denne saka er på mange måtar ein prøvestein på det omfattande spare- og 
effektiviseringsprogrammet i gjeldande økonomiplan. Kommunestyret vil i tida som 
kjem verte utfordra på tiltak som vil ha større konsekvensar for tenestene og 
brukarane. Det er kommunestyret som må ta stilling til om ein vil gjennomføre 



omprioriteringar i drifta eller evt ta vekk investeringar. 
 
Avgjerder knytt til skulestruktur ligg i kjerneområdet av den kommunale 
handlefridomen, og må bygge på kommunestyret sine økonomiske, politiske og 
samfunnsmessige prioriteringar. Volda kommune står ved eit skifte der det er 
naudsynt med endring. Skal kommunen greie å yte gode tenester og samstundes 
realisere store og naudsynte investeringar, må ein dreie ressursar frå barnehage 
og skule i retning av færre einingar som bind opp ressursar.  
 
I økonomiplanen er drifta av Austefjord barnehage og Austefjord skule ikkje 
finansiert lenger enn ut 2020. Kommunedirektøren tilrår drift av einingane fram til 
31.07.2021 og legg vekt på at det er til barnets beste at ei endring ikkje skjer midt i 
eit skuleår. Sidan drifta ikkje er finansiert lenger enn til 31.12.2020, må drift første 
halvår i 2021 finansierast av disposisjonsfondet. 
 
Det var til dels sterk motstand mot den skulekrinsgrensa som vart vedteke av 
fellesnemna i samband med ny kommune. Særleg frå foreldra i Høydalen og Fyrde 
har administrasjonen oppfatta ynskje om at krinsgrensa skal endrast slik at elevane 
får skuletilbodet sitt i Volda sentrum. Når administrasjonen har tilrådd å endre 
skulekrinsgrensa slik at Høydal og Fyrde vert teke inn att i Stor-Øyra krins, er det 
ingen av grendalaga som har uttalt seg eintyding mot det. Ein skulekrins der 
Kalvatn, Bjørke, Viddal og Hornindal inngår, tek i vare delar av det som var eit 
politisk ynskje om å styrke grunnlaget for Hornindal skule. 
 
Når det gjeld det pedagogiske tilbodet, er det administrasjonen si vurdering at barn 
og elevar vil få høve til å kome til større faglege og sosiale fellesskap. Leik og 
læring skjer i samhandling med andre barn, elevar og vaksne, og det vil ligge betre 
til rette for det i større miljø. 
 
Mange av høyringspartane er opptekne av skuleskyssen. I det framlegget 
administrasjonen rår til, går kommunen inn med midlar for å heve kvaliteten på 
tilbodet. Avstandar og geografi gjer skyssen utfordrande, men det skyssopplegget 
som vert tilrådd vurderer administrasjonen som forsvarleg. 
 
Når fordelar og ulemper vert vekta, finn administrasjonen at omsynet til barnets 
beste er teke i vare. 
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Skulevegen er viktig for å gje barn noko mosjon. Elevar som vert skyssa til skulen 
får mindre mosjon enn dei elevane som syklar eller går til skulen, og dette kan ha 
negativ konsekvens for helsa til elevane, viss det ikkje blir kompensert for på andre 
måtar. 
 
Mange av elevane i Austefjorden har allereie skuleskyss, men ei nedlegging av 
skulen vil gje elevane lenger skuleskyss. 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Oppvekst 
Austefjord barnehage 
Austefjord skule 
 

 



 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Administrasjonen si tilråding 
 

1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert lagt ned frå 

01.08.2021. 

 

2. Som alternativ til barnehagen i Austefjorden er det tilbod både i Grodås og i 

Volda sentrum. 

 

3. Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert nedlagt, vert forskrift 

om skulekrinsgrenser endra. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde vert teke inn i 

Stor-Øyra skulekrins. Elevar frå Høydal og Fyrde og Hjartåbygda får Øyra 

skule som sin nærskule. 

 

Kalvatn, Bjørke og Hornindal vil etter dette høyre til Indre Volda skulekrins. 

 

4. Det vert bede om innspel til to alternativ til skuleskyss: 

 

Alternativ 1:  

Skyss der det blir sett inn følgjeperson frå/til Fyrde i perioden 01.08 – 31.12 

kvart skuleår så lenge det er 1. og 2. klassingar som nyttar skyssen. 

 

 Alternativ2: 

Forbetra skyss der reisetida vert korta ned for elevar frå Høydal og Fyrde. 

Denne skyssen har ein ekstrakostnad på kr 250 000,- + mva pr år. Det vert ikkje 

tilrådd følgjeperson i dette alternativet. 

 

5. For å få i stand ein rasjonell skyss som tek omsyn til reisetid for elevane, vert 

dagleg skulestart ved Øyra skule endra til kl. 08.15 ved skyssalternativ 1 eller 

kl. 08.20 ved skyssalternativ 2. 

 

6. Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule, får avslutte 

barneskulen der. Ein må pårekne ein ekstra skysskostnad på kring kr 60 000 pr 

år, sidan Bratteberg formelt ikkje vil vere nærskulen til elevane. 
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Bakgrunn for saka 
Kommunestyret har vedteke eit investeringsprogram i økonomiplanen på om lag 360 mill. For 

å frigjere dekning av kapitalkostnadene med investeringane, samt dekkje utgiftene i tenester 

med auka tenestebehov, har kommunestyret vedteke eit innsparings- og 

effektiviseringsprogram på kr 46 mill. I 2020 er det vedteke at oppvekstsektoren skal ta ned 

drifta med 875 000, og i 2021 er det lagt til grunn at oppvekstsektoren skal ta ned drifta 

ytterlegare med kr med kr 5,9 mill.  

I innleiinga til budsjettet for 2020 skriv kommunedirektøren mellom anna: 

Vi opplever at også inntektsveksten i 2020 vert svært låg. Dette skaper svært store utfordringar, 

og det går tungt inn på meg at vi må foreslå så dramatiske tiltak for å ha balanse i økonomien. 

Eitt av tiltaka kommunedirektøren viser til er nedlegging av barnehage- og skuledrifta i 

Austefjorden. Dette tiltaket låg inne med ei innsparing på 2,7 mill i framlegg til budsjett og 

økonomiplan. Gjennom bruk av oppsparte fondsmidlar valte kommunestyret å finansiere 

vidare drift i 2020. 

I økonomiplanen er det ikkje lagt inn finansiering for drift av Austefjord skule og barnehage. 

Ein kan ikkje drifte desse to institusjonane med dekning over disposisjonsfondet. 

Før kommunestyret kan gjere evt vedtak om nedlegging av drifta skal saka vere forsvarleg 

opplyst, og sakshandsaminga skal følgje gjeldande reglar. Det inneber at saka skal ha vore på 

høyring før administrasjonen legg fram saka til politisk handsaming. 

 

Drifta av Austefjord skule har vore oppe til vurdering i fleire rundar dei seks siste åra. 

I 2014 gjorde kommunestyret vedtak om at drifta ved skulen skulle halde fram, men at drifta 

ungdomssteget skulle leggast ned viss det var mindre enn 10 elevar. Samstundes vart det gjort 

vedtak om at Austefjord skulekrins skulle bli ein del av Stor-Øyra skulekrins.  

I 2016 var drifta opp til vurdering på ny. Det vart gjort vedtak om at sju elevar på eit 

ungdomssteg er for lite, men grunna skyssen vart drifta av ungdomssteget oppretthalde. 

Samstundes vart det nedsett ei arbeidsgruppe som skulle arbeide for å få til ei best mogleg og 

langsiktig løysing for ungdomsskuleelevane frå Austefjorden.  

I april 2018 vart det gjort vedtak om nedlegging av ungdomssteget ved skulen, og elevane vart 

flytta til Volda ungdomsskule. 

I 2018 var også drifta av barnehagen oppe til vurdering. Her vart det av kommunestyret gjort 

vedtak om at barnehagen skulle halde fram drifta. Det vart samstundes gjort vedtak om at 

mogelegheitene for eit oppvekstsenter skulle greiast ut. 
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Sak om mogeleg oppvekstsenter vart handsama i kommunestyret i desember 2018. 

Kommunestyret valde å utsetje saka utan at det vart bede om vidare utgreiing frå 

administrasjonen si side. 

I samband med ny kommune måtte nye skulekrinsgrenser fastsetjast, og i fellesnemnda vart 

det i møte 07.03.2019 gjort følgjande vedtak: 

1. Fellesnemnda for Volda kommune går inn for at det i samband med samanslåing av 

Volda og Hornindal kommunar vert opprette ny skulekrins som omfattar gamle 

Austefjord skulekrins, Bjørke, Viddal og Hornindal. Framtidige elevar frå Bueide får 

Hornindal skule som sin nærskule. Krinsen får namnet Indre Volda skulekrins.  

2. Elevar som har teke til ved Volda ungdomsskule får gå ferdig grunnskulen der viss dei 

ynskjer det. Volda kommune tek ansvar for kostnadene til skuleskyss for desse elevane.  

3. Dersom det skulle bli strukturendringar i det omtalte området, skal nærskule vurderast 

på nytt.  

 

Vedtaket inneber at ungdomsskuleelevar i Austefjorden har Hornindal skule som sin 

nærskule, og dei første elevane frå Austefjorden skal ta til hausten 2020. 

Det var strid om vedtaket om nye skulekrinsgrenser, og det var sterke røyster for at særleg 

elevar i Høydalen og Fyrde ynskte seg mot Volda sentrum framfor Grodås. 

Skuleåret 2020/2021 er det fem elevar i Austefjorden skule som skal ta til i ungdomsskulen, og 

etter krinsgrensene ta til ved Hornindal skule. Alle desse elevane har søkt om å få gå på Volda 

ungdomsskule og fått det innvilga. I tillegg er det innvilga ein søknad frå ein barneskuleelev 

om å få gå siste året i barneskulen i Volda sentrum. 

Barnehage- og skulestruktur ligg i kjerneområdet for det kommunale sjølvstyret, og det er opp 

til kommunestyret å vege ulike omsyn opp mot kvarandre. 

Volda kommune står ved eit skifte der det er naudsynt med endring. Skal kommunen greie å 

yte gode tenester og samstundes realisere store og naudsynte investeringar, må ein dreie 

ressursar i barnehage og skule i retninga av færre einingar som bind opp ressursar. 
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Kort om barnehage- og skuledrift i Volda kommune 

 

Barnehage 

I Volda kommune er det reell full barnehagedekning og eit desentralisert tenestetilbod.  

Kommunen oppfyller ikkje berre lovkrava, men kan gje plass også til barn utan lovfesta rett. 

Målet om 50 % pedagogtettleik ser ein på som nådd ved oppstart av nytt barnehageår hausten 

2016, og det er stor aktivitet og målretta utviklingsarbeid på gang i Voldabarnehagen.  

Går ein attende til 1973 var det plass til 5 % av alle førskulebarn i barnehage i Noreg, og i 

mange kommunar var det mest ikkje plassar. I tråd med samfunnsutviklinga vart det eit 

aukande behov for barnehageplassar mot slutten av 1970-talet og utetter på 1980-talet. Mange 

barnehagar såg dagens lys etter private initiativ, så også i Volda.  

Kommunane fann stundom å kunne gje noko støtte til private initiativ. I Volda har barnehagar 

til dømes fått gratis tomt av kommunen, eller kommunen betalar bygsleavgift for grunnen. 

Fleire private barnehagar har fått kommunal bankgaranti i samband med bygging og/eller 

utviding av barnehagen.  

Strengt teke er det berre Sollia og Engeset barnehage som er bygde i kommunal regi og 

formålstenleg  geografisk plasserte etter kommunen sine vurderingar då dei vart bygde. 

Barnehagane på Mork, Austefjord, Folkestad og Lauvstad har kommunen overteke etter at dei 

først starta opp etter initiativ frå foreldre. Kommunen tok over Oppigarden barnehage etter at 

Møre og Romsdal fylkeskommune, som då var sjukehuseigar, valde å legge ned barnehagen i 

2009. 

Skulle kommunen starte barnehagedrift i dag, er det lite truleg at strukturen hadde vore slik 

den er no, med mange små einingar. Volda kommune har 8 kommunale og 7 private 

barnehagar. I tillegg har kommunen ein open barnehage. Tabellen under viser talet på 

barnehagar i Volda og samanliknbare kommunar.  

Samla tal barnehagar, kommunale og private  Tal barn pr barnehage i snitt  

Nye Volda 15 Nye Volda 35 

Ørsta 11 Ørsta 52 

Ulstein 8 Ulstein 62 

Herøy 9 Herøy 49 
Kostra 2018 

Nokre av bygdebarnehagane i Volda er vesentleg mindre enn bygdebarnehagane i Ørsta, noko 

som medverkar til den relativt store differansen i tabellen over. 

Volda kommune har eit godt barnehagetilbod, men grunna talet på barnehagar er det rom for 

effektivisering. Dei private barnehagane har kommunen avgrensa innverknad på, og dei vil 

halde fram drifta så lenge det er behov for dei plassane dei kan tilby og dei finn det økonomisk 

berekraftig.  
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Innanfor den strukturen ein har i dag, er det vanskeleg å peike på andre faktorar enn 

strukturendring som kan redusere kostnadene til barnehagedrifta. Skal barnehagedrifta 

kunne bidra til meir økonomisk drift i Volda kommune, er det naudsynt å planlegge for ein 

annan struktur enn det ein har i dag. 

 

Grunnskule 

Som i dei fleste kommunar har skulestrukturen i Volda endra seg mykje dei siste 50 åra. Går 

ein attende til 1960 var det i Volda og Dalsfjord kommunar drift i 20 skulebygningar, inkludert 

statsøvingsskulen.   

Etter krinsregulering i 1964 vart Aurstad krins lagt under Austefjord skulekrins, og Årset skule 

vart nedlagd. Truleg vart Løfoll skule lagt ned kort tid etter, sidan skulen vart udelt skuleåret 

1963/1964.  

Krinsgrensene i sentrum vart oppheva i 1966. Då Øyra skule / Volda ungdomsskule var full 

kring 1973/74, vart Heltne grendaskule bygd som avlastningsskule. Samstundes var nye Øyra 

skule under planlegging og oppføring. Øyra skule stod ferdig i 1977.   

Tidleg på 1970-talet vart Velsvik skule nedlagd og Kalvatn skule på 1980-talet.   

Statsøvingsskulen vart nedlagt i 1990, og mellom 40 og 50 elevar vart overført til Øyra skule.  

I 1990 vart skulestrukturen i Volda grundig greia ut, etter pålegg frå formannsskapet. I 

utgreiinga såg ein på dei økonomiske, sosiale og kulturelle tilhøve ved ei eventuell nedlegging 

av dei fem udelte skulane som då var i kommunen. Resultatet av utgreiinga var at ingen skular 

vart nedlagde.  

I 1995 var det på nytt ei utgreiing om skulestrukturen der ein såg på økonomiske tilhøve, og 

der det vart sett på alle skulane i kommunen utanom sentrum. Også samling av alle 

ungdomsskuleelevane til Volda ungdomsskule vart vurdert. Resultatet av utgreiinga var at 

ingen skular vart nedlagde.  

Høydal skule vart nedlagd i 1997 etter søknad frå foreldra.  

Det var drift ved Heltne grendaskule fram til Bratteberg skule var ferdig i 1998  

 I 2000 gjorde Volda kommune ei større endring i skulestrukturen. Det vart vedteke eit nytt 

desentralisert skulemønster med fire ungdomsskulekrinsar og fem barneskulekrinsar:  

1. Mork/Lid skulekrins  

2. Stor-Øyra skulekrins  

3. Austefjord skulekrins  

4. Folkestad skulekrins  

5. Dalsfjord/Ulvestad skulekrins  
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Samstundes vart Steinsvik, Fylsvik, Dale, Bjørkedal og Hjartå skular nedlagde.   

 I 2010 vart det sett ned ei nemnd som greia ut konsekvensane ved å flytte 1. – 3. klasse og SFO 

frå Bratteberg skule til Vikebygda skule. Det vart ikkje vedteke endringar i kjølvatnet av denne 

utgreiinga.   

 I 2010 vart Lid skule samlokalisert med Mork skule, medan Ulvestad skule vart samlokalisert 

med Dalsfjord skule 01.01.2013.  

Basert på munnlege kjelder, er det opplyst at sist krinsregulering i Hornindal vart gjennomført 

i 1963. Då vart alle krinsar samla til ein skulekrins, men av praktiske omsyn vart elevane 

fordelte på to ulike skulebygg. Den ordninga heldt fram til nytt skulebygg stod klart i 1975. 

I dag er det 8 grunnskular i nye Volda kommune. 

 

 

 

Austefjord barnehage 
Austefjord barnehage er lokalisert saman med Austefjord skule. Barnehagen har gode og 

tenlege lokale. Barnehagen sitt naturlege opptaksområde omfattar krinsane Høydal, Fyrde og 

Kalvatn.  

Dei siste ti åra har talet på barn i Austefjord barnehage variert mellom 7 og 17. Volda 

kommune og Ørsta kommune har gjennom mange år hatt avtale om at barn frå Bjørke skal 

kunne nytte barnehageplass i Austefjord barnehage.  

Barnehageåret 2019/2020 er det sju barn i barnehagen.  

Etter barnehageopptak for barnehageåret 2020/2021, ser det ut til at det neste barnehageår vil 

vere  seks barn i barnehagen i Austefjorden.  

Barnehagen som pedagogisk verksemd 

Jf. rammeplanen, er samfunnsmandatet til barnehagen å ivareta  barna sine behov for omsorg 

og leik, samt å fremje læring og danning som grunnlag for allsidig utvikling. Dette i samarbeid 

og forståing med heimen.  

 Barnehagetida utgjer ein viktig del av oppveksten til barna. For nokre barn er barnehage det 

første møtet med eit miljø der dei må lære å vere ein del av ei større gruppe, og delta aktivt i 

ein fellesskap med andre barn og vaksne utanfor familien.  

Volda kommune skal sikre barn i barnehagealder eit oppvekstmiljø med utfordringar som er 

tilpassa alder og funksjonsnivå. Barnehagen som lærande organisasjon og pedagogisk 

verksemd skal planleggje, gjennomføre og  evaluere arbeidet. Arbeid med omsorg, danning, 
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leik, læring, sosial kompetanse, kommunikasjon og språk må sjåast i samanheng og samla sett 

bidra til barn si allsidige utvikling.  

Slik administrasjonen forstår samfunnsmandatet til barnehagen og lovverket si tyding av 

omgrepet pedagogisk verksemd, kan ein ikkje rå til vidare drift av Austefjord barnehage. Stor 

spreiing i alder vil gjere det ekstra krevjande for det pedagogiske personalet å oppfylle kravet 

om barnehagen som pedagogisk verksemd, jf. lov om barnehage og rammeplan. Ein 

barnehage med svært få barn utløyser ein relativt liten personalressurs i barnegruppa. 

Fordelar ved nedlegging 

Volda kommune ynskjer å  utvikle gode læringsfellesskap. Ved å leggje ned barnehagen vil 

barn og tilsette få høve til å kome til eit større fagleg og sosialt fellesskap. Leik og læring skjer 

i samhandling med andre barn og vaksne, og det er administrasjonen si vurdering at dette ligg 

betre til rette der det er fleire på same årssteg og samla sett i barnegruppa.  

For å kunne utvikle profesjonelle læringsfellesskap, jf. Nordal mfl. i rapporten Inkluderande 

fellesskap for barn og unge, så treng tilsette eit fagmiljø der dei kan diskutere og reflektere over 

arbeidet ein gjer i høve rammeverket. Leiarar og pedagogisk personale skal lære å bruke 

forskingsbasert kunnskap om pedagogisk praksis og knytte dette til både planlegging, 

gjennomføring og evaluering av verksemda. Dette er ekstra sårbart og utfordrande der det er 

få barn og tilsette.  

Ulemper ved nedlegging 

Administrasjonen har stor forståing for at foreldre og bygda sine innbyggjarar kan oppleve 

frustrasjon over at det vert fremja eit forslag om å leggje ned endå eit kommunalt tilbod i 

Austefjorden. Det er ikkje lenge sidan det vart vedteke å legge ned ungdomssteget ved skulen, 

og ein vil kjenne igjen mykje av den same grunngjevinga i denne høyringa. Det vil vere 

naturleg sidan barnehagen og skulen begge er pedagogiske verksemder.  

Ulempa i denne saka er knytt til at Austefjorden ikkje vil ha barnehage i nærmiljøet, ein vil 

misse eit samlingspunkt, og nokre vil kunne få lengre reiseveg til/frå barnehagen. Barn frå 

Austefjorden vil i framtida kunne gå i forskjellige barnehagar slik som barna i sentrum, sidan 

foreldre kan ha ulike preferansar i val av barnehage.    

Austefjord skule 
Austefjord skule er ein liten grendaskule, og som andre grendaskular har den ved sidan av 

skuledrifta andre funksjonar og oppgåver i bygda og lokalsamfunnet. Skulen gir bygda og 

omliggande grender identitet. Skulebygningane i bygdene er ofte ein sentral møteplass for lag 

og organisasjonar, og ulike markeringar vert ofte knytt til skulen.  

Små skuleeiningar har på mange måtar ein verdi i seg sjølv. Eit lite elevtal kan mellom anna 

gje auka høve til personleg kontakt mellom elev og lærar. På same tid ser ein at nokre elevar 

har vanskar med å finne seg til rette i små elevmiljø. Det kan vere at ein ikkje finn likesinna 

mellom medelevane, eller der ikkje er elevar på same alder. Små einingar kan også vere meir 

sårbare dersom konfliktar oppstår.  
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I små elevgrupper får elevane få andre å spele på som kan inspirere og utvikle læringsmiljøet, 

og elevane møter få utfordringar i det å orientere seg i eit større miljø. Små elevgrupper kan 

også gje mindre rom for å utvikle sosial kompetanse gjennom samarbeid, og grunnlaget for 

elevdemokrati kan verte snevert.   

I Noreg er det avgrensa forsking omkring vurderinga av fagleg og sosialt læringsutbyte i høve 

til skulestorleik. Nordlandsforskning har forska på dette temaet, og i rapporten Det trengs ei 

hel bygd for å oppdra et barn kjem det fram at små skular er viktige sosiale arenaer i mindre 

bygdesamfunn, og det at det er få elevar og vaksne å vere saman med gjer at dei ven seg til å 

akseptere, samhandle med og hjelpe kvarandre, uavhengig av alder og kjønn. Få elevar og 

vaksne gjer miljøet trygt og oversiktleg.   

Rapporten peikar også på nokre av utfordringane i drifta av dei minste skulane:   

Fådelt skoler generelt, men kanskje særlig de minste av dem, står overfor klare utfordringer når det  gjelder 

å skape et variert miljø for lærere og elever. Det er få lærere i kollegiet, og i elevgruppen kan  det i mange 

tilfeller være bare èn eller to, eller kanskje ingen, i samme aldersgruppe som man kan  etablere vennskap 

med. På en skole med 2-3 lærere, er man helt avhengig av at samarbeidet fungerer,  og oppstår det 

konflikter, er det få andre å henvende seg til. Gjennom en forskningmessig oppfølging  av arbeidet (…….), 

kom det fram at svært små skoler med liten utskifting av lærere, var de skolene som  i gjennomsnitt klart 

viste minst evne til omstilling (Solstad 1997).  I små skolemiljø kan det oppstå veldig tette bindinger og 

sterk lojalitet mellom lærerne og bygda, noe  som i spesielle tilfeller kan bli en belastning for de lærerne 

det gjelder.  

I ein rapport frå Asplan Viak (2008) vert det vist til Nordlandsforskning (Solstad 2006) og ei 

doktorgradsavhandling frå Høgskulen i Volda (Kvalsund 2004) . I desse arbeida vert det vist 

til at små skular er viktige sosiale arenaer i mindre bygdesamfunn og at små skular har 

potensiale i seg til å skape læringsaktivitetar som er godt forankra i lokale tilhøve og som på 

den måten kan tilpasse opplæringa på ein god måte. Asplan Viak viser til internasjonal 

forsking når det vert konkludert med at elevane sine faglege resultat vert betre dess større 

skulen er.  

Karl Johan Solstad ved Nordlandsforsking involverte seg i ein debatt om små skular medan 

han var skule- og utdanningsdirektør i Nordland i 1997. I eit debattinnlegg i Norsk Skoleblad 

nr 10/1997 framheva Solstad på ein nøktern måte både positive og negative sider ved fådelte 

skular, og skreiv mellom anna: 

Men, sjølvsagt, dei aller minste skolane med 10-12 elevar eller mindre, er i og for seg ikkje  ønskjelege, 

verken økonomisk, fagleg eller sosialt. Dei har sin legitimitet fordi alternativet er verre,  nemleg urimelig 

krevjande skyss eller innhysing heimanfrå. 

Med læreplanen frå 1997 såg ein at dei pedagogiske utfordringane med få- og udelte skular 

vart større. Det vart den gong større skilnad på pedagogikken og metodikken mellom årsstega. 

Fagleg og didaktisk er det stor avstand mellom ein 1. klassing som skal ha grunnleggande 

lese- og skriveopplæring og 7. klassingen som skal bu seg til ungdomsskulen.  

Gjeldande læreplan, Kunnskapsløftet, har kome til etter ein del av forskinga det vert vist til. 

Den nye læreplanen har mellom anna flytta merksemda mot fagleg måloppnåing heilt frå 
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første klasse, auka krava til dokumentasjon og individuell elevvurdering samt lokalt 

utarbeidde læreplanar i alle fag på alle årssteg. Dess mindre delinga vert mellom årsstega, dess 

større utfordringar får det pedagogiske personalet.  

Ei samling av elevane og den faglege kompetansen vil gje meir fleksibilitet i det 

spesialpedagogiske arbeidet. Ein vil kunne verte betre i stand til å møte behova til alle elevar 

både i det daglege arbeidet og i høve til tilpassa undervisning og spesialundervisning.   

Administrasjonen sluttar seg til Karl Johan Solstad si vurdering om at dei aller minste skulane 

ikkje er ønskelege, korkje økonomisk, fagleg eller sosialt. Dei har i tilfelle sin legitimitet viss 

alternativet er verre, nemleg urimeleg krevjande skyss eller innhysing heimanfrå.  

Det er difor avgjerande at ein får i stand ei ordning som gjer at elevane har ein forsvarleg skyss 

som dei føresette kjenner seg trygge på. 

 

 

Elevtalsutviklinga ved Austefjord skule 
 

 

I 2008 tok elevtalet på barnesteget ved Austefjord skule til å minke. I 2013 var elevtalet 12, men 

det ser ut til å stabilisere seg kring 20 dei komande åra. 

Elevtalet tilseier eit to-delt barnesteg, og det er gjort greie både for dei pedagogiske 

utfordringane og dei økonomiske konsekvensane med ein så liten skule. 
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KOSTRA – økonomisk prioritering av barnehage- og skuledrifta 

Barnehage 

Lenger oppe har administrasjonen samanlikna Volda med Ørsta, Ulstein og Herøy. Ein finn 

det difor naturleg å bruke dei same kommunane når det gjeld økonomisk prioritering. 

Prioritering Volda            Ørsta  Ulstein  Herøy  

Kostragr 

11 

 

 

  2019 2019 2019 2019 2019  

Netto driftsutg til barnehagar i prosent av samla 

netto driftsutgifter 12,3 15,9 15,5 13,3 12,8 

 

Netto driftsutgifter barnehage pr barn 1-5 år (kr) 166 560 173 013 167 439 151 563 167 364  

Barnehagelokale og skyss (kr pr barn) 3 020 6 855 963 1 352 Ikkje tal  

       

  Kostra 

Trass eit relativt høgt tal barnehagar og ein desentralisert struktur, er dei samla netto 

driftsutgiftene til barnhagar målt mot dei samla netto driftsutgiftene i kommunen lågare enn 

dei omliggande kommunane. Kostragruppa ligg over gamle Volda kommune. 

Ørsta brukar meir på barnehagebygg, noko som truleg kan knytast til nyare investeringar. 

Trass ei aldrande og sliten bygningsmasse, brukar Volda markert meir enn Ulstein og Herøy 

på barnehagelokale, noko som truleg må sjåast i samanheng med talet bygg i Volda. 

Grunnskule 

Tabellen under viser KOSTRA-tala for gamle Volda i 2018 og 2019, samanlikna med tala for 

Ørsta og kostragruppe 11, som gamle Volda var ein del av. Stryn kommune, som også har 8 

grunnskular og nokså lik struktur som Volda, er teke med i oversikta.  

 

Prioritering Volda            Volda  Ørsta  Ørsta  

Kostragr 

11 

 

Stryn 

  2018 2019 2018 2019 2019 2019 

Netto driftsutg grunnskulesektor i prosent av 

samla netto driftsutgifter           

 

Netto driftsutgifter gr sk, SFO, skyss og lokale 25,6 % 21,7 % 23,0 % 22,8 % 23,1 23,8 % 

Netto driftsutgifter grunnskule 18,8 % 16,8 % 19,1 % 18,9 % 18,6 % 19,9 % 

Netto driftsutgifter til skulefritidsordning 0,6 % 0,6 % 0,1 % 0,2 % 0,4 % 0,4 % 

Netto driftsutgifter til skulelokale 4,9 % 4,0 %   3,3 % 3,2 % 3,5 % 2,9 % 

Netto driftsutgifter til skuleskyss 0,3 % 0,3 % 0,4 % 0,5 % 0,6 % 0,5 % 
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Økonomital Volda  Volda  Ørsta  Ørsta  

Kommgr 

11 

 

 

Stryn 

  2018 2019 2018 2019 2019 2019 

Netto driftsutg til grunnskule pr. innb 6-15 år           

 

Fordelt på:          

Grunnskuleundervisning 96 040 102 371 87 897 91 692 104 130 108 149 

Skuleskyss 1 633 2 007 1 748 2 435 3 371 2 843 

Skulelokale 24 863  24 136 15 600 15 458 19 438 15 951 

Skulefritidstilbod 2 943 3 613 596 795 2 169 2 134 

SUM 125 479 132 129 105 841 110 381 129 109 129 077 

        

Når det gjeld prioritering ser ein at Volda har ein markert nedgong i grunnskulesektoren frå 

2018 til 2019.  Mest markert er nedgongen i sjølve grunnskuledrifta, der reduksjonen er 10,6 

%. 

Økonomitala viser at Volda har prioritert grunnskuledrifta, og ein har prioritert ein 

desentralisert skulestruktur. Volda har også prioritert ei desentralisert skulefritidsordning. 

Det er eigne skulefritidsordningar ved Austefjord, Folkestad og Dalsfjord skular. Til saman er 

det 26 elevar ved desse tre ordningane. Til samanlikning er det 89 elevar på SFO ved Øyra 

skule.  

For Volda kommune sin del er det utgifter til skulelokale og skulefritidsordning som dreg opp 

den samla kostnaden. Samanlikna med Ørsta kostar skulebygningane kr 8 678,- meir pr elev i 

Volda. Dette utgjer ein differanse på om lag kr 9 500 000,- pr år.   

KOSTRA-tala fortel oss også at Ørsta kommune utnyttar skulebygningane betre enn Volda 

kommune.  Ørsta er det 189 elevar pr skule, medan Volda har 157 elevar pr skule.   

I kommunegruppa Volda vert samanlikna med er det 170 elevar pr kommunal skule. I denne 

kommunegruppa er det langt fleire elevar som får skuleskyss (37,9 %) samanlikna med Volda 

(15,4 %), noko som kan tyde på ein meir sentralisert skulestruktur.  

Tendensen går mot færre og større skular i Noreg. I 2019 gjekk 60,2 % av elevane i Noreg på 

skular med meir enn 300 elevar. 6,1 % gjekk på skular med færre enn 99 elevar.  

Det er ”stordriftsfordelar” ved å ha større skular, og det optimale synest å ligge kring 300 

elevar pr skule.1 Skulestorleik er vesentleg sidan lærartettleiken er større på små skular enn på 

større skular. Det vil seie at sjølv om det er få elevar på eit klassesteg er det likevel trong for 

ein lærar på klassesteget. Slik sett er det dei store skulane som bidreg med kostnadseffektiv 

drift sidan kvar lærar underviser fleire elevar. Viss høg lærartettleik er eit gode i seg sjølv, er 

dette godet ulikt fordelt i Voldaskulen. Dei minste skulane med få elevar får størst utteljing i 

høve til talet på lærar pr elev.   

                                                           
1 Henta frå Norconsult si utgreiing av alternativ organisering av barneskulane i Osterøy kommune, januar 2013. 
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Innføring av lærarnorm 
Fram til 2003 var det klassedelingsreglane i opplæringslova kap. 8 som regulerte kor mange 

elevar det kunne vere i ein klasse. For barnesteget var det 28 elevar, for ungdomssteget 30. Når 

fleire årssteg var samla i ein klasse (fådelte skular) gjaldt eigne reglar. Desse 

klassedelingsreglane definerte då minstenivået for pedagogressursane. 

Då lova vart endra i 2003, vart reglane om klassedeling erstatta med følgjande ordlyd: 

Klassane, basisgruppene og gruppene må ikkje vere større enn det som er pedagogisk og 

tryggleiksmessig forsvarleg. 

I praksis har dei gamle klassedelingsreglane og storleiken på klasseroma i stor grad vore 

førande for gruppestorleiken også etter endringa i lova. Det har difor vore eit stort 

innsparingspotensiale å legge ned småskular viss ein større naboskule har kunne teke inn 

elevane i allereie eksisterande grupper.  

Lærarnorm vart innført hausten 2018. Norma tyder at det i 1.-4. klasse skal vere ein lærar pr 

15 elevar  medan det i 5.-10. klasse skal vere ein lærar pr 20 elevar. Norma skal utreknast på 

skulenivå. Det vil seie at lærartettleiken kan vere noko mindre enn dette i nokre elevgrupper 

utan at kommunen bryt norma. 

Viss elevar frå ein mindre skule vert overført til ein større skule, vil også talet på lærartimar 

måtte auke på mottakarskulen. Det vil ha god økonomisk effekt, men noko mindre enn før.  

Det største innsparingspotensialet vil ein finne i redusert administrasjon, både i skuledrift og 

skulefritidsordning, samt reduserte kostnader knytt til drift, vedlikehald og reinhald av 

bygningar. Ein vil og redusere framtidige investeringsbehov.  

Viss ein legg den nye lærarnorma til grunn, vil det nær vere nok med ein lærar til dei 18 

elevane som går ved Austefjord skule. Då måtte dei 18 elevane i 1 .til 7. klasse gå i same gruppe 

alle timar. Det finn ein ikkje pedagogisk forsvarleg. Skulen får difor tilført meir midlar enn 

lærarnorma tilseier for at ein skal kunne dele elevgruppa på ein måte som gjer tilbodet 

pedagogisk forsvarleg.   

Når elevtalet på ein skule har mykje å seie for ressursbruken på skulen, er skulestrukturen 

viktig for kommunen sine utgifter. Kommunar med spreidd busetnad og lange avstandar har 

eit vanskelegare utgangspunkt enn kommunar med fleire innbyggarar og korte avstandar. Det 

er lenger oppe gjort greie for at effektiv drift ligg til grunn når Staten overfører midlar til 

kommunane. Med andre ord legg inntektssystemet opp til ein meir sentralisert skulestruktur 

enn det dei fleste kommunar ynskjer.  
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Skuleskyss 
Opplæringslova §§ 7-1 og 13-4 regulerer elevane sin rett til skuleskyss.  

Elevar i 2. – 10. klasse som bur meir enn fire km frå skulen har rett til gratis skyss. For elevar i 

1. klasse er skyssgrensa 2 km. Kommunen er ansvarleg for skyss av grunnskuleelevar som har 

rett til skyss grunna særleg farleg eller vanskeleg skuleveg. Elles er det fylkeskommunen som 

er ansvarleg for skyssen. Kommunen betalar refusjon etter persontakst for grunnskuleelevar.  

Administrasjonen har hatt dialogmøte med foreldre til elevar i Austefjorden. Naturleg nok er 

dei opptekne av kva skyssordning særleg dei yngste elevane vil få til Øyra skule. Dei har også 

sett fram ynskje om følgjeperson for å trygge dei yngste elevane på skulevegen.  

Viss Austefjord skule vert nedlagt, rår administrasjonen til å endre skulekrinsgrensene, slik at 

elevar frå grunnkrinsane Høydal og Fyrde får Øyra skule som sin nærskule. Når 

skyssordningar her vert presentert, er det med det som utgangspunkt. 

Alternativ 1: 

Skyssordning før skulestart 

 Frå Høydal  kl 07.05 startar oppe i dalen 

 Frå Fyrde  kl 07.20 

Frå Åsskaret  kl 07.40 

Høgskulen  kl 07.50 

Gange til Øyra skule og Volda ungdomsskule 

Skyssordning etter skuleslutt 

 Frå Høgskulen  kl 13.55 

 Volda rbst  kl 14.00 

Åsskaret  kl 14.10 

 Fyrde   kl 14.35 

 Høydal   kl 14.55 køyrer heilt opp i dalen 

 

Følgjeperson vil følgje elevane på bussen frå og til Fyrde i perioden 01.08 – 31.12 kvart 

skuleår så lenge det er 1. og 2. klassingar som nyttar skyssen. 

Om morgonen vil elevane sleppe å krysse hovudvegen når dei går av bussen. 

Dei dagane dei yngste elevane sluttar skuledagen før dei eldste elevane, vil det bli gitt gratis 

tilsyn i SFO fram til skuleskyssen går. Det vil også gjelde skyssalternativ 2. 
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Alternativ 2: 

Skyssordning før skulestart 

Frå Høydal  kl 07.35   

 Frå Fyrde  kl 07.50 

Frå Åsskaret  kl 08.00 

Høgskulen  kl 08.10 

Gange til Øyra skule og Volda ungdomsskule 

Skyssordning etter skuleslutt 

 Frå Høgskulen  kl 14.00 

 Åsskaret  kl 14.15 

 Fyrde   kl 14.35 

 Høydal   kl 14.55   

 

Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule, får gå ferdig barneskulen der. Det 

må påreknast ekstra skysskostnader for desse elevane i begge alternativa, sidan elevar frå 

Hjartåbygda får Øyra skule som sin nærskule. Så lenge det er elevar frå Hjartåbygda ved 

Bratteberg skule vert kostnaden med dette skyssen estimert til kr 60 000,-. 

Desse elevane vert skyssa til Bratteberg etter at elevane på Øyra har gått av.  

Sidan det har kome ønske om det frå FAU ved Austefjord skule, vert det også vist eit 

skyssalternativ frå Høydal/Fyrde/Osdal til Hornindal skule: 

 

Det vil starte eit køyrety frå Høydalen og eit frå Bjørke. Desse møtest på Kalvatn. Eine 

køyretyet tek med seg elevane til Hornindal skule medan det andre køyretyet køyrer til 

Osdalen og hentar desse til skulen. Det vil gje om lag 20 min ventetid på skulen for elevane frå 

Høydal/Bjørke. Fylkeskommunen melder at desse tiden kan bli justert. 

 Høydalen             kl 0740 

Fyrde                    kl 0800 

Kalvatn                 kl 0810 

Bjørke                   kl 0750 

Osdalen               kl 0820 

 

Skulestart   kl 0840 

 

Etter skuleslutt vil minibussen køyre til Osdalen først. Alle andre vert henta av stor buss som 

skal til Bjørke. Minibussen tek med seg elevane til Fyrde/Høydalen frå Kalvatn. Stor bussen 

køyrer ikkje frå Kalvatn før minibussen frå Osdalen har kome ned att. 
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Økonomiske vurderingar 
I budsjettet for 2020 skriv kommunedirektøren mellom anna: 

Vi må innstille oss på ei formidabel omstilling der særinteresser må bu seg på å vike for å ivareta 

heilskapen og det overordna oppdraget til kommunen. Det må flyttast pengar frå barnehage- og 

skuledrifta med minkande eller stabilt behov til pleie- og omsorgstenestene som har veksande behov. (….)  

Inntektssystemet til kommunane vart endra i 1986. Fram til 1986 fekk kommunane dekka 85 

% av driftskostnadene ved skulane. For kommunar med maksimal refusjonssats var det lite 

eller ingenting å spare økonomisk ved å legge ned skular.  I det noverande inntektssystemet 

vert det lagt press på kommunane om kostnadseffektiv skulestruktur, noko som har ført til 

auke i talet på skulenedleggingar. 

I ein rapport utarbeidd av Nordlandsforsking i 2003 vert det gjort greie for inntektssystemet 

for kommunane og kostnadene med grunnskuledrift. I ei deloppsummering heiter det:   

Det synes rimelig å konkludere med at det økonomiske presset på kommuner hvor de 

geografiske forutsetninger med størst sannsynlighet betinger et desentralisert 

skolemønster med forholdsvis mange små enheter, i særlig grad er blitt tyngre i 

perioden etter innføring av NI (nytt inntektssystem). I tillegg kan det hevdes at 

kostnadsnivået ved drift av små skoler gjennom de siste 10 til 20 åra har økt  forholdsvis  

mer enn det som er tilfelle for noe større skoler.(Rønning, Solstad, Øines, 2003) 

 

Slik er det også i Volda, både i barnehage- og skuledrifta. Bemanningsnorma i barnehagen og 

lærarnorma i skulen gjer at det i eksisterande struktur er mest uråd å redusere kostnadene. 

Det er gjennom strukturelle endringar det er mogeleg å rasjonalisere drifta innan barnehage- 

og skuledrifta. Dersom ein etablerer ein tenestestruktur som gir meir effektiv økonomisk drift 

i den kommunale drifta, vil dette i tillegg gje lågare kostnadsgrunnlag knytt til utbetaling av 

barnehagetilskot til private. 

Nedlegging av barnehage- og skuledrifta i Austefjorden vil gje innsparingar, og det er når all 

drift er avvikla at ein får størst effekt. Å drive vidare barnehagen, eller opprette eit 

oppvekstsenter, vil ikkje gje den effekten kommunedirektøren er tydeleg på krev. 

Eit mogeleg oppvekstsenter har administrasjonen greia ut tidlegare. Oppretting av eit slikt 

senter finn administrasjonen ikkje å kunne tilrå, då det ikkje på langt nær vil gje den 

økonomiske effekten kommunen har behov for. 

Kommunalsjef i Vefsn kommune, som driv oppvekstsenter, deler denne oppfatninga. Ho kan 

heller ikkje sjå at ein kan finne økonomiske innsparingar ved å kalle det eit oppvekstsenter.2 

Dei estimerte innsparingane føreset avvikling av all drift i bygget i Austefjorden. 

 

 

                                                           
2 Jfr e-postkorrespondanse med kommunalsjef i Vefsn kommune, Trine Fakvam, 03.12.2018 
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Estimerte innsparingar ved å legge ned Austefjord barnehage og skule: 

 Sum pr år Merknad 

Drift, vedlikehald, reinhald, 

energi 

1 000 000  

   

Redusert adm skule/SFO 650 000 60 % adm + 50 % ass 

Reduserte lærartimar 928 000 1,35 lærarårsverk 

Pedagog barnehage 250 000 50 % 

Andre innsparingar 80 000 Ulike funksjonar og redusert driftsbudsjett 

 2,9 mill  

Det er i berekninga teke høgde for at utgiftene vil auke noko i dei barnehagane som tek i mot 

barna frå Austefjorden. Det er også teke høgde for at lærarnorma gjer at mottakarskulen må 

få tilført fleire timar for elevane frå Austefjorden. 

I høve til det som var lagt inn som estimert innsparing i budsjettet, er det her midlar til å 

optimalisere skyssen eller setje inn følgjeperson.  

Austefjord skule – skildring av bygningsmassen 
Det er to bygg som utgjer Austefjord skule. Begge bygga er oppført etter TEK 97 (teknisk 

forskrift). Bygg A vart bygd etter ein brann i 2006. I dette bygget er det berre bassenget som er 

att etter opphaveleg bygningsmasse. 

Bygg A har tre etasjar inkl kjellar. Bygget står fram som godt vedlikehalde, og er i god stand. 

Også dei tekniske anlegga er i god stand. 

Bassenganlegg er ikkje etter dei tilrådingar som er gjeldande. Det er liten plass rundt sjølve 

bassenget, og livreddande innsats er vanskeleg å utføre på bassengkanten. Basseng og 

garderobeanlegg er ikkje universelt utforma. 

Ved vidare drift vert det rådd til at det vert investert i luftbehandlingsanlegg for bassengdelen. 

Bygg A inneheld elles klasserom, bibliotek, sløydsal og kontorlokale for administrasjon. Det 

er i tillegg etablert eit museum i kjellaren med eit areal på 154 m2. 

Bygg B vart sett opp i 2003, og har to etasjar. Bygget står fram som godt vedlikehalde, og er i 

god stand. Det same gkeld dei tekniske anlegga. 

Bygget inneheld klasserom, gymsal og garderobar. 

Bygga har ein monaleg verdi. Ved ei evt nedlegging av den kommunale drifta i 

bygningsmassen, vil administrasjonen førebu ein eigen prosess for avhending av eigedomen. 

Ein bør sjå arealformål og bygg i samanheng med sikte på kva marknad som kan gi 

verdiskaping og utvikling i bygda. 
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Framlegg til endring i skulekrinsgrenser 
Fellesnemnda for nye Volda kommune har gjort vedtak om skulekrinsgrenser: 

Fellesnemnda for Volda kommune går inn for at det i samband med samanslåing av Volda og 

Hornindal kommunar vert opprette ny skulekrins som omfattar gamle Austefjord skulekrins, Bjørke, 

Viddal og Hornindal. Framtidige elevar frå Bueide får Hornindal skule som sin nærskule. Krinsen 

får namnet Indre Volda skulekrins.  

I vedtaket heitte det også at nærskule skal vurderast på nytt viss det skulle bli strukturelle 

endringar i det omtalte området. 

 

Under føresetnad av at det vert gjort vedtak om strukturelle nedringar (nedlegging av 

Austefjord skule), vert det lagt fram forslag om endring i skulekrinsgrensene. 

 

I opplæringslova § 8-1 første ledd og andre punktum heiter det:  

Grunnskuleelevar har rett til å gå på den skolen som ligg nærast eller ved den skolen i nærmiljøet som dei 

soknar til. Kommunen kan gi forskrifter om kva for skole dei ulike områda i kommunen soknar til.  

Skulekrinsgrenser gir oversikt over kva for område i kommunen som soknar til kva for skular. 

Lova gir kommunen rett til å velje om den vil nytte seg lovheimelen til å utarbeide forskrifter 

om skulekrinsgrenser. Denne lovheimelen er gitt for å kunne gjere det føreseieleg for 

innbyggarane i kommunen, og er særleg viktig for foreldre og elevar. Vidare styrer det den 

kommunale sakshandsaminga ved tildeling av skuleplass og den sikrar likehandsaming.   

Forskrift om skulekrinsgrenser skal vere ein funksjon av korleis nærskuleprinsippet skal 

ivaretakast for den enkelte elev i kommunen. Det ligg ikkje innanfor det kommunale 

handlingsromet eller sjølvstyre å fastsetje forskrifter i strid med nærskuleprinsippet.  

Forskrifter om skulekrinsgrenser er likevel ikkje til hinder for at det kan søkast om å gå på 

annan skule enn nærskulen. Så lenge dei føresette tek hand om evt skyss, og det ikkje påfører 

kommunen ekstra kostnader på andre måtar, har slike søknader til vanleg vorte imøtekomne 

i Volda kommune. Denne praksisen er nyleg stadfesta gjennom vedtak i tenesteutval for 

oppvekst og kultur og formannsskapet. 

 

Nokre kommunar har valt ikkje å gje forskrifter om skulekrinsgrenser i det heile. 
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Indre Volda skulekrins

Slik krinsgrensene er i dag, skal elevar frå Høydal, Fyrde og Kalvatn til Hornindal skule viss

Austefjord skule vert nedlagt. Då fellesnemnda handsama saka, var det sterke signal om at

føresette i Austefjorden helst såg at gamle Austefjord skulekrins framleis skal høyre til Stor -
Øyra skulekrins. Også på dialogmøte administrasjonen har hatt med foreldre, har det kome

tydeleg fram at særleg Høydal og Fyrde ynskjer seg i retning Volda sentrum viss skulen skulle

bli nedlagt.

A t alle elevane som etter rett skulle ha starta på ungdomsskulen i Hornindal har søkt seg til

Volda sentrum er også eit tydeleg signal om kva retning det er ønske om.

Administrasjonen ser to alternativ til gjeldande krinsgrense:
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Alt. 1

Grunnkrinsane Høydal, Fyrde og Kalvatn vert teke inn i Stor-Øyra skulekrins. I praksis tyder

det at ein reverserer vedtaket i fellesnemnda. Bjørke og Viddal har ønska seg til Hornindal, og

det vil dei få oppfylt ved ei sl ik inndeling.

Alt. 2

Grunnkrinsane Høydal og Fyrde vert teke inn i Stor-Øyra skulekrins. Grunnkrinsen Kalvatn
vil då framleis høyre ti l Indre Volda skulekrins.

Dette alternativet kan ta i vare noko av det som kom fram i intensjonsavtalen mellom

Hornindal og Volda kommunar før samanslåinga. A lternativet vil kome i møte det

administrasjonen opplever som ønsket frå føresette i Høydalen og på Fyrde.

Administrasjonen rår ti l at k rinsgrensene vert endra, i tråd med al ternativ 2.
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Barnets beste 
Jf. barnekonvensjonen, skal denne saka til liks med andre saker som vedkjem barn, ta omsyn 

til kva som er til det beste for barna samla sett. Dersom barnets beste ikkje er godt nok utgreia i 

saksframlegget, vil det kunne vere ein sakshandsamingsfeil.  

Vurderingane kring barnets beste vil verte gjort i når saka skal til politisk handsaming etter at 

høyringsinstansane har fått uttale seg.  

Sakshandsamingsreglar 
Utdanningsdirektoratet sitt rundskriv 2-2012 informerer om kva sakshandsamingsreglar som 

gjeld ved endring av skulestrukturen og nedlegging av skular. Rundskrivet peikar på at korkje 

opplæringslova eller anna regelverk har innhaldsmessige reglar for endring av skulestruktur, 

det vil seie reglar om når det er lovleg eller ulovleg å legge ned ein skule. Avgjerder knytt til 

skulestruktur ligg i kjerneområdet av den kommunale handlefridomen. Ei avgjersle må bygge 

på eit kommunestyre sine økonomiske, politiske og samfunnsmessige prioriteringar. 

Generelt er det eit forvaltningsmessig prinsipp at ei sak skal vere forsvarleg klarlagt før det 

vert teke avgjerd. I saker om skulenedlegging tyder det at kommunestyret skal ha rimeleg 

kjennskap til synspunkta til dei som vert råka av nedlegginga før det vert gjort vedtak. Udir 

rår til at skulen sitt samarbeidsutval, alternativt foreldra sitt arbeidsutval, får uttale seg når det 

gjeld vedtak om skulestruktur. Også andre saka gjeld bør få uttale seg, og sidan saka får 

konsekvensar for alle barneskulane i sentrum, rår administrasjonen til at følgjande får kome 

med uttale i saka: 

 Samarbeidsutvalet ved Austefjord barnehage og Austefjord skule. 

 Samarbeidsutvalet ved Øyra skule og Hornindal skule 

 FAU ved Austefjord barnehage og Austefjord skule. 

 FAU ved Øyra skule og Hornindal skule 

 Volda kommunale foreldreutval 

 Fagforeiningane for dei tilsette. 

 Austefjord grendautval v. Lise Ekros 

 Høydal velferdslag/grendautval v. Rune Koppernes 

 Hjartåbygda grendautval v. Tonje Berg Bakkebø 

 Kalvatn Grendautval v. Sivert Kalvatn 

 Engeset/Klepp/Nordalen grendautval v. Heidi Øglænd 

 Heltne/Bratteberg grendautval v. Tollak Mikal Kaldheim 

 Samferdsleavdelinga i Møre og Romsdal fylkeskommune. 

 Elevrådet ved Austefjord og Øyra skule. 

 Verneomboda ved mottakarskular. 

Høyringsfristen vert sett til seks veker. Dersom det etter høyringsrunden vert tilrådd 

nedlegging av drifta ved Austefjord barnehage og skule, vil det verte handsama i tenesteutval 

for oppvekst og kultur og kommunestyret. 
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Nedlegging av Austefjord barnehage og Austefjord skule - høyring 
 
Nedlegging av barnehage- og skuledrift i Austefjorden låg inne som innsparingstiltak i 
kommunedirektøren sitt framlegg til årsbudsjett 2020. Gjennom bruk av oppsarte fondsmidlar 
gjorde kommunestyret vedtak om vidare drift i 2020. 
 
I økonomiplanen er det ikkje lagt inn finansiering for vidare drift eter 2020. 
 
Kommunedirektøren førebur difor sak om nedlegging av barnehage- og skuledrift i 
Austefjorden, og sender saka på høyring.  
 
Det vert vist til vedlagt høyringsdokument, og høyringspartane vert bedne om å kome med 
innspel og kommentarar til utgreiinga og tilrådingane. 
 
Etter at høyringsfristen er ute, vil saka bli lagt fram for politisk handsaming. 
 
Høyringsfristen vert sett til 1. juni 2020. Høyringsuttalar skal merkast med saksnr 20/2654. 
 
 
Med helsing  
 
 
 

 

Rune Sjurgard Per Ivar Kongsvik 
kommunedirektør kommunalsjef 

 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 

 
 
 
Vedlegg 
Høyringsdokument- Austefjord barnehage og skule utkast ver 15.04.20 
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Høyringspartar: 

 Samarbeidsutvalet ved Austefjord barnehage og Austefjord skule. 

 Samarbeidsutvalet ved Øyra skule og Hornindal skule 

 FAU ved Austefjord barnehage og Austefjord skule. 

 FAU ved Øyra skule og Hornindal skule 

 Volda kommunale foreldreutval 

 Fagforeiningane for dei tilsette. 

 Austefjord grendautval v. Lise Ekros 

 Høydal velferdslag/grendautval v. Rune Koppernes 

 Hjartåbygda grendautval v. Tonje Berg Bakkebø 

 Kalvatn Grendautval v. Sivert Kalvatn 

 Engeset/Klepp/Nordalen grendautval v. Heidi Øglænd 

 Heltne/Bratteberg grendautval v. Tollak Mikal Kaldheim 

 Samferdsleavdelinga i Møre og Romsdal fylkeskommune. 

 Elevrådet ved Austefjord og Øyra skule. 

 Verneomboda ved mottakarskular. 

 

 

 



Referat etter møte med FAU og foreldre i Austef jord barnehage og Austef jord skule 27.02.2020

Etter invitasjon frå kommunalsjef oppvekst, vart det halde eit dialogmøte på Austefjord skule, der
FAU og foreldre til barn og elevar ved Austefjord barnehage og skule var invitert.

Kommunalsjef starta med å orientere om kva som er den faktiske situasjonen pr i dag.

I kommunedirektøren sitt framlegg til budsjett og økonomiplan låg nedlegging av barnehagen og

skulen i Austefjorden inne som eitt av ti ltaka som var naudsynte for å få balanse i budsjett og

økonomiplanen. Kommunestyret gjorde vedtak om å bruke fondsmidlar til å oppretthalde dri fta ut
2020. Med andre ord er drift i 2021 og seinare år pr no ikkje finansiert, og kommunestyret må ta

sti lling til om vidare dri ft skal finansierast el ler ikkje.

Viss kommunestyret skulle vel je å legge ned drifta, kan det ikkje skje utan forsvarleg utgreiing av

saka. Viss ei nedlegging av skulen vert vurdert, er det også gjort vedtak om at skulekrinsgrensene
også skal takast opp ti l ny vurdering.

Då foreldra fekk ordet, vart det først lest opp ei melding frå ei mor i Høydalen som ikkje hadde høve

til å kome på møtet. Ho har ein gut som trivest i skulen, og ho ynskjer vidare dri ft.

Frå møtelyden kom det fram at ein ynskjer at barnehagen skal halde fram drifta.

Det som vidare kom fram i ordskiftet var moment som vi l vere viktige for foreldra viss drifta ved

barnehagen og skulen skulle bl i nedlagt. Det er skyssen foreldra er mest opptekne av. Reisetida må
vere så kort som det let seg gjere, og det må vere god korrespondanse viss det bl ir trong for omlasting,

slik at elevar ikkje må vente lenge på evt å bytte buss.

Det kom også fram eit ønske om følgjeperson, særleg med tanke på å trygge dei yngste elevane.

Kommunalsjef delte dei tankane han har i dag om saka. Tilrådinga i saka blir truleg nedlegging av

barnehagen og skulen. Når det gjeld krinsgrenser ser kommunalsjef føre seg at tilrådinga blir å flytte
krinsgrensa slik at Fyrde og Høydal høyrer til Stor-Øyra krins. Elevane frå desse grunnkrinsane får då

ein skule i sentrum som sin nærskule. Sidan elevar frå H jartå har Bratteberg som nærskule, er det

nærl iggande å tenke at elevane frå Austefjorden også får Bratteberg som sin nærskule. Kommunalsjef
understrekar at dette er deling av tankar, og det vert teke atterhald om kva den endelege tilrådinga vi l

bli.

Frå foreldra kom det fram at dei ser det som meir praktisk og kortast at Øyra bl ir nærskule.

Det kom spørsmål om kvar grensene går mellom grunnkrinsane. Dei opplysningane kommunalsjef

har, er del inga slik:

Kalvatn Gardsnummer 51 – 61
Fyrde Gardsnummer 39-50 og 62-77

Høydal Gardsnummer 78-85

Kommunalsjef tek med seg dei innspela som kom fram i møtet. Spørsmål eller innspel frå foreldre vart
det bede om vert retta til leiar i FAU, som har kontakt med kommunalsjef ved behov.

(Referatet er godkjent at leiar i FAU)
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Notat 
 

 
Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

20/2654  20/8307  Sunniva Utnes 
Kvangarsnes 

14.05.2020 

 
 
Til: Per Ivar Kongsvik 
 
 

Uttale frå Ungdomsrådet - Nedlegging av Austefjord skule 
 
Ungdomsrådet hadde møte 13.05.20, og fatta følgjande uttale vedrørande nedlegging av 
Austefjord skule: 
 
Ungdomsrådet forstår at Volda kommune er i ein vanskelig økonomisk situasjon, og ynskjer 
at skuleskyssen blir mest mulig lagt til rette for elevane ved skulen. Eit større læringsmiljø 
kan gje eit betre pedagogisk forsvarleg tilbod sjølv om konsekvensane med lang skuleskyss 
er store.  
 
Ungdomsrådet ser at ei nedlegging kan forsvarast ut i frå momenta over, men at dette er ei 
vond beslutning, som ein i ein ønskjeleg situasjon ville ha unngått. 
 
 
Med helsing 
 
 
Sunniva Utnes Kvangarsnes 
konsulent 
 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 

 
 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Post adresse: Volda kommune, Øyra skule | Stormyra 2, 6100 Volda | tlf. 700 74300
Besøks adresse: Øyra skule, Porsemyrvegen 43. 6103 Volda. post.oyra@voldaskulen.no

Øyra skule

25.05.2020 Saksnr 20/2654

Nedlegging av Austefjord barnehage og Austefjord skule - høyring

Nye Øyra skule vart planlagd og bygd med tanke på det tidlegare delingstalet for

barneskulen med 28 elevar i kvar klasse. Med 15 klasserom vart den bygd for

å kunne ta imot 420 elevar. A lle klasseroma ved skulen er på omlag 80m² og er
vesentleg større enn klasseroma på gamleskulen som var omlag 60m².

Elevtalet ved skulen er i dag 356 elevar og klassestorleiken spenner frå 22 elevar i

den minste klassa til 29 elevar i dei tre klassene med flest elevar. Det har medført at
det siste året er gjort plass til 30 elevar pr. klasse i alle elevgarderobene.

Med bakgrunn i tala ovanfor vil det på kvar parallell vere plass til minimum 4 elevar

meir utan at nokon klasser får fleire enn 30 elevar. Slik sett vil 20 elevar frå
barnesteget i Austefjord ikkje utgjere den stor forskjellen for klassene på Øyra

dersom dei er omlag jamt fordelt på dei ulike årsstega. Så kan ein naturlegvis vone at

det kjem flest elevar på dei stega der klassene ved skulen er etter måten små.

Det er ikkje noko nytt at elevar frå andre skular kjem til Øyra. Ved fleire høve har til

dømes føresette til elevar ved Mork skule søkt om plass ved Øyra skule. Dette med
bakgrunn i få medelevar på same alderssteg og ikkje minst at mange av desse

elevane også deltek på fritidsaktivitetar saman med elevar i sentrum. Desse

overgangane har gått svært bra både for dei ti lkomne elevane og for elevane i dei
klassene dei har kome til.

Skuleskyss er noko som vil verte annleis for Øyra skule om elevane ved Austefjord

skule skal til sentrum. I alle år har skuledagen ved Øyra starta klokka 08.30. Dersom

ein no må vurdere anna tid for skulestart så vil det vere ynskjeleg frå dei tilsette si
side at endringa ikkje vert større enn naudsynt. Skyssalternativ 2 vil dermed vere det

beste for dei tilsette og truleg også for skysselevane som får ein l itt mjukare start på
dagen.

Med venleg helsing

Steinar Ose Velle

verneombod

mailto:post.oyra@voldaskulen.no
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Høyringssvar saksnr. 20/2654 

Ved ei evt nedlegging av Austefjord skule, har elevrådet desse innspela. 

Elevrådet ynskjer kortast mogleg reisetid og vel skyssalternativ 2, med start frå Høydal, 07.35 og 

kortare reisetid. Det er svært tidleg å starte skuleskyssen kl 07.05, når skuledagen ikkje startar før 

08.20 (evt. 08.15).  

Elevrådet ynskjer at skulekrinsgrensene vert endra tilbake til slik dei var før kommunesamanslåinga, 

alternativ 1. : Grunnkrinsane Høydal, Fyrde og Kalvatn vert teke inn i Stor-Øyra skulekrins.  

 

 

Elevrådet v/Austefjord skule 



Volda kommune | Stormyra 2, 6100 Volda | postmottak@volda.kommune.no | +47 70 05 87 00

Høyringsuttale frå Su ved Austefjord skule. 19.5.20

Saka gjeld ned legging av Austefjord skule frå 1.8.21.

Saksnr. 20/2654

Samarbeidsutvalet hadde møte 19.5.20 der saka om nedlegging av

skulen vart handsama.

Vi har følgjande uttale til adm. sitt framlegg

1. Vi er kjend med at det er ulike meiningar i foreldregruppa om

nedlegging av skulen og kvar ei ønsker å sende borna sine.

Dersom nedlegginga vert gjennomført som planlagt er det ein klar

føresetnad at skysstilbodet er tilfredsstillande. Det gjeld om

skyssen går til Hornindal eller Volda. Ei god skyssordning vil vere

avgjerande om denne saka ikkje skal bli konfliktfylt.

3 Krinsgrensene

Stor-Øyra skulekrins vert utvida til å inkludere Hornindal.

Då slepp ein å sette nye grenser på Kalvatn. Grensejustering er

ikkje alltid like lett å få til.

Uansett krinsgrenser må vi unngå at foreldra må betale for

skuleskyss, fordi borna deira vil gå på ein skule som ikkje er
nærskulen. Ei ev. nedlegging av skulen må ikkje føre til at

einskilde familiar vert tvungne til å måtte betale for skuleskyss i

mange år, fordi nærskuleprinsippet vert brote. Vi veit dette kan

føre til meirutgifter for Volda kom. , men denne situasjonen er

påført foreldra p.g.a. nedlegging av skulen. Då kan noko av

innsparte midlar gå tilbake til foreldra.
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A lternativ til dette framlegget er at vi støttar alternativ 1 frå adm.

om å oppheve fellesnemndvedtaket.

Framleis må skyssen vere god begge vegar.

4 Skyss

Skyssordninga må vere godkjent av foreldregruppa. A lternativ 2
vert støtta, men vi har ein del spørsmål som foreldra må ha avklart.

Kvar skal elevane gå av i Volda? Vi vil ha skyss direkte til Øyra

skule. A lle skyssordningar bringer elevane ti l skulen dei skal gå på.

Avstiging ved rundkøyringa ved Kiw ibutikken verkar ikkje trygg

nok.

Retur heim med buss må også vere avklart. Kven har ansvaret for å

få dei trygt til bussen?

Skyssen til Hornindal fører til venting på Kalvatn. Det er

vanskeleg å sjå for seg at dette vil fungere godt.

For SU Austefjord skule
Ove Tennfjord
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Innlegg til høringsnotat saksnr: 20/2654: 

Vedr. Administrasjonen sin tilråding om at Austefjord skole og barnehage skal 

legges ned/ Endring av skolekretsgrenser. 

Nok en gang, tilrår administrasjonen skolen vår nedlagt, fra 1.8.2021.  

Det å kunne gi barna våre en forutsigbar skolehverdag, er etter hvert vanskelig. Dette skaper 

mye usikkerhet, når det hvert år er nye runder om hvor en skal høre til, nedlegging 

diskuteres, sak blir utsatt, og på igjen på ny. Dette gjør noe med oss, voksne som barn. Barna 

fanger opp at det foregår ting i kulissene. Barna våre er årsaken til at vi kjemper og stadig 

jobber for å beholde og bevare en trygg og forutsigbar skolehverdag, som kan være et varig 

tilbud, slik at en unngår runder hvert år. «Barnas beste» (jmfr. Barneloven §§43,48,55.) skal 

være førende også i slike saker. 

 Mange har valgt å bo og flytte til bygda, nettopp for å kunne ha barna på en småskole med 

de fordeler det kan ha, som nært og trygt, positivt og styrkende for en bygd.  I 

samfunnsdelen i kommuneplanen til Volda kommune står det at ein har som mål å redusere 

den negative folketalutviklinga på bygdene. Strategien for å nå dette målet er mellom anna å 

«Sikre at tilbodet til offentlege tenester (t.d. barnehage og skule) stimulerer til busetting». 

For hvert år vi må kjempe, faller det og står på skyssen, og hver gang er det den som har ført 

til at saken blir utsatt/fjernet. Den er for dårlig og blir for lang.  Fjorden vår er langstrakt og 

har både sideveier og kroker og skoleskyssen er allerede per idag, krevende, dette har vi vist 

til tidligere også.  

Vi ser jo også at det kan være bra og positivt for barna våre og ha flere medelever å spille på, 

være en del av et større mangfold på en større skole. Men om det går på bekostning av en 

krevende og ikke-tilfredstillende skyssordning og skolehverdag for barna, er det verken greit 

eller akseptabelt. 

Vi har vært villige til å gå i dialog med administrasjonen for å kunne fremme våre tanker og 

utfordringer knyttet til særlig skyssen om nedlegging blir virkelighet. Vi har gitt klare signal 

om hva vi vil forventer at kommunen møter oss på i så fall.  

1. Skyss og følgeperson. 



Viser til seniorforsker Solstad, som peker på i en rapport «Mer skyss, mindre helse..» Lang 

skoleskyss kan ha negative konsekvenser helsemessig, nedsatt livskvalitet utover skolealder, 

ryggplager, kvalme, hodeverk.m.m. Det skal også vektlegges i beregningen- kapasitet og 

overskudd til fritidsaktiviteter, som ofte er nedsatt for barn med lang skyss. (Solstad, 

Andrews, Løvland 2016- for Helsedir.). 

Skyssreglementet sier at skyssen skal legges opp slik at samlet reisetid er akspetabel. Samlet 

reisetid skal regnes fra barnet går ut døren hjemme og frem til skolestart, og fra skoleslutt til 

eleven er hjemme på bopel. Samlet reisetid inkluderer gange, buss og ventetid!! Ser i 

høringsnotatet at dere skriver «..noen barn vil få lenger skolevei..» Dette er feil, ALLE, vil få 

lenger skolevei, uansett hvilket alternativ og skole en går for.  

Vi blir presentert de samme skysstidene som ved tidligere utredninger. Skuffende mener vi. 

Det viser at det ikke er brukt særlig tid eller arbeid med å hente inn bedre og gode løsninger. 

Vi snakker nå også om de minste barna våre. 1.klassinger, som noen, gjerne ikke er mer enn 

5 år ved skolestart. Fokus MÅ være å gi de aller minste en trygg og kortest mulig skolevei.  

Det er en kjent sak at skoleskyss er arena for mobbing etc. Man har utfordringer allerede i 

dag knyttet til dette, på kortere skyss. De minste er særlig sårbare, og skal ikke trenge å 

bekymre seg for å sette seg på bussen til skolen, og må sitte en hel skoledag å grue seg til 

turen hjem. Jo lengre skyss, jo verre.  

Det at ordlyden i retningslinjene for skyssreglementet nå er endret fra å være innenfor 45 

minutter èn vei for de minste, er dette nå endret til kun å hete «akseptabelt». Svært uheldig.  

Dette gir fylket og kommunen et helt annet spillerom og muligheten til å bruke skjønn i 

avgjørelser, som da å kunne si at over en times skyssvei, èn vei, nå er «akseptabel reisetid».  

Dette vil ha en negativ konsekvens for barna i en slik utredning. Det vil bli en del venting for 

barna ifbm skyssen, og i tillegg til veien til skoleskyss, om ikke det er dør-dør skyss, så har vi 

flere plasser der det vil bety at barna i løpet av året må stå i mørke, i all slags vær og vente. 

Flere plasser der ikke er gatelys, ikke fortau eller tilrettelagte venteplasser for dem.   

 Skal vi i det hele tatt skal kunne se for oss at skolen vår kan  bli nedlagt, så må kommunen 

og fylket gå i en bedre dialog, for å kunne gi oss bedre skyss.  Kommunen har mulighet til å 

påvirke fylket.  Det er helt nødvendig at de som sitter og tar avgjørelser rundt dette, som 

fylket og kommunen, forstår hvilke utfordringer vi har knyttet til dette, rent geografisk, med 



daler og småveier/bygder, som tar tid ifbm en skyss. Føler det som er presentert i 

høringsnotatet er vagt og har en del «hull».   

Vi mener at det bør etableres en egen skyssgruppe, som kan gå grundig inn i saken og 

vurdere best mulig hvordan en kan få til en varig og akseptabel ordning med skyss, for slik 

det er presentert per i dag, er det ikke bra nok.  Denne gruppen mener vi bør bestå av f.eks 

representanter fra administrasjonen, Volda Kommune, politikere, representanter fra 

Fylkeskommunen og foreldrerepresentanter både fra Volda, Hornindal og Austefjord. Slik at 

en sammen kan utrede dette en gang for alle, og få en skikkelig, omstendelig og ryddig 

prosess rundt det. 

Viser til alternativ 1-mot Volda -Her vil da en førsteklassing, måtte gå ut av døren kl 07 i 

Høydal for å kunne være på skolen som per i dag starter 08.30?. Det er langt ut over det som 

kan regnes for akseptabelt. Det er fortsatt ikke akseptabel reisetid om skolestart blir justert 

til 08.20. Dette alternativet er skissert med følgeperson. Vi foreldre har vært klare på i møte 

med adm., at vi vil komme til å kreve en følgeperson, særlig mtp de minste, som skal ivaretas 

og trygges hele skyssruten, begge veier, hele året. Dere skisserer med følgeperson kun første 

halvår, for da er de blitt vande og trygge mener dere??  

 Det er skissert at de minste skal følge skyssruten til både ungdomsskoleelever og 

videregåendeelever. Bare det i seg selv, kan oppleves både skremmende, utrygt og voldsomt 

for de minste. Så for oss er følgeperson et ufravikelig krav! Ellers må man inn med egen skyss 

for de minste.  Andre kommuner klarer å få inn følgeperson på skyss som er under 1 mil 

lange. Her snakker vi opp til 3 mil èn vei! Det kan bli 3 lange mil om man ikke har det bra. 

Alternativ 2-Mot Volda Dette alternativet er litt bedre tidsmessig, men her har dere tatt fra 

oss følgepersonen? Vi kan ikke få begge deler mener dere. Vi mener at det å sette litt bedre 

tid opp mot følgeperson, at vi må «velge», ikke er greit.   

 Mange av de minste barna er fortsatt i en alder der de sovner bare de kjører en kort tur i bil, 

de vil definitivt komme til å sovne på en skyss som tar over èn time hver vei.  Større barn har 

med seg mobiltelefoner, og man vet at dette kan være svært problematisk. 

Etter å ha konferert med FAU Volda, ser vi at f.eks  5. klasse, må da enkelte dager, når de 

slutter kl 13, vente én time til skyssen går kl 14. For da å sitte over enda én time på skyss 

hjem. Da er vi oppe i to timer én vei før en er hjemme, uakseptabelt! Skysstid er fra 



skoleslutt til en er hjemme på bopel. Har administrasjonen en tanke på hvordan dette skal 

løses?  

Vi ser at begge alternativene til Volda skisseres med at barna skal gå av ved Kiwi/høyskolen. 

Vi mener at det er uforsvarlig å sette av en gruppe med små barn her. Det er en god del 

trafikk ifbm høyskolen bl.a. der,  og mener at ruten bør legges om slik at den går innom Øyra 

v/rundkjøringen der.  

 

Alternativ 3- Mot Hornindal- Dårlig spesifisert når det kommer til retur fra skole, hvor og 

hvor lenge må de vente? Det står også at dette kan bli justert, hva ligger konkret i det? At vi 

plutselig kan få et mye dårligere tilbud?  

Barna våre har krav på at det blir satt inn tiltak for at de skal ha en trygg og god skolevei, 

både psykososialt og rent praktisk «Du har rett til å ha det bra og være trygg på 

skolen» (jmfr Barneombudet) –dette innbefatter også skolevei. 

Vi mener at kommunen og fylket må klare å få på plass en mer effektiv skyss, ja det vil nok 

koste dere litt mer, men det mener vi at det er prisen dere må betale for å legge ned en 

skole. Vi ønsker en god og varig ordning for årene frem, barna våre og barna som kommer, 

som ikke bare kan tas fra oss om et år eller to igjen, som da fører til at vi må kjempe for 

skyssen vår hvert år i stedet for skolen vår.   

Ved en skolenedleggelse ligger det i sakens natur at kommunen vil få økte kostnader knyttet 

til skyssen. Ser av budsjettet at det er estimert med en innsparing på 2,9 mill pr år ved en evt 

nedleggelse, vil påstå da at den ekstrakostnaden det vil bli for å få en tilfredsstillende skyss, 

vil kommunen tåle, og må tåle. 

 

2. Ved en evt nedlegging- skal kretsgrensespørsmålet tas opp igjen.  

Vi har i høringsnotatet fått presentert noen alternativer ifbm kretsgrenser. Vi som foreldre 

av barn på Austefjord skole, synes det er en svært vanskelig oppgave for oss å ta stilling til. 

Det vil rett og slett bety at vi tar en bestemmelse som vil føre til at bygda og barna våre blir 

splittet nok en gang. Det å kanskje må ta et valg på hvilken skole en vil barna skal gå er 



vanskelig nok i seg selv, og foreldre er splittet, av den enkle årsak at det er flere praktiske 

hensyn å ta for hver og en familie. Som jobb, fritidsaktiviteter m.m. Flere familier heller mot 

Volda som et alternativ, og  noen mot Hornindal, men pga kretsgenser skal en f.eks sogne 

mot Hornindal eller evt motsatt, så vil det alltid være noen familier, som da ikke har rett på 

skyss, avhengig av hvor kretsgrensene vil gå, og må derfor koste denne selv. Ikke akseptabelt 

mener vi, når administrasjonen er de som tilråder nedlegging. 

Vi håper administrasjonen, politikere og folk generelt har forståelse for hvorfor vi kjemper 

for dette, og vi oppfordrer på det sterkeste at en bruker tid og ressurser til å sette seg inn i 

saken. Det er for å gi barna en god, trygg og forutsigbar skolehverdag og vei, nå og for 

fremtiden. 

FAU og foreldre v/Austefjord skole. 

 

 

 

 

 

 



 

Høyringsuttale  frå Utdanningsforbundet Volda   20/2654 

UDF Volda sine kommentarar til administrasjonen si tilråding. Høyringssvar frå dei ulike klubbane i 
UDF Volda ligg ved ligg ved. 

1. Drifta ved Austefjord barnehage og Austefjord skule vert lagt ned frå 01.08.2021. 

Støttar denne. 

2. Som alternativ til barnehagen i Austefjorden er det tilbod både i Grodås og i Volda sentrum. 

Støttar denne 

3. Under føresetnad av at drifta av Austefjord skule vert nedlagt, vert forskrift om 
skulekrinsgrenser endra. Grunnkrinsane Høydal og Fyrde vert teke inn i Stor-Øyra skulekrins. 
Elevar frå Høydal og Fyrde og Hjartåbygda får Øyra skule som sin nærskule. 

Kalvatn, Bjørke og Hornindal vil etter dette høyre til Indre Volda skulekrins. 

Kommentar frå klubben ved Austefjord skule: Når det gjeld krinsgrensene, synest vi 

alternativ 1, som reverserer vedtaket i fellesnemnda, er det beste. Vi har frå før elevar 

frå Kalvatn som går på skule her, og vi synest det er unaturleg å dele elevgruppa 

4. Det vert bede om innspel til to alternativ til skuleskyss: 

Alternativ 1: 

Skyss der det blir sett inn følgjeperson frå/til Fyrde i perioden 01.08 – 31.12 kvart skuleår så 
lenge det er 1. og 2. klassingar som nyttar skyssen. 

Alternativ2: 

Forbetra skyss der reisetida vert korta ned for elevar frå Høydal og Fyrde. Denne skyssen har 
ein ekstrakostnad på kr 250 000,- + mva pr år. Det vert ikkje tilrådd følgjeperson i dette 
alternativet. 

UDF Volda støttar alternativ 2, men med følgeperson! Det vil gje ein tryggare skuleveg for dei 
små. Slik skyssalternativ 2 viser er elevane ved høgskulen i Volda kl. 8.10, og skal då gå til sin 
skule. Dette er høveleg tid til å kome til klasserommet og vere klar til undervisningsstart, og 
ein treng difor ikkje endre skuletart. Ei eventuell endring av skulestarttidspunktet ved Øyra 
skule vil få store konsekvensar for både elevar, føresette og ikkje minst dei tilsette. 
Tidspunktet for skulestart ved Øyra skule bør ikkje endrast. Dette er eit svært sterkt signal, 
som UDF støttar! UDF ved Øyra skule stiller spørsmål til kven følgjepersonen på bussen skal 
vere. Ein ser at det er svært viktig at det er ein følgjeperson på bussen for å trygge dei minste 
elevane. Det er også svært viktig at kommuna gir økonomisk støtte til følgje på bussen, dette 
kan ikkje takast av den økonomiske ramma Øyra skule har. Øyra skule støttar skulekrins 
alternativ 2. 



 

5. For å få i stand ein rasjonell skyss som tek omsyn til reisetid for elevane, vert dagleg 
skulestart ved Øyra skule endra til kl. 08.15 ved skyssalternativ 1 eller kl. 08.20 ved 
skyssalternativ 2. 

UDF Volda støttar alternativ 2, men med følgeperson! Det vil gje ein tryggare skuleveg for dei 
små. Slik skyssalternativ 2 viser er elevane ved høgskulen i Volda kl. 8.10, og skal då gå til sin 
skule. Dette er høveleg tid til å kome til klasserommet og vere klar til undervisningsstart, og 
ein treng difor ikkje endre skuletart. Ei eventuell endring av skulestarttidspunktet ved Øyra 
skule vil få store konsekvensar for både elevar, føresette og ikkje minst dei tilsette. 
Tidspunktet for skulestart ved Øyra skule bør ikkje endrast. Dette er eit svært sterkt signal, 
som UDF støttar! 

 

6.  Elevar frå Hjartåbygda som har starta på Bratteberg skule, får avslutte barneskulen der. Ein 
må pårekne ein ekstra skysskostnad på kring kr 60 000 pr år, sidan Bratteberg formelt ikkje vil 
vere nærskulen til elevane. 
Støttar denne. 

 

 

Høyring om nedlegging av  Austefjord barnehage: 
 

Pedagogiske fordelar med ein (veldig) liten barnehage. 
-          Trygge relasjonar og positiv samhandling er det viktigaste i kvardagen. God tid og nærleik til 

ALLE barna fremmer dette.  
Det ligg SVÆRT mykje pedagogisk i alle kvardagssituasjonar som måltid, påkledning, stell og 
ikkje minst i leik.  

-          Ein lærer sosiale spelereglar også i små miljø og ein må tilpasse seg og komme overeins også 
med dei som ein kanskje ikkje hadde vore  
i lag med i det heile tatt i ein stor barnehage. 

-          Når ein har mindre grupper treng ein ikkje like mange «samlebandsrutiner» for å få til 
kvardagen.  

-          Vanskar hjå barn og utestenging blir raskare oppdaga og meir tid å følje opp. 
-          Oversikteleg og trygt miljø, spesielt for dei minste. 
-          I vanlege tider (utan korona) er det eit nært og godt samarbeid med SFO og skulen som gjer 

overgangen bhg-skule gradvis og trygg. 
-          Som pedagog treng ein ikkje å bruke så mykje plantid bare på å få kvardagskabalen til å gå 

opp! 
-          Mykje større muligheit for å gi barna reell medverknad i løpet av ein dag, rett å slett fordi 

ein har meir tid til kvart barn. 
  
Pedagogiske ulemper med ein (veldig) liten barnehage. 

-          Ein er einsam som pedagog med  ansvarleg for alt innhald. Fare for å stagnere når ein ikkje 
får diskutere og reflektere med andre pedagogar langs med i kvardagen. 

-          Få i same aldersgruppe. Spesielt for dei eldste barna kan det bli litt få å spele på i kvardagen 
og å finne seg bestevenner. 

-          I større grupper får ein fleire og meir varierte innspel frå barna som også gir gruppa eit 
vidare perspektiv på «verden». 

-          Vanskelege saker t.d barnevernssaker, vert kanskje ekstra vanskelege og kan lettare bli 
personelege i små miljø. 



-          Det er sårbart å ha eit personale på bare 2 personar. Treffer sjukdom på same tid er det bare 
vikarar på avdelinga. 
(Ein kan vere heldig å ha flinke, trygge og kjende vikarar). 

-          Små miljø kan verte litt gjennomsiktige og spesialpedagogiske behov hos enkeltbarn kan bli 
synleg på ein uønskt måte.  

 Klubben ved Austefjord barnehage 
  
 

Høyring om nedlegging av Austefjord skule 

Ved ei evt. nedlegging av Austefjord skule, synest vi det viktigaste er at elevane får ei 

skyssordning dei og føresette kan kjenne seg trygge med, «frå dør til dør». Ein bør unngå 

kryssing av veg i Volda. Vi synest alternativ 2, men med følgje på buss, evt. bli møtt der dei 

må gå av i Volda, er det beste alternativet. Å starte turen 07.05, som er alternativ 2, når du går 

i 1.klasse og skulestart er kl 08.15, synest vi er svært tidleg, spesielt for dei yngste elevane. Vi 

lurer òg på korleis returen blir, om det er tenkt bytte av buss, evt venting. Noko som kan verte 

aktuelt, viss krinsgrensene vert reversert.  

Skyssforslaget til Hornindal, med venting , er ikkje noko vi vil tilrå, då dette har vore prøvd 

som ein del av skyssordninga til våre elevar ved tidlegare høve, nok som fungerte dårleg.  

Når det gjeld krinsgrensene, synest vi alternativ 1, som reverserer vedtaket i fellesnemnda, er 

det beste. Vi har frå før elevar frå Kalvatn som går på skule her, og vi synest det er unaturleg 

å dele elevgruppa.  

Vi er heldige som har ein arbeidsplass det alltid er godt å kome til, med god trivsel og godt 

arbeidsmiljø. Ved ei evt. nedlegging er vi opptekne av gode løysingar for dei tilsette.  

Klubben ved Austefjord Skule  

 

Klubben ved Øyra skule støtter UDF Volda sitt forslag til innspel, men med eitt tillegg: UDF Volda 
støttar alternativ 2, men med følgeperson! Det vil gje ein tryggare skuleveg for dei små. Slik 
skyssalternativ 2 viser er elevane ved høgskulen i Volda kl. 8.10, og skal då gå til sin skule. Dette er 
høveleg tid til å kome til klasserommet og vere klar til undervisningsstart, og ein treng difor ikkje endre 
skulestart. Ei eventuell endring av skulestarttidspunktet ved Øyra skule vil få store konsekvensar for 
både elevar, føresette og ikkje minst dei tilsette. Tidspunktet for skulestart ved Øyra skule bør ikkje 
endrast. Dette er eit svært sterkt signal, som UDF støttar! UDF ved Øyra skule stiller spørsmål til kven 
følgjepersonen på bussen skal vere. Ein ser at det er svært viktig at det er ein følgjeperson på bussen 
for å trygge dei minste elevane. Det er også svært viktig at kommuna gir økonomisk støtte til følgje på 
bussen, dette kan ikkje takast av den økonomiske ramma Øyra skule har. Øyra skule støttar 
skulekrins alternativ 2. 

Klubben ved Øyra skule 

 

Utdanningsforbundet Volda 

v/ lokallagsleiar Sirikit Vågen 



 



Høyringsuttale frå samarbeidsutvalet i Austefjord barnehage. 
 

Saksnr: 20/2654 
Desse deltok på møtet:  

Linn Kristin Leite Høydal -representant foreldre,  

Ingrid Maria Løfoll -vararepresentant foreldre,  

Christine H. Haugen -representant personalet, 

Gudrun Kløve Juuhl – representant Volda kommune 

Veronika Hennøen –referent  

26 mai 20 hadde samarbeidsutvalet i Austefjord barnehage møte der vi tok opp saka om nedlegging 

av Austefjord barnehage og skule. Og på bakgrunn av dette har vi utforma ei felles uttale på 

høyringa. Vi har hatt fokus på Austefjord barnehage, men er klare på at dette må vere ei 

heilhetsvurdering og at både barnehagen og skulen er avhengige av kvarandre.  

Her er vår uttale:  

Foreldregruppa:  
Foreldregruppa i Austefjord barnehage er tydelege på at dei ønskjer å behalde barnehagen i 
Austefjorden, og at dei ser verdien av å ha ein barnehage i nærområdet sitt. Dei har gode 
erfaringar med barnehagen, og føler at borna deira trivast og har det godt. Dette i seg sjølv 
er eit kvalitetsstempel. Borna er i trygge omgjevnadar, lærer nye ting og utviklar seg 
tilfredsstillande både sosialt og kognitivt. Borna som går i mindre grupper med ulike alder 
lærer seg å inkludere alle i barnegruppa i mykje større grad enn i større barnegrupper, og dei 
lærer seg å ta omsyn til dei som er yngre enn seg sjølve, samtidig som dei kan strekke seg 
etter dei som er eldre. Dei største borna har også gleda av å ha eit tett samarbeid med SFO, 
og dette er med på å skape ein god overgang til skulen.  
Barnehagen har gode fasilitetar som borna har god nytte av, som b.a. eit romsleg inne-areal, 
stort og variert uteområde, gymsal, gode turmoglegheiter i nærområdet.   
Foreldra meiner det er verdifult med små einingar, og ønskjer å behalde Austefjord 
barnehage.  
Reiseveg er ein av argumenta som taler i mot å legge ned Austefjord barnehage/skule. Eit 
stort fleirtal av borna vil få lenger reiseveg dersom ein skal i barnehage i Volda sentrum eller 
Hornindal.  
I kommuneplanen til Volda kommune står det at det skal vere attraktivt å bu i Austefjorden, 
og ved å legge ned barnehagen (og skulen) går ein imot dette målet.  
 
Personalgruppa:  
Pedagogen i barnehagen er av den oppfatning at ein ikkje treng å vere i store grupper for å 
lære seg sosial kompetanse. Borna lærer seg å ta omsyn til andre på ein annan måte enn i 
større grupper. Born i små grupper lærer seg å forholda seg til alle i gruppa, dei lærer seg i 
like stor grad turtking og å dele, ta omsyn til andre, takle ulike kjensler, og å samhandle med 
andre rundt seg. Det er godt som pedagog å kjenne at ein rekker over alle borna, og ser kvart 
enkelt barn kvar dag! Med meir tid til å vere heilt nær i leiken vert det mindre konfliktar og 
tilfelle av utestenging. Uheldige samspel for ikkje tid til å «sette seg». I eit lite miljø treng vi 
ikkje å ha mange «samlebandsrutiner»  bare for at dagen skal gå opp. Det er i stor grad ein 
kvardag med mindre stress både for vaksne og barn, noko som er svært viktig for den psykisk 



helsa. I dagens samfunn er det godt at barnehagen kan vere ei vektstang for det høge 
tempoet som alt for tidlig legger unådig press på det enkelte individet.  
Samtidig ser vi at det i eit større miljø kan vere positivt for borna å ha fleire på sin eigen 
alder å samhandle med.  
I mindre grupper har ein betre tid og moglegheit til å følgje opp om spontane aktivitetar, og 
følgje borna sine initiativ. I større grupper er fordelen at ein får fleire og meir varierte innspel  
frå borna, og dermed opne opp for kreativiteten og eit vidare perspektiv.  
Dei eldste borna i barnehagen får ein god og trygg overgang til skulen. Dei kjenner dei andre 
elevane, lærarane og bygget, og det er ei tryggheit å ha barnehagen i same område. Men 
samtidig så ser ein kor sårbart det er i forhold til dei eldste når gruppene blir små. Dei har 
færre å spele på, og å leike med. Vi har sett i år at dei eldste går å venta på å få vere ute å 
leike i lag med skuleborna i friminutt og vere på SFO på ettermiddagen sidan dei er bare to. 
Den vaksne må i større grad hjelpe dei i aktivitet enn viss dei hadde vore fleire store born. 
I ei så lita barnegruppe vert det veldig få å vere saman med når nokre born er sjuke eller  
tar fri. På grunn av eit lågt barnetal, er vi berre to tilsette på avdeling, ein pedagog og ein 
assistent. Fagelegsett kan ein føle seg einsam, dette året har vi då likevel vore heldige å hatt 
eit samarbeid med Sollia barnehage og hatt personalmøter i lag med dei. På den måten har 
ein fått fagleg input og andre pedagogar å drøfte faglege perspektiv med. Dette har vorte 
noko avgrensa med tanke på Covid-19, og då står vi aleine igjen. Uansett manglar ein 
mangfald av fagleg perspektiv i kvardagen. Som pedagogisk leiar og styrar kan ein til tider 
kjenne seg veldig aleine om dei ulike avgjerdene som skal takast i ein barnehage.  
Fråvær grunna sjukdom eller anna (lege, møter, studie og liknande) er ekstra sårbart i ei lita 
personalgruppe. Det er vanskeleg å finne gode tilkallingsvikarar, da behovet for vikar ikkje er 
stort nok til at nokon vil knytte seg til barnehagen over lengre tid. Løysinga på dette kan vere 
ein «vikarpool» i kommunalregi. Problemet med «stabile» vikarar finn ein også i større 
barnehagar. Her som vi er så små kan vi risikere at ein tilsett må vere aleine med heile 
barnegruppa over lengre tid, eller at vi rett og slett ikkje kan ta i mot alle borna dersom ein 
av dei tilsette er sjuke. Personalet er også mykje aleine med borna både formiddag, 
ettermiddag og ved pauseavvikling. Dette ser vi på som ei utfordring dersom noko skulle skje 
med enten den tilsette som er på jobb, eller eit av borna. Dei tilsette på skulen er ikkje 
tilstade i ytterkantane av dagen, og vi kan ikkje få hjelp med dei dersom noko skulle skje. Vi 
vil understreke at utfordringa vi her legger fram ikkje i hovudsak handlar om born pr. vaksen, 
men utfrodringa det er å ikkje har noko å kalle på i ein krisesituasjon. I større barnehagar er 
det faktisk dagleg periodar med mange fleire born pr. vaksen enn det som er tilfelle her når 
ein vaksen er aleine.  
 
Både personalgruppa og foreldregruppa ser både det positive med ein liten barnehage, men 
forstå også dei utfordringane dette fører med seg. Og det er vanskeleg å ta stilling til kva 
som veg tyngst. Både foreldregruppa og Utdanningsforbundet vil sende inn eigne 
høyringsuttalar og vil i desse utalane gå i djupna på eigne argument.  
 
 
     
 
 

 



Saksnr. 20/2654 

Høyringsuttale frå foreldra i Austefjord Barnehage til høyringsdokument 

om nedlegging av Austefjord skule og barnehage 

For barnehageåret 2020/2021 er det 6 barn i barnehagen, dvs. 11 teljande (5 stk. er under 3 

år). Vi foreldra er klare på at vi ynskjer vidare drift av barnehagen.  

Grunngjeving:  

- «Slik administrasjonen forstår samfunnsmandatet til barnehagen og lovverket si 

tyding av omgrepet pedagogisk verksemd, kan ein ikkje rå til vidare drift av 

Austefjord barnehage. Stor spreiing i alder vil gjere det ekstra krevjande for det 

pedagogiske personalet å oppfylle kravet om barnehagen som pedagogisk 

verksemd, jf. Lov om barnehage og rammeplan» (Høyringsdokumentet, 2020). Vi 

som foreldre opplever at borna våre trivst i barnehagen. Det er ein trygg plass der 

borna vert sett, og dette gjer at vi opplever barnehagen som inspirerande, 

utviklande og positiv for borna – som gjer at dei meistrer og lærer. Vi stiller oss 

difor undrande til administrasjonen si tilråding. Borna får opplevingar i nærmiljøet 

dei ikkje vil få i ein større/ikkje lokal barnehage, og har fasilitetar som eit 

fantastisk uteområde, gode lokale og tilgong til gymsal som vi set stor pris på. Vi 

tykkjer det har stor verdi at borna våre lærer å ta omsyn til dei som er mindre enn 

seg sjølv og også tilpasse seg dei som er eldre, at ein må inkludere og ta alle med i 

leiken. Borna i barnehagen, spesielt dei eldste, har også stor glede av fellesskapet 

med SFO, som er mogleg å få til når lokala ligg vegg-i-vegg.  

 

- Borna i barnehagen får ein fin overgang til skulestart, sidan skulen er lokalisert i 

same bygget. SFO har også lokale vegg-i-vegg med barnehagen, og vi opplever at 

det skjer eit positivt samarbeid både mellom dei vaksne på jobb og også i høve leik 

og sosialisering for borna både i barnehagen og SFO. Det at barna får ein trygg 

overgang frå barnehage til skule er i tråd med at folkehelse skal vere eit førande 

prinsipp for kommuneplanen i Volda kommune. 

 

- For mange av oss vert det svært vanskeleg å få kvardagen til å gå opp utan 

barnehage lokalt. Det er ikkje alle som har ein «A4-jobb» i sentrum og enkelt kan 

levere og hente barnet før og etter jobb der. Austefjorden har mange krikar og 

krokar der det bur folk, det er ikkje 15 minutt til Hornindal eller Volda for alle. I 

samfunnsdelen i kommuneplanen til Volda kommune står det at ein har som mål å 

redusere den negative folketalutviklinga på bygdene. Strategien for å nå dette 

målet er mellom anna å «Sikre at tilbodet til offentlege tenester (t.d. barnehage og 

skule) stimulerer til busetting». Vi treng ein barnehage i Austefjorden for å nå 

dette målet. I høyringsdokumentet står det at «nokre vil kunne få lengre reiseveg 

til/frå barnehagen» - dette stemmer ikkje, det vil gjelde alle. I utviklingsplanen for 

nye Volda kommune er det eit mål om å: «Legge til rette for samfunnsutvikling og 

skape attraktive bu-[...] område i alle deler av kommunen». Nettopp difor bør det 

vere vidare drift av Austefjord barnehage i kombinasjon med barneskule og SFO – 

eit moderne oppvekstsenter, der ressursane vert utnytta på tvers av einingane. 

 



Foreldra i Austefjord barnehage stiller seg samrøystes bak denne uttalen. 



Høringsuttaling tilråding av nedlegging av Austefjord skule og Austefjord barnehage saksnummer 

20/2654. 

Austefjord Grendalag er området: Langvatn Fyrde, Aurstad, Ullaland/Hunnes. 

Skulen vert tilrådd nedlagt frå 01.08.2021. Austefjord skule  betyr mye for innbyggjarane i bygda på 

dagtid og på kveldstid. Nedlegging av skule har vært tema i mange år og dette preger vaksne og barn 

som bur her og kan virke inn på bygdeutvikling når ein konstant undrer på om skulen verte nedlagde.  

Grendalaget observerer at eit stort fleirtal av  foreldre ønsker at barna skal gå på skule i Volda. Det er 

positiv at foreldre som ønsker at barna sine skal gå på skule i Volda  blir hørt av administrasjonen i 

Volda kommune når dei kommer med tilråding i saksdokumentene til høyringa.  

Vi meiner at skysskostnader til skule bør bli dekket om ein skal til Hornindal skule eller Øyra skule. 

Det er viktig at skulevegen er trygg for barna og at det er skysstidene er  tilpasset skulestart og 

skuleslutt.  

Austefjord grendalag ønsker ikkje å ta stilling til krinsgrenser.  

Austefjord Grendalag stiller seg bak FAU Austefjord skule sin høringsuttaling.  

 

Austefjord Grendalag.  

 

 

-  



Saksnr: 20/2654 

Innspill til høringsnotat vedr tilråding om å legge ned Austefjord skole og barnehage 

 

I år igjen, må vi kjempe for å bevare skolen og barnehagen vår. For at kommunen skal spare penger. 

Det er slitsomt for voksne og barn etter hvert med slike kamper stadig. Vi ønsker en varig og god 

fremtid for barna våre. For bygda, så er skolen et viktig knytepunkt. Det er samlende og positivt. 

Volda Kommune har og uttalt at dei skal stimulere til bosetning på bygdene. Ved å legge ned skolen 

vår, vil vi påstå er i strid med det de uttalelsene. Befolkning og vekst går i bølger. Vi ser at det kan 

være positivt for barn og unge å ha flere å spille på i samme aldersgruppe når det kommer til 

skolehverdag. Det å være en del av et større miljø, kan for mange være bra. Det kan vi foreldre og se 

og forstå. Men ikke for enhver pris. Vi ønsker å gi et veldig sterkt signal om at vi ikke ser for oss en 

nedglegging, før fylket og kommunen har fått på plass en tilfredsstillende skyss for barna våre, og da 

med særlig fokus på de minste og mest sårbare. Særlig for oss i Høydal, som er noen av de som vil få 

lengst skolevei uavhengig om vi skal skysses til Volda eller Hornindal. Viser til alternativ som 

kommunen skisserer. Her må en førsteklassing, gå ut av døren kl 07 for å være i Volda til skolestart 

08.30. Helt uakseptabelt. Vi snakker små barn. Per i dag, har vi barn som fylket og kommunen mener 

skal gå og stå i all slags vær og vente på skyss. Ikke gatelys på flere av stoppesteder, ikke fortau, ikke 

busskur. En 5/6 åring må i verste fall i snøkave, stå uten gatelys, på smale veier. Det for et lite barn og 

ha en  lang og krevende skyss, kan få konsekvenser. Det er vist til at barn som har lang skyss trivs 

dårligere på skolen, både sosialt og faglig. De sliter med hodeverk, ryggplager, de har mindre 

overskudd til fritidsaktiviteter. En annen viktig ting å huske på er at skoleskyss er arena for mobbing. 

Det er ikke greit at små barn skal ha en utrygg og uakseptabel skyss. 

Vi mener og at det skal være en følgeperson som skal ivareta de minste. Eller så må kommunen og 

fylket hoste opp en egen skyss for de minste, slik at de ikke skal skysses med ungdomsskoleelever og 

elever på videregående, slik det er skissert. Kommunen og politikere må forstå hvilket praktisk 

problem det blir med skyssen her om de ikke utreder den bedre. Ja, det tar 25 min med bil til Volda 

herfra, men en skolebuss som skal innom hver en sidevei/dal m.m. for å plukke opp i alle retninger, ja 

da går tiden. Over en time hver vei er ikke akseptabelt. Skyssen er og har vært krevende slik det er nå 

per i dag, flere har allerede opp mot en time skyss hver dag. Skysstid skal ifølge regelverket inkludere 

gange og venting, og skal regnes fra eleven går ut hjemme til skolen starter. Så hvordan dere mener 

den vil bli bedre, når vi må enda lenger ved en evt nedlegging, er vanskelig å forstå. Dere ville ikke 

godtatt det selv, minst av alt for barna deres. Og det er barnets beste som skal ivaretas her (jmfr. 

Barneombudet).  

Kommunen har et ansvar her, og gi en trygg og forutsigbar skolehverdag for barna. Vi ønsker en varig 

god ordning, slik at slipper å kjempe hvert eneste år, det er ikke bra, minst av alt for barna, som 

fanger opp all uro knyttet til dette.  

Vedr barnehage, mener vi at bygda og fjorden her må få beholde et slikt tilbud, det fødes barn i 

bygda, og flere unge bosetter seg her og vil benytte seg av et slikt tilbud. 

Vi utfordrer og kommunen til å tenke nytt og alternativt, både når det kommer til skole og 

barnehage.  

 

 



Mvh   

Høydal Vel/grendelag. 



Post adresse: Volda kommune, Øyra skule | Stormyra 2, 6100 Volda | tlf. 700 74300
Besøks adresse: Øyra skule, Porsemyrvegen 43. 6103 Volda. post.oyra@voldaskulen.no

Øyra skule

03.06.2020

Høyringsuttale frå samarbeidsutvalet ved Øyra skule:
Nedlegging av Austefjord barnehage og Austefjord skule - høyr ing

Møtet starta med 5 av 7 repr. tilstades.

Vi støtter alternativ 2, men med fylgjeperson frå 01.08 -31.12. Slik vi ser det stoppar
skuleskyssen ved Høgskulen i Volda kl. 08.10, og elevane skal då gå til Øyra skule. Det er passe
tid til å kome til klasserommet og vere klare til undervisning kl. 08.30. Det er tilsyn i klasseromma
frå kl. 08.20.

Vi meiner at ei eventuell endring av skulestarttidspunktet ved Øyra skule vil få store
konsekvensar både for elevar, føresette og tilsette. Tidspunktet for skulestart ved Øyra skule bør
ikkje endrast. Når det gjeld fylgjeperson på skuleskyssen ynskjer vi at ein reknar på kva det vil
koste og eventuelt kven som skal ha oppgåva.

Refr. Else Lil l Riise

mailto:post.oyra@voldaskulen.no
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Notat 
 

 
Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

20/2654  20/9385  May Lisbet Lande 02.06.2020 

 
 
Til: Per Ivar Kongsvik 
 
 

Nedlegging av Austefjord skule - uttale frå elevrådet på Øyra skule 

 

Elevrådet behandla saka om nedlegging av Austefjord skule på møte tysdag 02.06.20. 

Der var 8 stemmeberettiga medlemar tilstades på møte. 
 

 
Melding om vedtak: 
Elevrådskontakt gjekk gjennom saka og elevrådet fekk høve til å stille spørsmål.   
 
Elevrådet ved Øyra  ønsker elevar frå Austefjord velkomen til skulen. Det er alltid 
spanande med nye klassekameratar og fleire av elevane har kjende jamaldringar i 
frå området. 
 
Når det gjeld ordninga med skuleskyss vart det stemt over forslaga med aktiv 
votering. Skyssalternativ 2 fekk 5 mot 3 stemmer og vart vedteke. 

Elles tek elevrådet saka til vitande. 
 
 
 
Med helsing 
 
 
May Lisbet Lande 
konsulent 
 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
16/20 Byggenemnda 08.06.2020 
141/20 Formannskapet 25.08.2020 
96/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Reglement for byggenemnd - vurdering av forslag til endring av gjeldande reglement 
 
Samandrag: 
I møte den 27 april vart det lagt fram forslag til endringar på gjeldande reglement 
for byggenemnda. Kommunedirektøren har vurdert forslaga og rår til endringane 
med unntak av å dele opp ansvaret der nemnda kunne peike ut andre enn leiar til å 
følgje opp prosjekt. 

 
Formannskapet 25.08.2020: 
 
Behandling: 
 
Jan Heltne (H) kom med slikt endringsframlegg: 
Stryke "etter behov" i punkt 3 
 
Jan Heltne trekte framlegget sitt.  
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
FSK- 141/20 Vedtak: 
 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
 
 
 
 
 
 
 

 
Byggenemnda 08.06.2020: 
 
Behandling: 



Ivar Otto - endringar punkt 3 - Oppgåver og rettar, foreslått av Sonja Håvik,  
Stryke "etter behov" i punkt 3 

 
 
Ivar Otto Kristiansen kom med slikt framlegg: 
Stryke "etter behov" i punkt 3 
 
Ivar Otto Kristiansen trekte framlegget sitt. 
 
Røysting (5 røysteføre): 
Tilrådinga frå administrasjonen vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
BYGG- 16/20 Vedtak: 
 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
 
 
 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Byggenemnda - 08.06.2020 - 16/20 
 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 25.08.2020 - 141/20 
 
Volda kommunestyre vedtek reglement for byggenemnda sist revidert 06.05.2020. 
 
 
 



 
 
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Reglement for byggenemnda_forslag_frå_Ivar_O_Kristiansen_27042020 
Reglement for byggenemnda_sist revidert 06052020 

 
Saksopplysningar: 
I møte den 27 april vart det  orientert om reglementet for byggenemnda av leiar. I 
møte vart det lagt fram forslag til endringar frå Ivar Otto Kristiansen.  
 
2. Arbeidsområde 
 
Gjeldande 
 
5 setning: Byggenemnda har ansvar for planlegging og gjennomføring 
 
Forslag: 
 
Revidert 5 setning : . Byggenemnda har ansvar for oppfølging av planlegging og 
gjennomføring 
 
Ny setning 6 og 7:  
Byggjenemnda skal være eit fagorgan som ser til at kommunestyret sine vedtak vert fylt 
opp, og kan gje råd for slutning for kommunestyret, der ulike alternativ vert vurdert.  
 
Byggjenemnda er Kommunestyret sitt organ for å sikre at planlegging, gjennomføring og 
overlevering skjer etter gjeldande lover og forskrifter. Byggenemnda som organ skal sjå til 
at kommunestyret sitt grunnlag for vedtak vert tilstrekkeleg belyst.  
 
3. Oppgåvar og rettar 
 
Gjeldande 
 
2 setning : Leiar i byggenemnda følgjer dei ulike prosjekta i gjennomføringsfasen 
og rapporterer saman med prosjektleiar til samla byggenemnd etter behov. 
 
Forslag 
 
Revidert 2 setning : Nemnda skal sjå til at leiar i byggenemnda, eller den nemnda 
peker ut,  følgjer dei ulike prosjekta i gjennomføringsfasen og rapporterer saman 
med prosjektleiar til samla byggenemnd etter behov og der nemnda som organ ber 
om det. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
Kommunedirektøren vurderer at 5 setning under pkt 2 arbeidsområde er 
tilfredstillande dekt av dagens reglement og det er ikkje naudsynt med noko 
presisering slik kommunedirektøren vurderer det.   
 
Setning nr 6 er vurdert dekkande fram til første komma og ein rår til at denne 
setninga vert tatt med- Byggjenemnda skal være eit fagorgan som ser til at 
kommunestyret sine vedtak vert fylt opp. 
 
Setning 7 vert vurdert delt opp slik - Byggjenemnda skal sikre at planlegging, 



gjennomføring og overlevering skjer etter gjeldande lover og forskrifter til rett tid, med rett 
kvalitet og til avtalt pris.  
 
Setning 8 - Byggenemnda skal vurdere ulike alternativ og kome med tilråding til 
formannskap og kommunestyre 
 
 
Med omsyn til forslag kring oppgåver og rettar, setning nr 2, har 
kommunedirektøren følgjande vurdering.  
 
Kommunedirektøren rår ifrå Kristiansen sitt forslag om å dele opp ansvaret som 
skissert. Slik ein vurderer det vil dette vere meir byråkratisk og kan medføre tap av 
framdrift i prosjekta når prosjektleiarane må forhalde seg til fleire enn leiar i sine 
konsultasjonar. Kommunedirektøren rår til at administrasjonen sitt kontaktpunkt 
mot byggenemnda er leiar lik som for alle andre tenesteutval i kommunen. 
Forslaget  frå kommunedirektøren er at setning nr 2 får slik utforming- Leiar i 
byggenemnda følgjer dei ulike prosjekta i gjennomføringsfasen og rapporterer 
saman med prosjektleiar til samla byggenemnd etter behov og der nemnda som 
organ ber om det.  
 
 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 Reglement for byggenemnda  
 
1. Val og samansetjing  
 
Kommunestyret vel leiar, nestleiar og 3 ordinære nemndsmedlemmer, med varamedlemer for kvar 

kommunestyreperiode. Vala gjeld for den kommunale valperioden. 

 
 2. Arbeidsområde  
 
Byggenemnda handsamer saker knytt til planlegging og gjennomføring av byggeprosjekt (nybygg, 
tilbygg og totalrehabiliteringsprosjekt) i kommunale bygg.  
 
Byggenemnda arbeider på mandat frå kommunestyre og formannskap. Tomtekjøp og finansiering 
ligg ikkje til byggenemnda sitt ansvarsområde.  
 
Kommunestyret vedtek rammer og budsjett for det einskilde prosjekt. Byggenemnda har ansvar for 
oppfølging av planlegging og gjennomføring for nye kommunale bygg og større renoveringsprosjekt 
og av andre kommunale bygg innanfor dei rammer kommunestyret har vedtatt.  
 
Byggjenemnda skal være eit fagorgan som ser til at kommunestyret sine vedtak vert fylt opp, og kan 
gje råd for slutning for kommunestyret, der ulike alternativ vert vurdert.  
 
Byggjenemnda er Kommunestyret sitt organ for å sikre at planlegging, gjennomføring og overlevering 
skjer etter gjeldande lover og forskrifter. Byggenemnda som organ skal sjå til at kommunestyret sitt 
grunnlag for vedtak vert tilstrekkeleg belyst.  
 
Vanleg vedlikehald kjem ikkje under byggenemnda sitt ansvarsområde.  
 
Prosjektleiar Kommunedirektøren har ansvar for å utnemne prosjektleiar til det einskilde prosjekt. 
Prosjektleiar avklarar med leiar for nemnda innkalling og agenda for det einskilde møte. 

 
 3. Oppgåver og rettar  
 
Byggenemnda skal delta i planleggingsprosessen av byggeprosjekt fram til signering av kontrakt med 
utførande entreprenør.  
 
Nemnda skal sjå til at leiar i byggenemnda, eller den nemnda peker ut,  følgjer dei ulike prosjekta i 
gjennomføringsfasen og rapporterer saman med prosjektleiar til samla byggenemnd etter behov og 
der nemnda som organ ber om det. Vesentlege endringar i prosjektet skal godkjennast av nemnda, 
mindre endringar kan godkjennast administrativt.  
 
Vesentlege endringar utan naudsynt finansiering skal godkjennast av formannskapet og 
kommunestyret etter handsaming i byggenemnda. Kommunedirektør, eller den han gjev mynde, har 
det saksførebuande ansvaret for saker til nemnda og for den praktiske gjennomføringa av det 
einskilde prosjekt.  
 
Lov og forskrift Kommunale byggeprosjekt skal planleggast og gjennomførast i samsvar med dei til ei 

kvar tid gjeldande lover og føreskrifter. 



 
 Anbod Konkurransegrunnlaget for den einskilde anskaffelse skal godkjennast av byggenemnda før 
konkurransen vert lyst ut på den nasjonale kunngjeringsbasen for  
offentlege anskaffelse (Doffin) eller den internasjonale kunngjeringsbasen (TED).  

Nemnda skal godkjenne endringar i prosjektet som er vesentlege sett opp mot føresetnadane for 

kommunestyret sine rammer for prosjektet. 

Tildeling av kontrakt Tildeling av kontrakt skal skje i samsvar med gjeldande regelverk om innkjøp. 
Dersom tilbodet overskrid gjeldande finansieringsplan, skal byggenemnda syte for at inngåing av 
kontrakt og auka ramme vert godkjent av kommunestyret etter føregåande handsaming i 
byggenemnd og formannskap.  
 
Økonomisk avslutning  
Det skal førast byggerekneskap i byggetida og prosjektleiar/byggeleiar legg fram økonomisk 

oversikt/prognoser fortløpande til byggenemnda. Sak om økonomisk avslutning for det einskilde 

prosjekt skal godkjennast av byggenemnda før handsaming i formannskap og endeleg godkjenning i 

kommunestyret. 



Reglement for byggenemnda  
 
1. Val og samansetjing  
Kommunestyret vel leiar, nestleiar og 3 ordinære nemndsmedlemmer, med varamedlemer for kvar 
kommunestyreperiode. Vala gjeld for den kommunale valperioden.  

 
2. Arbeidsområde  
Byggenemnda handsamer saker knytt til planlegging og gjennomføring av byggeprosjekt (nybygg, 
tilbygg og totalrehabiliteringsprosjekt) i kommunale bygg.  
 
Byggenemnda arbeider på mandat frå kommunestyre og formannskap. Tomtekjøp og finansiering 
ligg ikkje til byggenemnda sitt ansvarsområde.  
 
Kommunestyret vedtek rammer og budsjett for det einskilde prosjekt. Byggenemnda har ansvar for 
planlegging og gjennomføring for nye kommunale bygg og større renoveringsprosjekt av andre 
kommunale bygg innanfor dei rammer kommunestyret har vedtatt.  
 
Byggjenemnda skal være eit fagorgan som ser til at kommunestyret sine vedtak vert fylt opp. 
 
Byggjenemnda skal sikre at planlegging, gjennomføring og overlevering skjer etter gjeldande lover og 
forskrifter til rett tid, med rett kvalitet og til avtalt pris.  
 
Byggenemnda skal vurdere ulike alternativ og kome med tilråding til formannskap og kommunestyre. 
  
Vanleg vedlikehald kjem ikkje under byggenemnda sitt ansvarsområde.  
 
Prosjektleiar  
Kommunedirektøren har ansvar for å utnemne prosjektleiar til det einskilde prosjekt. Prosjektleiar 
avklarar med leiar for nemnda innkalling og agenda for det einskilde møte.  

 
3. Oppgåver og rettar  
 
Byggenemnda skal delta i planleggingsprosessen av byggeprosjekt fram til signering av kontrakt med 
utførande entreprenør.  
 
Leiar i byggenemnda følgjer dei ulike prosjekta i gjennomføringsfasen og rapporterer saman med 

prosjektleiar til samla byggenemnd etter behov og der nemnda som organ ber om det.  
 
Vesentlege endringar i prosjektet skal godkjennast av nemnda, mindre endringar kan godkjennast 
administrativt.  
 
Vesentlege endringar utan naudsynt finansiering skal godkjennast av formannskapet og 
kommunestyret etter handsaming i byggenemnda.  
 
Kommunedirektør, eller den han gjev mynde, har det saksførebuande ansvaret for saker til nemnda 
og for den praktiske gjennomføringa av det einskilde prosjekt.  
 
Lov og forskrift  
Kommunale byggeprosjekt skal planleggast og gjennomførast i samsvar med dei til ei kvar tid 
gjeldande lover og føreskrifter.  
 



Anbod  
Konkurransegrunnlaget for den einskilde anskaffelse skal godkjennast av byggenemnda før 
konkurransen vert lyst ut på den nasjonale kunngjeringsbasen for offentlege anskaffelse (Doffin) eller 
den internasjonale kunngjeringsbasen (TED). Nemnda skal godkjenne endringar i prosjektet som er 
vesentlege sett opp mot føresetnadane for kommunestyret sine rammer for prosjektet.  
 

Tildeling av kontrakt  

Tildeling av kontrakt skal skje i samsvar med gjeldande regelverk om innkjøp. Dersom tilbodet 

overskrid gjeldande finansieringsplan, skal byggenemnda syte for at inngåing av kontrakt og auka 

ramme vert godkjent av kommunestyret etter føregåande handsaming i byggenemnd og 

formannskap.  

Økonomisk avslutning  

Det skal førast byggerekneskap i byggetida og prosjektleiar/byggeleiar legg fram økonomisk 

oversikt/prognoser fortløpande til byggenemnda. Sak om økonomisk avslutning for det einskilde 

prosjekt skal godkjennast av byggenemnda før handsaming i formannskap og endeleg godkjenning i 

kommunestyret. 



 

Volda kommune   
Vår referanse: 19/12134 20/6053 
Saksbehandlar: Jarl Martin Møller 
Dato: 03.04.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
34/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 05.05.2020 
60/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 02.06.2020 
54/20 Kommunestyret 28.05.2020 
71/20 Kommunestyret 18.06.2020 
97/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Regulering av parkering ved høgskulen i Volda 
 
SAMANDRAG: 
Volda kommune har inngått intensjonsavtale med Høgskulen i Volda om 
planlegging av avgiftsparkering på høgskuleområdet. I styremøte 13 juni vedtok 
HVO å innføre avgiftsbetaling for sine områder . Saka vart lagt ut på høyring i TFU 
møte den 28.1.20 og fristen for å kome med merknad til saka var 31.3.20. Det har 
kome inn 8 merknadar til saka. 
 
I høyringsforslaget har kommunen lagt til grunn at når ein kjører inn i 
parkeringsona vil det vere parkering forbudt på alle offentleg regulerte områder 
og langs offentleg ferdselsåre (veg). Unntaket er når det er skilta at det er lovleg 
å parkere eksempelvis mot betaling eller der det er opna opp for eksempelvis 
«parkering for tilsette». Dette betyr at dersom innbyggarane har tilfredstilt kravet 
om parkering på eige grunn så vil det ikkje ha nokon konsekvensar. Kommunen 
har foreslått at innanfor parkeringsona er det parkering forbudt måndag til fredag 
frå klokka 08 til klokka 1600.  
 
«Vilkårsparkering» tyder parkering på vilkår og som vil seie at det er er tillatt å 
parkere mot 
betaling, innanfor oppmerka felt, med begrensa maksimal parkeringstid eller andre 
vilkår, jf. 
parkeringsforskrifta § 2 bokstav a. 
 
Med begrep «offentleg veg» er det definert som veg som vert vedlikehalde over det 
offentlege vegbudsjettet, jf. veglova § 1 jf. § kap IV. 
 
Offentleg ferdselsåre er definert som ferdselsdelen av offentleg veg, beregna på 
trafikk med 
motorvogn, jf. parkeringsforskriften § 2 bokstav d. Begrepet omfattar og integrerte 
deler av 
ferdselsåra, som f.eks. parkeringslommer, kantsteinsparkering osv. Med dette må 
ein forstår at dei same reglane vil gjelde for  parkeringslomme som ikkje er fysisk 
avgrensa frå 



kjørebana. 
 
Offentleg veg som ikkje er offentleg ferdselsåre er 
parkeringsområder/parkeringsplassar utanfor gategrunn som vert vedlikehalde av 
det offentlege vegbudsjettet. På desse områda kan det gjevast tillatelse ein einskild 
person, gruppe av personar, bedrift eller lignande. Det vil vere kommuna som fattar 
vedtak om slik skilting. 
 
Kommunedirektøren rår til det vert etablert parkeringsone med parkering forbudt 
slik det går fram av saka. Når vedtak om parkeringssone er fatta vil ein førebu sak 
om driftsmodell, avtalar m.v 
 
 

 
Tenesteutval for forvaltning og utvikling 02.06.2020: 
 
Behandling: 
Avgiftsparkering ved høgskulen, foreslått av Sindre Kvangarsnes, UavhengigVolda-lista 
Tfu vil at høgskulen sørgar for tilstrekkelig parkeringsplassar til sine studentar slik 
at man unngår problema som oppstår med manglande parkering. Tfu vil ikkje støtte 
innføring av betalingsparkering på området. 

 
TFU Sak 60/20 Regulering av parkering ved høgskulen i Volda, foreslått av Petter Espe, 
Høgre 
Volda kommune viser til arbeidet som er utført i forhold til eventuell 
avgiftsparkering ved høgskulen i Volda. 
Med bakgrunn i stram økonomi og behov for innsparing ser vi at VK ikkje kan 
involvere seg i vidare oppstart og drift av parkeringsselskap. 
VK ynskjer ikkje å bidra til oppretting av parkeringsselskap for Campus området, og 
vil ikkje innføre parkeringssone som framlagt i sak. 
Om det ved oppretting av avgiftsparkering vert problem med villparkering, vil VK 
gjennomføre tiltak der dette skulle være naudsynt. 
 
 

 
Fellesforslag frå H, VL og Krf, foreslått av Sindre Kvangarsnes, UavhengigVolda-lista 
TFU vil at høgskulen sørgar for tilstrekkelig parkeringsplassar til sine studentar slik 
at man unngår problema som oppstår med manglande parkering. TFU vil ikkje 
støtte innføring av betalingsparkering på området, og vil ikkje innføre 
parkeringssone som framlagt i sak. 

 
Kommunalsjef for samfunnsutvikling, Jarl Martin Møller, orienterte og svarte på 
spørsmål. 
Petter Espe (H) fremma følgjande: 
Volda kommune viser til arbeidet som er utført i forhold til eventuell avgiftsparkering 
ved høgskulen i Volda. 
Med bakgrunn i stram økonomi og behov for innsparing ser vi at VK ikkje kan 
involvere seg i vidare oppstart og drift av parkeringsselskap. 
VK ynskjer ikkje å bidra til oppretting av parkeringsselskap for Campus området, og 
vil ikkje innføre parkeringssone som framlagt i sak. 
Om det ved oppretting av avgiftsparkering vert problem med villparkering, vil VK 
gjennomføre tiltak der dette skulle være naudsynt. 
 



Sindre Kvangarsnes (VL) fremma følgjande: 
Tfu vil at høgskulen sørgar for tilstrekkelig parkeringsplassar til sine studentar slik at 
man unngår problema som oppstår med manglande parkering. Tfu vil ikkje støtte 
innføring av betalingsparkering på området. 
Det vart halde ei pause. 
Espe og Kvangarsnes trekte framlegga sine, og kom med følgnade framlegg på 
vegne av Høgre, Voldalista og Kristeleg Folkeparti: 
TFU vil at høgskulen sørgar for tilstrekkelig parkeringsplassar til sine studentar slik at 
man unngår problema som oppstår med manglande parkering. TFU vil ikkje støtte 
innføring av betalingsparkering på området, og vil ikkje innføre parkeringssone som 
framlagt i sak. 
Det vart røysta alternativt mellom Kommunedirektøren si tilråding og fellesframlegget 
frå H, VL og Krf. 
 
Administrasjonen si tilråding vart vedteke med fem røyster. Dei som røysta for 
fellesframlegget var Hørge, Voldalista og Kristeleg Folkeparti. 
 
TFU- 60/20 Vedtak: 
I kommuneplanen sin samfunnsdel for gamle Volda er vedtatt at ein skal bidra til å 
redusere klimagassutslepp. Å stimulere til at fleire går, syklar og nyttar 
kollektivtransport til arbeid , barnehage, skule og andre aktivitetar er ein del av 
strategiane i dette arbeidet. Tiltaket med å innføre parkeringsavgift ved høgskulen 
vil kunne bidra til at fleire vil gå eller sykle til arbeid og skule. 
Volda kommunestyre ber administrasjonen om å førebu og gjennomføre innføring 
av parkeringsone med parkering forbudt og betalingsparkering slik det går fram av 
saka og at parkeringsone har ei utstrekning som vist på kart dagsett 27.04.2020. 
Førebuinga skal avklare organisering av  parkeringsordninga, og HVO og Volda 
kommune som partar sine roller. 
 

 
Kommunestyret 28.05.2020: 
 
Behandling: 
Saka vart trekt.  
 
KST- 54/20 Vedtak: 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 
 
I kommuneplanen sin samfunnsdel for gamle Volda er vedtatt at ein skal bidra til å 
redusere klimagassutslepp. Å stimulere til at fleire går, syklar og nyttar 
kollektivtransport til arbeid , barnehage, skule og andre aktivitetar er ein del av 
strategiane i dette arbeidet. Tiltaket med å innføre parkeringsavgift ved høgskulen 
vil kunne bidra til at fleire vil gå eller sykle til arbeid og skule. 
 
Volda kommunestyre ber administrasjonen om å førebu og gjennomføre innføring 
av parkeringsone med parkering forbudt og betalingsparkering slik det går fram av 
saka og at parkeringsone har ei utstrekning som vist på kart dagsett 27.04.2020. 
Førebuinga skal avklare organisering av  parkeringsordninga, og HVO og Volda 
kommune som partar sine roller. 
 



 
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Parkeringssone_datert_27042020 
Tilbakemelding frå Helse Møre og Romsdal - Parkeringsavgift - Campusutvikling 
Høgskulen i Volda 
Tilbakemelding frå Studentsamskipnaden - Parkeringsavgift - Campusutvikling Høgskulen i 
Volda 
Innspel frå Anne-Grete Eiken til vilkårsparkering 
Innspel frå Høgskulen i Volda til vilkårsparkering 
Innspel frå Einar Ose til vilkårsparkering 
Innspel frå Leif Inge og Marina Skare til vilkårsparkering 
Innspel vilkårsparkering – sak 1912134 
Innspel frå Statsbygg til vilkårsparkering - Høgskulen i Volda 
Innspel frå Knut Endre Heltne til sak om vilkårsparkering 
Vedl. innspel parkering Nytun 17 
Innspel til villkårsparkering frå Anny og Eivind Høydal 
Innspel til vilkårsparkering frå Gjertrud og Jostein Rotevatn 
Melding om politisk vedtak - Regulering av parkering ved høgskulen i Volda 

 
SAKSOPPLYSNINGAR: 
 
Etter dialog mellom kommune og HVO kom ein fram til at det er behov for 
regulering av parkeringa på høgskuleområdet. Volda kommune handsama sak om 
intensjonsavtale den 05.02.2019 sak PS 23/19 vedrørande planlegging av 
avgiftsparkering på høgskuleområdet. Avtalen vart signert den 1.2.2019. 
Formannskapet var open på at andre aktuelle aktørar kan slutte seg til 
intensjonsavtalen. 
 
HVO og Volda kommune har hatt fleire møte om dette, og styret for HVO har slutta 
seg til prinsippet om å innføre avgiftsparkering i juni 2019.  
 
I budsjettsaka for 2020 var parkeringsordning på Campusområdet drøfta. I saka 
vart det orientert om at høgskulen har teke initiativ til å utgreie parkeringsordning 
på høgskuleområdet og at dei hadde invitert med Volda kommune og Volda 
Campus Arena. I tillegg er det også vist til dialog med Helseforetaket. 
Føresetnaden for å få til ei slik ordning var at ein såg samla parkeringsområde på 
Campusområdet under eitt og får ei felles organisering som forvaltar og utviklar 
samla parkeringsplassar. I dette låg det og at ein fekk utarbeidd ein skiltplan for 
omkringliggjande område for å hindre villparkering. 
 
I sak kring Årsbudsjett 2020 og økonomiplan 2020-2023 gav kommunestyret i 
Volda i møte 12.12.2019, sak 51/19, punkt 24 administrasjonen følgjande oppdrag. 
 
Kommunestyret ber rådmannen som eigar av parkeringsanlegg i Volda Campus 
Arena (VCA) ta initiativ til forhandlingar med  høgskulen i Volda om betalt utleige 
av parkeringsareal i VCA på dagtid forbrukarar av høgskulen. Dette som alternativ 
til planlagt  
etablering av betalingsparkering på høgskuleområdet med tilhøyrande krav om 
skiltplanar med parkeringsavgrensingar i bustadområda i nærleiken. 
 
Dette går og fram frå høysingsinnspelet til Høgskulen at ein i samspel med 
Statsbygg ønskjer å auke tal på parkeringsplassar noko. I si kartlegging viser 
Statsbygg at 80 % utnytting av parkeringsplassar er å rekne som full utnytting. 
Teljingar frå Statsbygg viser at høgskulen har over 90 % utnytting av dagens 
parkeringsplassar.  



 
Adminstrasjonen har lagt til grunn i saka at ein skal innføre betalingsparkering i 
VCA. I intensjonsavtalen er det vidare vist til at tidspunkt for betaling må avklarast: 
skal ein berre betale på dagtid, eller skal betalinga gjelde heile døgnet. 
Kommunedirektøren vil rå til at ein vurderar parkeringsavgift heile døgnet på 
sentrale delar av høgskuleområdet (også parkeringskjeller i VCA).  Ein ser det 
vidare som vanskeleg å handheve parkeringsutfordringar i randsoner, i dei områda 
ein innfører betalt parkering, utan å ha tilstrekkeleg verkty for handheving. 
Administrasjonen legg til grunn at  det må lagast ein skiltplan der alle 
parkeringsregulerande skilt er innteikna og ein rår til å etablere parkeringsone som 
vist i saka.  
 
I sin uttale har høgskulen klart gitt utrykk for at ein trur at villparkering i området vil 
halde fram dersom ein ikkje får ned tal bilar gjennom betalingsparkering. 
Betalingsparkering kan berre innførast i lag med ein ny skiltplan for området rundt 
betalingssonen . 
 
Administrasjonen har vidare hatt samtalar med Statsbygg om sal av 
parkeringsplassar utan at det ligg føre ein avtale til no. Kommunen har sendt over 
eit avtaleforslag med forslag til løysing og ein forventar at Statsbygg vil kunne gi 
tilbakemelding på avtaleforslaget om ikkje lenge. 
 
Kostnadar med innføring av dette tenkt dekt av parkeringsinntektene og ordninga 
er slik tenkt at alle inntekter skal gå inn i drift og ev opparbeiding av 
parkeringsplassar. Volda kommune eig ein vesentleg del av parkeringsarealet ved  
HVO, og er derfor naturleg part i ei ordning med avgiftsparkering. Ein må finne 
praktiske løysingar mellom partane for å sikre at mest mogleg av inntektene går til 
drift og opparbeiding av parkeringsareal.  
 
Ein viser elles til TFU sak 07/20 den 28.1.20 for ytterligare detaljar. Saka ligg 
vedlagt 
 
Saka har vore ute til høyring i periode 11.2.20 til 31.3.20. Saka har hatt omtale i 
Møre og har vore publisert i kommunen sine digitale kanalar. Alle grunneigedomar 
innanfor sona har vorte særskild varsla ved sms om saka og høyringsfrist.  
  
Merknadar frå høyringsrunde: 
 
Gjertrud og Jostein Rotevatn 
 
I sin merknad viser dei dei at «For oss er dette ok. Vi har hatt tilfelle av villparkering 
i gata vår» Det viktige for oss er at det ikkje blir restriksjonar for oss på parkering 
på sørsida av Nytun på den stripa som er langs gata - det som høyrer til gnr. 19 
bnr. 29, som som eg er medeigar av. Det dreier seg stort sett om det arealet som 
er rett over gata for Nytun 27. 
 



 
Eigedomen Nytun 27, ligg nord for HVO 
 
Kommentar: 
 
I høyringsforslaget har kommunen lagt til grunn at når ein kjører inn i parkeringsona vil 
det vere parkering forbudt på alle offentleg regulerte områder og langs offentleg 
ferdselsåre (veg). Unntaket er når det er skilta at det er lovleg å parkere eksempelvis 
mot betaling eller der det er opna opp for eksempelvis «parkering for tilsette». Dette 
betyr at dersom innbyggarane har tilfredstilt kravet om parkering på eige grunn så vil 
det ikkje ha nokon konsekvensar. Kommunen har foreslått at innanfor parkeringsona 
er det parkering forbudt måndag til fredag frå klokka 08 til klokka 1600.  
 
«Vilkårsparkering» tyder parkering på vilkår og som vil seie at det er er tillatt å 
parkere mot 
betaling, innanfor oppmerka felt, med begrensa maksimal parkeringstid eller andre 
vilkår, jf. 
parkeringsforskrifta § 2 bokstav a. 
 
Med begrep «offentleg veg» er det definert som veg som vert vedlikehalde over det 
offentlege vegbudsjettet, jf. veglova § 1 jf. § kap IV. 
 
Offentleg ferdselsåre er definert som ferdselsdelen av offentleg veg, beregna på 
trafikk med 
motorvogn, jf. parkeringsforskriften § 2 bokstav d. Begrepet omfattar og integrerte 
deler av 
ferdselsåra, som f.eks. parkeringslommer, kantsteinsparkering osv. Med dette må 
ein forstår at dei same reglane vil gjelde for  parkeringslomme som ikkje er fysisk 
avgrensa frå 
kjørebana. 
 
Offentleg veg som ikkje er offentleg ferdselsåre er 
parkeringsområder/parkeringsplassar utanfor gategrunn som vert vedlikehalde av 
det offentlege vegbudsjettet. På desse områda kan det gjevast tillatelse ein einskild 
person, gruppe av personar, bedrift eller lignande. Det vil vere kommuna som fattar 
vedtak om slik skilting. 
 
Det er vanskeleg å svare heilt ut merknaden då arealet ikkje er kartfesta, men så lenge 
parkering ligg utanfor det som omfattar offentleg ferdselsåre vil det ikkje ha konsekvensar 
for grunneigar.  
 
 
Anny og Eivind Høydal 



 
I sin merknad bed ein om at Kylnevegen blir teken ut av sona for vilkårsparkering. 
Ein viser til at ein nyttar flata mot elva øvst i Kylnevegen til parkering for eigne bilar, 
for leigebuarar og besøkjande. Denne parkeringa er ikkje til hinder for brøyting,for 
brannbil, sjukebil, bosbil eller anna trafikk.  
 
Dei hevdar at det einaste ein oppnår ved å innføre parkeringsrestriksjonar er «å 
gjere det vanskeleg for oss som bur her ved at at vi unødvendig kan verte tvinga til 
å ta opp parkeringsareal andre stader» Vidare opplyser ein om at det er dei som 
har fylt ut flata og betalte leige for den i 60 år, men dei eig den ikkje. Ønskjer at 
etablering av heile sona vert satt på vent til det eventuelt syner seg at den trengs.  
 

 
Høydal bur i Kylnevegen 4 og ligg rett vest for ungdomskulen. Kylnevegen går frå 
Anders Vassbotn vegen i sør til Porsemyrvegen i nord. 
 
Kommentar 
 
Ein viser til kommentaren for Nytun 27 legg til grunn at det vil vere mogleg å 
imøtekome behovet for grunneigar med omsyn til parkering så lenge det ikkje 
omfattar offentleg ferdselsåre. 
 
 
Knut Endre Heltne 
 
Viser til at ein har 3 bilar i husstanden og peikar på at dei tre borna vil etter kvart få 
eigen bil og at ein har behov for ein del parkeringsareal sjølv. Tomta til Heltne 
grensar til vegen og Heltne peikar på at ein eig arealet sjølv utanfor vegen og for 
så vidt ein del av vegen. Besøkande nyttar parkering langs vegen og Heltne vil ha 
høve til å parkere på dette arealet utan restriksjonar. Ønskjer at det vert skilta med 
parkering for Nytun 17 slik at det ikkje oppfordrar til villparkering. 
 

 
Nytun 17 ligg i svingen nord for høgskuleområdet 



 
Kommentar : 
Ein viser til kommentaren for Nytun 27 og presiserer at det er opp til kvar einskild 
grunneigar og syte for at ein har tilstrekkeleg med parkering på eigen grunn.  
 
Statsbygg 
 
Viser til at «Statsbygg eier storparten av grunn og bygg innenfor høgskoleområdet, 
inkludert over halvparten av parkeringsplassene. Høgskulen i Volda (HVO) leier 
eiendom og bygningsmasse av Statsbygg innenfor Statens husleieordning.» 
 
I sin merknad viser dei til Statsbygg sin strategiske utviklingsplanar for universitet 
og høgskular og konkluderer med at «Innføring av vilkårsparkering vil altså være i 
tråd med campusutviklingsplanen.» 
 
Ein saknar ein beskrivelse av bakgrunn, hensikt, vurderte løysingar og ønska 
verknad av parkeringsreguleringa, men legg vidare til grunn at «erfaringer fra andre 
universiteter og høgskoler at innføring av parkerings-regulering vil medføre at færre 
bruker bil til og fra høgskolen og dermed lavere etterspørsel etter 
parkeringsplasser.» 
 
Til slutt oppmodar Statsbygg til at Volda kommune avklarar med HVO kva eit 
mogleg framtidig overskot frå parkeringsordninga skal nyttast til.  
 
Kommentar: 
 
Ein tek innspelet til vare og legg til grunn at det må vere ein tett og god dialog med 
HVO i den vidare prosessen. 
 
 
Leif Inge og Marina Skare for Porsemyrvegen 27,29 og 31 
 
I sin merknad har ein forståing for utfordringane med parkering ved høgskulen og 
ynskjer sjølvsagt at Høgskulen finn ei god løysing. Som bilistar har ein erfart frå 
andre stadar med soneparkering at det er vankeleg å finne lovleg parkering i 
randsonene, og at det fort oppstår parkeringsbot. Som fastbuande i Volda er 
betalingsparkering noko vi ikkje ynskjer. 
 
Dei peikar på at til vanleg har dei nok parkeringsplassar på privat eigedom, men 
ser at ein av og til har behov for å parkere ved veg innafor sona definert 10.10.19 
uten at dette utløyser parkeringsbot. Dei ynskjer derfor ei ordning for å behalde om 
lag same rettane som i dag og legg fram forslag som: 
 

· Dersom det blir sett opp parkering forbudsskilt, må der være underskilt med f.eks 

«parkering til eigedomane tillate». 
· Dersom det blir definert parkeringssone/randsone som foreslått, foreslår vi at 

tomtene innafor sona, i alle fall i vårt område, får tildelt for eksempel 2 
gjesteparkeringskort per bueining. Dette gjer det enklare for mellombels 
parkeringsbehov og ved f.eks arbeid på tomta. 

 



 

 
Eigedomane ligg nordvest for ungdomskulen og på nordsida av Porsemyrvegen. 
 
Kommentar: 
 
Ein viser til kommentar for Nytun 27. Det vil ikkje vere tilrådeleg å opne opp for 
underskilt eller gjesteparkeringskort slik det er spelt inn forslag om. Slik 
administrasjonen vurderer det vil dette vere byråkratisk, lite effektivt og ikkje 
naudsynt. Ein viser til at tiltaket med parkering forbudt er på dagtid frå måndag til 
fredag mellom klokka 08 til klokka 16. Normalt sett vil parkeringsrestriksjonane 
ikkje vere vesentleg til hinder for busetnaden langs gatene i Volda der desse 
restriksjonane vert innført i dette tidsrommet. Ved arbeid på eigedomane vil 
arbeidsbilane/handverkarane vere godt merka med logo eller liknande. I desse 
tilfella med arbeid på eigedomane bør ein ha ei løysingsorientert tilnærming så 
lenge det ikkje er snakk om at parkeringa medfører trafikkfarlege situasjonar på 
staden. I andre kommuner der det er same restriksjonar er det lagt vekt på god 
dialog mellom parkeringsselskap og tenestetilbydar for å finne gode løysingar i 
fellesskap.  

 
 
 
Einar Ose 
 
Merknaden frå Ose er i store trekk lik merknad frå grunneigarane i Porsemyrvegen 
27,29 og 31. Vidare peikar ein til dei som bur i Porsemyra eig ein del av gata.  
 
 



 
Porsemyrvegen 26 ligg nordvest for ungdomskulen og på sørsida av 
Porsemyrvegen 
 
Kommentar: 
 
Ein viser til kommentar for Nytun 27 og Porsemyrvegen 27,29 og 31. 
 
Høgskulen i Volda 
 
I sin merknad takkar ein for at Volda kommune har gjort ein god jobb med å 
utarbeide eit forslag til skiltplan og at denne er sendt på høyring. 
 
I merknaden viser ein til at for høgskulen er det viktig å få på plass ei 
betalingsparkeringsordning som kan redusere trykket på parkeringsplassane våre 
og fjerne villparkeringa i området rundt høgskulen. Høgskulen har hatt stor vekst i 
både tilsette og studentar dei siste åra, noko som kjem Volda-samfunnet og 
regionen til gode. Samstundes gjev det utfordringar i form av auka biltrafikk til 
høgskulen. Villparkering skapar utfordringar for våre naboar og farlege forhold med 
omsyn til tilgang for utrykkingskøyretøy. 
 
Høgskulen har gjennomført ei reisevaneundersøking blant studentar og tilsette. 
Denne syner at mange som bur nær høgskulen køyrer bil til og frå høgskulen. 14 
% av studentane og 24 % av dei tilsette som bur mindre enn 1 kilometer frå 
høgskulen oppgir at dei nyttar bil som primærreisemiddel om vinteren. Målet for 
høgskulen er at fleire av desse skal gå eller sykle. Høgskulen peikar på erfaringar 
frå andre stader at det er vanskeleg å gjere store endringar i reisevanar utan 
kraftige verkemiddel, som til dømes betaling. 
 
Høgskulen og Statsbygg arbeider med å auke tal parkeringsplassar noko, men 
auka tilgjenge aukar også bruken, og vi vil ikkje kunne dekke parkeringsbehovet 
med fleire parkeringsplassar åleine. Statsbygg opplyser at 80 % utnytting av 
parkeringsplassar er å rekne som full utnytting. Teljingar frå Statsbygg viser at 
høgskulen har over 90 % utnytting av dagens parkeringsplassar. Høgskulen trur at 
villparkering i området vil halde fram dersom ein ikkje får ned tal bilar gjennom 
betalingsparkering. Betalingsparkering kan berre innførast i lag med ein ny skiltplan 
for området rundt betalingssonen. 
 
Når det gjeld sona skiltplanen skal gjelde for, er det ikkje avgjerande for høgskulen 



at denne også omfattar sjukehuset. Høgskulen er orientert om at Volda kommune 
ser for seg at sjukehuset også vil ha behov for å innføre betalingsparkering i nær 
framtid, og at sonen derfor er utvida samanlikna med det opphavlege forslaget frå 
høgskulen. Dersom sjukehuset uttrykker bekymring for forslaget ser høgskulen for 
seg at ein reduserer skiltsonen til det opphavlege forslaget. 
 
Høgskulen er glad for samarbeidet med Volda og Ørsta kommunar om å betre 
kollektivtrafikken i området og håper det kan føre til betre tilbod på lenger sikt. 
Vonleg kan betalingsparkering, betalingsparkering og andre tiltak i til saman føre til 
ei positiv utvikling, også med tanke på miljøutfordringar. 
 
Kommentar: 
Forslaget frå kommunen med omsyn til skiltplan tek høgde for at sjukehuset kan 
innføre betalingsparkering på sine områder. Ein kan vurdere ved etablering å 
redusere parkeringsone, men det må ein kome attende til. 
 
Ein tek elles merknaden til vitande. 
 
Anne Grete Eiken på vegne av Storgata 49 og Porsemyrvegen 24 
 
Merknaden er i store trekk lik som for Porsemyrvegen 26, 27,29 og 31 og peikar på  
dei aller fleste eigedomane innanfor randsona har opparbeida eigen parkering, 
men problem oppstår når ein får gjestar og har handverkarar eller skal nytte 
tjenester som heimehjelp, heimesjukepleie osb.   
 
Ein ber om at dersom ein innfører betalingsparkering bør det utarbeidast ei ordning  
slik at dei som bur innanfor denne sona ikkje risikerar å få bot.  
 
Dersom det blir sett opp eit parkering forbode skilt bør det være eit underskilt om at  
parkering til eigedomane er tillatt. Ein kan også få ei ordning der eigedomane får 
tildelt gjesteparkeringskort. 
 
 

 
Eigedomane er merka med rød firkant 
    



Kommentar: 
Ein viser til kommentar for Nytun 27 og Porsemyrvegen 26, 27,29 og 31. 
 
 
Helse Møre og Romsdal 
 
Ein har hatt dialog pr. telefon i saka og tilbakemelding er at ein er noko forsinka i 
sitt arbeid, men arbeidar fortsatt etter plan om å ta ei beslutning i første halvdel 
2020 om innføring av parkeringsavgift for besøkande/gjesteparkering.  
 
Studentsamskipnaden 
 
Ein har hatt dialog pr. epost i saka og Studentsamskipnaden si tilbakemelding er å 
ikkje meine noko om parkeringsavgift og moglege restriksjonar på kommunale 
gater rundt høgskulen. 
 
 
VURDERING OG KONKLUSJON: 
 
I campusutviklingsprosjektet som vart avslutta i 2015 drøfta ein 
parkeringssituasjonen på HVO. I sluttrapporten går det fram at mange opplever at 
det er vanskeleg å finne plassar midt på dagen. Mange dagar i året er det ein 
ganske kaotisk parkeringssituasjon i samband med samlingar for 
deltidsstudentane. Prosessen har også vist at mange køyrer til jobb og studiestad 
sjølv om avstanden er kort. Eit av tiltaka i utviklingsprosjektet var å vurdere 
avgiftsparkering. Med dette som bakteppe vart det inngått ein intensjonsavtale med 
føremål om å medverke til å realisere ei ordning med avgiftsparkering på 
Høgskulen i Volda sitt 
område.  
 
Administrasjonen har lagt fram forslag til løysing med omsyn til områder som ein vil 
krevje betalt parkering og laga forslag til skiltplan som ivaretek moglege 
parkeringsutfordringar i nærområde til høgskulen. Saka har vore sendt på høyring 
og merknadar er vurdert og kommentert.  
 
Høgskulen har tydeleg eit behov for å få regulert parkeringa på høgskuleområdet 
for å sikre at dei som har behov for parkering får plass, og for å unngå kaotiske 
tilstandar med overfylte parkeringsplassar og parkering utanfor dei oppmålte 
parkeringsplassane.  
 
I denne saka er det to alternativ: 
 

· Ikkje gjere noko og halde fram som tidlegare 
· Innføre parkeringsordning mot avgift og med forbodssoner utanom dei oppmerka 

plassane 

 
Å ikkje gjere noko vert vurdert som eit lite ynskeleg alternativ. Volda kommune som 
verts-kommune bør tilretteleggje for at Høgskulen kan utvikle seg. 
Parkeringsordning er innført ved fleire høgskular, som t.d Høgskulen i Ålesund og 
Høgskulen i Sogndal.  
 
Det er ulike mekanismar for å regulere tilgang og etterspørsel etter eit gode. I den 



private marknaden vert dette regulert gjennom prising av eit gode. Offentlege gode 
som er gratis vil kunne få uendeleg etterspørsel og danne kø eller verte overfylt 
dersom eit ikkje vert regulert. Derfor er det i enkelte samanhengar behov for å 
innføre gebyr eller betalingsordning for regulere etterspørselen. Avgift for 
regulering av parkering er eit døme på eit slikt behov. Ved å ta avgift får ein også 
inn pengar til å opparbeide og vedlikehalde parkeringsanlegg. Utan slike inntekter, 
må kommunen for dei kommunale parkeringsanlegga prioritere parkeringsplassar 
opp mot drift og investeringar innanfor kommunen sine kjernetenester. 
 
Erfaringa er ofte at der ein har hatt parkeringsavgift over tid, og har vorte vant med 
ordninga, så vert dette ikkje opplevd som noko problem. Iallfall dersom avgifta ikkje 
er høg. Parkeringsordning reduserer unødvendig bilbruk, frigjer plass til dei som 
har behov for parkering og det gir inntekter til å drifte og opparbeide 
parkeringsplassar. Det er viktig at ein får til ei god oppfølging av ordninga. Dette 
kjem ein attende til i eiga sak.      
 
Volda kommune sin samfunnsplan har mål om å redusere klimagassutslepp m.a 
ved å stimulere til at fleire går, syklar og nyttar kollektivtransport til arbeid , 
barnehage, skule og andre aktivitetar. Kommunen legg til rette i eigen regi for å nå 
denne målsettinga i dei ulike byggeprosjekta som ein gjennomfører. Vidare vil 
kollektivprosjektet med Ørsta kommune og Møre og Romsdal fylkeskommune bidra 
til å nå målsetjingane knytt til klimagassutslepp. I prosjektet rettar ein fokus mot å 
optimalisere kollektivtilbodet for dei som bur, arbeider og studerer i Volda. 
 
I samband med utbygging av VCA og mediebygget ved høgskulen har dei nye 
parkeringsplassane i parkeringskjeller VCA samt utendørs ved VCA erstatta dei ein 
misser av parkeringsplassar ved realisering av mediebygget. Kommunen er i dialog 
med Statsbygg for å kunne få kompensert noko av desse kostnadane. Ein 
forventar at ein avtale kan ligge føre med det første.  
 
Merknadar som har kome inn i saka er kartfesta med blått merke. Parkeringsona er 
merka med rød strek og dei svarte punkta viser skilt inn/ut av sone.  

 
 
Merknadane frå naboane i den vestlege delen er i store trekk like der dei på 
generelt grunnlag ikkje ønskjer betalingsparkering, men dersom det vert innført har 
dei forslag om ein opnar opp for at parkering til eigedomane er tillate. Ein har 
vurdert og kommentert innspela i saksutgreiinga. 



 
Merknaden frå Kylnevegen om at dei ynskjer å nytte opparbeidd grunn utanfor 
offentleg ferdselåre til parkering er vurdert og kommentert i saksutgreiinga. 
 
Dei to merknaden som ligg føre frå Nytunvegen  er i utgangspunktet ganske lik 
som for dei som er lokalisert i Storgata og Porsemyrvegen. Ein har vurdert og 
kommentert innspela i saksutgreiinga. 
 
Bakgrunn for saka og føremål med intensjonsavtalen var å medverke til å realisere 
ei ordning med avgiftsparkering på Høgskulen i Volda sitt område. Det er vist til at 
ein skal utarbeide ein skiltplan som omfattar campus, randsone og det er vidare 
presisert i avtalen at ein skal avklare driftsmodell for ei avgiftsordning. Driftsmodell 
vert å kome attende til når vedtak om innføring av parkeringsone ligg føre. 
 
Der er og fleire andre forhold som må fysisk på plass, som vist i førre sak, før ein 
kan starte å krevje betaling for parkering innanfor sona. Ein gjer merksam på at det 
frå kommunen si side ser det som vanskeleg å handheve parkering forbudt i 
randsone utan å gå i samarbeid med andre som eksempelvis Hapark 
(parkeringselskap Hareid kommune).  
 
Ein har foreslått at innanfor parkeringsona er det parkering forbudt måndag til 
fredag frå klokka 08 til klokka 1600.  I utgangspunktet var det signalisert at det 
same skulle gjelde for avgiftsparkering. Kommunedirektøren rår til at ein vurderar å 
utvide dette tidsrommet med omsyn til avgiftsparkering på parkeringsplassar som 
er lokalisert på sentrale delar av høgskuleområdet (også parkeringskjeller i VCA) 
som vist under. Her bør det vere avgiftsparkering heile veka heile døgnet. 
 

 
Parkeringsavgift heile døgnet og året rundt er merka med gul sirkel. 
 
Kommunedirektøren rår til det vert etablert parkeringsone med parkering forbudt 
slik det går fram av saka. Når vedtak om parkeringssone er fatta vil ein førebu sak 
om driftsmodell, avtalar m.v 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 



 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Fra: Krøvel, Audun <Audun.Krovel@helse-mr.no> 
Sendt: 7. april 2020 09:54 
Til: Jarl Martin Møller 
Emne: RE: Parkering i Volda - høgskule mm 
 
Hei 
 
Vi er noe forsinket i vårt saksarbeid, men vi arbeider fortsatt ut fra planen om at HMR vurderer 
innføring av parkeringsavgift for besøkende/gjesteparkering. 
 
Planen er å ha på plass en beslutning i første halvdel 2020  
 
Passer det at jeg ringer deg i dag kl. 1000? 
 
 
Vennlig hilsen 
Audun Krøvel 
Spesialrådgiver 
Helse Møre og Romsdal 
Tlf. 95111024 
 
 
 

From: Jarl Martin Møller <jarl.martin.moller@volda.kommune.no>  
Sent: Tuesday, April 7, 2020 8:54 AM 
To: Krøvel, Audun <Audun.Krovel@helse-mr.no> 
Subject: Parkering i Volda - høgskule mm 
 
Hei 
 
Viser til min epost 17.10.2019. 
 
Vi er i sluttfasen med omsyn til å førebu ei sak om parkeringsavgift i Volda.  
 
Kva er status på parkeringsavgift ved sjukehuset ? Vert det innført i 2020 ? 
 
Frå mi førre saksutgreiing: 
 
I førre sak kring utlegging av saka til høyring gjekk det fram at helseforetaket vurderar innføring av 
parkeringsavgift, men har ikkje konkludert i saka. Det kan muligens ligge føre ei beslutning i første 
halvdel 2020 knytt til spørsmål om innføring av parkeringsavgift.   
  
 

Med helsing 

 
Jarl Martin Møller  
kommunalsjef  

Samfunnsutvikling  
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Fra: Jarl Martin Møller
Sendt: 17. oktober 2019 09:54
Til: 'audun.krovel@helse-mr.no' <audun.krovel@helse-mr.no>
Kopi: 'niels.jorgen.andreasen@hivolda.no' <niels.jorgen.andreasen@hivolda.no>
Emne: Parkering i Volda - høgskule mm

Viser til telefonsamtale.
Vedlagt ligger eit utkast til saksframlegg som eg arbeidar med, ikkje ferdig og er u.off!

Fint om du kunne kome med nokre linjer under :

Helse Møre og Romsdal
SJUKEHUSET??? Plan og framdrift, nokre stikkord.

Legg ved og siste referat med høgskulen t.o

Når eg mottar siste info frå høgskulen kan eg ferdigstille saka:
o Økonomisk oversikt over tiltaket
o Tidsperiode avgiftsparkering skal gjelde
o Formulering som beskriver bruk av overskudd i henhold til formål, uten at den legger

for stramme rammer.

Jarl Mart in Møller
kommunalsjef
Samfunnsutvikling
Mobil 97506761
www.volda.kommune.no
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Fra: Jan Henning Egset <je@sivolda.no> 
Sendt: 8. april 2020 10:44 
Til: Jarl Martin Møller 
Emne: SV: Innføring av parkeringsavgift, høgskule.  
 
Studentsamskipnaden har bestemt seg for å ikkje meine noko om parkeringsavgift og moglege 
restriksjonar på kommunale gater rundt høgskulen. 
 
Mvh 
 
 
 
Jan Henning Egset 
Adm.direktør 
je@sivolda.no 
D: +47 700 75 250 
M: +47 906 63 224 
 
www.sivolda.no 
 

 
 
 
 

Fra: Jarl Martin Møller <jarl.martin.moller@volda.kommune.no>  
Sendt: tirsdag 7. april 2020 08:56 
Til: Jan Henning Egset <je@sivolda.no> 
Emne: Innføring av parkeringsavgift, høgskule.  
 
Viser til sak om parkeringsavgift og moglege restriksjonar på kommunale gater rundt høgskulen. 
Ønskjer studentsamskipnaden å gi innspel til saka ? 
 
 
 

Med helsing 

 
Jarl Martin Møller  
kommunalsjef  

Samfunnsutvikling 

 
tlf. sentralbord: 70058700 

tlf. mobil: 97506761  

 

 
 
volda.kommune.no  
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Følg oss på  

Facebook - Instagram - Twitter  

  

https://www.facebook.com/voldakommune/
https://www.instagram.com/voldakommune/
https://twitter.com/Voldakommune


Fra: Anne-Grete Eiken <annegreteeiken@gmail.com> 
Sendt: tysdag 31. mars 2020 21:34 
Til: Postmottak Volda 
Kopi: bjarte.eiken.lillebo@hotmail.com; Trond Lillebø 
Emne: «Innspel vilkårsparkering – sak 19/12134» 
 
Til Volda kommune 
Stormyra 2, 6100 Volda  
postmottak@volda.kommune.no 
 

Merknad til sak 7/20- regulering og parkering ved Høgskulen i Volda  
 

Vi har forstått det slik at denne saka kom opp p.g.a. aukande problem med parkering 

ved  Høgskulen. Vi har forståing for desse problema og ønsker at Høgskulen skal finne ei 

god løysing på dette utan at dette skal få konsekvensar for heile sentrum.  

Frå andre stadar der dei har innført soneparkering har vi erfart at det er vanskeleg å 

finne parkering i randsonene. Som sentrumsinnbyggjar i Volda er betalingsparkering 

ikkje noko vi ønskjer.  

I saksutgreiinga står det at; «Dette betyr at dersom innbyggarane har tilfredstilt kravet om 
parkering på eige grunn så vil det ikkje ha nokon konsekvensar.» 

Dei aller fleste eigedomane innanfor randsona har opparbeida eigen parkering, men 

problem oppstår når ein får gjestar og har handverkarar eller skal nytte tjenester som 

heimehjelp, heimesjukepleie osb.  

Dersom Volda kommune likevel skulle få fleirtal for å innfør betalingsparkering bør det 

utarbeidast ei ordning slik at dei som bur innanfor denne sona ikkje risikerar å få bot. 

Dersom det blir sett opp eit parkering forbode skilt bør det være eit underskilt om 

at parkering til eigedomane er tillatt. 

Ein kan også få ei ordning der eigedomane får tildelt gjesteparkeringskort. 

 

Volda 31.mars 2020 

 

Helsing 

 

Anne-Grete Eiken            - Storgata 49 

Trond Lillebø                   - Storgata 49 

Bjarte Eiken Lillebø - Porsemyrvegen 24 
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Leiinga

Høgskulen i Volda

Postboks 500
6101 Volda

Telefon: 70 07 50 00

Besøksadresse:
Joplassvegen 11

6103 Volda

postmottak@hivolda.no
www.hivolda.no

Volda kommune
Stormyra 2
6100 VOLDA

Innspel vilkårsparkering – sak 19/ 12134

Høgskulen takkar for at Volda kommune har gjort ein god jobb med å utarbeide eit forslag til skiltplan
og at denne er sendt på høyring.

For høgskulen er det viktig å få på plass ei betalingsparkeringsordning som kan redusere trykket på
parkeringsplassane våre og fjerne villparkeringa i området rundt høgskulen. Høgskulen har hatt stor
vekst i både tilsette og studentar dei siste åra, noko som kjem Volda-samfunnet og regionen til gode.
Samstundes gjev det utfordringar i form av auka biltrafikk til høgskulen. Villparkering skapar
utfordringar for våre naboar og farlege forhold med omsyn til t ilgang for utrykkingskøyretøy.

Vi har gjennomført ei reisevaneundersøking blant studentar og tilsette. Denne syner at mange som bor
nær høgskulen køyrer bil til og frå høgskulen. 14 % av studentane og 24 % av dei tilsette som bor
mindre enn 1 kilometer frå høgskulen oppgir at dei nyttar bil som primærreisemiddel om vinteren.
Målet er at fleire av desse skal gå eller sykle. Erfaringar frå andre stader er at det er vanskeleg å gjere
store endringar i reisevanar utan kraftige verkemiddel, som til dømes betaling.

Høgskulen og Statsbygg arbeider med å auke tal parkeringsplassar noko, men auka tilgjenge aukar også
bruken, og vi vil ikkje kunne dekke parkeringsbehovet med fleire parkeringsplassar åleine. Statsbygg
opplyser at 80 % utnytting av parkeringsplassar er å rekne som full utnytting. Teljingar frå Statsbygg
viser at høgskulen har over 90 % utnytting av dagens parkeringsplassar. Høgskulen trur at villparkering
i området vil halde fram dersom ein ikkje får ned tal bilar gjennom betalingsparkering.
Betalingsparkering kan berre innførast i lag med ein ny skiltplan for området rundt betalingssonen.

Når det gjeld sonen skiltplanen skal gjelde for, er det ikkje avgjerande for høgskulen at denne også
omfattar sjukehuset. Høgskulen er orientert om at Volda kommune ser for seg at sjukehuset også vil
ha behov for å innføre betalingsparkering i nær framtid, og at sonen derfor er utvida samanlikna med
det opphavlege forslaget frå høgskulen. Dersom sjukehuset uttrykker bekymring for forslaget ser
høgskulen for seg at ein reduserer skiltsonen til det opphavlege forslaget.

Høgskulen er glad for samarbeidet med Volda og Ørsta kommunar om å betre kollektivtrafikken i
området og håper det kan føre til betre t ilbod på lenger sikt. Vonleg kan betalingsparkering,

Dykkar referanse Vår referanse Vår sakshandsamar Vår dato
19/12134 18/00416-14 Karen Fredrikke Lomeland Jacobsen,

karen.fredrikke.lomeland.jacobsen@hivolda.no
31.03.2020



   

   
Leiinga Vår dato Vår referanse 
 31.03.2020 18/00416-14 

 

 

betalingsparkering og andre tiltak i til saman føre til ei positiv utvikling, også med tanke på 
miljøutfordringar.   
 
Med helsing  
Karen Lomeland Jacobsen 
Direktør 
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Mottakar Kontaktperson Adresse Post 
Volda kommune            Stormyra 2 6100 VOLDA 
 



Merknad til sak 07/20 Volda 26.03.2020

Frå utval av bebuarar i Porsemyra.

Til Volda Kommune

Stormyra 2, 6100 Volda

ostmottak@volda.kommune.no

Org. Nr: 939760 946

Dykkar referanse 19/12134 20/1840

[J]VOL DA KOMMUNE

Saksnr: Avd:
Lopenr:

Arkivdel:

Klassering P:

Klasserfng S:

Shs:

27MAR202O

Merknad til sak 7/20  -  regulering av parkering ved Høgskolen i Volda

Sender denne merknaden, fordi vår eigendom er innanfor området definert 10.10.19 om

innføring av «vilkårsparkering» langs offentleg veg og offentlege parkeringsplassar  sak

07/20.

Generelt

Vi har forstått at saka oppstod pga. problem med auk.ande parkering ved Høgskulen. Vi har ei

forståing for desse problema, og ønskjer sjølvsagt at Høgskulen finn ei god løysing. Som

bilist har vi erfart frå andre stadar med soneparkering at det er vanskeleg å finne parkering i

randsonene, og at det fort oppstår parkeringsbot. Som Voldabuarar er betalingsparkering noko

vi ikkje ønskjer.

Merknad til randsona

Vi som bur i Porsemyra, eige ein del av gata. Dette vart ikkje tatt omsyn til når gata vart

asfaltert andre gongen. Det vart ikkje asfaltert heilt inntil muren.

Vi har vanleg nok parkeringsplassar på privat eigedom, men ser at vi av og til har behov for å

parkere ved veg innanfor sona utan at dette utløyser parkeringsbot. Vi ønskjer difor ei ordning

for å behalde om lag same rettigheitene som i dag.



Forslag:

• Dersom det blir sett opp parkering forbodsskilt, bør der vere underskilt  parkering til

eigedomane tillate.

• Dersom det blir parkeringssone, rar eigedomane alt etter antall bueiningar tildelt

gjesteparkeringskort, f.eks. 2 gjestekort per bueining innanfor sona. Dette gir også ein

enklare saksgang ved f.eks. arbeid på eigedomen og ved mellombels parkeringsbehov

Vi skal ha eit gruslast til eigedomen, og vi trengerein time til å laste det av. Får vi

parkeringsbot?

Om vi får gjestar på besøk, kor skal dei parkere utan å få parkeringsbot?

PS:  Det er ganske spesielt at dykk ikkje tek omsyn til coronasituasjonen, og ventar med dette.

Vi har ikkje moglegheit til å diskutere og snakke med <lei andre i nabolaget.

Med vennleg helsing

Einar Ose, Porsemyrvegen 26.- • -&et t -



Innspel vilkårsparkering – sak 19/12134    Volda 25.03.20 
 

Frå  Porsemyrvegen 27, 29 og 31. 

Til Volda Kommune 
Stormyra 2 , 6100 Volda 
postmottak@volda.kommune.no  
Org. nr: 939760 946  
Dykkar referanse  19/12134 20/1840 
 

 

Innspel vilkårsparkering – sak 19/12134, pga sak 7/20 Regulering av parkering ved 
Høgskulen i Volda.  

 

Sender dette innspelet fordi mellom anna vår eigendom er innafor området definert 
10.10.19 om innføring av «vilkårsparkering – sak 19/12134» langs offentleg veg og offentlege 
parkeringsplassar. 
 
Generelt 
Vi har forstått at saka oppstod pga av problem med aukande parkering ved Høgskulen. Vi har 
ei forståing for disse problema, og ynskjer sjølvsagt at Høgskulen finn ei god løysing. Som 
bilist har vi erfart frå andre stadar med soneparkering at det er vankeleg å finne lovleg 
parkering i randsonene, og at det fort oppstår parkeringsbot. Som fastbuande i Volda er 
betalingsparkering noko vi ikkje ynskjer. 
 
Innspel til randsona: 
Vi har til vanleg nok parkeringsplassar på privat eigedom, men ser at vi av og til har behov for 
å parkere ved veg innafor sona definert 10.10.19 uten at dette utløyser parkeringsbot. Vi 
ynskjer derfor ei ordning for å behalde om lag same rettane som i dag.  
 
Forslag: 

 Dersom det blir sett opp parkering forbudsskilt, må der være underskilt med f.eks 
«parkering til eigedomane tillate».  

 Dersom det blir definert parkeringssone/randsone som foreslått, foreslår vi at 
tomtene innafor sona, i alle fall i vårt område, får tildelt for eksempel 2 
gjesteparkeringskort per bueining. Dette gjer det enklare for mellombels 
parkeringsbehov og ved f.eks arbeid på tomta.   

 
Vi er også sjølvsagt opne for andre løysingar, men ynskjer ikkje forringa kvardag pga denne 
parkeringssaka. 
 
 
For naboane v.Leif Inge og Marina Skare, Porsemyrvegen 29 
 



Fra: leif.inge.skare@tussa.com 
Sendt: torsdag 26. mars 2020 20:55 
Til: Postmottak Volda 
Emne: Innspel vilkårsparkering – sak 19/12134 
Vedlegg: Innspel vilkårsparkering – sak 19-12134.pdf 
 

Innspel vilkårsparkering – sak 19/12134 
 
Vh Leif Inge og Marina Skare, Porsemyrvegen 29 
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DATO 
20.03.2020 

 DERES DATO 
 

REFERANSE 
2020/1117-1   

 DERES REFERANSE 
19/12134 

VOLDA KOMMUNE  
 
Stormyra 2  
6100 VOLDA 
 
 

SAKSBEHANDLER 
Ane Ryttervoll Kvamshagen, Rådgivnings- og tidligfaseavdelingen 

 
 
 
 
 
 
Innspill vilkårsparkering - Høgskulen i Volda 
 
 
 
Dette brevet inneholder merknad fra Statsbygg til høringssaken "Innspel vilkårsparkering - sak 19/12134".  
  
Statsbygg eier storparten av grunn og bygg innenfor høgskoleområdet, inkludert over halvparten av 
parkeringsplassene. Høgskulen i Volda (HVO) leier eiendom og bygningsmasse av Statsbygg innenfor 
Statens husleieordning. 
  
I samarbeid med virksomhetene utarbeider Statsbygg strategiske utviklingsplaner for universiteter og 
høgskoler, såkalte campusutviklingsplaner. Planene skal sikre effektiv og god bruk og utvikling av bygg, 
eiendom og infrastruktur, og støtte opp under institusjonens faglige og strategiske målsettinger. Planen for 
Høgskulen i Volda er, som Volda kommune kjenner til, under utarbeiding. I tråd med nasjonale føringer for 
areal- og transportplanlegging og føringer for reduserte klimagassutslipp er et av effektmålene at 
"Høgskulen i Volda skal ha et miljøvennlig, fleksibelt og effektivt campus". For å nå dette målet må vi i 
fellesskap gjennomføre tiltak som reduserer transportomfanget og samtidig legge til rette for bruk av 
transportformer som gir mindre utslipp. I utviklingsplanen for Høgskulen i Volda er det foreslått tiltak for å 
redusere transportbehovet, flere og bedre sykkelparkeringsplasser, egne trygge sykkeltraseer, bedre 
skilting og informasjon om ruter for gående og syklende, kollektivtilbud og holdeplasser, samt innføring av 
parkeringsrestriksjoner i kombinasjon med rydding i parkeringssituasjonen. Innføring av vilkårsparkering vil 
altså være i tråd med campusutviklingsplanen. 
  
Som en del av kartlegginga av eksisterende situasjon har vi gjort ei reisevaneundersøking, samt tellinger 
av antall parkerte biler på høgskoleområdet. Funnene fra reisevaneundersøkinga tyder på at omlag 10 % 
av studenter og 15-20 % ansatte som bor innenfor 1 kilometer fra høgskolen kjører bil til jobb og studier. 
En del av disse vil sannsynligvis slutte å kjøre bil til høgskolen dersom det ikke lenger er gratis å parkere 
der. Å samle parkering på færre og større parkeringsområder kan også føre til at det blir mindre aktuelt å 
kjøre for de som har kort vei, da høgskoleområdet er langstrakt og en likevel må gå et stykke til døra. 
  
I saksframlegget fra Volda kommune savner vi en beskrivelse av bakgrunn, hensikt, vurderte løsninger og 
ønsket virkning av parkeringsreguleringa. Når det er sagt, tror vi med bakgrunn i vår kjennskap til 
situasjonen ved HVO og erfaringer fra andre universiteter og høgskoler at innføring av parkerings-
regulering vil medføre at færre bruker bil til og fra høgskolen og dermed lavere etterspørsel etter 
parkeringsplasser. 
  
Av saksfremlegget framgår at kostnader med innføring av parkeringsløsningen er tenkt dekket av 
parkeringsinntektene. Det har Statsbygg forståelse for. Samtidig er Statsbyggs holdning at inntekt fra 
parkering på Statsbyggs grunn skal gå til arbeid med tilrettelegging for gåing, sykling og kollektivbruk i 



 
  

     2 av  2  
 
 

 
 
 

virksomheten. Dette har Statsbygg tidligere drøftet med HVO. Statsbygg oppfordrer derfor Volda kommune 
til å avklare med HVO hva et eventuelt fremtidig overskudd fra parkeringsordningen skal brukes til. 
 
 
 

Med hilsen 
Kristin Vollan Ane Ryttervoll Kvamshagen 
eiendomssjef sjefarkitekt 
 
 
 
Dette dokumentet er elektronisk godkjent. 
 
 
 
 
 



Fra: Knut Endre Heltne <knutendreheltne@gmail.com> 
Sendt: måndag 23. mars 2020 22:13 
Til: Postmottak Volda 
Emne: Innspel sak 19/12134 
Vedlegg: Vedl. innspel parkering Nytun 17.pdf 
 

Innspel vilkårsparkering sak 19/12134 

  

Viser til offentleg ettersyn regulering parkering ved høgskulen i Volda. 

Eg er eigar av eigedomen 19/652 (Nytun 17). Med 3 bilar i husstanden og 3 barn som etterkvart vil ha 

bil har eg behov for ein del parkeringsareal sjølv. Tomta mi grensar til vegen og eg eig sjølv arealet 

utanfor vegen og for så vidt ein del av vegen.  Det arealet nyttar eg og besøkande tidvis til parkering.  

Det er kun den årstida det ikkje er naudsynt å brøyte vi parkerar der. Denne parkeringa er ikkje til 

hinder for brøyting, renovasjonsbil og uttrykningskjøretøy. Eg ynskjar også i framtida å ha høve til å 

parkere på dette arealet utan restriksjonar. Sidan det er så nær høgskulen håpar eg dykk har 

forståelse for at det bør skiltast med parkering for Nytun 17 slik at det ikkje oppfordrar til 

villparkering.  

Vil gjerne ha svar på dette innspelet og stiller meg positiv til synfaring om det er naudsynt. 

Legger ved vedl. Som illustrerar situasjonen. 

  

Volda, 23.03.20 

Knut Endre Heltne  

 mob. 91598575     
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Fra: Eivind Høydal <eivindhoydal@hotmail.com> 
Sendt: fredag 28. februar 2020 13:40 
Til: Postmottak Volda 
Emne: Parkeringsone 
 

" Innspel villkårsparkering - sak 19/12134".         Volda 28/2 - 2020 

 

Vi bed om at Kylnevegen blir teken ut av sona for villkårsparkering. 

 

Vi brukar flata mot elva øvst i Kylnevegen til parkering for eigne bilar, for leigebuarar og 

besøkjande. Denne parkeringa er ikkje til hinder for brøyting,for brannbil, sjukebil, bosbil 

eller anna trafikk. 

Det einaste de oppnår ved å nekte parkering her, er å gjere det vanskeleg for oss som bur her 

ved at at vi unødvendig kan verte tvinga til å ta opp parkeringsareal andre stader. Dette kan då 

ikkje vere i Volda kommune si interesse 

Kan også nemne at vi sjølve har fylt ut denne flata og betalte leige for den i 60 år, men eig 

den ikkje. 

Trur og at Volda kommune kan legge etablering av heile sona på vent til det eventuelt syner 

seg at den trengs. 

Vil gjerne ha svar på dette innspelet, og også få folk frå kommunen som har med dette å gjere 

på synfaring så vi kan få snakke om korleis vi kan gjere det. 

 

Med helsing  

Anny og Eivind Høydal 

 

 

Sendt fra min iPad 

tel:19/12134


Fra: Jostein Rotevatn <jo-rotev@online.no> 
Sendt: måndag 24. februar 2020 13:54 
Til: Postmottak Volda 
Emne: «Innspel vilkårsparkering – sak 19/12134» 
 
For oss er dette ok. Vi har hatt tilfelle av villparkering i gata vår. 
Det viktige for oss er at det ikkje blir restriksjonar for oss på parkering på sørsida av Nytun på den 
stripa som er langs gata - det som høyrer til gnr. 19 bnr. 29, som som eg er medeigar av. 
Det dreier seg stort sett om det arealet som er rett over gata for Nytun 27. 
 
Helsing 
Gjertrud og Jostein Rotevatn 
Nytun 29 
6103 Volda 



VOLDAKOMMUNE
Avdeling for dokumentasjon og service

Voldakommune www.volda.kommune.no Sentralbord: 70 05 87 00
Stormyra 2 postmottak@volda.kommune.no Org. nr: 939760 946
6100 Volda Kontonr: 3991.11.94590

Jarl Martin Møller

Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato
19/12134 20/1840 Sunniva Utnes

Kvangarsnes
30.01.2020

Melding om politisk vedtak -Regulering av parkering ved høgskulen i Volda

Tenesteutval for forvaltning og utvikling har i møte 28.01.2020, sak 07/20, fatta
følgjande vedtak:

TFU legg sak om innføring av «vilkårsparkering» langs offentleg veg og offentlege
parkeringsplassar ut til offentleg ettersyn i 6 veker.

Med helsing

Sunniva Utnes Kvangarsnes
konsulent

Dokumenter er elektronisk godkjent og har derforikkje signatur

Mottakar
Jarl Martin Møller

Kopi til
Edvin Løfoll



 

Side 2 av 10 

 

 

Volda kommune   
Vår referanse: 19/12134 19/20011 

Saksbehandlar: Jarl Martin Møller 

Dato: 27.11.2019 

    

 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
07/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 28.01.2020 

 
 
Regulering av parkering ved høgskulen i Volda 
 
Samandrag: 
Etter ein dialog mellom kommune og HVO har ein kome fram til at det er behov for 
regulering av parkeringa på høgskuleområdet. Volda kommune har inngått 
intensjonsavtale med Høgskulen i Volda om planlegging av avgiftsparkering på 
høgskuleområdet. Formannskapet var open på at andre aktuelle aktørar kan slutte 
seg til intensjonsavtalen. Avtalen vart signert den 1.2.2019. 
 
I styremøte 13 juni vedtok HVO å innføre avgiftsbetaling for sine områder og at 
dette skulle skje -  i nær kontakt med kommunen skal vi innføre avgiftsparkering så 
snart som råd i haustsemesteret. 

Frå kommunen si side ser ein det som vanskeleg å handheve parkering forbudt i 
randsone utan å gå i samarbeid med andre. Det må lagast ein skiltplan der alle 
parkeringsregulerande skilt er innteikna og ein rår til å etablere parkeringsone som 
vist på kartvedlegg i saka 

Når ein kjører inn i parkeringsona vil det vere parkering forbudt på alle offentleg 
regulerte områder og langs offentleg ferdselsåre (veg). Unntaket er når det er 
skilta at det er lovleg å parkere eksempelvis mot betaling eller der det er opna opp 
for eksempelvis «parkering for tilsette».  
 
Dette betyr at dersom innbyggarane har tilfredstilt kravet om parkering på eige 
grunn så vil det ikkje ha nokon konsekvensar.  
 
Ein foreslår innanfor parkeringsona at det er parkering forbudt måndag til fredag 
frå klokka 08 til klokka 1600. Det same vil gjelde for avgiftsparkering.  
 
Rådmannen rår til at ein legg saka ut til offentleg ettersyn før endeleg vedtak i 
saka. 
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Tenesteutval for forvaltning og utvikling 28.01.2020: 
 
Behandling: 
Kommunalsjef for samfunnsutvikling, Jarl Martin Møller, orienterte og svarte på 
spørsmål frå utvalet. 
Det vart røysta over administrasjonen si tilråding. Petter Espe (H) og Jørund Knardal 
(KrF) røysta i mot. Administrasjonen si tilråding vart vedteke med 6 mot 2 stemmer. 
 
TFU - 07/20 Vedtak: 
TFU legg sak om innføring av «vilkårsparkering» langs offentleg veg og offentlege 
parkeringsplassar ut til offentleg ettersyn i 6 veker. 
 

 
Rådmannen si tilråding: 
TFU legg sak om innføring av «vilkårsparkering» langs offentleg veg og offentlege 
parkeringsplassar ut til offentleg ettersyn i 6 veker. 

 
Saksopplysningar: 
Etter ein dialog mellom kommune og HVO har ein kome fram til at det er behov for 
regulering av parkeringa på høgskuleområdet. HVO og Volda kommune har hatt 
fleire møte om dette, og styret for HVO har slutta seg til prinsippet om å innføre 
avgiftsparkering. HVO har utarbeidd eit utkast til intensjonsavtale om samarbeid 
om planlegging av innføring av slik ordning. 
 
Det er leigd inn konsulent til førebuingsarbeidet som er dekt av HVO. Det vert lagt 
opp til ei kostnadsdeling mellom HVO og Volda kommune dersom avgiftsparkering 
ikkje vert gjennomført.  

Elles er kostnadar med innføring av dette tenkt dekt av parkeringsinntektene. 
Ordninga er slik at alle inntekter skal gå inn i drift og ev opparbeiding av 
parkeringsplassar. Volda kommune eig ein vesentleg del av parkeringsarealet ved 
HVO, og er derfor naturleg part i ei ordning med avgiftsparkering. Ein må finne 
praktiske løysingar mellom partane for å sikre at mest mogleg av inntektene går til 
drift og opparbeiding av parkeringsareal. Volda Campus Arena bør på eit tidspunkt 
inviterast med i samarbeidet. 

Volda formannskap vedtok den 05.02.2019 i PS 23/19 følgjande: 

Volda kommune godkjenner vedlagte utkast til intensjonsavtale mellom Høgskulen 
i Volda og Volda kommune om planlegging av avgiftsparkering på 
høgskuleområdet. Formannskapet er open på at andre aktuelle aktørar kan slutte 
seg til intensjonsavtalen 

Intensjonsavtalen vart signert av ordførar den 1.2.2019 

Førebuingsarbeidet 

Innleigd konsulent for arbeidet med å utarbeide skiltplan har vore Nordplan AS og 
det er gjennomført møte i mellom kommune og HVO i etterkant av utkast til 
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skiltplan er lagt fram. 

Utgangspunktet for diskusjonen har vore desse områda og omfattar 4 
parkeringsområder eigd av kommunen og 9 område eigd av statsbygg. Totalt er 
det berekna 403 plassar eks. plassar som er reserverte til andre formål.  

 
Det har vore vidare diskutert utstrekning av parkeringssoner utover desse 
parkeringsplassane med omsyn til parkering på offentlege vegar i området. 
Randsona var i første møte definert slik: 

 
 
Det vart gjennomført møte mellom HVO, kommune og konsulent den 11.6.2019. 
Av møtereferatet går det fram at HVO ser på ei løysing med «Autopay-løysing» (lik 
det som er på flyplassar) for HVO sine område og at dette også kunne gjelde for 
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kommunale plassar. 

I planane frå konsulent er det tenkt nytta parkering forbudt skilt (nr 372) utover 
heile randsona noko som vil medføre at 70 skilt må opp. Det vart diskutert i møte 
om ein kunne nytte parkeringssone istadenfor  (nr 376 ) som medfører ein 
vesentleg reduksjon av skiltgruppe og ein ser for seg om lag 13 skilt kan dekke 
same området. Innleigd konsulent har utarbeidd nytt forslag med parkeringsoner.  

I styremøte 13 juni vedtok HVO å innføre avgiftsbetaling for sine områder og at 
dette skulle skje -  i nær kontakt med kommunen skal vi innføre avgiftsparkering så 
snart som råd i haustsemesteret. 

HVO har i epost i etterkant av styremøte den 13 juni kome orientert om at ein 
ynskjer ein avtale som gjeld oppfølging/implementering og at HVO vil så snart som 
råd lyse etter tilbod på infrastruktur/kabling og skilting – og deretter 
kameraløysing/betaling/praktisk drifting.  
 
HVO ser føre seg å få på plass avklaringar kring : 
 

·  Bruken av plassane nord for Øyra: Kan HVO få ta alle eller ein del av dei inn i 
avgiftsordninga? 

·  Skilting i randsona, kven tek kostnaden? 
·  Handheving/kontroll og evt bøtlegging ? 
·  HVO ser det som sjølvsagt at VCA-kjellaren i neste omgang kjem med i ordninga.  

 
Vurdering og konklusjon: 
 
Intensjonsavtale 
Volda formannskap godkjende ein  intensjonsavtale mellom Høgskulen i Volda og 
Volda kommune om planlegging av avgiftsparkering på høgskuleområdet. 

Føremål med intensjonsavtalen er å medverke til å realisere ei ordning med 
avgiftsparkering på Høgskulen i Volda sitt område. Målet er at ordninga kan setjast 
i verk frå haustsemesteret 2019. 

I avtalen er det vist til at ein skal utarbeide ein skiltplan som omfattar campus og 
randsone. Det er vidare presisert i avtalen at ein skal avklare driftsmodell for ei 
avgiftsordning  der det er skissert tre moglege alternativ: 

·  HVO tek seg av drifta 
·  etablering av eige selskap 
·  drifta blir sett bort til eit parkeringsselskap. 

 

I avtalen er det vidare vist til at mogeleg overskot skal øyremerkast utvikling av 
campus og at tidspunkt for betaling må avklarast: skal ein berre betale på dagtid, 
eller skal betalinga gjelde heile døgnet. 

Områdeavgrensing, handheving og regelverk 
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Frå kommunen si side ser ein det som vanskeleg å handheve parkering forbudt i 
randsone utan å gå i samarbeid med andre som eksempelvis Hapark 
(parkeringselskap Hareid kommune). 

Kommunen har hatt ein dialog med Hapark  knytt til er råd om innføring av 
parkeringsavgift og erfaringar knytt til  parkeringshandheving . Vidare har dei 
kvalitetsikra arbeidet med omsyn til parkeringssoner og lagt fram eit nytt forslag 
som vart presentert i eit møte mellom HVO og kommunen den 10.10.2019. 

 

Kart:10.10.2019. Rød linje er områdeavgrensing og blå prikker er skilt 
parkeringssone (tosidig, viser inn/ut av sone).   

Hapark viser til at det må lagast ein skiltplan der alle parkeringsregulerande skilt er 
innteikna. Det er fleire krav ein må vere merksam på når det gjeld vilkårsparkering 
og skilting, til dømes må alle offentlege skilt ha eit skiltvedtak av kommunen for å 
vere gyldige. HAPARK vil bistå VK i dette arbeidet. 
 
Det er også i Skiltforskriften krav til korleis offentlege trafikkskilt skal vere utforma. 
Eit parkeringsselskap har ikkje lov å handheve skilta viss ikkje skiltinga er i henhold 
til fastsatte krav. Like viktig er at all skilting er tydleg og lett å forstå for publikum.  
 
Ein skiltplan kan dekke heile det tenkte området rundt Høgskulen i same 
kartutsnitt. 
 
Frå 01.01.2017 vart ei ny parkering-forskrift gjeldande, og denne gir grunnlag for eit 
samarbeid mellom kommunar. Norpark er bransjeforeininga for all 
parkeringsrelatert verksemd i Norge, og Hapark er medlem der. Etter å ha sjekka 
nærmare med Norpark sin advokat fekk ein følgjande svar:  
 
«Dere kan etter ny forskrift inngå samarbeid med en annen kommune. Dette kan 
gjøres ved at dere inngår et vertskommunesamarbeid etter kommuneloven kap. 5. 
Som du skriver følger det av  
p-forskriften(§ 7) og forskrift om offentlig parkeringsgebyr (§ 3) at dette er tillatt.  
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Graden av samarbeid kan dere – etter det jeg er kjent med – avgjøre selv. 
Kommunen dere skal håndheve for må imidlertid selv søke om å få delegert 
myndighet hos Vegdirektoratet. De beskriver da i tilfellet hvilket samarbeid de skal 
ha med dere og hva de selv har ansvaret for når de søker. Jeg har nettopp fått en 
avklaring på dette fra Vegdirektoratet (muntlig). Det fremgår av forskriften at man 
må beholde muligheten for trafikkstyring, se parkeringsforskriften § 7, 3.ledd. 
Utover dette kan f.eks. både håndheving og klagebehandling utføres av dere» 
 
Volda kommune må søke Vegdirektoratet om mynde. Ved eit samarbeid må det 
kome fram eksempelvis at Hareid Parkeringsselskap AS vil vere det kommunale p-
selskapet som skal utføre kontroll og handheving, og at det skal gjelde 
vilkårsparkering på offentleg regulerte områder og langs offentleg ferdselsåre, samt 
handheve stans- og parkeringsforboda i Vegtrafikkloven og Trafikkreglane.  
 
Ved søknad om mynde skal skiltplanen høyrast hos politi og godkjennast av 
Vegdirektoratet. Denne må følgje med i søknaden og innehalde oversikt over alle 
parkeringsregulerande skilt.  
 
Når VK får tildelt mynde kan VK og eksempelvis Hapark inngå ein avtale om 
samarbeid.  
 
Før eit p-selskap kan handheve dei skilta reguleringane må alle p-områda 
registrerast i noko som heiter Parkeringsregisteret. Dette er i regi av Statens 
Vegvesen (SVV) og ligg tilgjengeleg for alle på internett sida deira: 
www.vegvesen.no  - Trafikk – Reiseinformasjon - Parkeringsregisteret. 
 
Alle som tilbyr vilkårsparkering er pliktige til å registrere sine p-områder på denne 
sida, og det er p-selskapet som er ansvarleg for å gjere dette. Dette registeret skal 
til ei kvar til vere oppdatert så ved endringar må ein oppdatere informasjonen. 
(gjeld også midlertidige endringar). Informasjon og kart i Parkeringsregisteret er 
meint å brukast av publikum til info om parkeringsmoglegheiter, og av 
Parkeringsklagenemnda ved behandling av klagesaker. Av den grunn er det lagt 
vekt på at karta over p-områda skal vere enkle å forstå, så ein bør dele opp 
sentrum i fleire ulike område.  
 
Konsekvensar for innbyggarane 
Når ein kjører inn i parkeringsona vil det vere parkering forbudt på alle offentleg 
regulerte områder og langs offentleg ferdselsåre (veg). Unntaket er når det er 
skilta at det er lovleg å parkere eksempelvis mot betaling eller der det er opna opp 
for eksempelvis «parkering for tilsette».  
 
Dette betyr at dersom innbyggarane har tilfredstilt kravet om parkering på eige 
grunn så vil det ikkje ha nokon konsekvensar.  
 
Ein foreslår innanfor parkeringsona at det er parkering forbudt måndag til fredag 
frå klokka 08 til klokka 1600. Det same vil gjelde for avgiftsparkering.  

http://www.vegvesen.no/
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 eks. på skilt 
 

Helse Møre og Romsdal 
Helseforetaket vurderar innføring av parkeringsavgift, men har ikkje konkludert i 
saka. Det kan muligens ligge føre ei beslutning i første halvdel 2020 knytt til 
spørsmål om innføring av parkeringsavgift. 
 
 
 
Økonomiske vurderingar og tidsperiode 
 
Høgskulen har utarbeidd ei oversikt over investeringskostnadar og eit første 
driftsbudsjett. Det knyter seg sjølvsagt usikkerheit til inntektspotensialet, men dette 
må vurderast løpande framover. 
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Konklusjon: 

Rådmannen legg fram saka for politisk handsaming og rår til at områdeavgrensing 
som vist på kart dagsett 10.10.2019 vert lagt ut til offentleg ettersyn i 4 veker før 
ein går vidare med innføre «vilkårsparkering» langs offentleg veg og offentlege 
parkeringsplassar. 
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Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 
 
 
 
 



 

Volda kommune   
Vår referanse: 20/4889 20/15289 
Saksbehandlar: Ingvild Susann Kjøde 
Dato: 08.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
158/20 Formannskapet 15.09.2020 
98/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Søknad om kommunal garanti, Volda kyrkjelege fellesråd 
 
Samandrag: 
Volda kyrkjelege fellesråd søkjer om kommunal lånegaranti på kr 2.852.000. 
Lånet skal finansiere ombygging av alarmanlegg, rehabilitering av kopartak og 
orgel, rullestolrampe og gravplassar fordelt på fleire kyrkjer. Investeringane er 
vedtatt av Volda kyrkjelege fellesråd, prosjekt 042 og 043 i investeringsbudsjettet 
for 2020. 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 158/20 Vedtak: 
 
Volda kommune gjev Volda kyrkjelege fellesråd garanti på lån pålydande kr 
3.137.000. Dette er kostnad på investeringar med eit tillegg på 10% for uforutsette 
kostnadar. Beløpet er innanfor terskelen for kva kommunen kan gi utan 
fylkesmannen si godkjenning.  
 
Garantien vert gitt på slikevilkår: 
1. Garantien er ein sjølvskyldnargaranti 
2. Garantien gjeld for lånet si nedbetalingstid som er 36 år 
3. Garantien skal avkortast i samsvar med nedbetaling av lånet 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommune gjev Volda kyrkjelege fellesråd garanti på lån pålydande kr 
3.137.000. Dette er kostnad på investeringar med eit tillegg på 10% for uforutsette 
kostnadar. Beløpet er innanfor terskelen for kva kommunen kan gi utan 



fylkesmannen si godkjenning.  
 
Garantien vert gitt på slikevilkår: 
1. Garantien er ein sjølvskyldnargaranti 
2. Garantien gjeld for lånet si nedbetalingstid som er 36 år 
3. Garantien skal avkortast i samsvar med nedbetaling av lånet 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 158/20 
 
Volda kommune gjev Volda kyrkjelege fellesråd garanti på lån pålydande kr 
3.137.000. Dette er kostnad på investeringar med eit tillegg på 10% for uforutsette 
kostnadar. Beløpet er innanfor terskelen for kva kommunen kan gi utan 
fylkesmannen si godkjenning.  
 
Garantien vert gitt på slikevilkår: 
1. Garantien er ein sjølvskyldnargaranti 
2. Garantien gjeld for lånet si nedbetalingstid som er 36 år 
3. Garantien skal avkortast i samsvar med nedbetaling av lånet 
 
 
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Søknad frå Volda kyrkjelege fellesråd om kommunal garanti - investeringslån 
Epost 

 
Andre relevante dokument: 
Søknad frå Volda kyrkjelege fellesråd om kommunal garanti - investeringslån 

 
Saksopplysningar: 
Frå og med driftsbudsjettet 2020 har fellesrådet innarbeidd renter og avdrag til eit 
nytt lån på inntil kr 3.000.000. 
For å få så gunstige vilkår som mogeleg, er det viktig å ha kommunal garanti for 
fellesrådet sine investeringslån. Aktuelle lånegjevarar til då vere Kommunalbanken 
og KLP. Kommunalbanken set krav om ein lånegaranti som svarar til lånebeløpet 
med eit tillegg på 10% i lånet si betalingstid med tillegg av to år.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Ein kommunal garanti vil påføre kommunen ein risiko. Risikoen må vurderast opp mot 
verdien av resultatet. Garantien vert redusert etter kvart som momskompensasjonen 
vert utbetalt.  
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen  
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Ingen 
 
Miljøkonsekvensar: 
Bygging av gravplassar vil bety ein del graveaktivitet i området. Forureining og støy frå 
anleggsmaskinene i dette tidsrommet er ikkje til å unngå. Det er ikkje grunn til å tru at 
forureining frå denne aktiviteten er noko verre enn frå annan liknande byggeaktivitet.  
 
Økonomiske konsekvensar: 
Volda kommune sin lånegaranti er avgjerande for å dette prosjektet i gong i 2020. 
Kostnadane ved renter og avdrag på låna til Kyrkjeleg fellesråd vert finansiert gjennom 
årlege investeringstilskot frå Volda kommune. 
 
 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ingen 
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Ingen  
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 



 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



DEN NORSKE KYRKJA
Volda kyrkjelege fellesråd

Postboks 17
6101 Volda

Tlf: 70074090
Faks: 70074091

Volda kommune
Stormyra 2
6100 Volda Volda 13.08.2020

Vår sakshandsamar: JS
Vår ref.: 20/00001-001

Arkivkode: 164

Søknad om kommunal garanti - investeringslån
Total investeringsramme i fellesrådet sitt investeringsbudsjettet for 2020 er på kr. 3.887.664. Dette
er planlagd finansiert med kr. 742.033 i mva-refusjon, kr. 293.906 i ubrukte lånemidlar frå tidlegare
år og kr. 2.851.765,- i nye lån.

Prosjekta som ligg inne i investeringsbudsjettet 2020 er følgjande:

042 Kyrkjebygg
• Ombygging alarmlegg Austefjord, Kilsfjord og Dalsfjord kyrkjer
• Rehabilitering koppartak sideskip Volda kyrkje
• Rullestolrampe hovudinngang Volda kyrkje
• Skifting av kopparkleding tårn og sideskip - Volda kyrkje
• Rehabilitering hovudorgel Volda kyrkje – planlegging

043 Kyrkjegardar
• Omregulering gamle felt – Leirshaugen gravplass
• Planlegging utviding – Leirshaugen gravplass
• Parkeringsplass - Lid gravplass
• Nytt gjerde Kilsfjord kyrkjegard

Behovet for nye lånemidlar fordelar seg slik på prosjekta:

Investeringstiltak 2020 Lånebehov Levetid
Ombygging alarmanlegg – fleire kyrkjer kr 280 113,00 10 år
Volda kyrkje-rehabilitering koppartak sideskip kr 800 000,00 40 år
Volda kyrkje- Rullestolrampe hovudinngang kr 225 000,00 40 år
Volda kyrkje - rehabilitering hovudorgel -
planlegging kr 50 000,00 40 år
Kyrkjer - reservepost kr 144 887,00 30 år
Leirshaugen gravplass- Omregulering av
gamle felt kr 350 000,00 40 år
Leirshaugen gravplass - Planlegging utviding kr 500 000,00 40 år
Lid gravplass - Parkeringsplass kr 150 000,00 40 år
Kilsfjord kyrkjegard - Nytt gjerde kr 180 000,00 40 år
Gravplassar -reservepost kr 171 725,00 40 år

Samla lånebehov/snitt levetid kr 2 851 725,00 36 år



Det er lagt til grunn ei snittlevetid på 36 år for desse investeringstiltaka. Nedbetlingstida vert
tilsvarande lang.

Frå og med driftsbudsjettet 2020 har fellesrådet har innarbeidd renter og avdrag til eit nytt lån på
inntil 3.000.000,-.

For å få så gunstige vilkår som mogleg er det viktig å ha kommunal garanti for fellesrådet sine
investeringslån. Aktuelle lånegjevarar vil då vere Kommunalbanken og KLP. Kommunalbanken set
krav om ein lånegaranti som svarar til lånebeløpet med eit tillegg på 10% i lånet si nedbetalingstid
med tillegg av 2 år.

Volda kyrkjelege fellesråd søkjer med dette Volda kommune om sjølvskyldnargaranti for eit lån på
kr. 2.852.000 med tillegg av 10% i 36 år med tillegg av inntil 2 år.

Venleg helsing

Jostein Stråbø
kyrkjeverje



Fra: Jostein Stråbø <Jostein.Strabo@volda.kyrkja.no> 
Sendt: 13. august 2020 18:16 
Til: Postmottak Volda 
Emne: Søknad om kommunal garanti - investeringslån 
Vedlegg: Søknad om kommunal garanti - investeringslån.pdf 
 
 
Beste helsing 
Jostein Stråbø 
Kyrkjeverje 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
161/20 Formannskapet 15.09.2020 
99/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Søknad om utvida forskotering, Volda TI Fotball 
 
Samandrag: 
Volda TI Fotball søkjer om utvida forskotering av spelemidlar knytt til fornying av 
Volda stadion. Sommaren 2019 starta arbeidet med rehabilitering av 
hovudanlegget på Volda stadion, dette arbeidet er ikkje heilt ferdigstilt då Covid-19 
gjorde noko utslag på framdrifta. 
 
Den 29.05.19 søkte VTI om spelemidlar på kr 3.083.000, ein søknad som seinare 
vart utvida til ei ramme på kr 3.700.000. Dermed søkjer VTI om ei forskotering på 
resterande spelemiddelbeløp, kr 617.000. 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 161/20 Vedtak: 
 
Volda kommune vel å forskotere kr 617.000 til Volda TI Fotball, finansiert ved bruk 
av disposisjonsfondet. 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommune vel å forskotere kr 617.000 til Volda TI Fotball, finansiert ved bruk 
av disposisjonsfondet. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 161/20 
 
Volda kommune vel å forskotere kr 617.000 til Volda TI Fotball, finansiert ved bruk 
av disposisjonsfondet. 



 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Søknad om forskottering av resterande spelemidlar - idrettsfunksjonell 
førehandsgodkjenning, lånegaranti, forskott på spelemidlar - Volda stadion 
Epost 

 
Andre relevante dokument: 
Søknad om forskottering av resterande spelemidlar - idrettsfunksjonell 
førehandsgodkjenning, lånegaranti, forskott på spelemidlar - Volda stadion 

 
Saksopplysningar: 
29.05.2019 vart det søkt om lånegaranti, stønad og forskotering av spelemidlar 
knytt til fornying av Volda stadion. Dette vart innvilga og arbeidet starta opp 
sommaren 2019. Under arbeidet visste det seg at ein måtte skifte all drens, kloakk 
og avløpsrør tilknytta klubbhuset på Volda stadion. Grunna desse endringane så 
vart grunnlaget for spelemiddelsøknaden endra, og fylkeskommuna behandla og 
godkjente utvida søknad.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Forskotering av spelemidlar er ikkje ein stønad, då kommunen vil få desse 
pengane attende frå fylkeskommunen. Det er forskotering av midlar til VTI så dei 
kan få ferdigstilt prosjektet dei satte i gong i 2019. Utan ei forskotering så må 
prosjektet setjast på vent, noko som kan føre til ein høgre kostnad. 
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen 
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Ingen 
 
Miljøkonsekvensar: 
Ingen 
 
Økonomiske konsekvensar: 
Forskottering av spelemidlar gir Volda kommune låg økonomisk risiko. 
Spelemidlane er allereie innvilga, så dette kan reknast som eit lån der sikkerheita 
er svært god. Pengane må takast av disposisjonsfonet, og vil medføre ein svekka 
likviditet inntil pengane vert utbetalt frå fylkeskommunen.  
 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ingen 
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Ingen 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
Nei 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 



 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



Fra: Runar Løvold <runar@vti-fotball.no>
Sendt: torsdag 25. juni 2020 08:32
Til: Postmottak Volda
Emne: Søknad Volda kommune forskottering resterande spelemidlar
Vedlegg: Søknad Volda kommune forskottering resterande spelemidlar.pdf

Hei,

Vedlagt ligg søknad til Volda kommune angåande forskottering av resterande spelemidlar til
prosjektet fornying av Volda Stadion.

Håper på positiv respons.

Med vennleg helsing
for Volda turn- og idrottsforening Fotball

Runar Aahjem Løvold
Administrativ leiar

Mobil: 98 88 86 18
Epost: runar@vti-fotball.no
----------------------------------------------------------------------------------

Volda Turn- og Idrottsforening Fotball

Stadionvegen 7, 6100 Volda
Org. nr. 981 951 921 MVA
www.vti-fotball.no

mailto:runar@vti-fotball.no
http://www.vti-fotball.no/


 

Volda kommune   
Vår referanse: 20/2992 20/14709 
Saksbehandlar: Ingvild Susann Kjøde 
Dato: 31.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
160/20 Formannskapet 15.09.2020 
100/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Søknad om støtte i forbindelse med Covid-19 - Volda skisenter AS 
 
Samandrag: 
Volda Skisenter AS søkjer om økonomisk stønad grunna Covid-19. Sidan 
skisenteret ikkje kunne halde ope i 32 døger, inklusive påske, så vart 
driftsinntektene kr 737.000 lågare i år enn i fjor.  
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
PS 160/20 Covi 19, foreslått av Jan Heltne, Høgre 
Volda Kommune er ein stor eigar i Volda Skisenter as. Volda Kommune ved 
ordføraren vert oppmoda om å gå samtale med Volda Skisenter as for å få avklart 
den økonomiske situasjon til Volda Skisenter. 
 

 
 
Jan Heltne (H) kom med slikt framlegg: 
Volda Kommune er ein stor eigar i Volda Skisenter as. Volda Kommune ved 
ordføraren vert oppmoda om å gå samtale med Volda Skisenter as for å få avklart 
den økonomiske situasjon til Volda Skisenter. 
 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren fekk 6 røyster og vart vedteken, 3 røysta mot (Jan 
Heltne, Dan Helge Bjørneset og Odd A. Folkestad). 
 
Framlegget frå Jan Heltne vart samrøystes vedteke.  
 
 
FSK- 160/20 Vedtak: 
 
Volda kommunestyre finn ikkje å kunne imøtekome søknaden frå Volda Skisenter 
AS om økonomisk stønad grunna Covid-19.  
 
Volda Kommune er ein stor eigar i Volda Skisenter as. Volda Kommune ved 
ordføraren vert oppmoda om å gå samtale med Volda Skisenter as for å få avklart 



den økonomiske situasjon til Volda Skisenter. 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre finn ikkje å kunne imøtekome søknaden frå Volda Skisenter 
AS om økonomisk stønad grunna Covid-19.  
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 160/20 
 
Volda kommunestyre finn ikkje å kunne imøtekome søknaden frå Volda Skisenter 
AS om økonomisk stønad grunna Covid-19.  
 
Volda Kommune er ein stor eigar i Volda Skisenter as. Volda Kommune ved 
ordføraren vert oppmoda om å gå samtale med Volda Skisenter as for å få avklart 
den økonomiske situasjon til Volda Skisenter. 
 
 
 
 

 
 
 
  



Andre relevante dokument: 
Nokre spørsmål og viktig info frå Volda skisenter angåande søknad om tilskot - Opprusting 
av parkeringsplassen ved Volda skisenter 

 
Saksopplysningar: 
Volda Skisenter har per 31.05.2020 eit negativt resultat på kr 513.000,- 
Driftsinntektene er kr 737.000 lågare i år enn i fjor. Dette har samanheng med at 
skisenteret ikkje kunne halde ope i 32 driftsdøgn. I tillegg til at ein måtte halde 
stengt, så var det i ei periode der han normalt har høg inntekt.  
 
Det er ikkje søkt om eit konrekt beløp.  
Volda Skisenter har tidlegare søkt om forskot på driftstilskot, dette har dei fått, men 
ein ser at tiltak/tilskot ut over dette er det ikkje rom for. Volda Skisenter AS må i 
likheit med andre lag og organisasjonar søkje om kompensasjon for inntektstap, 
viser til www.lottstift.no for ytterlegare informasjon.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Volda kommune har allereie utbetalt driftstilskotet for neste år for å betre 
likviditeten. Volda kommune er inne i ei krevjande økonomisk situasjon og kan ikkje 
innvilge ytterlegare støtte.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen 
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Ingen (då legg eg til grunn at avslaget ikkje betyr avvikling av noko aktivitetstilbod).  
 
Miljøkonsekvensar: 
Ingen  
 
Økonomiske konsekvensar: 
Dersom Volda kommune skal dekke desse kostnadane, så må det takast frå 
disposisjonsfondet. Kommuna er som kjendt i ein krevjande økonomisk situasjon, 
og ein må tenkje at lag og organisasjonar skal likebehandlast. Skal dette dekkast, 
så vil det kunne medføre ei forventning om støtte til fleire aktørar. 
 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ingen 
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Ingen (så lenge aktivitetstilbodet består) 
 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 

http://www.lottstift.no/


 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Volda kommune   
Vår referanse: 20/2992 20/14422 
Saksbehandlar: Ingvild Susann Kjøde 
Dato: 26.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
159/20 Formannskapet 15.09.2020 
101/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Søknad om refusjon av kostnadar til opprusting av parkeringsplass 
 
Samandrag: 
Volda skisenter AS og VTI Langrenn og Skiskyting søkjer om refusjon av kostnadar 
til opprusting av parkeringsplass ved Volda Skisenter.  
 
I 2018 sa Volda kommune seg villig til å dekkje kr 883.000 til asfaltering av 
parkeringsplass på Reset. Arbeidet vart gjennomført i samband med kommunale 
løyvingar som kom i høve asfaltering av grusvegar. Det vart då gjort klart frå 
kommunen si side at der ikkje var meir pengar til ytterlegare asfaltering, då måtte 
dei i så fall koste dette sjølve.  
 
Dette var 8.000 m² av ein parkeringsplass på til saman 15.500 m².  
Då dette arbeidet skulle starte opp, såg Volda Skisenter AS og VTI Langrenn og 
Skiskyting eit behov å få utført masseutskifting på delar av parkeringsplassen. Det 
er kostnaden på denne masseutskiftinga og drenering, samt asfalt på 4.000 m² 
Volda Skisenter AS og VTI Langrenn og Skiskyting ønskjer å få refundert. 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
PS 159/20 Parkeringsplass, foreslått av Jan Heltne, Høgre 
Volda Kommune har ikkje avsett midlar til dette føremålet i 2020 så søknaden kan 
ikkje imøtekomast no, men vert vurdert å ta opp i budsjettarbeidet for 2021. 

 
 
Jan Heltne (H) kom med slikt framlegg: 
 
Volda Kommune har ikkje avsett midlar til dette føremålet i 2020 så søknaden kan 
ikkje imøtekomast no, men vert vurdert å ta opp i budsjettarbeidet for 2021. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Det vart røysta alternativt mellom tilrådinga frå kommunedirektøren og framlegget frå 
Jan Heltne. Framlegget til Jan Heltne fekk 5 røyster og vart vedteke, 4 røysta for 
tilråding frå kommunedirektøren (Ola Perry Saure, Øyvind Festø, Cecilie Rørstad og 
Odd A. Folkestad). 
 



FSK- 159/20 Vedtak: 
Volda Kommune har ikkje avsett midlar til dette føremålet i 2020 så søknaden kan 
ikkje imøtekomast no, men vert vurdert å ta opp i budsjettarbeidet for 2021. 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre syner til saksutgreiinga og finn ikkje grunn til å vere med på å 
finansiere meirkostnaden ved utviding av asfaltering ved Volda Skisenter og vel 
difor å avslå søknad frå Volda Skisenter AS og VTI Langrenn og Skiskyting.  
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 159/20 
Volda Kommune har ikkje avsett midlar til dette føremålet i 2020 så søknaden kan 
ikkje imøtekomast no, men vert vurdert å ta opp i budsjettarbeidet for 2021. 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Søknad om refusjon forskottering av asfalt Volda Skisenter 
Refusjon forskottering av asfalt Volda Skisenter 
skiparkering søknad VK 19.09.2018 
Innspel frå VTI Langrenn og Skiskyting til administrasjonen si tilråding - Opprusting av 
parkeringsplassen ved Volda skisenter 
Innspel til administrasjonen si tilråding 
Signert avtale mellom partane for asfaltering som vart utført i 2018 - Opprusting av 
parkeringsplassen ved Volda skisenter 
Kopi av signert avtale mellom VK og skisenteret - asfalt på Reset 2018 

 
Andre relevante dokument: 
Søknad om refusjon forskottering av asfalt Volda Skisenter 

 
Saksopplysningar: 
I 2018 løyvde Volda kommune kr 883.000 til asfaltering på Reset.  
Det var ein betydelig sum som ville dekke 8.000 m². Desse midlane kom i samband 
med kommunale løyvingar i høve asfaltering av grusvegar, og skulle fordelast på 
fleire prosjekt.  
I avtalen som er signert av representantar for Volda kommune og Volda Skisenter, 
kjem det tydeleg fram at arbeid utover dette må dekkjast av Volda Skisenter AS.  
 
Dei to idrettsforeiningane som her søkjer refusjon, vurderte det som uheldig å berre 
asfaltere delar av parkeringsplassen. Med tanke på framtidig vedlikehald, og då 
særlig for brøyting om vinteren så ville det vere ugunstig å la delar av arealet vere 
utan asfalt. Dermed valde Volda Skisenter AS å asfaltere ytterlegare 4.000 m². Når 
dette  arbeidet skulle starte opp så viste det seg at det var naudsynt med 
masseutskifting på delar av arealet. 
Volda kommune renoverte nedre del av parkeringsplass i 2015. Det er arealet som 
då ikkje vart renovert, som ein no såg behovet for å utbetre.  
Dette arbeidet i tillegg til asfaltering av 4.000 m² hadde ein kostnad på k 1.500.000. 
For å dekkje dette tok Volda Skisenter opp eit lån på kr 1.000.000 og VTI Allidrett 
tok opp eit lån på kr 500.000. Det er ikkje kommunalt garanti knytt til desse låna. 
Dette vart gjort på eige initiativ, og det var ikkje gjort noko avtale med Volda 
kommune om at dette var noko form for forskottering som skulle betalast tilbake.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Volda kommune har gjennom avtale signert 19.9.2018 forplikta seg til å ta 
kostnadar i storleik kr 883 000 eks.mva. Avtalen er presis og signert av begge 
partar. Avtaleforpliktelsane som låg til grunn på avtaletidspunkt er godt kjent og 
ikkje til å misforstå. 
Volda kommune har oppfylt sine forpliktelsar fullt ut. 
 
Volda skisenter med samarbeidspartnarar vedtok sjølve å utvide prosjektet på eige 
initiativ og tok då på seg ekstrakostnadar. Der ligg ikkje føre noko avtale om 
forkottering med Volda kommune.  Med omsyn til avtale pkt 6 som ein viser til så er 
ikkje det relevant for saka. Bakgrunnen for dette er at kommunen sine prioriteringar 
knytt til investeringar og tiltak er i samband med årlege ordinære 
budsjetthandsamingar.    
 
Basert på gjeldande økonomiplan er kommunen avhengig av å bruke av 
disposisjonsfondet for å balansere drifta alle dei fire åra. Ut frå det vi kjenner til i 
dag, vil fondet verte oppbrukt om ein følgjer økonomiplanen. I dette året har det 



oppstått eit svært uoversiktleg og usikker situasjonen for kommuneøkonomien i 
samband med koronatiltaka. Dette gjer at kommunen må bruke av 
disposisjonsfondet til ikkje planlagte og ekstraordinære tiltak. Dette kan dreie seg 
om relativt store beløp ved årets slutt. Ut frå signala frå staten får vi berre 
kompensert delar av desse kostnadene. Dersom Volda kommune skal ha stabilitet 
i økonomien, samt ha moglegheit til å byggje opp økonomisk handlingsrom til 
prioriterte investeringar, bør kommunestyret ikkje gjere store ekstraløyvingar til 
nye/ikkje planlagte tiltak mitt i budsjettåret. I videomøte mellom formannskapet og 
fylkesmannen 25. august var fylkesmannen svært tydeleg på at Volda kommunen 
bør følgje dei planane som er lagt. 
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen.  
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Ingen (då legg eg til grunn at avslaget ikkje betyr avvikling av noko aktivitetstilbod).  
 
Miljøkonsekvensar: 
Ingen 
 
Økonomiske konsekvensar: 
Dersom Volda kommune skal dekke desse kostnadane, så må det takast frå 
disposisjonsfondet. Kommuna er som kjendt i ein krevjande økonomisk situasjon, 
og ein må tenkje at lag og organisasjonar skal likebehandlast. Skal dette dekkast, 
så vil det kunne medføre ei forventning om støtte til fleire aktørar. Samstundes som 
Volda kommune gikk inn med kr 883.000 på Reset, så dekte kommunen ein sum 
på kr 448.560,- for asfaltering av parkeringsplass ved Volda stadion, resten måtte 
VTI dekkje sjølve.  
 
Volda Skisenter AS mottek i tillegg årlig kr 350.000 i driftstilskot. I tillegg dekkjer 
Volda kommune årleg bygsel av areal som skisenteret disponerer. 
  
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ingen 
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Ingen (så lenge aktivitetstilbodet består) 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 



 
 
 
 
 
 
 
 



Volda kommune

Stormyra 2

6100 VOLDA

Volda, 16. april 2020

Volda Skisenter AS

Post boks 108

6101 VOLDA

Søknad om refusjon av kost nadar t il opprust ing av parkeringsplassen ved Volda Skisent er.

Volda kommune vedtok å asfalt ere deler av parkeringsplassen ved Volda Skisenter i 2018

( konomipl an 2018-2021, s 127-128). Av ca. 15.500m2 parkeringsareal, vedtok Volda kommune a
asfalt ere ca. 8.000m2

Med tanke på det vidare vedlikehaldet, og særlig for brøyt ing om vint eren, var det te ei ugunst ig
ut bygging.

Volda Skisenter i samarbeid med VTI Allidrett , vedtok difor a forskott ere kost naden med asfa ltering
av ytterligare 4.500m2.

Når arbeidet skulle st art e opp vist e det seg at det for nokre år sidan var utført masseut skift ing på

berre deler av parkeringsarealet, så for afa lagt asfalt en måt t e det ut f rast masse ut skift ing på rest en

av arealet . Volda Skisenter og VTI Allidret t fekk då utført masseutskift ing og drenering på rest en av

arealet. Deler av dett e (ca. 3.000m2) var ikkje planlagt asfalt ert i denne omgang.
Sjå vedlagt kart datert 19.09.2018

Vi viser t il gj eldande avt ale mellom Volda Skisenter og Volda kommune:

«Avtale om framleige av grunn mellom Volda Skisenter AS og Volda kommune».

I avsnitt «7. PARKERI NGSPLASS» kjem det fram at :

« ... Volda kommune har ansvar for opprust ing og vedlikehald av parkeringsplassen».

På vegne av styret i Volda Skisenter AS sokjer vi med dett e om at Volda kommune ref underer

kost nadane Volda skisenter har hat t i samband med masseutskift ing, drenering og asfaltering av
parkeringsplassen i 2018.

Forskott ert e kost nadar for masse ut skift ing og asfa lt :

Masseutskift ing og drenering av ca 7.000 kvm.:

kr. 1.000.000 (Lånopptak Volda Skisent er)
Asfa ltering:

kr. 500.000 (Lånoppt ak VTI Allidrett )
Totalt :

1.500.000 kr.

Slik vi les framleigeavtalen, meiner vi at det er grunn t il å be kommuna t a kost nadane for den
opprust inga og det vedlikehaldet som vi har "forskott ert" .

post@voldaskisenter.no Orgnr 931 643 320 Postboks 108, 6101 Volda



Som eit alt ernat iv til a fa kost nadane refundert, kan Volda kommune overta Volda Skisent er sit t lån

knytt t il dett e, som pr. 10.03.2020 er på kr. 835.135. I t illegg bed vi om utbet aling av rest summen.

Vi er no i ein vanskeleg sit uasj on økonomisk, og bed derfor om at denne saka vert t eken opp t il

behandling snarast . Håper på eit møt e der vi kan ta ein gjennomgang av momenta i saka. Ser fram t il

a hoyre frå dykk.

På vegne av Volda skisenter,

post @voldaskisenter.no Orgnr. 93 1 643 320 Post boks 108, 6101 Vold



Fra: Askjell Våge <askjellv@yahoo.no> 
Sendt: 20. april 2020 06:57 
Til: Sølvi Dimmen 
Kopi: Rune Sjurgard; asbjorn.moltudal@volda.kommune; Postmottak 

Volda 
Emne: Refusjon forskottering av asfalt Volda Skisenter 
Vedlegg: VS - refusjon asfalt.pdf; skiparkering søknad VK 19.09.2018.pdf 
 
Hei, 
 
Sjå vedlagt brev ang. søknad om refusjon. 
 
Med venleg helsing 
Volda Skisenter AS 
 
Askjell Våge 
Nestleiar i styret 
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Fra: Ingrid Aarflot Ryste <iaakalland@gmail.com> 
Sendt: 11. september 2020 10:11 
Til: Postmottak Volda; Ingvild Susann Kjøde 
Emne: Innspel til administrasjonen si tilråding 
Vedlegg: Innspel til administrasjonen si tilråding.pdf 
 

Mvh VTI Langrenn og skiskyting 



Info om asfaltsak - VTI langrenn og skiskyting 09.09.20 
 
 
Grunnleggande info om VTI Langrenn og skiskyting 
 
Vi har omkring 60 aktive medlemmer, derav omlag 28 aktive skiskyttarar. Vi har trening for 
skiskyttarane to gongar i veka, og for andre langrennsløparar ein gong i veka. Aldersgruppe 
seks år og oppover. Vi arrangerer årleg fleire renn, blant anna tradisjonsrikt cuprenn på 
onsdagane der det oftast er over 100 deltakarar frå 1,5 - 90 år. Fleire av dei vaksne 
medlemmane deltek årleg i ulike turrenn som t.d. Birkebeinerrennet, men også turrenn i 
utlandet. Vi held løypenettet ved like, og har gjennom dugnadsarbeid finansiert trakkeavtale 
med Volda skisenter - som gjer at løypene er trakka kvar dag så lenge det er skiføre. Vi ser 
at det vert fleire og fleire som nyttar seg av tilbodet - dette er folkehelse! Lysløypa er godt 
brukt av både born og vaksne, til rekreasjon, tur og trening - organisert og uorganisert. 
 
 
VTI sitt organisasjonskart ser slik ut: 

 
 
 
 
Etter ein litt trøblete slutt på sesongen 2019/2020, grunna både corona og økonomiske 
årsaker, er vi no i gang med ny sesong.  
 
Asfalt 
Vi har sendt Volda kommune ein søknad om refusjon av asfaltlån på parkeringsplassen på 
Reset. Dette vart gjort i tett samarbeid med Volda skisenter, og i dette skrivet vart det lagt 



vekt på kap. 6 i vår framleigeavtale med kommunen: “Volda Skisenter AS tek på seg 
brøyting og Volda kommune har ansvar for opprusting og vedlikehald av parkeringsplassen.” 
 
Søknaden har no blitt behandla i økonomiavdelinga i Volda kommune. Saka skal opp i neste 
formannskap/kommunestyre, men administrasjonen har kome til at tilrådinga blir at dei ikkje 
skal ta over desse låna. Dei grunngjev denne avgjerda slik: “Når det gjeld fordeling av asfalt 
og avgjerdsler som er teke mellom organisasjonane/ klubbane, så vil det vere vanskelig frå 
kommunalt hald å gjere noko”. 
 
I brevet fokuserte vi også på at det var kommuna som tok initiativ til asfalteringa, og at vi 
aldri hadde kome på å ta opp lån til slikt utan dette initiativet. Det faktum at asfalten i 
kommunal regi vart lagt på feil stad sett i forhold til planen, vert ikkje kommentert frå 
kommunalt hald. 
 
Asfalten har aldri vore ynskja frå vår side. Etter at kommunen sette i gang prosjektet, fekk vi 
spørsmål om å vere med å dra lasset økonomisk. Det vart tatt opp i styret, og vedtatt at vi 
ikkje hadde økonomi til å bidra der. Etter nokre månader vart saka tatt opp på nytt, og det 
vart kalla inn til møte mellom dei ulike styra i VTI (oss, alpint, allidrett og allianse) og Volda 
skisenter. Det vart klart at fleire av partane hadde problem med å få dette til å gå ihop 
økonomisk. Likevel måtte vi stå på avgjerda om å ikkje vere med - vi hadde ikkje sjanse til å 
greie det og samtidig drive aktiviteten i klubben vår vidare som normalt. Nytt, negativt vedtak 
vart derfor gjort i vårt styre. Likevel vart det vedteke å ta opp lån på ekstraordnær 
generalforsamling i allidretten. Dette skjedde etter opplysningar frå Volda skisenter, om at 
dei hadde klar leigetakarar på parkeringsplassen dersom den vart asfaltert. Dette 
leigeforholdet ville gi inntekter som skulle dekke utgiftene på det omtala lånet. Ettertida har 
vist at det ikkje vart noko av dette, og dersom vi skal betjene dette lånet, står vi i fare for 
ikkje å ha økonomi til drift av gruppa. Då kan nedlegging av aktiviteten verte ein realitet. 
 
Ingen frå vårt styre var representert i VTI Allidrett på dette tidspunktet.  
 
 
Corona 
Coronanedstenginga i mars har for oss fått ein direkte konsekvens, ved at vi har fått fråfall 
på 5 utøvarar på skiskyting. Dette er eit høgt fråfall for oss. Her har vi ikkje rekna inn dei som 
sluttar naturleg grunna flytting/studier. Fråfallet på fem utøvarar utgjer 18% av totalen.  
 
Når det gjeld økonomi må vi nok rekne med eit underskot i 2020. Underskot er kjedeleg, 
men ikkje overraskande, då 2020 vart eit år med litt andre føresetnader for økonomisk 
stønad frå lokalt næringsliv. Også i 2019 gjekk vi med underskot. Vi tåler ikkje mange år på 
rad med underskot, det har vi ikkje nok oppsparte midlar til, så vi er altså heilt avhengig av 
hjelp - for å ikkje strupe aktiviteten i klubben. 
 
 
 
Mvh styret i VTI Langrenn og skiskyting. 
 



Fra: Edvin Løfoll 
Sendt: 22. april 2020 11:12 
Til: Ingvild Susann Kjøde 
Emne: Godtatt: Volda skisenter 
 

 
 
Til orientering legg eg ved kopi av signert avtale mellom partane for asfalteringa som vart utført 2018. 
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/4428 20/11802 
Saksbehandlar: Inger Lise Kaldhol 
Dato: 01.07.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
171/20 Formannskapet 15.09.2020 
102/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Samarbeidsavtale med Ørsta kommune om legeteneste under koronapandemien 
 
Samandrag: 
Koronapandemien har gitt kommunen nye arbeidsoppgåver. Kommunen skal drive 
testing, smitteoppsporing og gi ei legevaktstilbod til dei som kan vere smitta. Saka 
gjer greie for organisering av dei nye oppgåvene og tilrår samarbeid med Ørsta 
kommune om oppgåvene. 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Saka vart ettersendt 14. september. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken. 
 
 
FSK- 171/20 Vedtak: 
 

1. Volda kommune inngår vedlagt samarbeidsavtale med Ørsta kommune. 

 
2. Meirkostnadene med koronasituasjonen knytt til legedrifta vert å dekkje inn i 

samband med eiga sak om 2. tertialrapport/budsjettkorringering.  

 
 
 
 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 



 
1. Volda kommune inngår vedlagt samarbeidsavtale med Ørsta kommune. 

 
2. Meirkostnadene med koronasituasjonen knytt til legedrifta vert å dekkje inn i samband 

med eiga sak om 2. tertialrapport/budsjettkorringering.  

 
 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 171/20 
 

1. Volda kommune inngår vedlagt samarbeidsavtale med Ørsta kommune. 

 
2. Meirkostnadene med koronasituasjonen knytt til legedrifta vert å dekkje inn i 

samband med eiga sak om 2. tertialrapport/budsjettkorringering.  

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Samarbeidsavtale med Ørsta kommune om legeteneste under koronapandemien 
Operasjonalisering_av_testing_isolering_smittesporing__og_karantene (002) 
Brev til landets ordførere om oppfølging av TISK-strategien og finansiering 

 
Saksopplysningar: 
 
Dette er ei oppfølgingssak frå PS 74/20. Meir bakgrunnsopplysningar kan lesast i 
den saka. I følgje vedtaket i saka skulle administrasjonen finne ei løysing der ein 
skil ut dei kommunale legeoppgåvene knytt til korona frå fastlegetenesta og invitere 
Ørsta kommune til samarbeid om desse oppgåvene. 
 
Etter at den saka var handsama har det kome eit nytt oppdragsbrev til kommunane 
frå helsedirektoratet som spesifiserer forventningar til kommunen i TISK strategien 
(Testing, isolering, smitteoppsporing og karantene) Brevet er vedlagt saka. 
 
Det har blitt arbeidd vidare med korleis vi kan løyse dei nye arbeidsoppgåvene i 
samband med pandemien på ein måte som sikrar forsvarleg drift av dei nye 
oppgåvene samtidig som vi også gir forsvarleg helsehjelp til alle andre pasientar i 
kommunen.  
 
Det har vore haldt tre møter med leiarar og tillitsvalte frå legetenesta i Ørsta og 
Volda. På møta har ein gått igjennom kva utfordringar og moglegheiter som ligg i 
eit samarbeid. Daglegevakt, som også er ei kommunal oppgåve, blir haldt utanfor 
samarbeid i denne omgang. 
 
 
Dette har resultert i ein forslag til avtale mellom Ørsta og Volda med desse 
hovudpunkta: 
 

1. Ørsta og Volda kan ha felles teststasjon og lege som stiller indikasjon for testing 
frå 1. september 2020 

2. Ørsta og Volda kan ha felles «feberklinikk» når dei nye lokala i Hovden er klare i 
februar og ut 2021. 

 
 
Volda kommune blir vertskommune for testinga i perioden 1.september til 
31.desember. For å gjennomføre vurdering av testing, prøvetaking og 
tilbakemelding til innbyggjarane om testresultat blir det avsett 4  heile stillingar i 
2020. Om smittesituasjonen lokalt endrar seg kan det vere at behovet for personell 
aukar utover dette. Utgiftene til dette blir delt likt mellom Ørsta og Volda. For å sikre 
gjennomføring av testing gjennom haust og vinterstormar har Volda kommune 
leigd eit lokale i Hovden som har garasje med gjennomkøyring. 
 
 
Uprenta saksvedlegg: 
Smittevernlova 
Covid-19 forskrifta 
Avtaler KS/DNLF ASA4310 , ASA 4301 og SFS 2305 
Anbefalinger om økonomiske vilkår for leger under koronapandemien 
 
 

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1994-08-05-55
https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2020-03-27-470
http://www.ks.no/fagomrader/Arbeidsgiver/lonn-og-tariff/legeavtaler/rammeavtalen-asa-4310/
https://www.ks.no/globalassets/fagomrader/lonn-og-tariff/ASA-4301.pdf
http://legeforeningen.no/Emner/Andre-emner/Avtaler/Avtalearkiv/KS/SFS-2305/
https://www.ks.no/informasjon-om-koronaviruset/arbeidsgiver/anbefaling-om-okonomiske-vilkar-for-leger-under-koronapandemien/


 
Vurdering og konklusjon: 
 
 
 
Dei nye oppgåvene, usikker nasjonal utvikling og endra inntektsgrunnlag var 
årsaka til at Volda kommune i mars valte å gjere ei midlertidig endring i driftsmodell 
for legetenesta. Alle fastlegane fekk fastlønn, positivt for legane som fekk sikra 
inntekt og positivt for kommunen som fekk auka styringsrett og moglegheit til å 
løyse dei nye arbeidsoppgåvene. Utfordringa med løysinga er at mange av legane 
kjenner på stort arbeidspress og det krev harde prioriteringar. Det gjer at ein ikkje 
har moglegheit til å vere like tilgjengeleg for fastlegeoppgåver.  

Ei alternativ løysing der fastlegane går tilbake til næringsdrift og at ein opprettar 
eigne kommunale legestillingar til dei nye arbeidsoppgåvene blei tilrådd frå 
administrasjonen og vedtatt i kommunestyremøtet i juni. Dette er i tråd med 
tilrådinga frå KS (sjå lenke under uprenta saksvedlegg)  

Det er journalsystema som per i dag hindrar at ein kan rekvirere testar ved begge 
kontora for så å gjennomføre den praktiske prøvetakinga på ein effektiv måte. 
Løysinga for felles teststasjon blir derfor at ein av kommunane tek på seg denne 
oppgåva for begge kommunane og at ein tek i bruk journalssystemet som er 
anskaffa til den felles legevakta. Den største ufordringa er å skaffe legar som kan 
jobbe med dette. Det blei derfor bestemt at Volda tok på seg oppgåva frå 
1.september -31.desember sidan leiar for legetenesta i Volda skulle ha sein ferie 
og kunne få på plass personell før ferien. Dette kan revurderast seinare om det er 
ønskeleg.  
 
For oppgåva «smitteklinikk» er det naudsynt med eit felles lokale utanfor 
legekontora. Ingen av kommunane har moglegheit til å løyse denne oppgåva for 
begge kommunane samtidig som fastlegane skal ha næringsdrift i dei lokala dei 
har i dag. Det vil også krevje ein del forarbeid kring rutinar og at ein nyttar det 
nyinnkjøpte journalssystemet til den felles legevakta. Dette vil vi jobbe vidare med 
utover hausten og starte opp når dei nye felles legevaktslokala er klare. 
 
Den alternativ modellen med eigne tilsette legar til ekstraoppgåvene i samband 
med pandemien kan gjere oss meir sårbare om vi legg alle oppgåvene på to 
personar. Vi har no funne fram til ei organisering der tre legar har større stillingar 
med desse arbeidsoppgåvene og i tillegg får nokre av fastlegane ha dette som 
kommunal bistilling. Det er også planlagt at LIS1-legane både i Ørsta og Volda vil 
få opplæring i denne type arbeid slik dei kan bidra ved behov. Saman med 
moglegheita for å bruke fastlegar smittevernarbeid har vi då ei grunnstamme av 
kompetent personell som kan styrkast om det skulle kome ein smittetopp. Bruk av 
fastlegar i næringsdrift til smittevernarbeid skal først og fremst løysast ved frivillige 
avtalar. Om ein ikkje kjem i mål med det, kan slike oppgåver bli pålagt den enkelte 
fastlege, jmf. smittevernlova. 

For å sikre fastlegane mot bortfall av inntekt ved karantene på grunn av smitte i 
arbeidet har administrasjonen inngått avtale med fastlegane om inntektsgaranti ved 
karantene etter tilråding frå KS og legeforeninga. Om fastlegane får pålegg om 
meirarbeid utover dei avtalte kommunale stillingane vil dei få lønn etter sentral sats 
(honorarsats) mellom KS og legeforeninga. Arbeidsoppgåva «smitteklinikk» klarer 
vi ikkje flytte ut før i februar 2020. For å løyse denne oppgåva må ein frikjøpe ein 



lege dagleg og tilføre Volda legsenter ein 60% helsesekretærressurs. 

Det kjem stadige endringar i korleis oppgåvene skal løysast, og det er derfor 
utfordrande og  med detaljeplanlegging framover. Vi har no likevel forsøkt å legge 
ein overordna plan for bemanning. Det kan likevel oppstå situasjonar som krev 
vidare endring. Særleg kan oppgåva med smitteoppsporing blir stor om vi får eit 
lokalt utbrot. Smitteoppsporinga skal starte umiddelbart, og det kan bli ei for stor 
belastning for enkeltpersonar i organisasjonen om det alltid blir forventa at ein skal 
vere tilgjengeleg til slikt arbeid. Det vert jobba med å etablere ei 
beredskapsordning for handtere situasjonen dersom vi får større smitteutbrot.  

 

 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjente 
 
Konsekvensar for folkehelsa:  Ei godt organisert teneste vil styrke sjansen for å 
lykkast med TISK strategien og vil ha stor positiv innverknad på folkehelsa. 
 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjente 
 
Økonomiske konsekvensar: Om den grunnbemanninga vi no planlegg med held til 
å dekke dei nye oppgåvene vil det bli ein månedleg meirkostnad på testing, enkle 
smitteoppsporingar og beredskapsvakt for smittesporing mellom 0-100 000kr per 
månad utover opprinneleg 2020 budsjett. Spriket i kva dette vil bli i meirutgifter er 
fordi testing også generar inntekt som er avhengig av kor mange testar det er 
behov for å gjennomføre. Om vi får eit stor lokalt utbrot vil utgiftene til 
smitteoppsporing kunne bli vesentleg større. 
 
For smitteklinikken vil det framtil eventuelt samarbeid med Ørsta kommune er på 
plass vere ein meirkostnad på om lag 150 000kr per månad  
 
For 2021 med felles drift av også feberklinikk med Ørsta kan ein få til noko meir 
effektivisering og kome ned i månadlege meirutgifter på om lag 70 000 kr om 
behovet for teneste held seg på omtrent same nivå som i dag. 
 
Den nye ordninga vil sannsynlegvis koste om lag 250 000 kr per månad fram til 
februar, og i underkant av 200 000 kr per månad etter dette. Alternativet med 
fastlønn til legane som vi har hatt sidan mars har gitt meirutgifter på vel 500 000 kr 
per månad. Kommunalministeren har gått ut med at kommunane skal få 
kompensert kostnadane med smittesporing og testing. (sjå vedlegg) Det er usikkert 
korleis dette skal skje, så det vil vere ein risiko for at kommunane uansett vil verte 
sitjande med ein vesentleg kostnad. 
 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ei godt organisert legeteneste vil auke den 
helsemessige beredskapen. Lite førebudde endringar kan få store negative 
konsekvensar for beredskapen. 
 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjente 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 



 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



SAMARBEIDSAVTALE OM KOMMUNALE LEGEOPPGÅVER I SAMBAND MED COVID-19 PANDEMIEN 

 

 

1. Partane 
 

Denne samarbeidsavtalen er inngått mellom partane: 

 

Volda kommune (org.nr 939 760 946)  

Ørsta kommune (org.nr 939 461 450)  

 

 

2. Avtalen sitt omfang og formål 
 

Avtalen skal regulere samarbeid om kommunale legeoppgåver i samband med Covid 19-pandemien i 

perioden 01.09.20 - 14.02.21 eller fram til at avtalen vert avløyst av administrativ 

vertskommuneavtale om felles legevakt for deltakarkommunane på kveldstid eller ein eigen 

vertskommuneavtale for denne ordninga. Volda kommune vert vertskommune og Ørsta kommune 

samarbeidskommune.  

 

Oppgåver og ansvar for vertskommunen i avtaleperioden: 

1. Arbeidsgjevaransvar for tilsette i ordninga 

2. Syte for lokale, journalsystem og utstyr som er naudsynt for gjennomføring av oppgåvene 

3. Gjennomføre vurdering for testing, prøvetaking og gi naudsynt informasjon til  innbyggjarane 

i kommunane etter ei kvar tid gjeldande retningslinjer frå FHI 

4. Organisere felles smittevernvakt fram til kl 22 alle dagar. 

5. Gjennomføre smitteoppsporing, eventuelt i samarbeid med Ørsta kommune og 

smitteoppsporinga involverer kommunale einingar i Ørsta. 

6. Gi rapport om gjennomførte smitteoppsporingar til kommuneoverlegen. 

7. Planlegge for oppstart av naudsynt legevaktshjelp til personar som kan ha koronasmitte, altså 

drift av «feberklinikk» i felles legevaktslokale i Hovden frå 15.februar. 

 

3. Arkiv  
 

Vertskommunen har ansvar for arkivløysinga for generell dokumentasjon og for klientarkiv. 

Tilsvarande for offentleglova, forvaltningslova, personopplysningslova og arkivlova.  



 

 

4. Økonomi 
 

Bemanning og drift av tenestene etter punkt 2 i denne avtalen skal dimensjonerast i samsvar med 

politisk godkjenning i deltakarkommunane.  

Utgiftene til ordninga skal delast mellom kommunane etter innbyggartalet per 1.januar 2020. 

Vertskommunen er ansvarleg for å lage driftsbudsjett og føre rekneskap.  

Utgiftene som skal delast er i hovudsak lønnsutgifter. Frå 1.oktober 2020: 4 stillingar.  

Deltakarkommunen får akonto rekningar for kvar månad etter estimerte utgifter. Endeleg avrekning 

skjer i samband med årsoppgjeret. 

 

5. Rapportering 
Vertskommunen rapporterer månadleg på økonomi og tenesta til samarbeidskommunen i tillegg til 

årsrapportering.  

 

6. Førebuing av vertskommunesamarbeid frå februar 2021 
Volda kommune utgreier forslag til vertskommuneavtale, driftsbudsjett og førebur organisering av 

felles kveldslegevakt for kommunane Volda og Ørsta frå februar 2021. Avtalen skal vere godkjent i 

kommunestyra innan 1. desember 2020. Samarbeid om legeoppgåver knytt til Covid 19-pandemien 

kan verte vidareført i den nye avtalen. 

 

 

Dato, stad        Dato, stad 

 

_________________       _________________ 

Stein Aam        Sølvi Dimmen 

Ordførar Ørsta        Ordførar Volda 
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Landets kommuner 

 

Operasjonalisering av testing, isolering, smittesporing og karantene 

(TISK) ved covid-19 i kommunene 
 

Helsedirektoratet viser til Regjeringens " Beredskapsplan for smitteverntiltak ved økt smittespredning 

under covid-19-pandemien" fra 10. juni i år. Regjeringens mål er å ha kontroll på 

smittespredningen. Med kontroll menes at sykdomsbyrden skal være lav, og at antallet pasienter skal 

være håndterbart for helse- og omsorgstjenestene.  

Det vises videre til smittevernloven § 7-10 annet ledd: 

Helsedirektoratet kan bestemme at kommuner, fylkeskommuner eller statlige institusjoner skal 

organisere eller utføre nærmere bestemte tjenester eller tiltak, samarbeide, eller følge 

nærmere bestemte retningslinjer når det er nødvendig for å sikre et effektivt og forsvarlig 

smittevern. 

Helsedirektoratet ber med hjemmel i bestemmelsen over, om at landets kommuner gjennomfører  

tiltakene som er nærmere beskrevet i dette brevet. Oppgavene tilligger allerede kommunen i henhold 

til smittevernloven § 7-1.  Det nye er at innsatsen må systematiseres og skaleres opp. Det framgår av 

teksten hvorfor tiltakene har en klar medisinskfaglig begrunnelse, er nødvendig av hensyn til 

smittevernet og er tjenlig etter en helhetsvurdering.  

Generelt 
Det følger av smittevernloven § 7-1 at:  

Kommunen skal sørge for at alle som bor eller midlertidig oppholder seg i kommunen med 

hensyn til smittsom sykdom er sikret nødvendige forebyggende tiltak, 

undersøkelsesmuligheter, behandling og pleie utenfor institusjon og pleie i sykehjem eller 

annen kommunal helseinstitusjon 

Kommunen og kommunelegen har ansvar for å holde oversikt over smitteforekomsten i kommunen til 

enhver tid og gjennomføre de tiltakene som trengs lokalt for å stanse videre smitte så raskt som mulig, 

jfr. smittevernloven §§ 7-1 og 7-2. 

Landet har vært gjennom en omfattende, nasjonal dugnad som har slått ned covid-19-epidemien.  

Kommunene og deres helse- og omsorgstjeneste har vært avgjørende viktig for at vi har lykkes.  

I mangel av effektiv vaksine og medikamentell behandling vil det fortsatt være viktig å opprettholde 

befolkningens kriseforståelse, slik at basale smittevernråd etterleves og pandemien holdes under 

kontroll. Kommunale beredskapsplaner, kriseledelse, organisering og kapasitet må tilpasses et slik 

perspektiv. Utbrudd må oppdages lokalt på et tidligst mulig tidspunkt og slås raskt ned.  

Landets kommuner må gjennomføre omfattende testing for å kunne finne og isolere de som er smittet, 

drive smitteoppsporing og sette nærkontakter i karantene. En sentral del av regjeringens strategi 

forkortes "TISK" – for testing (ved sykdomsmistanke) – isolering (av covid-19-syke) – smitteoppsporing 

og karantene (av nærkontakter), og er anbefalt av Verdens helseorganisasjon.   



 

 

Det viktigste virkemiddelet for å unngå nye store utbrudd er nettopp å teste alle som kan være smittet 

og spore opp nærkontaktene. På denne måten kan man identifisere og stoppe smitten før den får 

muligheten til å spre seg. Det er da nødvendig å teste alle med luftveissymptomer for å fange opp 

smittede personer og ikke bare teste som et rent diagnostisk virkemiddel.  

TISK skal oppskaleres til det nivået som til enhver tid er nødvendig for å kontrollere covid-19-epidemien 

i Norge. Målet er at TISK skal bli så effektivt at det kan erstatte mer inngripende og kostbare tiltak.  

Konkrete tiltak som skal gjennomføres når det gjelder TESTING 

• Kommunene skal sørge for tilbud om koronatesting til innbyggerne ved bruk av fastlege, legevakt, 

poliklinikk, teststasjon eller annen egnet fasilitet. Tilbudet skal være tilgjengelig hver dag og kan 

organiseres kommunalt eller interkommunalt. Personer med norsk personnummer har nå tilgang 

til sine prøvesvar på helsenorge.no.  

• Personer skal kunne få utført covid-19-test uten henvisning fra lege, for eksempel ved etablerte 

teststasjoner. 

• Kommunene skal sørge for at gjeldende testkriterier følges slik de foreligger på  

www.fhi.no/nettpub/coronavirus/testing-og-oppfolging-av-smittede/testkriterier/. Per dags dato 

skal alle med et eller flere symptomer på nyoppstått luftveisinfeksjon få et tilbud om testing – 

uavhengig av om de har feber – også ved milde symptomer. Laboratoriene har nå analysekapasitet 

for alle som bør testes. Spyttprøver som alternativ til dyp nese- og svelgprøve kartlegges i en 

pilotstudie og vurderes innført i løpet av neste halvår dersom resultatene er tilfredsstillende. 

• Kommunene skal ha et bemanningssystem tilpasset det til enhver tid gjeldende testbehovet. 

Bemanningssystemet skal fra august 2020 gjøre det mulig, i en ekstraordinær situasjon, å skalere 

opp til en kapasitet tilsvarende testing av 5% av de som bor/oppholder seg i kommunen ila. 1 uke.   

Konkrete tiltak som skal gjennomføres når det gjelder ISOLERING 
• Kommunene skal sørge for forsvarlig medisinsk oppfølging av covid-19-syke personer som er i 

isolasjon. 

• Kommunene skal sørge for at personer som bor så trangt at forsvarlig isolasjon ikke kan 

gjennomføres i hjemmet, blir isolert på annet egnet sted. 

 Konkrete tiltak som skal gjennomføres knyttet til SMITTESPORING 
• Kommunene skal sørge for at alle nærkontakter til påviste tilfeller av covid-19 i egen kommune 

spores opp. Det vises også til smittevernloven § 3-6.  

• Smitteoppsporing av nærkontakter skal starte umiddelbart etter at et tilfelle av covid-19 er 

diagnostisert.  

• Diagnosen kan stilles ved laboratoriebekreftelse eller ut fra kliniske symptomer på covid-19 etter 

sikker eksponering med et bekreftet tilfelle. Etter smittevernloven § 1-3 er definisjonen av en 

smittet person: - en person som har eller etter en faglig vurdering antas å ha en smittsom sykdom. 

• Andre enn helsepersonell kan bistå med smitteoppsporing, forutsatt opplæring og oppfølging av 

kommunelegen. Folkehelseinstituttet har utviklet materiell for opplæring i smitteoppsporing for 

personell både med og uten helsefaglig bakgrunn (se vedlegg 1). Disse vil være underlagt 

taushetsplikt etter forvaltningsloven § 13.  

• Kommunelegen har det overordnede ansvaret for smitteoppsporingen etter smittevernloven § 3-

6 jfr. § 7-2 uavhengig av organiseringen. 

Konkrete tiltak som skal gjennomføres knyttet til KARANTENE 
• Kommunene skal sørge for oppfølging av personer i karantene. 

• Kommunene skal sørge for egnede karantenefasiliteter til personer som ikke kan oppholde seg i 

karantene i eget hjem, eller på egnet sted.  
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Sikring av tilstrekkelig personell til TISK-oppgaver 
Kommunene må planlegge for tilstrekkelig personell til TISK-oppgaver uten at det går på bekostning 

av nødvendig helsehjelp til barn og sårbare grupper. Kommunen må foreta en individuell vurdering av 

alle tjenestemottakere for å kartlegge sårbarhet, slik at ikke nødvendige tilbud til sårbare grupper 

legges ned.  

Kommunene skal ha et system for å teste helsepersonell fra utlandet som skal arbeide i kommunen. 

De fleste kommunene har etablert samarbeids- og samhandlingsstrukturer med andre kommuner og 

helseforetak, som deling av legeressurser, samarbeid om luftveisklinikker/teststeder, personellflyt, 

rutiner for innleggelse og utskrivning, smittevernprosedyrer, covid-19 sengeposter, legevakt og akutte 

døgnplasser. Kommunen kan bla. rekruttere reservepersonell fra www.nasjonalthelsepersonell.no. 

Tilsyn 
Helsedirektoratet minner om at kommunene etter smittevernloven § 7-1 jfr. covid-19-forskriftens § 18 

har ansvar for å føre tilsyn med at enkeltpersoner overholder de tiltak de er pålagt i form av karantene 

og isolasjon, og at virksomheter følger de smittevernfaglige kravene og veiledere som til enhver tid 

gjelder for ulike bransjer. Tilsyn vil kunne ha god preventiv effekt mot smittespredning. 

Rapportering 
Landets kommuner skal fra og med 7. juli 2020 hver tirsdag rapportere til Helsedirektoratet i 

"altinn.no" følgene informasjon, i tillegg til det kommunene allerede rapportere om smittevernutstyr:  

• Antall personer inneliggende med covid-19 i kommunale og private sykehjem og annen bolig 

særskilt tilrettelagt for heldøgns tjenester på rapporteringstidspunktet.  

• Antall covid-19-syke personer som er hjemmeisolert eller isolert i annet egnet sted i kommunen 

på rapporteringstidspunktet.  

• Antall personer (nærkontakter) i karantene i kommunen på rapporteringstidspunktet. 

• Antall personer kommunen benyttet til smittesporing siste uke.  

• Antall personer totalt som kommunen ved behov har tilgjengelig for smittesporing på 

rapporteringstidspunktet.  

Kommunen er ansvarlig for å sende inn én samlet rapport for kommunen i sin helhet, både for 

overnevnte punkter tilknyttet smittevern og for allerede etablerte punkter om smittevernutstyr. 

Helsedirektoratet minner om meldings- og varslingsplikten i MSIS- og IHR-forskriften. Utbrudd med 

covid-19 skal varsles til kommunelegen og FHI, fortrinnsvis elektronisk via www.vesuv.no. Rask 

innsending av MSIS-melding er viktig for at situasjonen kan vurderes forløpende mht. hvor smitten 

skjer i samfunnet.  

  

Vedlegg: 

Vedlegg 1: E-læringsinformasjon  

Vedlegg 2: Skjema for rapportering i altinn  

Vedlegg 3: Informasjon fra FHI om melding og varsling 

 

Kopi: 

Landets fylkesmenn 

De regionale helseforetakene 

Helsetilsynet 

Folkehelseinstituttet 

http://www.nasjonalthelsepersonell.no/
http://www.vesuv.no/


 

 

Vedlegg 1: Opplæring i smittesporing gjennom e-læring 

Bakgrunn 
COVID-19 har skapt et stort behov for smittesporing i hele landet som krever at flere personer lærer 

seg nøkkelferdigheter for å kunne gjennomføre smittesporing på en rask, effektiv og forsvarlig måte. 

"Smittesporere" må forstå hvordan koronavirussykdom smitter, hvordan man best kan kommunisere 

med syke personer og deres kontakter samt systematisere og rapportere informasjon.  

 

Oppdatering av koronaveilederen 
Den 1. juli 2020 oppdateres koronaveilederen med et nytt kapittel om smittesporing: 

https://www.fhi.no/nettpub/coronavirus/testing-og-oppfolging-av-smittede/kontaktsporing-og-

oppfolging-av-kontakter-til-tilfeller-med-nytt-koronaviru/ 

Innholdet i kapittelet blir basis for innholdet i nytt e-læringskurs om smittesporing.  

 

Opplæring i smittesporing 
Opplæringen vil gi grunnleggende kunnskap om SARS-CoV-2, blant annet om den smitteførende 

perioden, klinisk bilde, overføring av SARS-CoV-2 og hvorfor smittesporing er et effektivt tiltak for å 

redusere smittespredning. Deltagere vil lære hvordan sporing av kontakter gjennomføres, blant annet 

gjennom intervju og samtaler, samt hvordan man registrerer innsamlede data. Opplæringen vil også 

dekke etiske overveielser om personsensitive data, smittesporing, isolasjon og karantene.  

Til slutt vil kurset identifisere noen av de vanligste hindringene for smittesporing - sammen med 

strategier for å overvinne dem.  

 

Opplæringsmateriale består av presentasjoner, innspilte videoforedrag og selv-evalueringstest, og det 

er planlagt å utvide med flere tema og et e-læringskurs ila. september.  

Målgruppene er kommuneleger, kommunes smittevernteam og andre personer som kan involveres i 

smittesporing – både helseutdannet og ikke-helseutdannet personell. 

 

Følgende moduler er tilgjengelig fra uke 27: 

Tema Moduler 

Generell bakgrunn om Covid-19 - Om Covid-19 

- Om den norske strategien 

Smittesporing – teori og praksis - Tilfeller: Intervju og oppfølging  

- Nærkontakter: identifisering og oppfølging 

- Rapportering 

Spesifikke temaer innenfor 

smittesporing 
- Smittesporing etter flyreise 

- Digitale verktøy for smittesporing 

 

Tilgang til opplæringsmateriell 
Opplæringsmateriellet gjøres tilgjengelig på www.fhi.no og 

www.helsedirektoratet.no/veiledere/koronavirus/opplaeringsressurser. 

Lenker til presentasjoner og relevante prosedyrer vil være tilgjengelig for hver modul og kan fritt 

brukes til opplæring. Flere moduler tilgjengeliggjøres i august måned. Disse vil dekke temaer som 

smittesporing i ulike situasjoner (f.eks. skoler, arrangementer, arbeidsplass), juridiske rammer, 

kulturell følsomhet og tilpasninger for utsatte grupper. Innen den 15. september vil et komplett kurs 

være tilgjengelig med flere moduler, utvidet online selvevaluering og kursbevis.  

 

https://www.fhi.no/nettpub/coronavirus/testing-og-oppfolging-av-smittede/kontaktsporing-og-oppfolging-av-kontakter-til-tilfeller-med-nytt-koronaviru/
https://www.fhi.no/nettpub/coronavirus/testing-og-oppfolging-av-smittede/kontaktsporing-og-oppfolging-av-kontakter-til-tilfeller-med-nytt-koronaviru/
http://www.fhi.no/
http://www.helsedirektoratet.no/veiledere/koronavirus/opplaeringsressurser


 

 

Vedlegg 2: Ny rapportering i "altinn.no" fra og med 7. juli 2020  
 

Følgende informasjon skal fra og med 7. juli 2020 rapporteres ukentlig via den allerede eksisterende 

løsningen for innrapportering knyttet til smittevernutstyr:  

• Antall personer inneliggende med covid-19 i kommunale og private sykehjem og annen bolig særskilt 

tilrettelagt for heldøgns tjenester på rapporteringstidspunktet.  

• Antall covid-19-syke personer som er hjemmeisolert eller isolert i annet egnet sted i kommunen på 

rapporteringstidspunktet.  

• Antall personer (nærkontakter) i karantene i kommunen på rapporteringstidspunktet. 

• Antall personer kommunen benyttet til smittesporing siste uke.  

• Antall personer totalt som kommunen ved behov har tilgjengelig for smittesporing på 

rapporteringstidspunktet.  

Kommunene bes om å rapportere dette én gang i uken, frist er tirsdager kl. 12.00.  

Skjemaet er tilgjengelig via følgende lenke og blir oppdatert for å inkludere overnevnte punkter:  

https://www.altinn.no/Pages/ServiceEngine/Start/StartService.aspx?ServiceEditionCode=1&ServiceC

ode=5537 
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Vedlegg 3: Nye hjelpemidler fra Folkehelseinstituttet 

 

Elektronisk melding til MSIS og Vesuv 
Meldingene til MSIS fra legene er forsinket, og noen ganger mangler viktig informasjon. Dermed blir 

overvåkingen dårligere, og det tar tid å få oppdatert situasjonsforståelsen og risikovurderingen både 

lokalt og nasjonalt. Følgende informasjon er viktig å få inn raskt: 

- Smittested 

- Smittesituasjon 

- Nærkontakt ja/nei 

- Yrke 

- Klinikk 

- Underliggende sykdom 

- Innlagt sykehus (dato) 

- Innlagt sykehjem 

 

Melding til MSIS kan sendes elektronisk på https://klinikermelding.fhi.no. Melderen må være tilknyttet 

Norsk helsenett og logge inn med HelseID. Sykepleier kan med sin HelseID melde på legens vegne.  

 

MSIS-skjema for papir: https://www.fhi.no/publ/2019/msis-meldingsskjema.-nominativ-meld/ 

 

Utbrudd varsles enklest i Vesuv på https://vesuv.no/. Her kan kommunelegen og Folkehelseinstituttet 

sammen få oversikt over utbruddet og lære om særtrekk ved utbrudd. 

 

"Sykdomspulsen for kommunehelsetjenesten" 
På nettsiden "Sykdomspulsen for kommunehelsetjenesten" presenterer vi nå daglig oppdaterte tall 

om covid-19-relaterte konsultasjoner hos lege og legevakt, antall og andel testede, antall tilfeller og 

antall sykehusinnleggelser for kommunen, fylket og landet. Flere data vil komme etter hvert. 

 

Kommunelegen og fylkeslegen kan registrere seg som bruker på: https://spuls.fhi.no. 

 

Vi ønsker å forbedre og videreutvikle nettsiden. Kommuneleger kan hjelpe ved å svare på 

spørreskjemaet på https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSeImGKJQ9-

7MuGJJjSplgPQRNvXpu4S8bi0sFGIPSxT4oWsgQ/viewform eller sende en e-post til 

sykdomspulsen@fhi.no. Vi vil gjerne høre hva som kan være nyttig å presentere av analyser. 

 

Håndbok for kommunelegene 
Håndboka med veiledning for kommunelegens arbeid for å oppdage, vurdere og håndtere situasjoner 

med covid-19-smitte i kommunen finnes her: https://www.fhi.no/nettpub/overvaking-vurdering-og-

handtering-av-covid-19-epidemien-i-kommunen. 

 

https://klinikermelding.fhi.no/
https://www.fhi.no/publ/2019/msis-meldingsskjema.-nominativ-meld/
https://vesuv.no/
https://spuls.fhi.no/
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSeImGKJQ9-7MuGJJjSplgPQRNvXpu4S8bi0sFGIPSxT4oWsgQ/viewform
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSeImGKJQ9-7MuGJJjSplgPQRNvXpu4S8bi0sFGIPSxT4oWsgQ/viewform
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https://www.fhi.no/nettpub/overvaking-vurdering-og-handtering-av-covid-19-epidemien-i-kommunen
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Det kongelige helse- og omsorgsdepartement 

Det kongelige kommunal- og moderniseringsdepartement 

Postadresse: Postboks 8011 Dep 0030 Oslo 
Kontoradresse: Teatergt. 9 Telefon*: 22 24 90 90 

Org no. 983 887 406 

 

Om oppfølging av TISK-strategien og finansiering 

Kommunene gjør, og har over det siste halvåret gjort, en formidabel innsats i bekjempelsen 

av koronaviruset. Deres arbeid med og oppfølging av TISK-strategien (teste-isolere-smittes-

pore-sette i karantene) er helt avgjørende for å håndtere pandemien over tid. Det er også 

nødvendig at kommunene handler raskt og målrettet med befolkningsrettede tiltak når det er 

påkrevet. 

 

For å få til en god oppfølging av pandemien, må kommuner og nasjonale myndigheter ar-

beide godt sammen. For regjeringen er det blant annet viktig å bidra med nødvendig faglig 

støtte via Helsedirektoratet og Folkehelseinstituttet. Videre bør kommunene i nødvendig grad 

samarbeide med andre kommuner og helseforetak for å sikre seg at det er tilstrekkelig kapa-

sitet og kompetanse til å håndtere utbrudd.  Fylkesmennene har en rolle i å bidra til en slik 

samordning.  

 

Mange kommuner rapporterer at de oppfyller kravene til testkapasitet, men at det er utford-

ringer med tilgang på helsepersonell og logistikken rundt prøvetakingen. Helsedirektoratet 

har, for å bedre på personellsituasjonen, opprettet en base der helsepersonell som vil arbei-

de med koronaviruset i kommunene kan melde seg, nasjonalthelsepersonell.no. Så langt har 

om lag 7500 personer meldt seg. I brev av 19. august peker Helsedirektoratet på at helse-

personelloven legger til rette for å benytte annet personell enn helsepersonell forutsatt at det 

gis nødvendig opplæring og veiledning. Vi er kjent med at mange kommuner alt er godt i 

gang med dette.  

 

 

Til landets ordførere 

 

 

 

 

Deres ref 

 

Vår ref 

20/3192- 

Dato 

04. september 2020 

 

 



 

Side2 
 

Arbeidet med bekjempelsen av koronaviruset vil kreve at vi står i dette sammen over tid. Selv 

om det arbeides intenst med å utvikle vaksiner, anbefaler regjeringen at kommunene rekrut-

terer personell til å opprettholde beredskapen på området i første omgang til sommeren 

2021. Det er et mål at kommunene skal kunne teste 1,5 prosent av befolkningen per uke i 

perioder med liten forekomst av tilstander med symptomer forenlig med covid-19 og at kapa-

siteten ved behov raskt skal kunne økes til 5 prosent ved  høy forekomst av tilstander med 

covid-lignende symptomer.  

 

Mange oppgaver i TISK er oppgaver som kommunene normalt ikke utfører til daglig. Vi ser 

behovet for opplæring og bistand knyttet til dette. Helsedirektoratet og Folkehelseinstituttet vil 

derfor følge kommunene tett framover. Folkehelseinstituttet har utarbeidet veiledning og kurs 

i smittesporing som ligger lett tilgjengelig på deres nettsider. Et nasjonalt smittesporingsteam 

er også under oppbygging i Folkehelseinstituttet. Teamet vil bistå kommunene i deres arbeid 

med smittesporing. Kommunene som ikke har hatt lokale utbrudd, bør gjennomføre bered-

skapsøvelser. Kommuner som har hatt lokale utbrudd, bør evaluere håndteringene og dele 

erfaringene med andre. 

 

Den 20. august gjennomførte vi et møte med noen store kommuner, noen spesielt berørte 

kommuner, én fylkeskommune og KS om TISK. Inntrykket fra møtet er at kommunene gjør 

en stor innsats for å nå målet om å kunne teste 5 prosent av befolkningen. I møtet understre-

ket vi betydningen av at kommunene ikke primært baserer test- og sporingsaktiviteten på å 

omdisponere personell fra egne helse- og omsorgstjenester, men at man i all hovedsak re-

krutterer eget personell til dette. Helsedirektoratet redegjorde i møtet for flere muligheter for å 

sikre tilstrekkelig tilgang på personell. Direktoratet har i etterkant sendt kommunene brev om 

dette. Vi vil igjen benytte anledningen til å understreke viktigheten av at kommunene verner 

tjenestene til særlig sårbare grupper, blant annet sårbare barn og unge. Helsesykepleiere 

som jobber i helsestasjon og skolehelsetjeneste må ikke omdisponeres til arbeid med TISK. 

 

Vi vil med dette brevet forsikre kommunene om at regjeringen tar sikte på å dekke alle nød-

vendige kostnader i kommunesektoren med oppfølgingen av TISK-strategien og særskilte 

smittevernstiltak i 2020 og 2021. Det vil bli vurdert særskilt kompensasjon til kommuner som 

har hatt store ekstrautgifter som følge av lokale virusutbrudd. 

 

For å sikre oss innsikt i hva de økonomiske konsekvensene av covid-19-situasjonen for kom-

munesektoren er, har Kommunal- og moderniseringsdepartementet nedsatt en arbeidsgrup-

pe med deltakere fra departementene og kommunesektoren. Vurderinger av kommunenes 

kostnader med TISK og særskilte smitteverntiltak inngår naturligvis i dette arbeidet. Arbeids-

gruppen vil ferdigstille en første delrapport i oktober, slik at regjeringen i nysalderingen av 

2020-budsjettet kan ta høyde for ekstrakostnadene. 

 

Regjeringen vil legge frem et tilleggsnummer til 2021-budsjettet i løpet av november måned 

med foreløpige anslag for merutgifter og mindreinntekter for kommunesektoren i 2021, med 

tilhørende bevilgningsforslag. Når kommunene skal utarbeide sine årsbudsjetter for 2021, 

kan de legge innholdet i dette brevet til grunn. 
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Med hilsen 

 

 

  

Bent Høie 

Helse- og omsorgsminister 

Nikolai Astrup 

Kommunal- og moderniseringsminister 

 

 



 

Volda kommune   
Vår referanse: 20/4595 20/12382 
Saksbehandlar: Inger Lise Kaldhol 
Dato: 10.07.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
25/20 Tenesteutval for helse og omsorg 03.09.2020 
166/20 Formannskapet 15.09.2020 
103/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Smittevernplan for Volda kommune 
 
Samandrag: 
Kommunen er pålagt å ha ein smittevernplan jmf. Smittevernlova. Ansvaret er ikkje 
delegert og politisk godkjenning av planen er naudsynt.  
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Saka vart ikkje handsama i formannskapet. 
 
 
FSK- 166/20 Vedtak: 
 

 
Tenesteutval for helse og omsorg 03.09.2020: 
 
Behandling: 
Kommuneoverlege Inger Lise Kaldhol orienterte og svarte på spørsmål om 
smittevernplanen. 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteke. 
 
THO- 25/20 Vedtak: 
 
1. Tenesteutvalet for helse og omsorg vedtek å godkjenne vedlagte forslag til 
smittevernplan, datert 25.08.20. 
2. Følgjande mynde etter smittevernlova vert delegert frå kommunestyret til 
kommunedirektøren.  
Pålegge helsepersonell å ta opplæring. (§4.9 første ledd) 
Pålegge deltaking i smittevernarbeidet. (§4.9 andre ledd) 
Pålegge legar å delta i førebyggande arbeid, undersøking, behandling etc.(§4.9 
fjerde ledd.) 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
1. Kommunestyret vedtek å godkjenne vedlagte forslag til smittevernplan, datert 



25.08.20. 
 
2. Følgjande mynde etter smittevernlova vert delegert frå kommunestyret til 
kommunedirektøren.  
 
Pålegge helsepersonell å ta opplæring. (§4.9 første ledd) 
Pålegge deltaking i smittevernarbeidet. (§4.9 andre ledd) 
Pålegge legar å delta i førebyggande arbeid, undersøking, behandling etc.(§4.9 
fjerde ledd.) 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Tenesteutval for helse og omsorg - 03.09.2020 - 25/20 
 
1. Tenesteutvalet for helse og omsorg vedtek å godkjenne vedlagte forslag til 
smittevernplan, datert 25.08.20. 
2. Følgjande mynde etter smittevernlova vert delegert frå kommunestyret til 
kommunedirektøren.  
Pålegge helsepersonell å ta opplæring. (§4.9 første ledd) 
Pålegge deltaking i smittevernarbeidet. (§4.9 andre ledd) 
Pålegge legar å delta i førebyggande arbeid, undersøking, behandling etc.(§4.9 
fjerde ledd.) 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 166/20 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Smittevernplan for Volda kommune 2020 

 
Saksopplysningar: 
Smittevern har tradisjonelt sett vore ein viktig del folkehelsearbeidet i kommunane. 
Sjølv om smittesame sjukdommar ikkje lenger er den viktigaste årsaka til sjukdom 
og død i Norge, er det likevel viktig å halde fokus på dette arbeidet fordi det er 
framleis er utfordringar innan feltet. Det har vi alle fått merke våren 2020 med 
koronapandemien. Andre utfordringane ligg i til dømes bakteriar motstandsdyktige 
mot antibiotika eller virus med høg dødlegheit som ebola.  
 
Smittevernarbeidet har som målsetjing å sikre å sikre innbyggjarane eit vern mot 
smittsame sjukdommar ved å førebygge smitte og motverke smitteoverføring når 
smitte har oppstått. I 1995 kom ”Lov om vern mot smittsomme sykdommer” som 
gav eit samla lovverk for å beskytte befolkninga mot smittesjukdommar. 
Smittevernlova har som eit verkemiddel at alle kommunar er pålagt å ha ein 
smittevernplan. Smittevernplanen både i gamle Volda kommune og Hornindal 
kommune blei laga i 2009 og var ulike i oppbygging. Det er no laga ein ny plan i 
samsvar med gjeldande lover, forskrifter og retningslinjer.  
 
Planen forsøker å gje ei oversikt over smittevernarbeidet i Volda, både det daglege 
førebyggjande arbeid og det meir beredskapsprega arbeide i samband med 
smitteutbrot. Ei rekke ordinære kommunale arbeidsoppgåver er ledd i den 
generelle smittevernberedskap, til dømes helseopplysning, vaksinasjon, 
diagnostikk og behandling av smittsame sjukdommar og organisering av 
drikkevassforsyning og renovasjon. Planen er utarbeida av kommuneoverlegen i 
samarbeid med smittevernlegane, helsestasjonen og leiarar i helse og 
omsorgssektoren.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Både «gamle» Volda og Hornindal kommune hadde smittevernplanar. Planane var 
frå 2009 og hadde ulike i oppbygning, men sjølve innhaldet i planane var ikkje så 
ulikt. For at den nye kommunen skulle ha ein plan, er det no utarbeida ein ny.  
 
Det er frå tidlegare delegert lite i Smittevernlova til administrasjonen frå 
kommunestyret. Dette gjer at det kan bli behov for ekstra kommunestyremøter 
under ein pandemi. Det er viktig at ein har eit praktisk og operativt system der 
faglege tiltak kan leggast til administrativt nivå. Det vert derfor foreslått å delegere 
følgjande oppgåver frå kommunestyret til kommunedirektøren.  
 
Pålegge helsepersonell å ta opplæring. (§4.9 første ledd 
Pålegge deltaking i smittevernarbeidet. (§4.9 andre ledd) 
Pålegge legar å delta i førebyggande arbeid, undersøking, behandling etc.(§4.9 
fjerde ledd.) 
 
Etter kommunelova delegerer kommunestyret til kommunedirektøren som 
vidaredelegerer til kommuneoverlegen.  
 
Delegeringsreglementet vert ajourført i samsvar med denne delegeringa i samband 
med komande revisjon av reglementet.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjente 



Konsekvensar for folkehelsa:  Smittevernarbeidet er ein del av folkehelsearbeidet, 
og ein plan vil forhåpentlegvis føre til betring i arbeidet. 
Miljøkonsekvensar: Planen har ingen direkte miljøkonsekvensar, men miljø og 
smittevern har fleire mål som er like (til dømes reint drikkevatn)  
 
Økonomiske konsekvensar: Planen har ingen føringar som gir auka utgifter eller 
inntekter i dagleg drift. Om det er behov for meir ressursar til arbeidet vil det kome 
inn i det ordinære budsjettarbeidet. Unnataket kan vere viss det oppstår spesielle 
beredskapssituasjonar slik vi har opplevd i 2020. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Planen gjere greier for roller i ein 
beredskapsituasjon, men vi har ikkje etablert noko formell eigen 
beredskapsorganisasjon på smittevern. Ved akutte situasjonar set ein lit til at 
personell kan kallast inn. 
 
Konsekvensar for barn og unge:Ingen kjente. 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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1 Hensikta med planen, formelt grunnlag 
 

1.1 Bakgrunn 
 

 

Smittevern har tradisjonelt sett vore ein viktig del av folkehelsearbeidet i kommunane. Sjølv 
om smittesame sjukdommar ikkje lenger er den viktigaste årsaka til sjukdom og død i Norge, 
er det likevel viktig å halde fokus på dette arbeidet fordi det er framleis er utfordringar innan 
feltet. Det har samfunnet fått merke våren 2020, då Covid-19 blei ein pandemi som utfordra 
heile samfunnet. Andre utfordringarne med smittevern kan til dømes vere bakteriar som vert 
motstandsdyktige mot antibiotika, andre nye variantar av virus og forureina drikkevatn. 
Smittevernarbeidet har som målsetjing å sikre innbyggjarane eit vern mot smittsame 
sjukdommar ved å førebygge smitte og motverke smitteoverføring når smitte har oppstått. 

 
I 1995 kom ”Lov om vern mot smittsomme sykdommer” som gav eit samla lovverk for å 

beskytte befolkninga mot smittesjukdommar. Eitt av verkemidla i Smittevernlova er at alle 
kommunar er pålagt å ha ein smittevernplan. Volda kommune hadde nettopp vore gjennom ei 
kommunesamanslåing ved årskiftet 2019-2020, og ved starten av Covid-19 pandemien 
eksisterte det ikkje ein smittevernplan for den nye kommunen. Både gamle Volda og 
Hornindal hadde smittevernplanar som var modne for ein revisjon. Denne planen er difor heilt 
ny og inkluderar og erstattar også pandemiplanen frå 2009. 
 
Denne planen forsøker å gje ei oversikt over smittevernarbeidet i Volda, både det daglege 
førebyggjande arbeidet og det meir beredskapsprega arbeidet i samband med smitteutbrot. Ei 
rekke ordinære kommunale arbeidsoppgåver er ledd i den generelle smittevernberedskapen, til 
dømes helseopplysning, vaksinasjon, diagnostikk og behandling av smittsame sjukdommar og 
organisering av drikkevassforsyning og renovasjon. Kommunane er også tillagt særskilt 
mynde etter smittevernlova ved utbrot av smittsam sjukdom. Planen skal vere med på å sikre 
ei god samordning av tiltak. 
 
Planen er ikkje ei uttømande kjelde til informasjon for legar og helsesjukepleiarar, og ein 
forutset at helsepersonell også brukar andre kjelder for meir detaljert informasjon og at det 
blir utarbeida meir operative prosedyrar. Planen fungera best i elektronisk form, då det er lagt 
inn hypertekstkoplingar til referansar og lovverk. 
 
 

1.2 Sentrale rammer 
 

 1.2.1 Lovverk 
LOV-1994-08-05-55 Lov om vern mot smittsomme sykdommer (Smittevernloven)Denne lova 
er basisen for alt smittevernarbeid i kommunane. I denne lova har kommunen fått eit «sørgje 
for ansvar» for at alle som bur eller oppheld seg i kommunen har rett til naudsynte 
førebyggande tiltak, undersøkingar, behandling og pleie for smittsame sjukdommar. 
Kommuneoverlegen er i lova tillagt eit særleg ansvar for smittevernet. 
 

http://www.lovdata.no/all/tl-19940805-055-002.html#2-2
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LOV 2011-06-24 nr 29: Lov om folkehelsearbeid (folkehelseloven) Folkehelselova har som 
formål å fremje folkehelsa. Kap.3 gir kommunane ansvar for å  føre tilsyn med dei faktorane 
og forhold i miljøet som til ei kvar tid direkte eller indirekte kan ha innverknad på helsa. Ei 
rekke forskrifter som har betyding for å førebygge overføring av smittsame sjukdommar er 
heimla i denne lova. Denne lovgivinga er meint som eit sikkerheitsnett for å hindre helseskade 
på menneske, der ikkje andre lovverk kan kome til nytte. 
 
LOV 2003-12-19 nr 124: Lov om matproduksjon og mattrygghet mv. (matloven) Lova er 
basis for eit omfattande regelverk om bl.a. smitteførebyggande tiltak knytt til produksjon av 
næringsmiddel.  Drikkevannsforskriften er heimla både her og i Folkehelselova. Formålet med 
lova er bla. å sikre helsemessig trygge næringsmiddel og fremme helse, kvalitet og 
forbrukaromsyn i heile produksjonskjeda. 
 
LOV 2000-06-23 nr 56: Lov om helsemessig og sosial beredskap (helseberedskapsloven). 
Formålet med lova er å verne liv og helse og bidra til at naudsynt helsehjelp, omsorgstenestar 
og sosiale tenestar kan bli gitt til innbyggjarane under krig og ved kriser og katastrofar i 
fredstid. 
 
LOV-1981-03-13-6 Lov om vern mot forurensninger og om avfall (Forurensningsloven). 
Lova skal sikre ein forsvarleg miljøkvalitet, slik at forureiningar og avfall ikkje fører til 
helseskade, går ut over trivselen eller skadar naturen si evne til produksjon og sjølvfornying. 
Lova gjev heimel for å fastsette forskrift om restriksjonar i nedbørsfelt.  

 

1.2.2 Forskrifter 
FOR 2009-10-02 nr 1229: Forskrift om nasjonalt vaksinasjonsprogram Kommunehelsetenesta 
skal tilby og gjennomføre vaksinering mot smittsame sjukdommar, jf. Smittevernlova. 
Nasjonalt vaksinasjonsprogram består av barnevaksinasjonsprogrammet og 
influensavaksinering for utsette grupper .  

FOR 1995-01-01 nr 100: Forskrift om allmennfarlige smittsomme sykdommer. Inneheld ei 
liste over alle dei sjukdommane som er rekna for å vere allmennfarleg smittsame. 

FOR-2007-12-21-1573: Forskrift om varsling av og tiltak ved alvorlige hendelser av 
betydning for internasjonal folkehelse (IHR-forskriften) Forskrifta har til føremål å førebygge 
og motverke internasjonal spreiing av smittsam sjukdom, samt sikre ei internasjonalt 
koordinert oppfølging. Dette skal gjerast på måtar som unngår unødvendig forstyrring av 
internasjonal trafikk og handel.  
 
 FOR 2009-02-13 nr 205: Forskrift om tuberkulosekontroll .Forskrifta har som føremål å 
hindre overføring av tuberkuløs smitte og utvikling av sjukdom etter smitte. Gir plikt til 
kommunane om å ha eit tuberkulosekontrollprogram. Alle fylka har tilsett minst ein 
tuberkulosekoordinator, i Helse Møre og Romsdal er denne funksjonen delt på fleire. 
Oppdatert oversikt over desse finnast på heimesidene til helseføretaket.  
 
FOR-2005-06-17-610 Forskrift om smittevern i helse- og omsorgstjenesten. Forskrifta set 
krav til at helse og omsorgsinstitusjonar i kommunane har eit infeksjonskontrollprogram 
 

http://www.lovdata.no/all/hl-20110624-029.html
http://www.lovdata.no/all/hl-20031219-124.html
http://www.lovdata.no/all/hl-20000623-056.html
http://www.lovdata.no/all/nl-19810313-006.html
http://www.lovdata.no/for/sf/ho/xo-20091002-1229.html
http://www.lovdata.no/for/sf/ho/xo-19950101-0100.html
http://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2007-12-21-1573
http://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2007-12-21-1573
http://www.lovdata.no/for/sf/ho/xo-20090213-0205.html
http://www.lovdata.no/for/sf/ho/xo-20050617-0610.html
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FOR 2016-12-22 nr. 1868 Forskrift om vannforsyning og drikkevann 
(Drikkevannsforskriften). Denne forskrifta har til formål å sikre forsyning av drikkevatn i 
tilfredsstillande mengde og av tilfredsstillande kvalitet. Forskrifta set detaljerte krav til 
vassforsyninga, og er ei sentral forskrift innanfor drikkevassområdet. 
 
FOR-2020-03-27-470 Forskrift om smitteverntiltak mv. ved koronautbruddet (Covid-19-
forskriften) Ny forskrift utarbeida i samband med aktuell pandemi. Formålet er å avgrense 
spreiinga av SARS CoV-2 i Norge. 
 

1.2.3 Rettleiarar 
 
Smittevernhandboka 
 
Tuberkuloseveilederen 
 
Nasjonale faglige retningslinjer for antibiotikabruk i primerhelsetjenesten 
 
Veileder om helsetjenestetilbudet til asylsøkere,flyktninger og familiegjenforente 
 
Pandemiplanlegging 
 
Lista over lover og forskrifter er ikkje uttømande, men forsøker å gje ei oversikt over det 
viktigaste sentrale rammeverket. 
 
 

1.3 Samanheng med anna kommunalt planverk 
Planen må sjåast i samanheng med kommunale beredskapsplanar, og då særleg plan for helse 
og sosial beredskap. Ein slik plan skal utarbeidast i samband med rullering av Helse og 
omsorgsplanen. Volda kommune har eit infeksjonskontrollprogram for sjukeheimane, dette 
blir kjøpt som ei teneste frå Helse Vest. I samband med arbeidet med denne planen er det også 
utarbeida eit tuberkulosekontrollprogram. Desse to er underplanar som gjer meir detaljert 
greie for arbeidet med smittevern i helsetenesta og arbeidet med tuberkulose i Volda 
kommune. 

1.4. Definisjonar 
Smittsam sjukdom:  ein sjukdom som er forårsaka av eit smittestoff som kan bli overført 
mellom menneske 
 
Smittestoff: ei mikroorganisme eller ein parasitt, eller del av ei slik mikroorganisme/parasitt 
(inkl. toksin) . 
 
Allmennfarlig smittsam sjukdom: ein sjukdom som er særlig smittsam, eller som kan 
førekome hyppig, eller har høg dødelegheit eller kan gi alvorlige eller varige skader. Nærmare 
definisjon finnast i smittevernlova §3.  Departementet har fastsett i forskrift kva for smittsame 
sjukdommar som skal regnast som allmennfarlige smittsame sjukdommar. 
 

https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2016-12-22-1868
https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2016-12-22-1868
https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2020-03-27-470
https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2020-03-27-470
https://www.fhi.no/nettpub/smittevernveilederen/
https://www.fhi.no/nettpub/tuberkuloseveilederen/
http://www.antibiotikaiallmennpraksis.no/
https://www.helsedirektoratet.no/veiledere/helsetjenester-til-asylsokere-flyktninger-og-familiegjenforente
https://www.helsedirektoratet.no/faglige-rad/pandemiplanlegging
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Alvorlig utbrot av allmennfarlig smittsam sjukdom: eit utbrot eller fare for utbrot som krev 
særlig omfattande tiltak. Helsedirektoratet kan i tvilstilfelle avgjere når det føreligg eit 
alvorlig utbrot av allmennfarleg smittsam sjukdom.  

 

1.5 Økonomi  
Smittevernarbeidet blir normalt gjennomført innanfor ordinær kommunal drift og ved 
refusjonar frå Helfo til fastlegane. Personar som har eller mistenker at dei har allmennfarleg 
smittsam sjukdom skal ha naudsyn helsehjelp utan å betale eigenandel.  

1.6 Ansvar for utarbeiding, oppdatering og revisjon.  
Kommuneoverlegen er ansvarleg for å utarbeide og oppdatere denne planen i samarbeid med 
smittevernlegane. Vedlegget med kontaktinformasjon må reviderast årleg, resten av planen 
ved behov. 

 

1.7 Planens tilgjengelegheit og distribusjonsrutinar 
Planen skal distribuerast til fastlegane, legevakta, helsestasjonen, avdelingsleiarane innan 
helse og omsorg samt avdeling for vatn og avløp. Planen vil vere ein del av 
beredskapsplanverket i kommunen.  

 

I tillegg skal planen gjerast tilgjengeleg i kvalitetssystemet i kommunen. Planen fungera best i 
elektronisk form, då det er lagt inn hypertekstkoplingar til referansar og lovverk.  
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2 Smittevernbehov, risikovurdering og utfordringar i 
kommunen 
 

2.1 Demografi 
Volda kommune har omlag 10 500 innbyggjarar og ligg heilt sør i Møre og Romsdal. 
Kommunen har gode kommunikasjonar. Den geografiske plasseringa er i lina mellom 
Eiksundsambandet og Kvivsvegen og frå flyplassen er det fleire daglege direkteruter til Oslo 
og Bergen. 
 
Volda kommune er vertskommune for Volda sjukehus. Eit godt samarbeid med sjukehuset er 
viktig i smittesituasjonar. 
 
Studentane ved Høgskulen i Volda utgjer ei stor gruppe av dei som oppheld seg i kommunen. 
Innvandrarar og norskfødde med innvandrarforelde utgjer 11% av innbyggjarane. Største 
gruppa av innvandrarar er frå Eritrea, Tyskland, Filippinene og Polen. 
 
Dei fleste i Volda kommune bur i einebustad, og få bor trongt. 88 % av innbyggjarane er knytt 
til større vassverk.  
 
Sysselsettinga er i hovudsak i helse og sosiale tenestar, varehandel, sekundærnæring og 
undervisning. 
 

 

 

2.2 Infeksjonsepidemiologi 
Den kjennskapen vi har til infeksjonsepidemiologien i kommunen har stort sett kome frå 
MSIS- meldingane. MSIS er det nasjonale overvakingssystemet for smittsame sjukdommar. 
Systemet er basert på at medisinsk-mikrobiologiske laboratorium og diagnostiserande legar 
melde alle tilfelle av enkelte meldingspliktige sjukdommar til MSIS. Den mest meldte 
sjukdommen i kommunen siste åra er campylobacter og clostridium difficile, begge er mage-
og tarm infeksjonar. Hovudårsaka til campylobacter infeksjonane er smitte frå utlandet i 
samband med turistreiser. Clostridium difficile infeksjonar er forårsaka av 
antibiotikabehandling. I tillegg veit vi at gential chlamydia er ein vanleg infeksjon i Norge, 
men vi har ikkje tilgang til tal på kommunenivå. Desse sjukdomane er det mogleg å 
førebyggje, med  informasjon og redusert bruk av antibiotika. 

Nyleg har folkehelseinstituttet gitt kommunane tilgang til eit nytt verktøy for 
sjukdomsovervaking, kalla «Sykdomspulsen» Dette gir kommuneoverlegen tilgang til 
overvåking av smittsame sjukdommar basert på data for fastlegar og legevakt i kommunen. 

2.3 Framtidige utfordringar 
Når det gjeld framtidige utfordringar er det grunn til å tru at det som gjeld nasjonalt, også vil 
gjelde i vårt område. Fokusområde bør vere å hindre antibiotikaresistens, og følgje med på 
kva reising og aukande grad av ei multikulturell befolkning vil gjere med smittesituasjonen. 
Volda kommune tek imot flyktningar, turistar og har arbeidsinnvandring. Det gjer at 

http://www.msis.no/
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sjukdommar som har vore sjeldne i området vårt kan bli vanlegare igjen. Nye virus kan oppstå 
og spreie seg globalt, det har vi fått erfare med Sars-CoV-2. Det kan skje fleire gonger. 

 

2.4 Vaksinasjonsstatus 
 

Vaksinasjonsdekninga for barnevaksinasjonsprogrammet  i Norge er generelt god og aukande, 
og er også det i Volda. Når det gjeld vaksne er det mindre kunnskap i befolkninga om den 
tilrådde revaksineringa kvart 10.år. Mange vaksne har derfor ikkje lenger immunitet mot til 
dømes kikhoste og det har ført til ein aukande førekomst siste åra. 

 

Vaksinasjonsdekning barnevaksinasjonsprogrammet, 5 årig gjennomsnitt 

  
2011-
2015 

2012-
2016 

2013-
2017 

2014-
2018* 

2015-
2019 

2 år 96,7 96,5 97,6 98,1 98,5 
9 år 96,7 97,4 98 98 98,6 
16 år 95,7 95,3 94,3 93 93,4 

Kjelde: Kommuneshelsa 

Vaksinasjonsdekninga for influensa har dei siste åra vore stigande, og Volda har høgre 
vaksinasjonsdekning enn landsgjennomsnittet. Dei siste åra har også fleire helsepersonell latt 
seg vaksinere mot influensa. 

 

Prosent av innbyggarane over 65 år som er influensavaksinert 

 

År 2015/2016 2016/2017 2017/2018 2018/2019 
Geografi         
Hele 
landet 23,8 26,9 31,6 38,2 
Volda 34,7 40,8 45,8 49,8 

Kjelde: Kommuneshelsa 

 

2.5 Næringsmiddel, avfall, avløpshandtering, skadedyrkontroll: status og 
utfordringar 
Det har ikkje vore smitteutbrot gjennom mat i Volda kommune dei siste to åra. Det er 
Mattilsynet som har ansvar for kontroll av næringsmiddel. Det har heller ikkje vore meldt om 
smitte frå avløp eller skadedyr. Kommuneoverlegen har ei rolle i oppsporing av matborne 
smittesjukdomar. Denne rolla er 2-delt, både som bindeledd ovanfor pasientar og etterforsking 
i samarbeid med mattilsynet. 

 

2.6 Kommunale institusjonar med behov for infeksjonskontrollprogram 
Volda kommune har to institusjonar med behov for infeksjonskontrollprogram, Volda 
omsorgssenter og Hornindal omsorgssenter. Institusjonane har eit  infeksjonskontrollprogram 
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levert av Helse Vest. Dette vil etter planen bli erstatta av eit infeksjonskontrollprogram laga i 
kommunen. 

 

3 Personell og materiell i smittevernarbeidet  

3.1 Administrative organ, ansvarstilhøve og mynde 
Kommunestyret i Volda har delegert lite av ansvaret for smittevernarbeidet til rådmannen i 
kommunen. Det er derfor kommunestyret som har mynde i smittevernssaker. 

 

3.2  Kommuneoverlegen og smittevernlegane 
Kommuneoverlegen skal ha oversikt over infeksjonssjukdomar i kommunen. 
Kommuneoverlegen mottar gjenpart av alle nominative meldingar om alvorleg 
infeksjonssjukdom.  

 

Kommuneoverlegen utfører tilsyn i skular, barnehagar og bassengbad etter folkehelselova når 
det er behov for det.. Andre tilsynsobjekt som campingplassar og overnattingsstader blir følgt 
opp når det føreligg ønske om dette, eller som følgje av klager. Kommuneoverlegen har også 
rådgjevaroppgåver ved rotteutrydding og anna skadedyrtiltak. I dette tilsynsarbeidet er 
smittevern ei av målsettingane.  

 

Smittevernlegane (ein på kvar legekontor) utfører pasientretta smittevernarbeid og er 
rådgjevarar for anna personell i kommunen i smittevernspørsmål. Smittevernlegane er også 
stedfortredarar for kommuneoverlegen når kommuneoverlegen er fråverande. 

3.3 Allmennlegar  
Volda kommune har 12 allmennlegar med fastlegeavtale lokalisert ved Volda legesenter og 
Hornindal legekontor. I tillegg har Volda ein sjukeheimslege og ein LIS1 lege. 

 

 

Allmennlegane har det daglege arbeidet med diagnostikk og behandling av personar med 
infeksjonssjukdommar. Legar er i følgje smittevernlova ansvarleg for oppfylging av smitta 
personar og skal drive smitteoppsporing. Legane er pålagt å melde alvorlege 
infeksjonssjukdommar, nærmare skildra i punkt 4.5.  

3.4 Helsestasjon  
Helsestasjonane har hovudansvar for vaksinasjon og førebyggande arbeid blant born og 
ungdom. Helsesjukepleiarane har ansvaret for den praktiske gjennomføringa av den 
obligatoriske tuberkuloseoppsporinga hjå flyktningar og arbeidsinnvandrarar. Resultata av 
undersøkingane blir meldt til smittevernlegane ved behov for nærmare oppfølging.  
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3.4.1 Helsestasjon for ungdom  
Rolla i smittevernarbeidet til helsestasjons for ungdom er i hovudsak rådgjeving og 
smitteoppsporing i forhold til seksuelt overførbare sjukdommar, og då særleg klamydia. 
Helsestasjon for ungdom er eit samarbeid med Ørsta kommune og er lokalisert ved Øyra 
skule.  

3.5 Helse og omsorgstenesta  
I den daglege drifta på sjukeheimane og innan heimebasert omsorg er det rutinar som motverkar 
overføring av smittsame sjukdommar. Ved større utbrot av smittsam sjukdom vil personell i pleie 
og omsorgstenesta vere ein viktig ressurs i prøvetaking, diagnostikk, vaksinasjon og behandling.  

 
Avdelingsleiar har det faglege og administrative ansvar for det infeksjonsførebyggande 
arbeidet i avdelinga. Avdelingsleiar har ansvar for at  innhaldet i planen er kjent  for den 
enkelte arbeidstakar og at personalet får grunnleggande undervisning i 
infeksjonsførebyggande arbeid.  
 
Den enkelte arbeidstakar har sjølv ansvar for å orientere seg om og følge dei krav, rutinar og 
prosedyrar som plan for infeksjonsførebyggande tiltak omhandlar. Det er hygienekontakter i 
sjukeheimane og i heimetenesta som har eit særleg ansvar for å halde seg oppdatert og bidra 
til opplæring av andre. 
 

3.6 Vatn og avløp 
Sektor for samfunnsutvikling, avd. vatn og avløp har driftsoppgåver innan drikkevassforsyning og 
avløp. Det er av stor betyding for smittevernet at disse oppgåvene blir ivaretatt i fylgje gjeldande 
lover og forskrifter.  
 
 

3.7 Mattilsyn  

Mattilsynet er eit statleg, landsdekkjande forvaltingsorgan som er med på å sikre forbrukarane 
trygg mat og trygt drikkevatn. Dei skal fremje folke-, plante- , fiske- og dyrehelse, 
miljøvennleg produksjon og etisk forsvarleg hald av fisk og dyr. Mattilsynet har også 
oppgåver i høve til kosmetikk og legemiddel og fører tilsyn med dyrehelsepersonell. 

Mattilsynet sine roller er å utarbeide framlegg til, forvalte og rettleie om regelverk, føre eit 
risikobasert tilsyn, formidle informasjon og kunnskap og ha beredskap.  

Distriktskontoret Sunnmøre dekker kommunane Giske, Haram, Hareid, Herøy, Norddal, 
Sande, Sandøy, Skodje, Stordal, Stranda, Sula, Sykkylven, Ulstein, Vanylven, Volda, Ørskog, 
Ørsta, Ålesund og ligg under regionkontoret for Trøndelag og Møre og Romsdal i Steinkjer. 

I høve smittevernarbeidet er samarbeid med mattilsynet naudsynt med tanke på oppsporing av 
infeksjonar overført via mat og drikkevatn. 
 

3.8 Helseføretaket 
Helse Møre og Romsdal er ein samarbeidspart i diagnostisering og behandling av smittsame 
sjukdommar. Ålesund sjukehus har tilsett ein smittevernkoordinerande lege, men planarbeid 
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på feltet ligg under Kvalitetsseksjonen med fleire smittevernrådgjevarar. Både Ålesund og 
Volda sjukehus har ein tuberkulosekoordinator. Mikrobiologisk avdeling i Ålesund og Molde 
analyserer prøver og kan gi råd i ein smittesituasjon.  
 

3.9 Andre statlege samarbeidspartar 
Organisasjon Oppgåver 
Folkehelseinstituttet Meldesystem for infeksjonssjukdommar 

MSIS og ved utbrot (Vesuv). Råd og 
rettleiing ved utbrot. 

Fylkesmannen Tilsyn, klagesaksbehandling, 
varslingsinstans for mistenkte tilfelle av 
smittsam sjukdom 

Politi Gir melding til kommunane i forhold til 
tuberkuloseforskrifta 
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4 Smittevernarbeid i dagleg kommunal drift  
 

4.1 Helseopplysning  
Helseopplysning er ein del av arbeidet i kommunehelsetenesta. Helsestasjonen er involvert i 
rådgjeving til skular og barnehagar om f. eks barn bør haldast heime for å hindre 
smittespreiing ved infeksjonssjukdommar og informasjon om tiltak ved luseepidemiar. Dei gir 
også generell informasjon til skuleungdom omkring seksuelt overførbare sjukdommar, 
Legekontoret gir helseopplysning til pasientar. Ved behov blir det informert om smittefare og 
verkemiddel for å førebygge smitte gjennom nettsidene til kommunen og lokale media.  
 

4.2 Vaksinasjon  
 

4.2.1 Barnevaksinasjonsprogrammet  
Helsestasjonen er ansvarlig for gjennomføring av det anbefalte vaksinasjonsprogram for born. 
Målsetting i dette arbeidet er 100 % vaksinasjonsdekning. 
Barnevaksinasjonsprogrammet 

4.2.2 Publikumsvaksinasjon 
Kommunen tilbyr årleg influensavaksinasjon til alle risikogrupper etter retningslinjer frå 
Folkehelseinstituttet. Helsestasjonen saman med kommuneoverlegen står for bestilling og 
fordeling av vaksinane.  

Tetanusvaksine må vurderast ved legekontakt ved sårskade. Tbc-vaksine er anbefalte i enkelte 
grupper. Sjå lenkjer for nærmare informasjon. 

Vaksinering utanom barnevaksinasjonsprogrammet og vaksinasjon for sesonginfluensa blir 
gitt ved helsestasjonen og fastlegekontora. Det er også private tilbydarar av vaksinasjon. 

Influensavaksinering 

Tuberkulosevaksinering          

Tetanusvaksine 
 
Reisevaksinering 
 
 

4.2.3 Vaksinering av kommunalt tilsette 
Dei ulike områda/sektorane er sjølve ansvarlege for å kartlegge behovet for vaksinering. 
Helse og omsorg vaksinerar sjølve eige personell mot influensa. Helsestasjonen kan bidra i 
bestilling av andre typar vaksiner og eventuelt hjelpe til med organisering av vaksinering  av 
eigne tilsette med andre vaksiner som til dømes hepatitt B. Eit anna alternativ er at 
bedriftshelsetensta kan gjere dette arbeidet. 

 

Yrkesvaksinasjon 

4.2.4 Matriell  
Nasjonalt folkehelseinstitutt leverer vaksiner til vaksinasjonsprogrammet, reisevaksiner og 
vaksiner til utsette grupper. Mange av desse vaksinane kan også bestillast igjennom apotek. 

https://www.fhi.no/nettpub/vaksinasjonsveilederen-for-helsepersonell/vaksinasjon/barnevaksinasjonsprogrammet/
https://www.fhi.no/nettpub/vaksinasjonsveilederen-for-helsepersonell/vaksiner-mot-de-enkelte-sykdommene/influensavaksinasjon---veileder-for/
https://www.fhi.no/nettpub/vaksinasjonsveilederen/vaksiner-mot-de-enkelte-sykdommene/tuberkulosevaksinasjon---veileder-f/
https://www.fhi.no/nettpub/vaksinasjonsveilederen/vaksiner-mot-de-enkelte-sykdommene/tetanusvaksinasjon-stivkrampe-og-te/
https://www.fhi.no/sv/vaksine/reisevaksiner/
https://www.fhi.no/nettpub/vaksinasjonsveilederen-for-helsepersonell/yrkesvaksinasjon/yrkesvaksinasjon/?term=&h=1
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Ved behov for ekstra smittevernberedskap må apotek og folkehelseinstituttet raskt kontaktast 
for å sikre nødvendige legemiddelleveransar.  

 

4.4 Diagnostikk og behandling av smittsame sjukdommar  
Fastlegane diagnostiserer og behandlar smittsame sjukdommar. Smittevernlova gir den 
enkelte lege i oppgåve å fylgje opp pasientar med smittsam sjukdom, med særskilt vekt på dei 
som har allmennfarleg smittsam sjukdom. Vanlegvis vil det vere fastlegen som følgjer opp 
pasienten og nærmaste familie med rådgjeving og andre tiltak for å beskytte mot vidare 
smitte. Ved alvorlig sjukdom vil pasienten bli innlagt på sjukehus, og legen på sjukehuset 
overtek då oppgåvene også etter smittevernlova.  

 

4.5 Melding og varsling av smittsame sjukdommar  
Heimel for meldingsplikt for legar til Meldingssystem for smittsomme sykdommer (MSIS) og 
Tuberkuloseregisteret er gitt i smittevernlova og helsepersonellova. MSIS er oppretta for å 
overvake førekomsten av smittsam sjukdom i Norge og bidra til betre oppklaring av utbrot og 
førebyggande arbeid. Dei meldepliktige sjukdommane er delt i to grupper; A og C. Alle legar 
som får mistanke eller har fått bekrefta slik mistanke skal gi melding til kommuneoverlegen. 
Alvorlegheitsgrada avgjer om ein kun kan sende ei skrifteleg melding eller må varsle straks. 

Med varsling meiner ein at det med ein gong skal bli gitt melding på ein slik måte at varslaren 
kan forsikre seg om at mottakaren har motteke varselet. Av dette kjem det at slik varsling bør 
skje via telefon eller direkte kontakt. Dette gjeld ved visse enkelttilfelle eller utbrot av 
smittsam sjukdom, og når ein mistenker at ein sjukdom kan ha konsekvensar for internasjonal 
helse gjeld dette også sjukdom som ikkje er på lista over varslingspliktige sjukdommar. 
Varsling om smittsam sjukdom kjem i tillegg til den skriftlege meldinga til MSIS registeret. 
Den skriftlege meldinga til MSIS registeret kan no gjerast elektronisk, men 
kommuneoverlegen må framleis få kopi på papir. 
 
Varsling 
 
Folkehelseinstituttet kan ein varsle ved å ringe den døgnopne smittevernvakta (21 07 63 48). 
Etter at slik varsling er gjort, skal legen sende MSIS-melding på vanlig måte. 

 

For ein del smittsame sjukdommar må det bli sett i gong ei smitteoppsporing. Er 
spreiingsfaren stor, må dette arbeidet starte straks. Kommuneoverlegen er ansvarleg for å sette 
dette arbeidet i gang, og eventuelt sette inn strakstiltak og informere kriseleiinga i kommunen 
og andre relevante samarbeidspartar. 

https://www.fhi.no/sv/melding-og-varsling/varsling/varsling/
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4.5.1 Gruppe A  
 
Smittsame sjukdommar i gruppe A er sjukdommar som det er nødvendig å overvake med 
detaljerte opplysningar om kvart tilfelle av omsyn til smittevernet og internasjonale 
forpliktingar.  Meldinga inneheld personidentifiserbare opplysningar. Desse sjukdomane blir 
meldt frå medisinsk-mikrobiologiske laboratorium og legar til MSIS. Meldinga frå legen går 
også som kopi til kommuneoverlegen i den kommunen pasienten bur. I denne gruppa er det 
om lag 70 ulike smittsame sjukdommar. Liste over desse finn du her. 
 

4.5.2 Gruppe C  
Smittsame sjukdommar i gruppe C er sjukdommar der det er nødvendig med oversikt over 
situasjonen, men der det ikkje er nødvendig med registrering av detaljerte opplysningar om 
enkelttilfelle. Meldingane inneheld avidentifiserte opplysningar. Den einaste sjukdommen 
som blir overvaka er: 
•influensaliknande sjukdom 
 

4.5.3 Tuberkulose 
Det er etablert ei særskilt meldingsrutinear for tuberkulose. Målet med 
tuberkuloseovervåkinga er å følgje med på førekomsten av sjukdommen og kvalitetssikre 
tidlig diagnostikk og effektiv behandling av pasientar med tuberkulose. Det står meir om dette 
i tuberkulosekontrollprogrammet. 
 
 
 

4.6 Drikkevasskontroll 
 
Drikkevatn er ein potensiell smittespreiar og det er årleg sjukdomsutbrot ulike stader i Norge 
som skyldast forureina drikkevatn. For å hindre dette er det sett strenge krav til 
drikkevasskjelder og drikkevasskvaliteten i eiga forskrift. Drikkevassforskrifta set krav om 
registrering og godkjenning av vassverk. 
 
Det er vassverkeigaren som har det daglege driftsansvaret for vassverk. Dei har plikt til å ha 
internkontroll på bla. bakteriekontroll. Dei har også informasjonsplikt til både 
helsemyndigheiter og publikum ved svikt og mogleg fare for sjukdom.  
 
Mattilsynet har det formelle godkjenningsansvaret for godkjenningspliktige vassverk.  
 
 

 

 

4.7 Avfalls- og avløpskontroll  
 

4.7.1 Hushaldningsavfall  
Volda kommune deltek i interkommunal renovasjonsordning VØR (Volda og Ørsta 
Reinhaldsverk). VØR har ansvar for innsamling og gjenvinning av avfall og slam. 

https://www.fhi.no/hn/helseregistre-og-registre/msis/meldingspliktige-sykdommer-i-msis/
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4.7.2 Spesialavfall  
Risikoavfall frå blant anna legekontor og sjukeheimar som til dømes stikkande/skjerande 
avfall med biologisk o.a. smittefarlig avfall samlast i spesialemballasje og blir henta etter 
eigen avtale med Norsk Gjenvinning. levert til nærmaste innsamlingssentral. (Volda sjukehus)   
 

4.7.3 Kloakk  
Tekniske tenester har driftsansvar for kloakknett og reinseanlegg. Tilsyn med dette er i 
hovudsak en oppgåve etter forureiningslova, men lekkasjar i kloakknettet kan medføre 
alvorlig smitterisiko, derfor er dette også regulert i forskrift etter helselovgjevinga.  
 

4.8 Skadedyrkontroll  
 
Pattedyr, fuglar, insekt og andre levande organismar kan overføre smittsame sjukdommar til 
menneske og det kan derfor vere aktuelt med tiltak som for eksempel få ned talet på rotter. 
Det vil i hovudsak vere slik at den som eig bygninga/området der dette er aktuelt sjølv er 
ansvarleg for å få dette gjort. I enkelte tilfelle kan det vere at dyr lid, då er det mattilsynet som 
kan gripe inn. Kommunen har ansvar for skadedyrkontroll i det offentlege rom. 
 
Det finnast ikkje alltid heilt klare retningslinjer for kven og korleis slike saker kan handterast 
og samarbeid er naudsynt. Vedtak om avliving av dyr kan kome frå både folkehelselova, 
forureiningslova og dyrevernlovgjevinga. 
 

4.9 Kontroll med andre verksemder  
Smittevern er ein del av det miljøretta helsevernet som er omtala i kap. 3 i folkehelselova med 
tilhøyrande forskrifter. Det gjev kommunen ansvar for å drive tilsyn med ei rekke verksemder 
som skular, barnehagar, overnattingsstader, bassengbad, frisørsalongar og 
tatoveringsverksemder. 
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5 Smittevernarbeid i ein beredskapssituasjon  
 

5.1 Generelle prinsipp  
 

5.1.1 Ansvars og arbeidsfordeling  
Kommuneoverlegen har oppgåve i følgje smittevernlov med forskrifter og leier 
smittevernarbeidet i kommunen. Viss ikkje kommuneoverlegen eller smittevernlegane er 
tilgjengeleg, har legevaktslegen mynde til å starte smittevernarbeidet ved hjelp av 
smittevernplanen og faglige retningslinjer.  

 

Smittevernarbeidet kan krevje drastiske tiltak, det gir lova moglegheit til, men dette er sjeldan 
nødvendig. Kommuneoverlegen må når det er nødvendig førebu sak til politiske organ eller 
fatte hastevedtak med heimel i smittevernlova.  Delinga av mynde i kommunen til å fatte 
vedtak om bruk av særlege verkemiddel i smittevernarbeidet er lista opp med henvisningar til 
§ i smittevernlova:  

KOMMUNESTYRET  
§ 4-1 første ledd  Vedta div. smitteverntiltak: møteforbud, 

stenging av verksemder, isolering, 
desinfeksjon m.m.  

§ 4-1 femte ledd  Bruke og skade eigedomen til andre, jfr. 1. 
ledd.  

§ 4-6 første ledd  Vedta forholdsregler ved gravferd. Delegert 
til kommunedirektør. 

§ 4-9 første ledd  Pålegge helsepersonell å ta opplæring. 
Delegert til kommunedirektør. 

§ 4-9 andre ledd  Pålegge deltaking i smittevernarbeidet. 
Delegert til kommunedirektør. 

§ 4-9 fjerde ledd  Pålegge legar å delta i førebyggande arbeid, 
undersøking, behandling etc. Delegert til 
kommunedirektør. 

§ 7-1 fjerde ledd  Føre tilsyn og sørge for at reglane i lova 
vert haldne. Delegert til kommunedirektør.  

 
KOMMUNEOVERLEGEN /Fungerande for kommuneoverlegen.  
§ 2-2 sjuande ledd  Krevje opplysningar utan hinder av 

teieplikta 
§ 3-8 tredje ledd  Treffe forholdsregler for uvaksinerte  
§ 4-1 femte ledd  Handle på vegne av kommunestyret i 

hastesaker om div. smitteverntiltak etter § 4 
(I forhold til næringsmiddelverksemder kan 
hastevedtak på same måte gjerast av 
Mattilsynet.)  

§ 4-2 andre ledd  Gi arbeidsforbod  
§ 4-5 første ledd  Vedta obduksjon av avdød smitta person  
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§ 5-8 første ledd  Treffe hastevedtak om tvangsundersøking  
 

I særlege tilfelle der det kan bli aktuelt med tvangstiltak må kommuneoverlegen kontakte 
fylkeslege og smittevernlegen i fylket. 
 
 

5.1.2 Kartlegging og vurdering 
Ein beredskapssituasjon startar gjerne med at kommuneoverlegen mottek ein telefon, ein e-
post eller ei skrifteleg melding om sjukdomsutbrot i kommunen.  
 
Kommuneoverlegen må etter å ha motteke ein slik melding vurdere alvorsgrada, kartlegge 
utbrotet og lokale forhold som kan ha betyding for vidare utbrot av sjukdommen. 
Kommuneoverlegen må innhente opplysningar frå legen som har diagnostisert sjukdommen 
og eventuelt anna helsepersonell. Han må deretter sjå i gjeldande retningslinjer og eventuelt 
rådføre seg med Folkehelseinstituttet. På bakgrunn av denne informasjon må 
kommuneoverlegen vurdere om lokale smitteverntiltak skal settast i verk. Utbrot eller 
mistanke om utbrot skal meldast inn i Vesuv. 
 

 Utbrudd-varsling og oppklaring 
 

5.1.3 Informasjon  
Det er svært viktig med tidleg informasjon til ulike instansar. Kommuneoverlegen har ansvar 
for informasjon til media og andre etter å ha kartlagt og vurdert situasjonen. Kor mykje 
informasjon som bør ut er avhengig av situasjonen, men rask informasjon er viktig, særleg i 
eit samfunn der internett og sosiale medium gir rask spreiing av informasjon. Om ein ikkje 
sjølv tek ei aktiv rolle i informasjonsarbeidet, mister ein styringa på kva informasjon som blir 
delt. Informasjon til publikum kan skje i samband med kommunikasjonsmedarbeidarar i 
kommunen. 
 
Før ein går ut offentleg er det viktig å ta dette med informasjonsbehovet opp med dei som er 
direkte råka, då sjølv anonymisert informasjon kan vere på kanten med teieplikta i små 
lokalssamfunn. Informasjon bør bli gitt både skrifteleg og munnleg. Bruk av tradisjonelle og 
sosiale media er effektivt for å nå store grupper. Nedanfor kjem ei hugseliste til hjelp i dette 
arbeidet. 
 
 
Informasjon som bør vurderast ved utbrot av 
smittsam sjukdom 

Ansvarleg 

Helsepersonell 
Bør varslast for å auke merksemda kring 
smittefaren og for at dei skal kunne gi 
informasjon vidare. Desse bør varslast: 

 Alle fastlegane 
 Legevakta og legevaktsentralen 
 Helsestasjonen 
 Sjukehuset 
 Kommuneoverlegar i nabokommunar 

Kommuneoverlegen 

Dei som er sjuke og nære pårørande  

http://www.vesuv.no/
https://www.fhi.no/sv/utbrudd/
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Informasjon om sjukdomsforløp og tiltak for å 
hindre smittespreiing 
Informasjon om behovet for å gå ut med offentleg 
informasjon 
 

Allmennlege/sjukehuslege 
 
Kommuneoverlegen 

Institusjonar (skular, barnehagar og andre 
verksemder) 
Desse bør varslast for å gi eit mest mogleg rett 
bilde av alvorsgrada og for å auke merksemda 
kring mogleg smitte. 

Kommuneoverlegen i samarbeid med 
helsesøster og eventuelt verksemdene 
og bedriftshelsetenesta 

Lokalbefolkninga 
Bør få informasjon med tanke på å hindre 
smittespreiing, auke merksemda for å oppdage 
tidleg sjukdom og avgrense uro. 
 
Aktuelle medium: heimesider, facebook, 
lokalavis, NRK  

Kommuneoverlegen og 
kommunikasjonsmedarbeidar(eventuelt 
i samarbeid med folkehelseinstituttet 
og mattilsynet) 

Folkehelseinstituttet og helseavdelinga hjå 
fylkesmannen 
Hugs å bruke Vesuv ved utbrot 

Kommuneoverlegen 

 
 
 

5.1.4 Vaksinasjon og andre førebyggande tiltak 
I mange tilfelle vil det vere aktuelt å vurdere vaksinasjon ved utbrot, for eksempel ved 
influensa, meningokokk type C, hepatitt A og B. I andre tilfelle er det aktuelt å tilby 
førebyggande antibiotika for dei som er mest utsett for smitte, eller tilby behandling straks 
etter eksponering for smittestoff med vaksine eller spesifikke antistoff.  Dette et tiltak som må 
vurderast av behandlande legar i samråd med kommuneoverlegen. Ved behov for faglege råd 
blir infeksjonsmedisinar i Helseføretaket og Folkehelseinstituttet kontakta. Behandlande lege 
og helsesøster må utføre eventuell vaksinasjon.  
 
 

5.1.5 Diagnostikk og behandling  
Det er fastlegane og legane ved sjukehuset som diagnostiserer og behandlar personar som har 
ein infeksjonssjukdom. Ved utbrot eller fare for utbrot av smittsam sjukdom må 
kommuneoverlegen varsle lokale leger og anna helsepersonell om behov for auka merksemd 
for den aktuelle sjukdommen. Spesielt utsette grupper bør bli tilbydd helseundersøking. Dette 
kan organiserast av kommuneoverlegen, men fastlegane og helsestasjonane må gjere sjølve 
undersøkingane.  
 

5.2 Spesielle sjukdomsutbrot 
Det finnast mange ulike senario for smitteutbrot, vidare i dette avsnittet kjem meir 
informasjon om nokre senario som etter ei risikovurdering blir oppfatta til å vere sannsynlege 
i vår kommune og samtidig alvorlege anten fordi enkelttilfelle er svært alvorlege eller fordi 
utbrot kan bli omfattande. 
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5.2.1 Vassbåren infeksjon  
Infeksjonar som smittar via drikkevatn kan medføre store og alvorlige sjukdomsutbrot der 
svært mange blir sjuke over kort tid. Dette vil oftast være mage og tarm infeksjonar som 
salmonella, campylobakter, hepatitt A, giardia lamblia og virusinfeksjonar som til dømes 
norovirus. Her er førebyggande tiltak og rask reaksjon ved mistanke om svikt i hygieniske 
barrierar som skal beskytte mot forureining særs viktige.  
 
Miljøretta helsevern i kommunen har ansvaret for å sjå til dei hygieniske tilhøva i 
nedslagsområda for vassverka, i samarbeid med avdeling for vatn og avløp. 
 
Vannhygiene – veileder for helsepersonell 
 
Tiltak Ansvarleg 
Vurdere avstenging av vasskjelde til hygieniske 
forhold er under kontroll 

Avd. for vatn og avløp, eventuelt etter 
pålegg frå Mattilsynet eller 
kommuneoverlegen 

Rette opp svikt eller manglar i 
vassbehandlingsanlegget eller legge til 
reserveklorering 

Avd. for vatn og avløp 

Informasjon om koking av drikkevatn via 
media/melding til abonnementane 

Avd. for vatn og avløp/ 
kommuneoverlege/ 
kommunikasjonsleiar / Mattilsynet 

Prøvetaking av vasskjelde og sjuke for å 
identifisere smittestoff 

Avd. for vatn og avløp/ 
Mattilsynet/kommuneoverlege/fastlegar 

Diagnostikk og behandling, informasjon til dei 
som er sjuke for å hindre vidare spreiing av 
smitte, sjukmelde tilsette i 
næringsmiddelverksemder og helsetenestea til 
smittefaren er over 

Fastlegane 

  
 

5.2.2 Matbåren infeksjon 
Dette vil som regel vere mage og tarm infeksjonar. Kvaliteten på maten i den norske 
marknaden er generelt god med tanke på risiko for matbårne infeksjonar og forgiftingar 
(intoksikasjonar). Men også i Norge kan smittestoff spreiast gjennom maten. For å førebygge 
slik smitte er det viktig med rett tilreiing og oppbevaring av mat, samt god hand- og 
kjøkkenhygiene. 

Dei mest aktuelle infeksjonane som blir overført med mat og vatn i Norge i dag er norovirus, 
campylobakter, salmonella, tarmpatogene E. coli, yersinia og listeria i tillegg til de 
tradisjonelle matforgiftingsbakteriane clostridium perfringens, bacillus cereus og 
staphylococcus aureus. Den matsmitten som har vore meldt om i Volda siste åra er i hovudsak 
smitte skjedd i utlandet ved reiser. 

Overvåking av mage-tarminfeksjoner 

 

Tiltak Ansvarleg 

https://www.fhi.no/nettpub/smittevernveilederen/temakapitler/10.-vannhygiene---veileder-for-hels/
https://www.fhi.no/hn/statistikk/sykdomspulsen/mage-tarm/
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Diagnostikk, behandling og informasjon til dei 
som er sjuke, sjukmelding frå 
næringsmiddelverksemder og helsetenesta 

Fastlegar/sjukehuslegar 

Kartlegge utbrot Mattilsynet og kommuneoverlege, 
gjensidig varslingsplikt 

Informasjon til publikum og eventuelt skular, 
barnehagar, bedrifter 

kommuneoverlege/kommunikasjonsleiar 

Intervju av sjuke for å identifisere smittekjelde Mattilsynet 
Kontroll og prøvetaking ved 
næringsmiddelverksemder 

Mattilsynet 

Vaksinasjon ved hepatitt A utbrot Organisert av kommuneoverlege, 
utførast av fastlegane 

 

5.2.3 Infeksjon med dråpesmitte 
 
5.2.3.1 Pandemiar 
Infeksjonar med dråpesmitte kan gi alvorlege og store utbrot når viruset som er i sirkulasjon 
er eit virus som er nytt for menneske eller har fått endra viruseigenskapar. Dette vil då 
sannsynlegvis vere eit utbrot som dekker større områder, slik at vi vil vere førebudde via 
internasjonal infeksjonsovervaking. Samtidig er det i tidlege fasar av ein pandemi stor 
usikkerheit om omfanget og kor alvorleg situasjonen vil bli. Bildet kan endre seg undervegs, 
både positivt og negativt. 
 
Ved fare for eit slikt utbrot må vi raskt kunne vaksinere større grupper om vaksine er 
tilgjengeleg og ta hand om fleire sjuke og pleietrengande. Det kan også bli naudsynt med 
befolkningsretta tiltak som nedstenging av delar av samfunnet. I slike situasjonar er det ikkje 
tilstrekkeleg med ein innsats frå helsesjukepleiarar og fastlegar, då må vi bruke fleire 
ressursar. Det er utarbeida eit todelt tiltakskort i beredskapsplanen.  
 
 
Pandemifaser WHO 
Fase Skildring Status 

INTERPANDEMISK PERIODE 
1 Ingen nye virus Ingen nye virussubtypar er oppdaga hjå menneske. 
2 Nytt virus hjå dyr Framleis ingen nye virussubtypar er oppdaga hjå menneske, 

men det sirkulerer zoonoser som utgjer ein risiko for 
sjukdom hjå menneske. 

PREPANDEMISK PERIODE (årvåkenheit) 
3 Smitte til menneske Sjukdom hjå menneske med ny subtype. Inga spreiing 

mellom menneske. 
4 Avgrensa smitte 

mellom menneske 
Små klynger med avgrensa spreiing mellom menneske, 
geografisk avgrensa. 

5 Aukande smitte 
mellom menneske 

Større klynger av personar med infeksjon. Framleis 
geografisk avgrensa. 

PANDEMISK PERIODE 
6 Pandemi Aukande og vedvarande smitte hjå innbyggjarane 

POSTPANDEMISK PERIODE 
7 Postpandemi Tilbake til interpandemisk periode 
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I interpandemisk periode bør kommunen syte for at planverket er oppdatert, gjennomføre 
sesongvaksinering, delta på øvingar og skaffe seg oversikt over samfunnskritiske funksjonar. 
 
Pandemiplanlegging 
 
Influensapandemi 
Veileder i kontinuitetsplanlegging 
Håndbok for kommuneoverlegen 
 

5.2.3.2 Anna dråpesmitte 

Andre infeksjonar som blir overført via dråpesmitte er som oftast lite alvorlege og vanlege 
luftvegsinfeksjonar. Sjeldnare kan det vere snakk om enkeltilfelle av meir alvorleg sjukdom 
som til dømes meningokokksjukdom. Dei siste åra har ein sett ein aukande førekomst av 
kikhoste, mest sannsynleg på grunn av redusert immunitet fordi vaksne som blei vaksinerte 
som born ikkje lenger er immune.  
Meningokokksjukdom (smittsam hjernehinnebetennelse) er ein infeksjon som er alvorleg og 
som førekjem relativt hyppig – oftast blant born og ungdom. Det er i dei aller fleste tilfella 
enkeltståande tilfelle. Ved fleire enn eitt tilfelle i eit område, kan det bli aktuelt med 
omfattande tiltak med vaksinering, førebyggande antibiotikabehandling og restriksjonar på 
aktivitetar.  
 
Legionella kan manifestere seg med to ulike sjukdomsbilde, legionærsjukdom og 
pontiacfeber. Det har vore ein del utbrot av denne sjukdommen i Norge, men ikkje i vårt 
område. Ved mistanke om utbrot av legionella bør ein kontakte folkehelseinstituttet for råd og 
rettleiing. Kartlegginga bør skje i samarbeid med dei som driv med miljøretta helsevern i 
kommunen. 
 
 
Meningokokksjukdom 
 
Legionellose 

 

5.2.4 Inokulasjonssmitte  
Smitten skjer her ved at smittestoffet kjem direkte inn i kroppen gjennom skada hud eller 
slimhinner. Slik smitte førekjem særleg ved bruk av forureina kanylar hjå intravenøse 
stoffmisbrukarar eller ved uhell hjå helsearbeidarar (HIV, hep.B og C), men også ved 
forureina sår (tetanus), bitt (rabies) eller seksuell kontakt.  Det er relativt lite av slik smitte i 
vårt område, men dette kan endre seg ved endra befolkningssamansetting. Ved enkelttilfelle 
får pasientar informasjon og behandling hjå fastlegen. Om det skulle bli snakk om større 
utbrot må kommuneoverlegen inn i arbeidet for å kartlegge og drive førebyggande arbeid 
(vaksiner og informasjon). 

5.2.5 Seksuelt overførbar sjukdom  
Dette er i praksis stort sett berre klamydia. Andre sjukdommar som gonoré, syfilis og hiv er 
sjeldne. Det viktigaste ved klamydia er aktiv smitteoppsporing utført av den legen som 
diagnostiserer sjukdom. Informasjons- og smitteoppsporingsarbeidet må intensiverast med 
hjelp frå kommuneoverlege og helsesøstrer om omfanget av klamydia aukar i periodar.  

https://www.helsedirektoratet.no/faglige-rad/pandemiplanlegging
https://www.fhi.no/sv/influensa/influensapandemier/
https://www.dsb.no/globalassets/dokumenter/veiledere-handboker-og-informasjonsmateriell/tema/pandemiveileder_2020.pdf
https://www.fhi.no/nettpub/overvaking-vurdering-og-handtering-av-covid-19-epidemien-i-kommunen/
https://www.fhi.no/sv/smittsomme-sykdommer/hjernehinnebetennelse/
https://www.fhi.no/sv/smittsomme-sykdommer/hjernehinnebetennelse/
https://www.fhi.no/nettpub/smittevernveilederen/sykdommer-a-a/legionellose/
https://www.fhi.no/nettpub/smittevernveilederen/sykdommer-a-a/legionellose/
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5.3 Antibiotikaresistens 
Antibiotikaresistens er eit aukande problem internasjonalt. Sjølv om ein til no har hatt ein god 
situasjon for dette i Norge, må vi stadig ha fokus på dette for å unngå at det skal bli eit stort 
problem. Generelt vil ein oppfordre alle fastlegane, legevaktslegane og sjukeheimslegane til å 
bruke Nasjonale retningslinjer for antibiotikabruk i primærhelsetenesta. Målet med 
smitteverntiltak mot resistente bakteriar er at bakteriar med særleg utfordrande 
resistensmønster ikkje skal etablere seg og bli endemiske ved norske sjukehus og kommunale 
helseinstitusjonar. Aktuelle mikrobar er MRSA og VRE. 

 

Nasjonale retningslinjer for antibiotikabruk i primærhelsetjenesten 

MRSA 

VRE 

http://www.antibiotikaiallmennpraksis.no/
https://www.fhi.no/sv/antibiotikaresistens/generelt-om-mrsa/
https://www.fhi.no/nettpub/smittevernveilederen/sykdommer-a-a/enterokokkinfeksjon-inkl.-vankomyci/
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6 Vedlegg  
6.1 Huskeliste for kommuneoverlegen 
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6.2 Kontaktliste 

6.2.1 Interne 
Funksjon/organisasjon Namn Telefon 
Kommuneoverlege Inger Lise Kaldhol 984 77 079 

Smittevernlege 

 

Bent Ingebrigtsen 

Olav-Andre Myklebust 

976 66 520 

476 39 425 

Kommunalsjef helse og 
omsorg 

Svein Berg Rusten 918 68 329 

Avdelingsleiar sjukeheim Ann-Sølvi Heltne 911 44 863 

Avdelingsleiar heimetenesta Astrid Dimmen 957 70 524 

Leiar helsestasjonen Toril Høydal 917 69 920 

Avdelingsleiar vatn og avløp Lars Fjærvold  

Teknisk vakt  901 78 008 

 

6.2.2 Eksterne 
Funksjon/organisasjon Namn Telefon 
Folkehelseinstituttet Smittevernvakta 21 07 70 00 / 21 07 63 48 

Mattilsynet  

Avdelingssjef Kristin Ness 

22 40 00 00 

22 77 85 37 / 97 00 50 03 

 

Politiet  

Volda og Ørsta 
lensmannskontor 

02800 

70 11 87 00 

Fylkesmannen Fylkeslege 

 

71 25 85 92 

Volda sjukehus Tbc koordinator 

Hildegunn Rosnes 

70 05 83 05 

 

6.3 Fordelingsliste 
 
Fylgjande personar / instansar skal ha ein kopi av planen no og ved oppdateringar:  
 
Smittevernlege 
Fastlegane  
Sjukeheimslege 
Interkommunal legevakt 
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Helsestasjonen 
Kommunalsjef helse og omsorg 
Avdelingsleiar vatn og avløp  
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6.4 Tiltakskort ved pandemi 
 

Mål for arbeidet: 
 Førebygge smittespreiing og redusere sjukdom og død 
 Behandle og pleie sjuke og døyande heime og i kommunale helseinstitusjonar 
 Oppretthalde naudsynte samfunnsfunksjonar innan for sektorane i kommunen til trass 

for stort sjukefråver 
 Gi kunnskapsbasert og samordna informasjon til innbyggjarane, massemedia, andre 

sektorar, regionale og sentrale myndigheiter 
 
 

 
Prepandemisk periode 
Oppgåve Tiltak Ansvarleg 
Beredskap Identifiser ressursbehov og sette i 

verk førebuingar: 
 Verneutstyr 

Sjekk lagerstatus og gjer 
eventuelt innkjøp 

 Medisinar 
Sjekk lagerstatus og gjer 
eventuelt innkjøp 

 Ekstra lokale 
Kva kan takast i bruk om 
det blir behov? 
(Både til pleie og 
legevakt) 

 Personell 
Inngå avtalar med private 
og frivillige som kan 
hjelpe til 

 
 

Kriseleiing 

Planlegge vaksinering Finn koordinator for vaksiner 
 
Få oversikt over tal på menneske i 
prioriterte målgrupper for 
vaksiner. Sende inn 
prioriteringsliste  til 
fylkesmannen 
Informer FHI om 
leveringsadresse for vaksiner 
 
Varsle vaksinatørar og frivillige 
 

Kommunedirektør 
 
Kommuneoverlege/ 
Koordinator 
 
 
 
Koordinator 
 
Koordinator 
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Gi opplæring til personell som 
skal utføre vaksinasjonsarbeidet. 
 
 
Finn eigna lokale-tilkomst og 
parkering, køsystem, lokal 
koordinator, merking av personell 
 

Hugs kjølig oppbevaring, 
adrenalin-beredskap  og 
eingongsutstyr. Legge til rette for 
registrering i SYSVAC 

 

 
Koordinator 
 
 
 
Koordinator 

Opplæring Gi opplæring til tilsette om 
førebygging av smitte 

Avdelingsleiarar 

Informasjon Til helsepersonell 
Planar for handtering 
 
Til innbyggjarane 
Informasjon både om eventuell 
vaksinering, førebyggande råd og 
kva ein skal gjere om ein blir sjuk 
 
Kontinuerleg oppdatering på 
heimesider og via lokale media 

Avdelingsleiarar i Helse og 
omsorg 
 
 
Kriseleiing/kommueoverlege 
 
 
 
 
Informasjonsmedarbeidar 

Kontinuitetsplanlegging Identifiser kritiske funksjonar 
 
Minstebemanning og prioritering 
 
Kompetansebehov 
 
Identifiser kritiske brukarar 
 
Sett i verk tiltak etter vurdering: 
ekstra hygienetiltak, heimekontor, 
stenging 

Kriseleiing 

 
Pandemisk periode 

Oppgåve Tiltak Ansvarleg 

Oppstart og 
koordinering 

Etablere kriseleiing 
 
Følge med på og set eventuelt i verk tiltak 
for å halde på kontinuiteten 

Ordførar/ kommunedirektør 
Kriseleiing 
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Sett i verk tiltak etter vurdering: ekstra 
hygienetiltak, heimekontor, stenging 
 
Sikre beredskap av kommuneoverlege 

 

Samhandling Opprett kontakt med regional og lokalt 
helseføretak 

Kommuneoverlege 

Diagnostikk 
og 
behandling 

Avklar rollefordeling mellom 
fastlegekontor, legevakt og lokalt sjukehus 
 
Vurder omdisponering av lokale for 
handsaming av fleire sjuke i kommunen 

Kommuneoverlege 
 
 

Informasjon Til helsepersonell 
Om endra rutinar og arbeidsmåtar 
 
Til andre tilsette i kommunen 
Om endra rutinar og arbeidsmåtar 
 
Til innbyggjarane 
Informasjon om status, førebyggande råd, 
kva ein skal gjere om ein blir sjuk og om 
eventuell vaksinering 
 
Kontinuerleg oppdatering på heimesider og 
via lokale media 

Avdelingsleiarar i Helse og 
omsorg 
 
Kriseleiing/ 
kommunalsjefar/personalavd. 

Gjennomføre 
vaksinasjon 

Når dato for levering av vaksiner blir kjent: 
 Sette tidspunkt 

 Innkalle personell 

 Innkalle til vaksinasjon  
 
Vaksinering: 
Mottak av innbyggarar     
Utlevering av informasjonsmateriell  
Registrering av personidentitet   
Lege tilgjengeleg   
Vaksinering   
Overvåking etter vaksinering   
Registrere vaksinasjon i SYSVAK. 
Rapporter om vaksinasjonsdekning 
Rapporter om uønska alvorlege hendingar 

Koordinator  
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Amfi og oppgradering Volda samfunnshus 
 
Samandrag: 
 
Ein har innhenta erfaringar og grunnlag for kinodrift nasjonalt og regionalt. Det 
kjem her fram at interessa for kino ikkje har minka i dei seinare år, men at kvalitet 
på utstyret og stolane sin komfort og plassering er avgjerande for at folk skal nytte 
seg at kinotilbodet. Kinosjefen sine vurderingar er at det bør etablerast fast amfi i 
kinosalen som kan nyttast til kino og andre framsyningar og til møte, seminar og 
andre tilstelningar der det er naturleg med publikum i amfi. Ei slik investering vil 
kunne auke bruken av kinotilbodet i så stor grad at det løner seg på sikt. 
 
Vidare legg ein fram eit behov der ein brukar heile budsjettet på 2 mill. kroner. Det 
vil kome andre kostnader i tillegg. Omfanget av oppgradringar må derfor justerast 
under innkjøpsprosess, slik at det vert sikra at endeleg kostnad held seg innanfor 
tildelte rammer. Den vesentlige spørsmålet som kommunen må ta stilling til er 
derfor at fast amfi medfører ei vesentleg endring i fleksibilitet når det gjeld ulik 
aktivitet i salen. 
 
Ein gjer merksam på det er ikkje innhenta uttale frå eldreråd, råd for personar med 
funksjonsnedsetting og ungdomsråd. Det bør derfor leggast inn ein føresetnad om 
prosess som tek med seg innspel før fysisk gjennomføring av tiltak i kinosalen. 
 
 
 

 
Råd for likestilling av menneske med nedsett funksjonsevne 07.09.2020: 
 
Behandling: 
 
 
FUNK- 13/20 Vedtak: 
Teke til vitende i Funk 07.09.20. 



 
 
 
 
 
 

 
Eldreråd 07.09.2020: 
 
Behandling: 
 
 
ELDRE- 10/20 Vedtak: 
Teke til vitende i Eldrerådet 07.09.20 
 
 
 
 
 
 

 
Formannskapet 18.06.2020: 
 
Behandling: 
 
Kommunalsjef for samfunnsutvikling Jarl Martin Møller orienterte. Kinosjef Kardis 
Hasfjord møtte. 
 
 
Røysing (9 røysteføre) 
Tilrådinga frå administrasjonen fekk 7 røyster og vart vedteken, Roald Espset og 
Benedikte Holmberg røysta mot. 
 
 
 
FSK- 131/20 Vedtak: 
 
Volda kommunestyre ber administrasjonen om å planlegge, og gjennomføre, 
utbetringar på Volda samfunnshus. Intensjonen med tiltaka er å betre det 
økonomiske driftsgrunnlaget for Volda filmteater, og skal gjennomførast innanfor 
budsjettramma på 2 mill. kroner. Utbetringane skal i den grad det er økonomisk 
dekning omfatte nye kinostolar i fast amfi, tiltak for å betre kinolyden, nye 
oversiktskamera med tilhøyrande utstyr, og ombygging av kinokiosken for høve til 
sjølvbetening. 
 
 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre ber administrasjonen om å planlegge, og gjennomføre, 



utbetringar på Volda samfunnshus. Intensjonen med tiltaka er å betre det 
økonomiske driftsgrunnlaget for Volda filmteater, og skal gjennomførast innanfor 
budsjettramma på 2 mill. kroner. Utbetringane skal i den grad det er økonomisk 
dekning omfatte nye kinostolar i fast amfi, tiltak for å betre kinolyden, nye 
oversiktskamera med tilhøyrande utstyr, og ombygging av kinokiosken for høve til 
sjølvbetening. 
 
 
 
 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Råd for likestilling av menneske med nedsett funksjonsevne - 
07.09.2020 - 13/20 
Teke til vitende i Funk 07.09.20. 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
  



Saksopplysningar: 
Volda kommunestyre har sett av inntil 2 millionar kroner på budsjettet for 2020 til 
nytt amfi og oppgradering av Volda samfunnshus med tanke på vidare kinodrift og 
kulturaktivitetar, og ba om eiga sak på dette i løpet av 1. halvår 2020. Bakgrunnen 
for budsjettløyvinga er den økonomiske situasjonen for kinoen, med stadig større 
nedgang i selde billettar, og aukande negative resultat. 
 
Kinosalen på Volda samfunnshus har i dag eit eldre teleskopamfi med 209 enkle 
stolar i ullstoff og porolon. Amfiet kunne tidlegare rullast inn for å frigjere golvet. 
Denne funksjonen vart låst i 2018 grunna teknisk slitasje. Bakerste rad vart også 
stengt og netting hengt opp på gelendera, for at små barn ikkje skal ramle ned.  
 
Det er vurdert om det er mogleg å reparere amfiet. Ein har funne at det ikkje let seg 
gjere på grunn av manglande tilgang på deler og at konstruksjonen ikkje oppfyller 
lovpålagde krav. 
 
Ei avgjerande problemstillinga er om ein skal prioritere bruk av dansegolvet i 
kinosalen, eller om ein skal ha ambisjonar om å få ein kinosal som kan konkurrere 
med kinoane i nabokommunane. Eit fast amfi med kinostolar vil harmonere meir 
med publikum sine forventingar til ein moderne kino, og føre til ei auke i besøket. 
Eit køyrbart teleskopamfi, med enklare tribunestolar, er meir hensiktsmessig i salar 
som treng golvplass, til dømes til store konsertar, dansearrangement, messer eller 
idrettsarrangement. Ein slik sal får vi på Campus Arena. Festsalen på Volda vgs. 
og Fosnavåg konserthus er andre døme på salar med teleskopamfi, og dei har valt 
dei dyraste variantane av tribunestolar. (Sjå bilete i vedlegg 2.) Tribunestolar anno 
2020 er betre enn dei stolane som står i amfiet på samfunnshuset i dag, men 
tjukkelsen og komforten kan ikkje måle seg med reclinerar/kinostolar. 
 
Skal ein kino vere konkurransedyktig i dag, ventar publikum at han er moderne 
utstyrt. Kinostolar har siste åra vorte meir og meir like godstolane dei fleste sit i når 
dei ser TV heime. Etter kvart er det denne standarden folk ventar når dei går på 
kino.  
 
Store kinokjeder som Odeon og Nordisk Film fornyar kontinuerleg sine salar med 
stadig betre stolar. Trenden har også kome til Søre Sunnmøre. Sjøborg kino bytta 
ut sine kinostolar frå 2007 med reclinerar i 2019, og Fosnavåg kino har sine 
luksusstolar frå 2014. Ørsta kino kjøpte nye stolar i 2017, men prioriterte ein 
enklare stol og mindre beinplass, for å få mange nok seter til å bli godkjent av 
Riksteateret.  
 
Sidan kinostolar og spesielt reclinerar krev meir plass enn tribunestolar, vil ein 
kinosal ha færre seter enn ein konsertsal med same areal. Sjøborg kino og 
Fosnavåg kino har salar på 120 seter. I Ørsta har kultursalen 302 seter, og 
dansegolv i flatsalen ved sidan av.  
 
Snittbesøket på ei kinoframsyning på Sunnmøre vil normalt ligge på 20-35 
personar. Ved populære filmar er det meir lønsamt å køyre fleire framsyningar, mot 
å ha ein sal med 200 seter der 90% av seta oftast står ubrukte. 
 
Nye moderne kinostolar har vist seg å vere ein viktig faktor. Løvenvold kino kan 
vere eit bevis på dette der han ligg i eit av dei mest sjarmerande kinolokala i Noreg, 
i eit jugendbygg midt i byen Ålesund. Publikum uteblir, sjølv om Løvenvold viser dei 



same filmane som Odeon Moa, berre til ein rimelegare billettpris. Drivaren Nordisk 
film ynskjer å legge ned drifta, men er bundne av ei kontrakt med Ålesund 
kommune. Når kontrakta går ut må kommunen ta rekninga for å drive kinoen, eller 
mest sannsynleg legge ned. Grunnen til at folk frå Ålesund sentrum og ytre budel 
heller reiser til Odeon Moa, i staden for å stanse på Løvenvold, har mest truleg 
med komfort og moderne utstyr å gjere. 
 
Publikumstal 
Kinobesøket i Noreg var omlag like høgt 2010-2019, som i 2000-2009. Trenden 
viser at kino ikkje er eit utdøyande kulturtilbod. Tabellen under viser utviklinga i 
kinomarkedet frå 1985 til 2019: 
 

 
 



 
 
Utanlandske selskap som Odeon har siste åra investert i moderne kinoar i til 
dømes Ålesund, Oslo, Bergen og Sandnes, noko som bekreftar trenden. 
Tommelfingerregelen er at det skal kunne vere lønsamt å drive ein kinosal pr. 10 
000 innbyggarar. Dei fire kommunane som har kino på Søre Sunnmøre har i 2020 
eit folketal på knappe 40 000.  
 
Legg vi til studenttalet i Volda, halve Sande kommune og heile Hareid, tel kinoriket 
på Søre Sunnmøre om lag 50 000 innbyggarar. Frå 2003-2010 låg det samla 
besøket her pr. år i snitt på vel 50 000. Etter digitaliseringsrevolusjonen i 
kinobransjen i 2001, og fram til 2019, er dette talet 65% høgare med 83 000 
besøkande i snitt pr. år. Hadde dei fire kinoane delt broderleg på besøket, hadde 
det vorte vel 20 000 besøkande på kvar. Deler vi besøket på det samla folketalet 
og gongar med folketalet i Volda, ser vi at Volda kan ha publikumsgrunnlag for 20 
000 kinogjestar årleg.  
 
Ein realistisk ambisjon er å doble billettsalet frå 2019 til 100-års-jubileumet i 2022. 
Det er tvilsamt at nye tribunestolar og teleskopamfi vil vere den motoren kinoen 
treng for å auke billettsalet opp mot 20 000 selde billettar pr. år. (For oversikt over 
besøkstal på kinoane på Søre Sunnmøre, sjå vedlegg 4.) (For uttale om val av 
stolar Film & kino, sjå vedlegg 5.) 
 
 
 



 
 
 
 
 
 



 
Under tek vi med uttale og statistikk frå Jørgen Steinsland som omhandlar 
erfaringar med bytte til meir komfortable stolar: 
 
Uttale frå Jørgen Steinsland, bransjeorganisasjonen Film & kino, på spørsmål om 
gode råd for oppgradering av kinosalar og om val av stolar og amfi: 

Alle saler bør bygges etter primærformålet slik at det blir optimalt for akkurat dette, 
så får heller sekundærdrift leve med det. Kompromisser blir sjeldent vellykket.  
  
Når det gjelder recliners, både elektriske og manuelle, er jo fysikken åpenbar. 
Lerretet er statisk og flytter seg ikke, mens amfiet øker i høyde rad for rad. Behovet 
for graden av tilbakelent rygg avtar for hver rad, der det største behovet er på 
første rad. Nettopp fleksibiliteten med å ha en manuell eller elektrisk recliner der 
man kan individuelt sette sin egen ryggvinkel alt etter som hvilke rad man sitter på 
vil markant øke totalopplevelsen/komforten med å se en film.  
  
Det er åpenbart at komfort/filmopplevelse på de første radene ikke vil være det 
samme som på de bakerste radene med en teleskoptribune. Sittekomfort og 
ergonomi på en recliner vs. en stol på en teleskopamfi kan ikke sammenliknes. Det 
er som natt og dag. Man er rett og slett ikke på kino i en teleskoptribune. 
  
Legger ved en foil fra et foredrag hos kinokjeden AMC (som eier Odeon) som viser 
vekst etter at kinoene satte inn recliners. 
 

 
 
 
Økonomi  
Statistisk sett er her publikumsgrunnlag for kinodrift i Volda. Likevel ser vi at kinoen 



dei siste åra har vorte ei for stor økonomisk bør for kommunen. Det toppa seg i 
2018 med ein kostnad på 730 000 kr. Deler vi dette på talet på selde billettar så 
finn vi at kommunen subsidierte kvart kinobesøk med 70 kr, i tillegg til å koste hus, 
straum og reinhald. 
 
I 2019 vart det gjort grep for å betre økonomien mellom anna med å redusere 
arbeidstida til dei tilsette, redusere talet på filmar som vart vist og talet på 
framsyningar. Kostnaden for kommunen i 2019 enda på kr. 527 000,- Til 
samanlikning kosta kinoen i Ørsta kommunen kr. 508 528. Dei selde rett nok 10 
000 fleire billettar enn Volda, men også 10 000 færre enn det som var målsettinga 
deira då dei i 2017 renoverte kinosalen. Det er sannsynleg at feil val av stolar og 
trong beinplass er grunnen til at billettsalet gjekk ned etter renoveringa. Dette viser 
igjen kor viktig stolar og komfort er for kinopublikummet. 
 
Kulturaktivitet og bruk av kinosalen 
Volda samfunnhus er i tillegg til å vere kino, brukt som møte-, øvings- og trim-
lokale. For utan om kino er salen i første etasje mest brukt, med kinosalen som 
reservelokale. Kinosalen er kjekk å ha om kommunen skal halde personalseminar 
eller folkemøter. Ved siste val kom det svært få på folkemøtet i kinosalen, og dei 
siste folkemøta har halde til i salen i første etasje. 
 
Dansegolvet på samfunnshuset var påkosta og sagt å vere Sunnmøres beste 
dansegolv, då det var nytt i 1956. Aktiviteten med dans på lokalet har diverre 
forsvunne, og siste åra har det berre vore Ungdomslaget sin nyttårsdans som har 
nytt godt av dansegolvet. Etter at amfiet vart låst i 2018, har Ungdomslaget 
arrangert dansen i andre lokale, men ynskjer helst å ha den tradisjonsrike 
nyttårsdansen i kinosalen, slik dei har hatt i alle år.  
 
Tidlegare har også den årlege loppemarknaden til Raude Kross halde til på 
samfunnshuset. Dette har dei siste åra funne andre og større lokale. Det var også 
ei tid tradisjon med frilynd julefest i kinosalen og  folkefest på 17. mai, men det er 
mange år sidan sist. 
 
I si tid var kinosalen eit flott bryllaupslokale, men sidan salen i første etasje er 
trivelegare, har han vorte oftare nytta til dans og selskap. Volda folketeater som 
driv dramaskule for barn, øvde i mange år i kinosalen, men også dei brukar salen i 
1. etasje no. Kinosalen har siste åra vore forsømd og lite brukt til anna enn kino. 
 
To gongar i året held filmfestivalane Dokfilm og Animation Volda 
festivalarrangement og filmvisningar på samfunnshuset og Rokken. Det er 
sannsynleg at filmfestivalane ville sette pris på ein kinosal meir berekna på 
filmframsyning, og ei oppgradering gjer at vi får behalde festivalane i framtida. 
 
Innkjøpskostnadar 
Eit teleskopamfi vil vere dyrare i innkjøp enn å bygge eit fast amfi og kjøpe 
reclinerar.  Vurderinga er at bruken av golvet ikkje vil rettferdiggjere den ekstra 
kostnaden, både i investering, men også i drift kvart år.  
 
For eit teleskopamfi med 202 stolar har vi fått opplyst prisar frå to leverandørar, på 
kr. 1 717 000 og 1 920 000,- Dette er stolar av same type eller liknande som Volda 
vgs. har kjøpt til sitt auditorium, og som er i konsertsalen i Fosnavåg. (sjå vedlegg) 
Prisen er eks. mva. med frakt og ferdig montert. I tillegg kjem kostnaden til riving 



og renovasjon av det gamle amfiet. 
Prisar på kinostolar av reclinertypen med nedleggbar rygg og fotstøtte kan variere 
frå kr. 5000 – 50 000. Sjøborg kino fornya sin sal i 2019, og kjøpte 120 seter inkl. 6 
doble sofaer for kr. 780.000,- Dette er stolar i ullstoff. Eit noko dyrare alternativ i 
kunstskinn kan vere verdt å vurdere. Mange kinoar har ulike typar stolar i same sal, 
til dømes ei eller to rader med meir eksklusive stolar, som folk betalar meir for å 
sitte i.  
 
Det er fordyrande å drive kino med kiosk og sal i forskjellige etasjar. Med nye 
kamera strategisk plassert, kan éin medarbeidar halde oversikt frå kinokiosken. 
Datatilsynet har reglar for slik overvaking, den er ikkje søknadspliktig, men ein kan 
få tilsyn. Dei fleste moderne kinoar har slikt utstyr. 
 
Kinosjefen har undersøkt prisnivået på aktuelt utstyr og legg fram fylgjande tal: 
Bygging av fast amfi i tre                                                  kr.    300 000,- 
Innkjøp av reclinarar (stolar)                                                  kr. 1 200 000,- 
Kamera 3 stk, skjerm og utstyr                                        kr.      20 000,- 
Ombygging til sjølvbetjening i kiosk                                        kr.    300 000,- 
Ny sjølvbetjeningskasse med bankterminal          :                        kr.      30 000,- 
Akustikkdempande tekstil og renovering av høgtalarar          kr.    150 000,- 
Sum kr. 2 mill. 
 
I fylgje kinosjefen vil investeringa i reclinerar, og oppgraderinga av kinosalen og 
kinokiosken, gi Volda filmteater føresetnadar for ei sunn økonomisk drift i åra 
framover. Kinosjefen i Volda har konferert med kollegaane på Søre Sunnmøre, og 
kinosjefen i Fosnavåg meinte at Volda burde klare meir enn ei dobling til 18 000 
selde billettar pr. år. Det vil vere realistisk å redusere budsjettet for 2022 til 
ytterlegare 2-300 000 kr. 
 
I samband med planar om ombygging og tilbygging av samfunnshuset vart det 
utarbeidd ei tilstandsanalyse for eksisterande bygning. Tilstandsanalysen avdekte 
at takkonstruksjonen over sjølve kinosalen har ei statisk uheldig utforming og at 
søyler i yttervegg viste teikn på deformasjon av same årsak. Etter dette er 
belastninga på taket vurdert gjennom datasimulering utført av ART arkitekter AS. 
Sjølv om takkonstruksjonen har stått slik i mange tiår, finn ein gjennom simulering 
at det er for mange ukjende faktorar og at ein ikkje kan dokumentere tilstrekkeleg 
styrke etter dagens krav. Takkonstruksjonen kan derfor ikkje friskmeldast etter 
dagens krav til snø- og vindlast. 
 
Ved ei eventuell ombygging og tilbygging kan ein finne tiltak som gir tilstrekkeleg 
konstruksjonsstyrke. Dersom det ikkje vert gjennomført slike tiltak må tilstanden 
overvakast for å fange opp eventuelle teikn på endring. Ein kan derfor ikkje legge til 
grunn at ei investering i kinosalen har same levetid som i eit nybygg. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
 
I tillegg til kostnadane over vil det kome kostnader med sjølve innkjøpsprosessen 
og kommunen sine kostnader med oppfølging av bygge- og monteringsarbeidet. Ut 
frå erfaring vil det også for slike prosjekt kome uføresette kostnader. Endelege 
prisar har ein ikkje før det er gjennomført konkurranse. Ein må derfor føresette eit 
behov for å tilpasse prosjektet for å sikre at gjennomføring vert innanfor dei tildelte 



rammene. Kommunedirektøren vil i si tilråding derfor føresette eit krav om slik 
tilpasning. 
 
Kommunen har ein relativt liten «storsal» i samfunnshuset. Denne salen kan ikkje 
erstatte ein kultursal av dagens standard. Det vi kan få er ein populær kinosal som 
kan brukast til mange andre føremål, både sceneunderhaldning, seminar og 
seremoniar. Dei aller fleste aktivitetane salen har vore brukt til dei siste åra, kan 
like gjerne bruke salen om der er fast amfi.  
 
Det kommunen taper er eit danselokale mange voldingar har gode minner frå. 
Behovet for slik bruk har likevel vorte mindre med åra og det er etablert andre bygg 
som har lokale som kan erstatte ein slik funskjon. 
 
For at kommunen skal kunne satse på kinodrift i Volda, også etter 100-
årsjubileumet i 2022, er kommunen avhengig av å oppgradere til ein moderne 
kinostandard. Planar for kulturhuset og kinoen i Ørsta i samband med bygging av 
ny vidaregåande skule vert mest truleg realisert om ikkje altfor mange år. Har 
Volda filmteater innan den tid ikkje fått betre fotfeste og konkurranseevne, er det 
sannsynleg at det økonomiske grunnlaget for kinodrift i Volda ikkje vil vere der. 
 
Saka burde ha vore sendt til ordinær uttale til brukarråda (eldrerådet og 
ungdomsrådet) før avgjerd. Dette har ikkje vore mogleg dersom saka skal 
avgjerast før ferien. Kommunestyret må ta stilling til om ein vil handsame saka før 
ferien eller etter at ein har fått inn uttale frå desse brukarråda. Det er planlagt å 
legge fram saka og be om uttale frå ungdomslag og ungdomsråd før handsaming i 
kommunestyre. 
 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Kinosjef 
Ungdomslaget 
Ungdomsrådet 
Eldrerådet 
FUNK 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Parkering mediebygget - avtale mellom Statsbygg AS og Volda komune. 
 
Samandrag: 
I samband med bygging av mediebygget på høgskuleområdet skal Statsbygg 
opparbeide 79 parkeringplassar på høgskuleområdet. 
 
Volda kommune som eigar av parkeringskjellaren i Campus Arena AS og 
Statsbygg har forhandla fram ein avtale om at Statsbygg delfinansierer 
parkeringsplassane  i parkeringskjellaren mot at desse plassane inngår i  det totale 
tal på parkeringsplassar på høgskuleområdet. 
 
Kommunedirektøren vil tilrå at avtalen vert godkjent. 
 

 
Formannskapet 09.06.2020: 
 
Behandling: 
 
Kommunalsjef for samfunnsutvikling Jarl Martin Møller svara på spørsmål frå 
formannskapet.  
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå administrasjonen fekk 7 røyster og vart vedteken, 2 røysta mot (Dan 
Helge Bjørneset og Roald Espset).  
 
FSK- 124/20 Vedtak: 
 
Volda kommune godkjenner vedlagde avtale mellom  Statsbygg og Volda 
kommune der det m.a. går fram at Statsbygg delfinansierer parkeringsplassane  i 
parkeringskjellaren mot at desse plassane inngår i  det totale tal på 
parkeringsplassar på høgskuleområdet. 
 
Summen i pkt. 2 i avtalen skal vere innbetalt til Volda kommune  før midlertidig 
bruksløyve og/eller ferdigattest på bygget vert gitt. 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 



Volda kommune godkjenner vedlagde avtale mellom  Statsbygg og Volda 
kommune der det m.a. går fram at Statsbygg delfinansierer parkeringsplassane  i 
parkeringskjellaren mot at desse plassane inngår i  det totale tal på 
parkeringsplassar på høgskuleområdet. 
 
Summen i pkt. 2 i avtalen skal vere innbetalt til Volda kommune  før midlertidig 
bruksløyve og/eller ferdigattest på bygget vert gitt. 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Avtale mellom Statsbygg AS og Volda kommune vedkomade bruk av parkeringskjellaren i 
Volda Campus Arena. 

 
Saksopplysningar: 
 
I samband med bygging av mediebygget på høgskuleområdet skal Statsbygg 
opparbeide 79 parkeringplassar på høgskuleområdet. 
 
Det har vore eit ynskje både frå statsbygg, høgskulen og Volda kommune at ein så 
langt råd er hindrar nedbygging av uteareal/grøntområde ved høgskulen til 
parkeringsplassar. 
 
Volda kommune som eigar av parkeringskjellaren i Campus Arena AS og 
Statsbygg har med bakgrunn i ovannemnde forhandla fram ein avtale om at 
Statsbygg delfinansierer parkeringsplassane  i parkeringskjellaren mot at desse 
plassane inngår i  det totale tal på parkeringsplassar på høgskuleområdet. 
 
Avtalen går ut på at Volda kommune som grunneigar ikkje har noko å merke til at 
parkeringsplassane i parkeringskjellaren på Volda Campus Arena inngår i det 
totale tal parkeringsplassar i Høgskuleområdet. Parkeringskjellaren skal være ope 
for offentlig bruk, inkl. for høgskulen sine elevar, tilsette og besøkande  
 
Dersom det vert innført ordning med parkeringavgift på høgskuleområdet hindrar 
ikkje avtalen at plassane blir gjort om  til avgiftsparkeringsplassar. 
 
Vurdering og konklusjon: 
I samband med saka om kommunen si deltaking i Volda Campus Arena , PS-sak 45/19 
23.05.2019 gjorde kommunestyret vedtak om å løyse inn opsjon med full parkeringskjellar. 
Kommunestyret gjorde dette sjølv om ein på det tidspunktet ikkje oppnådde avtale med 
statsbygg om sal av parkeringsområdet (terasseområdet) ovanfor Statsøvingsskulen 
 
I saksutgreiinga frå administrasjonen til den saka går det m.a. fram : 
 

Full parkeringskjellar  
Når det gjeld utviding av parkeringskjellar så kan det vere fornuftig å ta denne 
kostnaden. Dette vil vere ei framtidsretta og forsvarleg løysing då dette er eit 
pressområde. Med både høgskule m/nytt mediebygg, idrettshall, symjehall m.m. så 
må ein forvente stor aktivitet i området. Parkeringskjellar vil også frigjere verdfullt 
uteareal. 

 
I realiteten oppnår ein det same talet parkeringsplassar totalt på høgskuleområdet med 
denne avtalen som ein søkte å få til ved sal av «terasseområdet».  I tillegg vil no Volda 
kommune framleis eige «terasseområdet» på høgskuleområdet. 
 
Eg ser den framforhandla avtalen som ein rinmeleg god avtale  både for Statsbygg og 
Volda kommune ved at ein både frigjer areal på høgskuleområdet til anna enn parkering, 
samstundes som kommunen får dekt deler av kostanden med parkeringskjellaren i 
Campus Arena. 
 
Med bakgrunn i det vil eg tilrå at avtalen vert godkjent og at innbetalinga av summen  skal 
vere gjort før midlertidig bruksløyve og/eller ferdigattest på bygget vert gitt. 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen 



Konsekvensar for folkehelsa: Ingen vesentlege.  
Miljøkonsekvensar: Ein unngår å bygge ned store deler av høgskuleområdet til 
parkeringsareal. 
Økonomiske konsekvensar: Volda kommune får dekt deler av kostnaden med 
parkeringskjellaren i Volda Campus Arena. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Statsbygg AS 
Høgskulen 
Volda kommune utviklingsavdelinga  
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



Avtale  

Mellom Volda kommune org. nr…………………………………….. 

Og 

Statsbygg org. nr …………………………………………………………. 

 

 

1. I samband med byggesaka om  Mediebygget på Høgskuleområdet  ligg der ein føresetnad om 

at Statsbygg skal opparbeide 79 parkeringsplassar i området.  

 

2. Volda kommune har i samband med utbygging av Volda Campus Arena bygd 100 nye 

parkeringsplassar i parkeringskjellaren. På vilkår om at Statsbygg delfinansierer desse 

plassane med kr. 4.000.000,-, har Volda kommune som grunneigar ikkje noko å merke til at 

desse plassane inngår i det totale tal parkeringsplassar i Høgskuleområdet.  

 

3. Parkeringskjellaren skal være ope for offentlig bruk, inkl. for Høgskulens elevar, tilsette og 

besøkande. Dette er ikkje til hinder for at plassane blir gjort om  til avgiftsparkeringsplassar 

dersom det vert innført slik ordning på høgskuleområdet.  

 

4. Dersom det i framtida blir stilt nye krav til parkering ved Høgskulen, til dømes i samband med 

eit nytt byggingstrinn, skal dei 79 plassane det er stilt krav til i byggjesaka reknas som 

disponible plassar ved berekning av nytt/utvida parkeringsbehov for høgskulen.  

 

5.  Denne avtalen er bindande for Statsbygg ved godkjent underskrift og for kommunen ved 

ordføraren si underskrift etter nødvendig politisk godkjenning.  

 

Statsbygg, Dato:        Volda kommune 

………………………………………………….      ordførar 

 



 

Volda kommune   
Vår referanse: 20/483 20/14204 
Saksbehandlar: Bente Engeseth 
Dato: 23.08.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
36/20 Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020 
157/20 Formannskapet 15.09.2020 
106/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Alkoholpolitisk handlingsplan for Volda kommune 2020-2024 
 
Samandrag: 
Alkoholpolitisk handlingsplan for Volda kommune 2020-2024 vert lagt fram til 
godkjenning etter at den har vore ute til offentleg ettersyn og høyring. Det har ikkje 
kome innspel til planen. Planen er utarbeidd i interkommunalt samarbeid. Det har 
vore eit uttalt mål at vår region har ein så lik løyvepolitikk som mogleg, utifrå omsynet 
til trafikktryggleik og like konkurransevilkår for næringa.  
 
Det har mellom anna vore eit mål å ha like sals- og skjenketider. Etter at planane 
har vore til handsaming i samarbeidskommunane på Søre Sunnmøre har fleire 
endra på skjenketidene. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve som går ut den 30. september 2020 får 
forlenga periode til 14. oktober 2020. Det vert lagt opp til at desse løyvehavarane 
får handsaming av søknadane om nye løyve i Tenesteutval for oppvekst og kultur 
den 14. oktober 2020. Dette for at dei nye løyva skal bli vetatt etter den nye 
alkoholpolitiske planen for 2020-20204. 
 
 

 
Formannskapet 15.09.2020: 
 
Behandling: 
Arild Iversen, foreslått av Sonja Håvik,  
Kommunedirektøren si tilråding: 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent slik den ligg føre. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020. 

 
Forlenga periode for eksisterande løyve, foreslått av Sølvi Dimmen, Senterpartiet 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 11. november 2020. 

 
Sakshandsamar Bente Engeseth svara på spørsmål frå formannskapet. 
 



Arild Iversen (Kfr) kom med slikt framlegg: 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent slik den ligg føre. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. september 
2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020. 
 
 
Ordføraren kom med slikt framlegg:  
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. september 
2020 får forlenga periode fram til 11. november 2020. 
 
Røysting (9 røysteføre): 
1 avsnitt i innstillinga frå tenesteutval for oppvekst og kultur vart samrøystes vedteke.  
 
Det vart røysta alternativ mellom framlegget frå ordføraren og andre avsnitt i 
innstillinga frå tenesteutvalet for oppvekst og kultur. Framlegget frå ordføraren vart 
samrøystes vedteke.  
 
3. avsnitt i innstillinga frå tenesteutval frå oppvekst og kultur fekk 8 røyster og vart 
vedteken, Arild Iversen røysta mot.  
 
Framlegget frå Arild Iversen fekk 1 røyst (Arild Iversen) og fall, 8 røysta mot.  
 
 
FSK- 157/20 Vedtak: 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent med vedtekne endring. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 11. november 2020. 
 
Kommunestyret ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 
 

 
Tenesteutval for oppvekst og kultur 02.09.2020: 
 
Behandling: 
Endring av opningstider for skjenketider, foreslått av Hjalmar Eiksund, Venstre 
Endring av opningstider for skjenketider. Forslag frå Hjalmar Eiksund, V. 

Tenesteutvalet ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 

 
Røysting: 
Eiksund sitt framlegg vart vedteke med åtte røyster. Ei stemme mot. (Straume) 
 
TOK- 36/20 Vedtak: 
 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent med vedtekne endring. 

Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020.  



 
Tenesteutvalet ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent slik den ligg føre. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020.  
 

 
Vedtak som innstilling frå Tenesteutval for oppvekst og kultur - 02.09.2020 - 36/20 
 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent med vedtekne endring. 

Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 14. oktober 2020.  
 
Tenesteutvalet ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 
 
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 15.09.2020 - 157/20 
Alkoholpolitisk handlingsplan vert godkjent med vedtekne endring. 
 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve i Volda kommune som går ut den 30. 
september 2020 får forlenga periode fram til 11. november 2020. 
 
Kommunestyret ber om at opningstidene blir endra slik at dei bli like med 
opningstidene som gjeld i Ørsta kommune. 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Alkoholpolitisk handlingsplan for Volda kommune 2020-2024 - til godkjenning 

 
Saksopplysningar: 
 
Etter alkohollova § 1-7 d har kommunen plikt til å utarbeide ein alkoholpolitisk 
handlingsplan. Alkohollova set rammer for korleis alkoholpolitikken skal forvaltast. 
Innanfor desse rammene er kommunane gitt eit stort ansvar og stor fridom til å 
utforme sin eigen lokale alkoholpolitikk.  
 
Det vert lagt opp til at alkoholpolitikken vert handsama som eigen plan, og at den 
heilskapelege tilnærminga til ruspolitikk vert ivareteke gjennom 
kommuneplanrevisjonen og oppfølging av kommuneplanen ved eigne temaplanar, 
handlingsprogram m.v. Denne planen  handlar altså berre om alkoholpolitikken og 
løyvepolitikken. 
 
Alkoholpolitisk handlingplan har vore handsama i Tenesteutval for oppvekst og 
kultur 29.01.20, i Formannskapet 04.02.20 og i Kommunestyret 13.02.20 der det 
vart vedtatt å sende den ut til offrentleg ettersyn og høyring. Det har ikkje kome 
innspel eller kommentarar til planen. 
 
Alkoholpolitisk handlingsplan er utarbeidd av ei interkommunal arbeidsgruppe med 
representantar frå Hareid, Herøy, Sande, Ulstein, Vanylven, Volda og Ørsta 
kommunar. Dette fordi det tidlegare har vore eit uttalt mål at vår region har ein så lik 
løyvepolitikk som mogleg, utifrå omsynet til trafikktryggleik og like konkurransevilkår for 
næringa.  
 
Det har mellom anna vore eit mål å ha like sals- og skjenketider. Etter at planane 
har vore til handsaming i dei andre kommunane har nokon endra skjenketidene 
som vart lagt fram. 
 
Hareid: 
Gruppe 1 og 2. Alle dagar. Kl. 11.00 – 02.00 inne. Fram til kl. 24.00 for uteareal. 
Gruppe 3 Alle dagar Kl. 13.00 – 24.00 både inne- og uteareal 
Måndag etter palmesøndag – 2.påskedag: 
Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 
Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00 

· Konsum av alkoholholdig drikke må slutte seinast 30 minutt etter at 
skjenketida har gått ut. 

· Konsum av alkoholhaldig drikk i uteareal skal slutte ved skjenketida sin slutt, 
alkoholhaldig drikke må då takast med inn i skjenkelokalet. 

· For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde og på stadar der 
naboar ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida innandørs. 

· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 
dagar. 

 
Herøy: 
Skjenketid alle dagar inne:  
Gruppe 1 og 2: 10.00-02.30.  
Gruppe 3: 13.00-02.00. 
Skjenketider alle dagar ute:  
Gruppe 1 og 2, kl. 10.00-02.00.  Gruppe 3: 13.00-02.00 



· Konsum av alkoholholdig drikke må opphøyre seinast 30 minutt etter at 

skjenketida har gått ut både inne og ute. 
· For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde og på stadar der 

naboar ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida 
innandørs. 

· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 
dagar. 

 
Sande: 
Normal skjenketid: 
Gruppe 1 og 2 Alle dagar Kl. 10.00 – 02.00 Både inne- og uteareal 
Gruppe 3 Alle dagar Kl. 13.00 – 02.00 Både inne- og uteareal 
Jul:  
2.juledag – 1. nyttårsdag 
Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 
Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00 
Påske: 
Måndag etter palmesøndag – 2.påskedag 
Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 
Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00 

· Konsum av alkoholholdig drikke må opphøyre seinast 30 minutt etter at 

skjenketida har gått ut. 
· Konsum av alkoholhaldig drikk i uteareal skal slutte ved skjenketida sin slutt, 

alkoholhaldig drikke må då takast med inn i skjenkelokalet. 
· Skjenkestaden skal sørgje for å ivareta støymessige omsyn til naboar ved 

servering ute jf. kapittel 2 i Sande kommune sine politivedtekter. 
· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 

dagar. 
 
Ulstein: 
Normal skjenketid for gruppe 1 og 2 frå kl. 11:00 - 02:00 alle dagar. Driftskonsept hotell 
får skjenke frå kl. 09.00. For utandørs skjenkeareal fram til kl. 01:00.   
Normal skjenketid for gruppe 3 frå kl. 13:00 - 02:00 alle dagar. For utandørs 
skjenkeareal fram til kl. 01:00.   
Festivaltelt (gruppe 1 og 2) får lik skjenketid som for utandørs skjenkeareal (kl.11:00- 
01:00 alle dagar).  
 
For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde, og på stadar der naboar 
ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida innandørs.  
 
Konsum av alkoholhaldig drikke må opphøyra seinast 30 minutt etter at skjenketida har 
gått ut. Dette gjeld ikkje for uteareal der alkoholhaldig drikke må takast med inn i 
skjenkelokalet ved skjenketida sin slutt.   
 
Vanylven: 
Gruppe 1 og 2:  



Søndag – torsdag: Kl. 11.00 – 01.00 inne. Fram til kl. 24.00 for uteareal. 
Fredag og laurdag: Kl. 11.00 – 02.00 inne. Fram til kl. 24.00 for uteareal. 
Gruppe 3:  
Alle dagar: Kl. 13.00 – 24.00 Både inne- og uteareal 
Jul: 
2.juledag – 1. nyttårsdag Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 Gruppe 3: Kl. 13.00 – 
24.00 
Påske: 
Måndag etter palmesøndag – 2.påskedag  
Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00 
 

· Konsum av alkoholhaldig drikke må opphøyre seinast 30 minutt etter at 
skjenketida har gått ut.  

· Konsum av alkoholhaldig drikk i uteareal skal slutte ved skjenketida si slutt, 
alkoholhaldig drikke må då takast med inn i skjenkelokalet.  

· For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde og på stadar der 
naboar ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida innandørs.  

· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 
dagar.  

 
 
Ørsta: 
Normal skjenketid for gruppe 1 og 2 
Søndag- torsdag til kl. 11:00-02:00 inne. Fram til kl 24.00 for uteareal. 
Fredag-laurdag kl 11.00-02.00 inne. Fram til kl 01.00 for uteareal. 
 
Normal skjenketid for gruppe 3 
Søndag – torsdag kl. 13:00-24:00 både inne- og uteareal. 
Fredag og laurdag kl 13.00-02.00. Fram til kl 01.00 for uteareal. 
 

· Konsum av alkoholholdig drikke må opphøyre seinast 30 minutt etter at 
skjenketida har gått ut.  

· Konsum av alkoholhaldig drikk i uteareal skal slutte ved skjenketida sin slutt, 
alkoholhaldig drikke må då takast med inn i skjenkelokalet.  

· For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde og på stadar der 
naboar ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida innandørs.    

· Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 
dagar. 

 
 
 
Forlenga periode for eksisterande sals- og skjenkeløyve 
Eksisterande sals- og skjenkeløyve som går ut den 30. september 2020 får 
forlenga periode til 14. oktober 2020 grunna forseinka sakshandsaming av planen. 
Det vert lagt opp til at desse løyvehavarane får handsaming av søknadane om nye 
løyve i Tenesteutval for oppvekst og kultur den 14. oktober 2020. Dette for at dei 
nye løyva skal bli vedtatt etter den nye alkoholpolitiske planen for Volda kommune 
2020-2024. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 



Framlegget til alkoholpoltitisk handlingsplan for Volda kommune 2020-2024 
inneber ein del endringar i høve tidlegare vedtekne planar. Det er særskilt 
endringar i skjenketidene som kan ha konsekvensar for både næringa og 
befolkninga. Etter at andre kommunar i samarbeidet har endra skjenketidene I sine 
vedtekne planar må ein vurdere om dette kan medføre skeive konkurransevilkår for 
næringa I Volda kommune.  

Gebyr for skjenkeløyve ved einskildhøve er oppjusetert. Dette kan ha 
konsekvensar for dei som skal ha arrangement der alkoholhaldig drikk er involvert. 
Det er set tak på 5 ambulerande løyve på same dag. Dette vil truleg ikkje få 
konsekvensar då det er lite truleg at ein får 5 søknader som gjeld same dagen i 
Volda kommune.  

Det er viktig for næringa å ikkje få opphald i drifta. Difor bør Volda kommune 
forlenge sals- og skjenkeløyve som går ut 30. september fram til ein kan gjere 
vedtak etter ny plan. Første moglegheit vert 14. oktober i møtet til Tenesteutval for 
oppvekst og kultur. Det er spesielt viktig å forlenge perioden for dei eksisterande 
løyva ettersom at det er på grunn av kommuneadministrasjonen at sakene ikkje 
har blitt handsama innan løyveperioden som er gitt.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen 
Konsekvensar for folkehelsa: 
Tilgang på alkohol kan føre til uønskt forbruk, med dei ulemper dette kan skape for 
den 
einskilde og samfunnet. Kontrollert sal og skjenking gjennom løyve til aktørar, som 
kan 
dokumentere kunnskap og haldningar til rusmiddel generelt og alkohol spesielt, er 
viktig med 
tanke på førebygging. Dette gjeld óg ikkje minst dei tiltak kommunen gjennom 
framlagd plan 
vil søkje å følgje opp. Viktig er også kvar einskild av oss si haldning til rusmiddel, 
gjennom å 
vere gode føredøme.  
 
Med bakgrunn i kommunen sitt ansvar i Folkehelselova er det naturleg at 
rusmiddelpolitisk handlingsplan vert vurdert i høve kommunen sin overordna 
helsepolitikk. 

   
Miljøkonsekvensar: 
Ingen 
Økonomiske konsekvensar: 
Ikkje vurdert i denne saka 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Ikkje aktuelt 
Konsekvensar for barn og unge: 
Det er viktig å sikre rusfrie soner slik at born og unge vert skjerma mot 
alkoholpåverking. Det er viktig at born og unge opplever arenaer der vaksne ikkje 
nyt alkohol 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 



 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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1 Formålet med planen  
 

Alkohol- og narkotikabruk er blant dei viktigaste risikofaktorane for helsetap og 

tidlig død i befolkinga. Alkohol er årsak til betydeleg meir helsemessige og sosiale 

problem i samfunnet enn narkotika. 

Tal og faktainformasjon frå Folkehelseinstituttet viser at:  

 Vi drikk i gjennomsnitt nesten 7 liter rein alkohol per år, rekna per innbyggjar 

over 15 år 

 Menn drikk oftare og i gjennomsnitt dobbelt så mykje alkohol som kvinner 

 Eldre drikk oftare, men mindre alkohol enn yngre 

 Vi drikk vesentleg mindre alkohol i Noreg enn i dei fleste europeiske land, 

rekna per innbyggjar på 15 år og over 

 Vel 12 prosent av tapte friske leveår i den voksne befolkninga (aldersgruppa 

under 65 år) i Noreg kan ha sin årsak i alkoholbruk  

 Rusmiddelrelaterte helseskadar er sosialt skeivdelt, og grupper med lågare 

utdanning og/eller dårlegare økonomi er meir utsette enn andre  

 Den sosiale ulikskapen i dødeligheit som vi ser i Noreg, kan til ein viss grad 

settast i samanheng med alkoholbruk. Tiltak som effektivt reduserer 

rusmiddelbruk i befolkninga, vil utifrå dette kunne  gi ein betydeleg 

folkehelsegevinst og medverke til redusert tap av helse der dette har opphav i 

sosiale ulikskapar 

Det er ein samanheng mellom det totale alkoholforbruket i befolkninga og andelen 

som har eit risikofylt alkoholbruk. Totalforbruket er difor ein god indikator på kor 

mange som har eit høgt alkoholinntak, og med det auka risiko for helseskader og 

sosiale utfordringar. 

Alkoholbruk kan vere ein medverkande faktor ved ulykker, vald, sjølvmordsåtferd, 

og skade på tredjepart. Døme på sistnemnde kan vere born som lid under 

alkoholbruken til foreldra, fosterskadar, offer for promillekøyring og valdsbruk. 

Alkoholbruk har også mange negative konsekvensar for arbeidslivet som til dømes 

auka sjukefråvær og tapt produktivitet. 

  

https://www.fhi.no/nettpub/hin/levevaner/alkohol-og-andre-rusmiddel--folkehe/
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Formålet til alkohollova er følgjande:  

§ 1-1.Lovens formål. 

Reguleringen av innførsel og omsetning av alkoholholdig drikk etter denne lov har 

som mål å begrense i størst mulig utstrekning de samfunnsmessige og individuelle 

skader som alkoholbruk kan innebære. Som et ledd i dette sikter loven på å begrense 

forbruket av alkoholholdige drikkevarer. 

Lova gir kommunane stor fridom til å utforme sin eigen alkoholpolitikk tilpassa 

lokale tilhøve. Lova opnar også for bruk av skjønn ved handsaming av søknad om 

løyve.  

Alkohollova § 1-7 d pålegg kommunen å utarbeide ein alkoholpolitisk 

handlingsplan. Denne fastset kommunen sin løyvepolitikk som skal gjennomføre 

alkohollova sitt formål; å redusere dei individuelle og samfunnsmessige skadene 

som alkoholbruk kan medføre. Effektive verkemiddel for å oppnå dette er å avgrense 

tilgangen på alkohol, ved til dømes regulering av sals- og skjenketider. Andre viktige 

tiltak er jamlege kontrollar med sals- og skjenkestadane, og raske reaksjonar ved brot 

på regelverket.  

Kommunen må også kurse løyvehavar og tilsette ved sals- og skjenkestadane for å 

sikre ei ansvarleg alkoholhandtering. 

Det er eit uttalt politisk ønske at kommunane i vår region har ein tilnærma lik 

løyvepolitikk, spesielt med omsyn til sals- og skjenketider, kontroll og handheving 

av regelverket. Dette på grunn av trafikktryggleik og likast mogleg 

konkurransevilkår for verksemdene.  

Saksbehandlarane i samarbeidskommunane bør ha jamnlege samarbeidsmøte for å 

drøfte ulike problemstillingar og sikre god samordning av praksis.  

Kommunen sin alkohol- og løyvepolitikk må sjåast i samanheng med kommunen 

sine overordna planverk for rusmiddelpolitikk og folkehelse. 

Sjå elles:  

Alkohollova                                                                         Alkoholforskrifta 

Helsedirektoratet sine kommentarar til alkohollova             Folkehelseinstituttet sine heimesider 

https://lovdata.no/dokument/NL/lov/1989-06-02-27?q=alkohollova
https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2005-06-08-538
https://www.helsedirektoratet.no/rundskriv/alkoholloven
https://www.fhi.no/nettpub/hin/levevaner/alkohol-og-andre-rusmiddel--folkehe/
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2. Gruppeinndeling alkoholholdig drikk 
 

Alkoholfri drikk Under 0,7 % 

Alkoholsvak drikk 0,7%- 2,5 % 

Gruppe 1 Over 2,5 % - høgast 4,7% 

Gruppe 2 Over 4,7 % - høgast 22 % 

Gruppe 3 Over 22 % - høgast 60 % 

 

3. Løyveperiode for sal- og skjenkestadane 

Løyveperioden er inntil 4 år og skal vare til 30. september året etter at nytt 

kommunestyre tiltrer.  

Vedtak vert gjort etter reglane i alkohollova med forskrifter, forvaltningslova, 

alkoholpolitisk handlingsplan og delegasjonsreglementet i kommunen.  

Kommunen kan bestemme at sal- og skjenkeløyve ikkje skal opphøyre, men gjelde 

vidare for ny periode med inntil fire år. Kommunen vil utarbeide eigne retningsliner 

for dette. 

4. Om skjenkeløyve  

Kommunen kan gi alminneleg skjenkeløyve, skjenkeløyve til einskildshøve og 

ambulerande løyve. 

4.1 Vanleg skjenkeløyve 

Kommunen har ikkje vedteke eit tak for talet på skjenkeløyve. Løyvet vert gitt med 

heimel i alkohollova og alkoholpolitisk plan.  

 

4.1.1 Konsept 

Det vert som hovudregel ikkje gitt vanleg løyve til: 

 Frisørsalongar/hudpleiesalongar/butikkar og liknanda konsept 

 Arrangement som er retta hovudsakleg inn mot barn og unge under 18 år. 

 Undervisningsbygg 

 Mosjon- og Idrettsarenaer 
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 Konditori 

 Galleri og utstillingar 

 Kulturbygg-  og bygg som vert nytta som grendehus 

 Kino  

 Campingplasser 

 Soner som elles vert rekna som rusfrie 

 Bensinstasjonar 

 Kioskar 

 

Det skal førast ein restrektiv line til nye konsept. 

 

4.1.2 Skjenketider 

 

 

 

 

Normal 

skjenketid 

 

 

Gruppe 1 og 2 

 

Søndag – torsdag: 

 

Kl. 11.00 – 01.00 inne.  

Fram til kl. 24.00 for uteareal. 

 

Fredag og laurdag 

Kl. 11.00 – 02.00 inne. 

Fram til kl. 24.00 for uteareal.  

 

Gruppe 3 Alle dagar Kl. 13.00 – 24.00 

både inne- og uteareal  

 

Jul 2. juledag t.o.m. 

1. nyttårsdag 

 Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 

Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00  

 

Påske Måndag etter 

palmesøndag t.o.m. 

2. påskedag 

 Gruppe 1 og 2: Kl. 11.00 – 02.00 

Gruppe 3: Kl. 13.00 – 24.00  
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 Konsum av alkoholholdig drikke må opphøyre seinast 30 minutt etter at 

skjenketida har gått ut.  

 Konsum av alkoholhaldig drikk i uteareal skal slutte ved skjenketida sin slutt, 

alkoholhaldig drikke må då takast med inn i skjenkelokalet.  

 For skjenkestadar som er lokalisert utanfor tettstadsområde og på stadar der 

naboar ikkje vert sjenert, kan skjenketida ute setjast lik skjenketida 

innandørs.    

 Driftskonsept hotell kan få skjenketid for varegruppe 1 og 2 frå kl. 09.00 alle 

dagar. 

 

4.1.3 Vilkår for å få skjenkeløyve 

Kommunen  kan sette vilkår for løyve i samsvar med lovverket.  

Desse kan vere: 

 At minimum styrar og vara for styrar skal  delta på kurset Ansvarleg vertskap 

så lenge kommunen tilbyr dette i løyveperioden. Ved skifte (styrar og vara for 

styrar)  gjeld same vilkåret. 

 Politiet  kan krevje ordensvakter. Når dette vert gjort vert dette stilt som vilkår 

for løyvet.  

 Skjenkestadane skal ha forsvarleg vakthald og søkjar skal dokumentere 

forsvarleg kompetanse til dørvaktoppgåvene. 

 Ansvarlege for skjenkeløyve skal ikkje vere påverka av rusmiddel  

  

4.2 Løyve ved einskildhøve 

Løyvet kan tildelast arrangement som varer frå 1-6 dagar.  

4.2.1 Konsept 

Konsept det ikkje vert gitt løyve til: 

 Arrangement som er retta imot barn og unge 

 Undervisningsbygg. I kombinerte anlegg for skule og andre føremål kan det 

ved særlege høve gjerast unntak når desse anlegga vert nytta til kulturelle og 

sosiale føremål utanom skuletida. 

 Campingsplassar 
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 Soner som elles vert rekna som rusfrie som symjehallar, skisenter, 

ungdomsklubbar, bibliotek og idrettsarenaer i samband med 

idrettsarrangement og idrettsaktivitet. 

 Hudpleiesalongar, frisørsalongar, tatoveringsstudio og liknande. 

 Gatekjøkken, kioskar, bakeri og liknande konsept 

Løyve for varegruppe 3 vert berre gitt til arrangement med middagsservering. 

 

I samband med søknad om løyve for einskildhøve vert det bede om uttale frå 

politiet, sjå punkt 4.4.3. 

4.2.2 Skjenketider einskildhøve 

Normal skjenketid vert som for alminneleg løyve (jf  punkt 4.1.2).   

4.2.3 Vilkår  

Kommunen kan sette vilkår jf. alkohollova § 4-3 for løyve ved einskildhøve.  

Kommunen kan sette same vilkår som for vanleg løyve (jf. punkt 4.1.3). 

Normalt vil vilkår som vert sett  vere knytt til: 

 vakthald under arrangement 

 løyve til bruk av bygg 

 løyve til bruk av uteareal  

 dokumentasjon på at tryggleik er ivareteke, derunder branntryggingstiltak 

 

4.3 Ambulerande skjenkeløyve  

Det kan gjevast ambulerande løyve for skjenking til slutta lag der det vert teke 

vederlag for alkoholhaldig drikke.  

4.3.1 Kva er eit slutta lag 

Med slutta lag meiner ein at det allereie før arrangementet tek til er danna eit 

slutta/privat krins av personar som samla for eit bestemt formål i eit bestemt lokale. 

Døme på slutta lag er bryllaup, åremål, jubileum, firmafestar og liknande, der det 

vert omsett alkohol.  

Ved leige av lokale er det ikkje utleigar som skal søkje, men den som held det slutta 

laget. 
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Arrangement som vert haldne av lag og foreiningar er ikkje å rekne som slutta lag.  

Arrangementet skal ikkje vere ope for andre.  

For meir informasjon om ambulerande skjenkeløyve og kva som skal reknast som slutta lag, sjå 

helsedirektoratet sine heimesider.  

 

4.3.2 Omfang og skjenketid for ambulerande skjenkeløyve 

Kommunen set eit tak på 5 ambulerande løyve på same dag. 

Eit slikt løyve kan omfatte øl, vin og brennevin.  

Skjenketider for ambulerande løyve vert som for alminneleg løyve, jf. punkt 4.1.2.  

4.4 Sakshandsaming  

Kommunen er ansvarleg for den utøvande løyvepolitikken, etter den 

alkohollovgjevinga som til ei kvar tid gjeld.  

Skjenking av alkoholhaldig drikke kan berre skje på grunnlag av kommunal løyve, jf. 

alkohollova § 1-4a.  

For søknader om ambulerande skjenkeløyve og skjenkeløyve ved einskildhøve må 

kommunen ha mottatt søknaden 3 veker før arrangementet skal finne stad. 

4.4.1 Søkjar 

Søkjar er den som har det økonomiske ansvaret for drifta og dette kan vere: 

 aksjeselskap, ansvarlig selskap, selskap med delt ansvar og stiftelse 

 enkeltmannsføretak  

 dotterselskap til eit konsern 

4.4.2 Dokumentasjon 

Ved søknad om vanleg skjenkeløyve skal dette leggast ved søknaden: 

 Firmaattest for alle selskap involvert i drifta. Attestane skal ikkje vere eldre 

enn 2 månadar  

 Dokumentasjon på at styrar og vara for styrar har bestått kunnskapsprøva 

i alkohollova jf. alkohollova §1-7c 

 Dokumentasjon for at styrar og vara for styrar er tilsett i bedrifta  

https://www.helsedirektoratet.no/rundskriv/alkoholloven/kapittel-4-kommunale-skjenkebevillinger#§-4-5.-ambulerende-skjenkebevilling
https://www.helsedirektoratet.no/rundskriv/alkoholloven/kapittel-4-kommunale-skjenkebevillinger#§-4-5.-ambulerende-skjenkebevilling
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 Skisse over skjenkeareal inne og ute. Skjenkearealet skal vere skravert eller 

fargelagt.  

 Kopi av overdragingsavtale ved eigarskifte  

 Internkontrollrutinar 

Søknadar vert ikkje handsama før all vesentleg dokumentasjon er levert inn.  

4.4.3 Innhenting av uttalar  

Ved alminneleg skjenkeløyve skal kommunen innhente uttale før søknaden vert 

handsama. Kommunen pliktar å hente inn uttale frå politi og sosialtenesta. 

Kommunen kan og innhente uttale frå til dømes skatte- og avgiftsmynde, 

mattilsynet, og andre aktuelle offentlege myndigheiter. 

 

Når ein innhentar uttale om vandel kan det ikkje takast omsyn til høve som er eldra 

enn 10 år.  

Skatte – og avgiftsmynde 

Skatteetaten gir uttale om kor vidt løyvehavar stettar: 

 likningslova sitt krav om innlevering av sjølvmelding 

 meirverdiavgiftslova sitt krav om innsending av oppgåve over omsetting 

 plikt til å betale meirverdiavgift 

 krav til registrering av firmaet i meirverdiregisteret 

 skattebetalingslova sitt krav om arbeidsgivar sitt forskotstrekk 

 regnskapslova sitt krav om at det vert ført rekneskap og at det utarbeidast 

årsoppgjer o.l. 

 

Vidare vil ein få informasjon om løyvehavar har vore involverte i konkursar 

med vidare.  

Politiet 

Politiet sin  uttale peikar på tilhøve kring tryggleik, trafikale omsyn, omsyn til 

offentleg ro og orden og om det er andre tilhøve ved skjenkestaden, lokalisering og 

verksemda som tilseier at ein ikkje tilrår å gje skjenkeløyve.  

Politiet skal i samsvar med lovverket gje uttale om søkjar og ansvarlege juridiske 

personar sin vandel dei siste 10 åra.  

Sosialtenesta 

Sosialtenesta uttaler seg ut ifrå sosiale og helsemessige forhold. 

https://lovdata.no/forskrift/2005-06-08-538/§8-3
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5. Om salsløyve   

Sal av alkoholhaldig drikk skal berre skje på bakgrunn av kommunalt løyve, jf. 

alkohollova § 3-1.  

5.1 Salsløyve 

5.1.1 Varegruppe 1 

Alkohol i varegruppe 1 kan som hovudregel berre seljast av:  

 Daglegvarebutikkar 

 Spesialbutikkar for mat og alkohol 

 Utsal frå stad med tilverknadsløyve, som t.d. gardssal 

 Nettbutikkar 

- Nettbutikkar med verksemdsadresse i kommunen må ha salsløyve 

- Nettbutikkar med verksemdsadresse i andre kommunar, men som leverer ut 

alkohol i kommunen må ha salsløyve  

- Utlevering av alkohol må finne stad innanfor fastsette tider for sal i 

kommunen, uavhengig av tidspunkt for bestilling eller betaling 

Det er ikkje høve til å opprette monopol for sal av varegruppe 1.  

Det vert ikkje gitt salsløyve: 

 til bensinstasjonar og kioskar 

 som hovudregel i lokale der det er gitt skjenkeløyve 

5.1.2 Varegruppe 2 og 3 

Sal av alkoholholdig drikk varegruppe 2 og 3 skal skje frå AS Vinmonopolet sine 

salstadar. 

 

5.1.3 Salstider 

For salsstadar med løyve i varegruppe 1 gjeld  desse salstidene: 

 

Kvardagar kl 09.00 - kl 20.00 
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Laurdag og dagar før heilagdagar kl 09.00 - kl 18.00 

Dagen før Krist Himmelfartsdag kl 09.00 – kl 20.00 

 

Det er tillate å selje alkohol på valdagen.  

Vara skal vere betalt innan salstida sin slutt. 

5.1.4 Vilkår salsløyve 

Kommunen  kan sette vilkår for løyva i tillegg til dei  krav lovverket krev. Det vert 

vurdert å sette eit eller fleire vilkår for løyve.  

Desse er: 

 Salsstadane skal delta på «Ansvarleg sal» ved første moglege kurs. Dette så 

lenge kommunen tilbyr det. Dette gjeld minimum styrar og vara for styrar. 

Ved skifte (styrar og vara for styrar)  gjeld same vilkåra. 

 Rutinar for internkontroll skal leverast til kommunen seinast 1 mnd etter at 

vedtak er gjort. 

 

5.2  Sakshandsamingsreglar salsløyve 

5.2.1 Søkjar 

Søkjar er den som har det økonomiske ansvaret for drifta og dette kan vere: 

 Eit aksjeselskap, ansvarlig selskap, selskap med delt ansvar og stiftelse 

 Enkeltmannsføretak  

 Dotterselskap til eit konsern.   

5.2.2 Løyveperiode 

Løyveperioden er inntil 4 år og skal vare til 30. september året etter at nytt 

kommunestyre tiltrer.  

Vedtak vert gjort etter reglane i alkohollova med forskrift, forvaltningslova, 

alkoholpolitisk handlingsplan og delegasjonsreglementet i kommunen.   

 

5.2.3 Dokumentasjon 

Ved søknad om alminneleg salsløyve skal dette leggast ved søknaden: 
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 Firmaattest for alle selskap involvert i drifta. Attestane skal ikkje vere eldre 

enn 2 månadar  

 Dokumentasjon på at styrar og vara for styrar har bestått kunnskapsprøva i 

alkohollova jf. alkohollova §1-7c 

 Dokumentasjon på at styrar og vara for styrar er tilsett i bedrifta  

 Ei skisse over lokalet der sal skal skje, lokalet merkast 

 Kopi av overdragingsavtale ved eigarskifte  

 Rutinar for internkontroll  

Søknadar vet ikkje handsama før all vesentleg dokumentasjon er levert inn.  

5.2.4 Innhenting av uttalar  

Ved alminneleg salsløyve skal kommunen innhente uttale før søknaden vert 

handsama. Kommunen pliktar å hente inn uttale frå politi og sosialtenesta. 

Kommunen kan også innhente uttalar frå til dømes skatte- og avgiftsmynde, 

mattilsynet og andre aktuelle offentlege mynde,  

Skatte – og avgiftsmynde 

Skatteetaten gir uttale om kor vidt løyvehavar til dømes stettar:  

 Likningslova sitt krav om innlevering av sjølvmelding 

 Meirverdiavgiftslova sitt krav om innsending av oppgåve over omsetting 

 Plikt til å betale meirverdiavgift 

 Krav til registrering av meirverdiavgift firmaet i meirverdiavgiftsregisteret 

 skattebetalingslova sitt krav om arbeidsgivars forskotstrekk 

 Rekneskapslova sitt krav om at det vert ført rekneskap og at det blir utabeida 

årsoppgjør o.l. 

Politiet 

Politiet si uttale peikar på tilhøve kring tryggleik, trafikale omsyn, omsyn til offentleg 

ro og orden og om det er andre tilhøve ved salsstaden, lokalisering og verksemda, 

som tilsei at ein ikkje tilrår å gje salsløyve.  

Politiet skal i samsvar med lovverket gje uttale om søkjar og ansvarlege juridiske 

personar sin vandel dei siste 10 åra.  

Sosialtenesta 

Sosialtenesta uttaler seg ut ifrå sosiale og helsemessige forhold. 
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6. Kontroll med sals- og skjenkestader  

Alkoholforskrifta kap. 9 inneheld føresegner om kontroll med sals- og skjenkeløyve.  

Kommunen skal kontrollere alle sals- og skjenkestadar for å sikre at det ikkje skjer 

brot på regelverket, eller vilkåra i løyvet.  

Kommunen kan gjennomføre kontrollar ved eigne tilsette, engasjerte kontrollørar 

eller private vaktselskap. Gjennom innkjøpssamarbeidet med Ålesund kommune er 

det per i dag inngått ein avtale med eit privat vaktselskap, og det vil vere denne 

avtalen som regulerer omfanget og detaljane kring korleis skjenkekontrollen skal 

gjennomførast. Avtalen ligg tilgjengeleg på kommunen sin avtalelesar på intranettet.  

Skjenkekontrollen skal kontrollere løyve gitt av kommunen; både alminnelege 

skjenkeløyve, ambulerande løyve, løyve for enkeltarrangement og salsløyva. Den 

kommunale kontrollplikta omfattar ikkje A/S Vinmonopolet sine utsal eller løyve til 

engrossal. 

Det følgjer av alkoholforskrifta at kontrollen skal gjerast med minimum to 

kontrollørar, og kan skje opent eller anonymt. Kontrollen skal særleg omfatte sals- og 

skjenketidene, føresegnene om aldersgrenser, og at det ikkje vert selt, eller skjenka 

alkohol til personar som er openbert påverka av rusmiddel. Kommunen skal elles 

sikre at kontrollen til ei kvar tid er tilpassa dei lokale forhold.  

Det følgjer av alkoholforskrifta § 9-7 at kommunen skal gjennomføre minimum tre 

gongar så mange kontrollar per år som det er løyve, og kvar stad skal kontrollerast 

minimum ein gong per år. Kontrollane med ambulerande løyve og løyve for 

enkeltarrangement kjem i tillegg til den ordinære skjenkekontrollen.  

Saksansvarleg for sals- og skjenkeløyve i kommunen skal gjennomføre årlege 

planleggingsmøte med skjenkekontrollen.  

7. Reaksjonar på brot på alkohollova 

Kommunen pliktar å reagere dersom skjenkekontrollen, eller andre mynde avdekkjer 

at løyvehavar ikkje har oppfylt sine plikter etter alkohollova, forskrifter, eller plikter 

som følger av sjølve løyvevedtaket. 

7.1 Prikktildeling og inndraging av sals- og skjenkeløyve  

Alkoholforskrifta har reglar om standardiserte reaksjonar i form av prikktildeling 

ved brot på regelverket, eller på vilkåra i løyvet, sjå kap. 10 i forskrifta.  

Sanksjonar som prikktildeling, eller inndraging av sals- og skjenkeløyve kan berre 

skje på grunnlag av ein skjenkekontroll gjennomført i medhald av kapittel 9 i 

alkoholforskrifta, eller ein formell rapport frå andre myndigheiter. 

https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2005-06-08-538#KAPITTEL_9
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Dess alvorlegare brotet er, dess fleire prikkar pliktar vi å gje. Likearta brot skal 

vurderast som eit enkeltbrot, men fleire likearta brot under ein kontroll kan indikere 

at det ligg føre skjerpande omstende som gjev grunnlag for fleire prikkar.   

Kva type lovbrot som gjev prikkar, og kor mange prikkar brotet kvalifiserer til går 

fram av alkoholforskrifta § 10-3. Det er utarbeidd ei enkel oversikt i vedlegg 

«Reaksjonar ved brot på alkohollova». Paragraf § 10-4 opnar for at vi kan gje færre, 

eller fleire prikkar. Det skal meir til for å gje færre prikkar enn for å gje fleire prikkar. 

Dersom løyvehavar i løpet av ein periode på to år har fått totalt 12 prikkar, skal 

kommunen drage inn løyvet for eit tidsrom på ei veke. Vert det i perioden gjeve 

fleire enn 12 prikkar, skal vi auke lengda på inndraginga tilsvarande.  

Når vi bereknar toårsperiode, skal tidspunkta for brota leggjast til grunn. 

Toårsperioden gjeld uavhengig av om løyvet er fornya i løpet av perioden, jf. 

alkohollova § 1-6. Ved overdraging av verksemda, byrjar ny periode på tidspunktet 

for overdraginga, jf. alkoholloven § 1-10 første ledd. 

Inndraging av eit løyve kan også skje når vilkåra for å ha løyve ikkje lenger er 

tilstades, som til dømes at kravet til uklanderleg vandel i alkohollova § 1-7b ikkje er 

oppfylt. 

7.2 Sakshandsamingsreglar ved brot på regelverket 

Det følgjer av § 9-6 i forskrifta at skriftlege rapportar frå skjenkekontrollen skal 

sendast til sals-, eller skjenkestaden seinast innan ei veke, med ein frist på 2 veker for 

eventuelle merknadar. Dersom det er registrert negative avvik, kan rapporten med 

eventuell tilleggsrapport sendast ut saman med førehandsvarsel om vedtak. Sjå meir 

om førehandsvarsel under. 

Vedtak om inndraging og tildeling av prikkar skal reknast som enkeltvedtak etter 

forvaltningslova § 2. Det inneber at det gjeld særskilde saksbehandlingsreglar, sjå 

forskrifta §§ 10-5 og 10-6 og forvaltningslova.  

Før eit eventuelt vedtak om inndraging eller prikktildeling vert gjort, pliktar vi å gje 

førehandsvarsel, jf. forvaltningslova § 16 om at kommunen vurderer eit slikt vedtak 

og ei grunngjevinga for dette. Løyvehavar skal også få ein rimeleg frist til å uttale seg 

om saka.  

 

8.Sals- og skjenkegebyr 
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Sals- og skjenkegebyra i kommunen følgjer til ein kvar tid satsar satt i forskrift til 

alkohollova. 

Kommunen gir frist for innrapportering av omsetting som danner grunnlag for 

avgift. 

Sakhandsamingsgebyr ved søknad om alminneleg løyve til einskilhøve vert sett til: 

Løyve for 1 dag kr. 1200,-. Pr. påfølgande dagar kr. 500,- pr. dag.  
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Vedlegg: Reaksjonar ved brot på alkohollova 

Prikkar  Regelbrot 

 

 

8 

Sal, utlevering og skjenking til mindreårige (person under 18 år) 

Brot på bistandsplikta 

Brot på kravet om forsvarleg drift  

Å hindre kommunal kontroll 

 

 

4 

Sal, utlevering og skjenking til person som er openbart påverka av rusmiddel 
(gjeld både alkohol og narkotika). Skjenking til person som ein må anta er 
påverka av rusmiddel 

Brot på reglane om sals-, utleverings- og skjenketid 

Skjenking av alkoholhaldig drikk over 22 volumprosent til person under 20 år 

Brot på alderskrav for den som sel, utleverar eller skjenker alkoholhaldig drikk 

 

 

 

2 

Person som er openbart påverka av rusmiddel får tilgang til lokalet, eller at 
løyvehavar ikkje syt for at ein person som er openbart påverka av rusmiddel 
forlèt lokalet 

Manglar ved løyvehavar sin internkontroll 

 Gjentekne tilfelle med omsetnad av narkotika på skjenkestaden. 

 Gjentekne tilfelle av diskriminering  

Manglande levering av omsetnadsoppgåve og forseinka betaling av gebyr.  

Brot på krav om styrar og vara for styrar. 
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1 

Brot på krav om alkoholfrie alternativ 

Brot på reglane om plassering av alkoholhaldig drikk på salsstad 

Brot på reglane om skjenkemengd for brennevin 

Brot på vilkår sett i vedtaket om løyve m.m. 

 
Konsum av medbrakt alkohol 

 
Gjestar tek med alkohol ut frå  skjenkelokalet 

 
Brot på reklameforbodet 

 
Det vert utskjenka alkohol frå leverandør som ikkje har “tilvirknings- eller 
salgsbevilling eller som kan drive engrossalg, eller som er tilvirket eller innført 
med hjemmel i § 4-2 tredje ledd.” 

 
Brot på forbod mot å nytte alkoholhaldig drikk som gevinst, eller premie 

Brot på forbod mot å dele ut alkoholhaldig drikk til forbrukar med 
marknadsføring som formål 

 
Brot på forbod mot at person som har salsløyve gjev rabatt ved sal  

 
Brot på forbod mot innføring og omsetting av enkelte alkoholhaldige drikker, jf. 
Alkohollova § 8-13.  
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Lønspolitikk Volda kommune 2020 - 2024 
 
Samandrag: 
Hovudtariffavtalen (HTA) sitt lønssystem har som føresetnad at det skal 
utarbeidast ein lokal lønspolitikk. Dette for at det skal vere føreseieleg og den 
einskilde tilsette skal ha moglegheit å innrette seg i høve til lønspolitikken. I 
samband med kommunesamanslåinga har ei tverfagleg, partsamansett 
arbeidsgruppe utarbeidd lønspolitikk for den nye kommunen. Lønspolitikken skal 
regelmessig reviderast. 
 

 
Formannskapet 25.08.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
 
FSK- 144/20 Vedtak: 
 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
 

 
Partssamansett utval 17.06.2020: 
 
Behandling: 
Røysting (6 røysteføre): 



Tilrådinga frå administrasjonen vart samrøystes vedteken. 
 
 
PART- 13/20 Vedtak: 
 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 25.08.2020 - 144/20 
 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
 

 
Vedtak som innstilling frå Partssamansett utval - 17.06.2020 - 13/20 
 
1. Volda kommunestyre vedtek lønspolitikken med vedlegg som den ligg føre. 
 
2. Ved revidering skal lønspolitikken handsamast av partsamansett utval.  
 
3. Ved redaksjonelle endringar, og ved behov for endring i vedlegga etter sentrale 
endringar vert dette delegert til kommunedirektøren eller den han delegerer det til.  
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Lønspolitikk Volda 2020 
Organisasjonskart 
Høyringssvar med merknader oktober 2019 
Høyringssvar med merknader mars 2020 

 
Saksopplysningar: 
I samband med kommunesamanslåinga vart det satt ei tverrfagleg, partsamansett 
arbeidsgruppe med representantar frå Volda og Hornindal kommune som skulle 
utarbeide lønspolitikken for den nye kommunen.  
 
Medlemmane i arbeidsgruppa var; rådmannen i Hornindal/assisterende rådmanni 
nye Volda, personalsjefen i nye Volda kommune, oppvekstsjefen nye i Volda 
kommune, helse og omsorgssjefen i nye Volda kommune, kommunalsjef 
samfunnsutvikling i nye Volda,  Fagforbundet i Volda og Hornindal, 
Utdanningsforbundet i Volda og Hornindal, Norsk sykepleierforbund i Volda. 
Personalavdelinga i Volda hadde koordinator- og sekretærfunksjonen i 
arbeidsgruppa. 
 
Arbeidet starta i november 2018 og har hatt åtte møter, vekselsvik på Smia og 
Volda rådhus. Ein har og hatt dialog via e-post.  
 
Det vart tidleg bestemte å ta utgangpunkt i Volda kommune sin lønspolitikk, då den 
var av nyare dato enn Hornindal sin. Arbeidsgruppa har også sett til andre 
kommunar og deira lønspolitikk, mellom andre Sandefjord og Stavanger.  
 
Arbeidet var delvis ferdig i juni 2019. Det stod då att å avklare kva for 
seniorpolitiske tiltak som eventuelt skulle med i lønspolitikken for ny kommune, 
basert på eksisterande ordningar i Volda og Hornindal.  Det sto også att ei 
samordning mellom funksjonstillegg for pedagogisk personale i skulen i dei to 
kommunane. 
 
Lønspolitikken vart sendt på høyring til alle arbeidstakarorganisasjonane medio 
oktober, med svarfrist måndag 18. november. Det var innan fristen kome inn 
merknader frå fire arbeidstakarorganisasjonar. Desse er,  Utdanningsforbundet, ein 
samla frå Norsk fysioterapeutforbund og Norsk ergoterapeutforbund, og ein frå 
NITO. I tillegg kom der innspel frå rådmannen (no kommunedirektør) og rådgjevar 
personal. Alle merknadane og kommentarar ligg ved saka. 
 
Høyringsuttalelsane vart gjennomgått og det er gjort endringar i lønspolitikken med 
vedlegg som tilsa at ein på nytt ville sende dokumentet med vedlegg ut til 
arbeidstakaorganisasjonan for innspel. Det reviderte dokumentet vart sendt ut i 
mars 2020, fristen var kort – 4 dagar, noko som også er påpeika av 
arbeidstakarorganisasjonane. Merknader med kommentarar ligg ved saka. 
 
Samordning seniorpolitiske tiltak 
I gamle Volda kommune sin seniorpolitikk kunne eit av tiltaka vere vurdering av løn 
ved fylte 62 år. Målsetjinga var å motivere for fortsatt yrkesaktivitet. I Hornindal sin 
seniorpolitikk fekk tilsette som var over 62 år rett til seniordagar. I 100% stilling 
utgjorde dette 5 dagar.  Seniordagane vert berekna utifrå stillingsprosent, 80% = 4 
dagar osv. 
 
Kommunedirektøren si leiargruppe har diskutert seniorpolitikken i ny kommune og 



kome til at det ikkje skal inn seniorpolitiske tiltak i lønspolitikk. Dei som skal 
motiverast for å fortsette i arbeide, uavhengig av alder, kan få auke i løn, 
kompetansetiltak, eller ein kan nytte andre verkemiddel som skildra i politikken.  
 
Samordning funksjonstillegg for pedagogisk personale 
I vedlegg 8 er gjeldande funksjonstillegg skildra. Det er sett i gang ein prosess med 
gjennomgang og vurdering av funksjonane og funksjonstillegga for pedagogisk 
personale i skulen. Nokre omgrep vil bli endra, og det vil truleg bli gjort ei 
omfordeling av midlar slik at det blir betre samanheng mellom oppgåve og tillegg. 
Eventuelle endringar iverksett frå 01.08.2020. 
 
Funksjonstillegg helse og omsorg 
I samband med kommunesamanslåinga har det vore ein gjennomgang av 
funksjonstillegga i sektor helse og omsorg. Med på gjennomgangen var leiarar og 
tillitsvalde: Vedlegg 8 som skildrar funksjonstillegg, er det gjort rettingar som fylje 
av denne gjennomgangen.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Det har vore gjort ein systematisk gjennomgang av gamle lønspolitikkar og partane 
har saman vurdert kva som er viktig for den nye kommunen med tanke på å vere 
ein attraktiv arbeidsgjevar, som kan rekruttere, utvikle og behalde kompetanse. 
Arbeidstakarorganisasjonane har i etterkant kome med innspel som er vurdert og 
ein del av det er det teke omsyn til i det vidare arbeidet. Leiargruppa har og vurdert 
framlegget frå arbeidsgruppa og kome med innspel som det er korrigert for.  
 
Det er alltid utfordringar knytt til vurdering og fastsetjing av løn. Politikken er bygd 
på prinsippa i Hovudtariffavtalen og er utarbeidd i nært samarbeid med partane i 
arbeidslivet. Kommunedirektøren vurderer lønspolitikken med vedlegg som eit 
heilskapleg dokument som legg gode premissar for lønsfastsetjing i den nye 
kommunen.  
 
Kommunedirektøren rår til at kommunestyret vedtek den slik den ligg føre og at 
revideringar vert å handsame i partsamansett utval.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Lønspolitikken gjer det føreseieleg for tilsette, 
slik at alle har same moglegheit til å innrette seg i forhold til tiltak og verkemiddel. 
Konsekvensar for folkehelsa: Ingen kjende 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende 
Økonomiske konsekvensar: Auke i løn gjev økonomiske konsekvensar. Planlagd 
kompetanseheving og lokale forhandlingar må leggast inn i budsjett. Anna 
lønsauke må takas innanfor tildelt ramme.  
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Innleiing 

1.1. Arbeidsgjevarstrategi 2020 – 2024 

Lønspolitikken er ein del av Volda kommune sin 

overordna arbeidsgjevarstrategi, og skal bygge opp 

under målsettinga om at Volda kommune skal vere ei 

kommune som samordnar det komplekse og gjev 

innbyggarane gode og likeverdige tenester. Vi skal 

vere berekraftig, økonomisk robust (Intensjonsavtalen 

– samanslåing av Hornindal og Volda kommuner) og 

vere ein attraktiv arbeidsgjevar. 

Lønspolitikken skal bere preg av openheit, og ein legg 

vekt på likeverd og tillit mellom partane. 

Arbeidsgjevarstrategien til Volda kommune bygg per no på 

intensjonsavtalen og forventningsskriv til leiarane  og har 

desse satsingsområda i utøving av arbeidsgjevarrolla:  

 Rekruttere, utvikle og styrke og behalde 

kompetanse.   

 Tydeleg og inkluderande i utøving av leiarskap  

 Medarbeidarutvikling  

 Heiltid 

Aktiv bruk av lokal lønspolitikk vil vere eit viktig 

arbeidsgjevarpolitisk verkemiddel og skal utøvast i 

samhandling med arbeidstakarorganisasjonane. 

1.2. Lønspolitikk og lokalt handlingsrom 

Volda kommune er arbeidsgjevar til om lag 1500 

tilsette. Kommunen har et vidt spekter av 

yrkesgrupper og sektorar/avdelingar.  Lønspolitikken 

gjeld for alle tilsette. 

 

Lønspolitikken er avgrensa til å omhandle løn, som 

igjen skal reflektere ansvar, kompetanse og utdanning, 

stillingskompleksitet, innsats og resultat. 

Hovudtariffavtalen (HTA) skildrar mellom anna 

korleis løn skal fastsetjast og gjev rammene for lokal 

lønspolitikk i den einskilde kommune. Lokal 

lønspolitikk skal vise det lokale handlingsromet. 

Sentrale tariffoppgjer kan også gje føringar for den 

einskilde kommune sitt lønsoppgjer.  

HTA sitt punkt 3.2. Lokal 

lønnspolitikk 

«Hovedtariffavtalens lønnssystem 

forutsetter at det utarbeides en lokal 

lønnspolitikk som må gjøres kjent for alle 

ansatte, slik at det skapes forutsigbarhet 

og mulighet for den ansatte til å innrette 

seg i henhold til lønnspolitikken.  

 

Arbeidsgiver tar initiativ til regelmessig 

revidering av den lokale lønnspolitikken, 

for å sikre at det er sammenheng med 

kommunens mål. Den lokale 

lønnspolitikken og kriterier for lokale 

lønnstillegg utformes etter drøftinger med 

de ansattes organisasjoner. Det skal 

tilstrebes enighet om kriteriene. 

 

Det forutsettes at lønn benyttes som et 

personalpolitisk virkemiddel.  

 

Lønnspolitikken skal bl.a. bidra til å: 

• motivere til kompetanseutvikling 

• motivere til mer heltid 

• beholde, utvikle og rekruttere 

• sikre kvalitativt gode tjenester 

• fremme og ivareta likestilling mellom 

kjønnene   

 

Det gjennomføres årlige drøftingsmøter 

om rekrutteringssituasjonen og om 

framtidig kompetansebehov / 

kompetanseutviklingsbehov for ulike 

stillingsgrupper i kommunen.  

 

Den lokale lønnspolitikken skal:  

• utformes og virke slik at kvinner og 

menn likebehandles i vurdering av 

lønn og avansement for arbeid av lik 

verdi.  

• legge til rette for faglige karriereveier 

og avansementsmuligheter.  

• angi kriterier for innplassering i 

eventuelle avansementsstillinger.  

• etablere en naturlig sammenheng 

mellom arbeidstakerens kompetanse, 

kompetanseutvikling og 

lønnsutvikling.  

• vise hvordan ønsket og tilegnet 

kompetanse gir lønnsmessig 

uttelling.  

 

Arbeidstakere i foreldrepermisjoner og 

andre lønnede permisjoner omfattes av 

lokale forhandlinger.» 

../../../Compilo%20-%20Birgitte/Intensjonsavtale.%20Samanslåing%20av%20Hornindal%20og%20Volda%20kommunar.pdf
../../../Compilo%20-%20Birgitte/FORVENTINGAR%20til%20leiarar%20i%20Volda%20kommune.pdf


1.3. Forholdet til uorganiserte 

Arbeidsgjevar har ansvar for å ivareta ein forsvarleg lønspolitikk for alle tilsette. 

Uorganiserte har ikkje forhandlingsrett. På generell basis kan uorganiserte krevje 

lønskompenasjonen som arbeidsgjevar vurderer og tek stilling til. Før lokale forhandlingar 

skal det i drøftingsmøte avklarast korleis tilbod til uorganiserte skal fastsetjast. 

2. Utfordringsbilete 

Lønspolitikken må sjåast i samanheng med dei utfordringane som til ei kvar tid er gjeldande. 

Dette skal kome fram på drøftingmøte med arbeidstakarorganisasjonane. 

Lønspolitikken skal vere eit verkty for å setje organisasjonen i stand til å takle naudsynt 

omstilling. Den skal fremje bruk av ny teknologi, innovasjon og samhandling  i utøving av 

interne og eksterne tenester. 

3. Mål 2020-2024 

3.1 Hovudmål 

Gjennom ein god og aktivt bruk av lønspolitikken skal Volda kommune nå si målsetjing om 

å levere gode teneste til sine innbyggarar. Lønspolitikken skal bidra til og bygge opp under 

ein handlekraftig organisasjon, og fremje kommunen som ein attraktiv og 

konkurransedyktig arbeidsgjevar. Lønspolitikken skal også vere med på å sikre kommunen 

rett kompetanse på rett plass og fremje trivsel og effektivitet i arbeidet. 

3.2 Delmål  

Lønspolitikken skal medverke til rekruttering av rett 

kompetanse i alle stillingar  

Lønspolitikken skal bidra til utvikling av 

medarbeidarane, der fagleg og personleg utvikling, 

resultat og mestringstru skal vere fokus.  

Lønspolitikken skal stimulere til samhandling, 

utvikling og nytenking.  

4. Tiltak og verkemiddel 

Dei ulike tiltaka og verkemiddela som er skildra, skal 

nyttast for at Volda kommune skal nå sine 

lønspolitiske mål. Dei fleste av tiltaka er også 

avgjerande for utvikling av tilsette og kommunen som 

man kompetent og handlekraftig organisasjon.   

Både arbeidsgjevar og arbeidstakarorganisasjonane 

har ansvar for å gjere tiltak og verkemiddel kjende i 

organisasjonen 

4.1 Oppfølging og utvikling  

Attendemelding til tilsette skal skje gjennom heile året. 

Den tilsette skal gjennom dialog med leiar vere kjend 

HTA sitt punkt 3.2.2 

Lønnsutviklingssamtale 

«Dersom en arbeidstaker ber om 

lønnsutviklingssamtale, skal 

denne gjennomføres mellom 

arbeidsgiver og arbeidstakeren. 

Møtetidspunkt for samtalen 

avtales innen 14 dager.  

Arbeidstaker har rett til å la seg 

bistå av sin tillitsvalgte. I 

samtalen skal arbeidsgiver og 

arbeidstaker i fellesskap diskutere 

hvilke tiltak som kan iverksettes 

for at arbeidstaker skal oppnå 

bedre lønnsutvikling. Det skal 

føres referat fra samtalen dersom 

arbeidstaker ber om det.» 



med forventninga om fagleg og personleg utvikling og resultat og har ved dette moglegheit 

til endring, slik at utøving av teneste og fag samsvarer med arbeidsgjevar sine forventningar.  

Dersom tilsette meiner å ha dårleg lønsutvikling, kan ein bed om lønsutviklingssamtale. 

4.2 Kompetanseutvikling 

Kompetansebehovet vert definert med utgangspunkt i noverande og framtidige oppgåver 

som skal løysast, og skal kome fram i arbeidsplassen sin kompetanseplan.  

 

Kompetanseutvikling for tilsette som kan gje utteljing i lønsauke skal vere avtalt med leiar 

på førehand, jf. vedlegg 6, «Prosedyre for vidareutdanning og kompetanseløn i kap.4 

stillingar».  

4.3 Avansementstilling 

Arbeidstakar som har kompetanse, ansvar eller eit spesielt arbeidsområde som ligg utover 

det som er normalt i stillingskoda kan vurderast for avansementstilling (romartal I).  

4.4 Individuelle tillegg 

Tilsette som får midlertidig tillagte arbeidsoppgåver utover stillinga sitt innhald kan 

tilbydast eit funksjonstillegg utover ordinær årsløn. Funksjonstillegget er midlertidig.  

 

Tilsette som har spesiell kompetanse, eller ein midlertidig funksjon utover det som er 

grunnpreget i stillinga og instruksen for stillinga, kan få alternativ lønsplassering gjennom 

kompetansetillegg, funksjonstillegg eller personlege tillegg. 

 

Andre personlege tillegg kan gjevast på bakgrunn av den tilsette sin innsats, engasjement, 

motivasjon og oppnådd resultat.  

 

Alle individuelle tillegg som er omtala under pkt. 4.4. vert kalla individuell  løn. 

4.5 Rekruttere og behalde 

Volda kommune har som mål å tilby sine tilsette konkurransedyktig løn. Ein ønskjer ikkje å 

vere lønsdrivande i kommunal sektor i området. 

 

Løn kan og vere eit verkemiddel for å behalde arbeidstakarar med lang erfaring og/eller høg 

kompetanse innanfor sitt fagfelt.  

4.6 Likeløn 

Lønspolitikken skal sikre likeløn for tilsette i Volda kommune. Eventuelle likestillingstiltak 

skal vurderast i drøftingsmøta før lokale forhandlingar, jf. HTA punkt 3.2.1. 

4.7 Fastsetjing av løn ved tilsetjing 

Utlysingsteksten til stillingane er bindande. Ved lønsfastsetjing skal ein såleis ta 

utgangspunkt i kva kompetanse som vert kravd for å vere kvalifisert til stillinga. Dersom 

utlysinga er open for ulike type utdanningar/kvalifikasjonskrav, kan fastsetjing av løn spegle 

dette. 



 

 

5. Ansvar og roller  

Volda kommune sin lønspolitikken vert vedteken av administrasjonsutvalet.  

Som en del av førebuingane til lokale forhandlingar vert det gjennomført drøftingar med 

arbeidstakarorganisasjonane. Med bakgrunn i den lokale lønspolitikken og arbeidsgjevar sin 

lønsstrategi, vert det gjennomført lokale lønsforhandlingar for tilsette etter HTA kapittel 3, 4 

og 5.  Det kan i tillegg vere sentrale føringar som påverkar lokale forhandlingar. 

Både kommunedirektør, kommunalsjef, sektorsjef, avdelings,- og seksjonsleiarar, tilsette og 

arbeidstakarorganisasjonane har ei aktiv rolle og eit ansvar i lokale lønsforhandlingar.  

HTA sitt lønssystem føreset at den lokale lønspolitikken er kjend for alle tilsette. På denne 

måten er det føreseieleg og det gjev tilsette ei moglegheit til å innrette seg etter innhaldet i 

lønspolitikken. 

Dei tilsette har eit eige ansvar for å gjere eigne forventningar til lønsutvikling kjend for sin 

leiar.  

Leiarane har eit ansvar, i samarbeid med den tilsette, til å tilpasse dei individuelle kriteria til 

eiga verksemd. Leiarar skal også vurdere eigne tilsette samla og individuelt og med 

bakgrunn i desse vurderingane fremje ei heilskapleg vurdering og ei prioritert tilråding. 

Vurderingsgrunnlag jf. HTA, kap. 4, pkt. 4.0, kap. 5 pkt. 5.0 og kap. 3 pkt. 3.4. Gjennom si 

tilråding påverkar leiarane lønsutviklinga for sine tilsette.  

Arbeidstakarorganisasjonane skal vere kjent med ramma for forhandlingane og 

arbeidsgjevar sine prioriteringar før dei lokale lønsforhandlingane. Likeeins skal 

arbeidsgjevar vere kjent med arbeidstakarorganisasjonane sine prioriteringar.  

Arbeidstakarorganisasjonane skal fremje krav på vegne av sine medlemmer. Forhandlingar 

vert gjennomført mellom arbeidstakarorganisasjonane og kommunen. Uorganiserte kan 

fremje eigne krav men har ikkje forhandlingsrett. 

I Volda kommune er det delegert til personalsjef å plassere tilsette i rett stillingskode og løn, 

berekne ansiennitet, og forhandle løn.  

6. Lønsutvikling i etterkant av stillingsendring frå leiar til stilling med 

mindre ansvar 

Dersom ein tilsett går frå ei leiarstilling til ei stilling med mindre ansvar/ innskrenka 

ansvarsområde og beheld leiarløna, vil differansen mellom leiarløna og andre samanliknbare 

stillingar bli ein del av vurderinga i den vidare lønsutviklinga. 

7.  Årssyklus og revidering 

Lønspolitikken blir til i samarbeid mellom partane og blir som hovudregel revidert kvart 

andre år. Dersom det er behov for å fange opp endringar i avtaleverket, kan den reviderast 

oftare. 



8. Vedlegg  

1. Omgrep og forklaringar 

2. Organisasjonskart 

3. Oversikt over innhaldet i ulike stillingsnemningar kap. 4 

4. Oversikt over innhaldet i ulike stillingsnemningar kap. 5 

5. Oversikt over innhaldet i ulike stillingsnemninga kap. 3 

6.  Prosedyre for vidareutdanning og kompetanseløn i kap. 4 stillingar 

7.  Rekrutteringstiltak i helse og omsorg 

8.  Funksjonstillegg 

9.  Andre protokoller og føringar gjeve i kommunale vedtak 

10.  Løn til ferievikarar og tilkallingsvikarar som er i eit utdanningsløp 

11.  Lokale særavtalar 

 

  



Vedlegg 1 

 Omgrep og forklaringar til lønspolitikken  

1. Avansementstilling: alternativ karriereveg der tilsette kan søkje avansement 

og utfordringar utan at det er naudsynt å bli leiar.  

2. Budsjettansvar: I dette ligg aktivt utarbeiding av budsjett, eller ansvar for å 

bidra og kome med sjølvstendige innspel. 

3. Etterutdanning: Kortare kurs som gjev fornying og ajourføring av ei 

grunnutdanning innan eit fagområde. Utdanninga gjev ikkje formell 

kompetanse i form av studiepoeng. 

4. Formalkompetanse: Arbeidstakaren si grunnutdanning, vidareutdanning og 

etterutdanning. 

5. Forventningsskriv til leiarar – dette finn ein på Compilo 

6. Funksjonstillegg: Lønskompensasjon som er tidsavgrensa for den tida ein 

har funksjonen. Vert utbetalt saman med månadsløna og er 

pensjonsgjevande. 

7. Garantilønn: Garantert årslønn ved 0 i ansiennitet 

8. Grunnlønn: Løna i ei stilling utan tillegg. 

9. HA: Forkorting for Hovudavtalen. Den inneheld bestemmingar om 

forhandlingsordningar, prosedyrar, arbeidsgjevars og tillitsvalde sine rettar 

og plikter. Hovudavtalen er eit verkemiddel for å sikre samhandling og 

gode prosessar mellom partane i arbeidslivet. 

10. HTA: Forkorting for Hovudtariffavtalen. Den er den viktigaste tariffavtalen 

i KS-området med omsyn til m.a. løn og godtgjersle, lokale forhandlingar, 

arbeidstid og pensjon. 

11. Intensjonsavtalen – denne finn ein på Compilo 

12. Kompetanseløn: Lønstillegg med bakgrunn i auka formalkompetanse. 

Desse tillegga er  i tillegg til årslønn, og vil flyte oppå eventuelle 

ansiennitetsopprykk i tariffperioden. 

13. Kompetanseplan: Viser tiltak for å tette gapet mellom ønska og faktisk 

kompetanse på arbeidsplassen. 

14. Kompleksitet: Noko som er samansett og består av ulike delar. I vår 

samanheng tenkjer vi på organisatorisk kompleksitet eller fagleg 

kompleksitet. 



15. Kriterium: Kjenneteikn som gjev grunnlag for bedømming, klassifisering. 

16. Kurs – sjå punkt om etterutdanning 

17. Lokal pott: Pengar avsett i sentralt lønsoppgjer som skal forhandlast om 

lokalt. 

18. Lokale drøftingar: Møte mellom arbeidsgjevar og 

arbeidstakarorganisasjon(ar) der arbeidstakarsida får framføre sitt syn og 

med det får ei reell moglegheit til å påverke utfallet av ei sak. 

19.  Lokale forhandlingar: Forhandlingar som skjer i kommunen. For tilsette i 

kap. 3 og 5 skjer dette kvart år. For tilsette i kap. 4 er det ein del av det totale 

(og sentrale) lønsoppgjeret. 

20. Lokalt tillegg: Løn som er framforhandla i lokale forhandlingar. 

21. Lønsgliding: Forskjellen mellom den totale lønsauka i ei bestemt periode og 

det lønstillegget som er avtale for same periode. Kan m.a. gjelde lønsauke 

som fylje av auka ansiennitet eller personlege tillegg ved tilsetjing. 

22. Lønsnemnd: Nemnd som avgjer ei konflikt mellom arbeidsgjevar og 

arbeidstakarorganisasjonane. 

23. Lønspolitikk: Dei føringane som arbeidsgjevar, etter drøfting med 

tillitsvalde, legg til grunn for fastsetjing av løn. Skal vedtakast av 

administrasjonsutvalet og rullerast kvart år. 

24. Lønssamtale: Samtale mellom arbeidstakar og arbeidsgjevar der tema er kva 

tiltak som kan setjast i verk for at arbeidstakar skal oppnå betre 

lønsutvikling. 

25. Minstelønn: Nedre lønsgrense for ei stilling. 

26. Månadsløn: Element som er med i omgrepet månadsløns; avtalt månadsløn 

og uregelmessige tillegg. 

27. Organisert: Arbeidstakar som er medlem av ein arbeidstakarorganisasjon. 

28. Overheng: Forskjellen mellom lønsnivået du har ved utgangen av eit 

kalender år  og gjennomsnittsløna same året. 

29. Pendelvoldgift: Dersom det vert brot i dei lokale forhandlingane og partane 

er samde om det, kan dei dei sende saka over til ei voldgiftsnemnd. 

Voldgiftsnemnda si oppgåve vil vere å gje medhald til det standpunkt som 

ein av partane har. 

30. Personalansvar: I dette ligg delegert mynde til å leiing og oppfølging.  



31. Praksis-/erfaringskompetanse: Kunnskap om yrke eller faget, 

arbeidsmetodar og prosessar som arbeidstakaren har utvikla gjennom 

praksis. 

32. Realkompetanse: Omfattar formalkompetanse og praksiskompetanse. 

33. Romertal I: Rapporteringsbenevning i HTA som viser at stillinga er ei 

avansementstilling. 

34. Stillingskode: Ei talkode som er med på å definere type stilling. Vert og 

nytta i rapportering 

35. Studiepoeng: Studiepoeng er måleeininga som vert nytta for å skildre kor 

omfattande eit fag eller et studium er på høgskulenivå. T.d. 60stp. = 1 års 

studie. 

36. Uorganisert: Arbeidstakar som ikkje er medlem av ein 

arbeidstakararorganisasjon. 

37. Verknadsdato: Den datoen t.d. lønsauke skal gjelde frå. 

38. Vidareutdanning: Utdanning som gjev ny formell kompetanse på fagskule -, 

universitets - og høgskulenivå. I utdanninga er der ei eksamens – og 

vurderingsordning. Utdanninga gjev utteljing i form av studiepoeng. 

39. Voldgift: Partane i arbeidslivet frivillig overlet avgjersle av ein tvist til andre 

personar eller institusjonar enn de vanlege domstolane. 

40. Økonomisk ansvar: I dette ligg at ein har tildelt eit budsjett, disponere 

tildelt ramme og rapporterer på bruk 

41. Årsløn: Årsløn tek utgangspunkt i at det vert utbetalt løn for 12 månadar i 

året. 

 

  



Vedlegg 2 

 

Her kjem oppdatert organisasjonskart  



Vedlegg 3 

Oversikt over innhaldet i ulike stillingsnemningar kap. 4  

Ved lønnsfastsettelsen skal det m.a. takast omsyn til stillinga sin kompleksitet. Ved 

lønsforhandling skal det takast omsyn til den einskilde tilsette sin kompetanse, 

ansvar, innsats og oppnådd resultat. 

For tilsette i undervisningsstillingar skal fastsetjing av løn og plassering i 

stillingskode skje i samsvar med kompetanselønssystemet. 

Det er personalsjef og  kommunalsjefar for ulike sektorar som forhandlar på vegne 

av Volda kommune. 

Under viser ei oversikt over innhald i ulike stillingsnemninga. Denne er ikkje 

uttømmande. Heile oversikta er å finne i HTA. 

 

 

Kode 

/kap. 

i 

HTA 

Hovudnemning i HTA Namn på stilling 

Innhald i stillingar 

(arbeids- og ansvarsområde) 

Merknader 

Kap 

4. 
      

6572 Assistent 

Assistent 

Assistent barnehage 

Assistent skule/sfo 

Kjøkkenassistent 

Miljøarbeidarassistent 

Personlig assistent 

Nemninga kan nyttast i alle sektorar 

og er meint å vise at tilsette går i 

stilling utan særskild krav til 

utdanning, eller er vikar i stilling 

som krev utdanning, men der ein 

ikkje klarer å skaffe fagutdanna 

personell. 

6863 Sekretær Sekretær 

Må kunne arbeide sjølvstendig 

innanfor sitt 

fagområde.  Førefallande 

administrative oppgåver. 

Fagarbeidarstilling/tilsvarande 

fagarbeidarstilling. 

7531 Saksbehandler Bioingeniør 

Kommuneplanlegger 
Må kunne arbeide sjølvstendig. 



Saksbehandler 

Skatteoppkrevjar 

  

Ha oversikt over lov og avtaleverk 

og kunne gje råd og rettleiing. 

  

Skrive rapportar og utgreiingar. 

  

Gjere ei sak klar for administrativt 

eller politisk vedtak. 

 

6559 Konsulent 

Koordinator  

Førstekonsulent 

Informasjonskonsulent 

Konsulent  

Lønnskonsulent 

Personalkonsulent 

IKT-konsulent 

Barnevernskonsulent 

Tiltakskonsulent 

6684 Miljøveileder/konsulent Miljøveileder/konsulent 

Stillingar med krav og 3 års 

høgskuleutdanning. Vert nytta i 

skulen. Har ikkje særaldersgrense. 

7003 Arbeidsleder/formann 

Arbeidsleder/formann 

Brannformann 

Brannmester 

Brannbefal 

Utrykningsleder 

Klubbleder 

Daglig leder SFO 

Daglig leder 

Koordinator for ei  gruppe tilsette. 

7451 Ledere 

Leder 

Kinobestyrer/sjef 

  

Dagleg leiar for ei gruppe tilsette. 

Har fullt eller delvis personalansvar. 

Eller har ein assisterande funksjon, 

der ein saman med sektorsjef skal 

sikre forsvarleg drift og ta i vare 

funksjonar knytt til personalleiing og 

fagleg- og administrativ leiing 

7453 Fagleder 

 

Fagleder 

 

Daglege ansvar innan eit spesifikt 

fagområde. 

Har ikkje personal, budsjett eller 

økonomisk ansvar. 

7954 Assisterende rektor / 

Avdelingsleder / 
Assisterende rektor Saman med rektor sikre forsvarleg 

drift og ta i vare funksjonar knytt til 



Undervisningsinspektør 

/ Fagleder  

personalleiing og fagleg- og 

administrativ leiing 

 

  



Vedlegg 4 

Oversikt over innhaldet i ulike stillingsnemningar kap. 5.  

Løna til tilsette i dette kapittelelet vert fastsett i lokale forhandlingar. I vurderinga 

skal det takast omsyn til stillinga sin kompleksitet, den einskilde tilsette si 

kompetanse, ansvar, innsats og oppnådde resultat. 

Det er personalsjef og  kommunalsjefar for ulike sektorar som forhandlar på vegne 

av Volda kommune. 

 Kode /kap. i 

HTA 

Hovudnemning i 

HTA 
Namn på stilling 

Innhald i stillingar 

(arbeids- og 

ansvarsområde) 

Merknader 

Kap.5       

8084 Ingeniør 

Branningeniør 

Prosjektleder/ingeniør 

Ingeniør 

  

 Jordmor Jordmor   

8451 Leder Leder   

8470 Psykolog Psykolog   

8527 Lege 

Kommunelege  

Lege  

Nattevaktlege 

Legevaktslege 

Sjukeheimsoverlege 

  

8530 Rådgiver 

Rådgiver 

Kommuneplanlegger 

 

Spesialrådgiver 

  

Utdanning på 

masternivå, unntak 

sjå HTA vedlegg 1. 

st.koder i kap. 5. 

Må ha eit sjølvstendig 

fagleg ansvar og 

utøve rådgjeving til 

leiarar/toppleiing. 

Kunne jobbe med 

oppgaver som krever 



utredninger og/eller 

omfattende 

vurderinger og/eller 

analyser. 

 Ha oversikt over lov 

og avtaleverk på sitt 

fagområde. 

 

  



Vedlegg 5 

Oversikt over innhald i ulike stillingsnemningar  kap. 3 

Leiarar plassert i kap. 3.4.1 

Løn til kommunedirektøren og assisterande kommunedirektør vert fastsatt av 

ordførar og varaordførar ein gong i året. 

Løn til kommunedirektøren si leiargruppe vert fastsatt etter lokale forhandlingar ein 

gong i året. Det er kommunedirektøren som forhandlar på vegne av Volda 

kommune. 

Grunnlaget for lønsvurderingane er eit eller fleire av føljande kriterier: 

• oppnådde resultat sett i høve til kommunens mål 

• utøving av leiing  

• betydelege organisatoriske endringar  

• behov for å behalde kvalifisert arbeidskraft 

Leiarar plassert i kap. 3.4.2 

Leiarar som får si løn i dette kapittelet har i si stilling eit delegert budsjett-, økonomi- 

og personalansvar. Løna vert fastsett etter lokale forhandlingar mellom partane ein 

gong i året. Det er  personalsjef og  kommunalsjefar for ulike sektorar som forhandlar 

på vegne av Volda kommune. 

Leiarar plassert i kap. 3.4.3 

Leiarar som får si løn i dette kapittelet har i si stilling eit delegert budsjett-, økonomi- 

eller personalansvar. Løna vert fastsett etter lokale forhandlingar mellom partane ein 

gong i året. Det er  personalsjef og  kommunalsjefar for ulike sektorar som forhandlar 

på vegne av Volda kommune. 

Grunnlaget for lønsvurderingane i kap. 3.4.2 og 3.4.3 er eit eller fleire av fyljande 

kriterier: 

• endra ansvarsområde 

• oppnådde resultat sett i høve til kommunens mål 

• utøving av leiing  

• betydelege organisatoriske endringar  

• behov for å behalde kvalifisert arbeidskraft 

• kompetanse 

Kode/kap. 
Hovudnemning i 

HTA 
Namn på stilling-/ar Innhald i stillingar  



9430 3.4.1-A 

Øverste 

administrative 

leder 

Kommunedirektør   

9440 3.4.1-C Kommunalsjef 

Assisterende 

kommunedirektør 

Kommunalsjef  

Personalsjef 

Økonomisjef 

 Øvste ansvarlege for 

arbeidsgjevar-

funksjonen  i 

kommunen 

9451 3.4.2 
Leder, 

virksomhetsleder 

Avdelingsleder 

Brannsjef 

Barnehagestyrer 

 

Leiaren har fått 

delegert budsjett, 

økonomi og 

personalansvar. 

9454 3.4.3 Leder  
Seksjonsleder 

 

Leiaren har fått 

delegert budsjett, 

økonomi eller 

personalansvar. 

Må ha fått delegert 

mynde til å leie andre 

og fordele 

arbeidsoppgåver 

9951 3.4.2 Rektor 
Rektor/leder 

 

Leiaren har fått 

delegert budsjett, 

økonomi og 

personalansvar. 

 

  



Vedlegg 6 

Prosedyre for vidareutdanning og kompetanseløn i kap. 4 stillingar  

Mål: 

Volda kommune skal yte forsvarlege tenester. Styrke kompetansen i samsvar med 

utarbeidde kompetanseplanar i sektorane. Lønspolitikken skal vere med å motivere 

til kompetanseutvikling med sikte på å nå kommunen sine mål og behalde 

arbeidstakarar. Det er vesentleg for kommunen at tilsette har relevant kompetanse 

slik at ein kan yte gode tenester. 

 

Søknad: 

Søknad om støtte og permisjon m.m. vert sendt næraste leiar. Mal for søknad finn du 

på 

Compilo. Før handsaming av søknaden vert forventningssamtale gjennomført 

mellom leiar og den tilsette. 

 

Forventningssamtalen sitt innhald: 

Arbeidsgjevar sine forventningar, den tilsette sine forventningar. Felles forståing av 

framtidig rolle, arbeidsoppgåver, løn o.a. Eventuelt oppfølgingssamtale vedkomande 

progresjon ved lengre studie. Mal til samtalen finn du på Compilo. Referat vert lagra 

på personalmappa. 

 

Ansvar: 

Ansvarleg for å følgje prosedyren er tilsette som skal ta vidareutdanning og deira 

næraste leiarar. 

 

Vurdering og forhandling: 

Medarbeidarar som etter avtale med arbeidsgjevar tek relevant vidareutdanning blir 

vurdert for lønsauke. Dersom medarbeidaren får karakteren E, skal arbeidsgjevar 

vurdere spesielt om kompetanseløn kan gjevast. 

Dokumentert relevant utdanning kan etter særskilde forhandlingar få slikt 

kronetillegg: 

• 60 studiepoeng frå høgskule/universitet: kr 34.000  

• 30 studiepoeng frå høgskule/universitet : kr 17.000  



• 15 studiepoeng frå høgskule/universitet: kr 8.500  

• 60 studiepoeng frå fagskule: kr 22.000  

• 30 studiepoeng frå fagskule: kr 11.000 

Krav om forhandlingar skal fremjast gjennom arbeidstakarorganisasjonane.  

Ved avtalt studie, vert lønskompensasjon vurdert når alle semester jf. avtalen er 

fullført.  

Lønstillegg får verknadsdato månaden etter at dokumentert fullført utdanning er 

levert arbeidsgjevar, eller etter at godkjenning frå Nasjonalt organ for kvalitet i 

utdanninga (NOKUT) er levert arbeidsgjevar . 

Det vert ikkje gitt kompetansetillegg for utdanning utover 60 

studiepoeng/fagskulepoeng.  

Lønstillegg gitt som kompetansetillegg skal kome i tillegg til grunnløn etter ordinære 

kap. 4. forhandlingar. Dersom kompetanse fører til opprykk i høgare stillingsgruppe, 

fell lokalt tillegg vekk.  

Kompetanseløn i Volda kommune er 34 000,- for 60 studiepoeng utover stillingskode 

for studie frå høgskule/universitet. I nokre tilfelle er differansen i løn, når ein går frå 

ei stillingskode til ei anna, lågare enn kva ein ville fått om ein hadde fått 

kompetanseløn. Då skal ein likevel innplasserast i ny stillingskode og på garantiløn 

for gjeldande stillingskode.  

HTA – vedlegg 6 merknader vidareutdanning:  

”Tilfredsstiller en lærer/adjunkt/lektor som har tatt tilleggsutdanning i fag som er med i 

læreplanen i vedkommende skoleslag, kravene til å bli innplassert i en ny stillingskode, skal 

dette skje med virkningstidspunkt fra 1.8. for dokumentert tilleggsutdanning med avlagt 

eksamen i vårsemesteret, og 1.1. for dokumentert tilleggsutdanning med avlagt eksamen i 

høstsemesteret. Det forutsettes at dokumentasjon framlegges arbeidsgiver så snart den 

foreligger. Ved innplassering i ny kode beholdes tjenesteansienniteten og lokale lønnstillegg 

gitt i tillegg til tidligere minstelønn, dog slik at man ikke beholder lokale tillegg som 

dokumentert er gitt for den samme tilleggsutdanning som inngår i grunnlaget for 

innplassering i ny stillingskode.” 

  



 Vedlegg 7 

Rekrutteringstiltak i helse og omsorg 

 

Bonuslønn 

Mål: Sikre forsvarleg drift/fagkompetanse i helse- og omsorgssektoren ved å 

stimulere fast tilsette til meirarbeid på helg i ferieavviklingsperioden, veke 25-32. 

Etter drøfting mellom dei lokale partane i helse og omsorgssektoren vert det fastsett 

og utbetalt ein bonus for ekstra helg. 

Vilkår: 

 gjeld fast tilsette som arbeidar i turnus i brukarretta teneste 

 skal vere del av planlagt og avtalt sommarturnus 

 det skal vere avtalt på førehand kva for helg som er bonushelg 

 bonus vert berre betalt for utført arbeid, fell bort ved fråvær på vakta 

 gjeld heil helg med arbeid laurdag og søndag 

 bonus kjem i tillegg til timeløn og variable tillegg som kveld/natt og 

helgetillegg 

 bonus vert tilvist/utbetalt etter ferieavviklinga 

 

  



Vedlegg 8 

Funksjonstillegg  

Ligg på toppen av grunnløn og følgjer funksjonen. Det er den som til ei kvar tid har 

oppgåva/funksjonen som får tillegget. 

 Funksjon 

  

Utifrå 

stilling

s-

prosent  

Uavhengi

g av 

stillings-

prosent 

Sist endra Per år Merknad 

Brannansvar på 

bygg 
  X 

Lokale 

forhandlingar 

2012 

4 000 

Vaktmeistrar/drift

s-teknikarar. 

Per person 

uavhengig av tal 

på bygg 

Baseleiar SFO X   

Lokale 

forhandlingar 

2010 

5 000   

Forflyttingsombo

d 

(Opplæring av 

nye tilsette i 

ergonomi) 

X   

Lokale 

forhandlingar 

2010 

7 000 

Må definere krav 

om omfang. 

Vurdere om det 

er behov for ein 

person til med 

same funksjon 

Hjelpemiddel-

ansvarleg  
  

Lokale 

forhandlingar 

2011 

20 000  

Instruktør, per 

lærling 
  X  

Lokale 

forhandlingar  20

14 

 12 000 

 
  

Tillitsvald 

utanom 

tillitsvalde for 

pedagogisk 

personale i skule,  

  X 

Lokale 

forhandlingar i 

2017 for mange 

organisasjonar 

gjeldande frå 

01.08.2017 

4 000   



(Utdannings-

forbundet) 

Tillitsvald i skule 

Utdannings-

forbundet 

  X 

Sannsynleg ved 

overgang til 

kommunalt 

avtaleverk i 2004 

2 400   

Verneombod   X 

Lokale 

forhandlingar i 

2017 

4 000   

Verneombod, 

undervisning 
  X 

Sannsynleg ved 

overgang til 

kommunalt 

avtaleverk i 2004.  

5 600 – 

8 000 

 Avhengig av 

storleiken på 

skulen 

Administrere 

øvingsopplæring 

   Kr. 

12.000.- 

 

Aktivitetsleiar    Kr. 6.000.-  

Biblioteks 

ansvarleg 

   Frå kr. kr. 

9.000.- til 

kr. 13.800.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Digital læring    Kr. 6.000.-  

Elevrådskontakt    Kr. 3.500.-  

Ekstraoppgåver 

jf. omorg rektor 

   Kr. 

24.000.- 

 

Ekstraoppgåver 

jr. omorg. 

barnehagestyrar 

   
Kr. 

24.000.- 

 

Fagansvarleg 

digital læring 

   Frå kr. 

6.240.-  til  

kr. 22.240.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Framandspråk    Kr. 6.000.-  

Gruppeleiar 

(PLOMS) 

   
Kr. 5000.- 

 



Klasseleiing    Kr. 5.000.-  

Kontaktlærar 

  

 

 

Gamle Volda: 

ved lokale 

forhandlingar i 

2017. 

Gamle 

Hornindal: ved 

lokale 

forhandlingar i  

2017. 

kr. 19.500.-  

 

 

 kr. 

22.700.-  

 

Kulturkontakt    Kr. 7.250.-  

Rådgjevar/sosiall

ærar 

   Frå kr.  

16.500 til 

kr. 19.800.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Samlingsstyrar 

AV (Audio 

Visuell) 

   Frå kr. 

1.600.- til 

kr. 5.600.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Samlingsstyrar 

kroppsøving 

   Frå kr. 

2.400 .- til 

kr. 5.600.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Samlingsstyrar 

kunst og 

handverk/sløyd 

   Frå kr. 

2.400.- til 

kr. 8.000.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Samlingsstyrar 

kunst og 

handverk/tekstil 

   Frå kr. 

3.200.- til 

kr. 8.000.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Samlingsstyrar 

mat og helse 

   Frå kr. 

4.000.- til 

kr. 8.000.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Samlingsstyrar 

musikk 

   Frå kr. 

3.200.- til 

kr. 5.750.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 



Samlingsstyrar 

natur og miljø 

   Frå kr. 

4.800.- til 

kr. 5.600 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Samlingsstyrar 

naturfag 

   
Kr. 4.000.- 

 

Samlingsstyrar 

samfunnsfag 

   
Kr. 2.400.- 

 

Samlingsstyrar 

SPU  (spes.ped.) 

– samling 

   Frå kr. 

3.200.- til 

kr. 5.600.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Samlingsstyrar 

teiknspråk 

   
Kr. 4.000.- 

 

Seksjonsleiar 

engelsk 

   Frå kr. 

2.400.- til 

kr. 6.000.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Seksjonsleiar 

heimekunnskap 

   
Kr. 5.600.- 

 

Seksjonsleiar 

KRL 

   
Kr. 4.000.- 

 

Seksjonsleiar 

kroppsøving 

   
Kr. 5.600.- 

 

Seksjonsleiar 

kunst og 

handverk 

   

Kr. 5.600.- 

 

Fagansvarleg 

matte 

Seksjonsleiar 

matte 

   
Frå kr. 

5600.- til 

kr. 6.500.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Seksjonsleiar 

musikk 

   
Kr. 5.600.- 

 

Seksjonsleiar 

naturfag 

   
Kr. 5.600.- 

 



Fagansvarleg 

lesing 

Seksjonsleiar 

norsk 

   
Frå kr. 

5.600.- til 

kr. 6.500.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Seksjonsleiar 

samfunnsfag 

   
Kr. 3.200.- 

 

Seksjonsleiar 

småskulen 

   
Kr. 6.400.- 

 

Seksjonsleiar SPU 

   Frå kr. 

6.000.- til 

kr. 7.600.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Seksjonsleiar tysk    Kr. 3.200.-  

Teamleiar (skule) 

   Frå kr. 

3.000.- til 

kr. 9.000.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Utviklingsarbeid 

i skulen 

   
Kr. 3.200.- 

 

Øvingslærar 

   Frå kr. 

5715.- til 

kr. 9.429.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

Årsteglærar 

   Frå kr. 

6.400.- til 

kr. 9.600.- 

Alt etter 

storleiken på 

skulen 

  

Ved opphøyr av lokalt oppretta funksjonar, jf. SFS 2213 som er finansiert av midlar 

frå lokale forhandlingar i høve HTA kap. 4.2.1. vert lønstillegget rekna inn i 

grunnløna til dei medarbeidarane som har funksjonen på tidspunktet funksjonen 

vert lagt ned. 

Når det gjeld lokale funksjonstillegg gjeve utanom pott, går dette tillegget ut når det 

ikkje lenger er behov for funksjonen/tillegget. Arbeidsgjevar har styringsrett. 

Arbeidstakarorganisasjonane melder frå til arbeidsgjevar når det skjer eit byte av 

tillitsvalde. Leiarar / hovudverneombod melder frå til arbeidsgjevar når det skjer eit 

byte av verneombod. 



 

Vedlegg 9 

Andre protokoller eller føringar gjeve i kommunale vedtak 

Stilling 
Utifrå 

stillingsprosent 

Uavhengig 

av 

stillings-

prosent 

Sist 

endra / 

vilkår 

Per år Merknad  

Pedagogisk leiar x  2017 

Gamle 

Volda kr. 

19 000 

Gamle 

Hornindal 

kr. 20 000 

Alle ped.leiarar får 

dette som eit 

rekrutteringstillegg 

Fleksifagarbeidar x   2012 12 000 

Dei som innehar 

stillinga får 

tillegget i årsløna  

Fleksisjukepleiar x   2014 12 000 

Dei som innehar 

stillinga får 

tillegget i årsløna  

 

  



Vedlegg 10 

Løn til ferievikarar og tilkallingsvikarar som er i eit utdanningsløp  

Verkeområde: Helse og omsorg  

Mål på kort sikt: Sikre forsvarlege tenester  

Mål på lang sikt: Rekrutteringstiltak  

Reviderte satsar per 01.05.2019 

1. Sjukepleie- og  

vernepleiestudent utan 

autorisasjon  (85% av løn 

høgskuleutdanna kr 410 000) 

 

Ferdig med 1 år 

 

Kr 348 500 

2. Sjukepleie- og  

vernepleiestudent utan 

autorisasjon   

(90% av løn høgskuleutdanna  kr 410 

000) 

 

Ferdig med 2 og 3 

år 

 

Kr  369 000 

3. Sosionom- og 

barnevernsstudent som 

arbeider i 

miljøarbeidarstilling (85% av 

løn høgskuleutdanna kr 410 

000) 

 

 

Ferdig med 1 år 

 

Kr 348 500 

4. Sosionom- og 

barnevernsstudent som 

arbeider i 

miljøarbeidarstilling (90% av 

løn høgskuleutdanna  kr 410 

000) 

 

Ferdig med 2 og 3 

år 

 

Kr 369 000 

5. Medisinstudentar Ferdig med 2 år Kr 348 500 (som 

sjukepleier student 1 

år) 



6. Medisinstudentar Ferdig med 4 år Kr 369 000 (som 

sjukepleier student 2 

år) 

 

  



Vedlegg 11 

 

Lokale særavtalar 

 

 

 

Namn 

 

Partar 

 

Sist forhandla 

 

Brann Fagforbundet, Delta og 

NITO 

09.12.2019 

Byggvakt Fagforbundet, Delta og 

NITO 

09.12.2019 

Overtid vintervedlikehald Fagforbundet, Delta og 

NITO 

09.12.2019 

Skuleleiarar – 

praktisering av SFS 2213 

Utdanningsforbundet 24.10.2019 

Smusstillegg Fagforbundet, Delta og 

NITO 

09.12.2019 

Teknisk vakt Fagforbundet, Delta og 

NITO 

09.12.2019 

Tidsressurspott og 

administrasjonsressurs i 

Voldaskulen 

Utdanningsforbundet 24.10.2019 

Vintervedlikehald Fagforbundet, Delta og 

NITO 

09.12.2019 

 

 

 

 

 

 

../../../Compilo%20-%20Birgitte/Lokal%20særavtale%20brann%2009.12.2019.pdf
file:///P:/VO%20Personal%202018/Compilo%20-%20Birgitte/Lokal%20særavtale%20byggvakt%2009.12.2019.pdf
../../../Compilo%20-%20Birgitte/Lokal%20særavtale%20%20vintervedlikehald%2009.12.2019.pdf
file:///P:/VO%20Personal%202018/Compilo%20-%20Birgitte/Praktiseringa%20av%20SFS%202213%20-%20skuleleiarar.pdf
file:///P:/VO%20Personal%202018/Compilo%20-%20Birgitte/Praktiseringa%20av%20SFS%202213%20-%20skuleleiarar.pdf
file:///P:/VO%20Personal%202018/Compilo%20-%20Birgitte/Lokal%20særavtale%20smusstillegg%2009.12.2019.pdf
file:///P:/VO%20Personal%202018/Compilo%20-%20Birgitte/Lokal%20særavtale%20teknisk%20vakt%2009.12.2019.pdf
file:///P:/VO%20Personal%202018/Compilo%20-%20Birgitte/Tidsressurspott%20og%20administrasjonsressurs%20jf.%20SFS%202213%20pkt.%2017.pdf
file:///P:/VO%20Personal%202018/Compilo%20-%20Birgitte/Tidsressurspott%20og%20administrasjonsressurs%20jf.%20SFS%202213%20pkt.%2017.pdf
file:///P:/VO%20Personal%202018/Compilo%20-%20Birgitte/Tidsressurspott%20og%20administrasjonsressurs%20jf.%20SFS%202213%20pkt.%2017.pdf
file:///P:/VO%20Personal%202018/Compilo%20-%20Birgitte/Lokal%20særavtale%20%20vintervedlikehald%2009.12.2019.pdf
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Høyringssvar med merknader haust en 2019

Høyringssvar frå NITO med ko m ment arar i  kursiv:
«s.4, punkt 1.2:
Dersom lønspolit ikken er avgrensa til å omhandle løn så vil blant anna ikkje alternativ to i
seniorpolit ikken kunne stå i lønspolit ikken. Lønn er vanlegvis pengar ein får utbetalt etter å ha yt
eit stykke arbeid, i daglegtale vil derfor løn og arbeidsmengde være to sider av same sak.»

Arbeidsgj evar vel  å  ta bort seniorpolitiske tiltak.

«s.5, punkt 4.1 og infoboks.
For å sikre at lønsutviklingssamtalen får resultat så bør det gå klart fram kven som skal
representere leiaren. Er det slik at det skal være nærmaste leiaren som har lønsansvar for
arbeidstakaren? Kvar går skjeringspunktet mellom nærmaste leiar som kjenner arbeidstakaren
men som ikkje har reell innverknad på løna, og på leiar på høgare nivå som kan påverke løna
men som ikkj e kjenner arbeidstakaren ?»

Ingen endringar vert gj ort, næraste leiar vil ha reell påverknad.

«s.6, punkt 4.2 :
Setninga «kompetanseutvikling for tilsette som kan gje uttelj ing i lønsauke skal vere avtalt med
leiar på førehand» er litt uklar.
Må ein avtale med leiar før ein utvikl ar seg fagleg?
Er det meint at t ilsette skal avklare eventuell lønsauke med leiar før ein deltek på kurs og
utdanning, og at den tilsette ikkje kan forvente å få lønsregulering basert på kompetanseutvikling
dersom det ikkje er inngått formell avtale om å utvikle seg?
Volda kommune bør ha ein kultur for å utvikle seg fagleg, det kan ikkje være slik at ein aktivt
unngår å utvikle seg fagleg i mangel på ein avtale.»

For  å  tydeleggj ere punktet, har ein teke inn «Jf vedlegg 6, Prosedyre for vidareutdanning og
kompetanseføn i kap. 4 stillingar».

Arbeidsgj evar har tillit til at tilsette ikkj e ser dette punktet som eit hinder for  å  utvikle seg fagleg.

«s.6, punkt 4.3 :
Det må definerast kva som er spesialkompetanse. Arbeidstakarar som har slik
spesialkompetanse innanfor sitt fagfelt  skal  ha avansementstilling når kompetansen er relevant
for still inga.»

Arbeidsgj evar tek bort ordet spesialkompetanse og endrar formuleringa slik at innhaldet vert
lettare å forstå. Kor vidt ein skal innplasserast i avansementstilling med romartal I blir ei
vurdering i kvart einski/d tilfelle.

«s.6, punkt 4.4:
Tilsette som får midlertidig tillagt arbeidsoppgåver  må  få funksjonstillegg (om ikkje t ilsvarande
mengde arbeidsoppgåver blir trekt ifrå).



Tilsette som på bakgrunn av innsats, engasjement , motivasjon og oppnådde resultat må få
tillegget som løn og ikkj e berre som eit funksjonstillegg som per definisjon er midlertidig , eller er
dette ei innføring av bonusordning ?»

Arbeidsgjevar let punktet stå som foreslått. Endringar i arbeidsoppgåver skjer kontinuerlig, i takt
med utviklinga og må påreknast i eit arbeidsforhold.

Individuelle tillegg kan gj evast som kompetanselønn, funksj onstil/egg eller personlege tillegg.

«s.6 , punkt 4.5:
Løn kan vere eit verkemiddel for a rekru ttere og behalde. Dersom definisjonen i pun kt 1.2 blir
endra så bør ein også aktivt bruke andre verkemiddel enn løn for a gjere Volda kommune t il ein
attraktiv arbe idsplass.»

Arbeidsgjevar endrar ikkj e definisj onen i pkt. 1.2.

«s.6, punkt 4.6:
Stryk ordet «vurderast». Likelon skal være tema i alle drøft ingsmøter.»

Det er ikkje om likelønn skal vere tema som skal vurderast, men eventuelle likestillingstiltak.
Punktet står som det er.

«s.7, punkt 5:
Gjennomfører leiarane ei heilskapleg vurdering og kjem med prioritert t ilråding for
lønsfastsett ing? Kan ein slik aktiv medverking dokumenterast?»

Denne l nspoliti kk en er gjeldande fra2020. Dokumentasj on i høve lønsforhandlingar er ein del
av arbeidsgjevar si interne førebuing.

«Vedlegg 1:
Legg til definisj on av «Avans ement stil ling» .
Skal «etterutdanning» vere avgrensa til utdanning som ikkje gir studiepoeng? Nar ein snakkar
om utdanning så snakkar ein vanlegvis om formell kompetanse der ein har bestått ei prøve.
Kortare kurs og seminar bør vell definerast under eit eige punkt for «kurs»?
Under punktet «vidareutdanni ng» er dette avgrensa til universitets og høgskulenivå (utdanning
med studiepoeng), kva med fagbrev og fagskule, er ikkje det også ei vidareutdanni ng ?»

Omgrepet avansementstilling og ei presisering av vidareutdanning der også fagskule vert teke
med, vert lagt til i vedlegg 1. Ein definerer ikkj e omgrepet kurs, men legg det inn og viser til
punktet «etterutdanning».

«Vedlegg 2:
Organisasjonskartet må settast inn.»

Som det stod i hayringsskrivet skal organisasj onskartet med som vedlegg 2.

«Vedlegg 3:
Det må settast inn kven som skal forhandle for Volda kommune.
Dersom namn på stilling skal v ise alle stilling stittl ar som vi i dag har i bruk i den stillingskoda så
må det jobbast med heile vedlegget.



7351, rett kode skal vere 7531. lngeniørar skal i 8084, kommuneplanleggar høyrer heime i 8530,
og stillingstittelen skatteoppkrevjar blir ikkje brukt i vår organisasjon mein>

Forhandlingsutval frå arbeidsgj evar er leke med.
Det vert vist til forklaringar om vedlegg 3, i e-posten som gjekk ut saman med
høyringsdokumentet, ein skal ikkje ha med alle stillingstitt/ar.
7351, er retta til kode 7531.
lngeniørar og kommuneplanleggar ligg under kap.  5  og er omtala i vedlegg 4.
Stillingstittel skatteoppkrevj ar vert framleis nytta i Volda kommune.

«Vedlegg 4:
Overskrifta på tabellen manglar. Kap 5 skal erstattast med «kode/kap. I HTA» og i dei andre
kolonnane skal det sta «Hovudnemni ng i HTA», «N amn pa stilling» og «lnnhald i stillingar
(arbeids- og ansvarsområde).
Også her må det settast inn kven som skal forhandle for Volda kommune.
På kode 8451 skal rett tittel vere leiar.»

Redaksj onelle endringar som er leke med.

«Vedlegg 6:
Medarbeidarar som etter avtale med arbeidsgjevar tek relevant utdanning skal ha lønsauke og
få løn basert på den kompetansen som den tilsette har etter utdanninga er ferdig.
Dersom karakteren E ikkje skal gi uttelj ing så må det definerast korleis ein skal måle dette.
Snakkar ein om snittkarakteren slik at ein kan ha E i enkelte fag om ein får betre karakter i dei
andre, vil ein ikkje få uttelj ing i det heile tatt om ein har ein E sjølv om snittet er vesentleg
høgare?
Karakteren E er definert som «tilstrekkeleg» og betyr per definisjon at kandidaten tilfredsstiller
minimumskrava til kompetanse men heller ikkje meir, og at dette betyr at kandidaten ikkje kan
bruke kompetansen sjølvstendig.
Karakteren D er definert som at kandidaten manglar dei viktigaste kunnskapselementa og kan
ikkje bruke kompetansen sjølvstendig.
Dersom ein ynskje rastimulere til at medarbeidarar som tek vidareutdanning skal få så gode
karakterar som mogeleg og ikkje berre få bestått så bør dette heller løysast ved at ein får
kronetillegg basert på den oppnådde snittkarakteren justert etter talet på studiepoeng.
Ved ahalde på dette skillet så blir det forskjell på tilsette som tek utdanning og på nytilsette (om
det ikkje også er eit absolutt krav om at ein må ha minst karakteren D for abli tilsett).
Fagskulepoeng er ikkje lenger i bruk, i dag heiter det studiepoeng jmf. Fagskoleloven. »

Arbeidsgjevar held på formuleringane i høve karakteren E. Rettar til  «studiepoeng frå
høgskule/universitet og studiepoeng frå fagskule»

«Vedlegg 7:
Er dette ein lokalsæravtale?
Det vil være fordelaktig om alle lokale særavtalar kan samlast som vedlegg i lønspolitikken.
Er det ynskjeleg askulle stimulere til meira rbeid framfor a tilsette fleire , event uelt bruke overtid
ved tidsavgrensa behov? Dersom dette er overtid så er det heller ikkje nodvendig aavtale at
bonusen fell vekk dersom ein ikkje jobbar på den oppsette vakta.»

Målet for bonusordninga (sikre forsvar/eg drift under ferieavvikl i ng) er klart definert i vedlegget.
Teksten i vedlegget står.



Liste over lokale særavtalar er teke med som nytt vedlegg 11.

«Vedlegg 8:
Omgrepet «misser ein t illegget» er uheldig, det bør heller formulerast slik at funksjonstillegget
følger funksjonen og at det er den som t il ei kvar t id innehar funksjonen som får
funksjonstillegget. Når ein snakkar om å misse eit tillegg så framstår det som at
funksjonstillegget bli sett på som eit personelg tillegg.
Mange av tillegga manglar opplysningar om når dei sist blei endra . Mange av tillegga er av ein
slik karakter at det for enkelheitsskuld burde være avtalt at summane blir indeksjustert kvar ar.»

Formuleringa er endra. Funksj onstillegg er eit tillegg for a utfore ei spesifikk oppgåvel funksj on.
Einhar ikkj e oversikt over når alle tillegga sist vart endra, då mykj e av det ligg langt attende i tid.
Einkan ikkj e indeksregulere funksj onstillegg, eller anna løn. Dette er tillegg  som  er gj eve i lokale
kap. 4 forhandlin gar og for det meste teken av lokal pott.

«Vedlegg 10:
På dei fyrste linjene blir omgrepet «minstelon» og «startlon assistent » brukt om den same
summen. Ein bør velje eit omgrep slik at det ikkje blir misforståingar.
Lønsfastsett inga for vikarar basert på studiepoeng utgjer ei forskjellsbehandling mot dei som alt
er t ilsette dersom det ikkje blir satt karakterkrav på same måte som i vedlegg 6.»

Viser til e-posten som gj ekk ut saman med hoyringsdokumentet, dette vedlegget vart erstatta av
nyt t vedlegg 10.

«Vedlegg 11:
Dersom seniorpolit ikken skal ha effekt så må det være ein form for automatikk i at ein får
seniortiltak når ein oppfyller bestemte vilkår.
Alternativt 2 er eit bra forslag, men krev endring på punkt 1.2 i lønspolit ikken.
For mange seniorar så er nok frit id, avgrensa arbeidsbelastning og liknande tiltak mykje vikt igare
grunn for å stå i jobben enn eit mindre kronetillegg.
Mange seniorar sitt på verdifull kompetanse om både faget og interne system som ikkje bør få
forsvinne brått. Mange av seniorane som vurdera å pensjonere seg har også mykje frit id
opparbeida slik at når dei fyrst seier opp så er dei i praksis fråverande nesten med eingong.»

Arbeidsgj evar vel  å  ta bort vedlegg 11, seniorpolitiske tiltak. Tiltak og verkemiddel skildra i p unkt
4 gj eld for alle tilsette.

Hyr i ngssvar fraUt danningsfo rbundet med komment arar i kursiv:

«s.6 punkt 4.2
Her bør det kanskje visast t il vedlegg 6 , og kanskje kan ein forklare litt klarere i sjølve punktet
ogsa.»

For a tydeleggjere punktet, har ein teke inn «Jf vedlegg 6, Prosedyre for vidareutdanning og
kompetanseføn i kap. 4 stillin gar».

«s.6 punkt 4.3
Burde ein forklare litt bedre her?
Kanskje sette orda avansementstilling og spesialkompetanse inn i vedlegg 1.
Kva tyder romertal 1?»



Arbeidsgj evar tek bort ordet spesialkompetanse og endrar formuleringa slik at innhaldet vert
lettare  å  forstå. Omgrepet avansementstilling vert definert i vedlegg 1. Romartal I er
rapporteringbenevne/se i Hovudtariffavtalen (HTA), vedlegg 1 og vert teke med i vedlegg 1 men
henvising til H TA.

«S. 6 punkt 4.6
Likest illingstiltak skal sjåast på i drøft ingsmøta før lokale forhandlingar ikkje berre vurderast.»

Det er ikkj e om likestillingstiltak skal vere tema som skal vurderast. Det er eventuelle (konkrete)
likestillingstiltak som skal vurderast.
Punktet står som det er.

Hyr i ng ssvar fraNorsk ergot erapeut forbund og Norsk fysiot erapiut fo rbund og med

kom ment arar i kursiv:

«Dokumentet har store intensjonar for kva lønspolitikken skal oppnå. Det står at lønspolitikken
skal (kapittel i parentes):
• vere eit virkemiddel for å oppnå arbeisgjevarstrategien (1.1)
• vise det lokale handlingsrommet (1.2)
• vere eit verkty for å sette organisasjonen i stand til å takle naud synt omstilling (2.0)

fremje bruk av ny teknologi, innovasjon og samhandling (2.0)
bidra til å levere gode tenester (3.1)

• bygge opp under handlekraftig organisasjon (3.1)
• fremje kommunen som ein attraktiv og konkurransedyktig arbeidsgjevar (3.1)
• sikre kompetanse på rett plass (3.1)
• fremje trivsel og effektivitet (3.1)
• rekruttere rett kompetanse i alle stillingar (3.2)
• bidra til utvikling av medarbeidarane inkludert fagleg og personleg utvikling, resultat og
meistringstru (3.2)
Lønnspolitikken skal altså bidra t il alt dette, men korleis? Kva er sjølve politikken? Korleis skal
kvart av desse måla bli nådd ved bruk av lonns politikken ?»

Korleis: Ved å nytte dei tiltaka og verkemiddela som er skildra.
Kvar: I «tiltak og verkemiddel» ligg politikken, slik gj er vi det i Volda, i tillegg viser vi kva
lønspofitikk (personalpolitikk) vi har ved t.d. vidareutdannin g, ved behov for rekruttering for å
sikre forsvar/eg drift / fagkompetanse i helse og omsorg i ferieavviklinga på sommaren.

«Tiltaka og verkemidla som blir presentert skal nyttast for å nå Volda kommune sine
lønspolitiske mål. Diverre finn vil lite konkret om kva forventningar som gjeld dei tilsette. Dersom
lønnspolit isk plan skal nyttast som eit verkty for tilsette og tillitsvalde trengst det tydelege
forventingar i planen. T.d. kva objektive kriterier gjeld for dei individelle tillegga? I pkt. 5 Ansvar
og roller, avsnitt 6 legg vi merke til at «objektive kriterier» er fjerna og syns det bør korne
tydeligare fram kva vurderingar som skal ligge til grunn for den prioriterte tilrådinga frå leiar. Vi
meiner den lønspolitiske planen må vise arbeidsgjevars retning og forventningar som den
enkelte leiar og arbeidstakar kan nytte i t.d. lønssamtalar og attendemeldingar (to av dei nemde
tiltaka).»

Usikker på kva som vert meint med at «I pkt. 5 Ansvar og roller, avsnitt 6 legg vi merke til at
«obj ektive kriterier» er fjerna» men sannsynleg at det vert vist til «Lonspoliti kk Volda kommune
20 18».



I HTA kap. 4 står det at ved lonsfastsetji n g skal det blant anna takas omsyn til stillinga sin
kompleksitet og den einskilde tilsette sin kompetanse, ansvar, innsats og resultatoppnåing. Det
skal og vere ein natur/eg samanheng mellom arbeidstakaren si real-/formalkompetanse,
kompetanseutvikling og lønsutvik/ing. Det er dette tilsette vert målt mot.

Likeeins står det i HTA kva som ska/leggast vekt på i vurderinga ved fastsetji ng av føn i kap. 3
og 5.

Det blir tatt med ein henvisning til HTA i avsnittet.

«Kommentara r ang . vedlegg:
Det blir fleire gangar referert t il «intensjonsavtalen» og «forventn ingsskri v til leiarar» . Desse bør
difor leggast ved slik at lesar enkelt kan sjå kva dette er.»

Forventningsskriv til leiarar og intensj onsavtalen vert tatt inn i vedlegg 1 med forklaring kvar ein
finn dokumenta.

Vedlegg 3:
Kode 7451 leiarar: manglar her teamleiar fysio- og ergoterapitenesta
Kode 7 451: Skal faglei ar fysio/ergo stå her i Nye Volda?
Og kor er alle dei andre stillingane i kap. 4?

Det vert vist til forklaringar om vedlegg  3,  i e-posten som gj ekk ut saman med
hoyrin gsdokumentet, ein skal ikkj e ha med alle stillingstitt/ar. I same e-post vart det vidare vist til
at vedlegg 3 var under revidering for a fa med eit utval av stillingskodar som vert nyt ta i ny
kommune.

Vedlegg 8:
Feil anmerknad på « Ansvar for hjelpemiddel». Summen skal her vere 20.000,- jamf.

nyleg avgjort sak
Skal fagansvar fysio/ergo (leiarar kap. 4) stå her? Sum??

Ansvar for hj elpemiddel er endra til rett sum.
Fagansvar fysio/ergo skal ikkj e med her, ei stilling med fagansvar er vedkomande tilsett i, det er
ikkj e ein funksj on.

Presisering frå rådgj evar perso nal:
«Dei som er ferdige med 2 og 3 år har ein kommentar «før eksamen kan dokumenterast», er litt
usikker på kva vi meinar då for vi har til no krevd dokumentasjon på at dei har gjennomført 2
eller 3 år (studentweb eller dokumentasjon fraskulen ).»

Ein vel a ta bort formuleringa «før eksamen kan dokumenterast».

lnnspel fr å råd mannen (no kommunedire kt pr) :
«Rådmannen ønskjer at det står noko prinsipielt i lønspolitikken om at leiarar (eller andre) som
går ned i stilling men får behalde løn ikkje kan forvente same lønsutvikling som dei andre på
same niva.»

Dette er teke med som eit nytt punkt 6, der punkt 6 vert punkt 7, og punkt 7 vert punkt 8.
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Til arbeidstakarorganisasjonane med kopi t il arbeidsgruppa ln spolitikk "nye" Volda.

Ut kast til lns polit ikk vert no sendt pa hoyring. Frist for attendemelding er måndag 18.november.

L nspoliti kken bestar av ein hovuddel med 11 vedlegg.Ei n del av vedlegga er fortsatt under arbeid.

Ein vel likevel å sende ut forslaget ti l hy ring da vedlegga som har betyding for arbeidstakarane, vil

arbeidstakarorganisasjonane vere med å avklare.

Kommentarar knytt t il dokumentet med vedlegg:
Framsida vert i t råd med profilhandboka og vil vere gjenkjennbart og lik andre personalpolit iske

reglement/ rut iner/ prosedyrer. lnformasjonsrådgjevar er på saka.
Vedlegg 2 - oppdatert organisasjonskart skal ligge ved. lnformasjonsrådgjevar er på saka.

Vedlegg 3 - vert oppdatert med namn på st illingar i ny kommune. St illingskode som eventuelt ikkje

er i bruk vert teke ut . Vi t ek med to nye hovudnemningar; st. kode 6572 assistent og st .kode. 6684

miljøveileder/ konsulent . Bakgrunnen for å ta inn desse er behov for definering slik at innplassering i

desse st illingskodene vert tydeleggjort . Dersom det er ønske frå arbeidstakarorganisasjonane å ta inn

fleire, bed vi om att endemelding på det. Det vert og rydda i leiarst illingane i kap. 4. Dett e må sjåast i

samanheng med innplassering i kap. 3.4.3. Personalavdeling ane arbeider med samordning og

oppdatering Vedlegg 4 - vert oppdatert med rette st illingsnamn som skal nyttast i ny kommune.

Personalavdelinga ne arbeider med samordning og oppdatering Vedlegg 5 - vert oppdatert med rett e

st illingsnamn som skal nyttast i ny kommune. Personalavdelinga ne arbeider med samordning og

oppdat ering Vedlegg 7 - dersom rekrutt eringst ilt ak for sjukepleiarar skal gjelde for ny kommune vert

det skrive inn her.
Vedlegg 8 - det må ei samordning av funksjonst illegg i oppvekstsektoren. Oppvekstsjefen er på saken.

Vedlegg 9 - nye avtalar for ny kommune skal inn her - venter m.a. på reforhandling av avta lar.

Vedlegg 10 - er revidert - forslag ligg ved her som eige dokument. Revidert vedlegget syner det som

var utgangspunktet for berekne eiga ln pa enkelte st uddentgruppe, forsvarleg tenester i helse og

omsorg og framt idig rekrutt ering.
Vedlegg 11 - det vert jobba med ei avklaring av t iltak i ny kommune.

Birgitt e Sævik Pedersen
rådgjevar
Direkte 70058736
Volda Kommune
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Hy ringssvar fraNITO pa lns polit ikk for Volda kommune.

s.4, punkt 1.2:

Dersom l nspolit ikken er avgrensa t il å omhandle løn så vil blant anna ikkje alternat iv to i

seniorpolitikken kunne stå i lønspolit ikken. Lønn er vanlegvis pengar ein får utbetalt ett er a ha  yt  eit

stykke arbeid, l daglegtale vil derfor ln og arbeidsmengde være to sider av same sak.

s.5, punkt 4 .1 og infoboks.
For a sikre at ln sutviklingssamt alen far resultat så bør det gå klart fram kven som skal representere

leia ren. Er det slik at det skal være nærmaste leiaren som har lns ansvar for arbeidstakaren? Kvar går

skjeringspunktet mellom nærmaste leiar som kjenner arbeidstakaren men som ikkje har reell

innverknad pa l na, og på leiar pa hg are niva som kan påverke løna men som ikkje kjenner

arbeidstaka ren?

s.6, punkt 4.2:
Set ninga «kompetanseutvikling for t ilsette som kan gje utt elj ing i l nsauke skal vere avtalt med leiar

på førehand» er litt uklar.
Må ein avtale med leiar før ein utviklar seg fagleg?

Er det meint at t ilsette skal avklare event uell l nsauke med leiar før ein deltek på kurs og utdanning,

og at den ti lsette ikkje kan forvente a fa lønsregulering basert på kompetanseutvikling dersom det

lkkje er inngått formell avtale om a utvikle seg?

Volda kommune bør ha ein kult ur for a utvikle seg fagleg, det kan ikkj e ve re slik at ein aktivt unngår

a utvikle seg fagleg i mangel på ein avtale.

s.6, punkt 4.3:
Det må definerast kva som er spesialkompetanse. Arbeidstaka rar som har slik spesialkompet anse

innanfor sitt fagfelt skal ha avansementst illing når kompetansen er relevant for st illinga.

s.6, punkt 4.4:
Tilsett e som får midlert idig t illagt arbeidsoppgåver må få funksjonst illegg (om ikkje t ilsvarande

mengde arbeidsoppgåver blir t rekt ifrå).

Tilsett e som på bakgrunn av innsats, engasjement , mot ivasjon og oppnådde resultat må få t illegget

som ln og ikkje berre som eit funksjonst illegg som per definisjon er midlert idig, eller er dett e ei

innføring av bonusordning?

s.6, punkt 4.5:
Løn kan vere eit verkemiddel for a rekruttere og behalde. Dersom definisjonen i punkt 1.2 blir endra

så bør ein også akt ivt bruke andre verkemiddel enn ln for a gjere Volda kommune t il ein att rakt iv

arbeidsplass.

s.6, punkt 4.6:
St ryk ordet «vurderast ». Likeløn skal være tema i alle drøft ingsmøter.

s.7, punkt 5:
Gjennomfører lelarane  ei  heils kapleg vurdering og kjem med prioritert t ilråding for l nsfastsetting ?

Kan ein slik aktiv medverking dokument erast?



Vedlegg 1:

Legg t il definisjon av «Avansement st illing» .
Skal «etterutdanning» vere avgrensa t il utdanning som ikkj e gir studiepoeng? Når ein snakkar om
ut danning så snakkar ein vanlegvis om formell kompetanse der ein har bestått ei prøve.
Korta re kurs og seminar bør vell definerast under eit eige punkt for «kurs»?
Under punktet «vidareutdanning» er dette avgrensa t il universitets og høgskulenivå (utdanning med
st udiepoeng), kva med fagbrev og fagskule, er ikkje det også ei vidareutdanning?

Vedlegg 2 :

Organisasjonskartet må sett ast inn.

Vedlegg 3 :

Det ma sett ast inn kven som skal forhandle for Volda kommune.
Dersom namn på st illing skal vise alle stilling stittlar som vi i dag har i bruk i den st illingskoda så må
det jobbast med heile vedlegget .
7351, rett kode skal vere 7531. Ingenir ar skal i 8084, kommuneplanleggar høyrer heime i 8530, og
still ingst it telen skatteoppkrevjar blir ikkje brukt i vår organisasjon meir.

Vedlegg 4 :

Overskrifta på t abellen manglar. Kap 5 skal erstatt ast med «kode/ka p. I HTA» og i dei andre
kolonnane skal det sta «Hovudnem ning i HTA», «Namn pa st illing» og «Innhald i st illingar (arbeids- og
ansvarsområde).
Også her må det sett ast inn kven som skal forhandle for Volda kommune.
Pa kode 8451 skal rett titt el vere lejar.

Vedlegg 6 :

Medarbeidarar som etter avtale med arbeidsgjevar tek relevant utdanning skal ha lns auke og fa l n
basert pa denkompetansen som den tilsette har etter utdanning a er ferdig.
Dersom karakteren E ikkj e skal gi utteljing sa må det definerast korleis ein skal måle dett e. Snakka r
ein om snitt karakteren slik at ein kan ha E i enkelte fag om ein får bet re karakter i dei andre, vil ein
ikkje få utt elj ing i det heile t att om ein har ein E sjølv om snittet er vesent leg høgare?
Karakteren Eer definert som «t ilst rekkeleg» og betyr per definisjon at kandidaten t ilfredsst iller
minimumskrava t il kompetanse men helle r ikkje meir, og at dett e betyr at kandidaten ikkje kan bruke
kompetansen sj lvstendig.
Karakteren D er def inert som at kandidaten manglar dei vikti g aste kunnskapselementa og kan ikkje
bruke kompetansen sj lvstendig.
Dersom ein ynskjer a st imulere t il at medarbeidarar som tek vidareutdanning skal få så gode
karakterar som mageleg og ikkje berre få bestått så bør dette heller ly sast ved at ein far kronet illegg
basert på den oppnådde snitt karakteren justert ett er talet på studiepoeng.
Ved å halde på dette skillet så blir det forskjell på t ilsette som tek utdanning og pa nyti lsette (om det
ikkje også er eit absolutt krav om at ein må ha minst karakteren D for å bli t ilsett ).
Fagskulepoeng er ikkj e lenger i bruk, i dag heiter det st udiepoeng j mf. Fagskoleloven.

Vedlegg 7 :

Er dett e ein lokalsæravtale?
Det vil være fordelaktig om alle lokale særavtalar kan samlast som vedlegg i lønspolit ikken.
Er det ynskjeleg askulle st imulere t il meirarbeid framfor atils ette f leire, eventuelt bruke overt id ved
t idsavgrensa behov? Dersom dette er overt id så er det heller ikkje n dvendigaavtale at bonusen fell
vekk dersom ein ikkje jobbar på den oppsette vakta.



Vedlegg 8 :

Omgrepet «misser eln t illegget » er uheldig, det bør heller formulerast slik at funksjonst illegget følger

funksj onen og at det er den som t il ei kvar t id innehar funksj onen som får funksj onst illegget . Når ein

snakkar om a misse eit t illegg så framstår det som at f unksj onst illegget bli sett på som eit personelg

t illegg.

Mange av t illegga manglar opp lysning ar om når dei sist blei endra. Mange av t illegga er av ein slik

karakter at det for enkelheitsskuld burde være avtalt at summa ne blir indeksj ustert kvar år.

Vedlegg 10 :

På dei fyrste linjene blir omg repet «minsteln » og «startln assistent » brukt om den same summen.

Ein bør velje eit omgrep slik at det ikkje blir mlsforståingar.

Lønsfastsett inga for vika rar basert på st udiepoeng utgjer ei forskjellsbehandling mot dei som alt er

t ilsett e dersom det ikkje blir satt karakterkrav på same måte som i vedlegg 6.

Vedlegg 11 :

Dersom senio rpolit ikken skal ha effekt så må det være ein form for automat ikk i at ein får seniort ilt ak

når ein oppfyller bestemte vilkår.

Alternat ivt 2 er eit bra forslag, men krev endring på punkt 1.2 i lønspolit ikken.

For mange seniorar så er nok frit id, avgrensa arbeidsbelast ning og liknande tilt ak mykje vikti g are

grunn for a st a i j obben enn eit mindre kronet illegg.

Mange senio rar sitt på verdifull kompetanse om både faget og interne system som ikkj e bør få

forsvinne bråt t. M ange av seniorane som vurdera a pensjonere seg har ogsa mykje fri tid opparbeida

slik at når dei fyrst seler opp så er dei i praksis fråverande nesten med ein gong.



á



Fra:

Sendt :

Til:
Emne:

Cat hrin Fremmerlid
18. november 2019 22:55
Birgitt e Sævik Pedersen
SV: Lnsp olitikk h@yring

Hei

Her kjem ei t ilbakemelding pa ln spolit ikken.
Er litt usikker på om eg kan tolke referatet som Berit sende ut ett er felleskontakt møtet som
at vi fekk ut sett hyr i ngsfri sten elle r om forste hyr i ngsfri st star. Om vi får ny fr ist vil vi

gjerne få sendt det ut t il alle klubbane våre og levere inn eit nytt høyringssvar©

Hoyring ssvaret: Eg ser det er noko feil i summane på funksjonst illegg og pedleiarst illinga,
men eg har forstått det slik at desse vedlegga arbeider dere videre med. Der er også nokre
små skrivefeil men dei kan vi ta igjen ved høve.

s.6 punkt 4.2
Her bør det kanskje visast t il vedlegg 6, og kanskje kan ein forklare litt klarere i sjølve punktet
også.

s.6 punkt 4.3
Burde ein forklare litt bedre her?
Kanskje sett e orda avansementst illing og spesialkompetanse inn i vedlegg 1.
Kva tyder rome rtal 1?

S. 6 punkt 4.6
Likest illingst iltak skal sjåast på i drøft ingsmøta før lokale forhandlingar ikkje berre vurderast .

mvh
Cat hrin Fremmerl id, HTV Utdanningsforbundet Volda
41559405

Frå:  Birgitte Saevik Pedersen
Sendt : torsdag 10. oktober 2019 08:12:56
Til : Hermod Halse; Heidi Istad; Siri Birkeland Solheim; Bodil Egset ; Synnøve Ringset Fuglehaug;
Karianne Sveen Ori k; Arne Drabls ; Runar Andre Hovde; Nina Kvalen; Knut y stein Ekroll; Tone
Rustestuen Aarhus
Kopi:  Berit Lyngstad; Rønnaug Tomasgard; Jarl Mart in Møller; Oddbjorg Yksny Rangsa ter; Per Ivar
Kongsvik; Ann Krist in Langeland; Svein Berg-Rusten; Idar Holen; Cat hrin Fremmerlid; Lena Sæt re
Emne: Lonspolitikk hayring

Til arbeidstakarorganisasjonane med kopi til arbeidsgruppa lønspolitikk "nye" Volda.

Utkast til lønspolitikk vert no sendt på høyring. Frist for attendemelding er måndag 18.november.

Lønspolitikken består av ein hovuddel med 11 vedlegg. Ein del av vedlegga er fortsatt under arbeid. Ein vel
likevel asende ut forslaget til høyring då vedlegga som har betyding for arbeidstakarane, vil



arbeidstakarorganisasjonane vere med aavklare.

Kommentarar knytt til dokumentet med vedlegg:
Framsida vert i tråd med profilhandboka og vil vere gjenkjennbart og lik andre personalpolitiske
reglement/rutiner/prosedyrer. lnformasjonsrådgjevar er på saka.
Vedlegg 2 - oppdatert organisasjonskart skal ligge ved. Informasjonsrådgjevar er på saka.
Vedlegg 3 - vert oppdatert med namn på stillingar i ny kommune. Stillingskode som eventuelt ikkje er i bruk
vert teke ut . Vi tek med to nye hovudnemningar; st.kode 6572 assistent og st.kode. 6684
miljøveileder/konsulent. Bakgrunnen for å ta inn desse er behov for definering slik at innplassering i desse
stillingskodene vert tydeleggjort . Dersom det er ønske frå arbeidstakarorganisasjonane ata inn fleire, bed vi om
attendemelding på det. Det vert og rydda i leiarstillingane i kap . 4. Dette må sj åast i samanheng med
innplassering i kap. 3.4.3. Personalavdelingane arbeider med samordning og oppdatering
Vedlegg 4 - vert oppdatert med rette stillingsnamn som skal nyttast i ny kommune. Personalavdelingane arbeider
med samordning og oppdatering
Vedlegg 5 - vert oppdatert med rette stillingsnamn som skal nyttast i ny kommune. Personalavdelingane arbeider
med samordning og oppdatering
Vedlegg 7 - dersom rekrutteringstiltak for sj ukepleiarar skal gjelde for ny kommune vert det skrive inn her.
Vedlegg 8 - det må ei samordning av funksjonstillegg i oppvekstsektoren. Oppvekstsj efen er på saken.
Vedlegg 9 - nye avtalar for ny kommune skal inn her - venter m.a. på reforhandling av avtalar.
Vedlegg 10 - er revidert - forslag ligg ved her som eige dokument. Revidert vedlegget syner det som var
utgangspunktet for berekne eiga løn på enkelte studdentgruppe, forsvarleg tenester i helse og omsorg og
framtidig rekruttering.
Vedlegg 11 - det vert jobba med ei avklaring av tiltak i ny kommune.

Birgitte Sævik Pedersen
rådgjevar
Direkte 70058736
Volda Kommune



ergoterapeutene FYSIOTERAPEUT.
FORBUND

Dato 18.11.19

Høyringssvar gjeldande lønspolit isk plan for Volda kommune

Vi synst det er eit uferdig dokument som vart sendt ut pa hoyring. Vi viser t il referatet frå

kontaktmøtet der det vart bedt om ny frist, men sidan det ikkje kom nokon avklaring sender vi inn eit

førebels høyringssvar på det dokumentet som ligg føre.

Dokumentet har store intensjonar for kva l nspolit ikken skal oppnå. Det st år at ln spolitikken skal

(kapitt el i parentes):

• vere eit virkemiddel for a oppna arbeisgjevarstrategien (1.1)

• vise det lokale handlingsrommet (1.2)

• vere eit verkty for a sette organisasjonen i stand til a takle naudsynt omsti lling (2.0)

• fremje bruk av ny teknologi, innovasjon og samhandling (2.0)

• bidra  til  a levere gode tenester  (3.1)

• bygge opp under handlekraft ig organisasjon  (3 .1)

• f remje kommunen som ein att rakt iv og konkurransedyktig arbe idsgjevar  (3.1)

• sikre kompetanse på rett plass  (3.1)

• fremje t rivsel og effektivitet  (3.1)

• rekruttere rett kompetanse i alle stilli ngar (3.2)

• bidra t il utvikling av medarbeidarane inkludert fagleg og personleg utvikling, resultat og

meistring stru (3.2)

Lønnspolit ikken skal altså bidra t il alt dett e, men korleis? Kva er sjølve polit ikken? Korleis skal kvart

av desse måla bli nådd ved bruk av lønnspolit ikken?

Tiltaka og verkemidla som blir presentert skal nyttast for a na Volda kommune sine lønspolit iske mål.

Diverre finn vil lite konkret om kva forvent ningar som gjeld dei t ilsette. Dersom lønnspolit isk plan

skal nyttast som eit verkty for t ilsett e og tillit svalde t rengst det tydelege forventingar i planen. T.d.

kva objekt ive kriterier gjeld for dei individelle tille gga? I pkt. 5 Ansvar og roller, avsnitt 6 legg vi merke

t il at «objekt ive kriterier» er fjerna og syns det bør kome tydeligare fram kva vurdering ar som skal

ligge t il grunn for den priorit erte t ilrådinga frå leiar. Vi meiner den lønspolit iske planen må vise

arbeidsgjevars ret ning og forventningar som den enkelte leiar og arbeidstakar kan nytte i t .d.

lpnssamtalar og attendemeldingar (to av dei nemde t iltaka).

Kommentarar ang. vedlegg:

Det blir fleire gongar referert t il «intensjonsavtalen» og «forventn ingsskriv ti l leia rar». Desse bør

difor leggast ved slik at lesar enkelt kan sja kva dette er.



ergoterapeutene FYSIOTERAPEUT.-
FORBUND

Vedlegg 3:

Kode 7451 leiarar: manglar her teamleiar fysio- og ergot erapit enesta
Kode 7451: Skal fagleiar fysio/ ergo st å her i Nye Volda?
Og kor er alle dei andre st illingane i kap. 4?

Vedlegg 8 :

Feil an merknad på « Ansvar for hjelpemiddel». Summen skal her vere 20.000,- j amf. nyleg
avgjort sak

Skal fagansvar fysio/ ergo (leiarar kap. 4) stå her? Sum??

Sign. Sign.

Synnøve Fuglehaug

Tillitsvald Norsk fysioterapeutforbund

Karianne Sveen Orvik

Tillit svald Norsk ergoterapeutforbund



Fra:
Sendt :
Til:
Kopi:
Emne:

Berit Lyngstad
20. november 2019 11:40
Birgitte Saevik Pedersen
Bente Vat nehol
Prinsippielt om konsekvensar av a behalde l n - l nspoliti kk

Oppfølgingsflagg:
Status for flagg:

Følg opp
Flagget

Hei
Radmannen n skjer at det star noko prinsipielt i lønspolit ikken om at leiarar (eller andre) som går

ned i st illing men får behalde løn ikkje kan forvente same ln sutvikl ing som dei andre på same nivå.

Dette har vore praksis i Helse og omsorg, f ekk det i protokoll og no gjeld det alle i

3.4.1 og 3.4.2 som går ned i sti lling.

g
Berit Lyngsta d
personalsj ef
Personal
Mobil 97661815
www.volda.kommune.no



á



Fra:
Sendt:
Til:
Emne:

Bente Vatnehol
10. oktober 2019 08:36
Birgitte Saevik Pedersen
SV: Ln vika rar revidert versjon 2019

Oppf o lgingsflagg:
Status for flagg:

F lg opp
Fullført

Hei

Berre ei lita presisering: Dei som er ferdige med 2 og 3 år har ein kommentar «før eksamen kan

dokument erast», er litt usikker på kva vi meinar då for vi har t il no krevd dokumentasjon på at dei

har gej nnomf r t 2 eller 3 ar (st udentwebelle r dokumehtasjonfraskulen).

g
Bente Vatnehol
radgivar personal
Personal
Direkte 70058725 Mobil 99510505
www.volda.kommune.no

Fra: Birgitte Sævik Pedersen <birgitte.saevik.pedersen@volda.kommune.no>

Sendt: 9. oktober 2019 12:40
Til: Berit Lyngstad <berit .lyngstad@volda.kommun e. no>; Bente Vatne hol

<Bente.Vatnehol@volda.kommune.no>; Heidi Jeiskeli Wiik <Heidi.Wiik@volda.kommune.no>; Olga

Saetreas <olga.saet reas@volda.kommune.no>; Oddbj rgYksny Rangsaeter

<Oddbjorg.Rangsater@volda.kommune.no>
Kopi: Svein Berg-Rusten <svein.berg-rusten@volda.kommune.no>; Ingunn Gjengedal

<Ingunn.Gjengedal@volda.kommu ne.no>
Emne: Løn vika rar revidert versjon 2019

Hei, då har eg revidert vedlegg 10 t il lønspolit ikken ut ifrå det vi snakka om på møtet . Bed om

at tendemelding pa om noko meir skal t ilfr a st / endrast.

Kopi ti l leiinga i helse og omsorg. Ved spørsmål eller merknader, ta kontakt .



á



Høy r ingssvar med merknader mars 2020

Vedkomande «Førebels ut t ale lonspo liti kk 2020 - 2024» fraalle

a rbeidst akaro rga nisasj onane 09.03.2020
Hausten 2019 vart lønspolitikk f or Volda kommune 2020 -  2024 sendt ut på høyring t il

arbeidstakarorganisasj onan og rådmannen si leiargruppe. Det kom inn ein del hyr i n gsut talar og

som f ølgj e av innspela, vart det gj ort endring i lønspolitikken. Lønspolitikken var t igj en sendt ut på

høyring jf E-post av 02.03.2020. lnnspela som kom inn er kommentert i det te dokumentet.

Ut tale frå arbeidstakarorganisasj onane er mekra med blått kommentar frå arbeidsgjevar er i svart .

«STOR mangel (og glipp) i arbeidsgjevar sit t framlegg t il revidert lnspol i tikk, at

KOMM UNESAMANSLÅING ikkje er nemnd med eit t ord» .... «lons- og arbeidsvilkår. Til dømes at ingen

skal gå ned i l n som fylgje av kommunesamanslåingsprosessen. Det er heller ikkje nemnt

harmonisering av l n som fylgje av kommunesamanslåinga. Det er også enkelte t ilsett e som har fått

organisatoriske og bemanningsmessige endringar i ansvars og arbeidsoppgåver som følgj e av

kommunesamanslainga»

«Vi krev at arbeidsgivar nyt tar særskilte forhandlingar til lonsj ustering ar som følgje av dett e.

Harmonisering av løn skal ikkje gå på bekost ning av andre t ilset te sine arlege lonsj ustering ar. Vi krev

at arbeidsgivar skal put te fr iske mid lar inn i potten i framt idige lokale lønsoppgjer for j usteringar som
følgje av kommunesamanslaingsprosessen.»

Kommentar:

Lon spolitikken gjeld ny kommune.

I prosessen med ny kommune har ingen gått ned i lønn som fylje av samanslåinga. Det har, sa man

med arbeidsgruppa vare gjort ei vurdering av behovet for harmonisering av lønn. Konklusjonen var at

det ikkje var behov for slik harmonisering.

Arbeidsgj evar har hat t særskilde forhandlingar og t ilbod om auke i lønn t il t ilsette som har fått

organisatoriske og bemanningsmessige endringar i ansvar og arbeidsoppgåver. Det er skrive ny

arbeidsavtalar som t ilsett e har takka ja t il.

Det er arbeidsgjevar sin intensj on at lønsj ust eringar som fylgje av kommunesamanslaing ikkje skal gå

av pot ten i framtidige lon soppgjer.

«Intensj onsavt alen må skildrast i lønspolit ikken og ikkj e berre vise t il at den ligg pa Compilo »

Kommentar:

Det vert laga ei lenke t il intensjonsavtalen i dokument et som ligg på Compilo slik at ein finn den

let ta re.

«L nspo litikken nemner ikkje intensjonsavtalen sit t punkt 11 om arbeidsgj evarpolit ikk. Det te punktet

må være det overordna punktet i ein l nspolitikk med utgangspunkt i intensjonsavtalen, som m.a.

vert vist t il i innleiinga. Bør ikkje punkt 11 være saksa inn som «faktarut e» i lønspolit ikken slik som
HTA 3.2 er i innl eiing a?»

Kommentar:

Intensjonsavtalen bygger på intensjonane i kommunesamanslåingsprosessen. 1 lønspolit ikken vert

det lagt inn ei lenke t il Intensjonsavtalen.



«Punkt som ikkje lengre står i l nspolitisk plan og som vi krev dr fti ngar pa før ev. endring.
Fjerning av seniorpolit ikken er ikkje drøft a med dei t illit svalde (punkt 10 i den gamle l nspolit ikken).»

Kommentar:
Hist orisk har ikkje seniorpolit ikk vare ein del av ln spoliti kken, men er eit eige dokument med ulike

t ilt ak. I den sist e versjonen av l nspolit ikken til gamle Volda, var det t eke med informasjon om

seniort illegg og prosedyre for seniort illegg. Leiargruppa t il kommunalsjefen er kom en t i l at dett e

ikkje skal vere ein del av l nspoliti kken . Viser elles t il HTA kap. 3 pkt. 3.2.2 der det st år fyljande:

«Seniorpolitiske tiltak
Kommunen/f ylkeskommunen/ virksomheten skal utvikle virkemidler f or å m otivere arbeidstakere til å
stå lenger i arbeid. Slike virkemidler kan være tilpasset arbeidstid, redusert omf ang av nattarbeid,
tilrettelegging av arbeidsoppgaver, tjenestef ri med lønn, kronetillegg, kontantutbetaling e.l.

Arbeidsgiver kan avtale virkemiddelbruk med den enkelte arbeidstaker.

Arbeidsgiver drøf ter med de tillitsvalgte alternative virkemidler og orienterer om inngåtte avtaler»

«Punkt som ikkje lengre står i l nspolit isk plan og som vi krev dr fti ngar pa før ev. endring

Forholdet t il uorganiserte er ikkje lengre omt alt i l nspoliti kken (punkt 4 i den gamle lnsp oliti kken).»

Kommentar:
Forholdet t il uorganiserte er teke med som nytt punkt 1.3. likelydande t idlega re punkt i gamle Volda

sin lnsp olitikk .

«Det nye punkt 6 i lonspol iti kken

Dei t illit svalde viser kva partane sent ral har avtalt i HTA § 3.4 om omplassering:

3.4 Omplassering

3.4.1. Ved omplassering/ overgang t il lavere lønnet st illing i same kommune/ virksomhet * pga.

omorganisering, sykdom, skade, rasjonalisering eller andre grunner som ikke skyldes arbeidstakerens

forhold, skal arbeidstakeren beholde sin nåværende lønnsplassering som en personlig ordning.

3.4.2 Andre forhold

Arbeidst aker som etter avtale med kommunen/ virksomheten* går over t il lavere lønnet st illing i

v irksomhet en, kan som en personlig ordning beholde innt il sin t idligere st illings lønn på

overgangst idspunktet når dett e er en del av avtalen.

* Virksomhet i denne sammenheng: selvstendig, j uridisk enhet som ikke er kommune.

Det vil vere eit brat på HTA a avtale ordningar lokalt som gir dårlega re ln s- og arbeidsvilkår for

t ilsette i Volda kommune. Organisasjonane kan ikkje godta dett e.

Forøvrig omtalar overskrift a endring av st illing, medan tekst a under berre omt alar det a ga frå

leiarst illing t il st illing med mindre ansvar. Kva med andre vegen der ein t ilsett får meir ansvar og auka

ansvarsområde ut an l nsauke?»

Kommentar:

Ein har endra overskrifta slik at det samsvarer med det arbeidsgjevar vil ha fram. Ingen

arbeidst aka rar som har gått frå leiarst illing t il anna st illing som er omt ala i HTA punkt 3.4. 1 har fått

reduksjon i l n. Int ensjonen med dette punktet er at ein arbeidstakar med mindre ansvar enn

t idlega re ikkje kan pårekne ei lns utvikl ing som gjer at vedkomande ligg mykje høgre enn andre ein



kan samanlikne seg med på same ansvarsnivå. Der arbeidstakar et ter avtale går over i låga re lønna

st illing p.g.a. andre forhold enn i punkt 3.4.1, kan ei personelg ordning avtalast j f . punkt 3.4.2.

HTA kap. 4, punkt 4.2.2 og kap. 5, punkt 5.2 er tydelege og ivaret ek t ilsette sine rett ar om særskilde

forhandlingar når ein får auka ansvarsområde og auka ansvar. Volda kommune som arbeidsgjevar fyl
HTA.

«Vedlegg lns politikke n

Vi kan ikkje godta vedlegga som ligg ved lønspolit ikken før det er gjennomført drøft ingar, då det er

gj ort endringar enkelt e stadar medan andre t ing som burde vare endra ikkje er endra.

Vedlegga er ikkje t ilpassa ei ny kommune der det t il dømes er forskjell på om dei t ilset te kj em frå
«gamle Volda» elle r «gamle Horn indal».»

Kommentar:

Endringa i vedlegga er t ilpassa merknader frå høyringsutt alar. Når det gjeld forskjella ne so det vert

vist t il gjeldande «gamle Volda» «gamle Hornindal» gjeld dett e pedagogisk personale. Det er sett i

gang ein prosess med gjennomgang og vurdering av funksjonane og f unksjonst illegga for pedagogisk

personale i skulen. No kre omgrep vil bli endra, og det vil t ruleg bli gjort ei omfordeling av mid lar slik

at det blir bet re samanheng mellom oppgåve og t illegg. Event uelle endringar vert iverksett frå
01.08.2020.



á



Bir itte Sævik Pedersen

Fra:
Se ndt:
Til:
Ko pi:

Emne:

Oppfølgingsflagg:
Status for flagg :

Nina Kvalen
9. mars 2020 11 :52
Birgitte Sævik Pedersen
VO_HovudTillitsvalde; SiriBirkeland Solheim; Heidi Istad; Karianne Sveen
Orvik
VS: Ny høyring lønspolit ikk

Følg opp
Flagget

F@rebels ut t a le lon spoliti kk 2020-2024

Viser t il til sendt hy ring pa l nspolit isk plan motteke måndag 02.03.2020 kl 16:07 med hyr i ngsfri st fredag 06.03 kl

11:30. Dvs. at dei t illitsvalde fekk t re arbeidsdagar med a utarbeide eit hoyringssvar pa ny versjon av ln spolit isk

plan, som har ein del endringar som ikkj e var med i den førre versjonen som var pa hyr i ng. Vi takkar arbeidsgjevar

for utsett fr ist t il i dag kl 12:00, sjølv om også denne fr isten er for kort t il a kommentere alle j usteringa ne som er

gj ort sidan førre versjon. Vi avgrensar oss derfor t il a kommentere det aller vikt igaste som vi t illitsvalde er ueinige i.

Vi vil også vurdere a kome med supplerande t ilbakeme ldingari samband med sakshandsaminga vida re.

Intensjonsavtalen og lns politi kken

Først og fremst meiner vi det er ein STOR mangel (og glipp) i arbeidsgjevar sitt framlegg t il revidert l nspolitikk, at

KOMMUNESAMANSLAING ikkj e er nemnd med eitt ord.

Arbeidsgjevar har referert t il delar av intensjonsavtalen med unntak av det som gjeld t ilsette sine l ns- og

arbeidsvilkår. Til dømes at ingen skal gå ned i l n som fylgje av kommunesamanslåingsprosessen. Det er helle r ikkj e

nemnt harmonisering av l n som fylgje av kommunesamanslåinga. Det er også enkelte t ilsett e som har fått

organisatoriske og bemanningsmessige endringar i ansvars og arbeidsoppgåver som følgje av

kommunesamanslåinga.

Vi krev at arbeidsgivar nyttar særskilte forhandlingar til ln sj usteringar som følgje av dette. Harmonisering av ln

skal ikkje ga på bekost ning av andre t ilsette sine arlege l nsjusteringar. Vi krev at arbeidsgivar skal putte fr iske

midlar inn i potten i framt idige lokale lns oppg jer for j usteringar som følgje av kommunesamanslåingsprosessen.

Intensjonsavtalen må skildrast i lnspo litikken og ikkje berre vise t il at den ligg på Compilo.

L nspolit ikken nemner ikkje int ensjonsavtalen sitt punkt 11 om arbeidsgjevarpolit ikk. Dette punktet må være det

overordna punktet i ein ln spolitikk med utgangspunkt i intensjonsavtalen, som m.a. vert vist t il i innleiinga. Bør

ikkje punkt 11 vaere saksa inn som «faktarute» i l nspoliti kken slik som HTA 3.2 er i innl eiing a?

lntens'onsavtalensitt kt. 11 om arbeids 'evar oliti kk:

a) Dei t ilsette er kommunen sin største ressurs og har samla unik kompetanse.

b) Kommunesamanslåingsprosessen skal ivarta dei t ilsette på ein god måte.

c) Det er vikti g a legge t ilhøva t il rette slik at arbeidstaka rane ynskjer a fort set te a jobbe i den nye kommunen.

d) Vi er samde om a etable re ein arbeidsgjevarpolit ikk som legg vekt på at det er t re ulike organisasjonskulturar

som skal utviklast t il ein felles organisasjonskultur som skal utviklast t il ein felles organisasjonskultur i den nye

kommunen.
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e) Dette bidreg til a samle og utvikle arbeidstakarane i den nye kommunen, og skaper eit løysingsorientert miljø
med gode relasjonar mellom arbeidsgjevar og arbeidstakarar.

f ) Det føreset høg grad av medverknad både på lokalt og sent ralt nivå, både før, under og etter etablering av den
nye kommunen.

g) Den nye kommunen skal ha ein tydeleg og inkluderande arbeidsgjevarpolit ikk, vidaref re det gode
t repartssamarbeidet, og legge t il rette for mangfald blant dei t ilsette.

h) Ein kommunesamanslåing er ei verksemdoverdra in , j f . Arbeidsmiljølova $ 16.

i) Bemannin sreduks'on skal skje gjennom nat urleg avgang.

j) Eventuelle overtallege skal t ilbydast andre oppgåver i den nye kommunen i t ilsvarande storleik og t idsperiode
som ein har i noverande kommune.

k) Effekt iviserin stilt ak skjer gjennom naturleg avgang.

I) AIie t ilsett e sine noverande rett ar o t ilset' in stilhv e vert vidaref rt i samsvar med lov o avtaleverk.

m) In en skal aned i l n o dei t ilsette sine ens'on sretti heiter skal ikk'e verte svekka som l 'e av
kommunesamanslåin s rosessen.

n) Dei t ilsette vil framleis vera sikra pensjonsordning i samsvar med dei til kvar t id gjeld ande tariffavtala ne
(KLP/ SPK).

o) Arbeids 'evar olit ikken skal s ela a la med fa foreinin ane o l 'a re elverket a ein od mate.

p) Målet er byggje ein kompetent, effekt iv og att rakt iv kommuneorganisasjon, og sikre gode fagmiljø som kan
st imulere t il god rekruttering og godt omdøme.

Punkt som ikkje lengre star i l nspolit isk plan og som vi krev dr ft ingar pa f r ev. end ring

Fjerning av seniorpolit ikken er ikkje drøfta med dei t illit svalde (punkt 10 i den gamle l nspolit ikken).

Forholdet t il uorganiserte er ik kje lengre omtalt i l nspoliti kken (punkt 4 i den gamle l nspolitikken).

Det nye punkt 6 i l nspolitikken

Dei t illitsvalde viser kva partane sent ral har avtalt i HTA § 3.4 om omplassering:

3.4 Omplassering

3.4.1. Ved omplassering/ overgang til lavere lønnet stilling i same kommune/ virksomhet * pga. omorganisering,
sykdom, skade, rasj onalisering eller andre grunner som ikke skyldes arbeidstakerens f orhold, skal arbeidstakeren
beholde sin nåværende lønnsplassering som en personlig ordning.

3.4.2 Andre f orhold

Arbeidstaker som etter avtale med kommunen/ virksomheten* går over til lavere lønnet st illing i virksomheten, kan
som en personlig ordning beholde innt il sin t idligere st illings lønn på overgangst idspunktet når dette er en del av
avtalen.

Vi r ksomhet i denne sammenheng: selvstendig, j uridisk enhet som ikke er kommune.

Det vil vere eit brot pa HTA a avtale ordningar lokalt som gir dårlega re lns - og arbeidsvilkår for t ilsette i Volda
kommune. Organisasjonane kan ikkj e godta dette.

Forøvrig omtalar overskrifta endring av st illing, medan teksta under berre omtalar det aga frå leiarst illing t il st illing
med mindre ansvar. Kva med andre vegen der ein t ilset t får meir ansvar og auka ansvarsområde utan l nsauke?
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Vedlegg lns politikken

Vi kan ikkje godta vedlegga som ligg ved lnspol it ikken f r det er gjennomført drøft ingar, då det er gjort endringar

enkelte stadar medan andre t ing som burde vore endra ikkje er endra.

Vedlegga er ikkje t ilpassa ei ny kommune der det t il dømes er forskjell på om dei t ilsett e kjem frå «gamle Volda»

eller «gamle Hornindal».

M ed helsing oss t illitsvalde

Fra: Birgitt e Sævik Pedersen <bir it t e.saevik. edersen volda.kommune.no>

Sendt : 2. mars 2020 16:07
Til: Bodil Egset <Bodil.E set volda.kommune.no>; Cathrin Fremmerlid <cat hrin.fremmerlid voldaskulen.no>;

Hermod Halse <Hermod.Halse volda.komm une.no>; Ingunn Svendsen <in unn.svendsen valda.kommune.no>;

Knut Øystein Ekroll <knut .O stein.ekroll volda.kommune.no>; Lena Sæt re <lena.saetre volda.komm une.no>;

Nina Kvalen <Nina.Kvalen valda.kommune.no>; Arne Drabls <Arne.Drablos volda.kommune.no>; Synnv e

Ringset Fuglehaug <S nnove.Rin set. Fu lehau volda.kommune.no>; Karianne Sveen Orvik

<karianne.orvik volda.kommune.no>; Siri Birkeland Solheim <Siri.Birkel a nd.Solheim volda.kommune.no>; Runar

Andre Hovde <runar.andre.hovde volda.kommune.no>; Tone Rustest uen Aarhus

<Tone.Rustest uen.Aarhus volda.kommune.no>; Heidi Jeiskeli Wii k<Heidi.Wiik volda.kommune.no>

Kopi:  Kari Mette Sundgot <ka ri.mett e.sund ot volda.kommune.no>; Berit Lyngstad

<berit .l n stad volda.kommune.no>; Ann Krist in Langeland <ann.krist in.lan eland volda.kommune.no>; Svein

Berg-Rusten <svein.ber -rusten volda.kommune.no>; Jarl Mart in Ml ler <'arl .martin.molle r volda.kommune.no>;

Per Ivar Kongsvik <Per.lvar.Kon svik volda.kommune.no>; Rune Sjurgard <Rune S ur  ard volda.kommune.no>

Emne : Ny hyr i ng l nspoliti kk

Hei, vi fekk inn ein del høyringsuttaler frå arbeidstakarorganisasjonane og frå kommunedirektøren og hans

leiargruppe.

Det er gjort endringar i lns politikken som følgje av desse innspela. Difor vert den no sendt ut på nyt t med

høyringsfr ist fredag 06.03 kl. 11.30. Den skal handsamast i PSU 20.03.2020.

Vesent lege endringar:
Punkt 6 i lpnspolitikke n.
Vedlegg 6 - avsnitt 9
vedlegg 7 - rekruttering stilt ak sj ukepleia rar vart ikkje vidarefr t og er teke bort

vedlegg 8 - etter samråd med einskildorganisasjonar i helse og omsorg er nokre av vedlegga teke bort .

Funksjonst illegga i sku len vert arbeidd med denne vinteren, endringar vil korne og gjelde frå 01.08.2020.

Vedlegg 9 - tat t bort det som ikkje er gjeldande

Vedlegg 10 - tatt t ilbake t il sin opprinnelege form

Vedlegg 11 - Seniorpolitikken er teke bort, lokale særavtaler et teke inn som nytt vedlegg 11.

I t illegg er det gjort små endringar, rett ingar.

Vedlagt fyljer ln spolitikken med vedlegg, og arbeidsgjevar sin kommentar på t ilbakemeldingane på førre

høyringsrunde.

Med helsing

Bi r gitte Sæv ik Peder sen

rådgjevar personal
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Personal

tlf. sen tralbord: 70058700
tlf. direkte: 70058736

vol da.kommune.no

Følg oss på
Faceb ook - Instagram - Twitter
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/3773 20/8901 
Saksbehandlar: Paul Ottar Tornes 
Dato: 25.05.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
47/20 Tenesteutval for forvaltning og utvikling 02.06.2020 
113/20 Formannskapet 09.06.2020 
79/20 Kommunestyret 18.06.2020 
108/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Temaplan for breiband og ekom-nett 
 
Samandrag: 
Temaplan for breiband og ekom-nett i Volda kommune er utarbeidd med mål om å 
realisere godt breiband til alle innbyggjarar og næringsliv i kommunen. 
Breiband er i dag ein føresetnad for at samfunnet skal fungere. Breiband med høg 
kapasitet er viktig for busetnad, næringslivet - særskilt konkurranseevna, turisme, 
og offentleg sektor - særskilt ved fornying av helsevesen, eldreomsorg og skule- og 
utdanningssektoren. 

 
 

 
Formannskapet 09.06.2020: 
 
Behandling: 
 
Sakshandsamar Paul Ottar Tornes orienterte.  
 
Røysting (9 røysteføre): 
Innstillinga frå tenesteutval for forvaltning og utvikling vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
FSK- 113/20 Vedtak: 
Volda kommunestyre godkjenner plan for breiband og ekom-nett datert 26.05.2020  
 
 
 
 
 
 

 



Tenesteutval for forvaltning og utvikling 02.06.2020: 
 
Behandling: 
Prosessleiar for digitalisering, Paul Ottar Tornes, orienterte og svarte på spørsmål frå 
utvalet. 
Kommunedirektøren si tilråding vart samrøystes vedteke. 
 
 
TFU- 47/20 Vedtak: 
Volda kommunestyre godkjenner plan for breiband og ekom-nett datert 26.05.2020  
 
 
 
 
 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Volda kommunestyre godkjenner plan for breiband og ekom-nett datert 26.05.2020  
 
 
 
 
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Temaplan for breiband og ekom-nett 2020-2023 

 
Saksopplysningar: 
Temaplan for breiband og ekom-nett inneheld vurderingar knytt til breiband for 
samfunnet generelt og informasjon om den nasjonale breibandsordninga. Planen 
omhandlar og Møre og Romsdal Fylkeskommune si forvaltning av ordninga. I 
tillegg gir den ei oversikt over områder i Volda kommune som ikkje har godt 
breiband, og ein handlingsdel som synar mål, strategiar, og tiltak som må 
gjennomførast i perioden for å gje alle innbyggjarar i kommunen tilgong til godt 
breiband. Viser elles til vedlagt temaplan.  
 
Vurdering og konklusjon: 
Volda kommune har lagt vekt på i sine strategiar at utbygging av godt breiband i 
heile kommunen er ein viktig føresetnad for at samfunnet skal fungere. Breiband 
med høg kapasitet er viktig for busetnad, næringslivet - særskilt konkurranseevna, 
turisme, og offentleg sektor - særskilt ved fornying av helsevesen, eldreomsorg og 
skule- og utdanningssektoren.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka:  
Ingen direkte likestillingsmessige sider ved saka 
 
Konsekvensar for folkehelsa:   
Innbyggjarar i områder som i dag ikkje har god breibandsdekning vil kunne oppleve 
å falle utanfor sosiale arenar, og av den grunn kan det tenkjast at ein vil kunne 
oppleve styrka kjensle av tilhørigheit ved tilgong til godt breiband.  
 
Miljøkonsekvensar: 
Godt breiband kan bidra til redusering av kjøyring og anna reising for å delta på 
møter, seminarer, sosiale aktivetetar osv.  
I dei tilfeller det blir betre mobildekning, i tillegg til godt breiband, vil ein kunne 
oppleve auka bruk av fritidsbustadar.  
 
Økonomiske konsekvensar: 
25% lokal eigenfinansiering er naudsynt for å bli prioritert i tildeling av 
breibandsmidlar.  
Lokal eigenfinansiering kan bestå av kommunale midlar, dugnadsarbeid, og ekstra 
midlar frå innbyggjarne og næringslivet.  
 
Beredskapsmessige konsekvensar: 
Eit moderne og robust breibandsnett vil kunne gje god kommunikasjon i 
krisesituasjonar.  
For områder der ein har fiber til heimen vil det også vere godt tilrettelagt for 
etablering av basestasjonar som vil kunne gje god dekning på mobilnettet, både for 
4G og for framtidig 5G dekning.  
 
Konsekvensar for barn og unge: 
Barn og unge vil kunne nytte digitale tenester både til skule, fritid, sosiale aktivitetar 
og anna.  
Dette vil i praksis bety at barn og unge kan delta i samfunnet på lik linje med dei 
som har breiband med god kapasitet.  
 
 



Utskrift av endeleg vedtak: 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



TEMAPLAN FOR BREIBAND OG

EKOM-NETT I VOLDA KOMMUNE



Forord 
 

Breiband er i dag ein føresetnad for vekst og velferd.  

For innbyggarar, næringsliv og besøkande i Volda kommune er breiband viktig for å oppnå god 

kommunikasjon med omverda, og for kommunen med mål om å halde fram som ein attraktiv stad å 

bu, arbeide, drive næring og besøke.  

Temaplanen for breiband vert utarbeidd for å avklare og definere Volda kommune sin innsats på 

dette området, og planen er kommunens styringsverktøy for å prioritere og realisere utbygging. 

Prioriteringar og tiltak definerte i planen blir vurdert som tiltak i kommunens budsjettprosess kvart 

år.  

Utvikling av breibandstilbodet i kommunen er politisk vedteke og forankra i: 

 Intensjonsavtala for nye Volda kommune kapittel 2. samfunnsutvikling, «Breibandstilbod og 

mobildekning må sikrast for folk og arbeidsliv i alle deler av kommunen». 

 Kommunestyrevedtak i sak 51/18 den 26.04.2018 punkt 3. «Utbygging av breiband er 

kostbart og må sjåast på som ei etappevis utbygging. Kommunestyret ber difor 

administrasjonen om å syte for at arbeidet med utbygging av tilfredsstillande 

breibanddekning i alle dei kvite områda med målsetjing om ferdigstilling innan 5 år.» 

Det meste av breibandutbygginga som vert utført av kommersielle aktørar er i lønnsame områder. 

Utfordringa er difor å sikre utbygging av breiband i områder som ikkje er kommersielt interessante å 

bygge ut. 
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1. Innleiing 
Internett er eit nettverk for digital kommunikasjon. Menneske, datamaskiner og ting vi omgir oss 

med i kvardagen kommuniserer med kvarandre gjennom internett. Breiband er infrastrukturen som 

må vere på plass for å kunne nytte denne digitale kommunikasjonen. 

I St.meld. nr. 49 (2002-2003), Breiband for kunnskap og vekst, er breiband definert som eit tovegs 

kommunikasjonsnett som kan overføre ulike former for data som tekst, lyd og video og som må 

kunne bere nye tenester og tillate at mange brukar nettet samtidig. 

Når internett vart tatt i bruk av vanlege folk var det stort sett nytta til å hente informasjon eller 

kommunisere med andre via datamaskin. Vi står midt i ei utvikling der internett vert nytta til stadig 

fleire ting. Vår fysiske verd er kopla til den digitale verda, og stadig fleire av gjenstandane som vi 

nyttar dagleg har i dag fått innebygt elektronikk og programvare som gjer dei i stand til å 

kommunisere med andre gjenstandar. 

 

 

Breiband er i dag ein føresetnad for at samfunnet skal fungere. Breiband med høg kapasitet er viktig 

for busetnad, næringslivet - særskilt konkurranseevna, offentleg sektor - særskilt ved fornying av 

helsevesen, eldreomsorg og skule- og utdanningssektoren. 

Behovet for høgare kapasitet aukar stadig. Det er også endringar i bruksmønsteret. Der innbyggjarar 

og bedrifter før brukte internett hovudsakleg til å hente informasjon (laste ned), er det no svært 

mange som nyttar internett til å sende (laste opp) informasjon som krev høg kapasitet. Det vil seie at 

det er krav om høgare kapasitetar begge vegar. Både næringslivet, offentleg forvaltning og 

innbyggjarane har behov for vesentleg meir breibandkapasitet, det som vert kalla neste generasjon 

breiband. Med neste generasjon breiband kan tv-signal, strømming av video, internett og telefoni 

overførast samtidig med god kvalitet, av fleire samstundes. Dette set krav til teknologien, og fleire 

ulike teknologiar kan i prinsippet levere denne kapasiteten til bedrifter og hushald. 

Samfunnsutviklinga går i retning av at stadig meir tenesteyting og kommunikasjon mellom 

innbyggarar og det offentlege vert løyst digitalt. Kommunen har behov for å kunne ha ein digital 

kommunikasjon med innbyggarane og brukarane av tenestene i kommunen. Døme på dette kan vere 

å bytte fysiske brev med samhandling gjennom sikker digital postkasse, å bytte fysiske møte med 

videokonferanse, å nytte eit digitalt læringsrom i skulen og å ha utvida kontakt med brukarar av 

helse og omsorgstenester gjennom internett.  

 Kjelde: 1 Illustrasjon av internett sin funksjon henta frå www.forsking .no - Illustrasjon: Microstock 



Daglege gjeremål vert i dag i større grad løyst gjennom internett. Under er ein tabell som syner
behovet for breibandkapasitet for å løyse daglege gjeremål.

Med denne utviklinga, der alt vert kopla saman via internett, vil det i framtida bli behov for større
kapasitet.

Breiband er infrastrukturen for digital kommunikasjon. Utbygging av breiband vil gje innbyggarar,
næringsliv, lag og organisasjonar i Volda kommune mogelegheit t il å delta i den digitale utviklinga,
både gjennom innovativ verdiskaping og gjennom nye løysingar for dialog mellom brukarane og
tenesteleverandørane både i privat og offentleg sektor.

Konsekvensen av å ikkje bygge ut vil vere at ein fell stadig lenger bak, og blir mindre attraktiv då ein
ikkje kan nytte nye løysingar for dialog, sidan infrastrukturen ikkje har kapasitet til å levere tenester
som innbyggjarar og næringsliv har ønske om og behov for.

Vår bruk av internett endrar seg
Behovet for kapasitet vert stadig større grunna utvikling og forbetring av dagensdigitale
tenester(t.d. 4K video), og nye teknologiar/produkt som blir tatt i bruk. Den teknologiske utviklinga
innan breibandsteknologiar går raskt, og kan i hovudsak delast i to kategoriar – breiband via kabel og
trådlaust breiband.

Trådlaust breiband krev god kapasitet i stamnettet fram til sendaren, og vil bli påverka av tal
brukarar i området som nyttar tenesta(delt ressurs).
Breiband via kabel var i starten levert via koparnettverket (ADSL, SDSL, VDSL). I nyare tid
tenkjer ein ofte på fiber når ein snakkar om breiband via kabel. Fiber, i tillegg til å gje
tilstrekkeleg kapasitet i stamnettet, blir i aukande grad brukt heilt fram til kunden. I
motsetning til trådlaust breiband er fiber ikkje ein delt ressurs og gjev kunden garantert
hastighet.



1.1. Kommunalt ekom-nett og nasjonal støtteordning for breiband 

1.1.1. Kommunalt ekom-nett 
Kommunen har bygd ut eige ekom-nett1 der det har vist seg å vere økonomisk 

fordelaktig framfor å leige ekom-nett av kommersielle aktørar. Vidare utvikling og 

framtidig endring av kommunens ekom-nett blir gjort gjennom ei vurdering av 

kommunens eige behov, kostnadar, og mulige synergiar for å bidra til utbygging av 

breiband til innbyggjarar og næringsliv.  

Når kommunen bygger ekom-nett så skjer det etter moderne prinsipp. Det betyr at 

kommunen i hovudsak nyttar fiberteknologi for å knyte saman ekom-nettet. Dette 

gjev kommunen høve til å styrke redundans for kommunen som heilskap og det 

einskilde bygget. Delar av nettet kan bli stilt til disposisjon for kommersielle aktørar 

slik at det kan bli mulig for innbyggjarane å få tilgang til breiband via ei 

kommersiellutbygging. På den måten kan kommunen legge til rette for bygging av 

breiband til områder som ikkje ville blitt bygd ut.  

1.1.2. Nasjonal stønadsordning for breiband 
Den nasjonale stønadsordninga for breiband er forvalta av Nasjonal 

kommunikasjonsmyndighet (NKOM) og gjev kommunen høve til å søke stønad for 

utbygging av høg hastigheit breibandsnett til private bustadar og verksemder i 

kommunen som har internett-tilkopling med hastigheit under 30mbit/s.  

Kravet til kapasitet aukar i tråd med samfunnet sine forventingar, og mogelegheitene 

er mange og bør vurderast i det konkrete prosjektet. Støtteordninga er 

teknologinøytral, og kommunen kan ikkje krevje utbygging av ein bestemt 

breibandsteknologi, men det kan stillast krav til hastigheit på breibandet ved utlysing 

av konkurranse for utbygging. Fylkeskommunen Møre og Romsdal har for utlysning i 

2020 satt krav til tilbydarar om å levere hastigheit på minimum 100mbit/s for å få 

høgste poengsum ved vurdering av tilbod.  

 

.   

                                                           
1 Vedlegg: Liste over kommunalt ekom-infrastruktur 



1.2.Status i Volda kommune
I Volda kommune har dei fleste innbyggarane breiband av grunnleggande god kvalitet
(nedlastingskapasitet 30Mbit/s). Dei ulike områda si dekning er skissert under. Kartgrunnlaget er
utarbeida av Møre og Romsdal Fylkeskommune, basert på Nasjonal
kommunikasjonsmyndighet(Nkom) sine dekningskart frå 2019. Datagrunnlaget til Nkom kan
innehalde feil, og på nokre stadar er det difor naudsynt med manuelle målingar i forkant av
søknadar. Eit eksempel på dette er Høydalen i kartet under, her vil kommunen få utført målingar
saman med bygda då det er mistanke om feil i dekningskartet.

Fargekodar

Figur 1: Illustrasjon over breibandskapasitet i Volda kommune. Kartet utarbeida av Møre og Romsdal Fylkeskommune.

I tillegg er det enkelte husstandar over heile kommunen som har høgare og lågare kapasitet, enn det
som kjem fram av kartet.



Volda kommune har i noko grad bygd ut eigne framføringsvegar til sine bygningar og anlegg, t.d. 

fiber. Dei bygningane og anlegga som ikkje er dekka av kommunen sitt eige nett har breiband av 

varierande kvalitet (hastighet og tilgjengelegheit). Ved ledig kapasitet i  ein kommunal fiberkabel 

eller trekkerør skal det vere høve for kommersielle aktørar å leige kapasitet hjå kommunen til 

utbygging.  

I Volda kommune er det Telenor og Tussa som er aktive utbyggarar. Breibandsleverandørane sine 

framføringsvegar er unnateke offentleggjering. Det er difor ikkje høve til å gje ei detaljert oversikt 

over framføringsvegar og t.d. etablert fibernett i kommunen. 

Private initiativtakarar til mindre utbyggingar av t.d. aksessnett frå hovudnettet til den enkelte 

bygning, må kontakte netteigar for nærare informasjon om mogelegheitene for utbygging. 

1.2.1. Områder som er kandidatar for breibandssøknad 2020 
 

Delområde  Tal  
potensielle  
kundar  

Estimeter behov for tilskot 
(kommunale, og 
fylkeskommunale)  

Berkneset  93  878 142kr  

Dalsfjorden og Åmelfotdalen  144  3 981 200kr  

E39 til Bjørke og Viddal  96  990 999kr  

Håvika til grense Straumshamn  50  782 579kr  

Lauvstad og Velsvika  90  1 103 325  

Mork og Eikrem  56  448 262  

Osdalen  4  567 075  

Sum 533 8 751 582kr 
 

Tal potensielle kundar og estimert behov har blitt kartlagt i dialog med marknaden og har tatt 

utgangspunkt i kostnad for utbygging av fiber. Det er likevel viktig å merke at den nasjonale 

breibandsordninga er teknologinøytral og vi kan ikkje setje krav om utbygging av fiber til heimen. 

1.3. Formål med breibandutbygging 
Regjeringa meiner at infrastruktur for elektronisk kommunikasjon er ein grunnpilar i eit moderne 

samfunn og at IKT og breiband er ein nøkkel til velferd og vekst2. Dei ynskjer difor å sikre gode tilbod 

over heile landet ved å fortsette arbeidet for å legge til rette for breiband med tilstrekkeleg kapasitet 

til å møte framtidige behov innanfor skule, helse, næringsliv og hushald. Volda kommune sluttar seg 

til desse føresetnadane for breibandutbygginga. 

I Volda kommune skal innbyggarar, næringsdrivande og besøkande oppleve at kommunikasjonen 

med omverda er god. Eit godt digitalt nett er ein føresetnad for at dette skal kunne skje. For å ruste 

samfunnet for framtida er det viktig med breibandutbygging i heile Volda kommune. Områder i 

kommunen med låg(under 10Mbit/s) og middels breibandkapasitet (under 30 Mbit/s), og områder 

der Telenor legger ned koparnettet vil bli prioritert, jf. nasjonale evalueringskriterium for 

stønadsordninga, sjå kapittel 2.2.1. 

 

                                                           
2 https://www.regjeringen.no/no/tema/transport-og-kommunikasjon/id928/ 

https://www.regjeringen.no/no/tema/transport-og-kommunikasjon/id928/


 

Figur 2: Stønadsordninga er retta inn mot utbygging av breiband i område som manglar tilbod om breiband med 30 Mbit/s 
eller høgare. Det vert berre gjeve stønad til investeringar, ikkje til drift av nettet som vert bygt ut. 
(https://www.nkom.no/sp%C3%B8rsm%C3%A5) 

 

2. Dagens ordning for offentleg støtte til breibandutbygging 
I melding til Stortinget (Meld. St.) 23 (2012-2013) Digital agenda for Norge, står det at regjeringa sin 

ambisjon er at alle husstandar skal ha tilgang til eit breibandstilbod av grunnleggande god kvalitet. 

Dette er grunnlaget for at det vert løyvd midlar til breibandutbygging via stortingsbudsjettet. 

 

2.2. Aktørar 
Det er fleire aktørar involvert i prosjekt knyt til breibandutbygging. Under er det gjort greie for 

ulike aktørar og deira rolle i breibandutbygginga. Det meste av breibandutbygginga i Norge vert 

gjort av breibandleverandørane utan støtte frå det offentlege. Det har dei siste år blitt bygd 

breiband til omlag 90 000 husstandar kvart år. 

Nasjonal kommunikasjonsmyndighet (Nkom). Tilskotsordninga frå staten har vært forvalta av 

Nasjonal kommunikasjonsmyndighet (Nkom) i samspel med fylkeskommunane, men dei nye 

regionane vil overta ansvaret frå 2020. Statlege midlar til breibandutbygging kan variere frå år til 

år, då desse vert løyvd over statsbudsjettet 

Fylkeskommunen, det er fylkeskommunen som handsamar søknader frå kommunane og 

kontrollerer at prosjektforslaga tilfredsstiller krava. Fylkeskommunen prioritera forslaga i sitt 

fylke og sender inn innstilling til Nkom. Nkom kontrollera at prosjektporteføljen tilfredsstiller dei 

overordna krava på fylkesnivå før midlar blir utbetalt.   

Frå 2019 er det fylkeskommunen som har ansvar for utlysing av konkurranse etter tildeling av 

midlar. Kommunen pliktar å bidra i ei brukargruppe under leiinga av fylkeskommunen når det 

gjeld utarbeiding av konkurransegrunnlag. Kommunen kan også, om ein ønskjer det, be om høve 

til forhandlingar med entreprenørar som har levert tilbod.  

2.3. Rollar 
Innbyggarar, næringsliv, lag og organisasjonar si rolle er å ta initiativ, delta i diskusjonen og 

organiseringa av utbyggingsprosjekt i ulike delar av kommunen. 

https://www.nkom.no/sp%C3%B8rsm%C3%A5


Volda kommune støttar bygdene i utarbeiding av søknad, prioriterer mellom utbyggingsprosjekt 

i kommunen, eventuelt løyver delfinansiering og sender søknadane inn til Fylkeskommunen i 

Møre og Romsdal. Kommunen kan velje ei aktiv eller passiv rolle. 

Ei passiv rolle inneheld oppgåver som kommunen må gjere i samband med søknad om 

utbyggingsprosjekt. Ei passiv rolle inneber å støtte private aktørar(t.d. grendautval) i utarbeiding 

av søknad, utføre ei politisk prioritering av kva prosjekt som skal sendast til fylkeskommunen. 

Ei aktiv rolle inneber at kommunen gjer oppgåver utover det som kommunen må gjere for å 

følgje opp ein søknad frå private aktørar. Kommune vil til dømes kunne ta initiativ til utbygging 

sjølv eller oppmode private aktørar om å ta initiativ til å søke, halde informasjonsmøte i 

samband med utlysing av midlar og sette av kommunale midlar til utbygging; både for 

planlegging og gjennomføring. I den aktive rolla er det også mulig for kommunen å vere 

koordinator mellom grendalag/grendautval i områda som søknader blir utforma for. Det kan til 

dømes vere å koordinere kartlegging av faktisk dekning i områda opp mot dekningskarta levert 

av NKOM.  

Kommune har valt ei aktiv rolle for å auke sannsyn for tildeling av midlar gjennom den 

breibandsordninga. Dette for å få god breibandsdekning i heile Volda kommune.  

2.2.1 Nasjonal støtteordning 
Den nasjonale støtteordninga gjeld for private bustadar og verksemder. Det er spesielt områder med 

kapasitet under 10 Mbit/s som vert prioriterte. Områder som i dag har over 10mbit, men som vil 

falle under 10mbit når Telenor steng av koparnettet er også prioriterte.  

Ein kan søke stønad for private bustadar og verksemder som har kapasitet under 30mbit/s. 

Dei som har over 30mbit/s levert over Telenor sit koparnettverk blir prioriterte på lik linje med dei 

som i dag har under 10mbit/s.  

I områder der det er tilgjengelege alternativ til koparnettet som gjev ein hastigheit over 30mbit/s vil 

ein ikkje kunne søke om stønad, til dømes om nokon har valt å takke nei til tilbod om fiber i samband 

med ei kommersielle utbygging av ei bygd/byggefelt. Ein må då ta kontakt med tilbydar av fiber og 

kople seg på.  

Det er fylkeskommunen som handsamar søknadar frå kommunane og kontrollerer at 

prosjektforslaga tilfredsstiller krav frå NKOM. Fylkeskommunen prioriterer forslaga i sitt fylke og 

sender inn innstilling til Nkom, som igjen kontrollerer at prosjektporteføljen tilfredsstiller dei 

overordna krava på fylkesnivå før pengane blir utbetalt. 

I søknaden skal ein dokumentere dekning for dei einskilde bustadane, og verksemdene i områda.  

 

Fylkeskommunen ber vidare om informasjon om: 

 Kommunen og innbyggjarane sin eigeninnsats i form av midlar og dugnadsarbeid 

 Plan for sikring av framtidig berekraftig drift  

 Betyding for lokal samfunnsutvikling, verdiskaping og aktivitet for innbyggjarar, næringsliv 

og besøkande 



 

Figur 3: Tabell som synar dekning og dekningsgrad i dei områder ein søkjer stønad til 

 
Møre og Romsdal fylkeskommune legg følgjande prinsipp til grunn ved fordeling av støtte til 
breibandutbygging 2020:  
 

a) Område som i dag ikkje har tilbod om breiband med kapasitet på minst 30 Mbit/s, og det 
ikkje ligg føre planar om kommersiell utbygging vert prioritert.  

b) Område som mister breibandstilbodet som følgje av Telenor si nedlegging av koparnettet, og 
som ikkje får tilbod om kommersielle produkt til erstatning for dette, vert prioritert. 

c) Alle område som vert bygd ut må kunne oppnå minst 100 Mbit/s kapasitet for alle 
husstandar i området.  

d) Utbyggingsprosjekt, som i tillegg til å gje breiband, også kan forbetre mobildekninga i 
området, vert prioritert. 

e) Prosjekt med høg grad av lokal innsats vert prioritert. Dette kan vere 
a. Prosjekt i kommunar som har ein tydeleg kommunal strategi for 

breibandsutbygging. 
b. Prosjekt der kommunen/lokalsamfunnet bidreg utover minimumskravet på 25 

prosent lokal medfinansiering. 
c. Prosjekt der kommunen legg til rette for effektiv utbygging gjennom tilgang til 

offentlege framføringsvegar eller anna infrastruktur. 
f) f. Prosjekter der den offentlege støtta bidreg til å «fullføre» utbygging breiband i eit område 

vert prioritert. 
 
Om det vert løyvd statlege ekstramidlar til breibandutbygging i løpet av 2020 skal dei nyttast etter 
desse prinsippa. 
  



2.2.2 Regional støtteordning 
Møre og Romsdal Fylkeskommune skal i mai 2020 handsame ein Breibandsstrategi for Møre og 

Romsdal. Om Fylkeskommunen kjem til å etablere ei regional støtteordning er ikkje kjent endå.  

2.3 Prosessen knytt til breibandutbygging 
Det tek om lag to til fire år frå kommunen startar arbeidet med å førebu søknad til utbygging er 

ferdig.   

Overordna prosess: 

 Volda kommune sender oversikt over kva områder som er aktuelle for utbygging med statleg 

støtte til Fylkeskommunen innan 15. mai.  

 Fylkeskommunen inviterer alle kommunar og utbyggjarar til dialogkonferanse den 25. mai 

for å få oversikt over tilgjengeleg infrastruktur og avdekke kommersielle utbyggingsplanar.  

 Fylkeskommunen er i tillegg til dialogkonferanse pålagd å leggje alle områder ein vil søkje 

om ut på høyring, slik alle utbyggjarar får same høve til å melde inn kommersielle planar. 

Høyringsfrist er ein månad og vil bli gjort i Juni. Om ein utbyggjar har planlagt utbygging i eit 

område innan dei kommande tre åra vil ikkje området vere kvalifisert før stønad, og 

kommunen kan då ikkje søke for det området.   

 Når høyringsfrist er ute kan kommunen sende søknad om breibandsmidlar over til 

Fylkeskommunen, seinast 15. juli.  

 Kultur-, næring-, og folkehelseutvalet vedtek fordeling 1. september.  

For dei aktuelle prosjekta vil Volda kommune få rolla som prosjekteigar etter at fylkeskommunen har 

gjeve tilsegn og gjennomført konkurranse med tildeling av oppdrag til entreprenør. Volda kommune 

har likevel ansvar for gjennomføring av utbygginga opp mot valde entreprenør, og administrering av 

tildelte midlar inkludert rapportering til Møre og Romsdal fylkeskommune. 

Utbyggar som vinn anbodet får eit tilskot for å byggje ut breiband i det utlyste området. Utbyggar får 

eigedomsrett til nettet og ansvar for drift og tenesteleveransar i 10-20 år framover. 

Under er ei grov skisse av utbyggingsprosjekt for breiband sett opp i mot den nasjonale 

støtteordninga. 

 

Kjelde: 2 https://it-forum.no/breiband 

https://it-forum.no/breiband


 

Planleggingsfasen 

I planleggingsfasen tek som oftast privat initiativtakar første steg på vegen mot breibandutbygging. 

På kommunen sine nettsider er det lagt ut informasjon slik alle som ønskjer å søke om stønad for si 

bygd/grend finn god og relevant informasjon om ordninga og kven ein kontakte i kommunen for å få 

bistand til å søke.  

Kommunen føl opp private initiativ ved å gje oppdatert rettleiing om årets søknadsrunde og hjelper 

dei private initiativtakarar i arbeidet med å hente inn informasjonen som dei sjølv ikkje kan hente 

inn, til dømes kostnadsoverslag for utbygging av breiband med minimumskapasitet på 100mbit/s. 

Når søknadane er fullstendige vert dei lagt fram til politisk handsaming for prioritering. Her vert 

retningslinjer for prioritering lagt til grunn for kommunedirektøren si tilråding. Ei eventuell 

kommunal delfinansiering må avklarast samtidig. Når politikarane har teke stilling til kva søknad som 

skal sendast inn må dette kunngjerast før søknaden vert sendt over til fylkeskommunen. 

Møre og Romsdal fylkeskommune handsamar søknadane, før heile oversikta går vidare til NKOM for 

kvalitetssikring. Om NKOM ikkje finn avvik blir alt godkjent og fylkeskommunen vedtek tildeling av 

midlar.  

 

Utbyggingsfasen 

Når Fylkeskommunen har tildelt midlar kallar dei inn alle kommunar som har fått midlar til møte for 

utarbeiding av kravspesifikasjon til felles utlysing. Fylkeskommunen koordinerer utlysing av alle 

prosjekt, gjennomfører konkurransen og tildeler oppdrag. Utbyggaren som vinner anbodet får 

ansvar for utbygging, og den einskilde kommune har ansvar for å følgje opp Utbyggjar i 

utbyggingsfasen.  

3. Drift og vedlikehald av kommunale nett 
Det er normalt relativt lite feil i eit ekom nett bygd med fiber, av god kvalitet av kompetent 

entreprenør. Det er likevel slik at mykje er nedgrave og noko er luft basert. Graveskader og uvær 

førekjem. Vi må difor ha ein avtale om feilretting og mindre endringar/ombyggingar av det 

kommunalt eigde ekom nettet. Volda kommune har hatt slik avtale fram til i dag. Avtalen gjekk ut 

ved nyttår og ønskje om lenging ved bruk av opsjon er sendt til entreprenør. Vi ser også at noko av 

ekom-nettet bygd tidlegare, vart bygt på feil teknologi, og må bytast ut.  

Å ha slik avtale om feilretting/drift er svært viktig, då kommunane normalt ikkje har slik kompetanse 

internt. Avtalen inneheld krav til rettetider, kva som skal inngå (typar av ekom nett), pris og krav om 

materiell/utstyr som skal nyttast i avtalen. 

Ein føresetnad for rask og god feilretting er god dokumentasjon av det kommunale ekom-nettet. 

Dette er ikkje på plass i dag og bør etablerast så raskt som råd. Dette bør vere samla i felles 

kartunderlag som "eige lag" og vere oppdatert etter kvart som nettet endrar seg. 

  



4. Mål for utbygging av breiband og ekom-nett i Volda kommune 
Under er det gjort greie for Volda kommune sine mål for breibandutbygging, med tilhøyrande 

strategiar og tiltak. Prioritering av tiltak vert gjort i handlingsdelen, jf. kapittel 4. 

 

Volda kommune har følgjande mål for å legge til rette for betre digital infrastruktur og bidra til 

breibandutbygging: 

 Volda kommune skal bidra til gjennomføring av utbyggingsprosjekt + aktiv rolle 

 Volda kommune skal legge til rette for kostnadseffektiv utbygging 

 Volda kommune skal der ein finn det kostnadseffektivt, bygge eige ekom-nett til kommunale 

einingar 

  



4.2. Volda kommune skal bidra til gjennomføring av utbyggingsprosjekt i NKOM 

ordning 
 

Mål Strategi Tiltak 

Volda kommune skal bidra til 
minst ein søknad til nasjonal 
støtteordning i året. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Opprette Breibandsforum Volda, 
der alle grendalag/grendautval er 
representert. 

Etablere breibandsforum og stille 
med sekretariat. 

Sikre at alle aktuelle private 
initiativtakarar/aktørar får 
informasjon om søknadsrunden. 

Etablere rutine for registrering av 
private initiativ for 
breibandutbygging i ei sak i 
arkivsystemet, for å ha oversikt 
over aktuelle private 
initiativtakarar/aktørar. 

Bidra til at private 
initiativtakarar/aktørar får grunnlag 
til å utarbeide søknadar av god 
kvalitet. 

Etablere eit fast kontaktpunkt og 
breibandsteam i kommunen for 
rettleiing i søknadsprosessen. 

Legge ut informasjon om 
søknadsprosessen på nettsida til 
kommunen 
– med tidslinje for prosess og 
korleis ein kan gå 
fram for å søke. 

Sikre at Volda kommune 
prioriterer prosjekt på ein nøytral 
måte, med vekt på samfunnsnytte. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Utarbeide retningslinjer for 
prioritering av søknadar om 
breibandutbygging og eventuell 
kommunal løyving av midlar. 
Retningslinjene skal legge vekt på 
at søknaden svarer til: 

 kriterium i den nasjonale 
støtteordninga  

 prosjektet er initiert av 
private aktørar  

 utbygginga vil vere positiv 
innbyggjarar, og 
næringsliv 

 utbygginga vil vere positiv  
for samfunnstryggleik og 
beredskap 

 det kommunale tilskotet 
ikkje bør overstige 15 % 
av totalkostnad. 

Løyve årlege midlar i 
økonomiplanen. 

 

  



4.3. Volda kommune skal legge til rette for kostnadseffektiv utbygging 
 

Mål Strategi Tiltak 

Volda kommune 
skal legge til rette 
for 
kostnadseffektiv 
utbygging. 
 
 

Bidra til betre infrastruktur 
med trekkerør gjennom 
kommunen si eiga 
verksemd. 

Etablere rutine:  
Ved graving i tilknyting til kommunal infrastruktur skal 
det leggast trekkerør for  fiber, så  sant  ikkje andre 
løysingar er meir formålstenlege.  
 
Det skal utarbeidast standardmal på legging av rør, 
storleik osv.. som både kommunen sjølv og eventuelt 
privat utbyggjar må følgje. 
 
Ved utbygging i tilknyting til kommunal infrastruktur skal 
føringane i Volda kommune sine til ei kvar tid gjeldande 
kommunaltekniske normer leggast til grunn.  
 
Ved revisjon av kommunal tekniske normer skal 
forholda rundt trekkerør utdjupast ytterlegare, t.d. 
plassering av trekkekummar på strategiske plassar og 
bruk av ulike trekkerør i samband med distribusjonsnett 
og aksessnett. 

Bidra til at private aktørar 
vurderer 
trekkerør og at kommunen 
også 
får høve til å gjere det 
dersom andre aktørar skal 
grave.  

Etablere rutine for gravemelding 
der vurdering av trekkerør er 
tema. 
 
Premiss for tiltaket:  
I budsjettprosessen vil det bli avgjort kva mulighetsrom 
kommunen har til slike tiltak. Budsjettposten leggast 
under eige ekom-område. 
 

 

Sikre kunnskap om 
lokalisering av 
trekkerør og privat (ikkje 
kommersielt) aksessnett. 

Etablere rutine med krav om 
innmåling av trekkerør både ved 
kommunen si eiga graving og ved 
graving av private aktørar. 
 
Etablere rutine for utarbeiding av 
reguleringsplan med krav om 
føresegn som sikrar informasjon 
om aksessnett frå distribusjonsnett til den enkelte 
bygning i samband med nye detaljreguleringsplanar 

Sikre at kommersielle 
aktørar 
innan breiband får høve til å 
nytte 
Volda kommune sin 
infrastruktur. 
 

 
Volda kommune skal tilby utbyggarane å leige Volda 
kommune sin eigen infrastruktur: 

 Utarbeide informasjon til 
breibandsleverandørar 

 Fastsetje prinsipp for pris. 
 
Volda kommune skal tilby 
utbyggjar bygging av ekom-nett i samsvar med 
ledningsforskriften. 

 



4.4. Volda kommune skal, der ein finn det kostnadseffektivt, bygge ut eigen fiber til 

kommunale einingar 
 

Kommunal tenesteproduksjon og tenesteleveranse er avhengig av breiband for å kunne stette 

lovkrav og levere tenester i samsvar med samfunnets forventingar.  

Kommunen har difor behov for stabile linjer, både for å legge til rette for effektivt arbeid, og for å 

unngå driftsstans i tenesteproduksjon. 

Mål Strategi Tiltak 

Alle kommunale einingar skal ha 
ekom-nett som gjev tilstrekkeleg 
kapasitet for sikker og stabil drift. 

Sikre at alle kommunale 
einingar har ekom-nett med 
tilstrekkeleg kapasitet for 
sikker og stabil drift 

Etablere rutine for vurdering av 
skifte frå leigd ekom-nett til 
eigd kommunalt ekom-nett. 
 
Etablere rutine for samarbeid 
med andre t.d. grøftegraving 
for å dra ned 
utbyggingskostnad 
 
Vurdere swop avtaler der vi 
finn det hensiktsmessig. (T.d. 
byte av fiber meter mot meter) 

 

 

  



4 Handlingsdel 
Kommunen sin innsats på ulike område må tilpassast tilgang på kapasitet og ressursar. I 

handlingsdelen til temaplan for breiband er det difor gjort ei prioritering av tiltak. Alt etter prioritet 

vert tiltaka plassert under følgjande kategoriar: tiltak 2020, tiltak 2021-2023 og tiltak etter 2023 

(ikkje prioritert). 

 

Volda kommune skal ha ei aktiv rolle i samband med breibandsutbygging i kommunen. 

Tiltak 2020 Tiltak 2021-2023 Tiltak etter 
2023 (ikkje 
prioritert) 

Kommentar Ansvarleg/ 
samarbeids 
part 

Kartlegge og dokumentere 
eksisterande kommunalt ekom-
nett 

    

Etablere breibandsforum og 
stille med sekretariat. 

    

 Etablere rutine for 
registrering av private initiativ 
for breibandutbygging i ei sak 
i arkivsystemet, for å ha 
oversikt over aktuelle private 
initiativtakarar/aktørar. 

   

Etablere eit fast kontaktpunkt 
og breibandteam for rettleiing i 
søknadsprosessen. 

    

Legge ut informasjon om 
søknadsprosessen på 
heimesidene – med årshjul for 
prosess og korleis private 
initiativtakarar/aktørar kan gå 
fram for å søke. 

    

 Utarbeide retningslinjer for 
prioritering av søknadar om 
breibandutbygging og 
eventuell kommunal løyving 
av midlar. Retningslinjene 
skal legge vekt på at 
søknaden svarer til kriterium i 
den nasjonale 
støtteordninga, at prosjektet 
er initiert av private aktørar, 
at utbygginga vil vere positiv 
for samfunnstryggleik og 
beredskap og at det 
kommunale tilskotet ikkje bør 
overstige 15 % av 
totalkostnad. 

   

 Løyve årlege midlar i 
økonomiplanen. 

   



 Etablere rutine: Ved graving i 
tilknyting til kommunal 
infrastruktur skal det leggast 
trekkerør for fiber, så sant 
ikkje andre løysingar er meir 
formålstenlege. 

   

 Etablere rutine:  
Ved graving i tilknyting til 
kommunal infrastruktur skal 
det leggast trekkerør for  
fiber, så  sant  ikkje andre 
løysingar er meir 
formålstenlege. Ved 
utbygging i tilknyting til 
kommunal infrastruktur skal 
føringane i Volda kommune 
sine til ei kvar tid gjeldande 
kommunaltekniske normer 
leggast til grunn. Ved revisjon 
av kommunal tekniske 
normer skal forholda rundt 
trekkerør utdjupast 
ytterlegare, t.d. plassering av 
trekkekummar på strategiske 
plassar og bruk av ulike 
trekkerør i samband med 
distribusjonsnett og 
aksessnett. 

   

    

 Etablere rutine for 
gravemelding der vurdering 
av trekkerør er tema. 

   

 Etablere rutine med krav om 
innmåling av trekkerør både 
ved kommunen si eiga 
graving og ved graving av 
private aktørar. 

   

Etablere rutine for utarbeiding 
av reguleringsplan med krav 
om føresegn som sikrar 
informasjon om aksessnett frå 
distribusjonsnett til den enkelte 
bygning i samband med nye 
detaljreguleringsplanar. 

    

 Volda kommune skal tilby 
utbyggarane å leige Volda 
kommune sin eigen 
infrastruktur – informasjon til 
breibandsleverandørar. 

   



Volda kommune skal tilby 
utbyggarane «trenching» av 
trekkerør i tilknyting til Volda 
kommune sin eigen 
infrastruktur der dette kan vere 
hensiktsmessig, t.d. før det vert 
lagt ny asfalt – informasjon til 
breibandsleverandørar. 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
143/20 Formannskapet 25.08.2020 
109/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Strategisk samarbeid Ørsta og Volda 
 
Samandrag: 
Tettare samarbeid mellom kommunane Volda og Ørsta vert vurdert som nødvendig 
for samfunns- og tenesteutvikling i desse to kommunane. Kommunedirektørane 
har i samarbeid utarbeidd eit felles notat som skisserer prosess for å utvikle 
samarbeidet. Formålet med samarbeidet er berekraftig utvikling av lokalsamfunna, 
samt gode og effektive tenester for innbyggjarane. Samarbeidet skal byggje på FN 
sine berekraftmål og vidareutvikling av den kulturen som allereie er etablert for 
samarbeid. Vidare skal ein byggje på heilskapleg og langsiktig tilnærming for å 
leggje til rette for best moglege framtidsvilkår for innbyggjarane i desse to 
kommunane. 
 

 
Formannskapet 25.08.2020: 
 
Behandling: 
 
Røysting (9 røysteføre): 
Tilrådinga frå kommunedirektøren vart samrøystes vedteken.  
 
 
 
 
 
FSK- 143/20 Vedtak: 
 
Kommunestyret sluttar seg til vedlagte notat av 10.08.20 og den prosessen som er 
skissert i notatet.  
 
Det vert søkt om statlege midlar til å gjennomføre prosessen.  
 
Resultat frå prosessen sine ulike fasar vert framlagt i rapport til handsaming i 
kommunestyret. 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Kommunestyret sluttar seg til vedlagte notat av 10.08.20 og den prosessen som er 
skissert i notatet.  



 
Det vert søkt om statlege midlar til å gjennomføre prosessen.  
 
Resultat frå prosessen sine ulike fasar vert framlagt i rapport til handsaming i 
kommunestyret. 

 
Vedtak som innstilling frå Formannskapet - 25.08.2020 - 143/20 
 
Kommunestyret sluttar seg til vedlagte notat av 10.08.20 og den prosessen som er 
skissert i notatet.  
 
Det vert søkt om statlege midlar til å gjennomføre prosessen.  
 
Resultat frå prosessen sine ulike fasar vert framlagt i rapport til handsaming i 
kommunestyret. 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Strategi for samarbeid Volda og Ørsta rev 
Intensjonsavtale 020513 om interkommunalt samarbeid mellom kommunane Volda og 
Ørsta 

 
Saksopplysningar: 
Det har vore dialog mellom ordførarane og kommunedirektørane om utvikle vidare 
samarbeid mellom kommunane Volda og Ørsta. Bakgrunnen er å styrke posisjonen 
til desse to kommunane i samanheng med samfunnsutviklinga. Volda og Ørsta er 
komplementære tettstadar som i lag utgjer eit samfunn som kan samanliknast med 
Kristiansund og Molde. Volda og Ørsta kan ta ein posisjon som den fjerde byen i 
fylket dersom kommunane samarbeider om ei heilskapleg utvikling og vert 
tilgodesett med dei same verkemidla frå fylket og staten som byane i fylket. 
 
Volda og Ørsta har regionale og nasjonale statlege institusjonar som Ivar Aasen-
tunet/nynorsk kultursenter, Helfo, Statens lånekasse, vegstasjon, jorskifterett, 
tingrett, Sjukehus, flyplass, høgskule og vidaregåande skular. Kommunane har 
også viktige industribedrifter, kompetansebedrifter og servicebedrifter  integrert i eit 
tradisjonsrikt landbruksmiljø. Reiseliv er også ei næring i god utvikling. 
 
Både offentleg og privat næringsliv sine framtidsmoglegheiter er avhengig av å 
vere lokalisert i eit samfunn som er i utvikling. Vi må ha gode og effektive 
samferdsels- og kollektivløysingar internt og til omverda. Vi må ha eit samla tilbod 
innanfor kultur og idrett mv og bustadtilbod som gjer det interessant for folk å 
busetje seg i desse to kommunane. Vi må ha grunnleggjande gode kommunale 
tenester som gjer at foreldre prioriterer barnehagane og skulane i desse 
kommunane framfor å bu i større byar, samt at ein kan sjå for seg å kunne leve 
heile livet i desse samfunna og ha gode tenester når ein ikkje lenger er sjølvhjelpt. 
 
For å oppretthalde gode tenester for innbyggjarane er kommunane avhengig av å 
ha berekraftig økonomi og tilgang til god kompetanse. Den økonomiske utviklinga i 
kommunane vert stadig meir utfordrande. I tråd med varsla politikk styrer staten 
ned veksten i inntektene som virkemiddel for å redusere veksten i offentleg sektor. 
Utgiftene til velferd aukar meir enn inntektene. I tillegg har kommunesektoren stor 
vekst i renter og avdrag som følgje av høge investeringar. Volda og Ørsta er 
minsteinntektskommunar. Vi er i ferd med å tære på driftsfonda, og får auka 
utfordringar med å balansere budsjetta i dei komande åra. Det vil ikkje vere nok å 
effektivisere seg til balanse. Kommunane vert nøydde til å kutte i tenestene. På ein 
del tenesteområde kan det vere eit potensial for å ta ut gevinstar gjennom 
samarbeid. Dette gjeld både økonomisk og kompetansemessig der ein kvar for seg 
vert for liten og sårbar. 
 
Kommunedirektørane har i samarbeid utarbeidd eit notat med forslag til prosess for 
å vidareutvikle samarbeidet mellom kommunane Volda og Ørsta. Det vert synt til 
notatet som ligg ved. Dette omhandlar både samfunnsutvikling og tenesteutvikling. 
Formålet med samarbeidet er å skape berekraftig utvikling av lokalsamfunn, samt 
gode og effektive tenester til innbyggjarane. Alt samarbeid må tene samfunnet og 
innbyggjarane i begge kommunane. Samarbeid mellom Volda og Ørsta hindrar 
ikkje samarbeid med andre kommunar når det vil vere tenleg. 
 
Det vert foreslått at ein startar med ein politisk prosess for å skape forankring om 
felles visjon, strategi og tiltak knytta til samfunnsutviklinga. Det vert foreslått å søkje 
om midlar frå fylkesmannen sitt prosjektskjøn til denne prosessen. Dersom vi får 



tilskot så vil det dekkje 50 % av kostnadene. Resten vert å dekkje opp gjennom 
eigeninnsats. Ein kjem attende til nærare omfang og detaljar i programmet når vi 
har fått svar frå fylkesmannen. 
 
Vidare er det utarbeidd forslag til ein prosess for å utarbeide eit program for 
tenestesamarbeid. Prosessen skal resultere i rapport som vert lagt fram for 
kommunestyret der ein vedtek visjon, strategi og konkrete samarbeidstiltak.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunane Volda og Ørsta har tradisjon for samarbeid. VØR, barnevern, Nav og 
landbrukskontor er sentrale samarbeidstiltak på tenestesida. I dei siste åra er det 
også etablert fleire samarbeid innanfor 7-stjernenettverket på søre Sunnmøre. 
Volda og Ørsta har også tett samarbeid opp mot fylket og staten i samferdssaker 
og i kampen for å redde statlege arbeidsplassar og viktige samfunnsfunksjonar når 
desse har vore trua av rasjonaliseringsprosessar. Kommunane inngjekk også ei 
intensjonsavtale om samarbeid i 2013, jfr vedlegg. 
 
Samarbeid er eit alternativ til kommunesamanslåing. Volda og Ørsta valte å ikkje 
slå seg saman, og det er viktig å vise om ein kan få til like store synergiar gjennom 
samarbeid som ein ville fått ved ei samanslåing.  
 
Saksutgreiinga er utarbeidd i samarbeid mellom kommunedirektørane i Volda og 
Ørsta og vert lagt fram som felles sak for kommunestyret i begge kommunane. Det 
er viktig med politisk forankring av prosessen vi skal søkje om midlar frå 
fylkesmannen. Omfang og framdrift i prosessen vil vere avhengig av økonomisk 
støtte frå fylkesmannen.  
 
Kommunedirektøren rår til at kommunestyret sluttar seg til prosessen slik det går 
fram av vedlagte notat frå kommunedirektørane i Volda og Ørsta, datert 10.08.20. 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Kommunedirektøren si leiargruppe 
Hovudtillitsvalte 
Hovudverneombodet 
Ungdomsrådet 
Volda næringsforum 
Frivilligkoordinatorane 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 



 



NOTAT  

 

SAMARBEIDSSTRATEGI FOR KOMMUNANE VOLDA OG 

ØRSTA 

 

Bakgrunn – kvifor bør kommunane Volda og Ørsta samarbeide? 

I kommunereformprosessen har kommunestyra etter rådgjevande folkerøystingar 

sagt nei til å slå saman kommunane. 

Meir interkommunalt samarbeid har av fleire politiske parti vore peika på som 

alternativ til kommunesamanslåing.  

 Volda og Ørsta er integrerte samfunn med ein sterk felles bu, service og 

arbeidsmarknad. Saman er kommunane på storleik med Kristiansund og har 

potensial for å kunne utgjere den fjerde byen i Møre og Romsdal.  

Kommunane må effektivisere drifta for å oppretthalde tenestene til innbyggjarane. 

Regjeringa si perspektivmelding frå 2017 som ligg som grunnlag for statsbudsjetta er 

tydeleg på at Noreg vil få mindre inntekter frå oljebasert verksemd, samtidig som 

utgiftene til pensjon og demografi vil auke. Dette må møtast med effektivisering i 

offentleg sektor og at fleire går frå trygd til arbeid. Kommunane må bu seg på auka 

utgifter med fleire eldre og pleietrengjande, og veksten i inntektene vil gå ned. I 

statsbudsjettet for 2020 aukar kommunane sine frie inntekter med ca ¼ av den 

inntektsveksten kommunane fekk i 2019. 

Koronasituasjonen viser kor sårbare samfunna er, og kor avhengig vi er av 

kvarandre. Volda og Ørsta kommune har mykje å tene på å samarbeide om 

beredskap og samarbeide i krisesituasjonar. Ein vil vere betre rusta og nå lenger 

med ressursane gjennom samarbeid 

Samarbeidet bør sjåast i eit heilskapleg berekraftig perspektiv der ein handlar i notid 

for å styrke framtidige generasjonar sitt livsgrunnlag.  

 

Formålet med samarbeid 

 

  

Bærekraftig utvikling av lokalsamfunnet  

Gode og effektive tenester til innbyggjarane 

 

 

 



Kontekst  

Prosessen skal byggje på FN sine berekraftmål. Fylkeskommunen og kommunane er 

pålagde å byggje samfunns- og arealplanlegginga på FN sine berekraftmål. 

Deltaking i prosjekt Berekraftsfylket Møre og Romsdal vil gi oss ei 

kunnskapsplattform for arbeidet. 

 

 

 

 

Kommunane Volda og Ørsta har ein kultur for samarbeid seg i mellom, men også 

med dei andre kommunane på søre Sunnmøre. Vidare orienterer Volda og Ørsta seg 

utover regionen og er vertskommunar for regionale og nasjonale institusjonar.  

Volda og Ørsta bør samarbeide både på overordna nivå med samfunnsutvikling, og 

på tenestenivå som skissert nedanfor. Samarbeidet må engasjere og involvere, noko 

som krev gode prosessar.  

Intensjonen er å få til ei samarbeidsprogram for perioden 2021 – 2024.  



Samfunnsutvikling 

Byggje felles kunnskap og forståing 

   

o Sentrale utviklingstrekk og utfordringar for Volda og Ørsta 

(sentrale trendar, arbeidsplassar/næringsliv, busetting, behov for kommunale 

tenester, kommuneøkonomi mv) 

o Kvar står vi, kva truar oss og kva moglegheiter har oss 

o Kva er desse to kommunane sine komplimentære styrker 

o Bygge på rapportane (funna) frå kartlegginga (KPI-evalueringa) knytt til 

prosjekt berekraftsfylket Møre og Romsdal. 

 

Skape ein felles visjon 

Kva vil vi, og kvar skal vi – lage framtidsscenario for korleis vi ynskjer situasjonen i 

Volda og Ørsta skal vere i 2030 – som td: 

 -    Vil vi ta posisjon og verte den 4. byen i Møre og Romsdal? 

 -    Vil vi vere tettstadane og kommunane som vert preferert i regionen når folk skal   

      busetje seg, næringslivet skal investere og staten skal vurdere si lokalisering av   

      arbeidsplassar? 

- Vil vi vere det samfunnet som gir dei som veks opp gode og trygge rammer som 

gjer at vi er blant dei samfunna med lågast utanforskap?  

 

Strategi 

Kva må kommunane kvar for seg og i samarbeid gjere for å kome dit? 

Tiltak 

o Kva konkrete tiltak er viktigast å prioritere i løpet av dei komande fire åra. 

o Kven skal vere ansvarleg for tiltaka. 

o Kva føresetnader må innfriast for å kunne realisere tiltaka. 

 

Aktivitet 

Søkje fylkesmannen om statleg midlar frå ordninga prosjektskjøn til å gjennomføre 

prosess. Målgruppa er innbyggjarane og næringslivet som prosjektet skal gi 

meirverdi for. 

Prosess med formannskapa. Også involvering av kommunestyret, administrativ 

leiing, arbeidstakarorganisasjonane, ungdom, frivilligheita og næringsliv. Den breie 

involvervinga må tilpassast koronasituasjonen. I formannskapet vert ein løpande 

prosess gjennom nokre samlingar.  

Prosessen vert gjennomført ved innleige av ekstern konsulent. 

 

 



 

Tenestesamarbeid - strategi 

Prinsipp 

Samarbeid skal føretrekkjast framfor å organisere tenesta i eiga kommune når det vil:  

- Gi økonomisk gevinst 

- Redusere sårbarheit og gi meir stabile tenester 

- Gi betre tenester 

- Føre til fagmiljø som kan drive innovasjon og utvikle tenestene 

- Oppfylle kompetansekrav 

Med mindre samarbeid er nødvendig for å oppfylle kompetansekrav, så skal 

samarbeid alltid som hovudregel gi økonomisk gevinst, dvs få meir ut av ressursane. 

 

Føresetnader  

Følgjande føresetnader må vere på plass for samarbeidet: 

o Gjensidig forpliktande 

Ein må ville samarbeide, og det forpliktar begge kommunane 

o Forankring i begge kommunane 

Det må vere eigarskap til samarbeidet; politisk, leiinga og dei tilsette må 

engasjerast. 

 Det er viktig å informere og forklare innbyggjarane kvifor det er nødvendig  å   

 samarbeide. Situasjonen og utfordringane er meir komplekse i dag enn for   

 nokre år sidan, og det er viktig at også innbyggjarane får auka kunnskap om  

 dette frå kommunane.  

o Organisering  

Ein må velje den organiseringa som er best eigna for å innfri prinsippa for 

samarbeidet.  

o Leiing 

Ved etablering av samarbeid skal det leggjast vinn på rekruttere god og 

engasjert leiing som meistrar oppdraget. 

o Kompetanse 

Kompetanekrava skal avspegle prinsippa for samarbeid.  

o Gevinstrealisere 

Samarbeida skal løpande evaluerast i driftsfasen for å dokumentere gevinst.  

 

Omgjevnadane 

Volda og Ørsta søkjer primært å etablere samarbeid sjølve, og kommunane skal i 

utgangspunktet operere i lag overfor større samarbeidskonstellasjonar. Tett 

samarbeid mellom Volda og Ørsta skal likevel ikkje vere til hinder for samarbeid med 

andre kommunar. Samarbeid med andre eller større samarbeid kan vere nødvendig 

dersom ein kan ta ut ein større meirverdi for samfunnet og innbyggjarane Volda og 



Ørsta. Vidare kan det vere aktuelt dersom Volda og Ørsta kan hjelpe andre 

kommunar på søre Sunnmøre.  

Kommunane skal saman søkje mogleg samarbeid med frivillige lag og 

organisasjonar i Volda og Ørsta når dette kan gi større meirverdi enn å samarbeide 

enkeltvis innanfor den enkelte kommune.  

Strategien vert etter prosess og informasjon til innbyggjarane lagt fram for 

kommunestyra med oppdrag til administrasjonen om å utarbeide program for 

samarbeidstiltak for perioden 2021 – 2024.  

 

Prosess for samarbeidsprogram 2021 - 2024 

Kartleggje område der det er potensial for at samarbeid kan gi gevinst 

Velje konkrete tiltak/konkrete samarbeidsprosjekt i programperioden. 

 

1.  Kartlegging 

Kommunane kartlegg kvar for seg kva behov ein ser for samarbeid ut frå kriteriene 

og tidsperspektivet ovanfor. Kommunane spelar inn sine styrker og svakheiter i eigen 

organisasjon med sikte på fordeling av ansvar for dei ulike oppgåvene mellom 

kommunane. Kartlegginga vert lagt fram til orientering og innspel frå hovudtillitsvalte 

og formannskapa. 

2. Administrativ utgreiing 

Med bakgrunn i kartlegginga frå dei to kommunane utgreier kommunedirektørane eit 

forslag til konkrete samarbeidstiltak/program for samarbeid for perioden 2021 – 

2024.  

Forslaget vert gjennomgått i felles administrativt leiarmøte mellom dei to 

kommunane, der ein gjennomfører ein prosess med sikte på å peike ut prioriterte 

samarbeidstiltak med bakgrunn i strategien (prinsippa og føresetnadene) for 

samarbeid. To HTV frå kvar kommune deltek. 

3. Prosess med arbeidstakarorganisasjonane og dei tilsette 

 

4. Politisk prosess og handsaming 

 

 

 

Volda/Ørsta 10.03.20, revidert 10.08.20 

 

Wenche Solheim og Rune Sjurgard 



RSTA KOMML:

1(CA,d k.k.U,tikr\L

MELLOM KOMMUNANE

VOLDA OG ØRSTA

Godkjent av:

Ørsta kommunestyre i K-sak PS 33/13, den 02.05.2013

Volda kommunestyre i K-sak PS 62/13, den 02.05.2013

Samarbeidstiltak mellom kommunane skal organiserast etter kommunelovgjevinga ut
frå den modellen som er mest tenleg i det enkelte høve.

Samarbeidstiltak som vert oppstarta etter at denne intensjonsavtalen har vorte

gjeldande, skal vurderast med utgangspunkt i korleis tenesta mest tenleg kunne vere
organisert dersom Volda og Ørsta var ein kommune.

Kommunane har gjensidige forventingar til at interkommunalt samarbeid samla sett
skal gi

meir effektiv ressursbruk

meir robuste tenester

auka kvalitet

sterkare faglege miljø

redusert sårbarheit

sterkare forhandlingsposisjon for å ivareta Volda og Ørsta sine interesser i
høve staten og regionale aktørar

Kommunane er likeverdige partar, og fordeler og ulemper skal også vere likeverdig
fordelt. Dette inneber at begge partar har ansvar for å sikre at Volda og Ørsta kjem
nokolunde likt ut i høve økonomi, tenestekvalitet og samfunnsutvikling gjennom eit
slikt interkommunalt samarbeid.

Kommunane skal søkje etter løysingar for samarbeid som tek i vare intensjonen i
denne avtalen.

27 MAI2013
INTENSJONSAVTALE

OM INTERKOMMUNALT SAMARBEID



6. Partane praktiserer følgjande prinsipp for fordeling av utgifter mellom kvarandre:

Samarbeidstiltaket vert belasta for støttetenester (IKT, rekneskap, personal

mv) og husleige mv av vertskommunen på følgjande måte:

like satsar pr arbeidsplass i lokale eigd av ein av kommunane

(kommunane praktiserer same sats som gjeld elles i

interkommunalt samarbeid mellom kommunane på søre

Sunnmøre)

fordeling av faktiske utgifter pr arbeidsplass i leigde lokale

(fordeling basert på innbyggjartal)

I særlege høve kan anna fordeling avtalast der arbeidsplassen

eller oppgåvene krev spesielt høge investeringar

Øvrig drift vert som utgangspunkt fordelt etter innbyggjartal

Investeringar vert som utgangspunkt fordelt med ein 1/2-partfordelt likt på

kvar kommune medan den andre 1/2-partenvert fordelt etter innbyggjartal.

Kommunane vil aktivt medverke til gjensidig openheit og kunnskapsdeling.

Samarbeidet skal organiserast etter gjeldande lov- og avtaleverk. Dette gjeld også i

høve involvering av tilsette og brukarar.

Volda kommune og Ørsta kommune er innstilt på samarbeid der ein kan. enten det er
mellom kvarandre eller med andre kommunar når det er tenleg.

Saker om etablering av interkommunalt samarbeid mellom Volda og Ørsta skal
handsamast med utgangspunkt i denne avtalen.

Avtalen kan seiast opp med 1 års varsel.
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Volda kommune   
Vår referanse: 20/5065 20/15155 
Saksbehandlar: Sonja Håvik 
Dato: 07.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
02/20 Valstyret 15.09.2020 
110/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Stortingsvalet og sametingsvalet 2021 - fastsetjing av valdag 
 
Samandrag: 
Kommunal- og moderniseringsdepartementet har i statsråd 6. mars 2020 fastsett 
valdagen til måndag 13. september 2021. Kommunestyret kan vedta at det på ein 
eller fleire stadar i kommunen skal holdast val også på søndag 12. september 
2021.  
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 
I Volda kommune skal valdagen for stortings- og sametingsvalet 2021 vere 
måndag 13. september 2021.  
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Valggjennomføring i 2021 i lys av den pågående covid-19 pandemien 
202713-18 Valggjennomføring i 2021 i lys av den pågående covid-19 pandemien 
Fastsetting av valdag - Stortingsvalget og sametingsvalget 2021 
Epost 

 
Saksopplysningar: 
 
Kommunal- og moderniseringsdepartementet har i statsråd 6. mars 2020 fastsett 
valdagen til måndag 13. september 2021.  
 
Vallova § 9-2 (2) opnar for at kommunestyret kan bestemme om kommunen skal 
holde val, ein eller fleire stadar, også søndag 12. september 2021.  
 
Det er lang tradisjon, både i Volda og Hornindal, til å halde val på den offisielle 
valdagen. Erfaringar viser at kapasiteten ved vallokala har vore god, og at 
valgjennomføringa har fungert godt. Det har vore lite kødanning i dei ulike 
vallokala. Ved sist val tok Volda kommune i bruk elektronisk manntal, noko som 
effektiviserte valgjennomføringa ytterlegare, fordi veljarane fekk gjennomført valet 
sitt på kortare tid enn før, då det vart nytta papirmanntal. 
 
Valoppslutninga i kommunen har vore god. Ved førre kommune- og fylkestingsval 
var valoppslutninga i Volda på 69 %, medan valoppslutninga på landsbasis var på 
65%. 
Trenden viser at fleire nyttar høvet til å røyste på førehand. I Volda røysta 31 % på 
førehand ved sist kommune- og fylkestingsval i 2019. Ved førre stortings- og 
sametingsval i 2017 røysta 29,1 % frå «gamle» Volda på førehand, og 19,2 % frå 
Hornindal.  
 

Førehandsrøysting Stortings- og 
sametingsvalet 2017 

Kommune- og 
fylkestingsvalet 2019 

Volda  29,1 % «gamle Volda» 31 % «nye Volda» 
Hornindal  19,2 %  

 
 
Det vert lagt godt til rette for tidlegrøysting og førehandsrøysting frå 01.07.2021 til 
10.09.2021, det er soleis god moglegheit til å røyste utanom den offisielle 
valdagen.  
 
Gjennomføring av eit to-dagars val vil gi auka kostnader i høve valgjennomføringa. 
To-dagars val vil krevje auka ressursar både personalmessig, organisatorisk og 
økonomisk. Ein ekstra valdag vil medføre auka kostnader knytt til mellom anna: 
godtgjersle til valfunksjonærar, IT-support, reinhald, informasjon m.m. Dersom 
kommunestyret ynskjer å gjennomføre to-dagars val i Volda, må desse kostandane 
innarbeidast i budsjettet for 2021.  
 
Det går fram av brev frå Kommunal- og moderniseringsdepartementet datert 
27.08.2020, at kommunane må planlegge valgjennomføringa i lys av covid-19-
pandemien. I følgje helsemyndigheitene kan covid-19-pandemien vare i fleire år, 
og vi må vere budde på at viruset kan blusse opp nasjonalt og lokalt, før og under 
valet. Dette kan medføre at valgjennomføringa vil kunne verte meir krevjande enn 
normalt. Kommunen må planlegge valgjennomføringa utifrå den gjeldande 



koronasituasjonen i heile røysteperioden, og legge til rette for at alle har god 
moglegheit til å røyste både tidleg, på førehand og på valdagen.  
 
Vurdering og konklusjon: 
I ein normalsituasjon erfarar administrasjonen at det ikkje er behov for å halde val 
på søndag for å sikre god valdeltaking.  Ordninga med ein-dags val har fungert, og 
kommunedirektøren rår til at ein held fram med ein-dagsval. Likevel må ein ta 
omsyn til vesentlege endringar i covid-19-situasjonen og legge planar for dette, slik 
at alle har god moglegheit til å røyste enten på førehand eller på valdagen.  
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende. 
Konsekvensar for folkehelsa: Ingen kjende. 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende. 
Økonomiske konsekvensar: Kostnadane ved gjennomføring av stortings- og 
sametingsvalet over to-dagar, vil auke monaleg. Det bør også takast høgde for at 
eit covid-19-utbrot, vil føre til auka kostander i høve valgjennomføringa.  
Beredskapsmessige konsekvensar: Eit covid-19-utbrot kan utløyse 
beredskapsmessige konsekvensar i valgjennomføringa, som til dømes tiltak for å 
hindre smittespreiing og kontinuietesplan for å sikre tilstrekkeleg tilgjengeleg 
resurssar, både i høve gjennomføring av førehandsrøystinga og valgjennomføringa 
på valdagen.   
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende.  
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Servicekontoret for vidare arbeid.  
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

 

Kommunal- og moderniseringsministeren 

 

 

Postadresse: Postboks 8112 Dep 0032 Oslo 
Kontoradresse: Akersg. 59 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 972 417 858 

Valggjennomføring i 2021 i lys av den pågående covid-19 pandemien  

Stortings- og sametingsvalget i 2021 skal holdes 13. september, og Kommunal- og 

moderniseringsdepartementet har startet arbeidet med å forberede gjennomføringen av 

valget. Ifølge helsemyndighetene kan covid-19-pandemien vare i flere år, og vi må derfor 

være forberedt på at viruset kan blusse opp nasjonalt og lokalt, før og under valget. Dette vil 

bety at valggjennomføringen vil kunne bli mer krevende enn normalt.  

 

Departementet har nedsatt en arbeidsgruppe med ansvar for å forberede smitteverntiltak 

knyttet til valggjennomføringen i 2021. Arbeidsgruppen har både valgfaglig og helsefaglig 

kompetanse, og består av medlemmer fra Oslo kommune, Viken fylkeskommune, 

Valgdirektoratet, Kommunal- og moderniseringsdepartementet, Folkehelseinstituttet og 

Utenriksdepartementet. Arbeidsgruppen startet sitt arbeid før sommeren, og skal innen 

utgangen av 2020 kartlegge hvordan en vedvarende epidemi vil påvirke 

valggjennomføringen, og hvordan vi best kan løse utfordringene det fører med seg. 

 

Departementet har også kontakt med valgmyndighetene i andre land om mulige tiltak og 

følger med på erfaringene internasjonalt. Sammenlignet med flere andre land har Norge en 

lang forhåndsstemmeperiode som gjør det mulig å gjennomføre valg på en trygg måte, også 

dersom det oppstår lokale og nasjonale smitteutbrudd. Vi har også tid til å forberede oss på 

en god måte.  

 

På bakgrunn av dette er jeg optimistisk med tanke på gjennomføringen av stortingsvalget 

2021. Jeg er trygg på at kommunene har mye kompetanse om både valg og smittevern, og 

kjenner sine lokale forhold godt. Det er viktig at hver enkelt kommune forbereder seg på å 

kunne gjennomføre stortingsvalget, uavhengig av dagens smittenivå i kommunen. 

 

Valgstyrene  

Fylkesvalgstyrene  

 

 

 

 

Deres ref 

 

Vår ref 

20/2713-18  

Dato 

27. august 2020 

 



 

 

Side 2 
 

Når arbeidsgruppen kommer med sine vurderinger, vil departementet sende ut mer 

informasjon til kommunene. Men kommunene må allerede nå begynne å tenke på hvordan 

de dimensjonerer valggjennomføringen i sin kommune, både med tanke på hvor store 

stemmekretsene bør være, hvilke lokaler som kan være egnet og om kommunen skal ha 

todagers valg. I tillegg må kommunene ta høyde for at det kan være nødvendig med 

smitteverntiltak i lokalene og økt bemanning.  

 

Den enkelte kommune har nå god tid til å planlegge gjennomføringen av stortingsvalget. Jeg 

har stor tro på at både departementet, direktoratet og den enkelte kommune vil bidra til å 

legge til rette for en god og tillitvekkende valggjennomføring også ved stortings- og 

sametingsvalget i 2021. 

 

 

Med hilsen 

 

 
Nikolai Astrup 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

KOPI:  

Sametinget  

Valgdirektoratet  



Fra: Lene Borgersen på vegne av Postmottak Volda 
Sendt: 27. august 2020 13:45 
Til: Inger-Johanne Johnsen 
Kopi: Sonja Håvik 
Emne: VS: 20/2713-18 Valggjennomføring i 2021 i lys av den pågående covid-19 

pandemien 
Vedlegg: Valggjennomføring i 2021 i lys av den pågående covid.pdf 
 
Oppfølgingsflagg: Følg opp 
Status for flagg: Flagget 
 
 
 

Med helsing 

 
Lene Borgersen  
konsulent  

Dokumentasjon og service  

 

 
  

Fra: Postmottak KMD <postmottak@kmd.dep.no>  
Sendt: torsdag 27. august 2020 12:55 
Emne: 20/2713-18 Valggjennomføring i 2021 i lys av den pågående covid-19 pandemien 
 

Se vedlagte saksdokument. 
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Postboks 8112 Dep 
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postmottak@kmd.dep.no 
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www.kmd.dep.no 
 

Telefon* 
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Avdeling 
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Saksbehandler 
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22 24 71 80 

Stortingsvalget og sametingsvalget 2021 - fastsetting av valgdag 

Valgloven § 9-2 (1) lyder: 

"Kongen fastsetter før hvert valg valgdagen til en mandag." 

 

I statsråd 6. mars 2020 er valgdagen for stortingsvalget og sametingsvalget 2021 fastsatt til 

mandag 13. september 2021. 

 

Hvert enkelt kommunestyre kan bestemme at det på ett eller flere steder i kommunen skal 

holdes valg også søndag 12. september 2021, jf. valgloven § 9-2 (2). 

 

Stortinget har vedtatt å beholde 19 valgdistrikter ved stortingsvalget i 2021. De 19 

valgdistriktene ved stortingsvalget i 2021 følger i all hovedsak den gamle fylkesstrukturen, 

men det har forekommet noen endringer som følge av regionreformen. En fullstendig 

oversikt over inndelingen av valgdistriktene finnes i valgforskriften. 

 

 

Med hilsen 

 

 

Sissel Lian (e.f.) 

fung. avdelingsdirektør 

 

 

Øyvind Kind Robertsen 

rådgiver 

 
Dokumentet er elektronisk signert og har derfor ikke håndskrevne signaturer 
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Dato 
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Fra: Sunniva Utnes Kvangarsnes på vegne av Postmottak Volda 
Sendt: 3. august 2020 11:57 
Til: Inger-Johanne Johnsen; Sonja Håvik 
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valgdag 
Vedlegg: Stortingsvalget og sametingsvalget 2021 - fastsetti(1232486).pdf 
 
Oppfølgingsflagg: Følg opp 
Status for flagg: Flagget 
 
Kategorier: Grønn kategori 
 

  

Fra: Postmottak KMD <postmottak@kmd.dep.no>  
Sendt: 3. august 2020 11:44 
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Se vedlagte brev.  
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Volda kommune   
Vår referanse: 19/18646 20/15451 
Saksbehandlar: Inger-Johanne 

Johnsen 
Dato: 10.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
111/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Val av kvinnelege meddommarar til jordskifterett 
 
Samandrag: 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og langmannsrett for perioden 2021-
2024 blei endeleg handsama i kommunestyret i sak 82/20, 18. juni 2020. Ved ein 
feil inneholdt ikkje saksframlegget valutvalet sitt framlegg til val av kvinnelege 
meddommarar til jordskifteretten, berre eit utval på 5 menn. Valutvalet sitt framlegg 
til kvinnelege jordskiftemeddommarar blir derfor lagt fram til vedtak no.  

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
Følgjande utval av jordskiftemeddommarar (kvinner) blir foreslått vedteken:  
 
Anne Aasgaard Kirkhorn 
Oddhild Saure 
Gunnhild Larsgård 
Anne Petrine Ryslett 
Hilde Karin Berg 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett for perioden 2021-2024 - 
Endeleg handsaming 

 
Saksopplysningar: 
Valutvalet hadde saka til handsaming og kom med si innstilling i møte 13. mai 
2020, men ved ein feil kom ikkje forslag til kvinnelege jordskiftemeddommarar med 
i innstillinga til kommunestyret. 
 
Kvar kommune skal ha eit særskilt utval for meddommarar til jordskifteretten (jf 
domsstollova § 65 og jordskiftelova § 2-5. Dei som er med i utvalet, skal vere 
kunnige i saker som jordskifteretten vanlegvis handsamar. Det er alt valgt 5 menn 
frå Volda, og det skal no veljast  5 kvinner. 
 
Det har ikkje kome inn vandelsmerknad på dei som er foreslått som 
meddommarar. Oversikta over kandidatar har vore til ettersyn i to veker, og det har 
heller ikkje kome inn merknader til forslaget. 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunestyret gjer vedtak om nytt utval av (kvinnelege) jordskiftemeddommarar 
for perioden 1.1. 2020 – 31.12.2024 på bakgrunn av valutvalet si innstilling. 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende 
Konsekvensar for folkehelsa: Ingen kjende 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende 
Økonomiske konsekvensar: Ingen kjende 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? Nei  
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Avdeling dokumentasjon og service for vidare arbeid 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 

VOLDA KOMMUNE 

Avdeling for dokumentasjon og service 

 

Volda kommune www.volda.kommune.no Sentralbord:  70 05 87 00 

Stormyra 2 postmottak@volda.kommune.no Org. nr:         939 760 946 

6100 Volda  Kontonr:       3991.11.94590 

 

 

Avdeling for dokumentasjon og service for vidare arbeid 
 
 
Inger-Johanne Johnsen 
 
 

 

Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

19/18646  20/11146  Sonja Håvik 23.06.2020 

 
 

Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett for perioden 
2021-2024 - Endeleg handsaming 
 
Kommunestyret har i møte 18.06.2020, sak 82/20, fatta følgjande vedtak: 

 
Følgjande utval av meddommarar blir foreslått vedteken: 
 
Jordskiftemeddommer menn  

1 Børild Skåra 

2 Hans Peter Eidseflot 

3 Ove Fagerheim 

4 Steinar Drabløs 

5 Rolf Sigmund Moen 
 
Jordskiftemeddommer 
kvinner 
 

 
 
Tingretten damer 
1 Torill Rødven Eide 
2 Anne-Grete Eiken 
3 Kari Hasle 
4 Stine Akeren Bjørdal 
5 Svanhild Holsvik 
6 Iris Håskjold 
7 Hildegunn Nautvik 
8 Hilde Randi Osdal 
9 Ingrid Salt 
10 Unni Margaret Skare 
11 Lena Sætre 
12 Anita Tilseth 
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13 Lin Storm Traagstad 
14 Eli Øye Vassbotn 
15 Elin Wilhelmsen 
16 Siv Madeleine Kristensen 
17 Tonje Mari Dragset 
18 Elisabeth Teige 
19 Eli Anne Bakkene 
20 Synnøve M. Leirvik 
21 Agnieszka Papierska 
22 Charlotte Ingabire 
23 Inghild Mårstøl Lade 
24 Cecilie Vartdal Almestad 
25 Ellen Strøm Synnevåg 
26 Linda Nedrelid Vatne 
27 Møyfrid Lillenes 
28 Anette Foldal 
29 Anne Natvig 
30 Tove Sylte 
 
 
Tingretten menn 
1          Kjell Tore Aarstad 
2          Rune Aasen 
3          Børge Berg 
4          Svein Bjerkvik 
5          Audun Kristian Høidal 
6          Rolf Lillerovde 
7          Ola Rangseter 
8          Randulf Reite 
9          Robert Steinnes 
10          Massoud Mousavi 
11          Inge Bruheim 
12          Oddvar Bjørkedal 
13          Håvard Strand 
14          Anders Egil Straume 
15          Erlend Koppen 
16          Ledvin Skjerdal 
17          Kjetil Rørstad 
18          Egil Berg 
19          Asbjørn Simonnes 
20          Olav Trandal 
21          Tor Mikalsen 
22          Jakob Bratten 
23          Milan Ilic 
24          Ottar Bjørkedal 
25          Arnvid Husøy 
26          Rune Britanius Nautvik 
27          Arne Lothe 
28          Torgeir Halsen 
29          Olav Brattli 
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30          Karl Anders Helset 
 
 
Lagmannsretten damer 
1          Wenche Elvegård 
2          Magnhild Eikenes Kile 
3          Runa Bakke 
4          Annlaug Stokke 
5          Gunvor Bergem Lia 
6          Solveig Elise Festø 
7          Wivi-Ann Koppen 
 
 
Lagmannsretten menn 
1          Jan Henning Egset 
2          Eiliv Halkjelsvik 
3          Gunnar Strøm 
4          Audun Stikbakke 
5          Tarjei Vågstøl 
6          Erlend Krumsvik 
7          Tollak Kaldheim 
 
 

 
 
 
 
Med helsing  
 
 

 

Sonja Håvik 
førstekonsulent 

 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 

 
 
 
Mottakar 
Inger-Johanne Johnsen    
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Volda kommune   

Vår referanse: 19/18646 20/9985 

Saksbehandlar: Inger-Johanne 
Johnsen 

Dato: 10.06.2020 

    

 

Saksframlegg 

  
 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 

82/20 Kommunestyret 18.06.2020 

 
 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett for perioden 2021-2024 
- Endeleg handsaming 
 

Samandrag: 
Perioden for sittande utval av meddommarar opphøyrer 31. desember 2020. 
Kommunestyret skal derfor velje nye meddommarar for fire år frå og med 1. januar 
2021 til og med 31. desember 2024. 
 

 
Kommunestyret 18.06.2020: 
 
Behandling: 

 
Røysting (31 røysteføre): 
Tilrådinga frå administrasjonen vart samrøystes vedteken 
 
 
KST- 82/20 Vedtak: 

 
Følgjande utval av meddommarar blir foreslått vedteken: 
Jordskiftemeddommer menn  

1 Børild Skåra 

2 Hans Peter Eidseflot 

3 Ove Fagerheim 

4 Steinar Drabløs 

5 Rolf Sigmund Moen 
 
Jordskiftemeddommer 
kvinner 
 

 
 
Tingretten damer 
1 Torill Rødven Eide 
2 Anne-Grete Eiken 
3 Kari Hasle 
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4 Stine Akeren Bjørdal 
5 Svanhild Holsvik 
6 Iris Håskjold 
7 Hildegunn Nautvik 
8 Hilde Randi Osdal 
9 Ingrid Salt 
10 Unni Margaret Skare 
11 Lena Sætre 
12 Anita Tilseth 
13 Lin Storm Traagstad 
14 Eli Øye Vassbotn 
15 Elin Wilhelmsen 
16 Siv Madeleine Kristensen 
17 Tonje Mari Dragset 
18 Elisabeth Teige 
19 Eli Anne Bakkene 
20 Synnøve M. Leirvik 
21 Agnieszka Papierska 
22 Charlotte Ingabire 
23 Inghild Mårstøl Lade 
24 Cecilie Vartdal Almestad 
25 Ellen Strøm Synnevåg 
26 Linda Nedrelid Vatne 
27 Møyfrid Lillenes 
28 Anette Foldal 
29 Anne Natvig 
30 Tove Sylte 
 
 
Tingretten menn 
1          Kjell Tore Aarstad 
2          Rune Aasen 
3          Børge Berg 
4          Svein Bjerkvik 
5          Audun Kristian Høidal 
6          Rolf Lillerovde 
7          Ola Rangseter 
8          Randulf Reite 
9          Robert Steinnes 
10          Massoud Mousavi 
11          Inge Bruheim 
12          Oddvar Bjørkedal 
13          Håvard Strand 
14          Anders Egil Straume 
15          Erlend Koppen 
16          Ledvin Skjerdal 
17          Kjetil Rørstad 
18          Egil Berg 
19          Asbjørn Simonnes 
20          Olav Trandal 
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21          Tor Mikalsen 
22          Jakob Bratten 
23          Milan Ilic 
24          Ottar Bjørkedal 
25          Arnvid Husøy 
26          Rune Britanius Nautvik 
27          Arne Lothe 
28          Torgeir Halsen 
29          Olav Brattli 
30          Karl Anders Helset 
 
 
Lagmannsretten damer 
1          Wenche Elvegård 
2          Magnhild Eikenes Kile 
3          Runa Bakke 
4          Annlaug Stokke 
5          Gunvor Bergem Lia 
6          Solveig Elise Festø 
7          Wivi-Ann Koppen 
 
 
Lagmannsretten menn 
1          Jan Henning Egset 
2          Eiliv Halkjelsvik 
3          Gunnar Strøm 
4          Audun Stikbakke 
5          Tarjei Vågstøl 
6          Erlend Krumsvik 
7          Tollak Kaldheim 
 
 

 

Kommunedirektøren si tilråding: 
Følgjande utval av meddommarar blir foreslått vedteken: 
 
 
 
 
Jordskiftemeddommer menn  

1 Børild Skåra 

2 Hans Peter Eidseflot 

3 Ove Fagerheim 

4 Steinar Drabløs 

5 Rolf Sigmund Moen 
 
Jordskiftemeddommer 
kvinner 
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Tingretten damer 
1 Torill Rødven Eide 
2 Anne-Grete Eiken 
3 Kari Hasle 
4 Stine Akeren Bjørdal 
5 Svanhild Holsvik 
6 Iris Håskjold 
7 Hildegunn Nautvik 
8 Hilde Randi Osdal 
9 Ingrid Salt 
10 Unni Margaret Skare 
11 Lena Sætre 
12 Anita Tilseth 
13 Lin Storm Traagstad 
14 Eli Øye Vassbotn 
15 Elin Wilhelmsen 
16 Siv Madeleine Kristensen 
17 Tonje Mari Dragset 
18 Elisabeth Teige 
19 Eli Anne Bakkene 
20 Synnøve M. Leirvik 
21 Agnieszka Papierska 
22 Charlotte Ingabire 
23 Inghild Mårstøl Lade 
24 Cecilie Vartdal Almestad 
25 Ellen Strøm Synnevåg 
26 Linda Nedrelid Vatne 
27 Møyfrid Lillenes 
28 Anette Foldal 
29 Anne Natvig 
30 Tove Sylte 
 
 
Tingretten menn 
1          Kjell Tore Aarstad 
2          Rune Aasen 
3          Børge Berg 
4          Svein Bjerkvik 
5          Audun Kristian Høidal 
6          Rolf Lillerovde 
7          Ola Rangseter 
8          Randulf Reite 
9          Robert Steinnes 
10          Massoud Mousavi 
11          Inge Bruheim 
12          Oddvar Bjørkedal 
13          Håvard Strand 
14          Anders Egil Straume 
15          Erlend Koppen 
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16          Ledvin Skjerdal 
17          Kjetil Rørstad 
18          Egil Berg 
19          Asbjørn Simonnes 
20          Olav Trandal 
21          Tor Mikalsen 
22          Jakob Bratten 
23          Milan Ilic 
24          Ottar Bjørkedal 
25          Arnvid Husøy 
26          Rune Britanius Nautvik 
27          Arne Lothe 
28          Torgeir Halsen 
29          Olav Brattli 
30          Karl Anders Helset 
 
 
Lagmannsretten damer 
1          Wenche Elvegård 
2          Magnhild Eikenes Kile 
3          Runa Bakke 
4          Annlaug Stokke 
5          Gunvor Bergem Lia 
6          Solveig Elise Festø 
7          Wivi-Ann Koppen 
 
 
Lagmannsretten menn 
1          Jan Henning Egset 
2          Eiliv Halkjelsvik 
3          Gunnar Strøm 
4          Audun Stikbakke 
5          Tarjei Vågstøl 
6          Erlend Krumsvik 
7          Tollak Kaldheim 
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Vedlegg: 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett 2021-2024 , Valutvalet 
13.52020 
Orientering til kommunene om meddommervalg og skjønnsmedlemmer 

 

Saksopplysningar: 
Meddommarar i lagmannsretten, tingretten og jordskifterett skal veljast for perioden 
1.1.2021 til 31.12.2024.  
Valutvalet har hatt saka til handsaming, og kom med si innstilling i møte 13. Mai 
2020 (sjå vedlegg),  
 
Same person kan ikkje veljast til både å sitte i utval til lagmannsrett og til tingrett jf. 
Domstolloven § 68 siste ledd. Men for øvrig kan alle ulike kombinasjonar veljast, 
t.d. kan same person vere meddommar både i tingrett og jordskifterett, i tillegg til å 
vere skjønsmedlem. 
 
Det framgår av domstolloven § 67 at utvala av meddommarar skal ha «en allsidig 
sammensetning, slik at de best mulig representerer alle deler av befolkningen. 
Kommunen skal oppfordre allmennheten til å foreslå kandidater til valget». Det er 
med andre ord eit krav til at meddommararane skal ha ei allsidig samansetjing, og 
at det er kommunen si plikt å legge til rette for dette. Meddommarane skal i størst 
mogleg grad spegle kommunen si befolkning jf domstolloven § 67. Dette betyr at 
kommunen må ta omsyn til m.a. alder, etnisk bakgrunn og kultur når 
meddommarane skal veljast.  
 
Samansetjinga av dagens meddommarar viser at ein ved val av nye meddommarar 
bør legge vekt på å få auka andel yngre meddommarar betydeleg og at kommunen 
bør søke å velje fleire meddommarar som har innvandrarbakgrunn. Arbeidsmåtene 
til domsstolane tilseier at det er ein stor fordel om dei som blir valde som 
meddommarar kan bruke vanlege digitale verkty. 
 
Krav til den som skal veljast er nedfelt i domsstollova §§ 70-72. Mellom anna må 
ein ha tilstrekkeleg norskkunnskap, vere personleg eigna for oppgåva og ha plettfri 
vandel. Nedre aldersgrense for å kunne veljast er 21 år og øvre er 70 år ved 
periodestart, dette betyr at dei som veljast må vere født etter 31. desember 1950 
og før 1. januar 2000. I tillegg må den som skal veljast ha stått i folkeregisteret i 
minst 3 år.  
 
Det skal veljast 14 meddommarar til Frostating lagmannsrett. Det skal vere like 
mange kvinner som menn i utvalet. Det er mest aktuelt for desse meddommarane 
å gjere teneste i straffesaker, men også i nokre sivile saker. Dei fleste sakene vert 
handsama i løpet av ein til tre dagar, nokre saker kan vare i ei eller fleire veker. 
Frostating lagmannsrett ber kommunane om at ein bør forsøke å unngå belastning 
eit val vil føre med seg, for personar som av ulike årsaker, antakeleg ofte vil finne 
det umogleg å gjere teneste.  
 
Det skal veljast 60 meddommarar (:30 kvinner og 30 menn) til Søre Sunnmøre 
tingrett frå Volda kommune.  
 
Kvar kommune skal også ha eit særskilt utval for meddommarar til jordskifteretten 
jf domstollova§ 65 og jordskiftelova § 2-5. Dei som er med i utvalet, skal vere 
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kunnige i saker som jordskifteretten vanlegvis handsamar. Det skal veljast 5 
kvinner og 5 menn frå Volda kommune. Det bør også takast omsyn til at 
jordskiftemeddommarar ofte deltek på synfaring i skog og mark, slik at dei må 
kunne ferdast i terrenget. 
 
Ingen kan veljast som meddommar til både tingretten og lagmannsretten, jf. 
domstollova § 68, 3. ledd. Lagrettemedlemmer og andre meddommarar er ikkje 
fritekne for val til jordskifteutvalet.  
 
Avdeling for dokumentasjon og service har sørga for at det har blitt utført 
vandelskontroll av dei som er foreslått som meddommarar, og det var ingen 
vandelsmerknader ved kandidatane. Oversikta over kandidatane har også vore til 
offentleg ettersyn i to veker, og det har ikkje kome inn merknader til forslaget. 
 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunestyret gjer vedtak om nytt utval av lagrettemedlemmer, meddommarar i 
tingretten og jordskiftedommarar for perioden 1.1.2021-31.12.2024 på bakgrunn i 
valutvalet si innstilling. 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende 
Konsekvensar for folkehelsa:  Ingen kjende 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende 
Økonomiske konsekvensar: Ingen kjende 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak:  
Avdeling for dokumentasjon og service for vidare arbeid 
 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Volda kommune   
Vår referanse: 19/18646 20/15460 
Saksbehandlar: Inger-Johanne 

Johnsen 
Dato: 10.09.2020 

    
 

Saksframlegg 
  

 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 
112/20 Kommunestyret 24.09.2020 

 
 
Val av ny meddommar til Søre Sunnmøre tingrett 
 
Samandrag: 
Kommunestyret valde i sitt møte 18. juni 2020 (sak 82/80) blant anna 
meddommarar til tingretten for perioden 1.1.2021 – 31.12.2024. Ved ein feil blei det 
valgt ein meddommar som ikkje hadde gitt sitt samtykke. 
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 

· Val av Svanhild Holsvik som meddommar i tingretten  blir gjort til inkje. 
· Heidi Berg Rusten Grebstad blir valgt som meddommar i tingretten. 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett for perioden 2021-2024 - 
Endeleg handsaming 

 
Saksopplysningar: 
Saka har tidlegare vore handsama i valutvalet 13. mai 2020 og i kommunestyret 
18.06.2020.  
Her blei følgjande utval av kvinnelege meddommarar til tingretten valgt:  
 

1. Torill Rødven Eide 
2. Anne-Grete Eiken 
3. Kari Hasle 
4. Stine Akeren Bjørdal 
5. Svanhild Holsvik 
6. Iris Håskjold 
7. Hildegunn Nautvik 
8. Hilde Randi Osdal 
9. Ingrid Salt 
10. Unni Margaret Skare 
11. Lena Sætre 
12. Anita Tilseth 
13. Lin Storm Traagstad 
14. Eli Øye Vassbotn 
15. Elin Wilhelmsen 
16. Siv Madeleine Kristensen 
17. Tonje Mari Dragset 
18. Elisabeth Teige 
19. Eli Anne Bakkene 
20. Synnøve M. Leirvik 
21. Agnieszka Papierska 
22. Charlotte Ingabire 
23. Inghild Mårstøl Lade 
24. Cecilie Vartdal Almestad 
25. Ellen Strøm Synnevåg 
26. Linda Nedrelid Vatne 
27. Møyfrid Lillenes 
28. Anette Foldal 
29. Anne Natvig  
30. Tove Sylte 

 
 
Svanhild Holsvik har i etterkant av vedtaket gitt tilbakemeldilng på at ho ikkje hadde 
samtykka til valet.  
Valutvalet har tidlegare foreslått Heidi Berg Rusten Grebstad som meddommar i 
tingretten, og ho kan derfor gå inn på Svanhild Holsvik sin plass blant 
meddommarane. 
 
Det har ikkje kome inn merknader til vandelskontroll og det kom ingen merknader 
til forslaget mens det låg ute til offentleg ettersyn. 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunestyret gjer vedtak om at Heidi Berg Rusten Grebstad blir valt som 
meddommar i tingretten for perioden 1.1.2021 – 31.12.2024 
 



Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende 
Konsekvensar for folkehelsa:   Ingen kjende 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende 
Økonomiske konsekvensar: Ingen kjende 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? Nei. 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
Avdeling dokumentasjon og service for vidare arbeid. 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 

VOLDA KOMMUNE 

Avdeling for dokumentasjon og service 

 

Volda kommune www.volda.kommune.no Sentralbord:  70 05 87 00 

Stormyra 2 postmottak@volda.kommune.no Org. nr:         939 760 946 

6100 Volda  Kontonr:       3991.11.94590 

 

 

Avdeling for dokumentasjon og service for vidare arbeid 
 
 
Inger-Johanne Johnsen 
 
 

 

Vår referanse Din referanse Sakshandsamar Dato 

19/18646  20/11146  Sonja Håvik 23.06.2020 

 
 

Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett for perioden 
2021-2024 - Endeleg handsaming 
 
Kommunestyret har i møte 18.06.2020, sak 82/20, fatta følgjande vedtak: 

 
Følgjande utval av meddommarar blir foreslått vedteken: 
 
Jordskiftemeddommer menn  

1 Børild Skåra 

2 Hans Peter Eidseflot 

3 Ove Fagerheim 

4 Steinar Drabløs 

5 Rolf Sigmund Moen 
 
Jordskiftemeddommer 
kvinner 
 

 
 
Tingretten damer 
1 Torill Rødven Eide 
2 Anne-Grete Eiken 
3 Kari Hasle 
4 Stine Akeren Bjørdal 
5 Svanhild Holsvik 
6 Iris Håskjold 
7 Hildegunn Nautvik 
8 Hilde Randi Osdal 
9 Ingrid Salt 
10 Unni Margaret Skare 
11 Lena Sætre 
12 Anita Tilseth 
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13 Lin Storm Traagstad 
14 Eli Øye Vassbotn 
15 Elin Wilhelmsen 
16 Siv Madeleine Kristensen 
17 Tonje Mari Dragset 
18 Elisabeth Teige 
19 Eli Anne Bakkene 
20 Synnøve M. Leirvik 
21 Agnieszka Papierska 
22 Charlotte Ingabire 
23 Inghild Mårstøl Lade 
24 Cecilie Vartdal Almestad 
25 Ellen Strøm Synnevåg 
26 Linda Nedrelid Vatne 
27 Møyfrid Lillenes 
28 Anette Foldal 
29 Anne Natvig 
30 Tove Sylte 
 
 
Tingretten menn 
1          Kjell Tore Aarstad 
2          Rune Aasen 
3          Børge Berg 
4          Svein Bjerkvik 
5          Audun Kristian Høidal 
6          Rolf Lillerovde 
7          Ola Rangseter 
8          Randulf Reite 
9          Robert Steinnes 
10          Massoud Mousavi 
11          Inge Bruheim 
12          Oddvar Bjørkedal 
13          Håvard Strand 
14          Anders Egil Straume 
15          Erlend Koppen 
16          Ledvin Skjerdal 
17          Kjetil Rørstad 
18          Egil Berg 
19          Asbjørn Simonnes 
20          Olav Trandal 
21          Tor Mikalsen 
22          Jakob Bratten 
23          Milan Ilic 
24          Ottar Bjørkedal 
25          Arnvid Husøy 
26          Rune Britanius Nautvik 
27          Arne Lothe 
28          Torgeir Halsen 
29          Olav Brattli 
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30          Karl Anders Helset 
 
 
Lagmannsretten damer 
1          Wenche Elvegård 
2          Magnhild Eikenes Kile 
3          Runa Bakke 
4          Annlaug Stokke 
5          Gunvor Bergem Lia 
6          Solveig Elise Festø 
7          Wivi-Ann Koppen 
 
 
Lagmannsretten menn 
1          Jan Henning Egset 
2          Eiliv Halkjelsvik 
3          Gunnar Strøm 
4          Audun Stikbakke 
5          Tarjei Vågstøl 
6          Erlend Krumsvik 
7          Tollak Kaldheim 
 
 

 
 
 
 
Med helsing  
 
 

 

Sonja Håvik 
førstekonsulent 

 
Dokumenter er elektronisk godkjent og har derfor ikkje signatur 

 
 
 
Mottakar 
Inger-Johanne Johnsen    
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Volda kommune   

Vår referanse: 19/18646 20/9985 

Saksbehandlar: Inger-Johanne 
Johnsen 

Dato: 10.06.2020 

    

 

Saksframlegg 

  
 
 

Saksnr.  Utval Møtedato 

82/20 Kommunestyret 18.06.2020 

 
 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett for perioden 2021-2024 
- Endeleg handsaming 
 

Samandrag: 
Perioden for sittande utval av meddommarar opphøyrer 31. desember 2020. 
Kommunestyret skal derfor velje nye meddommarar for fire år frå og med 1. januar 
2021 til og med 31. desember 2024. 
 

 
Kommunestyret 18.06.2020: 
 
Behandling: 

 
Røysting (31 røysteføre): 
Tilrådinga frå administrasjonen vart samrøystes vedteken 
 
 
KST- 82/20 Vedtak: 

 
Følgjande utval av meddommarar blir foreslått vedteken: 
Jordskiftemeddommer menn  

1 Børild Skåra 

2 Hans Peter Eidseflot 

3 Ove Fagerheim 

4 Steinar Drabløs 

5 Rolf Sigmund Moen 
 
Jordskiftemeddommer 
kvinner 
 

 
 
Tingretten damer 
1 Torill Rødven Eide 
2 Anne-Grete Eiken 
3 Kari Hasle 
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4 Stine Akeren Bjørdal 
5 Svanhild Holsvik 
6 Iris Håskjold 
7 Hildegunn Nautvik 
8 Hilde Randi Osdal 
9 Ingrid Salt 
10 Unni Margaret Skare 
11 Lena Sætre 
12 Anita Tilseth 
13 Lin Storm Traagstad 
14 Eli Øye Vassbotn 
15 Elin Wilhelmsen 
16 Siv Madeleine Kristensen 
17 Tonje Mari Dragset 
18 Elisabeth Teige 
19 Eli Anne Bakkene 
20 Synnøve M. Leirvik 
21 Agnieszka Papierska 
22 Charlotte Ingabire 
23 Inghild Mårstøl Lade 
24 Cecilie Vartdal Almestad 
25 Ellen Strøm Synnevåg 
26 Linda Nedrelid Vatne 
27 Møyfrid Lillenes 
28 Anette Foldal 
29 Anne Natvig 
30 Tove Sylte 
 
 
Tingretten menn 
1          Kjell Tore Aarstad 
2          Rune Aasen 
3          Børge Berg 
4          Svein Bjerkvik 
5          Audun Kristian Høidal 
6          Rolf Lillerovde 
7          Ola Rangseter 
8          Randulf Reite 
9          Robert Steinnes 
10          Massoud Mousavi 
11          Inge Bruheim 
12          Oddvar Bjørkedal 
13          Håvard Strand 
14          Anders Egil Straume 
15          Erlend Koppen 
16          Ledvin Skjerdal 
17          Kjetil Rørstad 
18          Egil Berg 
19          Asbjørn Simonnes 
20          Olav Trandal 
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21          Tor Mikalsen 
22          Jakob Bratten 
23          Milan Ilic 
24          Ottar Bjørkedal 
25          Arnvid Husøy 
26          Rune Britanius Nautvik 
27          Arne Lothe 
28          Torgeir Halsen 
29          Olav Brattli 
30          Karl Anders Helset 
 
 
Lagmannsretten damer 
1          Wenche Elvegård 
2          Magnhild Eikenes Kile 
3          Runa Bakke 
4          Annlaug Stokke 
5          Gunvor Bergem Lia 
6          Solveig Elise Festø 
7          Wivi-Ann Koppen 
 
 
Lagmannsretten menn 
1          Jan Henning Egset 
2          Eiliv Halkjelsvik 
3          Gunnar Strøm 
4          Audun Stikbakke 
5          Tarjei Vågstøl 
6          Erlend Krumsvik 
7          Tollak Kaldheim 
 
 

 

Kommunedirektøren si tilråding: 
Følgjande utval av meddommarar blir foreslått vedteken: 
 
 
 
 
Jordskiftemeddommer menn  

1 Børild Skåra 

2 Hans Peter Eidseflot 

3 Ove Fagerheim 

4 Steinar Drabløs 

5 Rolf Sigmund Moen 
 
Jordskiftemeddommer 
kvinner 
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Tingretten damer 
1 Torill Rødven Eide 
2 Anne-Grete Eiken 
3 Kari Hasle 
4 Stine Akeren Bjørdal 
5 Svanhild Holsvik 
6 Iris Håskjold 
7 Hildegunn Nautvik 
8 Hilde Randi Osdal 
9 Ingrid Salt 
10 Unni Margaret Skare 
11 Lena Sætre 
12 Anita Tilseth 
13 Lin Storm Traagstad 
14 Eli Øye Vassbotn 
15 Elin Wilhelmsen 
16 Siv Madeleine Kristensen 
17 Tonje Mari Dragset 
18 Elisabeth Teige 
19 Eli Anne Bakkene 
20 Synnøve M. Leirvik 
21 Agnieszka Papierska 
22 Charlotte Ingabire 
23 Inghild Mårstøl Lade 
24 Cecilie Vartdal Almestad 
25 Ellen Strøm Synnevåg 
26 Linda Nedrelid Vatne 
27 Møyfrid Lillenes 
28 Anette Foldal 
29 Anne Natvig 
30 Tove Sylte 
 
 
Tingretten menn 
1          Kjell Tore Aarstad 
2          Rune Aasen 
3          Børge Berg 
4          Svein Bjerkvik 
5          Audun Kristian Høidal 
6          Rolf Lillerovde 
7          Ola Rangseter 
8          Randulf Reite 
9          Robert Steinnes 
10          Massoud Mousavi 
11          Inge Bruheim 
12          Oddvar Bjørkedal 
13          Håvard Strand 
14          Anders Egil Straume 
15          Erlend Koppen 
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16          Ledvin Skjerdal 
17          Kjetil Rørstad 
18          Egil Berg 
19          Asbjørn Simonnes 
20          Olav Trandal 
21          Tor Mikalsen 
22          Jakob Bratten 
23          Milan Ilic 
24          Ottar Bjørkedal 
25          Arnvid Husøy 
26          Rune Britanius Nautvik 
27          Arne Lothe 
28          Torgeir Halsen 
29          Olav Brattli 
30          Karl Anders Helset 
 
 
Lagmannsretten damer 
1          Wenche Elvegård 
2          Magnhild Eikenes Kile 
3          Runa Bakke 
4          Annlaug Stokke 
5          Gunvor Bergem Lia 
6          Solveig Elise Festø 
7          Wivi-Ann Koppen 
 
 
Lagmannsretten menn 
1          Jan Henning Egset 
2          Eiliv Halkjelsvik 
3          Gunnar Strøm 
4          Audun Stikbakke 
5          Tarjei Vågstøl 
6          Erlend Krumsvik 
7          Tollak Kaldheim 
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Vedlegg: 
Val av meddommarar til jordskifterett, tingrett og lagmannsrett 2021-2024 , Valutvalet 
13.52020 
Orientering til kommunene om meddommervalg og skjønnsmedlemmer 

 

Saksopplysningar: 
Meddommarar i lagmannsretten, tingretten og jordskifterett skal veljast for perioden 
1.1.2021 til 31.12.2024.  
Valutvalet har hatt saka til handsaming, og kom med si innstilling i møte 13. Mai 
2020 (sjå vedlegg),  
 
Same person kan ikkje veljast til både å sitte i utval til lagmannsrett og til tingrett jf. 
Domstolloven § 68 siste ledd. Men for øvrig kan alle ulike kombinasjonar veljast, 
t.d. kan same person vere meddommar både i tingrett og jordskifterett, i tillegg til å 
vere skjønsmedlem. 
 
Det framgår av domstolloven § 67 at utvala av meddommarar skal ha «en allsidig 
sammensetning, slik at de best mulig representerer alle deler av befolkningen. 
Kommunen skal oppfordre allmennheten til å foreslå kandidater til valget». Det er 
med andre ord eit krav til at meddommararane skal ha ei allsidig samansetjing, og 
at det er kommunen si plikt å legge til rette for dette. Meddommarane skal i størst 
mogleg grad spegle kommunen si befolkning jf domstolloven § 67. Dette betyr at 
kommunen må ta omsyn til m.a. alder, etnisk bakgrunn og kultur når 
meddommarane skal veljast.  
 
Samansetjinga av dagens meddommarar viser at ein ved val av nye meddommarar 
bør legge vekt på å få auka andel yngre meddommarar betydeleg og at kommunen 
bør søke å velje fleire meddommarar som har innvandrarbakgrunn. Arbeidsmåtene 
til domsstolane tilseier at det er ein stor fordel om dei som blir valde som 
meddommarar kan bruke vanlege digitale verkty. 
 
Krav til den som skal veljast er nedfelt i domsstollova §§ 70-72. Mellom anna må 
ein ha tilstrekkeleg norskkunnskap, vere personleg eigna for oppgåva og ha plettfri 
vandel. Nedre aldersgrense for å kunne veljast er 21 år og øvre er 70 år ved 
periodestart, dette betyr at dei som veljast må vere født etter 31. desember 1950 
og før 1. januar 2000. I tillegg må den som skal veljast ha stått i folkeregisteret i 
minst 3 år.  
 
Det skal veljast 14 meddommarar til Frostating lagmannsrett. Det skal vere like 
mange kvinner som menn i utvalet. Det er mest aktuelt for desse meddommarane 
å gjere teneste i straffesaker, men også i nokre sivile saker. Dei fleste sakene vert 
handsama i løpet av ein til tre dagar, nokre saker kan vare i ei eller fleire veker. 
Frostating lagmannsrett ber kommunane om at ein bør forsøke å unngå belastning 
eit val vil føre med seg, for personar som av ulike årsaker, antakeleg ofte vil finne 
det umogleg å gjere teneste.  
 
Det skal veljast 60 meddommarar (:30 kvinner og 30 menn) til Søre Sunnmøre 
tingrett frå Volda kommune.  
 
Kvar kommune skal også ha eit særskilt utval for meddommarar til jordskifteretten 
jf domstollova§ 65 og jordskiftelova § 2-5. Dei som er med i utvalet, skal vere 
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kunnige i saker som jordskifteretten vanlegvis handsamar. Det skal veljast 5 
kvinner og 5 menn frå Volda kommune. Det bør også takast omsyn til at 
jordskiftemeddommarar ofte deltek på synfaring i skog og mark, slik at dei må 
kunne ferdast i terrenget. 
 
Ingen kan veljast som meddommar til både tingretten og lagmannsretten, jf. 
domstollova § 68, 3. ledd. Lagrettemedlemmer og andre meddommarar er ikkje 
fritekne for val til jordskifteutvalet.  
 
Avdeling for dokumentasjon og service har sørga for at det har blitt utført 
vandelskontroll av dei som er foreslått som meddommarar, og det var ingen 
vandelsmerknader ved kandidatane. Oversikta over kandidatane har også vore til 
offentleg ettersyn i to veker, og det har ikkje kome inn merknader til forslaget. 
 
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunestyret gjer vedtak om nytt utval av lagrettemedlemmer, meddommarar i 
tingretten og jordskiftedommarar for perioden 1.1.2021-31.12.2024 på bakgrunn i 
valutvalet si innstilling. 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende 
Konsekvensar for folkehelsa:  Ingen kjende 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende 
Økonomiske konsekvensar: Ingen kjende 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak:  
Avdeling for dokumentasjon og service for vidare arbeid 
 
 
 

 
 
 
 
Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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Fritak frå politiske verv til 31.12.2021 - Stig Olav Lødemel 
 
Samandrag: 
Stig Olav Lødemel søkjer om mellombels fritak frå alle sine politiske verv fram til 
31.12.2021. Bakgrunnen for fritakssøkanden, er vansker med å kombinere eigen 
arbeidssituasjon som sjølvstendig næringsdrivande og politisk aktivitet.  
 

 
Kommunedirektøren si tilråding: 
 
Stig Olav Lødemel får mellombels fritak frå sine verv i formannskapet og valstyret 
fram til 31.12.2021.  
 
 

 
 
 
  



Vedlegg: 
Rundskriv om konstituerande møte i kommunestyre 
Søknad om fritak frå politiske verv - Stig Olav Lødemel 
Epost 

 
Saksopplysningar: 
 
Stig Olav Lødemel har i brev datert 08.09.2020 søkt om fritak frå politiske verv fram 
til 31.12.2021.  
Stig Olav Lødemel har følgjande politiske verv i Volda kommune: 

· Medlem i kommunestyret 
· Medlem i formannskapet 
· Medlem i valstyret 

 
Stig Olav Lødemel skriv at bakgrunnen for fritakssøknaden er ein krevjande 
jobbsituasjon som sjølvstendig næringsdrivande som ikkje let seg kombinere med 
politisk arbeid. Han skriv følgjande i fritakssøknaden: «Eg har rett og slett ikkje 
moglegheit til å prioritere politikken framfor det mine tilsette og eg skal leve av. 
Kompensasjon for tapt arbeidsforteneste gjev ikkje kompensasjon for tapt 
produksjon i firmaet. Når framdrift i prosjekt vert skadelidande fordi eg er på 
politiske møte, vert det tverrfaglege samarbeidet naturlegvis også påverka i negativ 
retning. Det å skaffe stedfortredar dei dagane eg skal vere på politiske møte har 
synt seg å vere umogleg.» 
  
Det går vidare fram av fritakssøknaden at Stig Olav Lødemel ønskjer moglegheit til 
å kome attende som politikar dersom livssituasjonen endrar seg, og han søkjer 
derfor om mellombels fritak fram til 31.12.2021.  
 
Fritak frå politiske verv er heimla i kommunelova § 7-9. Kommunelova gir 
kommunestyret høve til å frita politiske representantar dersom ein: «ikkje kan 
ivareta vervet sitt utan at det fører til vesentlig ulempe for han eller henne.» Det 
skal ikkje vere kurant å gje fritak frå eit folkevald verv, og lova krev at ulempa med 
å halde fram i vervet skal vere vesentleg. Det går vidare fram at kommunestyret 
må, når søknaden vert vurdert, legge vekt på om grunnlaget for fritakssøknaden 
var kjent på det tidspunktet då den folkevalte samtykka til valet. Kommentarutgåva 
til kommunelova seier at fritaksgrunn kan mellom anna vere søkjar sitt 
arbeidforhold, dårleg helse eller andre velferdsgrunnar som gjer det ekstra 
byrdefult å oppfylle dei pliktene som vervet medfører.  
 
Koronasituasjonen er ei ekstrabelastning for næringsdrivande, som opplever endra 
arbeidstilhøve i samband med nedstenginga av samfunnet og auka fråvær blant 
tilsette for å følgje nasjonale smittevernråd. Kommunedirektøren ser at det kan 
vere ei vesentleg ulempe for Stig Olav Lødemel å prioritere politisk arbeid, når 
fråveret frå arbeidet gir konsekvensar for framdrift i prosjekt og ivareta tilsette sine 
interesser i firmaet.  
 
Kommunelova legg opp til ei skjønnsmessig vurdering, der kommunestyret skal 
vurdere om verva fører til vesentleg ulempe i arbeidsforholdet. Formannskapet vil i 
perioder vere tidkrevjande for medlemane, både i form av stor møteaktivitet og 
førebuing til møter.  
 
Vidare skal kommunestyret legge vekt på om grunnlaget for fritakssøknaden var 



kjent når Lødemel samtykka til valet.  
 
Dersom kommunestyret vedtek å innvilge fritakssøknaden, kan kommunestyret 
velje ein settemedlem i Lødemel sine verv i formannskap og valstyre i 
fritaksperioden. Ved val av settemedlem skal rekkefølgja på varalista følgjast, jf. 
kommunelova § 7-10, 2. ledd. 
Ved eit mellombels fritak rykker Camilla Gjelsvik opp som fast medlem i 
kommunestyret og Roald Espset som fast medlem i formannskapet og valstyret.  
 
 
Vurdering og konklusjon: 
Kommunestyret skal, når ein vurderer søknaden, legge vekt på om grunnlaget for 
fritakssøknaden var kjent på det tidspunktet då Stig Olav Lødemel samtykka til 
valet. Det vil ofte vere meir utfordrande for ein privat næringsdrivande å delta i 
politiske verv som tek tid. Dette er noko som ein vil måtte vere budd på når ein 
stiller til val. Slik administrasjonen vurderer saka så har belastninga for Lødemel 
representert ved ei mindre bedrift innanfor elektrobransjen fått ei auka belastning 
som følgje av koronasituasjonen. Spørsmål om fritak  må uansett vurderast i kvart 
enkelt høve, og tidsperioden for ein slik søknad. Administrasjonen tilrår at Stig Olav 
Lødemel får fritak frå verva i formannskapet og valstyret, men finn ikkje å tilrå fritak 
frå vervet i kommunestyret.  
 
På generelt grunnlag er rammevilkåra for å kunne delta i politisk arbeid ei 
demokratisk problemstilling som bør drøftast i forkant av neste kommuneval. 
Problemstillinga er både lokal og nasjonal. Det er viktig at det er nokonlunde like 
vilkår for å kunne delta i demokratisk arbeid, slik at samfunnet har ein 
representasjon som er mest mogleg representativ i folket. Det vil vere eit tap for 
samfunnet dersom td kandidatar frå næringslivet ikkje vert tilstrekkeleg 
representert i politisk arbeid.  
 
 
Likestillingsmessige sider ved saka: Ingen kjende. 
Konsekvensar for folkehelsa:  Ingen kjende. 
Miljøkonsekvensar: Ingen kjende. 
Økonomiske konsekvensar: Ingen kjende. 
Beredskapsmessige konsekvensar: Ingen kjende. 
Konsekvensar for barn og unge: Ingen kjende. 
 
Har eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetting og ungdomsråd fått saka til 
uttale? Nei 
 
 
 
Utskrift av endeleg vedtak: 
 
Stig Olav Lødemel  
Volda Høgre 
Avdeling for dokumentasjon og service  
 

 
 
 
 



Rune Sjurgard 
kommunedirektør 
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1. Innleiing 

I haust er det val til nye kommunestyre og fylkesting. Når valet er gjennomført er det avklart 

kven som er nye medlemer til kommunestyret og fylkestinget. Etter valet skal dei nye 

kommunestyra og fylkestinga konstituera seg. I det konstituerande møtet vel kommunestyret 

og fylkestinget ein rekke medlemer til ulike folkevalde organ. I denne rettleiaren vil 

departementet forklara nærare om alle føresegn som gjeld valet av medlemer og kven som 
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kan veljast. Departementet vil også seie noko om andre relevante føresegn som blant anna 

kva som skjer dersom ein medlem trer ut av eit organ.  

 

Kommunelova inneheld ei rekke føresegner om folkevalde organ og kva som skal skje i 

kommunen og fylkeskommunen etter valdagen. Den nye kommunelova (lov 22. juni 2018 nr. 

83 om kommuner og fylkeskommuner) trer i kraft i det konstituerande møte i kvar einskild 

kommune og fylkeskommune. Den nye lova gjeld for dei vala som skal gjerast og for dei 

ulike organa som skal opprettast i møtet. Lova liknar den gamle frå 1992 når det gjeld val til 

folkevalde organ, men det er gjort nokre endringar i den nye lova som kommunane og 

fylkeskommunane bør merke seg. Lova har også nokre supplerande forskrifter som er viktig 

å merke seg ved val av folkevalde organ. Dette er forskrift om medverknadsordningar 17. 

juni 2019 nr. 727 og forskrift om overgangsføresegner til ny kommunelov 27. juni 2019.   

 

Departementet minner for ordens skyld om at sjølve valet til kommunestyret, medrekna kven 

som er valbare til kommunestyret, er regulert av vallova. Det som skjer etter valdagen, 

medrekna val til andre folkevalde organ enn kommunestyret, er regulert i kommunelova. Her 

er ei tidslinje som viser rekkefølja og kva føresegn som gjeld kva:  

 

 

  
 

 

I tillegg til å velje medlemer til organa, er det også ei rekke andre saker det nye 

kommunestyret og fylkestinget bør gjere i starten av ein valperiode. Dette er saker som ikkje 

blir særleg omtala i dette rundskrivet, men som nemnast fordi det er viktig at kommunane og 

fylkeskommunane er merksame på dei. For det første skal kommunestyret vedta eit 

reglement for delegering og innstilling innan 31. desember året etter at kommunestyret og 

fylkestinget vart konstituert, jf. kommunelova § 5-14. Etter § 5-13 første ledd skal også 

nesten alle folkevalde organ ha eit reglement som seier noko om blant anna organets 

verkeområde, myndigheit og perioden organet er oppretta for. Kommunestyret og 

fylkestinget kan også etter § 11-12 fastsetje eit reglement med nærare føresegner om 

sakshandsaminga i folkevalde organ.   
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Kommunestyret og fylkestinget skal også gje forskrifter om vilkår som gjeld dei einskilde 

folkevalde personane. Dette gjeld forskrift om erstatning for tapt inntekt etter § 8-3, 

godtgjersle for arbeidet som folkevald etter § 8-4 og permisjonar etter § 8-10.   

 

Når teksten i dette rundskrivet viser til kommune, kommunestyret osv., så skal det også 

innebera fylkeskommune, fylkesting osv. med mindre noko anna er presisert. Rundskrivet vil 

også vise til "folkevalde organ", og dette er meint å gjelde både folkevalde organ etter § 5-1 

og andre kommunale organ etter § 5-2 så lenge det ikkje er presisert noko anna.   

 

2. Nærare om det konstituerande møtet 

2.1 Innkalling 

Dei nyvalde kommunestyra skal kome saman til konstituerande møte innan utgangen av 

oktober, jf. gjeldande kommunelov § 17 og ny kommunelov § 7-1 første ledd. Det er først når 

det konstituerande møtet er satt, at den nye kommunelova trer i kraft.Det er den sittande 

ordføraren som kallar inn til det konstituerande møtet, og som leiar møtet fram til det er vald 

ny ordførar. Møtet skal kallast inn med minst 14 dagars varsel, og minst 2/3 av medlemene 

må vere til stade for at det nyvalde kommunestyret skal kunne gjere vedtak.  

 

Som første sak skal kommunestyret avgjere om kommunestyrevalet er gyldig. Dette følgjer 

av vallova § 13-4 første ledd. Har kommunen halde direkte val til kommunedelsutval, avgjer 

kommunestyret også om dette er gyldig før ein gjer andre val.  

 

2.2 Kva for val skal eller bør gjerast 

I det konstituerande møtet skal kommunestyret velje: 

 

 formannskap  

 ordførar og varaordførar  

 kontrollutval 

 

I det konstituerande møte skal fylkestinget velje: 

 

 fylkesutval 

 fylkesordførar og varaordførar 

 kontrollutval  

 

Nytteomsyn taler for at ein følgjer rekkefølgja i lista over. Det blir då lettare å sikre seg at 

reglane om at ordførar og varaordførar må vere medlem av formannskapet, og at ein 

medlem av kontrollutvalet ikkje kan vere medlem av formannskapet blir følgd.  

 

Val av eit eventuelt kommuneråd skal òg finne stad i det konstituerande møtet ved 

vidareføring av parlamentarisk styringsform, jf. kommunelova § 10-4 andre ledd.  
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Val av andre folkevalde organ i kommunen og leiarar i organa bør i følgje lova § 7-1 tredje 

ledd andre punktum òg haldast i det konstituerande møtet. Det er ikkje noko krav at desse 

vala blir gjennomført i dette møtet, men dei eksisterande organa vil ikkje gjelde lenger enn 

nyttår, sjå punkt 2.4 under og § 7-1 femte ledd.  

 

2.3 Kva for organ skal eller kan kommunen opprette? 

I den nye kommunelova er det i § 5-1 andre ledd og § 5-2 andre ledd nemnd kva for organ 

kommunen kan opprette som del av den politiske organiseringa i kommunen. Det er berre 

lov til å opprette dei organa som er nemnd, jf. § 5-1 første ledd og § 5-2 første ledd. Nokre av 

organa er kommunen pliktige til å opprette, som for eksempel formannskap, kontrollutval, 

partsamansette utval og medverknadsråda nemnd i § 5-2 andre ledd bokstav e.  

 

Dei to paragrafane handlar om høvesvis "folkevalde organ" og "andre kommunale organ", 

men reglane er stort sett dei same, og begge typar organ må for eksempel følgje alle 

sakshandsamingsreglane i kapittel 11 i lova.  

 

Dette er lista over dei folkevalde organa kommunen kan opprette:  

 

a) kommunestyre og fylkesting 

b) formannskap og fylkesutval 

c) kommuneråd og fylkesråd 

d) utval, inkludert kommunedelsutval og kontrollutval 

e) arbeidsutval 

f) felles, folkevald nemnd i vertskommunesamarbeid 

g) kommunestyre- og fylkestingskomitear 

h) styret for deler av den kommunale eller fylkeskommunale verksemda i parlamentarisk 

styrte kommunar eller fylkeskommunar 

i) representantskap og andre styringsorgan for eit interkommunalt politisk råd 

j) representantskap for eit kommunalt oppgåvefellesskap 

k) eit kommunalt eller fylkeskommunalt folkevald organ med heimel i særlov 

 

Etter § 5-1 tredje ledd må organa som er nemnde i bokstavane a til d og g ha den nemninga 

som er nytta om organet i lista i namnet sitt. Det betyr at alle utval i kommunen skal heite 

noko med utval, for eksempel planutval og oppvekstutval.  

 

Dette er dei organa som er "andre kommunale organ" etter § 5-2:  

 

a) partssamansette utval 

b) styret for ein institusjon 

c) underordna styringsorgan for eit kommunalt oppgåvefellesskap 

d) styret for eit kommunalt eller fylkeskommunalt føretak 
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e) eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetjing og ungdomsråd eller anna 

medverknadsorgan for ungdom. 

 

2.4 Når trer dei ulike organa i funksjon? 

Etter § 7-1 fjerde ledd trer kommunestyret, fylkestinget, formannskapet og fylkesutvalet i 

funksjon frå det konstituerande møtet. Dei andre folkevalde organa, ordførar og varaordførar 

trer i funksjon straks dei er vald.  

 

Dersom det ikkje blir vald nye medlemer til eit folkevald organ i det konstituerande møtet, 

skal funksjonstida til dei sittande medlemene utvidast til det blir vald nye medlemer. Dette 

gjeld likevel berre til første årsskifte i den nye perioden, jf. § 7-1 femte ledd. I denne perioden 

gjeld den gamle kommunelova for dei organa som har sitt rettslege grunnlag i kommunelova 

(1992) og som ikkje blir ført vidare, jf. forskrift om overgangføresegner til ny kommunelov 27. 

juni 2019 § 1 første ledd første punktum. Dette gjeld særleg faste utval og komitear. 

Føresegna i § 7-1 femte ledd er ny i den nye lova, og inneber at kommunen har fått ein frist 

til å velje medlemer for at organet ikkje skal tre ut av funksjon. 

 

Eit kommuneråd som peikas ut etter reglane i § 10-5 trer i funksjon frå sitt eige 

konstituerande møte. For kommune- og fylkesråd som skal veljast etter § 10-4 gjeld 

hovudregelen i § 7-1 fjerde ledd.  

 

Råd for eldre, råd for personar med funksjonsnedsetjing og råd for ungdom trer i funksjon 

straks dei er vald. Dersom råda ikkje blir vald på det konstituerande møtet, så skal 

funksjonstida til dei sittande medlemene utvidast. Det følgjer av forskrift om 

overgangsføresegner § 1 andre punktum:  

 

"Ny kommunelov § 7-1 femte ledd vil fram til første årsskifte i valgperioden 2019–2023 

også gjelde for eldreråd valgt etter lov om kommunale og fylkeskommunale eldreråd og 

råd for mennesker med nedsatt funksjonsevne etter lov om råd eller anna 

representasjonsordning i kommunar og fylkeskommunar for menneske med nedsett 

funksjonsevne m.m." 

 

I kommunar som slås saman frå 1. jaunar 2020, skal dei nyvalde kommunestyra kome 

saman til konstituerande møte innan utgangen av oktober, og det konstituerande møtet skal 

følgje reglane i kommunelova § 7-1 første til fjerde ledd. Kommunestyret kan fatte vedtak 

som gjeld den nye kommunen etter at det er konstituert, og treng ikkje vente til årsskiftet. Det 

same gjeld for andre folkevalde organ etter at dei er vald. Myndigheita til dei folkevalde 

organa i den nye kommunen gjeld den nye eininga, og dei kan ikkje fatte vedtak som bind 

dei eksisterande eieningane i deira siste driftsår 
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2.5 Kven er folkevalde? 

I kommunelova § 5-1 fjerde ledd bokstav a til e er det gjeve ein definisjon av kven som skal 

reknast som folkevalde personar i kommunelova si forstand. Det er nytt at lova regulerer 

kven som er folkevalde. Lovfestinga er meint som ei stadfesting av gjeldande rett og praksis, 

og er gjort for å klargjøre moglege tvilstilfellar.  

 

For det første er medlemer av kommunestyret og fylkestinget folkevalde. Det same gjeld 

medlemer i kommunedelsutval som er vald etter føresegnene i § 5-8. Begge desse gruppene 

er direkte vald av innbyggarane, og skal naturlegvis vere folkevalde.  

 

Vidare er det slik at alle medlemer av folkevalde eller andre kommunale organ som er vald 

av eit anna organ, skal reknast som folkevalde. Det betyr at medlemer av  utval, 

kommunedelsutval, representantskap, medverknadsråd og styrer som er vald av 

kommunestyret skal vere folkevald. Dette gjelder også der personen ikkje er medlem av 

kommunestyret. Personer som er folkevalde, men ikkje er medlem av kommunestyret blir 

nokre gonger kalla "indirekte folkevalde". Det er  likevel viktig å hugse på at dei er folkevalde 

på lik linje med medlemene i kommunestyret som er direkte vald av innbyggarane.  

 

Det skjer at personar som er tilsett i kommunen blir vald inn i folkevalde organ. Dersom dei 

er vald inn av eit folkevald organ, eller på anna måte er omfatta av definisjonen i § 5-1, så er 

dei folkevalde personar med dei rettane og plikta som følgjer med. Det er da viktig å vere 

merksam på føresegnene om ugildheit i § 11-10 andre ledd.  

 

Det er også nokre særlege føresegner for parlamentarisk styrde kommunar. Dersom det er 

kommunestyret som vel medlemene i kommunerådet etter § 10-4, så følgjer det av 

definisjonen i § 5-1 fjerde ledd bokstav b at medlemene i kommunerådet ogsås skal reknast 

som folkevalde. I dei tilfella kor ordføraren peikar ut ein kommunerådsleiar som sjølv set 

saman rådet og nemnar opp dei andre medlemane i rådet, så slår § 5-1 fjerde ledd bokstav d 

og e fast at leiaren og medlemene og er folkevalde personar.  

 

Medlemer av eit folkevald eller anna kommunalt organ som er vald av dei tilsette, skal ikkje 

reknast som folkevalde personar. Dette gjeld for eksempel medlemer vald av dei tilsette til 

styret i eit kommunalt føretak vald etter § 9-6 og medlemer av partsamansette utval vald av 

dei tilsette etter § 5-11 andre ledd.  

 

3. Val av ordførar og varaordførar  

Val av ordførar og varaordførar blir regulert av kommunelova § 6-2 og reglane om fleirtalsval 

i § 7-8. Kommunestyret vel sjølv ordførar og varaordførar i det konstituerande møtet, jf. § 7-1 

tredje ledd.  

 

Ordførar og varaordførar skal veljast for heile valperioden, jf. § 6-2 andre ledd andre 

punktum. Det er altså ikkje lov at to kandidatar deler på vervet med ein periode på to år kvar.  
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Dei som er valbare til verva som ordførar og varaordførar er berre dei faste medlemene av 

formannskapet. I kommunar med parlamentarisk styreform, er det berre faste medlemer av 

kommunestyret som er valbare til verva som ordførar og varaordførar. 

 

4. Val til folkevalde organ i kommunen 

4.1 Formannskapet  

Føresegnene om formannskap står i § 5-6. Dei gjeld ikkje for kommunar med parlamentarisk 

styreform ettersom dei ikkje skal ha noko formannskap, og ei omtale av val av kommuneråd 

er tatt inn i kapittel 5 i rundskrivet. 

 

Formannskapet må ha minst fem medlemer, og det er kommunestyret sjølv som vel 

medlemene, jf. § 5-6 første ledd første punktum. Medlemene og varamedlemene i 

formannskapet må vere faste medlemer av kommunestyret, og er valde for fire år av gongen. 

Dette inneber at kommunestyret ikkje kan omorganisere eller gjere nyval av formannskapet i 

løpet av ein valperiode. Eit formannskap kan opprette et arbeidsutval, som må vere 

samansatt av medlemer frå formannskapet, jf. § 5-6 tredje ledd. 

 

Medlemene skal veljast på vanleg måte, det vil seie at det skal vere avtaleval så lenge det 

ikkje er minst ein medlem som krev forholdsval, sjå kapittel 7 om valmåtane.  

 

4.2 Kontrollutval 

Etter § 23-1 første ledd vel kommunestyret sjølv eit kontrollutval som på vegner av 

kommunestyret skal føre laupande kontroll med forvaltninga i kommunen. Kommunestyret 

vel også sjølv leiar og nestleiar i kontrollutvalet.  

 

Etter § 23-1 andre ledd skal kontrollutvalet ha minst fem medlemer. Dette er ein auke i det 

lågaste talet på medlemer samanlikna med dagens lov. Minst ein av medlemene i utvalet 

skal veljast mellom medlemene av kommunestyret. I den nye lova er det også tatt inn ei 

føresegn om at leiaren ikkje kan vere medlem av same parti eller same gruppe som 

ordføraren i kommunen.  

 

Dei vanlege krava til valbarheit i § 7-2 og kven som er utelukka etter § 7-3 gjeld også for 

kontrollutval. I § 23-1 tredje ledd bokstav a-h er det særlege reglar om kven som ikkje kan 

veljast til kontrollutvalet. Dette er:  

 

 ordførar og varaordførar 

 medlemer og varamedlemer av formannskapet 

 medlemer og varamedlemer av folkevald organ med myndigheit til ta avgjerd (merk at 

medlemer og varamedlemer av kommunestyret likevel er valbare) 

 medlemer av kommuneråd 

 medlemer og varamedlemer av kommunestyrekomité.  
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 tilsette i den aktuelle kommunen 

 personar som har ei leiande stilling eller som er medlem eller varamedlem av styret 

eller bedriftsforsamlinga, i eit selskap som kommunen har eigarinteresser i 

 personar som har ei leiande stilling, eller som er medlem eller varamedlem av styret i 

eit interkommunalt politisk råd eller eit kommunalt oppgåvefellesskap.  

 

Det nedste punktet er nytt i lova, og gjeld dei tilfella der representantskapa i eit slikt 

interkommunalt samarbeid har oppretta eit underordna styringsorgan etter høvesvis § 18-3 

fjerde ledd og § 19-3 femte ledd. Dersom eit slik organ i realiteten er eit "styre" med dei 

oppgåvene og myndigheit som normalt ligg til eit styre i eit selskap, så kan medlemene og 

varamedlemene i dette organet ikkje veljast til kontrollutvalet.    

 

Som det går fram av lista, fører den nye lova vidare at ein person som er tilsett i kommunen 

ikkje kan veljast til kontrollutvalet, og dette gjeld uavhengig av kva brøk vedkomande er tilsett 

i. Bakgrunnen for dette er omsynet til å sikre at kontrollutvalet og medlemene skal vere 

uavhengig og utan bindingar til kommunen. Dessutan vil ein hindre at medlemer av 

kontrollutvalet får saker til handsaming som gjeld dei sjølve eller verksemda der dei er 

tilsette.   

 

Kommunestyret kan når som helst halde nyval av medlemene i kontrollutvalet, jf. 

kommunelova § 23-1 fjerde ledd. I motsetnad til det som gjeld for utval, kan kommunestyret 

ikkje vedta å legge ned kontrollutvalet i valperioden. Kontrollutval er eit lovpålagd organ.  

 

Utvalet sine oppgåver er nærare omhandla i kapittel 23 i kommunelova og forskrift om 

kontrollutval og revisjon, fastsett av departementet 17. juni 2019.  

 

4.3 Utval  

Kommunelova har i § 5-7 føresegner om "utval" som folkevald organ. Utval i den nye lova 

skal omfatta det som tidlegare har vore definert som faste utval eller komitear, og 

kommunane har ein stor grad av fridom til å avgjere kva utval som skal opprettast, kva 

arbeidsoppgåver dei skal ha, og kor lenge utvalet skal vere i funksjon.  

 

Det er kommunestyret som opprettar eit utval, og fastset kva saker utvalet skal handsame. 

Eit utval kan få myndigheit til å ta avgjerder så lenge ikkje anna følgjer av lov, men eit utval 

kan også berre få utgreiingsoppgåver eller ein innstillingsrett. Utvala kan også vere oppretta 

for ei konkret sak, berre vere i funksjon ein viss periode, eller dei kan vere varige og vere i 

funksjon heile valperioden.  

 

Det er kommunestyret sjølv som vel medlemer og varamedlemer til utvala, og det er også 

kommunestyret som vel leiar og nestleiar. Medlemene kan veljast anten ved avtaleval eller 

forholdsval, og leiar og nestleiar veljast ved fleirtalsval, sjå kapittel 7. 
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Utval kan sjølv opprette arbeidsutval som må bestå av medlemer av utvalet, jf. § 5-7 tredje 

ledd. Eit kommunedelsutval kan velje andre medlemer til arbeidsutvalet sitt enn dei som er 

medlemer av kommunedelsutvalet.  

 

Dersom utvalet har fått myndigheit til å gjere vedtak, så kan utvalet delegere denne 

myndigheita til leiaren eller til eit arbeidsutval. Det gjeld likevel berre saker som ikkje har 

prinsipiell tyding, sjå § 5-7 fjerde ledd. Kommunestyret kan likevel fastsetje at det ikkje er 

høve til å gjere ei slik delegering.  

 

Kommunestyret har etter § 5-7 femte ledd ein rett til når som helst å omorganisere eller 

legge ned eit utval, og det vil seie at kommunestyret når som helst kan gjera eit nytt val av 

alle medlemene i utvalet. Når utvalet er oppretta og medlemene er vald, så kan ikkje 

kommunestyret gjere andre endringar i samansetninga enn å gjere eit fullstendig nyval av 

utvalet, og kommunestyret kan derfor ikkje byte ut berre ein medlem.  

 

4.4 Kommunestyrekomitear 

Det har etter kvart blitt meir vanleg å dele kommunestyret inn i komitear som førebur saker 

og innstiller til det øvste organet. Slike ”reine” komitear – utan avgjerdsmyndigheit og utan 

kompetanse til å sende ei sak tilbake til administrasjonen – er regulert i kommunelova § 5-9 

om kommunestyrekomitear. Her er også valet av medlemer uttømmande regulert.  

 

Kommunestyret avgjer sjølv om slike komitear skal opprettast, og fastset kor mange 

medlemer den einskilde komiteen skal ha, og det må vere minst tre medlemer i kvar komité. 

Komiteane kan ikkje ha avgjerdsmyndigheit, men berre ha myndigheit til å gje ei innstilling i 

saker som skal avgjerast av kommunestyret.  

 

I utgangspunktet er alle medlemene av kommunestyret valbare til komiteane. 

Kommunestyremedlem som òg er medlem av kontrollutvalet er likevel utelukka frå val, jf. 

kommunelova § 23-1 tredje ledd om at ein komitemedlem ikkje kan veljast til kontrollutvalet. 

Kommunestyret kan sjølv vedta at ordføraren skal vere fritatt frå val.  

 

Val til komiteane skjer på grunnlag av ei innstilling frå eit valutval, jf. § 5-9 tredje ledd. I 

motsetnad til det som gjeld elles ved avtaleval, er det tilstrekkeleg med alminneleg fleirtal for 

å rekne valet som gjennomført. Det er såleis ikkje noko krav om samrøystes oppslutning i 

kommunestyret.  

 

Innstillinga frå valutvalet skal innehalde så mange namn som talet på medlemer i den 

einskilde komiteen, med opplysning om kva gruppe medlemen representerer. I tillegg kan 

innstillinga innehalde så mange varamedlemer som svarer til talet på medlemer kvar gruppe 

skal ha, med tillegg av to. Det er berre varamedlemer til kommunestyret som er valbare som 

varamedlemer til komiteane.  
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Når det gjeld krava til kjønnsbalanse, fastset kommunelova i § 5-9 fjerde ledd at komiteane 

skal setjas saman etter den same kjønnsmessige samansetninga som det veljande organet 

har. Val til alle komitear må derfor skje samla. Regelen inneber at dersom det for eksempel 

er 40 prosent kvinner og 60 prosent menn i kommunestyret, skal dette fordelingstalet leggast 

til grunn ved valet til den einskilde komiteen. Den same fordelinga skal leggast til grunn når 

det gjeld val av varamedlemer.  

 

Dersom ein medlem av kommunestyret trer endeleg ut, skal vedkomande varamedlem tre 

inn, ikkje berre i den ledige plassen i kommunestyret, men òg automatisk inn i den komiteen 

der den som tredde ut var medlem.  

 

Kommunestyret kan når som helst omorganisere eller legge ned komiteane. Komiteane kan 

også sjølve opprette arbeidsutval med medlemer av komiteen, om ikkje kommunestyret har 

bestemt noko anna, jf. § 5-9 sjette ledd. 

 

4.5 Kommunale føretak 

Det er kommunestyret sjølv som avgjer om det skal opprettast eit kommunalt føretak. Det er 

eit styre som leiar føretaket. Det er kommunestyret sjølv som vel leiar, nestleiar og dei andre 

medlemene av styret i føretaket, jf. § 9-5 første ledd. Kommunestyret kan når som helst gjere 

nyval av dei styremedlemene kommunestyret sjølv har vald.  

 

I tillegg til styremedlemene som kommunestyret vel, så heiter det i § 9-6 første ledd at eit 

fleirtal av dei tilsette i føretaket kan krevje at inntil 1/5 av styremedlemene skal veljast av og 

blant dei tilsette. Kongen kan gje forskrift om blant anna gjennomføringa av valet og korleis 

tal på tilsette skal reknast, men det er ikkje fastsett noka forskrift.  

 

Vervet som styremedlem i eit kommunalt føretak har nokre særlege føresegner i § 9-7 som 

avvik frå dei vanlege reglane om folkevalde verv og medlemskap i folkevalde organ. I 

motsetnad til det som elles gjeld, er valperioden for styremedlemer to år så lenge det ikkje er 

bestemt noko anna i vedtektene i føretaket. Ein styremedlem kan også tre ut av styret før 

valperioden er over dersom det ligg føre særlege grunnar. Dette er eit avvik frå 

ombodsplikten i § 8-1 og andre føresegner om å tre ut frå folkevalde verv i § 7-9.  

 

4.6 Val til organ i interkommunale samarbeid etter kommunelova 

4.6.1 Interkommunale politiske råd 

Eit interkommunalt politisk råd skal etter § 18-3 ha eit representantskap som øvste organ, og 

representantskapet kan også sjølv velje å opprette andre organ til styring av rådet. 

Medlemene til dei ulike organa i rådet blir regulert av dei allmenne føresegnene i kapittel 7, 

men det er nokre særreglar ein må hugse på. 
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Medlemene til representantskapet skal veljast av kommunestyret i kvar kommune, jf. § 18-3 

første ledd. Dersom selskapsavtalen ikkje seier noko anna, er det representantskapet sjølv 

som vel leiar og nestleiar. Representantskapet kan velje at vervet som leiar og nestleiar skal 

gå på omgang mellom deltakarane i rådet. Det er representantskapet sjølv som vel leiar, 

nestleiar og andre medlemer av eventuelle andre styringsorgan i rådet, jf. § 18-3 fjerde ledd 

 

For kommunar med parlamentarisk styreform er det nokre eigne valreglar i § 18-3 første og 

andre ledd. Første ledd slår fast at det også kan veljast medlemer av kommunerådet, og 

dette er derfor eit unntak frå § 10-2 tredje ledd om at medlemer av kommuneråd skal tre ut 

av alle andre kommunale verv i perioden vedkomande er medlem av kommunerådet. Vidare 

slår § 18-3 andre ledd fast at kommunestyret kan gje kommunerådet myndigheit til å velje 

representantskapsmedlem. Så lenge kommunestyret ikkje har bestemt noko anna, kan 

kommunerådet delegere denne myndigheita vidare til ein einskild medlem av kommunerådet.  

 

Medlemene i representantskapet blir vald for fire år av gongen dersom ikkje 

samarbeidsavtalen seier noko anna, sjå § 18-3 tredje ledd. Den einskilde deltakaren 

(kommunen) kan når som helst byte ut medlemene og varamedlemene dei sjølv har vald, og 

nye medlemer skal da veljast for resten av valperioden.  

4.6.2 Kommunalt oppgåvefellesskap 

Eit kommunalt oppgåvefellesskap skal også ha eit representantskap som øvste organ, jf. § 

19-3. Representantskapet har myndigheit til å opprette andre organ til styring av 

oppgåvefellesskapet, jf. § 19-3 femte ledd.  

 

Reglane om å velje medlemer til representantskapet og andre styringsorgan i kommunalt 

oppgåvefellesskap er i stor grad dei same som for organa i interkommunale politiske råd som 

er omtala ovanfor. Dette gjeld blant anna kven som skal velje medlemene, sjå § 19-3 første 

og andre ledd, og at dei vanlege reglane i § 7-2 og § 7-3 gjeld. Det er nokre skilnader. Det er 

for det første ikkje mogleg å velje ein medlem av kommunerådet som medlem i 

representantskapet, og dagleg leiar i oppgåvefellesskapet kan ikkje vere medlem av 

representantskapet.  

 

Ein annan skilnad er at andre styringsorgan i oppgåvefellesskap ikkje er nemnd i lista over 

folkevalde organ i § 5-1 første ledd, og blir rekna som eit anna kommunalt organ etter § 5-2. 

Som vist til i punkt 2.3 og 2.5 har dette ikkje nemneverdig praktisk tyding då det er dei same 

reglane som gjeld, og medlemene er folkevalde etter definisjonen i § 5-1 fjerde ledd.  

 

4.7 Andre organ 

4.7.1 Partsamansette utval 

Etter § 5-11 skal alle kommunane opprette eit eller fleire partssamansette utval 

(administrasjonsutval). Utvala skal handsame saker som gjeld forholdet mellom dei tilsette 

og kommunen som arbeidsgjevar. Dette er eit utval som i hovudsak følgjer dei vanlege 
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føresegnene om utval, jf. § 5-11 fjerde ledd og § 5-7. Lova opnar for andre ordningar dersom 

minst 3/4  av dei tilsette ønskjer det.  

 

Utvalet skal ha representantar for kommunen og dei tilsette, men fleirtalet av utvalet skal 

vere kommunen sine representantar. Det er kommunestyret sjølv som vel sine 

representantar, og det er dei tilsette som vel sine representantar blant dei tilsette. 

Representantane for dei tilsette blir valde for to år av gongen. Bortsett frå bustadskravet, så 

gjeld dei vanlege føresegnene om valbarheit i §§ 7-2 og 7-3, sjå kapittel 6. Kommunestyret 

skal også velje leiaren og nestleiaren av utvalet.  

 

4.7.2 Medverknadsorgan 

Kommunane har plikt til å ha tre medverknadsorgan: Eldreråd, råd for personar med 

funksjonsnedsetjing og ungdomsråd. Det går fram av ny kommunelov § 5-12 at 

kommunestyret skal sjølv velje råda. Råda er rådgjevanda organ for kommunen og dei har 

rett til å sei si meining i saker som gjeld eldre, personar med funksjonsnedsetjing og 

ungdom. I lova er det gjevne nokre rammar for kven som kan veljast til råda. Fleirtalet av 

medlemene i eldrerådet skal på valtidspunktet ha fylt 60 år. Dei som blir valde til 

ungdomsrådet skal på valtidspunktet ikkje ha fylt 19 år, og valperioden for ungdomsråda skal 

vere inntil to år, noko som er kortare enn for dei to andre råda som har ein valperiode på fire 

år.  

 

Eldrerådet, råd for personar med funksjonsnedsetjing og ungdomsrådet er i kategorien andre 

kommunale organ etter § 5-2. Reglane i ny kommunelov som gjeld for folkevalde organ skal 

også gjelde for andre kommunale organ. Det går fram av § 5-1 at dei som er vald av 

personar i eit folkevald organ til å sitje i eit anna kommunalt organ er rekna som folkevalde. 

Reglane i ny kommunelov som gjeld for folkevalde organ og reglane som gjeld for folkevalde 

personar gjeld derfor for medlemene av eldreråd, råd for personar med funksjonsnedsetjing 

og ungdomsrådet.  

 

Organisasjonar som representerer eldre, personar med funksjonsnedsetjing og ungdom har 

rett til å fremje framlegg om medlemer til det rådet som representerer deira interesse, dette 

går fram av forskrift om medverknadsordningar 17. juni 2019 nr. 727. Organisasjonar for 

ungdom inkluderer for eksempel elevråd, fritidsklubbar og ungdomshus. Organisasjonane 

må få informasjon om retten til å fremje framlegg om medlemer i god tid før valet. 

 

Kommunestyret vedtar samansetninga av råda. Dei avgjer også kor mange medlemer og 

varamedlemer råda skal ha. Det skal veljast separate råd for eldre, personar med 

funksjonsnedsetjing og ungdom. Kommunen kan opprette eit felles råd for eldre og personar 

med funksjonsnedsetjing om det ut i frå lokale høve er nødvendig. Den klare hovudregelen 

er to separate råd for eldre og personar med funksjonsnedsetjing. Det er likevel ei viss 

moglegheit for å ha eit felles råd, og det er når det ut i frå lokale høve er nødvendig, for 

eksempel om det ikkje er nok kandidatar til å kunne opprette to separate råd.  

 



 

 

Side 14 
 

4.7.3 Kommunedelsutval 

Det følgjer av § 5-7 første ledd andre punktum at kommunestyret sjølv kan opprette eit utval 

med ansvar for ein avgrensa geografisk del av kommunen som blir kalla kommunedelsutval. 

Alle føresegnene i lova som gjeld for utval, gjeld som hovudregel også for eit 

kommunedelsutval, men det er nokre unntak som for eksempel val av arbeidsutvalg, jf. § 5-7 

tredje ledd andre punktum. Fylkestinget har ikkje ein tilsvarande rett, slik at det ikkje er 

mogleg å opprette eit "fylkesdelsutval".  

 

Medlemene i kommunedelsutvala skal veljast på same måte som andre utval. Lova opnar 

også for at kommunestyret kan vedta at det vere eigne direkte val av medlemer i 

kommunedelsutval, sjå § 5-8. Medlemene blir i dei høva vald direkte av innbyggarane, og 

utvalet vel sjølve leiar og nestleiar. Ved direkte val til kommunedelsutval vil føresegene i 

vallova gjelde så langt dei passer. Utval som er direkte valde kan ikkje omorganiserast eller 

leggast ned av kommunestyret i løpet av valperioden. Det er gjeve ei forskrift 3. januar 2003 

nr. 8 om direkte val til kommunedelsutval, som vil gjelde også etter den nye lova, jf. lova § 

31-5.  

 

5. Om val av kommuneråd og parlamentarisk styreform 

5.1 Aktuelle lovreglar  

Kommunelova har i kapittel 10 reglar om parlamentarisk styreform i kommunar. Det er i 

tillegg tatt inn føresegner som gjeld parlamentarisk styrde kommunar i fleire einskilde 

paragrafar i lova som for eksempel § 18-3 andre ledd.  

 

For dei kommunane som har innført parlamentarisk styreform, skal eit kommuneråd erstatte 

formannskapet. Rådet er òg den øvste administrative leiinga i kommunen, og erstattar derfor 

også kommunedirektøren, jf. § 10-2 første ledd.  

 

Etter § 10-2 andre ledd kan danning av kommuneråd skje på ein av to måtar, og det er 

kommunestrye sjølv som avgjer kva for metode som skal brukast. Den eine måten er at det 

skal haldast val av råd i medhald av § 10-4 i lova. Den andre er at ordføraren peikar ut ein 

kandidat til å leie kommunerådet eller fylkesrådet. Denne får i oppdrag å danne råd og set 

sjølv saman rådet. Dette går fram av § 10-5. Dei to metodane for å opprette råda er skildra i 

punkt 5.2 og 5.3.  

 

5.2 Val av kommuneråd  

5.2.1 Valtidspunkt  

Ved vidareføring av parlamentarisk styreform skal det veljast eit kommuneråd i det 

konstituerande møtet etter kommunestyrevalet, jf. kommunelova § 10-4 andre ledd. Det er 

kommunestyret sjølv som avgjer om kommunerådet skal opprettast etter føresegnene i § 10-

4 om val av kommuneråd eller i § 10-5 om utpeiking av kommunerådsleiar.  
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Det er i utgangspunktet ikkje nokre særskilde valbarheitsreglar for val av rådet. Dette inneber 

at dei vanlege reglane i kommunelova § 7-2 om valbarheit og kven som er utelukka i § 7-3 

gjeld, sjå omtala i kapittel 6.  

 

Det som er særskild for kommunar med parlamentarisk styreform, er § 7-3 første ledd 

bokstav h om at tilsette i sekretariatet til kommunerådet som har fått delegert myndigheit frå 

rådet ikkje er valbare. Tolking av omgrepet ”rådets sekretariat” vil ligge til kommunestyret. 

Kva for personar i rådet sitt sekretariat som kan utøve delegert myndigheit, vil gå fram av 

interne instrukser og reglement.  

 

Kommunelova § 10-4 fjerde ledd har føresegner om val av kommuneråd. I eit framlegg til råd 

skal det stå kven som skal vere leiar, nestleiar og medlemer av rådet. Det er dei som fremjar 

eit framlegg som fastset kor mange medlemer rådet skal ha. Retten til å foreslå medlemer vil 

ligge til det partiet/dei partia som ønskjer å danne råd. Røystinga over dei ulike framlegga 

skjer etter føresegna i § 11-9 andre ledd.  

 

Reglane i § 7-7 om kjønnsmessige samansetning ved avtaleval gjeld for framlegg til 

medlemer av kommunerådet etter § 10-4 femte ledd. Desse krava om representasjon frå 

begge kjønn er nærare omtala i punkt 7.2.  

5.2.2 Skifte av kommuneråd i valperioden  

Kommunelova inneheld føresegn om skifte av kommuneråd i valperioden. Dersom 

kommunestyret har vedteke at kommunerådet skal fråtre, eller kommunerådet sjølv har 

meldt at det vil fråtre, følgjer det av § 10-4 tredje ledd at kommunestyret skal velje nytt 

kommuneråd seinast i det neste møtet. Det same gjeld dersom leiaren av kommunerådet trer 

ut. Eit nytt kommuneråd trer i funksjon straks det er vald.  

 

Dersom ein medlem av kommunerådet trer ut etter eige ønske eller etter ønske frå 

kommunestyre, skal rådet i det første kommunestyremøtet foreslå ei ny samansetning av 

rådet. Medlem som trer ut av kommunerådet, skal fungere i vervet fram til kommunestyret 

har vedteke ei ny samansetning.  

5.2.3 Uttreden frå andre verv medan ein er medlem av kommunerådet 

Etter kommunelova § 10-2 tredje ledd og § 10-6 andre ledd trer høvesvis eit rådsmedlem og 

ein tilsett i ei politisk stilling knytt til kommunerådet ut av sine andre kommunale verv i 

funksjonsperioden. Det er opp til den einskilde kommunen om dei vil bruke settemedlemer 

eller velje nye faste medlemer til dei verva kommunerådane trer ut av. For vervet som 

kommunestyremedlem skal ein følgje dei vanlege reglane i kommunelova § 7-10 første ledd 

om opprykk av varamedlem for den tida ein fast medlem i kommunestyre er medlem av eit 

kommuneråd.  

 

Føresegnene om å tre ut må forståast slik at kravet gjeld berre i det same forvaltningsnivået 

som ein er medlem av kommunerådet av. Ein medlem av kommunerådet treng såleis ikkje 



 

 

Side 16 
 

tre ut av sine fylkeskommunale verv, og ein medlem av fylkesrådet treng ikkje tre ut sine 

kommunale verv. 

 

5.3 Utpeiking av kommunerådsleiar og medlemer av kommunerådet  

Kommunelova § 10-5 opnar for ein alternativ måte for å danne kommuneråd på. Dersom 

kommunestyret vel å nytte seg av denne måten, har ordføraren ei plikt til å gje ein 

kommunerådsleiarkandidat i oppdrag å danne nytt råd når den politiske situasjonen tilseier 

det. Ordføraren skal peike ut den kandidaten han eller ho etter politiske sonderingar trur kan 

samle størst oppslutning for eit kommuneråd. 

 

Om eit skifte av kommuneråd er ei følgje av eit kommunestyreval, skal den personen som til 

kvar tid formelt har ordførarvervet peike ut ein kandidat til vervet som kommunerådsleiar. 

Den leiarkandidaten som er utpeika, set sjølv saman eit kommuneråd , og det nye 

kommunerådet konstituerer seg sjølv. Kommunerådet skal derfor ikkje veljast av 

kommunestyret. Leiarkandidaten avgjer kor mange medlemer det skal vere i kommunerådet 

og kven dette skal vere. Når leiaren set saman rådet sitt, er han eller ho likevel bunden av 

reglane i kommunelova om kjønnsbalanse, jf. tilvisinga til § 7-7 i § 10-5 andre ledd.  

 

Kommunerådsleiaren kan når som helst skifte ut medlemer av kommunerådet. Det inneber 

at rådsleiaren kan auke eller redusere talet på kommunerådsmedlemer også etter at 

kommunerådet er konstituert. Kommunerådet skal sende melding til kommunestyret om 

samansetninga straks det har konstituert seg og straks det har skjedd endringar i 

samansetninga av kommunerådet. 

 

Funksjonstida til kommunerådet er uavhengig av valperioden for kommunestyret. Ved skifte 

av kommuneråd blir kommunerådet som fråtrer sitjande inntil eit nytt kommuneråd har 

konstituert seg. 

 

5.4 Fråtreding frå kommunerådet 

Etter § 10-7 første ledd, så må eit framlegg om at kommunerådet eller einskilde medlemer av 

kommunerådet skal fråtre, setjas fram i eit kommunestyremøte. Framlegget skal handsamast 

i det neste møtet dersom ikkje 2/3 av de i møtande medlemene krev at det skal røystast over 

framlegget i det same møte der forslaget er fremja.  

 

Dersom kommunerådet ønsker å fråtre av eiga ønske, må det melde frå om dette i eit 

kommunestyremøte, jf. § 10-7 andre ledd. Det kommunerådet som fråtrer skal likevel sitja 

inntil eit nyt kommuneråd er sett saman.  

 

Føresegnene i § 10-7 gjeld uavhengig av om kommunerådet og medlemene i kommunerådet 

er vald etter § 10-4 eller peika ut etter § 10-5.  
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6. Kven kan og kven kan ikkje veljast til folkevalde organ 

6.1 Kven kan veljast 

Det er ikkje mange avgrensingar i kven som kan veljast inn i dei ulike folkevalde organa i ein 

kommune. Eit viktig føremål med lova er eit representativt lokaldemokrati med aktiv 

innbyggardeltaking.  

 

Føresegnene i § 7-2 gjeld for dei organa som nemnd i § 7-2 første ledd, og det er: 

 

 kommuneråd og fylkesråd 

 utval, medrekna kommunedelsutval, kontrollutval og partssamansette utval 

 felles, folkevald nemnd i vertskommunesamarbeid 

 styret for ein institusjon 

 styrer etter § 10-8 

 representantskap og andre styringsorgan for eit interkommunalt politisk råd 

 representantskap og andre styringsorgan for eit kommunalt oppgåvefellesskap 

 styret for kommunalt eller fylkeskommunalt føretak 

 eit kommunalt eller fylkeskommunalt folkevald organ oppretta med heimel i særlov 

 arbeidsutval vald av kommunedelsutval 

 

Valbare, og pliktige til å ta imot val, er alle som oppfyller desse vilkåra i § 7-2 tredje ledd:  

 

 har røysterett ved val til kommunestyre eller fylkestinget 

 står i folkeregisteret som busett i vedkomande kommune/ein av kommunane i fylket 

på det tidspunkt valet finn stad 

 har gjeve skriftleg samtykke til å stille til val  

 

Personar som ikkje har nådd røysterettsalderen kan veljast, dersom dei fyller dei andre 

vilkåra for valbarheit, jf. kommunelova § 7-2 femte ledd. Det er inga nedre aldersgrense. Den 

som ikkje har nådd røysterettsalderen, har likevel ikkje plikt til å ta imot val og treng ikkje vise 

til anna fritaksgrunn enn alderen for ikkje å ta imot vervet. Ut frå samanhengen må denne 

føresegna bli oppfatta slik at ho ikkje omfattar dei som fyller 18 år i løpet av valåret. Dei er 

røysteføre ved valet, og dermed pliktige til å ta i mot val til organa dersom dei har gjeve 

skriftleg samtykke.  

 

Det er folkeregisterføringa på valtidspunktet for val av organa som er avgjerande for 

valbarheita. Det er ikkje eit krav om at vedkomande har hatt røysterett i kommunen ved 

kommunestyrevalet. Dette inneber at ein person som har flytta frå ein kommune til ein annan 

etter valdagen, kan veljast som medlem av eit utval i innflyttingskommunen, dersom 

vedkomande er blitt registrert som innflyttar til kommunen før kommunestyret gjennomfører 

valet.  
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Dersom kommunen har kommunedelsutval, kan kommunestyret sjølv vedta at berre dei som 

er busett i den aktuelle kommunedelen er valbar til det aktuelle kommunedelsutvalet, jf. § 7-3 

fjerde ledd.  

 

Det er eit nytt lovkrav at personar må gjeve skriftleg samtykke til å stille til val, jf. 

kommunelova § 7-2 tredje ledd bokstav c. Dette er eit unntak frå ombodsplikten, og er 

grunngitt i at det er gjort liknande endringar i vallova. Det er den som foreslår den aktuelle 

personen som skal hente inn samtykket, og samtykke må ligg føre når kandidaten skal 

veljast. Utover at samtykke må vere skriftleg og ligg føre før valet, er det ikkje andre krav til 

samtykke, og kandidaten kan gje samtykke på for eksempel SMS eller e-post i løpet av eit 

møte før sjølve valet blir gjennomført.   

6.2 Kven kan ikkje veljast 

På same måte som at det er eit ønske om at flest mogleg skal vere valbare til folkevalde 

organ, er det eit ønske om at færrast mogleg av dei valbare skal vere utestengde frå å kunne 

bli vald til eit verv i kommunen. Det er likevel nokre personar lovgjevar meiner ikkje bør 

kunne ha eit folkevald verv, og det er særleg knytt til personen si stilling eller 

arbeidsoppgåver. For nokre organ i kommunen er det særlege føresegner om kven som ikkje 

kan veljast, og det er nærare omtala i samband med dei nemnde organa.  

 

Ved val av dei organa som er nemnd i § 7-2 første ledd, kan følgjande personar ikkje veljast 

etter kommunelova § 7-3 første ledd: 

 

 fylkesmannen og assisterande fylkesmann 

 kommunedirektøren i kommunen/fylkeskommunen og hans eller hennar avløysar  

 kommunalsjefar, etatssjefar og leiarar på tilsvarande nivå 

 sekretæren for kommunestyret/fylkestinget 

 den som er ansvarleg for rekneskapsfunksjonen i kommunen/fylkeskommunen 

 dei som utfører revisjon for kommunen/fylkeskommunen  

 tilsette i sekretariatet som utfører tenester for kontrollutvalet i 

kommunen/fylkeskommunen 

 tilsette i sekretariatet til kommunerådet/fylkesrådet som har fått delegert myndigheit 

frå rådet 

 

I den gamle kommunelova stod det at "leder av forvaltningsgren" ikkje kan veljast. Dette er i 

den nye lova endra til at "kommunalsjefer, etatssjefer og ledere på tilsvarende nivå" ikkje kan 

veljast til folkevalde organ. I utgangspunktet må organet som vel medlemer sjølv ta stilling til 

dette ut frå korleis administrasjonen er organisert i den aktuelle kommunen. Eit viktig 

utgangspunkt i vurderinga er at færrast mogleg skal vere utestengd frå val til kommunale 

organ.  

 

Det er tilsettingstilhøvet når organet kjem i funksjon, det vil seie den dagen det har det første 

møtet sitt, som er avgjerande for valbarheita, jf. kommunelova § 7-3 sjuande ledd. Ein 

person som på grunn av stillinga ikkje er valbar, kan veljast som medlem av organet dersom 
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vedkomande sluttar i stillinga før organet kjem i funksjon. Det er ikkje tilstrekkeleg med 

permisjon. Dersom vedkomande ikkje har byrja i stillinga, og har fått innvilga permisjon for 

heile valperioden, meiner departementet at han eller ho likevel er valbar.  

 

Departementet vil presisere at personar som på grunn av stillinga si i kommunen ikkje kan 

veljast til kommunale organ, likevel er valbare til fylkeskommunale organ. Det same gjeld for 

personar som på grunn av stillinga si i fylkeskommunen ikkje kan veljast til fylkeskommunale 

organ, dei kan likevel veljast til kommunale organ.  

 

7. Korleis velje medlemer til folkevalde organ 

7.1 Kva metode skal nyttas 

Val av medlemer til folkevalde organ skal skje som forholdsval når minst ein medlem krev 

det, jf. kommunelova § 7-4 første ledd. I andre tilfelle skjer valet om avtaleval. Fleirtalet kan 

såleis ikkje avvise eit krav om forholdsval. For val av formannskap følgjer dette også av § 5-6 

andre ledd andre punktum.   

 

Alle medlemer av folkevalde organ har ein rett og ei plikt til å røyste, jf. § 8-1 første ledd, men 

§ 8-1 andre ledd andre punktum opnar opp for at det er høve til røyste blankt ved val og 

vedtak om tilsetjing.  

7.2 Avtaleval 

Ved avtaleval er framgangsmåten avhengig av oppslutnad frå ei samrøystes forsamling. 

Dette gjeld både framlegget over kandidatar, og at valet skal skje som avtaleval.  

 

Det blir lagd fram ei innstilling med namn på kandidatane som organet skal slutte seg til. 

Dette kan for eksempel gjennomførast på den måten at eit valutval, som kan vere sett ned av 

kommunestyret, legg fram ei innstilling til personsamansetninga i det organet det skal veljast 

medlemer til. Framlegget kan også vere laga på bakgrunn av ein avtale mellom gruppene i 

det organet som skal velje medlemer, der ein for eksempel legg til grunn at ei gruppe får ein 

representasjon som svarer til prinsippet om høveleg representasjon. Det betyr at plassane i 

organet skal fordelast ut ifrå samansetninga i det organet som vel medlemer, og fordelinga 

mellom gruppene blir omtrent det same i begge organ. 

  

Innstillinga frå valutvalet skal splittast opp, slik at ein nemner medlemer og varamedlemer frå 

kvart parti eller kvar gruppe, med parti- eller gruppenemning. Varamedlemene blir dermed 

ikkje varamedlemer for andre enn dei faste medlemene frå vedkomande gruppe, og det er 

ikkje høve til å opprette ei felles liste over varamedlemer.  

 

Ved avtaleval stiller kommunelova § 7-7 tredje ledd krav om at det skal vere balanse mellom 

personar frå kvart kjønn blant dei medlemene som blir valde når ein ser på organet under 

eitt. Dette inneber at dersom organet skal ha fire medlemer eller fleire, så må kvart kjønn 
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vere representert i organet med minst 40 prosent. Dersom organet har tre eller færre 

medlemer, så skal kvart kjønn vere representert.  

 

Ved val til organ der det ifølgje kommunelova berre kan vere medlemer som også er medlem 

av det veljande organet, som for eksempel formannskap og arbeidsutval for folkevalde 

organa, kan det vere vanskeleg å oppnå desse krava til kjønnsbalanse. Derfor fastset § 7-7 

tredje ledd siste punktum, at reglane om samansetninga av representantar frå begge kjønn 

berre skal følgjast så langt det er mogleg. Dette inneber for eksempel at krava om 

representasjon frå begge kjønn ikkje gjeld absolutt ved val til formannskap. At kravet likevel 

gjeld så langt det er mogleg, medfører at ein må kvotere inn personar frå det under-

representerte kjønn, så lenge det er nokon som kan veljast.  

 

Innstillinga kan for eksempel sjå ut slik når det skal veljast eit formannskap med sju 

medlemer (lista er fiktiv og berre til illustrasjon): 
 

 

Her er det fire menn og tre kvinner blant dei faste medlemene. Kravet i lova om minst 40 

prosent er oppfylt. Av dei 15 varamedlemene er det sju menn og åtte kvinner. Det følgjer av 

lova at det skal vere minst 40 prosent av kvart kjønn også blant varamedlemene. Dette 

kravet for varamedlemene er oppfylt, det er ikkje i strid med lova at eit parti har berre menn 

og eit anna har berre kvinner i gruppa av varamedlemer.  

 

7.3 Forholdsval 

7.3.1 Listeframlegg 

Valet skjer på grunnlag av lister med framlegg til kandidatar, jf. kommunelova § 7-5 første 

ledd. Lova set ingen frist for innlevering av listeframlegg. Dette inneber at listeframlegg kan 

leggast fram heilt til røystingstidspunktet.  

 

Medlemer  Varamedlemer:  

Hans Olsen, Bydgepartiet  
Liv Pedersen, Bygdepartiet  
Karl Nilsen, Bygdepartiet  

Trine Vik, Bygdepartiet  
Ole Andresen, Bygdepartiet  
Hjalmar Lunde, Bygdepartiet  
Kari Olsen, Bygdepartiet  
Eva Nilsen, Bydepartiet  

Fredrik Lange, Samfunnspartiet  
Kristine Lund, Samfunnspartiet  

Iver Ramm, Samfunnspartiet  
Hanne Svendsen, Samfunnspartiet  
Richard Os, Samfunnspartiet  
Anne Bergli, Samfunnspartiet  

Knut Fredriksen, Felleslista  Per Strøm, Felleslista  
Frank Aakre, Felleslista  
Stein Lind, Felleslista  

Berit Holm, Rettferdspartiet  Tone Green, Rettferdspartiet  
Liv Pedersen, Rettferdspartiet  
Hanne Aall, Rettferdspartiet  
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Det er berre dei partia eller grupperingane som er representerte i det organet som vel 

medlemer (for eksempel kommunestyret) som har rett til å stille liste. Eit parti eller ei 

gruppering kan berre levere inn eitt listeframlegg. Dersom det blir lagt fram to ulike 

listeframlegg som begge inneheld kandidatar frå same parti/gruppering, kan berre eitt av dei 

bli godkjent.  

 

Det er det einskilde partiet eller den einskilde grupperinga som sjølv må ta stilling til kva for 

eit framlegg som skal gjelde. Ved intern usemje vil det vere det alternativet som får størst 

oppslutning i partiet/gruppa som blir partiet/gruppa sitt offisielle listeframlegg. I 

utgangspunktet har alle medlemene som er valde inn på lista, rett til å ta del i avgjerda om 

korleis partiet/grupperinga sitt listeframlegg skal sjå ut. Personar som har meldt seg ut av 

partiet eller som er blitt ekskluderte, vil likevel ikkje ha rett til å ta del i denne prosessen. 

Medlemer av organet som ikkje lenger representerer eit parti eller ei gruppering, vil i høve til 

desse føresegnene bli sett på som ei ny gruppering (eventuelt fleire grupperingar), og kan 

derfor stille eigne listeframlegg.  

 

Kandidatar frå eit parti eller ei gruppering kan berre bli ført opp på listeframlegg som blir 

levert inn av dette partiet eller denne grupperinga, eventuelt på ei fellesliste som blir levert 

inn av fleire parti eller grupperingar.  

 

Kommunelova inneheld ikkje noko krav om overskrift på listeframlegget. Etter departementet 

si oppfatning bør likevel lista ha ei overskrift som viser kva for gruppering(ar) som står bak 

framlegget.  

 

Kvar liste kan innehalde inntil dobbelt så mange forskjellige namn som det skal veljast 

medlemer til organet. Dette inneber at det ikkje er høve til å kumulere kandidatar.  

 

Til skilnad frå det som gjeld ved avtaleval, er det ikkje noko krav til kjønnsbalanse for organet 

som heilskap. Ved forholdsval er det berre krav til representasjon av begge kjønn på dei 

ulike listeframlegga. I § 7-5 andre ledd heiter det at dersom det skal veljast fire medlemer 

eller fleire, skal kvart kjønn vere representert med minst 40 prosent blant kandidatane på den 

einskilde lista. Dersom det skal veljast to eller tre medlemer, skal begge kjønn vere 

representert.  

 

Det vil vere talet på medlemene i det einskilde organet som avgjer kor mange frå kvart kjønn 

som skal førast opp på listeframlegga. Ved val av formannskap, som etter lova berre skal 

bestå av medlemer av kommunestyret, skal reglane om kjønnsmessig representasjon 

følgjast så langt det er mogleg. Kravet til kjønnsmessig representasjon på listeframlegga 

gjeld altså ikkje absolutt ved val til for eksempel formannskap eller arbeidsutval. Dei som 

legg fram listeframlegga plikter likevel å oppfylle kravet om kjønnsrepresentasjon så langt det 

er mogleg også ved desse vala.  

 

Krava i lova om at begge kjønn skal vere representert gjeld i dei tilfella der det finst 

kandidatar frå begge kjønn. Dersom det skal veljast sju medlemer, må listeframlegget 
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innehalde minst tre menn og tre kvinner blant kandidatane. Dette vil ikkje vere mogleg 

dersom partiet/gruppa består av åtte menn og to kvinner, og ein berre kan velje blant dei ti 

personane på grunn av krav om gjennomgåande representasjon. Ettersom føresegna skal 

følgjast så langt det er mogleg, vil listeframlegget måtte innehalde fem menn og to kvinner.  

 

Listeframlegget skal vere underskrive av minst éin medlem av det partiet eller den 

grupperinga som står bak listeframlegget. Ved ei fellesliste må listeframlegget vere 

underskrive av minst éin representant for kvart parti/kvar gruppering som står bak 

listeframlegget. Den eller dei som skriv under må vere medlem av organet som vel. Det er 

berre høve til å skrive under på eitt listeframlegg, og ingen kan som nemnd vere kandidat på 

meir enn éi liste.  

 

Departementet meiner at møteleiaren bør informere om dei føresegnene som gjeld for valet. 

Dersom ein medlem av organet ber om at møteleiaren gjev slik informasjon, har møteleiaren 

plikt til å følgje oppmodinga. Departementet meiner dette må følgje av dei vanlege prinsippa 

for møteleiing.  

 

Møteleiaren har ansvaret for at listene er i samsvar med lova, og skal gjere dei som står bak 

framlegga oppmerksame på eventuelle manglar ved framlegga. Blir desse ikkje retta, må 

møteleiaren avvise framlegget. Dersom nokon protesterer mot avgjerdene til møteleiaren, 

skal forsamlinga avgjere spørsmålet med alminneleg fleirtal.  

7.3.2 Sjølve valet 

Røystinga skal skje med bruk av røystesetlar. Det er ikkje høve til å føre opp kandidatar frå 

andre lister, og det er heller ikkje lov til å stryke kandidatar eller endre rekkefølgja på 

kandidatane. Dette er endra i den nye kommunelova. 

 

Valoppgjeret blir gjort av den forsamlinga som gjennomfører valet, og det vil seie av 

kommunestyret ved val av formannskapet og dei fleste utval. Føresegnene om oppgjeret er i 

§ 7-6. Oppteljinga går føre seg ved at ein registrerer kor mange røyster den einskilde lista 

har fått.  

 

Mandatutrekninga går føre seg på denne måten:  

 

Ein skal dividere røystetala for kvar liste med delingstala 1, 2, 3, 4, 5 osv. (den såkalla 

d’Hondts metode). Plassane i organet blir deretter fordelt til dei listene som har dei største 

kvotientane. Har fleire lister same kvotient, går plassen til den lista som har det største 

røystetalet. Har fleire lister det same røystetalet, blir valet avgjort ved loddtrekking. Ein må 

gjere så mange divisjonar at ein er sikker på at ein har funne fram til dei største kvotientane.  

 

Eit eksempel kan vere der det er 13 plassar i eit organ, og det er seks lister (A-F) ved valet. 

Røystinga i kommunestyret med 45 medlemer går også fram av kolonnen me delingstal 1. 

Denne tabellen viser korleis ein reknar seg fram til kor mange medlemer kvar liste får:  
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Divisjon 
med: 

1 2 3 4 5 6 7 

A 18 9 6 4,5 3,6 3 2,57 

B 14 7 4,66 3,5 2,8 2,33 2 

C 7 3,5 2,33 1,75 1,4 1,16 1 

D 3 1,5 1 0,75 0,6 0,5  

E 2 1 0,66     

F 1 0,5 0,33     

 

For å avgjere kor mange medlemer kvar liste får, så finn ein dei 13 høgaste tala 

(kvotientane) i tabellen, og det er dette som avgjer kven som får dei 13 medlemene i organet. 

Medlemene fordeler seg slik:  

 

Liste A: 6 medlemer 

Liste B: 4 medlemer 

Liste C: 2 medlemer 

Liste D: 1 medlem 

 

Liste E og F, får ingen medlemer i organet.  

  

Så langt det er mogleg, skal kvar liste få tildelt så mange varamedlemer som ho får 

medlemer, med tillegg av to, jf. § § 7-6 femte ledd. Plassane til varamedlemene blir fordelte 

ved at ein held fram oppteljinga på same måten som for medlemene.  

 

Krava om representasjon frå begge kjønn 

Det følgjer av føresegnene om kjønnsbalanse i kommunelova, at ein må gjere endringar 

dersom krava i lova ikkje er oppfylt. Som hovudregel skal utpeikinga følgje rekkefølgja på 

lista, men krava til kjønnsmessig representasjon kan føre til at det må gjerast endringar. Ein 

må her sjå på den gruppa den einskilde lista har fått vald inn, og ikkje på organet samla. 

Dette inneber følgjande:  

 

Har lista fått minst fire medlemer, skal kvart kjønn vere representert med minst 40 prosent frå 

lista, jf. 7-6 tredje ledd. Dersom det tre eller færre medlemer, skal kvart kjønn vere 

representert. Dersom det står kandidatar frå det underrepresenterte kjønnet lenger ned på 

lista, skal desse rykke opp i det omfang det er nødvendig for å tilfredsstille krava til krava til 

kor mange det må vere frå kvart kjønn.  

 

Desse føresegnene i § 7-6 tredje ledd skal følgjast så langt det er mogleg når det gjeld val av 

organ der medlemene som veljast må vere medlemer av kommunestyret og ved val av 

arbeidsutval der medlemene må vere medlemer av utvalet, jf. § 7-6 fjerde ledd.   
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7.4 Fleirtalsval 

Når organet berre skal velje ein person, vil det ofte vere lite formålstenleg med forholdsval 

eller avtaleval. Då er det betre med fleirtalsval. Etter § 7-4 andre ledd skal blant anna leiaren 

av eit organ veljast ved fleirtalsval. Føresegnene om fleirtalsval er i § 7-8.  

 

I § 7-8 første punktum slår lova fast at det er den personen som har fått meir enn halvparten 

av røystene som har vunne valet. Dersom det ikkje er nokon kandidat som har fått meir enn 

halvparten av røystene i den første runden, skal det vere ei ny røysting, jf. § 7-8 andre 

punktum. I denne andre røystinga er det kandidaten som har fått flest røyster som har vunne. 

Dersom det er to eller fleire som har fått like mange røyster i den andre runden, skal det vere 

loddtrekning mellom dei som har fått like mange røyster.  

 

Eit eksempel på eit fleirtalsval kan vere at eit organ med elleve medlemer skal velje ein leiar. 

Det er tre kandidatar, og dei får høvesvis 5, 4, og 2 røyster kvar. Då er det ingen som har fått 

meir enn halvparten, og det krev ei ny røysting. I denne runden er det framleis tre kandidatar, 

men no tenkjer vi at dei får høvesvis 5, 5 og 1 røyster kvar. Då skal det vere loddtrekning 

mellom dei to kandidatane som fekk fem røyster. Hadde dei fått høvesvis 5, 4 og 2 røyster 

også i den andre runden, så ville personen med 5 røyster ha vunne sjølv om det ikkje er meir 

enn halvparten.  

 

8. Uttreden, fritak, supsensjon m.m. 

8.1 Uttreden 

Ein folkevald person som i løpet av valperioden ikkje lenger oppfyller krava til valbarheit til eit 

folkevald organ, mister vervet. Personen skal etter § 7-9 første ledd automatisk tre ut av det 

aktuelle organet. Dette kan for eksempel vere at personen flyttar til ein anna kommune, eller 

får ei stilling som gjer at han eller ho er utelukka frå valet etter føresegnene i § 7-3. Mister ein 

folkevald person valbarheita, så er det ikkje nødvendig med søknad eller handsaming i 

kommunestyret på same måte som når personen søker om fritak etter føresegna i § 7-9 

andre ledd.  

 

§ 7-9 har ein særleg regel om dei høva kor ein folkevald person flyttar ut av kommunen, og 

ikkje lenger er valbar, men flytter tilbake til den aktuelle kommunen. Dersom han eller ho 

flyttar tilbake innan to år, kan personen tre inn igjen i vervet.  

8.2 Fritak 

Ein folkevald person kan etter § 7-9 andre ledd søke om å bli fritatt frå vervet som folkevald. 

Dette kan omtales som "frivillig uttreden", og skil seg derfor frå føresegnene i § 7-9 første 

ledd kor ein automatisk mister vervet og § 7-11 om suspensjon og liknande der 

kommunestyret tar vervet som folkevald frå ein person.  

 

Dersom ein folkevald person ikkje kan ivareta vervet utan at det fører til "vesentlig ulempe for 

han eller henne", kan kommunestyret etter § 7-9 andre ledd frita han eller ho for resten av 
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valperioden eller berre mellombels for ein avgrensa periode. Ein kan for eksempel gje fritak 

for eit halvt år grunna eit studieopphald i utlandet, men fritaket kan også vere utan sluttdato. 

Dette kan vere aktuelt dersom ein medlem av kommunestyret blir statsråd eller statssekretær 

ettersom ein ikkje alltid veit kor lenge vedkomande har dette vervet.  

 

Som vesentleg ulempe for den folkevalde personen vil typisk vere hans eller hennar si 

helsetilstand, arbeidsforhold, familieforhold eller andre velferdsgrunnar. Ulempa må som 

utgangspunkt gjelde den folkevalde personen sjølv, og det skal normalt ikkje vere 

fritaksgrunn at for eksempel arbeidsgivaren ikkje er nøgd med at han eller ho er borte for å 

delta i møte i folkevalde organ. Det skal ikkje vere kurant å gje fritak frå eit folkevald verv, og 

lova krev at ulempa med å forsette i vervet skal vere vesentleg. Når kommunestyret 

handsamar søknaden, skal dei legge vekt på om grunnlaget for søknaden var kjend då 

personen ga sitt samtykke til å bli vald til vervet. Ein folkevald person som ikkje har nådd 

alderen for røysterett, har krav på fritak dersom han eller ho ber om det.  

 

Etter § 7-9 tredje ledd kan personen som har fått eit mellombels fritak, ikkje tre inn i vervet 

igjen før fritaksperioden er over. I nokre høve vil kommunestyret si avgjerd ha ei sluttdato, 

men det kan vere at ein gjer fritak så lenge grunnen for fritak er til stede. Dette kan for 

eksempel vere at personen er statssekretær eller går gjennom ei medisinsk behandling. Då 

vil fritaksperioden vere over når personen ikkje lenger er statssekretær eller når behandlinga 

er over, og den folkevalde personen kan då straks tre tilbake i vervet.   

 

Den folkevalde personen som ønsker fritak må søke om dette. Kommunestyret kan ikkje frita 

nokon utan at det har kome ein søknad.  

 

8.3 Suspensjon  

Det kan hende at det blir teke ut sikting eller tiltale mot ein folkevald person i kommunen, og 

då kan det vere spørsmål om personen skal halde fram som folkevald. Kommunestyret har 

etter § 7-11 første ledd høve til å ta det folkevalde vervet frå ein person fram til saka er 

rettskraftig avgjord. Dette gjeld berre dersom siktinga eller tiltala for tilhøve som er nemnd i 

straffelova §§ 151-154, 170 bokstav b, 171 til 174, 208 til 210, 353, kapittel 27 eller 30, og i 

tillegg må tilhøve ha samanheng med utøvinga av eit verv for kommunen. Dette siste vilkåret 

gjeld ikkje for tilhøve som er nemnd i straffelova §§ 151 til 154. Ein som er suspendert kan 

ha krav på godtgjersle i inntill eitt år, jf. § 7-11 fjerde ledd.   

 

Ein slik suspensjon gjeld berre i perioden mellom det er teke ut sikting eller tiltale, og til det er 

ein rettskraftig dom. I saka kan ein domstol gje dom om tap av retten til ei stilling eller eit 

verv, sjå straffelova § 58. Dersom domstolen ikkje har avsagt ein dom med tap av retten til 

vervet, skal den folkevade personen som hovudregel ta opp att det folkevalde vervet i 

kommunen.  

 

Når det gjeld vervet som ordførar, har kommunestyret etter § 7-11 andre ledd eit utvida høve 

til å vedta suspensjon. Denne føresegna er ny i den nye kommunelova. Dersom det blir teke 
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ut tiltale mot ein ordførar for eit tilhøve som kan straffast med fengsel i meir enn tre år, kan 

kommunestyret ta vervet frå ordføraren fram til saka er rettskraftig avgjord. Ei slik avgjerd må 

gjerast med minst 2/3 av røystene i kommunestyret.  

 

Ei avgjerd om suspensjon er eit enkeltvedtak etter forvaltningslova, som kan klagast på. 

Enkeltvedtaket kan også vere gjenstand for lovlegkontroll etter kapittel 27 i kommunelova.  

 

8.4 Avgjerder om å ta vervet frå ordføraren 

Etter kommunelova § 7-11 fjerde ledd kan kommunestyret sjølv vedta å ta frå ein ordførar 

vervet på varig basis. Dette kan berre gjerast dersom ordføraren har ein oppførsel som viser 

at han eller ho er uskikka til å ta hand om vervet. Det skal vere ein høg terskel for å ta ei slik 

avgjerd, og det er berre aktuelt i dei tilfella der ordføraren ikkje kan fungere i sitt verv som 

den fremste folkevalde i kommunen. Tilhøva som kommunestyret kan legge til grunn treng 

ikkje ha samanheng med korleis ordføraren utfører vervet, og det kan vere andre høve som 

ligg til grunn. Eit eksempel kan vere at ordføraren blir dement, og ikkje sjølv kan vurdere sin 

eigen situasjon. Ordføraren vil då kanskje ikkje søke fritak, men det kan vise seg nødvendig 

at det blir vald ein ny ordførar. Det står meir om denne typen avgjerder i Prop. 46 L (2018–

2019) på side 109 og 365. 

 

Eit slikt vedtak må ha støtte frå minst 90 prosent av medlemene i kommunestyret. Avgjerda 

om å ta vervet frå ordføraren er eit enkeltvedtak etter forvaltningslova. Vedtaket kan også 

vere gjenstand for lovlegkontroll etter kapittel 27 i kommunelova.  

 

9. Opprykk, nyval og suppleringsval 

9.1 Opprykk og innkalling av varamedlem 

Etter kommunelova § 7-10 første ledd skal varamedlem kallast inn når ein medlem av eit 

folkevald organ har forfall til eit møte. Dersom organ er vald ved forholdsval, skal det kallast 

inn ein varamedlem frå det parti eller den gruppa der det er forfall. Med "gruppe" er her meint 

den gruppa av parti som gjekk saman om å stille ei felles liste ved valet til det aktuelle 

organet.  

 

Det hender at ein medlem eller varamedlem til eit folkevald organ melder seg ut av partiet, 

og inn i eit anna parti, eller vel å vere uavhengig. Den som er vald inn i formannskapet eller 

eit anna folkevald organ har både rett og plikt til å delta i møte, uavhengig av partitilknyting, 

så lenge vedkomande ikkje mister valbarheita eller får fritak etter søknad. Dersom 

vedkomande har forfall, skal varamedlem kallast inn frå det partiet han eller ho blei vald inn 

for, og ikkje det partiet vedkomande har meldt seg inn i.  

 

Dersom ein varamedlem har skifta parti, skal vedkomande kallast inn når det er forfall frå det 

partiet han eller ho blei vald inn for, ikkje det partiet vedkomande no representerer. Det er 

situasjonen på valtidspunktet som i hovudsak avgjer kven som skal kallast inn for kven. Lova 
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har ikkje føresegner om korleis kommunen skal omtale ein varamedlem som har skifta parti, 

når det gjeld innkalling til møte, føring av protokoll m.m. Dette er det opp til kvar kommune å 

fastsetje. 

9.2 Val av settemedlem 

Føresegna i kommunelova § 7-10 andre ledd er ny i den nye lova, og gjev reglar om val av 

settemedlem. Dersom ein folkevald person i eit anna organ enn kommunestyret har eit 

mellombels fritak på meir enn tre månader, kan kommunestyret velje ein settemedlem i den 

perioden. For at kommunestyret kan velje settemedlem, må det altså vere gjeve eit fritak. 

Kommunestyret kan ikkje velje ein settemedlem sjølv om det er klart at personen ikkje vil 

komme på møte det neste halvåret, så lenge det ikkje er gjeve eit fritak. Kommunestyret må 

følgje rekkefølgja på lista over varamedlemer ved val av settemedlem. Dersom personen 

som har fått fritak også er medlem av kommunestyret, må det kallast inn ein varamedlem for 

vedkomande til kvart kommunestyremøte etter føresegna i § 7-10 første ledd.  

9.3 Opprykk og nyval 

Dersom ein medlem av kommunestyret trer endeleg ut av vervet, skal ein varamedlem frå 

same liste rykke opp og ta deira plass og bli nye faste medlemer i kommunestyret, jf. § 7-10 

tredje ledd. Dei skal rykke opp i den rekkefølgja dei er vald på, og organet må følgje lista 

over varamedlemer.   

 

Dersom ein medlem av eit anna folkevald organ enn kommunestyret går ut eller får varig 

fritak, skal det veljast ny medlem, sjølv om det er vald varamedlem. I den nye lova § 7-10 

fjerde ledd første punktum er det også slik at ein skal velje ny varamedlem dersom han eller 

ho trer endeleg ut av organet.  

 

Eit slikt nyval skal skje frå den same gruppa som den som trer ut er med i, jf. § 7-10 fjerde 

ledd andre punktum. Med gruppe viser lova til dei partia som gjekk saman ved valet val av 

det aktuelle organet, ikkje gruppe ved kommunestyrevalet. Dette gjer det mogleg – dersom 

den som trer ut høyrer til ei gruppe som er basert på samarbeid mellom fleire parti ved for-

holdsval – å velje eitt nytt medlem frå det same partiet som den som går ut, men det er også 

mogleg å velje frå eit anna parti som er med i gruppa.  

 

Prinsippet om representasjon frå begge kjønn gjeld òg ved utskifting av medlemer av 

folkevalde organ i valperioden. Føresegner om dette er tatt inn i § 7-10 fjerde ledd tredje 

punktum. Den nye medlemen skal kome frå det kjønn som er underrepresentert, dersom 

ikkje begge kjønn vil vere representert med minst 40 prosent etter utskiftinga.  

 

Krava om representasjon av begge kjønn gjeld her i høve til heile organet, ikkje i høve til den 

einskilde gruppa. Dersom det for eksempel er ni medlemer i formannskapet (tre kvinner og 

seks menn), så får ein mannleg medlem fritak ut valperioden og det skal veljast ein ny 

medlem i formannskapet. Dersom det er mogleg, skal kommunestyret velje ei kvinne (frå den 

same gruppa som den som går ut), som blir den som går inn i formannskapet. Etter 

utskiftinga vil dermed formannskapet bestå av fire kvinner og fem menn.  
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Det følgjer av føresegna at ein representant for det underrepresenterte kjønn skal tre inn 

”hvis det er mulig”. Reservasjonen er nødvendig fordi val av medlemer til blant anna 

formannskap skjer på grunnlag av lovfastsett krav om gjennomgåande representasjon. Det 

vil derfor kunne oppstå tilfelle der det ikkje finst nokre medlemer for det underrepresenterte 

kjønn frå den aktuelle gruppa som kan erstatte medlemen som går ut.  

 

Føresegnene om representasjon frå begge kjønn gjeld ved nyval av varamedlemer, jf. 

kommunelova 7-10 sjette ledd. 

 

Eit nyval etter § 7-10 fjerde ledd skjer ved at partiet eller gruppa som treng nytt medlem blir 

einige og foreslår kven som skal veljast. Kommunestyret blir informert om kven det er, og vel 

den aktuelle kandidaten så fremt kandidaten er valbar. Det er ikkje eit fleirtalsval, og det er 

dermed ikkje høve for eit fleirtal av kommunestyret å velje nokon annan enn den personen 

som partiet eller gruppa har foreslått.  

 

Ved nyval rykker den nye medlemen inn på den ledige plassen, og det same gjeld også for 

nyvalde varamedlemer. Dersom det skal veljast varamedlem for å "erstatte" varamedlemen 

på andre plass av ei liste på fem varamedlemer, så går vedkomande inn som andre 

varamedlem sidan dette er den ledige plassen. Det er også mogleg å velje at den som er 

tredje varamedlem skal rykke opp på den ledige plassen, jf. Prop. 46 L (2018–2019) side 117 

flg.  

9.4 Suppleringsval 

Dersom eit parti eller gruppe si liste med varamedlemer til formannskapet eller eit anna 

folkevald organ viser seg å vere for kort, opnar § 7-10 sjette ledd for at det er mogleg å 

supplere denne lista med nye varamedlemer. Medlemene vert valde på same måte som ved 

nyval, og dei nye medlemene skal plasserast nedst på lista over varamedlemer.  

 

10. Verknader av at eit organ som ikkje er lovleg samansett gjer 
vedtak  

Spørsmålet om eit folkevalt organ er samansett i samsvar med reglane om kjønnsbalanse, 

vald på ein ulovleg måte eller at organet har ein medlem som ikkje er valbar og kva følgjer 

denne eventuelle feilen kan få for dei vedtaka organet har gjort, kan dukke opp i to 

samanhengar. For det første kan det vere sett fram krav om lovlegkontroll etter 

kommunelova § 27-1. For det andre kan det vere klaga på eit vedtak etter føresegnene i 

forvaltningslova kapittel VI.  

 

Departementet meiner at feil med omsyn til samansetninga eller valet, ikkje automatisk fører 

til at alle dei vedtaka organet har gjort blir ugyldige. Ein må gjere ei konkret vurdering av 

kvart einskild vedtak. Dersom det er grunn til å rekne med at ei feilaktig samansetning av 

utvalet ikkje har hatt noko å seie for innhaldet i vedtaket, vil det likevel kunne vere gyldig, jf. 

prinsippet i forvaltningslova § 41.  
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11. Møteoffentlegheit i folkevalde organ  

Kommunelova § 11-2 første ledd presiserer at folkevalde organ, i tillegg til å gjere vedtak, 

skal handsame sakene sine i møte. Departementet vil understreke at også handsaming og 

drøfting av sakene skal skje i formelle møte. Eit samkome i eit folkevald organ vil vere eit 

”møte” når det er fastsett på førehand at medlemene skal tre saman som folkevalt organ for 

å forhandle, drøfte, gjere vedtak eller på annan måte handsame saker og spørsmål som det 

etter lov, forskrift eller delegert avgjerdsmakt har som oppgåve å handsame.  

 

I § 11-5 første ledd er prinsippet om møteoffentlegheit slått fast. Føresegna framhevar at 

prinsippet om møteoffentlegheit er ei føresegn som gjev ålmenta rettar, og inneber at alle 

som ønsker det, har rett til å vere til stades på møte i folkevalde organ. Dette er likevel så 

lenge ikkje organet med heimel i lov har vedteke noko anna.  

 

Lukking av møte skal skje med heimel i § 11-5 andre til fjerde ledd. Avgjerda om lukking av 

eit møte må gjerast av heile organet, og ikkje berre av møteleiaren. Organet eller 

møteleiaren kan avgjere at drøftinga om lukking eller ikkje, skal vere lukka, men røystinga 

skal alltid haldast for opne dører. Ein presis heimel for ei eventuell lukking skal stå i 

møteboka, jf. føresegna om møtebok i § 11-4.  

 

Kommunale organ har i nokre høve ei plikt til å lukke møte, og dette står i § 11-5 andre ledd. 

Når organet skal handsame opplysningar som er underlagde teieplikt i lov, for eksempel etter 

forvaltningslova § 13, plikter organet å lukke møtet. Det same gjeld når eit folkevald organ 

skal handsame ei sak som gjeld tenestlege tilhøve til ein arbeidstakar. Uttrykket ”tjenstlige 

forhold” i lova omfattar saker om tilsetjing, oppseiing, lønnsvilkår, permisjonar osv. Saker av 

meir overordna, generell og arbeidsgivarpolitisk karakter vil derimot falle utanfor denne 

føresegna. Slike saker kan for eksempel vere generelle saker om lønnspolitikken i 

kommunen, organisasjonsmessige tilhøve eller rutinar om sakshandsaminga.  

 

I motsetnad til lukkingsgrunnlaga i § 11-5 andre ledd, er det to ”kan-føresegn” om lukking i 

§ 11-5 tredje ledd bokstav a og b. Etter bokstav a kan organet lukke eit møte dersom 

omsynet til personvern krev at møtet vert lukka. Det inneber at organet ikkje plikter å lukke 

møtet sjølv om omsynet til personvern krev det, men det har rettsleg høve til å gjere det. 

Døme på opplysningar som kan danne grunnlag for å lukke møtet etter denne føresegna, er 

opplysningar som det ikkje er knytt teieplikt til, men som likevel er av personleg og sensitiv 

karakter, slik at personen som opplysningane gjeld, bør skjermast mot at dei blir offentleg 

kjende.  

 

Også tungtvegande offentlege interesser kan gje grunnlag for å lukke eit møte, jf. § 11-5 

tredje ledd bokstav b. Det er to vilkår som må vere oppfylte. For det første må tungtvegande 

offentlege omsyn tilseie lukking. For det andre må det i offentleglova vere ein heimel om 

unntak frå innsyn dersom opplysningane hadde stått i eit dokument. Det folkevalde organet 

må altså finne at begge vilkåra er oppfylte, før det kan vedta å lukke møtet.  
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I vilkåret som omhandlar offentleglova ligg det at organet, dersom det kjem til at 

tungtvegande offentlege interesser tilseier lukking, må identifisere kva for ein heimel i 

offentleglova som gjer at vilkåret er oppfylt. Her vil dei mest aktuelle heimlane vere dei som 

er gjevne av omsyn til offentlege interesser. Som særleg praktiske unntaksgrunnlag i 

offentleglova kan det peikast på § 23 (omsynet til dei økonomiske interessene det offentlege 

har i forhandlingar), § 18 (omsynet til partsinteressa det offentlege har i sivile søksmål) og § 

24 (omsynet til gjennomføringa av lovpålagde kontroll- eller reguleringstiltak).  

 

Det er særskilde føresegner om møteoffentlegheit for kommuneråd i kommunelova § 11-5 

fjerde ledd. Møta i kommunerådet er i utgangspunktet lukka, men rådet kan sjølv avgjere om 

møta deira skal vere opne. Til liks med andre folkevalde organ er kommunerådet pålagt å 

lukke møtet når det ligg føre teieplikt fastsett ved lov, eller når det skal handsame ei sak som 

gjeld tenestlege tilhøve hos ein arbeidstakar.  

 

Det er ikkje eigne reglar om teieplikt om drøftingar i lukka møte. Om ei sak blir handsama for 

stengde dører etter kommunelova § 11-5, har medlemene berre teieplikt om dei 

opplysningane som er underlagd teieplikt etter lov. Eit folkevald organ har ikkje høve til å 

pålegge medlemene ei generell teieplikt om opplysningar som er unnateke offentlegheit eller 

drøfta i eit lukka møte. 

 

12. Val og konstituering av nytt kommunestyre ved samanslåing av 
kommunar  

Frå 1. januar 2020 slås mange kommunar saman. Samstundes vert 13 fylkeskommunar slått 

saman til seks nye fylkeskommunar. I desse kommunane og fylkeskommunane skal valet 

hausten 2019 gjennomførast som om grenseendringane allereie er gjennomført, jf. forskrifter 

om gjennomføring av kommunestyrevalet og fylkestingsvalet i 2019.  

 

Inndelingslova § 27 første ledd seier: 

 

"Når det er gjennomført val til kommunestyre eller fylkesting i løpet av september 

månad året før ei samanslåing eller deling som nemnt i § 3 andre ledd bokstav b, blir 

sett i verk, skal det nyvalte kommunestyret eller fylkestinget kallast saman til 

konstituerande møte innan utgangen av oktober månad." 

 

Det inneber at kommunestyret og fylkestinget i samanslåtte kommunar og fylkeskommunar 

blir konstituert før samanslåinga trer i kraft. Om det konstituerande møtet seier 

inndelingslova § 27 vidare at: 

 

”Leiaren av fellesnemnda kallar saman og leier møtet inntil ny ordførar er valt. Elles 

gjeld reglane i kommunelova § 7-1 første til fjerde ledd om konstituerande møte o.a. i 

kommunestyre og fylkesting.”  
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Reglane om det konstituerande møtet gjeld altså på same måte i det konstituerande 

kommunestyre- og fylkestingsmøtet i kommunar og fylkeskommunar som vert slått saman frå 

2020.  

 

Funksjonsperioden for fellesnemnda er over når det nye kommunestyret er konstituert, jf. 

inndelingslova § 26 åttande ledd. Inndelingslova § 27 andre ledd fastset at 

funksjonsperioden for kommunestyra i dei kommunane som skal slåast saman: 

 

”varer inntil tidspunktet for iverksetjing av samanslåinga eller delinga som nemnt i § 3 

andre ledd bokstav b. Deira ansvar og fullmakter er likevel avgrensa til det som er 

nødvendig for å avslutte verksemda i dei eksisterande einingane.”  

 

Tidspunktet for ikraftsetjing av samanslåingane er ved nyttår, så dei eksisterande 

kommunane held fram som einingar ut 2019. Kommunestyra si myndigheit i denne perioden 

er likevel avgrensa til å vere ansvarleg for nødvendig drift og avslutning av eininga (dei 

gamle kommunane), sjå også punkt 2.4.   

 

 

 



Stig Olav Lødemel 

Grendavegen 295 

6763 Hornindal 

 

 

 

Volda kommune 

Stormyra 2 

6100 Volda 

v/Ordførar Sølvi Dimmen 

 

          Hornindal, 08.09.2020 

 

 

Søknad om mellombels fritak frå alle politiske verv 
 

På bakgrunn av ein utfordrande jobbsituasjon som sjølvstendig næringsdrivande med 

arbeidsgjevaransvar for tilsette, ser eg meg nøydd til å sende søknad om mellombels fritak frå alle 

mine politiske verv. Eg har rett og slett ikkje moglegheit til å prioritere politikken framfor det mine 

tilsette og eg skal leve av. Kompensasjon for tapt arbeidsforteneste gjev ikkje kompensasjon for tapt 

produksjon i firmaet.  

 

Når framdrift i prosjekt vert skadelidande fordi eg er på politiske møte, vert det tverrfaglege 

samarbeidet naturlegvis også påverka i negativ retning. Det å skaffe stedfortredar dei dagane eg skal 

vere på politiske møte har synt seg å vere umogleg. 

 

Sjølv om eg i ei årrekkje (før eg blei ordførar) har makta å kombinere privat næringsliv, også med 

deltidspolitikk, er det ei kjensgjerning at ei større kommune gjer dette mykje vanskelegare. 

Hyppigare og lengre møter, samt noko lenger reisetid, blir ei for stor byrde å bere for meg som 

sjølvstendig næringsdrivande med arbeidsgjevaransvar. Skal ein kunne gjere ein god jobb som 

politikar er det ein føresetnad at ein set seg godt inn i sakene på førehand. Dette tek også mykje tid, 

sidan sakene er fleire og større enn dei var i Hornindal kommune.  

 

Summerer ein formannskapsmøte og kommunestyremøte på møteplanen ser ein at 29 arbeidsdagar 

vert i større eller mindre grad påverka av politiske møte. Når det erfaringsvis også vert nokre 

ekstramøte, tek det for mykje produktiv tid frå våre private firma. 

 

På bakgrunn av det som er skrive over søkjer eg mellombels fritak frå alle mine politiske verv i 

perioden frå 17.09.2020 til 31.12.2021. Årsaka til at eg ikkje søkjer om permanent fritak for heile 

valperioden, er at eg ønskjer å ha moglegheit til å kome attende som politikar om livssituasjonen min 

tillèt det. 

 

 

Mvh 

 

 

Stig Olav Lødemel 



Fra: Ivar-Otto Kristiansen <ivar-otto@hotmail.no> 
Sendt: 9. september 2020 08:39 
Til: Postmottak Volda; Sonja Håvik 
Emne: Søknad om fritak frå politiske verv _Stig Olav Lødemel  
Vedlegg: Stig Olav Lødemel.docx; ATT00001.htm 
 

Stig Olav Lødemel søkjer med dette om fritak frå politiske verv til og med 31/12-21.  

 

Ber om at dette vert lagt fram for kommunestyret. 

 

Med vennleg helsing  

Ivar-Otto Kristiansen  

Leiar Volda høgre  

Sendt fra min iPhone 

 

Videresendt melding: 

Fra: "stig.olav@loedemel.no" <stig.olav@loedemel.no> 

Dato: 8. september 2020 kl. 19:38:13 CEST 

Til: Ivar-Otto Kristiansen <Ivar-Otto@hotmail.no> 

Emne: No då? 
Svar til: <stig.olav@loedemel.no> 

  

 

 
Mvh 

 

Stig Olav Lødemel 

-elektroinstallatør Gr.H- 

Mob 911 54 140 
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